
ormatie: gematigd optimisme 
Onze fractievoorzitter in de 
Tweede Kamer, H. Wiegel, 
gaf dinsdagavond een pers
conferentie. Naar aanleiding 
daarvan dit artikel van A. W. 
Abspoel. 

Radio-uitzending van de VVD: 
dinsdag 16 januari, van 18.19-
18.29 uur, over de zender Hil
versum 11 (298 m.). 

Televisie.,uitzending van de 
VVD: woensdag 17 januari, 
van 20.20-20.30 uur, Neder
land I. 

De OYergang \·an het oude naar het 
nieuwe jaar is vanouds het moment 
voor blijde gezichten, beste wensen Ell1 
goede voornemens. In twee woorden 
samengevat: van hernieuwd optimisme 
dus. Van dat optimisme gaf ook VVD
fractievoorzitter Wiegel op de tweede 
dag van het nieuwe jaar tegenover 
ons blijk toen hij het had over de kan
sen voor kabinetsformatie, al gebruik
te hij als goed politicus voorzichtig
heidshalve de term "gematigd opti
mistisch". 
Tot deze uitspraak meende hij te mo
gen komen na een afschrift te hebben 
gekregen van de brieven, die zijn col
lega-fractievoorzitters van de confes
sionele drie en van DS '70 evenals hij 
aan in!ormateur dr. Ruppert op diens 
verzoek hadden toegezonden. De frac
tievoorzitters van de ,.oude vijf' had
den in deze brieven mede namens hun 
fracties in het kort aangegeven, wat 
zij als belangrijkste punten voor een 
regeringsprogram beschouwen. Uit het
geen zijn collega's en hij de informa
teur hadden geschreven bleken uiter
aard WE"l onderlinge verschilpunten, 
maar het leelt de heer Wiegel zeer wel 
mogelijk het daarover eens te worden. 
Zowel de toonzelling als de bewoor
ding van deze brieven achtte hij zo
danig positief gestemd, dat zij een 
goed uitgangspunt voor besprekingen 
konden vormen. Een (eerste l gezanlen
lijk gesprek daarover, of althans over 
de procedure van behandeling, zou de 
volgende dag, dus woensdag 3 janua1 i, 
onder leiding van de informateur wor
den g·ehouden. 

Lichtstraal 
Dat was een lichtstraal uiL de tot dPn 
toe sterk bewolkte formatiehemeL Op 
de eerste dag van het nieuwe jaar was 
de kabinetsformatie, gerekend sedert 
de informat..ie-opdracht aan dr. Rup
pert, haar 28ste dag ingegaan. Met lle 
traagheid van een schildpad was zij de 
grens van Oud en Nieuw overschreden. 
De schuld voor deze trage gang van 
zalten lag niet in de eerste plaats bij 
in!ormateur dr. Ruppert, maar bij de 
socialisten en hun bondgenoten en 
vooral bij de confessionelen. De hee1· 
Den Uyl, die steeds meer de gevan
gene is geworden van zijn 1•adicale 
achterban, jaagde tegen alle redelijk
heid in met de 56 zetels van zijn links
t·adicale combinatie nog altijd de illusie 
na van een rood minderheidskabinet 
van PvdA, het gehavende en in zich
zelf verdeelde D '66 en de wat 0\'er
moedige PPR. De confessionelen en 
vooral de KVP trachtten Lot dan toe 
op hun beurt nog steeds en opnieuw de 
duidelijke keuze te ontgaan waaraan 
zij nochtans niet kunnen ontkomen. 

Goede daad 
Nog juist in het oude jaar had de in
formateur toch wel één goede daad 
kunnen verrichten. Hij had keihard 
vastgesteld dat, nu de heer Den Uyl 
geen kans ziet zijn congres van de be
kende uitapralten te doen terugkomen, 
de heer Anctriessen niet bereid was een 
eventueel kabinet-Den Uyl stilzwijgend 
steun te verlenen zonder zelf ook maar 
één vinger in de pap te hebben. En dat 
dit dus insloot, dat niet alleen de ge
dachte van een brede-basis-kabinet van 
de links-radicale drie en de confessio
nelen, maar ook die van een minder
heidskabinet-Den Uyl ,.definitief van de 
baan'' was. Met dat "definitief" sneecl 
dr. Ruppert tevens de illusie af, dat 
wanneer de andere formatiemogelijk
heden later ook zouden blijken te mis-

lukken, een minderheidskabinet-Den 
Uyl ten slotte toch nog wel op de 
steun van de KVP zou mogen rekenen. 
Hoe graag de partijraad van de KVP 
en een deel van de I{VP-fractie tot voor 
kort nog met de socialisten hadden 
willen aanpappen, zó ver ging de liefde 
toch niet, dat de fractie tot een be
lofte van stetun bereid was zonder zelf 
in een kabinet-Den Uyl zitting te heb
ben en invloed op het regeringapra
gram te kunnen uitoefenen. 

Advies 
Het was op dat moment, dat VVD
fractievoorzitter Wiegel de informateur 
de suggestie deed nu dan toch de frac
tievoorzitters van de KVP, de VVD, de 
ARP, de CHU en DS '70 bijeen te roe
pen, teneinde in gezamenlijk overleg 
te bezien of het mogelijk was om op
nieuw tot regeringssamenwerking van 
de ,oude vijf' te komen. Daarmee haak
te de heer Wiegel concreet in op het
geen voortdurend ook de teneur was ge-· 
weest van onze nlet zonder flink succes 
beëindigde verkiezingscampagne. De 
informateur heeft dat advies tenSlotte 
dus wel opgevolgd, maar niet dan na
dat hij eerst de vijf fractievoorzitters 
afzonderlijk had ontvangen. En toen 
hem dat kennelijk nog geen voldoende 
inzicht verschafte, heeft hij hun ver
zocht hem uiterlijk op vrijdag 27 de
cember schriftelijk te laten weten, wat 
voor hen de belangrijkste ptmten zou
den zijn. 

Inflatie 
Op het ogenblik dat dit artikel uiterlijk 
moest worden afgesloten, waren de 
brieven van de fractievoorzitters nog 
niet voor publikatie vrijgegeven. Wan
neer de lezers ons blad ontvangen, zal 
dat wellicht inmiddels zijn geschied. 
Wat de brief van de heer Wiegel be
treft staat in ieder geval vast, dat deze 
zich aan de intenties van ons verkie-
2lings- en het latere urgentieprogram 
heeft gehouden. Dat wil dus in de eer
ste plaats zeggen, dat daarin aan het 
terugdringen van de inflati~ de hoog
ste voorrang is gegeven1 gezien de vele 
kwade gevolgen welke deze op wel
haast alle terreinen van het sociale, 
economische en maatschappelijke leven 
heeft. Dat moet dus in de eerste . 
plaats insluiten matiging van de stij
ging van lonen en prijzen. Deze mati
ging moet telken jare tijdig in goed 
overleg met de sociale partners worden 
vastgesteld. Maar daarbij blijft uit
eindelijk de eigen verantwoordelijkheid 
van de regering bestaan, bijvoorbeeld 
voor het geval aan de gemaakte af
spraken niet de hand wordt gehouden 
(mogelijkheid van een loon- en prijs
maatregel). Daarnaast zal de overheid 
zelf een zo zuinig mogelijk beleid moe
ten voeren en zullen de overboillg ge
worden overheidstaken moeten worden 
afgestoten. 

Andere zaken 
Aandacht is in de bl'ief ook gewijd aan 
de hoge belastingdruk, die zeker in de 
directe sfeer moeilijk nog weer zal 
kunnen worden opgevoerd, en aan de 
tot bijna onaanvaasdbare hoogte opge
lopèn premiedruk der sociale verzeke
ringen. De brief geeft verder o.a. onze 
inzichten en verlangens op het gebied 
van de milieuhygiëne, de volkshuisves
ting en de ruimtelijke ordening, het on
derwijs en het sociaal-culturele beleid. 
Op het terrein van het buitenlands be· 
leid en de defensie zijn onze verlau-
Vervolg op pagiha 9 
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VVD-feest 
voor de 
vuist weg 
Vrijdag 2 februari gaat 
de VVD in de RAl te Am
sterdam op grootse wijze 
feest viere~ ter gelegen
heid van haar 25-jarig 
bestaan. Willam Duys zal 
een speciaal voor onze 
partij gearrangeerd 
Vuistprogramma presen
teren, onder regie van 

. Fred Oster. En tot diep 
in de nacht bal na, ver
zorgd door Frans Muri
loff. 
Alle bijzonderheden en 
opgaveformulier op pa
gina 5 van dit blad. 

Ledenwerf
campagne 
Meer dan een miljoen 
kiezers gaven hun stem. 
aan de VVD. Onze partij 
heeft ongeveer 40.000 le
den. Die cijfers staan in 
geen enkele verhouding 
tot elkaar. Wij hebben 
méér leden nodig, met 
zóveel kiezers een gro
ter apparaat, méér ka
derleden. 
Op pagina 7 van dit 
blad zet mevrouw Van 
Someren nader uiteen 
hoe dringend noodzake
lijk het is ons ledental te 
verdubbelen onder het 
motto: Eén op één. 
Zie ook de achterpagina. 
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Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

Regionale 
kader-
cursussen 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Parkeerplaatsen te huur 

Het Noorden van ons land mag dan 
wel eens het gevoel hebben, er maar een 
beetje bij te bungelen, er gebeurt af en 
toe toch wel iets, waaruit blijkt dat 
vooruitstrevendheid de noordelingen niet 
vreemd is. Zo gaat Groningen als eerste 
stad in ons land stukjes openbare weg 
verhuren aan hen die om dringende re
denen parkeergelegenheid nodig hebben 
in het stadscentrum. 

V oor 65 gulden per jaar kan men 
thans in Groningen zo'n eigen parkeer-

Burgemeester 
Van Montfoort 

In ons blad van 21 november 
berichtten wij dat bij de oprich
tingsvergadering van de afdeling 
Nieuwkoop-Nieuwveen (op 13 
nov. in De Watergeus te Nieuw
koop) aanwezig was de burge
meester van Nieuwkoop, de heer 
A. H. van Montfoort. 

Burgemeester van Montfoort 
stelt er prijs op te verduidelijken 
dat hij slechts aanwezig was uit 
belangstelling voor hetgeen gede
puteerde Van der Zande die avond 
zou vertellen over het voor-ont
werp streekplan Plassengebied. 
Zijn aanwezigheid hield geen ver
band met de oprichting van een 
nieuwe afdeling van onze partij. 
Waarvan gaarne akte. 

Weinig vrouwen in 

Tweede Kamer 

Nu het nieuwe jaar alweer enkele da
gen oud is zijn wij onwillekeurig ge
neigd onze balans op te maken. Voor de 
VVD is 1972 een goed jaar geweest; 
veel nieuwe leden traden toe en bij de 
Tweede Kamerverkiezingen boekte tie 
VVD een grote winst. Wij zijn hier allen 
natuurlijk bijzonder blij mee. Het is 
echter teleurstellend weer te moeten 
constateren hoe weinig vrouwen er bij 
de laatste verkiezingen in de Tweede 
Kamer werden benoemd. Vergeleken 
met andere politieke partijen slaat de 
VVD percentsgewijze dan nog een goed 
figuur. 

Terwijl de VVD bij de laatste verkie-

Ook dit jaar organiseert het hoofdbe
stuur weer regionale kadercursussen. 
Deze werden i.v.m. de onlangs gehouden 
verkiezingen uitgesteld tot het voorjaar 
1973. 

De nadJ:'I:.Jk zal deze keer gelegd wor
den op instructie voor het optreden in 
het openbaar. 

De cursussen zullen in negen combi
naties van Kamercentrales worden ge
houden, telkens op drie zaterdagen zoals 
in onderstaand overzicht is aangegeven. 

De te behandelen onderwerpen zullen 
zijn: 

• het leiden van een vergadering 

• het houden van een betoog 

• het voeren van discussies 

• het stellen van vragen aan vriend en 
vijand 

Inleiders van deze vier onderwerpen: 
de heren Zuiderna of Jacobse. 

• het schrijven van een artikel 

• het opstellen van nota's en rappor
ten 

• het hanteren van eenvo:.~dig taalge
bruik 

• het te woord staan van de pers 

Inleiders van deze vier onderwerpen: 
de heren Rhijnsburger of Heijmans. 

De derde zaterdag zal gebruikt wor
den om het geleerde in de praktijk te 
brengen door discussie van aan de Ka
mercentrales toegevoegde VVD-Kamer
leden en politieke tegenstanders. 

Het aantal deelnemers per kadercur
sus is op 45 per combinatie van Kamer
centrales gesteld. De kosten voor deel-

plaats huren. Uiteraard kan niet elke 
inwoner van de stad op deze wijze zijn 
parkeergelegenheid veilig stellen. In dat 
geval zou men met de opening van deze 
mogelijkheid zijn doel voorbij schieten. 
Het zou waarschijnlijk net zo'n janboel 
worden als het al is. De eerste groep die 
in aanmerking komt voor de huur van 
parkeerplaatsen, zijn naar de mening 
van de Groningse stadsbestuurders de 
huisartsen die op de fameuze Groningse 
singels hun praktijkadres he);)ben. 

Er waren op de singels parkeerplaat
sen tussen de bomen. Maar een groot
scheepse poging de fraaie begroeiing 
van de singels voor de toekomst te red
den is er de oorzaak van dat de lang
parkeerders van de singels zijn verban
nen. De bomen bleken teveel te lijden te 
hebben van olie- en belllzinelekkages die 
de wortels aantastten. Overleg tussen 
Groningens stadsbestuur en de plaatse
lijke afdeling van de Koninklijke Maat
schappij ter Bevorder·ing van de Genees
ktm.St heeft ertoe geleid dat voorlopig 
25 artsèn in de nabijheid van hun prak
tijk over een eigen parkeerruimte de 
beschikking krijgen. Deze Groningse 
maatregel is er een die zonder twijfel 
ook in vele andere steden zal worden 
toegepast. In Amsterdam en Rotterdam 
bij voorbeeld, legt men de laatste hand 
aan e·en dergelijke regeling die uiter
aard niet alleen voor artsen, maar ook 
voor andere categorieën autobezitters 
gemeengoed kan worden. 

,,Neyoarsveziede" 
Drente wacht met spanning op de 

\ 

zingen voor de Provinciale Staten en 
Gemeenteraden behoorlijk winst boekte, 
liep het percentage vrouwelijke Staten
leden van 15 in 1966 tot 12.94 in 1970; 
van de vrouwelijke gemeenteraadsleden 
van 12.74 in :J-966 tot 12.29 in 1970. 

Ligt de oorzaak hiervan gedeeltelijk 
ook niet bij de vrouwen zelf, doordat zij 
niet bereid zijn zich in te. zetten voor 
een bepaalde fu1,1ctie, terwijl zij hiervoor 
wel de capaciteiten hebben? Het komt 
ons voor dat de laatste tijd de wind 
gelukkig uit een andere hoek begint te 
waaien. Het aantal vrouwen, dat zitting 
neemt in plaatselijke en regionale be
sturen neemt sterk toe. Hieruit valt de 
concluderen, dat de VVD-vrouwen 
steeds meer bereid zijn dergelijke func
ties te vervullen; mogelijk een eerste 
stap op de weg naar de vertegenwoordi
gende lichamen. 

In 197 4 zullen de verkiezingen voor de 
Provinciale Staten en Gemeenteraden 
weer plaats vinden. Reeds in de loop 
van dit jaar zal men zich in de afdelin-

neming bedragen f 25. De besturen van 
de Kamercentrales regelen inschrijving 
en verdere organisatie en afwikke!jn.g:,_ 

De deelnemers zullen samenvattingen 
van de inleidingen ontvangen. 

De cursussen zijn bedoeld voor regio
nale kaderleden en die actieve leden, 
welke tot het kader zullen gaan beho
ren. 
Kamercentrales Groningen, Leeuwarden 
en Drente, te houden in Assen 

Zaterdag 10 februari 1973 - heer Ja
cobse 
Zaterdag 24 februari 1973 - heer 
Rhijnsburger 
Zaterdag 10 maart 1973 - praktijk. 
Kamercentrales Zwolle en Gelderland 
ten oosten van de IJssel, te houden in 
Deventer 

Zaterdag 10 februari 1973 heer 
Zuiderna 

Zaterdag 24 februari 1973 heer 
Heijmans 

Zaterdag 10 maart 1973 - praktijk. 
Kamercentrales Utrecht en de rest van 
Gelderland, te houden in Amersfoort 

Zaterdag 10 maart 1973 - heer Heij
mans 

Zaterdag 24 maart 1973 - heer Ja
cobse 

Zaterdag 7 april 1973 - praktijk 
Kamercentrales Den Helder en Haar
lem, te honden in Alkmaar 

Zaterdag 3 maart 1973 heer 
Rhijnsburger 

Zaterdag 17 maart 1973 - heer Ja
cobse 

Zaterdag 31 maart 1973 - praktijk 
Kamercentrales Den Haag, Amsterdam 
en Rotterdam, te houden in Den Haag 

Zaterdag 10 februari 1973 - heer 
Rhijnsburger 

komst van staatssecretaris H. J. L. 
Vonhoff, Gedeputeerde Staten van de 
provincie zijn namelijk boos op de be
windsman. Zij beweren ernstige bezwa
ren te koesteren tegen het beleid van de 
heer Vonhoff wat betreft de subsidië
ring van de raad voor jeugdaangeJe
genheden in Drente. De heer Vonhoff 
zou volgens G.S. een hogere subsi
die voor 1973 hebben toegezegd dan uit
eindelijk uit de bus is gekomen. Voor 
Gedeputeerde ·Staten van Drente moet 
het een geruststelling zijn te weten dat 
de heer Vonhoff de weg naar het noor
den wel weet te vinden. Zaterdag 6 ja
nuari is hij namelijk te gast bij de afde
ling Zuidlaren van de JOVD die dan 
haar traditionele "Neyorsveziede" orga
niseert in restaurant Sprookjeshof. De 
aanvang is gesteld op 20.00 uur. De 
heer V onhoff zal bij die gelegenheid een 
inleiding houden over "Kabinetsforma
tie". Na afloop is er bal. 

Aankondigingen 

• Op 6 januari houdt de afdeling Hoo
geveen een nieuwjaarsbijeenkomst, aan
vang 20.00 uur, in hotel Homan. Het 
gemeenteraadslid J. Zantinge zal spre
ken over het werk van de gemeente
raad. Gelegenheid om te dansen op mu-
ziek van het duo Boer. ' 

• Op 8 januari houdt de heer Van Riel 
zijn traditionele spre·ekbeurt in Assen. 
Aanvang 20.00 uur, hotel OvercingeL 

gen en centrales gaan beraden over de 
samenstelling van de kandidatenlijsten. 
Laten wij er met ons allen naar streven 
bij deze komende verkiezingen meer ca
pabele vrouwen op verkiesbare plaatsen 
op de kandidatenlijsten geplaatst te 
krijgen. De VVD beschikt over voldoen
de van deze vrouwen; zij moeten naar 
voren geschoven worden en door het 
vervullen van spreekbeurten laten zien 
wat zij waard zijn. 

En dan moeten wij natuurlijk ook de 
vergaderingen van onze afdelingen en 
centrales bijwonen wanneer de kandida- · 
tenlijsten worden samengesteld en er 
onze stem uitbrengen. Laten wij ons al
len in het komende jaar ervoor inzetten, 
dat de VVD bij de komende verkiezin
gen voor Provinciale Staten en Gemeen
teraden weer in de lift zit en er meer 
vrouwen in deze vertegenwoordigende 
lichamen worden benoemd. 

Moge 1973 voor de VVD en voor ons 
allen een goed jaar zijn. 

E. DER.- B. 

Zaterdag 24 februari 1973 - heer 
Zuiderna 

Zaterdag 10 maart 1973 - praktijk 
Kamercentrale Leiden, te houden in Lei
den 

Zaterdag 7 april 1973- heer .Jacobse 
Zaterdag 28 april 1973 - beer Heij

mans 
Zaterdag 5 mei 1973 - praktijk 

Kamercentrale Dordrecht, te houden in 
Dordrecht 

Zaterdag 10 maart 1973 - heer Zui
derna 

Zaterdag 24 maart 1973 - heer Heij
mans 

Zaterdag 7 april 1973 - praktijk 
Kamercentrales Tilburg en Middelburg, 
te houden in Bergen op Zoom 

Zaterdag- 28 april 1973 - heer Zuide
rna 

Zaterdag 12 mei 1973 - heer Rhijns
burger 

Zaterdag 26 mei 1973 - praktijk 
Kamercentrales Den Bosch en Maas
tricht, te houden in Eindhoven 

Zaterdag 5 mei 1973 - heer Zuiderna 
Zaterdag 19 mei 1973 - heer Heij-

mans . 
Zaterdag 26 mei 1973 - praktijk. 
Verdere bijzonderheden zullen u door 

de besturen van de Kamercentrales en 
de afdelingen gegeven worden. 

Helaas moet ook deze keer het aantal 
deelnemers per cursus beperkt blijven. 
Indien het aantal aanmeldingen de be
schikbare plaatsen overtreft overweegt 
het hoofdbestuur in het najaar 1973 
eenzelfde cursus te organiseren. 

Het is van groot belang, dat in een 
verjongde, vergrote partij een sterk ka
der gevormd wordt. De regionale kader
cursussen zijn daartoe bij •Uitstek ge
schikt. 
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r1derdeloep 

door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoel 

Prikk~ls 
• Frits van der Poel in Het 
Vrije Volk: "De verkiezingsstrijd 
is niet gegaan tussen Anctriessen 
en Den Uyl, of tussen Biesl;leuvel 
en Den Uyl, maar tussen Wiegel 
en Den Uyl. En het gaat er nu in 
de formatietijd alleen om wie de 
KVP aan zijn zijde krijgt: Wiegel 
of Den Uyl." 

• De heer Koekoek naar aanlei
ding van zijn ;,verkiezingsover
winning" van één naar drie ze
tels: "U moet niet vergeten dat ik 
ook verreweg het bekendste Ka
merlid ben: 94 pct. van de mensen 
kent me. Dat haalt Den Uyl zelfs 
niet." 

• De schaker Ludek Pachman 
over de stemming in Tsjechoslo
wakije: .,Mat, donkergrijs, zeer 
slecht. De mensen zijn bang om 
hun baan te verliezen, zijn bang 
om gearresteerd te worden. Het 
grootste deel van de bevolking 
heeft alle hoop verloren. Het is 
stil geworden ... " (interview in 
Het Parool). 

• De heer Bas de Gaay Fortman 
. (PPR) in De Nieuwe Linie over 
het verkiezingssucces van Wiegel 

.en van hemzelf: "Ik geloof dat we 
beiden een duidelijke maatschap
pij-filosofie over het voetlicht 
hebben gebracht. En dat heeft de 
keuze vóór onze partijcri verge
makkelijkt." 

• Nogmaals Frits van der Poel 
in Het Vrije Volk, thans tot de 
partijraad van de PvdA: "Daar 
zitten jullie dan met je vier ze
teltjes winst. Maar reden tot uit
zinnige vreugde, dat niet. Vier ze
teltjes winst met z'n drieën en 
een van de drie volledig in de ver
nieling. Tel uit je winst. Daar 
staat Joop dan op een steenworp 
van het Catshuis, maar de steen
worp is wel twintig zetels breed."' 

• Volkspartij 
Hoe loos de kreten ZIJn, volgens welke 
de VVD een partij uitsluitend van en 
voor "kapitalisten" en daarmee gelijk te 
stellen topfiguren en super-intellectue
len zou zijn, wordt in de praktijk tel
kens weer gedemonstreerd. De illusie, 
dat dergelijke kreten nu in het vervolg 
wel achterwege zullen blijven, hoeft 
men ondertussen niet te koesteren. In 
paniek zullen we daar echter bepaald 
niet over raken. In tegendeel. Laat ze 
maar hun gang gaan! Steeds duidelijker 
immers blijkt, dat men met dergelijke 
beweringen het omgekeerde bereikt van 
wat men daarmee beoogt. Een getal van 
ruim één miljoen zesenzeventigduizend 
kiezers, onder wie een groter aantal 
jongeren dan ooit tevoren, prikt deze 
ballon resoluut door. 

Zelfs een kind in de politiek kan begrij
pen dat een partij, die in een relatief 
klein land (en gelukkig zonder op
komstdwang) meer dan één miljoen 
stemmen haalt, zich inderdaad een 
volkspartij mag noemen. Een partij, die 
stemmen uit alle kringen der samenle
ving trekt. Niet alleen uit die van lei
dende kringen uit het zakenleven eil uit 
kringen van academici, maar ook uit die 
van agrariërs en middenstanders, uit die 
van kunst en cultuur, uit bij de krijgs
macht dienenden en uit het onderwijs, 
uit die van zelfstandigen en van bank
en kantoorbedienden, uit de kringen van 
ambtenaren en. van reeds stemgerech
tigde scholieren uit het voortgezet on
derwijs en studenten en ook - in toene
mende mate - van verstandige, zelf
standig denkende en oordelende handar
beiders. Dat betreft met name die arbei
ders die tot de erkenning zijn gekomen, 
dat deze parlementaire democratie en 
op vrije, ondernemingsgewijze produktie 
gebaseerde samenleving met haar uitge
breide sociale zekerheden een paradijs is 
in vergelijking met de zich "socialis
tisch" (lees in het algemeen: communis
tisch) noemende landen met hun politie
ke en sociaal-economische dwangsyste
men. 

Lijstaanvoerder Wiegel wekte tijdens de 
verkiezingsweken enige hilariteit toen 
hij een Amsterdamse stratemaker ten 
tonele voerde. Wederom: ten onrechte. 
Enkele dagen vóór de Kamerverki~zing 
gaf Trouw van elke partij een met 
naam, woonplaats en zelfs met foto 
geïdentificeerde kiezer de gelegenheid 
te vertellen, waarom hij op d i e partij 
zijn (of haar) stem zou uitbrengen. 
Voor de VVD was dat de heer C. van 
Beek uit Klaaswaal, een 31-jarige in de 
haven van Rotterdam werkzame kraan
machinist. Deze verklaarde op de VVD 
te stemmen omdat die partij "de mens 
het vertrouwen schenkt zelf uit te ma
ken wat goed of slecht voor hem is". Op 
de vraag of de VVD genoeg doet voor 
de lagere inkomensgroepen antwoordde 
hij bevestigend en voegde daaraan toe, 
dat de VVD leert dat men er niets mee 
opschiet wanneer men een tientje meer 
krijgt, als je straks twaalf gulden meer 
moet betalen. 

Nog op de ochtend van de verkie
zingsdag bevatte het Algemeen Dagblad 
in de ingezonden stukken rubriek een 
opwekking van inzender T. van Dam, 
uit Maassluis, aan de jongeren om zich 
"niet van de wijs te laten brengen door 
schone beloften, die zonder geld niet 
waar gemaakt zullen kunnen worden, 
óók niet door schaduwkabinetten." Hij 
eindigde aldus: "En bedenk, dat wil ik 
als bouwvakker wel zeggen, dat vrijheid 
en democratie niet alleen bestaan voor 
de rijken, maar ook voor ons." 
"Vrijheid en Democratie" trekt velen 
aan, uit heel gevarieerde lagen van onze 
samenleving. Het Vrije Volk heeft we
kelijks een rubriek "Paspoort", waarin 
het, via veertig vaste en vijf variabele 
1 . .èn een signalement wil geven van 
,.interessante mannen en vrouwen", die 
in en om Rotterdam wonen en werken. 
Kort geleden publiceerde het blad een 
"paspoort" van de heer P. Struijk, diri
gent van acht koren en een amateur-or
kest in Rotterdam en omgeving. Een 
der vaste paspoort-vragen was ook in 
zijn geval: op welke partij stemde u 
laatst? Het antwoord luidde: "De VVD. 
Ik hou van vrijheid en van democratie. 
Mijn gedachten worden door de VVD 
het best uitgedragen." Tot de koren, die 
de heer Struijk dirigeert, behoren o.a. 
het politiekoor, het koor van de R.E.T., 
het Westlands Mannenkoor en ook een 
koor van negentig Westlandse meisjes. 

• Gezonde prikkel 
Het is opmerkelijk, hoe dikwijls we in 
ingezonden stukken in de pers of in in
terviews de bevestiging uit het prakti
sche leven kunnen vinden van de juist
heid van onze liberale grondgedachten. 
Dat geldt ook voor wat betreft de gun
stige, tot extra activiteit prikkelende 
werking van een gezond eigenbelang bij 
de dagelijks arbeid, onverschillig of men 
hand- of hoofdarbeid verricht, artiest is 
of iets anders. 
Een van de jongste voorbeelden daarvan 
is het volgende. De actrice Kitty Jans
sen zei onlangs in een interview dat Het 
Parool met haar had naar aanleiding 
van haar rol in "Wie is bang vóor Vir
ginia Woolf": "Dat is (namelijk) de 
eerste keer, dat ik in de vrije, ongesub
sidieerde sector werk. Je voelt nu ge
woon e,en veel grotere verantwoordelijk
heid. Tegenover jezelf, tegenover je me
despelers. Je gaat zelf kijken of alles 
goed klaar staat op het toneel. Je kijkt 
hoeveel mensen er in de zaal zitten. Dat 
was er vroeger niet bij. Je hebt het 
publiek nu gewoon veel meer nodig. Bij 
het gesubsidieerde toneel maakte het in 
wezen weinig uit of je voor een lege 
zaal stond te acteren. Maar nu maakt 
het alle verschil. Ik trek het me nu ook 
veel meer aan hoe ze de voorstelling 
vinden. Ik heb nooit geschmierd, maar 
nu doe ik meer mijn best dan ooit. Het 
is ons eigen geld en het is onze eigen 
keuze van stuk. Je moet je dus zowel 
artistiek als financieel waar maken." 
Aldus een stem uit de praktijk van het 
dagelijks leven, welke velen te denken 
moge geven, die alleen maar in toene
mende subsidiëringen ons culturele heil 
zien. 

• Verkiezingsvaria 
Bij wijze van pikant amusement graag 
nog wat losse notities bij opmerkelijke 
verkiezingsvaria. In 1956, het jaar 
waarin . de PvdA en de KVP beide op 
topsterkte stonden, telde de Tweede Ka
mer zeven fracties. Hun zeteltal bedroeg 
toen: PvdA 50, KVP 49, ARP 15, CHU 
13, VVD 13, CPN 7 en SGP 3 zetels. 
Van deze partijen is de VVD de enige, 
die sindsdien in zeteltal is vooruit ge
gaan. De zes andere gingen of (sterk) 
achteruit, of ze bleven. zoals de kleinste 
twee, vergeleken bij 1956, gelijk. De 
verloren zetels gingen ten dele naar de 
VVD en voor de rest naar nieuw ontsta
ne "ontevredenheids;,- of randgroeperin
gen als de Boerenpartij, de PSP, D'66, 
DS'70, de PPR en het GPV. 
Vergelijken we de ·uitslag van 29 no
vember 1972 met die in 1956, dan daalde 
de PvdA van 50 naar 43 zetels, de KVP 
van 49 naar 27 zetels, de ARP van 15 
naar 14 zetels, de CHU van 13 naar 7 
zetels. De CPN handhaafde zich (na 
eerst te zijn gedaald) op 7 zetels en de 
SGP behield haar 3 zetels. 
Aardig is ook te zien, wat de 15 lijst
trekkers bij de Kamerverkiezing van 29 
november jl., blijkens een publikatie op 
de ochtend van de verkiezingsdag in De 
Volkskrant, aan de vooravond van deze 
verkiezing als vermoedelijke samenstel
ling van de Tweede Kamer verwachtten. 
Verlies of gelijk blijven voor de VVD 
(dus behoud van onze 11?_ zetels) ver
wachtte geen van hen, maar 22 zetels 
heeft evenmin iemand van hen zien aan
komen. De hoogste schatting voor de 
VVD, namelijk 19 zetels, kwam van de 
heren De Gaay Fortman (PPR) en Beu
l,er van de RKPN. Een prognose van 18 
zetels kwam van de heren Tilanus 
(CHU), De Jong (DMP), Abma (SGP), 
Te Pas (NMP) en Wiegel zelf. Eén ze
tel winst voor de VVD, dus 17 zetels in 
totaal, voorspelden ten slotte de heren 
Aantjes (ARP), Drees (DS'70), Den 
Uyl (PvdA) en Van Mierlo (D'66). Aan 
deze prognose hebben niet meegedaan 
de heren Anctriessen (KVP), Bakker 
(CPN), Jongeling (GPV) en Koekoek 
(BP). Lijsttrekker mr. Biesheuvel gaf 
er de voorkeur aan, dat niet hij maar 
fractievoorzitter Aantjes de prognose 
voor zijn rekening nam. 
Een ander interessant gegeven is, dat 
van de 858 Nederlanders in Luxemburg 
van l8 jaar en ouder, die als Nederlan
ders in het buitenland niet mochten 
meestemmen, ruim de helft aan een 
proefstemming (die ook wel een beetje 
als een protest-stemming wàs bedoeld) 
heeft meegedaan, welke o.m. het volgen
de resultaat opleverde: 27,6 pct. der 
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stemmen voor de VVD, 26 pct .. KVP, 9 
pct. PvdA, 7 pct. D'66, 6,6 pct. ARP, 6.3 
pct. DS'70 en 3 pct. CHU. 

• Uitzonderingen op de regel 
Een geestverwant uit Delfzijl, de heer 
H. B. van Bruggen, schrijft ons: 

"In ons blad Vrijheid en Democratie 
van 8 dezer las ik, zoals welhaast im
mer, uw rubriek "Onder de Loep" met 
buitengewoon veel genoegen en instem
ming. Uw onder-rubriek "stembus-top
pers" noopt mij echter tot enig com
mentaar. U schrijft daar nl.: "Ik heb 
hele krantepagina's met p1aatselijke 
uitslagen nageplozen, maar ik heb niet 
één gemeente ontdekt waar de VVD 
achteruitgang heeft geboekt." 
"Ik neem aan, dat u de uitslagen van de 
gemeenten in de provincie Groningen 
niet, of niet aandachtig genoeg, heeft be
studeerd, anders zou u zeker opgevallen 
zijn, dat in negen gemeenten onze VVD 
is teruggelopen in stemmenpercentage; 
gelukkig slechts weinig, maar helaas 
toch teruggelopen. Deze gemeenten zijn 
in percentages: 
Aduard 13,7 (was 15,9); Eenrum 14,2 
(16,3); Leens 11,4 (12,3); Loppersum 
11,6 (12,2); Needen 5,4 (6,8); Uithuizen 
10,6 (10,8); Usquert 12,8 (13,9); Warf
fum 11,6 (11,9); 't Zandt 13,5 (15,1). 
"Het ware wellicht aan te bevelen, de 
propagandacommissie voor de provincie 
Groningen op deze zwakke plekken in 
een overigens gelukkig sterk veld, te 
attenderen." 
Aldus de heer Van Bruggen, voorzitter 
van de afdeling Delfzijl van de VVD en 
oud regionaal propagandist voor de pro
vincie Groningen. 
Zoals ik in ons vorige nummer vermeld
de, had ik vele krantepagina's nageplo
zen op de daarin gegeven plaatselijke 
uitslagen en daarin geen enkele achter
uitgang voor de VVD vermeld gevon
den. Uiteraard waren dat landelijke 
dagbladen, die ook wel een flink aantal 
kleine gemeenten gaven, maar ten slotte 
telt Nederland als ik het goed heb toch 
nog altijd wel een 900-tal gemeenten of 
daaromtrent. De geachte inzender geeft 
nu een negental kleine gemeenten in 
Groningen, die kennelijk alleen in de 
Groninger regionale pers zijn opgeno
men en waarin de VVD een lichte ach
teruitgang te zien heeft gegeven. Dat 
zijn dan negen op een totaal van ruim 
vijftig Groninger gemeenten. 
De overige zullen dus vooruitgang heb
ben gehad, want ons totale percentage 
in de provincie Groningen steeg van 
10,8 pct. naar 11,9 pct. Voor de agglo
meratie Oost-Groningen vond ik nog 
vermeld 9,9 pct. tegen 8,6 pct. in 1971. 
In de gemeente waar de heer Van 
Bruggen zelf afdelingsvoorzitter is, ging 
de VVD van 10,3 naar 11,7 pct. in 
Stadskanaal van 5,5 naar 7,6 pct. en in 
de hoofdstad Groningen van 11,2 naar 
12,5 pct. 
Ook deze percentages zijn in het alge
meen echter minder spectaculair dan die 
in de meeste andere provincies. Ik ben 
het dus volkomen met de heer Van 
Bruggen eens dat het goed zou zijn, als 
ons propaganda-apparaat voor de naas
te toekomst in het bijzonder aandacht 
aan Groningen en vooral natuurlijk aan 
de "zwakke plekken" voor de VVD in 
deze provincie zou wijden. 
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door J. Hopman, voorzitter 
van de hoofdstedelijke 
VVD-afdeling 

Burgemeester V erstegen 
overleden 

Enkele dagen voor Kerstmis is de 
heer F. Verstegen, op dat ogenblik nog 
waarnemend borgerneester van West
zaan, op weg naar zijn woning in 
Bergen door een noodlottig verkeers
ongeluk om het leven gekomen. 

Geboren in Den Helder op 4 februari 
1907 had hij een veelzijdige ambtelijke 
loopbaan in het gemeentelijke vlak 
achter zich. Hij diende de gemeenten 
Leiden, Bergen N.H., Vinkeveen
Waverveen en tenslotte Westzaan. In 
Leiden was hij vele jaren werkzaam als 
gemeente-ontvanger, uit welke functie 
hem in oktober 1966 eervol ontslag 
werd verleend. Zich daarna vestigend 
in Bergen werd hij hetzelfde jaar tot 
gemeenteraadslid voor de VVD gekozen 
en tevens tot wethouder van financiën 
en toerisme. Hij was deskundige op het 
gebied van gemeente-financiën en tot 
voor kort docent bij de opleiding voor 
gemeente-administratie. 
Eind november 1967 werd de heer Ver
stegen belast met de waarneming van 
het burgemeesterschap van Vinkeveen
Waverveen om daar orde op zaken te 
stellen. In de zomer van 1968 keerde 
de heer Verstegen weer in Bergen te
~ug. Op 1 december 1969 werd hij be
noemd tot burgemeester van West
zaan. In de enkele jaren welke de heer 
Verstegen in Westzaan werkzaam is 
geweest heeft hij zich als eerste burger 
dezer gemeente een belangrijke plaats 
in het plaatselijk leven verworven. 

Na het bereiken van de 65-jarige 
leeftijd werd hem op 1 maart 1972 eer
vol ontslag als burgemeester van West
zaan verleend, om op dezelfde datum 
tot waarnemend burgemeester van deze 
gemeente benoemd te worden. 

Met de heer Verstegen is een figuur 
van ons heengegaan die nog heel veel 
voor de VVD had kunilen betekenen. 
De zaterdag voor Kerstmis werd hij op 
Driehuis-Westerveld onder zeer grote 
belangstelling ten grave gedragen. On
der de talrijke aanwezigen was. de com
missaris der koningin mr. F. J. Kranen
burg, die burgemeester Verstegen prees 
als een modern bestuurder. "Recht en 
wet had hij in de toppen van zijn vin
gers". 

Aankondigingen 
• Op 7 januari houdt de afdeling een 
nieuwjaarsbijeenkomst m hotel-restau
rant 0. de Haan te Den Oever. Van 
11.30 tot 12.30 uur. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

A' dam: 59.779. VVD-stemmen 

De verkiezingen liggen weliswaar 
reeds ruim een maand achter ons, maar 
toch w.il ik nog even terugblikken naar 
die gedenkwaardige 29e novelllber 1972. 

Amsterdam veroverde, in stemmen
aantal, de eerste plaats in de rij der 
grote steden, voor wat het aantal VVD
stemmers betreft. 

Den Haag bleef met een neuslengte, 
57.593 (18,9) VVD-kiezers, achter. 

En Rotterdam telde 39.566 (10,5 pct.) 
VVD-kiezers. 

Ten opzichte van 1971, 40.630 VVD
kiezers, een vooruitgang van 46 pct. 
Voorwaar geen kleinigheid. · 

Maar toch, het kan nog beter. En 
naar dat betere resultaat zullen wij ook 
moeten streven. In de tijd van de "op
komstplicht" veroverde de VVD vaak 
veel meer stemmen. Ik geef u enkele 
voorbeelden: 

Verkiezingen 2e kamer 1959; 88.021 
stemmen (17,4 pct.). 

Verkiezingen 2e kamer 1963; 64.294 
stemmen (12,9 pct.). 

Gemeenteraadsverkiezingen 1959; 
98.859 stemmen (let wel: 19,7 pct.). 

Natuurlijk mogen wij, nu de opkomst
plicht tot de verleden tijd behoort, niet 
dezelfde cijfer~; al~ vergelijkingsobject 
hanteren, maar wel mogen wij hier het 

J. Hopman, voorzitter van de VVD
afdeling Amsterdam 

percentage van 29 november naast zet
ten. En dat was in Amsterdam 12,5 pct. 
van de geldige stemmen voor de VVD. 
Natuurlijk beter dan in 1971 (9,5 pct.) 
en beter dan in 1967 (11,4 pct.). 

Ontvolking 
Vele Amsterdammers verhuizen naar 

de plaatsen rond Amsterdam. Het inwo
nertal is tot onder de 800.000 gedaald. 
Hieraan is o.a. het hoofdstedelijke wo
ningbeleid en de Amsterdamse grondpo
litiek niet vreemd. Aangezien ook nog 

Feestroes in Krasnapolsky: Henk, Hans en Haya in een deinende groep 
aanhangers. . . Foto DE TELEGRA)I;F-

Dordtse gele mannen 

De Dordtse VVD-propagandacommissie vormde als "de mannen in de gele 
pakken" een vertrouwd onderdeel van het stadsbeeld in de maanden v~or 
de verkiezingen. Dit was één van de originele vondsten, waarmee de afdeling 
Dordrecht een succesvolle verkiezingsstrijd voerde. 

veelal die mensen wegtrekken, welke 
het niet aan initiatief ontbreekt, kan ik 
bepaald niet optimistisch zijn met be
trekking tot de resultaten van volgende 
verkiezingen voor onze partij in Am
sterdam. 

In Amsterdam zal er hard gewerkt 
moeten worden om onze positie te con
solideren en wellicht zit er dan in 1974 
nog een geringe winst in. 

Somber? 
Zo somber als ik over Amsterdam 

ben, ben ik zeker niet voor de landelijke 
resultaten van komende verkiezingen. 
De opgaande lijn welke zich aftekent, 
zal zeker in opgaande richting door
gaan. De VVD kan en zal naar mijn 
mening de ideeën welke grote groepen 
lan het Nederlandse volk huldigen, libe
rale ideeën waarin de mens centraal 
staat, voor het forum (het hele volk) 
verdedigen en uitdragen. Rechtlijnig, 
helder en realistisch. Trouw ook aan het 
beginsel dat de samenleving gedragen 
wordt door een geest van christendom 
en humanisme. 

Velen zullen zich hierdoor aangetrok
ken voelen en zich aansluiten bij dege
nen die reeds nu hun vertrouwen, mid
dels hun stem, aan onze partij geven. 

In vele plaatsen neemt de VVD nu 
reeds de 1e of 2e plaats in. Landelijk is 
het nog niet zover, maar het zit er dui
delijk in dat de VVD binnen, laat ik 
voorzichtig zijn, 10 jaar de 2e partij van 
het land zal zijn. 

Naar verschijnsel 
Het was feest in Krasnapolsky in Am

sterdam op 29 november. De grootste 
zaal, waar de afdeling Amsterdam van 
de VVD de uitslagen bekend maakte, 
was voor ons veel te klein. Velen ver
drongen zich in de gangen rond de zaal. 
Het waren echter, gelukkig, niet alleen 
VVD-ers welke zich hier hadden ver
enigd. Belangstellende stad- en landge
noten, o.a. uit de zalen van Kras waar 
andere partijen de uitslagen volgden, 
kwamen in groten getale naar ons. Daar
bij waren ook herrieschoppers en de on
verdraagzamen. 

Deze laatste twee groepen bestonden 
het om burgemeester Samkalden, die bij 
alle partijen langs ging, uit te joelen en 
in de meest krasse termen te verwijzen 
naar de Koopmansbeurs waar de PvdA 
haar tenten had opgeslagen. Het spre
ken werd hem onmogelijk gemaakt. 
Slechte verliezers. Deze houding hield 
men vol. Zelfs vonden deze raddraaiers 
het nodig om, bij herhaling, de nazi
groet te brengen. Hetzelfde herhaalde 
zich nogmaals toen tegen het midder
nachtelijk uur mevrouw Van Someren 
en Hans Wiegel in Kras arriveerden. 
Precies 4 woorden kon de laatste spre-
ken. · 

Toen moest deze vreugdevolle dag be
sloten worden. 

Dat was de "zege" van de herrie
schoppers en onverdraagzamen. Aan dit 
soort lieden heeft de VVD, m.i., geen 
behoefte. 

Verkiezingsfonds 
Voor het verkiezingsfonds van 

de VVD stuurde de afdeling Ter
schelling een bedrag van honderd 
gulden, waarvoor de welgemeende 
dank van het hoofdbestuur. 

Men weet het: de verkiezingen 
hebben veel geld gekost. Daarom 
blijven bijdragen welkom. Postgi
ro 6788() ten name van VVD, Den 
Haag, onder vermelding "verkie
zJngsfonds". 

Nieuw bestuur Liberale 
Studenten Vereniging 

Het bestuur van de Liberale Studen
ten Vereniging Nederland is na de le
denvergadering van 25 november 1972 
als volgt samengesteld: R. J. Böse, pre
sident; L. W. de Kok, vice-president; H. 
Kranenburg, secretaris; H. 0. Breukink, 
penningmeester; J. W. Jongejans, pers
secretaris; A. A. ,Zonnevylle, lid. Het 
secretariaat is gevestigd te Rotterdam, 
Jacob van Campenplein 232. Tel. 010 -
214235. 
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25 jaar VVD: Feest voor de vuist weg 

De viering van het 25-jarig 
bestaan van de WO belooft 
een groots feest te worden. 
Hierbij de details en een in
schrijfformulier. 

Bewindsman 
en kamerlid 

Minister mr. W. J. Geertse
ma zet in dit ·artikel uiteen 
waarom de liberale bewinds
lieden, die op 29 november 
in de Tweede Kamer zijn ge
kozen, zic.h nog niet als Ka
merlid hebben laten beëdi
gen. 

MINISTER GE:Jl:RTSEMA 

Het is mij gebleken, dat sommigen in 
onze partij zich afvragen, waarom de 
liberale ministers en staatssecretarissen, 
die tot lid van de Tweede Kamer zijn 
verkozen, zich als KamerHd nog niet 
hebben laten beëdigen. 

Ik wil dat graag uiteenzetten. De 
combinatie van het lidmaatschap van 
het Kabinet en van de Staten-Generaal 
is in beginsel grondwettelijk verboden. 

Daarop bestaat één uitzondering. In
dien een bewindsman bij een verkiezing 
tot lid van de Staten-Generaal wordt 
verkozen mag hij nog gedurende ten 
hoogste drie maanden, na zijn toelating 
als lid, beide al'I!!2ten combineren. 

Voor die toelating als lid is noodzake
lijk, dat hij zijn geloofsbrief bij de Ka
mer inzendt en dat hij nadat de Kamer 
tot zijn toelating heeft besloten dè eed 
of de belofte aflegt. 

Op grond van de Kieswet· heeft hij, 
die tot lid van de Kamer wordt benoemd 
enkel·e W€ken de tijd met het Inzenden 
van zijn geloofsbrief. 

De liberale bewindslieden hebben deze 
door de Kieswet geboden mogelijkheid 
benut. 

Waarom hebben zij dat gedaan? 

Omdat zij meenden op deze wijze zo
veel mogelijk recht te doen wedervaren 
aan de bedoeling van die leden, die aan 
hun kandidaatste!Hng hadden meege
werkt en van die burgers, die op de 
VVD hebben gestemd. 

Aang€nomen mag nl. worden, dat het 
hun bedoeling is geweest, dat de eerste 
22 kandidaten op de VVD-lijst de toege
wezen 22 zetels zullen gaan bezetten. 

Hoe zou nu de situatie worden als 
door de lange duur van de Kabinetsfor
matie - en slechts weinigen zuHen dur
ven ontkennen, dat die mogelijkheid er 
in zit- de genoemde drie maanden-ter 
mijn wordt overschreden'? 

Dan zouden de liberale bewindslieden 
moeten kiezen tussen kabinet en Twee
de Kamer. Voor mij spreekt het dan 
vanzelf, dat hun verantwoordelijkheids
besef jegens het Kabinet hun zou dwin
gen te bedanken als Kamerlid. 

Het kabinet-Biesheuvel is in de loop 
van de zit reeds 3 ministers en 3 staats
secretarissen kwijtgeraakt en het zou 
wat te veel van... (neen zo kan ik het 
niet zeggen, maar u begrijpt wel wat ik 
bedoel)... als daar nog eens 2 ministers 
en 2 staatssecretarissen bijkwamen. 

Het gevolg daarvan zou dan • weer 
zijn, dat de vier volgende kandidaten op 
de lijst tot Kamerlid benoemd zouden 
worden en hun intrede zouden doen. 

Als wij dan verder verondersteiien, 
dat één of meer van de huidige liberale 
bewindslieden geen zitting neemt in het 
nieuwe Kabinet, dan is deze - bellou
dens het oritstaan van tussentijdse va
catures - voor de gehele periode tot 

1977 van het Kamerlidmaatschap uitge
sloten. 

Ik ben zo vrij om te veronderstellen 
dat het nimmer de bedoeling is geweest 
van de partij bij de kandidaatsteHing of 
van de kiezers bij het uitbrengen van 
hun stem. 

Dat feit zou dan weer in de plaats 
van de bewindslieden benoemde leden 
van de VVD-fractie er toe kunnen bren
gen vrijwillig van hun lidmaatschap af
stand te doen. Een verplichting daartoe 
hebben zij natuurlijk in geen enkel op
zicht. Zouden zij het desalniettemin 
doen, dan kent de wet hen voor deze 
enke.e weken Kamerlidmaatschap gedu
rende twee jaren een niet onaanzienlijk 
wachtgeld toe! 

Ook dat kan m.i. nooit de bedoeling 
van wie dan ook zijll; geweest. 

Al met al zijn de liberale bewindslie
den dan tot de conclusie gekomen, dat 
zij er goed aan dedel). het intreden van 
deze niet bedoelde gevo~gen zoveel mo
gelijk te voorkomen door gebruik te 
maken van de aoor de Kieswet geboden 
mogelijkheid even te wachten met het 
inzenden van hun geloofsbrief. 

Het spreekt overigens natuur:lijk van 
zelf, dat zij er voor gezorgd zouden heb
ben tijdig tot het lidmaatschap van de 
Tweede Kamer te zijn toegelaten als er 
een belangrijke stemming zou hebben 
pl-aatsgevonden, waarbij hun stemmen 
de doorslag zouden hebben kunnen ge
ven. 

In dat geval moet wat het zwaarste is 
uiteraard ook het zwaarste wegen. 

Een dergelijk geval heeft zich echter 
niet voorgedaan. Men kan er voorts van 
overtuigd zijn, dat alle tot Kamerlid be
noemde liberale bewindslieden onmiddel'
lijk na het Kerstreces van de Kamer 
zullen worden beëdigd. 

Laten wij daarom hopen, dat de Kabi
netsformatie uiterlijk in april haar be
slag krijgt, anders zou er toch nog een 
keuze moeten worden gemaakt! 

W. J. GEERTSEMA 

Vrijdag 2 februari houdt de VVD een 
groot feest in de RAI te Amsterdam. 
Een feest ter gelegenheid van het 25-
jarig bestaan van de partij, waarbij wij 
ons niet de kans zullen laten ontgaan de 
grandioze verkiezingsoverwinning te 
vieren. Het hoofdbestuur nodigt aZle Ie
den van de partij uit dit feest bij te 
wonen en verheugt zich erop u allen die 
zich zo hebt ingespannen het fraaie ver
kiezingsresultaat te behalep, bijeen te 
zien. 
De bijeenkomst zal met feestredes wor
den geopend. Daarna is er volop gele
genheid voor een uitbundig samenzijn. 
Het is ons namelijk gelukt voor ons 
feest beslag te leggen op Willem Duys, 
die een ·speciaal voor de VVD gearran
geerd Vuistprogramma zal verzorgen. 
Dit gedeelte van de avond zal onder 
regie staan van Fred Oster. 
Na afloop van dit Vuistprogramma 
wordt een groots bal gehouden, dat tot 
in de nacht zal voortduren. Het RAI 
gebouw zal voor dit bal worden omge
toverd in een balzaal, die zodanig ver
sierd en ingericht is, dat een ieder zich 
er naar eigen smaak met plezier kan 
vermaken. De verzorging van dit bal is 
in handen van ons medelid de heer 
Frans Muriloff. • 
Wie het 20-jarig bestaan van onze par
tij heeft meegemaakt, weet dat VVD'ers 
óók kunnen feestvieren. 
Met opzet heeft het hoofdbestuur de en
treeprijs zo laag mogelijk gesteld n.l. 
f 6.- incl. vermakelijkheidsbelasting. 
per persoon v.oor diegenen die het gehele 
feest wlBen bijwonen. Voor diegenen, liie 
uitsltütend het bal willen bijwonen of die 
wegens plaatsgebrek het deel in de Con
greszaal niet kunnen meemaken, wor
den speciale balkaarten ter beschikking 
gesteld tegen een prijs van f 3.- incl. 
vermakelijkheidsbelasting per persoon. 
Hoewel de RAI erg groot is, spreekt het 
vanzelf dat helaas het aantal feestvier~ 
ders niet onbeperkt kan zijn. Daarom 
verzoeken wij u zich, zo spoedig moge
lijk op te geven als u aan het feest wilt 
deelnemen. Het aantal beschikbare toe
gangsbewijzen zal in volgorde van bin
nenkomst van uw giro-overboeking wor
den toegezonden. Uitsluitend aanmeldin
gen die vóór 15 januari binnen zijn kun
nen in behandeling worden genomen. 
Toegang kunnen slechts zij hebben, die 
lid zijn van de VVD en hun huisgenoten. 
U gelieve de hierbU · afgedrukte 
invulstrook met spoed in te zen
den aan het algemeen secretariaat, 
Koninginnegracht 57 te Den Haag. Ge
lijktijdig het verschuldigde bedrag over 
maken op gironummer 67880 van de al
gemeen secretaris van de VVD te Den 
Haag. 
De mogelijkheid wordt onderzocht of 
een aantal hotels in de directe omgeving 
van de RAI bereid is tegen een geredu
ceerd tarief kamers ter beschikking te 
stellen. In verband daarmee verzoeken 
wij door middel van dezelfde invul
strook mee te delen of u daarvoor be
langstelling heeft. Ten slotte adviseren 
wij u contact op te nemen met de secre
taris van uw afdeling. Wellicht bestaat 
de mogelijkheid om met een bus(je) op 
en neer te reizen. 
20.00 uur: Opening van het feest door 
de voorzitter van de VVD. 
De VVD voor de vuist weg; presentatie 
Willem Duys. 
22.15 - 2.00: Bal (diegenen die geen 
plaats hebben kunnen krijgen in de eon
greszaal en dus alleen in het bezit zijn 
van een balkaart kunnen de gebeurte
nissen in de grote zaal via een gesloten 
televisie-systeem elders in het gebouw 
volgen.). 

Ja, ik vier feest 
Ondergetekende, .... 
adres: 
woonplaats: ....................................... 
lid van de VVD-afdeling ........ · ................... . 
0 wenst deel te nemen aan het g e h e I e feest en verzoekt toe· 

zending van . . . . . . toegangsbewijzen à f 6,- per persoon. 
0 wenst deel te nemen alleen aan het bal en verzoekt toezending 

van . . . . . . balkaarten à f 3,- per persoon. 
Het verschuldigde bedrag is heden overgeboekt op postgiro 67880 ten 
name van VVD te Den Haag. 

0 gewenste vakje aanstrepen s.v.p. (handtekening) 



6 · vrijdag 5 januari 1973 VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Drie nieuwe gezichten op de VVD-banken 

A. PLOEG: 

"Leger ook 
voor civiele 
zaken" 

DICK J. 0. DEES: 

Drs. J. F. SCHERPENHUIZEN 

"Directe lijn 
Groningen-
Den Haag" 

"Koudijs junior". Die spotnaam kreeg de 
nieuwe defensie-specialist in de VVD
fractie reeds spoedig na zijn binnen
komst op het Binnenhof. De 45-jarige 
Ad(rianus) Ploeg heeft inderdaad iets 
meer dan defensie gemeen met zijn voor
ganger, de heer Koudijs. Zij hebben bei
den een stel donkere, stevige wenkbrau
wen en beiden dragen zij een keurig bij
geknipte snor. 
Overste Ploeg, vader van drie kinderen, 
rekende er met zijn 22-ste plaats op de 
kandidatenlijst niet op dat hij al direct 
na de verkiezingen in de Kamer zou ko
men. Als ambtenaar leverde hem dat 
echter geen problemen op. Daardoor 
heeft hij in de politiek wel een soort 
bliksemcarrière gemaakt, want pas in 
1970 werd hij politiek actief. "Hoewel ik 
natuurlijk al veel langer interesse in de 
politiek had," aldus Ploeg. 
Het nieuwe Kamerlid was na zijn HBS
tijd bezig met de studie Indisch Recht 
toen hij als dienstplichtige wer·d opge
roepen. Uitstel voor de dienst was et· 
toen (in 1948) niet bij. Als dienstplich
tige reserve-officier werd hij naar Indië 
gestuurd, waar hij tot eind 1950 verbleef. 
Omdat zijn oude faculteit op opheffen 
stond en geen studenten meer inschreef, 
bleef Ploeg in miliü!ire dienst. Hij nam 
als vrijwilliger deel aan de oorlog in 
Korea en werd daarna pas officieel be· 
roepsofficier. 
In Nederland terug we1·d hij instructeur 
aan de school voor reserve-officieren en 

"Wensen van JOVD Zuiden vertolken" 
""'-

Het jongste lid (28 jaar) van de nieu
we Tweede-Kamerfractie is drs. D.ick 
J. D. Dees uit Breda, indertijd door de 
algemene ledenvergadering op de twin
tigste plaats van de kandidatenlijst ge
zet. Dick Dees is van beroep apotheker, 
waarvoor hij tot vorig jaar september 
in Utrecht heeft gestudeerd. Dat beroep 
heeft hij echter nog niet daadwerkelijk 
uitgeoefend, want de lange arm van de 
dienstplicht greep hem voor die tijd in de 
kraag. Op het moment dat zijn benoe
ming tot Kamerlid bekend werd, was hij 
als diensplichtige res. eerste luitenant
apotheker werkzaam op een militair la
boratorium. Zijn benoeming schiep aan
vankelijk wel problemen, want het komt 
zelden voor dat een dienstplichtige tot 
Kamerlid wordt benoemd. Hij is echter 
als een "gewone" beroepsmilitair behan
deld, die volgens de Grondwet op non
actief moet worden gesteld bij een be
noeming tot Kamerlid. Dees heeft zijn 
plunjezak nog n~et ingeleverd. Dat komt 
deze maand wel als hij weer eens naar 
Den Haag moet voor een fractieverga
dering. Reces of niet, vergaderd wordt 
er immers toch. 

Dick Dees is vrijgezel, nog wel. In 

Limburg woont zijn vriendin, met wie 
hij over niet al te lange tijd wil trou
wen. Hij kent haar niet, zoals Hans zijn 
Pien, via de JOVD. "Maar zij heeft 
wel op de VVD gestemd", voegde hij er 
als een soort geruststelling aan toe. 

Op twee terreinen is Dick Dees tijdens 
zijn studie erg actief geweest: de jonge
ren-politiek en de studentenorganisaties. 
In 1965 werd hij lid van de JOVD, toen 
Hans Wiegel nog voorzitter was. Via 
het plaatselijk bestuur van de JOVD, 
werd hij voorzitter van de Jeugdge
meenteraad in Breda, vice-voorzitter po
litiek van de liberale jongerenorganisa-
tie en daarna landelijk voorzitter. 

Tijdens zijn studententijd heeft hij 
zich vrij druk beziggehouden met onder
wijsproblemen. Hij is lid geweest van de 
Nederlandse Studentenraad (NSR) en 
trad op free-lancebasis op als correspon
dent voor universitaire zaken van het 
ANP. 

Gekke keus 
"Voor ik ging studeren stond ik zelf

voor de keuze rechten studeren of far-

macie. Misschien een gekke keus, maar 
dat was nou eenmaal zo. Het werd ten
slotte farmacie. Tijdens de studie ont
dekte ik dat dat ook niet het enige was. 
Het is wel eens een taaie en saaie studie 
geweest. Vandaar dat ik ook nogal wat 
deed buiten mijn studie om", aldus 
Dees. Hij dacht wel dat je als apotheker 
in de toekomst meer inkomsten zal kun
nen krijgen dan als Kamerlid, maar van 
de schadeloosstelling kun je ook wel 
ruim leven, hoor", zei hij lachend. 

Inmiddels is Dees door de fractie 
voorgedragen als lid van de Kamercom
missies Volksgezondheid en Onderwijs 
en Wetenschappen. Plaatsvervangend lid 
is hij geworden van de commissies: Mi
lieuhygiëne, Wetenschappen en weten
schappelijk onderwijs, Ruimtelijke orde
ning, Kernenergie en Naturalisaties. "Ik 
ben daar zeer content over. Dat is hele
maal mijn voorkeur geweest". 

Drs. Dees stelt zich voor als Kamerlid 
in zijn contacten met de JOVD en het 
zuiden van ons land "de wensen en ver
langens te vertolken die daar leven. 
Wat er nog meer boven mijn hoofd 
hangt, moet ik maar afwachten." 

Hij is nog niet beëdigd: drs. Jaap F. 
Scherpenhuizen (38) uit Groningen, 
nummer 23 van onze kandidatenlijst. 
Maar hij wordt wel lid van de Tweede 
Kamer, nu de lager geplaatste Limburg
se kandidaat Van der Ven zich om ge
zondheidsredenen heeft moeten terug
trekken. Het bericht van diens besluit 
kwam namelijk op het moment dat de 
Kamer op Kerstreces zou gaan, zodat 
de beëdiging van drs. Scherpenhuizen 
pas in dit nieuwe jaar na het reces zal 
kunnen plaatsvinden. 

De nieuwe kandidaat studeerde in Gro
ningen sociale geografie met als specia
lisme planologie. Eind 1965 studeerde 
hij af, dat kon hij pas vertellen nadat 
hij en zijn vrouw hadden uitgerekend 
wanneer zij ook weer getrouwd waren; 
het afstuderen vond kort daarvoor 
plaats. Drs. Scherpenhuizen werkt thans 
nog bij de gemeente Groningen als pla
noloog bij de dienst stadsontwikkeling 
en volkshuisvesting. 

Ook zes, zeven jaar geleden begon 
Scherpenhuizens politieke carrière bij 
de VVD als lid van de propagandacom
missie in Groningen. "Na korte tijd 
werd mij volkomen onverwacht - ter
WiJ1 ik van de prins geen kwaad wist, 

gevraagd voorzitter van de afdeling 
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Onder de 22 Kamerleden, die voor de VVD zijn gekozen, 
zijn drie nieuwe gezichten. Op deze pagina's stellen wij ze 
aan u voor: Adrianus Ploeg, Dick Dees en Jaap Scherpen
huizen. De portretjes werden geschreven -door fractie-voor
lichter L. Rhijnsburger. 

vervulde vervolgens nog enkele troepen· 
functies. Van 1962 tot 1964 volgde hij 
een opleiding aan de Hogere Krijgs
school van de landmacht, waar hij twee 
jaar later al leraar werd in de "vakken" 
personeelszaken en Navo-aangelegen
heden. Tevens werd hij ·docent aan de 
marine- en luchtmachtstafschooL 
Twee jaar geleden werd de heer Ploeg 
in Arnhem benoemd tot hoofd. opleidin
gen van de eerste divisie "7 december". 
Ploeg: "vVel een samenloop van omstan
digheden dat ik ook op 7 december ben 
beëdigd tot Kamerlid". Bovendien werd 
overste Ploeg benoPmd tot lid van de 
Krijgsraad in Arnhem. 

1970 betekende tevens het begin van 
Ploegs politieke loopbaan, want de Arn
hemse VVD-afdeling deed toen een be
roep op hem een plaats op de kandi
datenlijst voor de gemeenteraad te ac
cepteren. Vorig jaar kreeg Ploeg tevens 
het verzoek lid te worden van de de
fc'lsiccommisie van de VVD en wPrd hij 
lid van de partij1-aad. 

De heer Ploeg is inmiddels lid van de 
vaste Kamercommissie~ voor defensie 
·en civiele verdediging en plaatsvervan
gend lid van de commissies C., R. en M., 
Kernenergie, Ambtenarenzal,en en pen
sioenen en Buitenlandse Zaken. "IJ{ ben 
daar uiteraard erg tevreden mee, wanL 
met name defen:oie, B.B., lwitenlandf~e 

zaken en sport interesseren mij het. 
meeste''. 

te worden en dat ben ik nu nog steeds. 
Ik had daar een kwart seconde bedenk
tijd voor nodig, want het leek mij wel 
aardig. Zo ben ik voorzitter geworden 
van de vierde afdeling van onze partij 
in Nederland. Hoewel drs. Scherpenhui
zen eraan toevoegde: "ik zeg dat in alle 
bescheidenheid", bleek toch weldra dat 
hij daar trots op is. Want: "Wij hebben 
in de afgelopen periode een behoorlijke 
ledenaanwinst gehad. In een mum van 
tijd hadden wij 60 procent meer leden. 
Het is ook een leukere afdeling gewor
den en er zijn nu veel jonge mensen lid. 
Er is in de afdeling Groningen, vooral op 
het gebied van de propaganda, erg veel 
gebeurd. Zo hadden wij de primeur van 
een telefoonactie, die later als voorbeeld 
heeft gediend voor andere afdelingen. 
Wij organiseerden bijeenkomsten voor 
een gericht publiek, zoals bij voorbeeld 
de zelfstandigen, waarvoor de specialist 
in de Tweede Kamer, de heer Portheine, 
als spreker heeft opgetreden. Op dit mo
ment piekeren wij erover hoe het kan 
lukken de interesse van de middelbare 
schooljeugd te krijgen en te houden 
voor de VVD." 

Te druk 
Drs. Scherpenhuizen, die tevens lid is 

van de provinciale staten van Gronin
gen, is niet van plan zijn voorzitterschap 

Met name op het gebied van defensie 
heeft het nieuwe Kamerlid uitgesproken 
ideeën, die hij graag wil gaan verdedi
gen. Zo stelt hij met stelligheid: "Ik 
geloof niet dat de krijgsmacht echt de
mocratisch is en kan zijn. Door demo
cratisering zou de luijgsmacht zijn doel 
missen. En: "de V.V.D.M. heeft veel 
goede dingen gedaan, maar is zich 
helaas stePcts meer als pressuregroep 
gaan gedragen die zich ook op politiek 
terrein is gaan he geven". 

Bij ramp Muiden 

Daarnaast meent de heer Ploeg dat het 
militaire apparaat meer dan tot nu toe 
kan worden ingeschakeld voor civiele 
zaken. "Ik was erg blij dat ik de mobiele 
colonne bij de ramp in Muiden aan het 
werk heb g·czien". Ook zouden de mili
tairen kunnen worden ingeschakeld bijv. 
bij de wegenbouw of de gezondheidszorg. 
,.De geneeslwndige soldaten, die wij hos
pikken noemen, kunnen wij echt wel een 
training g·f'ven in civiele ziekenhuizen. 
Dat doet de luijgsmacht geen schade 
en helpt bij het personeelstekort dat 
veel ziekenhuizen hebben". 
Het Kamf'rlid vindt echter het belang
rijkste de v~:rbelering van de geloof
waardigheid van de krijgs·macht. .,De 
krijgsmacht moet dat image worden te
ruggegeven dat maakt dat geld geven 
voor defen:<i<> door de bevolking als zin
vol wordt crvan:n." 

van de afdeling te blijven vervul
len als hij naar het Binnenhof gaat. 
"Een combinatie Kamerlid en lid prov. 
staten gaat waarschijnlijk wel, maar 
een combinatie met het voorzitterschap 
zite er niet in. Daarvoor is dat weer een 

te druk baantje. Ik heb dat ook aan de 
afdeling reeds meegedeeld." Jaap Scher
penhuizen denkt dat hij er straks veel 
voordelen van zal ondervinden als hij de 
directe lijn Groningen - Den Haag kan 
leggen . .,Er zijn hier in het Noorden 
specifieke problemen, waarvan ik graag 
op de hoogte blijf." 

De nieuwe kandidaat stelt zich voor 

dat hij in de Tweede Kamer behalve 
met de behartiging van de belangen van 

het Noorden des lands ook bel-ast zal 
worden met problemen op het gebied 

van de Ruimtelijke Ordening. "Mijn 
aandacht gaat ook uit naar een Europe
se vorm van ruimtelijke ordening. Ik 
heb intertijd een poosje gewerkt in 

Duitsland en ik weet daarvan wel iets 
af. Mijn belangstelling gaat in het bij

zonder uit naar de probremen van de 
grensgebieden", aldus drs. Scherpenhui-

zen. L. RHIJNSBURGER 
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Ledenwerfcampagne: Eén op één 
Meer dan een miljoen kiezers ga

ven hwt stem aan de VVD. Om pre
cies te zijn, 1.068.375. Wij zijn daar 
enorm dankbaar voor, maar het be
tekent ook een nieuwe krae.htsin
spa,nning voor de partijorganisatie. 
Een zo grote partij heeft een groter 
apparaat nodig, heeft meer leden no
dig. 

Zelfs voor de omvang van de partij 
voor 29 november was - en is! -
ons apparaat te klein. Te weinig 
mensen moeten te veel werk doen. 
Zo is het in de afdelingen, zo is het 
op landelijk niveau. "'e hebben meer 
kader nodig, daan·oor moeten we 
kunnen putten uit meer leden, maar 
we hebben ook meer full-timers no
dig, die nu eenmaal bezoldigd moeten 
wot·den !'.U daarvoor is \H'I'I' meer 
geld nodig. 

MEER lEDEN 
Voorheen was 5 pct. van de \'VD

Idezers ook lid. Dat is al niet veel 
(de PvdA haalt Jlhn. 7 Yz pet., de 
ARP plm. 14 pct., we hoeven dus 
niet tevreden te zijn). Met het nieu
we aantal kiezers halen we die 5 pct. 
op nog geen stukken. Daar moet dus 
wat aan gedaan worden. Als we dit 
percentage voor dit moment willen 
waarmaken, dan moeten we van de 
plm. 40.000 leden die we nu hebben 
naar plm. 53.400. 

\Villen we eehter blijven doen wat 
we nu al doen en willen we meer 
gaan doen aan kadertraining, leden
inschakeling (b\jvoorbeeld via een 
ledenreferendum) om sleehts enkele 
voorbeelden te noemen, dan is een 
groter apparaat en meer geld onont
beerlijk. Om een Jlartij in de meest 
moderne zin van het woord te wor
den is verdubbeling van het ledental, 
dus een stijgi.ng tot 80.000 zonder 
meer het minimum. Als we dat be
reikt hebben, kan het uit zijn met de 
roofbouw 011 weinigen. JJan kunnen 
we ook al die dingen gaan doen 
waarvan we heel goed wete.n dat ze 
nodig zijn. 

Om dit alles te bereiken starten we 
vandaag, 5 januari, onder het motto 
"Een op Een" een ledenwervings
eampagnt>, waaraan aiiP centrales e.n 

afdelingen en alle individuele leden 
moeten meedoen. In ons blad zal de 
stand bijgehouden worden en het 
eindpnnt van de actie zal zijn de al
gemene vergadering op 13 en ·14 
april in Assen. De afdeling die in dit 
tijdperk, dus van 5 januari tot 13 
april, }:let meeste leden boekte (vol
gens de gegevens op 12 april op het 
algemeen secretariaat J;lekt>nd) ont
vangt een prijs. Het partijlid dat het 
meeste leden aanbracht, ontvangt 
evenet>ns een prijs. Er is dus een af
delingsklassement en et>n individueel 
klassement. 

MATERIAAl 
Er zijn op het algemeP.n se<~reta

riaat ledenwervingsfolders en bro
ehures voor nieuwe leden verkrijg
baar. De folders lwsten 2 cent, de 
brochures 25 cent. Aanmeldingskaar
ten kosten 1 cent. De afdelingen 
kunnen dit materiaal bestellen. Indi
viduele leden kunnen dit ook door 
overmaking op giro 67880. lJ kunt 
voor bestellingen gebruik maken van 
het hierbij afgedrukte formulier. 

VERDER 
Tijdens en na de verkiezingen 

meldden zich reeds ongeveer 6000 
nieuwe leden. Het moet mogelijk zijn 
op dit succes verder te gaan. Bij 
ieder vijftigtal nieuwe leden, gezins
leden en aspirantleden, krijgt de af
deling bovendien één stem meer in 
<le algemene vergadering en in de 
centrale vergaderingen van de Ka
mer- en Statencentrales. 

Het moet kunnen, het zit er nu 
meer in dan ooit, maar het is ook 
noodzakelijker dan ooit. 

H. VAN SOMEREN-DOWNER, 
. VOORZITTER VAN DE VVD 

Stuur mij materiaal 
Ondergetekende: 

Naam: ............................................................................................ .. 

Adres: ............................................................................................. . 

\:Yoonplaats: .................................................................................... · .. · 

V.V.D.-centralejafdelingjindividueel lid afd.: ....................................... ••• 
bestelt hierbij onderstaand materiaal, dat vanaf 5 januari a.s. zal worden 
toegezonden: 

LEDENWERVINGSFOLDER: 
.. .. .. .. .. .. exemplaren à f 0,02 

AANMELDINGSKAARTEN: 
........... , exemplaren à f 0,01 

BROCHURE "V.V.D. ---' UW PARTIJ": 
. . . .. . .. .. . • exemplaren à f 0,25 

Het verschuldigde bedrag ad f .. .. .. .. .. .. zal door mij worden. overgemaakt 
op girorekening no. 67880 ten name van de secretaris van de V.V.D. te 
's-Gravenhage. 

Datum ........................ , 19 .... .. 
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De VVD in het parlement 
In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J. E.v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie in het parlement. 
HiJkan natuurlijk slechts beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten die de VVD In het parle
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerleden aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVD-fractie In de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A, 
Den Haag, telefoon 070-614911. 

De Tweede Kamer in nieuwe samenstel
ling is vrijwel terstond na de verkiezin
gen aan de slàg gegaan ter afdoening 
van een agenda, die niet zo heel veel 
belangrijks bevatte, waarbij we wel een 
uitzondering maken voor het wetsont
werp uitvoering van het Verdrag tot be
strijding van, wat we gemakshalve 
maar luchtpiraterij noemen. 
Vermelden we echter eerst de verkie
zing van mr. Portheïne tot tweede. on
der-voorzitter van de Kamer, een func
tie, die hij al sinds het voorjaar van 1972 
uitoefende. Tot plaatsvervangend twee
de-ondervoorzitter werd mevr. Veder
Sruit gekozen. De heer Joekes weer 
hersteld van een voedselvergiftiging, 
fungeert opnieuw als secretaris van de 
VVD-fractie. 

Luchtpiraterij 
Bij de behandeling van het wetsontwerp 
inzake de luchtpiraterij voerde voor on
ze fractie mr. Berkhouwer het woord, 
die zijn rede begon met een uitspraak 
van Huizinga: "Wee de cultuur, die de 
barmhartigheid mist," maar zo bleek uit 
het verdere betoog van de liberale spre
ker, er zijn grenzen aan barmhartig
heid, zeker wanneer het gaat om een 
vorm van criminaliteit, waarvan weer
loze mensen het slachtoffer worden. Mr. 
Berkhouwer wees op de groeiende zorg
wekkende agressie en terreur. Macaber 
hoogtepunt vormde de mensenslachting 
tijdens de Olympische Spelen in Mün
chen. Hij herinnerde overigens ook aan 
het geval met de op heterdaad betrapte 
quasi Algerijnse diplomaat met een 
grote hoeveelheid wapentuig en bom
brieven in zijn bagage, die op Schiphol 
ongehinderd verder mocht reizen, waar
over men gerechtvaardigde bevreemding 
mag hebben. 
Mr. Berkhouwer maakte intussen een 
onderscheid tussen de terreur en de 
zaak, welke zij wil dienen. Men stelt: 
bestrijding van terreur alleen is niet 
voldoende, ook de oorzaken dienen ver
holpen te worden. Terreur wordt dan als 
politiek middel gezien. Maar: voorzich
tigheid met die redenering is geboden. 
Dat bepaalde groepen van mensen in 
sommige delen van de wereld in kom
mervolle - ook ons bekommerende -
omstandigheden leven, rechtvaardigt 
niet, dat een aantal volmaakt onschuldi
ge mensen in een ander deel van de 
wereld in koelen bloede om het leven 
wordt gebracht. 
Wat de desbetreffende internationale 
traetaten betreft, waarmee mr. Berk
houwer zich uiteraard kon verenigen, zij 
deden bij hem de vraag opkomen of ze 
wel waterdicht zijn. Zolang er landen 
zijn, die zich er aan onttrekken en vrij
havens verschaffen aan luchtpiraten zit 
de zaak scheef. Moeten zodanige landen 
niet van het internationale lijnverkeer 
worden uitgesloten ? 
Op de maat van de strafdreigingen in
gaande, betoogde mr. Berkhouwer, dat 
de regering zich in deze nogal clement 
toonde. Onze woordvoerder was het 
hiermee niet eens en in verschillende 
andere fractie!!- deelde men die mening. 
Daarom kwam mr. Berkhouwer met een 
tweetal amendementen om de strafmaat 
te verhogen, resp. met enige jaren tot 
levenslang. 
Minister Van Agt handhaafde echter 
zijn "clemente" opvatting, daarbij uit
gaande van de moderne inzichten op het 
stuk van vrijheidsstraffen. Hij vond 
voor dit standpunt een ruime meerder
heid in de Kamer, want de twee amen
dementen, die mede door leden uit ande
re fracties waren ondertekend, werden 
verworpen. Pikante noot: de minister 
stemde mee tegen de amendementen, 
hetgeen formeel fout was. Mr. Van Agt 
is weliswaar op het ogenblik ook Ka
merlid, maar hij is nog niet beëdigd en 
hem kwam dus geen stemrecht toe. De
ze fout was de nieuwe Kamervoorzitter, 
ir. Vondeling aanvankelijk ontgaan~ Hij 
herstelde hem later, maar daarmee kon
den de amendementen toch niet worden 
gered. Een en ander betekent, dat lucht
piraten voor hun misdadige praktijken 
in Nederland zich verzekerd weten van 
een "clement" strafbeleid. 

Belasting van weduwen 
Het initiatief-wetsontwerp van de 
PvdA-leden Van Lier en Dolman tot het 
verlenen van belastingfaciliteiten aan 
weduwen, die uitsluitend of vrijwel uit
sluitend uitkeringen ingevolge de A WW 
genieten had voor mr. Koning vele be
zwaren, o.a. ontleend aan de grondwet. 
Zou het initiatief-ontwerp wet worden 
(hetgeen niet is gebeurd, want het werd 
verworpen) dan z~u het een ong~or-

loofd privilege in de fiscale wetgeving 
invoeren. Overigens deelde mr. Koning 
de bezwaren door de heer Van der Mei 
(chu), mede namens KVP en ARP te 
berde gebracht: Een van die bezwaren 
was het tijdelijke karakter van het 
voorstel. Ander bezwaar: in de nieuwe 
tariefstructuur (het zgn. schijventarief) 
is gekozen voor een eigen regime voor 
de zgn. onvolledige gezinnen. Heel dui
delijk worden hier ook de weduwen met 
kinderen onder begrepen. Zij zijn dus in 
een nieuw regime ondergebracht. Dat 
beginsel is welbewust (door de Kamer) 
aanvaard. In het initiatiefvoorstel nu 
wordt de nieuwe systematiek doorbro
ken. Nog een bezwaar was de opvátting 
van de indieners van het voorstel, dat 
sociale uitkeringen niet onder de belas
tingheffing zouden moeten vallen. 
Met ruime meerderheid is het initiatief
voorstel ten slotte verworpen. 

Bij de behandeling van het wetsontwerp 
inzake goedkeuring van de overeen
komst Internationale Organisatie voor 
Telecommunicatiesatellieten "Intelsal" 
sprak voor de VVD mr. De Beer en bij 
het w.o. met betrekking tot de vestiging -
van een rijksuniversiteit te Rotterdam 
mevr. mr. Kappeyne, die geen voor
standster bleek deze universiteit de 
naam van Erasmus te geven. 

Vragen 
De uitwijzing van een Nederlandse jour
nalist uit Bulgarije (die zonder zijn ver
loofde moest vertrekken omdat deze 
geen uitreisvergunning kreeg) vormde 
het onderwerp van schriftelijke vragen 
van de heren Joekes en Van Dijk. Met 
name willen beide VVD-ers van de mi
nister van buitenlandse zaken weten of 
een dergelijke behandeling, zowel van 
de journalist als vim zijn verloofde, in 
overeenstemming is met de elementaire 
mensenrechten of - wat de jo)lrnalist 
betreft - met de vrijheid van drukpers. 

De heren Joekes en Berkhouwer en 
mevr. Kappeyne van de Cóppello hebben 
schriftelijke vragen gesteld aan de be
windslieden van buitenlandse zaken en 
van crm over de schadevergoedingen 
aan de slachtoffers van de Duitse bezet
ting tijdens de tweede wereldoorlog. Ge
vraagd wordt of er indertijd een rege
ling is getroffen, waarbij de vergoeding 
voor tweederde door West-Duitsland 
en voor een derde door Oost-Duitsland 
zou worden betaald. Is het waar, dat 
Oostenrijk inmiddels - na de totstand-

Van de Ven niet 
in Kamer 
De heer J. M. van de Ven, die alsnum
mer 13 voor de VVD in de Tweede Ka
mer werd gekozen, heeft helaas we
gens gezondheidsredenen, die Zien pas 
na zijn kandidaatstelling openbaarden, 
van het Kamerlidmaatschap moeten af
zien. Zijn plaats wordt ingenomen door 
drs. J. F. Scherpenhuizen. 

Besluursmutaties 
CULEMBORG - De afdelilllg 'Culem

borg heeft het volgende nieuwe bestuur 
gekozen: C. G. de Raad, Wiedsteeg 48, 
voorzitter, F. H. de Rek, Parklaan 7, 
vice-voorzitter, W. Stemborg, Smetana
straat 28, penningmeester, R. M. Meyer, 
Zal\dstraat 27, publiciteit en propagan
da, M. Driessen, dr. Hockesingel 1, le
denwerving- en administratie en G. A. 
Comello, Gandhi 151, secretaris. 
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koming van het verdrag tussen West
en Oost-Duitsland - reeds is overge
gaan een vordering tot schadevergoe
ding aan Oostenrijkse slachtoffers bij 
de Oostduitse regering in te dienen of 
voor te bereiden? Is de regering niet 
van mening, dat Nederland soortgelijke 
stappen ten spoedigste dient te nemen, 
opdat ook langs deze weg aan de Neder
landse slachtoffers enig verder recht 
kan worden gedaan? 
De heer Berkhouwer en mevr. Veder
Sruit hebben zich met vragen tot de mi
nister van buitenlandse zaken gewend 
over de toedracht van de arrestatie door 
het militaire bewind in Dahomey van 
een vijftal Nederlandse luchtvaartspe
cialisten. 
Mevr. Veder-Smit heeft zich met enige 
leden uit andere fracties tot de bewinds
lieden van crm en van onderwijs en 
wetenschappen gewend met de vraag 
wanneer de schriftelijke beantwoording 
tegemoet gezien kan worden van uit de 
Kamer gestelde, en toen niet beantwoor
de, vragen tijdens het plenaire debat 
over de Friese taalpolitiek. 
Mevr. Smit-Kroes en de heer De Beer 
willen via schriftelijke vragen van de 
minister van verkeer en waterstaat we
ten of het waar is, dat de regering de 
Ned. Spoorwegen in staat stelt, streek
vervoerondernemingen op te kopen met 
behulp van financiële faciliteiten, die 
aan andere gegadigden (lagere overhe
den) niet ter beschikking worden ge
steld. Is het mogelijk dat in het kader 
van overheidsregelingen aan de N.S. fa
ciliteiten worden verschaft welke de NS 
direct .maar met name indirect (via Van 
Genden Loos) in staat stellen bedrijven 
op te kopen in de sector van het be
roepll'goederenvervoer over de weg? In
dien deze laatste vraag bevestigend 
wordt beantwoord, acht de minister het 
gevaar dan reëel aanwezig, dat hieruit 
direct dan wel indirect via bij.v. prijs
vervalsende concurrentie, marktversto
ring zal resulteren? --
De heer Tuynman heeft zich tot de be
windslieden van landbouw en van crm 
gericht met vragen of het waar is, dat 
in Zeeland in vogelrijke gebieden, o.a. 
op en in de omgeving van het Veerse 
Meer, door buitenlanders op beschermde 
vogels wordt geschoten. Ons Kamerlid 
vraagt aan de bewindslieden of zij be
reid zijn om maatregelen te bevorderen 
waardoor aan deze stroperijen een einde 
kan worden gemaakt. 
Opnieuw vormen de thans in uitvoering 
zijnde waterstaatkundige werken in de 
Dollard onderwerp van schriftelijke vra
gen, ditmaal van een groot aantal Ka
merleden, onder wie mevr. Veder-Smit. 
Herinnerd wordt aan een recent weten
schappelijk onderzoek, waaruit is geble
ken dat het dijk- en kanaalplan onher
stelbare schade toebrengt aan het na
tuurlijk milieu van één van de laatst 
overgebleven brakwatergetijdengebieden 
van Europa, waardoor o.a. ca. driekwart 
van de Noordwesteuropese klutenpopu
latie in ernstige mate in fuar bestaans
mogelijkheden wordt bedreigd en daar
naast nog de levensmogelijkheden van 
een groot aantal andere vogelsoorten 
ernstig worden aangetast. Gevraagd 
wordt of de minister niet van oordeel is 
dat het zgn. gemaalplan op het ogenblik 
verre de voorkeur verdient en dat het 
gewenst is het destijds genomen besluit 
tot uitvoering van het dijk- en kanaal
plan te herzien. 
De watervoorziening in het gebied van 
de Utrechtse heuvelrug vormt onde~ 
werp van vragen van de heer Tuynman 
tezamen met de heer Van Rossum 
(SGP). 
Is het juist, dat "Placid International 
Oil Ltd". een exportcontract heeft afge
sloten voor aardgas afltomstig van het 
Vastelands- Plat met een Duitse afne
mer, aldus vraagt mr. Portheïne aan de 
minister van Econ. zaken, terwijl hij 
tevens vraagt of de bewindsman bereid 
is te bepalen, dat de in het contract 
bedoelde hoeveelheid aardgas aan de 
Ned. Gas Unie wordt aangeboden met 
het oog op voorziening in de Nederland
se behoefte. 
Prijsopdrijving van entreekaartjes voor 
een voetbalwedstrijd AZ'67-Ajax 
vormt het onderwerp van vragen van de 
heren Keja en Ploeg. 

Ten slotte vragen de heren Geurtsen en 
De Beer over rnalestering door Amster
damse taxichauffeurs van een andere 
weggebruiker, waarbij gebruik is ge
maakt van de mobilofooninstallatie, het
geen de vragenstellers in strijd achten 
met de openbare orde of goede zeden, 
c.q. met de Algemene machtigingsvoor
waarden radiotelefonen. 
De Kamer is inmiddels voorlopig op re
ces. 
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,Milieudefensie' stelt tendentieuze vragen 

P. Ch. Vogely, voorzitter 
van de commissie milieu
hygiëne, gaat in op de vragen 
die door de Vereniging Mi
lieudefensie aan alle politie
ke partijen zijn voorgelegd. 

Gematigd optimisme 
Vervolg van pagina 1 

gens eveneens al langer bekend. Om 
het heel kort samen te vatten: een de
mocratisch geregeerd Europa in nauwe 
samenwerking met de Verenigde Sta
ten van Amerika; hechte Atlantische 
samenwerking; als doelstelling van de 
ontwikkelingshulp de zelf-ontplooiing 
van de Derde Wereld en handhaving 
van het peil van onze bijdrage aan de 
westelijke defensie, waarbij de kwaliteit 
van onze bijdrage zal moeten worden 
verhoogd. 
Desgevraagc;J. verklaarde de heer Wie
gel ons nadrukkelijk dat zijn fractie, 
zoals hij ook heeft laten weten, de in
voering van het districtenstelsel van 
de hand blijft wijzen. De VVD is ook 
tegen een hogere &iesdrempel dan de 
kiesdeler zelf, maar ziet dat overigens 
als een "vrije kwestie", zoals destijds 
!in het akkoord-Steenkamp neergelegd. 

Landsbelang 
Wat tenslotte algemeen principieel de 
bij ons aanwezige politieke wil betreft, 
had de hee,r Wiegel, naar men weet, de 
informateur al eerder namens zijn frac
tie kunnen mededelen dat deze una
niem en gaarne bereid is haar mede
wer'king te geven aan de totstandko
ming van een parlementair meerder
heidskabinet, steunend op KVP, VVD, 
ARP, CHU en DS'70. Wanneer ook 
de andere gesprekspartners van de
zelfde wil bezield zijn, moet een ak
koord mogelijk zijrn. Wellicht zal 
daarover inmiddels al wat meer zeker
heid zijn verkregen. Helaas vielen bij 
het afsluiten van deze editie hier en 
daar al weer negatieve geluiden, vooral 
uit het KVP-kamp, te beluisteren. 
Maar wij blijven hopen, dat bij allen 
het landsbelang tenslotte de doorslag 
zal geven. 

Dat actiegroepen in onze gecompli
ceerde maatschappij een uitermate nut
tige functie kunnen vervullen, is door de 
VVD nimmer in twijfel getrokken. Het 
kan nu eenmaal niet uitblijven, dat spe
cialisten en nauw bij een zaak betrok
kenen luid aan de bel gaan trekken als 
men voor onvolkomenheden of onge
wenste toestanden de aandacht wil vra
gen. Het zou, vinden wij, onjuist en 
kortzichtig zijn wanneer niet . serieus 
werd gelouisterd naar datgene wat in be
paalde kringen of soms bij de gehele 
bevolking leeft. Sterker nog, het vormt 
een noodzakelijk element in een gezonde 
democratie. Wèl zijn wij van mening 
dat iedere staatsburger en dus ook de 
actiegroep zich aan bepaalde regels 
heeft te houden. Dat zijn in de eerste 
plaats de regels van fatsoen. Voorts 
heeft men er voor te wàken dat men de 
feiten zo juist mogelijk weergeeft en de 
waarheid geen geweld aandoet. Anders 
wordt men ongeloofwaardig. Daarmee is 
niemand gediend en zeker de zaak waar 
het om gaat niet. 

Alhoewel dit tot dusverre niet meer 
was dan een vermoeden, is voor ons 
thans komen vast te staan, dat de Ver
eniging Milieudefensie zeker niet aan 
genoemde criteria voldoet. Daar is in de 
eerste plaats het feit dat alleen leden, 
dus medestanders, het maandblad "Mi
lieudefensie" kunnen krijgen. Wie niet 
lid is, ziet het niet zodat de acties eigen
lijk niets anders zijn dan scheldpartijen 
op de bestaande orde. Van een doelge
richte bijdrage kan geen sprake zijn 
omdrut nöch het ministerie, nöch de niet
aangesloten kamerleden, nöch de politie
ke partijen, nöch de nauw bij het over
heidsbeleid betrokken organisaties als 
TNO, RIZA enz., anders dan via een 
omweg, kennis kunnen nemen van de 
meningen zoals die bij de Vereniging 
leven. Men kraakt wèl het gevoerde 
overheidsbeleid af (of liever men zegt 
dat er geen beleid is, sic!) maar men 
komt niet met constructieve adviezen en 
als men een een gedachte lanceert dan 
omvat die steeds een zodanige maat
schappij-hervorming dat die alleen al 
gelet op de consequenties nauwelijks se
rieus genomen kan worden. We kennen 
deze werkwijze al van bepaalde politie
ke partijen zodat het voor ons geen 
vraag meer is uit welke hoek de wind 
waait. 

Enquête 

Dit alles kreeg pa:; zijn duidelijke be
vestiging toen kort voor de verkiezingen 
het enquête-resultaat bekend werd ge
maakt van het standp·mt der politieke 
partijen t.a.v. de milieuproblematiek. 
Een maand of twee vóór de verkiezin
gen werden alle partijen benaderd met 
een, zoals men zelf zegt, provocerende 
lijst van tien stellingen en het verzoek 
om daarbij de woorden eens, oneens of 
geen mening te onderstrepen. Achteraf 
bleek, dat de partij die zich tegen de 
meerderheid van de stellingen verklaar
de in de ogen van de vereniging Milieu
defensie geen verstand had van milieu
problematiek. Is dit een op zichzelf al 
wat twijfelachtige methodiek, het ge
heel werd nog verergerd doordat de 
stellingen zodanig waren geformuleerd 
dat de serieuze lezer wel met oneens 
moest reageren. 

Wat bij voorbeeld te zeggen van de 

eerste stelling: "Geen afsluiting c.q. in
poldering van bij voorbeeld Ooster
schelde, Waddenzee, Markerwaard." 
Het is natuurlijk duidelijk dat hierop 
geen ongenuanceerd eens of oneens te 
geven was. 

Immers elk der genoemde wateren heeft 
zijn eigen problemen. Zo zijn wij bij 
voorbeeld van mening, dat de Wadden
zee behouden moet blijven als natuurge
bied en dus niet afgesloten mag worden. 
Inpoldering van de Markerwaard wijzen 
wij af als het alleen om lan:'dwinning ten 
behoeve van de landbouw gaat. We vin
den evenwel dat inpoldering ten behoeve 
van een andere bestemming, bij voor
beeld de vestiging van de tweede lucht
haven, intensief bestudeerd dient te 
worden. We zouden daardoor wellicht 
van een groot milieuprobleem, de ge
luidsoverlast, bevrijd kunnen worden. Na 
nauwkeurig afweging van de voor- en 
nadelen zijn we van mening, dat de 
Oostersehelde dicht moet. Niet omdat 
de milieu-nadelen ons niet ernstig ver
ontrusten, máar omdat de veil~gheid van 
de Zeeuwse bevolking bij ons•de hoogste 
prioriteit heeft. De recente november
storm heeft dat weer eens benadrukt. 

Wij hebben daarvan die na..cht wakker 
gelegen. De Vereniging Milieudefensie 
niet. Waarom zouden ze ook. Voor over
stromingsrampen dragen zij geen ver
antwoordelijkheid. Hoogstens zou men 
via bepaalde politieke partijen de meest 
onbarmhartige kritiek hebben uitge
oefend op een regering die niet bijtijds 
veiligheidsmaatregelen had getroffen. 

Alle tot dusverre geopperde alternatieve 
mogelijkheden vragen voor hun uitvoe
ring vele jaren meer. Om kort te gaan, 
de VVD kreeg voor de uitvoerige beant
woording van deze stelling een nul. 

Kernreactor 

De vierde stelling luidde: "De bouw, 
de werking dan wel de inwerkstelling 
van kernreactoren dient gestopt c.q. na
gelaten te worden totdat de problemen 
aangaande de gevolgen van radioactieve 
straling, de bedrijfsveiligheid en de ver
werking van radioactief afval zijn opge
lost, ongeacht de gevolgen voor de ener
gievoorziening." Ook wij zijn van me
ning dat het in aanbouw nemen van 
kernenergiecentrales voorlopig dient te 
worden gestopt. De centrale Dode
waard, die werd gebouwd in een tijd dat 
men zich van de afvalproblemen nauwe
lijks bewust was, kan natuurlijk niet 
van de ene op de andere dag buiten 
werking worden gesteld. Het bouwen 
van elektriciteits-centrales vergt jaren. 

Bovendien is de hoeveelheid radioactief 
afval van deze centrale en van de bin
nen ongeveer een jaar in gebruik te ne
men centrale Borssele nu weer niet zo 
groot dat dit veel problemen zal opleve
ren. Wij zijn er bepaald tegen dat men 
op de achteraf foutieve weg voort gaat 
en we vinden dat we ons voorlopig zul
len moeten bepalen tot de conventionele 
energiebronnen. Tot dusverre dus een 
praktisch eensluidend standpunt zij het 
dan met uitzondering van onze mening 
dat het buiten gebruik stellen van de 
kritische en haast kritische centrales tot 
de onmogelijkheden behoort. Onmoge
lijk ook al omdat een buiten gebruik stel
len van een kernenergiecentrale een ge-
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weldige hoeveelheid aan onverbruikt ra
dioactief materiaal oplevert .. 

Als de Vereniging Milieudefensie dan· 
echter de toevoeging doet: ongeacht de 
gevolgen voor de energievoorzieningen 
dan wrijven wij ons toch wel even de 
ogen uit. Stel eens dat de wereldvoor
raad aan fossiele brandstoffen is ver
bruikt voordat andere onschadelijke 
energiebronnen zijn gevonden. Moeten 
we de elektriciteitsvoorziening dan stop
pen? Zou de Vereniging Milieudefensie 
wèrkelijk geloven dat wij op onze breed
tegraad zonder energie kunnen leven ? 

Zelfs in de grijze oudheid moest men 
zijn onderkomen verwarmen en verlich
ten, zijn potje koken en zijn kleren dro
gen. Ook deze stelling moest door zijn 
ongenuanceerdheid met oneens worden 
beantwoord. De VVD kreeg een nul. 
Toelichting van de Vereniging: "De 
VVD-commissie spreekt zich dus uit 
voor het toepassen van een nog altijd 
onvolwaardige technologische misluk
king en acht de er bij behorende geva
ren van minder belang dan de energie
voorziening. HElit milieu mag radioactief 
besmet worden, als de produktie maar 
blijft draaien." Van demagogie gespro
ken! 

Stelling 8. "De beslissing omtrent het 
verlenen van vergunningen tot het ver
richten van activiteiten, die onder be
staande en toekomstige wetgeving aan 
en vergunningenstelsel zijn onderwor
pen, dient te worden genomen door de 
Kroon en niet door een lager overheids
orgaan." Ons standpunt luidde: Oneens, 
omdat dit eenvoudig niet kan. 1. Ver
gunningen worden nooit en nergens 
door de Kroon gegeven. 2. Een dergelij
ke procedure duurt jaren. 3. Er is geen 
enkele beroepsmogelijkheid. Reactie van 
de Vereniging Milieudefensie kort en 
bondig op ons onder 3. genoemde ar
gument. "En wat dacht de VVD van par
lementaire controle"' Zou het niet no
dig zijn "dat de Vereniging Milieudefen
sie zich eens wat ging verdiepen in 
staatsrecht? Curieus is dat de PPR (die 
overigens alle vragen met eens had 
beantwoord, hoe kon het anders met 
"deskundigen" als van Hulten) bij het 
beantwoorden van deze vraag plotseling 
even was vergeten dat we, zoals zij zeg
gen, in alles moeten meebeslissen. Dat 
hoeft kennelijk niet als de minister uit 
de PPR voortkomt. 

Een vier 

Plaatsruimte dwingt mij het bij deze 
meest controversiële punten te laten. 
Een viertal stellingen konden wij onder
schrijven omdat deze r~ds lang in ons 
verkiezingsprogramma voorkwamen. 
Daarom kregen wij toch nog een 4. Toe
lichting van de Vereniging Milieudefen
sie: "Er is bij .de VVD nauwelijks spra
ke van een standpunt inzake milieupro
blemen. Behoedzaam manoeuvreren. Ge
loof in technologie. Iedereen moet voor
al zijn gang kunnen gaan. De toelich
ting van de VVD spreekt voor zich zelf. 

Toch gaat.MD (de Vereniging Milieude
fensie, schrijver) op de antwoorden in 
omdat de VVD de schijn wekt iets van 
het milieu te begrijpen." Ik heb het ge
voel dat wij in het algemeen iets meer 
begrijpen dan de Vereniging Milieude
fensie- U nu misschien ook. Dat is altijd 
nuttig als u ooit iets met deze club te 
doen krijgt. 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven 

een VP.ilige belegging met zeer hoog rendement 
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25 JAAR 
VVD 

Groot VVD-feest in de· 
Amsterdamse RAl 
op vrijdag 2 februari 

Zie pagina 5 van dit blad 

Boele's Scheepswerven en 
Machinefabriek N.V. 

B 0 L NE 5 (bi i Rotterdam) 

• 
Reparatie en nieuwbouw 

• 
TB.EFOON 134862 ROmRDAM - TELEGR. BOaE - BOLNES 

N.V. AANNEMING$- EN HANDELSBEDRIJF 
FLIP MOL 

is gevestigd te Hendrik·ldo Ambacht, maar .... is 

DOOR HET GEHELE LAND ACTIEF 
op het gebied van: 

het bouwen van ZWEMBADEN, BEMALINGSGEBOUWEN, TUNNELS, 
VIADUCTEN, BETONFUNDATIES, enz. 

en 

het uitvoeren van DROOG- EN NAT GRONDWERK, ZUIG- EN PERSWERK 
OEVERVERDEDIGINGEN, KRAANBANEN, HELLINGE,N 

etc., alsmede het geven van uitgebreide adviezen op water-
bouwkundig gebied. · 

Kantooradres: Waalstraat 1, Hendrik ldo Ambacht (postbus 3). 
Telefoon: 01858 - 3977 (meer lijnen). Privé 01850 - 31479. 

-
INDUSTRIEEL 
EXPERTISE· EN 
MAKELAARS 
BUREAU 

Taxaties van: Industriële uitrustingen, o.m. 
gebouwen, machines, installaties e.d. 
voor de Brandverzekering, Hypotheek, 
Successie, Omzetting bedrijfsvorm en 
Onteigeningsprocedures. ,Schade-expertise 

RESTAURANT "DE ROSKAM!' 
Barneveld 

Telefoon 03420-2001 

Al vanaf 1617 gastheerschap l 

Membre Confrèrie de la Chaine des Rólisseurs 

SAAB 
HEIJER'S 

AUTOMOBIELBEDRIJF B.V. 

Alexanderplein 2, 

's-GRAVENHAGE 
Tel. 070-63 99 34 

DRS. ING. H. G. DE ROOY 
(drievoudig beëdigd) 

. Akkerstraat no. 43 · Postbus 405 · Eindhoven 
Tel. no. 040-6 33 08-6 37 67 na kantoortijd 41 05 55 
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Jaarlijkse algemene vergadering 

Mijn opinie is ... 
• Vietnam 
De houding van de VVD-fractie en de 
liberale ministers bij de interpellatie
Bakker betreur ik ten zeerste. Deze is 
m.i. eenzijdig en gaat aan de feiten 
voorbij. Indien Noord-Vietnam zijn 
agressie tegen zijn buurlanden tijdig had 
gestaakt, dan waren de bombardemen
ten voorkomen_ 

J. HUISMAN, Nieuw Eeerta 

Voor het goede begrip van de lezer: 
De VVD heeft in de Tweede Kamer, 
evenals de regering, zijn afschuw uit
gesproken over de recente bombarde
menten op grote schaal door de VB op 
Noord-Vietnam. De redactie hoopt (l.at 
de heer Huisman een der zeer weÎ!nigen_ 
in onze. partij is die daar anders over 
denken. 

De jaarlijkse algemene vergadering 
1973 wordt gehouden op vrijdag 13 en 
zaterdag 14 april 1973 in Bellevue te 
Assen. 

Het hoofdbestuur heeft op grond van 
daartoe gedane suggesties besloten de 
vergadering te doen aanvangen op vrij
dagmiddag om 14.00 uur. 's Middags 
wordt het huishoudelijke gedeelte zoveel 
mogelijk afgewerkt. Na de rede van de 
voorzitter van de Tweede Kamer-fractie 
begint 's avonds de behandeling van de 
politiek<> onderwerpen. Zaterdag volgt 
voortzetting van de behandeling van de 
politieke onderwerpen en bespreking 
van het beleid van het hoofdbestuur en 
van de Kamerfracties. 

Termijnen 
a. voorstelleD 

In verband met de verkiezingen heeft 
het hoofdbestuur besloten de voor de 
jaarlijkse algemene vergadering gelden
de termijnen te verschuiven. De boven
staande mededeling betreffende de da
tum en de plaats van de eerstvolgende 
jaarlijkse algemene vergadering had op 
15 september jl. al gedaan moeten wor
den. Daarna bestaat gedurende twee 
maanden gelegenheid voor de afdelingen 
en Kamercentrales hunnerzijds voorstel
len te doen voor deze vergadering. De 
termijn sluit thans op 15 februari 1973. 

b. kandidaatstelling 

Reglementair zijn aan de beurt van 
aftreden uit het dagelijks bestuur: 

mr. F. Korthals Altes te Rotterdam, 
algemeen secretaris en P. Ch. Vogely te 
Diepenheim, secretaris voor de organi
satie. 

Het hoofdbestuur heeft voor beide 
functies de aftredenden kandidaat ge
steld. De heren Korthals Altes en Voge
ly hebben zich beiden bereid verklaard 
deze kandidatuur te aanvaarden. 

Opgemerkt wordt dat de heer Vogely 
reglementair terstond herkiesbaar is en 
dat ten aanzien van de heer Korthals 
Altes, die reeds onafgebroken gedurende 
zes jaren de functie van algemeen se
cretaris vervult, het hoofdbestuur (over
eenkomstig artikel 18, zesde lid van de 
statuten) tot diens kandidaatstelling in 
de. functie van algemeen secretaris in 
een schriftelijke stemming heeft beslo
ten met een meerderheid van 16, tegen 
1 stem blanco. 

De ledenvergaderingen van alle afde
lingen hebben het recht tot 28 februari 
a.s. kandidaten voor deze vacature in 
het dagelijks bestuur te stellen. 

Een kandidaatstelling is slechts geldig 
indien de kandidaat zich schriftelijk 
heeft bereid verklaard haar te aanvaar
den. 

Reglementair zijn aan de beurt van 
aftreden uit het hoofdbestuur: 

J. W. Verbeek te Rotterdam, lid voor 
de Rijkskieskring Rotterdam. De heer 
Verbeek is regiementair niet herkies
baar. 

Sch. Overwater te Strijen, lid voor de 
Rijkskieskring Dordrecht. De heer 
Overwater is reglementair terstond her
kiesbaar. 

Mr. J. M. Bast te Haarlem, lid voor de 
Rijkskieskring Amsterdam. De heer 
Bast is reglementair terstond herkies
baar. 

Drs. B. C. van Randwijk te Zeist, lid 
voor de Rijkskieskring Utrecht. De heer 
Van Randwijk is reglementair terstond 
herkiesbaar, doch zal wegens zijn ge
zondheidstoestand geen nieuwe kandida
tuur kunnen aanvaarden. 

J,. H. G. Goeman Borgesius te Aduard, 
lid voor de Rijkskieskring Groningen. 
De heer Goeman Borgesius is reglemen
tair terstond herkiesbaar. 

Drs. A. P. Z. van der Houwen te Te
gelen, lid voor de Rijkskieskring Maas
tricht. De heer Van der Houwen is reg
lementair terstond herkiesbaar, doch zal 
wegens zijn verhuizing naar een buiten 
de Rijkskieskring Maastricht gelegen 
woonplaats geen nieuwe kandidatuur 
aanvaarden. 

Mevrouw mr. M. N. W. Dettmeijer
Labberton te 's-Gravenhage, lid voor de 
Organisatie Vrouwen in de VVD. 

Mevrouw Dettmeijer is reglementair 
terstond herkiesbaar. 

Voorts is tussentijds afgetreden drs. 
W. van der Kolk te Landsmeer, lid voor 
de Rijkskieskring Den Helder (aan de 
beurt van periodiek aftreden in 1974). 

Tot kandidaatsteling voor deze acht 
plaatsen in het hoofdbestuur zi,jn be
voegd de ledenvergaderingen van de af
delingen die behoren tot de Rijkskies-

kring waarvoor de vacature i.~ ontstaan, 
respectievelijk de Organisatie Vrouwen 
in de VVD. 

De termijn van de kandidaatstelling 
sluit op 28 februari a.s. Een kandidaat
stelling is slechts geldig indien de kan
didaat zich schriftelijk heeft bereid ver
klaard haar te aanvaarden. 

Indien voor een vacature meer dan 
een kandidaat is gesteld, heeft de cen
trale vergadering van de desbetreffende 
kamercentrale de bevoegdheid van de 
algemene vergadering mede te delen 
voor wie van deze kandidaten zij voor
keur heeft. 

In verband met het bepaalde in arti
kel 23 van de statuten, dat in het hoofd
bestuur niet meer dan vier leden der 
Staten-Generaal zitting mogen hebben, 
waarvan niet meer dan twee leden in 
het dagelijks bestuur, wordt medege
deeld, dat thans in het hoofdbestuur 
geen enkel lid der Staten-Generaal zit
ting heeft. 

Liberaal manifest 
In de jaarlijkse algemen vergadering 

zal tijdens het politieke gedeelte het Li
beraal Manifest aan de orde komen. Het 
hoofdbestuur heeft de stuurgroep, die 
het Liberaal Manifest heeft opgesteld, 
verzocht een tiental stellingen enjof 
vraagpunten met betrekking tot de 
hoofdlijnen van het Liberaal Manifest te 
ontwerpen. Aangezien de tekst van het 
Liberaal Manifest zich niet leent voor 
amendering of aanvulling dan wel vast
stelling door de partij, zoals dat met 
verkiezingsprogramma's gebruikelijk is, 
zal de partij zich aan de hand van deze 
stellingen enjof vraagpunten kunnen 
uitspreken over de inhoud van het Libe
raal Manifest. 

Deze werkwijze is overeenkomstig een 
naar aanleiding van het rapport Kiezer
Gekozene aanvaarde resolutie, dat na 
verschijning van rapporten e.d. de partij 
zich daarover aan de hand van ontwerp
resolutie diende te kunnen uitspreken. 

Publikatie van de stellingen enjof 
vraagpunten zal plaatsvinden in Vrij
heid en Democratie van 2 februari a.s. 
De afdelingen wordt verzocht de amen
dementen en wijzigingsvoorstellen op 
deze stellingen enjof vraagpunten, die 
door de ledenvergaderingen der afdelin
gen zijn aanvaard, vóór 28 februari a.s. 
in te zenden aan de secretaris van de 
kamercentrale waartoe de afdeling be
hoort. De kamercentrales wordt ver
zocht de amendementen en wijzigings
voorstellen die in feite hetzelfde beogen 
doch onderling van redactie verschillen 
in overleg met de desbetreffende afde
lingen zodanig te redigeren, dat ter zake 
door een aantal afdelingen één amen
dement of wijzigingsvoorstel bij het 
hoofdbestuur wordt ingediend en wel 
voor 15 maart a.s. 

Tussen 15 maart en 22 maart a.s. 
hoopt het hoofdbestuur in de gelegen-
held te zijn in overleg met de kamer
centrales de aldus ingediende amende
menten en wijzigingsvoorstellen die in 
feite hetzelfde beogen doch onderling 
van redactie verschillen, zodanig te re
digeren dat ter zake één amendement of 
wijzigingsvoorstel aan de algemene ver
gadering ter beslissing wordt voorge
legd. 

Het hoofdbestuur hoopt dat door deze 
coördinatie de algemene vergadering 
niet meer genoodzaakt zal zijn te dis
cussiëren en te beslissen over een groot 
aantal amendementen en wijzigings
yoorstellen, die weliswaar in redactie 
van elkaar verschillen, maar in wezen 
hetzelfde beogen. 

De algemene vergadering zou zich al
dus met de essenties kunnen bezighou
den en daarover uitspraken doen. 

Publikatie van de uiteindelijke amen
dementen en wijzigingsvoorstellen op de 
stellingen enjof vraagpunten geschiedt 
in Vrijheid en Democratie van 30 maart 
a.s. 

• 

Jaarboekje nieuwe stijl 
Gezien het feit dat het (blauwe) jaar

boekje van de VVD al weer verouderd is 
op de dag dat het uitkomt, terwijl het 
vervaardigen om de drie à vier jaar 
enorm veel werk kost en de afdelingen 
noodzaakt tot een eenmalige, betrekke· 
lijk hoge uitgave, heeft het hoofdbe
stuur besloten een losbladige uitgave te 
doen verschijnen, waarop drie à vier 
maal per jaar supplementen en vervan
gingabladen zullen verschijnen. 

Voorwaarde voor het welslagen van 
deze onderneming is, dat tenminste 1000 
boekjes worden afgenomen en ten mins
te 1000 abonnementen op de supplemen· 
ten en wijzigingsbladen worden geno
men. Een dergelijke garantie kan wor
den gegeven wanneer de algemene ver
gadering besluit, dat elke afdeling en 
elke kamercentrale verplicht is twee 
abonnementen te bekostigen. 

De afdelingen en kamercentrales zou
den dan automatisch twee jaarboekjes 
en twee abonnementen op de supple
menten en wijzigingsbladen ontvangen, 
waarvoor zij door het algemeen secreta
riaat worden gedebiteerd. Aannemende 
dat de Kamerleden, tal van staten- en 
raadsleden, de staten-centrales, dis
trictscentrales, ondercentrales, commis
sies en vele individuele leden zelf een 
abonnement zullen nemen, kan het aan
tal van 1000 gemakkelijk worden be
haald. 

Daarom zal het hoofdbestuur voorstel
len dat de afdelingen en kamercentrales 
ingevolge besluit van de algemene ver
gadering van de partij verplicht zullen 
zijn twee abonnementen te bekostigen. 
Het boekje behelst onmisbare gegevens 
voor voorzitters en secretarissen (en an
dere bestuursleden) van afdelingen en 
centrales, zoals statuten en alle regle
menten, beginselprogramma, model-af
delingsreglement, adreslijsten van 
hoofdbestuur, Kamerfracties, partijraad, 
kamercentrale-besturen, afdelingssecre
tarissen, staten- en raadsleden enz. 

vrijheid en 
democratie 

• De redactie van Vrijheid en 
Democratie is gevestigd te Hil
versum, Pieter de Hooghlaan 87. 
Hoofdredacteur en voorzitter van 
de redactiecommissie is de heer 
Ph. c. la Chapelle. 

• De abonnementen-administratie 
wordt verzorgd door het alge
meen secretariaat ·van de VVD, 
Koninginnegracht 57 te Den Haag 
(telefoon 070 - 604808). Voor 
adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secreta
riaat. 

• De advertentie-exploitatle wordt 
verzorgd door de Nederlandse 
Dagblad Unie, Westblaak 180 
(postbus 824) te Rotterdam, tele
foon 010- 147211. 

algemeen 
secretariaat 

• Het algemeen secretariaat van 
de VVD is gevestigd te Den 
Haag, Koninginnegracht 57, tele
foon (070) - 604808. Postreke
ning: 67880 ten name van de al
gemeen secretaris van de VVD te 
Den Haag. 

secretariaat 
tweede kamer fractie 

• Het secretariaat van de VvD
fractie in de Tweede Kamer Is ge
vestigd in het gebouw van de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1 A te 
Den Haag. Telef. (070) - 6149 11. 
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EEN OP.EEN 
Om te kunnen blijven doen, 
wat gedaan moet worden, 
moet de VVD blijven groeien. 

Moeten wij onze vergrote 
aanhang binden, door van 

kiezers partijleden 
te maken. Zoals U in het 
artikel van de voorzitter op 
pagina 7 hebt kunnen lezen, 
starten wij daarom op 5 jan. 
een ledenwerfactie, onder _ 
het motto: 

EEN OP EEN 

Wij vragen daarbij aan alle 
individuele leden ... 

vragen dus ook aan U .•• 

Help ons mee het ledenaantal 
van de WD te verdubbelen! 

WERF EEN. NIEUW 
LID VOOR DE VVD 

WERF EEN NIEUW LID VOOR DE VVD 

Ondergetekende: 

Lid van de afdeling: ................. . 

meldt hierbij aan als lid: 

Naam: .............................. 
adres: 

woonplaats: ......................... . 

b t . ' ge oor ejaar: ....................... . 

Opzenden aan: Algemeen Secretariaat

VVD, Koninginnegracht 57, 's-Gravenhage. 

OOK GEZINSLEDEN TELLEN MEE: 

Een gezinslid heeft dezelfde rechten als 
een gewoon lid. De stem van een gezinslid 
telt even zwaar. 

Maar een gezinslid betaalt slechts een con
tributie van tien g u I den! 

Is uw echtgeno(o)t(e) al lid van de VVD? 

ondergetekende: ........................ . 

lid van de afdeling: ........ ·, .......... . 

meldt zich hierbij aan als gezinslid à I 10,
per jaar. 
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• • e t e1n en 
door onze politieke 

redacteur A. W. Abspoel 

"F eestvuist" 
niet op de buis 

In sommigt> Juantl'n is de in
druk gewt•l<t als zou h\'t Vuist
progr·amma van \\'illt>m ))uys tij
dens on'i g·roh· jubileumft•Pst op ·~ 
februari I H7a <luor dl' tl.'lcvisie 
worden uitgezonden. 

Dit is eehto>r beslist NlET het 
gt>val. Niet or> 2 februari a.s. en 
ook nit>t op !'l'n lat!'r H,idstip. 

Hl't is el'n f<'t'stavond uitslui
tend en alle!'ll voor de YYD en 
alll>l'n in dr RAT in Amsterdam. 

De toeloop voor plaat'lbe"'ij!len 
is enorm g·ewPest. De zaal i uit
verl.odü. 

Tod• Jnwt u nog· mee-feestvie
ren door mr lllPtN•n hallmarten te 
bt>s tt> Hen. i'\k pagina 7. 

Radio-uitzending van de VVD: 
dinsdag 30 januari, van 18.19-
18.29 uur, over de zender Hil
versum 11 (298 m). 

Het vijfpartijenkaoinct !Jjkt van de 
baan. De gedachte aan een extra-parle
mentair Jmhinet lijkt \Of leek.\ in op· 
gang. 

Zo was de situatie bij het afsluiten 
van deze editie. Mam de term ,.lijkt", 
die we met opzet gebruiken, duidt er 
reeds op dal in werkeljkheid steeds nog 
niets vast staat en alles nog mogelijk 
blijft. 

Na de binnenkomst van de in ons vo
rige nummer reeds vermelde brieven, 
die de vijf fractievoorzitters op diens 
verzoek aan informateur Ruppert had
den geschreven, hebben de vijf op 3, 4, 8 
en 9 januari onder leiding v~>.n dr. Rup
pel-t urenlange gezamenlijke besprekin
gen gevoerd. De resultaten werden iii de 
fracties besproken en de conclusies wer· 
den op 10 januari in brieven aan de 
infot·mateur neergelegd. 

De volgende dag reeds liet clr. Rup
pert weten dat hem uit de antwoorden 
was duidelijk geworden. dat de moge
lijkheid van een meerderheidskabinet. 
steunend op de fracties van de KVP, de 
VVD, de ARP, de CHU en DS'70 "thans 
niet aanwezig is''. Wij constateren het 
met nadruk: op het antwo01d van de 
VVD-fractie steunde deze conclusie van 
d ~ iufounalcur beslist n.lel. Op z jn 
vraag aan elk der fractievoorzitters: "Is 
uw fractie l)ereid en acht zij gelet op 
het besprokene het ook mogelijlt. ver
:Jntwoordelijkheid te aanvaarden voor 
een parlementair meerderhe"dskabnet 
van de vijf?". luidde het antwoord van 
de heer Wiegel voor de VVD-fractie be
vestigend. Hij en (na zijn verslag) zijn 
f r actiegenoten waren bovendien van 
oordeel dat tijdens de onder dr. Rupperts 
leiding gevoerde besprekingen de onmo
gelijkheid van de vorming van een par
lementair meerderheidskabinet n ie t 
was gebleken. Over een aantal belang
rijke punten achtte de VVD-fractie na
der overleg tussen de vijf gewenst. ,,Een 
parlementair meerderheidskabinet kan 
op de steun van alle leden van mijn 
fractie rekenen," aldus de heer Wiegel. 

KVP en ARP in mineur 
Een ongeveer gelijke voorlopig-posi

tieve conclusie kwam van dr. Tilanus 
namens de gehele CRU-fractie. Anders 
echter lag het bij de andet'en. Mr. An
driessen deelde in zijn antwoord mee dat 
de KVP-fractie bij de bespreking van 
zijn verslag gebleken was dat op een 
aantal belangrijke programmatische 
punten (de inflatiebestrijding, de inko
mensverdeling, de ontwikltelingssanlen
werktng, het defensiebeleid, alsmede 
,.kwesties van leven en dood") ,.aanzien
lijke verschillen tussen de gespt·ekspart
ners bestaan." En om het nu verdet· 
maar kort samen te vatten was de slot
som van de heer And!·iessen, dat ,.onvol
doende zekerheid kan worden geboden 
voo1· het bereiken van een parlementaire 
meerderheid". Met andere woorden, het 
stond wel vast dat een aantal leden van 
de KVP-fractie zich zou blijven verzet
ten of bij slemmingen in de Kamer "uit 
de boot zou vallen". 

Met een wat soepeler en eenvoudiger 
formulering kwam het antwoord van de 
ARP-fractie wel ongeveer op hetzelfde 
neer. Mr. Biesheuvel herhaalde de al 
eerder gegeven verzekering dat zijn 
fractie de ,.politieke bereidheid'' heeft 
om de verantwoordelijkheid te aanvaar
den voor een parlem.entaire meerderheid 
van de vijf. Maar: de meerderheid van 
zijn fractie (waat· hijzelf niet toe be
hoort, naar later is bekend geworden) 

was op grond van de ,.tot nu toe" ge
houden bespreldngen (men voelt de 
nuancering, die iets openlaat) tot de 
slotsom gekomen, dat het haar niet mo
gelijk is de verantwoordelijkheid voor 
een parlementaü· vijfpartijenkabinet te 
aanvaarden . Zij grondde dat met name 
op het met DS'70 gebleken verschil van 
mening inzake het centrale punt van de 
meest gewen!lte methode van het infla
tiebestrijdingsbeleid. 

Daarmee lijkt (of leek) dus inderdaad 
het herstel van de oude samenwerking 
(voorlopig?) getorpede~rd. Daarbij 
kwam dan nog het gereserveerde ant
woord van de fractie van DS'70. Ook bij 
haar was de genoemde ,.politieke wil" 
aanwezig, maa1· na deze verzekering 
volgde een uitvoerige verwijzing naar 
de geschilpunten, uitmondend in de con
clusie dat het moeilijk was de gestelde 
vraag "zondet meer met ja te beant
woorden ." 

Bepaald pikant was de tegenstelling 
in de ARP-fractie, waarvan de meerder
heid zich tegen het standpunt van haar 
voorzittet· en demissionaire ministerpre
sident mt·. Biesheuvel keerde. Deze is 
(gesteund dom· zijn fl'actiegenoten 
Schakel, Roolvink, Veerman en Koning, 
dîe sam.:n met de heer Biesheuvel de 
minderh, ,J ,. n tdPn mPt hem van oor
deel, dat de pogingen om toch tot een 
parlementair meerderheidskabinet der 
vijf te lwmen. nog niet voldoende waren 
"uitgediept". Het feit dat de heren 
Veerman en Koning tevens resp. voor
zitter en vice-voorzitter van de partij 
zijn, zou er op kunnen wijzen, dat in de 
ARP de sympathieën juist andersom 
liggen dan in de fractie en dat de heer 
Biesheuvel de meerderheid van de 
p a r ti j wel achte1· zich heeft. Daarop 
wijst trouwens ook een der resultaten 
van het nationaal kiezersonderzoek, vol
gens hetwellt een grote meerderheid .van 
de ARP, de CHU en DS'70 voor rege
ringssamenwerking met de VVD is. 

Verrassing 
Na de schriftelijk vastgelegde conclu

sie van dr. Ruppert dat hij op grond 
van de vijf brieven de mogelijkheid van 
een vijfpartijen-kabinet "thans" niet 
aanwezig achtte, kregen de heren An
driessen, Wiegel, Biesheuvel en Tilanus 
nog dezelfde dag een uitnodiging van 
dr. Rupperl voor een bespreking op vrij
dagmiddag 12 januari (de volgende dag 
dus) om nu de mogelijkheid en de wen
selijkheid van een minderheidskabinet, 
samengesteld uit leden van de KVP. 
de VVD, de ARP en de CHU, onder het 
oog te zien. 

Deze vergadering leve1·de een verras
sing op. Alle vier de fractievoorzitters 
bleken namelijk van mening, dat nu 
maar eerst de mogelijkheid van een z.g. 
extra-parlementair ltabinet moest wor
den onderzocht. Dat de heren Wiegel en 
Biesheuvel eveneens op dat standpunt 
stonden, was niet op politieke gronden 
het geval (zoals bij de KVP), maar was 
op procedurele overwegingen gebaseerd. 
De KVP heeft van stonde af aan haar 
zinnen op een der•gelijk kabinet gezet. 
Het zal onze fractievoorzitter tactisch 
juister hebben geleken, nu niet eerst 
ook nog het vierpartijenkabinet door de 
KVP te laten torpederen. Dat kan clan 
nu eventueel in een latere fase aan de 
orde komen. waarbij uiteindelijk zelfs 
een hervatting van de bespreking over 
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Ledenwerf
campagne 

Gedurende de verkiezings<'am
pagne r:naakte de partij een grote 
h'denw!·1st. Dat was prachtig', 
maar niet voldoende. 

Ooit na de verkiezingen liep de 
sh·oom van nieuwe led('n nog 
door. Dat was verheug·en!l, maa•· 
nog altijd uiet voldoende. 

Het g·eorg·anise€'rde deel van de 
liberale kiezers - de echte ·vvD

·teden - was altijd bet•·el<kelijl< 
klein ten opzichte van het kie
zet·sbestaml. Ongevee•· 5 pct. van 
de kiezers was lid. Bi,l andere 
I>artijen lag de organisatiegraatl 
veel hoger, ('ndanks \'aak hogere · 
t·ontrihntit>s. Bij de Partij van de 
r\J•beid bij "'orbct'ld plm. 7,5 pct. 
en bij de ARP ze · plm. 14 pet. 

Door de grote ve1·kiezings\ ·inst 
van de YVD WlJ kregen 
1.068.375 geldig·e ;;temmen 
mn1•hm wij alles op alle,.; zetten 
om lt'tlen te winnen om zo weer 
op de 5 pc·t. te komen. Voor deze 
eerste halte hebben wij 14.772 
nieuwe leden nodig. 

Het bereiken van de 5 pct.
grens is echte•· maar een eerste 
halte. Et>n halte die wij eigenlijk 
dired weer voorbij moeten rijden. 
ritstappen hoort er niet bij te 
zijn. Alleen instappen. 

Willen wij eindelijk alle taken 
uitvoeren ,ue het hoofdbestuur en 
andere partij-organen voor zich 
zien liggen, dan hebben wij de ac
tieve stetm van veel meer leden 
uodig.Aetieve steun zowel in de 
afdeHngen als in d..1 commissies, 
mnar ook !loor contributiebeta
ling. Om een voorbeeld te noemen. 
De algemene verga<lering besloot 
in 1969 tot het regelmatig houden 
van eeu pa•·tijreferen:ltml. De eni
g~· t·eden waarom dit besluit nooit 
is uitgevoerd, was gel<lgetrck. 
Dat hoeft er niet meer te zijn 
wanneet: wij ons ledental ver!lub
belen. Dat kan wanneer ietler lid 
er nog een Ïid bijwerft. Daru·aan 
helpt ook mee wanneer van iecler 
o-ezin ten minste man f-n v1·ouw 
lld zijn. Bet tweede (en derde) li<l 
van een gezin lmn genoteerd wor
den tegen een contributie van 
f 10.- per jaar (in Amsterdam, 
Rotterdam en Hengelo f 15.-.) 
Een gezinslid heeft dezelfde reeli
ten als een gewoon lid en ltelpt cle 
invloed van de afdeling in de al
gemene vergaderin;:en ,·an de 
partij en in de e.entt·ale \'ergade
ringen van de kamercentrales te 
vergroten. 

Aan cle Iedenwedeampagne is 
een wedstrijd verbonden: er 
wordt een afdeling'lk1assement en 
een • )rsoonlijk ldassement bijge
ltOuden. Tijdens <le jaarlijl•se al
gemene vergacledng· op 13 en 14 
april a.s. worden de J>rijzen uitge
reiJ.:t aan bet lid dat de meeste 
leden beeft geworven en aan de 
afdeling die (in verhomling) de 
meeste leden erbij kreeg tussen 5 
januari en 13 april. 

Lees pagina 10 en vul beicle 
bonnen in! 

F. KORTHALS ALTES. 
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. ~ankondigingen 
• 5 februari: A. J. Evenhuis spreekt 
voor de afdeling Assen (hotel Overcin
gel, 20.00 uur). 
e 5 februari: mr. H.E. Koning spreekt 
voor de Vereniging van Staten- en 
Raadsleden in Drenthe. 
• 9 februari: H. J. L. Vonhoff sp1·eekt 
voor de liberale sociëteit Groningen. 
• 19 februari: mr. H. E. Koning 
spreekt voor het Politiek Trefpunt te 
Sneek. 

Informatie 
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Nota ontwikkelingslijnen '73 

Het nieuwe kabinet -·-·- hoe dat er ook 
moge uitzien -- zal zich verzekerd we
ten van warme belangstelling van de
kant van de Streekraad Oost-Groningen. 
Het bestuur van deze streekraad heeft 
de nóta 'Ontwikkelingslijnen 1973' ge
componeerd. Alle vraagstukken en nieu
we ontwikkelingen zijn daarin nog eens 
haarfijn voor regering en parlement 
geïnventariseerd. Bovenaan het ver
langlijstje van de streekraad staan on
der meer doorbreking va~ de excentri
sche ligging van Oost-Groningen, verbe
tering van werkgelegenheid en active
ring van de woningbouw. 

In de nota worden verder de volgende 
maatregelen genoemd: 

• Ontsluiting van de streek met weg
en spoorverbinding naar de Eemsmond, 
Groningen, Emmen, Rartdstad, Twente 
en Duitse groeipolen. 

• Vermindering van het werkgelegen
heidstekort via een rijk geschakeerd be
leid, dat onder meer stimulerende rente
subsidies en soepeler industriële premie
regeling bevat voor reed_ gevestigde en 
zich nog te vestigen bedrijven. 

• Vorming van een volkshuisvestings
plan, dat een meerjarenprogramma voor 
nieuwbouw, herstel en afbraak van 
slechte huizen omvat. 

• Geconcentreerde ontwikkeling van 
hoofdplaatsen Veendam, Winschoten en 

Stadskanaal (in mindere mate Oude Pe
kela en Ter Apel) zonder aantasting 
van de leefbaarheid van de kleine dor
pen. 

• Spoedige uitvoering landschapsplan
nen. 

• Snelle invoering van een lex-specia
lis voor herinrichting Oost-Groningen en 
de Gronings-Drentse veenkoloniën. 

• Meer experimenten met rijkssteun 
voor het oplossen van afvalwaterproble
men (ook in de strokartonindustrie). 

• Versnelde uitvoering van openlt<cht
reereatieplannen en landschapsplannen 
in het kade~· van werkgelegenheids
maatregelen. 

Het gaat om een indrukwekkende ver
langlijst van de Streekraad Oost-Gro
ningen. Het bestuur ervan zal er niet 
treurig om zijn, dat het noorden er een 
nieuw Tweedekamerlid bij heeft gekre
gen. Nog wel een VVD'er, te weten de 
38-jarige stad-Groninger drs. Jaap 
Sclterpenhuizen. Nog een noordelijke 
man in het parlement kan nooit kwaad, 
zou het bestuur van de streekraad kun
nen zeggen. Aan Jaap Scherpenhuizen 
zal het niet liggen. ,.Ik zie mij niet als 
een zuiver regionale kandidaat, maar ik 
hoop toch in het bijzonder voor het 
noorden in de kamer veel te kunnen 
doen", aldus deze Groninger planoloog. 

VVD'ers in de provinciale staten van 

Ongelijke kansen 

Van de hand van de heer A. Wenrnae
kers uit Grevenbicht, voorzitter van de 
VVD-afdeling Mijnstreek en tevens lid 
van het provinciaal bestuur van deze 
partij is, in samenwerking met enkele 
andere VVD-leden, een rappbrt versche
nen dat in de Limburgse contreien met 
belangstelling is gelezen. De heer Wen
maekers onthult in dit rapport onder 
meer dat hij de eerste Limburger is ge
weest, die - onlangs - doelgericht met 
de speciale vertegenwoordiger van de 
Nederlandse regering in de Verenigde 
Staten, "industrial commisioner" J. Haf
kemeijer, over de herstructurerings-pro
blematiek in Limburg heeft gesproken. 

.,De Limburgse politici, bestuurders en 
diverse instituten en organisaties die 
met deze problematiek te maken b.eb
ben, hebben vrijwel geen enkel contact 
met de heer Hafkemeijer en dat vind ik 
als Limburger bijzonder jammer," aldus 
de heer Wenmaekers. "Vooral ook om
dat die contacten met de andere provin
cies vrij intensief zijn zouden de verant
woordelijken in Limburg veel meer in
lichtingen, verlangens, vragen over mo
gelijkheden, enz. bij de heer Hafkemeijer 
op tafel moeten leggen," vindt hij. 

Uit de gesprekken, die de heer Wen
maekers in de Verenigde Staten heeft 
gevoerd blijkt heel duidelijk dat er, in
dien een Amerikaans bedrijf de keuze 
heeft uit vestiging in België of Neder
land, van gelijke kansen en voorwaar
den geen sprake is. Bij een investerings
bedrag van 12 miljoen dollar, kan Bel-

de enige voor de hand liggende figuur: 
het parlementaire meerderheidskabinet 
der vijf partijen, m.i. niet geheel uitge
sloten lijkt. Het door de heer Ruppert in 
zijn boven aangeduide conclusie ge
bruikte term .,thans" zou daar óók op 
kunnen duiden. 

Extra-parlementair 
De voorliefde van de KVP voor een 

extra-parlementair kabinet (wat men 
daar dan precies onder moge verstaan) 
is ondertussen wel typerend. Gaat men 
uit van de gedachte, dat een extra-par
Iementair kabinet geen bindingen heeft 
met de fracties, dan opent een dergelij
ke oplossing haar immers de mogelijk
heid, een duidelijke keuze voorlopig te 
ontgaan en zich moreel niet gebonden te 

g1e circa 7 miljoen dollar aan subsidie 
aanbieden, Nederland slechts 3 miljoen. 
Kapitaalleningen worden in België op 
basis van 2 pct. en in Nederland op 
basis van 6 tot 7 pct. verstrekt en 
daarnaast spelen in België nog tal van 
"onbekende" faciliteiten, waaronder fis
cale, e.a. 

Beperkt budget 
Daar komt nog bij dat èe heer Hafke

meijer het in de Verenigde Staten als 
enige Nederlander moet opnemen tegen 
een staf van acht Belgen, zeven Fran
sen, enz. Hij heeft, aldus de heer Wen
maekers bovendien slechts de beschik
king over een zeer beperkt budget, al
thans in vergelijking met andere "ac
quisiteurs" en kan in een land, waar 
men telefonische of schriftelijke afhan
deling niet accepteert moeilijk uit de 
voeten. Op zeer korte term!j!!_haalde 
België dan ook onlangs liefst zeven on
dernemingen uit Amerika binnen, die 
ook voor Nederland zeer interessant 
waren geweest. Toch zijn· er ·no-g moge
lijkheden volgens de heer Wenmaekers, 
want een tiental bedrijven zoekt naar 
expansiemogelijkheden en denkt daarbij 
ook aan Nederland. Maar dan zijn haast 
en goed werk geboden, terwijl hem ook 
duidelijk is gebleken dat de Amerikaan
se ondernemers drommels goed op de 
hoogte zijn van de invloeden die de vak
bonden en met name de extreemsocialis
tische groeperingen uitoefenen op het 
algemeen klimaat in Nederland. De heer 

achten aan zo'n kabinet. Het staat trou
wens wel vast, dat de linkervleugel van 
de KVP in zo'n opzet de mogelijkheid 
ziet om de weg vrij te maken naar een 
latere samenwerking met de PvdA. 
Mochten echter de heren Den Uyl en 
Van Mierlo bij hun aanvankelijke stand
punt blijven dat zij tegen ieder extra
parlementair kabinet in de Kamer de 
sterkste oppositie zullen voeren, dan zou 
zo'n kabinet in zijn onvermijdelijke af
weer tegen deze oppositie in de kortste 
keren toch in feite een "parlementair" 
karakter krijgen. · 

Trouwens, prof. Oud heeft het altijd 
al verkondigd: in Nederland behoeft elk 
kabinet de steun van een meerderheid in 
de Kamers en is in wezen aldus altijd 
een parlementair kabinet. De rest is in 
vele opzichten een woordenspel en bete-

Drenthe hebben tijdens de behandeling 
van de begroting enkele opmerkelijke 
uitspraken gedaan. Zo pleitte fractie
voorzitter mr. J. W. Boonk voor de in
stelling van maximum snelheden op 
wegvakken die een verbinding vormen 
tussen vierbaanswegen ten behoeve van 
de verkeersveiligheid. De heer R. S. 
Hofstee Holtrop sprak over de proble
matiek van de gastarbeiders. Hij zei 
van mening te zijn dat de nu niet aan
trekkelijke en door buitenlanders ver
richte arbeid weer aantrekkelijk dient 
te worden gemaakt voor de eigen bevol
king. "Door verbetering van de primaire 
en secundaire arbeidsvoor·waarden", zo 
merkte de heer Hofstee Holtrop op. 

Texel-weekeinde van 
afdeling Leeuwarden 

LEEUW ARDI<~N - - Evenals vorig 
jaar organiseert de afdeling Leeuwar
den van de VVD ook dit jaar weer een 
weekeinde op Texel voor Friese VVD
ers met gezinnen. Het weekeinde wordt 
gehouden op 17 en 18 maart. Degenen 
die geïnteresseerd zijn in deelname, 
kunnen zich voor nadere informatie 
wenden tot: de heer K. Duiker, Weerd 
12 ( Gloppe) te Leeuwarden. Tel. kan
toor: 05100 23856. 

Wenn1aekers wil ZIJD ervaringen ter 
kennis stellen van de verantwoordelij
ken in zijn partij, maar wil tevens met 
een aantal Limburgse VVD-ers dit rap
port als een van de uitgangspunten ge
bruiken voor een .,eigen" aanpak. Deze 
groep wil een stichting vormen, die zich 
zal bezig houden· met de Limburgse 
herstructureringsproblematiek. In die 
zin dat ze zal trachten alle contacten 
die er bestaan en nog bijkomen, met 
succes af te handelen. Er zijn reeds di
verse activiteiten ontplooid, welke door 
de betreffende leden, die beslist geen 
eigenbaat willen nastreven, zijn betaald. 

De belangrijkste doelstellingen van de 
stichting i.o. zijn de volgende: 

• De problemen, waarmee Limburg nu 
en in de toekomst te maken heeft, mede 
te helpen oplossen, onafhankelijk van 
alle overheidsaétiviteiten ("het zijn na
melijk onze eigen problemen") ; 

• De bevolking ervan te overtuigen 
dat ook particulier initiatief belangrijk 
is en dat men geen afwachtende hou
ding dient aan te nemen t.a.v. wat de 
overheid doet. Dat men ook niet con
stant tegen die overheid moet aanleunen 
c.q. schoppen, want ook die overheid is 
niet het bekende ezeltje; de Limburgse 
bevolking er van overtuigen dat de 
VVD er toch echt wel voor die bevol
king is en dat men haar niet meer moet 
zien als die club van deftige heren en 
uitbuiters, zoals hen dit, op een onjuiste 
manier, destijds op school is bijge
bracht. 

kent ten hoogste wat meer of wat min
der binding van de fracties aan een 
vastgesteld program. Daarom zal een 
dergelijke opzet de KVP niet brengen 
wat zij ervan hoopt. Ook dan immers 
zal haar fractie in de Kamer telkenmale 
onvermijdelijk toch voor duidelijke poli
tieke beslissingen en keuzen worden ge
plaatst. 

Blijft ten slotte de mogelijkheid, dat 
de linkervleugels der confessionelen de 
hoop koesteren, ook socialisten in zulk 
een kabinet te kunnen opnemen. Er zul
len niet veel kiezers in Nederland zijn • 
die verwachten, dat de VVD daaraan 
zou willen meedoen. De heer Wiegel 
heeft deze mogelijkheid dan ook reeds 
nadrukkelijk uitgesloten. Eind van de 
week weten we ondertussen waarschijn
lijk wel meer. 
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nder de loep 

door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoel 

Afscheid van 
G. Stempher 

Met groot leedwezen ontvingen 
wij van onze mederedacteur de 
heer G . S t e m p h e r de mede
deling, dat hij zich om gezond
heidsredenen genoopt ziet zijn lid
maatschap van onze redactie te 
beëindigen. 

Ruim een kwart eeuw, waaron
der 15 jaar tevens als redactie-se
cretaris, heeft hij mede redactio
nele leiding gegeven aan ons par
tij-orgaan; eerst als redacteur 
van "Vrij" van de Partij van de 
Vrijheid en vervolgens van "Vrij
heid en Democratie". 

Vooral ook voor zover betreft 
de periode 1956 tot 1962, geduren
de welke ik zelf hoofdredacteur 
was van ons partij-orgaan, denk 
i'k met erkentelijkheid aan de ple
zierige en collegiale samenwer
king met Stempher terug. Het 
was ook voor mij een grote te
leurstelling, dat hij het laatste 
jaar niet meer in staat Wl?.S, zijn 
taak als sociaal-economisch re
dacteur van ons blad te vervullen, 
zoals hij dat zelf zo graag had 
gedaan. 

Mede namens collega la Cha
pelle en de overige redactieleden 
wens ik hem gaarne het allerbes
te. We mochten trouwens van 
hem de verzekering ontvangen, 
dat hij hoopt in zijn woonplaats 
Laren (N.H.) nog enige tijd aan 
het plaatselijke werk voor de 
VVD te kunnen meewerken. 

A.W. ABSPOEL 

Een felle kou heerste er op zaterdag 
de 24ste januari 1948. Maar dat belette 
een enthousiaste menigte liberalen uit 
heel het land niet om in de middag van 
die dag op te trekken naar het Amster
damse Bellevue, waar de oprichtingsver
gadering van de Volkspartij voor Vrij
heid en Democratie werd gehouden. De 
omstandigheden waaronder tot die op
richting werd gekomen, heeft staatsse
cretaris Vonhoff onlangs in de radio
zendtijd van de VVD in enkele ferme 
lijnen geschetst. Elders in dit nummer 
kan men de tekst ~daarvan aantreffen. 

De feestelijke bijeenkomst van 2 fe
bruari a.s. te Amsterçlam, waar ons zil
veren jubileum zal worden gevierd, doet 
onze gedachten onwillekeurig teruggaan 
naar de herdenkingssamenkomst, even
eens in het RAl-congrescentrum te Am
sterdam, van vijf jaar geleden. Achteraf 
gezien is dit immers voor velen van ons 
de laatste maal geweest dat zij prof. 
Oud, toen minister van staat, hebben 
gezien en gehoord. 

De sp1·ekers op deze feestelijke her
denking van "twintig jaar VVD", welke 
onder leiding stond van de toenmalige 
partijvoorzitter ir. K. van der Pols, wa
ren naast prof. Oud zijn mede-oprichter 
van de VVD mr. D. U. Stikker, de voor
zitter van onze Eerste-Kamerfractie mr. 
H. van Riel en de toenmalige voorzitter 
van onze Tweede-Kamerfractie mr. E. 
H. Toxopeus. Velen zal vooral het ont
roerende slot van Ouds laatste grote re-

~ de (die hem fysiek kennelijk al grote 
inspanning kostte, doch niettemin met 
de oude gloed werd uitgesproken) zijn 
bijgebleven, waarin hij deze prachtige 
regels uit "De Ploeg" van Adriaan Ro
land Holst citeerde: 

"Ik zal de halm niet meer zien, 
Noch binden ooit de volle schoven, 
Maar doe mij in de oogst geloven, 
waarvoor ik dien." 

Nog niet recht zeven maanden later, 
op 12 augustus 1968, kwam aan het 
veelbewogen leven van deze waarlijk 
grote staatsman, staatsrechtsgeleerde 
en kenner bij uitstek van onze parle
mentaire historie, een einde. 

Na Ouds dood schreef mr. Toxopeus 
in "Vrijheid en Democratie" van 16 
augustus 1968, herinnerend aan die slot
woorden: "Zijn ontroering bij het uit
spreken van die hem dierbare woorden 
werd door alle aanwezigen meegevoeld 
en tenslotte beuwongen in een langdu
rige ovatie. Op dat moment hebben wij, 
wellicht onbewust, beseft welke zware 
verplichting op ons rust om daar waar 
Oud zaaide, de oogst, de vruchten van 
een meer dan vijftigjarige dienst van 
het liberalisme, binnen te halen". _ 

Wij, van onze kant, kunnen daar 
thans aan toevoegen: Wat zou Oud zich 
hebben verheugd in de rijpe oogst, die 
ons op 29 november is ten deel gevallen. 
Zijn schepping is thans krachtiger dan 
ooit! 

• Sportief 
In mijn vorige "Onder de Loep" 

schreef ik reeds over de rubriek "Pas
poort", waarin "Het Vrije Volk" via 
een aantal paspoort-vragen en de daar
op' gegeven antwoorden een signalement 
geeft van "interessante mannen en 
vrouwen", die in en om Rotterdam wo
nen. Het was toen de dirigent P. 
Struijk, die invulde op de VVD te heb
ben gestemd, omdat zijn gedachten door 
de- VVD het beste worden uitgedragen. 

Het is wel aardig, nog een keer op 
deze rubriek terug te komen, nu kort 
nadien wederom een "paspoorter" zich 
tot de VVD bekende. Het is Betty Stöve, 
uit Alblasserdam, Nederlands toptennis
ster, dit> ook in het buitenland grote 
bekendht>id geniet, vooral na de over
winning die zij in het afgelopen jaar in 
Wimbiedon in het damesdubbelspel met 
Billie Jean King behaalde. Als haar "be
roep" vulde zij in: ,.part-time tennis
speelstei· (in mijn echte paspoort staat: 
administratrice)." Op de vraag of zij in 
God gelooft, antwoordde zij: "Ja, ik ·ben 
gelovig. Ik ben remonstrants-gerefor
meerd gedoopt, heb geen belijdenis ge
daan, maar kom af en toe toch in de 
kerk, omdat ik dat soms prettig vind. 
Ik geloof in een Opperwezen en in een 
hiernamaals". Als haar favoriete omroe
pen noemde zij de AVRO en de TROS 
en natuurlijk kijkt zij vooral graag 
naar de sportuitzendingen. 

De voor ons interessantste van de 45 
vragen, die zij beantwoordde, was die 
omtrent de politieke partij waarop zij 

het laatst had gestemd. Ook haar ant
woord daarop luidde: op de VVD. En 
wel "omdat die partij nog steeds de 
mensen een eigen initiatief laat". En 
niet minder verheugend acht ik hetgeen 
zij daaraan toevoegde: "Ik vind stem
men erg belangrijk. Als ik weet dat ik 
op een verkiezingsdag niet in Nederland 
ben, zal ik ervoor zorgen dat ik mijn 
stem toch kan uitbrengen." 

Een voorbeeld voor velen, deze 27-ja
rige jonge sportvrouw! 

• Kamenoorzifter 
Het behoort tot de ongeschreven par

lementaire gewoonten, dat - behoudens 
bijzondere omstandigheden -- als voor
zitter van de Tweede Kamer aan de 

Prikkels 
e Het oud-lid van de Tweede 
Kamer voor de PvdA J. de Kadt 
in het weekblad Accent: "Dat de 
winst van de liberalen een winst 
voor de Nederlandse democratie 
was, omdat de leuze van Wiegel 
"Den Uyl uit het Catshuis hou
den" een van de kernkwesties is 
voor het behoud van die democra
tie, moet onomwonden worden 
vastgesteld. 

• Van dezelfde in Accent: "De 
nederlaag van DS'70 is ten dele 
veroorzaakt door het voortijdig 
verwekken van een regeringscri
sis, iets wat de kiezers haar niet 
vergeven hebben. Voor een ander 
deel is dat verlies veroorzaakt 
doordut de lijsttrekker, Drees. 
niet bij machte was de duidelijk
heid van Wiegel 'te bereiken ..... " 

• D. Malta in het Algemeen 
Dagblad: "Een goed samenspel 
tussen fractie en partij is natuur
lijk geboden. Maar in de KVP 
staan er een stuk of wat kapi
teins op de brug te dringen, om 
nog maar te zwijgen van beman
ningsleden die af en toe opruien 
tot muiterij. Dat is dan ook de 
reden dat de KVP-fractie geen 
enkele keus wil maken en daarom 
maar haar toevlucht heeft geno
men tot een politiek-neutraal ex
tra-parlementair kabinet." 

e Prof. H. Daudt, hoogleraar in 
de politicologie aan de Universi
teit van Amsterdam: "De subfa
culteit is verworden tot een orde
loze verzameling van groepen we
tenschapsbeoefenaren, waarvan 
velen zich ten onrechte gekwalifi
ceerd achten tot het geven van 
onderwijs in de politicologie." 

e Mevrouw M. van Emde Boas
Starkenstein in een interview 
door W. Woltz in het zaterdags 
bijvoegsel van NRCJHandelsblad: 
"En de oneerlijkheid, hoe Den Uyl 
een man als Van Agt, die ze in de 
Bredase crisis in mootjes hebben 
gehakt, nu weer in een kabinet 
wil opnemen...... onbegrijpelijk. 
Ik ben geen VVD-er, maar ik 
vond destijds dat Berkhouwer het 
perfect deed, zonder demagogie 
de puntjes op de i gezet, keurig!" 
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Koningin wordt voorgedragen een lid 
van de grootste fractie in de Kamer. De 
Partij van de Arbeid is al sinds enige 
tijd de sterkste fractie en men kan er 
dus rustig van uitgaan dat ook onze 
VVD-fractie er op 7 december jl. aan 
heeft meegewerkt dat een ·socialist -
met name dr. Vondeling - tot Kamer
voorzitter is aangewezen. 

Het is jammer, maar mijns inziens 
wel terecht, dat onze fractievoorzitter 
de heer Vondeling zo kort na diens be
noeming namens de VVDcfractie heeft 
moeten wijzen op een minder gewenst 
en minder juist optreden, zij het dan 
buiten de Kamer. 

NRC/Handelsblad heeft het in zijn 
hoofdartikel-kolom gemeend voor de 
heer Vondeling te moeten opnemen. Het 
blad was van oordeel, dat hij als volks
vertegenwoordiger vrij is die politieke 
uitspraken te doen die hij nodig vindt. 
Het meent dat het niet zo mag zijn, dat 
de politicus die ook nog Kamervoorzit
ter is, minder recht van spreken heeft 
dan zijn collega's, die geen Kamervoor
zitter zijn. Het Parool, dat wel meent 
dat de heer Wiegel wat te "kllilinzerig" 
heeft gedaan, schrijft in tegenstelling 
tot NRCJHandelsblad nochtans "er niet 
voor te pleiten dat een Kamervoorzitter 
zich geen enkele beperking heeft op te 
leggen als hij aan het politieke verkeer 
deelneemt." En: "Over Vondelings op
treden kan men verschillend denken." 

Zo is het en daar gaat het llu precies 
om. Waarom, denkt men, heeft het or
ganiserend comité van deze demonstra
tie juist de heer Vondeling gevraagd en 
niet bij voorbeeld een der buitenland
specialisten van de PvdA-fractie als mr. 
Van der Stoel, Dankert of Ter Beek? 
Omdat men wel begreep dat de heer 
Vondeling voor heel de buitenwereld 
toch het aureool van Kamervoorzitter 
met zich zou dragen. De door onze frac
tievoorzitter gewraakte krasse en op 
hun eenzijdigheid aanvechtbare uitspra
ken, die de Kamervoorzitter daar heeft 
gedaan, waren in strijd met de (ook dus 
door Het Parool erkende) wenselijkheid 
van beperking in het optreden van 
iemand, die de functie van Kamervoor-

. zitter heeft aanvaard. 

Wie - vrijwillig -- het voorzitter
schap van dé Kamer op zich neemt, zal 
zich inderdaad enige beperking moeten 
opleggen en extreem politiek optreden 
naar buiten aan zijn fractiegenoten 
moeten .overlaten. Zo is het ook door al 
zijn voorgangers opgevat. Volgens Het 
Parool is het ook onder mr. Van Thiel 
wel eens voorgekomen, dat deze de 
voorzitterszetel aan een ander over
droeg en zelf aan het Kamerdebat ging 
deelnemen. Zelf kan ik me dat van de 
heer Van Thiel niet direct herinneren. 
Wel zijn enkele van die gevallen uit de 
parlementaire geschiedenis bekend. Zij 
zijn echter zo uitzonderlijk, dat ze dan 
ook door parlementair-historische com
mentatoren altijd speciaal worden ge
noemd. Vergelijkbaar met het optreden 
op een protest-demonstratie en op de 
wijze als daar is geschied, is dat boven
dien niet. 

In tegenstelling met Het Parool geloof 
ik tenslotte, dat de heer Van Thiel zelfs 
in de verkiezingstijd nooit bijzonder ac
tief aan de campagne heeft deelgeno
men. Wel was hij ook dan meermalen 
bereid, als voorzitter van een politiek 
forum op te treden of een discussie tus
sen politieke tegenstanders te leiden. 
·Het zou voor de gerespecteerde positie 
die de Kamervoorzitters in de loop der 
jaren in ons land hebben verworven te 
betreuren zijn wanneer de heer Vonde
ling deze lijn zou ombuigen. Vooralsnog 
geven we de hoop niet op, dat de heer 
Vondeling bij nader inzien daarvoor 
toch wel gevoelig zal zijn. 

• Verwarring 
Aan de oorlog in Vietnam zou morgen 

een einde kunnen komen. Als Noord
Vietnam zijn troepen van Zuid-Vietna
mees grondgebied zou terugtrekken,. de 
soevereiniteit van Zuid-Vietnam zou er
kennen en de Vietcong zijn terreuracties 
zou staken, zou het afgelopen zijn met 
de strijd. Want niet de onafhankelijk
heid van Noord-Vietnam wordt be
dreigd, maar dat is wel het geval met 
die van Zuid-Vietnam, dat zichzelf wil 
zijn en niet aan het communisme ten 
offer wil vallen. Deze eenvoudige waar
heden worden in de emoties gemakke
lijk vergeten. Mr. Hiltermann heeft er 
dezer dagen nog eens aan herinnerd, dat 
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Feest me1 Toxopeus 
~ bestuur van de ondercen

trare Alblasserwaard, Vijfheeren
landen en eiland van Dordrecht 
organiseert vrijdag 9 februari In 
het gemeenschapShuis te Hoor
naar (aanvang 20.00 uur) een 
groot liberaal feest voor zijn Ie
den, waarbij het zich gelukkig 
prijst de heer mr. E. H. Toxopeus, 
oommissaris der Koningin in Gro
:ningen, bereid gevonden te hebben 
de feestrede uit te spreken. Daar
na zal Karin van Wamelen als 
gastvrouw optreden tijdéns een 
gevarieerd programma, waaraan 
o.a.. zullen meewerken Corrie van 
Bergen. Dick Engelbracht, het 
Leedy-trio en de Beaae Street 
Baud o.l.v. Wim Jongbloecl. Kaar
ten à 1 6 kunnen: worden aange
vraagd bij het seereta.riaat: de 
heer K. v. d. Berg, Prin.t!es Marij
keweg 7, Heerkerk (telefoon 
01837 - 710). 

Excursies 
Voor degenen die de viering van het 

zilveren jubileum van onze partij willen 
combineren met een kennismallling met 
enkele specifieke Amsterdamse activi
teiten, organiseert de VVD afd. Am
sterdam vrijdagmiddag 2 februari voor
afgaande aan de feestelijkheden een 
drietal excursies: 

1. AMSTERDAMSE HAVEN 
Per boot zal een rondvaart gemaakt 
worden door het westelijk havenge
bied. Deskundige uitleg . aan boord 
door de heer Th. van den Berg,. di
recteur van de Vereniging "De Am
sterdamsche Haven" en Mr. D. E. 
Claassen, secretaris van de Scheep
vaartvereniging Noord. 
Verzamelen om 14.15 uur achter het 
C.S. Amsterdam. alwaar we om 16.30 
uur terug zullen zijn. 
De deelname is beperkt tot een ma
ximum van 150 personen. 

2. SCHIPHOL 
Na een ontvangst in de perskamei 
van de luchthaven, waar een korte 
inleiding over ontwikkeling, beteke
nis en toekomstverwachting van 
Schiphol gegeven zal worden, volgt 
een rondleiding, waar de ontvangen 
informatie aan de praktijk getoetst 
kan worden. 
Verzamelen om 13.30 uur bij de in
gang van het Int. Congrescentrum 
R.A.I., alwaar we om ca. 17.00· uur 
terug zullen zijn. De deèlname iS be
perkt tot maximaal 60 personen.. Ter 
bestrijding van de vervoerskosten 
moet een bijdrage van f 5,- per per
soon in rekening worden gebracht. 

3. DIAMANTBEWERKING EN 
'TROPENMUSEUM 

Allereerst zal een bezoek gebracht 
worden aan de diamantslijperij van 
de fa. Asscher. Vervolgens gaat de 
groep per bus naar het Tropenmu
seum voor een ko:ate rotWleiding 
(o.a. de tentoonstelling ,,In het land 
van Ghor", semi-noma.c;Ien in Afgha
niatu.). 

Venamèlen bij de inga.Dg van Int. 
Congl'escen·trum R.A.I. om 13.30 uur, 
alwaar we om ca. 17.00 uur terug 
zullen zijn. De deelname is beperkt 
tot maximaal 40 perSO!Ilen. Ter be-

strijding van de vervoerskosten moet 
een bijdrage van f 5,-- per persoon 
in rekening worden gebracht. 

In verband met de beperkte mogelijk
heden tot deelname is een spoedige op
gave dringend gewenst. U kunt daartoe 
gebruik ti1aken van onderstaande aan
meldingsstrook In geen geval later dan 
26 januari opzenden aan: 

VVD afd. Amsterdam, 
Vondelstraat 60, Amsterdam. 

(let wel: niet aan het landelijk secreta
riaat ïn Den Haag). 

Aankondigingen 
e 22: januari: openbare ledenvergade
ring va.n de· a:t'deJing Amsterdam, 
2Q.M uur, hotel "Krasnapolsky" in de 
Congreszaal. Op deze vergadering 
spreken partijvoorzitter mevrouw H. van 
Someren-Downer en dr. Ferry Hoogen
dij·k. Laatstge!lf>emde houdt een nabe
schouwing over de kamerverkiezingen. 

Ondergetekende, 
naam 
adres 
woonplaats 
wenst deel te nemen aan: 
0 Excursie Haven 
D Excursfe Schiphot 
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Mevrouw Van Someren belicht de bin
nenlandse politiek. 

• 24 januari: mej. mr. A. Kappeyne van 
de Coppello spreekt te Benthuizen in het 
kader van de cursus "Politieke scholing 
voor de vrouw" (Dorpshuis De Tas, 20.00 
uur). 

• 5 februari: G. W. Keja spreekt voor 
de afdeling Bloemendaal. 

• 7 februari: de kamercentrale Dor
drecht organiseert een bijeenkomst in 
café-restaurant Engels te Rotterdam. 
Dr. L. Ginjaar zal spreken over de stel
lingen van het Liberaal Manifest (aan
vang 20.00 uur). 

• 9 februari: ir. D. S. Tuijnman en drs. 
B. v. d. Lek (psp) spreken voor de di
daktiekconferentie ·over het milieu 
(voor MAVO-onderwijs) in het confe
rentieoord Woudschoten te Zeist (11.30 
uur). 
• 9 februari: mr. dr. C. Berkhouwer 
spreekt voor een nieuwe afdeling van 
de VVD, 20.00 uur, Nieuwe Niedorp. 

e 16 februari: mevr: drs. N. Smit-Kroes 
spreekt voor de ondercentrale Goeree 
en Overflakkee (De Schakel, Dirksland, 
20.00 uur). 

e 26 februari: mevr. drs. N. Smit-Kroes 
spreekt voor de afdeling Amstelveen. 

e 28 februari: algemene vergadering 
van de kamercentrale Dordrecht in 
café-restaurant Engels te Rotterdam. 
~anvang 20.00 uur. 

D Excursie Diamantbewerking & Tropenmuseum 
(gewenste excursie aankruisen 
rndien ik de 2e of 3e mogelijkheid kies, sluit ik f 5,- bij 
in de vorm van cheque, girokaart of bankbiljet (dan 
aantekenen!). 

(ond~_rtekening) 
Vóór 26 ja.nuari opzenden aan: 
WD. Afd. Amsterdam •. Vondelstraat 60, Amsterdam-W. 

Bommen op Noord-Vietnam 

een te extreem middel hebben toegepast, 
maar bovendien de fout begingen het 
moment daarvoor zeer ongunstig te kie
zen. Ongunstig in die zin, dat het diege
nen die met de Amerikaanse zaak sym
pathiseren wel zwaar op de proef stelt. 

Men moet de kwestie Vietnam ge
nuanceerd beoordelen. Het is eenzijdig 
en dus ongenuanceerd om bij voortdu
ring kritiek te leveren - zoals in .Unkse 
en vooral u:ttralmkse kringen gebeurt -
op de VS, zeker als: men daarbij de 
daden van Noord-Vietnam en de Viet
cong verheerlijkt~ Dan kiest men duide
lijk partij, eJill wei! voor de communisti
sche zijde. Maar het is even ongenuan
ceerd om kritiekloos alles te aanvaarden 
wat de vs. in het conflict doen. 

In ons blad van 5 januari is een zeer 
kort ingezonden stukje opgenomen van 
de heer J. Huisman te Nieuw Beerta, 
onder het kopje Vietnam, met een re
dactioneel naschrift (pagina 11). 

De heer Huisman deelde mee dat hij 
de houding van de VVD-fractie en van 
de liberale ministers bij de interpellatie
Bakker "ten zeerste betreurt". Hij 
meent dat deze houding eenzijdig is en 
aan de feiten voorbij gaat. "Indien 
Noord-Vietnam zijn agressie tegen zijn 
buurlanden tijdig had gestaakt, dan wa
ren de bombardementen voorkomen", 
aldus schreef de heer Huisman. -

In het redactionele naschrift werd er
aan herinnerd dat de VVD in de Tweede 
Kamer, evenals de regering, afschuw 
heeft uitgesproken over de recente bom
bardementen op grote schaal door de 
VS op Noord-Vietnam. "De redactie 
hoopt", zo werd daar aan toegevoegd, 
"dat de heer Huisman een der zeer wei
nigen in onze partij is, die daar anders 
over denken." 

Deze laatste, in het korte bestek niet 
gelukkig geformuleerde, zin heeft vele 
reacties opgeroepen. De redactie ontving 
18 brieven van lezers, die de heer Huis
man gelijk geven en slechts één brief 
van een lezer, die tegen de visie van de 
héer Huisman opkomt. Die aantallen 
zeggen op zichzelf niet veel, maar zij 
zijn verhoudingsgewijs bepaald teke
nend: het gebeurt zelden dat bij de re
dactie over één onderwerp zóveel brie
ven binnen komen. 

Natuurlijk zijn niet alle brieven iden
tiek, maar de gebezigde argumenten ko
men toch veelal overeen. Men herinnert 
aan het feit dat Noord-Vietnam in het 
conflict de agressor is, dat door terreur 
van de Vietcong minstens evenveel zo 
niet méér slachtoffers onder de burger
bevolking van Zuid-Vietnam zijn ge
maakt. Vaak wijzen de briefschrijvers 

erop dat men, zo men de bombardemen
ten al meent te moeten veroordelen, dan 
in één adem ook de agressie en terreur 
van Noord-Vietnam moet bekritiseren, 
als men zich niet schuldig wil maken 
aan het meten met twee maten. Een 
aantal briefschrijvers brengt in herinne
ring dat men tijdens de Tweede Wereld
oorlog zich verheugde - en in ieder 
geval geen uiting gaf aan gevoelens van 
afschuw - als men de geallieerde bom
menwerpers over ons land naar Duits
land hoorde vliegen, hoewel ook daar 
hele steden werden plat gegooid en vele 
slachtoffers vielen onder de burgerbe
volking. 

De heer Huisman zelf schreef ons 
o.m.: "Uw commentaar op mijn inge
zonden stuk stelt mijn standpunt in een 
verkeerd daglicht. De bombardementen 
vind ik verschrikkelijk. De verantwoor
delijkheid voor deze oorlog met zijn af
schuwelijke gevolgen leg ik bij de lei
ders van het land, dat offensieven ont
ketent bij zijn naaste buurlanden". 

Als verantwoordelijk hoofdredacteur 
van ons blad en als schrijver van het 
door velen zo gewraakte redactionele 
naschrift wil ik graag op een en ander 
een toelichting geven. 

Uit het (zeer korte en in ons vorig 
nummer onverkort opgenomen) stukje 
van de heer Huisman kan men lezen, 
zoals ik deed, dat deze de bombarde
menten toejuicht. Men moet immers be
denken dat zij volgden op het afbreken 
in december van de Parijse onderhande
lingen. Daardoor wekten zij, ·althans bij 
mij, de indruk dat zij werden uitgevoerd 
onder liet motto: "wie niet redelijk pra
ten wil, moet maar voelen". In die ge
dachtengang kan men de bombardemen
ten, hoe afschuwelijk zij ook zijn, toe
juichen als middel om alsnog een snelle 
vrede of althans wapenstilstand af te 
dwingen. Mij is dat middel te gortig. 

Het waren systematische bombardemen
ten, heviger dall. ooit in de Tweede We
reldoorlog. Naar mijn persoonlijke op
vatting heiligt het doel dit middel niet. 

Uit de opstelling van de VVD-fractie 
in de Tweede Kamer bij de interpellatie
Bakker bleek een door mij gedeelde 
twijfel over de vraag of de bombarde
menten het juiste middel zijn om een 
politiek doel te bereiken. 

Bij dat alles gaat het uitsluitend om 
de bombardementen, uitdrukkelijk niet 
om de Amerikaanse Vietnam-politiek 
als geheel. Men kan die politiek in be
ginsel onderschrijven, zonder nochtans 
bereid te zijn alle daarbij toegepaste 
middelen zonder meer te aanvaarden. 
Misschien vinden sommigen dat een half 
of een te genuanceerd standpunt. 

De agressie van Noord-Vietnam en de 
door die partij gepleegde terreur- en ge
welddaden veroordeel ik ten zeerste. Zó 
zeer dat ik behoor tot degenen die de 
Amerikaanse Vietnam-politiek als ge
heel positief beoordelen. Maar ik behoud 
mij wel de vrijheid voor van verontrus
ting te getuigen over naar mijn smaak 
uit de hand lopende onderdelen van die 
politiek. 

Hoewel ik dezelfde bombardementen 
op· een ander ogenblik evenzeer veraf
schuwd zou hebben, wil ik niet ontken
nen dat (ook) bij mij een emotioneel 
punt is geweest het wel erg ongelukkige 
tijdstip waarop zij werden uitgevoerd. 
Vlak vóór de Amerikaanse presidents
verkiezingen was, mede van, Ameri
kaanse zijde, de indruk gevestigd dat 
een akkoord op handen was. Vlak erna 
- en dan bovendien nog in de Kerst
week - kwamen de bombardementen. 
Dat kwam hard aan. De reacties in 
vele delen van de wereld, waaronder 
Amerika bepaald welgezinde landen, 
hebben dat aangetoond. Ik ben van me
ning dat de Verenigde Staten niet alleen 

De VVD heeft er nooit een geheim 
van gemaakt prin:cipieel aan de Ameri
kaanse· kant te staan in het Vietnam
conflict. Dat standpunt heb ik altijd on
dersteund en steun ik nog. Als dan juist 
in die kring een geluid van kritiek 
wordt vernomen, zoals. in dit geval, dan 
is het temeer duidelijk dat die kritiek 
zich niet richt op het geheel, maar op 
een onderdeel. 

De bombardementen zijn, zoals de 
heer Huisman in zijn tweede brief aan 
de redactie schreef, verschrikkelijk: Dat 
zal geen zinnig mens willen ontkennen. 
De· één aanvaardt ze als consequentie 
van het conflict, verwijzend naar de 
verantwoordelijkheid daarvoor bij de te
genpartij en naar de even verschrikke
lijke daden die deze tegenpartij beging 
en begaat. De ander meent, ondanks al
les·, een protest te moeten laten horen 
tegen deze vorm van geweld. 

Voor het go.ede begrip: men heeft mij 
niet in Utrecht kunnen signaleren bij de 
protest-demonstratie. Welbewust niet, 
want men kon tevoren weten daarmee 
in communistisch vaarwater te komen. 
Uit het voorgaande is, hoop ik, duidelijk 
geworden dat ik daarvoor pas. Dat de 
VVD deze demonstratie niet steunde 
vind ik zeer terecht. Even terecht als de 
opstelling van onze Kamerfractie bij de 
interpellatie-Bakker. 

Hoe het ook zij, laten wij hopen dat 
het conflict, met alle onmenselijke ge
volgen vandien, spoedig tot het verleden 
behoort. Gelukkig nam het optimisme 
daarover weer toe, althans toen dit blad 
ter perse ging. 

PH. C. LA CHAPELLE. 
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Districtenstelsel is breekpunt 

Ons Tweede-kamerlid mej. 
mr. A. Kappeyne van de Cop
pello zet in dit artikel uiteen 
waarom de VVD bij de kabi
netsformatie onverzettelijk 
vasthoudt aan het stelsel van 
de evenredige vertegenwoor
diging. 

nder de 
loep 
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Het stormlopen tegen het huidige stel
sel van evenredige vertegenwoordiging 
neemt toe. Ter illustratie: in 1967 be
haalde D'66 een verrassende verkie
zingswinst met de slogans van de geko
zen minister-president en een distric
tenstelsel. De staatscommissie van ad
vies inzake Grondwet en Kieswet, de 
zogenaamde commissie Cals-Donner, 
gaf in haar eerste rapport in juli 1968 
in grote meerderheid als haar mening 
dat de invoering van een 12-districten
stelsel mogelijk was zonder Grondwets
wijziging. Kamerleden van PvdA, D'66 
en PPR dienden gezamenlijk in oktober 
1970 een initiatiefwetsvoorstel bij de 
Kamer in tot wijziging van de Grond
wet, waarbij zowel een rechtstreekse 
verkiezing van een kabinetsformateur 
als de invoering van een 12-districten
stelsel werd mogelijk gemaakt. Door
dat die twee zaken onverbrekelijk door 
de voorstellers aan elkaar gekoppeld 
werden, was er niet veel kans dat het 
voorstel zou worden aangenomen. Nadat 
het artikel over de gekozen formateur 
was verwot·pen trokken de indieners het 
voorstel op 18 februari 1971 in. Intussen 
begon het 12-districtenstelsel als "gema
tigd districtenstelsel" zijn intrede te 
doen in de verkiezingsprogramma's van 
de grotere confessionele partijen, KVP, 
ARP en CHU. 

De VVD heeft zich van begin af aan 
krachtig ingezet voor het onaangetast 
laten van de evenredige vertegenwoordi
ging. Het was een van de hoofdpunten 
van het rapport van de commissie "Kie
zer Gekozene". De voorzitter van deze 
commissie. mr. W. J. Geertsema, slaag
de erin voor de resolutie, die een inde
ling van Nederland in 12 of 18 kieskrin
gen scherp afwees en tevens verklaarde 
dat een dergelijke indeling niet zou kun
nen worden ingevoerd zonder vooraf
gaande wijziging van de Grondwet tij
dens de eerste algemene ledenvergade
ring in nove~ber 1968 die aan de be
handeling van het rapport werd gewijd 
een ruime meerderheid te krijgen. Het 
was dan ook logisch dat het VVD-ver
kiezingsprogram 1971 passages wijdde 
aan het behoud van het stelsel van 
evenredige vertegenwoordiging en af
wijzing van een districtenstelsel. 

Onder aandrang van de VVD werd in 
de zomer van 1971 tijdens de informa
tie-Steenkamp, waarbij de heer Geertse
ma als onderhandelaar namens de VVD 
optrad, een volzin in het regeerakkoord 
opgenomen behelzend dat bij de herzie
ning van het kiesrecht het beginsel van 
de evenreaige vertegenwoordiging zou 
worden gehandhaafd en dat het nieuwe 
kabinet geen medewerking zou verlenen 
aan de invoering van een districtenstel
sel. 

De zeer bondig geformuleerde urgen
tiepunten die de partijraad van de VVD 
voor de laatste verkiezingen vaststelde, 
hielden tevens de afwijzing van een dis
trictenstelsel in. Onze huidige fractie
voorzitter, de heer H. Wiegel, 
heeft de politieke lijn consequent 
doorgetrokken· toen hij onlangs te 
kennen gaf dat invoering van een 
districtenstelsel voor de VVD een breuk
punt tussen partijen is bij de vorming 
van een kabinet; m.a.w. als er op andere 
punten overeenstemming zou bestaan 

het land historisch beschouwd altijd 
verdeeld is geweest, zelfs in drie delen. 

Prof. mr. F. Duynstee gaf reeds een 
half jaar geleden in een staats- en vol
kenrechtelijk betoog in De Telegraaf als 
zijn oordeel te kennen, dat ten gevolge 
van de dPmarcatielijn twee ooevereine 
staten zijn ontstaan. evenals een gelijke 
oorzaak een dergelijk gevolg had in 
Duitsland, Palestina en Korea. En dat 
men onmogelijk kan beweren dat 
Noord-Vietnam wèl en Zuid-Vietnam 
géén staat is. Hij wees bij deze gelegen
heid ook op de slachtingen onder de 
boeren en in Hoeé en op de meedogen
loosheid van de guerrilla van de Viet
cong. Dat alles toont aan, dat een totale 
overwinning van Noord-Vietnam voor 
miljoenen gruwelijke gevolgen zou heb
ben, nog afgezien van het feit, dat zij de 
weg zou openen voor het oprukken van 
het communisme in heel het voormalig 
Achter-Indië (Cambodja, Thailand, 
enz.). 

Maar niPt over de buitenlandse poli
tiek wil ik hier schrijven, maar over de 
binnenlandse. Doch ook op dit terrein 
heeft het Vietnamese conflict invloed. 
Voor de zoveelste maal heeft de heer 
Den Uyl ondervonden, dat wie wind 
zaait storm zal oog!lten. We kregen bij· 

maar op dat ene punt niet, dan zou de 
VVD toch niet kunnen meewerken aan 
de totstandkoming van een kabinet, dat 
de invoering van een districtenstelsel in 
zijn regeerprogramma zou opnemen. 

Geen stem verloren 
Wat wordt er nu eigenlijk gedacht bij 

een 12-districtenstelsel? Op het ogen
blik is het land verdeeld in 18 adminis
tratieve kieskringen. Iedere normale 
partij dient in alle 18 kieskringen een 
kandidatenlijst in en verbindt vervol
gens die lijsten. Daarmee wordt bereikt 
dat geen enkele op die partij uitge
brachte stem verloren gaat: het aantal 
zetels dat een partij volgens het stelsel 
der evenredige vertegenwoordiging be
haalt, wordt berekend naar het totaal 
aantal stemmen dat op de kandidaten
lijsten van die partij is uitgebracht. Het 
hele land functioneert dus eigenlijk als 
één kiesdistrict. 

Het zogenaamde gematigde .. distric
tenstelsel verdeelt het land in bijv. 12 
districten, waar per district 10 tot 15 
Kamerleden gekozen worden volgens 
het stelsel van evenredige vertegen
woordiging. Dat klinkt allemaal erg 
aardig en gematigd, maar in de prak
tijk komt het neer op een volstrekt wil
lekeurige uitschakeling van alle kleine 
partijen en eel!. even willekeurige be
voordeling van grote partijen. 

Zowel na de verkiezingen in 1971 als 
na die in november 1972 heb ik aan de 
hand van de indeling in 12 districten die 
de commissie Cals-Donner gebruikte, 
een herberekening van de uitslag ge
maakt. (met medewerking van mejuf
frouw drs. I. Günther, adjunct-secretaris 
van de Kiesraad). Vergelijking van die 
uitslagen levert langzamerhand een be
paalde tendens op. 

Aan de voet verdwijnen de kleine par
tijen die nu 1 tot 3 zetels in het parle
ment hebben volledig tenzij zij beschik
ken, zoals de SGP in '71, over een gecon
centreerde aanhang in een bepaald dis
trict, in welk geval er een zeteltje uit 
rolt. In 1972 zouden de Rooms Katholie
ke Partij Nederland, het GPV, de SGP, 
de Boerenpartij en de PSP niet in de 
Kamer teruggekeerd zijn. 

Halvering 
Vervolgens treedt er een globale hal

vering op: D'66 van 6 naar 3 zetels, de 
PPR van 7 naar 3, de CPN van 7 naar 5 
(in 1971 van 6 naar 3), DS'70 van 6 
naar 2 (in 1971 van 8 naar 4). 

Dan komt er een faE:) van middelgrote 
partijen voor wie de uitslag ongeveer 
gelijk blijft. Dat is de ARP met 13 ze
tels in 1971 en 14 in 1972; dat was D'66 
in 1971 met 11 zetels en de CHU met 9 
zetels in 1971 onder het districtenstelsel 
ipv. 10 onder de evenredige vertegen
woordiging. De CHU glijdt in 1972 af 
van 7 naar 5 zetels. 

En tenslotte verschijnen er de geluk
kige grote partijen voor wier genoegen 
en gewin het 12-districtenstelsel bedacht 
is. Hoe groter de partij, hoe groter de 
winst. De VVD rijst van 22 naar 26 

na medelijden met hem, toen hij zich in 
een televisie-uitzending met ingehouden 
drift moest verdedigen tegen zijn poii
tieke .,vriend" de heer Bas de Gaay 
Fortman die, door niets gehinderd, nu 
ook de consequenties van alle anti-Ame
rikaanse agitatie wilde trekken. Die 
consequenties zijn: uittreding van Ne
derland uit de NAVO; terugroeping van 
de Nederlandse ambassadeur uit Wash- · 
ington; boycot van Amerikaanse goede
ren en waren; stakingen in bedrijven 
met Amerikaanse belangen, enz., enz. 

De heer Den Uyl. die op een bepaald 
moment zijn voortdurend interrumpe
rende tegenspeler zelfs "vriendelijk" 
moest verzoeken zijn zin te mogen afma
ken, is uiteindelijk toch wel zoveel rea
list, dat hij de onvoorzienbare conse
quenties van een dergelijke nationale 
harakiri-politiek wel inziet. Hij trachtte 
dus een redelijk betoog te houden, maar 
kreeg daarvoor nauwelijks de kans. 
Maar de links-radicalen in zijn eigen 
partij zien een nieuwe mogelijkheid, het 
.,progressieve regeerakkoord" van het 
alternatieve kabinet, dat wat de buiten
landse en de defensiepolitiek betreft on
danks radicale stokpaarden toch nog 
slechts met grote moeite was tot stand 
gebracht, te torpederen. 
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zetels, de KVP van 27 naar 35, de PvdA 
van 43 naar 57. 

De reden dat de grote partijen zo 
sterk winnen is vooral gelegen in het 
stelsel van de restzetelverdeling. De 
procedure van de zetelverdeling onder 
de huidige evenredige vertegenwoordi
ging en het gematigde 12-districtenstel
sel voltrekt zich in de aanzet op eenzelf
de manier. Eerst wordt de kiesdeler be
rekend door het totaal aantal uitge
brachte stemmen te delen door het aan
tal beschikbare zetels. Vervolgens deelt 
men de kiesdeler op het stemcijfer van 
iedere partij en berekent men zo het 
aantal zetels dat die partij "direct" ver
krijgt. Telt men de door alle partijen 
direct verkregen zetels op, dan blijkt 
vrijwel altijd dat er nog wat onbezette 
zetels over zijn, de zogenaamde restze
tels. Die restzetels worden eigenlijk gro
tendeels opgebracht door de stemmen 
op de partijen, die er niet in slaagden 
de kiesdeler te halen. 

6 5 restzetels 
Onder het huidige stel;;el van evenre

dige vertegenwoordiging waren er bij de 
verkiezingsuitslag 1972 7 restzetels te 
verdelen. Bij het 12-districtenstelsel 
waar de kleinere partijen en grotere 
partijen die niet over een gelijkmatig 
per district gespreide aanhang beschik
ken in het nadeel zijn, zouden er 65 
restzetels overgebleven zijn. 

In ons kiesrecht kennen wij twee 
soorten van restzetelverdeling. Het stel
sel van de grootste overschotten (dat 
toegepast wordt bij de verkiezing van 
gemeenteraden met minder dan 19 le
den) wijst de restzetel toe aan de partij 
die na de directe zeteltoedeling het 
grootste stemoverschot heeft .. Dit stelsel 
pleegt de kleinere partijen meer te be
voordelen dan de grotere. Het stelsel 
V"an de grootste gemiddelden (dat voor 
de Kamerverkiezing geldt) geeft de 
restzetel aan de partij die het grootste 
gemiddelde zou hebben als die zetel aan 
haar zou zijn toebedeeld. In dat stelsel 
halen de grotere partijen meer restze
tels binnen. 

Van de 7 restzetc· ·· onder de evenredi
ge vertegenwoordiging gingen er 2 naar 
de PvdA; KVP, VVD, ARP, CPN en 
Boerenpartij kregen elk 1 restzetel. Van 
de 65 restzetels onder het 12-districten
stelsel zou DS'70 er 2 gekregen hebben; 
D'66, PPR, CPN en CHU elk 3; de ARP 
6; de VVD 11; de KVP 14 en de PvdA 
zelfs 20. 

Iedere politieke partij poogt winst te 
behalen bij de verkiezingsuitslag om 
haar invloed te vergroten. Dat is een 
volstrekt gerechtvaardigd en oirbaar 
doel. Maar laat men dat doen in een 
eerlijke politieke strijd om de recht
streekse stem van de kiezer .en niet door 
het achteraf naar zich toehalen via de 
restzetelverdeling van stemmen die op 
andere partijen waren uitgebracht; 

Als de VVD haar principiële standpunt 
zou verlaten terwille van een extra ze
telwinst onder een 12-districtenstelsel, 
dan zou zij in mijn ogen op onaanvaard
bare wijze aan geloofwaardigheid inboe
ten. 

Maar niet alleen hierdoor' wordt het 
bondgenootschap ·der links-radicale drie 
bedreigd. Het derde lid, het verslagen 
D'66 wordt van alle kanten belaagd en 
verkeert vrijwel in een chaos. De met 
een aantal anderen uitgetreden prof. 
Wessel is doende om een nieuwe partij 
("gematigd progressief") op te richten. 
Een aantal teleurgestelde en gefrus
treerde confessionelen als de KVP-er 
Beugels, de KVP-jongeren Zelissen en 
Du Chatinier en de CHU-er en oud
CRJO-voorzitter Jac. Huyssen willen 
met vereende krachten óók al een nieu
we "open volkspartij" links van het 
midden, oprichten. Zij willen daarin niet 
alleen (de linkervleugels van) de KVP, 
de ARP en de CHU zien opgenomen, 
maar hebben óók al een begerig oog op 
de restanten van D'66 geslagen. En on
dertussen is het hoofdbestuur van D'66 
boos op zijn medelid, de veel besproken 
luit.-kol . .K. P. Bloema, die buiten zijn 
bestuur om dit initiatief tot vorming 
van de "actiegroep nieuwe partij" (van 
Beugels en Huyssen dus) heeft ge
steund. 

Het is allemaal nogal verward en in
gewikkeld, maar we zullen trachten het 
zo goed mogelijk bij te houden. AI was 
het maar voor de statistiek! 
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Liberaal manifest 

l(opij voor deze rubriek zenden aan: 
'llevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
3tadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

In de jaarlijkse algemene vergadering 
zal tijdens het politieke gedeelte het Li
bental Manifest aan de orde komen. Het 
hoofdbestuur heeft de stuurgroep, die 
het Liberaal Manifest heeft opgesteld, 
verzocht een tiental stellingen en/of 
vraagpunten met betrekking tot de hoofd
lijnen van het Liberaal Manifest te ont
werpen. Aangezien de tekst van het Li
beraal Manifest zich niet leent voor 
amendering of aanvulling dan wel vast
stelling door de partij, zoals dat met 
verkiezingsprogramma's gebruikelijk is, 
zal de partij zich aan de hand van deze 
stellingen en/of vraagpünten kunnen 
uitspreken over de inhoud van het Libe
raal Manifest. 

Deze werkwijze is overeenkomstig een 
naar aanleiding van het rapport Kiezer
Gekozene aanvaarde resolutie, dat na 
verschijning van rapporten e.d. de partij 
zich daarover aan de hand van ontwerp
resolutie diende te kunnen uitspreken. 

Publikatie van de stellingen en/of 
vraagpunten zal plaatsvinden in V:::-ijheid 
en Democratie van 2 februari a.s. De 
afdelingen wordt verzocht de amende-

menten en wijzigingsvoorstellen op deze 
stellingen en/of vraagpunten, die door 
de ledenvergaderingen der afdelingen 
zijn aanvaard, vóór 28 februari a.s. in te 
zenden aan de secreta:::-is van de kamer
centrale waartoe de afdeling behoort. 
De kamercentrales wordt verzocht de 
amendementen en wijzigingsvoorstellen 
die in feite hetzelfde beogen doch on
derling van redactie verschillen in over
leg met de desbetreffende afdelingen 
zodanig te redigeren, dat ter zake door 
een aantal afdelingen één amendement 
of wijzigingsvoorstel bij het hoofdbestuur 
wordt ingediend en wel voor 15 maart 
a.s. 

Tussen 15 en .22 maart zal het hoofd
bestuur in overleg met de beEturen van 
de kamercentrales de aldus ingediende 
amendementen die in feite hetzelfde be
ogen doch onderling van redactie ver
schillen zodanig redigeren dat ter zake 
één amendement of wijzigingsvoorstel 
aan de algemene vergadering wordt 
voorgelegd. 

Hel hoofdbestuur hoopt dat door deze 
coördinatie de algemene vergadering 
niet meer genoodzaakt zal zijn te dis-

& 

cussiëren en te beslissen over een groot 
aantal amendementen en wijzigingsvoor
stellen, die weliswaar in redactie van 
elkaar ver:;;chillen, maar in wezen het
zelfde beogen. 

De algemene vergadering zou zich al
dus met de essenties kunnen bezighouden 
en daarover uitspraken doen. 

Publikatie van de uiteindelijke amen
dementen en wijzigingsvoorstellen op de 
stellingen en/of vraagpunten geschiedt 
in V1 ijheid en Democratie van 30 maart 
a.s. 

Het hoofdbestuur is zich ervan bewust 
dat de afdelingen slechts kort de tijd 
zullen hebben hun standpunten te formu
leren. Het hoofdbee'tuur meent echter 
dat het Liberaal Manifest een zo be
langrijk stuk is, dat niet tot het najaar 
kan worden gewacht met de bepaling 
van partijstandpunten naar aanleiding 
van dit manifest. De afdelingsbesturen 
kunnen op grond van bovenvermeld tijd
schema reeds thans hun vergaderschema 
vaststellen. 

F. KORTHALS ALTES, 
algemeen secretaris 

Friesch~Groningsche Hypotheekbank N.V. 

meer dan 1 miljard aan hypotheken 
Amsterdam - Arnhem -Eindhoven- Enschede 

's-Gravenhage- Groningen- Rotterdam 

Vrouwen en milieu 

In onze rubriek in Vrijheid en Demo
cratie van 8 dec. '72 werd een kort ver
slag gegeven over de op 4 nov. '72 door 
de N.V.R. georganiseerde, het Milieu be
treffende, Werkdag "Onze Toekomst". 
Thans ontvingen wij van de N.V.R. een 
conclusie over deze dag, die wij hier 
gaarne laten volgen. 

Op deze bijeenkomst ( 135 deelneem
sters) bleken de vrouwen zich zeer 
nauw betrokken te voelen bij de Club
van-Rome-problematiek. Zij zijn van 
mening, dat alleen een internationale 
aanpak werkelijk redding kan brengen 
maar evenzeer overtuigd, dat wij nu 
hier moeten doen en vooral ook moeten 
laten, wat wij kunnen. Daarvoor is sa
menwerking nodig met diegenen die 
hetzelfde doel nastreven. De benade
ringswijze van de vrouw lijkt: 

CONSTRUCTIEF: ze wil volhouden on
danks teleurstellingen; ze acht diploma
tie een goede benadering en vraagt om 
de humor te bewaren. 

ACTIEF: 

praktisch in eigen omgeving, dat blijkt 
uit: standaardfles (internationaal gere
geld); statiegeld, liefst hoog, weer in
voeren; oude dingen en kleren worden 
gerepareerd of weggegeven. 

praktisch in wijdere omgeving, want ze 
vraagt: 
gratis stortplaats in elke gemeente voor 
glas en grof vuil; 
vaste prijs voor oud papier (constante 
aanvoer)i 
inschakelen van B.B. plaatselijk en re
gionaal: 
gebruik van koelwater voor zwembaden 
e.d. 

praktisch t.a.v. onderwijs, want ze wil: 
werkpakketten of richtlijnenpakketten 
over milieu voor alle onderwijs; 
wetenschappelijke literatuur,. trapsge
wijs naar beneden met inschakeling van 
de huisvrouw, vertalen in voor ieder be
grijpelijke taal; 
beroep milieu-informatrice instellen. 

kritisch t.a.v. zichzelf, want ze ziet het 
als haar taak om: " 
eigen deskundigheid op milieugebied op 
te bouwen door lezen en lid worden van 
plaatselijke en landelijke milieuvereni
gingen; 
levensbehoeften te scheiden in primaire 
en secundaire en alleen aan vervulling 
van de secundaire te beginnen als voor 
allen de primaire bereikt zijn; 
zich te beperken door minder luxe en 
offers te brengen financieel en in daad
kracht; 
eigen verantwoordelijkheid niet te laten 
eindigen bij het signaleren van misstan
den; 
politieke verantwoordelijkheid te nemen. 

kritisch t.a.v. de commercie, want zij 
wijst allerlei zaken af: 
reclame zowel op massamedia als in 
brievenbus; 
hormonen in haar voedsel (bio-indus
trie); 
overbodige verpakking. 

kritisch t.a.v. de landelijke overheid, 
want ze wenst:" 
wettelijke bepalingen voor bevolkings
planning, geboortenbeperking, milieube
heer en industrialisatie; 
volksreferenda over belangrijke milieu
beslissingen; 
star vasthouden aan oude plannen te 
veroordelen (wegen en ruilverkaveling); 
consumenten in de SER; 

geen kernenergiecentrale; 
algemeen belang te laten prevaleren bo
ven partijbelang. 

kritisch t.a.v. internationale overheden, 
want ze wil: 
planning op internationaal niveau; 
de burger inschakelen (rechtstreekse 
verkiezing Eur. parlement) 
internationale afspraken op industrieel 
gebied geprojecteerd op supranationale 
belangen. 

kritisch t.a.v. het grote probleem over
bevolking, ze is overtuigd van de nood
zaak van: 
geboortenbeperking en voorlichting door 
allerlei tot nu toe ongebruikte krachten 
(kruisverenigingen, vroedvrouwen en 
vooral in de ontwikkelingslanden ook 
lager kader) ; 

kinderbijslag volgens aflopende schaal, 
liefst laten verdwijnen; 
onderzoek naar de gevolgen van bevol
kingsinkrimping in ons land; 
onderzoek naar de wijze van benadering 
van de ontwikkelingslanden in deze. 
Vaak is dit een waanwijze benadering 
onzerzijds waarbij culturele waarden 
over het hoofd worden gezien. 

Baarn 
Het bestuur van de onlangs opgerich

te vrouwengroep Baarn bestaat uit: 
mevr. H. H. Olthof-Kuiper voorzitster, 
mevr. M. van Wulfften-Palthe-Verbrug
ge, mevr. M. W. Dollekamp-Grotjehann, 
mevr. I. Meyer-Polak en mevr. A. G. 
Richard-Snethlage. Op 25 januari a.s. 
om 2 uur des middags zal de eerste 
discussiebijeenkomst plaatsvinden ten 
huize van mevr. Van Barneveld, Bernard 
Zweerslaan 7, Baarn. 
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Vijfentwintig jaar VVD 
Staatssecretaris H. J. L. Vonhoff, die 

leraar in de geschiedenis is geweest en 
enkele boeken over de historie van het 
liberalisme op zijn naam heeft staan, 
heeft op 2 januari jl. in een deel van de 
radio-zendtijd van de VVD, in enkele 
grote lijnen de oprichting en de verdere 
ontwikkeling van de VVD geschetst. 

De heer Vonhoff sprak aldus: 
Op 2 februari a.s. zal het jubileum 

worden gevierd, waarin de VVD haar 
25-jaz·ig bestaan herdenkt. Haar 25-ja
rig bestaan, want op 24 januari 1948 is 
de VVD in Bellevue te Amsterdam op
gericht. Als ik rond die oprichtingsda
tum eerst even een paar feiten op een 
rijtje mag zetten, dan zullen we daarna 
proberen om die 25 jaar in enkele minu
ten te overbruggen. In de eerste jaren 
na de tweede wereldoorlog was er in de 
politiek in Nederland nogal wat te doen. 
Er was wat onmst, heel begrijpelijk, 
ook grote behoefte om zich te bezinnen 
na hetgeen er in de tweede wereldoorlog 
was gebeurd. Dat had al aanstonds na 
de bcvr·ijding een aantal jonge liberalen 
aanleiding gegeven zich met mr. Stik
ker te verenigen in de Partij van de 
Vrijheid. Die partij is van start gegaan 
en als we zo in die eerste periode kij
ken, dan treft u daar onder meer aan de 
namen van mevrouw Fortanier-De Wit, 
van de heer Korthals en van de heer 
Zegering Hadders. Allemaal nog beken
de klanken in de huidige VVD. De Par
tij van de Vrijheid ontwikkelde zich als 

Ons jubileumfeest • 1n 

Voor excursies in Amster
dam, voorafgaande aan het 
feest: zie pagina 4. 

Zoals te verwachten was is de aan
vrage voor plaatsbewijzen bijzonder 
g-root geweest. 

Niet iedereen zal zelfs een kaart voor 
de gebeurtenissen in de zaal kunnen 
krijgen. 

Alle 1450 kaarten zijn uitverkocht. 
Degenen, die het eerst bestelden kun
nen in de loop van de kornende week 
de toegangsbewijzen tegemoet zien. 

Degenen, die geen plaatsen voor de zaal 
hebben kunnen krijgen en zij die uitslui
tend aan het feestelijke bal willen deel
nemen, kunnen nog BALKAARTEN be
stellen. 

Met een balkaart kunt u TOCH om 
20.00 uur de R.A.L binnen! 

U kunt het zich dan in een van de 
feestelijk ingerichte ruimtes gemakke
Iijk maken en het feestprogramma met 
Willem Duys via televisie-toestellen in 
het R.A.L-gebouw zelf volgen. 

U hoeft zieh beslist niet te vervelen; 
integendeel vanuit een gezellig zitje, 
onder het genot van een kopje koffie of 
iets spirituelers bent u mede aanwezig 
op ons feest .. 

De aanmelding voor BALKAARTEN 
is nog opengesteld tot vrijdag 26 JA
NUARI 1973. 

Stuurt daarom snel uw bon in naar 
het secretariaat van de V.V.D., Konin
ginnegracht 57, 's-Gravenhage en stort 
gelijktijdig de verschuldigde f 3, · 

Reserveer voor mij ... 
Ondergetekende 
adres 

woonplaats 
lid van de VVD-afdeling 
verzoekt om toezending van balkaarten à f 3,-
per persoon. 
Het verschuldigde bedrag is heden overgemaakt op 
postgiro 67880 ten name van VVD te Den Haag. 

handtekening 

de liberale partij in dit land en kreeg 
eind 1947 contact met een groep kiezers, 
die voor de oorlog behoord hadden tot 
de Vrijzinnig-Democratische Bond, 
maar die· na de oorlog een poging had
den gedaan om in breder verband sa
men te werken en daarvoor de PvdA 
hadden gekozen met de hoop dat die 
partij niet zou worden een echte socia
listische partij. Dat werd die partij ech
ter wel en zo ontstond er in die kring 
grote onrust. 

De voornaamste figuur die die onrust
gevoelens ook is gaan vertolken is prof. 
Oud geweest efll prof. Oud deed dat aan
vankelijk met kritische kanttekeningen 
o.a. in Het Vrije Volk, dat toen nog het 
partij-orgaan van de PvdA was. Die 
kritische kanttekeningen werden echter 
met steeds grotere vertraging en uitein
delijk helemaal niet meer opgenomen. 
Toen moest prof. Oud zijn toevlucht ne
men tot het Alg. Handelsblad. Deze 
is hem graag gegeven en de artikelen 
daarin alsmede ook andere geluiden 
hebben de toen functionerende parle
mentair redacteur Abspoel de gelegen
heid geboden om te zeggen: "Er moet 
toch een gsprek tussen Stikker en Oud 
plaats vinden, want die mensen hebben 
gedachtenlijnen, die parallel met elkaar 
lopen." Dat is gebeurd, dat gesprek 
heeft plaats gehad, dat contact is tot 
stand gekomen, en zo is uit de Partij 
van de Vrijheid op 24 januari 1948 de 

de RAl 

Ook ik vier feest 
Ondergetekende 

Adres ..... 

Woonplaats 

Volkspartij voor Vrijheid en Democratie 
ontstaan. Dat is een partij geweest en is 
nog altijd een partij die grote invloed op 
de politieke ontwikkeling heeft gehad. 
In de eerste jaren als regeringspartij: 
Stikker is minister van buitenlandse za
ken geweest in die periE.Jde. een van de 
meest bekende bewindslieden op dat 
terrein, later secretaris-generaal van cle 
Navo. Daarna heeft de VVD een opposi
tie-periode gekend onder leiding van 
Oud, waarin die oppositie gevoerd is 
zonder dat er sprake was van overdreven 
radicalisatie of verbittering, doch wam·
in men erin geslaagd is om een duidelijk 
alternatief te bieden tegen de toen ctoor 
de socialisten sterk beïnvloede rege
ringspolitiek. De kracht van de VVD is 
duidelijk geg-roeid. In 1959 komt dan 
weer een zeer belangrijke periode als 
Oud zegt: "Het is duidelijk, regeren is 
kiezen. Nederlanders, u kunt )öezen. Als 
u stemt op de VVD, op de liberalen, dan 
streven wij naar een kabinet zonder so
cialisten." Die politiek heeft succes ge

. had. Sinds 1959 ~- met een korte onder
breking ··- beïnvloeden wij het rege
ringsbeleid. Wat dat betreft zetten we 
de lijn voort, een duidelijke liberale lijn, 
die wij dank zij de grote overwinning 
op 29 november nog met meer kracht 
kunnen voortzetten in de toekomst, een 
lijn die de kiezer houvast biedt ook na 
ons 25-jarig jubileum, dat geen eindpunt 
is maar een hoogtepunt in een verder
gaande ontwikkeling. 

Zoals in het vorige nummer aange
kondigd, bestaat de mogelijkheid om na 
afloop van het feest in de R.A.I. tegen 
sterk gereduceerde prijzen in Amster
dam te overnachten. 

In de onmiddellijke omgeving van het 
Congres Centrum zijn kamers beschik
baar. 

U kunt een keuze maken uit de vol
gende hotels: 

1-pers.- 2-pers.-
kamer kamer 

Esso Motor Hotel f 35,-- f 54,--

Al ph a Hotel f 40,- f 60,~-

Apollo Hotel f 50,-- f 90,--

Alle prijzen zijn incl. bediening, ont
bijt en btw. 

Alle kamers in deze hotels zijn met 
badkamer, toilet, radio en telefoon. 

Deze aanbieding geldt uitsluitend bij 
voldoende belangstelling, en bij collec
tieve reservering via de VVD. 

Aanmeldingen moeten uiterlijk woens
dag 24 januari binnen zijn. 

U gelieve onderstaande strook op te 
zenden aan het secretariaat van de 
VVD, Koninginnegracht 57 te 's-Gra
venhage. 

Willen ook degenen, die reeds belang
stelling toonden voor hotelreserveriug 
zich thans definitief door gebruikma
lüng van onderstaande bon opgeven'! 

verzoekt voor haar/hem te reserveren van 2/3 februari 
1973: 
ESSO . 

ALP HA 

APOLLO 

1 persoonskamer/2 persoonskamer 
1 persoonskamer/2 persoonskamer 

1 persoonskamer/2 persoonskamer 

handtekening 



8 - vrijdag 19 januari 1973 VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Briefwisseling Wiegel-Vondeling 

De VVD in het 
parlement 

Het lijkt ons nuttig, hier de briefwi~
seling te laten volgen die gevoerd 1s 
tussen onze fractievoorzitter de heer H. 
Wiegel en de nieuwe voorzitter van de 
Tweede Kamer, dr. ir. A. Vondeling. Zij 
geschiedde naar aanleiding van dr. Von
delings uitlatingen tijdens de Vietnam
demonstraie in Utrecht op zaterdag 6 
januari jl. 

Op maandag 8 januari schreef de hN'r 
Wiegel aan de Kamervoorzitter: 

,,Via radio en pers is mij gebleken, 
dat u in uw toespraak tijdens de Viet
nam-demonstratie van afgelopen zater
dag in Utrecht, 
1. hebt gezegd: 
"Wat ons verontrust is, dat de wereld
machten Amerika, Rusland en China 
ook onze zaken blijken te regelen, bui
ten ons om en wat ons het meest ver
ontrust is, dat van die drie het vrije, het 
democratische Amerika zijn macht ge
bruikt voor dom en blind geweld in een 
verloren zaak, zoals de Duitsers deden 
toen zij op de terugtocht nog gauw even 
de dijken van de Wieringermeer door
staken in 1945 vlak voor de capitulatie.'' 
2. u hebt afgevraagd: 
of de Amerikaanse regering niet be
grijpt, hoe zij door haar politiek net 
NAVO-bondgenootschap op de proef 
stelt. 
~- als uw m~ning hebt gegeven, dat in
dien de Tweede Kamer nu zou vergade
ren, de Kamer waarschijnlijk niet zou 
volstaan met het zeggen: 
"ga naar huis Nixon, ga zo gauw moge
lijk naar huis," maar zou . zeggen: 
,.Nixon, ga naar de maan, of liever nog: 
Nixon loop naar de maan." 

Mijn partij en de Tweede-Kamerfrac
tie van de VVD hopen, dat de afschuwe
lijke oorlog in Vietnam zo spoedig mo
gelijk zal zijn beëindigd. 

Mijn fractiegenoot, de heer Berkhou
wer, heeft nog op 20 december jl. tij
dens het debat in de Tweede Kamer, 
zich aansluitend bij de hem voorafgaan
de spreker, duidelijk te kennen gegeven, 
dat ook wij van mening zijn, dat de 
(toenmalige) verhevigde Amerikaanse 
bombardementen niet tot een oplossing 
van het politieke conflict kunnen leiden 
of bijdragen. 

Afgezien van het feit, dat uw - hier
boven door mij weergegeven - stelling
name terzake van de oorlog in Vietnam 
eenzijdig is en door mij niet wordt ge
deeld, acht ik het -·- namens mijn frac-

Slechts enkele schriftelijke vragen 
van VVD-leden der Tweede Kamer in de 
afgelopen periode, waarin de Kamer tot 
werkloosheid is gedoemd. 

De heer Berkhouwer richtt~ zich tot 
de minister van buitenlandse zaken met 
o.m. de vraag of er tijdens de kerstda
gen tussen enige partners in de Europe
se politieke samenwerking consultaties 
hebben plaats gehad over een gemeen
sc-happelijke houding met betrekking tot 
dP Amerikaanse bombardementen op 
Noord-Vietnam. Heeft de Nederlandse 

Boele's Scheepswerven en 
Machinefabriek N.V. 

B 0 L NES (bi i Rotterdam) 
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Reparatie en nieuwbouw 
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tie - nodig, u in kennis te stellen van 
onze mening, dat wij uw optreden tij
dens de demonstratie te Utrecht, niet in 
overeenstemming achten met een juiste 
vervulling van uw taak als voorzitter 
van de Tweede Karnet· der Staten Gene
raal." 

Dezelfde dag antwoordde de heer Von
deling als volgt: 

,.Naar aanleiding van uw brief van 
vanmiddag heb ik het genoegen u hier
bij de volledig en letterlijke tekst aan te 
bieden van mijn toespraak. Het is mij 
gebleken dat u daar nog niet over be
schikte. 

Bij lezing zal u, naar ik hoop, blijken 
dat ik niet eenzijdig ben geweest, zoals u 
meende en zoals uit uw aanhalingen op
gemaakt zou kunnen worden. Ik mag er 
daarbij op wijzen, dat tussen mevrouw 
Klompé en mij een taakverdeling was 
afgesproken. Zij zou de humanitaire 
kanten belichten; de schuldvraag zou zij 
uitdrukkelijk in het midden laten. Ik 
zou de kant van de geloofwaardigheid 
van de Amerikaanss politiek behancle
len. Zo is het ook gebeurd. 

Van de gelegenheid maak ik gebruik 
om nog iets te zeggen over mijn aanwe
zigheid op de demonstratie. 

Op donderdagmiddag jl. is mij door 
het organisatie-comité in oprichting ge
vraagd of ik wilde spreken namens de 
politieke partijen. Er werd mij toen ver
teld, dat het een nationale demonstratie 
zou zijn en dat tot dat moment alleen 
de Boerenpartij medewerking had ge
weigerd. Na een kort beraad heb ik toe
gestemd met de uitdrukkelijke medede
ling dat ik niet als Kamervoorzitter kon 
of wilde spreken. Dat was ook niet de 
bedoeling, zo werd mij gezegd. Op de 
demonstratie zelf is meegedeeld dat ik 
sprak als iemand .,uit de kring van de 
politieke partijen". (Mevrouw Klompé 
uit de wereld van de kerken en de heer 
De Leeuw namens de jongerenorganisa
ties). 

Het slot van uw brief heeft mij, zoals 
u uit het voorgaande zult begrijpen, 
nogal verbaasd, mede gelet op het 
standpunt van minister Schmelzer waar 
de woordvoerder van uw fractie zich op 
20 december nadrukkelijk achter stelde. 

Ik hoop van harte dat u na boven
staande uiteenzetting mijn optreden in 
een ander licht zult zien." 

regering aan dit overleg niet deelgeno
men en wat is de reden daarvan en is 
de Nederlandse regering evenmin op de 
hoogte gesteld van het resultaat van dit 
overleg, zo wil dr. Berkhouwer verder 
weten, die voorts bij minister Schmelzer 
informeert of genoemde partners wèl 
door de Ver. Staten zijn ingelicht over 
het voornemen om de luchtaanvallen-te
hervatten en Nederland niet. Wat kan 
de oorzaak zijn van deze ongelijke be
handeling door de V.S. van enige -van 
haar verdragspartners? 

Op dinsdag 9 januari seht•et'f dt• heer 
Wiegel: 

"Dat u zo snel hebt willen antwoorden 
op mijn brief van gisteren, heb ik zeer 
gewaardeerd. 

Ik ben u ook erkentelijk voor de toe
zending van de letterlijke tekst van uw 
toespraak tijdens de Vietnam-demon
stratie van jl. zaterdag te Utrecht. Daar
uit bleek mij, dat de zinsneden uit uw 
rede, welke ik in mijn, aan u gerichte 
brief aanhaalde, letterlijk overeenkomen 
met de door u uitgesproken tekst. 

Bestudering van uw toespraak heeft 
mijn mening, dat uw stellingname ter
zake van de oorlog in Vietnam eenzijdig 
was, overigens slechts versterkt. Met 
geen woord hebt u tot uiting doen ko
men, dat er bij de Vietnamese oorlog 
twee partijen betrokken zijn. 

Dat er, zoals u schrijft, een taakverde
ling was afgesproken tussen Mevrouw 
Klompé en u, acht ik niet terzake. De 
positie van dr. Klompé is met de uwe 
onvergelijkbaar. U vervult de publieke 
functie van voorzitter van de Tweede 
Kamer der Staten-Generaal. 

De door u vermelde "uitdrukkelijke 
, mededeling, dat u niet als Kamervoor
zitter kon of wilde spreken" neemt niet 
weg, dat u Kamervoorzitter bent, en 
ook als zodanig door anderen wordt ge
zien. Ik ben van mening, dat iemand, 
die een publieke functie als de uwe ver
vult, zich daarvan bij zijn optreden in 
het openbaar niet kan distantiëren. 

Zoals u terecht in uw antwoord aan 
mij schrijft heeft de woordvoerder van 
mijn fractie zich op 20 december jl. in 
de Tweede Kamer achter het standpunt 
van minister Schmelzer gesteld. Noch 
de minister noch onze woordvoerder, 
heeft echter -- zoals u jongstleden za
terdag wel deed ---

1. enige vergelijkbaarheid gesuggereerd 
tussen het gedrag van het Duitse Nazi
regime in bezet Europa en het optreden 
van de Amerikanen in Indo-China; 

2. gesteld, dat de Amerikaanse regering 
door haar politiek in Z.O.-Azië het Na
vo-bondgenootschap op de proef stelt; 

3. over de president van de Verenigde 
Staten gesproken op de wijze waarop u 
dit hebt gedaan. 

De conclusie van mijn brief van 8 jfl.
nuari wordt door mij na kennisneming 
van uw antwoord derhalve gehand
haafd." 

Mr. Portheïne heeft schriftelijke vra
gen aan een drietal bewindslieden ge
steld over het feit, dat onlangs een aan
tal winkeliers aan de Nieuwstad in Lo
chem door de Directie der Domeinen een 
verhoging van de precariorechten is op
gelegd tot het meer dan tienvoudige 
vergeleken bij de plaatselijke heffing op 
dit terrein tot nu toe. 

De heer Portheïne spreekt in zijn ver
dere vragen van "exorbitante verhogin
gen", niet in overeenstemming met de 
prijsontwikkeling bij overheidsdiensten. 

Hotel ,,De Roskam'' 
Anno 1617 

Telefoon: 03420-2001 

BARNEVELD 

350 ;aar traditie in het ontvangen van gasten. 

Hotel "De Roskam" een oude heeren-herberg 
op de Veluwe 

Membre Confrèrie de la Chaîne des Rotisseurs. 
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Een Limburger • 1n de Kamer 

Bestuursmutaties 
Putten (Gld.) - De plaatselijke afde

ling van de VVD heeft een nieuw be
stuur: J. W. Lucassen, voorzitter, H. de 
Vries, penningmeester, H. J. Vredenberg, 
Jac. Catsstraat 81, secretaris, ir. A. 0. 
Haccou, A. Knoop, A. van Eek en J. c. 
Nieland, leden. 

Aankondigingen 
• 29 januari: drs. D. J. D. Dees spreekt 
voor de afdeling Hengelo ("Broodje 
VVD", 18.00 uur, Cosa). 
• 12 februari: A. Ploeg spreekt voor de 
afdeling Hengelo ("Broodje VVD", 18.00 
uur, Cosa). 
• 12 maart: drs. J. F. Scherpenhuizen 
spreekt voor de afdeling Hengelo 
("Broodje VVD", 18.00 uur, Cosa). 

De ht'er ,J. J. 1\1. Roljakkers tt' Den 
Haag schrijft ons: 

Nu Jan v'an de Ven op medisch ad
vies heeft moeten afzien van aanvaar
ding van het Kamerlidmaatschap en 
om die reden zelfs gedwongen is terug 
te treden als voorzitter van de Venlose 
raadsfractie meen ik als mede-oprich
ter van de afdeling Venlo e.o. van de 
VVD het hoofdbestuur in ernstige 
overweging te moeten geven in deze 
vacature te voorzien door een andere 
Limburgse kandidaat. 

Als reden hiervoor moge dienen dat 
de VVD, gelet op de recente verkie
zingsuitslag in het zuiden des lands, de 
limiet van haar electoraal succes nog 
niet heeft bereikt. Daaraan is de nog 
steeds evoluerende deconfessionalise
ring niet vreemd. Hierbij komt nog dat 
de doorsnee Limburger van huis uit 
geneigd is tot een mijns inziens over
matig chauvinisme. Opgemerkt moet 
nog worden dat Van de Ven 2200 voor
keursstemmen kreeg en zich hiermee 
bij de eerste elf gekozen kandidaten 
heeft geschaard. 

Mr. ~'. Korthals Altes, algemeen 
secretaris van de \'VD, tekent hier het 
volgende bij aan : 

Als opmerking vooraf de mededeling 
dat het hoofdbestuur het buitengewoon 
betreurt dat de gezondheidstoestand van 
de heer Van de Ven hem reeds direct 
na zijn verkiezing belette het lidmaat
schap van de Tweede Kamer te aan
vaarden. Voor hemzelf en zijn gezin is 
de slag natuurlijk het ernstigst. Maar 
de Venlose raadsfractie, die hij ook 
heeft moeten verlaten, en de partij lij
den een gevoelig verlies. Zonder stem
ming en met algemene instemming dus 
kwam Van de Ven op de zestiende 
plaats van de kandidatenlijst, als eerste 
nieuweling nog vóór een aantal zittende 
Kamerleden. De gehele partij stond ach
ter deze beslissing, die door het hoofd
bestuur en de Kamercentrales van harte 
werd toegejuicht. Jarenlang was ge
zocht naar een goede .,echte" Limburgse 
kamerkandidaat voor onze partij. Tel
kenmale bleek deze wens niet te ver
wezenlijken. Nu eindelijk was het zover. 

Zonder te kort te willen doen aan het 
ook in Limburg als uitnemend gekwali
ficeerde werk van de Kamerleden Por
theïne en Koudijs, die zich o.a. speciaal 
met het contact en de problematiek van 
de .,regio" Limburg belast zagen, was 
het voor de partij van groot belang een 
echte Limburger als liberaal Kamerlid 
naar voren te kunnen brengen. De kwa
liteiten van Van de Ven waren bekend 
en meer dan voldoende om zijn kandida-

GEEN TIJDVERLIES ! 
SNEL DOKKEN BIJ ELKE WATERSTAND 
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De Li~burgse kandidaat J. M. van de Ven (links) kon zijn benoeming tot 
kamerlid wegens gezondheidsredenen helaas niet aanvaarden. Zijn plaats 
wordt ingenomen door drs. J. F. Scherpenhuizen (rechts). 

tuur te rechtvaardigen. Juist nu het 
succes van de VVD in Limburg zo groot 
was, zou het kamerlidmaatschap van 
Van de Ven de kroon op de .,door
braak" zijn geweest. 

Wat nu? Helaas is het voorstel van 
de heer Roijakkers onuitvoerbaar. De 
wijze waarop in de partij de kandida
tenlijsten zijn vastgesteld en de Kieswet 
verzetten zich ertegen dat het hoofdbe
stuur zodanig zou gaan manipuleren dat 
alsnog een Limburgse kandidaat in de 
Kamer komt op de plaats van Van de 
Ven. 

De kandidatenlijsten van de pat·tij 
zijn volgens het reglement vast
gesteld door over elke plaats afzonder
lijk te stemmen. Over de meeste plaat
sen na .Van de Ven is gestemd door 
inlevering van stembriefjes, ook nog 
over alle twaalf kandidaten die op de 
vier verschillende plaatsen 23 tjm 26 als 
verkiesbare kandidaten zijn gekandi
deerd. Het zou met deze democratische 
wijze van kandidaatstelling door de al
gemene vergadering - het hoogste or
gaan van de partij - volkomen in 
strijd zijn als het hoofdbestuur zich de 
bevoegdheid zou aanmeten dwars' door 
al deze beslissingen hee'n zodanig te ma
noeuvreren dat met passering van een 
aantal kandidaten voorrang zou worden 
verleend aan een Limburger. 

De Kieswet zou een dergelijke ma
noeuvre - gesteld al dat het hoofdbe
stuur haar wel zou willen uitvoeren, ge
steld zelfs dat de algemene vergadering 
in april a.s. het hoofdbestuur uitdrukke
lijk opdracht zou geven deze manoeuvre 
uit te voeren - praktisch onmogelijk 
maken. Nadat de vacature Van de Ven 
( 16e plaats) optrad, werd volgens de 
regels van de Kieswet automatisch de 
eerstvolgende kandidaat die nog niet 
was gekozen, benoemd verklaard. Dat 
was nr. 23, de heer J. F. Scherpenhui
zen te Groningen, die zijn benoeming 
inmiddels heeft aanvaard. Als de heer 
Scherpenhuizen zijn benoeming niet zou 
hebben aanvaard, zou aan de beurt zijn 
gekomen de heer J. Hoekstra te Oost
burg, nr. 24 van de lijst zoals deze in 
combinatie I (kieskringen 's-Hertogen
bosch, Tilburg, Arnhem, Ni_jniegen en 
Maastricht) was ingediend; en wel om
dat bij de loting (zie mijn artikel in 
,.Vrijheid en Democratie" nr. 1076 van 8 
december 1972) Van de Ven was inge
loot in de kieskring Nijmegen. Als de 
heer Hoekstra zijn benoeming niet zou 
hebben aanvaard zou nr. 25 van die 
combinatie, de heer H. I'I. Poortman te 
Rotterdam, aan de beurt zijn gekomen. 
Daarna komt nr. 26 van combinatie I 
aan de b-eurt, de heer H. W. F. C. Don
kersloot te Lochem. GePn van Allen 
Limburgers dus. 

De eerste Limburger komt voor op de 
lijst die is ingediend in de kieskring 
Maastricht, en wel de heer F. M. Feij, 
burgemeester van Melick en Herken
bosch in Limburg. Deze zou eerst ·aan 
bod komen als de heren Hoekstra, 
Poortman en Donkersloot verkozen zou
den zijn verklaard en er daarna een 
vacature zou ontstaan op de Limburgse 
lijst. Dat zou dan - zie mijn artikel in 
.,Vrijheid en Democratie" nr. 1076 van 8 
december jl. - een vacature moeten 
zijn die ontstaat doordat mr. F. Portheï
ne uit de Kamer gaat. Zou hij zulks 
doen voordat de heren Hoekstra, Poort
man en Donkersloot aile drie reeds ver
kozen zijn verklaard dan zou - in volg
orde - eerst een van deze heren aan de 
beurt komen en de heer Feij niet. 

Zelfs al zouden achtereenvolgens de 
heren Scherpenhuizen, Hoekstra, Poort
man en Donkersloot bedanken, dan nog 
zou er in de vacature Van de Ven geen 
Limburger worden benoemd, omdat de 
heer Van de Ven is verkozen verklaard 
op de Nijmeegse lijst. Na Donkersloot 
staat op die Nijmeegse lijst de heer W. 
J. Zink. 

Kortom, veel kans dat alsnog een ech
te Limburger gedurende deze parlemen
taire periode voor de VVD in tle Kamer 
komt, is er niet. 

VVD uw partij 
Dezer dagen is een nieuwe VVD
brochure verschenen . ., VVD - , uw 
partij" heet deze brochure. De bro
chure bevat een korte uiteenzet
ting van de belangrijkste VVD
beginselen - vrijheid, verdraag
zaamheid, sociale gerechtigheid 
,_, van de geschiedenis en de or
ganisatie van de partij en van de 
begrippen volkspartij en demo
cratie. 
In verband met de ledenwerfcam
pagne wordt deze brochure teg('n 
de sterk verlaagde prijs van f 0,25 
beschikbaar gesteld aan de af
delingsbesturen. U kunt deze bro
chure bestellen tegen de kostprijs 
~·an f 0,50 vermeerderd met f o,;"" 
portokosten per exemplaar. 
Indien u deze brochure wenst te 
ontvangen kunt u f 0,80 gireren 
naar postrekening no. 67880 t.n.v. 
VVD te 's-Gravenhage, onder ver
melding van .,VVD - -- uw partij". 
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EEN OP EEN 
Om te kunnen blijven doen, 
wat gedaan moet worden, 
moet de VVD blijven groeien. 

Moeten wij onze vergrote 
aanhang binden, door van 

kiezers partijleden 
te maken. Zoals onze voor
zitter in het vorige nummer 
van Vrijheid en Democratie 
heeft aangekondigd, startten 
wij daarom een ledenwerf
actie, onder het motto: 

EEN OP EEN 

Wij vragen daarbij aan alle 
individuele leden ... 

vragen dus ook aan U .•• 

Help ons mee het ledenaantal 
van de VVD te verdubbelen! 

WERF EEN NIEUW 
LID VOOR DE VVD 

WERF EEN NIEUW LID VOOR DE VVD 

Ondergetekende: 

naam: 

adres: 

woonplaats: ......................... . 

lid van de afdeling: ................... . 

meldt hierbij aan als lid: 

naam: 

adres: 

woonplaats: ......................... . 

geboortejaar: 

Handtekening: 

OOK GEZINSLEDEN TELLEN MEE: 

Een gezinslîd heeft dezelfde rechten als 
een gewoon lid. De stem van een gezinslid 
telt even zwaar. 
Maar een gezinslid betaalt slechts een con
tributie van tien- gulden! 
Is uw echtgeno(o)t(e) al lid van de VVD? 

Ondergetekende: 

naam: 

adres: 

• • I I I I I I I I I I I I I I I I I I I I I I I I I I I. 

1 1 I I 1 1 I I I I I 1 I I 111 I I I I I 11. I I I I 1>-.._1 I I. 
woonplaats: ......................... . 

lid van de afdeling: ................... . 

meldt hierbij aan als gezinslid: 

naam: ............................. . 

adres: ............................. . ,.. 
woonplaats: ......................... . 

Handtekening: .. 

OPZENDEN AAN: ALGEMEEN SECRETARIAAT VVD, KONINGINNEGRACHT 57, 'S-GRAVENHAGE 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Kamerleden van de VVD 

vrijheid en 
democratie 

• De redactie van Vrijheid en 
Democratie is gevestigd te Hil
versum, Pieter de Hooghlaan 87. 
Hoofdredacteur en voorzitter ''an 
de redactiecommissie is de heer 
Ph. c. la Chapelle. 

e De abonnementen-administratie 
wordt verzorgd door het alge
meen secretariaat van de VVD, 
Koninginnegraeht 57 te Den Haag 
(telefoon 070 - 604803). Voor 
adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secreta
riaat. 

• De advertentie-exploitatle wordt 
verzorgd door de Nederlandse 
Dagblad Unie, Westblaak 180 
(postbus 824) te Rotterdam, tele
foon 010 · 14 721 J. 

algemeèn· ·.~': 
secretarias.t 

• Het algemeen secretariaat van 
de VVD is gevestigd te Deo 
Haag, Koninginnegraeht 57, tele· 
foon (070) - 604803. Postreke
ning: 67880 ten name van de al
gemeen secretaris van de VVD te 
Den Haag. 

secretariaat 
tweede kamer fractie 

• Het secretariaat van de VVD· 
fractie in de Tweede Kamer Is ge
vestigd in het gebouw van de 
Tweede Kamer, .Binnenhof 1 A t.e 
Den Haag. Telef. (070) - 61 49 11. 

Adressen 
Kamerleden 

V.V.D.-Ieden van de Eerste en Tweede 
Kamer der Staten-Generaal 

Leden van de F~erste Kamerfractie: 
mr. H. van Riel "Duinwijck", flat 3, van 
(voorzitter) Alkemadelaan 350, 's-Gravenhage 
mr. J. de Wilde Herengracht 433, Amsterdam 
(vice-voorzitter) 
drs. Y. P. W. v. d. Werff 
(secretaris) 
ir. J. Baas 

ir. H. J. Louwes 
mr. C. H. F. Polak 
dr. H. J. Witteveen 
prof. dr. G. Zoutendijk 

Eerste Kamer 

Wilhelminasingel 21, Breda 

Wilhe'lminalaan 11, Zutphen 

Westpolder 22, Ulrum (Gr.) 
Prins Hendriklaan 22, Oegstgeest 
Waldeck Pyrmontlaan 15, Wassen. 
President Kennedylaan 167, 
Oegstgeest 
Binnenhof 21-23, 's-Gravenhage 

Led•m van de Twe••<le Kanwrfractie, zoals gekozen op 29 
H. Wiegel p/a Binnenhof la, 's-Gravenhage 
(voorzitter) 
mr. W. J. Gecrtsema 
(vice-voorzitter) 
ir. D. S. Tuijnman 
(vice-voorzitter) 
drs. Th. H. Joekes 
( secretaris) 
mr. I<'. Portheïne 
(secretaris) 
mevr. mr. E. Veder-Smit 
(penningmeester) 
drs. G. M. V. v. Aardcnn<> 
L. M. clc Beer 

mr. dr. C. Berkhouwer 
tlrs. D. J. D. Dees 
dr. K. van Dijk 
mr. A. Geurtsen 
mej. mr. A. Kappeyne 

van Coppello 
G. W. Keja 
mr. H. E. Koning 

H. J. de Koster 
A. Ploeg 
Mr. J. G. Rietkerk 
Drs. J. F. Scherpen-

huizen 
Mevr. Drs. N. Smit--

Kroes 
H. J. L. Vonhoff 
H. P. H. Waalkeus 

Konijnenlaan 47, Wassenaar 

Willem van Abcoudelaan 
Driebergen 
Koninginnegl'aeht 41, 
's-Gravenhage 
Vondellaan 68, Leiden 

13, 

Harlingerstraatw. 87, Leeuwarden 

Hooilmdf' 5, Dordrecht 
Willem de Zwijgerlaan 15 
Vlaardingen 
Stationsweg 56, Heiloo 
Heusdenhoutsestraat 486, Breda 
Raiffeisenlaan 7, Roden (Ddr.) 
Kon. Julianaweg 118, Maasland 

Gereeht 10, Leiden 
Engelenburg 7, Landsmeer 
Willem van Boelrestraat 37, 
Rotterdam 
Prins Frederiklaan 28, Wassenaar 
Breitoerstraat 3, Arnhem 
Meester Philipsl. 16, Rijswijk (ZH) 

Beethovenlaan 12, Groningen 

Onderlangs 1, Rotterdam 
Willem Mollhof 12, Amsterdam 
Zuidwesterringweg 35, Tollebeek 

Tel. 
070-244910 H 
070-264111 K 
020-231160 K 

01600·30118 H 

05750-3598 H 
05730-1201 K 
05956-504 H 
01710-53334 H 
01751-9044 H 

01710-54705 H 
070-644800 

november 1972. 
070-614911 
(tst. 2114) 
01751-8260 H 

03438-7025 H 
010-3!l2360 K 
070-180539 

01710-34524 H 

05100-22803 H 
of 070-554909 H 

01850-31459 H 
• 

010-354431 H 
02200-32791 H 
01600-49685 
05908-9657 H 

01899-3178 H/K 

01710-22779 H 
02908-3152 H 
010-204456 H 

01751-9898 H 
085-432065 H 
070-980531 H 

050-137102 H 

010-112218 H 
020-156430 H 
05276-1362 H 
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DePTI 

Ons Tweedekamerlid L. M. de 
Beer licht het standpunt van de VVD 
toe met betrekking tot de kritiek die 
gerezen is rond het beleid van de 
PTT. 

opspraak 
Juist de laatste tijd is er een golf van 

kritiek over de PTT losgebarsten. Eén 
van de directe aanleidingen was de rede 
van de directeur-generaal drs. Ph. Leen
man, waarin deze een aantal nieuwe ta
riefsverhogingen aankondigde. 

Er is al onvrede over de verminderen
de service, die de PTT biedt. Met name 
de ééndagsbestelling (en dan soms nog 
op een laat tijdstip!) ergert velen. Maar 
ook de wachtlijsten voor telefoonaan
sluitingen of de eis van een zg. buiten
bus wekken irritaties. Verder is er kri
tiek op de monopoliepositie van de PTT; 
immers: een paar particuliere .,stads
postdiensten" hebben toch tijdens hun 
kortstondige bestaan bewezen, dat het 
allemaal véél goedkoper kan? Wanneer 
daar dan nog forse tariefsverhogingen 
bovenop komen, terwijl tegelijkertijd 
bekend wordt gemaakt dat de winst 
àonderden miljoenen bedraagt, is voor 
velen de maat vol. Méér dan vol zelfs. 
Vooral wanneer blijkt, dat ditmaal een 
belangrijk deel van de tariefsverhogin
gen nodig is om de schatkist met 87 
miljoen gulden te spekken. En als klap 
op de vuurpijl gebeurt dit alles in een 
tijd, waarin de overheid zélf van parti
culiere bedrijven elst, dat de prijzen in 
de hand worden gehouden! 

In dlt artikel wordt ons standpunt 
over een aantal van deze zaken uiteen
gezet. Enige toelichting op de situatie, 
waatin de PTT zich bevindt, is daarbij 
wel nodtg. Te beginnen met de bedrijfs
winsten. 

·Wins 

boodschappen over de post wil verstu
ren, of een voetbalclub haar leden wil 
convoceren voor een vergadering. 

Financiering 
Het het ook zij - de PTT maakt een 

flinke winst. Wat gebeurt daar nu mee? 
Zij gebruikt die geheel voor de financie
ring van haar investeringen! 1) En niet 
alleen de winst gaat daar aan op - ook 
al het geld dat vrij komt uit bijv. af
schrijvingen en diverse relierveringen 
(3% pct. van de bedrijfsbaten) is nodig 
voor dat doel, evenals de rel;lte-op
brengst van verschillende reservefond
sen. Het komt er Uiteindelijk op neer, 
dat alle investeringsmiddelen, die in een 
bepaald kalenderjaar nodig zijn om 
bijv. nieuwe postkantoren te bouwen of 
telefooncentrales in te richten, datzelfde 
jaar door de PTT zelf contant moeten 
worden opgebracht. En het gaat hier 
om niet geringe bedragen! Voor het 
jaar 1973 is f 991 miljoen nodig. 

Terwijl een .,normaal" bedrijf derge
lijke investeringsbedt·agen op de kapi
taalmarkt zou lenen en aldus een sprei
ding in de tijd van de lasten zou be
werkstelligen, ziet de PTT zich voor de 
taak geplaatst om de bedrijfswinsten 
op hoog peil te houden. Het is <luide
lijk, dat onder deze omstandigheden het 
begrip ,.winst" niet dezelfde inhoud 
heeft als bij een normale bedrijfsvoe
ring. Sommige commentatoren hadden 
dat niet door en spraken er schande van 

dat een bedrijf met zulke winsten toch 
nog tarieven verhoogde! Het benodigde 
investeringsbedrag is de laatste jaren zo 
hoog, omdat vooral de telefonie in een 
soort investeringsexplosie zit. 

De hamvraag is natuurlijk, waarom 
de PTT dan ooit niet kan lenen op de 
kapitaalmarkt. Het antwoord is simpel: 
omdat het een Staatsbedrijf is. Nu is dit 
probleem niet van vandaag of gisteren. 
Reeds in 1962 werd door de toenmalige 
minister van Verkeer en Waterstaat een 
commissie in het leven geroepen, die ad
vies over de rechtspositie van de PTT 
moest uitbrengen. Nog geen jaar later 
kwam deze commissie met een advies, 
waarin verschillende mogelijkheden 
werden genoemd. De meerderheid voelde 
het meest voor een eigen rechtspersoon
lijltheid (zoals bijv. de N.V. Nederland
se Spoorwegen); maar uitdrukkelijk 
wet·d ook de mogelijkheid geopperd, dat 
de Staat leningen zou uitschrijven spe
ciaal ten behoeve van de PTT. En nu 
komt het merkwaardige: sindsdien is 
deze kwestie steeds in discussie ge
weest, maar geen enkele minister heeft 
ooit een beslissing genomen. En zo zit-

• ten we nog steeds met de gebakken pe
ren. 

Die knoop moet nu maar eens worden 
doorgehakt, en wij zullen daar bij de 
eerstkomende gelegenheid op aan drin
gen. 
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In totaliteit maakt de PTT winst, 
maar die is zeer ongelijk verdeeld ovet· 
de verschillende onderdelen. Voot' het 
jaar 1973 wordt het volgende geraamd: 
posterijen: verlies van f 91 miljoen; 
draadomroep: verlies van f 7 miljoen.; 
telegrafie: winst van f 11 miljoen; gi
rodienst: winst van f 56 miljoen; tele
fonie: winst van f 250 miljoen. Hier 
moet dan nog worden bijgeteld: nog 
niet nader gespecüiceerde opbrengsten 
uit tariefsverhogingen (de beruchte ver
hogingen uit de rede van de directeur
generaal die overigens ook reeds in de 
begroting stonden!) ad f 89 miljoen; en 
voorts rentevoordeel ad f 135 miljoen. 
De draadomroep is een verdwijnende 
zaak. De afbouw duwt echter veel te 
lang; al een aantal jaren achtereen 
loopt het tekort op. Daar zal iets aan 
moeten worden gedaan. Het tekort van 
de posterijen is enonn. Hoofdoorzaak is 
wel, dat het een bijzonder arbeidsinten
sief bedrijf is, waardoor het (zoals alle 
arbeidsintensieve bedrijven - denkt u 
maar aan de bouw) structureel steeds 
duurder gaat worden in onze mechanise
rende maatschappij. Maar een andere 
heel belangrijke oorzaak is dat vooral 
dagbladen, tijdschrüten en drukwerken 
ver beneden de kostprijs worden bezorgd. 
Voorzover het de (opiniërende) nieuws
bladen betreft, gebeurt dit op verzoek 
van de meerderheid in de Kamer. Hier 
is dus duidelijk sprake van een mln of 
meer versluierde subsidie. 

Drama in vele bedrijven 
Uit de inhoud 
• VVD'ers zijn geen mensen

eters (pagina 2) 

• Limburg blij met Langman 
(pagina 4) 

• 'Vrede in Vietnam? (pagina 
5) 

• Ontwerp-resoluties 
Liberaal Manifest 
(pagina's 6 en 7) 

• Mijn opinie is... (pagina's 
10 en 11) 

Radiouitzending van de VVD: 
dinsdag 13 februari, van 
18.19-18.29 uur, over de zen
der Hilversum 11 (298 m.). 

Dit is - nog afgezien van de algeme
ne bezwaren die tegen subsidiëring van 
nieuwsbladen zijn aan te voeren - een 
oneigenlijke taak voor de PTT. In feite 
zou het ministerie van CRM dit op zich 
moeten nemen. Voorzover in de toekom
stige jaren tariefsverhogingen plaats 
zullen moeten vinden, zullen die er voor
al op gericht moeten zijn om de meest 
verlieslijdende tarieven op te trekken. 
Het profijtbeginsel eist dit. Het valt niet 
goed in te zien, waarom bijv. de telefoon
abonnees extra moeten betalen omdat 
een publiciteitsbureau zijn (reclame)-

Eind vorige week, toen het met de 
informatie-werkzaamheden volledig leek 
te zijn misgelopen en de verontrusting 
in de publieke opinie - terecht - hoog 
was opgelopen, heeft VVD-fractievoor
zitter Wiegel een vermetele poging ge
daan, het vastgelopen raderwerk weer 
op gang te brengen. Hij verklaarde in 
een gesprek met de redactie van De 
Telegraaf: ,.In het belang van het land 
mog.en we niet de heilloze weg inslaan 
van een confessioneel minderheidskabi
net van KVP, ARP en CHU. Ik ben 
bereid, met de heer Andriessen, van de 
KVP, tot een gesprek te komen om de 
verschilpunten, die tussen ons leven -
en die zijn echt niet zo groot - op te 
ruimen''. 

Men weet, hoe het na ons vorige over
zicht is gegaan. De kabinets(in)forma
tie was verworden tot een drama in een 
eindeloos lijkend aantal bedrijven, 
waarbij de linkse drie en de confessione
len een soort politieke Indianendans 
rond elkaar uitvoerden. Daarbij werden 
dan onder het slaken van allerlei kreten 
wederzijds onverhoedse schijnaanvallen 
gedaan, telkens gevolgd door een zich 
schielijk weer terugtrekken. 

Nadat (hoewel Wiegel van mening 
was dat de mogelijkheden daartoe on
voldoende waren besproken) de infor
mateur tot de conclusie was gekomen 
dat een parlementair meerderheidskabi
net van de vijf niet te vormen was, 
werd het in de extra-parlementaire 
sfeer (het stokpaard van de KVP) ge
zocht. Hoewel dat .,extra-parlementaire" 
ons weinig aantrekt en we daar niet 
veel meer dan een woordenspel in zien, 
heeft de heer Wiegel het daar, toen de 
mogelijkheid van een extra-parlemen-

veertiendaagse uitgave van de volkspartij voor vrijheid en democratie 

tair kabinet van de vier (confessionelen 
en de VVD) aan de orde kwam, niet op 
willen laten afspringen. Hij legde er -
dat was op dinsdag 23 januari - ener
zijds nog eens de nadrul< op, eigenlijk 
niet in te zien waarom dat niet in de 
normale parlementaire vorm op vaste 
afspraken mocht steunen. Anderzijds, 
uitgaande van de vooral door de heer 
Andriessen verlangde extra-pademen
taire vorm, informeerde hij toch wijse
lijk naar de zekerheden, welke de con
fessionelen konden bieden dat het kabi
netsbeleid op hoofdpunten uitvoerbaar 
zou zijn en dat alle confessionele ;frac
tieleden daar achter zouden staan. Dat 
was een redelijk verlangen, maar de 
volgende dag noemde de heer Andries
sen ,.het vragen van zekerheden met be
trekking tot eerder controversieel geble
ken hoofdpunten van beleid fundamen
teel strijdig met het karakter van een 
extra-parlementair kabinet". 

Wiegel, begrijpelijk wat kriebelig ge
worden, verklaarde daarop niet bereid 
te zijn .,blanco cheques" te tekenen en 
blindelings, zonder dat er zekerheid 
voor het beleid wordt gegeven, in l1et 
avontuur van een extra-parlementair 
kabinet te stappen. Daarna begon het 
boven geschetste schijngevecht van aan
trekken en afstoten pas goed en wel 
over de drie andere mogelijkheden van 
formatie: een geheel rood, een rood-wit 
of een geheel wit (confessioneel) min
derheidskabinet. En toen het er tenslot
te naar ging uitzien, dat aldus alleen de 
weg (politiek een nauwelijks begaanba
re zandweg) van een confessioneel min-
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Het bestuur van de afdeling Dronten 
is onlangs gewijzigd. Het ziet er thans 
als volgt uit: B. A. Huisman (voorz.); 
M. Tuinenga-Ackema (secr. en pen
ningm.); A. Nusselder, G. A. Smit-Rui
terkamp en A, c. Stehouwer _(leden). 

Aankondigingen 
e 12 februari: A Ploeg spreekt voor de 
afdeling Hengelo ,.Broodje VVD"a18.00 
uur, Cosa. 
• 12 maart: drs. J. F. Scherpenhulzen 
spreekt voor de afdeling Hengelo 
!,Broodje VVD"1 18.00 uur, Cosa. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

VVD-ers geen· menseneters 

Laten we deze keer maar eens begin
nen met een opmerkelijke uitspraak van 
het Tweede Kamerlid mevrouw mr. E. 
Veder-Smit uit Leeuwarden. Tijdens een 
liberale sociëteitsavond in de Koorn
beurs in Franeker sprak zij de volgende 
belangwekkende woorden: "VVD'ers 
zijn in de ogen van velen nog altijd 
krokodilachtige menseneters". Volgens 
mevrouw mr. Vèder-Smit "dient aan ons 
imago nog wel wat verbeterd te wor
den". 

* Tweede Kamerlid dr. K. van Dijk uit 
het Drentse Roden heeft weer eens de 
voorpagina's van de noordelijke dagbla
den gehaald. Dr. Van Dijk is voorzitter 
van de programmaraad van de Regiona
le Omroep Noord en Oost (RONO). Hij 
wil de RONO los van de Nederlandse 
Omroep Stichting laten opereren, omdat 
de huidige structuur de RONO te weinig 
kansen biedt. Binnen de programma
raad van de RONO en bij de NOS heb
ben de uitlatingen van dr. Van Dijk 
nogal wat opzien gebaard. 

De programmaraad van de RONO 
heeft zich inmiddels uitvoerig bezigge
houden met de visie van dr. Van Dijk. 
Het is ons deze week niet gelukt dr. 

Van Dijk te bewegen iets los te laten 
over hetgeen de programmaraad te ber
de heeft gebracht. Dr. Van Dijk heeft 
overigens wel toegezegd in de volgende 
aflevering van dit orgaan zijn visie op 
het functioneren van de RONO te willen 
geven. U moet dus nog even geduld heb
ben. 

* VVD-jongeren zijn van plan in Em
men een afdeling van de JOVD op te 
richten. Acht Emmer jongeren hebben 
inmiddels toegezegd bij deze bevalling 
te willen assisteren. U moet maar den
ken: als de goede wil er maar is, komt 
de rest van zelf. 

* Onze eerbied voor grijze haren brengt 
ons ook nog even in het Friese Witmar
sum. Daar woont Joehum R. Sieswerda. 
Sinds 1949 heeft hij onafgebroken voor 
de VVD deel uitgemaakt van de ge
meenteraad van WonseradeeL Maandag 
jl. hebben het college van b en w en de 
gemeenteraad afscheid van hem geno
men. Zijn gezondheidstoestand dwong 
de heer Sieswerda het bijltje erbij neer 
te leggen. 

Het was de heer Sieswerda overigens 
een lief din~ waard geweest, als hij had 
kunnen blijven zitten tot de gemeente-

Aankondigingen 
e 5 februari: A. J. Evenhuis spreekt 
voor de afdeling Assen, hotel Overcin
gel, 20.00 uur. 
e 5 februari: mr. H. E. Koning spreekt 
voor de Vereniging van Staten- en 
Raadsleden in Drenthe. 
e 14 februari: H. J. L. Vonhoff spreekt 
voor de liberale sociëteit Groningen, •t 
Huis de Beurs, 20.00 uur. 
e 19 februari: mr. H. E. Koning 
spreekt voor het Politiek Trefpunt te 
Sneek, •t Singeltje, 20.00 uur. 
e 15 februari: mevrouw mr. E. Veder 
Smit spreekt op een propaganda-avond 
te Niekerk, Café Bolhuis, 20.00 uur. 

raadsverkiezingen in 1974. Hij zou dan 
namelijk een kwart eeuw raadslid zijn 
geweest. 

De heer Sieswerda is 70 jaar. Tot 1965 
is hij boer geweest in Pingjum. De in de 
politiek vergrijsde heer Sieswerda heeft 
zijn activiteiten voor de VVD overigens 
niet beperkt tot het lidmaatschap van 
de gemeenteraad van Wonseradeel. Hij 
heeft ook tien jaar in de provinciale 
staten van Friesland gezeten en is bo
vendien voorzitter van de VVD in Fries
land geweest . 

Ir. Baas en het natUurbelang 

In de algemene beschouwingen die ir. 
J. Baas, voorzitter van de VVD-fractie 
in de provinciale staten van Gelderland, 
ter gelegenheid van de begrotingsbehan~ 
deling 1973 hield, besteedde hij veel 
aaJidacht aan de belangen van de na
tuur. 

Ir. Baas stelde vast dat zowel de aan
spraken die wij maken op de natuur als 
de aanslagen die er op dreigen te wor
den gepleegd, in aantal en omvang toe
nemen. De provincie Gelderland qeeft 
112.000 hectare natuurgebied. Dat bete
kent meer dan 20 procent van de totale 
oppervlakte als natuurgebied aange
merkt kan worden. 

Het cultuurlandschap, aldus ir. Baas, 
zoals wij dat nu kennen, dankt zijn ont
staan aan een langdurig wordingspro
ces, waarin de bewoner een werkzaam 
aandeel heeft gehad. Dit proces moet 
doorgaan. Wij moeten geen natuurmusea 
stichten, waarin het leven is stilgelegd. 
Wij willen niet alleen behouden-zonder
meer, maar iets nieuws creëren pat . re
kening houdt met en zijn neerslag 
krijgt in de technische en economische 
vooruitgang, die overal de mens dage
lijks inspireert. In tegenstelling tot de 
sombere beelden die ons in de beleidsno
ta worden afgeschilderd, weigeren wij 
de bewoners te zien als natuurbarbaren 
die in het wilde weg natuurschoon ont
luisteren. De bewoners moeten integen
deel bij het natuurbehoud worden inge
schakeld in plaats van uitsluitend aan 
banden gelegd, 

Visie 
Tot de takén die het provinciale be

stuur zich zou moeten stellen bij het 
ontwikkelen van een doelgericht beleid 
in deze, rekende ir. Baas in de eerste 
plaats het komen tot een visie op de 
manier, waarop het behoud en beheer 
van natuurgebieden gestalte moet krij
gen. Voorts zou op basis van deze visie 
richting moeten worden gegeven aan de 
gezamenlijke aanpak van het probleem. 

Het te voeren beleid, zo zei hij, zal zwa
re materiële en immateriële lásten met 
zich mee brengen. Deze zullen alleen 
kunnen worden gedragen, wanneer wij 
komen tot een inspanning, waarvoor 
ook krachten buiten ons gewest worden 
gemobiliseerd. De fractievoorzitter 
plaatste nogal wat kanttekeningen bij 
de in de nota beleidsaangelegenheden 
opgesomde mogelijkheden die de wet de 
overheid bij het natuurbehoud biedt, 
Bij het geven van voorschriften, aldus 
de heer Baas, moet wel in het oog ge
houden worden dat de beleidsvisie her
kenbaar is en dat een correcte belangen• 

IR. J. BAAS 

afweging plaatsvindt. De individuele 
grondgebruiker mag niet onevenredig 
zwaar worden belast. Mocht het toch 
zover komen, dan zullen zich vroeg of 
laat de financiële consequenties doen 
voelen van het toewijzen van een claim 
tot schadevergoeding wegens een overi
gens rechtmatige overheidsdaad. Een 
dergelijke gerechtelijke correctie van 
het provinciale beleid zou door onze 
fractie zeer hoog worden opgenomen. 
Naar onze mening is hier de rechtsze
kerheid va'n de burger in het geding, 
een van de meest elementaire waarden 
van ons maatschappelijk bestel, 

Ir. Baas zei het te betreuren dat de 
gemeenten in vele gevallen niet voldoen
de de hand houden aan de bestemmings
voorschriften. 

Warm hart 
Over het aankoopbeleid merkte hij op 

-dat aankoop lang niet altijd de meest 
aangewezen weg is. Immers, ziet de 
particuliere eigenaar zich genoodzaakt 

om tot verkoop van ZIJD bezit over te 
gaan, dan gaat veelal voor het natuur
behoud iemand verloren die de instand· 
houding van de natuur een warm hart 
toedraagt. Wij hebben sterk de indruk, 
aldus de heer Baas, dat het zowel doel
matiger als voordeliger zou zijn, wan
neer wij zodanige maatregelen treffen 
dat de eigenaar zijn krachten ter be
schikking blijft stellen, daartoe in staat 
gesteld door een veel minder ingrijpende 
regeling dan aankoop. Bovendien lijkt 
het ons van belang dat - wanneer tot 
aankoop moet worden overgegaan - dit 
door de juiste instanties gebeurt. Spe
ciale aandacht verdient daarbij het be
houd van kleinschalige landschapsele
menten, zoals houtwallen, bomenrijen 
e.d. Met name voor de lagere overheids
organen zien wij hier taken weggelegd. 

Het beheer van natuurgebieden zag de 
fractievoorzitter als het onderwerp bij 
uitstek, waarin de gemeenschappelijke 
aanpak tot zijn recht kan komen. Wat 
betreft de bèheerssubsidies meende hij 
dat het college van gedeputeerden een. 
wel wat eenzijdige benadering heeft ge
kozen. Wij hebben er begrip voor~ aldus 
ir. Baas, dat men zich voorstelt op korte 
termijn de stichting Het Gelders Land
schap te hulp te kómen. Wij zijn er 
echter minder gelukkig mee dat een 
provinciaal beheerssubsidie uitsluitend 
voor deze twee organisaties in het voor
uitzicht wordt gesteld. 

Over de relatie natuurgebied-land
bouw zei ir. Baas: "Laten wij niet ver
geten dat van het bestaan van de boer 
het voortbestaan van het landschap in 
belangrijke mate afhankelijk is." 

Luchtkastelen 
Inzake de landschapsparken was de 

heer Baas van mening dat 't ontwerpen 
van "luchtkastelen" van 10.000 tot 
30.000 hectaren weinig zinvol lijkt. Wij 
vragen ons af, aldus de heer Baas, of 
enkele experimenten met gebieden van 
veel geringere omvang ons niet veel 
zouden kunnen leren over het functione
ren van het begrip ·nationaal landschaps
park. 

Aan het einde van de debatten diende 
Ir. Baas een motie in, waarin hij er bij 
Gedeputeerde Staten op aandrong al het 
mogelijke in het werk te stellen om te 
bevorderen dat de instandhouding van 
het landgoed Planken Wambuis als 
uniek natuurgebied wordt ver~ekerd 
middels aankoop door natuurbescher
mingsinstanties dan wel de rijksover
heid. Deze motie werd met algemene 
stemmen door de staten aangenomen. 



VRIJHEID 'EN DEMOCRATIE 

nder de loep. 

door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoel 

Prikkels 
• Uit een hoofdartikel in Het 
Parool over Amerika en Vietnam: 
"In ieder geval: het was niet uit 
op verovering van Noord-Vietna
mees grondgebied, het probeerde 
niet een verandering van regime 
in Noord-Vietnam af te dwingen. 
Het heeft willen verhinderen dat 
Noord-Vietnam via de Vietcong of 
rechtstreeks zijn wil aan Zuid
Vietnam met militaire middelen 
zou opleggen. Dat doel was re
spectabel. .. " 
• Het Vrije Volk in juichtoon 
met een kop de hele pagina: "De 
eerste nederlaag van de Verenig
de Staten". 
• Sal Tas in het weekblad Ac
cent: "De polarisatie is al zowat 
voltooid. Nederland heeft de keus 
tussen twee mogelijkheden: een 
regering met nieuw-links die ons 
naar de devaluatie, de kapitaal
vlucht voert, gehuld in een wolk 
van herrie, of een andere, die -
afgezien van haar meer of minder 
grote bekwaamheid - het land 
op een in hoofdzaak normale wij
ze bestuurt". 

• VVD en kiesstelsel gemaakt, dat de "politieke malaise" vol
ledig zou opheffen? Dat hoofdargument 

Met veel genoegen en grote instem· is, dat de te grote "versnippering" in de 
ming las ik het artikel van ons Tweede- Kamer kabinetsformatie zou verhinde
Kamerlid mej. mr. Kappeyne van de ren of zelfs onmogelijk maken. Daarom 
Coppello onder de kop: "Kiesstelsel is het zo belangwekkend dat de partij
breekpunt", in ons vorige nummer. Niet ideoloog van D'66, drs. Gruyters, in eni
dat ik er zelf een ogenblik aan heb ge- ge artikelen in "Het Parool" zelf in 
twijfeld dat zij en haar gehele fractie feite is komen vaststellen, dat dit argu
wensen vast te houden aan de evenredi- ment de bodem is ingeslagen. Reeds de 
ge vertegenwoordiging (E.V.). Maar na koppen boven de eerste twee artikelen 
de wat ongelukkig uitgevallen passages spreken in dit opzicht duidelijke taal 
over het kiesstelsel in het ontwerp Libe- ("Het Parool van 3 en 4 januari j.l.). 
raai Manifest neemt het nu ook voor de De eerste luidde: "Kiesdrempels bren
buitenwereld elke mogelijkheid van spe- gen ons geen duidelijkheid" en het 
èulatie weg dat met ons over een aan- tweede: "Districtenstelsel geen remedie 
tasting van de (democratische) grond- tegen onduidelijkheid. 
slag van ons kiesstelsel te praten zou In deze artikelen nam hij achtereen-
zijn. volgens de invoering van een kiesdrem-

Mej. Kappeyne gaf in dat artikel ook pel (eerst van drie, daarna van acht ze
het resultaat van een berekening, hoe de tels) en een districtenstelsel van (in zijn 
uitslag van de Kamerverkiezingvan 29 geval) elf districten onder de loep. Het 
november zou hebben geluid volgens het resultaat noemde hij zelf "niet bemoedi
door een meerderheid van de Staats- gend". Om zijn eigen woorden te citeren: 
commiSSie Cals-Donner voorgestelde "Wel zouden zowel een kiesdrempel als 
systeem. Deze stond voor: een stelsel een districtenstelsel de partijen stimule
waarbij het land zou zijn verdeeld in 12 ren om samen te werken, ook als ze dat 
(zelfstandige) districten, in elk waar- nu nog niet doen (bijvoorbeeld de VVD 
van de uitslag voor 10 tot 15 zetels bij en DS'70 of de progressieve drie en de 
E.V. zou worden bepaald. Het is dut- PSP), maar ook een gewijzigd kiesstel
delijk, dat wanneer men de E.V. niet - sel zou met de uitslag van 29 november 
zoals volkomen logisch en eerlijk is - opgeleverd hebben die al een van zelf
over het gehele land te zamen geteld in de Tweede Kamer geen meerderheid 
toepast, maar in een willekeurig aantal sprekende grondslag voor een regering 
stukken van het land elk afzonderlijk had küiUlen functioneren." 
men dat nog wel evenredige vertegen- Zelfs in het gunstigste geval van het 
woordiging kan n o e m e n, maar dat is districtenstelsel, waarbij de "progressie
dan een groot vals woord. Hoe vals ve drie" (Terminologie van Gruijters) 
blijkt wel uit de berekening van de da- met behulp van PSP en CPN op 69 
mes Kappeyne en Günther volgens wel- zetels zouden steunen als zij een rege
ke, op basis van de uitslag van 29 no- ring vormden, is het nog geen meerder
verober j.l., van de 150 zetels er slechts b.eid en is de parlementaire basis wan-
85 direct zouden kunnen zijn toegekend kei. Het enige voordeel voor de "pro
en 65 (!) restzetels alsnog moesten wor- gressieven" zou volgens de schrijver in 
den verdeeld. Van die 65 zouden er 45 dat geval kunnen liggen in een sterker 
zijn gegaan naar de grote drie: de uitgangspunt wanneer de vraag moet 
PvdA 20, de KVP 14 en de VVD 11. De worden beantwoord of de confessionelen 
VVD zou daardoor niet op 22, maar zelfs zouden kiezen voor "een progressieve of 
op 26 zetels zijn gekomen. een behoudende politiek.'' En de heer 

Het is ook in dit opzicht, als bijkom-. ~.,Qruijters weet dan. ook te vertellen 
stigheid, heel plezierig dat we thans ·tot"'"··:w.&rom de VVD tegen wijziging van 
de grootste partijen zijn gaan behoren het kiesstelsel zou zijn (als orthodox 
en dat we daardoor nu ook des te ster- . pragmaticus gelooft hij kennelijk niet in 
ker staan in ons verzet tegen aantasting beginselbezwaren): "Dat is in de kern 
van het bestaande kiesstelsel. De VVD pok de reden waarom de VVD, die op 
zou nu immers te allen tijde voordeel zichzelf niets te vrezen heeft van een 
van een districtenstelsel hebben. Thans kiesdrempel of een districtenbestel, toch 
kunnen we dus doen blijken, dat ons heftig verzet aantekent tegen dergelijke 
verzet altijd zulver principieel is ge- veranderingen in het kiesstelsel.'' 
weest en niet uit berekening omtrent Een mogelijke oplossing ziet de heer 
eigen voor~ of nadeel. Gruijters eerder in een derde artikel dan 

in een der hobby's van D'66: de combi
natie van districtenstelsel met de recht

• Steeds hellender vlak 
Wat is nu eigenlijk het hoofdargu

ment, sedert men van wijziging van het 
kiesstelsel een soort wondermiddel heeft 

• Prof. dr. J. van Baal, tot nu 
toe hoogleraar in de culturele an
tropologie aan de Rijksuniversi
teit te Utrecht: "Ik wil in mijn 
laatste werkzame jaren nog een 
paar dingen afmaken, zonder ge
hinderd te worden door aantijgin
gen en pesterijen van studenten 
en al het nutteloze vergaderen dat 
daarbij hoort. Daarom heb ik 
mijn ontslag genomen." 

• K. L. Poll in het Cultureel 
Supplement van NRCjHandels
blad: "Op dit moment dreigen de 
universiteiten veel van hun good
will, en daarmee van hun overtui
gingskracht, bij de rest van de 
bevolking te verspelen door de sa
botage van de collegegeldweL 
Sterker nog, ze bederven niet al
leen het vertrouwen, ze geven het 
slechte voorbeeld aan iedere be
langengroep, die te maken krijgt 
met onwelkome parlementaire be
slissingen. Als dat gewoonte 
wordt, zullen niet de sociaal 
sterksten de dupe zijn, maar de 
sociaal zwaksten. 

streekse verkiezing van de formateur/ 
·minister-president door de kiezers. Maar 
over die gedachte heeft de Tweede Ka
mer in februari 1971 reeds in grote 

·meerderheid haar veto uitgesp~:.oken. 
Het desbetreffend artikel in het initia-
tiefvoorstel van die zijde werd met al
leen de stemmen van de PvdA, D'66 en 
de PPR voor, verworpen. 

• Nationaal kiezersonderzoek 
De resultaten in boekvorm van het 

"Nationaal kiezersonderzoek 1972" 
waarvan men in de dagbladen reeds uit
voerige uittreksels heeft kunnen aan
treffen, zijn onder de titel "De Neder
landse kiezer '72" verschenen bij Uitge
verij Samsom, in Alphen aan den Rijn 
(tegen f 8,90 ·verkrijgbaar bij de boek
handel en ook rechtstreeks bij de uitge
ver). 

Het bevat de eerste, voorlopige uit
komsten van een mondelinge enquête, 
die in de eerste drie weken na de Twee
de-Kamerverkiezingen van 29 november 
1972 werd gehouden. De bedoeling was 
tot "meer kennis en inzicht te komen 
ten aanzien van politieke opvattingen en 
gedragingen" van Nederlandse kiezers, 
die 18 jaar of ouder zijn. Voor zover 
mogelijk zijn de eerste resultaten van 
dit onderzoek vergeleken met die van 
verwante onderzoekingen in 1971 en 
1967, waardoor "enig inzicht zou wor
den verkregen in de veranderingen, die 
zich voltrekken." 

Deze enquête maakt deel uit van een 
omvangrijk politicologisch onderzoek, 
waaraan politicologen van zeven Neder
landse universiteiten en hogescholen 
meewerken. Het gezamenlijk onderzoek 
werd dit maal geleid vanuit het Insti
tuut voor Politicologie te Nijmegen, in 
het bijzonder door drs. L. P. J. de 
Bruyn, drs. J. W. Foppen en prof. dr. A. 
Hoogewerf en werd mogelijk gemaakt 
door de Nederlandse Organisatie voor 
Zuiver Wetenschappelijk Onderzoek 
(ZWO). De mondelinge enquête werd 
onder in totaal 3350 kiesgerechtigden, 
verspreid over 379 gemeenten, gehouden 
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door de NV Nederlandse Stichting voor 
Statistiek. Daarbij zijn o.a.. gegevens 
verzameld over opvattingen inzake "te 
voeren ov-erheidsbeleid, over democratie 
en verzuiling, over politiek vertrouwen 
en gevoelens van machteloosheid, over 
de waargenomen en de gewenste verde
ling van invloed in Nederland en over 
de deelname aan en het beoordelen van 
acties via buitenparlementaire groepen, 
enz. 

Wie zich voor dergelijke gegevens in
teresseert kan, als boven reeds vermeld, 
bij de boekhandel of de uitgever terecht. 
Gezien de in de dagbladen al eerder ge
geven uittreksels, lijkt het ons beter, in 
de komende tijd bepaalde gegevens en 
conclusies (met vermelding van de bron, 
uiteraard) te pas te brengen waar dit 
nuttig en nodig blijkt. 

• Nuchtere waarheden 
In deze rubriek is al .eens eerder de 

aandacht gevestigd op de in het alge
meen zeer puntige beschouwingen, die 
prof. dr. F. Hartog als medewerker in 
NRCjHandelsblad geeft. In een artikel 
op 18 januari jl. stelde prof. Hartog 
vast, dat we leven in eeh tijd van "on
kritische kritiek'.'. Alles moet anders, 
maar of dat andere beter is, wordt niet 
gevraagd. Van belang is niet zozeer of 
men vóór een bepaalde verbetering is, 
maar of ,nen er "achter" is. 

Een belangrijk aspect van de waan 
van de dag acht hij wat we zouden 
kunnen noemen de "onmiddellijkheid". 
Er is geen tijd meer voor rijping, voor 
denken op termijn. Hij plaatste als titel 
boven zijn beschouwing dan ook: "Ter
mijndenken". In dat opzicht zag hij 
analogie tussen onderwijs en de politiek. 
Wat het onderwijs betreft is er een stré
ven gaande om de inhoud te richten op 
wat de leerlingen en studenten op het 
moment zelf bezielt en in beweging 
brengt. Alleen dan is er - in deze ge
dachtengang - volçloende "motivering". 
Maar, zo vraagt hij, hoe gaat het dan 
met het aankweken van een denkdisci
pline, die pas na jaren vrucht kan dra
gen? 

Als goed econoom geeft hij een voor
beeld uit de economie. In de economie 
moeten we, willen we geen dilettanten 
kweken, beginnen met wiskunde en 
daarna vooral aandacht wijden aan de 
statistiek. Pas na een omwegproduktie 
van zeg vijf jaar kan men de problemen 
van de werkelijkheid aan. De werkelijk
heid is dermate ingewikkeld dat zij 
haar geheimen slechts prijs geeft na een 
lange weg van afnemende abstractie. De 
leerlingen en studenten kunnen dit alles 
niet zelf overzien. Als we het vaststellen 
van een studieprogramma dat pas , na 
vijf jaar vruchten afwerpt "autoritair 
onderwijs" noemen, kan het onderwijs 
niet anders dan autoritair zijn. Anti
autoritair onderwijs is een illusie. 

Ook in de politiek ziet hij een min of 
meer natuurlijke rijpingatijd staan, en 
wel van verkiezing tot verkiezing, bij 
een normale zittingsduur van de Tweede 
Kamer. Het is van groot belang dat er 
een regering is, die de handen vrij heeft 
te doen wat voor liet land het beste is. 
Dat kan in deze tijd van inflatie wel 
eens neerkomen op impopulaire politiek. 
Deze harde 'maatregelen durven velen in 
verkiezingstijd meestal niet te noemen. 
Dat er enkele partijen zijn, die zeggen 
dat ze voor belastingverhoging zijn, is 
daar niet mee in strijd. Ze denken na
melijk dat anderen die betalen. Los van 
de vöorgaande verkiezingspropaganda 
kan een regering weinig anders doen 
dan wat in 's lands belang is. Wanneer 
in die tussentijd haar populariteit sterk 
daalt, is dat niet meer dan natuurlijk. 
Als over vier jaar maar duidelijk is, dat 
zij het bij het rechte eind heeft gehad. 
Daarom acht hij het belangrijk dat een 
regering de volle vier jaar uitzit. Haar 
tussentijds ten val brengen heeft mees
tentijds geen zin. Wat sarcastisch voegt 
hij daaraan toe: "Binnen de boezem van 
een regering zal in het algemeen alleen 
een onervaren partij als DS'70 zoiets 
doen." 

Na deze gedachten nog wat verder 
uitgewerkt te hebben, is zijn conclusie: 
"Er . is geen korte weg van rijpen naar 
oogsten. Zowel een onderwijsprogram 
als een regeringsprogram hebben een 
rijpingatijd nodig. De leedingen en stu
denten zullen, wil alles goed gaan, veel 
moeten overlaten aan hun meesters en 
de geregeerden aan hun regeerders. De
mocratie is niet: allen tegelijk het stuur 
grijpen. Democratie is: aankomen op de 
juiste plaats, in ieders belang. Al is dat 
dan dikwijls met de nachttrein." 
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Limburg blij met Langman 

Aankondigingen 
's-Hertogenbosch. De afdeling 

's-Hertogenbosch e.o. belegt 27 februari 
haar openbare jaarvergadering in het 
Oranje-hotel, Verwerstraat 27 te 's-Her
togenbosch. Aanvang 20.00 uur. 

"Van ons mag de heer Langman mi
nister van Economische Zaken blijven. 
Hij is misschien de enige in het kabinet 
die iets van de Limburgse problematiek 
begrijpt." Deze uitspraak van de lande
lijk voorzitter van de beambtenbond 
Unie BLHP, de heer Anton Hubben, die 
tevens o.a. lid 1s van de voor de mijn
sluitingen ing&Stelde begeleidingscom
missie-Hellemans, moge duidelijk ma
ken dat Limburg bijzonder veel respect 
koestert voor de wijze waarop de heer 
Langman de CBS-zaak heeft behandeld. 
Natuurlijk wordt het betreurd dat via 
een echt Salomonsoordeel slecht3 de 
helft van het CBS naar Limburg zal 
verhuizen, maar anderzijds is men er 
wel van overtuigd dat minister Lang
man zich, ondanks alle Haagse verzet 
en zelfs problemen in zijn eigen partij, 
aan zijn belofte heeft gehouden. Men 
vreest echter nog één grote vrees en dat 
is dat Langman te kort zal blijven. "Als 
het aan Langman lag, die de problemen 
van deze provincie helder ziet en niet 
tot diegenen behoort die neiging hebben 
er iets van weg te wuiven, zouden wij 
alle vertrouwen kunnen hebben in de nu 
gedane toezeggingen. Hij blijft evenwel 
nog .maar kort en daarmee hebben wij 
geen zekerheid over de vraag of straks 
dezelfde geest in zijn ministerie blijft 
waaien," schrijft het dagblad De Lim
burger, dat zich, samen met diverse 
Limburgse instanties, toch nog een beet
je ongerust maakt over de theoretische 
mogelijkheid dat een volgend kabinet de 

beslissing in de CBS-zaak kan intrek-
ken. · 

Met name maakt men zich zorgen 
over het standpunt dat een eventueel 
"progressief" kabinet zal innemen, ge
zien het standpunt dat de zgn. progres
sieve partijen tijdens het Kamerdebat 
over de CBS-zaak hebben ingenomen. 
Vooral ook heeft men zich erg boos ge
maakt op de PvdA, die in de verkie
zingsstrijd gouden bergen beloofde aan 
Limburg, maar er thans een "schaamte
loze vertoning" van gemaakt heeft. 
Vandaar ook dat in Limburg toch wel 
als erg pijnlijk is ervaren dat een man 
als dr. ir. Oele, die zich tien jaar als 
PvdA-kamerlid voor Limburg heeft in
gezet, aan de vooravond van \zijn ver
trek naar Delft (waar hij burgemeester 
wordt) het nodige bochtenwerk moest 
verrichten om zijn positie, zowel in zijn 
eigen fractie als ten aanzien van Lim
burg, te redden. Trouwens ook het ge
manoeuvreer met de handtekeningen 
van VVD-fractievoorzitter Hans Wiegel 
kreeg hier de nodige aandacht in de 
pers, al werd dit, dankzij het vastbera
den optreden van de heer Langman, dui
delijk op de achtergrond gedrongen. 

Enfin, v_oorlopig kan men in Limburg 
de toekomst iets positiever tegemoet 
zien. Dat geldt niet alleen voor de ruim 
1200 werkloze beambten die deze pro
vincie nû al telt, maar zeker· ook voor 
de circa 2000 administratieve en techni
sche beambten die binnen enkele jaren 
nog uit de mijnindustrie zullen moeten 

afvloeien. Verder mag met uit het oo 
worden verloren dat diezelfde mijnin 
dustrie thans geen enkele mogelijkhei 
meer biedt voor de opvang -van de groe 
van de mannelijke beroepsbevalkin 
(ca. 3300 per jaar tot en met 1975), me 
name voor de vele duizenden jongere 
die in de komende jaren het v.w.o.-, ha 
vo- of mavo-diploma zullen behalen 
Een onderzoek van de Regionale Raa 
voor de Arbeidsmarkt heeft uitgeweze 
dat dit aantal relatief gezien boven he 
landelijk gemiddelde zal liggen, terwij 
ook de belangstelling voor het middel 
baar en hoger technisch onderwijs i 
Limburg boven het landelijk gemiddeld 
ligt. De Limburgse jeugd opteert du 
duidelijk voor de mediale en hogere be 
roepen en juist in deze categorie is zo 
wel door het actuele als latente aanbo 
van beambten een acute noodsituati 
ontstaan. 

Aan Limburg nu de eer om de Haags 
gasten straks - maar hopelijk binne 
niet al te lange termijn - goed op t 
vangen. Geen gemakkelijke taak overi 
gens, want men krijgt hier wel eens he 
idee, dat men die mensen eerst nog een 
duidelijk zal moeten maken dat de in 
woners van Maastricht en Heerlen 
lang niet meer gekleed in dierenbuide 
rondlopen en dat men bij een wandelin 
door het fraai natuurschoon· beslist nie 
meer de kans loopt in de een of ander 
kleine nederzetting tot soep te worde 
gekookt. 

De-VVD • 1n hèt parlement 

In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J, E. v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVQ·fractie In het parlement. 
Hij kan natuurlijk slechts beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hiJ zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie m66r wenst te weten over de 
standpunten die de VVD In het parle
ment heeft Ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerleden aan 
de regering stelden, kan_terecht bij het 
eecretariàat van de VVD-fractie In de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A, 
Den Haag, telefoon 07~14911. 

Terwijl de politieke gemoederen nog 
steeds hevig bewogen worden door de 
schier eindeloze discussies over een tè 
vormen kabinet, is de Tweede Kamer 
toch maar aan het werk gegaan. In de 
achter ons liggende dagen is men zelfs 
weer begonnen met de nog overgebleven 
begrotingshoofdstukken in behandeling 
te nemen. Daarvóór werd het wetsont
werp met -betrekking tot de investe
ringsaftrek (voor de rederijen} afge
daal}. Een poging om een hogere inves
teringsaftrek vast te stellen is op de 
weerstand van de regering gestrand. 

Vrij lang is er verder gepraat over de 
gedeeltelijke overplaatsing van het Cen
traal Bureau voor de Statistiek van Den 
Haag naar Heerlen. Deze zaak heeft de 
emoties hevig in beweging gebracht. De 
beslissing van de demissionaire regering 
leidde in de Kamer tot een interpellatie 
van de heer Terlouw (PvdA). Voor de 
VVD heeft hierbij de he_er v- Aanlen
ae het woord gevoerd. Tegen volledige 
overplaatsing van het CBS ~u onze 
fractie wel bezwaar hebben gehad ·om
dat daarvan gevaar viel te vreZen voor 
de communicatie tUBSen Den Haag als 
regeringszetel en Heerlen. Die vrees is 
ondervangen nu het CBS maar gedeelte
lijk wordt verplaatst naar ZUid-Lim· 
burg. De beleidsonderbouwende gedeel
ten van het CBS blijven in Den Haag en 
dat achtte de heer Van Aardenne een 
verstandig besluit. Onze afgevaardigde 

deelde overigens niet de mening, dat dit 
kabinet - een demiSsionair kabinet -
een dergelijke ingrijpende beslissing 
niet had mogen nemen. 

Het spreidingsbeleid op zich noemde 
de heer Van Aardenne een goede zaak. 
Geheel zonder kritiek was de VVD
woordvoerder overigens niet. De beslis-

. sing heeft te lang op zich laten wachten 
en' dat gaf voor alle erbij betrokken 
partijen een te grote onzekerheid; voor
al bij de ambtenaren. 
- De heer Van Aardenne drong overi
gens aan op nader overleg over de mo
daliteiten van de uitvoering van de be
slissing. Van de regeringstafel is zulks 
toegezegd. 

Vragen 
Met de hervatting van de min of meer 

normale parlementaire arbeid is ook het 
stellen van !i!Chriftelijke vragen weer 
toegenomen. Blijkbaal'- is- er een onuit
puttelijk aantal onderwerpen, waarover 
Kamerleden wel wat meer willen weten. 
In vragen van mevr. Smit-Kroes lag een 
discriminatie~kwestie verscholen. Zij 
vroeg de minister van binnenlandse za
ken of het hem bekend is, dat bij een 
aantal gemeen,tekorpsen van politie het 
aan vrouwelijke functionarissen, op 
grond van hun vrouw-zijn, slechts toe
gestaan wordt de kleine surveillancewa
gens (bijv. DAF} te besturen. Kan hier
uit de conclusie worden getrokken, dat 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
_ pandbrieven 

een VP.ilige belegging met zeer hoog rendement 

in sommige politiekorpsen op foutiev 
gronden onderscheid wordt gemaak 
tussen politiefunctionarissen? Zo j 
acht de minister dan wegen aanwezi 
hierin verandering te brengen' 

De tijdelijke bezetting van het Amerl 
kaanse consulaat-generaal in Amster 
dam vormt het onderwerp van schrifte 
lijke vragen van de heer Geurtsen. Me 
name wil hij van de minister van bin 
nenlandse zaken weten of het juist is 
dat er om bijstand van de Amsterdàms 
politie was gevraagd, maar dat die zo 
zijn gewei_gerd. 

De heer Berkhouwer informeert bij d 
staatssecretaris van financiën naar d 
juistheid van het voornemen om het ka 
daster in ~Alkmaar op te heffen en t 
verplaatsen naar Haarlem. 

Met de heer De Beer wil de hee 
Berkhouwer· voorts van de !Pinister va 
verkeer en waterstaat nader worde 
geïnformeerd ovèr de verschillen · 
posttarieven binnen de uitgebreid~ EE 

Niet minder dan elf kamerlede 
waaronder drie vVD-ers (mevr. Vede 
Smit en de __ he~ V~ Aardenne e. 
Tuynman} hebben zicb met vragen t 
de bewindslieden van landbouw en v· 
serij én van volksgezolldheid en milie 
hygiëne gewend inzake dè uitvoerin 
van de Vleeskeuringswet, en zulks m 
betrekking tot de overdracht van de pri 
~aire verantwoordelijkheid voor d 
wet aan de miDister van landbouw 
visSerij. Gevraagd wordt om geen maa 
regel in deze te treffen alvorens er 
uitspraak is van de Kamer. 

Van acht Kamerleden, onder wi 
mevr. Veder-Smit een vraag aan de mi 
nister van verkeer en waterstaat ove 
de in uitvoering zijnde waterstaatkundi 
ge werken in de Dollard. 

Niet alleen de heer Berkhouwer heef 
zich bezig gehouden met het kadaste 
ook de heer Van Aardenne, die met eni 
ge andere Kamerleden vragen heeft g 
richt tot de staatssecretaris van finan 
ciën over het voornemen Rijswijk aa 
te wijzen als de provinciale standplaat 
in Zuid-Holland van de dienst van he 
Kadaster en van de Openbare registers 

Tenslotte een reeks vragen van d 
heer Tuynman aan de minister van eco 
nomische zaken over de voorgenome 
leidingenstraat vanaf de Maasvlakte 
Europoort naar de Hoeksche Waar 
waar aangesloten zou worden aan de i 
uitvoering zijnde leidîngenstraat Pernis 
Moerdijk-Zeeland. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

door onze redacteur 
buitenrand 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de · Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

Vrede • 1n Vietnam? 
Vrede in Vietnam, illusie of werkelijk

heid? Met deze vraag worden we sinds 
zaterdag 27 januari geconfronteerd, de 
dag waarop de bij het conflict in Viet
nam betrokken partijen hun vele hand
tekeningen zetten onder de documenten 
die de wapenstilstandsovereenkomst be
vatten. Voorop dient te worden gesteld 
dat iedere overeenkomst die aan een ge
wapend conflict een einde tracht te ma
ken moet worden toegejuicht. Zeker in 
dit geval waar dertig jaar oorlog mil
joenen slachtoffers heeft gemaakt en 
onmetelijke schade heeft aangebracht. 
Men zou die arme Vietnamezen nu zo 
graag een rustige ontwikkeling toewen
sen, verenigd onder een bewind waar 
iedereen of althans de meerderheid vre
de mee kan hebben. Helaas moeten we 
vrezen dat het zo ver nog lang niet is. 
De eerste dagen van het bestand werden 
gekenmerkt door het oplaaien van de 
strijd, waarbij beide partijen elkaar om 
het hardst beschuldigden van schending 
van de moeizaam tot stand gekomen 
overeenkomsten. De internationale 
strijdmacht en diplomaten die toezicht 
op de naleving van het een en ander 
moeten gaan houden, wacht een zeer 
moeilijke en waarschijnlijk even on
dankbare taak. 

Van het bestand kan nauwelijks ver
wacht worden dat het de politieke op
lossir,g voor het conflict brengt waar 
het eigenlijk al die jaren om is gegaan. 
De Amerikanen hadden er het grootste 
belang bij zich uit de strijd terug te 
trekken zonder de indruk te vestigen de 
bondgenoten in Saigon in de·· steek te 
laten. Sinds president Nixon in 1970 de 
vietnamiseringspolitiek aankondigde 
stond dat doel voorop. Het bestand biedt 
Washington de mogelijkheid dat doel te 
bereiken. Het opvoeren van de bewape
ning van de Zuidvietnamese troepen 
moest de materiële voorwaarde schep
pen voor de overlevingskansen van pre
sident Thieu, de opbouw van een par
tijapparaat was een tweede voorwaarde, 
Of beide elementen Thieu overeind· hou
den, zal de toekomst moeten leren. 

Verschillen 
Zeker is, dat er grote verschillen zijn 

tussen het ontwerpverdrag dat in okto
ber vorig jaar door Hanoi werd geopen
baard en de nu voorliggende tekst van 
het bestand. Daartussen liggen de her
verkiezing van Nixon en de door de we
reldopinie afgekeurde bombardementen 
op de bevolkingscantra van Noord-Vlet-. 
nam. Het is nog niet te zeggen of het 
één het gevolg is van het ander, d.w.z. 
of de bombardementen de Noordvietna
mezen inderdaad tot belangrijke conces
sies hebben gedwongen of dat andere 
faotoren daarbij een rol hebben gespeeld. 
We zullen hier in kort"'bestek nagaan 
wat de veranderingen in het verdrag 
inhouden. 

Ook in de definitieve versie erkennen 
de Verenigde Staten de eenheid van 
Vietnam zoals die in de overeenkomst 

landdag 1973 
De Landdag van de Organisatie 

"Vrouwen in de VVD" zal dit jaar op 11 
mei a.s. In Utrecht worden gehouden. 
Wilt u de datum vast noteren? Nadere 
bijzonderheden zullen in deze rubriek 
worden bekendgemaakt, 

Najaarsconferentie 
Van enkele VVD-vrouwen ontvingen 

wij het verzoek te willen overwegen de 
Najaarsconferentie op vrijdagavond te 
beginnen en te eindigen op zaterdag. 
Het zou n.l. voor vrouwen met kinderen 
moeilijk zijn om het hele weekend weg 
te gaan. Het Bestuur heeft besloten bij 
wijze van proef dit jaar de conferentie 
te laten beginnen op vrijdagavond 19. 
oktober a.s. en te beëindigen op zater
dagmiddag 20 oktober a.s. De conferen
tie zal worden gehouden in het Congres
centrum "De Blije Werelt" te Lunteren. 

Wilt u ook deze datum vast noteren? 
Bijzonderheden volgen tijdig, 

Rotterdam 
Op 22 februari a.s. spreekt mr. 

H. E. Koning over "Inspraak" om 10 
uur des ochtends ten huize van mevr. 

van Genève van 1954 werd vastgelegd. 
De uitdrukkelijke soevereiniteit van een 
van de verdragspartners over een deel 
van of geheel Vietnam wordt nergens 
bevestigd, al verklaarde president Nixon 
in zijn toespraak ter gelegenheid van de 
aankondiging van het bestand dat de 
Verenigde Staten de regering in Saigon 
zullen blijven erkennen als de enige 

wettige regering van Zuid-Vietnam, 
zoal~ de toenmalige minister van buiten
landse zaken JohnFoster Dulles in 1954 
ook gedaan had. Het verschil met 1954 
is dat Washington nu zijn handtekening 
heeft gezet onder een overeenkomst die 
de eenheid van Vietnam vooropstelt. In 
de rest van het document is die eenheid 
echter ver te zoeken. 

Eenheid 
Het belangrijkste element dat die een

heid in de toekomst mogelijk had kun
nen maken en dat wel in de overeen
komst van oktober 1972 te vinden was, 
was de instelling van een "National 
Council of National Reconciliation and 
Concord" in de zin van een "administra
tive structure", d.w.z. met bestuurlijke 
bevoegdheden, bestaande uit drie gelijke 
segmenten (welke wordt niet vermeld; 
in ieder geval zullen hier vertegenwoor
digers van de Republiek Vietnam (Sai
gon) en de Voorlopige Revolutionaire 
Regering (Vietcong) bij zijn, misschien 
ook van de "neutra1isten"). In het uit
eindelijke verdrag dat nu getekend is 
wordt de "administrative structure" 
van de Raad niet meer genoemd. Van 
een soort coalitie-regering voor heel 
Zuid-Vietnam is dus geen sprake meer. 
Bovnemen zal de werkzaamheid van de 
Raad sterk worden beperkt door de een
stemmigheid die volgens het verdrag 
van Parijs is vereist. Dit is een van de 
belangrijkste concessies van Hanoi, al 
zag het wel vastgelegd dat de 17e 
breedtegraad tussen Noord- en Z\Aid
Vietnam slechts een voorlopige en 
geen politieke of territoriale grens 
is. Dat de eenheid echter ooit op 
grond van dit verdrag tot stand zal 
kunnen komen zal wel niemand gelo
ven. Stap voor stap zal er volgens het 
verdrag niettemin naar hereniging. van 
Noord en Zuid toegewerkt worden. Je 
kunt je trouwens afvragen hoe uitvoe
ring van het verdrag verenigbaar is met 
de eis dat de partijen de democratische 
vrijheden zullen garanderen, waaronder 
het recht op eigendom en vrije onderne
ming. De communisten staan niet te 
branden van verlangen om de onteigen
de landerijen en plantages terug te ge
ven aan de oorspronkelijke eigenaars, 
zo moet men aannemen. Maar dat is 
misschien een kwestie van interpretatie. 

Behalve al die burgerlijke en militaire 
commissies die volgens het beginsel van 
eer.stemmigheid tot besluiten moeten 
zien te komen, bevat het verdrag nog 
enige bepalingen die conflicten onver
mijdelijk maken, zelfs· al zou men op de 
dag van de wapenstilstand geen schot 

Tellegen, Voorschaterlaan 100, te Rot
terdam, tie. 010-125915. Op 22 maart 
a.s. spreekt mr. dr. C. Berkhouwer over 
"Het Europa van .. de. nieuwe negen" om 
10 uur des ochtends eveneens ten huize 
van mevr. Tellegen. Voor beide bijeen
komsten· gaarn.e telefonische opgave. 
In het bijzonder worden de dames uit 
de omgeving van Rotterdam voor deze 
bijeenkomsten uitgenodigd. 

Utrecht 
Voor de VVD-V'rouwen van de Centra

le Utrecht worden weer twee middagen 
georganiseerd in het Gebouw van Kun-

Op 12 december 1972 overleed vrij 
plotseling mevrouw R. Luidinga
Bakker, penningmeefiteresse van de 
afdeling Terschelling. Namens de 
"Vrouwen in de VVD" in Friesland, 
wil ik gaarne getuigen van onze die
pe bewondering voor haar enthou
siasme en werkkracht. Ieder jaar 
weer kwam zij, in gezelschap van 
vele Terschellinger dames onze pro
vinciale dag bezoeke.n. Zij was voor 
ons allen een stimulans, voor ons 
werk en wij zullen haar steeds dank
baar blijven gedenken. 

E. G. A. Brons 
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meer afgevuurd hebben. Daar is ten 
eerste de kwestie van de Noordvietna
mese troepen en die van het Bevrij-

dingsfront in Zuid-Vietnam. Noordviet
nam heeft de aanwezigheid van zijn 
troepen altijd ontkend en is dat blijven 
doen. De twee Zuidvietnamese legers 
zullen op hun plaats blijven volgens het 
verdrag, terwijl de gezamenlijke militai
re commissie van Saigon en het Bevrij
dingsfront zullen bepalen welke gebie
den onder hun controle staan. De twee
de kwestie is die van de politieke gevan
genen in Saigon, wier getal op 100.000 
wordt geschat. De overeenkomst laaJt de 
oplossing van dit probleem ook over aan 
de twee Zuidvietnamese partijen. 

Verplichtingen 
Dan blijven er nog twee punten over 

die sedert oktober andere bewoordingen 
en daardoor tevens een andere inhoud 
hebben gekregen. Hoofdstuk vier ver
meldde in oktober: "The United States 
is not committed to any politica! ten
dency or to any personality in South 
Vietnam, and it does not seek to impose 
a pro-American regime in Saigon." De
ze bepaling is in het huidige verdrag 
vervangen door veel algemenere be
woordingen: "Foreign countries shall 
not impose any politica! tendency or 
personality on the South Vietnamese 

people". Zo gesteld legt de bepaling niet 
alleen Amerika, maar ook Noord-Viet
nam verplichtingen op. Bovendien zou 
men kunnen zeggen dat Washington het 
recht niet ontzegd is zich met het be
staande regime in Saigon te verbinden, 
hoewel verderop in het verdrag bepaald 
wordt dat Noord- en Zuid-Vietnam zich 
niet bij een of ander militair blok zullen 
aansluiten of militaire bases aan vreem
de mogendheden zullen toestaan. Ook 
dit laatste houdt een verandering t.a.v. 
de tekst van oktol:ler in. Toen werden 
alleen de twee partijen in Zuid-Vietnam 
verplicht geen vreemde troepen, militai
re adviseurs, wapens, munitie en oor
log&materieel in Zuid-Vietrl.am toe te la
ten. Tenslotte is ook de benaming van de 
regering van de Zuidvietnamese opstan
delingen, de reeds genoemde Voorlopige 
Revolutionaire Regering, geheel uit de 
nieuwe tekst verdwenen. 

Er zal nog heel wat gepraat moeten 
worden - en wellicht gevochten -
voordat de vrede in Vietnam een feit is. 
Een andere conclusie is helaas niet mo
gelijk. Noord-Vietnam en zijn zuidelijke 
bondgenoten zullen hun politieke doelen, 
die zij in het ver(\rag niet hebben be
reikt, niet opgeven en de machthebbers 
in Saigon zullen zich daartegen tot het 
uiterste blijven verzetten. Natuurlijk 
zou het Zuidvietnamese volk zelf mid
dels vrije verkiezingen over zijn toe
komst moeten kunnen beslissen, zoals 
het verdrag ook belooft, maar of er iri 
de huidige omstandigheden verkiezingen 
georganiseerd kunnen worden, die in
derdààd vrij zijn, moet vooralsnog wor
den betwijfeld. 

sten en Wetenschappen, Mariaplaats 1 te 
Utrecht, aanvang 2 uur. Op 27 fe
bruari a.s. zal mevr. drs. M. J. Ginjaar
Maas (secretaresse van de landelijke 
onderwijscommissie van de VVD) het 
onderwerp "Op de woelige baren van de 
mammoet" behandelen. Op 20 maart a.s. 
zal mr. J, Schuttevaêr (fractievoorzit
ter voor de VVD in de Provinciale sta
ten van Utrecht) spreken over "De pro
vincie op de weg naar vernieuwing". 
Kosten voor beide middagen totaal f 3,-. 
Opgave bij mevr. G. G. A. Alting-Am
brosius, Vredenhofstraat 12, Soestdijk. 

Naarden/Bussum 
Het bestuur van de Organisatie 

"Vrouwen in de VVD", afdeling Naar
denjBussum is thans als volgt samenge
steld: mevr. D. S. Kramers-Enklaar 
presidente, mevr. A. Homan-v. d. Weel 
secretaresse, tel. 02159-30534, mevr. 
drs. C. Verkaaik-Bregman, mevr. E. de 
Vriend-Foest en mevr. E. A. van Kuyk
Fokkema. De Gooise VVD-vrouwen be
spraken in het r..ajaar 1971 in groepjes 
de schriftelijke cursus Bure-erschaps
kunde~Politieke oriëntatie-Gemeente
raad. Na de zomervakantie.1972 werd 
deze· cursus voortgezet. Thans neemt 
een aantal dames deel aan de Politieke 
Scholingscursus georganiseerd door de 
Bond van Plattelandsvrouwen en Vrou
wenbelangen. 
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Ontwerpresoluties. Liberaal Manifest 

Zoals mr. F. Korthals Altes op 
pagina 7 uiteenzet heeft de 
stuurgroep n.a.v. het Liberaal 
Manifest een aantal ontwerp
resoluties opgesteld, ter be
handeling op de algemene 
vergadering van de VVD op 
13 en 14 april te Assen. 

I (Oproep) 
De Volkspartij voor Vrijheid en De

mocratie op 13 en 14 april 1978 in alge
mene vergadering bijeen, gezien het Li
beraal Manifest, 
a. overwegende, dat de huidige partij
structuur volstrekt is verouderd; 
b. spreekt de wens uit, dat twee par
tijen of partijgroepen worden gevormd, 
waarvan redelijkerwijs mag worden 
aangenomen, dat steeds een van beide 
de parlementaire meerderheid zal beha
len; 
c. meent dat één van die partijen of 
partijgroepen met erkenning van collec
tieve verantwoordelijkheid de nadruk 
zal moeten leggen op de vernieuwende 
kracht van de persoonlijke vrijheid; 
d. wendt zich tot allen in de confessio
nele partijen, PvdA, DS'70 en D'66, die 
net zo denken en vooral ook tot al die
genen die - hoewel vrijheidsgezind -
zich van de politiek hebben afgekeerd, 
met een dringende oproep tezamen met 
de VVD op basis van het Liberaal Mani
fest te overleggen over de zo noodzake
lijke hervorming van ons partijstelsel; 
e. is ervan overtuigd, dat voor het tot
standbrengen van een nieuwe partij
structuur een hervorming van het kies
stelsel op zichzel:l! niet nodig is; 
f. verklaart zich niettemin bereid te 
praten met hen, die een wijziging in de 
partijstructuur slechts haalbaar achten 
. door ingrepen in het kiesstelsel. 

(LM-15e kolom "Oproep") 

11 (Beslissingstechniek & 
rechtsstaat en democratie) 

De Volkspartij voor Vrijheid en De
mocratie enz. 
a. overwegende dat de parlementaire 
democratie niet in de eerste plaats is 
een bestuursstelsel waarbij iedereen 
over alles mag meebeslissen; 
b. dat de vergaande participatie van al
le betrokkenen in het besluitvormings
proces niet heeft geleid tot betere maar 
wel tot tragere besluitvorming; 
c. overwegende dat echter de specifieke 
motivatie van actiegroepen gunstig kan 

werken en dat actiegroepen soms met 
vrucht aantonen dat iets alleen nog 
wordt gedaan uit gewoonte en niet om
dat het zo goed gaat, of dat iets nuttigs 
wordt nagelaten omdat het ongewoon 
is; 
d. dat actiegroepen voor de overheid op 
z'n minst een nuttige signaalfunctie 
hebben, maar hun activiteiten nimmer 
de doorslag mogen geven, omdat zij niet 
langs democratische weg tot stand zijn 
gekomen en hun aandacht richten op 
deelbelangen; 
e. van oordeel dat daarentegen overleg 
met specifiek gemotiveerde burgers ge
wenst is en dat dit overleg ruimer moet 
worden opgezet; 
f. verzet zich tegen elke vorm van orga
nisatiedwang en bepleit verkiezing van 
de vertegenwoordigers door alle verte
genwoordigden; 
g. voorts van oordeel dat liberalen geen 
maatschappijbeeld voor ogen staat dat 
in het verleden is gevormd; 
h. verlangt een grotere mate van vrij
heid, juist omdat daardoor meer krach
ten ter beschikking komen voor ver
nieuwing. 
(zie LM-2 - Beslissingstechniek- Ac
tie? Overleg! en L.~-S - Rechtsstaat 

en Democratie) 

111 (Rechtsstaat en 
democratie 11) 

De Volkspartij voor Vrijheid en De
mocratie enz. 
a. ovenAregende dat de steeds toenemen
de complexiteit van de moderne samen
leving het gevaar inhoudt dat de afwe
ging van belangen tussen individu en ge
meenschap niet altijd goed plaatsvindt; 
b. dat het bovendien voor de burger 
steeds moeilijker wordt in verweer te 
komen tegen al dan niet vermeend 
machtsmisbruik van de overheid; 
c. is van mening dat in de grondwet een 
aantal nieuwe grondrechten ter bescher
ming van het individu moeten worden 
opgenomen, waarbij in de eerste plaats 
te denken valt aan grondrechten ter be
scherming van de persoonlijke levens
sfeer, alsook aan een recht op informa-

Als Uw bouwproblemen om een 
geavanceerde oplossing vragen • • • 

Raadpleeg dan eens een paar 
kreatieve meedenkers 

lntech-Holland Is een jong adviesburo 
met toch een jarenlange ervaring In. 
konstruktie en montage van: 

Hunter Douglas Ir,\ Plafonds 
\LI Gevelbekleding 

Aluminium gevelplaten, 
Sandwich panelen 
Zonneroasters 

lil bouwelementen 

Binnen· en buitenjalouzle~n 

Gelsoleerde stalen dakelementen; 
het komplete, geprefabriceerde dak. 

Voor Informatie of uitvoerige dokumentatie 
neemt U dan eens kontakt op me~ 
A. J. van der Klei of F. J. Pleters 
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tie· 
d. dat daarnaást het recht van beroep 
op overheidsbeslissingen duidelijker ge
stalte moet krijgen door vorming van 
een naast de gewone rechterlijke macht 
staand apparaat van administratieve 
rechters met als top een apart in te 
stellen Constitutioneel Hof en instelling 
van een commissaris - van onderzoek 
(ombudsman). 

(LM-S- Rechtsstaat en Democratie) 

IV (Bestuurlijke organisatie) 
De Volkspartij voor Vrijheid en De

mocratie enz. 
a. overwegende dat een modern en effi
ciënt werkend overheidsapparaat nodig 
is om de huidige en toekomstige bcleids
problemen op te lossen; 
b. en dat de bestuurskracht moet wor
den versterkt door de besluitvorming 
sneller te laten plaatsvinden, waarbij 
de betrokkenheid van de burgers zo 
groot mogelijk dient te zijn; 
c. is van mening dat de bestuurlijke be
slissingsbevoegdheid beperkt moet blij
ven tot drie bestuurslagen: lokaal, re
gionaal, nationaal; 
d. een herindeling van de bestaande 
provincies noodzakelijk is voor het goed 
functioneren van de regionale bestuurs
laag, waarbij maximaal 20 bestuurseen
heden mogen ontstaan; 
e. het totale . .takenpakket van de over
heid over de drie bestuurslagen moet 
worden verdeeld, met als uitgangspunt 
dat het werk, dat door de lagere orga
nen kan worden verricht ook door deze 
moet worden gedaan; 
f. een voortdurende kritische toetsing 
van de overheidstaken noodzakelijk is 
waarbij taken die overbodig zijn gewor
den moeten worden afgekapt, ook al om 
ruimte te blijven houden voor nieuwe. 

(LM-3- Bestuurlijke organisatie) 

V (Bevol~ingsvraagstuk) 
De Volkspartij voor Vrijheid en De-

mocratie enz. --
overwegende 
a. dat voortzetting van de bevolkings
groei in ons land tot een onaanvaardba
re overbevolking zal leiden; 
b. dat het ontstaan van een "mieren
staat" voorkomen moet worden en een 
behoorlijk bestaan met minder mensen 
geprefereerd moet worden boven een 
minimaal bestaan met te veel mensen; 
c. dat de bepaling van de gezinsgrootte 
de uitsluitende verantwoordelijkheid van 
de ouders moet blijven; 
is van mening 
d. dat de overheid al het mogelijke 
moet doen om de bevolkingsgroei stop 
te zetten; 
e. dat als mogelijkheden hiertoe kunnen 
dienen: 
1. het bevorderen van de voorlichting 
over de bevolkingsproblematiek; 
2. vereenvoudiging van de mogelijkheid 
tot vrijwillige sterilisatie en tot het ver
krijgen van anti-conceptiemiddelen; 
3. geleidelijke afschaffing van de kin
derbijslag en beperking van de kinder
aftrek; 
4. vermindering en op den duur afschaf
fing van het verschil in belastingheffing 
tussen vrijgezellen en ge}).uwden; 
5. vermindering van de immigratie door 
bepàalde werkzaamheden voor Neder
landers aantrekkelijk te maken. 

(LM-3- Bevolkingsvraagstuk) 

VI (Milieubeheer) 
De Volkspartij voor Vrijheid en De

mocratie enz. 
a. overwegende dat de ontplooiing van 
elke burger in belangrijke mate mede 
wordt bepaald door de kwaliteit van het 
milieu; 
b. voorts dat het tot stand brengen· van 
een goed milieu de individuele en collec
tieve verantwoordelijkheid is van alle 
geledingen van de maatschappij; 
c. en dat een harmonisch samenspel 
noodzakelijk is tussen de mens en zijn 
omgeving, ên tussen de onderdelen van 
die omgeving; 
spreekt als haar oordeel uit: 
d. dat het onjuist is om een tegenstel
ling te zien tussen milieubescherming en 
economische groei; 
e. dat veeleer sprake is van een priori
teitenkeuze bij de vervulling van indivi
duele en collectieve behoeften; 
f. dat het meer centraal stellen van een 
schoon leefmilieu alleen effectief is als 
een deel van de vooruitgang in welvaart 
hiertoe wordt aangewend; 
g. dat de kosten via het normale prijs
mechanisme en via speciale heffingen 
zullen moeten worden opgebracht; 
is voorts van mening dat: 
h. een nationaal milieubeleid moet wor
den vastgesteld als onderdeel van het 
totale regeringsbeleid; 
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i. dat bij het vaststellen van. dit beleid 
rekening dient te worden gehouden met 
de samenhang met de overige onderde
len van het overheidsbeleid; 
g. dat bij het beleid inzake de ruimtelij
ke ordening grenswaarden voor alle 
vormen van milieuverontreiniging en 
milieubederf dwingend moeten worden 
voorgeschreven. 

(LM-3 - 1\lilieubeheer) 

VIl (Milieubeheer 11) 
De Volkspartij voor Vrijheid en De

mocratie enz. 
a. overwegende dat de industrie haar 
beleid er op dient te richten, dat onge
wenste neveneffecten tot een aanvaard
baar minimum worden beperkt, 
is van mening dat 
b. de industrie verslag dient uit te bren
gen over de wijze waarop de grondstof
fenstroom binnen de industrie wordt be
heerd; 
c. de ontwikkeling van milieuvriendelij
ke processen en produkten dient te wor
den bevorderd, evenals de mogelijkheid 
om afvalstoffen weer in de kringloop op 
te nemen; 
d. de overheid de toepassing van tech
nologische vernieuwingen, die tot ver
scherping van de milieuproblematiek 
leiden, dient te verhinderen; 
e. de overheid zichzelf van milieubedrei
gende activiteiten dient te onthouden; 
f. de overheid grenswaarden dient vast 
te stellen welke naast absolute verbo
den tevens moeten aangegeven welke 
verontreinigingen onder welke omstan
digheden wel aanvaardbaar zijn. 

(LM-3 - Milieubeheer) 

VIII (Ruimtelijke ordening) 
De Volkspartij voor Vrijheid en De

mocratie enz. 
overwegende 
a. overwegende dat Nederland dank zij 
.zijn geografische ligging in de Europe
·Se ·rivierendelta een belangrijke indus
trie-, verkeers- en vervoersfunctie heeft 
.verkregen; 
is van mening dat 
b. de ruimtelijke problematiek het beste 
opgelost kan worden door een geogra
fisch natuurlijke spreiding van indus
triële en andere activiteiten over ons 
land; 
c. de onderlinge verschillen tussen de 
delen van ons land zo volledig mogelijk 
tot hun recht dienen te komen, zowel in 
het grondprijsbeleid, als in de volledige 
doorberekening van kosten ten gevolge 
van congestie en milieu-aantasting; 
d. een hernieuwde studie nodig is over 
het functioneren van de Randstad en 
van de overige delen van Nederland ge
zien tegen de achtergrond van de pro
blematiek van de Randstad en de nood
·zakelijke ontplooiing van stimulerings
gebieden; 
e. derhalve in ons dichtbevolkte land 
een lange-termijnplanning noodzakelijk 
is, waarbij de nationale overheid duide
lijke richtlijnen en aanwijzingen dient 

vrijheid en 
democratie 

e De redactie van Vrijheid en 
Democratie is gevestigd te Hil
versum, Pieter de 11oogblaan 87. 
Hoofdredacteur en voorzitter van 
de redactiecommissie is de heer 
Ph. c. la ChapeUe. 

e De · aboónementen-administratle 
wordt. verzorgd door het alge
meen secretariaat van de VVD, 
Koninginnegracht 57 te Den Haag 
(telefoon 070 - 604803). Voor 
adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secreta
riaat. 

• De advertentie-exploitatle wordt 
verzorgd door de Nederlandse 
Dagblad Unie, Westblaak 180 
(postbus 824) te Rotterdam, tele
foon 010 · 147211. 

secretariaat 
tweede kamer fractie 

• Het secretariaat van de VVD· 
fractie in de Tweede Kamer Is ge
vestigd in het gebouw van de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1 A te 
Den Haag. Telef. (070) - 6149 11. 

algemeen 
secretariaat 

e Het algemeen secretariaat van 
de VVD is gevestigd te Den 
Haag, Koninginnegracht 57, tele· 
foon (070) - 604803. Postreke
ning: 67880 ten name van de al
gemeen secretaris van de VVD te 
Den Haag. 

te geven aan provincies en gemeenten 
voor de opstelling van streek- en be
stemmingsplannen. 

(LM-3 - Ruimtelijke Ordening) 

IX (Onderwijs I) 
De Volkspartij voor Vrijheid en De

mocratie enz. 
overwegende 
a. dat het gewenst is dat een ieder naar 
pl'estatie wordt beloond; 
b. dat voorkomen moet worden dat mo
nopolieposities op de arbeidsmarkt tot 
niet gerechtvaardigde beloningsverschil
Ien leiden; 
is van mening 
c. dat iedereen er recht op heeft zich 
door middel van onderwijs te bekwamen 
voor de prestatie die hij kan en wil 
leveren; · 
d. dat de selectie in het onderwijs uit
sluitend plaatsvindt op basis van per
soonlijke prestaties en vermoedelijke 
maatschappelijke behoefte, 
e. dat niemand om financiële redenen 
gedwongen wordt af te zien van het 
volgen van onderwijs, waarvoor hijjzij 
de geschiktheid bezit. 

(LM-1- Onderwijs, kolom 6 en 7) 

X (Onderwijs 11) 
De Volkspartij voor Vrijheid -en De

mocratie enz. 
overwegende 
a. dat niemand op grond van afkomst 
of aanleg verhinderd mag worden zich 
zo goed mogelijk te ontwikkelen; 
b. dat voorkomen moet worden dat de 
kwaliteit van het onderwijs vermindert; 
is van mening 
c. dat niet alleen aan het intellectueel 
minder bedeelde doch evenzeer aan het 
talentvolle kind aandacht besteed moet 
worden; 
d. dat verbetering van de onderwijs
technologie in vele gevallen wellicht een 
beter middel is om tot een meer indivi
duele begeleiding van het kind te komen 
dan verdere verlaging van de leerlingen
schaal; 
e. dat grote aandacht besteed moet wor
den aan de ontwikkeling van de leer
stofplanning en aan de bijscholing van 
docenten. 

(LM-4- Onderwijs) 

XI (Onderwijs 111) 
De Volkspartij voor Vrijheid en De

mocratie enz. 
a. dat de financiering van het onderwijs 
een steeds groter probleem wordt; 
b. dat het billijk is dat het kind een deel 
van de onderwijskosten zelf · betaalt 
wanneer het daartoe in staat is; · 
c. dat het niet gewenst is de ouders te 
dwingen te betalen voor het door het 
kind te volgen onderwijs; 
is van mening 
d. dat op korte termijn een onderzoek 
ingesteld dient te worden naar de uit
voerbaarheid van een systeem, waarbij 
de overheid een deel van de onderwijs
kosten voorfinanciert en· de onderwijs
vragende het in hem geïnvesteerde be
drag later terugbetaalt, bijvoorbeeld 
door een percentage van het meerinko
men boven een bepaalde grens tegelijk 
met de inkomstenbelasting te voldoen. 

(L;\l-<l -Onderwijs) 

XII (Sociaal-cultureel beleid) 
De Volkspartij voor Vrijheid en De

mocratie enz. 
overwegende 
a. dat deelneming aan sociaal-culturele 
activiteiten in hoge mate het "geluk en 
het maatschappelijk meebeleven bevor-
dert; · -
is van oordeel 
b. dat het sociaal-culturele in het over
heidabestel een plaats moet gaan inne
men evenwaardig aan het sociaal-econo
mische; 
c. dat het er daarbij niet om gaat cul
tuur als weggeefgoed te presenteren; 
d. dat de overheid veeleer er op bedacht 
moet zijn bepaalde groepen, die maat
schappelijk nog zijn gehandicapt, in 
staat te stellen hun traditionele achter
stand in te lopen. 

(LM-1- Onderwijs kolom 7 en 8) 

XIII (Sociaal-economisch 
beleid) 

De Volkspartij voor Vrijheid en De
mocratie enz. 
a. van mening dat het doel van de so
ciaal-economische politiek is het beïn
vloeden van het economisch proces op 
zodanige wijze dat in zoveel mogelijk 
behoeften wordt voorzien; 
b. dat het beginsel van vrije onderne
mingsgewijze produktie dient te worden 
gehandhaafd mede omdat het hierop ge
baseerde stelsel 
c. onze politieke democratie heeft moge
lijk gemaakt; 
d. op humane wijze de inventiviteit en 
energie van concurrerende ondernemers 
voor de gehele maatschappij mobiliseert 
en 
e. de aanwezigheid van vele hoogwaar
dige consumenten vereist en aldus een 
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Het woord is aan U 
Op deze pagina's publiceren wij de 

door de stuurgroep opgestelde ont
werp-resoluties naar aanleiding van 
het Liberaal Manifest. Evenals bij de 
inhoud van het manifest zelf het ge
val was, zijn de resoluties, waarvan 
de inhoud steeds zoveel mogelijk let
terlijk aansluit bij de redactie van 
het manifest, voor verantwool'delijk
heid van de stuurgroep en beoogt het 
hoofdbestuur met de openbaarma
king daarvan niet tot uitdrukkelijke 
stellingneming over te gaan. 

. Het woord is nu aan de partijiellen. 
Zoals eerder bericht hebben de leden
vergaderingen van de afdelingen tot 
28 februari a.s. de gelegenheid amen
dementen en wijzigingsvoorstellen in 
te dienen. 

Zonder aan het recht van amende
ment, dat aan de algemene vergade
ring toekomt, te kort te willen doen 
dringt het hoofdbestuur er op aan 
dat aan de inhoud en formulering 
van de resoluties in beginsel geen 
veranderingen worden aangebracht, 
maar dat de partij zich beperkt tot 
gehele of gedeeltelijke aanvaarding 
dan wel verwerping van de resolu
ties, die met het oog daarop per ali
nea van een letteraanduiding zijn 
voorzien, terwijl daarnaast wel de 
mogelijkheid tot aanvulling (uitbrei
ding) uitdrukkelijk openstaat. 

De reden hiervan is de volgende: 
het manifest is in voorname mate 
mede opgesteld om als gespreksbasis 
te kunnen dienen met anderen, bui
ten de partij. Ais dergelijke gesprek
ken op gang komen zou aan die ge
sprekken een reële basis ontbreken 
wanneer niet zou vaststaan of en in 
hoeverre de partij de in het manifest 
neergelegde gedachten deelt. 

Om de opinie van de partij te kun
nen peilen zijn nu de voornaamste 
punten uit het manifest samengevat 
in resoluties. Wijzigt de partij de 
tekst van de resoluties door aanvaar
ding van amendementen, dan zou bij 
gesprekken met het manifest als ba
sis telkens moeten worden vergele
ken of de tekst van de aanvaarde 
resoluties niet afwijkt (als gevolg 
van amendering) van de oorspronke
lijke tekst. 

Het is echter anderzijds duidelijk 
dat het stuk van de stuurgroep ook 
weer niet aan de partij kan worden 
voorgelegd à prendre ou à laisser. 
Vandaar dat het hoofdbestuur meent 
dat het de voorkeur verdient het 
eigen VVD-gevoelen - voor zover 
dat in min of meer in het oog sprin
gende wijze mocht afwijken van het 
manifest - tot uiting te doen komen 
en de standpunten over de door de 
stuurgroep ontworpen teksten niet 

uitgebouwd belang bij spreiding van de 
welvaart heeft; 

f. is van oordeel: dat. de overheid op 
ethische gronden moet zorgen voor de 
zwakkeren in de saménleving en voorts 
een taak heeft waar het particuliere 

·initiatief niet tegemoet kan komen aan 
een relevante vraag; 
g. dat het tempo waarin aan de vele 
aanspraken op het nationale inkomen 
wordt tegemoet gekomen enerzijds de 
toekomstige economische groei in ge
vaar brengt en anderzijds via de geld
ontwaarding leidt tot een willekeurige 
- dat wil zeggen niet op een bewust 
politiek besluit gebaseerde - herverde
ling van de economische beschikkings
macht; 
h. spreekt z.ich uit voor een duidelijke 
begrenzing van het niveau van de over
heidsuitgaven, gezien de beperkende in
vloed ervan op de vrijheid van inko
mensbesteding door het individu; 
i. en voor een discussie over het niveau 
en de doelmatigheid van de overheids
uitgaven alsmede van de inkomensover
drachten; 
j. denkt daarbij aan voortschrijdende 5 
tot 10 jaren begrotingen, voortdurende 
kritische toetsing van het takenpakket 
van de overheid, berekening van finan
ciële consequenties die beleidsbeslissin
gen nu en in de toekomst zullen hebben, 
toepassing van het profijtbeginsel op al
le daarvoor in aanmerking komende ter
reinen van overheidszorg en regelmatige 
herwaardering van de financiële conse
quenties van de bestaande wetgeving. 

(LM-4- Sociaal-economisch beleid) 

XIV (Buitenland beleid) 
De Volkspartij voor Vrijheid en De 

moeratle enz. 

door veranderingen in die teksten 
maar door vóór- of tegenstemmen te
gen een of meer alinea's (of gehele 
resoluties) tot uitdrukking te bren
gen. De aanvaarde resoluties zullen 
in hun uiteindelijke vorm het partij
standpunt t.a.v. het Liberaal Mani
fest weergeven. 

Voor wat de procedure betreft 
wordt verwezen naar de publikaties 
in de twee voorafgaande numme.-s 
van "Vrijheid en Democratie." 

In het kort luidt deze: 
• inzending aan de secretaris van 
de kamercentrale, waartoe de be
treffende afdeling behoort, van de 
door de ledenvergaderingen van de 
atdelingen aanvaarde amendemen
ten en wijzigings(aanvullings)voor
stellen vóór 28 februari. 
• overleg van de afdelingen met 
hun ka1nercentrale over samenvoe
ging c.q. opnieuw redigeren van door 
de afdelingen binnen de kamercen
trale ingediende amendementen en 
wijzigingsvoorstellen die in beginsel 
hetzelfde beogen, maar onderling van 
redactie verschillen tussen 1 en 15 
maart. De aldus tot stand gekomen 
nieuwe redacties door de kamercen
trales in te zenden naar het Alge
meen secretariaat vóór 15 maart. 
• tussen 15 en 22 maart vergade
ring van leden van het dagelijks be
stuur met vertegenttoordigers van 
alle kamercentrale-besturen ten ein
de amendementen en wijzigingsvoor
stellen !fie in beginsel hetzelfde be
ogen, maar onderling van redactie 
verschillen, opnieuw te redigeren. 
• publikatie van de aldus tot stand 
gekomen amendementen en wijzi
gingsvoorstellen in "Vrijheid en De
mocratie" van 30 maart. 
• behandeling van de ontwerp-reso
luties met . amendementen en wijzi
gingsvoorstellen tijdens de jaarlijkse 
algemene vergadering op 13 en 14 
april te Assen. 

Het aantal ontwerp-resoluties is 
groter geworden dan het hoofdbe
stuur had gehoopt. Hoewel het 
hoofdbestuur op zelfbeperking aan
dringt bij het opstellen van amende
menten en wijzigingsvoorstellen -
de voorkeur gaat uit naar uitsluitend 
aanvullingsvoorstellen is het 
geenszins uitgesloten dat het niet 
mogelijk zal zijn alle ontwerp-resolu
ties te behandelen. Het hoofdbestuur 
zal op 30 maart publiceren aan wel
ke volgorde het de voorkeur geeft en 
welke overblijvende ontwerp-resolu
ties dari bij· een volgende gelegenheid 
zullen worden behandeld. 

MR. F. KORTHALS ALTES 
algemeen secretaris 

a. overwegende dat de door haar vurig 
gewenste internationale rechtsorde 
slechts op lange termijn kan worden 
verwezenlijkt; · 
b. dat zij het beste kan worden bereikt 
via het tot overleg dwingende machts
evenwicht tussen de thans hegemoniale 
machten Amerika, Rusland en China; 
c. dat Rusland tracht West-Europa als 

"factor in dit evenwicht uit te schakelen 
(Finlandisering); 
d. dat in de macht van de Verenigde 
Staten van Amerika de enige garantie 
ligt voor ons om in vrijheid zelf over 
binnenlandse aangelegenheden te kun
nen blijven beslissen; 
e. spreekt de overtuiging uit, dat Ne
derland bij de eigen positiekeuze steeds 
rekening moet houden met de inzichten 
en belangen van de VS, ook al heeft 
Washington niet altijd het politieke of 
morele gelijk aan zijn :uijde; 
f. onderstreept de noodzaak van een ef-· 
ficiënte (dat wil zeggen zowel goede als 
economisch draagbare) defens~e en 
g. meent derhalve, dat alle onderdelen 
van het defensie-apparaat volgens de 
regels van de bedrijfsvoering behoren te 
functioneren en dat aanpassing van de 
interne verhoudingen binnen de krijgs
macht aan vaststaande inzichten op so
ciaal-psychologisch gebied strikt nood
zakelijk is; 
h. acht voorts verdere stijging van de 
ontwikkelingshulp een morele én politie
ke eis; 
i. acht het echter zinvol de ondergang 
van de westerse politieke en maatschap
pelijke structuren nooit te bevorderen 
door overmatige steun aan landen die 
zich ontwikkelen tot bondgenoten van 
Rusland of China. 

(L.l\1-4- Buitenlands beleid} 
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West-Nederland 

• 

Defensie: geen man 
en geen cent? 

AMSTERDAM - Onder de ti
tel "Defensie: geen man en geen 
cent?" organiseert de afdeling 
Amsterdam 19 februari in samen
werking met de landelijke defen
siecommissie een openbare avond 
over de krijgsmacht. Plaats: klei
ne bovenzaal Krasnapolsky. Aan
vang 20.00 uur. 

Inleiders zijn A. Ploeg, lid van 
de tweede kamer en luitenant-ko"
lonel der infanterie over "Leger 
in de schijnwerper", W. P. de 
Jong, luitenant-kolonel van de 
luchtmacht, werkzaam bij de 
luchtmachtstaf, over "Eigen 
luchtmacht?", H. de Booy, kapi
tein-luitenant ter zee bij de mari
nestaf over .,Noordzee, weinig 
maritieme dreiging" enG. W. Ke
ja, lid van de tweede kamer over 
"Democratisering en vermaat
schappelijking.'' Als voorzitter zal 

".optreden mr. J. M. Bast, vice
voorzitter van de Amsterdamse 
afdeling en· tevens voorzitter van 
de defensiecommissie van de 
VVD. 

Kadercursussen 
in Alkmaar 

Alkmaar. - Zoals al eerder gemeld, 
worden op de zaterdagen 3, 17 en 31 
maart in het Gulden Vlies te Alkmaar 
kadercursussen gehouden. De aanvang 
van de cursussen is 10.00 uur. Ze zullen 
duren tot 16.00 uur. Belangstellenden 
uit het gebied van de kamercentrale 
Den Helder worden· geadviseerd zich zo 
spoedig mogelijk op te geven bij het 
secretariaat: Cromhoutstr/lat 30 te 
Heerhugowaard (tel. 02207- 11277). 

Kamercentrale Utrecht 
Utrecht - De kamercentrale Utrecht 

houdt haar voorjaarvergadering op 
maandag 19 februari in hotel café-' 
restaurant "De Biltse Hoek" in De 
Bilt. Aanvang 20.00 uur. Besproken 
worden de gebruikelijke huishoudelijke 
aangelegenheden, waaronder de be
schrijvingsbrief (agenda) voor de alge
mene vergadering van de partij op 13 
en 14 april te Assen. Ook de activitei
ten, waarvoor kamercentrale zich ge
steld ziet, worden doorgenomen. Daar
onder vallen met name de voorbereidin
gen voor de komende verkiezingen voor 
de provinciale staten en gemeenteraad. 
In de provincie Utrecht is de VVD bij 
de jongste kamerverkiezingen in sterkte 
de tweede partij geworden. Zij deelt die 
eer met provincies als Drenthe, Noord
en Zuid-Holland en Zeeland, maar haar 
percentage is in Utrecht het hoogst 
(17.6). De kamercentrale hoopt middels 
een goed gerichte campagne de achter
stand die de VVD in Utrecht nog heeft 
op de PvdA die 23.1 pct. van de stem
men behaalde, in te lopen of geheel weg 
te werken. 

Kamercentrale Dordrecht 
Dordrecht - De kamercentrale Dor

drecht belegt woensdag 7 februari een 
bijeenkomst in café-restaurant "Engels" 
te Rotterdam. Dr. L. Ginjaar te Rijs
wijk zal spreken over de stellingen Li
beraal Manifest. Aanvang 20.00 uur. 

Verdere belangrijke vergaderdata van 
de kamercentrale: 

Woensdag 28 februari: Algemene ver
gadering in café-restaurant "Engels" te 
Rotterdam over de amendementenbeurs 
Liberaal Manifest en bespreking kandi
daatstelling lid hoofdbestuur. Aanvang 
20.00 uur. 

Vrijdag 30 maart: Algenüme vergade
ring ter bespreking beschrijvingsbrief. 
Eveneens in café-restaurant "Engels" te 
Rotterdam. Aanvang 20.00 uur. Vrijdag 
8 mei: Voorjaarsvergadering. 

Zaterdag 9 juni: Feest. 25 jaar VVD 
in de kamercentrale Dordrecht. 

Ledenvergadering 
De Bilt-Bilthoven 

De Bilt/Bilthoven De plaat-
selijke afdeling van (ie VVD houdt 27 
februari haar jaarlijkse algemene leden
vergadering in hotel Heidepark, Jan 
Steenlaan te Bilthoven. Aanvang 20.00 
uur. Op de agenda staan onder meer de 
verkiezing van nieuwe bestuursleden en 
de behandeling van de stellingen enjof 

Boelt's Scheepswenen en 
Machinefabriek N.V. 
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Geridderd 
In het gemeentehuis te Bergen

NH had woensdag 24 januari een 
feestelijke bijeenkomst plaats, 
waarvan een onzer geestverwan
ten het middelpunt uitmaakte. De 
heer Franck, VVD-wethouder en 
tevens loco-burgemeester van de
ze gemeente, kreeg nl. de versier
selen opgespeld behorende bij de 
koninklijke onderscheiding van 
Ridder in de orde van Oranje 
Nassau. 

Het is op grond van de vele 
verdiensten, welke hij heeft gehad 
op het gebied van de economie, 
zowel als van die in de politiek, 
dat hem deze onderscheiding werd 
toegekend. 

De raadzaal was geheel gevuld 
met familie, vrienden en kennis
;en toen deze plechtige uitreiking 
plaats vond. In warme bewoordin
gen schetste burgemeester Ritse
ma daarbij de persoon van de 
heer Franck en diens inzet voor -
de gemeenschap in de plaats zij
ner inwoning. 

Vanuit de kring van de VVD 
sprak de heer Ris, voorzitter van 
de Kamercentrale Den Helder, 
daarbij naar voren brengend de 
verscheidene belangrijke functies, 
welke de heer Franck in zijn poli
tieke leven heeft vervuld. Zo was 
hij o.m., naast zijn bestuursfunc
ties in de plaatselijke afdeling, 
voorzitter van de Statencentrale 
Alkmaar en Hd van de Kamercen
trale. Door deze laatste werd hij 
aangewezen als afgevaardigde in 
het hoofdbestuur van de partij. 

Was deze dag voor de heer 
Franck een definitief afscheid van 
de zakelijke wereld, voor zijn po
litieke loopbaan is dit nog geens
zins het geval. 

vraagpunten bij het Liberaal Manifest: 
Van het zittende bestuur zijn aan de 
beurt van aftreden mevrouw Verberg en 
de heren Attema en Zwaardemaker. 
Mevrouw Verberg is herkiesbaar. De 
heren Versloot en Wage staan kandi
daat voor de vervulling van de vacatu
res. De heer C. W. d'Huy is kandidaat 
voor het voorzitterschap. 

Begrotingsdebat in Leiden 
Tijdens de algemene beschouwingen 

bij de begrotingsbehandeling in de Leid
se gemeenteraad heeft de VVD-fractie
voorzitter aldaar, mr. J. G. C. Wieben
ga, onlangs een nogal opzienbarende 
uitspraak gedaan. 

Leiden wordt sinds 1970 bestuurd door 
een college van b. en w. dat slechts uit 
een minderheid van de raad is samenge
steld. Dit is zo gekomen, doofdaf het 
PAK-Leiden (PvdA-D'66) alleen wet
houders wilde leveren indien het daar-
mee in het college van b. etr w. een 

absolute meerderheid zou verkrijgen (in 
de raad heeft het PAK slechts 15 van 
de 39 zetels). 

Onlangs is bekend geworden dat een 
deel van het PAK bij de raadsverkiezin
gen in 197 4 wil komen tot de vorming 
van een meerderheidscollege, als derde 
alternatief tussen de mogelijkheid van 
een afspiegelingscollege en die van een 
minderheidscollege. 

De VVD-fractie in Leiden heeft zich 
bij monde van haar fractievoorzitter be
reid verklaard met het PAK over deel
neming aan een dergelijk meerderheids
college te onderhandelen. "Dat neemt 
overigens niet weg, dat wij in beginsel 
het meest blijven voelen voor een af
spiegelingscollege," aldus de heer Wie
benga. 

Bestuursmutaties 
Lisse - In de afdeling Lisse heeft de 

heer J. M. A. Thomas, Johan Verneer
straat 6, de functie van voorzitter op 
zich genomen. Secretaris J. A. Bom, 
Kievitstraat 24, heeft ook de functie van 
penningmeester erbij gekregen. 

R\jswijk - De afd. Rijswijk heeft 'n 
nieuw bestuur. Het is thans als volgt 
samengesteld: ir. J. H. Jansen (voorz.); 
ir. E. A. Hekker (vice-voorz.); mr. J. C. 
R. D. M. van der Heyden (1e secretaris, 
adres: Dr v. d. Knaaplaan 9); mevr. C. 
A. Keijman-van Lieshout (2e secr.); A • 
v. d. Lely (1e penningm.); drs. F. H. 
Meppelder (2e penningm.); mevr. S. 
Udo-Eenink (propaganda). 

Spreekbeurten van 
kamerleden 
e 5 februari: G. W. Keja spreekt voor 
de afdeling Bloemendaal. Café-restau
rant Rusthoek, 20.00 uur. 
• 8 februari: Kennismakingsavond 
voor nieuwe leden van de afdeling Gou
da. Aanwezig zullen zijn de Kamerleden 
mej. mr. A. Kappeyne-van Coppello en 
mr. F. Portheine, alsmede de heren J. 
van Dijk (fractievoorzitter VVD in de 
Goudse gemeenteraad) en drs. J. Prak 
(secr. van de propagandacommissie van 
de kamercentrale Leiden). Sherrybode
ga, 20.00 uur. 
• 9 februari: Ir. D. S. Tuijnman discus
sieert met drs. B. van der Lek (PSP) 
op een didactiek-conferentie voor Mavo
onderwijs over het milieu. Conferentie
oord Woudschoten, Zeist, 11.30 uur. 
e 9 februari: mr. dr. C. Berkhouwer 
spreekt op de oprichtingsvergadering 
van de nieuwe afdeling Nieuwe Niedorp, 
20.00 uur. 
e 16 februari: mevr. drs. N. Smit
Kroes spreekt voor de ondercentrale 
Goeree-Overflakkee. De Schakel, Dirks
land, 20.00 uur. 
e 16 februari: G. W. Keja spreekt voor 
de afdeling MidwoudjOostwoud, over de 
politieke situatie en de plaats van de 
VVD daarin. 
e 19 februari: drs. D. J. D. Dees 
spreekt voor de vrouwen in de VVD te 
Laren. 
e 22 februari: mr. H. E. Koning 
spreekt voor de rouwen in de VVD te 
Rotterdam over inspraak. 10.00 uur ten 
huize van mevrouw Tellegen-Buist, 
Voorschoterlaan 100, Rotterdam. 
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Van schadepost tot umelkkoe" 

VERVOLG VAN PAGINA 1 

Culiorale commissie 
tagan filmkeuring 

De culturele commissie van de VVD 
vergaderde 7 december in Den Haag. De 
bijeenkomst stond geheel in het teken 
van de filmkeuring, waarover werd ge
debatteerd aan de hand van een nota 
van ons kamerlid mevrouw mr. E. Ve
der-Smit. 

Daarbij ging men diep in op de uit
werking van de visuele massamedia op 
het gevoelsleven van de mens, de wense
lijkheid de keuring voor volwassenen of 
kinderen te handhaven en de verenig
baarheid van filmkeuring mert de vrijheid 
van meningsuiting. De vergadering 
sprak zich vrijwel eenstemmig uit voor 
de afschaffing van de keuring voor vol
wassenen. Een verdeelde mening bleek 
te heersen over de wenselijkheid van 
een keuring voor kinderen. 

Overigens moet er op worden gewezen 
dat het de PTT de laatste jaren r.iert 
gelukt is om alle kapitaalsuitgaven zelf 
te financieren. In de jaren 1969 tjm 
1972 heeft de Staat met resp. 26, 
166, 264 en 95 miljoen gulden moeten 
bijspringen. Dat ondanks het feit, dat 
toch menigmaal posten van de investe
ringen werden geschrapt. Uit de stuk
ken blijkt, dat ook dit jaar bezuinigd is; 
aanvankelijk waren de investeringen 
f 84 miljoen hoger geraamd. Dit jaar 
worden nu echter ook de rollen omge
draaid. Als onderdeel van het dekkings
plan moet de PTT namelijk f 87 mil
joen aan de schatkist offeren. 

87 miljoen 
Over die f 87 miljoen is nogal wat 

deining ontstaan. De Volkskrant sprak 
van een "stiekeme belasting" en de ~i
recteur van het Kansurnenten Kontakt 
vond dat "de PTT geen melkkoe mag 
zijn." Toch zou het, alvorens in veront
waardiging los te barsten, verstandig 
zijn om de volgende punten in overwe
ging te nemen: 

a) Blijkbaar is het een doodnormale 
zaak, dat wanneer een overheidsbe
drijf verlies lijdt (zoals bijv. de Ne
derlandse Spoorwegen), er dik geld 
bij moet uit de-schatkist. Wie dat 
aanvaardt, moet ook zo consequent 
zijn om te accepteren dat wanneer 
een (ander) overheidsbedrijf winst 
maakt, geld wordt afgedragen aan 
de schatkist. · 

b) Jarenlang heeft de Staat bij moeten 
springen om de financieringstekor
ten van de PTT op te vangen, zoals 
wij hierboven reeds zagen. Is het 
dan zo onredelijk, dat de rollen eens 
worden omgedraaid? 2) 

c) Normaal gesproken rust er op de 
overheidstarteven een BTW-toeslag. 
Een paar voorbeelden: reizigersver
voer 4 pct.; goederenvervoer 16 
pct.; gas en water 4 pct.; elektrici
teit 16 pct. Over de PTT-tarieven 
wordt daarentegen gén BTW gehe· 
ven. De consument is er met die 
1 87 miljoen nog heel wat beter mee · 
af! 

De VVD wil in het algemeen de belas
tingen zo laag mogelijk houden. 
Daarom waren wij er niet zo geluk
kig mee, dat die .f 87 miljoen nodig 
waren in het dekkingsplan. Maar 
als het geld er dan toch moet ko
men - waarom dan niet van de 
PTT, op grond van bovenstaande 
overwegingen? In ieder geval vin
den wij dat een minder slecht alter
natief dan. heffing via de inkom
stenbelasting, want dat zou de mid
dengroepen weer onevenredig tref
fen. 

Tariefsverhoging 
Is de PTT inqerdaad kampioen-infla

tiemaker? Om die vraag te kunnen 
beantwoorden moeten we naar de nuch
tere cijfers kijken. Als we posterijen, 
telegrafie, telefonie en girodienst (verho
ging, resp. verlaging van de rentever
goeding aan rekeninghouders) tezamen 
nemen, is het beeld van de laatste drie 
jaren als volgt: 
1970: 1,5 pct. tariefsverlaging (in dat 
jaar werd de giro rentegeveDd) 
1971: 11,8 pct. tariefsveihoging 
1972: 6,5 pct. tariefsverhoging. 

Hoe ongelooflijk het na alle boze reac
ties ook_ mOge lijken: het ·is een feit dat 
het gemiddelde van de tariefsverhogln
gen over de laatste drie jaren niet meer 
bedraagt dan 5,6 pct. De járen vóÓr 
1970 was het zelfs minder. 

Toch is het wel begrijpelijk, waarom 
velen menen dat de verhogingen véél en 
véél meer bedragen. De bovengenoemde 
gegevens gaan over het totaal van de 
PTT. Juist de laatste tijd zijn bepaalde 
post- en telefoontarieven sterk · ver
hoogd. Zo steeg de binnenlandse port 
voor brieven· beneden de 20 gram binnen 
twee jaar van 25 naar 35 cent; de brief
kaarten van 20 naar 30 cent. Niettemin 
·- hoewel het hier gaat om categorieën 
wa,ar vrijwel iedereen mee te maken 
heeft en die daarom de meeste aandacht 
trekken, het zou toch wel wat simpel 
geredeneerd zijn indien hieruit de con
clusie werd getrokken dat de PTT haar 
tarieven met 40 à 50 pct. optrekt. Voor 
een juiste beoordeling moet het gewo
gen gemiddelde van alle tarieven wor
den genomen. 

Het is een feit, dat bepaalde posttarie
ven zwaar verliesgevend zijn. In 1970 
heeft de toenmalige regering meegedeeld 
dat het streven er op was gericht, om 

die inprincipe op te trekken tot kosten
dekkend peil, zij het dat een · zekere 
temporisatie in acht zou worden geno
men. De Tweede Kamer heeft daar mee 
ing~stemd. Moet dus worden erkend, dat 
de prijsstijgingen bij de PTT de laatste 
jaren gemiddeld genomen niet onrede
lijk waren - ten aanzien van de aange
kondigde nieuwe tariefsverhogingen 
moeten wij ons toch zeer kritisch op
stellen. In het centraal akkoord werd 
immers uitgegaan van een prijsstijging 
op jaarbasis van 5,75%. /Zonder nu te 
willen beweren dat de PTT-tarieven met 
precies dit percentage zouden moeten 
stijgen, menen wij toch dat deze norm 
in hert achterhoofd moet worden gehou
den. De rijksoverheid moet zoveel moge
lijk het goede voorbeeld geven. 

Indien de volle mep van de aangekon
digde f 92 miljoen zou doorgaan, zou 
dit samen met de laatste verhogingen 
op jaarbasis een stijging van ca. 10 pct. 
betekenen. In het andere geval zal bin
nen de begroting zelf compensatie moe
ten worden gezocht. Dat lijkt - op een 
totaal van ruim 4 ·miljard - niet bij 
voorbaat uitgesloten. 

Overigens staan de PTT waarschijn
lijk nieuwe tegenvallers te wachten. De 
begroting voor 1973 gaat uit van een 
loonsomstijging van 9 pct. en een ge
middelde materiaalkostenstijging van 5 
pct. Iedere procent méér loonstijging 
kost de PTT f 20 miljoen extra; iedere 
procent prijsstijging f 13 miljoen. 

Monopolie 
De mening, dat de tarieven naar ver

houding van de geboden service daarom 
zo hoog zijn, omdat de PTT een mono
polie bezit, wordt veel gehoord. Daarom 
is het goed, er nader op in te gaan. Het 
monopolie van de PTT is eigenlijk be
perkt. Het wettelijk monopolie strekt 
zich uit tot de bezorging van brieven 
beneden de 500 gram en briefkaarten, 
_afkomstig van meer dan één afzender. 
Voor de telefonie en telegrafie bestaat 
er een feitelijk monopolie, omdat de 
Kroon geen gebruik maakt van de mo
gelijkheid om concessies aan anderen te 
verlenen. 

Nu is het ontegenzeglijk waar, dat 
sommige (onwettig opererende) stads
postdiensten in de korte tijd van hun 
bestaàn aanzienlijk goedkoper konden 
werken dan de PTT. Dat is niet zo ver
wonderlijk, want wat zij in feite deden 
was: het meest rendabele deel van de 
markt afromen. Wanneer hun zou wor
den opgedragen om voor hetzelfde geld 
een dWlbevolkte plattelandsgemeente te 
bedienen, zou hun animo aanzienlijk 
zijn bekoeld! Om maar te zwijgen van 
bezorging door heel Nederland, of zelfs 
het hele EEG-gebied! De PTT doet dat 
allemaal wél voor hetzelfde geld. Na
tuurlijk zou ook de PTT voor stadspost 
een lager tarief kWlnen voeren. Vroeger 
was dat ook zo. Maar dat zou zonder 
twijfel tot gevolg hebben, dat dan d.e 
overige post duurder moest worden. 
Hetzelfde geldt voor het EEG-eenheids
tarief. Dath het EEG-gebied postaal als 
binnenland wordt beschouwd, heeft een 
bewust bedoelde betekenis van eenheid. 

Al met al valt mOeilijk te beoordelen, 
of het PTT-monopolie inderdaad ave" 
rechts werkt voor de efficiency van het 
bedrijf. Wel Q}oet worden opgemerkt, dat 
het personeelebesta.nd bij de PTT niet erg 
hard ~ploopt (het komende jaar bijv. 
nog geen 1 pct.), terwijl de verwerkte 
hoeveelheden post, telefoonverkeer, tele
grammen, ètc. méér toeneemt. De ar
beidsproduktiviteit stijgt dus wel. He
laas staat daar ook wel voor bepaalde 
onderdelen een verminderd dienstbetoon 
tegenover. 

Service 
Zeer terecht wordt allerwegen ge

klaagd over het nieuwe postbestellings
systeem. Dat het de bedoeling is, om ge
leid~lijk aan overal slechts éénmaal per 
dag de post te bezorgen, is voor de 
meeste mensen wel acceptabel. Zeker 
wanneer men weet, dat de tweede be
stelling nog geen vijfde deel van de hoe
veelheid brieven van de eerste bestelling 
omvat, en het daarom een bijzonder du
re, inefficiënte zaak is. Maar het tijdstip 
waarop die ene bestelling dan plaats 
vindt is in vele gevallen bijzonder laat, 
en dat is voor de bedrijven en vrije 
beroepsbeoefenaren een onverteerbare 
zaak. En het alternatief, namelijk om 
dan maar (in arren moede) een postbus 
te nemen, is niet voor iedereen werk-
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baar. Deze kwestie moet beslist nader 
onderzocht worden. Met name moet 
worden afgewogen, waar het optimum 
ligt tussen service-verlening en kosten. 
Het is natuurlijk heel· mooi dat de PTT 
streeft naar het drukken van de kosten 
van de postbestelling, maar het niveau 
van de service mag niet onaanvaard
baar laag worden. 

(Zo maar een losse suggestie: zou het 
denkbaar zijn om voor brieven, geadres
seerd aan een postbus, een lager tarief 
in te voeren ? De posterijen hebben er 
minder werk aan, en het kan de dan 
relatief wat duurdere bestelling aan 
huis vergemakkelijken). 

Hoe consumenten reageren op de com
bina;tie van prijsstijging en verminderen
de service, blijkt o.m. uit het feit, dat de 
veel forsere prijsstijgingen bij de N.S. 
gemakkelijker worden geaccepteerd 
"omdat daar het dienstbetoon tenminste 
nog toeneemt." 

Over de wachtlijsten voor een tele
foonaansluiting is ook nog al eens wat 
te doen. Het aantal wachtenden is de 
laatste twee jaren van 141.000 naar 91.000 
gezakt. Het is de bedoeling, om 
eind 1973 nog verder te laten dalen naar 
76.000. De gemiddelde wachttijd is drie 
maanden, maar dat kan voor ver
schillende plaatsen sterk variëren. On
langs openden een paar dagbladen met 
de kop, dat de PTT een gigantisch plan 
had om in vijf jaar tijds 1 miljoen nieu
we aansluitingen te maken. Dit "hot
news" stond al lang in de Memorie van 
toelichting op de PTT-begroting voor 
1973, die in oktober verschenen is ... ! Bo
vendien is deze produktie nauwelijks 
hoger dan wat de PTT de afgelopen vijf 
jaar heeft gepresteerd: ruim 900.000 
nieuwe aansluitingen. Je vraagt je dan 
wel af, wat nu nieuws is en wat niet! 

In ieder geval is wel duidelijk, dat de 
enorme investeringen in de telefoniesec
tor niet voor niets worden gepleegd. 

Een geheel andere zaak is dat we de 
laatste jaren steeds meer zien gebeuren 
dat de PTT'zich gaat begeven op terrei
nen, die wel verband houden met haar 
eigenlijke activiteiten, maar die · niet 
voortkomen uit de haar wettelijk opge
dragen taken. Enige voorbeelden: foto
kopieermachines in postkantoren, het 
verzend klaarmaken van drukwerken in 
enveloppen, het verstrekken van compu
terlijsten met namen en· adressen aan 
belangstellende firma's enz. Men kan er 
geen bezwaar tegen hebben, dat de PTT 
een commercieel getinte aanpak van 
haar werk ambieert. Integendeel -
maar al te vaak missen wij een derge
lijke mentaliteit· bij overheidsdiensten. 
Maar die commerciële instelling moet 
zich dan toch in de eerste plaats richten 
op de eigenlijke hoofdtaken van het be
drijf, en niet worden uitgeleefd in bijza
ken, die in concurrentie met allerlei be
staande bedrijven moeten worden ver
richt. 

Er zijn namelijk twee bedenkingen 
aan te voeren. Ten eerste is het de 
vraag, of hier geen concurrentieverval
sing optreedt. Verschillende van deze 
werkzaamheden worden verricht om het 
PTT-verkeer te bevorderen. De PTT 
hoeft daar dus geen of op zijn minst 
niet dezelfde winst op te maken als nor
male bedrijven, die van die werkzaam
heden moeten leven. Ten tweede gaan 
dit soort activiteiten bij een groot be
drijf als de PTT een eigen leven leiden. 
Het gevaar, dat de organisatie flink wat 
ingewikkelder gaat worden en dat het 
streven naar efficiency wegens de toe
nemende onoverzichtelijkheid bemoei
lijkt wordt, is lang niet denkbeeldig. De 
hier gesignaleerde ontwikkelingen moe
ten kritisch worden bekeken. 

Het argument, dat een dergelijke con
currentie ook wel eens heilzaam voor de 
consument kan_ werken, is ook maar be
trekkelijk. Dat hebben we met de rente
vergoeding voor de girorekeningen er
varen. De PTT en de bankinstellingen 
hebben elkaar maar mooi kunnen vin
den! 

Onze conclusie kan kort zijn. Wat ons 
betreft, is het laatste woord over de 
PTT-begroting nog niet gezegd! 

L.M.DEBEER 

1) De PTT beschikt niet rechtstreeks 
over de vrijgekomen geldmiddelen. Zij 
draagt ze af aan de Staat, die vervolgPUS 
via een gecomplicerd systeem van fondsen 
en reserves hetzelfde bedrag weer aan de 
PTT leent. 

2) De situatie is theoretisch niet geheel 
vergelijkbaar, omdat de financieringstekor
ten van de vorige jarenvan de Staat werder 
geleend, terwijl het bedrag van r 87 mil
joen a.h.w. à fonds perdue wordt afgedra
gen. Voor de argumentatie waar het hier 
om gaat, is dit echter niet relevant. 
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In deze rubriek publiceren 
wij enkele van de brieven, die 
de redactie van lezers ontving. 
De redactie behoudt zich daar
bij het recht voor stilistische 
wijzigingen aan te brengen 
enJof naar haar oordeel te 
lange bijdragen te bekorten, 
uiteraard zonder de kern van 
het betoog aan te tasten. 
Briefschrijvers die menen dat 
hun bijdrage niet of onjuist is 
opgenomen, kunnen in beroep 
gaan bij de redactieraad, pJa 
algemeen . secretariaat VVD, 
Koninginnegracht 57, Den 
Haag. Onleesbare en anonieme 
brieven verdwijnen zonder par
don in d.e prullenmand. 

Mijn 

• • • op1n1e IS ... 

VRIJHEID EN DEMOCRATiE 

Vrijheid van meningsuiting 

Zonder aa11 beide hooggestemde 
principes. van onze partij: Vrijheid en 
Democratie te twijfelen vraagt men zich 
tegenwoordig niet zonder zorg af of het 
ongeremde gebruik ervan niet tot mis
bruik moet leiden. Ik doel hiermee op de 
vrijheid van meningsuiting. Wij eren 
immers de vrijheid, maar staan afwij
zend tegenover de uitloper ervan, die 
losbandigheid heet. De vrijheid van me
ningsuiting, een waardevol bezit, kan 
afglijden naar vormen van publiciteit en 
openbaarheid, die het algemeen welzijn 
zeker niet dienen. 

Sinds enige tijd wordt er veel kritiek 
geleverd op de med[sche wereld, ook 
door medici zelf, en dit alles om tege
moet te komen aan het algemeen ver
langen naar openheid in en van de me
dische wetenschap. De Utrechtse anes
thesist, prof. Smalhout, beklaagt zich 
over de sociale status van de anesthesist 
en wijst op de noodzaak de opleiding te 
verbeteren. Hij aarzelt bovendien niet 
om wereldkundig te maken dat per jaar 
door de schuld of medeschuld van anes
thesisten een paar honderd vermijdbare 
doden zijn te betreuren. Uit de nabe
schouwing in de Utrechtse Universitaire 
Reflexen (8-12-'72) blijkt dat prof. 
Smalhout van mening is dat de mensen 
zijn betoog in dank zullen afnemen en 

er "geruster, niet ongeruster" van zul
len worden. 

Onrust 
Voor deze voorlichting en openheid 

mag veel te zeggen zijn, zij heeft inmid
dels ook op andere terreinen zulke vor
men aangenomen dat de leek zich met 

• Vietnampolitiek (1) 
Ik dacht dat het zo vanzelfsprekend 

was dat "de" VVD-ers het eens waren 
met het redactionele naschrift dat het 
niet in mijn hoofd is opgekomen dit spe
ciaal te schrijven. En hoewel uzelf 
schrijft dat de aantallen 18 tegen 1 op 
zichzelf niet veel zeggen kunt u mij zo 
nodig optellen bij die 1. Over het al dan 
niet deelnemen aan de Utrechtse pro
testoptocht heb ik hetzelfde gedacht 
als u. 

SONJA EKEL-VANMALSSEN, 
Capelle afd IJssel 

• Vietnampolitiek (2.) 
Twee spreekbeurten van mr. H. van 

Riel hebben mij bewogen lid te worden 
van de VVD. Ik was dan ook teleurge
steld toen ik de toelichting las van uw 
hoofdredacteur op het gewraakte redac
tionele naschrift naar aanleiding van 
het stuk van de heer J. Huisman. De 
essentie van de toelichting ademt nl. de 
geest van de officiële bulletins van Ha
noi. Wilde Hanoi- ons nog niet zo lang 
geleden doen geloven dat de Amerika
nen opzettelijk de dijken in Noord-Viet
nam bombardeerden en waren die be
schuldigingen niet door een groot deel 
van onze pers overgenomen? Waren de 
dijken niet plotseling uit het nieuws 
verdwenen omdat de beweringen niet 
gestaafd konden worden? De bombarde
menten van december jl. wekten bij mij 
de indruk dat zij militair gezien bittere 
noodzaak waren om een zekere ·ov,erne
min.g van de macht door de Noordviet
namezen in Zuid-Vietnam te voorkomen. 

Uit het feit dat er bij deze bombarde
menten ,.slechts" 1700 mensen in Hanoi 
zijn omgekomen concludeer ik dat de 
Amerikanen er gewetensvol naar heb
ben gestreefd alleen mifitaire doelen te 
raken. Het grote aantal B-52-toestellen 
dat verloren is gegaan lijkt mij een 
aanwijzing dat werkelijk belangrijke 
doelen zijn aangevallen. In elk geval 
vind ik het leed van de bombardementen 
op Hanoi in geen enkele verhouding 
staan tot door de communisten begane 
misdaden in Zuid-Vietnam, Laos en 
Cambodja. Waarom zijn de Noordviet
namezen eigenlijk in die landen? 

Dwaas is naar mijn mening degene, 
die beweert achter de Amerikaanse 
Vietnam-politiek te staan en daarnaast 
tracht de Amerikanen hun laatste wa
pen, de bombardementen,_ uit handen te 
slaan. Daarom betreur ik het met de 
heer Huisman dat de VVD-fractie zich 

beklemming afvraagt wat men wel of 
niet moet eten, wat men wel of niet 
moet doen. Volgens mij komt daaruit 
alleen maar onrust voort, die bovendien 
wordt aangewakkerd door de twijfel 
aan medische behandelingen. De zozeer 
gev.renste vertrouwensrelatie arts-pa
tiënt wordt daardoor in hoge mate ge
schaad. 

Zo is ook de hartchirurgie via dag
bladpublikaties al in diskrediet gebracht 
door het wijzen op de situatie in deze 
medische tak in Utrecht en Eindhoven. 
Is het nu om nog eens een voorbeeld te 
noemen beslist nodig om te schrijven 
dat specialisten hun patiënten soms lan
ger dan noodzakelijk in de ziekenhuizen 
houden en dat talloze bejaarden vroeg
tijdig sterven omdat ze als "geval" niet 
interessant zijn. En dat wordt niet eens 
tegengesproken. De openheid gaat zelfs 
zover dat men er niet voor terugschrikt 
om in dagbladen te laten opnemen dat 
kinderen als object van experimenten 
worden gebruikt en ook volwassenen 
voor proefnemingen worden ingescha
keld (Kritische artsen NRC 
9-10-'72). Over het bestaan van onbe
kende en ongewenste farmaceutische 
preparaten wordt het publiek ook al 
goed op de hoogte gehouden. 

Het gaat er mij niet om of dit alles 
juist of onjuist is. Ik kan als tandarts 
bovendien al die feiten niet op hun juist
heid beoordelen. Het gaat er mij om dat 
in een wereld, die toch al weinig hou
vast biedt een onrust wordt opgewekt, 
die niet gebaggatelliseerd mag worden. 
Onder de principiële richtlijnen van het 
medisch tuchtrecht wordt als eerste af
keurenswaardige daad genoemd: het on-

op sleeptouw heeft laten nemen door de 
communist Bakker. Het optreden doet 
mij helaas denken aan de KVP-fractie, 
die volgens de pers van inzicht verschilt 
met een groot deel van haar kiezers. 

T. POST, Harderwijk 

Hiermee willen wij de discussie over 
de bombardementen op Vietnam beslu-i
ten (red. V. enD.). 

• Vietnam, "gewoon" 
doorgaan 

Iedereen die open staat voor de ideeën 
van communisten en hun geschriften 
heeft gelezen, zal beseffen dat de oorlog 
in Indo-China ,.gewoon" doorgaat. Het 
beginsel van de ,.permanente revolutie" 
staat er garant voor dat. b.v. vele be
stuursambtenaren omgebracht zullen 
gaan worden, opdat ,.het volk" (d.w.z. 

·de partij) aan de macht kan komen. 
Volgens The Economist zijn de orders 
hiertoe al gegeven aan de commUnis· 
tische kant. Want aan de macht komen 
is blijkbaar niet mogelijk via vrije, en 
geheime verkiezingen, anders had men 
van communistische kant niet reeds in 
de bestandsovereenkomst getracht het 
internationale toezicht te beperken en 
ervoor gezorgd dat er toch een grote 
communistische legermacht uit het 
noorden in het zuiden blijft. 

Er zal weinig over gepubliceerd wor
den in Nederland, want communisten en 
hun rode sympathisanten die in Neder
land een belangrijke rol spelen in de 
voorlichting, vinden nu eenmaal napalm 
van Amerikanen en Zuidvietnamezen 
veel erger dan even gruwelijke wapens 
van de tegenpartij. Daarom was er wel 
een grote demonstratie in Utrecht als 
reactie op Amerikaanse bommen, maar 
niet één demonstratie toen in april en 
mei 1972 veel méér mensen in Zuid
Vietnam omkwamen in steden die plat
gewalst werden door trommelvuur van 
onze communistische vrienden uit het 
noorden. 

Het is interessant om stil te staan bif 
de mogelijke rode acties in de toekomst 
in Nederland. Want die rode acties zul
len vóórtduren, omdat hun uiteindelijk 
doel is: de westerse samenwerking en 
de vrije wereld kapotmaken. 

Men zal het gebeuren in Vietnam van
zelfsprekend blijven gebruiken. Het 
zullen natuurlijk de Amerikanen, hun 

CIA en de reactionairen in Zuid-Viet
nam zijn die door hun sabotage van het 
bestand de communisten dwingen tot het 
weer opnemen van de wapenen! Zij zul-

dermijnen van het vertrouwen in de me
dische stand. Dat is vooral omdat men 
er diep van overtuigd is dat aanzien en 
vertrouwen een allereerste vereiste zijn 
bij de behandeling van patiënten. 

Vertrouwen 
Dokter Verbrugh schreef "dat de tijd· 

hopelijk voorgoed voorbij is waarin men 
zei: "Wat dokter doet is altijd goed." 
Dat is eerlijk en openhartig. Het getuigt 
bovendien van een prijzenswaardige be
scheidenheid. Maar het leidt er ook toe 
dat de vertrouwenssfeer, die wel eens 
van even veel belang kan zijn als 
drankjes en pillen, doorbroken wordt. 
We verlangen niet terug naar de tijd 
waarin de geneeskundige nog met ma
gie was omgeven. In het proces van 
voortgezette democratisering zit onge
twijfeld veel goeds. Maar we moeten 
wel degelijk beseffen dat door dit alles 
het begrip eerbied aan het verdwijnen 
is. Waarom zouden we nog eerbied heti
ben voor 'medici, die er blijk van geven 
veel weg te hebben van kooplieden, die 
proberen er uit te halen wat er in zit en 
die openlijk hun falen erkennen. Eerbied 
en vertrouwen ten aanzien van hen die 
over onze gezondheid waken moeten 
blijven en deze worden door ongeremde 
en ongecontroleerde publiciteit onder
mijnd. Het lijkt onder deze omstandig
heden de hoogste tijd dat in het onder
wijs-curriculum aan de medische facul
teiten meer aandacht wordt besteed aan 
de medische ethiek en aan een bredere 
psychologische onderbouw. 

.PROF. DR. R. W. BROEKMAN, 
Arnhem 

len gedwongen zijn de socialistische 
verworvenheden van het Vietnamese 
volk te verdedigen tegen imperialisti
sche agressie! En menig commentator, 
journalist, politicus, predikant, politico
loog en polemoloog zal deze voorlichting 
van harte een handje helpen! 

Men zal in veel sterkere mate aan
dacht besteden aan de bevrijding van 
Afrika (en natuurlijk zwijgen over de 
toestanden in Zanzibar). 

Brazilië: Economische groei veel 
groter dan. ooit in het "socialistische" 
Cuba, snêlle toeneming van de werk
gelegenheid en zelfs loonstijging! Dat 
kàn niet, dat moet hoognodig kapot, 
want het steekt ook nogal schril af bij 
de stagnatie in Chili! Dus vooral aan
dacht richten op het feit dat het daar 
nu niet bepaald een democratie is. 
(Praat er wel eens iemand over de de
mocratie in Noord-Vietnam, Cuba, 
China? Ja, over "volks-democratie", 
maar kent de lezer daarvan de defini
tie? Toch eens opzoeken! Volksdemocra
tieën bestaan al enige decennia als 
overgangsstadium naar de communisti
sche heils,taat.) 

Tibet zal zelden vermeld worden, 
want daar woedt volgens een recent 
verschenen boek van een Fransman een 
guerrilla tegen de Chinese bezetter. 
(Die Fransman zal wel een CIA-agent 
zijn.) Bovendien moet men daarover niet 
spreken, want het zou onze "goede rela
ties" met communistisch China kunnen 
verstoren. 

We gaan gewoon door, want hun 
doelstellingen zijn nog steeds even dui
delijk - zij zijn eerlijke lieden. 0 n z e 
fout is dat wij vrijheid en democratie 
voorstaan! 

J. C. RAMAER, Waalre 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Mijn opinie is • • • 

• VVD middenpartij ? 
Mevrouw Van Someren heeft op de 

VVD-bijeenkomst van 22 januari te Am
sterdam nog eens haar wens uitgespro
ken om te komen tot een grote midden
partij door middel van gesprekken met 
de confessionele partijen, DS'70, D'66 en 
de PvdA. Deze gedachte vindt, geloof 
ik, veel weerklank bij meer links ge
richte partijleden. Ik wil hiertegen eni
ge bedenkingen doen horen. 

Er is ons uit en ter na verteld hoe de 
VVD verkiezingswinst heeft geboekt 
door duidelijkheid en het benadrukken 
van het eigen karakter. Als wij nu gaan 
praten met confessionelen en progressie
ven, dan vrees ik dat dit er op neer zal 
komen, dan ook wij bereidheid zullen 
moeten tonen om compromissen te slui
ten, concessies te doen. Anders heeft, 
dunkt mij, praten geen zin. M.i. zal dit 
een ruk naar links van de VVD beteke
nen. Ik weet, dat er vele confessionelen 
op ons gestemd hebben, omdat hun 
eigen partijen h.i. te zeer naar links 
afgegleden zijn. Als de VVD nu ook die 
richting op gaat, zullen zij ongetwijfeld 
terugkeren tot de oude partijen, waar
mee zij tenminste nog door een gemeen
schappelijk geloof verbonden zijn. 

Ik vraag mij ook af of mensen, die tot 
nog toe - zoals bij de PvdA - ge
stemd hebben op een partij, die hogere 
belastingen, inkomensnivellering, zo no
dig bezuiniging op defensie e.d. voor-. 
stonden, nu plotseling rijp zouden zijn 
voor een partij, die prestatieloon, een 
alleen in uiterste noodzaak matige ver
hoging der belastingen en dan nog in de 
indirecte sfeer, en een sterke defensie in 
haar vaandel voert. En als zij daar dan 
al rijp voor zijn, dan stemmen zij ook 
op ons, ook al valt het hun misschien 
moeilijk zich geheel los te weken uit 
hun eigen partijsfeer. 

Ik vrees dat die grote middenpartij 
geen vlees en geen vis zal zijn, en dat er, 
zoals in alle grote partijen, veel meer 
uitgesproken linker- en rechtervleugels 
zullen ontstaan dan nu in de VVD het 
geval is. 

Het moet m.i. ons doel zijn, alleen 
door onze met overtuiging uitgedragen 
principes als een magneet te werken op 
alle twijfelaars in andere partijen. Niet 
door die principes te verwateren, maar 
door het aan een ieder duidelijk te ma
ken, dat wij niet wensen te marchande
ren met onze liberale beginselen. Deze 
beginselen zijn bij de laatste verkiezin-

Kabinets
informatie 
VERVOLG VAN PAGINA 1 

door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoel 

gen attraçtief gebleken voor velen, ook 
voor jongeren. En om een Engels ge
zegd te parafraseren: never change 
winning principles. 
MR, M. G. A. HEYLIGERS-CRAME

RUS 
Amsterdam 

• Geen districtenstelsel 
Het artikel van mejuffrouw mr. A. 

Kappeyne van de Coppello over het dis
trictenstelsel in het nummer van 19 ja
nuari stelt wel heel duidelijk in het licht 
welke vervorming van de stembusuit
slag de invoering van een districtenstel
sel mee zou brengen. De daarin gegeven 
becijfering is zeer belangrijk en zal 
voor meni•geen verhelderend werken. 

De invoering van een districtenstelsel 
brengt de invoering van een kiesdrem
pel mee. Bij een districtenstelsel met 10 
kiesdistricten, waarbij dus in elk dis
trict 15 leden van de Tweede Kamer 
worden aangewezen, betekent dit het 
leggen van een kiesdrempel van 100 ge
deeld door 15, dus van 6,6 procent. Een 
stelsel met 15 districten voert een kies
drempel in van 10 procent. Dat heet 
volgens de voorstanders ook nog evenre
dige vertegenwoordiging. 
IR. W. FUHRI SNETHLAGE, Haarlem 

• Ons kiesstelsel 
In het vorfge nummer van Vrijheid 
en Democratie staat een artikel van mej. 
Kappeyne van de Coppello over het dis
trictenstelsel. Het valt mij op dat steeds 
als de VVD zich over het kiesstelsel uit, 
het standpunt wordt ingenomen alsoif 
tegenover het districtenstelsel, dat door 
de confessionele partijen wordt voor
gestaan, alleen het tegenwoordige even
redige kiesstelsel staat. De zwakke pun
ten daarvan moet men dan maar voor 
lief nemen. De VVD zit daardoor bij· 
voorbeeld met het feit dat door het be
danken van een verkiesbare Limburger 
Limburg nu zonder eigen ·man 'iit. 
In Duitsland heeft men dan ook een 
kiesstelsel gemaakt, waarbij iedere kie· 
zer twee stemmen uitbrengt: één stem 
op de door hem verkozen partij en één 
op een persoon. De eerste categorie 
geeft dan - als bij ons - de getals
verhoudingen, de tweede de personen, 
die de beschikbare plaatsen zullen be
zetten aan. Het is zelfs mogelijk dat men 
op een persoon stemt, die niet tot de 
eigen partij behoort. 

derheidskabinet, in beginsel slechts 
steunend op 48 zetels in de Kamer, zou 
worden ingeslagen, kwam· de heer Wie
gel eind van de week dus met zijn in de 
aanvang vermelde poging om de impas
se te doorbreken. 

Hij wist, dat zijn poging weerklank 
moest vinden, want zowel van KVP-ers 
in het kabinet als in de Kamerfractie en 
in het partijkader had hij vernomen dat 
een grote groep w e 1 weder met de VVD 
wilde regeren. Deze KVP-ers hadden er 
ook begrip voor, dat de,VVD toch wel 
een aantal garanties nodig achtte, om 
zich niet blindelings in een avontuur te 
storten. De heer Wiegel verklaarde zich 
bereid tot een gesprek met de heer An
driessen alleen, dan wel mede in aanwe
zigheid van iemand. als bijvoorbeeld 
prof.· Steenkamp en wat hem betreft 
mochten ook de fractieleiders van de 
ARP en de CHU daar bij zijn. Het be
langrijkste vond hij, dat hierdoor de 
kans op resultaten heel duidelijk zou 
worden geboden en dat er zo snel moge
lijk een krachtige regering zou komen. 
Via dit persgesprek deed hij dan ook 
een krachtig beroep op de constructieve 
krachten in de confessionele partijen om 
het roer om te goqj,en nu het nog niet te 
Iaat was. 

Wat de gevraagde ekerhedÈm betreft 
had hij het gevoel dat de KVP hem, al 
dan niet opzettelijk, verkeerd had be
grepen. Ook een extra-parlementair ka
binet valt toch niet zo maar uit de 
lucht ? Zoals ook met het kabinet-De 
Quay het geval is geweest, moet er toch 
een zeker overleg over het te voeren 
beleid worden gevoerd? Dat heet ddn 
niet "in" overleg, maar "na" overleg 
met de fractievoorzitters, zodat er al
thans over de hoofdlijnen van het beleid 
overeenstemming is bereikt. 

Bègin deze week voltrok :1ich onder
tussen toch het waarschijnlijk laatste 
bedrijf in het informatie-drama., voor 
zover zich dat onder leiding van dr. 

Voor mijzelf heb ik wel eens gedacht: 
Kies bijvoorbeeld 75 procent volgens het 
oude kiesstelsel en stel een algemene 
lijst op om de volgens het evenredig
heidsstelsel tevoorschijn komende ver
houdingen met behulp van de 25 pro
cent vrije plaatsen tot stand te b1 engen. 
Zolang de VVD betrekkelijk weini.g ver
tegenwoordigers had, is het nadeel dat 
het niet erg goed staat als haast allen 
uit die 25 pr.ocent komen. Nu zou het 
mijns inziens beter zijn meer leden te 
hebben, die door districten zijn gekozen: 
Hun positie in de Kamer is toch sterker 
daar zij zelf voor hun verkiezing heb
ben moeten strijden bij de kiezers en 
niet bij het partijbestuur voor een goede 
plaats op de lijst. 
Toch zal het voor vele kiezers prettiger 
zijn op hun distvictskandidaat te stem
men dan op een lijst, waarvan zij maar 
enkelen kennen. In Brabant en Limburg 
lijkt het mij voor de VVD mogelijk op 
die wijze twijfelende katholieke kiezers 
aan te trekken. Het gaat mij bij dit 
alles niet om een discussie in uw blad. 
Misschien dat deze gedachten bij de top 
van de VVD terecht kuru:ten komen. 

IR. J. T. DUYVIS, Amsterdam 

• Overste Ploeg 
Wanneer ik het introductieportret van 

het nieuwe VVD-Kamerlid A. Ploeg in 
V. en D. van 5 januari j.l. bij de laatste 
alinea zou zijn begonnen te lezen zou ik 
hoopvol gestemd zijn geraakt over de 
denkbeelden van deze defensiespecialist 
over de krijgsmacht. In deze laatste ali
nea onderstreept de heer Ploeg immers 
het belang van de verbetering van de 
geloofwaardigheid van de krijgsmacht!: 
"dat image moet worden teruggegeven, 
dat maakt dat geld geven voor defensie 
door de bevolking als zinvol wordt erva
ren". 

Wanneer ik echter daarna kennis 
neem van Ploegs mening over democra
tisering van de krijgsmaéht en over de 
VVDM dan is mijn hoopyolle stemming 
snel verdwenen. 

Naar mijn mening is Ploegs opvatting 
dat de krijgsmacht niet echt democra
tisch kan zijn en dat door democratise
ring de krijgsmacht l!'lijn doel zou mis
sen niet te rijmen met zijn streven naar 
verbetering van de geloofwaardigheid 
van deze krijgsmacht. Een wezenlijke 
democratisering van de gehele krijgs
machtstructuur is een van de belang
rijkste factoren welke kan bijdragen tot 

Ruppert heeft afgespeeld. De heer Den 
Uyl kreeg op zijn partijraadsvergade
ring van zaterdag (27 januari) wel een 
streepje meer speèlruimte. Hij mocht 
namelijk de volgende maandag, wan
neer informateur Ruppert de zes (linkse 
drie en confessionelen) . gezamenlijk zou 
ontvangen, verder praten over een min
derheidskabinet onder zijn premier
schap. En waarbij de "progressieve" ka
binetsleden zouden mogen worden aan
gevuld met enkele linkse confessionelen 
en niet partijgebondenen, die bereid zou
den zijn het reeds eerder gesloten ak
koord van de progressieve drie te aan
vaarden. Ten hoogste zou over de wijze 
van uitvoering van dat akkoord nog 
wàt ·nader gepraat kunnen worden. Een 
rood kabinet dus, dan wel een rood ka
binet met een "wit randje". 

Van een gelijkwaardige deelneming in 
het kabinet, zoals de heer Andriessen al 
eerder had verlangd, zou dus geen spra
ke kunnen zijn. Daarmee was de rood
witte oplossing praktisch vervallen. Of 
althans (we moeten voorzichtig zijn!) 
vooralsnog vervallen. Doch ook ten aan
zien van een minderheidskable-et uitslui
tend van de linkse drie of van uitslui
tend de confessionelen kwam men in het 
gezamenlijke ge&prek van maandag in 
feite geen stap verder. De heer Den Uyl 
en de zijnen bleven van mening dat 
thans aan hem, als leider van het 
grootste minderheidsblok, ook de leiding 
van een nieuw kabinet zou moeten toe
vallen. Maar de heer Den Uyl begreep 
uiteraard ook wel, dat hij dan een wel
willende houding van de confessionelen 
in de Kamer niet zou kunnen ontberen, 
en zo'n houding wilden de drie confes
sionele fractievoorzitters hem niet bij 
voorbaat toezeggen. Anderzijds waren 
de heer Den Uyl en zijn politieke vrien
den niet bereid, een confessioneel min
derheidskabinet hun steun te beloven. 

Zo was dinsdag j.l. de situatieschets, 
niet gebaseerd op concrete gegevens, 
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imageverbetering van die krijgsmacht 
bij de bevolking. 

De uitspraak van overste Ploeg dat 
"de VVDM zich helaas steeds meer als 
pressuregroep is gaan gedragen die zich 
ook op politiek "terrein is gaan bege
ven" kan ik slechts als politiek naïef 
bestempelen. De VVDM is - evenals 
andere actievoerende belangengroepe
ringen -,--- per definitie een pressure
groep, die zich uiteraard op politiek ter
rein moet begeven. 

Met defensiespecialisten als overste 
Ploeg als parlementaire "medestrijders" 
zal de VVDM dit politieke terrein voor
lopig nog wel niet kunnen verlaten. 

DRS. F. W. WEISGLAS, Den Haag 

• Wereldraad der kerken 
De Wereldraad van Kerken heeft een 

zwartè lijst gepubliceerd van 650 bedrij
ven, die zaken doen met, respectievelijk 
investeringen hebben in Zuid-Afrika. De 
bedoeling is duidelijk: Economische boy
cot van zwarte, bruine en blanke mede
mensen hetgeen neerkomt op discrimi
natie en broodroof. 

De volgelingen van Jezus, de Heer 
en Heiland van diezelfde christelijke 
kerken zenden anno !973 zendelingen en 
missionarissen naar menseneters in de 
oerwouden en helpen hen met voedsel, 
l!'liekenhuizen en scholen, maar weten an
derzijds niet beter te doen dan een lijst 
met 650 namen te publiceren met de 
vooropgezette bedoeling van het plegen 
van intimidatie, chantage, discriminatie 
en broodroof. De christelij·ke kerken ver
lenen hierdoor financiè1e en morele 
steun aan het aanzetten tot revolutie en 
aan voorbereiding tot de oorlog. Ik heb 
veertien jaar geleden de voorbereidin
gen van deze broederhetze z.ien aanko
men ·en heb toen voor mijn kerkelijke 
functie bedankt. 

In de kerken zijn politieke elemen
ten binnengeslopen en dat is mijns in
ziens mede de' !l~Ptleiding tot de leeg
loop van tie _christelijke kerken. Ik 
schaam mij. lid te zijn van een kerk die 
haar ware roeping van naastenliefde 
niet meer verstaat en medewerking ver
leent aan ophitsing tot broedermoord. 
Wij weten nu waaraan een groot deel 
van de door de westelijke christelijke 
kerken ingezamelde goedera.n worden 
besteed. 

F. DROST, Amsterdam. 

maar gereconstrueerd op grond van het
geen voor en na reeds was uitgelekt. 
Die middag zouden de zes fractievoor
zitters elk hun standpunt nog schrifte
lijk aan de informateur bevestigen en 
dan zou deze zijn eindrapport aan de 
koningin gaan opstellen. Waarschijnlijk 
na zijn bezoek aan H.M. op woensdag of 
donderdag (maar ,. ... voor ons blad in 
ieder geval te laat) zou dan het een en 
ander voor publikatie ·.vorden vrijgege
ven. Inmiddels zal dat dus wel zijn ge
schied en zal wellicht ook de koningin 
de moeilijke beslissing omtrent de aan
wijzing van een formateur (dan wel van 
een nieuwe informateur) hebben geno
men. 

Mocht dat, zoals door de meeste com
mentatoren verwacht werd, nu eerst een 
s'ocialist worden, dan lijkt een misluk
king zeker niet uitgesloten, zo niet voor 
de hand te liggen. De namen werden 
o.a. genoemd van mr. Burger of dr. 
Samkalden, die dan de weg voor Den 
Uyl naar het Catshuis zouden moeten 
effenen. En die nog een poging zouden 
kunnen wagen, althans de linkervleugels 
der confessionelen mee te krijgen wan
neer toch nog enkele linkse confessione
len bereid zouden zijn med~ in een kabi
net-Den Uyl zitting te nemen. Zou het, 
direct dan wel pas na het mislukken 
van een socialistische formateur, een 
KVP-voorman worden (prof. Steen
kamp, drs. Schmeltzer, dr. Veldkamp), 
dan lijkt de kans op slagen of althans 
op behoorlijke levenskansen voor zulk 
een kabinet alleen aanwezig wanneer de 
formateur of de nieuwe informateur 
zich de suggestie van de heer Wiegel ter 
harte neemt. Dat wil zeggen wanneer 
deze dan een werkelijk serieuze poging 
doet om alsnog tot een compromis op 
hoofdlijnen te komen met de VVD en zo 
enigszins mogelijk ook met DS'70. 

Zo zou, om bij toneeltermen te blijven, 
dan tenslotte toch nog een juis~-3 en 
sterke rolbezetting kunnen worden tot 
stand gebracht. 
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EEN OP EEN 
De partij telt 1.068.375 kiezers. 
Maar de partij heeft slechts 
38.647 leden die actief - door 
meedenken, meepraten, mee
beslissen en .... meebetalen -
ervoor zorgen dat de partij kan 
waar maken wat al die kiezers 
van haar verwachten. 

Vroeger was 5°/o van de kiezers 
lid. Nu hebben wij méér kiezers, 
en in verhouding minder leden. 
Vijf procent van onze kiezers 
betekent 53.419 leden. 

Wij hebben er dus ten minste 
nog 15.000 nodig. Maar als wij 
werkelijk willen zijn de partij 
met de grootste groei en een 
redelijke contributie, dan moet 
ons streven zijn: 80.000 leden. 

Dat kan. 

Als ieder lid één lid werft. 

EEN OP EEN 

WERF EEN NIEUW 
LID VOOR DE VVD 

WERF EEN NIEUW LID VOOR DE VVD 

Ondergetekende: 

naam: 

adres: ................................ 

woonplaats: ......................... . 

lid van de afdeling: ................... . 

meldt hierbij aan als lid: 

naam: 

adres: 

woonplaats: ......................... . 

geboortejaar': 

Handtekening: 

OOK GEZINSLEDEN TELLEN MEE: 

Een gezinslid heeft dezelfde rechten als 
een gewoon lid. De stem van een gezinslid 
telt even zwaar. 
Maar een gezinslid betaalt slechts een con
tributie van tien gulden! 
Is uw echtgeno(o)t(e) al lid van de VVD? 

Ondergetekende: 

naam: .............................. 
adres: ............................. . 

woonplaats: ......................... . 

lid van de afdeling: ................... . 

meldt hierbij aan als gezinslid: 

naam: 

adres: 

woonplaats: 

Handtekening: 

OPZENDEN AAN: ALGEMEEN SECRETARIAAT VVD, KONINGINNÈGRACHT 57, 'S-GRAVENHAGE 
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Drama werd tragi-komed.ie 

door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoel 

Beste wensen voor 
echtpaar Toxopeus 
Al hun VVD-vrienden, de hele 
partij, zijn opgeschrikt door het 
auto-ongeluk dat mr. E. H. 
Toxopeus en zijn echtgenote 
trof. De redactie van Vrijheid 
en Democratie wil graag getui
gen van ons aller medeleven en 
wenst beiden van harte het 
beste toe. 

Uit de inhoud 
• Discussie over inkomens· 
politiek (pagina 3). 
• Het Liberaal Manifest en 
de veranderde situatie 
(pagina 8). 
• Stellingen over Zuid
Afrika 's apartheidspolitiek 
(pagina 9). 
• Geen water in de wijn 
(pagina 11) 

Radio-uitzending van de 
VVD: dinsdag 27 februari, van 
18.19-18.29 uur, over de zen
der Hilversum 11 (298 m). 

Het drama in vele bedrijven, zoals we 
het in ons vorige nummer· noemden, is 
ondertussen een tragi-komedie in opti
ma forma geworden. Men zou daarover 
kunnen lachen wanneer er niet zulke 
grote belangen op het spel stonden en 
kabinetsformatie niet zulk een ernstige 
zaak was. ,.Ik kan er van kotsen", zei 
ons een volkomen onpolitiek man die 
echter, voor zover hij het tot dan toe nog 
had kunnen en willen volgen, wel erken
de dat de VVD voortdurend recht door 
zee was gegaan en die er dan ook geen 
spijt van had, toch op Wiegel te zijn 
gaan stemmen. 

De kennelijke onwil van informateur 
Ruppert om de mogelijkheid van een 
nieuw vijfpartijen-kabinet, krachtens de 
verkiezingsuitslag steunend op een 
meerderheid in het parlement (of an
ders een vierpartijen-kabinet) werkelijk 
serieu · en diepgaand te onderzoeken. 
heeft heel wat kwaad gesticht. Geen 
wonder, dat de heer Wiegel op onze ju
bileum-bijeenkomst scherpe kritiek tot 
Uiting bracht op deze informateur, die 
de wegbereider voor een .,rode" fonna
tie-opdracht is geweest en in zijn eind
rapport aan de Koningin .. zijn eigen po
litieke voorkeur heeft laten meespre
ken" (Wiegel). 

Mr. Burger is du.- de formateur ge
worden, zoals we in het vorige artikel al 
zagen aankomen. En wel met de op
dracht .,een kabinet te vormen dat 
geacht kan worden in voldoende mate 
steun te ondervinden in de volksverte
genwoordiging". En daarmee begon het 
drama pas goed, want een kabinet van 
de links-radicale drie steunt slechts op 
56 zetels; tellen we de CPN en de PSP 
mee, du.n op 65 zetets van de 150. De 
confessionelen moesten dus worden ge
paaid met de bereidheid wat .,progr·es
sieve figuren" (in de wandelgangen 
werden zelfs de zittende ministers Boers
ma en Van Agt genoemd) als randver
siering en tevens als fopspeen voor de 
links-radicale vleugels van KVP en 
ARP, in een Kabinet-Den Uyl op te ne
men. Serieus meepraten over het rege
ringsprogram was er echter niet bij. 
Maar wel waren de links-radicale drie 
bereid, het vóór de verkiezingen opge
stelde regeer-akkoord ,.Keerpunt 1972", 
zoals dat heette: "Zelf te actualiseren, 
te pt'ioriSeren en te faseren". Dat wil in 
ronde woorden zeggen, dat dit aan de 
kiezers voorgehouden regeer-akkoord in 
de praktijk zo onbetaalbaar en dus on
haalbaar is, dat het nu, na de verkiezin
gen, wel aangepast moest worden, 

Burenruzie 

Dat alles wekte de nodige veront
waardiging bij de confessionelen, welke 
nog werd versterkt door nogal ontacti
sche uitlatingen van de heer Den Uyl 
(hij noemde het lijstje van essentiële 
beleidspunten, dat de confessionelen in
derhaast wilden maken, een "vijge
blad") en door de vrijbuiterige taal van 
het politiek enfant terrible Bas de Gaay 
Fortman, die de heer Den Uyl op zijn -
tot op dit ogenblik nog steeds onbegaan
baar gebleken - pad naar het Catshuis 
steeds hinderlijk voor de Yoeten bleef 
lopen. 

Van .,gelijkwaardigheid" zou - dat 
bleek duidelijk - voor de confessionelen 
geen sprake zijn. Maar zo verontwaar
digd waren de confessionele fractievoor
zitters toch ook weer niet of zij ont
wierpen hunnerzijds een als ,.inbreng·• 
in het regetingsprogram bedoeld, onder 
leiding van dr. Tilanus ontworpen lijstje 
van voor hen essentiële punten. Waarop 
de heer Den Uyl dus reageerde met het 
bij voorbaat te dislnvalificeren als een 
,.vijgeblad". 

Mr. D. U. Stikker, een der oprichters van de VVD, feliciteert voor
zitster mevrouw G. V. van Someren m et het 25-jar ig bestaan van de 
VVD. In di t blad twee pa g ina's over het feest : 6 en 7. 

De burenruzie die ontstond, is het niet 
waard hier nog op de voet te worden 
gevolgd. Het komt er op neer, dat Den 
Uyl aan een program-bijdrage van de 
confessionelen .. geen enkele boodschap"' 
had, Burger een geprikkeld, bokkig 
briefje aan de confessionele drie schreef 
en die op hun bemt weer kwaad waren 
zowel op Den Uyl als op de formateur. 
Zo gingen alle hierbij betrokken par
tijen boos het weekend in en kreeg mr. 
Burger toch niet het ontwerp van de 
confessionele drie, dat hij dan geduren
rte zijn vrije dagen had willen bekij
ken. 

Beg·in deze week werd ondertussen 
wel duidelijk, dat men in het kamp van 
de confessionelen nogal wat moeite had 
zijn houding eensgezind te bepalen ten 
aanzien van het kribbige verzoek van 
informateur Burger om nu dan maar 
snel met dat voot·genomen eigen ont
wet·p-progl'am te lwmen. Dinsdagavond 
echter kwam eindelijk de beslissing. Er 
werd een brief aan de formateur ge
zonden, waarin werd volhard bij de eis 
van gelijkwaardigheid. Dat zou dan, 
afgezien van de noodzaak van pro
grammatische overeenstemming, tevens 
moeten insluiten de opneming van een 
aantal confessionele ministers in over-

eenstemming met de sterkteverhouding 
der beide blokken ( 56-48) . En aange
zien dit voortdurend door de links
radicale drie is afgewezen, was de si
tuatie bij het afdrukken van ons blad 
aldus, dat men in politieke kringen in 
het algemeen verwachtte, dat de forma
tie van mr. Burger thans tot misluk
king zou zijn gedoemd. Slechts enkelen 
hielden de mogelijkheid open dat de 
heer Burger nog zou pogen wat con
fessionele figuren uit vakhewegings
kring aan het kabinet te verbinden, in 
de hoop dat de linker vleugels der con
fessionelen een dergelijk kabinet toch 
niet direct naar huts zouden zenden. 

Opvallend was dat mr. Anctriessen 
dinsdagavond op een persconferentie 
iuidelijk verklaarde, dat b\i het optre
den van een kabinet van uitsluitend de 
links-radicale drie een motie van wan
trouwen (waarschijnl\ik van Wiegel) 
door zijn fractie zou worden gesteund. 
De door de confessionele fractievoorzit
ters opgestelde urgentiepunten voor 
het regeringsbeleid zijn onde1·tussen 
toch nog wel als bijlage aan de brief 
voor de formateur toegevoegd. 

(Vervolg op pagina 2) 
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Kabinetsfo~rmatie 

(Vervolg van pagina 1) 

Ons VVD-standpunt blijft ondertussen 
ongewijzigd. Na Wiegel heeft nu ook de 
fractieleider van DS'70 mr. Berger zich 
bereid verklaard "bij te dragen aan de 
regeerbaarheid van het land." Met ande
re woorden: zijn bereidheid betuigd om 
opnieuw met z'n vijven om de tafel te 
gaan zitten. Dan zal onder leiding van 
een goede formateur ( Schmeltzer, 
Steenkamp) na zo'n tachtig dagen ge
sukkel eindelijk recht op het doel moe
ten worden afgegaan om gezamenlijk te 
komen tot een akkoord, dat de vorming 
van een meerderheidskabinet mogelijk 
maakt. 

Zeker van de VVD, als op één na 
sterkste van de vijf en als partij die een 
krachtig versterkt vertrouwen van de 
kiezers heeft gekregen, zal dan echter 
niet kunnen worden verlangd dat zij 
haar medewerking "tot elke prijs" zou 
verlenen. Men zal bij ons alle redelijk
heid ontmoeten, maar die zal niet van 
één kant kunnen komen. Redelijk
heid en goede wil zullen dan wel op 
gelijke wijze door de confessionelen 
moeten worden beantwoord. Het wordt 
de hoogste tijd! 

VRIJHEID EN OlMOCRATlE 

Dr. van Dijk en de RONO 
· Tweede-kamerlid dr. Klaas van Dijk 
uit het Drentse Roden is afgetreden als 
voorzitter van de programmaraad van 
de Regionale Omroep Noord en Oost 
( RONO.). Het betekende, dat hij op
nieuw in de schijnwerpers van de publi
citeit kwam te staan. De eerste keer 
gebeurde dat door zijn visie op de RO
NO-NOS-relatie. De heer Van Dijk wilde 
de RONO losgekoppeld zien van de 
NOS. Voornaamste bezwaren van de 
heer Van Dijk tegen de huidige constel
latie: de RONO krijgt te weinig geld 
voor de honorering van losse medewer
kers - de helft van wat ze in Hilver
sum betalen -· en de RONO heeft niet 
de mogelijkheid overdag uit te zenden. 
Dat kan alleen 's avonds van 6 tot 8 
uur. Ook heeft de NOS nimmer een luis
terdichtheidsonderzoek willen instel
len. 

De heer Van Dijk laat weten, dat hij 
't goed "zat" was, om het zo maar eens 
uit te drukken, om ieder jaar te moeten 
praten over deze zaken, zonder dat er 
sprake was van resultaten. Met zijn uit
latingen heeft hij het een en ander los
gemaakt, maar het eindresultaat is 
toch, dat hij heeft gemeend de voorzit
tershamer neer te moeten leggen. 

Waamm. eigenlijk? 

"Het bleek, dat de medewerkers van 
de RONO met name schrokke::t van het 
noemen van artikel 4 7B van de omroep
wet, dat het mogelijk maakt los van de 
NOS te opereren. Die dachten: wat krij
gen we nou voor cao, wat voor dienm
verband, wat voor rechtspositierege
ling ? Duidelijk moet toch zijn, dat ik 
daar natuurlijk niet lichtvaardig mee 
omgesprongen ben. "lo 

Er is ook een vergadering geweest 
met de voorzitters van de provinciale 

Staten- en raadsleden 
afdeling Drente 

Assen - De afdeling Drente van de 
Vereniging van ·staten- en Raadsleden 
belegt maandag 26 februari een bijeen
komst in hotel "De Brink", Brinkstraat 
12 te Assen. Aanvang 20.00 uur. De 
heer H. Koning, hoofdinspecteur bij het 
Lager Onderwijs zal een lezing houden 
over het onderwerp "Veranderingen in 
het basis- en kleuteronderwijs". 

Aankondigingen 

Den Bosch - De jaarvergadering van 
de afdeling die oorspronkelijk was vast
gesteld voor 27 februari, is verschove:g 
naar donderdag 15 maart, eveneens in 
het Oranjehotel te Den Bosch om 20.00 
uur. 

Breda - De afdeling Breda belegt 20 
februari in hotel "Dennenoord", Duivels
bruglaan 96 te Breda, haar jaarlijkse 
algemene leP,envergadering. Aanvang 
20.15 uur. Op de agenda staat onder 
meer de bespreking van het Liberaal 
Manifest. Verder zal een nieuw bestuur 
worden gekozen. 

Tilburg --De amendementen die de 
Westbrabantse afdelingen op het Libe
raal Manifest indienen, zullen maandag 
26 februari worden besproken in een 

programmaraden. Ook die heren waren 
geschrokken. Maar goed, aan Hilversum 
moest een verklaring worden gegeven. 
Staan jullie achter jullie voorzitter of 
niet. Ik ben akkoord gegaan met een 
verklaring met van mijn kant als uit
drukkelijke eis, dat in de verklaring zou 
worden vermeld, dat de programmaraad 
het eens was met de door mij geuite 
fundamentele wensen van de RONO. 
Nou dat is niet gebeurd. Ik heb ~r drie 
nachten over geslapen, met mijn· vrouw 
over gepraat en toen heb ik minister 
Engels laten weter., dat ik ermee wilde 
stoppen." 

In enkele perscommenta-ren is u ver
weten het voorzitterschap van de RO
NO-programmaraad te hebben mis
bruikt om een politiek stokpaardje te 
kunnen berijden. U hebt daarop gerea
geerd met de opmerking "Ik vind dat 
gewoon smerig." Kunt u dat nader toe
lichten? 

"Het is waanzin te beweren, dat ik 
een politiek stuntje heb willen uithalen. 
Ik heb altijd artikel 47A verdedigd, om
dat ik artikel B te onzeker vond. Als je 
nou in drie jaar geen enkel resultaat 
behaalt ten aanzien van wezenlijke za
ken, is het dan een stunt als je zegt dat 
en dat ligt ter tafel. Daar gaat het om. 
Voor mij een teleurstellende ervaring is, 
dat je na zes jaar voorzitterschap tot de 
ontdekking moet komen dat iedereen je 
maar laat zwemmen." 

Wat denkt u nu van de toekomst vnn 
de RONO? 

"Als er niks verandert ten aanz1em 
van de drie punten die ik naar voren 
heb gebracht, houdt deze regionale om
roep geen luisteraar meer over. Een 
luisteronderzoekje heeft al eens uitge
wezen, dat driekwart van de luisteraars 
uit oudere mensen bestaat. Heel merk
waardig blijkt het dan ook nog te gaan 
om mensen van een geringe ontwikke
ling. 

Als de RONO blijft uitzenden van zes 
tot acht uur, zie ik de toekomst somber 
in. Dan kan er ook geen andere pro
grammaformule gehanteerd worden. 
Naar mijn mening moet de RONO over
dag een of twee keer de kans hebben 
om de aandacht op zich te vestigen. De 
actualiteit overdag en het becommenta
riërende en discussiërende 's avonds." 

voor alle leden toegankelijke vergade
ring van het bestuur van de kamercen
trale Tilburg. Deze vergadering wordt 
gehouden in de "Nobelaer" te Etten
Leur. Aanvang 20.15 uur. 

Macabere grap 
De heer J. Schaafsma, VVD-ge

meenteraadslid van Leeuwarden, 
is het slachtoffer geworden van 
een macabere grap. Bijna had hij 
zijn eigen overlijdensadvertentie 
kunnen lezen in de Leeuwarder 
Courant. Bijna omdat op het laat
ste nippertje de advertentie uit 
deze krant verwijderd kon worden, 
dank zij een personeelslid van de 
drukkerij. De overlijdensadverten
tie kwam hem zo vreemd voor, 
dat de telefoon ter hand genomen 
werd. Wat bleek: de heer 
Schaafsma was springlevend. Hij 
heeft er overigens geen flauw 
idee van, wie hem deze kool heeft 
willen stoven. 

Aankondigingen 
19 FEBRUARI 

Mr. H. E. Koning (lid der Tweede Ka
mer) spreekt voor het Politiek Tref
punt te Sneek. 
20.00 uur, 't Singeltsje. 

26 FEBRUARI 
Mevrouw mr. E. Veder-Smit (lid der 
Tweede Kamer) debatteert met de 
heren Van Achterberg (PPR), Tolman 
(CHU), Vellenga (PvdA) en Walburg 
(ARP). 
19.45 uur, Dorpshuis, Kootstertille. 
Mr. F. Portheïne (lid der Tweede Ka
mer) spreekt voor de liberale sociëteit 
Noord-Groningen. 
20.00 uur, Hotel Gemeentehuis, Uithui
zen. 

28 FEBRUARI 
Drs. L. Hilarides (lid Gedeputeerde 
Staten van Friesland en lid Stuur
groep) spreekt vooP-de afdeling Haren 
over het Liberaal Manifest. 
20.00 uur, Hotel De Horst. 

2 MAART 
Dr. K. van Dij~ (lid der Tweede Ka
mer) spreekt voor de ledenvergadering 
afdeling Gieten. 
Hotel Centrum. 

12 MA~RT 
T. E. Willems (fractievoorzitter VVD
gemeenteraad Roden) spreekt voor de 
liberale kring Meppel-Steenwijk e.o. 
20.00 uur, Zaal Zwart, Ruinerwold. 

Vlissingen - Op 23 februari spreekt 
drs. D. J. D. Dees, lid voor de VVD van 
de Tweede Kamer, voor de afdeling 
Vlissingen over het Liberaal Manifest. 
Strandhotel, 20.15 J!Ur. 

JAC. JURRISSEN & ZOON 
Boomkwekers sinds 1773 

Voor grote Coniferen, Taxus, Thuya's, Hulst, Spar, 
Pinus, enz., enz. 
Van 2 tot 4 à 5 meter hoog 

CORT VAN DER LINDENLAAN 1 - NAARDE~ - TEL. 02159 - 43706 

~ 
Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 

pandbrieven ~ 
een VP.ilige belegging met zeer hoog rendement 

,_ 
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Discussie over inkomenspolitiek 

door drs. G· M. V. van Aar
denne, lid voor de VVD van 
de Tweede Kamer. 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

Het Gooi 
Op maandag 19 februari a.s. zal voor 

de Vrouwen in de VVD spreken de heer 
drs. D. J. D. Dees over "Jeugd en sa
menleving"; Aanvang 13.45 uur; Plaats: 
Remonstrantse Kerk, 's Gravelandseweg 
144 te Hilversum. • 
Ruimtelijke Ordening 

In haar nieuwjaarsrede heeft mevr. 
mr. J. M. Cor-ver-van Haaften burge
meester van Soest, een probleem aange
sneden, dat vele gemeentebestuurders en 
anderen ernstig bezighoudt. Het gaat 
over het gebruik, dat wordt gemaakt 
van de mogelijkheid om bezwaarsoln'if
ten in te dienen op grond van de Wet op 
de Ruimtelijke Ordening. · 

Nog onlangs verzuchtte een wethou-

Het begrip "inkomensbeleid" staat in 
het centrum van de politieke belangstel
ling. Het speelt een hoofdrol bij de for
matie --- althans zo lijkt het - en het 
beïnvloedt de loononderhandelingen in 
het bedrijfsleven. 

Intussen hebben al diegenen, die er de 
mond vol van hebben, nog nooit een con
sequent - - samenhangende visie ter ta
fel gebracht. Ook de SER, die al jaren 
over een inkomensbeleid aan het stude
ren is, heeft nog geen .ei gelegd. Bij de 
begroting voor 1970 was een speciale, 
zeer uitvoerige ( 77 blz.!) bijlage van 
minister van financiën Witteveen met 
vele gegevens over inkomensverdeling. 
Onze toenmalige fractievoorzitter Geert
sema, stelde voor aan die nota een spe
daal debat te wijden. De Kamermeer
derheid wou er ni.et aan. Men kan alleen 
maar bevroeden, dat men vreesde dat in 
;r,o'n debat de holheid van vele kreten 
mu zijn gebleken. 

Op het ogenblik is de ;r,aak ook in de 
praktijk hoogst actueel. Al geruime tijd 
bepleit.en de vakorganisaties met afwis
selende klem de noodzaak van een nivel
lerende inkomenspolitiek. En dat wordt 
thans door sommige bonden hard over 
de tafel gebracht. Wat wil het geval? 
Het veel besproken centraal akkoord 
spreekt over 3V:, pct. "verb.etering van 
arbeidsvoorwaarden" compensatie voor 
de prijsstijgingen, met speciale aan
dacht voor de laagst betaalden en ster
kere matiging voor de hoogst gesala
rieerden. Dat staat er. De bouw-cao is 
zonder veel problemen op deze basis af
gesloten. In de metaal (al weer!) zijn 
nu echter de eisen op tafel gekomen de 
3 V:, pct. eerst totaal uit te rekenen, en 
dan gelijkelijk te verdelen (Centen in 
plaats van procenten) en bovendien de 
compensatie voor gestegen prijzen te 
binden aan een maximum, waardoor de 
midden- en hogere salarisgroep-en geen 
compensatie zouden krijgen over hun 
inkomen boven ca. 25.000; m.a.w. zij 
zouden in reëel inkomen (koopkracht) 
flink achteruit gaan! 

Overigens wordt een prijscompensatie 
voor deze groep, toch al door de pro
gressie voor een deel wegbelast, zodat 
zelfs bij een zuiver "proc.enten-verho
ging" enige nivellering plaats vindt. 

·Hoger personeel 
En passant willen de vakbonden ook 

nog de cao uitbreiden tot het hoger per
soneel, dat zijn de mensen, die buiten de 
"schalen van de cao·' vallen: afdelings
chefs, toptechnici enz. 

Dat wordt dan voorgesteld "t.en be
hoeve van de inkomenspolitiek", zonder 
dat deze groep zelf hierover kan mee
praten. Inspraak houdt kennelijk op 
waar nivellering begint. De Nederlands.e 
centrale van hoger personeel vecht in
middels al geruime tijd om toegang te 
krijgen tot de SER, de Raad voor de 

der in een grote gemeente dat geen 
twee stenen meer op elkaar kunnen 
worden gebracht, zonder dat wel 
iemand daar bezwaar tegen maakt. Na
tuurlijk is het goed dat bezwaren naar 
voren kunnen worden gebracht, maar 
die moeten dan wel zin hebben, omdat 
het gevolg is dat planologische opzetten 
sterk kunnen worden vertraagd door de 
gehele daarop volgende procedure en de 
ten slotte uit te brengen adviezen en 
beslissingen. Vertragingen die maanden. 
en maanden kunnen duren. Vrij alge
meen geldt dat elke maand vertraging 1 
pct. vcrhoging van de bouwsom ten ge
volge heeft, wat in de uiteindelijke kost
prijs enjof huursom van de woning 
wordt teruggevonden. 

Mevrouw Corver stelt dan ook in haar 
rede: "Provinciale en rijksoverheid die
nen te beseffen. dat elke vertraging in 
advisering en beslissing de bouw van 
dezelfde woningen als maar duurder 
maakt en het levensgeluk van velen 
ernstig- aantast. De wet op de Ruimtelij
ke Ordening geeft door het misbruik, 
dat van de mogelijkheden tot het indie
nen van bezwaren wordt gemaakt, zo 
langzamerhand de individuele burger· te
veel bescherming tegenover de collecti
viteit van de nog steeds grote groepen 
woningzoekenden. Het beroep op de 
Kroon zou een hoge uitzondering moe
ten blijven. Dat is ook altijd de bedoe
ling van de wet geweest. Maar de be
zwaarschriften stapelen zich da,arente
gen op. Ook zouden nodig termijnen 
voor een goedkeuringsprocedure moeten 
wordl'll gesteld." 

Arbeidsmarkt e.d. Tot nu toe zonder 
succes. Relatief is deze groep --- hoewel 
het om 10.000 mensen gaat - nu 
eenmaal zwak, maar in elk bedrijf 
vormen zij de ruggegraat. Het is 
geen wonder dat zij zich verzetten en de 
werkgevers er niets voor voelen aan de
ze eis van de vakbonden toe te geven. 
Daarnaast komt fel verzet van d.e enige 
beambtenbond (dat is een bond voor 
technisch-, administratief- en fabrieks
kader, die onder de cao vallen, meest 
met inkomens in de lagere midden
groep), die in de metaal nog bestaat, de 
(Katholieke) Unie van Beambten, Ho
ger en Leidinggevend Personeel. De 
beambtenbonden van NVV en CNV zijn 
in de Industriebonden opgegaan, en 
daarmee is de stem van een deel der 
beambten gesmoord. 

T.erecht krijgt het hier dreigend con
flict grote aandacht. Want als de Indus
triebonden hun zin zouden krijgen, zou 
de nivellering met kracht worden inge
zet: zou een inkomenspolitiek gestalte 
krijgen vóórdat parlement (en SER) 
zich hierover hebben b.eraden, ja vóór
dat iemand nu eens een consistent be
leid op dit punt zou hebben geformu
leerd. 

Moeilijk te vergelijken 
Want ---- ik schreef het hier boven al 

- - inkomensbeleid is niet zo'n eenvoudi
ge zaak ! Ten eerste de vraag: wat moet 
je verg.elijken? Bruto fiscaal inkomen
misschien? Daar zijn dan de onkosten 
af, bijv. in het geval van de medische 
specialisten, die de laatste tijd met de 
notarissen en enkele ·andere categorieën 
speciaal in het wat valse licht van de 
belangstelling staan (veel meer dan bij 
beroepsvoetballers - - op wie speciale 
fiscale faciliteiten worden toegepast - -
en popzangers, om maar eens enkelen te 
noemen). Maar dan heeft men nog geen 
rekening gehouden met de tijdsduur dat 
iemand, dit inkomen kan verdi.enen, 
welke bij een specialist nu eenmaal kor
ter en bij een beroepsvoetballer veel 
korter is dan de normale 40 à 45 jaar. 
Ook heeft men dan gèen rekening ge
houdtn met de waarde van de pensioen
aanspraken, die naar gelang . van de 
werkgever, die men heeft en het stuk, 
dat deze daar in meebetaalt, bij dezelfde 
eigen bijdrage heel ver:schillend kunnen 
zijn. Ambtelijk.e pensioenrechten vor
men bijv. een flink stuk onzichtbaar in
komen. 

En hoe moet men zich opstellen te
genover het gezinsinkomen? Vele vrou
wen hebben daar tegenwoordig een be
langrijk aandeel in, en ook het inkomen 
van kinderen kan voor het gezin heel 
belangrijk zijn. 

Ten slotte: als men dat allemaal zou 
incalculer.en, praten we nog bruto. En 
juist de progressieve inkomsten-belas
ting maakt, dat de netto inkomens meer 

Men kan het met haar· zienswijze al 
dan niet eens zijn, feit is het dat het 
door haar gestelde het overdenken 
waard is. Het belang van tevelen mag 

naar elkaar toe worden gebracht. En de 
mens r'e·kent uiteraard netto, de fa
brieksarbeider kijkt terecht naar het 
laatste bedrag op zijn loonstrook -
want daarmee moet hij zijn gezin onder
houden -- en ook d.e ingenieur vraagt 
zich af, wat hij met een bepaalde ver
hoging werkelijk opschiet. Als wij niet 
zul!'c hoge belastingtarieven hadden, la
g-en de bruto hogere inkomens zeer 
\vaarschijnlijk lager! 

Vrije markt 
Inkomen kan men krijgen uit arbeid 

(dat is verreweg d.e belangrijkste bron), 
uit :;,pecialc· gaven -- ik noem dat apart, 
want dat is nu juist de reden van de 
hoge inkomens van mensen, die iets uit
zonderlijks kunnen, of dat nu de Beatles 
zijn, of dat zij een medisch superspecia
lisme bedrijven - - en uit v.ermogen. In 
een vrije maatschappij kan ieder het 
beroep kiezen, dat met zijn aanleg over
eenkomt, als de kansen daarvoor gelij
kelijk voor een ieder aanwezig zijn. De 
maatschappij waardeert dan die be
roepsbeoefenaar naar haar behoefte: 
Dat is dus de werking van een vrije 
markt. Juist door dit proces, als dit on
gestoord verloopt, bereikt de samenle
ving het beste r.esultaat voor allen: een 
zeer nuttige functie brengt een hoog in
komen mee. 

Nu werkt het marktmechanisme in 
onze omstandigheden verre van ideaal. 
Er moet veel aan worden gesleuteld: 
met name om de kansen voor iedereen 
werkelijk gelijk te maken, dat hij of zij, 
die naar persoonlijke aanleg kan grijpen, 
ongeacht belemmeringen door afkomst 
of financiën. 

Steun aan · de voet 
En daarnaast zal altijd wel steun no

dig blijven aan de voet, bijv. in de vorm 
van een minimum-loon, omdat in zo'n 
vrije markt de positie van de zwaksten 
uit redenen van m.enselijke solidariteit 
versterking nodig heeft. 

Concrete maatregelen op deze terrei
nen spreken ons liberalen aan: vandaar 
ons accent op kleuter- en basisonder-_ 
wijs, waar de barrières voor gelijke 
kansen moeten worden geslecht; van
daar onze medewerking aan verbetering 
van de inkomenspositie van de laagst-be
taalden (wáardoor de confessionelen 
met t.egenzin moesten erkennen, dat met 
de VVD wel degelijk een goed sociaal 
beleid te voeren valt). 

Maar wij passen er voor mee te wer
ken aan een zuiver op afgunst gebaseer
de nivelleiingspolitiek, die onze maat
schappij als geheel schad.e doet - scha
de die (maar dat schijnt qe nivellerings
maniakken niet te kunnen schelen) het 
ergste gevoeld zal worden juist door de 
laagste inkomens, de zwakkeren in onze 
samenleving. 

Wij wensen positief te werken, nü~t 
afbrekend. 

niet worden geschaad door het gebruik 
va.,n een wet zoals dat niet is bedoeld 
door de wetgever. 

MR. M. L. BUSCHKENS-DIJKGRAAF 

Boele's Scheepswerven en 
Machinefabriek N.V. 

B 0 L NE 5 (bi i Rotterdam) 
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door J. E. van der Wielen 

Aankondigingen 
16 FEBRUARI 

Mevrouw drs. N. Smit-Kroes (lid der 
Tweede Kamer) spreekt op de feest
a\>ond van de ondercentrale Goeree
Overflakkee. 
20.00 uur, De Schakel, Dirksland 

19 FEBRUARI 
Drs. D. J. D. Dees (lid der Tweede Ka
mer) spreekt voor de Vrouwen in de 
VVD te Laren. 

22 FEBRUARI 
Mr. H. E. Koning (lid der Tweede Ka
mer) spreekt voor de Vrouwen in de 
VVD te Rotterdam over "Inspraak". 
10.00 uur, Voorschaterlaan 100, Rotter
dam. 
Bespreking Liberaal Manifest in de 
afdeling Gouda. 
20.00 uur, Het Anker. 

5MAART 
Mevrouw mr. E. Veder-Smit (lid der 
Tweede Kamer) spreekt voor de Vrou
wen in de VVD in de Krimpenerwaard 
over Volksgezondheid. 
20.00 uur, Café-restaurant De Grote 
Boer, Voorstraat, Lekkerkerk. 

8 MAART 
Mr. F. Portheïne (lid der Tweede Ka
mer) spreekt voor de afdeling Braasse
mermeer over de VVD en de zelfstan
digen. 
De Woelige Baren, Roelofarendsveen. 

9 MAART 
Mevrouw drs. N. Smit-Kroes (lid der 
Tweede Kamer) spreekt voor de afde
ling Wieringen. 
20.00 uur, Hotel P. Kaan, Hippolytus
hoef. 

VRIJHEID EN· DEMOCRATIE 

Spreiding rijksdiensten 
Er is zeker reden om na de beschou

wingen in Vrijheid en Democratie van 
14 april en 24 november 1972 nog eens 
aandacht te besteden aan het sprei
dingebeleid van de regering. Sindsdien 
is er namelijk een aantal markante uit
spraken gedaan en vooral ook is de be
slissing genomen over de gedeeltelijke 
verplaatsing van het Centraal Bureau 
voor de Statistiek. De Tweede Kamer 
heeft zich in deze kwestie in meerder
heid achter het besluit van de demissio
naire regering gesteld. 

Het zal wel nimmer of uiterst zelden 
zijn voorgekomen dat ambtenaren 
zich zo duidelijk tegenover een kabi
netsbesluit opstellen. Het lijkt niet ge
waagd te veronderstellen, dat het laat
ste woord hierover nog niet zal zijn ge
zegd. Opvallend is dat het standpunt 
van de ambtenaren niet in de eerste 
plaats betrekking heeft op hun persoon
lijke belangen, ofschoon die wel een be
langrijke rol spelen, maar bovenal ge
richt is op het belang van de dienst: het 
CBS. Daarin staan de ambtenaren ove
rigens bepaald niet alleen. Voor het on
deelbaar behoud van het CBS in de 
Haagse agglomeratie heeft zich een zeer 
groot aantal wetenschapsbeoefenaren 
uitgesproken. In een artikel in NRC
Handelsblad van 29 januari jl. schreef 
prof. dr. H. M. Jolles, gewoon hoogle
raar in de sociologie aan de Universiteit 
van Amsterdam, o.a. het volgende: "Het 
element van de eenheid van functione
ren verdient hier nog eens te worden. 
onderstreept. Het manifesteert zich in 
het permanente en intensieve overleg 
tussen diverse personeelsleden over alle 
onopgeloste vraagstukken die zich bij 
statistiekvorming, statistische analyse 
en gebruik van statistiek telkens weer 
voordoen. Dit overleg speelt zich zo 
goed binnen als tussen de afdelingen 
van het CBS af. Het is onzinnig te me
nen dat men daar onderdelen uit weg 
zou kunnen halen en naar elders ver
plaatsen zonder de functionering van 
het geheel aan te tasten." En verder: 
"Doch er is meer wat het nodig maakt 
het CBS als eenheid te beschouwen. Het 
is de bundeling van alle statistische ta
ken die uit het werk van de gezamenlij
ke departementen bij de wet is overge
dragen. Dat betekent dat het CBS ook 
als verlengstuk van de gezamenlijke de
partementen moet worden gezien, en 
dat er geen onderdeel is waarvan dit 
niet gezegd kan worden. Op bijzonde
re wijze functioneert het CBS dan nog 
in het hele bestel van beleidsvoorberei
dende en beleidstaetsende organen 
waarvan - naast het CBS - vooral het 
Centraal Planbureau, de Rijksplanologi
sche dienst en nu ook de Wetenschappe
lijke raad voor het regeringsbeleid moe
ten worden genoemd. Het is wederom 
onzinnig te menen dat in dit samenspel 
van organen onderdelen van het CBS 
kunnen worden verwijderd zonder dat 
dit samenspel daarvan nadelen onder
vindt." 

Tot zover prof. dr. Jolles, die zijn 
zienswijze gaf ná.dat het besluit was ge
vallen en de Tweede Kamer het had 
bekrachtigd. 

Vóórdat· dit gebeurde, heeft prof. dr. 
J. G. Lambooy, hoogleraar in de regio
nale economie aan de Universiteit van 
Amsterdam, zich in meer algemene ter
men over het spreidingsbeleid uitgela
ten. Hij deed dit in een inleiding voor de 
Nederlandse Maatschappij voor Nijver
heid en Handel. Hij zei o.m.: "Zeer grote 
delen van de Randstad Holland verpau
peren. De werkloosheid is op vele plaat
sen in de Randstad groter dan bijvoor
beeld in het noorden van het land. De 
politiek van spreiding van rijksdiensten 
gaat dan ook ten koste van de bevol
king in het westen van het land. Wat de 
Randstad nodig heeft, is een herstructu
reringsbeleid. De Randstad zal het moe
ten hebben van uitbreiding van de zoge
naamde tertiaire sector, waartoe obk de 
rijksdiensten behoren." 

Gematigder 
Een veel gematigder oordeel heeft de 

Raad voor de arbeidsmarkt in Zuid-Hol
land uitgesproken. Dit orgaan verklaar
de in dece •. ,ber o.m.: "Het is volkomen 
aanvaardbaar, dat er in de komende 
tien jaar 6500 arbeidsplaatsen uit het 
Haagse gebied naar elders worden over
gebracht. Dat is zelfs een van de manie
ren om een te verwachten vraag naar 
buitenlandse arbeidskrachten te vermin
deren." 

Met alle bescheidenheid die ons past, 
achten wij dit argument bepaald niet 
sterk. Verplaatsing van rijksdiensten 
heeft naar onze mening weinig of niets 
te maken met het vraagstuk van de 
buitenlandse arbeidskrachten, of het zou 
moeten zijn, dat wat schoonmaaksters 
en schoonmakers en koffiejuffrouwen 
van buitenlandse origine, die in rijksge-

bouwen werkzaam zijn, overbodig wor
den. Maar dat zet natuurlijk geen zoden 
aan de dijk. 

Krachtiger argumenten tegen het 
spreidingsbeleid der regering zijn o.i. te 
vinden in een recente brochure . van het 
Haagse gemeentebestuur. Pikante bij
zonderheid hiervan is dat het gemeente
bestuur voor het bepalen van zijn stand
punt gebruik maakt van CBS-gege
vens. 

In zijn oordeel gaat het Haagse ge
meentebestuur uit van de door ons in 
Vrijheid en Democratie van 24 novem
ber 1972 besproken regeringsnota: "De 
ontwikkeling van de Haagse agglomera
tie en de afremming van de groei van 
de kantorensector." Uit deze nota, zo 
schrijft het gemeentebestuur, krijgt 
men de indruk dat er van uit wordt 
gegaan dat de bevolking van Den Haag, 
de agglomeratie en het hele stadsgewest 
in de nabijheid zal groeien of tenminste 
constant blijven. Maar aan de hand van 
CBS-cijfers toont het gemeentebestuur 
aan dat er een dalingatendens is in de 
bevolkingsontwikkeling. Voor Den Haag 
bedroeg het inwonertal {X 1000) in 
1961: 606, in 1964: 602, in 1967: 586 en 
in 1972: 525. Ook het aantal inwoners 
van de agglomeratie (Den Haag, Voor
burg, Rijswijk, Leidschendam en Wasse
naar) vertoont een daling; van 731.000 
in 1961 tot 678.000 in 1972. En zelfs in 
het stadsgewest (de agglomeratie plus 
het Westland, Delft, Pijnacker, Zoeter
meer, de Leidse agglomeratie, benevens 
enige ten noorden daarvan gelegen ge
meenten en alle tussen liggende gemeen
ten) is er sprake van een daling. Welis
waar bedroeg in dit laatste gebied de 
bevolking in 1961 1.150.000 en in 1972 
1.198.000 (dus een stijging), maar sinds 
1971 is er toch sprake van een daling; 
in 1971 nl. 1.201.000. 

Ontvolking 
Het verschijnsel van de terugloop van 

de bevolking wordt echter pas veront
rustend, aldus het Haagse gemeentebe
stuur, door de veranderingen in de leef
tijdsopbouw, die ermee gepaard gaan. 
De jongere bevolking, die in de voor de 
levenskracht van een stad vitale leef
tijdsgroep van 20-45 jaar, heeft een 
relatief groot aandeel in de emigratie. 
De voortschrijdende ontvolking is dus 
gekoppeld aan een sterke veroudering 
van het resterende bevolkingbestand. In 
de regeringsnota komt deze ontwik
keling nergens expliciet tot uitdrukking, 
zo stellen B. en W. van Den Haag 
vast. 

, De Haagse brochure houdt zich uiter
aard ook bezig met het werkloosheids
aspect. Typerend noemt het . gemeente
bestuur de volgende passage in de rege
ringsnota: "Deze dienstensector is naar 
verhouding zeer sterk vertegenwoo,rdigd 
in het gebied van de Haagse agglomera
tie. Omdat het hier een arbeidsintensie
ve sector betreft zal deze groei een 
voortduring en wellicht versterking van 
de spanning op de arbeidsmarkt in het 
zuidelijk deel van de Randstad tot ge
volg hebben." Maar aan de hand van 
statistische cijfers van het G.A.B. con
cluderen B. en W., dat de ontwikkeling 
van de werkgelegenheid in de Haagse 
agglomeratie (exclusief Zoetermeer) de 
laatste jaren geen groei, maar- een re
gelma;tige vermindering te zien geeft:. 

Verwijtend klinkt het in de Haagse 
brochure, dat de ministers l!:ich in hun 
motivering hebben laten leiden door 
ouder cijfermateriaal, dat wil zeggen de 
ontwikkeling in de eerste helft van de 
jaren zestig., Of, aldus de brochure, zij 
hebben de ontwikkeling in de laatste 
jaren niet voldoende onderkend. 

Optimistisch 
Over de gevolgen van de spreiding 

merkt het Haagse gemeentebestuur o.a. 
op: "Indien de regering stelt dat ten 
hoogste één op de drie ambtenaren ach
terblijft, dan is het directe gevolg van 
de spreiding dat voor ongeveer 15.000 à 
20.000 werkzame personen, ofwel in to
taal 50.000 à 60.000 mensen, de bestaans
mogelijkheid is weggevallen. Overigens 
lijkt dit nog een vrij optimistische ver
onderstelling van de regering, gezien de 
ervaring onder meer opgedaan bij de 
verplaatsing van het Algemeen Burger
lijk Pensioenfonds naar Heerlen, waar
bij meer dan de helft der ambtenaren 
niet mee verhuisde. Grote werkloosheid 
en een toenemend vertrek van vooral 
jongeren zullen dus de onmiddellijke ge
volgen kunnen zijn. 

Vervolgens beroept het Haagse ge
meentebestuur zich op een berekening 
van het Ned. Econ. Instituut, volgens 
welke berekening het aantal arbeids
plaatsen in de komende jaren met ruim 
duizend per jaar zal teruglopen. De 
werkgelegenheid komt zo van 275.000 
arbeidsplaatsen in 1969 op 257.000 in 

1984. In een ander berekeningamodel 
van het N.E.I. komt men zelfs op een 
daling van de werkgelegenheid met ge
middeld 1300 arbeidsplaatsen per jaar. 

Het plan van de regering tot çle invoe
ring van een selectieve investeringsrege- · 
ling vervult Den Haag al evenzeer met 
zorg: "Het effect van deze maatregel is 
duidelijk niets minder dan een verster
king van de ongunstige vooruitzichten 
voor de werkgelegenheid vooral als ge
volg van de voorgenomen spreiding van 
rijksdiensten." 

"De ingrepen zijn van dermate rigou
reuze aard, dat catastrofale gevolgen, 
zowel voor Den Haag als voor de agglo
meratie, niet denkbeeldig zijn." En het 
gemeentebestuur heft dan de beschuldi
gende vinger op: "De voor een zo be
langrijke operatie nodige zorgvuldigheid 
is niet in acht genomen." 

Mag nu uit de Haagse brochure de 
conclusie worden getrokken, dat het ge
meentebestuur zich helemaal verzet te
gen elke spreiding van rijksdiensten? 
Nee, want één van de conclusies van de 
brochure luidt: "Het kan wel aanvaard
baar worden geacht voor de eerstko
mende vijf jaren een beperkt aantal ar
beidsplaatsen te spreiden, mits dat aan
tal niet hoger ligt dan het aantal dat 
voortvloeit uit de te verwachten natuur
lijke groei van de arbeidsplaatsen van 
de rijksdienst in de agglomeratie." 

Afweging gewenst 
Het lijkt voor weinig bestrijding vat

baar, dat een betere afweging van de 
voor- en nadelen van spreiding door de 
rijksoverheid toch wel gewenst is. In dit 
verband willen we met instemming nog 
eens prof. dr. Jolles citeren: "Het is vol
strekt legitiem en verdedigbaar een 
spreidings- c.q. verplaatsingadebat te 
voeren met als kernvraag: hoe halen we 
Limburg uit de misère? Die vraag heeft 
al meer kabinetten beziggehouden en de 
gedachten van spreiding van werkgele
genheid en van extra stimulering van 
structureel verzwakte gebieden zijn in 
wezen altijd de bouwstenen van het be
leid geweest. In zoverre was er hier 
(t.a.v. het CBS) niets nieuws aan de 
hand. Wel mag men zich afvragen of 
spreiding van rijksdiensten hetzelfde is 
als vergroting van de werkgelegenheid 
elders. Immers, werkgelegenheid wordt 
allerminst gestimuleerd door de vesti
ging van solide arbeidsplaatsen en niet 
door het in die regio neerzetten van 
mensen die daar het werk voortzetten 
dat ze toch al deden in de functies die 
ze toch al hadden." 
In de visie van het Haagee gemeentebe
stuur zou hieraan kunnen worden toege
voegd, dat vergroting van werkgelegen
heid elders, vermindering van de werk
gelegenheid in de Randstad tengevolge 
kan of zal hebben. Met de statistiek in 
de hand lijkt de kans daarop niet denk
beeldig. In elk geval wil het ons voorko
men, dat nader beraad- door het niim
we kabinet - geboden is. Tenslotte 
moet er de regering toch veel aan gele
gen zijn, dat haar zetel zich bevindt in 
een levende stad, en niet in een pro
bleemgebied. Met een verdere vergrij
zing van de bevolking wordt het rijks
apparaat niet gediend. Er zal ook met 
andere factoren rekening moeten wor
den gehouden, zoals de culturele functie, 
de recreatieve functie en vooral ook met 
de functie van een zo groot mogelijk 
gevarieerd winkelapparaat. 

Defensie: geen man 
en geen cent? 

Amsterdam.:_ De afdeling Am
sterdam van de VVD belegt 
maandagavond 19 februari in de 
kleine bovenzaal van hotel-restau
rant "Krasnapolsky" in Amster
dam een openbare debatavond 
over de krijgsmacht onder het 
motto: "Defensie: geen man en 
geen cent?" Aanvang 20.00 uur. 

Op deZe bijeenkomst, georgani
seerd in samenwerking met de 
landelijke defensiecommissie van 
de VVD, worden vier inleidingen 
gehouden. De sprekers zijn: de 
luitenant-kolonel der infanterie A. 
Ploeg, lid van de Tweede Kamer, 

, over het onderwerp "Leger in de 
schijnwerper", de luitenant-kolo
nel van de luchtmacht, W. P. de 
Jong over "Eigen luchtmacht?", 
de kapitein-luitenant ter zee H. de 
Booy over "Noordzee, weinig ma
ritieme dreiging" en de heer G. 
W. Keja, lid van de Tweede Ka
mer, over "Democratisering en 
vermaatschappelijking." 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J, E. v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie in het parlement. 
Hij kan natuurlijk slechts beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten die de VVD in het parle
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerled'!n aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A, 
Den Haag, telefoon 070-61 49 11. 

.. 

vrijheid en 
democratie 

• De redactie van Vrijheid en 
Democratie is gevestigd te Hil
versum, Pieter de Hooghlaan 87. 
Hoofdredacteur en voorzitter van 
de redactiecommissie is de heer 
Ph. C. la Chapelle. 

• De abonnementen-administratie 
wordt verzorgd door het alge
meen secretariaat van de VVD, 
Koninginnegracht 57 te Den Haag 
(telefoon 070 - 604803). Voor 
adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secreta
riaat. 

• De advertentie-exploitatle wordt 
verzorgd door de Nederlandse 
Dagblad Unie, Westblaak 180 
(postbus 824) te Rotterdam, tele
foon 010 · 147211. 

secretariáat 
tweede kamer fractie 

• Het secretariaat van de VVD· 
fractie in de Tweede Kamer Is ge
vestigd in het gebouw van de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1 A te 
Den Haag. Telef. (070) - 6149 11. 

algemeen 
secretariaat 

• Het algemeen secretariaat van 
de VVD is gevestigd te Den 
Haag, Koninginnegracht 57, tele
foon (070) - 604808. Postreke
ning: 67880 ten name van de al
gemeen secretaris van de VVD te 
Dea Haag. 
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De VVD • 1n het parlement 

De Tweede Kamer heeft een paar 
drukke en bewogen weken achter de 
rug; bewogen vanwege de massale amb
tenarendemonstratie vooral. Maar er 
waren nog meer demonstraties, zo van 
studenten en van bewoners van de 
Zaanstreek. 

Bij het debat over de verhoging van 
het pensioenbijdrageverhaal voor amb
tenaren voerde mr. Koning voor onze 
fractie het woord. Hij meende, dat de 
Kamer de getroffen maatregelen niet 
anders kan· beoordelen dan mede met 
inachtneming van de budgettaire gevol
gen. 

Vervolgens stelde de heer Koning dui
delijk in het licht, dat de overheid een
zijdig de arbeidsvoorwaarden voor het 
bij haar in dienst zijnde personeel vast
stelt. Bij die eenzijdige vaststelling, of 
hij het daarmee eens is of niet, heeft de 
ambtenaar zich neer te leggen. Hij mist 
nl. het aan andere werknemers toeko
mende recht om te staken. Of dit een 
juiste zaak is of niet, liet mr. Koning nu 
onbesproken. Wel kan de ambtenaar ge
bruik maken van het recht van petition
nement. En daarvan is gebruik ge
maakt. 

Mr. Koning zei verder, dat het slechts 
aan een zeker toeval is toe te schrijven 
dat de verhoging niet door wetswijzi
ging, maar bij een algemene maatregel 
van bestuur kan plaats vinden. In art. 
C7 van de Alg. Burg. Pensioenwet is 
immers bepaald hoe hoog dit percentage 
is en dat dit vervolgens kan worden 
gewijzigd bij A. M. v.B. Als wetgever 
zei spr. er niets voor te voelen zich door 
welk college dan ook te laten voor
schrijven welke wetten hij moet vast
stellen. 

Vervolgens kwam mr. Koning over de 
gang van zaken bij het overleg te spre
ken, waarbij hij o.m. opmerkte, dat het 
't goede recht van ·de ambtenarenverte
genwoordigers is in de Centrale com
missie geen advies uit te brengen. Mr. 
KODJDg vond het ook duidelijk, dat niet 
in alle gevallen het overleg tot resulta
ten kan leiden, omdat deze tevoren vast 
staan. Afgezien van een en ander stelde 
mr. Koning het echter wel op hoge 
prijs, indien ook in de gevallen als ge
noemd, gezocht wordt naar oplossingen 
om het g.o. zo goed mogelijk te doen 
functioneren. 

Er is twijfel uitgesproken over de 
vraag of in het onderhavige geval de 
rechtszekerheid wel gewaarborgd is. 
Natuurlijk moet die gewaarborgd wor
den. Maar dat houdt niet in, dat te allen 
tijde de rechten onveranderbaar zijn en 
evenmin dat de wetgever geen wijziging 
zou mogen aanbrengen ten ongunste in 
die rechten indien daarvoor aanleiding 
bectaat. Nog steeds beschouwen vele 
gepensioneerden, naar spr.'s gevoel ten 
onrechte, de inbouw van de a.o.w.-uitke
ringen als een onjuiste inbreuk op hun 
verworven recht op uitkering van een 
ambtelijk pensioen. De wetgever in for
mele zin heeft de korting doorgezet, te
recht naar spr.'s mening. Dat is bepaald 
geen aantasting van de rechtszekerheid 
geweest. Tegenover die inbouw immers 
stond ook weliswaar niet dadelijk, maar 
tijdens het minister~;chap van mr. Toxo
peus, de invoering van het welvaarts
vaste pensioen. In dat welvaartsvaste 
pensioen is in een belangrijke mate de 
rechtvaardiging gelegen van een verho
ging van de eigen bijdrage van de amb
tenaar voor dat pensioen. 

Mr. Koning citeerde een berekening, 
opgenomen in Het Parool. Iemand, die 
in 1964 met pensioen is gegaan, terwijl 
zijn salaris op dat ogenblik f 10.000 be
droeg, zou, indien hij geen waardevast 
pensioen genoot, thans door de optrek
king van de a.o.w. f 11.912,35 ontvan
gen. Bij de man met een zgn. waarde
vast pensioen, in welke gevallen inbouw 
van de a.o.w. plaats vindt, zou dat 
f 12.883,12 zijn. Bij de ambtenaar is het 
bedrag van f 10.000 gestegen tot maar 
liefst f 18.698,-. 

Bij een ondernemingspensioenfonds 
zijn sinds 1960 de pensióenen tot nu toe 
gestegen met 172 pct. De welvaartsvas
te pensioenen zijn in die tijd met 283 
pct. gestegen. 

Mr. Koning bestreed hierna, dat in het 
onderhavige geval gesproken zou moe
ten worden van sluitpostfilosofie. Intus
sen: de regering heeft dom gehandeld. 
Zij heeft gewacht met 't aanpassen van 
de pensioenpremies tot het ogenblik dat 
het betalen daarvan door haarzelf van 
dat gedeelte bezwaarlijk voor haar 
werd. De achtereenvolgende kabinetten 
hadden in de inflatie alle redenen gehad 
kunnen hebben tot een geleidelijke ver
hoging van de pensioenpremie over te 
gaan. Dat is nagelaten. Had men het 
wel gedaan, de ambtenarencentrales had-

den geen redenen gehad het uitbrengen 
van een advies te weigeren; zij hadden 
niet kunnen schermen met de sluitpost
gedachte. 

Collegegelden 
Bij de interpellatie van de heer Mas

man (PvdA) heeft voor de VVD-fractie 
de heer Van Dijk het woord gevoerd. 
Naar zijn gevoel zijn de colleges van 
bestuur van de instellingen van weten
schappelijk onderwijs gehouden de wet 
uit te voeren. Boven elke twijfel is ook 
verheven dat de wet formeel op een 
juiste wijze is tot stand gekomen. Even
als een andere wet die wordt overtreden 
of niet nageleefd, de mensen met uit
sluiting of met een straf bedreigt, zal 
dat ook in dit geval moeten gebeuren. 

Intussen heeft de heer Masman, niet 
zoals de PvdA altijd heeft bepleit, in
trekking van de wet gevraagd, maar 
verbetering van de wet. Dat vond mr. 
Van Dijk een stap vooruit. Ons Kamer
lid kon het daarmee in zoverre eens 
zijn dat hij, wanneer de minister kans 
ziet de wet zodanig te verbeteren, dat 
de invordering van de duizend gld. colle
gegeld en de honderd gld. inschrijfgeld 
beter geëffectueerd kan worden, een 
dergelijke wetswijziging graag te ge
moet zag. 

Bezitvormingsfonds 
In het wetsontwerp wijziging van de 

Wet bezitvormingsfonds noemde de heer 
De Beer een positief punt de loskoppe
ling van de garantieregeling van de le
ning. Over de beperkende maatregelen 
in het wetsontwerp toonde de heer De 
Beer zich minder tevreden. Het fonds 
blijkt niet voldoende groot te zijn om 
alle aanvragen voor een renteloze lening 
te honoreren. De stopzetting van de ver
strekking van leningen eind 1971 was 
voor spr. een grote teleurstelling. De 
heer De Beer vroeg de minister daarom 
dringend na te gaan of in de begroting 
1974 ruimte kan worden gevonden om 
het fonds te vergroten. Dat daarmee de 
oorspronkelijke opzet - een nuttige be
stemming voor de Breedbandmiljoenen 
- wordt verlaten, nam de heer De Beer 
nadrukkelijk voor lief. (Dit is door de 
minister toegezegd; echter wel met de 
opmerking dat hij als demissionair be
windsman zijn opvolger alleen maar iets 
kan aanbevelen). 

Dat het fonds een groot succes is ge
worden, was voor de VVD een reden tot 
blijdschap. Maar al te vaak wordt zon
der enige grond beweerd, dat het eigen
woningbezit een voorrecht is voor de 
meer welgestelden. Het succes van het 
fonds bewijst, dat dit niet waar is. Wan
neer ook maar een klein beetje over de 
brug wordt gekomen door de overheid, 
blijkt de animo voor een eigen huis erg 
groot, ook en vooral bij de lagere inko
mensgroepen. 

De heer De Beer toonde zich overi
gens verheugd, dat zijn amendement om 
de garantie van 90 op 95 pct. te brengen 
door de minister is overgenomen. 

Om meer mensen van het fonds te 
laten profiteren had de heer De Beer 
een amendement ingediend om de aflos
sing in vijf jaren te doen plaats vinden, 
maar dan wel oplopend, zodat men niet 
een vrij hoge aflossing in het eerste 
jaar zou krijgen. 

Hoewel vrijwel alle fracties spraken 
over de sympathieke bedoeling, die ach
ter het amendement school, werd het 
amendement niet voldoende ondersteund 
en werd het daarom ingetrokken. Zat 
achter die onvoldoende steun, dat het 
toch wel politiek moeilijk lag bij de 
toenmalige gang van zaken m.b.t. de 
kabinetsformatie om een VVD-amende
ment met enige politieke betekenis te 
steunen? 

Financiën 
De Kamer heeft intussen ook weer 

enige begratingshoofdstukken behan
deld, ondanks het vacuüm ontstaan door 
de langdurige kabinetsformatie. Bij het 
hoofdstuk Financiën vond mr. Portheïne 
gelegenheid nog eens te spreken over 
belastingontduiking. Intussen sprak hij 
waardePing uit voor de belangrijke wij
zigingén in de belastingwetgeving, die 
onlangs tot stand zijn gekomen. Voor 
wa.t het schijventarief betreft, wilde hij 
de ontwikkeling en de uitwerking daar
van voorlopig maar eens afwachten. Of
sèhoon mr. Portheïne er begrip voor 
had, dat de recente wijzigingen op korte 
termijn door het parlement moesten 
worden beh!lndeld, had hij er toch wel 

kritiek op, dat de contribuabelen - niet 
het minst bij het bedrijfsleven - daar
door voor grote moeilijkheden komen te 
staan. Hij drong aan belastingwijzigin
gen voortaan tijdig( er) in te dienen. 

Volkshuisvesting 
De begroting van volkshuisvesting en 

Ruimtelijke Ordening bracht de heer De 
Beer weer op het spreekgestoelte. Heel 
begrijpelijk toonde hij zich zeer ver
heugd over het record aantal woningen, 
dat in 1972 is voltooid: meer dan 
152.000 tegen 136.000 in 1fJ71. Een felici
tatie waard en een politiek succes voor 
de kabinetten-De Jong en -Biesheuvel. 
Maar belangrijker nog is: zoveel meer 
mensen onder eigen dak. Daar is het om 
begonnen. Daarbij komt, dat de vooruit
zichten voor 1973 uitstekend zijn. In 
1972 zijn ruim 156.000 woningen in 
aanbouw genomen. Hierbij had spr. ech
ter wel een paar kanttekeningen. In de 
eerste plaats is de tegenwoordige pro
duktie deels een gevolg van slapte in de 
utiliteitsbouw. Men zal de woningbouw 
veilig moeten stellen wanneer de con
junctuur weer aantrekt. Tweede kantte
kening betrof het woningtekort in het 
Westen. Juist daar is het minst geprofi
teerd van de toegenomen woningpro
duktie. Terwijl Noord-Holland, Zuid
Holland en Utrecht bijna de helft van 
de bevolking herbergen, kregen deze 
provincies van de 16.000 woningen die 
in 1972 meer zijn gebouwd dan in 
1971 er slechts 800 meer. Dat vond 
de heer De Beer zorgwekkend. Derde 
kanttekening: de hoge huren in de 
nieuwbouw zijn de woningbouwcorpo
raties, de gemeenten en de beleggers wel 
voldoende kosten- en marktbewust? Deze 
vraag stelde de heer De Beer in verband 
met het feit, dat men hier en daar te
genwoordig flats leeg ziet staan. Dat 
was tot voor kort onbestaanbaar. 

De heer De Beer sprak zich verder 
positief uit over de aandacht die aan 
stadsvernieuwing wordt gesteld. Er is 
een wet op de stadsvernieuwing nodig. 

Namens de heer Tuynman vroeg de 
heer De Beer overigens naar de stand 
van zaken m.b.t. de derde nota ruimte
lijke ordening. Er moet haast mee wor
den gemaakt. Hij noemde de verwijten 
van prof. Crinee Ie Roy juist. De burger 
wordt bewust of onbewust misleid bij de 
weigering van vergunningen, er wordt 
gehannest met aanlegvergunningen, er 
wordt onjuist gebruik van de voorberei
dingsbesluiten gemaakt. 

Sociale :zaken 
De heer Van Aardenne heeft bij de 

behandeling van de begroting van Soc. 
zaken opnieuw het grote belang van in
flatie-bestrijding benadrukt. De proce
dure, die tot het Centraal akkoord heeft 
geleid, blijkt niet voldoende te zijn ge
weest. Er blijken nu interpretatiever
schillen te zijn. Volgens de heer Van 
Aardenne brengt het Centraal akkoord 
niet de door de betrokken vakbonden 
geponeerde nivellering met zich mee. 
Het gaat niet aan, dat vakbonden ook 
het hoger personeel een regeling willen 
doen opleggen, als de vertegenwoordi
gers van deze boven de schaal vallenden 
niet mee aan de onderhandelingstafel 
zitten. Een grotere matiging in de hoge
re salarisgroepen - zoals vorig jaar 
ook enigszins is gerealiseerd .,...- moet 
innerlijk worden aanvaard, niet met 
dwang opgelegd. Het wordt overigens 

• tijd de Ned. Centrale van Hoger perso
neel in de SER te aanvaarden. Nadruk
kelijk verklaarde de ~··.·woordvoerder, 
dat onze partij voorst er is van ver
betering van de positie· an de laagste 
inkomensgroepen. Maar dat wil niet 
zeggen, dat wij via een straffe nivelle
ringspolitiek - of zelfs de praktische 
onmogelijkheid van een maximum-inko
men - de hogere inkomens radicaal 
willen afvlakken. Het zou zeer wel kun
nen, dat door zo'n politiek de nationale 
welvaart wordt geschaad en dan wordt 
dat het eerst gevoeld door de lagere 
inkomens. 

Met betrekking tot de werkloosheid 
pleitte de heer Van Aardenne voor meer 
fundamentele maatregelen. Voorts 
schonk de liberale spreker aandacht aan 
beperking van de sociale premiedruk. 

Bij hetzelfde begratingshoofdstuk 
heeft ook de heer Keja het woord ge
voerd en daarbij minister Boersma ge
kritiseerd over enige van zijn uitlatin
gen in Ruim Zicht. Ten aanzien van de 
lonen zou men zich verleden jaar aan de 
afspraken hebben gehouden, maar niet 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Op deze pagina's brengen onze redacteur V. G. A M. Hafkamp 
Kortlandt verslag uit van het grote feest, dat de VVD op 2 februari 
vierde ter gelegenheid van haar 25-jarig bestaan. 

en fotografe Hanneke 
in de Amsterdamse RAl 

Felle kritiek op de werkwijze van in
formateur Ruppert bevatte de toespraak 
die politiek leider Hans Wiegel bij de 
feestelijkheden ter gelegenheid van het 
zilveren jubileum van de VVD hield. 
Volgens Wiegel heeft de heer Ruppert 
zich teveel laten leiden door een eigen 
voorkeur en niet door de feiten die zijn 
onderzoek naar de mogelijkheden tot 
vorming van een kabinet hadden opgele
verd. "De heer Ruppert heeft meer aan
dacht besteed aan het overleg tussen 
confessionelen en rode drie dan aan dat 
tussen de confessionelen en ons. De 
KVP heeft niet in absolute zin de deur 
voor onze neus dichtgegooid. De confes
sionelen hebben een opening in onze 
richting gelaten en daar ben ik ver
heugd over." De heer Wiegel toonde 
zich verbaasd over de keuze van mr. 
Burger als kabinetsformateur. "Een re
spectabel man, mr. Burger. Hij heeft 
verklaard kort werk te hebben, wanneer 
hij zou inzien dat een kabinet van rode 
drie en confessionelen tot de onmoge
lijkheden behoort. Wij wensen hem een 
korte werktermijn toe," aldus de heer 
Wiegel die herhaalde wat hij al eerder 
van zijn kant had laten weten: het ver
langen naar een herstel van de oude 
coalitie van confessionelen, VVD en 
DS'70. 

DS'70 en de CHU hebben zich steeds 
constructief opgesteld, naar ZIJn me
ning. In de ARP constateerde hij een 
tweestrijd. "In die partij willen juf-

Onze partijvoorzitter mevrouw Van 
Someren-Downer is ervan overtuigd dat 
de Partij van de Arbeid uiteen zal val
len in een partij als de Westduitse 
S.P.D. en een extreem-linkse kleine par
tij. Zij meent dat daardoor weer .een 
stukje duidelijkheid bereikt zal worden 
en de politieke verstarring in Nederland 
kan worden doorbroken. In haar rede op 
de feestavond ter ge1egenheid van 25 
jaar VVD trok mevrouw Van Someren 
een vergelijking tussen Nederlands so
cialistische partij en haar zustergroepe
ring in de bondsrepubliek. "Onlangs 
konden we in de Volkskrant kennis ne
men van de visie van Willy Brandt op 
het nieuwe midden, op het "Leistungs
prin:<~ip" dat onmisbaar is voor echte 
vooruitgang. Brandt zegt hard en eer
lijk dat de enorme taken, waarvoor de 
mensheid staat, onuitvoerbaar zijri zon
der hard te werken. Echte levenskwali
teit betekent vrijheid, vrij zijn van 
angst en nood, zekerheid door menselij
ke solidariteit, zegt Brandt. Vergelijk 
hiermee de PvdA. Als Den Uyl en Von
deling die echt wel beter weten, gedogen 
dat Nieuw Links de dienst uitmaakt in 
hun partij, zolang zij wensen te verge
ten wat zij in de aanvang - Deri Uyl in 
Vrij Nederland en Vondeling in zijn 
boà - hierover hebben geschreven, 
hoeft het voor ons niet", aldus mevrouw 
Van Someren. Een PvdA, waarin Van 
der Louw meekijkt over de schouder 
van Den Uyl acht zij niet geloof,\•aar-

Mr. H. van Riel, voorzitter van de 
VVD-fractie in de Eerste Kamer, meent 
dat de positie van ons land en meer in 
het bijzonder het recht van de burgerij 
op haar eigen plaats, haar eigen plich
ten en haar eigen bestaan, worden be
dreigd. Tijdens zijn redevoering aan het 
begin van de jubileumfeestviering wees 
mr. Van Riel op een passage in het 
urgentieprogramma van onze partij: 
"De VVD acht een eensgezind en demo
cratisch geregeerd Europa dat nauw sa
menwerkt met de Verenigde Staten van 
Amerika, de beste garantie voor de vrij
heid en welvaart in Nederland. De wel
vaart en het welzijn in de ontwikke
lingslanden moeten worden vergroot via 
het aanwakkeren van de eigen ont
plooiing van deze landen, waartoe finan
ciële en technische hulp moet worden 
verleend. Wij zijn van mening dat in 
een hechte Atlantische samenwerking 
de beste steun kan worden verleend aan 
een voortzetting van de ontspanningspo
litiek tussen oost en west. De VVD is 
van mening dat onze bijdrage aan de 
westelijke verdediging op peil dient te 
blijven .en in kwaliteit moet worden op
gevoerd; ter verdediging van vrijheid en 
democratie." 

Volgens de heer Van Riel zijn die 
woorden niet zonder overleg gekozen. 
"Binnen de leiding van de VVD bestaat 
geen twijfel over de vraag dat slechts 
een bondgenootschap met de Verenigde 
§taten, militair gezien en ook anders-

dig. Maar, vervolgde ZIJ, "wèl geloof
waardig is een socialistische partij als 
die van Brandt. Ook in de PvdA zitten 
Brandt-socialisten. Als de enquêtes niet 
bedriegen, zijn zij zelfs in de meerder
heid." 

Vervolgens sprak zij over de fout van 
de confessionele partijen. "Zolang ook 
zij geen rekening wensen te houden met 
hun achterban, zolang er bij formaties 
van kabinetten eerst door een lang en 
onoverzichteljk karrepact gelopen moet 
worden, daalt hun aantrekkelijkheid 
voor de naar duidelijkheid snakkende 
kiezers." 

De aantrekkelijkheid daarentegen van 
de VVD voor een groeiend aantal c<m
fe~sionele stemmers vormde een belang
rijk punt in de rede van mevrouw Van 
Someren. Zij haakte in op de constate
ring van senator Van Riel dat veel tra
ditioneel christelijke stemmers bij de 
laatste verkiezingen hun stem aan de 
VVD hebben gegeven. "We zijn daar 
dankbaar voor als partij en vooral als 
liberalen" zei ze. "Wezenlijk voor het 
staatkundige liberalisme en het chris
tendom is de strijd voor de vrije mense
lijke geest. Wij zijn er innig dankbaar 
voor dat er eindelijk een begin is ge
maakt met het opruimen van het mis
verstand dat liberalisme en christendom 
van nature tegenpolen zijn. Het heeft al 
25 jaar in ons beginselprogramma ge
staan, indertijd al meesterlijk geformu
leerd door Oud, maar nog al!.jjd werd 

frouw Van Leeuwen en de heren Aan
tjes en Boersma een andere· koers dan 
BiesheuveL Maar ze vergeten dat de 
ARP - in: tegenstelling tot KVP en 
CHU - bij de laatste verkiezingen 
heeft gewonnen juist door het duidelijke 
standpunt van Biesheuv.el. Hij verweet 
minister Boersma dllor zijn lonken naar 
de PvdA "de bijl aan de wortel van de 
ARP te leggen." Wiegel bestreed de op
vatting van de linkervleugel van de 
KVP dat die partij verloren heeft, om
dat zij met de VVD heeft samenge
werkt. "Dat is een onjuiste voorstelling 
van zaken. De KVP heeft verloren, om
dat zij er niet voor uit gekomen is dat 
zij met de VVD heeft geregeerd." Hij 
deed een beroep op alle constructieve 
krachten in de confessionele partijen. 
.,We moeten uit het moeras. De forma
tiepogingen hebbe;n zich tot dusverre ge
kenmerkt door groot gehannes." 

Uiteraard ging Wiegel uitvoerig in op 
het glorieuze VVD-succes bij de laatste 
verkiezingen. Hij constateerde dat de 
VVD een sprong heeft gemaakt naar de 
verwezenlijking van het begrip "brede 
volkspartij". 35 procent van onze kie
zers was jonger dan 25 jaar. 34 procent 
van onze aanhang is katholiek. En be
langrijk is ook de steun geweest van de 
zelfstandigen en de mensen met midden
inkomens. De VVD won ook bij de be
volkingsgroep met lagere inkomens." 

"Wij moeten de winst consolideren. 
Vasthouden aan onze koers, niet weglo-

zins, garandeert dat ons maatschappe
lijk en politiek systeem, onze nijverheid 
en onze handel niet onder de Russische 
druk bezwijken zullen," zei hij. Hij 
constateerde dat afgunst en daarmee 
samenhangend drang tot nivellering van 
posities en inkomens systematisch wor
den bevorderd. "Reeds eerder heb ik ge
zegd dat de buitenlandse politiek duide
lijk, vandaag op voor iedereen begrijpe
lijke wijze tot een hoofdinzet in de Ne
derlandse politiek zal worden. En nu 
hoeft men geen socioloog, geen histori
cus te zijn om op eenvoudige wijze te 
kunnen vaststellen dat thans in ons land 
een bewuste en systematische hetze te
gen de Verenigde Staten en het samen
gaan van Nederland met dat land ge
voerd wordt. Tot de ruimteverdeling in 
vele dagbladen en andere communicatie
middelen toe maakt u dat duidelijk." 

De heer Van Riel betoogde ovèrigens 
dat elke liberaal het recht heeft op zijn 
eigen standpunt. "Maar aan de vergif
tigde hetze tegen president Nixon en te
gen het geven van zo mogelijk overvloe
dige steun voor de opbouw van Zuid
Vietnam, het niet-communistische deel 
van dat land - vergeet u dat geen 
seconde - doen wij niet mee. Geconcen
treerd handelen is in zulke kwesties van 
leven en dood - want het bondgenoot
schap met de Verenigde Staten is voor 
Nederland in zijn tegenwoordige vorm 
een kwestie van leven en dood - vol
strekt gebonden," voegde hij er aan toe. 
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dankbaar voedsel aangedra~ voor de 
theorie dat een liberaal een anti-chris
ten is. Na een kwart eeuw VVD, na een 
veel langere periode van liberalisme, be
gint door te dringen waar het ons in 
diepste wezen om te doen is. Niet-chris
tenen kunnen tot precies dezelfde staat
kundige conceptie komen, maar de 
hechtheid van een partij is doorslagge
vend voor het be1·eiken van doelstellin
gen. We hoeven ons niet overmoedig op 
de borst te rammen voor onze eensge
zindheid, we kunnen ongerust zijn over 
de verwarring der confessionele par
tijen, met name KVP en ARP. Er is 
weinig reden tot juichen. De verwarnng 
is groot, een stabiele regering ver en de 
verdoezeling van verantwoordelijkheden, 
de modieuze wat magische verdraaiing 
van de werkelijkheid aan de orde van 

· de dag." 
Mevrouw Van Someren constateerde 

dat we werken in een overleefd systeem 
van partijst1·uctuur en in een verouder
de overheidsorganisatie, door Thorbecke 
geniaal ontworpen, maar niet geschikt 
voor 1973. Zij wees ook op de verwar
ring rond de termen progressief en con
servatief, om van de termen links en 
rechts maar te zwijgen. "Het waren 
meer dan een eeuw geleden de toenmali
ge eonservalieven die de gevolgen van 
de Yranse revolutie en de gevolgen van 
de daarop volgende technische vooruit-
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·pen voor verantwoordelijkheid voor het 
landsbestuur, maar ook de oppositie niet 
schuwen. Na 29 november komen er nog 
wel een keertje kamerverkiezingen. Be
langrijk is dat wij onze aandacht ook 
richten op de grote groep werknemers 
Onze liberale principes zijn ook voor die 
groep van het grootste belang." 

Wiegel bestreed de beschuldiging als 
zou de VVD naar rechts zijn opgescho
ven. "We hebben alleen keihard gezegd 
wat we willen. Beter is het om te zeg

. gen dat de anderen naar links zijn op
geschoven." Ook Wiegel onderstreepte 
het belang van een wervingscampagne 
gericht op het confessionele volksdeel. 
"Het bezit van een eigen levensovertui
ging is van het grootste belang voor ons 
liberalen." 

Over de groep jonge kiezers, waarbij 
de VVD grote populariteit blijkt te heb
ben, merkte hij op dat de VVD-beginse
len van vrijheid en gelijke kansen voor 
iedereen de jeugdige kiezers klaarblijke
lijk aanspreken. "De VVD is de enige 
partij van de grotere groeperingen in 
ons land die sinds 1945 heeft gewonnen. 
We moeten aan het werk om ervoor te 
zorgen dat we binnen de kortste keren 
de tweede partij worden. De jongste 
verkiezingscampagne heeft me door het 
enthousiasme van iedereen veel plezier 
bezorgd. Laten we op de ingeslagen weg 
doorgaan. De VVD en het liberalisme 
hebben in ons land de toekomst," be
sloot hij. 

"Op dit punt kunnen de beide kamer
fracties geen afwijkingen van het tot nu 
toe gevoerde buitenlandse beleid toe
staan, wat elk van hen ook over de 
oorlog in Vietnam denkt of gedacht 
heeft." Willen wij het militaire bondge
nootschap met de Verenigde Staten 
voortzetten, dan zullen wij tegen de in
vloedrijke groep van degenen die de 
ontbinding van onze maatschappij 
trachten te bewerkstelligen, nationaal 
en internationaal een sterke dam dienen 
op te werpen. Daavtoe is een aanmerke
lijke verbreding nodig van de uitgangs
punten van on:;l denken zowel als van 
onze electorale aanhang." 

De heer Van Riel noemde in dat ver
band enkele cijfers en een paar feiten, 
de laatste uit het verleden. Bij de laat
ste verkiezingen - op 29 november j.l. 
kreeg de VVD in de rijkskieskring Den 
Bosch 70.532 stemmen, in Tilburg 58.734 
en in Maastricht 61.984. Hij vergeleek 
hiermee de cijfers in Rotterdam 
(39.566), Den Haag (57.593) en Amster
dam (59.799). "Wie deze aantallen 
aandachtig bekijkt," aldus de heer Van 
Riel, "zal het duidelijk zijn dat de in
vloedsverhoudingen binnen onze partij 
het een en ander hoort te veranderen. 
Dat kan echter uitsluitend wanneer het 
zuiden en in liberale denkkracht en in 
ledental evenveel presteert als het wes
ten. Geen geld, geen Zwitsers geldt ook 
in de politiek, al heb ik het nu helemaal 
niet over geld," aldus de heer Van Riel. 

Vuist Van Duys 

Het hoofdbestuur van de VVD 
zal de algemene vergadering van 
de partij die in april in As1>en 
·wordt gehouden, voorstellen mr. 
D. U. Stikker te benoemen tot • 
erelid van de partij. Mevr. Van 
Someren-Downer deelde dit mee 
tijdens het speciale VVD-Vuist
programma dat Willem Duys de 
feestgangers 2 februari in de 
nieuwe Rai in Amsterdam aan
bood. Mr. D. U. Stikker, een van 
de grondleggers van de VVD, 
kreeg bij zijn komst op het po
dium een staande ovatie van alle 
aanwezigen. Mr. Stikker was 
Duys' eerste gast. Hij wilde niet 
spreken over de huidige politiek 
in Nederland die hij als "belab
berd" omschreef, maar toonden 
vertrouwen in de Nederlanders. 
"Het valt me op" zei hij ,.dat de 
mensen hier individueel veel 
vriendelijker zijn. Als je dat na 
twintig buitenlandse jaren consta
teert, geeft dat je vertrouwen." 

Willem Duys constateerde, wij-

"Naar nog wat vage schattingen komt 
30 tot 35 procent van onze kiezers thans 
uit de vroegere politiek confessionele 
sfeer. Deze mensen zullen alleen bij ons 
blijven, wanneer wij hen welkom heten, 
nog liever hen tonen dat zij welkom 
zij'n. Niet alleen als kiezers, maar dat 
zij van hun kant ook op basis van ons 
beginselprogramma aan de verdieping 
en verbreding van onze maatschappelij
ke inzichten mee gaan werken." 

Wij hebben nu het Liberaal Manifest. 
De waarheid gebiedt om daarbij uit
drukkelijk te zeggen dat het in vele 
opzichten beste boek over bepaalde 
aspecten van het moderne liberalisme 
uit het katholieke kamp komt, welis
waar in het Duits geschreven, vervolgde 
hij. Hij toonde zich vol vertrouwen "dat 
de katholieke liberalen in de VVD, van 
wie de filosofieën en denktechnische 
scholing van huisuit dikwijls wat diéper 
gaan dan de onze, ons hier uitnemend 
behulpzaam kunnen zijn." Overigens 
memoreerde de heer Van Riel dat het 
niets nieuws is dat katholieken vechten 
voor een liberale zaak. Hij wees op de 
dissertatie van dr. F. C. G. Govers "Het 
geslacht en de firma F. van Lansschot". 
De liberale kiesvereniging in Den Bosch 
in 1848 heette "Vrijheid, openbaarheid, 
Orde". De grote mannen daarvan waren 
mr. Napoleon Sassen en de heer Henri
cus Johannes van Lanschot, mannen uit 
een katholiek geslacht. De heer Van 
Riel pleitte voor een eerlijke discui;sîe 

zend op de grote oranje-gekleurde 
letters VVD achter het podium, 
dat de twee V's alleen maar aan
een geschoven hoefden te worden 
om zijn initialen te kunnen vor
men. De kleur oranje lag hem 
"buitengewoon". Duys omschreef 
ziehzelf als "de enige Hilversumse 
pt·esentator die het aandurft een 
VVD-avond te presenteren". In_ 
zijn programma ontving hij ver
der nog mr. E. Toxopeus die "de 
typische VVD-manier onthulde, 
waarop hij indertijd de kamer 
was ingedanst". Een kandidaat 
uit het oosten trok zich terug, 
omdat hij niet kon aanvaarden 
dat boven hem een vrouw op de 
kandidatenlijst stond. Oud-minis
ter Polak constateerde op basis 
van zijn ministeriële ervaringen 
"dat in de VVD het dualisme in 
hoge ere wordt gehouden". "De 
kamerleden waren het nooit met 
me eens, maar hielpen me 
steeds." 

Ook was er de Amsterdamse af-

• tussen de nieuwe katholieke, gerefor-
meerde en hervormde VVD-leden over 
wat de liberale beginselen in 1973 zijn 
én eisen. "Alles wat niet socialistisch is, 
hoort zich te verenigen, liefst onder on
ze vanen, maar desnoods in federatief 
verband. Veel langer uitstellen is niet 
mogelijk, want onze vijanden slapen al
lerminst en wat zich thans aan ver
deeldheid aan de burgerij toont, is koren 
op de molen van de destructieve krach
ten binnen de westerse en helaas Neder
landse samenleving. Gedacliten als deze 
lagen ten grondslag aan mijn betoog 
dat over een aantal jaren de VVD 35 
procent of 40' procent van de kiezers 
achter zich kan hebben. Zonder gecoördi
neerde samenwe1·king tussen de VVD en 
een aanzienlijk deel van de thans con
fessionelen is de rode vloed niet te stui
ten en valt Nederland nauwelijks te be
waren voor algeheel maatschappelijk en 
economisch verval. En daarom gaat het 
toch. Niet om partijpolitiek voordeel." 

In het begin van zijn rede keek de 
heer Van Riel terug op de oprichting 
van de VVD, nu 25 jaar geleden. Hij 
illustréerde enkele historische gegevens 
met een anecdote over een "uitermate 
respectabel uitziende, deftige heer -
nog wat ouder dan ik nu ben - die 
tijdens een officiële bijeenkomst van de 
Partij van de Vrijheid in Bellevue het 
podium beklom om te waarschuwen te
gen het samengaan-met de zogenaamde 
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fiche-specialist Maarten Heitbuutt 
die de afgelopen jaren de Amster
damse muren volgeplakt heeft 
met VVD-affiches. "Je plakte 
maar raak, soms met de politie 
achter je aan" bekende hij. In 
zijn activiteiten ondervond hij de 
steun van staatssecretaris Von
hoff die "toen nog op z'n fietsie" 
de straten doortrok om te kijken 
waar de vijand had toegeslagen 
tegen VVD-borden Zelfs op zon
dagochtend spoedde hij zich nog 
naar Heitbuurt met, zoals de laat
ste zei "de tijding dat ze alle bor
den in de Amstel gedonderd had
den". 

Duys' programma werd opge
luisterd door David Berglas die 
een vrijwilligster uit de zaal met 
een stoelentruc tot ,.zwevende 
kiezer" maakte en door Eddy 
Christiani die zichzelf op zijn gi
taar begeleidde en als ode aan de 
volkspartij onder meer ,.Kleine 
Greetje uit de polder" zong. 

I 
I 

I 
I 
~ 

i 
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groep-Oud. Ik weet nog niet wie aan 
het woord was. Wel dat hij ons de on
dergang van het liberalisme voorspelde. 
Weinig heeft deze ongetwijfeld welme
nende grijsaard verondersteld dat wij 
vandaag met zoveel vreugde op het vijf
entwintigjarig bestaan van de schepping 
van de heren Oud en Stikker temg zou
den zien." 

De heer Van Riel bracht verder een 
hommage aan mr. D. U. Stikker. "Groot 
is mijn voldoening dat wij de heer Stik
ker hier zien op -2 februari 1973. In de 
zomer en het najaar van 1945 was hij 
de alles beslissende man die het Neder
landse liberalisme heeft gered. Mr. D. 
U. Stikker was de "man of destiny", 
juist omdat hij niet uit de politiek 
kwam, grote capaciteiten had en onbe
zwaard door de last van het recente 
liberale verleden aan het werk kon 
gaan . . . De heer Stikker bracht iets 
nieuws en iets anders en dat is het be
houd geweest van het Nederlandse libe
ralisme, waarbij ik het bijzonder geluk
kig acht dat de heer Oud die wél op een 
enorme Kamer-ervaring en echte partij
politieke ervaring binnen Nederland kon 
bogen, onze gelederen kwam verster
ken." 

De heer Van Riel eindigde zijn rede 
met een korte uitspraak die betrekking 
had op de moeilijkheden rond de kabi
netsformatie: "Ik verlang meer naar 
het eerste kievietsei dan naa1· een kabi
net-Den Uyl." 
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Het Manifest en de veranderde situatie 

door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoel 

VVD in het 
parlement 
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Het wil wel eens gebeuren dat men 
een uitgebreid plan opstelt waarmee 
men, zij het met veel moeite en krachts
inspanning, een bepaald doel hoopt te 
bereiken, maar dat dit doel nog voordat 
men tot uitvoering van zijn plan is ge
komen, door een stroomversnelling der 
omstandigheden inmiddels langs meer 
natuurlijke weg geheel of grotendeels 
reeds blijkt te zijn bereikt. Men zegt 
dan dat het vraagstuk zichzelf heeft op
gelost of althans hard op weg is zulks 
te doen. 

Ik meen dat we, in alle rust en objec
tiviteit, ons zullen moeten bezinnen op 
de vraag of een situatie als hier ge
schetst, niet is ontstaan met betrekking 
tot de partij-verhoudingen in ons land 
en de positie daarin van de VVD. Tot 
voor enkele jaren leek er nauwelijks 
enige beweging in die verhoudingen te 
komen. Als VVD mochten we tevreden 
zijn, maar meer ook niet. Uiteindelijk 
waren we, in de loop van een aantal 
jaren, met 16 Kamerzetels gegroeid tot 
de derde partij, nadat we in ons topjaar 
1959 zelfs 19 zetels hadden behaald. 

Het bleef echter moeilijk om in wezen 
liberaal denkenden, die uit sleur of tra
ditie (en dat gold vooral voor confessio
nele kiezers) toch op andere partijen 
stemden dan de VVD, min of meer mas
saal tot ons te trekken, met als doel om 
tot een sterk uitgebouwde partij te ko
men. Op grond van deze overweging 
werd een Liberaal Manifest opgesteld, 
dat zich tot de daarvoor in aanmerking 
komende kiezers wilde wenden. Het ont
werp (van een "stuurgroep") ontwik
kelde op basis van een algemeen-libera
le filosofie, een "eigentijdse" visie op de 
politieke en maatschappelijke vraag
stukken van heden en is gedacht als ba
sis en uitgangspu_nt voor g~sprekken 
met eventueel daarvoor in aanmerking 
komende andere partijen, groeperingen 
of individuele (groepen) kiezers, om tot 
de beoogde partijverbreding te komen. · 

Dat leek een moeizaam, veel tijd en 
geduld vergend werk te zullen worden. 
Maar het is de vraag of de inmiddels 
ingetreden politieke stroomversnelling, 
welke blijkens opinie-onderzoeken bo
vendien nog onverminderd voortgaat, 
ons niet op meer natuurlijke wijze (en 
waar kan een liberaal dankbaarder voor 
zijn?) is te hulp gekomen. De (politie
ke) deconfessionalisering zet zich in 
versneld tempo door. De VVD, met een 
sprong van 16 naar 22 zetels, en de 
KVP (die haar derde nederlaag in suc
cessie leed) gaan elkaar steeds meer 
naderen.in zeteltal. ARP en CHU liggen 
samen nog één zetel achter op de VVD 
alléén. En thans zijn er alweer nieuwere 
aanwijzingen, die op voortgezette groei 
wijzen. 

Vorige week publiceerde de AVRO 
een in haar opdracht door het bureau 
Lagendijk ingesteld onderzoek naar het 
stemgedrag van de kiezers, wanneer in 
januari Kamerverkiezingen zouden zijn 
gehouden. Het resultaat was frappant. 
De VVD zou (met de PPR) opnieuw de 

• 
met de prijzen. Maar niet alleen de prij
zen zijn met ong. 1,3 pct. meer gestegen 
dan van waar de SER was uitgegaan, 
ook de lonen hebben het berekende per
centage met 1,3 pct. overschreden. 

De heer Keja sneed verder het bran
dende probleem van het oneigenlijke ge
bruik van de sociale verzekeringwetten 
aan. Hij toonde zich overigens bijzonder 
verontrust over de pensioenen in het be
drijfsleven, waar nog regelingen gelden, 
die op geen stukken na als redelijk kun
nen worden beschouwd. De heer Keja 
drong op een spoedige regeling aan. 

Nog twee onderwerpen hadden tijdens 
de afgelopen twee "weken de aandacht 
van de VVD-fractie. De heer Van Aar
denne bestreed het betoog van de heer 
van Gorcum (PPR), gehouden bij diens 
interpellatie over de BV's en dit lid van 
de VVD-fractie voerde eveneens het 
woord over het w.o. inzake gemeentelij
ke herindeling. 

De Zaanstreek 
De Kamer heeft het doel van dit' w.o., 

nl. om van acht gemeenten één te ma
ken, niet volledig gevolgd. De VVD
fractie steunde in meerderheid een 
amendement-Stoffelen om Wormer zelf
standig te laten. De VVD-fractie ging 
echter niet mee met het amendement
Schakel, o.m. beogende Krommenie en 

grote winnaar ZIJn geworden en zelfs 
een nog grotere sprong vooruit hebben 
gemaakt dan in november. Zij zou vol
gens dat onderzoek dan de tweede partij 
zijn geworden met 19,2 procent van de 
stemmen (omstreeks 30 Kamerzetels), 
tegen 16,3 procent voor de KVP. Zij zou 
dan slechts enkele procenten van de 
PvdA afliggen, die, voornamelijk door 
verlies aan de PPR, op 22,5 procent zou 
zijn gekomen. Nu zijn we gewend, altijd 
een zekere reserve tegenover opinie-on
derzoekingen in acht te nemen, maar 
een feit is, dat het medio oktober vorig 
jaar datzelfde bureau was, dat (o.a.) 
onze winst het dichtst benaderde en 
toen op 13,9 procent kwam. Dit in te
genstelling tot een onderzoek van de 
V ARA, dat op 7 procent voor de VVD 
en 35 procent. voor de PvdA kwam! 

Voorspelling 
Reeds in 1967 voorspelde. mr. Van Riel 

dat wanneer de VVD de juiste politiek 
voerde, wij over 12 à 15 jaar zouden 
kunnen rekenen op 40 tot 50 procent 
van de stemmen. Dat leek toen nogal 
een boude bewering, die menigeen een 
welwillend-ongelovige glimlach zal heb
ben ontlokt. Maar nu, nauwelijks zes 
jaar later, lijkt deze voorspelling al 
voor de helft in vervulling te gaan. 

Tot voor kort hadden velen het nogal 
verdrietige gevoel, dat onze partijver
houdingen, hoewel verouderd, muurvast 
zaten. Het is echter gegaan als met een 
lawine. Als eenmaal een paar steenblok
ken losraken, komt de hele zaak in be
weging. Men behoeft dan, wanneer men 
het op deze berg gemunt heeft, niet 
meer met houwelen uit te rukken om te 
pogen aan de voet wat los te wrikken, 
in de hoop dat de massa in beweging 
komt. De natuur zelf heeft haar werk 
dan reeds gedaan. Zo is het thans ook 
gesteld met onzé partijverhoudingen. De 
vraag, die ik in het voorgaande opge
worpen heb leeft, naar we hebben kun
nen consta.teren, bij meer leden in de 
partij, 

Bovendien: het verschil tussen het-
• geen we nu hebben gedaan en bereikt 

en het gaan praten of onderhandelen 
met andere partijen en groepen is, dat 
wij in -het eerste geval aanhangers ge
wonnen hebben met het krachtig uitdra
gen van onze doelstellingen en dat we in 
het andere geval (meer) aanhangers 
moeten trachten te krijgen door die ge
dachten en doelstellingen juist "ter dis
cussie" te stellen. Deze laatste methode 
brengt het gevaar mee dat we een typi
sche vleugelpartij zouden kul).nen wor
den. Dan zouden we in de kortste keren 
in de noodlottige situatie van de KVP 
komen te verkeren en zou de heer Wie
gel een tweede Andriessen moeten wor
den (tot welke rol niemand hem in 
staat zal achten). Natuurlijk zijn, ten 
aanzien van soms zeer gecompliceerde 
vraagstukken, nuanceringen ook in de 
VVD onvermijdelijk. Zij zijn zelfs nut-

Assendelft samen te voegen. De h~er 
Van Aardenne wees er op, dat voor een 
goed planologisch beleid bestuurskracht 
nodig is. In een discussie over wijziging 
van gemeentegrenzen moet de bestuur
lijke kant van de zaak altijd worden 
gescheiden van de planologische kant. 
BE!Stuursorganisatie is middel om het 
doel van optimale leefbaarheid te berei
ken. Aanneming van het amendement
Schakel zou hebben geleid tot beleids
verbrokkeling. Eenheid van beleid zowel 
voor woonplaats als voor de werkplaats 
van de Zaankanters kan alleen worden 
gewaarborgd door een krachtige ge
meente, aldus de heer Van Aardenne. 

Vragen 
Mr. Berkhouwer heeft tezamen met 

Kamerleden uit enkele andere fracties 
schriftelijke vragen gesteld om ontsla
gen EEG-ambtenaren te helpen bij het 
vinden van een passende nieuwe betrek
king. Dezelfde groep Kamerleden heeft 
vragen gesteld of het waar is, dat de 
regeringen van de lid-staten der Europ. 
gemeenschappen het erover eens zijn 
dat voortaan nationale ambtenaren die 
een functie bij de gemeenschappen aan
vaarden, op non-actief kunnen worden 
gesteld, mits zij na ongeveer vier jaar 
in de nationale ambtelijke dienst terug
keren. Zo ja, wil de regering die gele
genheid geven? 

tig voor het leven in de partij en voor 
het vinden van de juiste oplossingen. 
Maar ten aanzien van de hoofdlijnen en 
de richting van de partij is er altijd een 
grote eenheid van inzicht geweest. Dat 
heeft de VVD zo sterk gemaakt en is 
thans voor velen haar grote aantrek
kingskracht. Dat zal zo moeten blij
ven! 

Trouwens: de harde praktijk toont 
wel aan, dat wanneer men het van offi
ciële besprekingen over (nieuwe) partij
vorming moet hebben, de weg eindeloos 
is en vol valkuilen en landmijnen zit. De 
confessionele drie hebben na jaren pra- • 
ten en ondanks een toch bepaald wel 
gemeenschappelijke grondslag, hun· 
"christendemocratische" partij nog 
steeds niet weten tot stand te brengen. 
Zij lijkt in tegendeel verder weg dan 
ooit, ondanks incidenteel gezamenlijk 
optrekken. En bij de links-radicale drie 
kan men de verhouding tussen de PvdA 
en de PPR op haar best een g.ewapende 
vrede noemen, om van de wrijvingen 
met en in D'66 dan nog maar te zwij
gen. De "progressieve volkspartij" 
vormt nog altijd maar een heel schim
mig beeld! 

Toch nuttig 
Is het Liberaal Manifest dus overbo

dig geworden? Ik geloof van niet. Zeker 
niet nu het er eenmaal ligt. Dat mani
fest, een goed stuk (al zal ik de passa
ges omtrent het kiesstelsel graag zien 
verdwijnen), is naar de woorden van 
mevrouw Van Someren bij de aanbie
ding van het manifest aan de pers: 
"Een stuk van liberalen voor de libe
raal-denkenden van Nederland." Als zo
danig reeds en ook voor eigen gebruik, 
heeft het stellig waarde. 

Op het ogenblik valt niet in te zien, 
met welke andere partij of groep se
rieus over aansluiting bij de VVD zou 
kunnen worden--gesproken. Daarvoor is 
immers ook de bereidheid en de behoef
te van een andere partij of groep nood
zakelijk. Op het ogenblik ken ik er 
geen; is er alleen een massale toeloop 
van nieuwe kiezers, die in de VVD ver
trouwen tonen en een dagelijkse aan
melding van tientallen nieuwe leden. 
Maar men kan voor de toekomst toch 
niet weten voor welke verrassingen we 
nog verder komen te staan. En dan heb
ben we toch een stuk van "liberalen 
voor liberaal-denkenden in Nederland" 
bij de hand als richtsnoer voor ge
sprek. 

Ondertussen verheugen we ons erop, 
dat de kiezers ervoor gezorgd hebben -
en er, als alle tekenen niet bedriegen
ook verder nog voor zullen zorgen -
dat de VVD op versnelde wijze blijft 
groeien. Dat hebben we dan bereikt zon
der iets van onze liberale principes prijs 
te geven, maar wel ervoor zorgend 
"eigentijds" te blijven en voor de vele 
nieuwe probl~men van deze tijd in re
delijkheid de juiste oplossing te vin
den. 

Het bestemmingsplan "Uiterwaarden" 
(Wageningen) vormt het onderwerp 
van vragen van de heer De Beer. Deze 
VVD-er heeft samen met dhr. Waalkens 
in vragen ook aangedrongen op ant
woord op eerder gestelde vragen om een 
speciale postzegelserie met toeslag, ter 
financiering van een family-planning
project in een ontwikkelingsland. Dat 
antwoord is er na zeven ( ! ) maanden 
nog niet. Realiseert de staatssecretaris 
van Verkeer en Waterstaat zich, zo vra
gen de heren De Beer en Waalkens, dat 
gedurende de zeven maanden, die sinds 
het stellen van de eerste vraag zijn ver
streken, ruim 23 miljoen baby's zijn ge
boren in de derde wereld ? 

De heer Tuynman heeft zich met en
kele Kamerleden uit andere fracties met 
vragen tot de ministers van Sociale za
ken en van Landbouw en visserij ge
richt over het uitwisselingsprogramma 
van de plattelandsjongerenorganisaties 
uit de zes oorspronkelijke landen van de 
EEG. 
· De heren Koning en Van Aardenne 
hebben aan de minister van Binnenland
se zaken gevraagd wanneer de indiening 
kan worden verwacht van een wetsont
werp tot wijziging van de provinciale 
grenzen van Drenthe en Groningen. 

Over de verlaging van de toelatings
leeftijd voor de kleuterschool zijn ten
slotte vragen gesteld door mevr. Smit
Kroes ·en de heer Wiegel. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

IPU-congres • 1n Helsinki 

Ons Tweedekamerlid mevr. mr. E. 
Veder-Smit woonde het congres van 
de Inter Parlementaire Unie in Hel
sinki bij en geeft haar indrukken weer. 

Het geluk zit soms in een klein hoek
je. Dat geluk maakte, dat ik plotseling 
gevraagd werd in te vallen voor mr. dr. 
c. Berkhouwer, en wel om een conferen
tie bij te wonen van de Inter Parlemen
taire Unie te Helsinki van 25 januari tot 
1 februari. 

De Inter Parlementaire Unie, gewoon
lijk IPU genaamd, is een vereniging 
van alle parlementsleden ter wereld, die 
gekozen volksvertegenwoordigers zijn 
of zich aldus beschouwen. Derhalve telt 
zij leden uit alle landen, onverschillig in 
welk werelddeel en aan welke zijde van 
.het ijzeren gordijn gelegen. Het behoeft 
geen betoog dat de samenstelling en 
invloed der verschillende parlementen 
zeer uiteenloopt. Als voorbeeld van een 
totaal ander parlement dan het onze 
kan gelden de Volkskamroer van de 
DDR die uit vijfhonderd leden bestaat 
en gemiddeld 12 maal per jaar verga
dert. Dit verschil in samenstelling en 
invloed mag echter geen beletsel zijn 
voor zoveel mogelijk contact en uitwis
seling tussen de vele soorten parlemen
tariërs want daardoor wordt de onder
linge verstandhouding en samenwerking 
alleen maar verbeterd. 

De IPU congresseert tweemaal per 
jaar in alle delen der wereld en wordt 
daarom wel eens oneerbiedig de parle
mentaire reisclub genoemd. 

De conferentie in Helsinki droeg dit
maal een bijzonder karakter omdat zij 
,niet gewijd was aan een algemeen on
derwerp zoals de milieubescherming, het 
druggebruik of een volkenrechtelijk 
vraagstuk doch zich bezighield met de 
Europese veiligheid en samenwerking; 
een zeer concreet en aktueel onderwerp 
dus. De conferentie was belegd op ini
tiatief van de Finse parlementariërs, 
die momenteel alle krachten inspannen 
om de conferenties welke thans op re
geringsniveau te Wenen en Helsinki 
plaatsvinden te ondersteunen op parle
mentair niveau. Deze parlementaire 
conferentie was dientengevolge alleen 
bestemd voor afgevaardigden van Euro
pese landen alsmede van Canada en de 
Verenigde Staten welke laatste als Na
to-landen ten nauwste betrokken zijn 
bij de Europese defensie. 

Het parlementsgebouw en het standbeeld van generaal Mannerheim in Helsinki 

Apartheidsbeleid 
Zuid-Afrika 

De VVD-commissie voor de buiten
landse politiek, onder voorzitterschap 
van de heer H. A. M. Hoefnagels, 
heeft een aantal stellingen over het 
apartheidsbeleid van Zuid-Afrika op
gesteld en deze ter behandeling aan 
het hoofdbestuur aangeboden. 

Het hoofdbestuur heeft besloten 
deze stellingen te publiceren opdat zij 
kunnen bijdragen tot de opinievor
ming binnen de partij over dit onder
werp. Men vindt ze hiernaast afge
drukt. 

1. De commissie verwerpt iedere dis
criminatie naar ras, huidkleur, geloof, 
geslacht of taal. Bijgevolg verwerpt de 
commissie de apartheid, zoals deze in 
Zuid-Afrika voorkomt, daar het daaruit 
voortvloeiende beleid in zijn uitwerking 
neerkomt op discriminatie, en als zoda
nig in strijd is met de rechten van de 
mens. 

2. De commissie is zich bewust van de 
moeilijke demografische en politieke si
tuatie, waarin Zuid-Afrika zich bevindt. 
Zij beseft, dat de oplossing van het se
gregatieprobleem verre van eenvoudig 
is. Haars inziens is niemand, en zeker 
niet de bevolking van Zuid-Afrika, ge
diend met het opdringen van "pasklare" 
oplossingen door buitenstaanders c.q. 
buitenlandse mogendheden. 

3. De commissie acht het dan ook niet 
juist Zuid-Afrika door toenemende isole
ring (bijv. door het verbreken van de 
diplomatieke en culturele enjof economi
sche betrekkingen) te brengen tot her
ziening van de apartheidspolitiek. De 
commissie stelt in dit verband vast, dat 

32. landen 
Er deden 32 landen mee, elk met een 

delegatie van circa zes personen zodat 
er alleen reeds rond 200 parlementsle
den aanwezig waren. Het congres 
waarvan de voertalen Engels en Frans 
waren, werd bijgestaan door een aantal 
uitstekende tolken, van taalmoeilijkhe
den was derhalve geen sprake. De grif
fier van onze delegatie verstond Rus
sisch, dat hij altijd snel vertaalde; 
daardoor hadden wij het voordeel van 
drie vertalingen achter elkaar - en dat 
betekende ruimschoots bedenktijd! 

Het is duidelijk, dat het terrein van 
de Europese 1'\amenwerking en veilig
heid een aantal fikse voetangels en 
klemmen bevat, die samenhangen met 
de tegenstellingen tussen de Nato-lan
den enerzijds en de Oostblok-landen an
derzijds. Enerzijds willen de Westeuro
pese landen graag nauwere samenwer
king met het Oostblok op economisch, 
cultureel en wetenschappelijk gebied, 
omdat zij daardoor grotere afzétgebie
den verwerven en mogelijkheden zien 
ontstaan om de verhouding tussen Oost
en West-Europa te verbeteren. Ander
zijds schept een ontspanning tussen 
Oost en West het gevaar dat de weste
lijke volken minder waakzaam worden 
en daardoor minder voor hun defensie 
over zullen willen hebben. 

Om deze redenen zijn de regeringsde
legaties, die thans over ontwapening in 
Midden-Europa gaan onderhandelen, zo 
bijzonder voorzichtig, en daarom trad 
de Nederlandse delegatie op de IPU in 
Helsinki ook op in nauw overleg met 
onze functionarissen aldaar. 

Het was een bijzonder boeiende erva
ring, om dit samenspel tussen vertegen
woordigers van 32 landen mee te ma
ken. De sfeer van de conferentie vond ik 
totaal anders dan die b.v. in de Verenig
de Naties. Geen wonder ook, want daar 
bevindt zich de grote groep van Afro
Aziatische landen, die door Rusland 
kunnep. worden bespeeld. Terwijl in 
Europa de tussengroep bestaat uit lan
den als Zwitserland, Zweden en Portu
gal, die een geheel eigen politiek vol-. 
gen. 

Kenmerkend vond ik dat landen die 
vlak bij, doch nog niet àchter het ijze
ren gordijn liggen, zoals Finland en 
Oostenrijk, zich minder onafhankelijk 
opstellen dan bijv. Joegoslavië, zij het 
dat alle delegaties uit landen ten oosten 
van, laten we zeggen, Berlijn toch wel 
onder een zekere spanning leken te 
staan. Een gebeurtenis was het dat voor 
het eerst na de tweede wereldoorlog de 
Westduitse delegatie de gast was van de 
DDR-delegatie. 

Aanbevelingen 
Het resultaat van een week vergade

ren bestaat uit een slotresolutie van 12 
pagina's. Deze resolutie is samengesteld 
uit ~rie delen: één gewijd aan de moge
lijke ontwapening, één aan de samen
werking op economisch en milieugebied 
en één aan de samenwerking op weten
schappelijk en cultureel gebied. 

Het eerste deel is vrij kort uitgeval
len, spreekt in voorzichtige termen over 
de komende ontwapeningsconferentie, 
en laat de uitwerking daarvan over aan 
de regeringen. Het derde deel geeft uit-

een boycott meer "bevredigend" voor de 
boycotters is, dan effectief voor de op
lossing van Zuid-Afrika's problemen. En 
verdere verharding in plaats van ver
soepeling van de Zuidafrikaanse positie 
kan er het gevolg van zijn. Afgezien 
daarvan is een volledige isolering uiterst 
moeilijk, zoal geheel niet te verwezen
lijken (men denke bijv. aan de controle 
en de handhaving ervan!!). Tenslotte 
vestigt de Commissie er nogmaals de 
aandacht op, dat, indien een boycott zou 
slagen, deze juist de niet-blanke Zuid
Afrikanen het hardst zal treffen. 

4. Anderzijds betekent de afwijzing 
van algehele isolering naar de mening 
van de commissie niet, dat Nederland 
niet bepaalde economische of politieke 
maatregelen t.a.v. Zuid-Afrika zou kun
nen treffen. In het algemeen zal de Ne
derlandse regering zich moeite moeten 
geven geen maatregelen te nemen, die 
zouden neerkomen op rechtstreekse 
steun aan het apartheidsbeleid in Zuid
Afrika. 

5. Op grond van het bovenstaande staat 
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voerige aanbevelingen aan de regerin
gen over uitwisseling van personen en 
informatie, toerisme, vergemakkelijking 
van grensverkeer, vrije toegang tot 
kunstschatten, vrijheid van menings
uiting enz. In het tweede deel worden de 
regeringen opgeroepen tariefbarrières te 
verlagen, het vrije handelsverkeer te be
vorderen en de economie van ontwikke
lingslanden te steunen. 

Het mag bepaald verheugend ge
noemd worden, dat het gelukt is aart 
deze vrije uitwisseling op velerlei gebied 
zoveel aandacht te besteden, zonder dat 
daarbij concessies op militair gebied 
hoefden te worden gedaan. 

Achter en voor de schennen is hier 
hard voor gestreden. Het bleek dat 
vooral de Sovjet-Unie beducht was voor 
westelijke propaganda, die in een cultu
rele uitwisseling zou kunnen worden ge
mengd. In dit opzicht is uiteraard de 
komst van nieuwe satellieten, door mid
del waarvan radio- en televisieprogram
ma's met een enorm verspreidingsgebied 
kunnen worden uitgezonden, zeer inte
ressant. Overigens is het zonneklaar dat 
westelijke regeringen heus aan hun rei
zende onderdanen geen propagandama
teriaal kunnen meegeven - zoiets is in 
elke democratie ondenkbaar. 

Ik had verder het geluk dat een ont
werpresolutie van mijn hand over de 
grensoverschrijdende milieuverontreini
ging in goede aarde viel. Het bleek mo
gelijk dit onderwerp grotendeels buiten 
de politieke sfeer te houden. Mijn 
grondgedachte was om speciaal de 
grensoverschrijdende waterverontreini
ging regionaal aan te pakken, en wel 
door overleg op gang te brengen tussen 
landen met gemeenschappelijke belan
gen, zoals de oeverstaten van Rijn en 
Donau, en de landen gelegen aan de 
Botnische Golf en rond de Middellandse 
Zee. 

Zoals dat gaat, wanneer je met een 
idee komt: ik werd gevraagd in de re
dactiecommissie zitting te nemen, ten
einde de ingediende voorstellen tot een 
afgerond geheel te vormen. En zo heb 
ik in een klein zaaltje in een gezelschap 
van tien Janden met echte Russen on
derhandeld, en we zijn er uit geko
men! 

In dergelijke situaties ga je beseffen 
welk een voorrecht het is te wonen in 
een land met goede scholen waar je drie 
moderne talen leert, waar je je vrij 
kunt bewegen en waar volslagen vrije 
meningsuiting heerst. Het is bijzonder 
goed om dit voorrecht nog eens echt tot 
je door te laten dringen! 

Gastvrijheid 
De Finse delegatie heeft zich bijzon

der veel moeite gegeven om de confe
rentie te laten slagen. Alles was perfect 
georganiseerd. De conferentie vond 
plaats in het Finse parlementsgebouw, 
tlat als een toonbeeld van doelmatigheid 
mag gelden. 

We kregen lunches, soupers, een boot
tocht, een concert van het stedelijk or
kest en een volksdansprogramma aan
geboden. Zelfs een gratis sauna behoor
de tot de mogelijkheden, ik heb echter 
niet de indruk dat velen zich daaraan 
hebben gewaagd. 

In een verloren uur kon je de stad 
enigszins verkennen. Het regende gedu
rende de eerste dagen, zodat onze bont
mutsen wat droefgeestig en nat op onze 
hoofden stonden. Later viel er sneeuw 
en kreeg de stad een fleuriger aanzien. 
De Finse architecten zijn naar mijn 
smaak terecht beroemd. Ze bouwen 
kloek en doelmatig; vooral het concert
gebouw, de Finlandia-hal, vond ik schit
terend van opzet en inrichting. 

Maar de Finse gastvrijheid heeft op 
mij de grootste indruk gemaakt. De 
somberheid van weer en jaargetijde 
werden als het ware van binnenuit ver
licht en verwarmd door de Finse gevoe
lens van welkom en hartelijkheid. Het 
was een belevenis om met zoveel ver
schillende Europeanen samen te zijn. 

de commissie juist het voeren van een 
permanente dialoog met Zuid-Afrika 
voor. Een dialoog, die gevoerd wordt 
door de overheid en door niet-gouverne
mentele particuliere organisaties (kerken 
e.d.). Het moet geen dialoog zijn onder 
voor Zuid-AfriJm niet acceptabele 
voorwaarden, met andere woorden: geen 
dialoog "met het_ pistool op de borst." 
Een onvoorwaardelijke dialoog derhalve, 
di·e erop gericht is, het klimaat voor een 
interne dialoog tussen de verschillende 
Zuidafrikaanse groepen te verbeteren. 

6. De commissie acht het klimaat voor 
het aanvangen van een dergelijke dia
loog gunstig. Met name nu de innerlij
ke tegenstrijdigheid tussen de doelstel
lingen van het apartheidsbeleid en de 
praktische uitwerkingen ervan steeds 
duidelijker wordt, en ook in Zuid-Afrika 
zelf twijfel aan de juistheid van deze 
politiek bestaat. Tenslotte komt hier 
nog bij, dat ook de regering -van Zuid
Afrika sinds korte tijd openlijk en ac
tief een beleid voert, gericht op het tot 
stand brengen van dialoog en communi
catie. 
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Bestuursmutaties 
Epe -- Het bestuur van de afdeling 

Epe is uitgebreid tot negen leden. 
Nieuw zijn de heren I. P. van Aperen 
die zich speciaal zal bezighouden met 
het bezoeken van raadsvergaderingen 
enD. J. Berkhoff, propagandist. De ove
rige zeven leden zijn: dr. J. Degenaar, 
voorzitter, mevrouw L. Tiessens-Gorze
man, eerste secretaris, J. G. A. Koch, 
penningmeester, drs. J. C. Huese, vice
voorzitter, J. van Buffelen, tweede se
cretaris enG. Nieuwenhuizen en A. Wa
genaar, leden. De afdeling Epe telt 163 
leden. 

Aankondigiogen 
21 FEBRUARI 

Mr. H. P. Jager (lid Gedeputeerde Sta
ten van Gelderland) spreekt voor de 
afdeling Zelhem. 
20.30 uur, "Het Roode Hert", Markt, 
Zelhem. 

23 FEBRUARI 
Mevrouw drs. N. Smit-Kroes (lid der 
Tweede Kamer) spreekt voor de onder
centrale Rhenen over het Liberaal Ma
nifest. 
20.00 uur, Hotel de Grebbeberg, Greb
beweg 101, Rhenen. 

27 FEBRUARI 
:\levrouw drs. N. Smit-Kroes (lid der 
Tweede Kamer) spreekt voor de kamer
centrale Gelderland over het Liberaal 
Manifest. 
20.30 uur, Hotel Bosch te Arnhem. 

12 MAART 
Drs. J. F. Scherpenhuizen (lid der 
Tweede Kamer) spreekt voor de afde
ling Hengelo op 't "Broodje VVD". 
18.00 uur, Cosa. 

22 MAART 
Mr. A. Geurtsen (lid der Tweede Ka
mer) spreekt voor de afdeling Gelder
malsen. 
20.00 uur, De Gouden Leeuw. 

Rede mevrouw 
Van Someren 
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Leegstand 

Hoewel wij bij wijze van inleiding 
even zouden willen vermelden dat de 
VVD zich bij de behandeling van de 
gemeentebegroting 1973 van Hengelo 
( 0.) "keurig" heeft gedragen door de 
totale spreektijd te beperken tot 1 uur 
en 16 minuten (het PAK dat de spreek
tijden van alle partijen heeft bijgehou
den, had zelf 3 uur en 58 minuten nodig 
en de grootste partij in Hengelo, de 
KVP, 2 uur en 36 minuten) en dat het 
Hengelose raadslid, mevrouw E. Stoop~ 
van Riemsdijk,. tijdens een raadsverga
dering plotseling dikke druppels water 
op haar rug voelde vallen (een ongeluk
je van een personeelslid van een schoon
maakbedrijf) is ons onderwerp van van
daag gewijd aan de overigens in het 
gehele land optredende leegstand van 
nieuwe woningen. 

Met een parallel aan wat mevrouw 
Stoop in Hengelo overkwam is ons land 
met de woningbouw blijkbaar van de 
regen in de drup gekomen. Enschede 
klaagt weliswaar steen en been over 
leegstaande flatwoningen in de nieuwe 
zuidelijke wijken maar in Almelo heeft 
deze situatie een speciaal tintje gekre
gen door de aanwezigheid van het be
kende door Nederland, West-Duitsland 
en Engeland opgezette zogenaamde ul
tra-centrifuge-project. Wat ons land be
treft, "doet" de staat voor vijftig pro
cent "mee." Verscheidene beleggers 
(pensioenfondsen o.a.) hebben inge
haakt op de toekomstprognoses van het 
project waarvan de leiding zich eens 
heeft laten ontvallen dat er best eens 
een aanzienlijke werkgelegenheid in het 
verschiet zou kunnen liggen. 

Deze beleggers haastten zich vrij gro
te aantallen woningen te bouwen in de 
nieuwe Almelose wijk De Schelfhorst 
met als gevolg dat - nu het ultracen
trifugeproject zowel door internationale 
afspraken als door het ontwikkelen van 
betere methoden ter verrijking van ura
nium een pas op d:! plaats moet maken 
en er voorlopig geen sprake kan zijn 
van personeelsuitbreiding - de UC de 
schuld krijgt van een goed deel van de 
algemene leegstand. Boze vraagstellers 
geven bovendien het gemeentebestuur 
de schuld omdat dit niet zou hebben 
gewaarschuwd. 

Wij hebben over deze kwestie die zelfs 
de minister al gehaald heeft, het Alme
lose raadslid mevrouw M. E. Schut-Oos
ting benaderd die voor de VVD (drie 
,.man" sterk in Almelo) in de raad o.a. 
de bouwzaken behartigt. 

,.Natuurlijk is het niet juist, aldus 
mevrouw Schut, de UC meteen de 
schuld te geven. Men werkt daar - dat 
weet iedereen -- met proefinstallaties. 
Het UC-project is een zakelijke aange
legenheid. Niemand heeft bij mijn we
ten ooit beweerd dat Almelo nu, wat de 
werkgelegenheid betreft, meteen uit de 
brand was. Als de zaken eisen dat er, 
om welke reden dan ook, een pas op de 
plaats gemaakt moet worden, moet de 
UC niet onmiddellijk als de grote zonde
bok worden aangewezen." 

Mevrouw Schut herinnert eraan dat 

gang vreesden. Zij zagen die -- vanuit 
hun standpunt terecht -- als een bedrei
ging van het bestaande. Vele moderne 
conservatieven - maar zij noemen zich 
helaas progressief - zien wederom 
technische vooruitgang als iets grieze
ligs, waar beter mee gebroken kan wor
den. Als misplaatste Rousseau's staan 
zij te duwen tegen de vooruitgang en 
verketteren zij degenen die deze voor
uitgang vrij baan willen geven. Het is 
niet zo vreemd dat de hele discussie 
over .het milieu zo emotioneel en door
zichtig, vaak zelfs onwaarachtig is. Al
leen de echte progressief, de rationeel 
denkende mens is in staat onderlinge 
verbanden te leggen, het probleem op te 
splitsen in deelproblemen en die stuk 
voor stuk aan te pakken. Dat vraagt 
een nuchtere en intelligente benadering. 
Het is niet zo zinvol met de auto naar 
een Pernis-demons:tratie te rijden, het 
spandoek ter hand te nemen, vervolgens 
de tank vol te gooien en terug te rijden. 
Ik rijd zelf ook auto, maar sta dan ook 
helemaal achter de praktische en zinvol
le aanpak van het milieuprobleem, zoals 
wij dat op ons èongres besproken heb
ben. Aan mystiek gehuil hebben we 
niets en dat is nu precies waar deze 
maatschappij, met name het politieke 
denken en de politieke verhoudingen, 
door wordt verontreinigd. Het zijn de 
moderne progressieven, de liberalen, die 
èn de mens èn de vooruitgang willen 
dienen, al zet ook ik nadrukkelijk die 
mens voorop, zoals iedere christen en 
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Leegstaande huizen in de Almelose wijk De Schelfhorst 

de VVD zich in Almelo al jaren in 
bouwzaken een roepende in de woeetijn 
heeft gevoeld. 

"Van de oorlog af", aldus het raadslid, 
"is er een verkeerd bouwbeleid gevoerd. 
Na de oorlog is het woningbeleid in 
dienst gesteld van de inkomensnivelle
ring. Dat is gewoon een punt. Er is te 
weinig gelegenheid gegeven voor parti
culiere bouw. Er is gewoon niet gediffe
rentieerd g~noeg gebouwd. De conse
quentie is dat veel mensen die best een 
duurder huis hadden kunnen en ook wil
len betalen, in woningwetwoningen te
recht kwamen, met de steun van de ge
meenschap, een steun die zij niet nodig 
hadden. Wij hebben in de bouwcommis
sie en de raad vele malen geprotesteerd 
tegen deze gang van zaken. Nu deze 
mensen eenmaal in die heus wel goede 
woningwetwoningen zitten, krijg je ze 
er niet uit. Er zijn immers zoveel aan
lokkelijke en begerenswaardige dingen 
om je geld aan uit te geven. Denk maar 
aan auto's en kleurentelevisietoestellen. 
Bovendien heeft de Nederlander niet 
veel over voor het wonen. Eigenlijk rij
den die mensen die best een duurder 
huis kunnen betalen, nu op kosten van 
de gemeenschap in dure auto's en dat is 
toch nooit de bedoeling van het bouwen 
van woningwetwoningen geweest. Nu er 
uiteraard veel duurder huizen gereed 

iedere liberaal." Mevrouw Van Someren 
wees op een andere angst van de mo
derne conservatief: die voor overmatige 
kennis. voor de prestatiemoraal, door 
Wiegel "zo terecht en verstandig gehan
teerd in de laatste verkiezingen". Hij is 
er om verketterd, maar hij heeft gelijk, 
aldus mevrouw Van Someren. "Ook hier 
zien wij een omkering van standpunten. ' 
Eens moest een elite, die alleen maar 
elite was omdat vader en grootvader het 
ook waren, van de troon gestoten wor
den door een nieuwe klasse van ontwik
kelde, intelligente mensen die krach
tens hun eigen bekwaamheden de lei
ding namen. Het is hun gelukt. Het wa
ren de socialisten en de liberalen die bij 
dit proces hebben geho1pen. Het is so
cialistisch èn liberaal de mens naar ver
mogen te ontwikkelen, maar in de laat
ste kwart eeuw waar wij nu op terug
zien lieten de sociaHsten - of wie daar
voor doorgaan, dit meer en meer afwe
ten." Zij constateerde dat èn bij de in
komenspolitiek en bij de onderwijspoli
tiek van de socialisten, althans die van 
de huidige PvdA, de angst voor de pre
statie steeds meer om de hoek komt kij
ken. "Wij onderecheiden ons duidelijk 
van hen door bekwaamheden en verant
woordelijkheden niet te verdoezelen. 
Laten de besten, wie ook hun vaders 
waren, de allerbeste ontwikkeling krij
gen. Laat hen beloond worden, laten zij 
ons land leiden." 

Mevrouw Van Someren gaf als haar 
mening te kennen dat de politieke lei-

komen, blijven deze leeg staan. Neder
land heeft - het CBS heeft het juist 
gepublriceerd - voor tachtig procent 
huizen waarvan de huren niet hoger lig
gen dan 150 gulden. Toch blijft men 
roepen om woningwetwoningen, al is 
het beleid dan de laatste jaren iets in de 
richting van de particuliere bouw omge
bogen. Wij zijn zelf de zondebokken. We 
moeten dit in Almelo niet ophangen aan 
het UC-project." 

"Overigens," aldus mevrouw Schut, "is 
dit alleen een teken aan de wand. Er is 
geen reden voor paniek of ongerustheid. 
Overijssel komt er trouwens wat de 
leegstand betreft, helemaal niet slecht 
af. Groningen, Friesland en Drente had
den op 1 januari j.l. een leegstand van 
1,8 pct., voor het westen komt men op 
hetzelfde cijfer en Overijssel had slechts 
een leegstand van 1,2 pct." 

Bestuursmutaties 
Geldermalsen- De heer G. C. J. Al

berda is afgetreden als voorzitter van 
de afdeling Geldermalsen en omstreken. 
In zijn plaats is gekomen mevrouw N. 
H. van den Broek-Laman Trip. Voorts 
is bij deze afdeling de heer D. Huyssoon 
afgetreden als secretaris-penningmees
ter. De opengevallen plaats wordt tijde
lijk ingenomen door de heer Alberda. 

ders, Hans Wiegel uitgezonderd, te veel 
de modieuze mystiek hebben aangehan
gen om nog geloofwaardig te zijn. "Die 
nieuwe magie mag dan door een groot 
deel van de omroepen via radio en buis 
verspreid zijn, de ontmaskering gaat er 
des te sneller door" vond zij. "Niets is 
zo ontluisterend als sprookjes op de T.V. 
Televisie is radar. Je kijkt er doorheen. 
De Nederlandse kiezer is niet gek. Dat 
vergeten Andriessen, .Den Uyl; Van 
Mierlo en De Gaay Fortman. Dat verge
ten de ARP-Kamerleden die Biesheuvel 
dank zij wie ze gekozen zijn, in de steek 
laten. Snapt Den Uyl nu echt niets, als 
hij leest dat nog geen kwart van zijn 
aanhang uit de Navo wil. Snapt hij dan 
niet dat zijn partijkader J1iet represen
tatief meer is. Zou Anctriessen heus niet 
weten dat de overgrote meerderheid van 
zijn achterban best met de VVD wil 
regeren? Dat die achterban helemaal 
niet zit te wachten op een huwelijk met 
Den Uyl? Waar dienen al die rituele 
dansen tijdens de formatie voor? Wij 
hebben tijdens de verkiezingen gezegd 
dat een verstandig herstel van de Oude 
Vijf het beste is en we zeggen het nog." 

Aan het slot van haar rede gaf me-

vrouw Van Someren nog de volgende 
toekomstvisie: "Het moet mogelijk zijn 
de meerderheid van het Nederlandse 
volk bijeen te brengen. Dat voorspel ik 
u niet voor de volgende verkiezingen. 
Dat voorspel ik u wel voor de komende 
tien jaar. Het gaat gebeuren". 
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Geen water in de wijn 

Mijn 
• • • op1n1e IS ... 

• Kiesstelsel 
Indien men thans via een kiesdrempel 

of een zogenaamd gematigd districten
stelsel gaat knoeien aan een zuivere, 
evenredige vertegenwoordiging om ten 
eigen bate lastige concurrenten als bij 
voorbeeld de kleine partijen (volgens 
prof. Oud: de onbetaalde rekeningen 
van de grote partijen) weg te werken, 
dan komt de morele basis van de even
redige vertegenwoordiging weg te val
len. Men kan dan nooit in dreigende 
revolutionaire situaties met goed fat
soen een beroep doen op de volkswil. 
Die zogenaamde volkswil, zoals die in 
de Kamer tot uitdrukking zou zijn ge
komen, is dan door manipulaties met 
het kiesstelsel vervalst. Onder andere 
met het doel om - zoals de communist 
Marcus Bakker het niet onaardig uit
drukte - politieke drenkelingen als 
KVP en CHU te redden. 

Men onthoude zich er dus van zelfs te 
praten over ingrepen in het kiesstelsel 
zoals die waarvan sprake is in ontwerp
resolutie I, sub f van het Liberaal Mani
fest. 

MR. TH. F. READT, Soest 

Op 22 januari sprak ik voor de afde
ling Amsterdam over de toekomst van 
onze partij, zoals ik dat ook deed op 3 
februari ter gelegenheid van ons zilve
ren feest. Beide keren betoogde ik dat 
de huidige scheidslijnen tussen de poli
tieke partijen niet meer kloppen. Zeer 
velen stemmen nog uit traditie op hun 
"oude" partij: Protestants Christelijken 
en Rooms-Katholieken op grond van het 
misverstand dat liberaal ~n christelijk 
an~ipoden zouden ZIJn, PvdA- en 
D'66-stemmers omdat zij ten onrechte 
menen dat de liberalen niet voor de 
zwakkeren opkomen. 

Doorbreking van deze misverstanden 
is begonnen. Bij de laatste verkiezingen 
is dit gebleken. Vaak blijkt bij een ge
sprek met een kiezer van een andere 
partij dat deze net zo liberaal denkt als 
wij. Waar wij mee bezig zijn is het 
oproimen van vooroordelen. Ik ben en 
blijf ervan overtuigd dat de meerderheid 
van het Nederlandse volk liberaal 
denkt, dat wil zeggen een maximale 
ruimte wil laten voor het individu, hem 
wil belonen naar prestatie, ieder gelijke 
kansen wil geven, de overheid alleen die 
zaken wil laten regelen, die werkelijk 
door die overheid geregeld moeten wor
den en voor de echte zwakkeren wil 
opkomen. Wie op dit alles ja kan zeggen 
hoort bij ons. Dit is de boodschap van 
Hans Wiegel geweest; aan ons, aan de 
pavtij, die verder door te geven. 

Het stukje van mevrouw Heyligers in 
Vrijh. en Dem. van 2 februari gaat er
van uit dat ik heb voorgesteld water in 
de liberale wijn te doen, de principes te 

Milieubenadering 
Naar aanleiding van het artikel van 

de heer Vogely in Vrijheid en Democra
tie van 5 januari onder de titel: Milieu
defensie stelt tendentieuze vragen, wil 
ik graag het volgende in het midden 
brengen. Ik heb op het ·milieucongres 
van de vyD vorig jaar in Utrecht na
mens de Haagse milieucommissie ver
scheidene malen het woord gevoerd. Het 
uitvoerige rapport van deze commissie 
- en ik dacht dat dit het enige uitvoe
rige rapport was dat is ingediend -
heeft de kolommen van ons partijor
gaan niet gehaald. Van alles wat ik in 
Utrecht te berde heb gebracht is niets 
terug te vinden in het congresverslag in 
ons partij-orgaan. Daarmee heeft men 
velen in de Haagse afdeling onrecht 
aangedaan en het is ook niet democra
tisch. De door u toegezegde nadere dis
cussie heeft niet plaatsgevonden en ik 
moet nu wel aannemen dat de VVD-mi
lieucommissie daaraan blijkbaar ook 
geen behoefte meer heeft. 

U weet dat ik in Utrecht heb gesteld 
dat het een omissie was van de VVD 
niet vertegenwoordigd te zijn op het 
congres van de Raad van Milieudefensie 
(MD) In Delft. Zelfs al staat men scep
tisch tegenover het rapport van de Club 
van Rome, dan is het toch wenselijk zich 
in deze materie te verdiepen. 

De Vereniging voor Milieudefensie is 
een nog jonge club, misschien soms wat 
warrig, maar in ieder geval idealistisch 
in haar vrijheidsideaal. Het relativeren 
gaat deze veelal jongere mensen nog 
wat moeilijk af, maar zij hebben ver
frissende ideeën en een behoorlijke dosis 
intelligentie. 

Een stellingname zoals de heer Vogely 
in zijn artikel in Vrijh, en Dem. naar 
voren brengt verafschuwen zij en ik 
moet in menig opzicht hun mening delen. 

Laat ik u een voorbeeld geven, waar
van ik meen dat ons standpunt niet 
meer van deze tijd is: prof. Langman 
stelde in een tv-uitzending over de gas
boring bij Bergen ( NH) dat het contract 
met de maatschappij primair is en 
dat het natuurbehoud weliswaar belang
rijk is, maar voor hem daar niet inte
grerend was. Dat wil natuurlijk niet 
zeggen dat het energieprobleem mij ook 
niet zwaar op de maag ligt, maar op 
deze wijze wens ik het niet meer te 
benaderen. Als staatsburger hebben wij 
geen inspraak meer. De VVD loopt niet 
voorop als het gaat om de taak van 
politieke partijen: het bestrijden van ju
ridische argumenten in deze zaken. 
Hierin is onze partij inderdaad establish
ment. Ik weet dat in deze progressieve 
kringen de VVD slecht overkomt. Om 
hen te bestrijden zoals de heer Vogely 
deed is onjuist. Dan isoleren wij ons. 
Het etiket "linkse troep" wordt erop ge
plakt met het gevaar, dat een dergelijke • 
vereniging in extreem vaarwater komt, 
waardoor de goedwillende leden zich er 
nog van moeten distantiëren. Het aan 

verwateren. Ik heb dat geen van beide 
keren gezegd en ik zal dat ook nimmer 
zeggen. Mevrouw zegt in het Engels dat 
men geen winnende principes moet ver
anderen. Deze benadering is mij nog 
veel te weinig principieel, ik zou bijna 
zeggen veel te pragmatisch. Zelfs al 
wonnen de principes niet, dan zou ik ze 
nog niet willen veranderen, ik geloof er 
namelijk heilig in. Liberaal is en blijft 
liberaal. Dat het liberalisme, wars als 
het is van extreme opvattingen, in het 
midden van het politieke krachtenveld 
ligt, z~l toch door niemand betwist wor
den. 

Als mensen er wat huiverig voor zijn 
om een echte grote partij te worden, 
dan mogen zij dat c :!rlijk zeggen, al kan 
de partijleiding zich een dergelijk ge
voelen natuurlijk niet permitteren. Ik 
respecteer deze partij-pleinvrees, maar 
het gaat me te ver om al diegenen, die 
hard werken om alle liberalen te vereni
gen, te beschuldigen van verwatering 
van principes. 

Van mevrouws angsten voor vleugels 
en verwatering zou ik eerder iets kun
nen begrijpen als men spreekt over een 
federatief verband. Wil men in die vorm 
samen optrekken dan zal men elkaar 
wel eens wat moeten toegeven. Zij had 
haar stukje dan tegen de heer Van Riel 
moeten schrijven, die daar over gespro
ken heeft, niet ik. Ik ben het, laat daar 
overigens geen misverstand over be
staan, geheel met de heer Van Riel eens 
dat het liberalisme sterk genoeg is om 
ook dan overeind te blijven. Hij heeft op 
3 februari een oproep gedaan tot vereni-

de kant blijven staan bij het vraagstuk 
van de pollutie is niet alleen biologisch 
maar ook politiek gevaarlijk. 

Het Liberaal Manifest stelt dat via 
een aantal wettelijke maatregelen de 
overlast voor de bevolking moet worden 
weggenomen; dan zal zij haar acties 
vergeten en tevreden zijn. De MD zal 
zeker ook deze argumenten niet mini
maliseren, maar, zij zal bovenal die ar
gumenten willen hanteren, die kunnen 
leiden tot een andere samenleving. Dat 
is waard om voor te strijden. De nieuwe 
vorm van samenleving, die men zoekt 
eist inderdaad een andere instelling en 
opstelling. Dat betekent niet polarise
ren, maar synthetiseren. De milieupro
blematiek vraagt om beslissingen. 

Een aantal vrachtwagens met gevaar
lijke stoffen aan de grens tegenhouden 
is geen kunst. Wel het aangeven hoe zij 
vervoerd en vernietigd moeten worden, 
waar dit moet geschieden en wat het 
kost. In zoverre ga ik met de juridische 
en technische argumentatie mee. Maar 
ik wens daarnaast het economisch pro
ces dusdanig kritisch te bekijken, dat de 
vraag primair is: Is dit economisch pro
ces in deze vorm nog noodzakelijll;? 

Wanneer wij aan onze milieubenade
ring geen filosofie ten grondslag leggen 
dan denken wij het met technisch ver
nuft wel te kunnen klaren. Dat lukt ons 
niet in deze te volle samenleving. Actie
groepen zijn noodzakelijk geworden en 
als zo'n proces wordt tegengewerkt ligt 
de revolutie op de loer. 

Als lid van de wetenschappelijke staf 
van de MD zal ik mij kritisch blijven 
opstellen. Het zou alleen jammer zijn 
als de heer Vogely èn ik gescheiden 
zouden moeten optrekken, hoewel wij 
beiden de liberale idealen zijn toege
daan. Wij kunnen ons niet de luxe ver
oorloven achteloos aan deze zaken voor
bij te ga_an. Het is nu veeleer biologisch 
en sociaal zijn of niet zijn. Wanneer de 
heer Vogely als voorzitter en spreek
buis van de VVD-mileucommissie niet 
verder komt dan zich af te zetten tegen 
anderen dan is dat niet een basis waar
op een eventuele middengroepering in 
de politiek met de VVD als hechte 
partner, gestalte zou kunnen krijgen. 

DR. REMKO E. DE MAAR, 
Den Haag 

• De PTT en de winst 
Het artikel van de heer L. M. de Beer 

getiteld: "De PTT in opspraak" heb ik 
met aandacht gelezen. Ik had gehoopt 
nu eens iets anders te lezen dan de ver
dediging van het regeringsbeleid die in 
de meeste dagbladen wordt geplaatst, 
maar ik ben daarin teleurgesteld. Het 
gekke is dat de heer De Beer erkent dat 
de PTT winst zou moeten maken om de 
nodige investeringen te kunnen bekosti
gen. Dit omdat de PTT staatsbedrijf is 
en zelf geen kapitaal kan aantrekken. 
Zou de PTT zelfstandig zijn geweest, 
dus zoals de NS een NV-vorm hebben, 
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ging van krachten .,liefst onder onze 
vanen, maar desnoods in federatief ver
band". Wie het ernst is met het bestrij
den van de verdeeldheid, het grootste 
gevaar dat de regeerbaarheid en de 
democratie bedreigt, kan daar onmoge
lijk serieus tegen zijn, 

Op het door schrijfster gebruikte 
woordje aan het adres van meer "links" 
gerichte partijleden ga ik liever niet in. 
Het etiketteren van mensen is het her
scheppen van vooroordelen en barrières. 
die we nu juist moeten opruimen. 

Aangezien het hele stukje verder uit
gaat van compromissen met confessio
nelen en progressieven, die om onduide
lijke redenen beide tot een afglijden 
naar links zouden leiden, ga ik daar 
verder niet op in, aangezien ik daár niet 
over gesproken heb. 

Terugziende op de afdelingsverga
dering in Amsterdam op 22 januari denk 
ik met grote voldoening aan de langdu
rige discussie op zeer hoog niveau met 
vele aanwezige leden, Over het alge
meen is het nuttiger om, indien men 
zoals mevrouw Heyligers van het begin 
tot het eind aanwezig is, zo fundamen
tele bezwaren als zij kennelijk heeft, 
meteen kenbaar te maken. Iedere spre
ker kent de ervaring dat zijn woorden 
wel eens verkeerd opgevat worden. De 
wat omslachtige weg van de ingezonden 
stuk;ken geeft mij echter de kans alles 
nog eens te herhalen. Dat heeft ook zijn 
voo'tdelen. 

H. VAN SOMEREN DOWNER 

dan zouden de investeringen op de kapi
taalmarkt gedekt kunnen worden. 
Waarom dat nu niet kan i'S niet duide
lijk. 

Overheidsbedrijven hebben een mono
poliepositie en dat brengt mee dat zij 
voor het algem€en nut werken en geen 
winst mogen maken. Dàn is er dus ook 
geen gelegenheid voor zelffinanciering. 
Het thans opgekomen profijtbeginsel wil 
alleen zeggen dat wij zoveel mog€lijk de 
kosten van de overheidsdiensten moeten 
betalen. 

Welnu, de PTT maakt winst en dat 
bij ongetwijfeld zeer forse afschrijvin
gen op basis van vervangingswaarde. 
De noodzaak om kapitaal aan te trek
ken voor uitbreidingen, voornamelijk 
voor de telefoondienst, blijft bestaan. Zo
lang de PTT geen zelfstandig bedrijf is 
zal de staat hiervoor moeten zorgen en 
niet de PTT in de vorm van tariefsver
hogingen. In dat laatste geval betaalt 
de consument namelijk én het kapitaal 
(de investeringen) én de afschrijvingen 
daarvan. Dit is zeker niet de bedoeling 
van de prijscalculatiebeschikking, 
maar de overheid is aan haar eigen 
beschikkingen blijkbaar niet gebon
den. 

Men zou op grond van het profijtbe
ginsel kunnen verdedigen, dat de postta
rieven omhoog moeten, maar dan moe
ten de telefoontarieven omlaag. Men 
zint natuurlijk op een methode om het 
bedrijf ook integraal gerekend rendabel 
te maken. Ten slotte nog dit: De heer 
De Beer erkent wel dat de tariefsverho
gingen in het huidige klimaat slecht 
vallen, maar hij is blijkbaar geheel door 
het profijtb€ginsel gebiologeerd. Ik 
meen dat men zich de uiterste beperkin
gen moet opleggen. De vrijmoedigheid 
waarmee de overheid tariefsverhogingen 
over het publiek weet uit te storten 
leidt niet tot een klimaat waarin de on
dernemer zich beperkingen wil laten op
leggen. Een kalmering van de inflatie
psychose is zeker op zijn plaats. Dat in 
de Miljoenennota en de begroting verho
gingen zijn aangekondigd zonder dat 
het parlement (ook de VVD) krachtig 
protesteert, is zeker te betreuren. 

Drs. P. C. VAN LOON, Ommen. 



12 - vrijdag 16 februari 1973 VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

EEN OP EEN 
Van 5 janua~i tot 7 februari 
- de eerste maand van de 
actie Eén op Eén - steeg het 
ledental met 2.459 leden. 

Van 38.607 tot 41.066. 

Het getal 40.000 is gepas
seerd. Nu moeten wij verder 
naar 53.419 ofwel 5°/o van 
onze kiezersaanhang op 29 
november jl. 

Ook die kiezersaanhang stijgt 
volgens opiniepeilingen da
gelijks. Het moet dus moge
lijk zijn ons ledental te ver
dubbelen en te komen tot 
80.000 leden. 

Dat kan. 

Als ieder lid één lid werft. 

EEN OP EEN 

WERF· EEN NIEUW 
LID VOOR DE VVD 

WERF EEN NIEUW LID VOOR DE VVD 

Ondergetekende: 

naam: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 
adres: .............................. 

woonplaats: ......................... . 

lid van de afdeling: ................... . 

meldt hierbij aan als lid: 

naam: . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . ...... . 
adres: .............................. 

woonplaats: ......................... . 

geboortejaar: ........................ 

Handtekening: 

OOK GEZINSLEDEN TELLEN MEE: 

Een· gezinslid heeft dezelfde rechten als 
een gewoon lid. De stem van een gezinslid 
telt even zwaar . 
Maar een gezinslid ·betaalt slechts een 
contributie van tien g u I den! 
Is uw echtgeno(o)t(e) al lid van de VVD? 

Ondergetekende: 
naam: ............................. . 

adres: .............................. 
woonplaats: ......................... . 

lid van de afdeling: ................... . 

meldt hierbij aan als gezinslid: 

naam: 

adres: 

woonplaats: 

Handtekening: 

OPZENDEN AAN: ALGEMEEN SECRETARIAAT VVD, KONINGINNEGRACHT 57, 'S-GRAVENHAGE 
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e van 
"Na de brief van de drie confessionele 

f1-actievoorzittcrs aan formateur Burger 
kan de formateur maar één ding doen: 
zijn blezen pakken. Vast staat immers, 
dat in ieder geval bijna alle confessione
len, de VVD, DS'70 en de kleine fracties 
ter rechterzijde een Kabinet-Den Uyl 
niet willen steunen. Als een motie van 
afkeuring door de confessionelen wordt 
ingediend, zullen wij die steunen. Wij 
behouden ons bovendien het recht voor, 
een dergelijke motie zelf in te dienen. 
( ... ). Wij blijven bereid, mee te werken 
aan de samenwerking der vijf. Wanneer 
de heer Burger is verdwenen, ben ik 
bereid een gesprek met de confessione
len en DS'70 hierover aan te gaan." 

Dat zijn de belangrijkste passages ui~ 
de mededeling, welke onze fractievoor
zitter in de Tweede Kamer, de heer Wie
gel, jl. maandag aan de pers verstrekte. 
Het was de logische reactie op hetgeen 
in de onmiddellijk daaraan voorafgega
ne dagen was geschied. Eindelijk, na 
bijna drie maanden (in)formatie, was 
het dan toch zover, dat de confessione
len in het spel met de links-radicale drie 
de kaarten op tafel hadden geleg·d. 

Formateur Burger had nog wel een 
uiterste poging gedaan, de versebillende 
,,programmatische stukken", waarover 
hij beschikte, om zo te zeggen: naar 
elkaar toe te praten. D-at waren: l.e. het 
vóór de verkiezingen van 29 november 
door de links-radicale drie vastgestelde 
regeerakkoord .,Keerpunt '72" en de 
,.actualisering'' (lees: afzwakking) 
.daarvan bij het memorandum van 9 fe
bruari jl. ; 2e . cle schets van een beleid 
voor 1972 en volgende jaren, opgesteld 
door de wetenschappelijke instituten 
van KVP, ARP en CHU, bedoeld als 
handleiding voor hun Kamerfracties; 3e. 
hun program op hoofdzaken van 13 fe
bruari 1973. 

De formateur, wiens du-idelijk stt·e
ven het van den beginne af is geweest 
hoe dan ook een Kabinet-Den Uyl aan 
de Koningin te presenteren, conetudeet
de uit zijn vez·gelijking, dat .,de pro
grammatische uitwerking dezer alge
mene uitgangspunten in zó menig op
zicht elkander dekken, dat vast zou ko
men te staan dat het andere geschil
punten zijn dan programmatische, die 
een oplossing van de crisis in de weg 
staan." Met die ,.andere dan program
matische'' bedoelde mr. Burger dan 
blijkens zijn eigen toelichting .,tegen
stellingen van meer algemene politieke 
aard." 

De heer Burger wist natUUJ'lijk heel 
goed, wat die tegenstellingen van meer 
algemene politieke aard zijn. Dat zijn 
enerzijds de uitspraken van zijn partij
organen, waaraan de heer Den Uyl 
steeds gebonden blijft. Zij Immen daar 
op neer, dat wegens de weigering van 
de contessionelen om reeds vóór de ver
kiezingen duidelijk een lteuze te doen, 
niet na de verkiezingen op normale ba
sis regeer-overleg met de confessionelen 
zou mogen worden gevoerd. En ander
zijds is daar dan het juist vasthouden 
van de confessionelen aan de eis van 
"gelijkwaardigheid". 

Afgewezen 
Eind vorige week viel dan eindelijk de 

beslissing en waren nu ook de confessio
nelen wel genoopt de duidelijkheid te 
verschaffen, die gedurende drie maan
den telkens juist niet in klare bewoor
dingen werd uitgesproken. In hun vrij
dagavond 23 februari aan mr. Burger 
overhandigde brief schreven zij, kort sa
mengevat, dat het geen zin had om op 
de programmatische opmerkingen van 
de fot·mateur in te gaan, omdat deze 
nog altijd bleek toe te werken naar een 

Burger 
formatie van een "progressief minder
heidskabinet", aan welker samenstelling 
zij (de confessionelen) niet op gelijk· 
waardige en evenredige wijze zouden 
k unnen meewerken. En daarop volgde 
dan de politiel•e clou: · .,Voor de tot
standkomrog van een kabinet dat aan 
deze voorwaarden niet voldoet, wensen 
wij geen politieke verantwoordelijkheid 
te aanvaarden. Dit houdt tevens in, dat 
wij het optreden van een dergelijk kabi
net niet zullen gedogen." 

Het hoge woord was er uit. Dat was 
dan eindelijk een duidelijke en unanie
me uitspraak van de drie fracties, 
maar: met twee individuele uitzonderin
gen, namelijk in het anti-revolutionaire 
kamp, waar donderdag en vrijdag een 
urenlange strijd is geleverd. De slotzin 
van de antwoordbrief van de heren An· 
driessen, Biesheuvel en Tilanus vermeld
de namelijk: .,De laatste zin (over het 
"niet gedogen") wordt niet onderschre
ven door twee leden van de ARP-frac
tie; zij hebben overwegende bezwa1·en 
tegen het mtspreken van een definitief 
oordeel over een nog niet tot stand ge
komen kabinet." 

Iedere redelijk denkende en objectief 
oordelende buitenstaander zou hieruit de 
conclusie hekken, dat hel nagestreefde 
Kabinet-Den Uyl daarmee dus volledig 
de mist was ingegaan en dat de forma
teur zijn opdracht aan de Koningin zou 
teruggeven. Er zouden immers niet 
twee, maar tenminste elf confessionele 
uit-de-boot-vaHers moeten zijn om een 
Kabinet-Den Uyl niet onmiddellijk weg 
te stemmen. Maar mr. Burger, die bin· 
nen enkele weken had willen slagen of 
weggaan, gaat (zo was althans de si
tuatie bij het afsluiten van dit artikel) 
toch onverdroten door. Begrijpelijke 
verontwaa1·diging hierover ontlokte 
Wiegel de uitroep: "Het is welhaast een 
dictatoriale doordrammerij, om tegen de 
wil van de · Kamermeerderheid in, de 
eigen zin door te drijven." 

Communique 
Pressie van zijn geestverwanten op 

formateur Burger is daaraan bepaald 
niet vreemd, zoals viel op te maken uit 
het op donderdag 22 februari door de 
heren Den Uyl, De Gaay Fortman en 
Van Mierlo namens hun fracties uitge
geven zesregelige communiqué. Daarin 
deelden de drie fracties mee, dat zij in 
de conclusies van de formatew· "reële 
mogelijkheden zien voor het optreden 
van een door de heer Burger te formeren 
kabinet." En zij verklaarden zich daar
bij bereid, "nader inzicht te verschaffen 
in hun opvattingen over de verschillende 
aspecten van het optreden van zo'n ka
binet." Dat zij daarmee doelden op een 
zuiver minderheidskabinet-Den Uyl 
blijkt uit de interne voorgeschiedenis 
van dit korte communiqué. Aanvanke
lijk werd namelijk een andere, aanmer
kelijk uitgebreider tekst uitgedeeld, 
waarbij steun werd betuigd aan de po
ging van de formateur om "een kabinet 
te vormen, bestaande uit personen die 
bereid zijn het progressieve programma 
te helpen uitvoeren." Dit communiqué 
werd na ingrijpen van de linkervleuge1 
van de PvdA en van enige PPR-leden 
echter inderhaast ingetrokken en ver
vangen door het boven aangeduide veel 
kortere, waarin de stilzwijgende alt
koordverklaring met de opneming van 
eventueel confessionèle ministers, geheel 
vervallen bleek te zijn. 

De nieuwste zet van formateur Bur
ger is nu echter, dat hij buiten de frac
tievoorzitters om, zelf wil gaan uitzoe
ken of er niet toch tot de linkervleugel 
van de confessionelen behorende Kamer
leden zijn, die zich op het standpunt van 

Boers ma 

schokt 

ARP-
fractie 

Nog voor het afdrukken van 
ons blad kwam het ook voor de 
Tweede Kamer-fractie van de 
ARP zelf schokkende bericht, 
dat mr. Boersma tijdens zijn on· 
derhoud met formateur Burger 
een verzoek om in een eventueel 
extra-parlementair kabinet-Den 
Uyl zitting te nemen ,.in beginsel 
niet heeft afgewezen". 

Thans zal moeten blijken of de 
confessionele fracties en roet na
me die van de KVP, nog enige 
politieke ruggegraat bezitten. Bet 
zou ons trouwens niet verwonde
ren als het optreden van forma
teur-Burger ook in de fracties en 
bij de achterban van de PvdA, 
D'66 en de PPR spanningen zal 
blijken op te roepen . 

Boersma en Aantjes willen stellen of 
misschien zelfs (.,voor eigen politieke 
rekening") in een kabinet-Den Uyl zou
den willen zitting nemen. Vandaar de 
ontvangst, als eerste in dit verband, van 
mr. Boersma op dinsdagmiddag j.l. 
Wanneer de confessionelen hun in de 
brief aan mr. Burger vastgelegde woord 
houden - en daar mogen we toch niet 
aan twijfelen! - dan zou een Kabinet
De:n Uyl echter, zoals boven reeds uit· 
eengezet, in de Kamer geen meerderheid 
krijgen en op de eerste dag reeds sneu
velen. 

kostbare ti jd 
Zover zal het echter niet mogen ko

men. Er is al te véél kostbare tijd verlo
ren. Het landsbelang vergt een snelle 
oplossing en de formatie van een kabi· 
net, dat zeker is van - dan wel redelij
kerwijs rekenen mag op - een meer
dérheid in het parlement. Vandaar het in 
het begin van dit artikel geciteerde 
communiqué van VVD-fractievoorzitter 
Wiegel, dat a ls altijd aan duidelijkheid 
niets te wensen laat. In uiterste instan
tie zou zelfs een Kamerdebat over de 
formatie kunnen worden overwogen. 

Blijft de bange vraag: hoe ver en hoe 
lang nog? 

Radio-uitzending van de 
VVD: dinsdag 13 maart, van 
18.19-18.29 uur, over de zen
der Hilversum 11 (298 m) . 

- ~}1-. ;:- ." ~t•- '" ~~_. I ~ ' J\ I • • - t ; ' ~ '- ' - • ' :.; 

veertiendaagse uitgave van de volkspartij voor vrijheid en democratie nummer 1081 2. maart 1973 



2 - vrijdag 2 maart 1973 

Interim 
stichting 
vergadert. 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Nota Ontwikkeli ngslijnen 
Vertegenwoordigers van de Streek

raad Oost-Groningen hebben weinig eer 
behaald met het aanbieden van de nota 
Ontwikkelingslijnen 1973 aan Tweede
Kamervoorzitter dr. Anne Vondeling. De 
belangstelling van de publiciteitsmedia 
voor deze nota was namelijk vrijwel ni
hil, omdat de persconferentie van de 
Streekraad Oost-Groningen sterk aan 
belangstelling inboette. Tegelijkertijd 
gaf ex-informateur Ruppert aan de pers 
namelijk opening van zaken. Voor de 
Streekraad Oost-Groningen een beetje 
sneu, omdat men van plan was geweest 
eens flink aan de (Haagse) weg te tim
meren. 

Omdat de nota Ontwikkelingslijnen 
1973 zonder twijfel in de Tweede Kamer 
nog wel ter sprake zal komen is het nut
tig enkele saillante punten te noemen. 

De werkgelegenheid vormt, aldus deze 
beleidsnota, nog altijd het sleutelpro
bleem. Onvoldoende gevarieerde werk
gelegenheid voor jongere geschoolde l: -
roepskrachten, onvoldoende mogelijkhe
den voor .een groep oudere werknemers 
die vooral afkomstig zijn uit de land
bouw en aanpassingsmoeilijkheden bij 
de ontwikkeling van de traditionele be
drijfsvoering naar modernere bedrijfs
voering zijn de voornaamste hete hang
ijzers. 

Over de volkshuisvesting vermeldt de 
nota onder meer: .,Het bouwen in 1973 
van zoveel mogelijk woningen met lage 
huren, verlaging van het huurniveau en 
de produktie van minstens 1600 wonin
gen per jaar in de periode 1973-1975." 

Alle politieke partijen in Oost-Gronin
gen hebben zich in grote lijnen akkoord 
verklaard met de inhoud van deze be
leidsnota van de Streekraad. Ook de 
drie vakcentrales hebben zich er positief 
achter gesteld. 

Stelling 
Harm Hofstee uit het Overijsselse 

Borne is aan de Rijksuniversiteit t.e 

Op 24 oktober 1972 werd ,in Den Haag 
de tweede Structuur Conferentie gehou
den, waar de afgevaardigden van de bij 
de "3 Koepels" aangesloten organisaties, 
daartoe door hun organisaties gemach
tigd, unaniem besloten: 

1. dat een nieuwe samenwerkingsvorm 
voor het werk, dat thans verricht wordt 
in de "3 Koepels" nl. het N.V.C., de 
NV.R. en de Federatie V.V.H., tot stand 
zou worden gebracht. 

2. dat hiertoe als overgangsfase een 
Interim Stichting zou worden opgericht 
van beperkte levensduur met het doel 
de integratie van de werkzaamheden, 
die tot nu toe door het N.V.C., de N.V.R. 
en de Federatie afzonderlijk werden 
verricht, tot stand te brengen. 

3. dat afgevaardigden van de "3 Koe
pels" voor 1 jan. 1973 de Interim 
Stichting zouden oprichten. 

4. dat de Interim Stichting zal werken 
volgens de Statuten, die door de statu
ten commissie (ingesteld door de "Mo
delcommissie)) zijn ontworpen. 

Voorts werd besloten, dat voor de de
finitieve samenwerkingsvorm zal wor
den gestreefd naar het door de "Model
commissie" voorgestelde model. 

De oudste Koepel, de Nationale Vrou
wen Raad (1898), waarbij behalve vrou
wenorganisaties ook gemengde en be
roepsorganisaties zijn aangesloten, be
weegt zich naast zijn landelijke taak 
ook op internationaal niveau en dient 
als forum voor belangrijke vraagstuk
ken, zowel nationaal als internationaal. 
Het Ned. Vrouwen .Comité, opgericht in 
1944, is het overleg orgaan van de Lan
delijke presidentes van de grote vrou
wenorganisaties. Het fungeert ook als 
contact tussen de regering en maat
schappij enerzijds en de vrouwenorgani
saties anderzijds. Voorts valt het Infor
matie en Documentatie Centrum onder 
zijn beheer. De derde Koepel, de Fede
ratie Vrouwelijke Vrijwillige Hulpverle
ning, opgericht in 1951, heeft als voor
naamste doelstelling het vrijwillig verle
nen van praktische sociale hulp op lan
delijk, maar vooral op provinciaal en 
plaatselijk niveau. 

Op 5 jan. 1973 werd de oprichtings 
akte van de Interim Stichting voor de 
notaris verleden en getekend door de 
presidentes van de "3 Koepels." 

Vergadering 
Op 16 febr. jl. werd de eerste Verga

dering van de Interim Stichting in den 
• 

Groningen gepromoveerd tot doctor in 
de godgeleerdheid. Niets bijzonders na
tuurlijk, ware het niet, dat hij in de 
laatste stelling van zijn proefschrift tot 
een opmerkelijke uitspraak komt. De 
heer Hofstee stelt namelijk het volgen
de: .,Goede politici zijn ûj die de gave 
der verbositas missen, te meer, daar de
ze gave zuiver fenatypisch is en ont
staat door imitatie." 

Voor Hans Wiegel en de zijnen toch 
wel iets om eens ernstig over na te 
denken. Of niet soms? 

Soefti-beweging 
Dat het in Friesland wellicht komt tot 

de oprichting van een afdeling van de 
Soefi-beweging in Nederland is te dan
ken aan oud-minister prof. dr. H. J. 
Witteveen. De heer Witteveen heeft in 
Drachten een lezing over dit onderwerp 
gehouden. Hij sprak al van "een moge
lijk universele eredienst, die binnen niet 
al te lange tijd in Leeuwarden of 
Drachten kan worden gehouden." Het 
soefisme is volgens de heer Witteveen 
van betekenis vanwege zijn houding van 
tolerantie, zo niet verzoening, ten op
zichte van de godsdiensten die zo sterk 
hun stempel op de verschillende cultu
ren drukken. "Beschavingen," zo sprak 
de heer Witteveen in Drachten, "raken 
steeds meer verstrengeld. Daarom is het 
noodzakelijk dat we steeds meer gaan 
beseffen dat dit geen reden tot strijd 
mag zijn, maar dat er een diepere een
heid is, die alle godsdiensten verbindt." 

VVD-burgemeester 
voor N.O.-polder 

NOORDOOSTPOLDER - Tot burge
meester van deze gemeente is benoemd 
met ingang van 16 maart onze partijge
noot mr. G. Loopstra, 'thans burgemees
ter van Vlagtwedde (eerder van Fin
sterwolde). Wij wensen hem een aange
name en succesvolle ambtsperiode toe in 
zijn nieuwe omgeving. 

Haag gehouden. Aanwezig waren 44 af
gevaardigden van de 64 aangesloten or
ganisaties. Aangezien de voorzitster van 
de Interim Stichting op deze vergade
ring nog gekozen moest worden, werd 
de vergadering beurtelings voorgezeten 
door de presidentes van de "3 Koepels" 
nl. mevrouw Rood, mevr. Richters en 
mevr. de Ranitz. Een der agendapunten 
was de regeling van de organisatorische 
zaken o.a. huisvesting, personeel en fi
nanciële aspecten. Verder kwam aan de 
orde de inventarisatie van interne pro
blemen en het stellen van prioriteiten. 
Aangezien de N.V.R. en de Federatie al 
enige tijd bezig zijn om tot regionale 
samenwerking te komen, zal aan infor
matie en voorlichting op het grondvlak 
prioriteit moeten worden toegekend. Dit 
zal mogelijk zijn, doordat de N.V.R. 
door het Ministerie van C.R.M. subsidie 
is toegezegd voor het houden van 6 re
gionale bijeenkomsten. 

Plannen op langere termijn betreffen 
o.a. milieuzorg en het eventueel houden 
van een voorlichtingsdag voor de vrou
wenorganisaties door het Ned. Cult. 
Contact op het gebied van audio-visuele 
middelen als follow up van het Congres 
"Agora '72". Het jaar 197 4 is uitgeroe
pen tot het jaar van de Family Plan
ning. Internationaal zijn hiervoor plan
nen gemaakt en door Q.R.M. is ge
vraagd welke plannen de gezamenlijke 
Ned. Vrouwenorganisaties hebben. 

1975 is het "Jaar van de Vrouw". De 
bedoeling van de Ver. Naties is dat elk 
land inventariseert hoe het met de posi
tie van de vrouw staat en nagaat op 
welke wijze hierin nog verbetering mo
gelijk is. 

Het Dagelijks Bestuur van de Interim 
Stichting heeft van het Algemeen Be
stuur (de presidentes van de aangeslo
ten organisaties) als "huiswerk" opge
kregen al deze plannen nader te bezien 
en uit te werken. Het laatste agenda
punt van de vergadering was de verkie
zing van de voorzitster van de Interim 
Stichting. Gesteld waren 3 kandidaten 
nl. mevr. drs. J. Muller-v.d. Wielen, 
mevr. drs. N. Rempt-Halmmans de 
Jongh en mevr. T. C. c. Scholten-van 
Iterson. Bij eerste stemming werd mevr. 
Muller.:v.d. Wielen met meerderheid van 
stemmen gekozen. 

Mevr. Muller is voorzitster geweest 
van de "Modelcommissie" en de Interim 
Stichting mag zich gelukkig prijzen, 
dat onder bekwame leiding van haar, 
die het afgelopen jaar zo veel werk 

Kamercentrale Drenthe 
De Kamercentrale Drenthe houdt haar 

algemene vergadering op maandag 5 
maart om 20.00 uur in hotel Roman te 
Hoogeveen. Naast de algemene punten 
der agenda wordt de beschrijvingsbrief 
van de Algemene Vergadering van de 
VVD (13 en 14 april te Assen) bespro
ken. Voorts worden een lid en plaatsver
vangende leden van de propagandacom
missie aangewezen. Het lid van het Da
gelijks Bestuur, de h~ J. Rijkens is 
aftredend en herkiesbaar. 

Aankondigingen 

2 maart: Mej. mr. A. Kappeyne van 
de Coppello (lid der Tweede Kamer) 
spreekt voor de Vrouwen in de VVD 
in de provincie Drenthe te Meppel 
over Kinderbescherming. 

" 2 maart: dr. K. van Dijk (lid der Twee
de Kamer) spreekt voor de ledenver
gadering afdeling Gieten. Hotel Cen
trum. 

5 maart: De Kamerleden dr. K. van 
Dijk en drs. J. F. Scherpenhuizen, G. 
R. Meijer, (fractievoorzitter provin
ciale staten van Groningen en J. B. 
Brons, (fractievoorzitter gemeente
raad van Groningen) spreken voor de 
nieuwe leden van de afdeling Gronin
gen. 20.00 uur, de Coendersborg. 

9 maart: G. W. Keja (lid der Tweede 
Kamer) spreekt voor de liberale so
ciëteit Groningen over "Blijft Neder
land in de NAVO?" 

12 maart: T. E. WiUems (fractievoorzit
ter VVD in de gemeenteraad van Ro
den) spreekt voor de liberale kring 
Meppel-Steenwijk e.o. 20.00 uur, Zaal 
Zwart, Ruinerwold. 

heeft verzet om tot de nieuwe structuur 
te komen, naar de uiteindelijke samen
werkingsvorm toe kan worden gewerkt. 
Ook voor mevr. Muller zal het voldoe
ning geven, dat zij het voorbereidende 
werk thans zal kunnen afmaken. 

Het Dagelijks Bestuur van de l.S. be
staat uit de presidentes, secretaressen 
en penningmeesteressen van de "3 Koe
pels" nl. voor de N.V.C. mevr. prof. mr. 
dr. M. Rood-de Boer; mevr. M. C. Laan
Eender; mevr. L. Muller-Hafkemeijer; 
voor de N.V.R. mevr. A. H. Richters
Wolvius; mevr. ir. C. E. v.d. Ban-Willin
ge; mevr. ir. L. v. d. Berg-Gerlagh; 
voor de fed. V.V.H. mevr. A. M. de Ra
nitz-de Brauw; mevr. A. G. Richard
Snethlage; mevr. mr. E. de Roock-Bed
ding. 

Het Dagelijks Bestuur zal de komende 
jaren hard moeten werken om binnen de 
statutair vastgestelde tijd de uiteindelij
ke samenwerkingsvorm te kunnen ver
wezenlijken. 

16 februari 1973 is een belangrijke 
dag geweest. Er is een samenwerkings
vorm gestart, die naar schatting 1 mik 
joen georganiseerde Nederlandse vrou
wen omvat. 

E. de R.-B. 

Haarlem 
De Federatie V.V.H. afd. Haarlem, 

waarbij de "Vrouwen in de VVD" Ken
nemerland Zuid ook zijn aangesloten or
ganiseert op dinsdagmiddag 13 maart 
a.s. om 14 uur een bijeenkomst in het 
Rechthuis Vergierdeweg 52 Haarlem
Noord waar Ds. Sijthoff uit IJmuiden 
zal spreken over "Leprabestrijding". 
VVD-vrouwen zijn van harte welkom, 
toegang vrij. 
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nderdeloep 

:oor onze -politieke 
·dacteur A. W. Abspoel 

• Ketwich Versebuur 
De voorzitter van de Haagse afdeling 

van de VVD, de heer H. P.J. van Ket
wich Verschuur, heeft in de ledenverga
dering van 15 februari j.l. het presidium 
overgedragen aan zijn opvolger, mr. M. 
Th. Tegelberg, die zonder tegenkandi
daat en met algemene stemmen werd 
gekozen. Aan Van Ketwich Verschuur, 
die gedurende 3'h jaar de voorzitters
functie in. onze grootste afdeling op 
voortreffelijke wijze heeft vervuld na
dat hij eerst nog het penningm~ster
schap had waargenomen, werden het 
lidmaatschap van verdienste van de af
deling en ook enige materiële geschen
ken aangeboden. 

In zijn afscheidswoord herinnerde de 
aftredende voorzitter er o.a. aan, dat 
wij in mei 1940, toen Nederland door 
Nazi-Dui~sland werd overvallen, beiden 
bestuurslid van de Amsterdamse afde
ling van de Liberale Staatspartij waren. 

·Hij als penningmeester, schrijver dezes 
als secretaris, en dat we in juli 1941 
beiden bezoek hadden gekregen van de 
Sicherheitspolizei. Naar aanlelding van 
het verbod van de ,.oude" politieke par
tijen werd bij hem de afdelingskas (met 
dertig gulden!) in beslag genomen en 
bij mij al het bureaumaterieel (schrijf
machines, stencilmachine, e.d.). 

Waar Ketwich bescheidenheidshalve 
echter niet over sprak, waren zijn ,.ille
gale" activiteiten in die bezettingstijd. 
Toch mag daar in enkele woorden wel 
eens aan worden herinnerd. Van de .,il
legale" politieke huisbijeenkomsten her
inner ik er mij een ten huize van Ket
wich aan het Minervaplein te Amster
dam-Zuid, waar o.a. het latere socialisti
sche Kamerlid de heer J. H. Scheps als 
inleider optrad. Deze zette in het vuur 
van zijn anti-Nazi-betoog zijn stem 
daarbij zo uit, dat ik mij afvroeg of niet 
de buren van de flat zaten mee te luis
teren. :Maar waarschijnlijk waren die 
óók wel "goed", zoals men\lat toen met 
dit eenvoudige woord uitdrukte. 

Maar Ketwich Verschuur heeft ook 
gevaarlijker verzetswerk verricht en is 
deswege in de loop van 1942 in Rotter
dam door de Duitse politie gearresteerd. 
Gedurende zijn driejarige verblijf over
leefde hij de Duitse concentratiekam
pen, maar op het laatst had hij er het 
leven toch nog bijna bij ingeschoten. Hij 
behoorde namelijk tot degenen, die, toen 
de Russen aan de ene en de westerse 
geallieerden aan de andere kant steeds 
meer opdrongen, per schip over de Oost
zee werden weggevoerd. In de Kielse 
Bocht werd het transport echter gebom
bardeerd, waarbij tallozen jammerlijk 
omkwamen. Tot de naar ik meen kleine 
tweehonderd geredden in dit historische 
drama behoorde ook Van Ketwich Ver
schuur, die aldus het geluk had zijn va
derland toch nog terug te zien. 

Nadien heeft hij nog vele nuttige 
functies vervuld, zoals o.a. als secreta
ris-generaal van het N ederlandsche 
Roode Kruis en als afgevaardigde naar 
het Midden-Oosten, ter regeling van het 
vraagstuk van de Arabische vluchtelin
gen. Ook op onze algemene vergaderin
gen en in de Partijraad was hij altijd 
een trouwe - en actieve - aanwezige. 
Wij hopen hem, ondanks zijn aftreden 
thans als Haagse voorzitter, toch nog 
menigmaal op afdelings- of partijbij
eenkomsten te ontmoeten. 

• Agressie en rechtsstaat 
Op dezelfde Haagse afdelingsvergade

ring, waar ik boven over schreef, bracht 
een der aanwezigen bij de rondvraag de 
toenemende agressie en de zijns inziens 
dikwijle te slappe of tekortschietende 
reactie daartegen van de zijde van poli
tie (en soms ook van de justitie) ter 

JAC. JURRISSEN & ZOON 
Boomkwekers sinds 1773 

Voor grote Coniferen, Taxus, Thuya's, Hulst, Spar, 
Pinus, enz., enz. 
Van 2 tot 4 à 5 meter hoog 
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sprake. Jammer genoeg geschiedde dat 
op nogal emotionele wijze (het zit velen 
inderdaad hoog), zodat de spreker min
der bijval kreeg dan anders het geval 
zou zijn geweest. Dat was inderdaad 
jammer, want hij had m.i. in principe 
gelijk. 

Waar het, naar ik meen, ons in begin
sel om moet gaan is de handhaving van 
de rechtsstaat. Dat is een oud liberaal 
beginsel en dat zal het ook moeten blij
ven. Die rechtsstaat wordt door de toe
nemende agressie bedreigd en uitgehold. 
Zij komt tot uiting in vernielingen, 
brandstichtingen en berovingen, maar 
ook - en politiek is dat gevaarlijker ~~ 
in het bezetten van universiteiten en ho
gescholen als protest en verzet tegen 
wettig tot stand gekomen maatregelen; 
in het "kraken" van huizen, in het open
lijk (zelfs voor de televisie) aankondi
gen van of dreigen met terreurdaden 
door groepen als de "Rode Jeugd"; in 
opruiing en sabotage binnen de krijg>-"
macht (in het bijzonder het leger) en 
andere (politieke) chantages. 

Een beroep tot tolerantie op de hier
over verontrusten, is in dit geval aan 
het verkeerde adres gericht. Dat zou 
moeten worden gericht aan het adres 
van de agressoren, maar die zijn voor 
een dergelijk beroep ongevoelig. Zij zijn 
de intoleranten, die de grens van wat de 
geordende samenleving in de democrati
sche staat kan toestaan, ver overschrij
den. Het gevaar is daarbij tevens, dat 

• Uit een artikel van de parle
mentaire redactie van De Volks
krant: ,.Bij zowel het linkse als 
het christen-democratische blok is 
de interne samenhang niet erg 
groot meer. KVP en ARP wan
trouwen elkaars partij-politieke 
bedoelingen grondig. Bij de PvdA 
ziet men met klimmende huiver 
de PPR telkens weer uit de band 
springen, terwijl D'66 begint te 
ontdekken, dat meer eigenzinnig
heid electoraal beter betaalt. ( ... ) . 
Noch links, noch in het centrum 
ligt de officieel verlangde omvor
ming van het blok tot een nieuwe 
gezamenlijke partiJ in het ver
schiet." 

• Minister Van Agt in een inter
view in De Nieuwe Linie: "Ik zou 
de PvdA in de regering willen 
zien, omdat in die partij een groot 
elan ie voor vernieuwing en solida
riteit met mensen, die het minder 
goed hebben. Maar ik vind het 

een zaak van rechtvaardigheid 
hieraan toe te voegen, dat de ver
guizing van de VVD, die zich van 
veel mensen meester maakt, ook 
van velen in mijn partij, onrecht
vaardig Is." 

• Elseviers Weekblad naar aan
leiding van o.a. het Hoogovens
conflict: ,.Gaan de werkgevers 
door de knieën, dan accepteren ze 
daarmee een stuk rokomstennivel
lering dat bij iedere volgende cao
onderhandeling weer op tafel zal 
komen. Daar is de vakbeweging 
op uit." 

• Uit een Kamerverslag in De 
Telegraaf: ,.Minister Schmelzer 
zei te vrezen dat Nederland door 
in het wilde weg de internationale 
zedenmeester uit te hangen, zijn 
invloed in de wereld zou verliezen. 
Wij moeten oppassen, niet de 
naam te krijgen van de eeuwige 
querulant." 

• Uit een pamflet van de Bond 
van Nederlandse Marxisten-Leni
niste"n: "Er moet een macht wor
den opgebouwd, een tegenmacht 
die het kapitalistische systeem 
gaat vernietigen en er een socia
listisch systeem voor in de plaats 
wil gaan bouwen. Het gaat om 
macht, om arbeidersmacht, stu
dentenmacht, scholierenmacht, 
soldatenmacht ... om volksmacht." 
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wanneer politie en justitie tekort (zou
den) schieten, andere groepen eigen 
recht" gaan toepassen. Zo werd i;;, Am· 
sterdam door marinemannen de hal van 
het Centraal Station destijds gezuiverd 
van elementen, die daar wekenlang 's 
avonds vrouwen en meisjes lastig kon
den vallen zonder !fat daar iets tegen 
werd ondernomen. Zo werd ook de Dam 
op dezelfde wijze schoon geveegd toen 
het e_r. steeds meer naar ging uitzien dat 
b,evmhng en beschadiging van het Na· 
bonale Monument, hinderlijke bedelarij 
e~ . straat- en stoepenbevuiling tot in de 
WIJde omtrek, kleine diefstallen en han
del in verdovende middelen door de ste
delijke overheid zonder veel ingrijpen 
werden .,getolereerd". En nu heeft dan 
een groep Leidse studenten hardhandig 
collega-studenten uit de door laatstge
noemden wederrechtelijk bezet gehou
den universiteitsruimten verwijderd. Het 
mooiste bij dit laatste was nog, dat de 
bezetters toen onmiddellijk de door hen 
anders al gauw voor ,,fascisten" uitge
ma~,lde politie te hulp riepen en nog ver
ontwaardigd waren dat deze huns in
ziens niet snel genoeg verscheen. 

Dat het tot dergelijke incidenten 
moest komen, is een teken dat we ons 
op het stuk van de handhaving van de 
rechtsstaat al op een gevaarlijk hellend 
vlak bevinden. Met voldoening mag ge
lukkig worden erkend, dat onze geest
verwant mr. Geurtsen reeds meermalen 
in de Kamer op bedreiging en misstan
den van die aard met nadruk de aan
dacht heeft gevestigd. En dat vorige 
week bij het onderwijsdebat in de Twee
de Kamer (over het collegegeld) mej. 
Kappeyne van de Coppello geen twijfel 
heeft laten bestaan omtrent haar ver
oordeling van de .,bezetting" van ge· 
deelten van universiteiten en hogescho
len. Zij noemde deze een "onwettig 
pressiemiddel" en laakte ook de negatie· 
ve houding van sommige universitaire 
bestuursorganen als het er om gaat aan 
een onwettige situatie een eind te ma
ken. Gebeurt dat niet, dan kan dat lei· 
den tot het toepassen van .,eigen 
recht". 

• VOO blijft in opgang 
Blijkens publikaties in enkele -dagbla

den heeft het Nederlands Instituut voor 
Publieke Opinie- en Marktonderzoek 
(NIPO) in januari een steekproef geno
men onder ruim 3300 kiezers van 18 
jaar en ouder, die op 29 november aan 
de Kamerverkiezingen hadden deelgeno
men. De vraag was, hoe zij die dag 
hadden gestemd en wat zij thans (ja
nuari) zouden zijn gaan stemmen. 

Er blijkt uit, dat er nogal wat "veran
derde" stemmen zouden zijn uitgebracht 
en dat de VVD daarvan de meeste winst 
zou hebben geplukt en in geringere ma
te ook de PPR en de PvdA. Stemmen
verlies zou in vergelijking met 29 n_o
vember zijn geleden door de KVP, 
DS'70 en D'66 en in geringe mate ook 
nog door de CHU. De ARP en de CPN 
zouden vrijwel gelijk zijn gebleven. In
teressant zijn vooral de percentages. De 
meest getrouwe vaste kernen zijn te 
vinden bij de ARP (87 pct.), de PvdA 
(86 pct.) en de VVD (85 pct.). Bij alle 
andere partijen liggen die percentages 
ver daar beneden door overgang naar 
andere partijen of door twijfelaars, die 
niet wisten of zij nog dezelfde partij 
zouden hebben gestemd. Bij D'66 zou 
die vaste kern slechts 63 pct. van haar 
kiezers op 29 november bedragen en bij 
DS'70 zelfs maar 59 pct. Van hen, die 
op 29 november DS'70 stemden, zou 
thans 11 pct. zeker naar de VVD-lijst 
zijn overgegaan (met daarnaast 23 pct. 
twijfelaars). Van de KVP-stemmers 
zouden er nog weer 3 pct. naar de VVD 
zijn overgegaan, tegen 2 pct. naar de 
PvdA. Van de PPR, D'66 en zelfs van 
de CPN ( ! ) zouden elk 2 pct. van hun 
kiezers thans VVD hebben gestemd. 

De VVD telde zelf nauwelijks kiezers 
die op hun beurt naar andere partijen 
zouden zijn gegaan, namelijk slechts 1 
pct. (terug) naar de KVP. Voor de VVD 
was ook het aantal twijfelaars of niet· 
stemmers op één na het kleinste, name
lijk samen 12 pct. Slechts voor de ARP 
bedroeg dat nog iets minder: 10 pct. De 
anderen lagen veel hoger. Bij DS'70 be
droeg dat 23 pct., bij de PPR 19 pct. en 
bij de KVP 16 pct. 

• Vreemde medische opvatting 
Wie nog getwijfeld mocht hebben aan 

de schromelijke eenzijdigheid van het 
.,Medisch Comité Nederland-Vietnam", 
is van die twijfel nu wel genezen. Op 
een pertinente vraag van de vice-voor
zitster van het Nederlands Comité Uni
cef, mej. Tjeenk Willink, aan de voorzit
ter van genoemd medisch comité, prof. 
De Haas, óf 'deze (dus) de oorlogs
slachtoffers in Zuid-Vietnam, die leven 
onder zoals het heet het huidige ,.Sai
gon-regime", wilde laten creperen, ant
woordde deze onomwonden met: ja! Dit 
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leegstaand Almelo 
Almelo- Nauwelijks was in het. vori

ge nummer van "Vrijheid en Democra
tie" het artikel gepubliceerd over de 
leegstand van huizen in Almelo (wij lie
ten in deze rubriek mevrouw M. E. 
Schut-Oosting, lid van de Almelose ge
meenteraad hierover aan het woord), of 
het Algemeen Burgerlijk Pensioenfonds 
kondigde een ingrijpende huurverlaging 
aan. Het pensioenfonds laat in de nieu
we Almelose wijk Schelfhorst 338 wo
ningen bouwen. Op dit ogenblik zijn on
geveer 300 van deze woningen klaar. 
Het verhuurkantoor dat maandenlang 
vergeefs had geprobeerd de huizen aan 
de man te brengen (het slaagde er 
slechts in 23 woningen te verhuren), 
heeft nu bekendgemaakt dat het Alge
meen Burgerlijk Pensioenfonds per 1 
maart de huren heeft verlaagd met 70. 
tot 95 gulden per maand. Ze komen 
thans de liggen tussen f 260.- tot .f 340.
per maand. Nu loopt het storm. 

Aankondigingen 
5 maart: Mr. dr. C. Berkhouwt•r (lid 

der Tweede Kamer) spreekt voor de 
afdeling Enschede e.o. over "Europa 
onderweg". 20.00 uur, Melkion. 

12 maart: Drs. J. F. Scherpenhuizen 
(lid der Tweede Kamer) spreekt voor 
de afdeling Hengelo op 't "Broodje 
VVD". 18.00 uur, Cosa. 

22 maart: mr. A. Geurtsen (lid der 
Tweede Kamer) spreekt voor de afde
ling Geldermalsen. 20.00 uur, De Gou
den Leeuw. 

Tweede 
nationale 
luchthaven 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Gedachten over gewestvorming 

Bestuurlijk Nederland worstelt al ge
ruime tijd met de gewestvorming. De 
Provinciale Staten van Gelderland vor
men daarop geen uitzondering: Reeds 
bij de begrotingsbehandeling in decem
ber 1971 stond dit onderwerp centraal 
bij de algemene beschouwingen. Na
mens de VVD-fractie stelde ir. H. W. F. 
C. Donkersloot dat bezinning op de be
stuurlijke organisatie zich niet mag be
perken tot één bestuurslaag: de lokale. 
Het doel, dat ons voor ogen staat, is een 
zodanige hergroepering van de bestuur
lijke verantwoordelijkheid dat eenheden 
worden gevormd die werkelijk voor hun 
taak berekend zijn en daarvoor ook 
over een voldoende draagvlak kunnen 
beschikken, aldus de heer Donker
sloot. 

De gemeente, als bestuurslaag die het 
dichtst bij de burger staat, dient in deze 
visie een wezenlijk beleid te kunnen 
voeren met betrekking tot vraagstuk
ken, die liggen in het vlak van wonen, 
werken, leren en recreëren. Verder zal 
een dergelijke gemeente een reële part
ner kunnen zijn in het gesprek met an
dere gemeenten en hogere overheden. 
De heer Donkersloot voorzag, dat de 
vorming van dergelijke gemeenten zich 
moet voltrekken in het spanningsveld 
tussen rationalisatie enerzijds en demo
cratisering anderzijds. Het deelde mee 
dat volgens de schatting van zijn fractie 
gemeenten in gebieden met een stedelijk 
karakter een omvang zouden moeten 
krijgen van minimaal 25.000 à 30.000 
inwoners, in minder dichtbevolkte gebie
den ongeveer 15.000 inwoners. 

Het gewest zou in dit beeld een over
koepelend orgaan moeten worden dat 
ongeveer tien van de bovengeschetste 
gemeenten kan omvatten die tezamen 
een afgerónd geheel vormen in bestuur
lijk, territoriaal, sociaal-economisch en 
maatschappelijk opzicht. Naar verwach
ting zullen 20 à 25 van dergelijke ge
westen moeten worden gevormd, die 
zich qua niveau niet in belangrijke mate 
\·an de huidige provincies zullen onder
scheiden en derhalve in hun plaats kun
nen treden. Duidelijk is dat de gewest
vorming - in welke vorm ook - zich 
weinig zal kunnen en mogen aantrekken 
van bestaande provinciale grenzen. 

Bij deze hergroepering van bestuurlij
ke verantwoordelijkheid zal ook de cen
ti-ale overheid niet onberoerd kunnen 
blijven. Een aantal taken die thans cen
traal worden behandeld, lenen zich goed 
voor decentralisatie binnen het kader 
van globale beleidslijnen. Anderzijds 
zouden bepaalde provinciale taken mis
schien beter geschikt zijn voor centrale 
behandeling. 

De gemeenteraad. van Breda heeft 
zeer onlangs een uitvoerig debat gehou
den naar aanleiding van de nota van het 
college van b. en w. over de mogelijke 
vestiging van een tweede nationale 
luchthaven in Brabant. 

Aanleiding tot deze inform:? tieve nota 
was de toenemende zorg over het uit
blijven van een regionale of provinciale 
studie over dit onderwerp. Gedeputeerde 
Staten van Brabant hebben weliswaar 
in het voorjaar 1971 een drietal situerin
gen aangegeven die aan redelijk te•stel
len eisen voldoen, maar daarna is er van 
die zijde nauwelijks meer iets waar
neembaar geweest. 

Deze drie situeringen zijn: 
• Het poldergebied ten zuiden van 
Dinteloord, direct ten noorden van de 
Roosendaalse en Steenbergse Vliet. 
• Vossemeerse Polders, westelijk van 
Steenbergen. 
• Het geprojecteerde industriegebied 
Reimerswaal. 

De eerste twee situeringen zullen hun 
directe gevolgen hebben voor de stad 
Breda. Hoewel het stadsbestuur erkent 
dat een vestiging van een Tweede Na
tionale Luchthaven in niet onbelangrijke 
mate zal tegemoet komen aan de drin
gende noodzaak van versterkte econo
mische ontwikkeling en werkgelegen
heidsverruiming in dit gebied, acht zij 
dit uitgangspunt een té smalle basis om 
de vestiging in Westelijk Noord-Bra
bant met alle kracht te bevorderen. 

De gemeenteraad is van oordeel dat 
met name de milieu-hygiënische en pla
nologische aspecten diepgaand vanui.t de 
eigen provinciale verantwoordelijkheid 
bestudeerd moeten vvorden. 

De Raad van Breda heeft unaniem be
sloten er bij het provincia3l bestuur op 
aan te dringen met voortvarendheid te 
beginnen met de voorbereidingen die in 

Helaas moet worden erkend dat dit 
pleidooi van de heer Donkersloot voor 
een daadwerkelijke hergroepering in on
ze staatkundige opbouw buiten de VVD
fractie weinig steun vond. 

Aanvulling 
Op 31 januari 1973 stond in de Gelder

se Staten de gewestvorming wederom in 
het centrum van de belangstelling, dit
maal naar aanleiding van het uit te 
brengen advies inzake de concept-struc
tuurschets voor de bestuurlijke indeling. 
Het voorstel van Gedeputeerde Staten, 
uitgaande van kleine gewesten die een 
aanvulling vormen op het lokale be
stuur, concludeerde tot een voorkeur 
voor geweden van kleine schaal en 
voorzag voor Gelderland in een 
zevental gewesten, alsmede indeling 
van een aantal Gelderse gemeen
ten bij de in aangrenzende provin
cies vormen gewesten. Deze voorkeur 
werd overigen"" slechts onder zeer groot 
voorbehoud kenbaar gemaakt. Namens 
de VVD-fractie trad ditmaal drs. B. U. 
Haagsma als woordvoerder op, die het 
fractiestandpunt van december 1971 na
der uitwerkte. Zijn voornaamste be
zwaar tegen de thans gevolgde weg 
naar schaalvergroting gold de procedu
re. Eerst is een afgeronde en doordachte 
visie op de takenpakketten en de be
voegdheden van de verschillende be
stuurslichamen nodig om zó de noodza
kelijke uitgangspunten beschikbaar te 
krijgen voor een zo goed mogelijke ter
ritoriale begrenzing van deze taken. De 
heer Haagsma was van oordeel dat de 
vorming van kleine gewesten met we
zenlijke bevoegdheden, zoals voorgestelct 
door "provincie nieuwe stijl". Deze gro
lijk zal leiden tot het ontstaan van een 
vierde bestuurslaag, die door de VVD
fractie resoluut van de hand wordt ge
wezen. Hij stelde daar tegenover het 
grote gewest met een duidelijk om
schreven takenpakket, waarbij de term 
"gewest" beter kan worden vervangen 
door "provincie nieuwe stijl." Deze gro
te eenheden zijn nodig voor het op ade
quate wijze kunnen behandelen van de 
milieuzorg, de arbeidsmarkt, de politie, 
enz. Het bestuursonderzoek Oost-Neder
land wijst in de richting, dat voor der
gelijke taken veelal een draagvlak van 
ongeveer een half miljoen inwoners ver
eist is. Daarbij moet tevens worden 
overwogen dat de schaal van allerlei 
voorzieningen niet alleen op de heden
daagse behoeften mag worden afge
stemd, maar ook moet voldoen aan de 
eisen van een geruime toekomst die on
getwijfeld meer dienstbetoon, meer per-

de huidige situatie noodzakelijk en ge
wenst zijn en de streek en gemeenten 

-" hierbij te betrekken. 
Brabant zal straks een duidelijk ge

formuleerd standpunt moeten kunnen 
presenteren. w~mneer de Brabantse con
clusie mocht lUiden dat een vestiging 
een zaak is die het nastreven waard is, 
omdat de schade aan het leefmilieu bin
nen de perken gehouden kan worden, 
dan moet er eveneens vanuit West-Bra
bant met kracht van argumenten be
zwaar gemaakt kunnen worden, wan
neer een andere lokatie zou worden 
voorgedragen. 

Kadercursus 
Het bestuur van de afdeling VVD

Breda gaat in de komende maanden een 
kadercursus starten voor zijn leden. 

Gezien de uitstekende verkiezingsre
sultaten -- ook in de Stad en omgeving 
Breda -- is het bestuur tot de conclusie 
gekomen dat er een dringende behoefte 
bestaat aan actieve leden die willen 
meehelpen aan de verdere uitbouw der 
acti vi te i ten. 

Een reeds lang gekoesterde wens van 
de gemeenteraadsfractie - een maan
delijks spreekuur -- is tot op dit mo
ment niet gerealiseerd kunnen worden 
door tijdgebrek van bestuurs- en ge
meenteraadsleden. Daarnaast zou de 
fractie zich ook gesteund willen zien 
door een aantal projectgroepen die pro
blemen op wat langère termijn grondig 
zouden kunnen analyseren en voorberei
den, 

Het bestuur meent dat er nu, onder 
het groeiend ledenaantal, voldoende ani
mo aanwezig is om zich via een beperkt 
opgezette kadercursus voor te bereiden 
op een bestuurlijke of vertegenwoordi
gende taak in de nabije toekomst. 

fectionisme zal inhouden. Het is im
mers onaanvaardbaar dat men, na in
voering van de alom gewenste bestuur
lijke reorganisatie, binnen· afzienbare 
tijd opnieuw naar een herziening zou 
moeten uitzien. 

Nieuwe stijl 
De "provincie nieuwe stijl" biedt de 

nodige ruimte aan gemeenten met een 
wezenlijke' betekenis voor hun inwoners, 
die aan de hun toegedachte autonomie 
daadwerkelijk inhoud kunnen geven. 
Wanneer deze gemeenten in staat wor
den gesteld om zelf een deskundig appa
raat voor lokale behoeften te onderhou
den en als eenheid zo veel mogelijk ta
ken zelfstandig te kunnen uitvoeren, 
dan behoeft niet, zoals thans en ook bij 
kleine gewesten het geval is, te worden 
gevreesd voor competentiestrijd tussen 
gemeenten en angst voor overheersing 
door de centrumgemeente. 

De heer Haagsma onderkende dat er 
meer behoefte aan en noodzaak tot 
coördinatie zal ontstaan bij toenemen 
van het aantal provincies. AI": mogelijke 
oplossing suggereerde hij het aanstellen 
van een viertal staatssecretarissen, 
ieder belast met de zorg voor een aantal 
provincies onder verantwoordelijl{heid 
van de minister van binnenlandse za
ken. 

Aan het einde van de debatten b!eel{. 
dat de visie van de VVD-fractie in een 
jaar tijd belangrijke terreinwinst had 
geboekt. Met slechts twee stemmen te
gen werd door de Staten van Geldei·lnnd 
een motie aanvaard -- ingediend door 
de heer H. J. Beuke, lid van de PvdA
fractie --- waarin 
• Het scheppen van een vierde be
stuurslaag kritisch wordt benaderd; 
• Aangedrongen wordt op de vorming 
van bestuurskrachtige gemeenten; 
• Met zoveel woorden wordt geduid op 
het belasten van de provincies met bo
veni!emeentelijke naast provinciale ta
ken, gepaard gaande met een a::mgepas
te herverkaveling van provinciale tcni
tor·ia, en . 
• Duidelijkheid over de positie van 
rijk, provincies, gèmeenten en gewesten, 
al-smede over de aard en de omvang van 
de 11,an deze lichamen op te dragen ta
ken noodzakelijk wordt geacht voordat 
in de bestaande bestuurlijke opbouw 
wijzigingen worden aangebracht. 

Afdeling Velp-Rozendaal 
VELP-ROZENDAAL - De afdeling 

Velp-Rozendaal houdt maandagavond 12 
maàrt haar algemene ledenvergadering 
in café-restaurant "De Gildebroeders" 
aan de Wilhelminastraat te Velp. 

Deze kadercursus zal aansluiten op de 
kadercursus van de centrales West-Bra
bant en Zeeland die gehouden zal wor
den op 28 april, 12 en 26 mei te Goes. 

Als inleiders, respectievelijk discussie
leiders zullen optreden: mr. H. W. Ko
ning, Tweede-Kamerlid VVD, W. Ver
wey, Kamercentrale voorzitter West
Brabant, Drs. Y. P. W. van der Werff, 
fractievoorzitter Provinciale Staten en 
jhr. R. G. P. Sandberg, fractievoorzitter 
gemeenteraad Breda. 

Nadere informaties en aanmelding: 
Secretariaat VVD-afdeling Breda Ban
ckertweg 3, Breda. 

Bestuursmutaties 
Eindhoven - Het nieuwe bestuur van 

de afdeling ziet er als volgt uit: voorzit
ter G. J. P. Hermsen, (Waalre), vice
voorzitter G. M. W. J. Zeebregts (Son), 
secretaresse mevrouw J. D. Koeoen -
Zwikker (Eindhoven), penningmeester 
L. J. M. Fernig (Eip.dhoven), twee
de secretaris drs. A. H. Nijkamp (Gel
drop), vertegenwoordiger Best R. J. v. 
Laere, vertegenwoordiger Valkenswaard 
en Jongerencontact G. J. J. Broersen, 
propaganda en publiciteit mej. W. A. M. 
van Deurzen (tevens vertegenwoordig
ster Nuenen), propaganda en publiciteit 
drs. E. E. C. Hupkeus van der Eist 
(Eindhoven) en vertegenwoordiger 
Eindhoven stad drs. R. Mudde. 

Aankondigingen 
30 maart: G. W. Keja (lid der Tweede 

Kamer) debatteert voor de MTS te 
Terneuzen met de kamerleden Gruy
ters (D'66), Roels (PvdA), Verdam 
(ARP), mevr. Gardeniers-Berendsen 
(KVP), v.d. Spek (PSP) e.a. 19.30 
uur, MTS, Mozarthof 17, Terneuzen. 
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In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J. E.v. d. Wielen een 
samenvatÜng van de activiteiten van 
de VVD-fractie in het parlement. 
Hij kan natuurlijk slechts beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten die de VVD in het parle
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die dè liberale Kamerled~n aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A, 
Den Haag, telefoon 070-61 49 11. 
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De VVD • 1n het parlement 

Ondanks een sympathiek aandoende 
actie heeft de burgerij van Hoogland de 
strijd tegen de opheffing van haar ge
meente (opdeling over Amersfoort en 
Bunschoten) in de Tweede Kamer verlo
ren. Met grote meerderheid is het desbe
treffende wetsontwerp aangenomen. 
Voor de aandrang door de Hooglanders 
uitgeoeJend bleek mevrouw Kappeyne 
van de Coppello "diep respect" te heb
ben. Niettemin leek het haar onont
koombaar het gebied van Amersfoort 
uit te breiden en gezien de situatie 
kwam volgens haar alleen Hoogland 
hiervoor in aanmerking. Onze woord
voerster bekende dat het voor de VVD
fractie een hard besluit was om een ge
zonde, levenskrachtige gemeente als 
Hoogland op te offeren aan een pro
bleemrijke oude stad. Toch wilde de 
fractie dit besluit nemen, omdat een be
tere vervulling van de centrumfunctie 
door Amersfoort zwaarder woog. Zij 
wees er daarbij over.igens ook op dat de 
woningbouw eigenlijk de spil is waarom 
deze grenswijziging draait. 

Volksgezondheid 
Bij de behandeling van de begroting 

van Volksgezondheid heeft mevrouw 
Veder-Smit een amendement .en een mo
tie ingediend. In de motie werd de rege
ring verzocht in overleg met de Stich
ting Samenwerkende Landelijke Kruis
verenigingen te komen tot een plan voor 
herstructurering van het kruiswerk, als
mede van de van de kruisverenigingen 
uitgaande zgn. specifieke diensten, en 
een daarbij behorende financieringsre
geling te ontwerpen, bij voorkeur in de 
vorm van een wettelijke regeling, een 
en ander aan de :(amer over te leggen. 
Deze motie werd aangenomen. 

Het amendement van mevr. Veder
Smit (eveneens aangenomen) had be
trekking op de vermindering van een 
begrotingspost in verband met kraam
zorg en daartegenover een andere be
grotingspost (subsidies in de apparaata
kosten van de landelijke en provinciale 
kruisverenigingen) met eenzelfde be
drag (f 650.000) te verhogen. Mevr. Ve
der-Smit legde er de nadruk op dat de 
motie uitdrukkelijk bedoeld was ter on
dersteuning van het beleid. De motie 
had tot achtergrond de wens te komen 
tot herstructurering van de kruisvereni
gingen. Het amendement lag min of 
meer in het verlengde van de wens, 
zoals die ih de motie tot uitdrukking 
was gebracht. 

Opleiding tot huisarts en de positie 
van de assistent-artsen, alsmede de mi
lieu-hygiëne waren andere onderwerpen, 
waaraan mevr. Veder-Smit aandacht 
schonk. Over dit laatste onderwerp 
sprak eveneens de heer Tuijnman. Met 
name het vraagstuk van de vaste afval 
vervulde hem met grote zorg. Hij kon 
zich niet aan de indruk onttrekken dat 
er in ons land --· en in de ons omringen
de landen niet minder - in de letterlij
ke zin van het woord wordt "aangerot
zooid". Hij schatte dat er naast de min 
of meer officiële stortplaatsen (ca. 
1000), nog ongeveer een gelijk aantal 
clandestiene stortplaatsen zijn; al dan 
niet brandend of stinkend, al dan niet 
als stortplaats van verdachte of zelfs 
gevaarlijke stoffen. Dit kan echt niet 
meer. De heer Tuijnman drong op gro
tere aanpak aan. De manier waarop 
thans wordt gewerkt kan niet langer 
aan het inzicht van alle gemeenten af
zonderlijk worden overgelaten. Er moet 
een geconcentreerd en gecontroleerd 
systeem komen. Storten van afval mid
den in natuurgebieden moet worden 
voorkomen. 

CRM 
Bij de behandeling van de begroting 

van CRM heeft mevrouw Kappeyne van 
de Coppello o.m. haar grote bezorgdheid 
uitgesproken over de toenemende ont
luistering van de ons nog overgebleven 
natuur. Bij dezelfde begroting drong de 
heer Keja aan op een onafhankelijk effi
ciency-onderzoek bij de N.O.S. 

Onderwijs 
De opportunistische behandeling van 

de schoolgeldwetgeving heeft bij mevr. 
Smit-Kroes twijfels opgeroepen. De be
leidsnota heeft die twijfels niet wegge. 
nomen, integendeel. Verder zei ons Ka
merlid dat wanneer de bewindslieden nu 
reeds twijfelen of de gemeenschap de 
kosten van het onderwijs nog wel zal 
kunnen opbrengen - zij nu met een 
nota moeten komen met financiële con
sequenties van het huidige onderwijsbe· 
leid zonder beleidswijzigingen. Het on
derwijsbeleid zal zodanig moeten zijn, 

dat de verschillende fasen en niveaus 
van onderwijs niet alleen in formeel lo
gische zin op elkaar aansluiten maar 
ook dat de feitelijke uitwerking ervan 
in de materiële en personele sfeer zon
der spanningen onderwijskundig gezien 
te verwezenlijken zijn. Met alleen uit
spraken over doelstellingen van het on
derwijs en het instellen van commissies 
wordt geen fundamentele aanpak be
reid, aldus mevr. Smit-Kroes. Er moet 
één strategie en één samenhangend plan 
komen. De bewindslieden moeten niet in 
de oude tout vervallen door te sterke 
nadruk op alleen de wètgeving te leg
gen. 

Mevrouw Kappeyne van de Coppello 
bracht het vraagstuk var de samenhang 
tussen wetenschappelijk onderwijs en 
hoger beroepsonderwijs ter sprake. Ver
baal wordt daarmee in de begroting wel 
rekening gehouden, maar als het aantal 
bekostigde wekelijkse lesuren geleidelijk 
wordt verlaagd, dan moest ons Kamer
lid er wel aan twijfelen of zo'n maatre
gel in de beoogde samenhang past. Zo
lang de numerus fixus in feite bij het 
hoger beroepsondenv,ijs blijft bestaan, 
kan van werkelijke integratie met het 
wetenschappelijk onderwijs geen sprake 
zijn. 

De affaire-Daudt en de bezettingen 
van universiteiten en hogescholen kwa
men eveneens ter sprake. De bezettin
gen noemde mevrouw Kappeyne van de 
Coppello een onwettig pressiemiddel. De 
VVD-fractie handhaafde haar stand
punt, dat de wet op de collegegelden 
moet worden uitgevoerd, maar ook dat 
op zo kort mogelijke termijn verbeterin
gen in de wet moeten worden aange-
bracht. · 

Buitenlandse zaken 
nr. C. Berkhouwer meende te kun

nen constateren, dat er in het snel 
veranderende wereldpolitieke krachten
veld de meeste beweging lijkt te zitten 
in de driehoek Washington-Peking-Mos
kou. Aan de periferie van die driehoek 
missen we echter nog steeds een mobiel 
verenigd Europa. Nog steeds maken we 
geen gemeenschappelijk front bij de be
strijding van inflatie en monetaire cri
sis. Laat staan dat de zo veel geroemde, 
doch evenzeer afwezige, gemeenschap
pelijke stem van Europa weerklinkt op 
de brandpunten van de wereldpolitiek. 

De heer Berkhouwer drong er verder 
op aan dat de regering de DDR ervan 
doordringt dat Oost-Duitsland een ver
plichting heeft tot schadevergoeding 
aan de oorlogsslachtoffers. Het Nazi-re
gime heeft ook in Oost-Duitsland ge
heerst. 

Voor wat het Midden-Oosten betreft. 
stelde de heer Berkhouwer dat voor de 
VVD nog altijd de resolutie van novem
ber 1967 basis voor een regeling is. 
Evenmin als Sovjet-Rusland en de Ver
enigde Staten afzonderlijk of te zamen. 
is het Europa van de negen in staat 
voorwaarden voor de vrede in het Mid
den-Oosten op te leggen. De strijdende 
partijen zullen aan de conferentietafel 
moeten gaan zitten. 

Overigens had de heer Berl,houwer 
weinig waardering voor het feit dat Ne
derlandse ambtenaren in Brussel in aan
tal en rang onderbedeeld zi2n; nog maar 
één Nederlandse directeur-generaal te
gen België! 

De heer Waalkens toonde zich niet al 
te optimistisch over de ontwikkelingssa
menwerking. Het leek hem niet onmo
gelijk dat de animo tot investeren in de 
derde wereld sterk terugloopt, gezien 
o.a. de grote politieke onzekerheden, 
zoals nationalisatie op korte of langere 
termijn. 

Monetaire situatie 
In de afgelopen periode heeft de 

Tweede Kamer ook nog gesproken over 
de internationale monetaire situatie. 
Voor de VVD was hierbij de heer Joe
kes de woordvoerder. Hij vroeg zich o.a. 
af of zich in de rondzwalkende geldma:;,. 
sa's de laatste tijd niet een element 
heeft afgetekend dr · voor het eerst in 
grotere omvang als onderdeel van een 
crisissituatie is waar te nemen, nl.: 

Sinds kort voert Amerika grote 
hoeveelheden olie in. De betalingen ko
men veelal terecht in het Midden Oos
ten. Zij leggen een extra druk op de 
Amerikaanse betalingsbalans als een 
soort tegenhanger van het feit dat een 
stuk van de Amerikaanse export zich 
kennelijk uit de markt heeft geprijsd, 
tijdelijk of blijvend. Een tweede element 
dat nu aanmerkelijk sterker meespeelt 
dan zo'n twee jaar geleden, is de positie 
van Japan. Wij weten daarvan mee te 
praten, nauwelijks minder dan de Ame-

rikanen. De heer Joekes dacht hierbij 
niet alleen aan de electronica, maar ook 
aan de kunstvezel, de textiel en de opti
sche instrumenten en in een vroeger 
stadium de scheepvaart. Een gemeen
schap met een zo laag niveau van col
lectieve voorzieningen en dus een zo be
scheiden belastingpeil als de Japanse 
kan ons, Europeanen en Amerikanen 
heel hard beconcurreren. Het aangekon
digde voornemen van de Japanse rege
ring om de achtergebleven collectieve 
voorzieningen te gaan inlopen, noemde 
de heer Joekes een goede zaak. Daar 
hoort bij een wisselkoers die de relatieve 
kracht van de desbetreffende economie 
weerspiegelt. Maar daar begon bij de 
heer Joeke~;> twijfel de kop op te steken, 
vooral over de aard van het zweven van 
de Yen. Zeer teleurgesteld toonde de 
heer Joekes zich over het feit, dat Ne
derland en andere kleine EEG-landen 
buiten de Europese beslissing in de 
jongste dollarcrisis zijn gehouden. Be
zorgd toonde de heer Joekes zich ten
slotte over de zware klappen, die de 
dollar-devaluatie zal toebrengen aan de 
scheepvaart, de KLM, de chemische in
dustrie en wellicht de bollenkwekers en 
de vleeswarenexporteurs. 

PTT 
In een openbare vergadering van de 

Commissie Verkeer en Waterstaat heeft 
de heer De Beer de bewindslieden 
scherp bekritiseerd met betrekking tot 
het PTT-beleid, in de geest zoals in zijn 
artikel in Vrijheid en Democratie nr. 
1079 van 2 februari jl., waarnaar we 
kortheidshalve verwijzen. 

Ten aanzien van het wegenprogram
ma heeft de heer De Beer drie prioritei
ten bepleit: 1 o de aanleg van rijksweg 
50 Apeldoorn-Zwolle; 2" de verbinding 
over de Westersehelde (hierbij geen 
voorkeur uitgesproken voor brug of 
tunnel of brug-tunnel) en 3° de door
trekking van rijksweg 15 voorbij Doe
tinchem richting Winterswijk. 

Voor wat rijksweg 50 betreft ant
woordde minister Udink, dat in het ko
mende uitvoeringsprogramma het stuk 
Apeldoorn-Heerde zal worden opgeno
men, dat in 1978 gereed zal kunnen 
zijn. 

Over de vaste verbinding over de 
Westersehelde ontstond in de commissie 
een levendige discussie. De minister wil
de er ondanks hevige aandrang uit de 
commissie geen uitspraak over doen, 
omdat er nog geen beslissing is van de 
ministerraad. 

Voor wat betreft de doortrekking van 
rijksweg 15 moet herinnerd worden aan 
een geruime tijd geleden ingediende mo
tie-Aantjes. Daaraan is tot op heden 
geen uitvoering gegeven. Daarom diende 
de heer Aantjes opnieuw een motie in, 
maar die werd niet door de heer De 
Beer gesteund. Z.i. zou een juistere be
slissing zijn de verbinding van rijksweg 
15 met Venlo te doen aansluiten op de 
aan te leggen Duitse autobaan op de 
linker Rijnoever, zulks via rijkswegen 
73, 75 en 77. Volgens de heer De Beer 
zou op deze wijze een evenwichtiger be
lang in het totale wegennet worden be
reikt. met name wat betreft het verkeer 
tussen het Ruhrgebied en de Randstad. 
Er zouden dan nl. twee onafhankelijk 
van elkaar liggende routes komen. Bo
vendien zou in de visie van de heer De 
Beer de ontsluiting van de nieuwbouw 
in Nijmegen en het noordelijk deel van 
Limburg daarmee worden gediend. Het 
nadeel van het uitstellen van het deel 
Ressen-Babberich zou volgens de heer 
De Beer W>or de regio gering zijn en 
voor het doorgaande verkeer geen on
overkomelijk bezwaar zijn; 12 km meer 
is niet zo belangrijk. 

Posttarief 
In het debat tussen de commissie en 

bewindslieden werd van laatstgenoem
de zijde toegezegd te zullen bekijken of 
er een speciaal posttarief zou kunnen 
komen voor postbusbestemmingen (ge
reduceerd tarief). Eveneens zal worden 
bekeken de suggestie van de heer De 
Beer of tv-toestellen van een registra
tienummer kunnen worden voorzien. 
waardoor de controle op het zwartkij
ken met weinig kosten gepaard zou 
kunnen gaan. 

Ook de (late) postbestellingen hadden 
de aandacht van de heer De Beer: 
Staatssecetaris Kruisinga zei wel dat 
zal worden gestreefd naar bestelling 
van alle post in de ochtend, maar hij 
hield hierbij toch een flinke slag om de 
arm. 

Overigens verklaarde de heer De Beer 
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VVD in het 
parlement 

nder de 
loep 

West-Nederland 

Burgemeester I 
Den Helder 

DEN HI<:LDER - Als opvolger van 
ir. Visser is tot burgemeester van deze 
gemeente benoemd onze partijgenoot mr. 
A. P. J. van B1·uggen thans burgemees
ter van Delfzijl. Wij wensen de heer 
Van Bruggen een aangename en succes
Yolle amhtspe1 i ode toe in zijn nieuwe 
on1geving. 

Politiek café 
'S-GRA \'ELAND - Op initiatief van de 
plaat::;elijke VVD-afdt•ling is dinsdag in 
Kortenhoef het eerste ,.politieke café" 
gehouden. Deze informele bijeenkomst 
van alle politieke partijen zal zich 
maandelijks herhalen. Het doel van het 
politiek café is de contacten tussen 
burgerij en yertegenwoordiger in ge
meentebestuur en -raad te bevorderen. 

Kamercentrale Den Helder 
Alkmaar 

Helder houdt 
De Kamercentrale Den 
op maandag 12 maart 

haar voorjaarsvergadering in .,Het Gul
den Vlies" in Alkmaar. Aanvang 20.00 
uur.· Op de agenda staat de kandidaat
stelling van een lid van het hoofdbe
stuur. In verband met het aftreden van 
drs. W. van der Kol!< :noet uit de Ka
mercentrale Den Helder een nieuwe 
kandidaat gekozen worden. Verder 
wordt het Liberaal Manifest bespro
ken. 

Haagse ambtenaren 
Dl<~N HAAG - Voor 5 maart en 2 

april staan borrelbijeenkomsten voor de 
Haagse liberale ambtenaren op het pro
gramma. Ze beginnen om half zes en 
woonlen gehouden in "Des Indes" te Den 
Haag. Sprekers zijn de heer A. Ploeg (5 

maart; en drs. D. J. D. Dees (2 april). 
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met nadruk, dat de VVD niet bij voor
bnat met een mogelijke tariefsverhoging 
zal instemmen. Hij behield zich het 
recht voor tariefsverhogingen te zijner 
tijd op eigen merites te beoordelen. 

Vragen 
Schriftelijke vragen brengen soms 

merlnvnardige zaken aan het licht. Zo 
die van de heer De Beer over de moge
lijkheid van subsidie in de kosten van 
aanleg van centrale verwarming, als de 
bewoner hetzij ouder is dan 60 jaar en 
niet meer deelneemt aan het arbeidspro
ces, hetzij zodanig invalide is dat een 
e.v. dringend nodig is. Blijkbaar is deze 
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stond in een brief van het Unicef-comité 
omtrent de erval"ingen met prof. De 
Haas. 

Een Haagse geestverwant van ons, 
mr. G. A. Lamsvelt, zelf oud .,Volksge
zondheidsman", vestigde onze aandacht 
op een ingezonden stuk van hem in .,De 
Telegraaf" van 13 februari j.l., waarin 
hij fel protesteert tegen dit standpunt 
van .,een arts. die de eed van Hippocra
tes heeft afgelegd". Mr. Laffisvelt kent 
prof. dr. J. H. de Haas reeds 40 jaar. 
Hij was vóór de oorlog een bekende kin
derarts in Batavia en stond daar al als 
.,rood" bekend. Na de oorlog is hij hoog
leraar geweest en jarenlang verbonden 
geweest aan het Instituut voor Preven
tieve Geneeskunde te Leiden. Nog steeds 
is dr. De Haas, ondanks zijn hoge leef
tijd (hij is ver in de zeventig) inspec
teur van de Volksgezondheid op part-ti
me contract en als zodanig toegevoegd 
aan de Geneeskundige Hoofdinspectie de 
Leidschendam. Mr. Lamsvelt erkent: 
.,Dit alles niet ten onrechte. De Haas is 
een uiterst intelligent man, met een re-

Derde vrouwelijke 
VVD-burgemeester 

Met ingang van 16 maart is benoemd 
tot burgemeester van Blaricum me
vrouw A. J. Ie Coultre - Foest. Mevrouw 
le Coultre is nu nog wethouder van de 
gemeente Wassenaar. Zij wordt Neder
lands derde vrouwelijke VVD-burge
meester. In dit ambt gingen haar al 
voor de burgemeester van Leersum, me
vrouw mr. C. M. 's Jacobs - Des Bou
vrie en haar ambtgenote van Soest 
(eerder van Heiloo) mevrouw mr. J. M. 
Corver-Van Haaften. Ons land heeft in 
totaal zes vrouwelijke brugemeesters. 

Mevrouw le Coultre is in het G<>oi 
geen onbekende, onder meer dank zij 
haar activiteiten in de stiohting .,Vrien
den van het Gooi", waarvan ze mede-op
richtster was. Haar man is voor de 
VVD raadslid geweest voor zowel de ge
meente Naarden (1952 - 1957) als voor 
Hilversum (1958- 1962). 

Wij wensen mevrouw Le Coultre een 
succesvolle ambtsperiode toe in haar 
nieuwe én oude omgeving. 

subsidie mogelijk nooit ter officiële ken-
nis gebracht! · 

Over het aantal werkuren van schepe
lingen aan boord van oorlogsschepen 
heeft de heer Keja vragen gesteld. Is 
het juist, dat er geen limitering van 
werkuren voor de schepelingen bestaat? 
zo wil de heer Keja o.m van de minister 
van defensie weten. 

De berichtgeving ingevolge de Wet op 
de ruimtelijke ordening blijkt, volgens 
vragen van de heer Tuijnman, niet erg 
systematisch te geschieden. Om verbete
ring wordt verzocht. 

Tenslotte vragen van de heren Geurt
sen en Koning over het weren van ge
kleurd publiek uit een Rotterdams café. 

v.d. w. 

speetabele wetenschappelijke produk
tie." 

Het Medisch Comité bestaat uit een 
aantal rode artsen, die blindelings het 
communistische Noord-Vietnam steunen 
en die in advertenties in de bladen ge
wagen van .,de barbaarse dictatuur van 
Saigon", waaronder de Zuid-Vietname
zen zuchten. Uiteraard mag ook dr. De 
Haas zijn eigen, zij het zeer eenzijdige 
politieke ideeën hebben. Maar ik kan 
het met onze geestverwant eens ·zijn, 
dat wat deze medicus thans doet en 
zegt, voor een medicus ver over de 
schreef gaat. Of dit, zoals mr. Lamsvelt 
meent, voor minister Stuyt aanleiding 
moet zijn, aan het dienstverband van 
prof. De Haas thans een einde te ma
ken, kan ik niet beoordelen. Daarvoor 
voel ik me te veel leek op het medisch
juridische terrein. Gezien de leeftijd van 
prof. De Haas zou dat in ieder geval 
niet zo opvallend en geen ramp zijn. Mr. 
Lamsvelt heeft echter nog twee andere 
suggesties. In de eerste plaats meent hij 
dat er reden voor de Maatschappij tot 
bevordering van de Geneeskunst zou 
zijn om de tuchtrechtspraak tegen dr. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Aankondigingen 
2 maart: J. de Veen (secretal"is ka

mercentrale Den Helder) spreekt voor 
de afdeling Niedorp over de inrichting 
van de partij; toelichting Liberaal 
Manifest. Café Centrum, Winkel. 
G. W. Keja (lid der Tweede Kamer) 
spreekt voor de propaganda-avond af
deling Zijpe. 

5 maart: mevr. mr. E. Veder-Smit (lid 
der Tweede Kamer) spreekt voor de 
Vrouwen in de VVD in de Krimpener
waard over Volksgezondheid. 20.00 
uur, café-restaurant De Grote Boer, 
Vom·straat, Lekkerkerk. 

7 maart: dr. L. Ginjaar (lid Stuur
groep) spreekt voor de afdeling Cas
tricum over het Liberaal Manifest. 

8 maart: mr. F. Portheïne (lid der 
Tweede Kamer) spreekt voor de afde
ling Braassemermeer over .,de VVD 
en de zelfstandigen", .,De Woelige Ba
ren", Roelofarendsveen. 

9 maart: mevr. drs. N. Smit-Kroes (lid 
der Tweede Kamer) spreekt voor de 
afdeling Wieringen. 20.00 uur, hotel P. 
Kaan, Hippolytushoef. 

12 maart: drs. G. M. V. van Aardenne 
(lid der Tweede Kamer) spreekt voor 
de afdeling Zeist. 20.00 uur, Boseh
lust. 

13 maart: L. 1\1. de Beer (lid der Twee
de Kamer) spreekt voor de nieuwe 
leden van de afdeling Utrecht. 

15 maart: L. M. de Beer (lid der Twee
de· Kamer) spreekt voór de oprich
tingsvergadering van de afdeling Wa
teringen. 20.00 uur, café-restaurant 
De Rusthoek, Ambachtweg 1. 
mr. H. van Riel (fractievoorzitter in 
de Eerste Kamer) spreekt voor de af
deling IJsselstein, Lopik. 20.00 uur, 
hotel Ridder St. Joris, Weistraat. 

20 maart: dr. L. Ginjaar (lid Stum
groep) spreekt voor de Statencentrale 
Hilversum over het Liberaal Manifest. 
20.00 uur, Chr. Technische School, Ge
meenlandslaan 2, Huizen. 

22 maart: mr. dr. C. Berkhouwer (lid 
der Tweede Kamer) spreekt voor de 
Vrouwen in de VVD afdeling Rotter
dam over het Europa van de negen, 
10.00 uur. Voorschotcriaan 100, Rot
terdam. 

Hoger personeel 
In ons vorige nummer schreef 

het Kamerlid drs. G. M. V. van 
Aardenne in zijn artikel "Discus
sie over inkomenspolitiek" onder 
meer over de Nederlandse centra
le van hoger personeel die al ge
ruime tijd voor toegang tot de 
SER vecht. In ons blad stond ver
meld dat deze groep "relatief nu 
eenmaal zwak is, hoewel het om 
10.000 mensen gaat". Bedoeld was 
tienduizenden. De centrale voor 
hoger personeel telt immers nu al 
bijna 20.000 leden. 

De Haas in werking te brengen wegens 
"inbreuk op de eer en goede naam. van 
de medische stand". En ten slotte zou 
een van de Kamerleden (hij denkt aan 
de arts Tilanus) vragen over dit geval 
aan minister Stuyt kunnen stellen. 

Mr. Lamsvelt meldde nog, dat de be
kende medische publicist dr. Meindert 
de Groot, eveneens verbonden aan de 
Geneeskundige Hoofdinspectie, hen 
heeft gemachtigd te vermelden, dat deze 
met de bedoeling van het stuk instemt. 

Kort voor het tet· perse gaan van dit 
blad las ik in het Vaderland een inge
zonden stuk van prof. De Haas, waarin 
deze schrijft dat zijn uitleg aan mej. 
Tjeenk Willink in de Unicef-brief on
Juist is weergegeven. Deze halve tegen
spraak is in dezelfde stijl geschreven als 
de advertenties van het Medisch Comité. 
Het is de stijl van de pmpaga.ncladien
sten van de Sovjet Unie en van Roo4 
China en bevestigt nog eens dat het Me
disch Com€té Yederlan~ VliJtnam op po
litieke gronden weigert zijn diensten 
oo"k tot het eveneens zwaar getroffen 
Zuid-Vietnam uit te strekken. 
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Op zondag 11 februari werd het 
dagelijks bestuur ervan in kennis ge
steld, dat het hiernaast afgedrukte 
artikel aan Vrijheid en Democratie 
zou worden aangeboden. Het dage
lijks bestuur werd gevraagd daarop 
een commentaar te geven. "Het da
gelijks bestuur achtte zich daartoe 
niet bevoegd, omdat uitdrukkelijk 
aan de algemene vergadering die op 
24 en 25 maart 1972 werd gehouden 
de toezegging was gedaan dat het 
Liberaal Manifest door de gehele 
partij zou worden behandeld. Het ge
hele hoofdbestuur zou derhalve ter 
zake een standpunt dienen te bepa
len. Wel achtte het dagelijks bestuur 
het gewenst terstond de afdelingen 
in te lichten, hetgeen is geschied 
door toezending van het artikel en 
een voorlopig standpunt van het da
gelijks bestuur aan de afdelingen. 
(Mededelingen van het hoofdbestuur 
nr. 132 van 13 februari 1973). In
tussen heeft het hoofdbestuur op 
21 februari tussentijds vergaderd en 
zijn standpunt bepaald. U vindt dat 
standpunt in het artikel "Geef de 
partij de kans". 

vrijheid en 
democratie 

• De redactie van V•·Uheid en 
Democratie is gevestigd te Hil
versum, Pieter de Hooglilaan 87. 
Hoofdredacteur en voorzitter van 
de redactiecommissie is de heer 
l'h. C. la Chapelle. 

• De abonnementen-administratie 
wordt verzorgd door het alge
meen secretariaat van de VVD, 
Koninginnegracht 57 te D~n Haag 
(telefoon 070 - 604803). Voor 
adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secreta
riaat. 

• De advertentie-exploitatle wordt 
verzorgd door de Nederlandse 
Dagblad Unie, Westblaak 180 
(postbus 824) te Rotterdam, tele
foon 010- 147211. 

secretariaat . 
tweede kamer fractie 

• Het secretariaat van de VVD
fractie in de Tweede Kamer Is ge
vestigd in het gebouw van de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1 A te 
Den Haag. Telef. (070) - 61 49 11. 

- algemeen_ ; .. 
secretariaat 

• Het algemet'n secretariaat van 
de VVD- is gevestigd te Den 
Haag, Koninginnegracht 57, tele
foon (070) - 604803. Postreke
ning: 67880 ten name van de al
gemeen secretaris van de VVD te 
Den Haag. 
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Geef het Manifest een kans 

Het Liberaal Manifest is - we mogen 
dat dankbaar constateren - - bijzonder 
goed ontvangen, zowel binnen als buiten 
de partij. Allerwegen heeft men zijn 
waardering uitgesproken voor de mo
derne, waarlijk liberale geest. die het 
stuk ademt. Maar het Liberaal Manifest 
is nog altijd een vl'ijblijvend stuk geble
ven. En nu is dan de tijd aangebroken 
dat we daar iets aan gaan doen. zodat 
we zeer binnenkort met recht onze ge
sprekspartners kunnen voorhouden, dat 
het niet zo maar een groepje idealisten 
uit de partij is, dat deze open opstelling 
predikt, neen, dat dP hele partij hier 
achter staat! 

Maar hoe gaan we dat nu doen : Is 
het werkelijk nodig daarvoor het hele 
manifest op te breken in stukken en 
brokken, waarover we dan na uitgebreid 
discussiëren maar liefst veertien deelre
soluties gaan aannemen? Wij dachten 
van niet. Hier is volgens onS- een veel 
royaler gebaar op zijn plaats. Een ge
baar, waardoor onderstreept wordt, dat 
onze hele partij bezield is door die 
geest, waaruit de stuurgroep de inspira
tie heeft geput om tot haar visie te 
komen. Kortom een stellingname, waar
bij het Liberaal Manifest integraal aan
vaat·d wordt als basis voor discussie met 
gelijkgezinden in en buiten andere poli
tieke organisaties. 

Er is nóg een reden waat·om wij aan 
een dergelijke gang van zaken verre de 
voorkeur geven boven het uiteenrafelen 
van het weefsel dat als Liberaal Mani
fest zo'n goede indruk heeft gemaakt. 
En dat is de eonstatering van het feit, 
dat mede door het noodgedwongen op
onthoud intussen onmiskenbaar is geble
ken dat het Liberaal Manifest in zijn 
huidige vorm beantwoordt aan het doel, 
waarvoor het geschreven is. Het doel 
namelijk het gespz·ek tot stand te bz·en
gen en de discussie te stimuleren. Men 
mag zich afvragen of door de veertien 
resoluties dat doel beter gediend is. Wij 
betwijfelen dat ten zeerste, ondanks het 
feit dat voor de ontwerp-resoluties fre
quent uit het manifest geciteerd is. Im
mers. de citaten staan niet meer in hun 
oorspronkelijk verband en kunnen zo 

licht misverstaan worden, wellicht zelfs 
provocerend werken. Nog bedenkelijker 
achten wij het, dat door het kiezen van 
de resolutievorm wij nu uitspraken zou
den gaan doen, die in feite de uitkomst 
van de discussie met anderen al van 
tevoren vastleggen. Dat laatste is ge
woon slechte discussietechniek en daar
bij strijdig met de bedoeling van het 
manifest. 

Nu realiseren wij ons natuurlijk heel 
goed dat er bij een ieder verschil in 
waardering zal bestaan voor de diver·se 
onderdelen van het manifest. De een zal 
het hier niet volledig mee eens kunnen 
zijn. de ander zal daar zijn bezwaren 
hebben_ Maar is genuanceerd denken en 
tolerantie voor verschillen van inzicht 
nu juist niet een wezenlijk kenmerk van 
het liberalisme? Bovendien ligt hier nu 
juist een subtiel, maar daarom niet min
der belangrijk verschil tussen het Libe
raal Manifest en de ons voorgelegde ont
werp-resoluties. Immers, het manifest is 
geschreven en bedoeld als de eerste fase 
in een doorgaand proces, als een eerste 
aanzet in de ordening van gedachten. 
Door het aannemen van de resoluties 
zou de partij zich echter star vastleggen 
op gedetailleerde standpunten. 

Om al deze redenen dachten wij er 
goed aan te doen deze mening zo vroeg 
mogelijk ter kennis van de leden te 
brengen. Op grond van deze zelfde over
wegingen willen wij met grote klem 
aanbevelen in één motie dat ruimden
kende gebaar te maken. In die ene mo
tie zouden wij dan een ieder duidelijk 
maken, hoezeer wij open staan voor het 
gesprek en hoe ernstig wij het menen 
als wij zeggen dat wij onze bijdrage 
willen leveren in de broodnodige ver
nieuwing van onze politieke structuren. 
Zo'n motie zou volgens ons kunnen lui
den: 

Ü(H'OeJl: De Volkspartij voor Vrijheid 
en Democratie, op 13 en 14 april in 
algemene vergadering bijeen, gezien 
het Liberaal Manifest, 
overwegende, dat de huidige partij
E'tructuur volstrekt is verouderd, 
spreekt de wens uit dat op grond van 

werkelijke politieke scheidslijnen 
nieuwe partijen of partijgroepen wor
den gevormd, waarvan redelijkerwijs 
mag worden aangenomen dat er 
steeds een parlementaire meerderheid 
uit kan worden gevormd, 
wendt zich tot allen in de KVP, ARP 
en CHU, in de PvdA, DS'70 en D'66, 
die net zo denken en vooral ook tot al 
diegenen die - ·- hoewel vrijheidsgezind 
· · zich van de politiek hebben afge
keerd, met de VVD op basis van het 
Liberaal Manifest te overleggen over 
de zo noodzakelijke hervorming van 
ons partijstelsel, . 
draagt het hoofdbestuur op hiertoe 
het nodige te verrichten en verzoekt 
geestverwanten in vertegenwoordi
gende lichamen alles te doen om ge
sprekken als hiervoren bedoeld op 
gang te brengen en gaat over tot de 
orde van de dag_. 

Van ganser harte hopen wij dat veel 
afdelingen dit initiatief zullen overne
men door deze resolutie te steunen en 
het ordevoorstel zullen indienen dan de 
overige ontwerp-resoluties niet meer in 
behandeling te nemen. 

Wij zijn ervan overtuigd dat we dan 
na Assen ·met trots zullen kunnen pre
senteren, wat dan geworden is ons Libe
raal Manifest, daarbij zeggende: "Zie
daar, dàt is onze basis voor discussie 
met iedereen die verwantschap voelt met 
het liberalisme en dàt is de geest van 
waaruit wij politiek willen bedrijven!" 

A. BOS, voorz. k.c. Gelderland 
J. COJ\IBEE, voorz. k.c. 's-Hertogen

bosch 
DRS. J. H. FRIJLINK, lid bestuur afd. 

Amsterdam 
DRS. A.J.B. HUBERT, lid van bestuur 

afd. Den Haag 
P. MUNTENDAM, lid hoofdbestuur en 

voorz. k.c. Zwolle 
JHR. l\IR. G.O.J. VAN TETS, voorz. 

afd. Rotterdam 
l\lR. A. VOûTE, lid bestuursraad afd. 

Amsterdam 
G.C. WALLIS DE VRIES, te Den Haag 

R. ZEGERING HADDERS, voorz. k.c. 
Drenthe 

Geef de partij de kans 

Het hoofdbestuur deelde de mening 
van het dagelijks bestuur dat het juist 
was de afdelingen direct in te lichten. In 
overleg met de voorzitters van de ka
mercentrales (29 aug. '72 en 9 jan. 1973) 
was immers bepaald dat de door de af
delingen in te zenden amendementen 
eerst centrale-gewijs zouden worden sa
mengevoegd, waarna vervolgens in een 
bijeenkomst van dagelijks bestuur en de 
voorzitters van de kamercentrales een 
nieuwe samenvoeging van amendemen
ten en wijzigingsvoorstellen zou plaats
vinden. Nu bleek dat een aantal centra
le-voorzitters bovenstaand artikel had
den ondertekend en andere centrale
voorzitters hun adhesie hadden betuigd 
(de heren W. J_ A. van den Berg- k.c. 
Maastricht en J. E. Temruinek - k.c. 
Leiden) leek het niet goed doenlijk zon
der nader·e standpuntbepaling door het 
gehele hoofdbestuur de vastgcstelde 
procedure voort te zetten. 

Toezending van het voorstel aan de 
afdelingen had bovendien het voordeel 
dat de afdelingen reeds tijdig een me
ning over het voorstel Iconden vormen. 

Intussen' is gebleken, dat de stuur
groep die het Liberaal Manifest en de 
ontwerp-resoluties heeft opgesteld de 
mening van de sc-hrijvers van "Geef het 
Manifest een kans" deelt. 

Niettemin is het hoofdbestuur una
niem van oordeel dat het niet de vrijheid 
heeft af te wijken van de gang van 
zaken zoals deze in de algemene verga
dering op 24 en 25 maart 1972 te Nij
megen is voorgesteld en aanvaard. 
Voorts is het hoofdbestuur, afgezien van 
deze formele grond, van oordeel dat het 
niet juist zou zijn dat de partij volstaat 
met globale aanvaarding van het Libe
raal Manifest zonder dat over de be
langrijkste onderdelen daarvan is be
raadslaagd. Het hoofdbestuur meent 
daarom het volgende ontwerp-besluit 

aan de algemene vergadering te mogen 
voorleggen. 

Ontwerp-besluit 
De Yolkspartij voor Vrijheid en De

mocratie op 13 en 14 april 1973 in alge
mene vergadering bijeen 

a. gelet op het op voorstel van het 
hoofdbestuur door de alg·t>mene vergade
ring op 24 en 25 maart 1H72 te Nijme
gen genomen besluit tot het doen behan
delen en vaststellen door de partij van 
een te ontwerpen Liberaal Manifest 

b. kennis genomen hebbende van het 
door de daartoe ingestelde stuurgroep 
ontworpen Liberaal Manifest en de door 
het hoofdbestuur conform het hierboven 
genoemde besluit van de algenwne ver
gadering vastgestelde proeedure van be
handeling en vaststelling door middel 
,·an beraadslaging en stemming· door de 
algemene vergadering over aan ht•t Li
beraal Manifest ontlel"nde ontwerp-reso
luties 

c. gelet op een voorstel tot globale 
aanvaarding van het Liberaal Manifest 
zonder beraadslaging over de opgestelde 
ontwerpresoluties en het standpunt van 
het hoofdbestuur terzake 

d. besluit de interne gedaehtenwisse
ling over het Liberaal Manifest in de 
diverse geledingen van de partij voort 
te zetten overeenkomstig de door het 
hoofdbestuur voorgestelde proeedure en 
de standpunten over het Liberaal Mani
fest te doen bepalen door een in het 
najaar van 1973 te houden buitengewo
ne algemene vergadering. 

Dit besluit is tot 15 maart a.s. voor 
amendering vatbaar. 

Nu de behandeling van het Liberaal 
Manifest uitgesteld moet worden - af
handelijk van het door de algemene ver
gadering te nemen besluit - adviseert 

het hoofdbestuur thans geen der voOI·ge
stelde ontwerp-resoluties van de stuur
groep Liberaal Manifest in behandeling 
te nemen. Voorts adviseert het hoofdbe
stuur tot verwerping van de motie, die 
wordt voorgesteld in het artikel "Geef 
het Manifest een kans". 

Wel meent het hoofdbestuur dat los 
van het Liberaal Manifest enige politie
ke uitspraak over de partij-structuur en 
de bereidheid van de VVD daarover in 
overleg te treden, gewenst is. Derhalve 
stelt het hoofdbestuur voor de navolgen
de ontwerp-resolutie in behandeling te 
nemen. 

Ontwerp-resolutie 
De Volkspartij voor Vrijheid en De

moeratie op 13 en 14 april 1973 in alge
mene vergadering bijeen 

a. van oordeel dat de 1mrtij-politielie 
struetuur in Nederland is verouderd 

b. spreekt de wens uit dat op grontl 
van werkelijke politieke scheidslijnen 
)Jartijen of partijgroepen tot stand ko
men, waarvan redelijkerwijs mag wor
den aangenomen dat daaruit steeds een 
parlementaire meerderheid kan worden 
gevormd waarin een in overeenstem
ming met de wens van die meerderheid 
optredend kabinet zijn ,·ertrouwensbasis 
vintlt 

c. wendt zich tot alle Nederlanders die 
van oor<leel zijn dat de beginselen van 
vrijheid, verantwoordelijkheid, ver
draagzaamheid en sociale gerechtigheid 
de grondslag behoren te zijn van onze 
samenleving, om met de VVD te over
leggen over de zo noodzakelijke hervor
ming van ons partijstelsel 

d. spreekt haar uitdrukkelijke bereid
heid uit aan zodanige hervorming mee 
te werken. 
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Agenda algemene vergadering 

Hiernaast publiceren wij de zg. be
schrijvingsbrief voor de openbare 
jaarlijkse algemene vergadering, die 
de VVD op 13 en 14 april in café
restaurant Bellevue te Assen (dr. 
Nassaulaan 30) houdt. De afdelingen 
en kamercentrales kunnen tot. 15 
maart bij het hoofdbestuur van de 
partij amendementen of wijzigings
voorstellen indienen op de in deze be
schrijvingsbrief opgenomen voorstel
len. 

De openbare jaarlijkse algemene ver
gadering van de VVD begint vrijdag
middag 13 april 1973 om 14.00 uur. De 
agenda luiclt: 

1. Opening door de voorzitter. 

2. Jaarverslag van tle secretaris. 

3 Rekening en verantwoording en jaar
• verslag van de llenningmeester. 

4 Vcrslag van dP eommissie van voor
• Iiehting on•r de t•ekening· en verant

woording· van de penningmeester over 
het jaar 1972. 

5 Benoeming van een t·ommissie van 
• drie leden ter voorlichting van de al

gemene vergadering bij de behandeling 
van de rekening en verantwoording van 
de penningmeester over het jaar 1973. 

6 Voorstel van de afdeling Beverwijk 
• om iedere afdeling te verplichten 

minstens evenveel afgevaardigden naar 
de algemene vergadering te zenden als 
er stemmen uit te brengen zijn. 

Toelichting: 
Het is de afdeling Beverwijk in de 

praktijk gebleken dat grote afdelingen 
slechts één afgevaardigde naar de alge
mene jaat·Jijkse vergadering sturen die 
dan namens deze afdeling het stemrecht 
uitoefent voor bijv. 30 of meer stemmen. 
Deze afgevaardigde is strikt gehouden 
te stemmen volgens ontvangen aanwij
zingen van de afdeling of stemt, zoals 
veelal gebeurt, naar eigen inzicht en 
met volledig vertrouwen van de afde
ling. Hierdoor wordt echter de invloed 
welke uitgaat van de discussies en moti· 
veringen tijdens de vergadering door 
kleinere afdelingen, sterk beperkt om
dat de betreffende ,.grote" afgevaardig
de zich niet kan of durft te laten beïn
vloeden door alleszins redelijke argu
menten. M.a.w. de uitslag van de stem
mingen wordt veelal vooraf door een 
zeer beperkt aantal ,.groot-aandeelhou
ders" bepaald. De afdeling Beverwijk 
vindt dat onredelijk en zou willen voor
stellen dat iedere afdeling minstens 
evenveel afgevaardigden naar de alge
mene vergadering stuurt als er stem
men uit te brengen zijn. 

Advies hoofdbestuur: 
Ten aanzien van de feiten: In 1972 

had de afdeling 's-Gravenhage 46 stem
men en hadden de daarop in grootte vol
gende afdelingen, Amsterdam 28, Rot
terdam 27 en Groningen 18 stemmen. 
Deze grote afdelingen plegen met dele
gaties van enige omvang ter algemene 
vergadering aanwezig te zijn en niet 
alle stemmen door slechts één afgevaar
digde te laten uitbrengen. Met name 
van de afdeling 's-Gravenhage is bekend 
dat deze delegaties nogal eens verdeeld 
stemmen ten einde op die wijze recht te 
doen wedervaren aan verschillende stro
mingen die in de afdelingsvergadering 
naar voren waren gekomen. 

Het komt echter wel voor dat één af
gevaardigde 30 of meer stemmen uit
brengt, maar dat is dan het gevolg van 
stemoverdracht door een aantal afdelin
gen die zelf geen afgevaardigden sturen 
aan een afgevaardigde van een andere 
afdeling. Het hoofdbestuur ziet dat als 
een euvel. Dit euvel pleegt grote vormen 
aan te nemen indien bijvoorbeeld een 
kandidaatstellingsvergadering lang duurt 
en vele afgevaardigden naar huis gaan 
en hun stembiljetten overdragen aan een 
afgevaardigde die nog blijft. Zo kan het 
voorkomen dat één of twee afgevaar
digden van een bepaalde kamercentrale 
tegen het eind van de vergadering be
schikken over het gehele pakket stem
men van alle afdelingen die tot die ka
mercentrale behoren. 

In 1965 heeft het hoofdbestuur ge
tracht deze praktijk uit te sluiten door 

' een statutenwijziging voor te stellen in
gevolge welke een afvaardiging van een 
afdeling ten hoogste door vijf andere 

afdelingen gemachtigd zou mogen wor
den. Dat voorstel heeft toen de vereiste 
2/3 meerderheid met 258 vóór- en 213 
tegenstemmen niet gehaald. Sinds ge
stemd wordt met stembriefjes is contro
le op een dergelijke bepaling ook niet 
goed mogelijk omdat niet gecontroleerd 
kan worden of iemand zijn stembiljetten 
aan een ander geeft. 

Ten aanzien van het voorstel is het 
hoofdbestuur derhalve van oordeel dat 
alleen dan de grote afdelingen mogen 
worden verplicht grote delegaties te 
zenden (met bijvoorbeeld maximaal 5 of 
10 stemmen per afgevaardigde) wan
neer tegelijkertijd de stemoverdracht 
van de ene aan de andere afdeling 
wordt beperkt (bijvoorbeeld op de wijze 
als in 1965 voorgesteld en verworpen). 
Indien voor een volgende vergadering 
een dergelijk initiatief wordt genomen 
zal een dergelijk voorstel niet op bezwa
ren van het hoofdbestuur stuiten. 

Als de vergadering thans te kennen 
mocht geven voor een dergelijke bepa
ling te gevoelen, zal het hoofdbestuur 
zelf met een voorstel komen voor de 
algemene vergadering van 1974. In de 
extreme vorm van one nian one vote is 
het voorstel echter niet realiseerbaar. 
Bij grote opkomst zouden dan 800 à 
1000 afgevaardigden ter vergadering 
aanwezig moeten zijn, nog afgezien van 
verdere aanwezigen. 

7 Voorstel van de afdeling Deventer 
• tot beschrijving levensloop kandida

ten voor vertegenwoordigende lichamen 
en VVD-organen. 

Toelichting: 
Om over kandidaten voor vertegen

woordigende lichamen en VVD-organen 
een stem verantwoord te kunnen uit
brengen dient informatie over de kandi
daten (zoals politieke en maatschappe
lijke activiteiten, beroep, opleiding, leef
tijd enz.) te worden verstrekt. 

Advies hoofdbestuur: 
Voor wat de voorlopige kandidaten 

voor de Tweede Kamer betreft schrijft 
het reglement op de kandidaatstelling 
voor leden van de Tweede Kamer der 
Staten-Generaal reeds sedert enige ja
ren voor in artikel 2.1 dat van hen cle 
personalia door volledige invulling van 
een formulier volgens bij het reglement 
behorend model aan het hoofdbestuur 
moeten worden opgegeven. Vervolgens 
publiceert het hoofdbestuur die gege
vens door vermeldiJU?' daarvan in de 
groslijst. Het formulier vraagt o.a. naar 
gegevens betreffende opleiding na de la
gere school, beroepsmatig uitgeoefende 
functies gedurende de laatste 10 jaar, 
politieke activiteiten gedurende de laat
ste 10 jaar, andere maatschappelijke ac
tiviteiten gedurende de laatste 10 jaar 
en voorts naar deskundigheden op poli
tiek terrein. 

Voor wat de kandidaatstelling voor 
provinciale staten en gemeenteraden be
treft meent het hoofdbestuur dat de 
daarbij betrokken organen zelf zoveel 
mogelijk dienen te regelen welke infor
maties worden verschaft. 

Bij kandidaatstelling voor het hoofd
bestuur is het - tenzij het om het·ver
kiezing gaat - reeds een jarenlang ge
bruik dat voor de kandidaten door dege
nen die hem of haar voorstellen een 
schriftelijk curriculum vitae wordt ver
spreid. Wel blijft dat nogal eens achter
wege indien voor een plaats slechts één 
kandidaat is gesteld; in zodanig geval 
vindt er ook geen verkiezing plaats, 
maar verkozenverklaring van de enige 
kandidaat (art. 49.1 huishoudelijk regle
ment). In Vrijheid en Democratie pleegt 
vervolgens een interview of levensbe
schrijving van de nieuwe hoofdbestuurs
leden te verschijnen. 

Aan een algemene regel als door De
venter voorgesteld, bestaat derhalve 

voor onroerend goed in 
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geen behoefte, wel aan het blijven ver
schaffen van de door Deventer verlang
de informatie. 

8 Voorstel van de afdeling Groningen 
• tot contributieverlaging voor stude

renden, in de ruimste zin des woords. 

'l'oelichting·: 
De afdeling denkt aan een bedrag van 

f 10 in plaats van f 20. Dit omdat naar 
haar is gebleken het bedrag van f 20 
door vele studerenden als te hoog wordt 
ervaren. Zeker nu de kiesgerechtigde 
leeftijd verlaagd is tot 18 jaar en wij 
moeten proberen ook deze jonge mensen 
binnen onze gelederen te halen, mag 
naar de mening van de afdeling de con
tributie hiertoe geen bezwaar zijn. 

Advies hoofdbestuur: 
In de vorig jaar op 24 en 25 maart 

1972 te Nijmegen gehouden algemene 
vergadering is op voorstel van de afde
ling Rijswijk de contributie verhoogd en 
wel als volgt: 

e gewone leden van 18--27 jaar van 
f 16 tot f 20. 

• gewone leden van 27 -·-65 jaar van 
f 30 tot f 40. 

e gewone leden van 65 jaar en ouder 
van f 25 tot f 30. 

• gezinsleden van f 5 t'ot f 10. 

e aspirantleden van f 5 tot f 10. 

De verhoging voor de jongere leden 
met f 4 was dus al vrij gematigd verge
leken met de verhoging voor gewone 
leden van 27-65 jaar, de gezinsleden en 
de aspirantleden. Een verlaging van de 
contributie voor de jongere leden tot een 
peil dat ligt beneden het niveau van 
1972 acht het hoofdbestuur onaanvaard
baar. Bedacht dient te worden dat al
leen al de kosten van het partij-orgaan 
Vrijheid en Democratie ongeveer f 10 
per lid bedragen. Bij een verlaging van 
de contributie tot .f 10 zou er in het 
geheel niets meer beschikbaar zijn voor 
afdracht aan hoofdbestuur, kamercen
trales en afdelingen. Hoewel ook het 
hoofdbestuur zich op het standpunt stelt 
dat de financiële steun aan de partij 
slechts één der aspecten van het lid
maatschap is, mag dit aspect toch niet 
zodanig worden verwaarloosd dat leden
winst onder de jongeren de partij geld 
gaat kosten in plaats van opbrengen. 
Het hoofdbestuur ontraadt het voorst~!. 

Het voegt hieraan nog toe dat voor de 
groep aspirant-leden wel reeds geldt dat 
deze de partij geld kosten. Sinds kort 
ontvangt deze groep het partij-orgaan. 
De kosten daarvan worden gedragen 
door de ,.algemene middelen" van het 
hoofdbestuur. 

9 Voorstel van de afdeling Utrecht tot 
' instelling door het hoofdbestuur van 

een informatiecentrum. 

Toelichting: 
De afdeling Utrecht, 

overwegende dat door de recente verkie
zingsuitslag het voorzienbaar is dat in 
de nabije toekomst een groter beroep 
op de leden zal moeten worden ge
daan ter vervul~ing van functies in 
vertegenwoordigende en bestuurlijke 
organen, dat een juiste taakvervulling 
alleen dan kan geschieden wanneer 
snel over goede informaties kan wor
den beschikt, 

gelet op het feit, dat een goede begelei
ding en een doelmatig functionerend 
informatiecentrum ontbreekt, 

nodigt het hoofdbestuur uit op de kortst 
mogelijke termijn initiatieven te ont
wikkelen, opdat in de gesignaleerde 
leemte wordt voorzien. 

10 V oorstel van de afdeling Velsen
• Santpoort tot het beschikbaarstel

len van documentatie voor sprekers. 

Toelichting: 
Ten behoeve van VVD-afgevaardig

den, die zitting hebben in forums in de 
verkiezingstijd, stelt het hoofdbestuur, 
op aanvraag, documentatiemappen ter 
beschikking over de VVD-standpunten 
in de Tweede Kamer betreffende actuele 
onderwerpen als defensie, milieubescher
ming, woningbouw enz. 

In de afdeling Veisen-Santpoort zijn 
fractie- en bestuursleden in de' achter 
ons liggende verkiezingsstrijd meerma
len uitgenodigd zitting te nemen in fo
rums, belegd door scholen, jeugdclubs, 
sociëteiten enz. Het beantwoorden van 
concrete vragen bleek vaak moeilijk. 
Een documentatiemap als bovenbedoeld 
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zou een waardevolle aanvulling kunnen 
zijn. 

Advies hoofdbestuur ad 9 en 10: 
Beide afdelingen snijden een nijpend 

probleem aan. Het hoofdbestuur voelt 
dezelfde behoefte aan ruimere informa
tieverschaffing. 

In verkiezingstijd pleegt al sinds ja
ren tijdig voor het begin van de cam
pagne een z.g. sprekerscursus voor kan
didaat-Kamerleden (zowel voor bewinds
lieden die Kamerkandidaat zijn, zitten
de Kamerleden als voor nieuwe kandi
daten) te worden georganiseerd. Daar 
worden naast algemene richtlijnen en 
praktijkadviezen ook te voren aan de 
hand van ervaringen van Kamerleden 
en hoofdbestuursleden die veel spreek
beurten plegen te vervullen, vastgestel
de vragenlijsten behandeld en antwoor
den gegeven. In 1971 en 1972 is deze 
sprekerscursus gevolgd door een spre
kersdienst. Aan de hand van actuele ge
beurtenissen in en buiten de Kamer, 
persberichten en uitlatingen van andere 
politici of nog nader binnengekomen 
vragen wmdt regelmatig aan de deelne
mers nadere schriftelijke informatie 
verschaft. De groep die deze informatie 
krijgt blijkt echter door de toegenomen 
vraag naar sprekers en de groei van de 
partij te klein te zijn. Het hoofdbestuur 
wil bij de volgende verkiezingen de 
groep uitbreiden en de documentatie op 
aanvraag -··- al dan niet tegen vergoe
ding -- beschikbaar stellen aan partijle
den die spreekbeurten vervullen. 

Deze activiteit moest vanwege de kos
ten beperkt blijven tot verkiezingsperio
den. Het voorbereidende werk - en dat 
is niet gering - -- werd door leden van 
het dagelijks bestuur met behulp van de 
staf van het algemeen secretariaat en(of 
van de fractie verricht. Een dergelijke 
krachtsinspanning is slechts gedurende 
korte tijd mogelijk. Wil de partij een 
permalfent . informatiecentrum vormen, 
dan moet daarvoor een aparte, vrij 
kostbare functionaris worden aange
trokken. Daartoe ontbreken thans nog 
de middelen. Het is een van de organi
satorische programmapunten van het 
hoofdbestuur, dat voor realisering moet 
wachten op een zo grote ledenwinst dat 
een dergelijk apparaat kan worden be
kostigd. 

Met het oog op volgende verkiezingen 
voor de Tweede Kamer kan het hoofd
bestuur dus wel een toezegging doen die 
tegemoet komt aan het voorstel Velsen
Santpoort. 

Voorts wil het hoofdbestuur erop wij
zen dat Vrijheid en Democratie toch 
vaak nuttige algemeerf-politieke infor
matie bevat en dat het voor toekomstige 
staten- en raadsleden (kandidaten) nut
tig kan zijn reeds thans buitengewoon 
lid van de Vereniging van Staten en 
Raadsleden te worden, waardoor zij 
maandelijks het documentatie- en voor
lichfingsblad van deze vereniging, "Pro
vincie en Gemeente", ontvangen. De 
voorlichting beperkt zich tot provinciale 
en gemeentelijke problematiek. Voorts 
beschikt deze vereniging wel over een 
informatiecentrum "Bureau voor Pro
vincie- en Gemeentepolitiek", dat op 
aanvraag inlichtingen verschaft. 

11 Motie van de afdeling Ooststelling
• werf. 

De afdeling Ooststellingwerf dient de 
volgende motie in: 

De algemene vergadering, 
overwegende dat veel van het werk der 

door de partij ingestelde gespeciali-

seerde commissies zich aan het waar
nemingsvermogen van de leden ont
trekt; 

dat dit voor een goede doorstroming van 
meningen binnen de partij niet bevor
derlijk is; 

spreekt uit dat het wenselijk is, dat alle 
leden kennis kunnen nemen van de 
hoofdzaken - voor zover niet van 
vertrouwelijke aard - van datgene 
wat in de door de partij ingestelde 
commissies is behandeld en tevens 
van datgene wat op korte termijn in 
deze commissies zal worden bespro
ken; 

dat het hoofdbestuur de eerste verant
woordelijkheid draagt voor het bevor
deren van de wederzijdse communica
tie tussen de paztijcommissies en de 
leden; 

dat zowel de afdelingen als het partij
orgaan een nuttige rol in dezen kun
nen vervullen; 

verzoekt het hoofdbestuur, op korte ter
mijn in overleg met de redactie van 
Vrijheid en Democratie en de betrok
ken commissies een regeling te tref
fen die de bedoelde communicatie be
vordert. 

Advies hoofdbestuur: 

Te onderscheiden zijn adviescommis
sies die aan fracties of hoofdbestuur ad
viezen geven en commissies die rappor
ten ter behandeling door de partij voor
bereiden. 

Op de activiteiten van de eerste groep 
(adviescommissies) moeten de geadvi
seerden toezien. De rapporten van de 
tweede groep plegen gepubliceerd te 
worden. 

Sommige van deze commissies vragen 
uitdrukkelijk om reacties van de le
den. 

Als de commissies werken is het de 
vraag of het zinvol is daarvan voortdu
rend mededelingen te doen in de trant 
van: de SEC vergaderde op dan en dan 
over een vertrouwelijk advies aan de 
Kamerfracties, of: de propagandacom
missie vergaderde over de te voeren 
verkiezingscampagne. 

Wel zal thans de door de verkiezingen 
noodzakelijk gewor·den herziening van 
de partijcommissies ter hand worden 
genomen. 

Aan aanvaarding der motie bestaat 
geen behoefte. 

12. Jaarboekje- losbladige uitgave. 

Het hoofdbestuur stelt voor dat alle 
afdelingen en kamercentrales worden 
verplicht tot afname van twee nieuw uit 
te geven losbladige VVD-almanakken 
(bevattende alle namen en adressen van 
hoofdbestuur, Kamerfracties, staten- en 
raadsleden, partijcommissies enz., be
ginselprogram, statuten en reglemen
ten) met verplicht abonnement op de 
daarop 2x per jaar uit te geven supple
menten en wijzigingsbladen. 

De kosten worden voorshands begroot 
op f 12,67 incl. btw, excl. portikosten 
voor de eerste uitgave. Bij verplicht 
abonnement voor twee exemplaren voor 
elke afdeling en kamercentrale komt dit 
op ongeveer f 26 voor de eerste aan
schaffing. De cijfers zijn berekend op 
een oplage van 1250 exemplaren. Bij 
vergroting van de oplage vermindert de 
prijs; bij 1450 exemplaren zelfs met 
f 0,94 per boekje. 

In geval van twee supplementen per 
jaar, waarbij het aantal mutaties ruim 
is berekend, kosten beide supplementen 

.H 

tezamen bij een oplage van 1250 stuks 
f 10,30 incl. btw, excl. portikosten. Een 
jaarlijkse last derhalve van ongeveer 
f 21 per afdeling en kamerc•entrale bij 
twee verplichte abonnementen per afde
ling en kamercentrale. 

Voor particulier gebruik dus een aan
schaffingsprijs van ongeveer f 13 voor 
het boekje en f 10,55 per jaar voor de 
supplementen incl. portikosten. Het gro
te voordeel is dat het jaarboekje groten
deels up to date blijft. Te voorzien is 
dat de aanschaffingsprijs van een t.z.t. 
uit te geven geheel nieuw boekje ook 
flink oploopt. Het huidige jaarboekje 
1972 -- waarvan vrijwel geen enkele 
bladzijde nog juist is - kostte f 6. 

13. Bespreking van het beleid van het 
hoofdbestuur. 

14. ~=;~;:~~~n v~:ij~~~db:~ei~e~::cr~~ 
tie. 

15. Rondvraag. 

N.B. Het is noodzakelijk dat sprekers 
bij de punten 13, 14 en 15 zich uiter
lijk vrijdagmiddag 13 april vÖór 15.00 
uur hebben aangemeld bij het alge
meen secretariaat, opdat een evenre
dige verdeling van de beschikbare 
spreektijd kan worden vastgesteld. 
Het hoofdbestuur streeft er naar vol
doende tijd uit te trekken voor re- en 
dupliek. 

Vrijdagavond {2.0.00 uur) 
] 6 Toespraak door de voorzit,ter, tne

. • "rouw H. van Sorneren, en begroe
ting van de gasten. 

17. 
tie. 

Rede door de heer H. \Viegel, voor
zitter van de Tweede Kamerfrac-

18 Benoeming van mr. D. U. Stikker 
• tot erelid der partij. 

19/20 De punten 19 en 20 van de 
· • agenda hebben betrekking op 
het Liberaal Manifest. Zie daarvoor de 
artikelen "Geef het Manifest een kans" 
en "Geef de partij een kans" elders in 
dit nummer van Vrijheid en Democratie. 

Zaterdagmiddag {14.00 uur) 
21. Benoe~ing van een algemeen se

cretarts. 

Wegens periodieke aftreding van de 
heer mr. F. Korthals Altes te Rotter
dam, die zich herkiesbaar heeft gesteld, 
moet in de vacature van algemeen se
cretaris worden voorzien. Het hoofdbe
stuur stelt voor deze vacature kandi
daat de heer mr. F. Korthals Altes. 

Indien tegen-kandidaten ontbreken zal 
deze benoeming overeenkomstig art. 49 
van het huishoudelijk reglement zonder 
stemming geschieden. 

22 Benoeming van een lid van het da
• g·elijks bestuur. 

Wegens periodieke aftreding van de 
heer P. Ch. Vogely te Diepenheim, se
cretaris voor de organisatie, die zich 
herkiesbaar heeft gesteld, moet in een 
vacature in het dagelijks bestuur wor
den voorzien. Het hoofdbestuur stelt 
voor deze vacature kandidaat de heer P. 
Ch. Vogely. 

In<iien tegen-kandidaten ontbreken zal 
deze benoeming overeenkomstig art. 49 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven 

een VP.ilige belegging met zeer hoog rendement 
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van het huishoudelijk reglement zonder 
stemming geschieden. 

23 Benoeming van acht leden van het 
• hoofdbestuur. 

Aan de beurt van periodieke aftreding 
als lid van het hoofdbestuur zijn: 

voor de Rijkskieskring Rotterdam: J. 
W. Verbeek te Rotterdam; 

voor de Rijkskieskring Dordrecht: 
Sch. Overwater te Strijen; 

voor de Rijkskieskring Amsterdam: 
mr. J. Bast te Haarlem; 

voor de Rijkskieskring Utrecht: dt·s. 
B. C. van Randwijk te Zeist; 

voor de Rijkskieskring Groningen: J. 
H G. Goeman Borgesius te Aduard; 

voor de Rijkskieskring Maastricht: 
drs. A. P. Z. van der Houwen te Tege
len; 

voor de Stichting Organisatie Vrou
wen in de VVD: mevr. mr. M. N. w. 
Dettmeijer-Labberton te 's-Gravenha
ge. 

Voorts is in het hoofdbestuur voor de 
Rijkskieskring Den Helder een plaats 
opengevallen door het bedanken Yan 
drs. W. van der Kolk te Landsmeer 
(aan de beurt van periodieke aftreding 
in 1974). 

Krachtens artikel 18, lid 5 van de sta
tuten zijn de leden van het hoof<11 e
stuur, voor zover zij onafgebroken ge
durende ten minste zes jaren het Ud
maatschap hebben vervuld, niet terstond 
herkiesbaar. Onafgebroken gedurende 
ten minste zes jaren heeft het lidmaat
schap van het hoofdbestuur vervuld de 
heer Verbeek. Hij is derhalve in 1973 
niet herkiesbaar. De heren Van Rand
wijk en Van der Houwen aanvaarden, 
resp. wegens gezondheidsredenen en 
verhuizing naar een buiten de Rijkskies
kring Maastricht gelegen woonplaa • s, 
geen nieuwe kandidatuur. 

Kandidaat gesteld voor het lidma:1 t
schap van het hoofdbestuur zijn (nnta 
bene: de termijn voor de kandidaats'"l
ling sluit eerst op 28 februari; opgaven 
die in de periode tussen verzènding van 
de beschrijvingsbrief en sluiting van de 
termijn binnenkomen zullen worden ;!e
publiceerd in het nummer van 16 maart 
van Vrijheid en Democratie) : 
voor de Rijkski es kring Rotterdam: 

ir. J. M. van Rossem te Rotterdam, 
door de afdeling Rotterdam. 
voor de Rijkskieskring Dordrecht: 

Sch. Overwater te Strijen (aftredend), 
door de afdelingen Hoog-Biokland, Rid
derkerk en Strijen. 
voor de Rijkskieskring Amsterdam: 

mr. J. M. Bast te Haarlem (aftre
dend), door de afdeling Amsterdam. 
voor de Rijkskieskring Den Helder: 

nog geen opgave ontvangen. 
voor de Rijkskieskring Utrecht: 

drs. Z. W. van Wulfften Palthe te 
Baarn, door de afdelingen in de kamer
centrale Utrecht. 
voor de Rijkskieskring Groningen: 

nog geen opgave ontvangen. 
voor de Rijkskie!\kring Maastricht: 

drs. F. M. Fey te Melick, doot· de 
afdelingen in de kamercentrale Maas
tricht. 
voor de Stichting Organisatie Vrouwen 
in de VVD: 

nog geen opgave ontvangen. 

Indien tegen-kandidaten ontbrekt•n 
zullen de benoemingen overeenkomstig 

. artikel 49 van het huishoudelijk reg:e
ment zonder stemming geschieden. 

24 Vragen over het belei<l van de Ra
• merfracties. 

Het verdient aanbeveling dat afge
vaardigden van afdelingen die bij <.i-t 
punt speciale onderwerpen ter sprake 
willen brengen hiervan vóór 9 april J 8ï::l 
mededeling doen aan het algemeen se
cretariaat, zodat de Kamerleden de ;:>:c
legenheid hebben zich hierop voor te be
reiden. Bovendien is het noodzakelijk 
dat de sprekers zich uiterlijk vrijdag
avond 13 april vóór 2~.00 uur hebben 
aangemeld bij het algemeen secreta
riaat, opdat een evenredige verdeliag 
van de beschikbare spreektijd kan wor
den vastgesteld. 

Zaterdagochtend {10.00 uur) 
25 Antwoord van de Kamerfraeties op 

• de vragen, over hun bell'id 1{1~

st~ld. 

Het hoofdbestuur streeft er naar vul
doende tijd uit te trekken voor re- en 
dupliek. 

26. Sluiting door tle voorzitter. 
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In deze rubriek publiceren 
wij enkele van de brieven, die 
de redactie van lezers ontving. 
De redactie behoudt zich daar
bij het recht voor stilistische 
wijzigingen aan te brengen 
enJof naar haar oordeel te 
lange bijdragen te bekorten, 
uiteraard zonder de kern van 
het betoog aan te tasten. 
Briefschrijvers die menen dat 
hun bijdrage niet of onjuist is 
opgenomen, kunnen in beroep 
gaan bij de redactieraad, pja 
algemeen secretariaat VVD, 
Koninginnegracht 57, Den 
Haag. Onleesbare en anonieme 
brieven verdwijnen zonder par
don in de prullenmand. 

Mijn 

• IS ••• 

VRIJHEID -EN DEMOCRATIE 

Ons toekomstige partijleven 

Door de jaren heen is een aantal vor
men ontstaan wàarin de leden aan het 
partijleven kunnen deelnemen. Nu onze 
partij groter, meer open en jonger 
wordt is het zinvol na te gaan welke 
vormen in de toekomst aan belang zul
len winnen. Omdat onze groeiende aan
hang onvermijdelijk zal leiden tot meer 
belangstelling voor de partij, dient er 
tevens op gelet te worden of en hoe de 
genoemde vormen geschikt gemaakt 
kunnen worden voor cle integratie van 
nieuwe leden en het opvangen van be
langstellenden. 

Een vorm van activiteit die in de toe
komst steeds interessanter en belangrij
ker zal worden is het onderwerp-con
gres. Vooral als een dergelijk congres 
zó georganiseerd wordt dat de leden van 
tevoren wat denkwerk kunnen verrich
ten en er een mogelijkheid tot inbreng 
is, geeft deze vorm telkens weer een 
ware energie-injectie aan de partij. De 
frequentie van dit soort congressen kan 
veel hoger liggen dan bij de vaststelling 
van de hieronder te bespreken algemene 
programma's, omdat er onder de deelne
mers een soort roulatie ontstaat berus
tend op ongelijke individuele belangstel
lingspatronen. 

Het onderwerp-congres heeft een posi
tief public relations effect: een partij 
die in alle openheid praat en denkt over 
een onderwerp dat de samenleving aan
gaat maakt altijd een goede indruk op 
de buitenwacht, ook al is die het met 
sommige conclusies niet steeds eens. 
Het houden van onderwerp-congressen, 

• VVD: een volkspartij 
In "Mijn opinie is" kom ik de vraag 

tegenover de VVD als middenpartij van 
mr. Heyliggers-Cramerus. 

Mijn opini.e als ex-PvdA-er is de vol
gende: 

Mr. Heyligers gaat geheel voorbij aan 
het feit. dat wij in een overgangstijd 
leven. De tijd van de confessionele par
tijen is duidelijk voorbij en het lijkt mij 
onwaarschijnlijk dat mensen die die 
partijen .. en masse" hebben verlaten er 
in grote aantallen weer in terugkeren. 
Men kiest geen geloof enjof kerk meer, 
men kiest bewust politiek. 

Wil men dan als politieke partij blij
ven bestaan en politieke macht 
uitoefenen dan zal men zich toch op die 
"massa" moeten richten, of men dat 
leuk vind of niet. Daarbij zal men die 
"massa" ook moeten aanspreken en wil 
men dat blijvend doen, dar. gaat dat 
niet alleen met losse kreten (denk aan 
de PSP de a toom bom, denk aan D'66 
--de ontploffing van anderen). 

Wil de VVD niet afglijden tot een 
kleine partij zonder reële macht, dan zal 
zij steeds meer afstand moeten nemen 
van haar .. image" als werkgeverspartij, 
het aantal werkgevers is nu eenmaal 
een fractie van de bevolking. 

Ik geloof ook, dat één van d.e grote 
plussen van de VVD is, dat zij probeert 
ons wat meer optimisme te geven, de 
crisis-vrees van de PvdA past niet meer 
in deze tijd en de vrees dat de VVD een 
linkervl.eugel zal krijgen past evenmin 
in 1973. Het is niet fout, dat de PvdA 
een linkervleugel heeft. het is fout dat 
men er te veel aandacht aan schenkt en 
de linkervleugel een te grote stern in 
het kapittel geeft. 

Naar mijn mening staat de VVD in 
deze jaren op een tweesprong: 
- - de mogelijkheid om uit te groeien 
naar een waarachtige volkspartij, met 
pakweg 40--50 zetels, met daarin nuan
ceringen van links naar rechts; 

- de mogelijkheid om in naam VVD te 
blijven maar in werkelijkheid slechts 
een uiterst beperkt bevolkingsdeel te re
presenteren. 
Ik ben zelf lid geworden om die éérste 
mogelijkheid te helpen versterken, 
slechts op deze wijze zal men in staat 
zijn duurzaam de "ontbindende krach
ten" waarover op onze jubileumavond 
werd gesproken, een echt antwoord te 
geven. Met het tweede alternatief kunt 
u dat mijns inziens rustig vergeten. 

P. DE HAAN, Nieuw-Vennep 

• Met open vizier 
Het schijnt alsof het woord VVD een 

schuttingwoord is geworden. Het wordt 

mits goed voorbereid en georganiseerd, 
kan zo bijdragen tot de vorming van 
een image van kwaliteitspartij. Het on
derwerp-congres is bij uitstek geschikt 
om nieuwe leden op te vangen. Nieuwe 
leden immers, die zeker bij- de VVD 
meestal pas na veel nadenken tot de 
partij toetreden, zullen sneller in het 
partijleven worden betrokken als ze di
rect aan discussies kunnen deelnemen. 
Tenslotte leidt deze vorm van activiteit 
tot korte communicatiekanalen tussen 
de in het onderwerp geïnteresseerden 
en de desbetreffende fractie- of partij
specialisten. 

Al met al is er veel voor te zeggen 
om: 
• het houden van onderwerp-congres
sen krachtig te bevorderen, 
• te komen tot een vaste frequentie 
(b.v. tweernaal per jaar) · 
• een lange-termijn planning te maken 
van de onderwerpen. 

De organisatie van de congressen zou 
zo veel mogelijk decentraal moeten ge
schieden om het bovengeschreven ka
rakter nog te versterken; een partij
commissie en 'n als gastheer optredende 
afdeling zouden hiervoor gezamenlijk 
kunnen zorgdragen. De voorbereiding 
wordt verbeterd als een ad-hoc studie/
voorberèidingscomrnîssie minstens een 
jaar van tevoren wordt benoemd. 

Als tweede vorm van partijleven wil 
ik het amenderen van algemene pro
gramma's naar voren halen, zoals het 
rapport kiezer-gekozene, liberalen op 
nieuwe wegen, en thans het liberaal ma
nifest. Ook bij deze vorm is het goed 

althans in sommige linkse kringen met 
grondige verachting uitgesproken. Men 
late zich hierdoor niet op een dwaal
spoor brengen. Een en ander spruit 
slechts voort uit jaloezie en uit angst. 
Men constateert met leedwezen dat men 
onze partij ondanks alle boe-geroep en 
geblèr niet monddood kan maken en dat 
zij tegen alle verdrukking in groeit. En 
haar groei is voor bijna alle partijen 
een gevaar. Vandaar die angst. 

De VVD maakt d.e mensen niets wijs. 
Zij gaat er vanuit dat de wereld bestaat 
uit mensen, zoals ze werkelijk zijn en 
niet uit mensen, zoals zij eigenlijk zou
den moeten zijn. Zij gaat er voorts van
uit dat er zonder competitie geen selec
tie is en ook geen vooruitgang en dat 
niemand het particuliere belang beter 
verzorgt dan het individu zelf, en dat 
men dat alleen moet begrenzen in geval 
het belang van anderen (en vooral dat 
van de zwakkeren) in gevaar komt. En 
ten slotte, en dat is de ideële kant van 
deze "vieze" zaak, dat het best behar
tigde eigenbelang eigenlijk het alge
meen belang is. 

Laten wij er rond vooruit komen, dat 
wij niets moeten hebben van een aan
tasting van onze huidige "kapitalisti
sché" maatschappij, want die heeft de 
werknemer een bestaansruimte ver
schaft als geen enkele andere maat
schappij vóór deze. Haar tegenstanders 
kunnen daar niets beters· tegenover stel
len, behalve dan in vage theorieën, 
waarmee zij alleen de afbraak beogen. 
Overal waar in de wereld een ander sys
teem heerst dan het onze, heeft dat 
slechts dictatuur. terreur en ellende ge
bracht. Men ·beschikte over de absolute 
macht, men kon doen wat men wilde en 
wat is het resultaat? Dat men bijv. in 
Rusland na meer dan een halve eeuw 
communisme nog voor een paar schoe
nen in de rij moet staan. 

Zelfstandige kracht en eigen verant
woordelijkheid, dat zijn onze richtsnoe
ren •en als men dan zo gaarne wil pola
riseren, welnu, daaraan doen wij dan 
mee. Wèg met de bedriegers van links, 
die de afbraak beogen en daarna niet 
wete,n wat ze met de puinhopen zullen 
aanvangen, de machteloze stumpers! 

M. P. KOKJE, Den Haag 

• Taalvervuiling 
Het valt mij op dat de taalvervuiling 

tegenwoordig steeds erger wordt. Niet 
alleen vpor radio en tv gebruikt men 
veel vreemde woorden, waarvoor heel 
goed Nederlandse woorden gevonden 
kunnen worden, maar nu is ook ons 
eigen Liberale Manifest daarmee door
spekt. Deze klacht komt van mevrouw 

het energie-injectiekarakter te onder
kennen en het feit dat een en ander 
wellicht de best denkbare poging tot een 
werkelijk democratische standpuntbe
paling is. Een nadeel van deze activiteit 
is dat je het niet te vaak kunt doen; een 
voordeel het integrerende effect op 
nieuwe leden en het opnieuw enthou
siasmeren van oude leden. 

Tenslotte nog iets over de vertrouwde 
vorm van avonden met spreker en dis
cussie nà in de plaatselijke afdeling. De
ze vorm vraagt niet noodzakelijkerwijs 
activiteit van leden, maar is nuttig om
dat zo groepen ontstaan die in een gro
tere partij de bouwstenen van de partij 
vormen en als achterban gaan fungeren 
voor onze volksvertegenwoordigers. Het 
opvangen van nieuwe leden is uiterst 
gebrekkig bij deze vorm van partijle
ven, tenzij de afdeling hier speciaal aan
dacht aan besteedt, of beter nog, een 
aparte avond voor nieuwe leden e.d. or
ganiseert. Dit laatste komt helaas veel 
te weinig voor, en als de afdelingen niet 
overgaan tot snelle actie is de kans 
groot dat we over 3 tot 12 maanden met 
een groot aantal gedesillusioneerde ex
nieuwe leden zitten. 

Andere vormen van partijleven zal ik 
hier buiten beschouwing laten. Ik hoop 
echter te hebben duidelijk gemaakt dat 
de overgang van onze partij van een 
betrekkelijk kleine en intieme, naar een 
grotere, meer formele gemeenschap, 
kansen en bedreigingen schept die om 
bezinning en actie vragen. 

DR. IR. J. G. WISSEMA, Arnhem 

dr. W. J. Vreede-Van Eerde, uit Den 
Haag. Als voorbeelden noemt zij woor
den als, participatie, complexiteit, speci
fieke motivatie, consequentie, congestie 
en samenstellingen als onderwijsvra
gend e.d. 

Ook maakt zij bezwaar tegen de stan
daardinleidingen van moties en resolu
ties. Eindeloze zinnen, die beginnen met 
overwegende dat enz.... Als men al die 
lange zinnen nu eens in korte alledaagse 
bewoordingen aan de man bracht, dan 
zou dat niet figuurlijk, maar letterlijk 
gebeuren. Waarom niet gewoon: De 
VVD stelt voor ... enz. Men gaat mode
wust op de Angelsaksische toer, men is 
gemakzuchtig en het onderwijs schiet 
ontstellend tekort, aldus mevrouw Vree
de. 

• Liberale vakcentrale 
Enige tijd geleden is er een pleidooi 

geweest voor een liberale vakbond. Ver
der dan een pleidooi is men niet geko
men en dat is jammer. Men dacht toen 
aan een liberale arbeidersvereniging, die 
vooral in het interne beleid een stem 
moest hebben. Ik heb dat idee toen naar 
de vuilnisbak verwezen, maar moet nu 
erkennen dat 1k een belangrijk detail 
toen niet in beschouwing heb genomen. 
Dat was de beweging binnen de vakbon
den, speciaal de radicalisering, zoals die 
zich onder leiding van Arie Groeneveld 
heeft afgetekend. 

Als wij liberalen een vakvereniging 
opzetten dan reken ik op de steun van 
onze leden en kiezers. Zo'n liberale vak
centrale zou zowel werkgevers-midden
standers als werknemers moeten verte
genwoordigen. Als antwoord aan de 
volksmennerij van Groeneveld is er nu 
meer dan ooit behoefte aan een vakcen
trale van een zeer brede samenstelling; 
daaronder versta ik een vakcentrale, die 
haar eigen gezicht bepaalt met werkge
vers, werknemers en zelfstandigen. Die 
laatsten hebben namelijk niets te ver
wachten van een linkse vakbond. Zij 
leggen bij iedere cao-onderhandeling het 
loodje. Ook zij zouden bij de cao-onder
handelingen vertegenwoordigd moeten 
zijn. 

Een ander aspect is dat een politieke 
partij met een vakcentrale achter zich 
in staat is een hardere politiek ten op
zichte van andere partijen te voeren 
omdat zij op een veel bredere basis is 
gegrondvest. Het principe van een der
gelijke vakcentrale is in wezen heel een
voudig: het moet er een zijn voor alle 
mensen, die met hard werken veel geld 
willen verdienen. Daarbij zullen zich 
ook groepen ambtenaren kunnen aan
sluiten. 

T. STERK, Stiphout 
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• Imago krijgsmacht 
Naar aanleiding van het ingezonden 

stuk van drs. F. W. Weisglas in V. en 
D. van 2 februari, wil ik graag het vol
gende opmerken. Ik geloof dat de VVD 
er een zeer goed Kamerlid bij heeft in 
de persoon van overste Ploeg. Hij heeft 
gezonde ideeën over onze krijgsmacht. 
Geloofwaardigheid en imago van onze 
defensie worden namelijk niet gediend 
door negatief en anti-militair ingestelde 
lieden hun gang te laten gaan. Hierdoor 
wordt alleen bereikt dat de regering en 
volk op den duur niet meer achter de 
defensie staan en dat defensie een poli
tieke speelbal wordt, waar niemand echt 
voor opkomt. 

De ondermijning van de discipline die 
door bepaalde politieke pressuregroepen 
onder de dekmantel van democratise
ring wordt beoogd, brengt grote schade 
toe aan de waardering van het volk 
voor de strijdkrachten. De VVDM, die 
gelijkschakeling en integratie met het 
beroepspersoneel in haar vaandel had, 
heeft zich ontwikkeld tot een maat
schappijtje op zichzelf binnen het grote 
geheel, waarmee door het uitoefenen 
van politieke pressie te allen tijde reke
ning moet worden gehouden. Niet goed
schiks dan kwaadschiks. 

Laten de mensen, die er geen enkel 
benul van hebben hoe een leger gerund 
moet worden de defensieleiding eindelijk 
eens met rust laten en de mensen, die er 
wel verstand van hebben de kans geven 
er wat van te maken. Hierbij moet wel 
worden bedacht dat een krijgsmacht
structuur door haar aard niet wezenlijk 
democratisch kàn zijn. Het roer moet 
gauw om voordat onze krijgsmacht zijn 
geloofwaardigheid helemaal verliest. Ik 
heb het volste vertrouwen dat de heer 
Ploeg daar iets aan gaat doen. 

M. SCHMIDT CRANS, 
Nteuwerkerk ajd IJsset 

• Milieubenadering 
Naar aanleiding van het artikel van 

dr. Remko E. de Maar in V. en D. van 
16 februari wil ik op verschillende pun
ten reageren. Als toehoorder op het 
VVD-milieucongres in mei vorig jaar 
heb ik mij nogal geërgerd aan de rede 
van de heer Van Riel. Zijn woorden 
werden later veel geciteerd als zijnde dé 
VVD-milieuvi<·ie. Ik ben altijd weer ver
baasd dat men in de VVD tot de veelal 
ongenuanceerde conclusie komt dat het 
Rapport van de Club van Rome vrijwel 
identiek is aan de Mansholt-visie op dit 
punt. 

Ik vind het jammer dat de heer Voge
lij het argument: gebruikte dat het or
gaan van de Raad voor Milieudefensie 
(MD) alleen voor leden (dus""medestan
ders) verkrijgbaar is. Een ruimere ver
spreidingsmQi~"elijkheid van dit blad zou 
meer discussie op gang kunnen brengen, 
wanneer men althans naar elkaar wil 
luisteren. 

Ik moet de heer Vogelij gelijk geven 
met zijn opmerking dat de door MD aan 
de politieke partijen voorgelegde stellin
gen zodanig waren geformuleerd dat 
ongenuanceerde beantwoording onmoge
lijk was. 

Het is mijns inziens een ernstige zaak 
dat het de afdeling Den Haag niet is 
gelukt om haar rapport gepubliceerd te 
krijgen in Vrijheid en Democratie en ik 
vraag me af of alle mogelijkheden om 
dit te bereiken zijn benut. Het niet ho
noreren van een aan de afdeling gedane 
toezegging tot nadere discussie met de 
milieucommissie duidt er voor de toe
schouwer niet op dat de VVD-milieu
commissie is geïnteresseerd in de me
ning van leden over milieuzaken. Hoe
wel de algemene vergadering niet de 
meest geschikte plaats is kunnen de 
stellingen uit het Liberaal Manifest 
daar aanleiding zijn tot nadere discus
sie. IR. J. POLMAN, Spijkenisse 

• Democratisch? 
Met bijzondere belangstelling las ik 

deze week in "Vrijheid en Democratie" 
de rubriek "De VVD in het parlement" 
van de heer J. E. v. d. Wielen, en wel 
speciaal het beknopte verslag over het 
debat in de Kamer betreffende de ver
hoging van het pensioenbijdrageverhaal 
voor de ambtenaren. 

Daar waar de heer v. d. Wielen mel
ding maakt van art. C 7 van de Alge
meen Burgerlijke Pensioenwet, vergeet 
hij artikel 105 van het A.R.A.R. waarin 
o.a. staat: 

.,Over aangelegenheden van algemeen 
belang voor de rechtstoestand van de 
ambtenaren met inbegrip van de alge
mene regels volgens welke het perso-

neelsbeleid zal worden gevoerd, wordt 
niet beslist dan nadat daarover door of 
namens de minister van binnenlandse 
zaken overleg is gepleegd met de Cen
trale Commissie voor georganiseerd 
Overleg in Ambtenarenzaken". 

Terecht merkte de woodvoerder van 
de A.R.-fractie, de heer Rooivink op dat 
hij wel eens ambtelijke taal had gelezen 
die minder duidelijk was. Hij was van 
oordeel dat het kabinet zich niet had ge
houden aan de strekking en inhoud van 
dit artikel. 

:Het protest van de gezamenlijke amb
tenarenorganisatie richt zich tegen de 
eenzijdige maatregel van het kabinet 
die het "overleg" binnenstapte met vol
dongen feiten, uitsluitend ter dekking 
van een "gat" in de begroting. Men wil
de niet als sluitpost .(ungeren. Op grond 
daarvan wilde de organisaties geen ad
vies uitbrengen. De heer Koning - als 
woordvoerder van de VVD-fractie 
stelde dat men gebruik kon maken van 
het recht van petitionnement bij gebrek 
aan stakingsrecht, maar nochtans 
schaarde hij zich achter het gevoerde 
beleid van het kabinet c.q. minister 
Geertsema. Ik vind in dit verband het 
begrip "democratie" wel erg ruim. De 
heer Koning heeft natuurlijk gelijk als 
h~j spreekt over het welvaartsva!!te pen
siOen voor de ambtenaar, maar dit had 
met de zaak als zodanig niets te maken. 
Het ging er om of de regering eenzijdig 
maatregelen kan vaststellen met voorbij 
gaan aan art. 105 van het A.R.A.R., dus 
zonder werkelijk overleg. 

Omdat ik van mening ben dat de 
woordvoerder van de VVD-fractie te 
eenzijdig was met zijn beoordeling heb 
ik hem - samen met een medelid -
een telegram gezonden met verzoek om 
een nadere motivering inzake zijn 
standpunt. Als antwoord daarop hadden 
wij een gesprek op dinsdag 13 februari 
in Den Haag. Ofschoon het gesprek in 
een prettige sfeer is verlopen, handhaaf 
ik mijn mening dat de maatregel onde
mocratisch is, ondanks de -- onder druk 
van bijna alle partijen in de Kamer ge
dane toezegging van de minister om te 
komen tot een "volstrekt open overleg", 
echter met handhaving van de gewraak
te maatregel, waardoor dat volstrekt 
Ç>pen overleg weer op losse schroeven 
komt te staan. 

A. M. VAN HOORN, Den Bosch 

• Discriminatie 
De stellingen over het apartheidsbe

leid in Zuid-Afrika, zoals opgesteld door 
de VVD-commissie voor de buitenlandse 
politiek en weergegeven in ons blad van 
16 februari, zijn naar mijn smaak wat 
eenzijdig toegespitst op Zuid-Afrika. 
Immers, in tal van landen vindt discri
minatie plaats; ik behoef daarvan geen 
voorbeelden te geven. Ook Nederland 
gaat helaas niet vrijuit. 
Daarom zou ik aan de stellingen 
de volgende opmerkingen willen toevoe
gen: 

1. Eenzelfde gedragslijn als tegenover 
Zuid-Afrika bepleit, ware tegenover elk 
land waar discriminatie plaats vindt na 
te streven. 

2. Een permanente dialoog kan alleen 
zinvol zijn indien in eigen land geen 
discriminatie plaats vindt. 

IR. J. VAN DE::R MEULEN, 
Alphen ajd Rijn. 

• Hoger personeel 
In Vrijheid en Democratie van 16 fe

bruari heeft de heer Van Aardenne de 
aandacht gevestigd op de tot dusverre 
mislukte pogingen van de Nederlandse 
Centrale voor Hoger Personeel een zetel 
in de SER te verkrijgen. Reeds de vol
gende dag hebben de dagbladen gemeld 
dat de laatste poging wederom was mis
lukt. In de openbare vergadering van de 
de SER, waar het laatste bezoek van de 
NCHP werd behandeld en waar haar 
kansen op toelating gunstig leken, werd 
de verdere behandeling uitgesteld, we
gens plotselinge ongesteldheid van de 
nieuwe voorzitter van het NVV, de heer 
Kok. 

Naar verwachting zal de behandeling 
van de aanvraag der NCHP op 16 
maart worden voortgezet. Kansloos is 
de organisatie zeker niet omdat steeds 
meer Kroonleden in de SER geneigd 
zijn de aanspraken van de NCHP te 
erkennen. In het artikel -van de heer 
Van Aardenne is aan de NCHP een le
dental van ongeveer 10.000 toebedacht. 
Dat is onjuist. Op 8 februari j.l. telde de 
organisatie al ruim 16.000 leden. Een 
spectaculaire groei, die een aansporing 
mag zijn voor iedere nog niet georgani
seerde hogere personeelsfunctionaris om 

zich alsnog aan te sluiten bij de NCHP, 
gevestigd te Soest. 

J. SCHUTTEVAER, Utrecht 

• Eerbied voor medici 
Naar aanleiding van het artikel van 

prof. dr. R. W. Broekman in Vrijheid 
en Democratie over Vrijheid van me
ningsuiting is de heer D. D. Ruitfema 
in Zuidlaren van mening dat schrijver 
voorbijgaat aan enkele elementaire za
ken als: het proces van de democratie, 
gekoppeld aan het ontwikkelingspro
ces van de mensheid en analysering 
van het stadium waarin dit proces 
zich bevindt. Dit alles met betrekking 
tot de door prof. Broekman beschreven 
noodzakelijkheid van de vertrouwens
relatie arts/patiënt, die niet door het 
scheppen van verontrusting zou mogen 
worden verstoord. 

De indruk van de heer Ruitfema is 
dat prof. Broekman de verdere uit
bouw van de begrippen vrijheid en de
mocratie afwijst en dat hij zijn reac
tionaire neiging uit in het eigenlijk 
willen terugdraaien van het proces. 
Hij heeft daarom niet in de gaten dat 
hij wil bevoogden en de patiënt niet 
onder het uitbouwproces wil laten val
len. De patiënt moet weliswaar be
schermd worden tegen onzekerheid en 
fouten, maar niet door hem onwetend 
te laten; evenmin door hem in de 
waan te laten dat doktoren geen fou
ten maken. Niet elke bewustwording 
werkt de zekerheid in de hand, dat is 
waar, maar het behoort toch bij het 
ontwikkelingsproces. De heer Broek
man wil niet terug naar de magie der 
medicijnman, maar blijft steken in de 
eerbied voor de medici", wat iets ~n
ders is dan waardering voor de medici 
aldus de heer Ruitfema. ' 

• Bezwaarschriften 
Naar aanleiding van de Nieuwjaarsre

de van mevrouw mr. J. M. Corver-Van 
Haatten, burgemeester van Soest over 
de gebruikmaking van de mogeliJkheid 
bezwaarschriften in te dienen op grond 
van de Wet op de Ruimtelijke Ordening 
(V. en D. 16 febr.) wil ik het volgende 
opmerken. 

Het indienen van bezwaren op grond 
van deze wet wordt thans reeds onmo
gelijk gemaakt - uitgezonderd de pri
vaatrechtelijke mogelijkheden op grond 
van het Burgerlijk Wetboek - doordat 
nu bij het college van GS een zgn. ,.al
gemene verklaring van geen bezwaar" 
kan worden aangevraagd. Deze zal gel
den voor nagenoeg het gehele gemeente
lijke grondgebied, zodat veel ingediende 
bouwaanvragen nu kunnen worden ver
leend en ook worden verleend. Uithol
ling van artikel 19 van de Wet Ruimte
lijke Ordening, die inhoudt dat b. en w. 
vrijstelling van bestemmingsplannen 
kunnen verlenen, vindt reeds op grote 
schaal plaats. Hiervoor wil ik verwijzen 
naar de inaugurale rede van prof. Crin
ce le Roy. Vele belanghebbenden hebben 
dus, gelet op de verklaring van geen 
bezwaar, geen mogelijkheid hun bezwa
ren kenbaar te maken. Alleen bij nieuw
bouw of grote verbouwingen moet men 
een verklaring van geen bezwaar bij het 
college van GS aanvragen. 

Het feit dat bij elke maand vertra
ging, veroorzaakt door de ingediende 
bezwaarschriften, de bouwsom met één 
procent wordt verhoogd, is juist. Maar 
dat kan ondervangen worden door tijdig 
een bouwvergunning aan te vragen. Bo
vendien kan men als men nieuwbouw of 
verbouwing wil plegen, inzage krijgen 
in en inlichtingen inwinnen over het be· 
staande bestemmingsplan. In de prak
tijk dient men meestal bijna blindelings 
een bouwaanvraag in om dan maar af 
te wachten waar "het schip zal stran
den". 

Het zou toch een ridicule situatie wor
den als b. en w. een bouwvergunning 
verlenen, die in strijd is met het gelden
de bestemmingsplan. Wat i& dan nog 
het nut van zo'n bestemmingsplan? 

Mijns inziens is er géen sprake van 
dat er misbruik wordt gemaakt van het 
indienen van bezwaren. Of zou een be
langhèbbende, bijvoorbeeld de eigenaar 
van een huis grenzend aan het te bebou
wen perceel, soms geen recht hebben om 
tegen de voorgenomen bouw bezwaar te 
maken? 

Ik kom tot de conclusie dat de fout 
hier niet ligt bij de overheden, maar bij 
de indieners van de bouwaanvragen. 
Het moet in ons democratisch bestel 
toch mogelijk zijn om reële bezwaren in 
'!:e dienen. 

J. W. NOORDENBOS, Katwijk aan Zee 
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EEN OP EEN 
Van 5 ianuari tot 7 februari 
- de eerste maand van de 
actie Eén op Eén - steeg het 
ledental met 2.459 leden. 

V a n 38.607 tot 41 .066. 

Het getal 40.000 is gepas
seerd. Nu moeten wii verder 
naar 53.419 ofwel 5°/o van 
onze kiezersaanhang op 29 
november il. 
Ook die kiezersaanhang stiigt 
volgens opiniepeilingen da
geliiks. Het moet dus moge
'liik ziin ons ledental te ver
dubbelen en te komen tot 
80.000 leden. 

Dat kan. · 

Als ieder lid één lid werft. 

ÉÉN OP ÉÉN 

WERF EEN NIEUW 
LID VOOR DE VVD 

WERF EEN NIEUW LID VOOR DE VVD 

Ondergetekende: 

naam: 

adres: 

woonplaats: ......................... . 

lid van de afdeling: ................... . 

meldt hierbij aan als lid: 

naam: .............................. 
adres: .............................. 
~oonplaats: ......................... . 

geboortejaar: a a a S a a a I I I I I I S I a a I a I I I a a 

Handtekening: 

OOK GEZINSLEDEN TELLEN MEE: 

Een gezinslid heeft dezelfde rechten als 
een gewoon lid. De stem van een gezinslid 
telt even zwaar. 
Maaf. een gezinslid betaalt slechts een 
contributie van tien g u I den! 
Is uw echtgeno(o)t(e) al lid van de VVD? 

Ondergetekende: 
naam: ............................. . 

adres: .............................. 
woonplaats: ......................... . 

lid van de afdeling: ................... . 

meldt hierbij aan als gezinslid: 

naam: 

adres: 

. . . . . . ~ . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 

woonplaats: 

Handtekening: 

OPZENDEN AAN: ALGEMEEN SECRETARIAAT VVD, KONINGINNEGRACHT 57, 'S-GRAVENHAGE 



Burger, 
door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoel 

Uit de inhoud 
• Een waarschuwend woord 
van oud-minister Den Toom 
(pagina 3). 

• JOVD over stadsontwikke
ling (pagina 6). 

• Liberale 
kwam bijeen 
8). 

Jnternationale 
in Israël (pagina 

• Bespreking van het zojuist 
verschenen boek "Levensbe
.schrijving van prof. mr. 8. M. 
Telders" (pagina 9). 

Radio-uitzending van de 
WO: dinsdag 27 maart, van 
18.19-18.29 uur, over de zen
der Hilversum 11 (298 m). 

e politieke jo gleur 
Komt hel kebinet-Den Uyl er wel? 

Komt .het er niet? Het lijkt op knopen 
tellen, waarbij het resultaat telkens 
weer anders blijl~t te zijn d.m men ver
wachtte. Formateur Burger lijkt een 
politiel'e jongleur, ll_ie zijn kunsten nu 
eens op vilten pantoffels, dan weer op 
houten klompen vertoont. Begin deze 
week waren de klompen weer :u~n bod. 
Vorige week was die vun de vilh n pan
toffels, de blijde lach en het handdr~.;k
ken voot de persfoto s en de 1.<- 'e'' J<;ieop
namen, als besluit van de lange en vol
gens stellige verzekeringen "construc
tieve" besprekingen mel de llenn An
driessen (ltvp) en A1.nli"!S r.ur l. Zij 
moesten wel de indt·:.~~< \ ' t>kkl'D. dal al
les vrijwel in kannen en kruiken was. 
Een res:J.ltaat, dat Jun in fl ,lgrante 
strijd zou zijn met nlle Hoci nlh-.lische 
verzel!;eringen van vó · • 2~l no\· \n· h~ r· 
volgens well{e na Je vcl"lcto:-.in :.~•'n I'wt 
de confessionelen niet me<!t' o•rer n•ge
ringsvorming gepraal zou wol r1en. 

In het weekend ec., t,• •· we1·d net dec0r 
gewisseld en daverdE-- tl •• fol 'ffi<Ü<·JP' plot
seling W<'()l met zijn lll<>ntpPn over het 
politielte schouwtouc,'l. zwa ai end met 
een lang~ brief, wel\,~ ne.;r.eP\d b l·'<"k te 
zijn voor de heren Andriessen en Aant
j s. Op typisch Bun:; ·"·' "·i i?.l' w~;>rrl 
hun daarin meegeclee!d. 

• dat er in het kabinet-Den Uvl-in-op
richting geen plaats zou zij•1 voo1· de 
CHU, welke niets zou hebben nag·d,ttcn 
om overal te vcrtellen dat zij z</n :u:bl
net niet wilde; 

• dat de verhouding JO 6 voo ,· de z.:-
telverdeling tussen de links-rarl!cule drie 
en de confessionelen het ui ter <;te 1 • wal 
geboden kon worden; 

• dat aan het ,.geactualiseecd . .!'' ptv
gram "Keerpunt- 1972" rûets vercl.w te 
veranderen viel, dat ook de confes",ione 
Ie ministers dat maar hadden uit te voe
ren en dat hij de talrijke l)••zwaren 
daartegen van beide heren dus v.:.m de 
tafel moest vegen. 

Dat was de kern van de wru!<kige 
boodschap, die de fracties bij de ;;übrui
lcelijke dinsdagse tcruglccer op heL 
Haagse Binnenhof te verwerken l<r (!g-Fn 
na een voor sommigen van hen toch al 
:1\iet plezierig weekend. 

D' 66 jn verwarring 
Dat laatste gold in de eers e plaats 

voor mr. Van Mierio's D'66, dat in Bre
da de schaderekening van de zo overtui
gend verloren verkiezingsslag (met een 
terugval van 11 op 6 zetels) gepresen
teerd kreeg. Tot verontwaardiging van 
fractievoorzitter Van Mierlo werd me
VI'ouw Ruby van der Scheer in een 
stemverhouding van 49 - 50 als partij
voorzitter gewipt en in deze functie ver
vangen door haar tegenl<andidaat. bet 
Noordhollandse statenlid J. ten Brinlc 
.. Overspannen D'66 haalt de dokter er
bij", grapte het Algemeen Dagblad naar 
aanleiding van de verkiezing van deze 
Overveense zenuwat-ts. 

Er werden ook wat moties aangeno
men. Tezamen met de verkiezing van de 
nieuwe partijvoorzitter betekenen zij, 
dat D'66 in beginsel nog wel blijft stre
ven naar de ene .,progt·essieve volkspar
tij" van de linkse drie, maar in afwach
ting van hetgeen vool'!opig slechts een 
droombeeld is toch zal gaan werken aan 
een meer .,eigen identiteit". Een eigen 
ideologische identiteit, zo lazen we er
gens zelfs. Maar dat moet een misve.l·
stand zijn, want mr. Van Mierlo en de 
zijnen hebben hardnekttig altijd iedere 
ideologie verworpen en het uitsluitend 
gezocht in het pragmatisme. Te ver
wachten valt ook, zo werd ons verteld. 

Mr. dr. BERKHOUWER VOORZITTER 
VAN EUROPEES PARLEMENT 

dat het partijbestuur van D'66 zich on
afhanl<elijker en kritischer tegenover de 
kartlerfractie zal opstellen. Bovendien 
zal er een nieuw basis-programn1a wor7 
den ontworpen. 

Het zijn allemaal de gebruilwlijke re
acties in een partij die een gevoelige 
verkiezing::;nederlaag heeft geleden. Dan 
moeten er slachtoffers vallen en worden 
tot nu toe gelwestarde theorieën en or
gtmisatorische .reg~lli).gen overboord ge
zet en door andere vervangen. 

Confessionelen 
Ook de confessionelen hadden een niet 

zo plezierig weekend. Op een ARP-con
ferentie te Utrecht kwam ondanks de 
plèidooien van o.a. de KVP'er prof. 
Steenkamp ~s gastspreker, nog eens 
duidelijk aan het licht, dat de ARP nog 
steeds niet rijp is voor een fusie met de 

Eén op één 
Van een der leden ontvingen wij 

het advies de nieuwe leden ter
ftoud in te schakelen bij de leden
werfactie Eén op Eén. 

Degenen die zich nu hebben 
aangemeld als nieuw lid hebben 
daat·door blijk gegeven van hun 
enthousiasme voor de VVD. Juist 
zij zullen de beste argumenten 
weten waarom onze kiezers nu 
lid moeten worden van de partij 
hunner keuze. Vooral ook de nieu
we leden, de ruim 4000 mensen 
die in de afgelopen twee maanden 
onze VVD - hun partij - zijn 
komen versterken, vragen wij 
nieuwe leden te werven. Ook voor 
hen geldt: maak de VVD twee
maal zo sterk; help het ledental 
verdubbelen doordat elk nieuw lid 
een nieuw lid welft. 

Mr. dr. 0. BerWtouwer is dinsdag 
geltozen tot voorzitter vau bet Euro
pese parlement. Voor de Europeaan 
Berkh.ouwcr, die zich vele jaren zeer 
heeft ingespannen om een waarlijk 
Europese politiek gestalte te geven, 
een bekroning van zijn werk, die een 
hartelijke gelultwens waard is. Als 
pa.rtij zijn wij trots op een geestver
want van dit formaat. 

Het hoofdbestuur vau de VVD beeft 
<le beer Berkhouwer telegrafisch ge
lultgewenst. "Iellere Europeaan kan 
vol vertrouwen in een werkelijk de
mocratische outwikkeling van Euro
pa de komende periode tegemoet 
zien. Het hoofflbe.stuur spreeltt het 
vertrouwen uit dat ouder uw leiding 
de Euro1Jese alliantie zich verder zal 
uitbreiden en een steeds stuwender 
fact~r zal zijn bij het bereiken van 
een werel<lreclttsorde", aldus het 
telegram. 

De hel'r Bt•rkhouw<•r werd gekozen 
met 81 tegen 57 stemmen. Zijn rh•aal 
was ook Pen Ne<lt>rlander, de KVl''t•r 
Sdmyt. 

KVP en de CHU tot een nieuwe ,.chris
ten-democratische partij". Een feder
atie, waarbij de eigen identiteit (daar is 
dat woord weer!) behouden zal blijven, 
zal voorolipg wel het maximaal bereil<
bare zijn. 

De ARP werd tezelfder tijd verrast 
met de onaangename mededeling dat 
haar oud-fractievoorzitter en demissio
naire minister-president mr. B. W. Bies
heuvel zich, wanneer een kabinet-Den 
Uyl tot stand komt met medéwerking 
o.a. van de ARP, uit de politiek zal 
terugtrel<ken. EeJ:. besluit, waar wij re
spect voor hebben, al zal het een verlies 
voor het parlement betekenen. 

Terugkerend naar de kabinetsforma
tie, staan we ook bij de afsluiting van 
deze editb nog weer voor de v;raag: zal 
formateur Burger slagen of niet? Dat 
zal mede afhangen van het antwoord op 
een andere vraag, namelijk of de KVP 
en de ARP hun bondgenootschap en hun 
trouw aan de CHU hoger zullen stellen 
dan hun kennelijk toch - voor ons onbe
grijpelijke - verlangen naar een paar 
zetels in een kabinet-Den Uyl. Hoe wij 
van onze kant hierover denken, is meer 
dan bekend: volstrekt afwijzend. Zuiver 
partijpolitiek gezien lijken voor de VVD 
geen betere verdere groeikansen aanwe
zig dan wanneer de confessionelen zich 
met de links-radicale drie in een avon
tmu· storten. Uit het oogpunt van lands
belang, zoals wij het zien, hopen wij 
echter voor een de1·gelijl<e oplossing ge
spaard te blijven. 

Felle uitlating 
Fractievoorzitter Wiegel noemde j.i. 

dinsdag in de veertiendaagse radio
zendtijd van de VVD een dergelijke op
lossing triest voor ons land. Hij noemde 
ooit een paar voorbeelden van wat ons 
te wachten staat van zo'n kabinet, dat 
"de Uitvoerder zal worden van de wil van 
een deel der vakbonden" : verlaging der 
defensieuitgaven (nog dit lopende jaar 
een bezuiniging van f 140 miljoen, door 
minister De Koster als noodlottig be
stempeld) en verhoging van de loon- en 
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2 - Vrijdag 16 maart 1973 

Afdeling Drente 

Assen - De afdeling Drente van de 
VVD belegt maandag 26 maart een 
openbare bijeenkomst in hotel "De 
Brink", Brinkstraat 12 te Assen. Aan
vang 20.00 uur. Het Kamerlid mr. H. 
Koning te Rotterdam houdt een korte 
inleiding over belastingproblemen. 

Aankondigingen 
30 maart G. W. Keja (lid der Tweede 

Kamer) in debat voor de MTS te Ter
neuzen met de Kamerleden Gruyters 
(D'66), Roels (PvdA), Verdam (ARP) 
mevrouw Gardeniers-Berendsen (KVP), 
v.d. Spek (PSP) e.a. 19.30 uur, MTS, 
Mozarthof 17, Terneuzen. 

Den Bosch - Dinsdag 20 maart 
wordt in het Eurohotel, Hinthamer
straat 63 in Den Bosch, de jaarlijkse 
algemene vergadering van de Kamer
centrale Den Bosch gehouden. Aanvang 
20.15 uur. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Nieuws uit het Noorden 

De afdeling Zuidlaren van de JOVD 
heeft aan de bel getrokken - bij het 
parlement nog wel - over de huidige 
politieke ontwikkelingen in ons land. De 
JOVD'ers in Zuidlaren zijn verontwaar
digd over "de misleiding van de publie
ke opinie, zoals die door sommige politi
ci wordt gepleegd." 

Het zit deze JOVD'ers vooral niet lek
ker dat drs. Joop den Uyl voor de ver
kiezingen deed geloven, "dat het pro
gramma van de confessionelen weinig 
méér is dan een dun vodje papier dat je 
de kiezer eigenlijk niet kunt presente-
ren". 

De afdeling Zuidlaren stelt verder: 
"Na de verkiezingen doet de heer Den 
Uyl samen met de formateur ons weten 
dat de brief van de confessionele frac
tieleiders aan de formateur programma
tisch met het progressieve regeringspro
gramma overeenstemt." 

De JOVD Zuidlaren vindt dat er uit 
twee monden gesproken wordt. Dat deze 
Zuidlaarder jongeren bedreven Z.lJD in 
het carnavallen, is algemeen bekend, 
maar het is toch plezierig te kunnen 
constateren dat z.e zich heel duidelijk 
betrokken voelen bij het politieke ge
beuren in ons land. 

Texel-weekend 
De VVD'ers in Friesland - althans 

een flink deel van hen - schitteren het 
komende weekeinde door afwezigheid. 
Met hun gezinnen brengen ze het week
einde door op het eiland Texel. Doel; 
een uitje na de lange winter, kennisma
king, gez.elligheid en misschien een 
vleugje politiek. 't Is misschien een 
idee-ter-navolging voor andere afdelin
gen. 

Afschuwelijk 
Het Meppeler VVD-raadslid mevrouw 

J. M. Colenbrander-Bosman_ lijkt het 

voorlopig verbruid te hebben bij een 
aantal colleges van B. en W. in Drente. 
Wat namelijk is het geval? Ter gele
genheid van de opening van het nieuwe 
provinciehuis in Assen willen de ge
meenten het provinciaal ;_ estuur een ca
deau aanbieden. Toen in de gemeenta
raad van Meppel het voorstel van B. en 
W. aan de orde kwam daarvoor een be
drag van 1400 gulden beschikba3Jl' te 
stellen, stond mevrouw Colenbrander op 
en zei; "Ik vind het cadeau van de 
Drentse gemeenten aan de provincie -
een plastiek van roestvrij staal -- rond
uit afschuwelijk." 

Mocht u in de gelegenheid zijn het 
nieuwe provinciehuis in Assen te bezoe
ken, dan moet u deze plastiek maar 
eens op uw gemak bekijken. Of. me
vrouw Colenbrander dat zal doen, me
nen wij te betwijfelen. 

Ontslag 
De heer J. J. H. Eibers, fractievoorzit

ter van de VVD in de gemeenteraad van 
het Groningse Leek, heeft ontslag geno
men. Tot zijn opvolger is inmiddels be
noemd de heer J. W. Bulten uit Oost
wold. 

Traan 
Gemeenteraad en bevolking van 

Vlagtwedde hebben woensdagmiddag j.l. 
met een traan in de ogen afscheid geno
men van burgemeester mr. C. Loopstra, 
die is benoemd tot eerste burger van de 
gemeente Noordoostpolder. In jeugdge
bouw De Sprankel bléven de heer en 
mevrouw Loopstra handjes drukken. Op 
vrijdag 16 maart - vandaag dus -
wordt burgemeester Loopstra in zijn 
nieuwe gemeente geïnstalleerd. 

Nog even dit; mr. E. H. Toxopeus, 
commissaris van de Koningin in Gronin
gen, is al weer aardig over de gevolgen 
van zijn auto-ongeval heen. De dokter 

Aankondigingen 

19 maart: Mevrouw H. van Someren
Downer (partijvoorzitter) en drs. G. M. 
V. van Aardenne (lid der Tweede Ka
mer) spreken voor de statencentrale 
Franeker. 20.00 uur, De Koornbeurs, 
Franeker. 

19 maart: Mevrouw mr. E. Veder
Sruit (lid der Tweede Kamer) geeft een 
inleiding over de cursus politieke vor
ming voor de Bond van Plattelandsvrou
wen. 19.45 uur, De Luifel, Leeuwar
den. 
23 maart: G. W. Keja (lid der Tweede 
Kamer) spreekt voor de liberale so
ciëteit Groningen over; "moet Neder
land in de NAVO blijven?" 20.00 uur, 
Huis de Beurs, Groningen. (Werd aan
vankelijk aangekondigd voor 9 maart). 

26 maart: Mevrouw mr. E. Veder
Smit (lid der Tweede Kamer) spreekt 
voor de afdeling Leeuwarden over; 
"Hoe werkt onze democratie t.a.v. ac
tuele problemen?" Oranjehotel 20.00 
uur. 

26 maart: Mr. H. E. Koning (lid der 
Tweede Kamer) spreekt voor de Ver. 
van Staten- en Raadsleden in Drenthe 
over belastingproblemen. 20.00 uur, ho
tel "de Brink", Brinkstraat 12, Assen. 
2 april: Ledenvergadering van de afde
ling Hoogeveen. Na de pauze spreekt 
mevrouw drs. N. Smit-Kroes (lid der 
Tweede Kamer) over actuele politiek en 
het Liberaal Manifest. 19.30 uur, Hotel 
Homan, Hoogeveen. 

heeft hem toestemming gegeven ZIJn 
werk voor halve dagen te hervatten. De 
toesfand van mevrouw Toxopeus is re
delijk, maar ze moet nog wel een tijdje 
in het ziekenhuis blijven. 

VVD • 1n Land van Cuyk 

De heer C. A. M. Verpalen (25) uit 
Grave is bij de bestuursverkiezingen 
voor de in december opgerichte nieuwe 
afdeling in het Land van Cuyk gekozen 
tot voorzitter. Het streekgewest Land 
van Cuyk in Noordoost-Brabant omvat 
tien gemeenten: Grave, Beers, Cuyk, 
Oeffelt, Haps, Mill, Vierlingsbeek, Wan
roy, Oploo en Boxmeer met in totaal 
ruim 68.000 inwoners. De gemeenten 
zelf bestaan uit 36 dorpen en dorpjes en 
het vestingstadje Grave. Deze snel 
groeiende plaats telt momenteel 8000 in
woners. Bij de jongste verkiezingen 
bleek Grave met 15 procent van de 
stemmen· een niet onbelangrijk VVD
bolwerk. De KVP behaalde ter plaatse 
40 procent en bleef de grootste groepe
ring. De VVD volgt op de tweede plaats. 
Van de 34214 uitgebrachte stemmen in 
het Land van Cuyk werden er op 30 
november 3429 uitgebracht op de VVD. 
Dat komt neer op een percentage van 
tien. In de grotere gemeenten (Box-. 
meer, Cuyk, Mill en Grave) die 
wat meer geïndustrialiseerd zijn en een 
groter aantal "immigranten" van buiten 
Brabant téllen, was het percentage het 
hoogst. In de meer agrarisch georiën
teerde kerkdorpen wat lager. Maar ner
gens kwam het percentage onder de ze
ven, wat perspectieven biedt. Het 
aantal leden in dit gewest dat se
dert 1970 een eigen gewestraad heeft, 
bedroeg voor 29 november nog geen 
dertig. De nieuwe afdeling - voor de 
oprichting waarvan het initiatief is ge
nomen door de heer M. Krebbers (pen
ningmeester van de kamercentrale Den 
Bosch) - heeft initiatieven ontplooid 
om dit aantal in de kortst mogelijke tijd 
sterk op te voeren. Inmiddels is het le
denbestand al meer dan verdubbeld. 
Vooral Grave, waar het ledental van 
vier op 26 kwam, is in de regio al een 
uitschieter gebleken. 

De nieuwe voorzitter Verpalen stu-

deert rechten aan de katholieke univer
siteit van Nijmegen. In het bestuur 
wordt hij bijgestaan door de heren ir. 
Hilbrands, Sanders en Kauffeld (Box
meer), Steverink (Mill), De Locht 
(Cuyk) en Hierck (Grave). Overwogen 
wordt ook in deze regio, waar meD' bij 
de gemeenteraadsverkiezingen eerder 
geneigd is op personen .dan op partijen 
te stemmen, met een eigen VVD-lijst uit 
te komen. Drie gemeenteraadsleden zijn 
al lid van de VVD, ook al werken zij 
niet onder de VVD-vlag. Eén van hen is 
wethouder van de gemeente Grave, ter
wijl een ander deel uitmaakt van de 

Kadercursussen 
Breda - De afdeling Breda organi

seert op 17 maart en 7 april kadercur
sussen in hotel Dennenoord. Het pro
gramma luidt als volgt: 

Zaterdag 17 maart: 10.00--11.00. De 
organisatie van de partij. Inleider de 
heer W. Verwey. 11.00-12.00 Discussie 
of vragen. 12.00-13.00 Gemeentepolitiek. 
Inleider mr. H. Koning. 13.00-14.00 Dis
cussie c.q. vragen. 

Zaterdag 7 april: 10.00-11.00 Provin
ciale Staten. Inleider drs. Y. P. W van 
der Werff. 11.00-12.()()_ Discussie c.q. 
vragen. 12.00-13.00 Bredase gemeente
politiek. Inleider jhr. R. G. P. Sandberg. 
13.00-14.00 Discussie c.q. vragen. 

Eindhoven - Hier wordt de kadercur
sus gehouden op de zaterdagen 5, 19 en 
26 mei in het Grand Hotel de Cocagne 
te Eindhoven. Aanmeldingen vóór 1 
april bij de eigen afdeling of aan het 
secretariaat van de kamercentrale: 
Schutterlaan 4 te Eindhoven. Tel. 040 -
434175. Deze cursus is alleen toeganke
lijk voor leden van de kamercentrales 
Maatricht en 's-Hertogenbosch. Bijdrag 
van de deelnemers f 25 per persoon. 

streeKraad van het land van Cuyk. Het 
derde VVD-lid is een vrouwelijk raads
lid, de enige vrouw in de raad van Box-
meer. - · 

Bestuursmutaties 

Tilburg - De afdeling Tilburg en om
geving koos 27 februari een nieuwe be
stuur dat er als volgt uitziet: Mr. P. 
Mangelmans, voorzitter, drs. G. J. Boe
len, vice-voorzitter, drs. J. W. Hooftman, 
secretaris, ir. C. Tutein Nolthenius, pen
ningmeester enE. L. van den Bergh, P. 
L. van den Bossche en J. B. Paagman, 
leden. 

De heer E. L. van den Bergh die 
twaalf jaar voorzitter is geweest, werd 
door de vergadering tot lid van ver
dienste benoemd. 

De commissie Stadsgewest zal onder 
leiding van de heer Krens het structuur
plan van het stadsgewest Tilburg be
handelen. De politieke commissie zal het 
Liberaal Manifest bestuderen en amen
deren. Een nieuwe Propagandacommis
sie zal onder voorzitterschap van de 
heer Paagman de oprichting van ver
schillende nieuwe afdelingen voorberei
den. 

Oss - Het bestuur van de afdeling is 
in verband met de vergroting van de 
activiteiten met twee man uitgebreid. 
De functies zijn als volgt verdeeld: A. H. 
Verveer, voorzitter, P. Nauta, Wage
naarstraat 424 Oss, secretaris, mej. N. 

· Oorebeek, penningmeester, ir. C. Senen
raad en drs. F. Monchen, leden. De heer 
Sellenraad zal de contacten onderhou
den met de kamercentrale Den Bosch en 
de diverse VVD-afdelingen. De heer 
Monchen treedt op als voorzitter van de 
nieuw opgerichte propagandacommissie 
van onze afdeling. 
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Waarschuwend woord 

Luitenant-generaal W. den Toom, mi-
. nister van defensie in het kabinet-De 
Jong en oud-voorzitter van NADGE -
het automatisch waarschuwings
systeem voor luchtverdediging van de 
NATO -, waarschuwt tegen vermin
dering van onze defensie-inspanning. 

Was de anti-Navo gezindheid met an
ti-Amerikanisme als randverschijnsel 
niet lang geleden beperkt tot de kleine 
kring van Moskou-gezinden, thans is 
het een modekreet geworden en tot 
schaalvergroting gebracht door een deel 
van de massamedia. Dat sluit niet in, 
dat het getal der anti-Navo-gezinden in 
dezelfde mate van schaalvergroting Js 
toegenomen. Maar het betekent wêi, dat 
het bijdraagt het moreel van de wester
se volken te verzwakken juist op een 
ogenblik, dat deze volken, en met name 
die van West-Europa, bijzonder op hun 
hoede moeten zijn. Sedert enige jarl.'n 
zijn wij namelijk in een fase gekomen, 
waarin door Moskou doelbewu~;~t, gelti
delijk en bijna geruisloos een verschui
ving in het machtsevenwicht wordt u.it
gevoerd, die te eniger tijd - wanneer 
het westen en vooral ook West-Europa 
onvoldoende op zijn hoede is - zich in 
een machtsoverwicht zou kunnen mani
festeren. En op dat moment is het te 
laat. 

Als een van de zeer weinige Nederlan
ders, die door hun functies inzicht in de 
achtergronden en een overzicht over 
de ontwikkeling van de machtsverhou
dingen in de wereld konden krijgen, 
acht ik het mijn plicht een waarschu
wende stem te laten horen. In tegenstel
ling tot tal van schrijvende en pratende 
critici mag ik toch spreken uit persoon
lijke ervaringen gedurende vele jaren in 
de Navo, o.m. als voorzitter van NAD
GE (NATO Airdefense Ground Environ
ment, het geautomatiseerde radarwaar
schuwingssysteem van Noord-Noorwe
gen tot Oost-Turkije) en als Nederlands 
minister van defensie, en wat m.i. nog 
minstens zo belangrijk is niet alleen 
met kennis van de zaken, maar ook met 
kennis van de mensen in deze organisa
tie, hm1 instelling en hun gedachten 
over het probleem waar het om gaat: 
het handhaven van vrede en veilig
heid. 

Warschau-Pact 
Laat ons een terugblik werpen op de 

bestaansreden en het moment van de 
oprichting op 4 april 1949 van de Navo. 
Het wordt vaak voorgesteld - en een 
zeker aantal mensen vliegt daar arge
loos in - dat het communistische War
schau-pact een reactie zou zijn op het 
bestaan van de Navo. Niets is echter 
minder waar. 

Tussen 1945 en 1948 (dus vier jaar 
vóór de oprichting van de Navo) ontke
tende de Sowjet-Unie reeds een .,diplo
matiek offensief", waarbij in die periode 
ter "volledige solidariteit" van het com
munistische blok maar liefst 23 bilate
rale verdragen werden getekend tussen 
de Sowjet-Unie en de satellietlanden als 
uiterlijke volken"rechtelijke" vorm van 
een netwerk van gedwongen allianties. 
Uiteraard nadat deze satellieten met ge
weld tot horigheid waren gebracht. Het 
Warschau-pact is dan ook niet anders 
dan een volken"rechtelijke" variant op 
die 23 bilaterale dwangverdragen 
'45/'48. Dwangverdragen, die echter be-

. paald geen "chiffons de papier", scheur
papier, waren, maar in de eerste plaats 
steunden op het feit, dat de westelijke 
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geallieerden hun Europese troepensterk
te in 1945 van 5 miljoen in 1946 hàdden 
teruggebracht tot 880.000 man, terwijl 
de Sowjet-Unie haar Europese troepen 
op oorlogssterkte hield (meer dan 4 mil
joen man) en haar oorlogsindustrie op 
volle sterkte verder liet draaiell! 

West-Europa zou vrij machteloos heb
ben moeten toezien, wanneer de Russi
sche tanks en vliegtuigen naar de kus
ten van Noordzee en de Atlantische 
Oceaan zouden zijn doorgerold ten be
hoeve van de maritiem strategische af
ronding van Moskou's continentale im
perium. Het directe doelwit: de West
Europese en met name ook de Neder
landse zeehavens. 

Slechts Amerika met zijn enorme in
dustriële mogelijkheden, zijn financiële 
bronnen en zijn nucleaire bewapening 
heeft dit kunnen verhinderen en het 
machtsevenwicht kunnen herstellen. Om 
zich te kunnen verdedigen moest Euro
pa zich met Amerika in de Navo verbin
den. 

Onder de bescherming van Amerika's 
nucleaire mogelijkheden kreeg Europa 
de gelegenheid haar verdediging in de 
Navo op te bouwen. In feite kan men 
wel zeggen, dat het Atlantisch Verbond 
op dat moment de Sowjet-Russische ex
pansie in Europa heeft geblokkeerd. 
Stalin zag af van zijn machtspolitiek in 
Europa, maar bracht tegelijkertijd een 
gedeelte van de Sowjet-inspanning over 
naar Azië en Afrika. Een voorbeeld 
daarvan is de aanval van de communis
tische strijdkrachten op Zuid-Kora in 
juni 1950. 

Nieuwe offensieven van de Russen om 
het westen te verzwakken manifesteer
den zich dan ook op politiek, econo
misch en psychologisch gebied, vaak on
der het mom van het zoeken naar "ont
spanning" en "vreedzame coëxistentie". 
Zij trachtten in de westerse landen een 
illusie ven veiligheid te scheppen door 
de .,ontspanning" - werkelijk of ver
meend - en de zo vredelievende bedoe
ling van de Sowjet-Unie als een alge
meen aanvaard feit voor te stellen en op 
die· manier de defensie-inspanning van 
het westen ze vertragen. 

Ik spreek hier nog steeds over de ja
ren direct na de totstandkoming van de 
Navo. Ook toen werd door de Sowjets 
reeds uitgebreid gebruik gemaa;Jtt van 
hun mogelijkheden om te infiltreren in 
Azië, Afrika en het Midden-Oosten. Het 
is zonder meer duidelijk, welke overwe
gingen tot de stichting van de Navo 
hebben geleid. Maar er hebben zich se
dert dien, en met name rond de jaren 
zestig, ingrijpende politieke en militaire 
wijzigingen voorgedaan in de wereldsi
tuatie. 

Ten eerste het vaak vrij abrupt onaf
hankelijk worden van tal van ontwikke
lingslanden in Afrika, Azië en Midden
Oosten. Een koloniale gezagsstructuur 
verdween daar zonder dat meestal een 
evenwaardige inheemse er voor in de 
plaats kwam, hetgeen op vele plaatsen 
labiele situaties en zelfs chaos deed ont

'staan. 
Ten tweede het feit van de snel groei

ende Sowjet-russische maritieme expan
sie op de wereldzeeën, die aan het Sow
jet-russische continentale imperialisme 
een nieuwe en voor het westen bijzonder 
gevaarlijke dimensie gaf. 

De Sowjet-russische wereldpolitiek -
,< welke als ideologisch doel nog steeds de 

wereldrevolutie stelt - koppelt deze 
twee nieuwe ontwikkelingen. De labiele 
de chaotische toestanden in een aantal 
ontwikkelingslanden bieden uitermate 
gunstige aangrijpingspunten aan de 
Russische eigen maritieme expansiepoli
tiek. Dit zijn twee vliegen in één klap: 
de wegen vinden naar de ontwikkelings
landen, die hoofdzakelijk over zee lopen 
en tegelijk de interne maritieme verbin
dingswegen van ·de Westerse volken on
der druk zetten. 

Ook al tast men vaak over de preciese 
intenties van de Russen in het duister, 
hun geweldige militaire kracht, waar
mee de Westeuropese landen bij voort
during, voor bepaalde gevallen zelfs in 
groeiende mate, op en buiten ons conti
nent worden geconfronteerd, laat in het 
algemeen geen twijfel bestaan aan hun 
expansieve ambities en verlangens. 

Na de dood van Stalin kwam de leer 
van de "vreedzame coëxistentie" eerst 
recht bij de machthebbers in Moskou 
op, welke zonder de f\lndamentele doel
stellingen van het Sowjet-communisme 
ook maar in het minst aan te tasten, 
een tactische aanpassing aan de gewij
zigde omstandigheden belichaamt. Daar
bij blijft de zgn. steun aan "nationale 
bevrijdingsoorlogen" niet alleen gehand
haafd, maar wordt nog zelfs versterkt 
in verband met de nieuwe mogelijkheid 
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van actieve communistische expansie in 
andere werelddelen en met name in de 
ontwikkelingslanden. Ook het gebruik 
van een grote verscheidenheid van on
dermijnende activiteiten, al dan niet van 
heimelijke aard, tegen de westerse lan
den behoort tot de inventaris van de 
vreedzame coëxistentie. 

De vraag mag worden gesteld in hoe
verre protesten en demonstraties waar 
deze zich in het bijzonder richten op die 
gebieden buiten Europa, die juist voor 
het Westen een uitermate groot strate
gisch belang vertegenwoordigen, vrucht 
zijn van bovenbedoelde heimelijke sub
versieve activiteiten. Het antwoord zou 
wel eens merkwaardige .,coïncidenties" 
te zien kunnen geven. 

Kortom, meer dan ooit is de hoogste 
waakzaamheid geboden, want wij moe
ten ons realiseren 
1. dat de Sowjets de onderhandeling ge
bruiken als middel om hun wil ·aan an
deren op te leggen: en 
2. dat de communisten nog nergens 
door middel van vrije verkiezingen aan 
de macht zijn gekomen, maar uitslui
tend door de macht van de wapens. Die 
waakzaamheid zal in de eerste plaats 
tot uitdrukking moeten worden ge
bracht door geloofwaardige paraatheid. 
Een geloofwaardige paraatheid, die bo
vendien noodzakelijk is om de Navo een 
gefundeerde uitgangspositie te verzeke
ren in de onderhandelingen met het oost
blok over een wederzijdse, evenwichtige 
vermindering van de strijdkrachten 
(mutual balanced force reductions). 
Maar aan deze geloofwaardige paraat
heid wordt ernstig afbreuk gedaan, in
dien in de gemeenschappelijke inspan
ning eigenmachtig wijzigingen worden 
aangebracht en daardoor afbreuk wordt 
gedaan aan het totale verdedigingssys
teem. 

De in december 1970 afgeronde Navo
studie over de defensie in de jaren ze
ventig spreekt duidelijke taal. Het is 
ook daarom, dat ik daaraan de nodige 
aandacht heb besteed in mijn Nota over 
de :Nederlandse def~nsie-IJUJ~ 

' zo8.ls ik deze in . april 1971 aan: de fdèiï
malige kabinetsinformateur heb aange
boden. 

Geen verzwakking 
Het Nederlandse aandeel in de Navo 

betekent een financiële inspanning, die 
naar mijn overtuiging in 1975 zou moe
ten uitmonden in 4,2 pct. van het natio
naal inkomen. Bij een opbouw van 4,2 
pct. staan de investeringsmogelijkheden 
in een aanvaardbare verhouding tot de 
bondgenootschappelijk toegezegde de
fensiebijdrage en men dient zich ervan 
bewust te zijn, dat een verlaging met 
0,1 pct. een beperking van de investerin
gen (dat is dus het materieel) met on
geveer 10 pct. tot gevolg heeft. 

De meerderheid van de Commissie 
van Rijckevorsel kwam tot 4,25 pct. 
Een verlaging zoals thans in de bedoe-

. ling ligt, zal onherroepelijk een ingrij
pende vermindering ·van de Nederlandse 
Navo-bijdrage tot gevolg hebben. Een 
vermindering in aantal eenheden dan 
wel in operationele waarde of in beide. 
Dat volgens persberichten als motief 
werd genoemd - citaat uit een inter
view - dat "het percentage kan zak
ken, nu blijkt, dat ons nationaal inko
men hoger blijkt te zijn dan voorheen 
werd geschat" is niet te geloven. Wan
neer men alleen al de (atale race tussen 
lonen en prijzen in aanmerking neemt, 
zal de grotere stijging van het nationale 
inkomen ook voor de niet-deskundige al
ras verklaarbaar zijn. En op de dalende 
koopkracht van de Nederlandse gulden 
maakt de defensie-gulden geen uitzonde
ring. Ook een verantwoorde temporise
ring van de noodzakelijke aanschaffin
gen zal onmogelijk worden. 

Ieder kabinet, van welke kleur dan 
ook moge zijn, zal rekening moeten hou
den met de ontwikkeling van de feitelij
ke internationale situatie. 

Dat is dus met de groei van het we
reldomspannende net van pluriforme, 
maar gecoördineerde, Sowjet-russische 
expansie en subversie. Op grond van een 
jarenlange ervaring met, en medever
antwoordelijkheid voor het Navo-defen
sie-apparaat nog in een zeer recent ver
leden, voel ik mij gedrongen een ernsti
ge waarschuwing te moeten laten horen 
tegen een verzwakking van de Neder
landse bijdrage aan de Navo, die men 
straks - te laat - ernstig zou betreu
ren. In enkele maanden kan men aan 
parate eenheden van zee-, land- en 
luchtmacht meer afbreken en tot mini
male waarde reduceren dan in tien of 
twintig jaren moeizaam werd opge
bouwd. 
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Aankondigingen 
22 maart.: Drs. G. M. V. van Aardenne 

(lid der Tweede Kamer) sprèekt voor 
de .afdeling Geldermalsen. 20.00 uur. De 
Gouden Leeuw. 

'5 april: Mr. H. van Riel (voorzitter 
Eerste Kamer) spreekt over de onder
centrale Harderwijk. 20.00. uur, hotel
restaurant Dennenheuvel, Heerderweg 
27, Epe 

6 april: Mr. H. E. Koning (lid der 
Tweede Kamer) spreekt voor de afdeling 
Wageningen over de invloed van de in
flatie op de gemeentefinanciën. 20.00 
uur, de Korenbeurs. 

Bestuur~mutaties 
Bathmen - In verband met het aftre

den van de heer W. Sypkens te Bath
men als secretaris-penningmeester van 
de afdeling Diepenveen-Bathmen, werd 
door de ledenvergadering tot diens op
volger gekozen ir. A. A. Dees, Gewest
laan 27 te Diepenveen. 

Almelo. De heer B. D. Breuning ten 
Cate heeft afscheid genomen als voor
zitter van de VVD, afdeling Almelo. In 
zijn plaats is benoemd de heer W. van 
de Boom. Er werden bovendien twee 
nieuwe bestuursleden benoemd: mej. R. 
Evers en de heer C. H. L. Henny. 

Nijmegen - Tijdens de algemene ver
gadering van de afdeling heeft de pen
ningmeester, de heer J. I. J. Buijs, de 
wens te kennen gegeven geen deel meer 
uit te maken van het bestuur. Hij stelde 
zijn functie ter beschikking om zich be
ter op zijn bedrijf te kunnen concentre
ren. De in zijn plaats gestelde kandida
te, mevrouw J. A. van Vark-Berends, 
werd bij acclamatie gekozen. Het be
stuur ziet er nu als volgt uit: drs. J. 
Rietsema, voorzitter, W. J. Zink, secre
taris, mevrouw J. A. van Vark-Berends, 
penningmeester, mevrouw G. Pieters
Kindervater, W. van Dijk, I. P. J. van 
Oss en ir. J. van Rossum, leden. 

Het ledental van de afdeling Nijme
gen bedroeg op 31 december jl. 406, een 
stijging met 62 in vergelijking tot een 
jaar eerder. Deze groei heeft zich vooral 
voorgedaan in d~ verkiezingsperiode en 
vlak erna. Nijmegen is thans de groot
ste afdeling van de Kamercentrale. 

Ook de activiteiten van de plaatselijke 
JOVD hebben een opleving te zien gege
ven. De afdeling telt momenteel 25 le
den. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Wie vertaalt "Overijssel '85"? I 
Vandaag eens een greep uit de vele 

Twentse zaken die zowel politici als pu
bliek in hoge mate bezig houden. Een 
greep want het zijn er nogal wat: de 
gewenste spreiding van de Rijksdien
sten, de wegenverbinding met het wes
ten, de uitbouw van de luchthaven 
Twente, de samenwerking tussen grote 
beleggers om in overleg huurders te 
werven voor leegstaande huizen, de op
volging van de KVP-er jhr. mr. L. M. E. 
von Fisenne als burgemeester van 
Hengelo ( 0) en --- last but not least -
de provinciale nota Overijssel '85. He
laas kunnen wij over deze nota over 
voornamelijk de ruimtelijke ordening 
van de provincie kort zijn: onlangs 
heeft op een bijeenkomst in Nijverdal 
één van de kopstukken van de provin
ciale Cultuurtechnische dienst zich laten 
ontvallen dat zelfs insiders "er niet uit 
kunnen komen". Het wachten is nu op 
een "vertaling" voor de "gewone men
sen" die er inspraak over zullen krijgen 
en die - naar vurig gehoopt wordt -· 
nog vóór 1985 het licht ziet. 

Leegstand 
Wat de leegstand van nieuwe wonin

gen in Almelo betreft· ( wij lieten hier
over enkele weken geleden het Almelose 
raadslid, mevrouw Schut-Oosting, aan 
het woord), deze muis heeft een flinke 
staart gekregen. Zoals men zich herin
nert is van beleggerszijde de momenteel 
een pas op de plaats makende UC-fa
briek als zondebok voor de leegstand 
aangewezen. Het Algemeen Burgerlijk 
Pensioenfonds, één van de beleggers, 
ontketende daarna plotseling bijna een 
revolutie door aan te kondigen dat per 
1 maart jl. de huren van haar leegstaan
de woningen zouden worden verlaagd 
met 70--95 gulden. Onaangenaam ver
rast hebben de andere beleggers, overi
gens samen het ABP, een Almelose wo
ningstichting en de gemeente Almelo, 
de hoofden bij elkaar gestoken om zich 
over de nieuwe situatie te beraden. Men 
wil nu gezamenlijk campagnes opzetten 
voor de verhuur, de acquisitie professio
neel aanpakken en zelfs landelijk de 
aandacht gaan vestigen op de aanwe
zigheid van goede huurwoningen in 
Almelo. 

Burgemeester 
In politieke kringen wordt uiteraard 

landelijk veel aandacht besteed aan de 
opvolging van de vertrekkende burge
meester van Hengelo ( 0). Het PAK (de 
PvdA behaalde bij de laatste verkiezin
gen in 1972 30,6 pct. van de stemmen) 
heeft een nota ingediend waarin men 
een socialist zegt te wensen als opvol
ger. Inmiddels heeft dan ook het PvdA
kamerlid E. R. Wieldraaijer gesollici
teerd. Landelijk gezien is in 77 gemeen
ten een VVD-er burgemeester (8.8 pct.) 
in Overijssel haalt de VVD 17 pct. (9 
gemeenten). De VVD kwam bij de ver
kiezingen in 1972 in Hengelo als derde 
partij uit de bus (10,8 pct. van de stem
men), na de PvdA en de KVP (24.6 
pct.). 

Aankondigingen 
19 maart: Mevrouw drs. N. Smit

Kroes (lid der Tweede Kamer) spreekt 
voor de algemene ledenvergadering van 
de afdeling Heiloo. 20.0 Ouur, Gerefor
meerde Kerk, Heiloo. 

20 maart: Dr. L. Ginjaar (lid Stuur
groep) spreekt voor de statencentrale 
Hilversum over het Liberaal Manifest. 
20.00 uur, Chr. Technische School, Ge
meenlandslaan 2, Huizen. 

22 maart: Mr. dr. C; Berkhouwer (lid 
der Tweede Kamer) spreekt voor de 
Vrouwen in de VVD afdeling Rotterdam 
over het Europa van de negen. 10.00 
uur, Voorschoterlaan 100, Rotterdam. 

26 maart: G. W. Keja (lid der Tweede 
Kamer) spreekt voor .de statencentrale 
Zaandam over diverse actuele politieke 
vraagstukken. 20.00 uur, Lindeboom
school, Raadhuisstraat, Koog a(d 
Zaan. 

29 maart: Mevrouw drs. N. Smit
Kroes (lid der Tweede Kamer) spreekt 
voor de afdeling Schagen. 20.00 uur, 
Theater "Royal". 

30 maart: Drs. D. J. D. Dees (lid der 
Tweede Kamer} spreekt voor de feest
avond van de JOVD en de ondercentrale 
Hoekse Waard. 20.00 uur, restaurant De 
Hoogt, Raadhuisstr. 3, Maasdam. 

ö april: Mevrouw drs. N. Smit-Kroes 
(lid der Tweede Kamer) spreekt voor 
de afdeling Amstelveen. 

. I 

Over de ruimtelijke ordening van Overijssel heeft de provincie onlangs een nota 
het licht doen zien. Ir. Tiessen van de cultuurtechnische dienst van de provincie 
verklaarde een dezer dagen dat zelfs insiders "er niet uit ·kunnen komen" ... 

Luchtvaartterrein 
De uitbouw van de N.V. Luchtvaart

terrein Twente in Enschede is al gerui
me tijd een onderwerp van veel kritiek. 
Dezer dagen kwam in de provinciale 
staten van Overijssel een voorstel aan 
de orde om maximaal 80.000 gulden per 
jaar aan deze N.V. te verstrekken. De 
VVD-er F. A. Pen stelde naar aanlei
ding hiervan dat het voorstel slechts 
consolidatie van de bestaande situatie 
beoogt, reden waarom hij er geen enke
le moeite mee had. De heer Pen schaar
de zich achter de mening van GS dat de 
provincie niet terzijde mag blijven als 
het gaat om de verbetering van de in
frastructuur van de provincie. De N.V. 
heeft intussen aangekondigd dat deze 
zomer duizenden mensen hun vliegva
kantie op Twente beginnen. 

Overigens zijn al vele stemmen opge
gaan om de naastgelegen militaire 
vliegbasis Twenthe "slapend" te maken. 
De heer Pen merkte hierover op dat de 
gemeente Enschede de basis niet graag 
zou zien verdwijnen. 

Roos 
Wij besluiten vandaag met een stukje 

politieke romantiek. De plaatselijke af
deling van de VVD in Alemlo heeft nl. 
afscheid genomen van haar voorzitter, 
de heer B. D. Breuning ten Cate die 
vlak na de oorlog één van de mede
oprichters van de partij is geweest en 
sinds 1946 plaatselijk voorzitter. De 
heer Breuning ten Cate is inmiddels in 
Hellendoorn gaan wonen. Tot zijn opvol
ger werd benoemd de heer W. van de 
Boom. Nu de romantiek: de heer Breu
ning ten Cate kreeg als afscheidsge-

Bestuursmutaties 
NAARDEN - Het bestuur van de 

afdeling heeft een wijziging ondergaan 
en ziet er nu als volgt uit: T. H. de 
Jong, voorzitter, H. S. Goïnga, vice-voor
zitter mevrouw I. Fuykschot-Uitzinger,. 
secretaresse, mevrouw mr. R. Munter
Vaags, penningmeesteresse en me
vrouw Th. I. Jansen-Samplonius en de 
heren C. G. Scheltema en 0. Berten, 
leden. 

Bussum - Het bestuur van de afde
ling is tijdens de ledenvergadering van 
22 februari als volgt samengesteld: J. F. 
C. Westerweel, voorzitter, mr. T. Ooon
incx, Graaf Wichmanlaan 24 (tel. 02159 
" 19712), secretaris, W. P. van Duyl, 
penningmeèster, F. H. Andriese, mr. J. 
W .de Bruin, mevrouw A. Homan-Van 
der Weel, mevrouw M. D. Koning-Zijp, 
ir. J. P. Lucassen en mevrouw mr. N. 
van Rees, leden. 

Reeuwijk - Het nieuwe bestuur van 
de afdeling ziet er als volgt uit: drs. J. 
R. van Bennekum, voorzitter, drs. D. J. 
van den Bosch, secretaris, C. J. Krom
wijk, penningmeester, H. R. Nieboer, 
propagandacommissaris, ir. M. A. van 
Holten, vertegenwoordiger regioraad en 
J. van Dam jr., lid. Het secretariaat is 
gevestigd: De Lange Krag 21, tel. 01829 
- 4109. 

Hendrik ldo Ambacht - Na de laat-

schenk o.a. een roos, als symbool van 
het rozenpark dat de Almelose VVD 
bij zijn woning in Hellendoorn zal laten 
aanleggen. 

Wagenings rapport 
over autoproblemen 

Wageningen- De afdeling Wagenin
gen heeft in haar liberale kring van 
gedachten gewisseld over de problemen 
van het huidige en toekomstige wegver
keer- -in ons land. De punten die hierbij 
naar voren zijn gekomen, zijn samenge
vat in een rapport onder de titel "Hoe 
lang kunnen we nog autorijden?" Het 
rapport concludeert dat een bezinning 
nodig· is en dat men za 1 moeten zoeken 

, naar wegen om verder onheil af te wen
den. Het bepleit de vermindering van de 
ernstige uitwassen van de vervuilende 
werking van de auto: minder luchtver
ontreiniging (naverbrandingsinstalla
ties, loodvrije benzine e.d.), minder la
waai, vermindering van parkeren op de 
openbare weg, betere bescherming van 
voetgangers en fietsers, een betere voor
lichting aan alle verkeersdeelnemers en 
strenger optreden tegen verkeersover
tredingen. Het rapport benadrukt dat er 
veel aandacht moet worden besteed aan 
de kinderen in het verkeer. Per jaar 
verongelukken momenteel 500 kinderen 
in het verkeer en raken er 10.000 ge
wond. Voor een vermindering van het 
autogebruik suggereert het rapport on
der meer de ·mogelijkheid de reisbehoef
te te beperken door bijvoorbeeld de 
steden leefbaarder te maken "waardoor 
de mensen minder behoefte hebben de 
stad te ontvluchten.'' 

ste algemene ledenvergadering heeft de 
afdeling het volgende bestuur: J. van 
Vuuren, voorziter, P. Pellikaan, vice
voorziter, A. Bisschop, Evertsenstraat 
72 (tel. 10858 - 2195) secretaris, me
vrouw W. van Gelder, penningmeester, 
J. Brugman, mevrouw P. A. Kampers 
en And. Mol, leden. 

De Bilt - Bilthoven - Het bestuur 
van de afdeling ziet er sinds de laatste 
openbare ledenvergadering als volgt uit: 
C. W. d'Huy, voorzitter Rubenslaan 46, 
Bilthoven, (tel. 785017), J. Brander, vi
ce-voorzitter, mevrouw mr. M. A. Fokke
ma-Herfst, secretaris, Prins Hendrik
laan 69, Bilthoven (tel. 786889), drs. H. 
Bouman, penningmeester. Deze vier vor
men het dagelijks bestuur. Als bestuurs
Ieden zijn aangewezen mevrouw H. 
Roos-Bruinse ledenadministratie, L. H. 
Bicker-Caarten, propaganda, G. Ver
sloot, mr. E. Wage en J. R. Zwaardema
ker. 

Dordrecht - Het nieuwe bestuur van 
de afdeling Dordrecht is als volgt sa
mengesteld: ir. B. J. Tideman (voqr
zitter), N. Maas, Voorstraat 401 
(nieuwe secretaris), B. P. Ruphan (pen
ningmeester) . De heer L. Rietveld heeft 
het bestuur verlaten en de heer Van 
Dijk is als secretaris afgetreden. Nieuwe 
leden van het bestuur zijn: R. H. Kooy
man en D. Pols jr. Tevens is de heer 
Van Dijk als lid van verdienste benoemd. 
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e De redactie van Vrijheid en 
Democratie is gevestigd te Hil
versum, Pieter de Hooghlaan 87. 
Hoofdredacteur en voorzitter van 
de redactiecommissie is de heer 
Ph. C. la Chapelle. 

• De abonnementen-administratie 
wordt verzorgd door het alge
meen secretariaat van de VVD, 
Koninginnegracht 57 te Den Haag 
(telefoon 070 - 604808). Voor 
adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secreta-
riaat. • 

• De advertentie-exploitatle wordt 
verzorgd door de Nederlandse 
Dagblad Unie, Westblaak 180 
(postbus 824) te Rotterdam, tele
foon 010 · 147211. 

secretariaat 
tweede kamer fractie 

• Het secretariaat van de VVD· 
fractie in de Tweede Kamer ls ge
vestigd in het gebouw van de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1 A te. 
Den Haag. Telef. (070) - 614911. 

algemeen 
secretariaat 

• Het algemeen secretariaat van 
de VVD is gevestigd te Den 
Haag, Koninginnegracht 57, tele· 
foon (070) - 604808. Postreke
ning: 67880 ten name van de al
gemeen secretaris van de VVD te 
Den Haag. 

• Vakbeweging en politiek 
De heer P. J. J, Mertens, voorzitter 

van het NKV (katholieke arbeiders) 
heeft verklaard dat""bet NKV zijn men
sen niet zal ontraden in een progressief 
kabinet (van Den Uyl) zitting te ne
men." Zover is het dus al gekomen, dat 
de voorzitter van een vakcentrale de lei
ders van de Kamerfracties tot zelfs in 
hun bewoordingen imiteert en wereld
kundig maakt of hij "zijn mensen" al 
dan niet zal aanraden in een bepaald 
kabinet zitting te nemen. 

Artikel 55 van onze Grondwet stelt 
vast: "De Koning is onschendbaar, de 
ministers zijn verantwoordelijk." Uit 
heel de samenhang en systematiek van 
de Grondwet en mede op grond van de 
historie van het ontstaan van dit artikel 
is het duidelijk, dat hier is bedoeld: ver
antwoordelijk aan de Staten-Generaal. 
Gezien het steeds impertinenter optre
den van de vakbeweging (of althans een 
groot deel daarvan) zou het langzamer
hand meer in overeenstemming met de 
realiteit zijn, wanneer dat artikel luid
de: "De Koning is onschendbaar, de mi
nisters zijn verantwoordelijk aan de 
Staten-Generaal en aan de besturen der 
vakcentrales." Trouwens: er wordt 
openlijk gesproken en geschreven over 
de noodzaak om . een kabinet te forme
ren, dat het vertrouwen heeft van de 
vakbeweging en dat moet dan - zo 
zegt men - een kabinet zonder de VVD 
zijn. Een man als drs. Boersma beroept 
er zich met graagte op, dat hij "de 
steun van de vakbeweging" heeft. 

Men begrijpe ons goed. We zijn vol
doende bij de tijd om te erkennen dat de 
vakbeweging niet meer is weg te den
ken en dat zij nuttig werk kan verrich
ten. Dat zij zich inlaat met loonkwesties 
en met vragen op het terrein van de 
sociale wetgeving en de sociale verzeke
ringswetgeving, e.d. is haar goed recht. 
En wanneer zij daarbij de redelijkheid 
betracht, dan kan zij in tegenspel, maar 
meer nog in samenspel met de georga
niseerde werkgevers (en voor zover no
dig ook met de overheid) veel waarde~ 
vols tot stand brengen. En aldus ook 
haar bijdrage verlenen tot de algemene 
welvaart en het behoud van de arbeids
rust, beide mede in het belang van alle 
werkenden in de bedrijven. Dat is in de 
eerste vijftien à twintig jaren na de 
tweede wereldoorlog wel gebleken. 

Bij overschrijding echter van de gren
zen van het voor haar aangewezen ter
rein, kan diezelfde vakbeweging een ge
vaar worden, niet alleen voor het voort
bestaan van de welvaart en de arbeids
rust, maar ook voor de parlementaire 
democratie. 

• Overschrijding van 
bevoegdheden 

Het aantal onderwerpen, waar de 
vakbeweging zich tegenwoordig mee be
zig houdt, de eisen die zij stelt en de 
wijze waarop zij Kamer en regering on
der druk zet of tracht te zetten, vormen 
een bevestiging van onze vrees. Haar 
bemoeizucht is welhaast onbeperkt. Om 
maar wat onderwerpen te noemen, zon
der volledig te zijn: de inkomenspolitiek 
in algemene zin, met inbegrip ook van 
het hogere personeel ·en de zelfstandi
gen, de prijzen, de belastingen, de wo
ningbouw, de milieuhygiëne, het onder
wijs, het openbare vervoer, de recreatie, 
het maatschappelijk werk, de culturele 
en de sportsubsidies, tot zelfs de defen
sie (lasten), de Koninkrljkszaken, de 
ontwikkelingshulp en allerlei zaken op 
het terrein van de buitenlandse poli
tiek. 

Dat alles geschiedt dan kennelijk met 
een beroep op 't "verband aller dingen". 
Als er bijvoorbeeld minder aan defensie 
zou worden gedaan, zou er meer kunnen 
worden uitgegeven aan onderwijs, subsi
dies, overheidsbijdragen, aan sociale 
premies, enz. Op dezelfde (verkeerde) 
grond zou men kunnen verdedigen, dat 
de ANWB actie zou moeten voeren voor 
defensieverlaging, omdat men dan meer 
zou kunnen uitgeven voor wegenaanleg 
of wegenverbetering, recreatie, e.d. 

Zo werd al vóór de Kamerverkiezing 
van 1971. door de drie vakcentrales met 
het oog op die verkiezing een "actiepro
gram" gepubliceerd, met een lijst van 
prioriteiten. Die prioriteiten hadden be
trekking op: de woningproduktie, de be
lasting, de klassegrootte en de leer
plicht, de sport, recratie en cultuur, de 
regionale ontwikkeling en de wedden 
der dienstplichtigen. Is de verkiezing 
voorbij, dan wordt de formateur onder 
druk gezet en tracht men, zoals thans 

het geval is, een democratische partij 
als de VVD, die van de kiezers juist een 
belangrijk versterkt vertrouwen heeft 
gekregen, te diskwalificeren. 

Gelukkig zijn er ook socialisten - en 
wel die in DS'70 zijn verenigd - die het 
gevaar daarvan wél inzien en zich even
als wij daartegen keren. Dr. Drees jr. 
heeft meermalen o.a. de redenering van 
de vakbonden bestreden, dat als de 
werknemers zich in hun looneisen (zou
den) matigen, ze dan ook het recht heb
ben om alszodanig over allerlei andere 
zaken mee te beslissen. Dat is een groot 
misverstand. Dat zou even onjuist zijn 
als wanneer middenstanders, winkeliers, 
zeggenschap over het overheidsbudget 
zouden moeten hebben wanneer zij (al 
dan niet verplicht door de overheid) hun 
prijzen zouden matigen. 

Men zal moeten aanvaarden, dat we 
in een parlementaire democratie leven, 
waarbij het de kiezers en niet (elkaar 
trouwens voortdurend overlappende) 
bonden, verenigingen en pressiegroepen 
zijn, die de vertegenwoordigende licha
men kiezen. Wie die parlementaire de
mocratie in toenemende mate uitholt, 
speelt met vuur. 

• Marxistische econoom 
Prof. dr. K. van het Reve, hoogleraar 

in de Slavische talen aan de Universiteit 
te Leiden, heeft ons met de neus ge
drukt op een welhaast ongelooflijk feit. 
In "Vrij Nederland" van 3 maart jl. 
kwam een annonce voor van de Techni
sche Hogeschool te Delft. Daarin werd 
voor de afdeling der Bouwkunde ge
vraagd een "politieke econoom" voor 
het vakgebied bouw- en volkshuisves
tingseconomie. Onder de opsomming 
van de vereiste kwaliteiten voor deze do
cent kon men vermeld vinden: "Grondi
ge kennis van en inzicht in de ontwik
keling van de (woning)bouw in Neder
land gezien vanuit de economische disci
pline, - grondige kemiis van en inzicht 
in het historisch en dialectisch materia
lisme - werkend vanuit deze weten
schappelijke beschouwingawijze - een 
permahent kritische houding ten opzich
te van deze beschouwipgswijze ... " enz. 

Voor prof. Van het Reve was dit aan
leiding een "Open Brief" te schrijven 
aan de minister van onderwijs, waarvan 
men in het Supplement van NRCjHan
delsblad van 9 maart de volledige tekst 
kon aantreffen. Hij deelde de minister 
daarin o.a. mee, dat de passage: "Gron
dige kennis van ... " enz., hoe gebrekkig 
gesteld deze ook was, hem aanleiding 
gaf tot "enige bezorgdheid". Hij achtte 
het natuurlijk verheugend, dat van de 
docent een "kritische houding" werd 
verlangd, hoewet het lachwekkend is 
dat er bij te zetten: iedere academicus 
wordt immers verondersteld een kriti
sch!! houding aan te nemen ten aanzien 
van alle op zijn vak betrekking hebben
de "beschouwingswijzen". 

Hij achtte het echter in dit geval dui
delijk, dat die kritiek alleen maar wel
kom is tot zekere hoogte; zodra de "kri
tische" houding van de functionaris zo 
ver zou gaan dat hij niet meer "vanuit" 
deze beschouwingswijze zou willen doce
ren, maar bijvoorbeeld "met veronacht
zaamheid van deze bescbouwingswijze" 
of "in flagrante strijd met deze be
schouwingswijze" of "onder voortduren
de bespotting van deze beschouwings
wijze" - dan zou deze kritische hou
ding juist aanleiding zijn de kandidaat 
niet te benoemen. 

Zijn vraag aan de minister was nu, 
wat hij in deze zaak dacht te doen. Van 
het antwoord van de minister zou het 
enigszins afhangen of hij (Van het Re
ve) in de naaste toekomst zou moeten 
gaan uitzien naar een andere betrek
king dan die hij op dit ogenblik vervult. 
"Als docenten te Delft alleen maar be
noemd kunnen worden als zij bij hun 
werk van een bepaalde beschouwings
wijze uitgaan, welke garanties hebben 
zijn elders en eerder benoemde collega's 
dan dat niet eerlang ook aan hen zulke 
eisen zullen worden gesteld? "Op een 
mogelijke ministeriële tegenwerping, 
dat benoemingen van historische enjof 
dialectische materialisten in Nederland 
wel meer hebben plaats gehad, reageer
de de hooggeleerde briefschrijver bij 
voorbaat met: "Maar in die gevallen -
de benoeming van marxistisch "ange
hauchte" figuren als Quack, Pannekoek, 
Romein, Wertheim, Kieerekoper -had 
de benoeming plaats omdat men de ge
leerde in kwestie voor hun taak ge
schikt achtte, ongeacht hun verknocht-
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beid aan enige beschouwingswijze". Er 
is een groot verschil tussen het bij een 
benoeming als niet ter zake doende op
zijschuiven van een levensbeschouwing 
en het bij een benoeming juist eisen van 
een "beschouwingswijze". 

Na nog vastgesteld te hebben, dat de 
gevraagde docent in Delft krachtens die 
annonce wel degelijk bij zijn onderwijs 
dient uit te gaan van "kanonieke bOe
ken" als DasKapitalen Zur Wohnungs
frage en Dialektik der Natur en Herr 
Eugen Dührungs Umwalzung der Wis
senschaft, en de daarmee samenhangen
de exegetische geschriften, eindigt prof. 
Van het Reve zijn Open Brief met een 
verwijzing naar de vele duizenden ge
leerden, die in deze twintigste eeuw 
door de aanhangers van het historisch 
en dialectisch materialisme in naam van 
deze "beschouwingswijze" zijn ter dood 
gebracht. 

• Kolonialisme 
In een overzicht van de jongste uitga

ven van de Staatsdrukkerij kondigt de
ze o.a. het "Boekje van Nyerere" aan 
(formaat 10 x 14 cm, omvang 56 blz., 
prijs f 1; per post f 1,40). Dat boekje 
bevat volgens deze kennisgeving "een 
groot aantal citaten van president Nye
rere van Tanzania, waarin zijn ontwik
kelingsfilosofie en maatschappij-opvat
ting - met als ideaal het herstel van de 
voor-koloniale dorpsgemeenschap 
centraal staat. Met dit herstel wil hij 
een evenwicht bereiken tussen materiële 
welvaart en sociale ontwikkeling." 

Waar het mij om gaat is het eerste 
citaat dat als voorbeeld in deze folder 
wordt gegeven. Het luidt: "De ergste 
misdaad van het kolonialisme was het 
streven om ons te laten geloven dat we 
geen eigen, inheemse cultuur beza
ten." 

Het kolonialisme is een afgesloten 
tijdperk, waarover men slechts billijk 
kan oordelen wanneer men zich ver
plaatst in de staatkundige en de rechts
opvattingen van die tijd. In dat kader 
kan het Nederlandse koloniale bewind 
van de tweede helft der 19de en van de 
20ste eeuw de toets der vergelijkende 
historische kritiek zeer wel doorstaan. 
Met name aan wat Nyerere de "ergste 
misdaad" van het kolonialisme noemt 
hebben wij ons weinig of niet bezondigd. 
Juist in het voormalige Nederlands-In
dië werd bestuurlijk, rechterlijk (eer
bied voor zover mogelijk voor de adat) 
en cultureel de bevolking in belangrijke 
mate in haar waarde gelaten. Zij had 
naast het Nederlandse centrale bestuur 
haar eigen regenten en dessaboofden. 
De adat speelde bij de rechtspleging een 
belangrijke rol. Alle godsdiensten (en 
dat waren er vele) genoten er gelijke 
bescherming en niet voor nie~ was het 
een Nederlander - prof. Snouck Hu
gronje - die een wereldnaam had op 
het gebied van de kennis van de Ooster
se talen en het Mohammedaanse recht. 
Indische kunst en cultuur werd in Ne
der~and zeker niet als minderwaardig 
gez1en. 

Natuurlijk zijn in het koloniale tijd
perk achteraf gezien ook door ons wel 
fouten gemaakt of de juiste beslissingen 
te laat genomen. Maar te midden van 
de koloniale mogendheden van die tijd 
heeft Nederland en het Nederlands-In
dische bestuur met zijn integere korps 
bestuursambtenaren zeker geen slecht 
figuur geslagen. En vele duizenden Ne
derlanders denken nog met weemoed te
rug aan de tijd, die zij in dat prachtige 
land hebben doorgebracht. 

Cocktail 
De Naderlandse Bartenders 

Club heeft dit weekeinde in het 
HUton-hotel voor de 21ste 
maal een "nationale longdrink en 
cocktail-competitie" gehouden, 
waarbij minister Geertsema de 
prijzen is komen uitreiken. Deze 
bleek door de kabinetscrisis zeH 
ook te zijn geïnspireerd tot het 
samenstellen van een "politieke 
cocktail", die hij "Keerpunt '72" 
heeft gedoopt. 

Het recept: doe in een old-fash
ioned glas een suikerklontje en 
een paar druppels angst. Dan toe
voegen: 3 delen rode PvdA, 1 deel 
PPR om te ontwapenen en 1 deel 
D'66 om de zinnen te verwarren. 
Het geheel blijft rood, ofschoon er 
ook 3 druppels gele KVP ingaan, 
3 druppels donkerpaarse ARP en 
1 druppel kleurloze CHU. Goed 
roeren, maar er hoeft geen ijs bij, 
want de ingrediënten zijn koel ge
noeg ten opzichte van elkaar, al
dus minister Geertsema, volgens 
wie er geen garantie is, dat het 
een long drink wordt. 
(Ontleend aan Het Parool van 13 
rnaart). 
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JOVD over stadsontwikkeling 

Contactmiddag 
Drente 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

Op het congres van de JOVD dat op 
zaterdag en zondag 10 en 11 maart in 
Leeuwarden is gehouden zijn een aantal 
resoluties aangenomen over de stadsont
wikkeling en de woningbouw. Dit gè
beurde nadat het Tweede-Kamerlid voor 
de VVD, de heer L. M. de Beer, en de 
heer P. J. M. van Engelen van de Stich
ting Ruimte voor de Jeugd over deze 
onderwerpen inleidingen hadden gehou
den. 

De ongeveer tachtig aanwezigen, die 
namens verscheidene afdelingen uit het 
land naar Leeuwarden waren gekomen, 
spraken zich uit voor een hoogwaardig 
stedelijk leefmilieu. Hierbij moet bij 
nieuwbouw de nadruk komen te liggen 
op de kwaliteit van de woning en de 
woonomgeving. Er zullen - aldus een 
der resoluties - recreatiemogelijkheden 
in de directe omgeving van de woning 
aanwezig moeten zijn en de algemene 
voorzieningen in de nieuwbouwwijk 
moeten tot stand komen voor de wijk 
geheel bevolkt is. 

De bestaande woningvoorraad moet 
door renovatie zoveel mogelijk in stand 
blijven, waarbij men zich om de kosten 
te drukken moet richten op verbeterin
gen voor een termijn van 15 tot 20 jaar. 
Ten aanzien van de financieringsproble
men, die voor de eigenaren van te re
noveren woningen kunnen optreden, zou 
een renovatieRpaarfonds moeten worden 
ingesteld. 

Het beleid voor de oude binnensteden 

Op 2 maart jl. werd in Meppel onder 
voorzitterschap van de centrale-verte
genwoordigster mevr. E. Alberti-Tuyn
man een Provinciale Contactmiddag 
voor de VVD-vrouwen in Drénte gehou
den. Mej. mr. A. Kappeyne-v. d. Coppel
lo hield een inleiding over "Kinderbe
scherming". Deze, oorspronkelijk in de 
19de eeuw uit particulier initiatief 
voortgekomen zorg voor de opgroeiende 
jeugd, is in de 20ste eeuw steeds sterker 
een staatszorg geword~n. ressorterende 
onder het ministerie van justitie voor 
wat het juridische aspect betreft en on
der dat van maatschappelijk werk voor 
wat de sociale kanten aangaat; met de 
nadruk op het eerste. Op het gehele ter
rein van de kinderbescherming is het 
immers de speciaal hiermede belaste 
kinderrech~er, die de centrale figuur is 
aan wie, met inschakeling van de op het 
terrein van de jeugdzorg werkzaam 
zijnde raden voor de kinderbescherming, 
de voogdijverenigingen en andere orga
nisaties, de uiteindelijke beslissing is op
gedragen wat met de jeugdige dient te 
geschieden. 

Zijn werk ligt zowel in de strafrech
telijke sfeer als in de burgerrechtelijke, 
waarvan de laatste wel de belangrijkste 
is. Immers op het terrein van het straf
recht zullen de gewone, zij het aange
paste en daardoor een sterk civielrech
telijk karakter hebbende maatregelen, 
door de rechter worden getroffen. In het 
burgerrechtelijke vlak grijpen de door 
de rechter te nemen maatregelen direct 
in op de normale verhoudingen tussen 
de ouders of voogden en de minderjari
gen. Deze variëren van onder toezicht
stelling van het kind met inschakeling 
van een gezinsvoogd of toezichthouder, 
tot vrijwillige ontheffing uit de ouderlij
ke macht op verzoek van de ouders of 
gedwongen ontzetting hieruit op initia
tief van openbare of bijzondere autori
teiten enjof instellingen. Bij onder toe
zichtstelling zal het kind nog thuis blij
ven; bij ontheffing of ontzetting volgt 
plaatsing in een pleeggezin of inrich
ting. 

Tegen de huidige gang. van zaken op 
dit terrein bestaan vele bezwaren, daar 
het voorkomt, dat niet alle maatschap
pelijke werkers even tactvol optreden 
tegenover ouders en kinderen en vooral, 
dat voor het betrokken kind de conti
nuïteit in zijn opvoeding wordt verbro
ken en het vaak van het ene pleeggezin 
of inrichting naar het andere wordt 
overgebracht; waarbij financiële belan
gen van pleegouders en inrichtingen 
dikwijls belangrijker lijken, dan die van 
het kind. Studies om tot verbetering op 
dit terrein te komen zijn gaande. 
Spreekster had na haar inleiding nog 
vele vragen te beantwoorden. In aan
sluiting op haar inleiding werd een be
zoek gebracht aan het kindertehuis 
"Kinderzorg" te Meppel, waar de direc
teur, de heer Brunsing, een uiteenzet
ting gaf over de werkwijze van het te
huis, gevolgd door een rondleiding. 
G. M. BOSSCHER-HUIZINGA v. d. 

WAL 

moet er op gericht zijn de historische 
structuren te bewaren en ruimte te la
ten voor nieuwe in de omgeving passen
de elementen. Om de bereikbaarheid 
van de binnensteden te vergroten moet 
bij het openbaar vervoer gestreefd wor
den naar snelheidsvergroting, verhoging 
der frequentie en meer opstapmogelijk
heden. Daarnaast zullen de binnensteden 
bereikbaar moeten. blijven voor gemoto
riseerd particulier vervoer. Ten aanzien 
van het grondbeleid door de overheid 
werd vastgesteld dat dit gedragen moet 
worden door goede doelgerichte bestem
mingsplannen en ·een eenheidssysteem 
van lokale overheden, dat gebaseerd is 
op gronduitgifte in eigendom met terug
kooprecht tegen gemaximeerde prijs. 

In de besluitvorming met betrekking 
tot de stadsontwikkeling zullen in een 
zeer vroeg stadium de betrokkenen 
moeten kunnen participeren. Er zal zo 
snel mogelijk een wetsontwerp stadsont
wikkeling moeten worden ingediend om
dat met de wet op de ruimtelijke orde
ning niet voldoende gewerkt kan wor
den. 

De heer Domien van Wees trad af als 
voorzitter hoewel de termijn van zijn 
presidentschap nog niet verstreken was. 
Hij motiveerde zijn besluit met erop te 
wijzen dat hij vanuit de afdeling Am
sterdam indertijd nauw betrokken is ge
weest bij de totstandkoming van het 
kernprogramma van . de JOVD. Nu dit 
programma in de vereniging niet meer 
die weerklank heeft als enige jaren ge-

Utrecht 
Op 20 maart a.s. houden de VVD

vrouwen van de Centrale Utrecht een 
bijeenkomst in het Gebouw van Kunsten 
en Wetenschappen, Mariaplaats 1, 
Utrecht; Aanvang 14.00 uur; mr. J. 
Schuttevär, fractievoorzitter van de 
VVD in de Provinciale Staten van 
Utrecht zal spreken over "De Provincie 
op 'weg naar vernieuwing. Opgave zo 
spoedig mogelijk bij mevr. G. G. A. Al
ting-Ambrosius, Vredehofstraat 12, 
Soestdijk tel. 02115-14815. 

Rotterdam 
Op 22 maart a.s. om 10.00 uur zal een· 

bijeenkomst worden gehouden ten huize 
van mevr. Tellegen-Buist, Voorschoter
laan 100 te Rotterdam, tel. 010-125915. 
Mr. dr. C. Berkhouwer zal spreken over 

leden werd het voor mij moeilijker een 
beleid met zoveel inzet naar voren te 
brengen als ik voor de JOVD wenselijk 
acht, aldus de heer Van Wees. 

De waarnemend voorzitter de heer 
Roy Lantain zal tot november als de 
jaarvergadering wordt gehouden het 
presidentschap vervullen. Hij verzeker
de zijn gehoor dat de koers van de 
JOVD dezelfde zal blijven. Doelstelling 
blijft _een kritische begeleiding van het 
liberalisme, aldus de heer Lantain. Hij 
wees in dit verband op het belang van 
het Liberaal Manifest omdat dit de 
geest ademt, die een open discussie met 
andere liberalen, waar die zich politiek 
ook mogen bevinden, mogelijk kan ma
ken. 

·Een motie, ingediend door de in korte 
tijd tot grote omvang gegroeide afde
ling Zeist, om het kernprogramma te 
wijzigen werd door de vergadering niet 
aanvaard. Een tussenvoorstel om in no
vember op het jaarcongres een commis
sie in te stellen, die het kernprogramma 
opnieuw onder de loep gaat nemen, was 
voor de Zeistenaren wel aanvaard
baar. 

Tot vice-voorzitter politiek werd ge
kozen de heer Loek Hermans van de 
afdeling Nijmegen. De heer Nico Maas 
werd met 21 stemmen gekozen als ze
vende hoofdbestuurslid. Zijn tegenkandi
daat, de heer E. Nijpels uit Bergen op 
Zoom, had aan 18 stemmen onvoldoende 
voor deze zetel. 

"Het Europa van de nieuwe negen". 
Gaarne tel. opgave. Speciaal worden de 
VVD-vrouwen uit de omgeving van Rot
terdam uitgenodigd. 

Den Haag 
De Vereniging voor Vrouwenbelangen 

afd. Den Haag organiseert een cursus 
"De Mens Centraal" in de Triomphator
kerk, Juliana v. Stolberglaan 154 en wel 
woensdag 4 april a.s. Aanvang 20.00 
uur; spreker: dr. A. Haak internist over 
"De mens in het ziekenhuis". Woensdag 
2 mei a.s. Aanvang 20.00 uur; spreker 
mr. A. van Vuure over "De mens en het 
recht". Kosten voor niet-leden Vrouwen
belangen f 4,- (ook mannen zijn wel
kom) te storten op giro Amro Bank 
Den Haag nr. 224900 onder vermelding 
van nr. 47.27.11083. Opgave vóór 20 
maart a.s. bij mevr. C. Barentsen
Plomp, Leyweg 176, tel. 070-662027. 

De Volkspartii voor Vriiheid en Democratie 
{VVD) 

zoekt voor het in Den Haag gevestigde partij-secretariaat een 

STAFFUNCTIONARIS 
PARTIJ-ORGANISATIE 

Zijn taak is uiterst afwisselend. Hij is tegenover het dagelijks bestuur 
van de partij V!"rantwoordelijk voor de dagelijkse gang van zaken binnen 
de partij-organisatie. 

Hij dient deze organisatie te versterken door zijn persoonlijke inzet. Dat 
betekent dat hij regelmatig afdelingen en centrales zal moeten bezoeken 
en tevens het contact met de partij-functionarissen moet onderhouden. 

Hij is de uitvoerder van het organisatorisch beleid van het hoofdbestuur, 
en belest met de voorbereiding van landelijke vergaderingen, congr:es
sen, publikaties van het hoofdbestuur e.d. 

Hij zal de dagelijkse correspondentie, de organisatie betreffende, voeren. 

Hij dient goede contacten met de pers en andere publiciteitsmedia te 
onderhouden. 

Hij moet in staat zijn gemakkelijk contacten te leggen met mensen. 
Ervaring in vergelijkbare fun_cties strekt tot aanbeveling. 

Sympathie met het politieke streven van de VVD wordt bij sollicitantèn 
aanwezig verondersteld. 

Eigenhandig geschreven sollicitaties met foto te richten aan m!. F. Kort
hals Altes, algemeen secretaris VVD, Koninginnegracht 57, Den Haag. 

Kandidaten moeten bereid zijn zich eventueel psychotechnisch te laten 
testen. 
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De VVD • 1n het parlement 

In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J. E.v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie in het parlement. 
Hij kan natuurlijk slechts beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten die de VVD in het parle
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerled':ln aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnenhot 1-A, 
Den Haag, telefoon 070-61 49 11. 

MR. STIKKER 

EN DE NOS 
Op zondagavond 11 maart zond de 

NOS een reportage uit over het leven 
van mr. D. U. Stikker, een van de op
richters van de VVD, die volgende 
maand tijdens het partijcongres te As
sen benoemd zal worden tot erelid. 

Het was zeker een goed idee van de 
NOS om aan een zo groot Nederlander 
als de heer S\Jikker een programma te 
wijden. Het zou echter journalistiek wel 
juister zijn geweest indien tevoren ver
meld was, dat de opnamen voor de film 
ruim een jaar oud waren. Door het 
ontbreken van deze mededeling was 
niet begrijpelijk waarom de heer Stik
ker zei geen lid van een partij te zijn. 
Nu wel de bekende tegenstelLing tot 
wijlen prof. Oud, maar niet Stikkers 
(ere) lidmaatschap van onze partij werd 
vermeld, werd de indruk gewekt alsof 
er een tegenstelling tussen de heer 
Stikker en de VVD zou bestaan. Wij 
zullen in het midden laten of dit de 
bedoeling van de NOS is geweest en 
slechts constateren dat men in het Gooi 
wat slordig met kostbaar filmmateriaal 
omspringt. 

De interventie van de heer Schermer
hom (waarvan de heer Stikker, naar 
hij ons vertelde, niet op de hoogte was) 
gaf alleen maar een giftige oude heer 
te zien, die achteraf kwam bewe,ren dat 
het ongetwijfeld Ouds bedoeling moet 
zijn geweest Stikker "helemaal kapot" 
te maken. Dit soort 0111waarschijnlijke 
en onbewezen beschuldigingen aan het 
adres van een overledene zijn tekenend 
voor Schermerhorn, niet voor Oud of 
Stikker. 

Met het einde van het (tweede) kabi
net-Biesheuvel in het zicht - op het 
moment dat we deze rubriek afsluiten is 
dat echter nog niet het geval - lijkt 
het vrij vruchteloos, dat de Tweede Ka
mer nog met de regering discussieert 
over begrotingen voor het lopende jaar. 
Echter toch ook weer niet zo vruchte
loos of de Kamer heeft in meerderheid 

-de (nieuwe) regering opgezadeld met 
een aantal beslissingen, die enige tien
tallen miljoenen zullen kosten. Aan deze 
of de volgende regering de moeilijke 
taak die miljoenen te vinden. Hoe moei
lijk die taak zal blijken te zijn, viel nog 
eens te beluisteren in de rede van de 
heer Joekes bij de behandeling van de 
begroting van economische zaken. Onze 
afgevaardigde stelde daarbij opnieuw 
bijzonder duidelijk, dat de inflatie het 
meest actuele probleem vormt. Lonen èn 
prijzen dreigen nog sterker te stijgen 

·dan bij de indiening van de begroting 
werd voorzien. 

Bittere woorden sprak de heer Joekes 
over de positie van de ondernemers. Het 
ondernemen in Nederland wordt steeds 
meer tot een bezoeking, zei hij. Het be
lastingpeil is daar niet vreemd aan, 
maar de hoofdoorzaken liggen elders. 
Als een ondernemer zijn rentabiliteit 
weet te "herstellen" gaat er steeds va
ker een gehuil van verontwaardiging op, 
met kreten als "exorbitante winsten". 
Als de ondernemer daarentegen zijn 
rentabiliteit niet weet te herstellen, 
wordt hij uitgescholden voor rotte vis 
omdat hij dan ten slotte een afdeling of 
misschien zijn hele bedrijf moet sluiten. 

Daar komt nu de campagne van de 
werknemersvakbeweging bij om niet al
leen voor de eigen leden (en hun func
tie genoten) meer dan het centraal af
gesproken percentage te eisen (wat de 
laagstbetaalden betreft zijn wij het 
daarmee als liberalen graag opnieuw 
eens), maar ook om te eisen dat het 
zgn. hoger personeel er op achteruit 
gaat. 

Dat is een dictatoriale houding, nu 
nog aangescherpt door stakingsacties 
ten nadele van de onderneming, waar
voor zeker in Nederland, waar de reëel 
besteedbare inkomens sinds de oorlog al 
sterk naar elkaar toegetrokken zijn, 
geen enkele reden is. Integendeel, aldus 
de heer Joekes, de toch al matige mate
riële aanmoediging om dóór te leren en 
meer echte, persoonlijke verantwoorde
lijkheid te aanvaarden, wordt er verder 
door ondergraven. 

De heer Joekes sprak verder zijn gro
te bezorgdheid uit over de werkgelegen
heidsvlucht, met name de vestiging van 
Nederlandse bedrijven in België: 1200 
Nederlandse bedrijven in België tegen 
nog geen honderd Belgische bedrijven in 
Nederland. Natuurlijk had de heer Joe
kes geen bezwaar tegen investeringen 
over landgrenzen heen. Maar als het een 
vlucht wordt, dan is het tijd de nood
vlag te hijsen, ook, ja vooral, in het 
belang van de werknemers. 

De beslissing tot intrekking van het 
subsidie aan de Centrale Kamer voor 
Handelsbevordering ontmoette bij de 
heer Joekes ernstige kritiek. Hij vroeg 
de regering nadrukkelijk van haar voor
nemen af te zien de steun aan de CKH 
binnen enkele jaren geheel stop te zet
ten. 

Evenals de heer Joekes had mr. Por-

~ 

theïne, die eveneens bij de behandeling 
van de begroting van economische za
ken het woord voerde, grote waardering 
voor beide bewindslieden op dat depar
tement. Sprekende over het Rapport 
van Rome, pleitte de heer Portheïne 
voor zorgvuldige bestudering daarvan, 
met inbegrip van de op het rapport ge
uite kritiek. Doen wij dat niet, en trek
ken we ook politiek te voorbarige con
clusies, dan komen wij terecht in een 
situatie van het Doomsday-syndroom 
(titel van het kritische boek van Mad
dox). 

De heer Portheïne vroeg verder bij
zondere aandacht voor de in de econo
mische commissie van de vergadering 
van de Raad van Europa in ontwikke
ling zijnde opstelling van een. consumen
tencharter. 

Aandacht vroeg hij eveneens voor de 
"wilde" vestiging van grote winkelbe
drijven. 

Sprekende over het toerisme, ver
klaarde de heer Portheïne de hoogte van 
de door de gemeente Amsterdam inge
voerde toeristenbelasting niet in het be
lang van de bevordering van het toeris
me te vinden. 

Verkeer en waterstaat 

In de openbare commissievergadering 
van Verkeer en Waterstaat had de heer 
De Beer een aantal duidelijke wensen 
naar voren gebracht. Hiervan maakten 
we in het vorige overzicht al melding. 
Die wensen werden bij de behandeling 
van de begroting in plenaire zitting in 
een aantal moties omgezet, die ook wer
den aangenomen. In een der moties 
werd de regering uitgenodigd in samen
werking met de gemeente Amsterdam 
nog dit jaar zo snel als technisch moge
lijk is met ~e verbetering van het Am-

Fractiecommissie 

voor regiona Ie 

problemen 
De Tweede-Kamerfractie van de 

VVD heeft besloten een commis
sie uit haar midden samen te stel
len die zich speciaal bezig zal 
houden met regionale (werkgele
genheids)problemen en dientenge
volge ook met de spreiding van de 
Rijksdiensten. 

Leden van deze fractiecommis
sie zijn de leden van de bijzondere 
Kamercommissie Spreidingsbeleid 
(mejuffrouw Kappeyne van de 
Coppello, de heren Van Aardenne, 
Van Dijk, Portheïne en Scherpen
huizen) alsmede mevrouw Veder
Smit en de heer Dees. 

De liberale leden van de com
missie Spreidingsbeleid zullen 
overigens vrijdag 13 april een 
werkbezoek aan Oost-Groningen 
brengen. 

Friesch Gror1ingsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven 

een veilige belegging met zeer hoog rendement · 

sterdam-Ri~nkanaal voort te gaan, een 
en ander met het oog op de duwvaart. 
Een tweede motie tot instelling van een 
Verkeersveiligheidsdienst werd eveneens 
aanvaard. De verkeersveiligheid werd 
voorts benadrukt in een motie van 
mevr. Smit-Kroes, beogende het gebruik 
van veiligheidsgordels verplicht te stel
len en speciale voorschriften inzake het 
vervoer van kinderen te geven. De 
VVD-wens met betrekking tot rijksweg 
15 (het geven van prioriteit aan het 
deel Doetinchem - Varsseveld) kon he
laas geen meerderheid verwerven, on
danks de aandrang, die de heer Koning 
hierop uitoefende. Het was ook de heer 
Koning, die nog eens pleitte voor het 
onvervuild laten van de Waddenzee. 

Het CBS 
Opnieuw heeft de Tweede Kamer zich 

bezig gehouden met de overplaatsing 
van een deel van het Centraal Bureau 
voor de Statistiek. Hierbij kwam drs. 
Van Aardenne met klem op voor de be
langen van het personeel. Juist omdat 
het nu om een gedeeltelijke overplaat
sing gaat kan z.i. het personeel, dat om 
bijzondel,'e redenen niet naar Heerlen 
kan meegaan, voor het hoofdbureau be
houden blijven. Overigens betoogde de 
heer Van Aardenne dat in het algemeen, 
dus in het kader van het spreidingsbe
leid, een algeheel onderzoek nodig is. 
Hij oordeelde zo'n onderzoek noodzake-

.. lijk, omdat het niet wenselijk lijkt, tel
kens als er sprake is van overplaatsing 
van een dienst, er een afzonderlijk de
bat over te voeren. Er zal over het tota
le spreidingsbeleid nog een debat moe
ten komen. Daarbij zal in belangrijke 
mate aandacht .geschonken moeten wor
den aan de arbeidsmarkt van Den Haag 
(Haagse agglomeratie). Nu is het zo, 
dat er voor het zgn. witteboorden-perso
neel in het algemeen nog een evenwicht 
op de Haagse arbeidsmarkt bestaat in 
tegenstelling bijv. tot Zuid-Limburg, 
waar het aanbod vele malen groter is 
dim de vráag. _ 

Een ander onderwerp, dat in de afge
lopen periode aan de · orde is geweest 
betrof de arbeids- en rusttijden voor 
schepelingen. Bij het debat daarover 
heeft eveneens drs. Van Aardenne het 
woord gevoerd. 

Vragen 
Ditmaal een zeer bescheiden aantal 

schriftelijke vragen van de zijde van de 
VVD-fractie. De heer Van Dijk richtte 
zich tot de minister van onderwijs en 
wetenschappen over de sluiting gedu
rende een week van de Amsterdamse 
Sociale Academie wegens een "werk
week" voor Vietnam. Indien, wat de be
richten hierover suggereren, deze werk
week "in het kader van het onderwijs" 
wordt ingepast, is de minister dan niet 
van mening dat de nagestreefde "poli
tieke bewustwording" weinig gediend is 
door werken voor één partij (Medisch 
Comité Nederland-Vietnam)? Welke 
maatregelen denkt de minister (even
tueel) te ~em.;m, opdat de gesignaleerde 
éénzijdige "politieke bewustwording", 
die in strijd is met de beste tradities 
van het Nederlands onderwijs, in de toe
komst voorkomen kan worden? 

Mevr. Smit-Kroes en de heren Keja en 
Ploeg hebben zich tezamen eveneens tot 
de minister van onderwijs en weten
schappen gewend met. vragen over de 
keuze van de plaats van samenvoeging 
van de Centrale Instituten Opleiding 
sportleiders te Overveen en Arnhem op 
Overveen. 

Promotie van vrouwelijke politie-offi
cieren is het onderwerp van vragen van 
mevr. Smit-Kroes en de heer Geurtsen. 
Gevraagd wordt of er een ministeriële 
beschikking bestaat, waarin gesteld 
wordt dat slechts drie vrouwen bevor
derd mogen worden tot de rang van 
Dirigerend Officier der rijkspolitie 3e 
klas, dit onafl)ankelijk van het feit of 
vrouwelijke politiefunctionarissen in 
aanmerking komen voor bevordering. 
Zo ja, is zo'n beschikking ·dan niet in 
strijd met de anti-discriminatoire opvat
tingen van de regering? En, zo willen 
beide VVD-Kamerleden dan ook nog 
weten of de bewindsman bereid is te 
bevorderen dat het promotiebeleid voor 
alle rijkspolitiefunctionarissen op gelij
ke wijze wordt toegepast. 

Een ,groot aantal Kamerleden, onder 
wie mevr. Veder-Smit en de heer Van 
Aardenne, heeft aan de regering vragen 
geste~ over de revalidatie-dagbehande

ling. 
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Liberale internat ionale bijeen • 1n lsrael 

Naar aanleiding van de on
langs in tsraël gehouden ver
gadering van de Liberale In
ternationale had onze mede
werker Van der Wielen een 
gesprek met de heren Geert
sema en De Koster. 

Algemene ver
gadering Assen 
1 Aanvulling punt 23 Beschrijvings-

• brief: benoeming van acht leden van 
het hoofdbestuur. Alsnog zijn kandidaat 
gesteld: 
voor de Rijkskieskring Den Helder: G. 
E. Ris te Schagen, door de afdelingen 
Heerhugowaard en Den Helder; voor de 
Rijkskieskring Groningen: J. H. G. Goe
man Borgesius te Aduard (aftredend), 
door de afdeling Groningen; door de 
Stichting Organisatie Vrouwen in de 
VVD: mevrouw mr. M. N. W. Dett
meijer-Labberton te 's-Gravenhage (af
tredend). 

De benoemingen, aan de orde bij de 
agendapunten 21, 22 en 23, zullen over
eenkomstig art. 49 van het huishoude
lijk reglement zonder stemming ge
schieden, aangezien geen tegen-kandida
ten zijn gesteld. 
2 Voor logies gelieve men zich tijdig 

• te wenden tot de heer A. J. L. Krans, 
v. d. Scheerstraat 7 te Assen, tel. 
05920-16597. 

Culturele commissie 
De Culturele Commissie vergaderde 

op 1 maart 1973 in Den Haag. Nadat de 
Commissie uitdrukking had gegeven 
aan ha~r gevoelens van spijt wegens 
het ontbreken van een culturele para
graaf in het Liberaal Manifest, heeft zij 
een begin gemaakt met de bespreking 
van de Discussienota Kunstbeleid. 

De Commiss.ie was unaniem van me
ning, dat de koppelsubsidies dienen te 
verdwijnen. De koppelsubsidies leiden 
tot veel problemen zoals het vraagstuk 
van de verhouding rijk-lagere overheden 
en het vraagstuk van de gemeentelijke 
autonomie. Ook zijn zij zeer hinderlijk 
voor de instantie die gesubsidieerd 
wordt, aangezien deze op deze wijze 
soms met drie overheden te maken 
heeft. De Commissie sprak als wens uit, 
dat in de toekomst de gesubsidieerde in
stelling met met meer dan één subsidië
rende instantie te maken krijgt. 

Met vier man was Nederland verte
genwoordigd op de vergadering van het 
dagelijks bestuur van de Liberale Inter
nationele, die enige weken geleden in 
Israël . werd gehouden: onze geestver
wanten mr. W. J. Geertsema, H. J. de 
Koster, dr. C. Berkhouwer er S. J. van 
den Bergh. 

Er is op deze bijeenkomst, aldus mr. 
Geertsema in een gesprek, dat we met 
hem in gezelschap van de heer De Kos
ter hadden, voornamelijk aandacht ge
schonken aan de politieke toestand in de 
wereld en vooral is de situatie in het 
Midden-Oosten besproken. Ten aanzien 
van deze "brandhaard" bleek er onder 
de liberale leiders vrij grote overeen
stemming te bestaan. Men kon pa
rallellen trekken met Vietnam en met 
India-Pakistan in deze : .• n, dat in deze 
twee gevallen toch wel duidelijk is ge
bleken, dat men door middel van directe 
onderhandelingen tot een oplossing kan 
komen van soms diepliggende conflic
ten. De Israëlische liberalen vonden het 
uitermate prettig dit standpunt in zo'n 
internationaal gezelschap te mogen ho
ren. Hierbij moet men wel in aanmer
king nemen, dat Israël tot nu toe het 
enige land buiten Europa is, dat lid is 
van de Liberale Internationale. Op het 
lidmaatschap van de Lib. Internationale 
kwam mr. Geertsema overigens later in 
het gesprek nog terug. De Israëliërs 
hadden er alle })egrip voor, dat men zich 
in het algemeen op het standpunt van de 
bekende resolutie van de V.N. van no
vember 1967 stelde, al heeft Israël ten 
deze wel enige restricties. Israël heeft 
zich al lang op het standpunt gesteld, 
dat er onderhandeld moet worden om 
het conflict met de vijandige Arabische 
buurlanden tot een einde te brengen. 
Als de Arabische landen dan niet samen 

met de Israëli's om één tafel willen 
gaan zitten, dan moet de Cyprus-formu
le maar worden gevolgd; d.i. onderhan
delen via een eventuele bemiddelaar in 
één gebouw. 

Het D.B. van de Lib. Internationale 
heeft zich verder bezig gehouden met 
het vraagstuk van het terrorisme, waar
bij men wel moet bedenken, dat op het 
tijdstip, dat men in Jeruzalem bijeen 
was, het incident met het Libische pas
sagiersvliegtuig en de moord op drie di
plomaten in Khartoem nog niet hadden 
plaats gehad. Besloten werd een aanbe
veling naar alle landen te laten uitgaan 
om zich-aan te sluiten bij de verdragen 
van Den Haag en Montreal, waarbij een 
land de verplichting op zich neemt de 
bepalingen t.a.v. het terrorisme in de 
strafwetgeving op te nemen. Nederland 
heeft dat overigens al gedaan. 

Derde belangrijke onderwerp: het lid
maatschap van de Liberale Internatio
nale, waarvan zoals gezegd, tot nu toe 
alleen Europese landen lid zijn en Is
raël. Met andere woorden: de Lib. Inter
nationale is nog vrijwel uitsluitend een 
Europese aangelegenheid. We moeten 
echt de naam (en dus ook de doelstel
ling) waarmaken, nl.: komen tot een 
World Liberal Union. Er zijn in die 
richting al enige symptomen. Met India 
bijv. bestaat een zeer goede verbin
ding. 

De heer De Koster vertelde contact op 
te willen nemen met de liberale oud-pre
mier van Nieuw Zeeland, MarshalL Ook 
met de Canadees Trudeau zal het bin
nenkort tot een gesprek komen. Als er 
eenmaal één schaap over de brug is, 
zullen er, naar gehoopt mag worden, 
wel meer volgen. De heer De Koster 
denkt in het voorjaar naar Canada te 
gaan en dan Trudeau te ontmoeten. 

GEEN TIJDVERLIES ! 
SNEL DOKKEN BIJ ELKE WATERSTAND 

N.V. Scheepswerven "Piet Hein" v.d.7 .d~ 
FA. W. SCHRAM & ZONEN 

TELEFOON 

BOLNES/PAPENDRECHT 
NIEUWBOUW en REPARATIE 

e twee dwarshellingen van 115 m 
e overdekt dubbel droogdok van 115 m 
e twee droogdokken VOOR ELK GETIJ 

van 104 en 93 m 
e snel schroefwisselen, kleine roer- en 

stevenreparaties in HEFDOK 

BOLNES 01804- 13644*- 13409 
ROTTERDAM 010- 139275* 
PAPENDRECHT: 01850- 51222*- 51466 

N.V. AANNEMING$- EN HANDELSBEDRIJF 
FLIP MOL 

is gevestigd te Hendrik ldo Ambacht, maar ...• is 

DOOR HET GEHELE LAND ACTIEF 
op het gebied van: 

het bouwen van ZWEMBADEN, BEMALINGSGEBOUWEN, TUNNELS, 
VIADUCTEN, BETONFUNDA TIES, enz. 

en 

het L.itvoeren van DROOG- EN NAT GRONDWERK, ZUIG· EN PERSWERK 
OEVERVERDEDIGINGEN, KRAANBANEN, HELLINGEN 

etc., alsmede het geven van uitgebreide adviezen op water
bouwkundig gebied. 

Kantooradres: Waalstraat 1, Hendrik ldo Ambacht (postbus 3). 
Telefoon: 01858 - 3977 (meer lijnen}. Privé 01850 • 31479. 

Er is intussen in Israël niet alleen 
vergaderd. De Nederlanders hebben te 
zamen of afzonderlijk met tal van voor
aanstaande figuren en ook wel met par
ticulieren gesproken en voorts verschil
lende delen van het land bezocht. De 
heer De Koster heeft - als particulier 
- aan de oever van het Suezkanaal 
gestaan en ook de hoogvlakte van Golan 
bezocht. Samen hebben de heren De 
Koster en Geertsema een gesprek gehad 
met de Israëlische minister van buiten
landse zaken Eban en daarbij nog eens 
uitdrukking gegeven aan het Neder
landse standpunt, dat uitgaat van de 
eerder genoemde resolutie van novem
ber 1967. Ook de EEG is ter sprake 
gekomen. De vergrote EEG heeft een 
negatieve invloed op de handel van Is
raël met Europa. De Israëlische han
delspositie in Engeland is door de toe
treding van dit land tot de Gemeen
schap achteruitgegaan. 

De heren Geertsema en De Koster 
hebben tegenover Eban begrip getoond 
voor de nadelen van het stelsel van pre
ferentie, dat te ingewikkeld is. Er moet 
een herziening komen voor de ontwikke
lingslanden, waartoe Israël overigens 
eigenlijk niet behoort. Gesproken is over 
één regime voor alle - Middellandsche 
zee-landen, maar dat zal in verband met 
de bijzondere positie van Israël nog wel 
niet terstond te verwezenlijken Zijn. 

Dankbaar 
In het gesprek met Eban, maar ook 

met premier Golda Meir en anderen is 
de heren Geertsema en De Koster op
nieuw gebleken, dat Israël Nederland in 
zeer veel opzichten bijzonder dankbaar 
is. Deze dankbaarheid geldt vooral ook 
de wijze, waarop Nederland in Moskou 
en Warschau de Israëlische belangen 
behartigt, waarbij de emigratie van Jo
den zo'n enorme rol speelt. 

De vertegenwoordigers van de Libera
le Internationale hebben officieel een 
bezoek gebracht aan Bethlehem; de 
heer Geertsema trad daarbij op, als 
plaatsvervanger van de Luxemburger 
Thorn, als leider van het gezelschap. 
Het kwam als een verrassing, dat de 
Arabische burgemeester van Bethlehem 
een politieke rede tot het gezelschap 
hield. Zeer concreet onderwerp in die 
rede was het bezwaar van de Arabieren 
tegen het vestigen van Joodse nederzet
tingen in de onder militaire administra
tie staande gebieden. De burgemeester 
deed over de hoofden van het gezel
schap heen een beroep op de wereld om 
Israël ervan te weerhouden op deze weg 
voort te gaan. 

In zijn antwoord heeft de heer Geert
sema zich op het standpunt gesteld, dat 
het niet aan dit gezelschap was hierover 
uitspraken te doen, maar hij verklaarde 
het een goed ding te vinden dit soort 
bezwaren in "bezette" gebieden te kun
nen aanhoren. Op zichzelf vond de heer 
Geertsema het een gunstig teken, dat in 
deze situatie een Arabische autoriteit zo 
onomwonden zijn kritiek kon uiten. 
Hierbij had de heer Geertsema uiter
aard in zijn achterhoofd, dat dergelijke 
kritiek tijdens de Duitse bezetting in Ne
derland niet alleen niet openlijk kon 
worden geuit, maar dat dit, indien het 
zou zijn gebeurd ook niet straffeloos 
zou zijn gebleven. 

Dajan 
De heer De Koster heeft o.a. nog een 

lang gesprek gehad met de Israëlische 
minister van defensie Mosje Dayan, die 
hij een kleurrijke, intelligente, dynami
sche figuur noemde. Dayan is de enige 
waarvan je kan zeggen, dat hij in deze 
eeuw twee oorlogen heeft gewonnen! 
Dayan gaf de heer De Koster een inte
ressante analyse van oorlogen in deze 
tijd en onverhoopte oorlogen in de toe
komst. Volgens Dayan zullen oorlogen 
zich in dè derde dimensie voltrekken: in 
de lucht. Dayan voorspelde, dat in de 
komende vijf à tien jaren meer dan de 
helft van het defensiebudget van Israël 
aan de luchtmacht zal worden besteed. 
Z.i. zijn het allerbeste leger en de aller· 
beste vloot volmaakt zonder enig effect 
of nut, wanneer niet otrer een luchtover
macht wordt beschikt. 

"En dat verklaarde een landmachtge
neraal", voegde de heer De Koster hier
aan veelbetekenend toe. 
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Telders' leven en werk 
Onze medewerker A. C. W. van der 
Vet bespreekt het boek "Levensbe
schrijving van prof. mr. B. M. Telders". 

Prikkels 
.e Televisie-recensent W. Jung
mann in een bespreking van een 
breed opgezet Nationaal Onder
zoek Persmedia 1972: "Nog op
vallender is het, dat de VPRO-le
den die van alle andere omroepen 
soms verre overtreffen in toegang 
tot de weldaden van onze con
sumptie-maatschappij. Ze zijn dus 
blijkbaar welgestelder en geven 
zich graag over aan de vreugden 
van de auto en de tweede auto, 
het eigen huis en het tweede 
eigen huis. Dit ondanks de vinger:, 
die in het ;,orogramma-aanbod van 
hun omroep vaker dan elders 
waarschuwend en vermanend 
wordt geheven tegen verspilling, 
vervuiling, en noem maar op. Je 
zou de indruk kunnen krijgen, dat 
het gemiddelde VPRO-lid, cultu
reel, politiek en sociaal geënga
geerd, toch ook een tikkeltje sno
bistisch is." 
e Minister Van Veen kort gele
den in het NOS-televsieprogram
ma Interpellatie: "Elke student 
kost de gemeenschap gemiddeld 
18.000 gulden per jaar. Ik vind 
het niet onbillijk, dat een student 

6 pct. van die studie moet betalen. 
Zeker niet wanneer we letten op 
de enorme problemen die ons in 
de komende jaren te wachten 
staan." 
e Frits van der Poel in "Het 
Vrije Volk" over de eventuele op
neming van confessionelen in een 
kabinet-Den Uyl: "Zes confessio
nelen in je pels is toch wel wat 
veel om de maatschappij te her
vormen. Ik denk dan ook dat de 
maatschappij helemaal niet her
vormd zal worden door het kabi
net-Den Uyl. Maar dat zien we 
morgen dan wel weer." 
e Het socialistische oud-Kamer
lid J. de Kadt in het weekblad 
"Accent": "Arbeiderisme en radi
calisme hebben zich blijkbaar 
meester gemaakt van de leiding 
der Nederlandse vakbeweging, on
geacht of die van socialistische of 
van confessionele afkomst is." 
e De voorzitter van de Indus
triebond NVV, de heer Arie Groe
nevelt, in een interview door 
Trouw over de inkomenspolitiek: 
"Zij vragen zich af waarom een 
kleuterleidster onderbetaald en 
een professor overbetaald moet 
worden. Een kleuterleidster is 
veel belangrijker dan een profes
sor. Zij staat aan het begin van 
een stuk vorming, terwijl een pro
fessor alleen de kantjes wat moet 
bijschaven." 

"Liberalen schijnen zichzelf niet be
langrijk genoeg te vinden om archieven 
na te laten." Ironische woorden -- in 
hun algemeenheid echter helaas ook 
juiste woorden. Men vindt ze in 't voor
woord, door prof. mr. N- E. H. van Es
veld als voorzitter van het curatorium 
der Prof. mr. B. M. Teldersstichting ge
schreven, voor het boek "Levensbe
schrijving van prof. mr. B. M. Telders". 
Dat boek is, met steun van het Leidse 
Universiteitsfonds en het Legatum Vis
sereanum, op 9 maart bij Martinus Nij
hoff, 's-Gravenhage, verschenen. (f 30.-). 

De Teldersstichting is opgericht op 6 
april 1954. Haast 19 jaar nadien komt 
zij met een poging tot portret van de 
man naar wie zij waarachtig niet alléén 
maar genoemd zal zijn omdat hij de 
laatste voorzitter is geweest van de Li
berale Staatspartij (gekozen op 24 sep
tember 1938). In die opmerking schuilt 
geen verwijt; om te beginnen heeft prof. 
Van Esveld gelijk met zijn opmerking: 

"Het bijeengaren van materiaal was 
moeilijk. Van (liberálen als) Treub, 
Goeman Borgesius en ook Telders is 
vrijwel niets aan correspondentie over
gebleven. Van Groen van Prinsterer, 
Kuyper, De Savornin Lohman en Aal
ber!::e bestarm vrijwel complete archie
ven." 

Niet van Telders. 

Zeker, in 1948 zijn Telders' "Verza
melde Geschriften", verschenen, maar 
die bevatten zijn juridische, filosofische, 
politieke beschouwingen en men moet 
die wel heel aandachtig lezen om er per
soonlijke toetsen in te vinden die het de 
lezer toestaan, de méns Telders nader te 
komen. 

Is dat laatste wel mogelijk voor de 
lezer van het zojuist verschenen (en zeer 
verzorgd uitgegeven) boek? 

Ik beantwoord die vraag met een "ja" 
-- zij het aarzelend. 

Het boek is geen biografie, maar een 
bundeling van vijf beschouwingen waarin 
verschillende aspecten van wijlen Tel
cters worden behandeld: zijn broer, ir. C. 
S. Telders. ~chrijft over "Ben" en dat is 
natuurlijk het meest menselijke stuk in 
die zin dat ons hier de meest intieme 
blik in de persoonlijkheid van Telders 
wordt vergund. A. W. Abspoel schrijft 
over "professor Telders in de politiek" 
en ook deze bijdrage van deze (moet ik 
het in dit blad eigenlijk wel zeggen?) 
gewetensvolle en bekwame journalist 
brengt ons de mens Telders nader. Mr. 
L. Erades schrijft over Telders en het 
Volkenrecht, mr. ir. G. Oudemans over 

DE PROF. MR. B.M. TELDERSSTICHTING 

een politiek-wetenschappelijke studiestich
ting op liberale g1:ondslag zoekt een 

HOOFD VAN HET 
WETENSCHA PP E LIJK 

BUREAU 

Zijn taak zal zijn om in nauwe samenwer

king met het wratorium van de stichting 

rapporten op te stellen en tevens leiding

gevend en coördinerend op te treden bij 

het werk van de stichting. Gedacht wordt 

aan personen in de leeftijd van 30 à 40 jaar 

met belangstelling voor wetenschappelijk 

werk, die reeds de nodige leidinggevende, 

maatschappelijke en journalistieke erva

ring hebben opgedaan en in staat zijn een 

rapport goed te redigeren. Voor de functie 

is vereist dat sollicitanten zijn afgestu

deerd in de economie, de rechtsweten

schappen of een van de sociale weten

schappen. Zij dienen in hun studietijd of 

in hun praktijk reeds van intensieve be

langstelling in onderzoek te hcbben blijk 

gegeven. 

Met de hand geseltreven sollicitatiebrieven verge
zeld van een recente pasfoto voor 26 maart a.s. 
te richten aan de Nederlandse Stichting voor 
Psychotechniek, Wittevrouwenkade 6, Utrecht, 

onder nummer V.D. 16051. 

Vrijdag 16 maart 1973 - 9 

PROF. MR. 8. M.TELDERS 

de ontwikkeling van het octrooirecht, 
prof. dr. R. A. V. baron van Haersolte 
over Telders als "Hegeliaan der vrij
heid". Alles onderwerpen die markante 
facetten van Telders' werk en leven dui
delijk maken. 't Lijkt me daarbij nuttig 
erop te wijzen dat dit geen "gemakke
lijk·' boek ir; niet alle auteurs schrijven 
een snijdig proza en bovendien moest 
ieder hunner zijn best doen om binnen 
het hem toegemeten bestek veel te zeg
gen. 

Inderdaad veel, want ook al schijnen 
liberalen zichzelf dan niet belangrijk ge
noeg te vinden om archieven na te la
ten, uit dit boek blijkt niet alleen zonne
klaar wat een belangrijk man in de Ne
derlandse samenleving van vóór 1940 
Telders is geweest, en hoe verbluffend 
veelzijdig hij was, maar ook wordt het 
ons duidelijk dat deze man over een 
buitengewone werkkracht moet hebben 
beschikt. Alles wat hij heeft geschreven, 
gesproken, gedaan, als hoogleraar, poli
ticus, jurist, filosoof, is tot stand geko
men voordat zijn 38&te levensjaar vo,
eindig-d was... Hij werd geboren op 19 
maart 1903; zijn leven in vrijheid ein
digde op 18 december 1940. Via de ge
vangenis in Scheveningen, Düsseldorf, 
de concentratiekampen Vught, Buchen
wald en Bergen-Belsen werd hij naar 
zijn vroege, harde dood gezonden. Ne
gen dagen voordat Britse troepen Ber
gen-Belsen binnenrukten, bezweek hij 
aan vlektyfus. 

Integriteit 
V "elzijdighcid, grote we:-kkracht, eru

ditie, dat zijn benijdenswaardige eigen
schappen. MaarTelders had er meer; op 
vele ogenblikken in zijn4bl feit toch tra
gische leven heeft hij blijk gegeven van 
volstrekte integriteit, van grote per
soonlijke moed. Het boek biedt er tref
fende voorbeelden van: 

--- Telders is een der (niet al te talrij
ke .... ) Nederlandse politici geweest die 
onmiddellijk na de laffe inval der Duit
sers in mei 1940 de toestand helder heb
ben ingezien. Dat inzicht heeft hij "zo 
dikwijls dat nodig en nuttig leek, ge
vraagd of ongevraagd, ook openlijk uit
gedutgen" (Abspoel). "In nota's en ad
viezen aan" Nederlandse ambtsdrager:~ 
en colleges en in artikelen in "De Nieu
we Rotterdamsche Courant", in "Het 
Liberale Weekblad" en in "De Gide" gaf 
hij steun en richting aan de vooral in de 
eerste tijd gedesorganiseerde publieke 
opinie;" 

--· Toen prof. m::. R. P. Cleveringa 
voornemens was publiekelijk in een col
lege aan de Leidse universiteit te pro
testeren tegen het ontslag, door de be
zetter gegeven aan de joodse jurist prof. 
mr. E. M. Meijers (de zo vermaard ge
worden rede van 26 november 1940 die 
stimulans voor verzet onder de studen
ten is geweest) deed hij aan zijn collega 
Telders mededeling van dat voornemen. 
Diens onmiddellijke reactie was: "Laat 
mij dat doen. Ik ben ongetrouwd." 

···- Telders hee1it van het eerste ogen
blik af sceptisch en argwanend ~estaan 
tegenover de oprichting van De Neder
landsche Unie; het Driemanschap leek 
hem al direct tot op zekere hoogte be
reid, de bezetter tegemoet te komen. In 
Het Liherale Weekblad van 16 augustus 
1940 werd de Unie verweten zich "reeds 
voor de helft aan de ideeën der N.S.B., 
te hebben geconformeerd". Zelf stelde 
Telders in het openbaar dat "tijden van 
wereldberoering niet, zoals men vaak 
meent, bij uitstek geschikt (zijn) om 
hervormingen in staatsbestuur en socia
le ordening aan te brengen." Duidelijker 
kon men als liberaal in die dagen noch 
Duitser noch N-S.B-er laten weten dat 
men in oorlogstijd niet tot enig trans
igeren bereid was. 

·-- Van geestkracht gesproken: In 
Vught, al meer dan drie jaar gevangene, 
der Duitsers, schreef hij onder schuil
naam een artikel "Reactie contra libera
lisme in octrooizaken" dat het kamp 
uitgèsmokkeld werd en in 1944 in het 
blad De Industrieere Eigendom ver
scheen. 

Telders, de veelzijdige (hij, achterneef 
van Louis Couperus, was ook liefhebber 

Vervolg op pagina 10 
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In deze rubriek publiceren 
wij enkele van de brieven, die 
de redactie van lezers ontving. 
De redactie behoudt zich daar
bij het recht voor stilistische 
wijzigingen aan te brengen 
enJof naar haar oordeel te 
lange bijdragen te bekorten, 
uiteraard zonder de kern van 
het betoog aan te tasten. 
Briefschrijvers die menen dat 
hun bijdrage niet of onjuist is 
opgenomen, kunnen in beroep 
gaan bij de redactieraad, pfa 
algemeen secretariaat VVD, 
Koninginnegracht 57, Den 
Haag. Onleesbare en anonieme 
brieven verdwijnen zonder par
don in de prullenmand. 

Mijn 

• IS ... 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Herziening bestuurssysteem 

In het Liberaal Manifest - dat naar 
ik hoop een goede basis mag worden 
voor het standpunt van de partij bij de 
volgende verkiezingen - is over de be
stuurlijke organisatie een paragraaf op
genomen, die naar mijn mening onvol
doende mogelijkheid tot verbetering 
biedt. Een verdere verdieping in de doel
matigheid van onze bestuursorganisatie 
is nodig om deze aan de moderne eisen 
aan te passen. 

Over de bestaande situatie en de voor
stellen van het Liberaal Manifest het 
volgende: Thans is de burger bij drie 
bestuurslagen betrokken door er zijn 
vertegenwoordigers voor te kiezen. 
Wijkraden komen als experiment voor, 
maa.r hebben geen wettelijke basis en 
evenmin een duidelijke plaats. 

Herverdeling 
In het voorstel van het Liberaal Mani

fest blijft deze organisatie in hoofdzaak 
ongewijzigd. Er wordt alleen wat aan 
gedokterd. De provincies worden wat 
kleiner, de gemeenten wat meer gelijk
getrokken door de grootsten te splitsen 
en de kleinsten samen te voegen. Een 
herverdeling van het totale takenpakket 
der overheid over de drie bestuurslagen 
wordt aanbevolen, maar de:zJe drie lagen 
worden niet in wezen ter discussie ge
steld. 

Ik sta volledig achter de beperking 
der besl-issingsbevoegdheid tot drie ge
kozen bestuurslagen. Maar de vraag is 
of die drie lagen worden afgeleid uit de 
bestaande of dat een geheel nieuwe or
ganisatiest:ructuur moet worden opge
zet. Duidelijk is dat de provincies in 
hun huidige vorm geen politieke rol spe
len, wel een controlerende. Maar die 
controlerende functie kan evengoed 
worden uitgeoefend door ee gedecentra
liseerd rijksapparaat, zoals dat nu reeds 
werkt. Men denkt aan de farmaceuti
sche inspecties voor de volksgezo~-
de provinciale directies voor de volks
huisvesting e.d. Op het gebied van de 
volkshuisvesting vindt thans zelfs één 
doublure plaats, omdat provinciale en 
rijksdiensten er dezelfde taken beoorde- -
len. Juiste beslissingen worden opge
schort of vermeden om de andere over
heidsdienst te ontzien. Dat heeft een 
eindeloos en kostbaar controlesysteem 
tot gevolg, dat in vele gevallen zijn doel 
ver voorbij schiet. Dat wordt voor de 
kiezer erg ondoorzichtig.I:q het Ltberaal 
Manifest is sprake van een herverdeling 

in provincies, maar ni·et meer dan twin
tig. Dat verandert in wezen niets; een 
halve provincie spreekt evenmin aan 
als een hele. 

Drie lagen 
Mijn gedachten gaan uit naar een ge

heel nieuwe organisatiestructuur, die de 
bevolking wel aanspreekt. 
- Nationaal de '[Olksvertegenwoordi
ging, waaronder een gedecentraliseerd 
ambtelijk apparaat, dat de regionaal 
controlerende functies, die thans door de 
provincies worden uitgeoefend, kan 
overnemen onder verantwoordelijkheid 
van de nationale regering. 
- Gemeentelijk de gekozen gemeente
raden met grotere directe bevoegdheden 
dan thans. Daarbij kan ik me heel goed 
verenigen met de minimumgrens van 
20.000 inwoners, zoals die in het Libe
raal Manifest worden genoemd. De gro
te gemeenten moeten dan mijns inziens 
de functie vervullen, die aan de provin
cie of het gewest was toebedacht. 
- De derde bestuurslaag komt in mijn 
visie beneden die der gemeenten. Een 
soort deelgemeente dus. Voor de grote 
gemeenten l{an dit een wijkraad zijn, te 
vergelijken met de gemeente volgens 
het plan van het Liberaal Manifest, voor 
kleinere gemeenten een dorpsraad. Deze 
derde bestuurslaag zou een afgeleide 
functie kunnen hebben, bijvoorbeeld bin
nen een door de gemeenteraad vast te 
stellen budget met uitvoeringstaken op 
al die specifieke terreinen, die door de 
grote omvang van een gemeente wel 
eens wat te ambtelijk worden afge
daan. 

Betrokkenheid 
Dan valt te verwachten dat elk van 

deze bestuurslagen de bevolking vol
doende zal aanspreken omdat zij zich er 
bij betrokken voelt. Zo nou Amsterdam 
bijvoorbeeld in de Bijlmermeer meer een 
eigen wijkraad moeten hebben en mis
schien ook wel een landelijke kern als 
Ransdorp, die ook tot Amsterdam be
hoort, maar nu door zijn geringe om
vang te weinig aan zijn trekken komt. 
Op deze wijze kan de grote afstand tus
sen kiezer en gekozene enigszins wor
den overbrugd zonder dat daarvoor al
lerlei onoverzichtelijke regelingen nodig 
ZJijn. Evenmin behoeft er dan een vierde 
bestuurslaag tè worden ingesteld. Ik 
hoop dat deze ontboezemingen mogen 

leiden tot een discussie opdat wij geza
menlijk een vorm kunnen vinden voor 
een doeltreffender en overzichtelijker 
bestuur. 

JHR. IR. S. LAMAN TRIP, Den Helder 

Prof. Telders 
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van de letteren, voorts een bekwaam 
pianist, een kenner van wijnen en genie
ter van een goede tafel - wie het menu 
ziet van zijn promotiediner, die loopt 
het water om de tanden - een briljant 
causeur, een goed docent) moet een
eigenaardig ontzag hebben afgedwongen 
aan veel mensen. Zelfs in Buchenwald 
schreeuwde het SS-rapalje hém niet toe; 
het was .,Herr Telders". Daarvan heeft 
hij gebruik gemaakt; in de concentra
tiekampen waarheen hij werd gesleept 
wist hij bij de administratie te komen 
en daar, door behendig manipuleren ve
le, vele slachtoffers te redden van exe
cutiepelotons. 

Was Telders een soo:1: supermens? 
Geenszins. 

Hij had fouten en tekortkomingen: hij 
kon bijv. hooghartig zijn, en wBJt onge
duldig. En dat wordt in deze bundel op
stellen niet verbloemd; dit is gelukkig 
geen poging tot hagiografie geworden, 
geen zaligverklaring. 

Het is een boek dat ons hoe 
,.zwaar" hier en daar ook geschreven -
nader brengt tot een mens van wie al
thans déze lezer zegt: .,Wat had ik hem 
graag heel goed willen kennen!" 

Het is bovendien een boek (en dat 
danken we dan vooral aan de heldere 
beschouwing van de heer Abspoel) dat 
ons over de geschiedenis van de Libera
le Staatspartij in de laatste jaren vóór, 
en de eerste periode van de bezetting 
van Nederland veel belangwekkends 
meedeelt. Met Telders als centrale fi
guur - ja, allicht. Want dat wás hij in 
die dagen. Helaas veel te kort. 

v.d. V. 
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• Milieudefensie 
Het artikel: "Milieudefensie stelt ten

denti-euze vragen" van de heer P. Ch. 
Vogely in Vrijheid en Democratie van 5 
januari jl. heeft de Vereniging Milieude
fensie in een kwaad daglicht gesteld. 
Vooral de slotopmerking van genoemd 
artikel kwam voor mij hard aan, te 
meer daar ik sinds december 1972 be
stuurslid van de VMD ben. Het zij mij 
daarom vergund een aantal opmerkin
gen te maken; met nadruk wi;!;_ ik er op 
dat ik dit niet namens het bestuur van 
VMD doe, maar als verontrust VVD-er, 
tevens medewerker van de VMD. 

1. Naar mijn mening zijn een aantal 
van de vragen van MD onzorgvuldig ge
steld, het is echter beslist niet de bedoe
ling geweest tendentieus te zijn. 

2. Ik heb alle waardering voor de 
zorgvuldige wijze waarop de heer Voge
ly de vragen beantwoord hP.eft; hierme
de wil ik niet zeggen dat al zijn menin
gen de mijne zijn. 

3. De commentaren op de VVD-stand
punten, zoals die in MD verschenen, zijn 
niet van het niveau, dat van een vereni
ging als MD verwacht mag worden. 

4. De conclusie van de heer Vogely 
dat de VMD niet vÓldoet aan de criteria 
voor een goede actiegroep is gebaseerd 
op één contact tussen de heer Vogely en 
de VMD. Iedereen die iets meer met de 
VMD te maken heeft gehad zal deze 
conclusie als onjuist ervaren. 

5. Het maandblad Milieudefensie is, 
evenals Vrijheid en Democratie, een 
verenigingsblad, gekoppeld aan het lid
maatschap van de· vereniging; losse 
nummers zijn verkrijgbaar (à f 2,50, bij 
de VMD, Herengracht 109, Amster
dam). 

6. Tot de doelstellingen van de VMD 
behoort o.a.: ,.het zich tot de overheid 

richten met wensen, verzoek- en be
zwaarschriften". Als uiterste redmiddel 
beschouwt de vereniging het volgen van 
gerechtelijke procedures. Deze zuiver le
gale handelwijze is volkomen in strijd 
met de uitspraken van de heer Vogely: 
.,zodat de acties eigenlijk niets anders 
zijn dan scheldpartijen op de bestaande 
orde", en, even verder: .,men komt niet 
met constructieve adviezen etc." De 
heer Vogely zou er goed aan doen zich 
eens in de publikaties van de VMD te 
verdiepen. 

7. De heer Vogely merkt, met betrek
king tot de bedreiging voor de Zeeuwse 
bevolking door de storm op 13 novem
ber jl. op: ,.Wij hebben die nacht wak
ker gelegen. De Vereniging Milieudefen
sie niet. Waarom zouden ze ook, enz." 
Deze tendentieuze, ja zelfs beledigende 
opmerking dient hij naar mijn mening 
terug te nemen. 

8. De VMD wil zich strikt neutraal 
opstellen en met alle politieke partijen 
relaties onderhouden, een beleidslijn die 
tot nu toe, ook ten aanzien van de VVD, 
gevolgd is. 

Slotopmerking: 
Zowel het feit dat de heer Vogely de 

VMD verdacht maakt als de strekking 
van de ', MD-commentaren als zou de 
VVD geen milieustandpunt hebben, dra
gen bij tot het ontstaan van een weder
zijds wantrouwen. 

Met dit wantrouwen is noch de zaak 
van de VVD, noch die van de VMD 
gediend. 

H.H. POORTMAN, Rotterdam 

• Zuid-Afrika 
In Vrijheid en Democratie van 16 fe

bruari publiceerde u een aantal stellin
gen over het apartheidsbeleid van Zuid
Afrika opgesteld door de commissie 
voor buitenlandse politiek. Vooraf zou 

ik gaarne willen stellen dat het woord 
,.apartheid" niet deugt; het zou vervan
gen moeten worden door ,.eigensoortige 
ontwikkeling", hetgeen een juistere aan
duiding is. Apartheid is een denigreren
de benaming voor mij en vele vrienden 
van Zuid-Afrika . 

En nu mijn visie op de door u gepubli
ceerde stellingen: 

Het beleid in Zuid-Afrika leidt niet tot 
discriminatie naar ras of huidskleur. In 
Zuid-Afrika vindt u niet meer of minder 
discriminatie dan in ons land. Zuid-Afri
ka tracht door haar beleid juist discri
minatie te voorkomen en het is uniek 
hoe men daar de problemen van een zo 
gemengde bevolking tracht op te los
sen. 

Pasklare oplossingen zijn er niet. Men 
werkt aan verantwoorde oplossingen en 
die zullen er ook komen. 

Boycot en isolement leiden nergens 
toe en zijn absurd. De Nederlandse re
gering moet niet denken dat zij beter 
kan regeren dan de Zuidafrikaanse. · 
Men schaamt zich er soms voor Neder
lander te zijn als men ziet wat hier 
allemaal mogelijk is. 

Een dialoog met Zuid-Afrika hoeven 
we niet uit de weg te gaan. Maar dan 
over onze wederzijdse problemen. Laat 
Zuid-Afrika ons bijvoorbeeld eens ver
tellen hoe ,.studenten" moeten studeren, 
hoe drugmisbruik en -handel aangepakt 
moeten worden, hoe het leger nog een 
leger kan zijn, hoe sociale wantoestan
den voorkomen kunnen worden. Er zijn 
hier veel problemen, die men niet kan 
oplossen en waarbij Zuid-Afrika zeker 
van advies kan dienen. 

Een dialoog kan verhelderend werken 
maar niet een dialoog van ,.farizeeërs" 
tegenover "zondaars". Tot slot wil ik 
opmerken dat de Nederlandse overheid 
en ons volk best een voorbeeld kunnen 
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Pensioenvrije beroepen 

Naar velen wel zullen weten, hebben 
de regering en het parlement zich in 
1972 bezig gehouden met de manier, 
waarop uitoefenaren van vrije beroepen 
als arts, advocaat en kleine zelfstandi
gen hun oudedagsvoorziening op een be
tere manier kunnen regelen, met meer 
vrijstelling dan de f 5.000 -- straks 
f 7.500, die thans fiscaal aftrekbaar 
zijn. Voor de laatste groep heeft dit ge
resulteerd in de wet oudedagsvoorzie
ning kleine zelfstandigen, die een ver
dubbeling van het aftrekbaar bedrag 
mogelijk maakt. De beroepsbeoefenaren 
kregen een tweetal wetten te slikken, 
die uit liberaal oogpunt niet erg mooi 
zijn. Ze zijn gekoppeld. Het komt hierop 
neer, dat voor groepen beroepsbeoefena
ren, zoals huisartsen, medische specia
listen, tandartsen etc. een veel grotere 
aftrek voor hun oudedagsvoorziening 
mogelijk wordt. Maar de prijs, die zij 
daarvoor betalen is hoog: als de meer
derheid binnen een groep een pensioen
plan heeft opgesteld, wordt aan de mi
nister van Sociale Zaken dat plan voor
gelegd. Deze bekijkt het. Als hij er geen 
bezwaren tegen heeft stelt hij deelname 
daaraan verplicht, ook voor de minder
heid die dit niet wil. De bewindsman 
van Sociale Zaken Boersma, heeft deze 
materie aan zijn staatssecretaris opge
dragen, onze partijgenoot Rietkerk. 

Beide wetten werden zonder al te veel 
morren door het parlement geaccep
teerd. Het gaat maar om kleinere groe
pen. Slechts de GPV-er Jongeling hief 
een vinger op: moest dat nu wel zo? 
Maar alle anderen. inclusief onze staats
secretaris en partijgenoot Rietkerk, en 
het kamerlid Van Aardenne, hadden hier
voor slechts een medelijdend glimlachje 
over. Wat wil die man in de tegenwoor
dige tijd. Er werd wel afgesproken, dat 
er binnen die groepen een belangrijke 
meerderheid voor moest zijn, aldus kan 
men lezen in de Handelingen. 

Het is achteraf niet duidelijk, of onze 
partijgenoten van Aardenne en Rietkerk 
op dat ogenhUk op de hoogte waxen. dat 
er voor de groep beroepsbeoefenaren 
soelaas mogelijk was zonder· de ver
plichtingen. Wel was de wet oudedags
voorziening kleine zelfstandigen op 
komst, die reeds ·aan een groep van hen 
mogelijkheden bood, tot f 15.000 per 
jaar<· Maar reeds toen was het . fiscale 
denken in de inspecties veranderd. Op 
dat ogenblik bestond reeds de mogelijk
heid, in pensioenstichting het fiscaal no
dige te reserveren. 

Laten we aannemen, dat zij het niet 
wisten. Maar in 1972, kort na het tot 

nemen aan Zuid-Afrika voor het oplos
sen van vele problemen. 

B. C. LANGERWERF, Ulvenhout 

• Kiesstelsel 
Er blijkt ánige twijfel te bestaan over 

de mate waarin de VVD kan handelen 
in overeenstemming met het gestelde in 
het Liberaal Manifest over het kiesstel
sel. Daar staat namelijk dat we bereid 
zijn te praten over het kiesstelsel, ter
wijl gegeven is dat de partij volstrekt 
ondubbelzinnige standpunten heeft over 
de evenredige vertegenwoordiging, de 
kiesdrempel en het districtenstelsel. 
Wat valt er dan nog te praten? 

Naar mijn oordeel over van alles. Ik 
wil dat met enkele fundamentele voor
beelden - ter discussie - toelichten. In 
"Liberaal Reveil" hoop ik nader op de 
materie in te gaan; men kan daar dus 
te zijner tijd naar informeren. 

Te praten valt over referendum en 
volksinitiatief en over de juridische en 
de technische mogelijkheden daarvan. 
Verder is te praten over finesses bij de 
verdeling van restzetels, die voor de 
verschillende verkiezingen verschillend 
is geregeld en over de indeling van ons 
land in kiesdistricten. De grenzen daar
van lopen t.o.v. de huidige sociaal-eco
nomische verhoudingen nogal willekeurig 
en er kunnen mensen zijn, die daarom 
een herindeling waardevol achten. 

Veel ingrijpender zijn de volgende drie 
vragen. a) Ons kiesstelsel is wettelijk 
een personenkiesstelsel, terwijl de prak
tijk leert, dat het een partijen-kiesstel
eel is erf de propaganda suggereert dat 
het een programma-kiesstelsel is. Per
soonlijk wil ik van het personen-kies
stelsel wel af; acht ik het partijen-kies
stelsel in elk geval beter in overeen
stemming met de realiteit en is een pro
gramma-kiesstelsel mij voorshands te 
gecompliceerd. b) Niettemin zou ik over 
een zaken-kiesstelsel wel eens willen 

stand komen van de wet pensioenvoor
ziening zelfstandigen, diende de Lande
lijke Huisartsenvereniging (LHV) het 
verzoek in, deelneming in hun plan ver
plicht te stellen. Hieraan was al zes 
jaar gewerkt, en het was naar veler 
inzicht het beste wat te bereiken viel. 
Tot 25 november stond de mogelijkheid 
van het indienen van bezwaarschriften 
bij de staatssecretaris open. Die kwa
men er. In groten getale, namens hon
derden. Het was binnen de LHV als ver
eniging wat moeilijk gaan worden, on
der meer in de voorlichting. Men was 
geschrokken van de hoogte van de be
dragen. En vele stemmen maakten ook 
op dat late uur bezwaar tegen de ver
plichting. Verder waren er nog een aan
tal andere bezwaren, welke zich toe
spitsten op de standaardisatie van de 
wijze van praktijkuitoefening, 3000 pa
tiënten bij een dokter, met een inkomen 
van een ton. 

Zoals hem opgelegd vroeg onze partij
genoot Rietkerk advies aan de SER. Hij 
vroeg dat blanco: wat denken jullie er
van, net zoals hij het deed aan de verze
keringskamer. De SER antwoordde hem 
dat ze bezwaar hadden tegen de voor
lichting binnen de huisartsengroep. Met 
name deelde zij verder mede, geen an
der advies uit te brengen dan over twee 
zaken: was de organisatie er wel één 
die voldoende leden heeft om represen
tatief te zijn? Was de procedure daar
binnen zoals die gewoonlijk gebeurt? Er 
werd niet gerept over de belangrijke 
meerderheid. Geen wonder, want er la
gen een tweetal opiniepeilingen ter ta-, 
fel, die er niet om logen: slechts 45 pct. 
van de huisartsen was voor het plan, 35 
pct. er tegen, en 20 pct. zei er niet 
voldoende van af te weten om een oor
deel te vellen. En dat na zes jaar praten 
binnen de doktersvereniging. Het advies 
van de verzekeringskamer is niet open
baar gemaakt, maar het zal wel van 
dergelijke aard geweest zijn. Nadien is 
er nog een onderhoud geweest van onze 

, staatssecretaris met bezwaarden. Maar 
nog steeds zit onze partijgenoot met de 
hete aardappel. Deze is de liberale 
vraagstelling: getuigt het van een be
hoorlijk bestuur, een beschikking uit te 
vaardigen, die blijkt: 1. overbodig te 
zijn en 2. bezwaren op te leveren van 
onbekende grootte. 

Een laatste staatsrechtelijke vraag: 
naar steller dezes meent, is het maxi
mum bedrag, dat met een ministeriële 
beschikking geregeld kan worden 1 mil
joen gulden, eenmalig. Het pensioenplan 
der LHV omvat 90 miljoen per jaar. 

praten. Ik stel mij dan de kieslijst voor 
als een prioriteitenlijst van elke partij 
waarin de kiezer zijn voorkeur binnen 
"zijn" partij kan benadrukken. De voor
keursstem geldt dan een zaak in plaats 
van een kandidaat. c) Bovendien schijnt 
mij het huidige stelsel, waarbij elke kie
zer ))jaar één stem mag uitbrengen ver
ouderd. De mensen zijn gewend aan het 
doen van een aantal keuzen uit 'n ruim 
assortiment. De éne stem gepaard aan 
een oninteressant assortiment is dan 
ook gewoon te saai. Ik pleit graag voor 
het geven aan elke kiezer van vijf stem
men. 

Het ging er mij met dit stukje alleen 
maar om te tonen, dat er over· het kies
stelsel ook bij behoud van evenredige 
vertegenwoordiging en van de huidige 
kiesdrempel, nog van alles te bepraten 
is. Ik hoop dat dat duidelijk is geworden 
en dat over die onderwerpen ook inder
daad gepraat zal worden. 

P. L. OFFERHAUS, Oegstgeest 

• Hulp aan Vietnam 
Het artikel "Onder de loep" in· Vrijh. 

en Dem. van 2 mrt. eindigt met een zeer 
afkeurenswaardige stelling onder de ti-

Kan dat? 
Voor steller dl!'.zes, alsmede andere li

berale VVD-ers, zou een andere politie
ke vraagstelling kunnen ontstaan. Na
melijk: indien onze partijgenoot Riet
kerk de beschikking zou uitvaardigen, 
mag men hem dan nog liberaal noe
men? Zal dit consequenties moeten heb
ben bij een volgende verkiezing? 

F. E. J. BOURICIUS, Den Haag 

De tructie van de VVD in de Tweede 
Knmer tekent hierbij aan: 

De heer Bouricius maakt ernstig be
zwaar tegen de verplichte pensioenrege
ling voor huisartsen en hij vraagt zich 
af of de totstandkoming van die rege
ling vanuit liberaal oogpunt wel verant
woord is. Hij geeft echter op menig 
punt nogal een eenzijdige voorstelling 
van zaken, zodat het goed lijkt het 
beeld eerst wat bij te schilderen. 

Allereerst laat hij onvoldoende naar 
voren komen dat de betreffende wet uit
drukkelijk voorschrijft, dat een ver
plichte pensioenregeling alleen maar kan 
worden doorgevoerd als een belangrijke 
meerderheid van de betreffende beroeps
genoten zich bij monde van een ter zake 
representatieve organisatie daarvoor 
heeft uitgesproken. Is dat het geval, dan 
is de betreffende bewindsman verplicht 
daartoe over te gaan, ,tenzij er bijzonde
re gronden zijn omdat niet te doen, bij
voorbeeld indien zou blijken dat de be
langen van een aantal deelnemers 
daardoor onevenredig zouden worden 
geschaad. 

Een tweede aspect is, dat de Landelij
ke Huisartsen Vereniging er al sinds 

1966 op aan heeft gedrongen dat voor 
hen een pensioenregeling tot stand zou 
komen, die gelijkwaardig zou zijn aan 
die van andere bevolkingsgroepen, in
clusief de geldende belastingfaciliteiten. 
Zelfs tot na de aanvaarding van de be
treffende wettelijke regeling in het par
lement was deze aandrang uit de kring 
van de huisartsen vrijwel unaniem. 

Verder lijkt het goed er op te wijzen, 
dat de inhoud van een eventuele rege
ling in beginsel geheel aan de beroeps
genoten wordt overgelaten. Zowel de 
vraag of men in een beroepsgroep tnt 
een pensioenregeling dient te komen als 
de omvang van die regeling wordt dus 

· geheel aan betrokkenen overgelaten. Dit 
is toch wel een liberale aanpak. 

De Landelijke Huisartsen Vereniging 
heeft in een ledenvergadering beslotPn 
een verzoek tot verplichtstelling van de 
in eigen kring opgezette pensioenreg' -
ling in te dienen. Van de 61 stemgerech
tigde vertegenwoordigers bleken 56 vr' '" 
en 5 tegen. Op die vergadering zijn ook 
de bezwaren uitvoerig ter sprake ge
weest, doch deze bleken door een zeer 
gering aantal stemgerechtigden te we>,·
den onderschreven. Nadien hebben zo
wel de Sociaal Economische Raad, d e 
men met name over de representativ'
teit van de aanvrage adviseert, als ·'e 
Verzekeringskamer, die de verzekerings
technische aspecten toetst, positieve a(1-
viezen uitgebracht. 

Enige honderden van de ruim 40fl0 
huisartsen hebben bezwaar gemaakt te
gen de vastgestelde regeling, waarbi.i "e 
meeste be::~;waren zich niet zo zeer richt
ten tegen de verplichtstelling als zodö.
nig, zoals de heer Bouricius doet, maar 
meer tegen de hoogte van de pensioen
bijdrage. Daarnaast is door een groep 
bezwaarde huisartsen en tweetal opiniP
peilingen verricht, waarvan het repre
sentativiteitsgehalte ernstig moet v:• -
den betwijfeld. 

De huidige wettelijke regeling is Pn 
democratische wijze door de Eerste en 
Tweede :t(amer met vrijwel unanimjj ,. '~ 
van stemmen aanvaard. Indien voorts 

~; komt vast te staan, dat een belangri'!ce 
meerderheid van de huisartsen deze ver
plichte pensioenregeling wenst, dan 's 
de staatssecretaris van Sociale Zaken in 
beginsel zelfs gehouden tot verplicht
stelling over te gaan. 

tel .,Vreemde medische opvatting". De 
politieke redacteur geeft dit artikel een 
weinig zakelijke inhoud. Blijkbaar vindt 
mr. G. J. Lamsvelt, een "geestverwant" 
van de politieke redacteur, een door hem 
vermeende indruk over de eer en goede 
naam van de medische stand van groter 
belang dan de mede door prof. Den Haas 
door het Medische Comité Nederland
Vietnam verleende hulp. Indien de heer 
Lamsvelt nodig vindt dat de hulp in de 
door Zuid-Vietnam beheerste gebieden 
uitgebreid moet worden dan is het mijns 
inziens heel wat verstandiger om een 
doelmatige actie te starten dan het leve
ren van afbrekende kritiek op organisa
ties of personen, die reeds daadwerke
lijk hulp aan medemensen· leveren. Der
gelijke kritiek misstaat iedereen. 

Uit het laatste deel van het artikel 
spreekt een duidelijke veroordeling van 
het standpunt van het Medisch Comité 
Nederland-Vietnam. Dit gebeurt zonder 
ook maar één zakelijk argument te ge
ven. Ik trek de conclusie dat de redac
teur uitsluitend op grond van vooroorde
len het standpunt van genoemd comité 
meent te moeten afwijzen. Ik vind dat 
eenzijdig. ·H. VOS, Oegstgeest 

Natuurlijk kan men tegen zo'n ver
plichtstelling bezwaar hebben en hou
den. Het gaat echter te ver om juist op 
dit punt, wie dan ook, te verwijten dat 
in strijd met liberale beginselen zou 
worden gehandeld. 

VERVOLG VAN PAGINA 1 

inkomstenbelasting, waarbiJ met name 
de middenstanders en middengroepen 
met inkomens tussen f 20.000 en 
f 25.000 de dupe zullen worden. 

In het begin van dit artikel wezen wij 
reeds op de tegenstelling tussen de so
cialistische belofte aan de kiezers, dat 
de linkse drie niet met de confessionelen 
zouden gaan praten over de vorming 
van een kabinet, en hetgeen than.; ge
schiedt. Dit en het feit dat drs. Boersma 
de zaak forceerde door zonder overleg 
met zijn fractie en fractievoorzitter als 
eerste in beginsel een aangeboden zetel 
in een eventueel kabinet-Den Uyl te 
aanvaarden, bracht Wiegel in genoemde 
radio-uitzending tot een bijzonder felle 
uitspraak. Hij zei: "Als Den Uyl op de
ze wijze in het Catshuis komt, dan is 
dat een gevolg van een combinatie van 
kiezersbedrog en politiek onfatsoen." 

JAC. JURRISSEN .& ZOON 

De heer Wiegel is niet de enige die er 
zo over denkt. Het Algemeen Dagblad 
en het Vaderland schreven dinsdagoch
tend in een hoofdartikel: "Het PvdA
congres had als strikte voorwaarde ge
steld dat na de verkiezingen niet mocht 
worden onderhandeld met de partijen, 
die vóór 29 november geen akkoord wil
den sluiten. Wat nu gebeurt is datgene 
wat men toen veroordeelde als smerige 
politiek. De machtsstrijd heiligt blijk
baar alle middelen. De vraag blijft ech
ter wel wat de PvdA daar zelf van 
vindt." 

Boomkwekers sinds 1773 

Voor grote Coniferen, Taxus, Thuya's, Hulst, Spar, 
Pinus, enz., enz. 
Van 2 tot 4 à 5 meter hoog 

CORT VAN DER liNDENLAAN 1 - NAARDEN - TEL. 02159-43706 

Dat laatste zal wel blijken in de ver
gadering van de socialistische partij
raad, die op de dag van het verschijnen 
van dit nummer (19 maart) bijeen zou 
komen. 



EEN OP EEN 
Het aantal leden van de 
partij neemt nog steeds toe. 
Dat is een gunstig en hoop
gevend verschijnsel. 
Wij hebben die ledenwinst 
dringend nodig. 

Toen de actie op 5 januari 
startte bedroeg het ledental 
38.647. 

Bij de laatste peiling op 7 
maart bedroeg dit 42.773. 

Een toeneming dus van :4126 
ofwel 1 0,7 °/o. 

Wii moeten echter naar 
1 00°/o toeneming. 

Dat kan. 

Als ieder lid één lid werft. 

EÉN OP éEN 

WERF EEN NIEUW 
LID VOOR DE VVD 

WERF EEN· NIEUW LID VOOR DE VVD 

Ondergetekende: 

naam: .............................. 

adres: .............................. 

woonplaats: ......................... . 

lid van de afdeling: ................... . 

meldt hierbij aan als lid: 

naam: 

adres: .............................. 

woonplaats: ......................... . 

geboortejaar: 

Handtekening: 

OOK GEZINSLEDEN TELLEN MEE: 

Een gezinslid heeft dezelfde rechten als 
een gewoon lid. De stem van een gezinslid 
telt even zwaar. 
Maar een gezinslid betaalt slechts een 
contributie van tien gulden! 
Is uw echtgeno{o)t{e) al lid van de VVD? 

Ondergetekende: 
naam: ............................. . 

adres: .............................. 
woonplaats: ......................... . 

lid van de afdeling: ................... . 

meldt hierbij aan als gezinslid: 

naam: 

adres: 

woonplaats: 

Handtekening: 

OPZENDEN AAN: ALGEMEEN SECRETARIAAT VVD, KONINGINNEGRACHT 57, 'S-GRAVENHAGE 
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ernaeratie 

en Uyl volledig • 1n de tang 

door onze t:.~olitieke 

redacteur A. W. Abspoel 

Uit de inhoud 

• Dr. L. de Jong en de Ne
derlandse Unie (pagina 3). 

• Kosten en kwaliteit van de 
volksgezondheid, alsmede 
"het milieu" komen aan de 
orde op de pagina's 6 en 7. 

• Amendementen voor de te 
Assen te houden algemene 
ledenvergadering (pagina's 
8 en 9). 

• De bisschoppelijke vasten
brief (pagina 11). 

Radio-uitzending van de 
VVD: dinsdag 10 april, van 
18.19-18.29 uur, over de zen
der Hilversum IJ (298 m). 

De fracties van de KVP en van de 
ARP zullen geen politieke verantwoor
delijkheid aanvaarden voor de totstand
konring van een kabinet-Den Uyl. zonls 
formateur Burger zich dat voorstelt. De 
heren Andriessen en Aantjes zullen de 
aangezochte kandidaat-ministers uit ht>t 
confessionele kamp. de heren Boersma. 
De Gaay Fortman en Van Agt, ontra
den in een dergelijk lcabinet zitting te 
nemen. 

Op woensdagochtend 28 maart, het 
uiterste moment waarop wij telefonisc·h 
nog juist een voortdurend uitgesteld be
perl<t commentaar op de jongste ont
wikkeling in het drama. dat kabinets
formatie heet, konden doorgeven, werd 
het bovenslaande beltc-nd na een nachte
lijke persconferentie van de heren An
dri<'ssen en Aantjes. 

Na urenlange beraadslaging viel <"in
clelijk de beslissing. Een toonbeeld van 
cln·isten-democratiscll eenheid bleek zij 
evenwel niet. De drie confessionele par
tijen zijn in feite in drieën uiteengeval
len. Natlal de christelijk-historischen 
reects eerder het volledig hadden Juten 
afweten en niet (meer) aan h~>t ges 1 ek 
met de form~tleur wensten deel te ne
men, kwam na de verheugende bt•sli:<
sing van de KVP en de ARP om geen 
medewerking meer le verlenE'Il aan dl' 
formatie-Burger, toch weet zowel inlet·n 
als onderling verschil van mening naar 
voren. De ARP-fractie besloot namelijk 
in meerderbeid een l<abin t Den lfyl 
wanneer dat toch nog tot stand zou ko
men "niet Le gedogen". Dal wil dus 
zeggen, dal de meerderheid van de 
ARP-fractie een motie van wanlt·ouwen 
tegen zulk een kabinet zal steunt>n. De 
KVP-fractie echter zal dat in ovet•grole 
meerderheid niet doen. Zij zal het beleid 
van zulk een kabinet .,zakelijk" beoor
delen, maar de heet· Anctriessen voegde 
daar wel aan toe, dat zijn fractit> het 
met "een niet onbelangrijk aantal pun
ten" van het program, waannee Den 
Uyl zal komen, niet eens is. Voor het 
besluit nochtans niet reeds onmiddellijk 
een motie van wantroU\\·en te steunen, 
verwees de fractievoorzitter van rle 
KVP naar de al eerder van confessione
le zijde geponeerde stelling, dal "op dit 
ogenblik helaas geen duidelijk alll'!'na
tief" van deze kant kan wot•den gebo
den. Naar de mening van de ARP-fraf'
tie daar·entegen zou nu aan een confe!<
sioneel politicus de opdracht moeten 
wot·den verstreld tot vorming vun een 
zuiver extra-pal'lenl<..!lltair kl\binel, dus 
zonflet enige binding- nnn de fra(•tit>:-;. 

In de tang 

Dit alles sluit "'PI in dat de ll\'('t Den 
Uyl. na het optimistnP Lint hegin \'an dE' 
weel{ weer was op~ul:.tair\, mo:>t r.ijn l>a
bineisplannPn thans flink in de tung is 
genomen. Zal hij zijn illusil" om Jwt als 
woonhui;, wel Yersmade, maat al.~ !lym
bolisch regeringskast '!'I zozeer he•~f'c'nle 
Catshuis binnen te trekl<<"n. to"h nog 
trachten te verwe~cnlijken? Mt'n zou 
zich namelUk de vt:m~ kunnen stcllc'n of 
dat wel in overeenstemming zou zijn 
met de op 1 februari door de Koningin 
aan mr. Bttrget' ve1·strel<le opdt•acht. 

Die luidde immers: .. Een kabinet tP for
meren, dat geacht kan worden in vol
doende mate steun in cle volksvertegen
woordiging te ondet'Vinden." Die steun 
lijkt thans voor een aantal belangt·ijke 
punten van zijn progt·am een nogal pro
blematische zaak. Uit wat over het be
faamde ondet·houd van zes uren van de 
heren Andriessen en Aantjes op maan-

dag 26 ma~u·t met de formateur (dat de 
laatste twee uur ook door de heer Den 
Uyl werd bijgewoond J tot nu toe is dui
delijk geworden, bleek wel reeds dat 
tenminste op zes belangrijke punten van 
het regeringsprogram groie twijfels en 
bezwaren bij de confessionelen aanwezig 
wal'en Die punten betroffen: de vom•ge
nomen verlaging van de defensie-uitga
ven, de verlaging van de collegeg·eJden, 
de voorgenomen ingrijpende wijziging 
in de gt·ondpolitick. de afschaffing van 
de huurliben:~lisatie, hel reeels in 1976 
opdr·ingen aan de \Vest van de onafhan
kelijkheid en d(.' kwestie van de gekozen 
fol'!nateurjminister-president. Op de 
nachtelijke persconferentie van dinsdag 
op woensdag voegde de heer Andriessen 
daar nog ~en aantal andere conh'over
siële kwesties betr·effende de abortus, 
het zell'standigen-beleid, diverse fiscale 
kwesties, e.d. aan toe. 

VVD nog steeds bereid 
De heer· Den Uyl wenste niet duidelijk 

tP zeggen wat zijn l<abinet zou doen 
wannee1· de Kamer voorstellen op deze 
punten zuu ver·werpen. Dat zou van dE 
politieke silttatie van rlat motneut ai
hangen. Maat· ven;cheltlene punten wa
ren voor hem belangrijk genoeg om er 
het tot van zijn kahinet aan te verbin
den. .,Onderhandeld'' mocht er tijdens 
het gesprek niet worden. De heren kre
gen alleen 'n .. nader·e toelichting''. Het 
gcm:tua liseerde program ,Keerpunt 1972' 
zou het regeringsprogram blijven van 
het kabinet. Dat de fracties van de KVP 
en de ARP over de resultaten van dil 
gesprek minder tevreden waren dan de 
meeste ochtendbladen dinsdag in hun 
optimisme deden verwachten is begrij
pelijk. 

In de vooravond van dinsdag, toen de 
fracties van de KVP en de ARP juist 
weer op het punt stonden hun moeizame 
int~me overleg voort te zetten, heeft de 
VVD-fra.ctievoorzitter Wiegel in de ra
diozendtijd van de partij zich nog een!'; 
nadrukkelijk ~ekeerd tegen de ook in 
vele persorganen als een feit aanvaarde 
stelling dat de confessionelen een kabinet 
Den Uyl wel zouden moeten gedogL'n 
.. omdat er geen alternatief zou zijn". 
VVat de VVD betreft, zo verzekerde 
VViegel nogmaals, is er nog altijd \n'l 
een alternatief. Zij blijft bereid mede
verantwoordelijkheid te dragen voor lwt 
bestuur va;n het land, gesteund door hel 
vertrouwen dat ruim een miljoen kie
zers haar op 29 november heeft ge
schonken. Wij zijn bereid lot ovel'leg en 
tot het aanvaarden van de regeringsvet·
antwoordelijkheid. Over de door de hf'c•r 
Aantjes thans gesuggerem·de gedaçhte 
van een wat deze noemde zuiver extra
parlementair kabinet zonder enige bin
ding aan de fracties, zou de VVD-fractie 
zich nog nader beraden. Het lijkt op rlit 
ogenblik trouwens de vraag of hierm•et 
op korte tel'lnijn een definitieve beslh;
sing nooclzakelijlt zal zijn. 

Wat de heer Burger thans zou gaan 
doen was bij het afsluiten van deze edi
tie nog niet bekend. De mogclijkh~:"id 
werd geopperd dat hij toch nog zou po
gen enige confessionelen individueel 
voor een kabinet Den Uv! te strikken 
Invloed in gunstige zin op de houding 
van de confessionelen in de Kamer zal 
dat, naar te verwachten valt, echter be
paald niet hebben. Hoe dan ook, het 
staat wel vast dat een kabinet Den Uyl 
geen lang Leven beschoren zal zijn. Wat 
de VVD betreft: hoe korter hoe beter. 
Aan ons zal het niet liggen wanneer 
het anrlers zou blijken te zijn! 

Adres van redactie 

De redactie van Vrijheid en Democratie is sinds no
vember van het vorig jaar niet meer gevestigd te Am
sterdam, maar op het adres: 

Pieter de Hooghlaan 87 

Hilversum 

Helaas komt het nog vaak voor dat met name secreta
rissen van afdelingen, kamer- en statencentrales hun 
berichten voor het blad aan het oude Amsterdamse 
adres zenden. Dat kan gemakkelijk tot gevolg hebben 
dat zij in het ongerede raken en in ieder geval ontstaat 
er een vertraging door, soms zelfs zodanig dat publi
catie van de berichten geen zin meer heeft. 

Een dringend beroep dus op alle betrokkenen om 
goede nota te nemen van het nieuwe adres in Hilversum 
en dit op adreslijsten etc. te wijzigen! 
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Afschuwelijk (2.) 
In de regionale rubriek Noord heeft in 

ons vorige blad onder het kopje .,Af
schuwelijk" een stukje gestaan waarin 
melding werd gemaakt van de bezwaren 
die het Meppeler VVD-raadslid me
vrouw J. M. Colenbrander-Bosman heeft 
tegen een plastiek van roestvrij staal, 
dat de Drentse gemeenten het provin
ciaal bestuur zullen aanbieden ter gele
genheid van de opening van het nieuwe 
provinciehuis in Assen. 

Men zou daaruit kunnen lezen dat 
mevrouw Colenbrander bezwaar heeft te
gen een geschenk als zodanig. Dat is 
niet het geval. Zij vindt alleen dit ge
schenk niet mooi - wat uiteraard haar 
goed recht is. 

Bedoeld was in het stukje een licht 
humoristische toets aan te slaan. Het is 
de redactie gebleken dat dit niet aldus 
bij iedereen is overgekomen en dat spijt 
ons. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Eelde contra Groningen 

Het lieflijke dorpje Eelde onder de 
rook ~an Groningen heeft de voorpagi
na's van de noordelijke dagbladen bij 
uitzondering gehaald en dat was voor 
een niet onbelangrijk deel te danken 
aan het Eelder VVD-raadslid A. Rugge. 
Hij en nog enkele gemeenteraadsleden 
van andere politieke partijen hebben 
commissaris der Koningin in Drenthe 
mr. Gaarlandt laten weten, dat zij geen 
prijs stellen óp een oud-wethouder van 
Groningen als burgemeester van Eelde. 
De huidige eerste burger mr. B. Strub
ben gaat namelijk met pensioen. De 
heer Rugge sprak zijn voorkeur uit 
voor een lid van de VVD, "omdat", zo 
zei hij, .,de VVD in de gemeente Eelde 
een sterke aanhang heeft. Iemand van 
de Partij van de Arbeid moeten we hier 
zeker niet hebben, omdat ik een burge
meester wil, die zich afzet tegen de stad 
Groningen, die immers een geheel links 
college heeft". Met de heer Rugge zijn 
we erg benieuwd, wie Eeldes nieuwe 
eerste burger gaat worden. Misschien 
wel mej. mr. A. C. C. Nijhoff die voor 
de VVD geruime tijd wethouder in Gro
ningen is geweest. Je kunt immers niet 
weten ... 

Amelcind 
Wel zeker is Ameland van zijn nieuwe 

burgemeester. Uit maar liefst 43 sollici
tanten is met ingang van 16 april a.s. 
benoemd drs. Pieter Zevenbergen (32), 
voor de VVD wethouder van Nederland 
snelst groeiende gemeente Zoetermeer. 
Drs. Zevenbergen is de opvolger van 
mr. J. Siderius, die lid is van de Partij 
van de Arbeid. 

Drs. Zevenbergen laat weten erg blij 
te zijn met zijn benoeming in Ameland. 

"Ik onderschat de problematiek van 
Ameland allerminst. Aan een toekomst
visie wil ik mij echter nie.t wagen, want 
eigenlijk ken ik Ameland alleen maar 
uit de boeken, die ik erover gelezen 
heb," aldus drs. Zevenbergen. Hij is 
getrouwd en vader van de ruim 1 jaar 
oude zoon Eduard Frederik Anton. 

Volkstoneel 
Dat het Eerste-kamerlid mr. Harm 

van Riel niet bepaald gecharmeerd is 
van de Partij van de Arbeid heeft hij 
uiteraard nooit onder stoelen of banken 
gestoken. Tijdens een VVD-bijeenkomst 
in IJsselstein zei hij: .,Een kabinet on
der rode leiding is duidelijk in strijd 
met het landsbelang. Formateur Burger 
treedt op als een rijke boer op het 
ouderwetse volkstoneel: hardvochtig en 
opzichtig sluw". Zelfs de Leeuwarder 
Courant, die in IJsselstein toch geen 
abonnee heeft, maakte uitvoerig mel
ding van de visie van mr. Van Riel. 
Bepaald opmerkelijk! 

JOVD-Zuidlaren 
Zuidlaren - De JOVD Zuidlaren be

legt 30 maart om 20.00 uur een bijeen
komst in restaurant "Sprookjeshof" te 
Zuidlaren. Als spreker is uitgenodigd dr. 
ir. P. F. J. van Burg uit Midlaren, ge
meenteraadslid te Zuidlaren. De heer 
Van Burg was voorheen lid van D'66, 
maar treedt thans op als onafhankelijk 
raadsiid. Over de achtergronden van 
zijn besluit uit D'66 te treden geeft hij 
enige informatie. 

27 april organiseert de JOVD-Zuidla-

ren een groot defensiedebat. Ook dit de
bat wordt gehouden in de .,Sprookjes
hof", aanvang 20.00 uur. Het thema is: 
.,Nederland binnen de Navo" en .,Veran
dering van de krijgstucht". 

Sprekers zijn majoor Gé Miog 
(PvdA) en de luitenant-kolonel A. 
Ploeg, kamerlid en defensiespecialist 
van de VVD. 

Aankondigingen 
2 april 
Ledenvergadering van de afdeling 

Hoogeveen. Na de pauze spreekt me
vrouw drs. N. Smit-Kroes (lid der 
Tweede Kamer) over actuele politiek en 
het Liberaal Manifest. 

19.30 uur, Hotel Homan, Hoogeveen. 
5 april 
H. P. H. Waalkens (lid der Tweede 

Kamer) spreekt voor de afdeling Veen
damjWildervank. 20.30 uur, hotel Veen
lust, Veendam. 

9 april 
Mevrouw mr. E. Veder-Smit (lid der 
Tweede Kamer) spreekt voor de Ver
eniging van Vrouwen met academische 
opleiding over "Enige grepen uit het 
volksgezondheidsbeleid". 20.00 uur, 
Prinsentuin, Leeuwarden. 

Feest in Heerenveen 
Herenveen - De afdeling Heerenveen 

bestaat 25 jaar. Dat feit wordt feeste
Iijk herdacht op de algemene ledenver
gadering die op het programma, staat 
voor 2 april. Aanvang 20.00 uur in mo
tel Heerenveen. 

Limburg hoopt op casino 

Met stijgende belangstelling wordt in 
Zuid-Limburg uitgezien naar de behan
deling van het initiatiefvoorstel van 
wet tot wijziging van de Wet op de 
Kansspelen, dat geruime tijd geleden is 
ingediend door VVD-er Geurtsen en 
KVP-er van Schaik. De algemene ver
wachting hier is namelijk dat Valken
burg het eerste speelcasino zal krijgen 
van Nederland en daarmee zou een lang 
gekoesterde wens in vervulling gaan. Er 
zou, zou heeft het Eerste-Kamerlid drs. 
Horbach in Maastricht verklaard, mo
menteel worden gedacht aan twee casi
no's voor ons land, waarvoor, naast Val
kenburg, ook één plaats aan de kust in 
aanmerking zou komen . .,Om dit laatste 
speelcasino dreigt momenteel een strijd 
te ontstaan tussen Scheveningen, Zand
voort, Noordwijk en Domburg, waar
door de totstandkoming van dit speel
casino kan worden getraineerd. En in 
dat geval zal Valkenburg alvast kunnen 
gaan draaien," vertelde drs. Horbach. 

Maar of Valkenburg nu het eerste of 
het tweede aan de beurt komt, dat 
maakt allemaal niet zoveel uit. Als het 
er maar snél komt. Want de concurren
tie staat niet stil. Drs. P. Heggen, direc
teur van de Provinciale VVV in Lim
burg, schat dat er jaarlijks door de Ne
derlanders aan de andere kant van de 
grenzen zo'n 20 miljoen gulden wordt 
vergokt. Als dat in eigen land zou ge
beuren zou dat volgens de heer Heggen 
beslist nieuwe impulsen voor het toeris
me kunnen opleveren. Met name ook in 
Zuid-Limburg. Maar daar wordt de si
tuatie nu met de dag moeilijker. De ca
sino's in de Belgische plaatsen Spa en 
Chaudfontaine liggen al vlak bij huis, 
straks komt er een nieuw groot casino 
in het Duitse Aken. Maar dat niet al
leen. Momenteel rijzen de mini-casino's 
in het Duitse grensgebied als paddestoe
len uit de grond. Om een voorbeeld te 
noemen: binnen een straal van nauwe
lijks enkele kilometers stapt men vanuit 
Kerkrade zo maar een stuk of vijf lega
le casino's binnen. Enkele daarvan wor
den geëxploiteerd door Limburgers en 

die hebben al toegegeven dat circa 80 
procent van de spelers uit Nederland 
afkomstig is. Meestal is de "speelzaal" 
een eenvoudig ingericht zaaltje van een 
café, waar men niet op de kleding let, 
waar men ook niet lid behoeft te wor
den en waar verder ook geen vragen 
worden gesteld. Hoewel de inzetten laag 
zijn, variërend van 2 tot maximaal 5 
DM, gaan er per avond toch vele dui

. zenden om en dat betekent dat men in 
Limburg de situatie steeds meer absurd 
gaat vinden. 

Maar waar de VVV -mensen het heb
ben over voordelen , voor het toerisme, 
praten tal van Limburgse huisvrouwen 
gewoon over een gezellige-avond-mét
kienen waarvoor door een wetswijziging 
als hierbovengenoemd misschien ook 
weer wat ruimere mogelijkheden zullen 
ontstaan. De Limburgers ~. met name 
de vrouwelijke hèlft - zijn dol op .,het 
edele kienspel", maar de mogelijkheden 
daartoe worden met de dag geringer. De 
politie heeft al aangekondigd nog stren
ger te zullen controleren en de conse
quenties daarvan zijn voor diverse orga
nisatoren van kienwedstrijden al lang 
geen geheim meer. De boetes zijn niet 
mals en maken bepaald indruk. Zoals 
bekend, mag in besloten verenigingsver
band rustig worden gekiend. Maar met 
de regels die daarvoor waren opgesteld 
werd de laatste tijd nogal eens een loop
je genomen. Op vele plaatsen was het 
gebruikelijk dat men al lid kon worden 
van zo'n vereniging door bij de ingang 
een kwartje te betalen, waarvoor men 
dan in ruil enkele malen gratis mocht 
meespelen en bovendien het lidmaat
schap verkreeg. Geen wonder dat in 
zo'n situatie bij een politiecontrole vele 
medespelers niet eens konden antwoor
den op de vraag welke vereniging voor 
de organisatie tekende. Enfin, het begon 
pas goed uit de hand te lopen toen in 
het Belgische grensgebied enkele vaste 
autobuslijndiensten werden ingelegd 
voor een bezoek aan een Nederlandse 
kienavond. 

Minder te spreken toonde zich de jus-

titie trouwens ook toen in een van de 
fraaie Zuid-Limburgse gemeenten een 
politiecontrole plaatsvond tijdens een 
kienavond welke was georganiseerd 
door de voetbalvereniging Het Vraagte
ken, die men inderdaad in geen enkele 
competitiestand zal tegen komen. Maar 
dat was nog niet alles: van de circa 140 
leden van deze mannen-voetbalclub ble
ken er ruim 110 van het vrouwelijk ge
slacht te zijn .... 

Aankondigingen 

30MAART: 
G. W. Keja (lid der Tweede Kamer) 

debatteert voor de MTS te Terneuzen 
met de Kamerleden Gruyters (D'66), 
Roels (PvdA), Verdam (A.R.P.), me
vrouw Gardeniers-Berendsen (KVP), v. 
d. Spek (PSP) e.a. 19.30 uur, MTS, Mo
zarthof 17, Terneuzen. 

9 APRIL 
Drs. G. M. V. van Aardenne (lid der 

Tweede Kamer) spreekt op de vergade
ring van de kamercentrale Middelburg 
te Goes. 

16 APRIL 
Mr. F. Portheïne (lid der Tweede Ka

mer) spreekt voor de Zelfstandige On
dernemer te Venray. 

Bestuursmutaties 

Oosterhout - Het bestuur van de af
deling heeft een wijziging ondergaan. 
Toegetreden is de heer J. Rouwenhorst. 
Mevrot<w J. T. R. Woittiez-Polee is 
reglementair afgetreden en kon zich om 
studieredenen niet herkiesbaar stellen. 
Het bestuur heeft bij monde van de 
voorzitter, de heer C. L. van Vliet, me
vrouw Woittiez dank gezegd voor haar 
vele werk ten bate van de afdeling die 
zij mede heeft opgericht. 

I 
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Dr. L. de Jong en de Nederlandse Unie 

door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoel 

Prikkels 
e Uit een hoofdartikel in De 
Tijd: "De Democraten '66 hadden 
bij ons in zoverre nog -een klein 
streepje voor, dat ze een vrouw 
als voorzitster gedoogden. Daarin
was deze partij ook een beetje 
On-Nederlands. Thans hebben de 
technocraten binnen deze partij 
hieraan een einde gemaakt door, 
op lang niet overtuigende wijze, 
een man tot voorzitter te kiezen. 
De VVD is thans de enige partij, 
die een (bekwame) presidente 
aan het roer heeft". 

e Mr. H. van Riel in de Eerste 
Kamer: "En mij wenkt het blijde 
perspectief van het nachtje van 
Den Uyl. Ik hoop dat het mij nog 
gegeven zal zijn daarvan volop te 

genieten, want ik zie de rode 
knaagdiertjes - zij knagen aan 
ons collectieve welzijn - al in el
kaars staart bijten, en de heer 
Gruijters zijn vingers natellen, 
omdat hij de confessionelen na 
tweeduizend jaar ervaring ten on
rechte een hand gaf". 

e De heer Arie Groenevelt van 
de Industriebond NVV in een ge
sprek met Trouw: "Als. Jaap 
Boersma weer met de beloften 
van een betere inkomenspolitiek 
het kabinet binnentreedt en hij 
komt deze belofte weer niet na, 
dan komen er opnieuw moeilijk
heden". 

e De Tijd over een ontwerp ver
ordening in Amsterdam, waarin 
"de democratie" op scholen voor 
het voortgezet onderwijs aldaar 
wordt geregeld: "In het ontwerp 
wordt er op gewezen dat rechts
gelijkheid voor alle betrokkenen 
nog niet geheel bereikbaar is. 
Voorlopig kan een leraar in een 
noodgeval een leerling nog uit de 
klas sturen, terwijl de leerling 
geen bevoegdheid heeft hetzelfde 
met de leraar te doen." 

En: "Bij de handhaving van de 
goede gang van zaken op school 
wordt niet gesproken van straf
fen. Het toepassen van straffen 
wijst op een ongezonde situatie of 
relatie. Niet alleen de gestrafte 
heeft de straf verdiend, ook de 
straffer en hun beider relatie be
horen schuld te treffen." 

Dezer dagen ontvingen wij van de 
Staatsdrukkel'ij te 's Gravenhage alsnog 
ter bes.preking het reeds enkele maan
den geleden verschenen vierde deel (in 
twee doorlopend genummerde banden. 
met in totaal 886 pagina's) van dr. L. 
de Jong's: "Het Koninkrijk der Nedel·
landen in de Tweede Wereldoorlog" (po
pulaire uitgave f 32,50). 

Dit vierde deel, dat de periode mei 
1940 tot maart 1941 behandelt, is zekèr 
niet het minst belangrijke van de tot nu 
toe verschenen delen. Nederland is dan 
zelf in de oorlog betrokkén en beleeft de 
eerste verbijsterende maanden van deze 
voor wie het heeft meegemaakt nooit 
uit de herinnering uit te wissen periode. 
Dr. De Jong verklaarde zelf dan ook, 
het schrijven van dit vierde deel beleefd 
te hebben "als het begin van het eigen
lijke werk": de inzet van de jaren, 
waarin "negen miljoen Nederlanders 
moesten leven onder de druk van de 
bezetting". Onder het lezen trekt dat 
alles weer aan ons voorbij: de komst en 
het optreden van Seyss-Inquart en zijn 
horden; het werk en de positie van de 
secretarissen-generaal; het optreden van 
Mussert en zijn aanhang; de "Anjer
dag" en de nasleep daarvan; de "nieuwe 
orde"; de contacten der politieke par
tijen en de aanloop tot de Nederlandse 
Unie; de wurggreep •op pers en radio; 
het begin der Jodenvervolging met de 
eerste protesten daartegen, ook en voor
al van de Universiteiten (prof. Cicverin
ga's toespraak in Leiden>; de groeiende 
verontwaardiging; de februari-staking 
en de razzia's; en het eindigt met: "de 
achttien doden", de gefusilleerden op de 
Waalsdorpervlakte op de 13e maart 
1941. 

Na de uitvoerige uittreksels en cita
ten, die de dagbladen destijds reeds heb
ben gegeven, zullen wij daar hier thans 
van afzien. Het ongeveer samenvallen 
van de ontvangst van dit ook van vele 
illustraties voorziene vierde deel en de 
verschijning van het in ons vorige num
mer door de heer Van der Vet reeds 
besproken boek over prof. mr. B. M. 
Telders (naar wie de bekende stichting 
en het liberale wetenschappelijk bureau 
zijn genoemd) moge echter aanleiding 
geven tot enige -- vergelijkende - -
kanttekeningen. 

Het dezer dagen verschenen boek over 
Telders is de levensbeschrijving - in de 
ruimste zin van het woord - van één 
bepaalde, belangrijke figuur, gegeven 
voor een groot deel tegen de achter
grond van de gebeurtenissen in de jaren 
onmiddellijk vóór, en van de dramati
sche verdere ontwikkelingen in de perio
de onm1ddellijk na de meidagen van 
1940. Het vierde deel van het grote 
werk van de historicus dr. De Jong be
handelt die eerste oorlogsperiode uiter
aard in veel breder verband, waarin ze
ker enkele honderden personen een rol 
spel.en of althans genoemd worden. Tel
ders' naam is hier dus slechts één der 
vele, die hetzij in gunstige, hetzij in 
minder gunstige of zelfs in ongunstige 
zin worden genoemd. Dat ook de histo
rieschrijver De Jong voor Telders niets 
dan lof heeft, was te verwachten! 

Hetzelfde geldt trouwens voor dr. 
Drees sr., die zelf zulk een belangrijke 
en respectabele rol in de bezettingstijd 
heeft gespeeld. Naar aanleiding van de 
toezending van de biografie van Telders 
schreef dr. De Jong aan de Teldersstich
lling, de verschijning van "dit waarde
volle boek in alle opzichten toe te jui
chen" en schreef dr. Drees o.a. over Tel
ders: ,,In 1940 heb ik gedurende enkele 
maanden in het Politiek Convent nauw 
contact gehad met Telders. Ik heb 
daardoor de zuiverheid van zijn oordeel, 
zijn snelle intelligentie, zijn vastbera
denheid en moed van nabij leren ken
nen. Wat hij in deze tijd verder deed en 
met vermelding van zijn naam deed 
verschijnen, was een nog duidelijker ge
tuigenis van zijn onverschrokken
heid". 

Toen ik mijn bijdrage over "Telders 
in de politiPk" in concept gereed had, 
was dr. De Jong, de directeur van het 
Rijksinstituut voor Oorlogsdocumenta
tie, zo vriendelijk, mij de hoofdstukken 
12 en 16 van zijn op dat ogenblik nog in 
bewerking zijnde vierde deel toe te zen
den. Ik kon daardoor nog enkele aan
vullende en op recentere documentatie 
steunende gegevens - met toestemming 
van dr. De Jong - in mijn bijdrage 
verwerken. 

In het vierde deel van dr. De Jongs 
boeiende en bewonderenswaardige werk
stuk komt Telders verscheidene malen 
voor, als voorzitter van de Liberale 
Staatspartij in het contact der politieke 
partijen, als vermaner zo nodig tegen-

over de secretarissen-generaal en de 
Hoge Raad als die z.i. een onjuist dan 
wel onvoldoende gebruik van hun ver
antwoordelijke positie maken; als kapit
telaar van de bezetter wanneer deze de 
rechtsregels waaraan ook een bezetter 
zich dient te houden, schendt; en als 
medestrijder van mannen als prof. Cle
veringa en --- gelukkig -- vele anderen, 
wanneer de eerste ,.Jodenmaatregelen" 
worden genomen en Meijers en andere 
Joodse collega's van Teldèrs in Leiden 
en elders, het veld moeten ruimen. Ook 
,.Het Liberale Weekblad", het officiële 
orgaan van de Liberale Staatspartij, 
krijgt van dr De Jong menige goede 
aantekening. 

De Nederlandse Unie 
De Nederlandse Unie vormt een on

derwerp apart en ook een moeilijk on
derwerp. Ik bedoel: moeilijk in princi
piële zin. In het oordeel van dr. De Jong 
en dat waartoe ik in mijn bijdrage voor 
het boek over Telders, mede op grond 
van mijn eigen ervaringen in de bezet
tingsjaren, meende te moeten (en te 
mogen) komen, is een nuance-ver
schil. 

Ook ik heb onze toenmalige bezwaren 
tegen de Nederlandse Unie niet ver
heeld. In tegendeel. Het siert ook het 
Politiek Convent, het contact der poli
tieke partijen, dat het heeft afgezien 
van de publikatie van een opgesteld ma
nifest, toen vertegenwoordigers van de 
,;Nederlandse Gemeenschap" (voorloper 
van de Nederlandse Unie) kwamen ver
tellen, dat van Duitse zijde (commissa
ris-generaal Schmidt) de schrapping 
werd geëist van een zinsnede betreffen
de eensgezindheid ten aanzien van de 
wedergeboorte van Nederland "in vrij
heid en onafhankelijkheid en in trouw 
aan het Huis van Oranje". 

In antwoord op goedwillende partijge
noten, die (afgezien van de 14-daagse 
verschijning van "Het Liberale Week
blad")· zich ongerust maakten dat de 
partij te veel "werkloos" bleef, schreef 
Teldersin "Het Liberale Weekblad" van 
19 juli (1940) een artikel, waarin deze 
zo ver in "openheid" ging als onder het 
oog van de bezetter maar enigszins mq
gelijk was ZOI!lder ten minste onmiddel
lijk een verschijningsverbod opgelegd te 
krijgen. Hij eindigde dat artikel aldus: 
"Slechts zou ik hun, die zich door ·het 
uitblijven van de publikatie van een ge
zamenlijk program van actie teleurge
steld voelen, met aandrang willen ver
zoeken: oordeel en bovenal veroordeel 
niet, voordat gij in staat zijt te beoorde
len, d.w.z. voordat gij alles weet. Zodra 
dat het geval is, maak ik mij over uw 
oordeel niet ongerust". In het daarop 
volgende nummer, van 2 augustus, be
sprak Telders de inmiddels opgerichte 
Nederlandse Unie, "met voldoellling en 
~nstemming begroot door de een, met 
skepsis bejegend door de ander, als ge
vaarlijk gesignaleerd door zekere extre
misten". In uitvoerige artikel kwam 
Telders tot deze conclusie: "Ons advies 
is afwachten en voorlopige onthouding". 
Een conclusie, welke, nog wat aange
scherpt, in het nummer van 30 augustus 
in een uitvoerig artikel namens het be
stuur v:an de partij nog eens extra werd 
onderstreept. 

Ter voorkoming van wellicht onbillij
ke conclusies in het persoonlijke vlak, 
})eb ik in mijn bijdrage over Telders 
echter gemeend goed te doen, mijner
zijds een enkele aantekening over de 
Nederlandse Unie en haar leiding te 
moeten maken, die ik hier graag laat 
volgen. 

"Ons oordeel in later tijd kan en mag 
soms milder zijn over bepaalde situaties 
en gebeurtenissen in het verleden dan 
toen we daar zelf middenin stonden en 
mede een rol in speelden.Wat ons, libe
ralen, in de Nederlandse Unie, afgezien 
nog van de hiervóór geschetste wijze 
van haar ontstaan (maar die kende toen 
alleen een kleine kring van ingewijden) 
o.a. tegen de borst stuitte en ons wan
trouwen verstrekte, was het voortduren
de gebruik in het orgaan "De Unie" van 
te veel aan de nationaal-socialistische 
denkwereld en terminologie herinnerde 
uitdrukkingen als "volksgenoten", "So
cialisme van de daad", "bodemgebon
denheid", "kapitalistisch particulier 
winstbejag". Een woordgebruik, dat 
men in welhaast ieder nummer van "De 
Unie" kon aantreffen. In de eerste bro
chure van de Nederlandse Unie werden 
Duitsland en Italië prijzend genoemd als 
de landen, waar "de gemeenschapsge
dachte had gezegevierd over het indivi
dualisme". Maar hoofdredacteur van 
"De Unie" was dan ook de heer Geert 
Ruygers, hoofdredacteur tevens van 

"Brabantia Nostra" en later katholiek
socialistisch lid van de PvdA-fractie in 
de Tweede Kamer. 

"Ondertussen: aan de nationale inte
griteit van de leiding van de Nederland
se Unie valt, zoals na de oorlog ook een 
op verzoek van minister-president 
Schermerhorn ingestelde ereraad onder 
voorzitterschap van dr. J.H. Fockema 
Andreae heeft vastgesteld, niet te twij
felen. Het staat ook vast dat de enorme 
toeloop van leden voor de Unie in die 
dagen - en zeker na het verbod der 
politieke partijen -·· alleen te verklaren 
is uit het feit, dat die honderdduizenden 
Nederlanders in de Nederlandse Unie 
nog de enige legale mogelijkheid zagen 
om te getuigen van hun Nederlandse 
gezindheid en van hun anti-NSB-gevoe
lens. Van het "gedaas" in het blad "De 
Unie" trok de grote meerderheid der le
den zich niets aan. Algemeen nam men 
maar aan, dat het aldus geschreven 
werd om de Duitsers om de tuin te lei
den. 

"Het staat ook vast, dat de leiding 
van de Unie, toen zij daartoe door 
Seyss-Inquart tenslotte werd uitge
daagd, geweigerd heeft vóór Duitsland 
te kiezen. Nederland was, zo bracht zij 
terecht in herinnering, nog steeds in 
oorlog met Duitsland. Dat was het be
gin van het (nog wel lang gerekte) ein
de, nadat de "oude" politieke partijen 
reeds per 1 juli 1941 bij besluit van de 
Duitse rijkscommissaris waren opgehe
ven". Voor de Unie volgden colportage
en andere verboden, zoals het dragen 
van het bekende Unie-speldje. Op 14 de
cember 1941 werd de reeds gekortwiek
te Nederlandse Unie tenslotte volledig 
verboden en werden haar bureaus in het 
gehele land bezet en leeggeroofd. Vele 
leden van de Unie zijn toen - of al 
eerder - in de "illegaliteit" gegaan. En 
wat het leidende driemanschap, de he
ren De Quay, Einthoven en Linthorst 
Homan betreft, ook zij zijn niet aan de 
Duitse kampen ontkomen. Het leek mij 
billijk, dit naast onze. gerechte kritiek, 
toch ook te vermelden en te erkennen"; 

Oordeel van dr. De Jong 
Het oordeel van de historicus De Jong 

is, althans voor zover het de leiding van 
de Nederlandse Unie betreft, wat min
der mild uitgevallen. Hij heeft dat oor
deel gegeven aan de hand van het uitge
breide docwnentatiemateriaal, waarover 
het Rijksinstituut voor Oorlogsdocumen
tatie beschikt. De objectieve oordelaar, 
die de hieraan gewijde hoofdstukken in 
dr. De Jongs vierde deel leest, zal moe
ten toegeven dat deze, ook voor de le
zers, de pro's en contra's, van de Unie 
en haar leiding uitgebreid en nauwge
zet heeft afgewogen. 

"Mogen wij," zo schrijft dr. De Jong 
op pag. 504, ,.het Driemanschap als een 
eenheid zien? Niet in alle opzichten, en 
dat duidden wij al aan. Er lagen, glo
baal gesproken, aan hun naar voren tre
den drie veronderstellingen ten grond
slag: dat Dui·tsland de oorlog praktisch 
al gewonnen had; dat de brede massa 
van het Nederlandse volk voor een sa
mengaan met Duitsland gewonnen kon 
worden; en dat die brede massa of al
thans een groot deel daarvan dorstte 
naar een nieuwe, tegen de NSB gerichte 

-bundeling. De strijdvaardige Einthoven 
had aan die derde veronderstelling ~1 
voldoende, de eerste twee waren mede 
bepalend geweest voor het besluit waar
toe Homan en De Quay gekomen waren. 
Er was van die drie veronderstellingen 
overigens slechts één in overeoostem
ming met de werkelijkheid: de lal!-t
ste." 

En op pag. 511 schrijft hij: "Het 
kwam er op neer dat het driem.anschap, 
bedoelend een . beweging in het leven te 
roepen die de grondslag moest vormen 
voor Nederlands aanpassing aan het 
Derde Rijk, in werkelijkheid al door het 
simpele feit dat het in stad na stad 
duizenden anti-nationaal-socialistische 
Nederlanders in publieke vergaderingen 
bijeen bracht, een aanhang kreeg die de 
Unie van meet af als een uiterst welko
me gelegenheid beschouwde om tegen 
Hitler, Seyss-Inquart en Mussert te de
monstreren. De opzet leidde prompt tot 
gevolgen die aan die opzet diametraal 
tegengesteld waren. Het volk, aldus een 
der hoogste functionarissen van de 
Unie, met zijn eigen instinctieve gevoe
lens van haat en afkeer tegenover de 
bezetter en diens handlangers, beheerste 
de Unie en niet de Unie het volk. Daar-
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Noord en Overijssel meer bijeen 

In het ,.oosten" (een eigenlijk onhan
teerbaar begrip) spelen op het ogenblik 
zoveel zaken dat wij in dit artikel graag 
de provincies Overijssel en Gelderland 
beide bij de kop willen nemen. 

Gelderland wacht met spanning op de 
benoeming van de nieuwe Commissaris 
der Koningin als opvolger van mr. H. 
W. Bloemers die 31 mei a.s. met pen
sioen gaat. Minister G~ertsema zou on
langs met de Gelderse staten over deze 
benoeming van gedachten wisselen. De 
Staten echter achtten het raadzamer 
het overleg te plegen met de opvolger 
van mr. Geertsema in het nieuw te vor
men kabinet. 

Een andere kwestie die in mei in de 
Tweede Kamer aan de orde komt is die 
van de nota's spreiding rijksdiensten 
noorden des lands en Zuid-Limburg. De 
bijzondere commissie van de Tweede 
Kamer die deze nota's bestudeert is in
tussen naar Meppel gekomen waar niet 
minder dan 26 sprel{ers een woordje in 
het midden hebben gebracht. Met het 
oog op de oostelijke aspecten - het 
begrip noorden is immers al even on
hanteerbaar- was o.a. de VVD-er mr. 
J. :Drijber, burgemeester van Zwolle, 
naar Meppel gereisd, waar, zoals later 
bleek, zowel de commissaris der· Konin
gin van Friesland, mr. H. Rijkstra, als 
zijn confrater van Overijssel, mr. J. L. 
M. Niers, ingenomen waren met ,.het 
dichter bij elkaar komen" ván het noor
den en Overijssel. In de bestuurscom
missie noorden des lands zal Overijssel 
dan ook een plaats worden toegekend. 
Mr. Drijber vroeg namens de sociaal
economische adviesraad, van Steenwijk 
een kerngemeente te maken maar voeg
de er aan toe dat Zwolle in elk geval 
zou moeten kunen meeprofiteren van ad 
hoc-voorzieningen. Meppel en Steenwijk, 
aldus mr. Drijber, schieten er natuurlijk 
niets mee op wanneer Groningen wordt 
opgepept. 

Onbehagen 
De staten van Overijssel kraalden de

zer dagen een noot over de in een nota 
geponeerde vraag_ of de NV Elektri
citeitsmij. IJsselcentrale en de N.V. 
Waterleidingmij. Overijssel moeten wor
den omgevormd tot provinciale bedrij
ven. Het VVD-statenlid P. A. de Boer 
(hij is ook fractievoorzitter van de 
VVD in de gemeenteraad van Almelo) 
zei hierover een gevoel van onbehagen 
te hebben. De VVD, aldus de heer De 
Boer, voelt het meest voor de bestaande 
NV-structuur met aangepaste statuten. 
Het kwam in de discussie tot een duel 
tussen VVD en D'66 welke laatste partij 
op de proppen kwam met een eigen ont
werpverordening over de verantwoor
dingsplicht van de provinciale commis
sarissen aan de Staten. Ir. C Dogterom 
(VVD) die provinciaal commissaris bij 
de IJsselcentrale is, vond het ontwerp 
.,een overbodig stukje huisvlijt". Een 
examenkandidaat, zei hij, zou er hoog
stens een herexamen mee halen. Het 
concept werd uiteindelijk verworpen. 

Autoverkeer 
Van Zwolle tenslotte naar Wagenin

gen waar enige tijd geleden de afdeling 
van de VVD in haar "Liber~;~Je Kring" 
uitvoerig van gedachten wisselde over 
de problemen van het huidige en toe
komstige verkeer in ons land. Vorige 
week schreven wij hierover al in het 
kort. 

Wij geven nogmaals in grote lijnen de 
,.resultaten" weer van deze gedachten
wisseling die zich ontwikkelde rond de 
vraag "Hoe lang kunnen we nog auto
rijden?" 

De verwachting is dat het aantal 
auto's in 1980 4.9 miljoen zal zijn, in 
1990 6.2 miljoen, en in 2000 7.50 miljoen. 
Voorts dat het aantal verreden kilome
ters per auto per jaar (nu 16 à 17000) 
zich tot het jaar 2000 zal verdrievoudi
gen. Men somde nogal wat bezwaren op 
tegen de auto die (ook in ons land waar 
zowel per km weg als per vierkante 
meter grond de meeste auto's zijn) een 
flinke "bijdrage" levert aan de luchtver
ontreiniging: 50 à 60 pct. Met als ge
volg o.a. acute of chronische vergifti
ging van mens, dier en plant. Bovendien 
levert het gebruik van de auto een niet 
geringe bodem- en waterverontreinging, 
via neerslag, lekkage, gladheidsbestrij
dingsmiddelen, enz. De auto veroorzaakt 
al in tal van plaatsen geluidsoverlast 
met mogelijke schade aan geestelijke· en 
lichamelijke gezondheid. De vraag naar 
energie verdubbelt verder elke tien jaar. 
Volgens de Club van Rome zou de voor
raad aardolie op de wereld nog voldoen
de zijn voor 20 jaar. Ook op het punt 
materiaalverbruik zijn onderzoekingen 

Harde noten over het al of niet omvormen van de NV Electriciteitsmaat
schappij IJsselcentrale (in Hengelo) tot provinciaal bedrijf. 

gedaan: voor -de produktie van auto's 
is per reiziger~kilometer 10 maal 
zoveel materiaal nodig als voor de pro
duktie van treinen. De auto zal tot 1980 
- volgens de gereed zijnde plannen -
nog eens ongeveer 18.000 hectare 
grond onttrekken aan de cultuur en de 
natuur. Er zijn op het ogenblik meer 
dan 1000 autokerkhoven in ons land. 

Maar we zijn er nog lang 'niet: 

e de grote ruimtebehoefte van de auto 
leidt in de meeste steden al tot zeer 
ongewenste toestanden. 
e men verwacht dat in de toekomst 
tweederde deel van het stadsoppervlak 
nodig zal zijn voor rij- en parkeerruim
te. 
e in steeds groter mate worden andere 
verkeersdeelnemers (wandelaars, fiet
sers, ambulances, brandweerwagens, be
roeps- en openbaar vervoer) gehin
derd. 
• voor we het jaar 2000 zullen hebben 
bereikt zullen er in ons pand - nog 
150.000 verkeersdoden vallen. Het aan
tal doden en gewonden dat bij eenzelfde 
af te leggen afstand te betreuren valt 
kan verhoudingsgewijs in de volgende 
cijfers worden uitgedrukt: auto 100, 
motor 97, bus, tram 39, trein 19,- brom
fiets 32 en fiets 6.5. 
e De verkeerspolitie kostte in 1971: 
600 miljoen. 
e om alle kosten te dekken zou één 
liter benzine 3 gulden moeten kosten. 

De vraag wat er zou moeten gebeu
ren, kreeg vele antwoorden: 
• de ernstigste uitwassen van de ver
vuilende werking van de auto zullen 
moeten worden verminderd: 
e minder luchtverontreiniging (naver
brandingsinstallaties, loodvrije benzine, 
e.d. 
e minder lawaai 
• vermindering van parkeren op de 
openbare weg. 
• betere bescherming van voetgangers 
en fietsers; voor de eerste b.v._ 
• betere oversteekplaatsen voor de 

laatste m.n. gescheiden fietswegen. Zeer 
veel aandacht zal ook moeten worden 
besteed aan onze kinderen; per jaar 
verongelukken momenteel 500 kinderen 
in het verkeer en worden 10.000 gewond 
( 10.000 is 55 scholen bestaande uit 6 
klassen met elk ongeveer 30 leerlin
gen) 
• een betere voorlichting aan alle ver
keersdeelnemers 
e strenger optreden tegen verkeers
overtredingen. 

Bestuursmutaties 
Enschede. Tijdens de laatste vergade

ring van de afdeling Enschede en om
streken van de VVD bleek dat het le
dental belangrijk is toegenomen en 
thans 325 bedraagt. Bij de bestuursver
kiezing werden mevrouw E. Jellema
Hoogerbrugge en de heer J. Kok als 
betuurslid herkozen. In verband met een 
wijz,iging ,\van het huishoudelijk regle
ment was de secretaris, de heer J. J . 
Smit, niet herkiesbaar. In diens plaats 
werd benoemd mevrouw J. J. Broek-
mans-Blokhuis. · 

Tiel - Na de voorjaarsvergadering 
van de statencentrale Tiel is het bestuur 
als volgt samengesteld: G. C. J. Albar
da (Geldermalsen), voorzitter, E. W. 
Hermsen (Beusichem), secr.-penning
meester, H.T. van Veen (Buren), F. H. 
A. de Rek (Culemborg), F. van Dijk 
(Elst), A. Langelaar (Kesteren) en R. 
van Waarden (OphemertL_ 

Gewestraad Arnhem 
Arnhem. Minister Geertsema heeft in 

het stadhuis van Arnhem de raad van 
het gewest Arnhem geïnstalleerd. Er zijn 
zeventien gemeenten aangesloten. Bin
nenkort volgt de achttiende. Tot voor
zitter van de raad werd gekozen drs. J. 
A. F. Roeien, burgemeester van Arn
hem. De heer Roeien was ook voorzitter 
van de in 1966 opgerichte agglomeratie
raad, de voorloper van de nieuwe ge
westraad. 

JAC. JURRISSEN & ZOON 
Boomkwekers sinds 1773 

Voor grote Coniferen, Taxus, Thuya's, Hulst, Spar, 
Pinus, enz., enz. 
Van 2 tot 4 à 5 meter hoog 

CORT VAN DER LINDENLAAN 1 - NAARDEN - TEL. 02159 • 43706 
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• De VVD 1n het parlement 

In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J. E. v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie in het parlement. 
Hij kan natuurlijk steehts beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten die de VVD in het parle
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerled~n aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A, 
Den Haag, telefoon 070-61 49 11. 

Ondanks de zich voortslepende kabi
netsformatie, heeft de Tweede Kamer 
een drietal belangrijke onderwerpen be
handeld. De zaak, die het publiek uiter
aard het meest aanspreekt, betrof de 
hoogte van de luister- en kijkgelden, 
waaromtrent op het moment, · dat dit 
overzicht wordt afgesloten, nog geen 
beslissing was gevallen. Het debat over 
dit wetsontwerp bracht in elk geval een 
flinke verdeeldheid aan het daglicht. 

Minister Geertsema is er intussen in 
geslaagd de wijziging van de Kieswet er 
door te slepen, ofschoon ook bij deze 
zaak de meningen geenszins met elkaar 
overeenstemden. 

Taxi's 
Tenslotte was er de wijziging van de 

Wet Autovervoer Personen (WAP), die 
eveneens een pittig debat heeft opgele
verd. Bij de behandeling van dit laatste 
onderwerp sprak voor de VVD-fractie 
mevr. Smit-Kroe8 die haar betoog be
gon met op te merken, dat er bij het 
publiek langzamerhand sprake is van 
een mentaliteitsverandering, in deze zin, 
dat men de taxi meer en meer gaat zien 
als een verlengstuk van het openbaar 
vervoer. Zij maakte hierbij een aardige 
vergelijking. Het is nog niet zover, dat 
men de taxi als een stuk confectie ziet. 
Het is nog steeds maatwerk, om niet te 
zeggen haute couture. In dit licht spe
len economische en sociale motieven een 
belangrijke rol. Dat is bij het openbaar 
vervoer al jaren zo en dat zal dan nu 
ook voor de taxi gaan gelden. Daarvoor 
is dan echter wel een beter onderne
mersklimaat nodig, waarbij dan weer 
het personeel een rol speelt. Overigens 
was het mevr. Smit-Kroes opgevallen, 
dat in het proces tot inschakeling van 
de taxi in het openbaar vervoer, het 
oordeel van het publiek nauwelijks in 
aanmerking is genomen. Met een van de 
belangrijkste onderdelen van het wets-

De VVD-fractie in de Tweede 
Kamer der Staten-Generaal 
heeft - geziea de uitbreiding van haar aantal leden- twee 
vacatures bij haar staf, gehuisvest in het gebouw van de Tweede 
Kamer: 

', 

1) Voortdurend wordt door de leden van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer een beroep gedaan op de beschikbare 
informatiebronnen, zoals die ter beschikking staan bij de 
griffie en in de bibliotheek. Deze informatiebronnen zijn, 
bijvoorbeeld, de Handelingen, de zgn. witte stukken, tijd
schriften en andere literatuur. Uiteraard is de betrokken 
informatie strikt zakelijk en objectief gerangschikt. Vaak 
echter is er behoefte aan een compleet overzicht van de 
informatie over één bepaald onderwerp. De huidige staf 
ontbreekt echter de tijd - zeker na de recente uitbreiding 
van de fractie - om een effectieve dossiervorming tot stand 
te brengen. Daarom zoekt de fractie een 

MEDEWERK(ST)ER 
die belast zal worden met het vooral naar eigen inzicht bij
eenbrengen, ordenen en ter beschikking stellen van al wat 
haar/hem zinvol toeschijnt. 

2) Tevens zoekt de fractie een 

HESEARCHER (M/V) 
die tot taak zal hebben de bovenomschreven informatie, 
alsmede al het andere dat hij/zij daarvoor nuttig acht, te 
analyseren op de politieke implicaties en deze analyses ter 
beschikking te stellen van de fractie. 

Schriftelijke sollicitaties aan de secretaris van de fractie: Th. H. 
Joekes, p/ a VVD-fractie Tweede Kamer, Binnenhof 1 A, 
Den Haag. 

ontwerp, t.w. de verhuur per zitplaats, 
kon mevr. Smit-Kroes in elk geval in
stemmen. 

Voor een deel werd het debat beheerst 
door de financiële moeilijkheden, waarin 
het taxi-bedrijf verkeert. Daarover 
kwam een motie van de heer Van Thijn 
(PvdA), waarin werd uitgesproken ge
durende een overgangsperiode aan de 
taxi-centrales een rijksbijdrage te ver
strekken. Minister Udink, die door het 
vertrek van dr. Drees op Verkeer en 
Waterstaat, al geruime tijd dit departe
ment medebeheert, raadde de motief af, 
omdat hij de financiële consequenties 
niet kon overzien. Niettemin werd de 
motie door een meerderheid van de Ka
mer aanvaard. Behalve de drie confes
sionele fracties stemden van de VVD de 
heren Geertsema en Rietkerk, die ook 
(nog) Kamerlid zijn, tegen de motie. 

Kieswet 
De voorgestelde wijziging van de Kies

wet, beogend bij verkiezingen het ver
binden van kandidaten lijsten binnen de 
kieskringen mogelijk te maken, wan
neer dat althans landelijk en op unifor
me wijze gebeurt. Een denkbeeld, dat 
door de commissie Cals-Donner al vijf 
jaar geleden was geopperd; Het resul
taat van die gedachte noemde mej. Kap
peyne van de Coppello, die voor de 
VVD-fractie het woord voerde, "een ver
schrompelde vrucht". Haars inziens had 
de behandeling van deze wetswijziging 
best nog wat kunnen worden udtgesteld, 
nl. na afhandeling van het initiatief
voorstel tot verhoging van de kiesdrem
pel. 

Mej. Kappeyne wees er op, dat de lijs
tencombinatie, waarvan dan nu sprake 
is, optreedt als een vergrote partij, die 
daarbij kans heeft op het behalen van 
restzetels. Dit kiestechnische middel 
kan tot resultaat hebben, dat door de 
lijstencombinatie een aantal zetels meer 
wordt verkregen dan de partijen afzon
derlijk zouden hebben gehad. Haars in
ziens il!t 'tla&.rbij niet zozeer de politieke 
samenwerking doel, maar het behalen 
van extra zetels. Als het politieke doel 
inderdaad samenwerking tussen partijen 
zou zijn, dan begreep mej. Kappeyne 
niet, waarom daar het kiestechnisch 
middel van de lijstverbinding aan ge
koppeld moet worden. Die samenwer
king, zo betoogde zij, kan formeel ook 
naar buiten blijken doordat partijen 
verklaren, dat zij politiek gelijk zullen 
opereren. Als die verklaring door daden 
wordt onderstreept, dan is dat voor de 
kiezers een belangrijker politieke daad 
dan de lijstverbinding binnen eenzelfde 
kieskring. 

Mej. Kappeyne bracht cle berekenin
gen in herinnering, dat zij ook in dit blad 
heeft gemaakt en waaruit bleek, dat 
wanneer grote en middelgrote partijen 
lijstencombinaties aangaan, de winst be
perkt blijft tot één zetel. Daarbij komt 
dan nog dat die schamele winst ver
dwijnt als er meer lijstencombinaties te
gelijk optreden. Men kan zich dan af
vragen waarvoor al dat gedoe nodig 
was. 

Zij voegde er overigens nog een be
langrijk bezwaar aan toe, nl. dat de 
lijstenverbinding zeer grote zetelwinsten 
gaat opleveren, wanneer ze gecombi
neerd zou -worden met een districtenstel
sel, zoals de confessionele partijen en de 
progressieven dat voorstaan. Zij deelde 
dit bezwaar met de ldelne partijen. Zij 
vond het allemaal maar een onwenselijk 
geknutsel met de kieswet. Mej. Kappey
ne kwam tot de slotsom, dat een meer
derheid van de fr~ctie zich tegen de 
voorgestelde wijziging bleef verzetten. 
Het wetsontwerp is niettemin aan
vaard. 

Kijkgelden 
Zo mogelijk nog groter verdeeldheid 

bestond er in de Tweede Kamer over 
het voorstel tot wijziging van de wet op 
de omroepbijdragen (regeringsvoorstel 
verhoging van f 75,- tot f 108,-). 

Alvorens tot de eigenlijke zaak over 
te ·g,lan, oefende de heer Van Dijk nog 
eens ernstige kritiek uit op ht omroep
bestel, dat niet alleen ingewikkeld is, 
maar in zijn toepassing ook nog onde
mocratisch. De omroepwet-1968 hand
haaft de binding aan het ledental en 
kent een evenredigheid tussen het aan
tal leden abonnees en het aantal zendu
ren. Maar die evenredigheid houdt bij 
400.000 leden op. De AVRO - met 
800.000 gezinnen - zou tweemaal zo
veel zendtijd als V ARA en TROS moe
ten hebben. Bij de radio trekt de minis
ter deze consequentie wel, bij de tv 
niet. 

Vervolgens wees de heer Van Dijk er 
op, dat de kijkerfluisteraar eigenlijk 
wèinig te zeggen heeft over de bestem
ming". van de omroepbijdrage. De Om
roepwet heeft een open systeem; met 
15.000 leden komt men er al in. Zo 
kwam de TROS (nu A-omroep) er in en 
zo kwam de EO er bij. Maar die werd 
geen plaats in de bestaande zendruimte 
gegeven, maar werd er bij gevoegd door 
uitbreiding van de zendtijd. Anders zou
den de andere omroepen tijd hebben 
moeten afstaan. Het omroeppersoneel 
krijgt nu door hoe wankel zijn positie 
daardoor wordt (gevaar voor inkrim
ping en door ideeële motieven wednig 
kansen op overplaatsing). Toch is er 
een grens aan de uitbreiding van zend
tijd, meende de heer Van Dijk. Die 
grens is namelijk de betaalbaarheid. 
Wij zullen dat binnenkort merken als de 
kabel-tv aan de orde komt. 

Nu kan de omroep zich wel beklagen 
over de noodzaak van "verschraling" 
van de programma's, maar dan moet 
men zich in Hilversum maar eens duide
lijk uitspreken:- uitbreiding ván zend
tijd en "verschraling" of geen uitbrei
ding maar kwaliteitsverbetering. De 
VVD geeft prioriteit aan het laatste. 
In dit verband verzette de heer Van 
Dijk zich tegen een zo drastische verho
ging als de regering wenst. Een tweede 
bezwaar tegen de sterke verhoging was 
de steun aan de pers, waardoor inkom
sten aan de omroep worden onthouden. , 
De VVD staat nog altijd voor de pers 
bij de omroep te betrekken. Dat zal des 
te nodiger zijn als regionale en lokale 
omroepen van de de grond komen. 

De heer Van Dijk had verder kritiek 
op de investeringsfinanciering bij de 
omroep. Indien voor deze investeringen 
normaal zou kunnen worden geleend en 
afgeschreven, zou dit voor de komende 
vier jaren gemiddeld per jaar 20 à 23 
miljoen gld. minder uitgaven betekenen. 
Daardoor zou de bijdrage-verhoging tot 
i 99 beperkt kunnen blijven, maar trekt 
men er ook nog de bijdragen aan de 
pers af, dan zou met i 95,- volstaan· 
kunnen worden. . , 

De heer Van Dijk zag het financieel 
ook niet zitten om de Wereldomroep 
voortaan niet meer uit de omroepbijdra
gen te bekostigen. 

Om de verdeeldheid tussen de ver
schillende fracties duidelijk te maken: 
de progressieve drie waren voor een 
verhoging tot .f 99,-; de CHU wilde één 
gld. minder, dus .f 107,- om te demon
streren, dat de Kamer zich zorgen 
maakt over de forse stijging ( 44 pct.); 
de PvdA tenslotte wil de kijkers van 
kleuren-tv extra met .f 26,- belasten. 

Vragen 
Men heeft ongetwijfeld uit de dagbla

den kennis genomen van de pennestrijd, 
die zich heeft ontwikkeld naar aanlei
ding van een advertentie van de T.H. te 
Delft, waarin sollicitanten werden opge
roepen voor het vakgebied bouw- en 
volkshuisvestingseconomie, die o.m. 
"grondige kennis (moeten bezitten) van 
en inzicht (hebben l in het historisch en 
dialektisch materialisme", iemand dus 
met een mar:lj:istische levensbeschou
wing. Hierover heeft de heer Van Dijk 
aan de staátssecretaris van onderwijs, 
tenschappen gevraagd of "voor het ver- ' 
vullen van een betrekking aan een 
rijksinstelling van wetenschappelijk on
derwijs enig·e eis mag worden .gesteld 
van geloof of levensbeschouwing. 

Mevr. Smit-Kroes heeft met de heer 
Van 'Dijk schriftelijke vragen aan de
zelfde minister gesteld over een besluit 
van b. en w. van Groningen, voor de 
gemeentelijke scholen voor voortgezet 
onderwijs de mavo-drempel te laten ver
vallen. Gevraagd wordt of de minister 
bereid is middelen te beramen om de 
gedane maatregelen ongedaan te ma
ken. 

Eveneens van mevr. Smit-Kores, nu 
aan de staatssecretaris van onderwijs 
vragen over peuterspeelzalen in kleuter
scholen. 

De heer Waalkens heeft zicht tot de 
regering gewend met vragen over de 
juistheid van het bericht, dat de NVV
bestuurder A. T. Kuperis voor ongeveer 
drie jaar naar Suriname gaat voor het 
verlenen van advies aan de Surinaamse 
vakbond en dat deze uitzending gefinan
cierd wordt uit ontwikkelingsgelden. 
Moet deze uitzending worden gezien als 
vergelijkbaar met de gebruikelijke uit
zending van deskundigen in het kader 
van de interhationale technische hulp-
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Volksgezondheid en milieu 

Mevr. mr. E. Veder-Smit, lid 
van de Tweede Kamer, be
spreekt de behandeling van 
de begroting van het minis
terie van Volksgezondheid 
en milieuhygiëne in het par
lement. 

Vereniging van 
Staten- en Raadsleden 

Het bestuur van de Vereniging van 
Staten- en Raadsleden van de VVD ver
gaderde op 12 maart in Amersfoort. 

In verband met de komende Staten
verkiezingen heeft het bestuur een bij
eenkomst belegd met vertegenwoordi
gers van de verschillende statenfracties 
op 13 april a.s. tijdens de dinerpauze 
van de algemene vergadering. Tevens 
bestaat het voornemen om op 11 mei 
met de statenleden en de leden van de 
Eerste Kamerfractie in het provincie
huis van Noord-Brabant te vergade
ren. 

Ten aanzien van de raadsverkiezingen 
heeft het bestuur een commissie Ge
meentepro~ram-1974 ingesteld, welke 
onder voorzitterschap staat van de heer 
mr. J. Drijber, burgemeester van Zwol
Ie. Deze commissie zal op 14 mei a.s. 
geïnstalleerd worden. 

Het bestuur beraadt zich nog over de 
dag die voor de kandidaat-raadsleden in 
het voorjaar 1974 zal worden gehouden. 

Het was een merkwaat·dige begro
tingsbehandeling dit jaar. Evenals bij 
andere begrotingen moest in sneltrein
vaart het hele beleid van de minister 
voor Volksgezondheid behandeld worden 
in ongeveer anderhalve dag. Bovendien 
werden dit jaar vele begrotingen tege
lijk besproken, zodat er in één week drie 
aanhangig waren en minister Stuyt zijn 
redevoering in vier stukken heeft moe
ten uitspreken. Voor het publiek en voor 
de pers is zo'n behandeling nauwelijks 
meer te volgen en in de Handelingen 
kun je de snippers dan ook niet gemak
kelijk terug vinden. 

De vaste commissie voor volksgezond
,heid had een agenda opgemaakt van 23 
punten, de milieuhygiëne niet inbegre
pen. De meeste sprekers hielden zich 
daaraan behalve de PPR en de CPN. De 
aandacht concentreerde zich op een 
viertal punten, waarovet· ik graag wat 
meer· wil vertellen. 

Kosten 
Opvallend was, dat door de meeste 

sprekers ongerustheid werd betoond 
over de stijgende kosten van de gezond
heidszorg. Ik noem dit opvallend, omdat 
over dit onderwerp door mr. J. G. Riet
kerk (als kamerlid) en mij al jaren is 
gesproken, voor het eerst in 1968. De 
totstandkoming van de Wet Ziekenhuis 
voorzieningen onder Staatssecretaris 
Kruisinga was een moedige poging om 
de kosten van ziekenhuisbouw onder be
dwang te krijgen. Doch de exploitatie 
van de ziekenhuizen en verpleegtehuizen 
bleef een terrein waarop nog heel veel 
te doen viel. 

Daarom werd door de VVD-fractie in 
maart 1972 een motie ingediend over de 
kosten van ziekenhuisbeheer, waarin de 
regering werd gevraagd initiatieven te 
nemen om te komen tot een kortere 
opnameduur, een verschuiving van de 
dure klinische behandeling naar de 
goedkopere poliklinische behandeling, en 
nog verschillende andere mogelijkheden 
tot kostenbeperking werden genoemd. 

Deze motie, mede-ondertekend door 
KVP en DS'70, werd twee maanden 
daarna in gewijzigde vorm door de 
Tweede Kamer aanvaard en heeft een 
belangrijke steun voor de regering ge
vormd om tot nieuwe maatregelen op 
het gebied van de kostenbewaking te 
komen. Minister Stuyt gaf in zijn ant
woord op 20 februari jl. een uitvoerig 
exposé van datgene, wat in het afgelo
pen jaar ter uitvoering van deze motie 
was gedaan. Ik noem daarvan het vol
gende: 

1. een grootj!cheepse doorlichting van 
de gezondheidszorg door twee op dit ge
bied gespecialiseerde organisatie-bu
reaus. 

2. instelling van een commissie van 
het Centraal Orgaan Ziekenhuistarieven 
ter bestudering van de bezettingsgraad 
van ziekenhuizen, 

3. besprekingen met de medische spe
cialisten over de honorariumregeling, en 
daarbij kunnen nog gevoegd worden de 
studies die door het Nationaal Zieken
huis Instituut worden verricht en die in 
toenemende mate op deze vraagstukken 
worden gericht. De motie Dolman-Ve
der, zoals die na de wijziging van onze 
motie wel wordt genoemd, heeft dan 
ook zeker een duidelijke· invloed op het 
beleid uitgeoefend, 

Prettig was het daarom, dat ook an
dere partijen zich met de kostenontwik-

keling van de gezondheidszorg zijn gaan 
bezighouden, partijen waarvan we dat 
niet zozeer gewend waren, zoals D'66 bij 
monde van haar vertegenwoordiger dr. 
Beekmans. Niet zo prettig was het, dat 
daarna een groot ochtendblad in zijn 
hoofdartikel stelde, dat ,.eindelijk in de 
Tweede Kamer aandacht is geschonken 
aan de onstuitbaar lijkende stijging van 
de kosten van de gezondheidszorg". De
ze zin deed- wel even pijn, na alle in
spanning van onze kant, doch pijn is 
iets, dat zowel in de gezondheidszorg als 
in de politiek herhaaldelijk voorkomt, 
en gelukkig ook weer overgaat. 

Kwaliteit 

Een tweede onderwerp, waarvoor ik 
de aandacht zou willen vragen, is de 
kwaliteitsbewaking in de ziekenhuizen. 
Deze kwaliteitsbewaking is nl. een ge
compliceerde aangelegenheid. Men zal 
misschien denken, dat de kwaliteitsbe
waking in handen ligt van de directies 
der ziekenhuizen, en dan speciaal in 
handen van de medisch-directeur. In fei
te is dit echter slechts zeer ten dele het 
geval. De ziekenhuisdirectie kan en 
hoort natuurlijk algemene regels te stel
len voor de gang van zaken in het 
ziekenhuis, in de operatiekamers, in de 
verschillende afdelingen en voor de ver
schillende groepen medewerkers. Deze 
regels zijn van algemene aard en moe
ten worden aangevuld met instructies 
voor de diverse groepen van personeel. 

De directie kan echter geen dagelijks 
toezicht houden op de medische mede
werkers in het ziekenhuis, die daar voor 
eigen verantwoordelijkheid werken en 
alleen een contractuele verplichting tot 
behandeling hebben met de patiënt en 
niet met het ziekenhuis. De aansprake
lijkheid voor het medisch handelen in 
het ziekenhuis is daarom een gecompli
ceerde zaak en heeft al heel wat gerech
telijke procedures ten gevolge gehad. 

Vooral omdat de individuele verant
woordelijkheid van de medische specia
list door de toenemende ingewikkeldheid 
van het werk steeds zwaarder wordt, 
hebben de specialisten dan ook steun bij 
elkaar gezocht door het werken in 
teamverband en door vaktechnische be
sprekingen in het kader van de medi
sche staf. De Landelijke Specialisten 
Vereniging heef~ enige jaren geleden 
een commissie-Ziekenhuisstaven in het 
leven geroepen, die op dit terrein baan
brekend werk heeft verricht. Niette
min is het voor de gemiddelde patiënt, 
die het slachteffer wordt van een onjuis
te beoordeling of een gemaakte fout, zo
als helaas ook in het medisch beroep 
voorkomt, erg onduidelijk aan wie deze 
fout is te wijten en toe wie hij zich met 
zijn klacht moet wenden. 

Uiteraard is dit veelomvattende on
derwerp van de kwaliteitsbewaking in 
het ziekenhuis niet geschikt voor een 
jachtige afhandeling van de begroting 
zoals dit jaar plaatsvond en ·daarom heb 
ik er slechts enkele opmerkingen over 
kunnen maken. 

Allereerst is het van belang, dat in de 
ziekenhuizen duidelijke verhoudingen 
heersen, zodat iedere tak van dienst 
weet waar zijn taak ligt en wat zijn 
bevoegdheden zijn; vooral in de kring 
van de verplegenden en leerling-verple
genden is hieraan grote behoefte. Voorts 
is het noodzakelijk, dat de ziekenhuis
staven zich met grote kracht blijven in
zetten voor de kwaliteitsbewaking. In" 
dien de medische staven zorgen voor 
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een goede samenwerking met de andere 
groepen in het ziekenhuis en zich in het 
geheel daarvan willen inpassen, · hoeft 
men niet tot een dienstverband over te 
gaan. De staven kunnen voor dit doel 
een vertrouwensarts aanstellen of een 
speciale commissie in het leven roepen, 
die steekproeven kan gaan nemen. Ten
slotte is het belangrijk, dat de patiënt 
zoveel mogelijk informatie krijgt, opdat 
hij zijn situatie goed kan beoordelen. 

Minister Stuyt deelde mede, dat hij 
van plan is te komen met een wetsont
werp inzake het ziekenhuisbeheer. In dit 
wetsontwerp wil hij regels geven voor 
de financiering, het bestuur en de ex
ploitatie van ziekenhuizen. Dit lijkt een 
interessante gedachte, ook al weten we 
nog niet hoever de bewindsman met een 
der·gelijk ingrijpen wil gaan. 

Kruisverenigingen 
Het debat over de financiële en orga

nisatorische positie van de kruisvereni
gingen is bijzonder levendig geweest. 
Aan het Kamerdebat was al een sper
vuur van perscommuniqué's, adressen 
en nota's voorafgegaan. De kruisvereni
gingen beklaagden zich over de beëindi
ging van een bepaalde subsidie en de 
ontoereikende verhoging van andere 
subsidies. Zij voerden daarbij niet ten 
onrechte als argument aan, dat ener
zijds alle deskundigen de versterking 
van de extra-murale zorg bepleiten ten
einde de ziekenhuizen te ontlasten, doch 
dat anderzijds de Regering deze extra
murale zorg verzwakt door aan de sub
sidies te knabbelen. 

Doch de argumenten van de regering 
daartegenover waren evenmin van re
delijkheid ontbloot. De regering stelde, 
dat de Kruisverenigingen nauwer moe
ten samenwerken en tot schaalvergro
ting moeten komen teneinde doelmati
ger te werken. Bovendien betreurde zij, 
dat de kruisverenigingen het gesprek 
over de herstructurering van het kruis
werk, dat al geruime tijd met het de
partement gaande was, hadden afgebro
ken. 

De plaatsruimte laat niet toe nader op 
deze zaak in te gaan. Mijn indruk was, 
dat er enkele communicatie-stoornissen 
waren opgetredèn en dat de zaak op- · 
nieuw op gang moest worden gebracht. 
De kruisverenigingen doen al veel op 
het gebied van de herstructurering en 
dienen daarin te worden aangemoe
digd. 

Het leek mij daarom gewenst, voor de 
provinciale en landelijke kruisorganisa
ties, die de nieuwe opzet moeten be
werkstelligen, een financiële tegemoet
koming te creëren ter hoogte van de 
helft van het gevraagde bedrag. Geluk
kig bleek het mogelijk de daarvoor be
nodigde 65 ton te vinden op een àhdere 
post van de begroting van volksgezond
heid. Als goede regeringspartner kun je 
nu eenmaal niet zo'n bedrag uit een an
dere begroting plukken. En zeker kun 
je zo'n bedrag niet uitgeven als er geen 
dekking voor aanwezig is. 

Met hulp van drs. D. J. D. Dees lukte 
het voor dit amendement de nodige 
steun te verwerven, evenals voor een 
motie, waarin wij een betere financiële 
basis en nieuwe structuur van het 
kruiswerk vroegen Laten we hopen, 
dat lfet minister Stuyt gegev.en zal zijn 
deze zaak tot een goed einde te brengen, 
evenals het hem tot dusver gelukte de 
pensionering van wijkverpleegsters en 
oud-wijkverpleegsters te regelen. 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Milieuhygiëne 
Gewoonlijk komen bij de behandeling 

van de begroting Milieuhygiëne een 
aantal specifieke kwesties aan de orde, 
als mede een aantal algemene vraag
stukken. 

Van de plaatselijke en regionale pro
blemen die besproken werden noem ik: 
de verontreiniging van de Donge, de ver
vuiling van het Naardermeer en de af
valverwerking in Rijnmond. Bij de be
handeling van deze problemen bleek 
meestal toch weer, dat op de achter
grond een vraagstuk van algemene aard 
een rol speelde. 

In dit verband heb ik opgemerkt, dat 
de taak van Kamerleden zich vooral 
niet moet beperken tot het signaleren 
van incidentele voorvallen, zoals het 
zinken van een schip, het zoekraken van 
vaten of een lozing door een bepaald 
bedrijf. Veel meer ligt onze taak in het 
analyseren van de algemene problema
tiek en het doen van voorstellen tot ver
betering daarvan. 

De informatie van de Kamerleden is 
echter nogal brokkelig en beperkt. Deze 
situatie houdt verband met het feit, dat 
de vaste Commissie voor Milieuhygiëne 
slechts een beperkt terrein bestrijkt. 
Het terrein van de waterzuivering hoort 
bijv. tot de vaste Commissie voor Ver
keer en Waterstaat. En dat betekent, 
dat alle informatie op dat terrein, zoals 
de knipselkrant van het ministerie van 
Verkeer en Waterstaat en de publikaties 
van het R.I.Z.A., de vaste Commissie 
voor Milieuhygiëne niet bereiken. Een
zelfde situatie doet zich voor op het ter
rein van de kernenergie. Daarvoor be
staat een vaste Kamercommissie voor 
de kernenergie, bij wie wij moeten aan
kloppen als. wij onze stem op dit gebied 
willen laten horen. 

Minister Stuyt bleek gevoel te hebben 

D. W. Dettmeyet 
65 jaar 

Het erelid Vllll de VVD de heer 
n. W. Dettmeyer, werd op 18 
maart 65 jaar. Zoals bekend is de 
heer Dettmeyer sinds geruime tijd 
wegens ziekte helaas niet meer in 
staat actief aan het partijleven 
deel te nemen, maar zijn belang
st~>lling geldt nog onverminderd 
de VVD, die hij mede heeft opge
richt. Ter gelegenheid van zijn 
verjaardag zond het hoofdbestuur 
hem een bloemenmand. 

Mijn 
• • • op1n1e 1s ••• 

voor de moeilijkheden van "zijn" com
missie en zegde daarom toe, dat wij 
voortaan de maandelijkse mededelingen 
van de Interdepartementale coördinatie
commissie zouden ontvangen. Inmiddels 
arriveerden de eerste exemplaren die 
mij bijzonder waardevol lijken. 

Actiegroepen 
Niet alleen de vaste Kamercommissie 

staat voor het probleem hoe zij aan de 
nodige informatie moet komen. Hetzelf
de geldt voor de vele tientallen actie
groepen die ons land langzamerhand 
telt. Een nadere beschouwing over het 
werk van verschillende actie-groepen 
lijkt me in dit verband op haar plaats. 

Er zijn actie-groepen in allerlei soor
ten. We zien actie-groepen ontstaan die 
zich voor een bepaald onderwerp inte
resseren, zoals de Ooy-polder, de werk
groep-Dollard, de comités tegen ge
luidshinder van bepaalde vliegvelden en
zovoort. Daarnaast zijn er actie-groe
pen, die zich voor een bepaald gebied in 
zijn geheel interesseren, zoals de Ver
eniging tot Behoud van de Waddenzee, 
de Vereniging tegen Milieubederf in en. 
om het Nieuwe-Waterweggebied, de 
Vereniging Milieuhygiëne Zeeland, etc. 
Ten slotte zijn er verenigingen die het 
hele land bestrijken, zoals de Vereniging 
Milieu Defensie en de Stichting Natuur 
en Milieu (de vroegere Contact-commis
sie). 

Ik veronderstel, dat heel wat geïnte
resseerde lezers van Vdjheid en Demo
cratie lid zijn van een der bovenge
noemde verenigingen. 

Het is duidelijk, dat de kwaliteit en de 
,.gevechtskracht" van al deze groepen 
sterk uiteenloopt. Dit is mede afhanke
lijk van de deskundigheid waarover· men 
beschikt en het apparaat waarmee men 
kan werken. Sommige gmepen stellen 
zich meer gouvernementeel op dan an
dere. Wanneer men een plaats heeft ge
kregen in een officieel advieslichaam en 
derhalve regelmatig met ambtenaren in 
aanraking komt en over goede informa
tie beschikt, krijgt men een andere kijk 
op de dingen, dan wanneer men zelf alle 
inlichtingen moet veroveren. In geloof, 
zonder dit te kunnen bewijzen, dat som
mige actie-groepen ook bewogen worden 
door een algemeen wantrouwen in over
heid, ambtenaren en industrie. Het zou 
interessant zijn eens een onderzoek te 
doen naar het algemeen maatschappe
lijk inzicht van de verschillende actie
groepen. 

Kortsluiting 
Het nut van actie-groepen sla ik over 

het algemeen hoog aan. Zij activeren de 
publieke opinie, dragen gegevens aan en 
vervullen een brugfunctie tussen over-

• Huisartsenpensieoenen 
Echtpaar Habenix zit in het bejaar

denhuis. De kosten hiervoor bedragen 
f 24.000,--. Verder krijgen zij een zak
centje van f 1200,- en gratis ziekte
kostenverzekering waarvoor een arts bij 
eenzelfde dekking f 3000,-- moet reser
veren. Habenix & Co consumeren der
halve voor f 28.200,-. Het tekort wordt 
bijgepast door de Sociale Dienst. 

Dr. 65+ woont met zijn vrouw in 
de kamer ernaast en heeft hetzelfde 
uitgavenpatroon: een dak boven het 
hoofd, ziekterisico verzekerd en een 
zakgeldje van f 100,- per maand voor 
alle voorkomende uitgaven. Maar ... 
dr. 65+ kan niet bij de Sociale Dienst 
aankloppen, want hij moest zo nodig 
voor een pensioen sparen. 

Pensioen + AOW -uitket·ing bedragen 
samen f 33.500,---·. Maar zijn pensioen 
is onderworpen aan vermogensbelas
ting: f 819,-. Na verrekening van af
trekpost ziektekostenverzekering, wordt 
hij aangeslagen in de inkomstenbelas
ting voor f 8197,-. Hij moet daarom 
bruto verdienen f 28.200, · · + f 819,-
+ f 8197,-- = f 37.216, .. om als Ha
benix te kunnen leven. Hij komt dus 
nog f 3716,-- te kort. 

Om dit tekort uit rente van beleg
gingen te kunnen betalen, moet hij een 
kapitaaltje achter de hand hebben. Als 
gemiddeld rendement geldt 7%, maar 
daar gaat 0,7% af voor vermogensbe
lasting en 0,3% voor vermogensbeheer. 
Netto rendement derhalve 6%. 

Om f 3716,- te kunnen uitgeven, 
moet hij echter f 7283,-- verdienen 
(49%-schijf). Hij moet dan een kapi

taal achter de hand hebben van 100 X 
f 7283,- -: 6 = f 121.383, · dat hij op-

beid. volksvertegenwoordiging en bevol
king. 

Er doen zich echter ook vrij regelma
tig kortsluitingen voor, waaraan ik een 
enkele beschouwing wil wijden. 

1. Allereerst komt het voor. dat men 
over onvoldoende basiskennis beschikt. 
Ik denk hier aan de recente actie die 
wordt gevoerd tegen de heffingen inza
ke de waterverontreiniging. Men kent 
de wetgeving niet genoeg en weet niet, 
dat de maatstaf is voor de heffing. 
2. Men weet niet, tot wie men zich moet 
wenden om de nodige inlichtingen te 
krijgen, of durft dat niet. Er is nog 
geen algemeen bekend informatiecen
trum, waartoe men zich gemakkelijk 
kan wenden; de weg naar de verschil
lende departementen is soms moeilijk te 
vinden, en de desbetreffende ambte
naren zijn vaak overbelast. 

3. Men verkeert in de mening, dat de 
belangen van het milieu bij de overheid 
niet zwaar genoeg wegen. Dat komt 
waar·schijnlijk, omdat de procedures, 
waarmee deze belangenafweging ge
schiedt, zo, ingewikkeld zijn en tijdro
vend. 

De overheid mag nooit lichtvaardig 
een beslissing nemen, doch moet altijd 
een gedegen onderzoek laten vooraf
gaan. Daardoor ontstaat dan de onbe
vredigende situatie, dat bijv. een inven
tarisatie van wat er voor lozingen op de 
Rijkswateren geschiedt in het Rijn
mondgebied nog lang niet gereed is, en 

. dat bijv. het saneringsplan voor Rijn
mond nog niet verder is gekomen dan 
een voorstel. Zo bestaat ook over de 
mate waarin luchtverontreiniging door 
verschillende stoffen toelaatbaar is nog 
geen officieel voorschrift en is het lande
lijk meetnet nog in opbouw. Ook is het 
gehele stelsel van de Wet Verontreini
ging Oppervlaktewateren, dat berust op 
decentr-alisatie en differentiatie, voor de 
burger weinig doorzichtig. Ik ben daar
O!Jl erg blij met de toezegging van mi
nister Stuyt, zich te" zullen beraden over 
de vraag' hoe de voorlichting door de 
lagere overheid en door waterschappen 
en zuiveringschappen kan worden ver
beterd. 

Heffingen 
Uitvoerig is gesproken over de wijze 

waar·op heffingen moeten worden bere
kend en de bestemming, die aan de gel
den zal worden gegeven. De spreker van 
de PSP maakte bezwaar tegen de uni
fOl·me heffing per woning op het gebied 
van de waterverontreiniging. Hij zou de 
voorkeur geven aan een heffing, ver
band houdend met het aantal bewoners, 
en vond de daaraan verbonden innings
kosten minder belangrijk.?Een nota over 
het systeem van de heffingen zal bin-

zij moest leggen naast zijn premie van 
f 19.600,···· per jaar voor het verplich
te artsenpensioen. 
Einde van de rekensom: Habenix =---= 

dr. 65+ + f 122.000,-. 
Raar maar waar. 
Is de pensioenregeling zo beschouwd 

dan wel zinvol? 
P. J. LONCQ DE JONG, 
Winterswijk 

• De geld:z:~ndel 
Het is een jammerlijk verschijnsel dat 

de eeuwenoude geldzwendel, die zich 
vandaag als voorheen manifesteert in de 
vorm van stijgende prijzen en demorali
satie, min of meer stilzwijgend wordt 
aanvaard. De dollar-devaluatie 1973, 
km·t na de dollardevaluatie van deeem
her 1971, toenmaals nota bene op hoog 
nin'au toegejuicht als een "historische 
en unieke gebeurtenis", is in wezen niet 
andet·s dan een verkapte en onrecht
vaardige onteigening van allen die dol
lars bezitten. 

Het doet blijkbaar niet ter zake dat 
deze dollar-eigenaren hun dollar aan
hielden op grond van een lange reeks 
officiële verklaringen inzake dollar-soli
diteit en stabiliteit. Deze nieuwste 
monetaire wereldonteigening wordt let 
\\'el voorgesteld als een soort politiek 
economische genialiteit tengevolge 
waarvan de monetaire wereld-problemen 
zijn opgelost. Dat neemt niet weg dat 
de monetaire autoriteiten voor de zo
veelste maal hebben bewezen dat zij 
hun allereerste plicht: handhaving van 
de koopkracht van het geld, op hoog 
niveau verzaken. 

De politiek en politici, die de monden 
vol hebben over sociale rechtvaardig-
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nenkort aan de Kamercommissie wor
den overgelegd. 

Ten aanzien van de bestemming van 
de heffingen inzake de luchtverontreini
ging deelde minister Stuyt mede, dat 
aan de provincies tot eind 1973 een be
drag van 4,5 miljoen zal worden uitge
keerd. waarbij Zuid-Holland een aan
zienlijk bedrag extra zal krijgen. 

Onze fractie heeft een bondgenoot in 
de KVP gekregen bij haar :;tt·even om 
voor de industrie fiscale faciliteiten te 
krijgen ten behoeve van milieu-investe
ringen. In dit verband is het verheugend 
dat het wetsontwerp Selectieve Inv<~ste
rings Regeling thans door minis1Pr 
Langman zodanig is gewijzigd. clat 
daarin in elk geval de milieu-im·estel·in
gen worden vrijgesteld. Daarom had cle 
VVD-fractie in het voorlopig verslag 
met nadruk gevraagd. 

De heer Tuijnman heeft uiting gege
ven aan zijn grote bezorgdheid over de 
manier waarop nog steeds het vaste af
val en speciaal het chemische afval 
wordt verwijderd: "Er wordt maar aan
gerotzooid" moest hem van het hart. 
Vuilstorting ·op grote schaal is ni0t 
meer mogelijk. We moeten daarom op 
zo kort mogelijke termijn komen tot 
een betere wetgeving op dit gebied, 
waarbij een meer gecentraliseerd sys
teem wordt opgebouwd. 

Minister Stuyt antwoordde hem, dat 
een wettelijke regeling inzake 'de chemi
sche afvalstoffen de hoogste prioriteit 
heeft gekregen op het departement en 
kondigde aan, dat voor de zomer een 
wetsontwerp terzake zal worden inge
diend. 

Hinderwet 
De toepassing van de Hinderwet op de 

zgn. bio-industrie gaat de minister even
als ir. Tuijnman zeer ter harte. Er is 
overleg gaande met het departement 
van landbouw over een wijziging van 
het Hinderbesluit, waarbij veehouderijen 
van bepaalde omvang ~ een nieuwe 
categorie onder de bepalingen van de 
Hinderwet zullen worden gebracht. Ver
der is een uitgebreid onderzoekprogram
ma gestart om de milieuhygiënische be
zwaren van deze nieuwe vorm van vee
houderij zoveel mogelijk te ondervan
gen. 

De conslusie uit het milieudebat kan 
zijn, dat op het departement heel wat 
plannen en maatregelen in bewerking 
zijn. Het gaat ons alleen natuurlijk 
nooit vlug genoeg. We zouden het liefst 
datgene, wat er in een eeuw aan het 
milieu is bedorven, binnen een tiental 
jaren weer willen herstellen. En dat be
tekent, dat diegenen die met de zorg 
voor het milieu zijn belast, onder zware 
druk moeten werken. 

beid, sociale zekerheid, rechten van de 
mens enz., maar tegelijkertijd universeel 
onrecht plegen door middel van groot
scheepse geldvervalsingen zijn, op de 
keper beschouwd, demoraliserende ele
menten. En dat is de kern Vflll de geves
tigde inflatie-routine, gif dat langzaam 
maar. zeker in alle lagen van de bevol
king doordringt en waarvan de econo
misch zwakkeren het meest te lijden 
hebben. 

Sedert vele decennia hebben mol}etai
re en economische deskundigen zoals: 
Rueff·, Hei!perin, Hahn, Harper, Von Mi
zes, Rist, Rivier en vele anderen als roe
penden· in de politieke woestijnen ge
waarschuwd en_geprotesteerd tegen het 
systeem van politiek-ambtelijk vastge
stelde wisselkoersen met een gefixeerde 
goudp'rijs. Het is eigenlijk zo klaar als 
een klontje dat geen mens en dus ook 
geen regering toekomstige ruilverhou
dingen kan beoordelen of bepalen, want 
niemand kan de toekomst doorzien. 
Maar desalniettemin gelqt vandaag als 
hoogste monetaire wijsheid, dat zowel 
de toekomstige goudprijs als de toekom
stige valuta-prijzen of ruil-verhoudingen 
dictatoriaal en doctrinair gekluisterd 
moeten zijn aan de regerende... toe
komst visioenen. 

Is het niet logisch dat soortgelijke 
wettelijke toekomstvisioenen, volgens 
Rueff .,infantiele verblindingen" en vol
gens Hahn "het dolce vita van de vaste 
wisselkoersen" in· de praktijk van het 
dagelijks leven monetaire enjof econo
mische spanningen en conflieten teweeg 
brengen? Waar blijven de liberale poli
tici en woordvoerders, die zich verzetten 
tegen deze onliberale gang van za
ken? 

E. HENNY, DEN HAAG 
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Amendementen voor Assen 

Op de voorstellen die onder 
de agendapunten 8, 9, 10, 12, 
19 en 20 (zie de Beschrij
vingsbrief, opgenomen in 
ons blad van 2 maart) door 
de algemene vergadering 
van de VVD op 13 en 14 april 
in Assen behandeld zullen 
worden, zijn de op deze pa
gina's afgedrukte amende
menten binnen gekomen, 
welke uiteraard in de discus
sies --zullen worden betrok
ken. 

3 Fum·stcl afdeling Groningen tot con
• tributievalnging voor studerenden. 
Amemlt>ment afdeling Doorn: 
De contributie voor jongeren van 18 -

21 jaar te stellen op f 10 per jaar. 
Toelichting: 
De afdeling heeft kennis genomen van 

het voorstel van de afdeling Groningen 
en van het prae-advies daarover van het 
hoofdbestuur. Het onderhavige voorstel 
wil de afdeling in de plaats stellen van 
dat van de afdeling Groningen. Door 
een lage contributie verwelkomt de par
tij alle jongeren die recentelijk kiesge
rechtigd zijn geworden, onverschillig of 
zij studerend zijn of niet en ook onaf
hankelijk van de vraag of zij als gezins
lid kunnen toetreden. Nadelige financië
le gevolgen zijn van het voorstel niet te 
verwachten. 

9. en 10. Voorstellen nfdelingen 
Utrecht en Velsen/ 

Amendement afdeling Hoogeveen: 
In het partij-orgaan ,.Vrijheid en De

mocratie" kan telkens één onderwerp 
worden behanqeld, waarbij tevens het 
VVD-standpunt en de standpunten die 
in het recente verleden zijn ingenomen 
door de Tweede Kamerfractie van de 
VVD kunnen worden vermeld. Deze los
bladige pagina kan het beste verzorgd 
worden door de vertegenwoordiger in de 
Tweede Kamer, die het betreffende on
derwerp heeft behandeld. 

12 Voorstel hoofdbestw~r losbladig 
' janrboekje. 

Amendement afdeling Norg: 
De 'Volkspartij voor Vrijheid en De

mocratie, op 13 april 1973 in algemene 
vergadering bijeen: 

a. gezien het door het hoofdbestuur 
ingediende voorstel om alle afdeHngen 
en kamercentrales te. verplichten tot af
name van twee nieuw uit te geven los
bladige VVD-almanakken, met verplicht 
abonnement op de daarop tweemaal per 
jaar uit te geven supplementen en wijzi
gingsbladèn; 

b. gehoord de door de afdeling Norg 
van de partij tegen dit voorstel inge
braohte bezwaren; 

c. van oordeel zijnde, dat hiermede in 
het bijzonder de kleine aMelingen een 
relatief te zware nnanciële verplichting 
wordt opgelegd; 

d. besluit, dat de afdeling met een 
ledental van vijftig of minder slechts 
mogen worden verplicht tot afname van 
één exemplaar van bedoelde almanak, 
supplementen en wijzigingsbladen en 

e. machtigt het hoofdbestuur, de afde
lingen met meer dan honderd leden tot 
een grotere afname te verplichten, zulks 
echter met een maximum van een 
exemplaar per vijftig leden of gedeelte 
daarvan. 

19 V c~ststenïng behandelingsprocedu
• re Libernul ]}lrm.ifest. 

Amendementen op 
hoofdbestuur. 

Afdeling Arnhem: 

ontwerpbesluit 

De Volkspartij voor Vrijheid en Demo
cratie op 13 en 14 april 1973 in alge
mene vergadering bijeen, 

gezien het Liberaal Manüest, 
gelet op de diverse voorstellen ter be

handeling Val). dit Liberaal Manifest, 

1. beveelt de studie van het Liberaal 
Manifest krachtig aan, 

2. is van mening dat het verkiezings
programma Liberalen op nieuwe wegen 
geactualiseerd dient te worden op basis 
van de in sub 1 genoemde discussies, 

3. is van mening dat het ook uit hoof
de van de gewijzigde politieke situatie 
nuttig is dat de partij zich opnieuw over 
haar programma uitspreekt, 

4. draagt het Hoofdbestuur op, de 
procedure in werking te stellen tot vast
stelling van een nieuw partijprogramma 
waarbij de afdelingen het recht van 
amendement hebben, 

5. draagt het Hoofdbestuur op, zo mo
gelijk met medewerking van de samen
stellers van het Liberaal Manifest het 
programma Liberalen op nieuwe wegen 
te her2lien in de geest van het Liberaal 
Manifest opdat dit herziene programma 
als uitgangspunt voor het nieuwe pro
gramma sub 4 kan dienen, 

6. besluit dat gezien de procedure sub 

4 en 5 de behandeling door de partij van 
de resoluties gebaseerd op het Liberaal 
Manifest achterwege kan blijven, 

en gaat over tot de orde van de dag. 

Toelichting: 
Indien de thans geldende procedure 

aangaande de behandeling in de partij 
van het Liberaal Manifest wordt ge
volgd, hebben we aan het einde van dit 
jaar drie stukken die elkaar qua inhoud 
niet noodzakelijkerwijs dekken, t.w.: 

het programma Liberalen op nieuwe 
wegen, het Liberaal Manifest als zoda
nig en een set resoluties naar aanleiding 
van het L.M. Dit geeft verwarring; om
dat Liberalen op nieuwe wegen een bre
der spectrum van standpunten geeft dan 
de L.M. resoluties, zal men voor sommi
ge zaken het éne, voor andere zaken het 
andere boekje moeten opslaan. 

De afdeling Arnhem wil daarom bij
gesloten ontwerp-besluit aan de Alge
mene vergadering van 13 en 14 april 
voorleggen. Dit ontwerpbesluit houdt 
een wijziging in van de procedure zoals 
die is vastgesteld door de Algemene 
vergadering van 24 en 25 maart 1972 te 
Nijmegen. In het kort komt het erop 
neer dat de resoluties ex L.M. geheel 
verdwijnen. Vervolgens worden de sa
menstellers van het L.M. zo mogelijk 
verzocht om Liberalen op nieuwe wegen 
in de geest van het L.M. te herzäen. Dit 
laatste stuk wordt dan ter discussie en 
ter amendering van de partij voorgelegd 
en dient zo als uitgangspunt voor een 
nieuwe versie van Liberalen op nieuwe 
wegen. Op deze wijze vangen we drie 
vliegen in één klap: 

1. de partij heeft een geactualiseerd, 
.,compleet" program, wat van nut kan 
zijn bij eventuele nieuwe kamerverkie
zingen, 

2. er ontstaat één officieel program
ma, dat langs democratische weg tot 
stand is gekomen, 

3. de kruisbestuiving van L.M. en Li
beralen op nieuwe wegen zal waar
schijnlijk een intensieve discussie bin
nen de partij doen opbloeien. 

Wij hopen dat u ons ontwerp besluit 
wilt ondersteunen; dit· houdt tevens in 
dat u uw steun onthoudt aan de motie
Bos c.s. en het Ontwerp-besluit van het 
Hoofdbestuur (Beschrijvingsbrief punt 
19a). De afdeling Arnhem zal wèl steun 
geven aan de Ontwerp~resolutie van het 
Hoofdbestuur, welke op dezelfde plaats 
is afgedrukt. 

Afdeling VelsenfSantpoort: 
De afdeling Velsen steunt het voorstel 

tot globale aanvaarding van het Libe
raal Manifest. Ter nadere bepaling van 
divers·e principiële standpunten geeft de 
afdeling Velsen de voorkeur aan herzie
ning van ,.Liberalen op nieuwe wegen" 
boven het in behandeling nemen van de 
aan het Liberaal Manifest ontleende 
ontwerpresoluties. 

Toelichting: 
De afdeling Velsen ziet het Liberaal 

Manifest als visitekaartje bij eerste 
kennismaking, dat lange tijd bruikbaar 
moet blijven. Is er behoefte aan nadere 
kennismaking, dan moeben de uitge
werkte standpunten te vinden zijn in 
,.Liberalen op (event.) nieuwste wegen", 
dat steeds opnieuw aangepast moet 
kunnen worden. 

Afdeling Norg: 
De Volkspartij voor Vrijheid en De

mocratie, op 13f14 apdl 1973 in algeme
ne vergadering bijeen: 

1. gelet op het, op voorslbel van het 
hoofdbestuur, door de algemene verga
dering op 24 en 25 maart 1972 te 
Nijmegen genomen besluit tot het doen 
behandelen en vaststellen door de partij 
van een te ontwerpen Liberaal Mani
fest; 

2. kennis genomen hebbende van het 
door de daartoe ingestelde stuurgroep 
ontworpen Liberaal Manifest en de door 
het hoofdbestuur, conform het hierboven 
genoemde besluit van de algemene ver
gadering, vastgestelde procedure van 
behandeling 'en vaststelling door middel 
van beraadslaging en stemming do01r de 
algemene vergadering over aan het Li
beraal Manifest ontleende ontwerp-reso
luties; 

3. gelet op een door een aantal leden 
ingediend voorstel tot globale aanvaar
ding van het Liberaal Manifest, zonder 
beraadslaging over de opgestelde ont
werp-resoluties en het standpunt van 
het hoofdbestuur terzake; 

4. mede gelet op' een door de afdeling 
Norg ingediend voorstel tot integrale 
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aanvaarding van het Liberaal Manifest 
als principiële gespreksbasis, zowel voor 
intern beraad als in het contact met 
groepen of personen buiten de partij. 
welke aanvaarding echter binnen de 
partij nog zou moeten worden gevolgd 
door nadere uitwerking en bezinning 
(evtl.: en het standpunt van het hoofd
bestuur terzake) ; 

5. besluit het Liberaal Manifest, zoals 
opgesteld door de daartoe ingestelde 
stuurgroep, in zijn totaliteit te aanvaar
den als principiële basis van beraad en 
overleg, zowel binnen de partij als met 
anderen, en 

6. draagt het hoofdbestuur op een pro 
eedure vast te stellen voor het nader 
uitwerken van de in het Liberaal Mani
fest aangesneden onderwe·rpen en verde
re bezinning daarop door de diverse ge
ledingen van de partij. 

Afdeling Amsterdam: 
De Volkspartij voor Vrijheid en De

mocratie, op 13 en 14 april 1973 in alge
mene vergadering bijeen; 

a. gelet op het voorstel van het 
hoofdbestuur door de algemene vergade
ring op 24 en 25 maart 1972 te Nijme
gen genomen besluit tot het doen behan
delen ~n vaststellen door de partij van 
een te ontwerpen Liberaal Manifest; 

b. kennis genomen hebbende van het 
door de daartoe ingestelde stuurgroep 
ontworpen Liberaal Manifest en de door 
het hoofdbestuur conform het hierboven 
genoemde besluit van de algemene ver
gadering vastgestelde procedure van be
handeling en vaststelling door middel 
van beraadslaging en stemming door de 
algemene vergadering over aan het Li
beraal Manifest ontleende ontwerp-reso
luties; 

c. gelet op een voorstel tot aanvaar
ding van het Liberaal Manifest als ge
spreksbasis; 

d. besluit de verdere gedachtenwisse
ling over het Liberaal Manifest zowel in 
als buiten de partij te .bevorderen, zulks 
aan de hand van de door de stuurgroep 
op te stellen vraagpunten, die in de af
delingen en zo mogelijk in discussies 
met andere groeperingen en personen 
behandeld zullen worden; 

e. draagt het hoofQllestuur op hiertoe 
het nodige te verrich~n en de leden op 
de zijns inziens daartoe meest geëigende 
wijze geïnformeerd te houden. 

. Afdeling Nijmegen: 
ad. c. Gelet op een voorstel tot aan

vaarding van het Liberaal Manifest als 
gespreksbasis; 

ad d. Besluit de interne gedachtenwis
seling over het Liberaal Manifest in de 
diverse geledingen van de partij, aan de 
hand van vraagpunten voort te zetten, 
en doet een beroep op een ter vergade
ring te vormen politieke overleggroep 
- bestaande uit vertegenwoordigers 
van de stuurgroep en andere groepen -
om met alle liberalen in Nederland, die 
naar de geest van het Liberaal Manifest 
willen overleggen, over de zo noodzake
lijke hervorming van ons partijstelsel, 
gesprekken tot stand te brengen. 

Afdeling Voorschoten: 
d. besluit de interne gedachtenwisse

ling over het Liberaal Manifest in de 
diverse geledingen van de partij voort· 
te zetten; 

e. draagt het hoofdbestuur op tijdig 
voor de hierna te noemen buitengewone 
algemene vergadering de voorgestelde 
ontwerpresoluties te vervangen'door een 
nader te bepalen aantal ontwerpuitspra
ken, op te stellen met inachtneming van 
de op de oorspronkelijke ontwerpresolu
ties ingediende amendementen en even
tuele reacties op het Liberaal Manifest 
in andere vorm, teneinde 

f. de standpunten ontleend aan het Li
beraal Manifest te doen vastleggen door 
een in het najaar van 1973 te houden 
buitengewone algemene vergadering. 

Toelichting: 
a. ·Tegen de oorspronkelijk ingediende 

14 ontwerpret'oluties bestaan gegronde 
bez\varcn, zowel tegen de achtergrond 
van het gestelde in het Manifest als te
gen de vorm en de inhoud van sommige 
resoluties. 

b. In punt d. van het ontwerpbesluit 
staat o.m. ,.overeenkomstig de door het 
hoofdbestuur voorgestelde procedure", 
hetgeen zou betekenen, dat de oorspron
kelijke 14 ontwerpresoluties weer ter 
discussie zouden worden gesteld. 

c. Het is gewenst, dat aan het Libe
raal Manifest ontleende standpunten en 
uitspraken weloverwogen en na grondi
ge studie worden opgesteld; zij gaan na 
aanneming op een algemene vergade
ring een zelfstandig bestaan naast het 
Manifest leiden en worden naar buiten 
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als partij-uitspraken in enge zin a::mge
merkt. 

Afdeling Doorn: 
De afdeling houdt zich voor ogen, dat 

het Liberaal Manifest niet een volledige 
weergave of vervanging van het partij
programma bedoelt te zijn; desalniette
min toont vergelijking van het Liberaal 
Manifest met het officiële partijpro
gramma Liberalen op nieuwe wegen 
aan, dat het Manifest een te groot aan
tal punten uit het partijprogramma on
besproken laat, om als een formele pre
sentatie van het liberale denken te kun
nen dienen. De afdeling is daarom van 
mening, dat het ontraden moet worden, 
het Liberaal Manifest op de komende 
partijvergadering van 13 en 14 apvil a.s. 
te Assen in resoluties vast te leggen, met 
het doel dit Manifest, aldus geformali
seerd, dienstbaar te maken aan het 
overleg met anderen buiten de partij. 
Bovendien overweegt de afdeling dat de 
ontwerpresoluties aanleiding kunnen ge
ven tot vaak diepgaande kritiek en dat 
de t\id heeft ontbroken om met de ver
eiste zorgvuldigheid op de tekst in te 
gaan. 

Zij stelt daarom voor, de ontwerpreso
luties in hun huidige, onvoldoende vol
dragen vorm, op de bovengenoemde par
tijvergadering niet in behandeling te ne
men. De afdeling stelt daarenboven voor 
de behandeling der resoluties in de afde
lingen voort te .zetten, waarna een eva
luatie van afdelingsstandpunten kan 
plaatsvinden met de. bedoeling dat deze 
strekken tot grondslag van door de par
tijraad te bepalen standpunten. Voorts 

. stelt de afdeling voor, opdracht te ver
strekken aan de stuurgroep Liberaal 
Manifest om, met inachtneming van de 
door de partijraad ingenomen standpun
ten, onder haar eigen verantwoordelijk
heid; de definitieve versie van het Mani
fest vast te stellen. 

Het grote belang van een gedegen be
handeling van de resoluties tot het Libe-

vrijheid en 
democratie 

• De redactie van Vrijheid en 
Democratie is gevestigd te Hil
versum, Pleter de Hooghlaan 87. 
Hoofdredacteur en voorzitter van 
de redactiecommissie is de heer 

·Ph. c. la Chapelle. 

• De abo-ementen·administratle 
wordt verzorgd door het alge
meen secretá.rlaat van de VVD, 
Koningtnnegracht 57 te Den Haag 
(telefoon 070 - 604803). Voor 
adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secreta
riaat. 

• De advertentie-exploitatle wordt 
verzorgd door de Nederlandse 
Dagblad Unie, Westblaak 180 
(postbus 824) te Rotterdam, tele
foon 010 • U 7211. 

secretariaat 
tweede kamer fractie 

• Het secretariaat van de VVD
fractie in de Tweede Kamer Is ge
vestigd in het gebouw van de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1 A te 
Den Haag. Telef. (070) - 61 49 U. 

algemeen 
secretariaat 

• Het algemeen secretariaat van 
de VVD is gevestigd te Den 
Haag, Koninginnegracht 57, tele· 
foon (070) - 604803. Postreke
ning: 67880 ten name van de al
gemeen secretaris van de VVD te 
Den Haag. 

raai Manifest meent de :t(deling te kun
nen illustreren aan de hand van de in
houd van ontwerpresolutie I, waarin 
o.m. de wens wordt uitgesproken dat 
twee partijen of partijgroepen worden 
gevormd, waarvan redelijkerwijs mag 
worden aangenomen dat steeds één van 
beide de parlementaire meerderheid zal 
behalen. 

De afdeling wenst wel haar waarde
ring uit te spreken voor de open, libera
le, en bij-de-tijdse benadering van de 
vraagstu!{ken die de huidige versie van 
het Liberaal Manifest kenmerkt en die 
in die zin, repre3entatief kan worden 
geacht voor de geest waarin de VVD 
haar liberAle beginselen in de praktijk 
wenst te brengen. De afdeling is daarom 
van mening dat het Liberaal Manifest, 
in afwachting van zijn definitieve vast
stelling, ook in zijn tentatieve vorm één 
van de nuttige middelen kan zijn bij het 
vereiste streven van de partij om al de
genen te bundelen die de vernieuwende 
kracht van de persoonlijke vrijheid en 
verantwoordelijkheid beschouwen als de 
meest wezenlijke faktor voor het wel
zijn van de samenleving als geheel. 

Concluderend stelt de afdeling voor, 
één enkele motie aan de Algemene Ver
gadering van de partij voor te leggen, 
waarin het Liberaal Manifest gelet op 
de overwegingen vervat in de beide 
voorgaande alinea's van deze bijlage, in 
afwachting van een nadere behandeling 
in de partij, voorlopig wordt aan
vaard. 

:\fdeling Breda: 
De Volkspartij voor Vrijheid en Demo

cratie, op 13 en 14 april 1973 in algeme
ne v~rgadering bijeen: 

1. beschouwt het Manifest in zijn hui
dige vorm als een discussiestuk voor de 
meningsvorming binnen de partij en niet 
als basis voor gesprekken met mensen 
buiten de partij over de hervorming van 
het partijstelsel; 
2. draagt de stuurgroep op het Mani

fest in een duidelijke, verkorte vorm, in 
eenvoudig Nederlands, te herschrijven; 

3. verlangt dat de leden van de partij 
via hun afdelJIR.gen in staat worden ge
steld hun mening over de inhoud van 
het nieuwe stuk te vormen. 

20 Ontwm·p-resolutie hooftlbcstuur 
• in,~ake partijstruct1Mtr. 

1\fdeling Norg: 
De Volkspartij voor Vrijheid en Demo

cratie, op 13/14 april 1973 in algemene 
vergadering bijeen: 

1. is van oordeel, dat de partij-poli
tieke structuur in Nederland is ver
Ot;derd; 

2. spreekt de wens uit, dat op grond 
van werkelijke politieke scheidslijnèn 
partijen of partijgroepen tot stand ko
men, waarvan redelijkerwijs mag wor
den vrewacht, dat daaruit steeds een 
parlementaire meerderheid kan worden 
gevormd, waarin een in overeenstem
ming met de wens van die mee1·derheid, 
optredend kabinet zijn vertrouwensbasis 
vindt; 

3. wendt zich tot alle Nederlanders, 
die van oordeel zijn dat de beginselen 
van vrijheid, verantworodelijkheid, ver
draagzaamheid en sociale gereehtigheid 
de grondslag behoren te zijn van onze 
samenleving, om met de VVD op basis 
van het Liberaal Manifest, te overleg
gen over de zo noodzakelijke hervorming 
van ons partijstelsel; 

4. spreekt haar uitdrukkelijke· bereid
heid uit aan zodanige hervorming mee 
te werken; 

5. draagt het hoofdbestuur op al het 
mogeiijke te doen voor het stand bren
gen van het onder 3 bedoelde overleg. 

Afdeling Rijswijk: 
De Volkspartij voor Vrijheid en De

mocratie op 13 en 14 april 1973 In algP
mene vergadering te Assen bijeen, 

overwegende 
- dat het Liberaal Manifest een 

tweeledig doel heeft, te weten de bevor
dering van de gedachtenwh;seling bin
nen de partij en het op gang brengen 
van gesprekken met al diegenen die de 
hervorming van het partijstelsel als 
noodzakelijk ervaren; 

- dat het ontwerp-besluit van het 
hoofdbestuur, gepubliceerd in de be
schrijvingsbrief onder nummer 19a ten 
doel heeft de gedachtenwisseling binnen 
de partij te bevorderen; 

- dat de ontwerp-resolutie van het 
hoofdbestuur als omschreven onder punt 
20 van de beschrijvingsbrief de gesprek
ken met Nederlanders buiten de partij 
beoogt te bevorderen, doch dat er be-

hoefte aan bestaat deze gedachtenwisse
ling door middel van het Liberaal Mani
fest richtihg te geven; 

besluit de bedoelde ontwerp-resoluties 
van het hoofdbestuur (gepubliceerd on
der punt 20 van de beschrijvingsbrief) 
in dier voege aan te vullen, dat de zin
snede onder punt c. thans luidt: 

"c. wendt zich tot alle Nederlanders 
die van oordeel zijn dat de beginselen 
van vrijheid, verantwoordelijkheid, ver
draagzaamheid en sociale gerechtigheid 
de grondslag behoren te zijn van onze 
samenleving, om met de VVD op basis 
van de uitgangspunten van het Liberaal 
Manifest te overleggen over de zo nood
zakelijke hervorming van ons partijstel
seL 

Afdeling Amsterdam: 
De Volkspartij voor Vrijheid en De

mocmtie op 13 en 14 april l 973 in alge
mene vergadering bijeen 

a. van oordeel dat de partij-politieke 
structuur in Nederland is verouderd. 

b. spreekt de wens uit dat op grond 
van werkelijke politieke scheidslijnen 
partijen of partijgroepen tot stand ko
men, waarvan redelijkerwijs mag wor
den aangenomen dat daaruit steeds een 
parlementaire meerderheid kan worden 
gevormd waarin een in overeenstem
ming met de wens van die meerderheid 
optredend kabinet zijn vertrouwensbllsis 
vindt 

c. wendt zich tot alle Nederlanders die 
van oordeel zijn dat de beginselen van 
vrijheid, verantwoordelijkheid, ver
draagzaamheid en sociale gerechtigheid 
de grondslag behoren te zijn van onze 
samenleving, om naar de geest van het 
Liberaal Manifest met leden van de 
VVD te overleggen over de zo noodza
kelijke hervorming van ons partijstel
sel 

d. spreekt haar uitdrukkelijke bereid
heid uit aan deze activiteiten medewer
king te verlenen. 

Afdeling Nijmegen: 
ad c. Wendt ,:lich tot alle Nederlanders, 
die naar de geest van het Liberaal Ma
nifest willen overleggen over de zo 
noodzakelijke hervorming van ons par
tijstelseL 

VVD in parlement 
..-
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verlening? Indien een en ander bevesti
gend wordt beantwoord, waar li~t dan 
de verantwoordelijkheid voor de aard en 
kwaliteit van de adviezen van de heer 
Kuperis, zo wil de heer 'lllaalkens we
ten. 

Mevr. Smit-Kroes en dr. Berkhouwer 
wijzen de minister van economische za
ken op een onlangs tot stand gekomen 
Engelse wet, waarin wordt voorgeschre
ven dat op goederen, vervaardigd buiten 
het Ver. Koninkrijk en in het Ver. Ko
ninkrijk te koop aangeboden, bij het 
werk of merknaam het land waar de 
goederen vervaardigd zijn moet worden 
vermeld. Beide VVD-Kamerleden willen 
van de ministers weten of deze wet de 
fabrikanten binnen het Ver. Koninkrijk 
niet in een voordeliger positie jegens de 
fabrikanten in andere EEG-lid-staten 
brengt. Zo ja, druist de Eng-else wet dan 
niet in tegen het EEG-verdrag? Wil de 
minister al wat in zijn vermogen ligt 
doen om dit probleem op te lossen? 

De heer Keja heeft schriftelijke vra
gen gesteld naar aanleiding van een 
brief van het bestuur van de Ned. Ver
emgmg van Kapiteins Grote Vaart, 
waarin het een "bekend feit" wordt ge
noemd, dat ongeveer vijf pct. van de 
gezagvoerders dikwijls onder de druk 
van grote verantwoordelijkheid alcoho
list is geworden. Is de minister van me
ning dat dit, gezien de positie van de 
gezagvoerder aan boord, tot zorgwek
kende situaties kan leiden? De heer 
Keja, vraagt voorts de minister de ver
eniging de helpende hand te bieden bij 
het vinden van een bevredigende oplos
sing van de moeilijkheden ten deze. 

Tenslotte heeft de heer De Beer vra
gen aan de mjnister van volksgezond
heid en milieuhygiëne gesteld over de 
misselijk makende stank op 21 maart in 
Vlaardingen en Schiedam, afkomstig 
van een schoonmaakbedrijf voor tan
kers aan de Nieuwe Waterweg. 

Vrijdag 30 maart 1973 - 9 

Maaltijden 
De algemene vergadering te As

sen begint zoaJ.s bekend reeds op 
vrijdagmiddag. 

Voor hen die deze middagverga
dering bijwonen bestaat gelegen
heid om 6 uur in Bellevue een 
eenvoudige warme maaltijd te ge
bruiken, bestaande uit soep, kalfs
oester, groente, aardappelen en 
ijs met vruchten, tegen de prijs 
van f 11,-, inclusief bediening en 
BTW. 

Men dient zich hiertoe aan het 
begin der vergadering in het bezit 
te stellen van een dinerbon, ver
krijgbaar bij de ingang van· de 
zaal. 

Zij die eerst later in de middag 
in Assen arriveren en in Bellevue 
willen eten, dienen zich hiertoe te
voren bij het algemeen secreta
riaat in Den Haag aan te mel
den. 

Zaterdagochtend zullen bij dP 
ingang van de zaal lunchbonnen 
verkrijgbaar zijn voor een lopen
de koffiemaaltijd, bestaande uit 
soep, broodjes en koffie, tegen de 
prijs van f 6,10 inclusief. Ook hier 
geldt dat alleen zij die in het be
zit van een lunchbon zijn van de
ze gelegenheid _;ebruik kunnen 
maken. 

Logies 
V oor logies gelieve men zich tij

dig te wenden tot de heer A. J. I .. 
Krans, v. d. Scheerstraat 7 te As
sen, tel. 05920 - 16597. 

Benoemingen 
Aanvulling op punt 23 van de 

Beschrijvingsbrief: benoeming 
van acht leden van het hoofdbe
stuur. Alsnog zijn kandidaat ge
steld: 

voor de Rijkskieskring Den 
Helder: G. E. Ris te Schagen, 
door de afdelingen Heerhugo
waard en Den Helder; voor de 
Rijkskieskring Groningen: J, H. 
G. -Goeman ·Borgesius te Aduard 
(aftredend), door de afdeling Gro
ningen; door de Stichting Organi
satie Vrouwen in de VVD: me
vrouw mr. M. N. w. Dettmeijer
J"abberton te 's-Gravenhage (af
tredend). 

De benoemingen, aan de orde 
bij de agendapunten 21, 22 en 23, 
zullen overeenkomstig art. 49 van 
het huishoudelijk reglement zon
der stemming geschieden, aange
zien geen tegen-kandidaten zijn 
gesteld. 

In memoriam 
J. M. F. A. van Dijk 

Op 60-jarige leeftijd is J. M.F. A. van 
Dijk in Zwitserland, waar hij de laatste 
jaren woonde, onverwachts overleden. 

Hij was, zoals men dat noemt, één 
van de werkers van het eerste uur, voor 
de gedachte van het Liberalisme. Hij" 
was dan ook als vertegenwoordiger van 
de groep Vrijzinnig Democraten van 
Salland, die .niet meegingen met de 
overgang vim de V.D.B. naar de Partij 
van de Arbeid in 1946, op de eerste 
vergadering in februari 1946, welke 
leidde tot de oprichting van de Partij 
van de Vrijheid in het Haagse Pulchri 
Studio. 

Daarna heeft hij tot 1963 deel uitge
maakt van het dagelijks bestuur van de 
Partij van de Vrijheid en later van de 
VVD en was hij in het bijzonder ge
schikt om moeilijkheden en conflicten. 
die er bij iedere partij zijn, op te lossen 
en tot een bevredigend resultaat te 
brengen. 

Ook was hij vele jaren vertegenwoor
diger van Nederland in de Executive 
van de Liberale Internationale. 

Van Dijk zag als één der eersten de 
geweldige betekenis, die de radar voor 
de scheepvaart en de luchtvaart heeft 
en was oprichter van het Nederlandse 
Radar Proefstation in Noordwijk. Zijn 
verdiensten op dit terrein werden er
kend door zijn benoeming tot Officier in 
de Orde van Oranje Nassau. 

De wetenschap dat velen aan hem zul
len blijven denken als één van degenen, 
die mede de stoot heeft gegeven tot de 
oprichting van de Partij van de Vrij
heid, zal stellig zijn vrouw en verde1·e 
familie tot troost zijn. 

D. W. DETTMEIJER 
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F. W. A. Jansen 

overleden 
Tot ons leedwezen moeten WIJ 

het overlijden melden van het ere
lid en de oud-secretaris van de 
afdeling Boskoop, de heer F. W. 
A. Jansen. Hij was onze doelstel
lingen met hart en ziel toegedaan 
en is jarenlang de stuwende 
kracht van de afdeling geweest. 

Vergadering 

k.c. Dordrecht 
De vergadering van de kamer

centrale Dordrecht, die vrijdag
avond 30 maart in restaurant En
gels te Rotterdam gehouden zou 
worden gaat niet door. 

De Jong en 
de Unie 

VERVOLG VAN PAGINA 3 
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Bussumse VVD tegen vuil 
De VVD-fractie in de gemeenteraad 

van Bussum heeft burgemeester en wet
houders van de gemeente verzocht een 
J·aadsbesluit over te nemen van de ge
meente Den Bosch dat tot doel heeft de 
stadsvervuiling krachtig te bestrijden. 
Het Bossche besluit houdt in dat met 
ingang van 1 mei elke inwoner van de 
gemeente en elke niet-Bosschenaar die 
op Bosch' gebied loopt, beboet kan wor
den zodra hij zijn omgeving zichtbaar 
vervuilt door het wegwerpen van afval. 
De goedkoopste boete is volgens Bos
sche normen vijf gulden. Naarmate de 
overtreding ernstiger is, kan de boete 
aanzienlijk hoger uitvallen. 

Den Bosch wil zijn gemeentenaren op 
die niemve situatie goed voorbereiden 
door de verspreiding van onder meer 
huis-aan-huis folders. Vóór de fatale da
tum van 1 mei worden overtreders nog 
minzaam op hun burgerplicht gewezen, 
na 1 mei grijpt de politie onverbiddelijk 
in. 

De actie in de Brabantse hoofdstad 
start met een grootscheepse schoon
maakbeurt in de eerste meiweken. Vol
gens de Bussumse VVD kan navolging 

Nieuwe afdeling 

in Wateringen 
Wateringen - Op 15 maart is onder 

grote belangstelling een afdeling Wate
ringen van de Volkspartij voor Vrijheid 
en Democratie opgericht. 

Na de O}Jening van de bijeenkomst 
door de voorzitter van het oprichtings
comité, de heer J. van Dam, hield het 
lid van onze Tweede Kamerfractie, de 
heer L. M. de Beer, een inleiding over 
het onderwerp "Waarom kreeg de 
V.V.D. een miljoen stemmen?" Onder de 
vele aanwezigen bevonden zich de heren 
Dr. L. Ginjaar, lid van Provinciale Sta
ten van Zuid-Holland, J. den Ouden, se
cretaris van de kamercentrale Dor
drecht, en H. G. Roodhuyzen, regionaal 
propagandist voor de provincie Zuid
Holland. De nieuwe afdeling start met 
45 leden. Ht>t voorlopige bestuur is als 
volgt samengesteld: voorzitter: J. van 

Bestuursmutaties 

Lisse -- De heer J. F. Snik te Lisse is 
wegens drukke werkzaamheden afgetre
den als voorzitter van de regioraad in 
de Bollenstreek. Tot zijn opvolger is ge
kozen: mr. A. M. C. Geerling, Kager
dreef 210, Sassenheim ( 02522 - 13007). 
Hij wordt bijgestaan door de heren J. 
H. Dirkse, penningmeester, Marshall
laan 3, Voorhout (02522 - 12868) en J. 
A. Bom, secretaris, Kievitstraat 24, Lis
se ( 02521 - 15130). 

Leidschendam - Het nieuwe bestuur 
van de afdeling is als volgt samenge
steld: ir. H. C. Ekama, voorzitter, ir. H. 
Hagenzieker, vice-voorzitter, H. T. 
Klautz, penningmeester, C. Jol, secreta
ris, mevrouw A. Noordam-Poll, verte
genwoordigster Vrouwen in de VVD, J. 
H. Koppelaar, jongerenvertegenwoor
diger, R. B. Triezenberg, propagandist 
en N. J. M. RemmerswaaL 
Laren ···- Het bestuur van de afdeling 
ziet er sinds de laatste ledenvergade-

mee. zo concludeert De Jong, was de 
op zet al binnen enkele weken mis
lukt. 

Mr. L. Einthoven 
Eén van het driemanschap van de 

Unie, mr. L. Einthoven, heeft in een 
brochure: "Heeft de afwezige ongelijk" 
verbitterd en verontwaardigd geprotes
teerd tegen de kritische wijze, waarop 
dr. De Jong de Nederlandse Unie en 
vooral haar leiding heeft behandeld. 
Vooral het hierboven laatst geciteerde 
heeft de verontwaardiging van mr. 
Einthoven opgewekt, die meent voor een 
soort "landverrader·• te zijn uitge
maakt. 

Men kan voor het feit, dat de heer 
Einthoven gereageerd heeft wel sympa
thie hebben, maar het is jammer dat hij 
door te grote emotie in :zJijn brochure en 
in zijn tegen verschillende persorganen 
uitgesproken mening over dr. De Jong 
zijn doel ·ver is voorbijgeschoten. Zo 
acht hij het volstrekt onjuist, dat 
iemand die "de oorlogsjaren in Londen 

van het Bossche voorbeeld in haar ge
meente een belangrijke bijdrage vormen 
·om Bussum schoon te houdelll. Initiatief
neemster tot het voorstel aan het Bus
sumse college is het VVD-raadslid me
vrouw Floberg. Ze heeft van b en w te 
horen gekregen dat haar voorstel "in 
behandeling zal worden genomen". ,.Ik 
ontleen de Bossche plannen aan een 
plaatselijke krant die ik inzag. Het leek 
me een uitstekend plan om in onze ge
meente na te volgen," aldus mevrouw 
Floberg . .,Het irriteert me gewoon als je 
ziet hoeveel mensen zonder enige beden
king plastic zakken, papier en ander af
val op de straat smijten. Als je dan 
bedenkt wat het kost om een gemeente 
schoon te houden. Je zou er thuis ook 
niet over peinzen om de rommel op de 
grond te gooien." 

Mevrouw Floberg verwacht niet dat 
het college onmiddellijk het Bossche be
sluit zal navolgen. Ze heeft wèl een aan
tal positieve reacties ontvangen op haar 
idee. "Maar of de grote massa het nou 
zo leuk vindt dat we vervuilers maar 
meteen willen beboeten, betwijfel ik 
toch wel een beetje," zegt ze. 

Dam; secretaris: J. J. Bosma, Guldelaml 
24, tel. 01742 - 3112; penningm.: mt>vr. 
H. Poortman-Lu,vmes·. 

Baarnse adhesie voor 

brief Van het Reve 
BAARN - De afdeling Baarn heeft 

in een brief aan ons kamerlid dr. K. van 
Dijk verzocht vragen te stellen aan de 
minister van onderwijs over een adver
tentie, die onlangs is geplaatst door de 
Technische Hogeschool in Delft. In die 
advertentie werden sollicitanten opge
roepen voor de functie van politiek eco
noom. Aan de gegadigden werd onder 
meer de eis gesteld dat zij werkten 
"vanuit het historisch dialectische mate
rialisme", een levensbeschouwing .die 
aan het marxisme ten grondslag ligt. 

Naar aanleiding van deze advertentie 
is in een aantal dagbladtm een open 
brief gepubliceerd van prof. dr. K. van 

ring als volgt uit: mevrouw E. M. J. 
Grote-Verkleij, voorzitter, dr. J. C. San
ders, vice-voorzitter, mr. A. L. Versteeg, 
secretaris, mr. W. de' Sitter, penning
meester, mevrouw M. van der Wel -
Stegeman, tweede secretaris, P. Linde
man, ir. B. Onkenhout en R. T. M. van 
Overbeek. 

Maassluis -- Na enkele recente muta
ties is het bestuur van de afdeling als 
volgt samengesteld: mej. mr. E. Jansen, 
Merellaan 141, Maassluis. Tel. 18083, 
voorzitter mevrouw M. P. M. A. van 
Eck-Grootveld, Noordvliet 6, tel. 13906 
penningmeester en J. Koorneef, Mozart
laan 200, tel. 12625, secretaris. 

Berkel en Rodenrijs - De voorzitter 
van de afdeling, de heer J. P. A. van 
Buuren, is afgetreden en wordt opge
volgd door drs. W. J. de Voogt. Naast 
hem hebben zitting in het bestuur: me
vrouw P. C. Passchier - Den Heijer, Pru
nusweg 17, (tel. 01891 - 3606), secreta-

doorbracht, via een regeringsopdracht 
mag oordelen over hen die in Nederland 
bleven." Tegen Elseviers Magazine zei 
hij: "Je kunt niet meepraten over de 
oorlog, als je in een schuilkelder in 
Londen hebt gezeten en geen enkel risi
co hebt gelopen." En wat de heer Eint
hoven daar op laat volgen is nog on
vriendelijker. 

Het is duidelijk, dat de heer Eintho
ven hier mis is. Dr. De Jong, thans ook 
hoogleraar, is niet iemand die ergens 
maar wat over "meepraat", maar is his
toricus. En historici schrijven per defi
nitie bijna altijd over gebeurtenissen en 
situaties, die zij niet zelf hebben meege
maakt. Dr. De Jong oordeelt als ge
schoold vakman, aan de hand van het
geen hem uit een veelheid van gegevens 
en bescheiden is bekend geworden. 
Uiteraard blijft dat tenslotte toch een 
persoonlijk oordeel, hoe goed ook afge
wogen. En ook historici kunnen onder
ling van mening verschillen. Dr. De 
Jong heeft destijds na verschijning van 
z;ijn eerste deel dan ook zelf verklaard: 

Aankondigingen 
30 maart 

.Drs. D. J. D. Dees (lid der Tweede 
Kamer) spreekt op de feestavond van 
de JOVD en de ondercentrale Hoekse 
Waard. 20.00 uur, restaurant De Hoogt. 
Raadhuisstraat 3, Maasdam. 
5 april 

Mevrouw drs. N. Smit-Kroes (lid der 
Tweede Kamer) spreekt voor de afde
ling Amstelveen over "Wat verwacht 
een liberaal van het onderwijs". 20.00 
uur, ,.Open Hof", Burg. Haspelslaan 
129. 
6 april 

L. M. de Beer (lid der Tweede Ka
mer) spreekt voor de afdeling Rozen
burg over "Een dak boven je hoofd". 

20.00 uur, De Schans, Marijkeplein. 
H. P. H. Waalkens (lid der Tweede 

Kamer) spreekt voor de afdeling Den 
Helder over "Hoe wordt landbouw in de 
politiek behandeld?" in zaal Prins Hen
drik te Julianadorp. Aanvang 20.00 uur. 

9 april 
Mejuffrouw mr. A. Kappeyne van de 

Coppello (lid der Tweede Kamer) 
spreekt voor de afdeling Oegstgeesti
Warmoud over actuele politiek. 20.ÓO 
uur, De Rode Leeuw. 

Ir. J. Baas (lid der Eerste Kamer) en 
H. Hoefnagels (lid stuurgroep Liberaal 
Manifest) spreken voor de afdeling Am
sterdam over Europese politiek 20.00 
uur, Krasnapolsky. 

het Reve, verzonden aan de minister 
van onderwijs. De afdeling Baarn ver
klaart dat zij het helemaal eens is met 
de inhoud van de brief van prof. Van 
het Reve. Zij meent echter dat niet al
leen de wetenschap, maar ook de VVD 
stelling moet nemen tegen een dergelij
ke advertentie, waarin volgens de afde
ling Baarn wordt gediscrimineerd je
gens sollicitanten met een andere dan 
marxistische opvatting. Verder vraagt 
zij zich af of de economie, zoals gedo
ceerd aan de Technische Hogeschool, nu 
juist uit die hoelr moet worden belicht. 

resse, mevrouw M. van der Hoef- Van 
der Giessen, penningmeester en H. Voor 
de Wind enD. J. Nonhebel, led,en. 

Op 1 april legt in Berkel en Rodenrijs 
drs. A. A. Ruitenberg zijn functie als 
raadslid neer. Hij wordt opgevolgd door 
ir. J. Henkel. 

Soest --- Op de algemene ledenverga
dering van de afdeling Soest is een 
nieuw bestuur gekozen: W. van Rossem, 
voorzitter, ir. C. K. Adema, vice-voorzit
ter, P.J. Pijpers, Plasweg 36, secretaris, 
mevrouw I. Hohner - Appeldoorn, pen
ningmeester en mevrouw Ragedoorn
Bos en de heren G. M. J. van Aalst, w. 
A. Blauw, H. J. Citeur en R. S. Cramer 
v. d. Bogaart, leden. 

De secretaris van de statencentrale 
Den Helder, de heer J. de Veen, is afge
treden. Hij wordt opgevolgd door me
vrouw C. S. Frijdal-Fey, Jac. Hou
tinghstraat 45 te Den Helder. 

"Objectiviteit moet je zo opvatten, dat 
je schrijft zonder rancune. Zoals de Ro
meinen zeggen: "Sine ira et studio," dat 
wil zeggen zonder emotie, toorn of voor
ingenomenheid.'' 

Dr. De Jong heeft in zijn boek boven
dien talrijke malen een onderscheid ge
maakt tussen mr. Einthoven en de beide 
andere leden van het dri!emanschap en 
onderstreept, dat eerstgenoemde sterk 
anti-Duits was. Dr. De Jong heeft o.a. 
zijn manuscript aan de leden van het 
vroegere driemanschap ter inzage ge
zonden en volgens zijn verklaring in 
Elsevier "aan de hand van hun opmer
kingen zo'n zeventig correcties, waar
onder heel belangrijke, aangebracht". 
En tenslotte werd er in een commen
taar . in NRC/Handelsblad terecht nog 
op gewezen, dat deel 4 eindigt met de 
februari-staking. Dr. De Jong heeft de 
Unie dus nog slechts gedeeltelijk be
handeld. De dramatische eindfase van 
de Unie komt pas in een volgend deel 
aan de orde. 

A. W. ABSPOEL 
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De bisschoppelijke vastenbrief 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

Adviesraad 
In de in het najaar 1972 en januari 

1973 gehouden vergaderingen van de 
Centrales werden volgens art. 13 lid 2 
van het Huishoudelijk Reglement van 
de Partij de volgende vertegenwoordig
sters van de centrales bij de Organisatie 
"Vrouwen in de VVD" benoemd, die te
zamen de Adviesraad Vormen-

Amsterdam: mevr. A. F. M. Hamm
Tonnaer, Stadionkade 13, Amsterdam, 
tel. 020 - 798326; 

Dordrecht: mevr. mr. M. L. Busch
kens-Dijkgraaf, Prinsesselaan 7 Rijs
wijk Z.-H., tel. 070- 994896; 

Drenthe: mevr. E. Alberti-Tuynman, 
Dijkhuizen 74, Ruinerwold, tel. 05222 -
543; 

Gelderland, Arnhem: mevr. M. Nij
huis-Mensink, Utrechtseweg 55, Ooster
beek, tel. 08307 - 4828; 

Nijmegen: Mevr. W. Hoekstra-Esse
link, B. Stegemanstraat 52, Winters
wijk, tel. 05430 - 2512.; 

Groningen: Mevr. F. Mulder-Geuker, 

"Ruim Zicht", het weekblad van het Ne
derlands Katholiek Vakverbond, heeft 
naar aanleiding van de "Vastenbrief" 
van de Nederlandse bisschoppen aan een 
aantal rooms-katholieke Nederlanders 
een zevental vragen voorgelegd, met het 
·verzoek die voor "Ruim Zicht" te beant
woorden. 
Een van hen was de heer L. M. de Beer, 
sedert november 1966 lid van de Twee
de-Kamerfractie van de VVD. Hier vol
gen de gestelde vragen en de door de 
heer De Beer gegeven antwoorden. 

VRAAG 1 
De bisschoppen heb/Jen in hun 
vastenbrief dit jaar een 11ogal 
"aards" thema aangevat. Niet een 
theologisch of kerkelijk pro!Jleem 
maar een vooral maatschappel-ijke 
aangelegenheid. 
Vindt u het gerechtvaa1·digd, dat 
de bisschoppen zich hiermee open
lijk bezig houden of vindt u dat 
ze hiermee "buiten hun boekje" 
gaan? 

1. Vanzelfsprekend hebben de bisschop
pen het recht om ook over maatschap
pelijke zaken hun mening te geven; net 
zo goed als iedere gelovige het recht 
heeft om het op bepaalde . punten niet 
met ze eens te zijn. 

VRA.4.G! 
Volgens de bisschoppen i.~ ons 
huidig levenspeil mede mogelijk 
door de handhaving van de onge
lijkheid in de wereld. In dit ver
band wordt gewezen op de ont
wikkelingslanden. 
Bent u het eens met deze stelling 
en zo ja, welke concrete mogelijk
heden ziet u, in uw positie, om 
verbeter·ing te lirengen in dP:::e si
tnatie? 

2. Dat zeggen de bisschoppen niet. Er 
staat dat "ons huidig levenspeil mede 
mogelijk is geworden dank zij de hand
having van een grote ongelijkheid in de 
wereld"; dat is iets heel anders! Ook uit 
de volgende zin blijkt dat op het verle
den wordt gesuggereerd. Hoe valt an
ders te verklaren dat landen, die nooit 
kolonie zijn geweest (Thailand, Liberia, 
en ~ afgezien van een korte bezetting 
-- ook Ethiopië), of al heel lang zelf
standig zijn (Zuidafrikaanse landen) 
niet gunstiger, ja menigmaal zelfs 

,.Zeeburch" Noordpolder 4, Warffum, 
tel. 05950 - 2018; 

Den Haag: Mevr. M. Sicman-Harde
man, Schuytstraat 219, Den Haag, tel. 
070 - 635302; 

Haarlem: mevr. H.M. W. Markering
De Leede, Plantsoenlaan 3, Bloemen
daal, tel. 023 - 253279; 

Den Helder: mej. E. F. Voorthuysen, 
v. Ostadelaan 218, Alkmaar. tel. 02200 -
11798.; 

I..eeuwa:'den: mevr. E. G. A. Brons, 
Johan Frisastraat 9, Buitenpost, tel. 
05115 - 1355; 

Leiden: mevr. A. v. Wijngaarden-Ter
louw, Benedenbet·g 22, Bergambacht, 
tel. 01825-1435; 

Maastricht: mevr. F. E. RiE'mslag
Vroom, de Hesseleplein 15, Heerlen. tel. 
045 - 711165; 

Middelburg: mevr. A. C. M. J. Vries
man-Gerde, Kastanjelaan 13 A, Middel
burg, tel. 01180- 2131; 

Oost-Brabant: mevr. H. J. Schlem
per-v. Gijn, Taalstraat 211, Vught, tel. 
04100- 60871; 

West-Brabant: mevr. T. C. v.d. Stig
hel, Canadeselaan 14. Roosendaal, tel. 
01650 - 35274; 

Rotterdam: mevr. G. C. s. Tellegen
BuiEt, Voorschaterlaan 100, Rotterdam, 
tel. 010 - 125915; 

Utrecht: mevr. G. G. A. Alting-Am
brosius, Vredehofstraat 12, Soest, tel. 
02155 - 14815; 

Zwolle: mevr. H. W. v. Lennep-v. 
Reyn Snoeck, Staringstraat 16, Hengelo. 
tel. 05400 - 13148. 

Amstelveen 
Op 1 maart jl. hield een aantal 

vrouwelijke leden van de afd. Amstel
veen een vergadering, waarin een nieuw 
bestuur van "Vrouwen in de VVD" werd 
gekozen. De samenstelling is: Mevr. L. 
Bos-Japers (voorzitster); mevr. T. Goe
man Borgesius-van de Geer (secretares-

slechter afsteken tegen de ex-koloniale 
landen? 

VRAAG 3 

In de vastenbrief worden de gast
m·beiders symptomen genoemd 
van het bedenkelijke van ons eco
nomisch stelsel namelijk het ont
breken van een wereldomspannen
de sol·idariteit. 
Gelooft ~~ dat het mogelijk is ons 
economisch stelsel zo te verande
ren, dat er meer plaats is voor 
solidal'iteit? Wat moeten die ver
anderingen inhouden? 

3. De aanwezigheid van de gastarbeiders 
heeft een simpele oorzaak: naarmate 
het opleidingspeil van de Westeuropese 
handarbeiders verbetert, zijn zij minder 
geschikt, en voelen zij heel begrijpelijk 
steeds minder voor eenvoudig onge
schoold werk. De openvallende plaatsen 
worden dan door gastarbeiders ingeno
men. Dat heeft met "bedenkelijke eco
nomische stelsels" niets te maken. 

Hun aanwezigheid is op zichzelf geen 
sociaal onrecht; wel indien zij hun gezin 
niet over zouden kunnen laten komen. 
Maar dat hangt weer samen met de 
overbevolking van ons propvolle landje, 
en ook dat heeft weinig met economi
sche systemen te maken. 

VRAAG 4 
Wat moet er volgens u aan ons 
onderwijs ve1·anderen, zodat het 
meer op zal voeden tot solidariteit 
en minder gericht zal zijn op con
cunentie en competitie r 

VRAAG 5 

Ook het mensbeeld wordt in on.ze 
we8terse wereld bepaald door 
pre8tatie- en wervingsdrang, 
vinden de !Jisschoppen. 
Vindt u het gevaar reëel, dat door 
deze nadruk op de individuele 
comumpUe een egocentrische le
venshouding in de hand wordt ge
werkt'! 

4. en 5. Liberalen beoordelen prestatie
en competitiedrang niet uitsluitend ne
gatief. Ook de bisschoppen erkennen dat 
zij onze economische ontwikkeling heb
ben bevorderd. In overdreven vorm kun
nen zij tot een egocentrische levenshou-

se), Fideliolaan 100; mevr. E. Blokker
Verwer (penningmeesteresse). De eerst 
volgende bijeenkomst zal worden gehou
den op donderdag 5 april ten huize van 
mevrouw Grimm. Laan Rozenburg 34, 
des morgens om 10.00 uur. 

Op deze bijeenkomst zal het program
ma \'oor de komende periode worden be
sproken. 

Het Gooi 
Op 5 april a.s. wordt de Gooidag ge

houden in de Commandopost van de 
B-B. Diependaalselaan, hoek Eikenbos
serweg te Hilversum. Aanvang 10.15 
uur. De heer De Kam hoofd van de 
Bescherming Bevolking te Hilversum zal 
een lezing houden over: "Regionaal be
leid van de rampendienst in vredestijd". 
Hierna volgt een rondleiding. Na de 
lunch wordt een bezoek gebracht aan 
het Pinetum. Sluitif!g pl.m. 15.00 uur. 

Mijn opirk :e is ... 
• Samenvoeging 

van gemeenten 

Met een niets aflatende ijver en met 
een volkomen negatie van de wil van de 
plaatselijke bevolking wordt de ene an
nexatie van gemeenten na de andere 
door het parlement gejaagd. Van enig 
behoorlijk verweer is in dat parlement 
geen sprake. Er zijn nu nog enkele op
heffingen van gemeenten bij de Eerste 
Kamer aanhangig. Deze Kamer kan dan 
tonen, of zij paal en perk kan en wil 
stellen aan dit drijven van overheidswe
ge. Terecht mag men dit "drijven" noe
men, daar een behoorlijke argumentatie, 
gezien tegen de achtergronden van deze 
tijd, niet wordt gegeven. Wat bezielt die 
overheid. . 

Een in hoge mate verfrissend geluld 
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ding leiden, maar wanneer zij met mate 
worden uitgeoefend, kunnen deze krach
ten die ieder van ons in zich heeft wor
den benut om de maatschappij vooruit 
te helpen. 
Wij kunnen niet voorbijgaan aan de 
realiteit dat het in de menselijke natuur 
verankerd ligt, op één of andere wijze 
een beloning te vragen voor geleverde 
prestaties. Dat kan een geldelijke belo
ning zijn of een meer onstoffelijke. 
Het onderwijs moet er in ieder geval op 
gericht zijn, de kinderen een verstandig 
consumptiegedrag bij te brengen (Rap
port van de Club van Rome!) Om er 
voor te zorgen dat de prestatiedrang in 
goede banen wordt geleid, moet het on
derwijs niet alleen de verstandelijke 
ontwikkeling en lichamelijke opvoeding 
ten doel hebben, maar ook karaktervor
ming en opvoeding tot staatsburger. Zo 
staat het ook in het beginselprogramma 
van de VVD. 

VRAAG6 

Kan het een christelijke eis zijn 
om de hogere inkomem te bevrie
zen of te matigen zodat de ver-
8Chillen in welvaartsniveau klei
ner worden? 

6. Vanuit het christelijke geloof kan 
een socialist de wens uitspreken om de 
inkomens te nivelleren, terwijl een 
christelijke liberaal juist tot de conclu
sie komt dat een zekere mate van inko
mensverschillen nodig is, om de maat
schappij te doen functioneren. Het ant
woord op uw vraag is dus: neen. Boven
dien: de bisschoppen willen zich alleen 
maar bezinnen op die vraag; en verder 

' spreken zij zich er helemaal niet over uit 
of de netto inkomensverschillen in 
Nederland zoals ze nu bestaan nu wél of 
niet rechtvaardig zijn. 

VRAAG 1 
Welke verandering in geestesge-
8teldheià bij onszelf is nodig om 
uiteindelijk tot een betm·e en 
rechtvaardiger samenleving te ko-
men'! · 

7. Als gelovig katholiek beantwoord ik 
deze vraag als volgt: wij moeten iedere 
keer opnieuw zo goed mogelijk proberen 
om Gods geboden te vertalen voor onze 
eigen tijd. Dat geldt zowel voor ons pu
bliek optreden, als voor onze levenswij
ze in de privé-Sfeer. 

in deze woestenij van een star, koppig 
en niets ontziend streven waren de uit
latingen van mevr: A. J. Le Coultre
Foust, die zo juist is benoemd tot burge
meester van Blaricum. Aan deze aan
hangster van de VVD werd de vraag ge
steld, of zij niet bevreesd was, dat zij 
met een paar jaar zou moeten uitzien 
naar een andere betrekking, als dan de 
gemeente Blaricum zou worden opgehe
ven. Het antwoord was verrassend. Eer 
het tegendeel was het geval. Zij ver
wachtte een groei van de gemeente Bla
ricum van bijna 7.000 zielen naar 17.000 
zielen en zij voegde hieraan toe - en 
dat is eigenlijk nog wel zo belangrijk ~ 
dat Blaricum juist milieu en sfeer uit
muntend heeft wêten te bewaren. Dat 
het zo moge blijven! 

Hetzelfde geldt en zelfs des te · meer 
voor de gemeente Diepenveen,. die thans 
reeds 12.000 inwoners telt en alle moge
lijkheden biedt voor een uitbreiding in 
een uitstekend milieu met een uitsteken
de sfeer. 

De beslissing over het al of niet voort
bestaan van de gemeente Diepenveen 
kan een toetssteen worden voor de poli
tici .• Zij kunnen dan laten zien, of het 
hun werkelijk ernst is, als zij zeggen de 
belangen van de bevolking te beharti
gen, dan wel dat zij die belangen maar 
negeren op grond van een of ander 
schemerachtig organisatie-criterium, 
uitgedacht door ambtenaren. Allerwegen 
praat men over inspraak. Wat hiervan 
zij, in ieder geval is die toch wel het 
eenvoudigste te verwezenlijken door de 
kleinere gemeenten in hun waarde te 
laten en ze niet te laten verdwijnen in 
ondoorzichtige agglomeraties. Hoeveel 
politici hebben hiervoor eigenlijk 
oog? Het doet mij deugd, dat juist een 
aanhangster van de VVD dit nieuwe ge
luid deed horen. Het is immers juist de 
VVD geweest, die de verdwijning van de 
gemeente Diepenveen krachtdadig heeft 
verdedigd in de Tweede Kamer. Zal de 
VVD zich bekeren? Zal het eindelijk 
"daghen in het Oosten" ? 

M. E. BUSSINK, Utrecht 



EEN OP EEN 
Het aantal leden van de 
partij neemt nog steeds toe. 
Dat is een gunstig en hoop
gevend verschijnsel. 
Wij hebben die ledenwinst 
drinrend nodig. 

Toen de actie op 5 januari 
startte bedroeg het ledental 
38.647. 

Bij de laatste peiling op 7 
maart bedroeg dit 42.773. 

Een toeneming dus van 4126 
ofwel 10,7 °/o. 

Wij moeten echter naar 
100°/o toeneming. 

Dat kan. 

Als ieder lid één lid werft. 

EEN OP EEN 

WERF EEN NIEUW 
LID VOOR DE VVD 

WERF EEN NIEUW LID VOOR DE VVD 

Ondergetekende: 

naam: ............................... 

adres: .... ,. ... ,. .................... . 

woonplaats: ......................... . 

lid van de afdeling: ................... . 

meldt hierbij aan als lid: 

naam: .............................. 

adres: .............................. 

woonplaats: ......................... . 

geboortejaar: ........................ 

Handtekening: 

OOK GEZINSLEDEN TELLEN MEE: 

Een gezinslid heeft dezelfde rechten als 
een gewoon lid. De stem van een gezinslid 
telt even zwaar.", 
Maar een gezinslid betaalt slechts een 
contributie van tien gulden! 
Is uw echtgeno(o)t(e) al lid van de VVD? 

Ondergorekende: 
naam: .............................. 

adres: ..... ,. ....................... . 

woonplaats: ......................... . 

lid van de afdeling: ................... . 

meldt hierbij aan als gezinslid: 

naam: 

adres: 

. ............................ . 

.............................. 
woonplaats: .................. ,,. ...... • . 

Handtekening: 

OPZENDEN AAN: ALGEMEEN SECRETARIAAT VVD, KONINGINNEGRACHT 57, 'S-GRAVENHAGE 

\ 



Het duo en de rode muur 
door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoel 

Uit de inhoud 
• Bloot verdeelt politiek 
Assen (pagina 2) 

• Ongefundeerde kritiek 
van prof. Steenkamp 
(pagina 3) 

.. Consumentenvraagstuk
ken (pagina 4) 

• Wijziging ruilverkave
lingswet (pagina 7) 

Televisie-uitzending van de 
VVD: woensdag 18 april, van 
20.20 - 20.30 uur, Nederland I. 

Radio-uitzending van de 
VVD: dinsdag 24 april, van 
18.19 - 18.29 uur, over de zen
der Hilversum 11 (298 m). 

Op dinsdag 10 april hebben de de
missionaire minister van justitie mr. 
Van Agt (KVP) en het Eerste Ka
merlid prof. Albeda (ARP) als "in· 
formateurs" de opdracht van de ko
ningin gekregen te onderzoeken op 
welke wijze op zo kort mogelijke ter
mijn een kabinet kan worden ge
vormd, dat kan rekenen op voldoende 
steun in de volksvertegenwoordiging. 
Beiden behoren tot de linkervleugels 
van hun partijen en zullen dan ook 
(in de eerste plaats) onderzoeken of 
toch niet nog een brug kan worden 
geslagen tussen de links-radicale en 
de confessionele drie. 

Om het maar heel duidelijk te zeg
gen: deze opdracht lijkt mij een niet 
zo heel erg gelukkige en veroorzaakt 
naar alle waarschijnlijkheid alleen 
maar weer tijdverlies. Nochlans: 
wanneer werkelijk slechts een zeer 
beperkte tijd met deze nieuwe lijm
poging verloren zou gaan, kan het 
misschien toch nog wel enig nut voor 
een snelle daaropvolgende alternatie
ve oplossing hebben, wanneer ook 
een confessioneel duo nog eens het 
politieke hoofd stoot aan de keiharde 
rode muur, voordat eindelijk de 
-draad weer wordt opgenomen waar 
de heer Ruppert gemeend heeft die 
te moeten afbreken. 

De eerste reactie van VVD-fractie
voorzitter Wiegel na het vernemen 
van de informatie-opdracht was heel 
nuchter: "Aan de opdracht, die beide 
heren gekregen hebben en die erop 
neer komt Den Uyl alsnog in het za
del te helpen, is al ruim twee maan
dèn gedokterd. Tenzij óf de socialis
ten óf de confessionelen door de 
knieën gaan, is ook deze poging tot 
mislukken gedoemd". 

* Toen mr. Burger op 5 april zijn 
formatieopdracht aan de koningin te
ruggaf, betekende dat de afsluiting 
van ruim vier maanden mislukte for
matie-arbeid. En wel eerst van infor
mateur Ruppert en daarna van for
mateur Burger. Wat een verspilde 
energie en wat een verloren kostbare 
tijd, terwijl er zoveel dringends aan 
de orde is! En dat terwijl op 29 no
vember voor ieder met enig politiek 
inzicht reeds duidelijk was, dat elke 
poging tot vorming van een kabinet 
van de lins-radica'e en de confessio
nele drie bij voorbaat tot mislukking 
was gedoemd. Het was immers toen 
al bekend, dat de heer Den Uyl van 
zijn achterban geen enkele speel
ruimte had gekregen of verder zou 
krijgen om als het moest terug te 
komen van de eénmaal genomen be
slissing om na de verkiezingen geen 
onderhandelingen meer met de con
fessionelen over het vóór de verkie
zingen vastgesteld program (Keer
punt 1972) te voeren. Aan de andere 
kant was het, ondanks de in de lin
kervleugels der confessionelen be
staande sterke verlangens naar te
rugkeer tot de rood-confessionele 
coalitie, toch eenvoudig oudenkbaar 

dat de confessionelen zich politiek zo 
zouden vernederen, dat zij dat pro
gram, dat op talrijke punten voor 
hen volstrekt onaanvaardbaar was, 
met huid en haar zouden slikken. 

Aanvankelijk leek mr. Burger nog 
te aarzelen. In een vorig artikel heb
ben wij reeds onze twijfel uitgespro
ken of de formatie van een zuiver 
rood kabinet, dan wel een rood kabi
net met een "wit randje", gezien de 
houding van de confessionele frac
ties, ::1og wel in overeenstemming 
geacht kon worden met de aan de 
heer Burger verstrekte opdracht. De
ze luidde immers: "De formatie van 
een kabinet, dat geacht kan worden 
in voldoende mate steun in de volks
vertegenwoordiging te ondervinden". 
Dat de heer Burger, hoewel zijn par
tijgenoot Den Uyl daar waarschijn
lijk anders over heeft gedacht, op 5 
april tenslotte toch zijn opdracht 
heeft teruggegeven, was dan ook een 
wijze daad. Wij blijven ondertussen 
van mening, dat de schuld voor de 
ontstane impasse is gelegen bij infor
mateur Ruppert, die ontijdig tot de 
conclusie is gekomen dat de vorming 
van een kabinet van de confessione
len met de VVD en eventueel ook 
met DS'70 niet meer tot de mogelijk
heden behoorde. Zal deze mogelijk
heid nu spoedig alsnog nauwkeuriger 
en diepgaander worden onderzocht, 
zonder dat dit opnieuw vele weken 
behoeft te duren? 

* Bij Je nieuwe ontvangst door de 
koningin van de fractieleiders heeft 
de heer Wiegel voor de VVD op za
terdag 7 april het advies uitgebracht 
thans aan een formateur uit de con
fessionele kring een OlJdracht te ver
lenen tot vorming van "een "kabinet 
dat tot vruchtbare samenwerking 
met de volksvertegenwoordiging zal 
kunnen komen". Met een kleine af
wijking is deze terminilogie gelijk 
aan die welke destijds werd gebruikt 
bij de formatie-opdracht aan dr. De 
Quay in 1959. Zij sluit verschillende 
mogelijkheden in: een vier- dan wel 
vijf-partijPn kabinet, zoals dat voort
durend door de VVD is bepleit en in 
beide gevallen al dan niet aangediend 
als extra-parlementair. Niet echter 
zou daar in de gedachtengang van 
Wiegel onder vallen een minderheids
kabinet-Den Uyl. De programmaver
gelijking tussen de confessionelen, · de 
VVD en DS'70 tijdens de informatie
period~ van dr. Ruppert en hetgeen 
bij de formatie-Burger naar voren is 
gekomen, leidt vanzelf tot deze con
clusie. 

Mede gezien de dringende noodzaak 
om thans recht op het doel af te 
gaan, verdient de suggestie, door de 
heer Wiegel (en naar ik meen ook 
door de heer Andriessen) naar voren 
gebracht, dat de nieuwe formateur 
zou moeten beginnen met zelf een 
program op te stellen en dat dan aan 
de fractievoorzitters voor te leggen, 
inderdaad warme aanbeveling. 

veertiendaagse uitgave van de volkspartij voor vrijheid en democratie 

Landdag van 
VVD-vrouwen 

De Landdag 19'73 van de Orga
nisatie Vrouwen in de VVD zal 
gehouden worden op vrijdag 
11 mei in het Congresgebouw te 
Utrecht. De dag zal gewijd zijn 
aan .,het openbaar vervoer", over 
welk onderwerp dr. J. w. H. 
Geerlings (chef afdeling econo
mische dienst van de NS) en ons 
Tweede-Kamerlid mevr. drs. N. 
Smit-Kroes een inleiding zullen 
ltouden. 

Programma van de Landdag 
en aanmehlingsformnlier op 
pagina 2. 

Hopelijk zal dan na het informa
teurs-duo nu spoedig een goede for
mateur worden aangewezen (men 
zou kunnen denken aan prof. Steen
kamp, drs Schmelzer of oud-minister
president De Jong), die tot stand 
brengt hetgeen tenminste twee 
maanden eerder al had kunnen ge
schieden. 

. ~~il;if!teid. ·.- en - ·. 
- ~eufoëratie ". · 

• De redactie van Vrijheid en 
Democratie is gevestigd te Hil
versum, Pieter de Hooghlaan 87. 
Hoofdredacteur en voorzitter van 
de redactiecommissie is de heer 
Ph. c. Ja Chapelle. 

• De abonnementen·atlmiuistratle 
wordt vel'Zorgd door het alge
meen secretariaat van de VVD, 
Koniuginnegracht 57 te Den Haag 
(telefoon 0'70 - 604803). Voor 
adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secreta
riaat. 

• De advel-tentJe-exploitatle wordt 
verzorgd door de N cderlandse 
Dagblad Unie, Westblaak 180 
(postbus 8~4) te Rotterdam, tele
foon 010 · 147~11. 

algemeen 
secretariaat 

• Het algemeen secretariaat van 
de VVD is ge\•estigd te Den 
Haag, KoninginDegracht 5'7, tele· 
foon (0'70) - 604803. Postreke
ning: 67880 ten name van de al
gemeen secretaris van de VVD te 
Den Haag. 

nummer 1084 13 apri11973 
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Bloot verdeelt politiek Assen 

Districtsdag JOVD 
Noord 

Zuidlaren --- De jaarlijkse dis
trictsdag van het district Noord 
van de JOVD wordt dit jaar ge
houden op zaterdag 28 april in 
hotel "'t Sprookjeshof" te Zuidla
ren. Aanvang 20.00 uur. Spreker 
is jhr. mr. M. L. de Brauw. Hij 
zal een inleiding houden over ac
tuele politieke zaken, waarna er 
gelegenheid is tot discussie. Na 
afloop is er feest met medewer
king van het orkest. "Living 
Dream". Iedereen is van harte 
welkom. De entree zal rond f 3.
bedragen. 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
3tadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

Politiek Assen is in twee kampen ver
deeld. Nu is dat in de politiek natuurlijk 
niets bijzonders, maar in Assen zijn Ba
rend Servet en enkele naaktdanseressen 
er de oorzaak van dat er binnen de 
gemeenteraad verdeeldheid is ontstaan. 
De confessionele fracties - ARP, GPV 
en CHU jKVP - ergeren zich groen en 
geel aan het initiatief van Henk 
Blaauwbroek, directeur van het theater 
De Kolk, om op de vooravond van de 
Asser TT (zaterdag 30 juni) den volke 
in De Kolk te confronteren met enig 
vrouwelijk bloot. "Dat is geestelijke mi
lieuverontreiniging," heeft een GPV'er 
inmiddels al laten weten. 

De linkse hoek in de Asser gemeen
teraad - de fractie van het Progressief 
Akkoord - vindt het gekrakeel van 
rechts wat overtrokken. "Wat op de te
levisie kan, moet toch zeker in De Kolk 
kunnen. Niemand hoeft er bovendien 
heen te gaan," aldus een reactie van 
links. De drie man sterke VVD-fractie 
in de gemeenteraad van Assen is het 
volkomen eens met de visie vàn links. 

Een van de drie VVD'ers in de Asser 
raad is ir. Jan Hidding, een aardige, 
weldenkende man die al die drukte van 
rechts over Barend en zijn naaktdanse
ressen niet zo goed zit zitten. al laat hij 
wel weten begrip te kunnen opbrengen 
voor principiële bezwaren. 

Ir._Hidding: "Ja, inderdaad zijn we het 
eens met de visie van de PAK-fráctie, 
maar ik geloof toch niet dat dat nou zo 
iets bijzonders is. Dat komt immers wel 
vaker voor. Denkt u maar eens aan de 
abortuswetgeving en aan de hele zede
lijkheidswetgeving. Wij zijn het bijvoor
beeld ook met links eens, dat de film
keuring afgeschaft moet worden. 

• 

Kijk, als je nou wel bloot op de televi
sie mag brengen, waarom dan niet in 
een theater. Ten aanzien van de televi
sie geldt dan nog dat een programma in 
je huiskamer wordt gebracht of je dat 
nou wilt of niet. Je kunt alleen maar je 
toestel afzetten. Ga je naar een theater, 
dan moet je daar tenminste nog iets 
voor doen." 

Bezwaren tegen het aangekondigde 
programma in De Kolk kunt u zich wel 
voorstellen? · 

Ir. Hidding: "Jawel. Er zijn altijd 
mensen die erg moeilijk tegen dergelij
ke programma's aankijken. Ze hebben 
een bepaalde mening, waarvoor je na
tuurlijk respect moet hebben. Aan de 
andere kant zeg ik echter ook: man, 
waar maak je je toch druk om. Je hoeft 
er toch niet heen te gaan?" 

De Barend Servetshow komt in Assen 
in een poging de gebruikelijke rellen op 
straat wat in te tomen. Hoe ziet u 
dat? 

Ir. Hidding: "Het hangt er natuurlijk 
vanaf, hoe vaak je de show laat opvoe
ren, maar je trekt natuurlijk nooit meer 
dan een paar honderd mensen. Je 
brengt wat vertier op zo'n avond voor 
de TT, maar het betrekkelijke daarvan 
zie ik echt wel in. Ik geloof er niet in, 
dat je er de rellen daadwerkelijk mee 
kunt bestrijden." 

Over de tong 
Volgende week donderdagavond komt 

de Asser gemeenteraad weer bijeen. Bij 
die gelegenheid zullen Barend en zijn 
danseressen nog wel over de tong gaan, 
want de confessionele fracties hebben 
aangekondigd vragen te zullen stellen. 

Landdag 1n Utrecht 

Hierbij hebben wij het genoeg-en u uit 
te nodigen voor de Landdag 1973 van 
de Organisatie ,,Vrouwen in de VVD", 
die zal worden gehouden op vrijdag 11 
mei 1973 in het Congresgebouw te 
Utrecht. 

Het Cong1·esgebouw grenst aan het 

Centraal Station; er is parkeerruimte 
aanwezig. Het onderwerp, dat deze dag 
belicht zal worden is "het Openbaar 
Vervoer". Het vraagstuk zal benaderd 
worden uit twee verschillende gezichts
hoeken: de politiek en de bedrijfstak. 

In verband met de kostenbesparing 

AANMELDINGSFORMULIER 
In te zl'ndl'n aan ml'vr. G. G. A. Alting-Ambrosius; Vredl'hofstraat .12 te 

Sm•st. 

IK KOM N A.\R DE L.\NDDAG TE rTRECHT 

:\"aam: 

Adres: 

Het \'ersehuldigde bl'tlrag is O\'l'rg<'maakt op 1·ekening yan de Alg!'menl' 
Bank X ederland te Baa.rn. 

Handtl'kening, 

& 
. ~~!~sch Groningsche Hypotheekbank NV. 

,.~ ·~~-- .::o· .. 

pandbrieven 
een veilige belegging met zeer hoog rendement 

Aankondigingen 
16 APRIL: 
Mevrouw mr. E. Veder-Smit (lid der 
Tweede Kamer) spreekt voor de Vrou
wen in de VVD in Groningen en Haren 
over Aspecten van het beleid van Volks
gezondheid en Milieuhygiëne. 14.30 uur, 
Hotel de Horst, Rijksstraatweg 127, Ha
ren. 

Heerenveen - De algemene ledenver
gadering van de afdeling Heerenveen 
wordt 27 april gehouden in het Motel te 
Heerenveen. Aanvang 20.00 uur. In ons 
vorige nummer stond abusievelijk als 
datum 2 april vermeld. 

Bestuursmutaties 
Rolde -· In de afdeling Rolde is de 

functie van secretaris-penningmeester 
overgenomen door de heer F. N. van 
Dijk, Riegheide 22 te Rolde. De overige 
bestuursleden zijn: voorzitter C. Rot
scheid, Straatkampen 12, Rolde, H. van 
Dam, H. Ebbinge, B. Jansen, R. L. Sij
bring en J. Zingstra. 

Afgezien namelijk van principiële, heb
ben ze ook politieke bezwaren, omdat de 
gemeente Assen jaarlijks een fiks subsi
diebedrag in het theater pleegt te ste
ken. Dat de naaktshow evenwel aan de 
neus van Assen voorbij zou gaan, ligt 
niet voor de hand, omdat ARP, GPV en 
CHUjKVP slechts kunnen beschikken 
over 8 van de 25 zetels. Dat moet voor 
Barend en zijn trawanten een hele ge
ruststellin_g zijn. 

zullen voor deze Landdag geen convo
caties worden rondgezonden. U dient 
zich uitsluitend door middel van bij
gaand aanmeldingsformulier op te ge
ven. 

Kostl'n: f 15,50. 

Opgave: Zo spoedig mogelijk doch 
uiterlijk vóór 5 mei a.s. Het verschul
digde bedrag dient te worden overge
maakt op girorekening no. 183963 van 
de Algemene Bank Nederland te Baarn 
ten name van mevr. H. H. Olthof--Kui
pel· rekening no. 552835560. 

PROGRAMMA: 

10.00 uur Ontvangst met koffie. 

10.30 uur Welkomstwoord door mevr. 
G. G. A. Alting-Ambrosius, centrale
vertegenwoordigster van Utrecht. 

Opening door de voorzitster mevr. mr. 
M. N. W. Dettmeijer-Labberton. 

10.45 uur Dr. J. W. H. Geerlings, chef 
Afd. Economische Dienst van de Ned. 
Spoorwegen: "Een N.S. visie op het 
Openbaar Vervoer". 

Mevr. Drs. N. Smit--Kmes, lid van 
de Tweede Kamer voor de VVD: "Een 
liberale visie op het openbaar vervoer". 

Gelegenheid tot het stellen van vra
gen. 

12.30 uur Pauze. 

12.45 uur Koffiemaaltijd. 

14.00 uur Bustocht langs de Vecht naar 
Nij.enrode . 

15.15 uur Bezoek aan het N.O.LB. Nij
enrode. De rector van· het Instituut zal 
een inleiding 'houden. 

16.15 uur Per bus terug naar het Cen
traal Station Utrecht. Aankomst pl.m. 
16'.30 Uur. 

Namens het Bestuur 

Mr. E. de Roock--Bedding 
G. G; A. Alting-Ambrosius 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

nderdeloep 

door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoel 

Aankondigingen 
16 APRIL: 
Mr. F. Portheïne (lid der Tweede Ka
mer) spreekt voor de Zelfstandige On
dernemers te Venray. 

7 MEI: 
Drs. G. 1\1, V. van Aardenne (lid der 
Tweede Kamer) spreekt voor de afde
ling Waalwijk over Inkomenspolitiek nu 
en in de toekomst. 

11 MEI: 
Drs. D. J. D. Dees (lid der Tweede Ka
mer) spreekt voor het Gem. Lyceum te 
Eindhoven (discussie met PPR), 20.00 
uur, aula van het lyceum. 

ONGEFUNDEERDE 
KRITIEK 

In een televisie-uitzending in vet·band 
met de kabinetsformatie oefende prof. 
Steenkamp (KVP) onlangs o.a. kritiek 
uit op de VVD en in het bijzonder op 
onze fractievoorzitter de heer Wiegel. 
Ik beschik niet over de woordelijke 
tekst, maar zijn eerste bezwaar kwam 
hier op neer, dat hij het betreurde, dat 
de heer Wiegel de laatste tijd "voortdu
rend gezwegen" had. Wiegels aowoord 
kwam kort daarna, in een interview 
voor Avro's radio-journaal (op dinsdag 
3 april) : "De VVD staat nu buiten spel 
en wij achten het verstandig buiten het 
(dagelijkse) gekrakeel te blijven. Wij 
hebben reeds enige malen gezegd, dat 
de VVD bereid is en blijft om regerings
verantwoordelijkheid te aanvaarden. Ik 
hoef dat toch niet steed~ weer te herha
len?" 

In de tweede plaats toonde prof. 
Steenkamp zich ontstemd over de ver
kiezingspropaganda, welke de VVD 
heeft gevoerd. Nu is in de partij ·- m.i. 
terecht - juist hulde gebracht aan de 
speciale propagandacommissie, die lan
delijk de leiding van onze verkiezingsac
tie op zich had genomen en heeft de 
VVD met Wiegel als lijstaanvoerder 
meer dan een miljoen stemmen gekre
gen, hetgeen haar een winst van zes 
Kamerzetels opleverde. Die kiezers, on
der wie heel wat vroegere aanhangers 
van de KVP, dachten dus kennelijk wel 
heel anders dan prof. Steenkamp over 
onze propaganda. 

Het hoofdbezwaar van de heer Steen
kamp ten aanzien van die propaganda 
gold de "campagne", welke de VVD zou 
hebben gevoerd tegen het misbruik der 
sociale voorzieningen. Nu is er van een 
campagne op dit punt geen sprake ge
weest. In een van zijn eerste verkie
zingsredevoeringen heeft Wiegel naast 
opmerkingen over tal van andere actue
le zaken ook op genoemd euvel gewezen 
en maatregelen daartegen bepleit. Se
dertdien werden hem daarover in vol
gende openbare vergaderingen vragen 
gesteld. in antwoord waarop hij er dan 
nog eens extra de aandacht op vestigde, 
dat hoe meer misbruik er van onze goe
de sociale verzekeringen en andere so
ciale voorzieningen wordt gemaakt, des 
te minder geld beschikbaar is voor hen, 
die deze voorzieningen werkelijk van 
node hebben. 

Maar wat blijkt nu bovendien? Dat 
prof. Steenkamp ruim een jaar geleden 
reeds nagenoeg hetzelfde heeft betoogd 
als Wiegel thans. We vergeten in deze 
tijd van overmaat aan "informatie" nu 
eenmaal snel. Daarom is het goed, dat 
"De Telegraaf" in haar hoofdartikelko
lom (op 4 april jl.) naar aanleiding van 
bovenbedoeld verwijt aan de VVD nog 
eens woordelijk geciteerd heeft hetgeen 
prof. Steenkamp zelf op 24 december 
1971 in een interview dat genoemd blad 
met hem had, heeft gezegd. Dat citaat 
luidt: 

"Ik vind dat in Nederland het mis
bruik van de sociale verzekeringen on
derschat wordt. Het aantal gevallen is 
misschien op zichzelf niet zo talrijk, 
maar men stapt te lichtvaardig heen 
over de negatieve, psychologische uit
straling. Uit de reeksen brieven, die ik 
krijg, blijkt dat de mensen zich grenze
loos ergeren aan het oneigenlijke ge
bruik van onze sociale wetgeving." De 
geïnterviewde verklaarde voorts, dat 
hij zich levendig kan indenken, dat 
mensen die hun hele leven hard werken 
en spaarzaam zijn, zich eraan ergeren 
dat anderen al te gemakkelijk een be
roep op het geld van de gemeenschap 
doen. Hij acht dit een aantasting van de 
morele standaard.'' 

We hebben daar niets meer aan toe te 
voegen! 

maktilaard V 
voor onroerend goed in 

• DEN HAAG Paul Gabriëlstraat l'JZ 
hoek Van AlkeinadQ)aaa 

Den Baal' 
Tel. 07& - :U U IS 

• EN 0. MOEVING TOJ!lZ~~M-3~ 
WONINGGIDS 

MISBRUIK SOCIALE 
WETTEN 

Het rumoer tegen de VVD over haar 
visie ten aanzien van het misbruik van 
de sociale wetgeving was al ontstaan 
naar aanleiding van een rapport van de 
Teldersstichting, verschenen onder de ti
tel : "Sociale wetgeving: misbruik, on
eigenlijk gebruik, nieuwe wegen." We 
houden niet van grote woorden, maar 
we kunnen rustig zeggen, dat naar aan
leiding van deze publikatie een stroom 
van anti-liberale demagogie i" gepleegd.· 
Men heeft het in "progressieve" kring 
zo graag over "taboes", die doorbroken 
moeten worden." Welnu, een van die ta
boes, welke nu eens terecht doorbroken 
dient te worden is, dat zelfs niet op dit 
euvel gedoeld kan worden zonder dat 
men onmiddellijk van bepaalde zijde 
wordt uitgemaakt voor "verstokte con
servatief", of "vuige kapitalisten-

Prikkels 
e Oud-minister-president dr. 

W. Drees sr. in een gesprek met 
het Algemeen Dagblad: "Ik vind 
de houding van de linkse drie in 
dit opzicht ondemocratisch. Zij 
kunnen slechts rekenen op de vas
te steun van een derde van de 
Kamerleden. Een deel van hun 
program spreekt de meerderheid 
van de Kamer niet aan. ( ... ) 
Nee, ik acht staatsrechtelijk vol
strekt toelaatbaar dat in het be
lang van het land een kabinet, 
welks minderheidsprogramma 
door een meerderheid wordt aan
gevochten, al dadelijk na zijn op
treden wordt weggestemd. Of het 
in 's lands belang is zo. te hande
len, kan · van verschillende om
standigheden afhangen.'' 

e De 'Groene Amsterdammer, 
toen Burger nog bezig was: "Hoe 
het kabinet, dat uit de hoed van 
Burger of van zijn opvolger komt, 
er ook uitziet, het zal voor de 

PvdA het gunstige tij keren, het. 
afbrokkelingsproces binnen c~
fessionele kringen zal zich voort
zetten en de VVD zal er garen bij 
spinnen." 

e Voorzitter J. Lanservan het 
Christelijk Nationaal Vakverbond 
(CNV J : .,Ons economisch systeem 
kan niet kapitalistisch worden ge
noemd. Het is een mengsel van 
vrijheid en gebondenheid. Ik vind 
het daarom onjuist, bij de Neder
làndse werknemers de indruk te 
wekken alsof hun grootste taak 
zou zijn, het kapitalisme in eigen 
land te bestrijden." 

e Het Parool in gesprek met 
een beroepsinbreker onder de ti
tel: Een beroepsinbreker vertelt 
waarom hij dit "vak" heeft: "En 
nu is hij dan beroepsinbreker. Aan 
normale arbeid heeft hij een 
broertje dood. Hij zegt: Als ik 
een paar maanden bij een baas 
was, smeerde ik hem. Daar heb ik 
geen zin meer in·. Ik ben gewend 
veel geld uit te geven. Ik krijg nu 
voor m'n niets doen f 145 per 
week van de steun. Ik ken wel 
jongens die bij een uitzendbureau 
werken. Die vangen dan f 168 per 
week. Daar ga je toch niet voor 
werken?" 

e De uitspraken van mevrouw 
Van Hemert (vroeger: Caroline 
Kaart) in een dubbelinterview 
van W. Woltz in NRCJHandels
blad met de heer .en mevrouw 
Van Hemert: "Ik ben liberaal. Ik 
wil individueel zijn. Als ik iets wil 
kopen of niet kopen moet ik dat 
kunnen doen. ( ... ) Mensen moe
ten zich kunnen ontplooien, dat 
moeten ze zelf doen. ( ... ) Ik ben 
erg individualistisch. Wil (de heer 
Willy van Hemert) ook, en dat is 
alleen bij de VVD te vinden." 

Vrijdag 13 april1973 - 3 

knecht". Het tegendeel is juist het ge
val, want nogmaals: zij die werkelijk 
behoefte aan en recht op die sociale 
voorzieningen hebben, zijn van het mis
bruik of oneigenlijk gebruik dat ande
ren daarvan maken, uiteindelijk de du
pe. 

In een panel voor de "Hier en Nu" 
tv-uitzending van de NCRV op 22 maart 
jl. gewijd aan het misbruik van de so
ciale ( verzekerings) wetgeving zat be
halve oud-minister Rooivink o.a. ook de 
heer W. Verwey, voorzitter van de Com
missie Sociale Wetgeving van de Tel
dersstichting (en tevens voorzitter van 
de .Raad van Arbeid in Rotterdam), 
welke commissie bedoeld rapport sa
menstelde. Wie deze uitzending gevolgd 
heeft zal zelf ook uit de vragen en op
merkingen van het in de studio aanwe
zige publiek hebben kunnen opmaken, 
bij hoe velen op grond van eigen erva
ringen uit de naaste omgeving de over
tuiging leeft, dat bedoeld misbruik vele 
malen groter is dan officieel wordt vast
gesteld of kan worden achterhaald. 

Hoezeer die overtuiging of weten
schap bij velen leeft, bleek tevens uit 

• het resultaat van een onlangs gehouden 
NIPO-onderzoek (in opdracht van ,.Li
belle"). Daaruit is gebleken, dat 59 pct. 
van de Nederlanders vindt dat er "veel" 
misbruik worà!t gemaakt van de sociale 
voorzieningen; 34 pct. kent iemand uit 
zijn eigen naaste omgeving, die .,uitge
sproken misbruik" maakt, 

I 

DE NEDERLANDSE UNIE 
Naar aanleiding van mijn artikel "Dr. 

L. de Jong en de Nederlandse Unie", 
waarin naar aanleiding van het 4de deel 
van dr. De Jongs bekende boekwerk de 
controverse tussen deze en mr. L. Eint
hoven (een van het Driemanschap van 
de Unie) ter sprake werd gebracht, 
schrijft ons jhr. mr. W. W. Feith, oud
president van de rechtbank, te Gronin
gen: 

.,Al hee~t de heer Abspoel in het laat
ste nummer van Vrijheid en Democratie 
reeds een uitstekend artikel geschreven 
over:"Dr. L. de Jong en de Nederlandse 
Unie", toch meen ik, dat het wel goed 
zou zijn als ook van de zijde der abon
nees een stem gehoord ·werd." Het was 
vooral de z.i. onjuiste opmerking van 
NRCjHandelsblad: "Wat mr. Einthoven 
wil is het terugdraaien van de klok," 
welke hem de pen heeft doen opnemen. 
Mr. Feith zond zijn artikel aan NRC/
Handelsblad omdat hij zich tevoren al 
had geërgerd aan eel). artikel van 25 
oktober 1972 in hetzelfde blad, met als 
kop: "Leiding van Nederlandse Unie pn
derhield contacten met de nazi's." Daar 
hij vreest dat velen bij tijdsgebrek zich 
min of meer beperken tot het lezen van 
"koppen", acht hij het gewenst "de goe
de vaderlandse houding van mr. Eintho
ven te benadrukken." De redactie van 
genoemd dagblad vond zijn a::'tikel ech
ter te lang, maar de redactie van het 
Nieuwsblad v.h. Noorden was wél bereid 
het op te nemen. 

Mr. Feith werd zelf op 4 mei 1942 als 
gijzelaar gearresteerd en in september 
1944 nog voor korte tijd van Michiels
gestel naar Vught overgebracht. Niet 
tot zijn verwondering overigens, want in 
mei 1942 werd hem al door een hoge SD
officier toegevoegd: .,Dr. Feith, Sie sol
len nie entlassen werden". "Natuurlijk," 
- zo vervolgt mr. Feith zijn brief -
,.heb ik mij wel eens geërgerd aan pas
sages in het Unieblad, maar gewoonlijk 
werden die in een volgend nummer weer 
gecorrigee1·d (door mr. Einthoven?). 
Door de bomen moet men het bos blij
ven zien. Al was de Unie geen lang 
leven beschoren, zoals velen met prof. 
Telders inzagen, in die korte tijd is de 
Unie m.i. toch van groot nut voor ons 
land geweest." Velen waren, naar hem 
uit gesprekken in die dagen bleek, het 
roer kwijt en waren defaitistisch. 

De heer Feith sloot ook zijn artikel 
uit het Nieuwsblad v.h. Noorden bij, 
met het verzoek dat in ons blad ove::- te 
nemen. Uit boven geciteerde passages 
uit de brief van de geachte inzender 
blijkt reeds duidelijk, dat en op welke 
gronden hij het voor mr. Einthoven op
neemt. En eveneens blijkt, dat zijn arti
kel niet is gericht tegen hetgeen ikzelf 
schreef (in tegendeel), maar tegen een 
of twee artikelen in NRCjHandelsblad. 
Gezien dit alles en gezien mede het feit 
dat er meer reacties kwamen, hopen wij 
dat ook de heer Feith het bij nader 
inzien zal begrijpen, dat we zijn veel 
uitvoeriger artikel uit het D. v.h. N. niet 
ook nog integraal kunnen overnemen. 

In dat artikel onderstreept de heer 
Feith, dat in ieder geval bij de heer 
Einthoven persoonlijk geen' sprake is 
geweest van Duitsgezindheid en van een 
neiging om een soepele houding aan te 
nemen tegenover de bezetter. De heer 
Feith grondt dit ook op de vele gesprek
ken, die hij in .de zomer van 1944 met 
mr. Einthoven heeft gehad, 'toen zij na 
de grote "Entlösung" op dezelfde kamer 
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.Jestuiarsmutaties 
Beusichem - Het bestuur van de af

Jeling Beusichem-Zoelmond is sinds de 
aatste ledenvergadering als volgt ge

·.vijzigd: voorzitter E. W. Hersman, 
.3reedendamlaan 18, Beusichem, secreta
. is R. G. van Ingen, De Wielstraat 4, 
3eusichem, penningmeester F. A. van 
:)ijk, Smalriemseweg 10 C, Beusichem 
·n leden Johan van Zanten, Beusichem, 
A. van Ree, Zoelmond en C. E. Solle
veld, Beusichem. De voorzitter E. W. 
Hersman (en niet E. W. Hermsen, zoals 
:n het vorige nummer abusievelijk stond 
vermeld) tr-eedt tevens op als secretaris~ 
•enningmeester van de statencentrale 
'iel.~ 

Tiel - De afdeling Tiel koos een 
aieuw bestulllr dat er als volgt uitziet: 
voorzitter J. G. Daalderop, secretaresse 
mevrouw S. van Lidt de Jeude - Van 
Wely, pem;l.ingmeester D. A. Ruyssenaers 
èn leden J. C. Hoftijzer en C. A. Heuft. 
Het ligt in de bedoeling het bestuur met 
nog enige leden uit te breiden en com
missies te benoemen, onder meer ter 
voorbereiding van de verkiezingspropa
ganda voor 1974. Het ledental van de 
afdeling is in korte tijd gestegen van 85 
tot 135 leden. 

Geldermalsen. Tijdens de ledenver
gadering van 22 maart jl. is de heer 
.f. Bezemer, Kerkstraat 29, Geldermal
sen, aangewezen als secretaris-penning
meester van de afdeling Geldermalsen 
·~n omstreken. 

Het bestuur van de afdeling Hengelo 
bestaat thans uit: mr. M. I. B. Arnold 
(voorz.), H. J. D. Ankersmit (vice
voorz.), H. W. van Lennep-van Reyn 
Snoeck (secr.), H. van Dijk-Pos (pen
ningm.) en H. van den Berg. 

Consumenten
vraagstukken 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Kroniek uit het Oosten 

De stad Almelo mag zich gelukkig 
prijzen - en mèt haar bijvoorbeeld de· 
beleggers die huizen laten bouwen -
dat dezer dagen binnen Engels-Duits
Nederlands Urencoverband besloten is 
inderdaad in de toekomst een flinke 
uraniumverrijkingsfabriek op de tril
lingsvrije Almelose bodem te zetten. 
Men zeg"t erop te rekenen dat tegen 
1980, wanneer de fabriek in Almelo een 
produktiecapaciteit van een duizend ton 
zal hebben, daar zeker 700 of 800 men
sen aan de slag zullen zijn. Zoals men 
zich herinnert werd het leegstaan van 
vele tientallen woningen in Almelo voor
al geweten aan de leiding van dit U.C.
project dat te gunstige prognoses over 
de mogelijke groei zou hebben gegeven. 
Welnu, de prognoses komen dan tóch 
uit, zij het dan dat men nu - in 1973 
- nog niet zat te springen om die hui
zen. Maar langzaam doorbouwen? 

Over huizen geschreven. . . de Twen
teraad en de Stedenband Twente (on
langs heeft de commissaris der koningin 
nog eens gezegd dat Twente eigenlijk te 
veel vingers heeft die samen nog geen 
hand vormen) hebben besloten de 
Twentse gemeenten voor te stellen een 
op het gebied van de volkshuisvesting 
deskundige coördinator te benoemen. 
Deze zal dan leiding moeten geven aan 
het uitwerken van de vele gegevens die 
zijn opgetekend in het pas verschenen 
rapport over het woningmarktonder
zoek. In de vergadering van de Twen
teraad van 24 april zal de benoeming 
ter tafel komen . 

Overijesel tobt nog steeds met de 
soms wonderlijkste problemen, maar er 
worden er ook heel wat kranig opgelost. 
Zo denken de kruisverenigingen van de 
provincie binnen twee jaar alle "kleu
ren" te hebben weggevaagd om dan te 
zijn gekomen tot wat men noemt "één 
kleut·loze" organisatie. Als dat lukt zal 
Overijssel de eerste provincie in ons 

De partij en de Kamerfractie ZlJn 
van mening, dat ook in politiek op
zicht aan de consumentenvraagstuk
ken grote aandacht moet worden ge
schonken. Zij bewezen dit o.m. door 
de uitvoerige passage, die aan be
langrijke detailpunten op dit terrein 
werd ingeruimd in het verkiezings
programma 1971 "Liberalen op 
nieuwe wegen". Ook in het laatste 
urgentieprogramma 1972 werd hier
aan aandacht geschonken. 

Wij allen zijn consumenten en we 
hebben te maken met talloze nieuwe 
ontwikkelingen in deze consumptie
maatschappij, die om bestudering en 
om evenwichtige oplossingen vragen. 
De VVD is ervan overtuigd, dat deze 
oplossingen moeten gezocht worden 
in een geest van samenwerking tus
sen de consument, zijn vertegen
woordigers en de vele andere orga
nen, waarmee de consument te ma
ken heeft. Dat is bepaald niet alleen 
.,het bedrijfsleven" maar het zijn ook 
diverse overheden. Men denke hierbij 
bijv. aan de· tariefstelling van over
heidsdiensten. 

Tot nu toe Is de behandeling van 
consumentenvraagstukken voor een 
belangrijk deel gericht geweest op de 

land zijn waar het kruiswerk volledig 
zal zijn geïntegreerd. 

Maar nu dat wonderlijke. Wij bedoe
len er niet de afgestemde ruilverkave
ling in Tubbergen mee, maar de moei
lijkheden die o.a. de gemeenten Ensche
de en Haaksbergen met rijkswaterstaat 
hebben. Deze zijn ook niet zo maar af 
te wikkelen met een variatie op "zand 
erover!", want het gaat juist om zand. 
Enschede en Haaksbergen koesteren n.l. 
al jaren het recreatieplan Rutbeek dat 
nu gedeeltelijk de mist in dreigt te 
gaan. Enschede had gehoopt dat rijks
waterstaat de duizenden kubieke meters 
zand voor de aanleg van de R-35 uit de 
Rutbeek zou halen (waardoor precies 
het "gaatje" zou ontstaan dat voor wa
terrecreatie nodig is) . Helaas. . . rijks
waterstaat acht dit zand onbruikbaar en 
gaat twee andere "gaatjes" graven: bij 
Boekelo en Enter. Het Recreatieschap 
zit er lelijk mee in de maag. Men vreest 
helemaal niet geplande wilde waterre
creatie als die "gaatjes" straks vollo
pen. 

Als trait d'union tussen het ene oosten 
en het andere (Overijssel en Gelder
land) moeten wij de zogenaamde A. Mo
zer-commissie een compliment maken 
voor een Europese primeur: een Eure
gio-wandkaart voor driehonderd Duitse 
en Nederlandse scholen waarop alle toe
ristische attracties in dit samenwer
kingsgebied staan aangegeven. 

De staten van Gelderland zullen 
tot 1976 jaarlijks een bedrag van 75.000 
gulden storten in een fonds voor publi
cistische arbeid waardoor een groot 
aantal boeken van cultuur-historische 
en louter literaire aard in druk kan ver
schï,i~ · - onder auspiciën van de Stich-
ting · ~dderse Bloem. 

De p1 ovincie gaat hierdoor ook schrij
vers die nog niet hebben gepubliceerd 
steunen. Een dergelijk provinciaal fonds 
bestaat nog nergens in ons land. 

begrotingsbehandeling van Economi
sche Zaken. Een daarbij gaven diver
se politieke partijen beschouwingen 
die juist niet uitgingen van die in 
bijna alle gevallen mogelijk in ieder 
geval nastrevenswaardige synthese 
tussen belangen van consumenten en 
van andere groeperingen. Juist om
dat de VVD dit wel deed en tegelij
kertijd ook internationaal ertoe wil 
bijdragen dat het consumentenbelang 
op de diverse terreinen van over
leidsbemoeiing wordt geïntegreerd, 
heeft de Kamerfractie. gesproken 
met een aantal leden van de partij, 
mevr. drs . .r. Muller- van der Wielen 
en mevr. M. J. Daaroen-van Houte, 
die met mevr. M:. C. Laan-Benders 
een gesprek daarover hadden aange
vraagd. Tevens had . de . Midden
standsconlinissie ·van de VVD aan
dacht gevraagd voor de met. de con
sumentenproblemátiek ·!lamenhangen
de organisatorische vraagstukken in 
de partij . 

Door deze vertegenwoordigers van 
consumentenbelangen werd tevens 
een beter contact bepleit tussen VVD 
vertegenwoordigsters/ers in diverse 
organen waar consumentenvraag
stukken worden bèhandèld, teneinde 

Aankondigingen 
16 APRIL: 
G. W. Keja (lid der Tweede Kamer) 
spreekt voor de afdeling Warnsveld 
over de kabinetsformatie. 20.30 uur 
I aanvang huishoudelijke vergadering 
19.45 uur) hotel "De Kap". 

Op het maandelijkse "Broodje VVD" 
van de afdeling Hengelo zullen epree,k
beurten worden vervuld door de staats
secretaris van sociale ~:aken mr. J. G. 
Rietkerk (16 april) en het Tweede Ka
merlid mr. A. Geurtsen (28 mei). Beide 
malen om 18.00 uur in Cosa. 

26 APRIL: 
Mevrouw N. Smit-Kroes spreekt in het 
cultureel centrum "De Coehoorn" te 
Arnhem over "Het liberaal denken" 
VO()r de vrouwen in de VVD in Gelder
land. Introducés toegestaan. Aanvang 
9.30 uur. Einde 12.00 uur. 

7 MEI: 
Drs. D. J. D. Dees (lid der Tweede Ka
mer) spreekt voor de afdeling Apel
doorn over geactualiseerd keerpunt '72. 

13 MEI: 
G. w. Keja (lid der Tweede Kamer) 
spreekt voor de afdeling Enschede. 

28 MEI: 
Dr. K. van Dijk (lid der Tweede Ka
mer) spreekt voor de sociale academie 
te Hengelo. 

Op de Technische Hogeschool Twente 
is een werkgroep bezig een nieuwe we
tenschap te ontwikkelen: de ergonomie. 
Deze zal zich bezig houden met het on
derzoek naar de mentale mogelijkheden 
van de mens. M.a.w. hoe ver kunnen 
we gaan? (De foto toont het har·t van 
de THT). 

tot een beter gecoördineerde me
ningsvorming te komen. 

In overeenstemming met de partij 
heeft dè Kamerfractie besloten de tot 
nu toe gevolgde politieke gedragslijn, 
zoals hierboven beschreven, volgende, 
deze coördinatie te bevorderen door 
uit hun midden als co:p.tactpersonen 
voor de consumentenvraagstukken 
aan te wijzen de heren mr. F. Por
theïne en W. Keja. 

Iedere vertegenwoordigster/er die 
met bepaalde problemen op het ter
rein van de consumentenvraagstuk
ken komt te zitten of de Kamerfrac
tie wil informeren daarover, wordt 
verzocht zich rechtstreeks te wenden 
tot deze leden (tel. resp. 01710 -
61759/02908- 3152} of via de Kamer
fractie tel, 070 - 614911, waarbij zij 
wederom. zorg zullen . dragen dat an
der.e leden van de Kámerfractie tot 
wier terrein de betrokken. vraag be
hoort worden ingeschakeld. 

Partij en kamerfractie vertrouwen 
erop, dat door deze nieuwe organisa
torische. aanpak binnen de partij een 
betere beleving van de consumenten
vràagstukken kan vvorden bevorderd 
eri beveelt deze derhalve in de aan
dacht van iedere betrokkene aan. 
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In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J. E. v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie in het parlement. 
Hij kan natuurlijk slechts beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten die de VVD in het parle
ment heeft ingenomen of over do 
vragen, die de liberale Kamerleden aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A, 
Den Haag, telefoon 070-61 4911. 

Mijn opinie is .. 
• Vecht voor haalbare zaken 

Dat de laatste verkiezingen toch nog 
een duidelijke meerderheid voor vrijheid 
en democratie lieten zien mag gelukkig 
getuigen van het feit dat een zeer groot 
deel van ons volk nuchter en zakelijk 
zijn enorme vrijheid beredeneerde. Dit 
schrijft ons de heer E. E. Bom uit 
Scherpenzeel. Hij geeft verder als zijn 
mening dat dit positieve verschijnsel des 
te meer reliëf krijgt als men bedenkt 
dat de linkse drie partijen konden steu
nen· op de volle medewerking van een 
aantal radio en tv-omroepen, die vooral 
via hun nieuwsvoorziening, als het ware 
centraal geleid, indoctrineerden. 

De progressieve drie stelden weliswaar 
steeds meer geld in hel! vooruitzicht, 
maar verzuimden er in hun campagnes 
bij te zeggen hoe dit besteed moest wor
den. Zij hielden hun aanhangers aldus 
moedwillig dom en verzuimden de door 
hen gepropageerde leuzen als "Arbei
ders zelfbestuur" en "totale medezeg
genschap" duidelijk te maken, aldus de 
heer Bom. De door vertegenwoordigers 
van de linkse drie gepropageerde 
"staatsbedrijven" moeten door anderen 
niet zonder nadenken worden aanvaard. 
De heer Bom wijst erop dat het in ver
schillende Oostbloklanden als Roemenië 
en Joegoslavië met de economie slecht 
gesteld blijkt te zijn. Veel fabrieken 
(met vormen van arbeiderszelfbestuur) 
zullen mogelijk zelfs hun poorten moe
ten sluiten. Alle arbeiders kregen kort 
voor de kerstdagen in het vooruitzicht 
gesteld dat gerekend moest worden met 
een loonsvermindering van misschien 
zelfs wel 20 procent, als de zaak gered 
wil worden. Maar zulke zaken verneemt 
men niet van de VPRO of Vara's "Din
gen van de Dag". Door het kapot ma
ken van gezonde handelsgeest en eigen 
initiatief is de basis voor de welvaart 
verdwenen. 

Vecht voor haalbare, nuchtere en ge
zonde zaken, zo zegt de heer Bom, en 
laat u niet door valse voorlichting over
rompelen. Een afwachtende houding 
geeft de gevaarlijke elementen in ons 
land vrij spel. Een kordaat optreden 
van minister Van Veen wat betreft de 
collegegelden verdient meer bijval. De 
heer Bom doet een beroep op alle VVD
ers om de gevaarlijke linkse· indoctrina
tie af te wijzen. Dat kan naar hij voor
stelt gebeuren door kranten en tijd
schriften, die hieraan meedoen, op te 
zeggen. Dat geldt vooral ·ook voor de· 
omroepbladen. Met deze en andere ac
ties is veel resultaat te bèreikèn als ze 
massaal worden aangepakt. 

Wat denkt onze VVD-leiding nu te 
gaan doen 'l zo vraagt de heer Bom en 
hij voegt eraan toe vertrouwen te blij
ven hebbea In Hans Wiegel ·· en diens 
naaste medewerkers. 
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• De VVD 1n het parlement 
De Tweede Kamer gaat onverdroten, 

niet gehinderd door natuur- en politieke 
stormen, met haar werk door. Minister 
Engels (CRM) heeft zijn verhoging van 
de omroep- en kijk-gelden er door ge
haald, zij 't zonder de medewerking van 
de VVD-fractie, die de amendementen, 
die een grote verbetering, zowel in het 
systeem als in de bijdrage zouden heb
ben gebracht, zag verworpen. 

Het wetsontwerp financiering ontwik
keling snelle kweekreactor (Kalkar) 
bracht voor onze fractie mr. Portheine 
op het spreekgestoelte, die de opwin
ding, die hierover is ontstaan ten dele 
wel begreep, omdat in de memorie van 
toelichting, met geen woord over milieu
vraagstukken e.d. wordt gerept. De re
gering heeft daarmee een deel van de 
opwinding naar zichzelf toegehaald, 
meende mr. Po.:1:heine. De milieuvraag
stukken hadden in het economische ge
heel wel degelijk ingecalculeerd behoren 
te worden, meende mr. Portheine, die er 
langs zijn neus weg aan herinnerde, dat 
de toenmalige minister Den Uyl aan de 
wieg heeft gestaan van het DeBeNe
Lux-project. Die opmerking werd niet 
voor niets gemaakt, omdat nu juist uit 
de kring van de PvdA zoveel verzet te
gen het onderhavige wetsontwèrp werd 
aangetekend. Mr. Portheïne constateer
de, dat thans een project ter tafel ligt, 
dat aan de Nederlandse belangen recht 
doet. Dat is ook belangrijk ten aanzien 
van de toekomstige werkgelegenheid. 
Het project stelt ons in staat om, hope
Iijk ook in samenwerking met Enge
land, op dit terrein van de energiebe
hoefte en de dekking daarvan onze par-

. tij als klein land op behoorlijke wijze 
mee te blazen. 

De milieutechnische bezwaren en de 
veiligheidsaspecten liet mr. Portheïne 
overigens in zijn betoog sterk meespre
ken. Hij vond op dit terrein nog vele 
vraagte!{ens. De vereniging voor mi
lieudefensie heeft een aantal zaken 
voorgelegd, die serieu:: moeten worden 
genomen. Met de Raad voor de milieu
gevoerd moeten worden. 

Kansspelen 
Eindeiijk is de Tweede Kamer toege
komen aan de behandeling van het ini
tiatief-ontwerp van wet inzake de kans
spelen van de heren Geurtsen en Van 
Schaik. Beide Kamerleden hebben daar
bij nogal wat weerstanden ontmoet, tot 
uiting komende in een vrij groot aantal 
amendementen. Voor de VVD-fractie 
heeft Mevr. Kappeyne van de Coppello 
hierbij het woord gevoerd, die haar be
toog begon de heren Geurtsen en Van 
Sehaik te prijzen voor de moed dit 
werp behandelend met voetangels en 
king in acht genomen niet al te v<'el 
hooi op de vork te nemen". 

Onze woordvoerster veroorloofde zich 
vervolgens een wel zeer actuele politie
ke opmerking: "De heren indieners, die 
elkaar in een zeer vruchtbare - ten
minste tot nu toe - politieke samen

·werking (VVD en KVP) hebben weten 
te vinden, hetgeen ik een voorbeeld acht 
voor politieke situaties van nog grotere 
reikwijdte, hebben de wijze zelfsbeper
king in acht genomen niet al te veel 
hooi op de vork te nemen". 

Mevr. Kappeyne constateerde, dat 
vormen van kansspel voor een meerder
heid in ons volk niet lange_· moreel on
toelaatbaar zijn. De gebleken grote 
speelbehoefte, die (nu) in het buiten
land wordt bevredigd, moet worden te
ruggebogen naar Nederland. Als die 
ombuiging gelukt, zullen wij iets minder 
de Chinezen van Europa zijn geworden. 
Men kan het kansspel, dat een verza
melnaam is zonder wettelijke omschrij
ving voor vele vormen van kansspelen, 
op vers•chillende wijzen benaderen. Men 
kan zeggen dat men het kansspel prin
cipieel afwijst op gronden van religieuze 
of levensbeschouwelijke aard. De VVD 
respecteert dat als een beslissing, beho
rende tot de invloedssfeer van de per
soonlijke individuele verantwoordelijk
heid. 

De VVD wenst echter een dergelijke 
gedragslijn aan niemand dwingend voor 
te schrijven. Een iedér bèp~le zijn eigen 
normen in deze. · Meh kan ook· zeggen, 
dat het beoefenen van kansspelen· een 
op zichzelf niet· zo sympathieke mense
lijke eigenschap is, maar dat het in de 
maatschappij de voorkeur verdient de 
behoefte daara~ te kanaliseren in 

. 'plaats van te verbieden. De vraag rijst 
of men verder moet ·.gaan dan kanalise
ren of dàt men de neiging tot gokken 

'moet stimuleren of prikkelen. Mevrouw. 
Kappeyne zei van mening te zijn, dat 
het niet op de weg van de overheld ligt 
om de beoefening van kansspelen actlef 

aan te moedigen door bijvoorbeeld re
clame. Het zal echter wel onvermijdelijk 
zijn dat er een zekere uitbreiding van 
de kansspelen tot stand komt, zo.als het 
onderhavige. wetsontwerp beoogt, waar
van een tijdelijke stimulerende werking 
zal uitgaan en niet alleen een kanalise
rende. Het is immers duidelijk dat niet 
alleen mensen die voorheen over de 
grenzen trokken of hun bijdragen aan 
de lotto buiten Nederland zonden, thans 
in Nederland zelf door de kansspelen 
worden aangetrokken. Daarna zal er 
vermoedelijk een soort van verzadiging 
intreden - dat was ook al te zien bij de 
votebaltoto, waarvan de invoering in
dertijd toch eveneens gepaard ging met 
enige comotie - en men zal dan op den 
duur van een zeker spelevenwicht kun
nen uitgaan. De grens die men zich als 
overheid hierbij moet stellen is nl. een 
die mede wordt bepaald door overwegin
gen met betrekking tot de geestelijke 
volksgezondheid. Als er het gevaar 
dreigt dat verslaving aan een vorm van 
kansspel een algemeen verschijnsel 
wordt of zal worden, dan moet men in
voering of continuering weigeren. "Gro
te" kansspelen, zoals lotto en roulette, 
hebben in de ons omringende landen een 
dergelijk beeld niet te zien gegeven. 
Mevr. Kappeyne zei geen reden te heb
ben om aan te nemen, dat er bij ons nu 
juist t.a.v. kansspelen een welige voe
dingsboJem voor verslaving verborgen 
aanwezig i>:. 

Een andere gezichtshoek vormt de 
beantwoording van de vraag wie er 
van een kansspel kan profiteren. De 
winnaars van een kansspel doen dat 
sleehts in beperkte mate. In het alge
meen overheerst de gedachte, zowel bij 
d~ bestaande wetgeving als bij het thans 
nieuw te scheppen recht, dat de netto
opbrengst, dm: na aftrek van de prij
zen kosten van exploitatie enz. aan het 
algelileen nut ten goeàe moeten komen. 
Mevr. Kappeyne noemde in dit ver
banà : verbetering van de voo~·zieningen 
op het terrein van de cultuur, het maat
schappelijk werk, de vo-lksgezondheid 
en het toerisme, alsmede op het gebied 
van sport en recreatie. De dientbaar
beid aan het algemeen nut is wel be
langrijk, maar niet alles beheersend en 
dominerend. Er zijn ook ane:-e belan
gen, waarvan mevr. Kappeyne o.a. 
noemde winkelweekacties, de midden
stand, horecabedrijven. 

Strenge controle, althans in de eerste 
aanzet, van de organi>:atie door over
heidsorganen achtte mevr. Kappeyne 
intussen wel van belang. 

Mevr. Kappeyne ging vervolgens op 
een ~ntal min of meer technische de
tials van het wetsvoorstel in. Bij de 
organisaties, die in de opbrengst zou
den gaan delen, had zij die voor de 
monumentenzorg gemist. 

Sprekende over de oprichting van ca
sino's, dacht mevr. Kappeyne voorlopig 
aan Valkenburg en Zandvoort, vervol
gen:: aan Scheveningen om een moge
lijkheid te scheppen het Kurhaus in zijn 
oude glorie te herstellen, en eventueel 
Al'Dhem. 

De indieners van het initiatief-voor
stle, de heren Geurtsen en Van Schaik 
hebben hun zaak bekwaam en met over
tuiging verdedeigd. Het beoogt meer aan 
de bestaande speelbehoefte tegemoet te 
komen dan om de goklust te stimuleren, 

zei mr. Geurtsen. Ervan uitgaande, dat 
beoefening van kansspelen als zodanig 
niet als een kwaad is te beschouwen, 
betoogde hij dat kanalisering een essen
tieel element van het voorstel is; com
merciële exploitatie van kansspelen door 
particulieren wordt uitgesloten. Mr. 
Geurtsen noemde het verder een econo
mische dwaasheid geld naar het buiten
land te laten wegvloeien zonder econo
misch nut. Nadrukkelijk stelde hij ook. 
dat het niet de bedoeling is de positie 
van de sportorganisaties te verzwakken. 
De vrees voor de gevaren van casino's 
noemde mr. Geurtsen sterk overdreven. 

In zijn verdediging legde mr. Van 
Schaik vooral de nadruk op het vraags
stuk van het principieel denken; het 
hanteren van het begrip "volksconsciën
tie" ging hem te ver. 

Vragen 
In schriftelijke vragen aan de minis

ters van Verkeer en waterstaat en van 
defensie heeft de heer Koning volledige 
opening van za:ken gevraagd over de 
aanleg van een wal-radarsysteem langs 
de Nieuwe Waterweg ter vervanging 
van de bestaande keten. 

De heer Van Aardenne heeft zich tot 
de minister van sociale zaken gewend 
met het verzoek recente gegevens te 
verstrekken over die groepering onder
nemers, die zich na faillissement onder 
de dekmantel van een besloten- of 
naamloze vennootschap aanmelden als 
lid van een bedrijfsvereniging. Acht de 
bewindsman het niet onjuist, zo vraagt 
drs. Van Aardenne voorts, dat koppel
bazen, dan wel ronselaars, die wegens 
hun verleden geen verdere vergunning 
tot uitlenen · kregen, thans als zoge
naamde onderaannemers optreden? 
Wordt deze praktijk niet vereenvoudigd 
door het feit, dat in bedoelde faillisse
menten blijkt dat veelal een waardeloze 
of geen boel,houding is gevoerd, waar
door ook de verschuldigde afdracht van 
loonbelasting en sociale premies niet 
heeft plaatsgevonden en is bijgeyolg de 
strafmaat in art. 18, lid 1 van de Coör
dinatiewet Soc. Verzekering, gesteld op 
het niet voeren van een behoorlijke 
loonadminist'ral!:ie en hal: niet verstrek
keR van door het Uitvoeringsorgaan ge
vraagde loonopga ven, niet te mild? 

Drs. Van Aardenne stelde deze vragen 
naar aanleiding o.a. van een groot
scheepse fraude door een ronselaar van 
werknemers te Nijmegen bedreven. 

In welk stadium bevindt zich het on
derzoek na;u· de vraag, wanneer een al
gemeen landelijk alarmnummer 0011 
voor aanmelding van verkeersongeval
Jen kan worden ingesteld en tot welk 
resultaat men thans, mede op grond van 
de ervaringen in Breda en Tilburg is ge
komen, aldus een vraag van mevr. Ve
der-Smit en de heer De Beer. 

De heer Van Dijk tenslotte heeft zich 
met vragen tot de minister van CRM 
gewend over het verbod van de NOS-lei
ding, tot programmatische bijstand van 
NOS-medewerkers aan radio Veronica, 
die uit de lucht verdween als gevolg van 
de storm van 2 april jl. Is de minister 
niet van mening, dat (aldus) NOS-me
dewerkers worden gehinderd in hun 
vrije nieuwsgaring en dat een dergelijk 
optreden aan censuur doet denken en op 
gespannen voet staat met de grondwet
telijke vrijheid van meningsuiting~? 
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Vonhoff spreekt in 
Amsterdam 

Amsterdam - De afdeling Amster
dam organiseert maandag 16 april een 
bijzondere ledenvergadering in Krasna
polsky (ingang Warmoesstraat). Aan
vang 20.00 uur. Na de pauze wordt het 
woord gevoerd door de demissionaire 
staatssecretaris H. J. L. Vonhoff. Hij 
spreekt over: .,De politiel{e situatie". 

.. 

nder de 
r loep 
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.: 

Geertsema over gewestvorming 

Ter gelegenheid van het éénjarig be
staan van de afdeling 't Gooi en Om
streken van de JOVD heeft de minister 
van binnenlandse zaken, mr. W. J. 
Geertsema, vorige week in Hilversum 
een inleiding gehouden over de gewest
vorming. 

De minister was van mening dat hel 
gewest duidelijk buiten de provin~ie
grenzen moet kunnen treden, en dat de 
provinciegrenzen eventueel aangepast 
moeten worden aan de gewestgrenzen. 
Anders zou het gewest een even onna
tuurlijk geheel worden als de provincie 
-- en daar moet men tegen waken. De 
minister was verder van mening dat het 
gewest actief en passief kiesrecht moet 
krijgen. Hierbij kan men oyerwegen om 
het passieve kiesrecht in het begin te 
beperken. Als taak voor het gewest 
dacht de heer Geertsema o.a. aan de 
beheerstaak van de politie. De burge
meester zou als hoofd van de politie 
deze taak dus moeten overdragen aan 
de gewestvoorzitter. Mede een argument 
om de voorzitter van een gewest te be
noemen en niet te laten kiezen. 

Over de financiën van het gewest was 
de minister niet zo rooskleurig. Hij hád 
op dit ogenblik slechts 2lj2 miljoen tot 
zijn beschikking en meende dat het in 
de toekomst zoals het er nu naar uit 
ziet de financiële toestand niet beter zou 
worden. Wat de burgemeestersgroep in 
het gewest betreft, vertegenwoordigd in 
het college van advies en overleg, vond 
hij duidelijk dat de voorzitter van het 
gewest tegens voorzitter van de burge
meestersgroep moet zijn. De minister 
hoopte dat de nieuwe wet op de gewes
ten medio 1977 geheel gereed is, zodat 
het voor het gewest Gooiland nog wel 
even wachten zal zijn. Niettemin kan 
dit gewest dan als voorbeeld dienen 
voor de nog komende gewesten. Ten 
slotte hield de minister nog een sterk 
pleidooi om een public-relationsman bij 
het gewest aan te stellen, zodat de in
woners wat meer idee krijgen over deze 
problematiek. Op dit ogenblik weten he
laas nog zeer weinig mensen wat een 
gewest inhoudt. Het is gewenst dat daar 
snel verandering in komt, aldus de mi
nister. 
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kwamen te liggen in St. Michielsgestel, 
waarheen beiden op 4 mei 1942 met vele 
landgenoten als gijzelaars waren ge
bracht. Mr. Linthorst Homan en prof. 
De Quay waren 13 juli 1942 gevolgd. Dus 
toen werden zij stellig niet als Duitsge
zind door de bezetter beschouwd, aldus 
mr. Feith, die verder o.a. nog naar een 
z.i. uitnemend artikel van de huidige 
burgemeester van Schiedam, de heer H. 
Roelfsema, in NRCJHandel~blad van 15 
november 1972 verwijst. 

Met het artikel over dr. L. de Jong en 
de Nederlande Unie blijken we wel iets 
te hebben losgeslagen, dat bij velen, ook 
in onze kring, nog leeft. Behalve een 
aantal betuigingen van instemming van 
geestverwante lezers, ontving ik ook 
van de heer H. Roelfsema, burgemeester 
van Schiedam (geen lid van de VVD, 
oud-secretaris van de Nederlandse 
Unie), ook door mr. Feith genoemd, een 
beschouwing, die, naar ik begrepen heb, 
destijds ook reeds in verschillende dag
bladen heeft gestaan. We zeggen hem 
hiervoor gaarne dank. 

Aan het einde van dat artikel, waarin 
de heer Roelfsema eveneens de oprich
ting van de Unie en in het bijzonder de 
rol van mr. Einthoven verdedigt, vraagt 
deze o.a.: 

"Zou het geen aanbeveling verdienen, 
dat de mensen van het tweede plan in 
de Unie te zamen met De Jong om de 
tafel gingen zitten teneinde de histori-

Aankondigingen 
16 APRIL: 
Drs. G. M. V. van Aardt>nne (lid der 
Tweede Kamer) spreekt voor de afde
ling Hoorn. 

26 APRIL: 
Mevrouw H. van Someren-Downer (par
tijvoorzitter) spreekt voor de afdeling 
Capelle a;d IJssel. 20.15 uur. Het nieu
we ontmoetingscentrum. 

27 APRIL: 

spreekt op de oprichtingsvergadering 
van de afdeling Egmond. 

14 MEI: 
Drs. G. M. V. van Aardenne (lid der· 
Tweede Kamer) spreekt voor de staten
centrale Zaanstreek. 

25 MEI: 
G. W. Keja (lid der Tweede Kamer· l 
spreekt voor de afdeling Maartensdijk 
over algemene politiek. 20.00 uur, Zaal 
Maartenshof, Maartensdijk. 

Mr. H. van Riel (voorzitter Eerste Ka- p. J. Vromen overleden 
merfractie) spreekt voor de afdeling 
Laren/Blaricum. 20.30 uur (huishoude- • Hoogblokland - Door een noodlottig 
lijke vergadering 20.00 uur), hotel ongeval is overledert het raadslid voor 
Hamdorff, Laren. de VVD van de gemeente Hoogblokland, 

de heer P. J. Vromen. De heer Vromen 
3 MEI: vertegenwoordigde de fractie gedurende 
G. W. Keja (lid der Tweede Kamer) vele jaren. 

Bestuursmutaties 
Hoogblokland - Het bestuur van d< 

afdeling ziet er in zijn nieuwe samen
stelling als volgt uit: voor2litter A. de 
Groot jr., penningmeester C. den Braven 
en secretaris C. P. Steendijk. De heer 
mr. D. C. Goes die aftrad als secretaris
penningmeester, blijft als bestuurslid 
aan de afdeling verbonden. 

Krimpen aan de IJssel -· Het bestuur 
van de afdeling Krimpen is nu als volgt 
samengesteld: voorzitter C. W. van Ca
pellen, Waalsingel 15 (tel. 2198), secre
taris drs. K. M. Ghijsen Cohen, Zilver
schoon 48 (tel. 2975), penningmeester 
mevrouw M. K. van Langeveld-Berkel, 
commissarissen mr. R. W. Oberman, dr. 
H. W. van Meeteren, J. van der Hoek en 
M. Onder de Linden. 

Capelle aan de IJssel - Ook in de 
afdeling Capelle is een nieuw bestuur. 
Het is als volgt samengesteld: voorzit
ter M. E. F. de Looff, vice-voorzitter H. 
F. van Leersum, secretaris-penning
meester J. J. H. Maschhaupt en leden 
mevrouw S. Ekel - Van Malssen en de 
heer B. T. F. 0. Breitbarth. Het secreta
riaat is gevestigd: Merellaan 178, Ca
pelle aan de IJssel - 3130. 

Heiloo -- In de afdeling Heiloo zijn 
een aantal nieuwe leden tot het bestuur 

sche waarheid over een toch belangrijk 
stuk geschiedenis zo goed mogelijk aan 
het licht te brengen, ontdaan van wens
dromen, ontdaan ook van subjectieve in
stellingen?" 

BEDREIGING 
Aan de gevaarlijke lieden, die zich 

"Rode Jeugd" noemen en hun broeinest 
vooral in Eindhoven en omgeving blij
ken te hebben, is hier al eens eerder 
aandacht gewijd. Zij zijn de ratten, die 
knagen aan onze rechtsorde. Blijkens 
het verslag in NRCjHandelsblad van de 
rechtszitting in Den Bosch, waar het 
Eindhovense Rode-Jeugdlid L. v. H. te
recht stond wegens het in zijn woning 
verborgen houden van wapens en onder
delen van bommen, heeft deze organisa
tie nu zelfs- de officier van justitie be
dreigd met "maaJtregelen" als die van 
de strafvervolging tegen een harer leden 
wat zij noemt .,een wraakactie" zal ma
ken. 

In een communiqué, dat ondertekend 
werd door Willem Oskam, leider van 
het landelijk bestuur van de Rode 
Jeugd, wordt ook Philips .,gewaar
schuwd". Letterlijk staat er: .,De Rode 
Jeugd beschouwt de zaak van Van H. 
als het hoogtepunt van een BVD/Phi
lips-actie, die via De Telegraaf, Alge
meen Dagblad, Elsevier en het blad 
"Boven de veertig" is gevoerd." 

Dat het onverantwoordelijk lichtzin
nig zou zijn, dergelijke bedreigingen 

toegetreden. Het ZlJn drs. J. Roelofs, 
Driestal 28, penningmeester en de heer 
C. Knijnenberg, lid. Bij de secretarissen 
werd van functie gewisseld. Drs. J. Ha
newald werd tweede secretaris. Me
vrouw J. Wuijster-Schuddeboom neemt 
voortaan het secretariaat waar. Het se
cretariaat is gevestigd Van der. Feen de 
Lilleweg 5, Heiloo ( 02200 - 31914). 

Ook het bestuur van de afdeling I.oP· 
nen-Vreeland heeft enkele veranderin
gen ondergaan. Het bestuur is thans als 
volgt samengesteld: ir. H. M. G. Hout
zager (voorz.), mevr. H. E. Romein 
Fraser-Tweedy Lambert (secr.), mevr. 
C. J. Folkers-v. d. Schaar (penningm.). 
mevr. A. A. W. de Leeuw-Duyff en H. 
T. D. v. d. Bovenkamp. 

Wassenaar -- Het bestuur van de af
deling is als volgt samengesteld: voor
zitter mevrouw drs. N. Rempt - Halm
mans de Jöngh, Hackershagenlaan 26, 
Wassenaar (tel. 01751 - 5309), secreta
ris H. F. Dijkstal, Van Polanenpark 95, 
Wassenaar (tel. 01751 - 1854), penning
meester Ch. B. Aptroot, leden mevrouw 
J. F. M. Eliis-Van Spaendonck, ir. K. 
Nieuwzwaag, mr. C. A. Ruys en me
vrouw W. A. van der Wiel - Van der 
Flier en adviserend lid mr. A. van Vuu
re (fractievoorzitter). 

niet serieus te nemen. blijkt wel uit het 
feit, dat volgens mededelingen van de 
officier van justitie, mr. Peijnenburg, 
duidelijke overeenkomst bestaat tussen 
het matociaal van de bommen die in 
oktober vorig jaar werden aangetroffen 
'of ontploften in Utrecht (Holiday Innl, 
Rotterdam (Bank of America), Eindho
ven (bom onder auto van Philips-direc
teur Bavinck) en nogmaals Utrecht 
(kantoor Zwolse Algemene). 

De officier heeft zich uiteraard van de 
bedreigingen niets aangetrokken en drie 
jaar gevangenisstraf geëist. Wat de in
middels waarschijnlijk wel reeds gedane 
uitspraak ten slotte ook zal zijn, vast 
staat gelukkig dat in ons land nog altijd 
recht wordt gesproken op de zorgvuldig 
afgewogen wijze die in een rechtsstaat 
past. In de Sowjet-Unie, Communistisch 
China en vele andere van dergelijke 
.,heilstaten" zou op subversieve acties 
als deze of zelfS' opwekking daartoe of 
voorbereiding daarvan, levenslang of de 
doodstraf dan wel onbeperkte opsluiting 
in een krankzinnigengesticht of psy
chiatrische inrichting staan. In dat laat
ste is men tegenwoordig vooral in de 
Sowjet-Unie sterk. 

Koppelsubsidies 
ongewenst 

JAC. JURRISSEN & ZOON 
De culturele commissie van de VVD 

vergaderde op 5 april in Den Haag. Uit
voerig is gediscussieerd over het cul
tuurbeleid van de rijksoverheid en over 
de ruimte die er binnen het cultuurbe
leid bestaat voor de lager overheden. Boomkwekers sinds 1773 

Voor grote Coniferen, Taxus, Thuya's, Hulst, Spar, 
Pinus, enz., enz. 
Van 2 tot 4 à 5 meter hoog 

CORT VAN DER LINDENLAAN 1 - NAARDEN - TEL. 02159 • 43706 

De huidige koppelsubsidies, waarbij 
de rijksoverheid alleen subsidieert, wan
neer de lagere overheden ook bijdragen, 
acht de commisie ·ongewenst. De moge
lijkheid moet overwogen 'worden de ver
antwoordelijkheid voor een culturele in
stelling bij één overheid te leggen. 

De commisie besloot zich te beraden 
over een advies betreffende de discus
sienota Kunstbeleid, uit te brengen aan 
het hoofdbestuur en de Kamerfrakties. 
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Ruilverkavelingswet op de helling 

Ons Tweede Kamerlid H. P. 
H. Waalkans geeft het stand
punt weer van de VVD-fractie 
t.a.v. de ruilverkavelingswet. 

Mijn 
• 
IS ... 

Het wetsontwerp tot wijziging van de 
ruilverkavelingswet is zijn parlementai
re behandeling ingegaan, waarbij de 
VVD-fractie zijn voorlopig standpunt en 
commentaar heeft ingebracht in het 
voorlopig verslag. 

Allereerst wordt van de zijde der 
fractie gewezen op het vraagstuk van 
de kleine percelen en de versnipperde 
stemmen bij het vaak (zeer) verdeelde 
eigendom en(of zakelijk recht. Zij is van 
mening, dat een beperking van de lijst 
van stemgerechUgden tot 10 are en 25 
are voor resp. in- en uitwonende eigena
ren wenselijk is. 

Met name onderstreept zij het argu
ment, dat het uitbrengen van de stem 
van kleine percelen frustrerend werkt 
op de werkelijk belanghebbenden, 
waaronder zeker de agrarische beroeps
beoefenaren gerekend moeten worden. 

Een tweede hoofdpunt betreft het 
pachtersstemrecht. 

Het bedrijfsleven dringt nl. aan om 
het alsnog toe te voegen aan het wets
ontwerp. In de Memorie van Toelichting 
zeggen de bewindslieden dat bij de?.e 
eenvoudige wetswijziging niet te willen 
introduceren, vanwege de risico van 
ernstige vertraging in de behandeling 
van het wet'sontwerp en dus van de 
voortgang der ruilverkaveling. De frac
tie is het met dit standpunt eens. 

Uiteraard ontkennen zij niet, dat de 
categ0fie der gebruikers een zeer we
zenlijk belang heeft bij de ruilverkavP
ling en dat zij derhalve op de één of 
andere wijze bij de besluitvorming moet 
worden betrokken. 

Beslissingen over het pachtersstem
recht op dit moment en in het kader· 
van de eenvoudige vvijziging van dP 
ruilverkavelingswet ?.uilen echter van 
grote invloed zijn cp andere teneinen, 
bv. het waterschapbestel. waar de ver
houdingen en de verantwoordelijkhedt>n 
weer anders liggen. 

De fractie vraagt de bewindslieden of 
zij vÓelen voor de gedachte daaromtrent 
een brede studie op te doen zetten, re
sulterend in een nota, aan de hand 
waarvan de Kamer een standpunt kan 
bepalen. Daarbij zou dan niet gewacht 
behoeven te worden op invoering van 
het pachtersstemrecht bij de later in te 
dienen landinrichtingswet, zoals de Me
morie van Toelichting suggereert. 

Voorts vraagt zij hoe een geheime 
stemming mogelijk is als de kadastrale 
grootte op het stembiljet wordt aange
geven en wat er met de biljetten ge
beurt na de vaststelling van de uit
slag. 

Meer moeite heeft de VVD-fractie met 
de aanpassing van de ruilverkavelings
rente. Eensdeels is er volledig begrip 
voor het motief van de herwaardering 
der overheidsuitgaven. Anderdeels vindt 
zij, dat de eigenaar-gebruiker al perma
nent wordt geconfronteerd met lasten
verzwaringen bij de exploitatie van zijn 
bedrijf. 

• Autogebruik 
In .,Vrijheid en Democratie" van 30 

maart 1973 komt op blz. 4 een kort 
verslag voor van de bijeenkomst in Wa
geningen, waar over de toekomst van 
het verkeer is gesproken. In dit verslag 
komt o.m. het volgende voor: 

.,De verwachting is dat het aantal 
auto's in 1980 4,9 miljoen zal zijn, in 
1990 6,2 miljoen en in 2000 7,5 miljoen. 
Voorts dat het aantal verreden kilome
ters per auto per jaar (nu 16 à 17000) 
zich tot het jaar 2000 zal verdrievoudi
gen." 

Deze verwachting, die naar ik ver
moed gebaseerd is op het verkeersou
derzoek van het NEl impliceert een vol
ledige omkeer van de ontwikkeling, 
zoals we die nu waar nemen. 

Bij het Economisch Instituut voor de 
Bouwnijverheid is "in verband met een te 
maken prognose met betrekking tot de 
toekomstmogelijkheden van de wegen
bouw ook een onderzoek naar deze ma
terie gedaan. De resultaten daarvan wa
ren geheel anders. 

Voornamelijk als gevolg van één es
sentieel verschil: In de afgelopén jaren 
is met de toeneming van het aantal 
auto's het gemiddeld per auto en per 
jaar afgelegde aantal kilometers vrij 
snel teruggelopen van ca. 18.000 naar 
ca. 16.000. Het is - mede op grond van 
de ervaringen in landen die ons op dit 

Aangezien meer of minder recentelijk 
ook wijziging t.a.v. de kavelinrichtings
werken, het mengpercentage in de sub
sidie en de verrekening van grond beno
digd voor wegen en waterlopen zijn 
doorgevoerd, vraagt de fractie zich af 
of het hele complex van de financiële 
aspecten niet een negatieve invloed op 
de bereidheid tot ruilverkaveling van de 

zijde der eigenaren met zich zal bren
gen. 

Tenslotte spreekt de fractie de ver
wachting uit, dat de voorbereiding voor 
één of meer te nemen alg. maatr. v. 
bestuur zodanig worden geprogram
meerd, dat deze tijdig gereed zijn en de 
uiteindelijke inwerkingtreding van de 
wetswijziging niet zullen vertragen. 

DE PROF. MR. B.M. TELDERSSTICHTING 

een politiek-wetenschappelijke studiestich
ting op liberale grondslag, gevestigd te 
'a-Gravenhage, heeft gelegenheid tot plaat-

smg van een 

WETENS C HAPPELIJK 
MEDEWERKER 

Hij wordt toegevoegd aan het hoofd van 
het wetenschappelijk bureau. In nauwe 
samenwerking met hem zal hij belast 
worden met onderzoekende werkzaamhe
den nodig voor de opstelling van rappor
ten. Tevens levert hU z~jn b~jdrage aan de 
redactie daarvan. Voor de functie is ver
eist dat de sollicitanten zijn afgestudeerd 
in de economie, de rechtswetenschappen 
of een van de sociale wetenschappen. Van 
hen wordt verwacht dat zij reeds tijdens 
hU:n studietijd blijk hebben gegeven van 
intensieve belangstelling voor onderzoek
werkzaamheden. Ervaring in een verge
lijkbare functie is niet vereist doch wel 

gewenst.. 

lvfet de /zand geschreven sollicitatiebrieven ver
gezeld van een recente pa.ifoto voor 23 april a . .J. 
te richten aan de Nederlandse Stichting voor 
Ps)'Chotechniek, Wittevrouwenkade 6, Utrecht, 

onder nummer V.D. 26051. 

punt voor zijn -·~ niet te verwachten dat 
deze ontwikkeling zal stoppen. Te ver
wachten is een verdere daling van het 
aantal kilometers, dat per auto en per 
jaar zal worden afgelegd. Bij een auto
dichtheid van ca. 1:3 zal dit 14000 zijn. 
Een verdere toeneming van het aantal 
auto's zal dan geheel worden gecompen
seerd door een verdere daling van dit 
aantal kilometers. Hieruit volgt, dat het 
aantal auto's als zodanig, dan voor de 
verkeersintensiteit niet meer van belang 
is. 

Nemen wij aan dat het bovenstaande 
juist is, dan is het mogelijk de verkeers
intensiteit in 2000 te berekenen. Wij ne
men aan, dat er in dat jaar ca 15 mil
joen mensen in Nederland zullen wonen. 
Bij een autobezit van 1:3 zijn dan 5 
miljoen auto's die ieder 14000 km per 
jaar afleggen, bepalend voor de ver
keersintensiteit. In totaal zijn dat 70 
miljard kilometers. Nu worden er per 
jaar ca. 50 miljard kilometers afgelegd< 
Het gevolg is dat tot 2000 de verkeers• 
intensiteit nog slechts ca. 40 pct. zal 
toenemen, hetgeen inhoudt, dat meer dan 
90 pct. van het wegennet in ons land 
ook in 2000 nog voldoende is. Het is mij 
gebleken dat ook de oliemaatschappijen 
bij de berekeningen van hun toekomsti
ge afzetmogelijkheden deze cijfers ac-
ceptabel vinden. , · 

J. HAECK, Bussum 

• Deconfessionalisering 
In uw nummer van vrijdag 30 maart 
1973 lazen wij de antwoorden, gegeven 
door het VVD-Kamerlid L. M. de Beer 
op de vragen gesteld naar aanleiding 
van de Bisschoppelijke Vastenbrief, aan 
een aantal RK Nederlanders voorge
legd. 

De beantwoording van vraag 7 vangt 
De Beer aan met de woorden: Als gelo
vig katholiek ... 

Mijnderzijds stel ik hem de vraag 
welke betekenis hij aan het woord .,ge
lovig" hecht. 

Het is bekend dat de fractie-voorzitter 
van de KVP in de Tweede Kamer De 
?:eeuw een neofiet is. Het feit dat na
mens de VVD een katholiek lid is van 
de Tweede Kamer en dat een bekeerling 
als De Zeeuw zelfs voorzitter is van de 
RK-fractie moet ertoe leiden dat meer 
dan tot dusverre door onze partij aan
dacht wordt geschonken aan de decon
fessionalisatie. 

De grenzen tussen geloof en ongeloof, 
de draagwijdte en de diepte van het 
geloof zijn niet te peilen of te controle
ren en de programma's van onze partij 
en die van de confessionele partijen ver
schillen maar weinig. 

Mr. A. DIRKZW AGER, Rotterdam 



EEN OP EEN 
Het aantal leden van de 
partii neemt nog steeds toe. 
Dat is een gunstig en hoop
gevend verschiinsel. 
Wii hebben die ledenwinst 
dringend nodig. 
Toen de actie op 5 ianuari 
startte bedróèg het ledental 
38.647. 

Thans heeft de partii rond 
45.000 leden. 

Een toeneming dus met on
geveer 17°/o, een prettig 
resultaat. 

Wii moeten echter naar 
1 00°/o- toeneming. 

Dat kan. 

Als ieder lid één lid werft. 

EEN OP EEN 

WERF EEN NIEUW 
LID VOOR DE VVD 

WERF EEN NIEUW LID VOOR DE VVD 

Ondergetekende: 

naam: 

adres: 

woonplaats: ......................... . 

lid van de afdeling: ................... . 

meldt hierbij aan als lid: 

naam: 

adres: 

woonplaats: ......................... . 

geboortejaar: 

Handtekening: 

OOK GEZINSLEDEN TELLEN MEE: 

Een gezinslid heeft dezelfde rechten als 
een gewoon lid. De stem van een gezinslid 
telt even zwaar. 

Maar een gezinslid betaalt slechts een 
contributie van tien gulden! 
Is uw echtgeno(o)t(e) al lid van de VVD? 

Ondergetekende: 
naam: ............................. . 

adres: ............................. . 

woonplaats: ......................... . 

lid van de afdeling: ................... . 

meldt hierbij aan als gezinslid: 

naam: ............................. . 

adres: ............................. . 

woonplaats: ......................... . 

Handtekening: 

OPZENDEN AAN: ALGEMEEN SECRETARIAAT VVD, KONINGINNEGRACHT 57, 'S-GRAVENHAGE 
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oed en eensgezind congres 

Vinger opsteken 
Wie het nog b!'grijpt mag zUn \ing<•r 
o1'stcken. Als het atlemaal niet zo triest 
eu schadelijk voor het landsbelang en 
voor ltet aanzien van de parlementaire 
d1•nwcratie was, dan zou men de ontwil•
kelingen van de algelopen veertien da
gen (en trouwens wel van langer) rond
om de lmbinetsformatie met cl"n derge
lijk commentaar afdoen. 
Nadat de beer Burger zijn op<lracht bad 
teruggegeven, is bij thans samen met 
de heer Ruppert opnieuw tot formateur 
benoemd. Met predes dl"zeUde opdracht. 
Intussen hebben de heren Van Agt Pn 
Albcda geïnformeerd. Zij hebben een 
<locnment opgesteld, een formule zo 
men wil, die voor nogal verscltillende 
inteqn:etatie vatbaar is. De drie c.on
fcssionele partijen hebben de concessie 
gl"daan <lat ûj ten slotte töch b1 t·eid zijn 
gt'zamenJ~jk z<'-S ministers te acceptf'ren 
tegenover tien uit ht't rode kamp en 
maken zich blij met de med<'deling dat 
zij in een pre-constituerende vergade
ring van l{andi<laat-ministers mee mo
gen praten over het kabinetsprogram. 
De heer Den Uyl heeft van zijn kant 
meegedeeld dat wie wil dit praten "on
derhandelen'' ntag noemen. 
En dat zou dan de basis moett'n zijn 
voor het hechte regeringsteam, waaro11 
on.· land met zoveel smart zit te waclt
tf'n. Er is niet vet'l politil'k inzkht voor 

• ''·~· (ltn te voorspellen dat het kabinet 
(àls het er l;:oJnt!) stloedig aan innerlij
ltf' ' 'erdl'l'hlhPid tl'n ondl"r zal gaan. 

Ph.C. 

Radio-uitzending van de 
VVD: dinsdag 8 mei, van 
18.19-18.29 uur, over de zen
der Hilversum 11 (298 m). 

De VVD kan terugzien op een in alle 
opzichten bijzonder geslaagde algemene 
ledenvergadering, die op 13 en 14 april in 
Bellevue te Assen werd gehouden. Het 
was een goed congres van een eensge
zinde partij. 
Die eensgezindheid kwam onder meer 
tot uiting in het ovationele applaus voor 
de belangtijkste sprekers en voor de tot 
erelid benoemde mr. D. U. Stikker. 
Maar niet minder in de aanvaarding 
van twee belangrijke resolutiesoover het 
Liberaal Manifest (met nagenoeg alge
mene stemmen) en over de partijpolitie
ke structuur in Nederland (eenstem
mig). Hoofdbestuut• en Kamerfracties, 
die - - zoals gebruikelijk - hun beleid 
verdedigden, werd bet bepaald niet 
moeilijk gemaakt. 
Het was een goed congres. ook in orga
nisatorische zin. Vooral omdat men, 
voor !let eerst. reeds vrijdagmiddag be
gon (vroeger pas vtijdagavond). raal•te 
men aanzienlijk minder in tijdnood dan 
voorheen en kon de agenda goed worden 
afgewerl<t. Dat de grote zaal van Belle
vue nog te Jdein bleek, met name tij
dens de rede van \Viegel, kon de afde
ling- Assen, waarbij de orgmlisatie van 
het congres in goede handen was, ool~: 
niet helpen. 

Redevoeringen 
Welbewust heeft de VVD zich buiten 
het gekrakeel van de kabinetsformatie 
gehouden. E1· zou, zoa,ls Wiegel in zijn 
voortreffelijke rede (integraal afge
drukt op pagina's 4, 5 en 6 van dil 
blad) zei, bijna elke dag teden geweest 
zijn voor een sappig commentaat· onzer
zijds ... Maar zouden wij ons in het ge
woel dat Burgm teweeg bracht hebben 
gemengd, dan hadden de kiezers ook ons 
verwijten kunnen maken en - nog be
langrijker hadden wij de socialisten 
en confessionelen wel eens naar elkaar 
toe kunnen drijven. Dat reken ik niet 
tot mijn taak," alelus de voorzitter van 
de VVD-fractie in de Tweede Kamer. 
Hij liet op zijn eigen, niet van humor 
gespeende wijze, al het .,gescharrel, ge
schipper, gemats en gesjoemel" de re
vue passeren en herhaalde dat de VVD 
bet eicl blijft mede-verantwoordelijkheid 
voor het landsbestuur te aanvaarden. 
Wiegel ontkende niet dat er verschillen 
van opvattingen zijn tussen de coalitie
partners van het kabinet-Biesheuvel, 
maar zij lijlten hem aanzienlijk kleiner 
dan die tussen de .,rode drie" en de 
confessionelen. 
Was Wiegels rede het onbetwiste hoog
tepunt van !let congres, met niet minder 
genoegen kon men luisteren naar partij
voorzitster mevrouw Van Someren, die 
in haar openingsspeech schetste dat er 
een kentering is waar te nemen in wat 
zij noemde ,.modieuze ontsporingen in 
denleen en gedrag." Haar toespraalt, 
waarin zij in ander verband zich o.m. 
afvcoeg of het geen tijd wordt wettelij
ke spelregels te maken voor de fotma
tie, hebben wij algedrukt op pagina 7 
van dit blad. 
Ook de heer Van Riel, voorzitter van de 
VVD-fractie in .;e Eerste Kamer, hield 
een boeiend betoog (letterlijke tekst op 
pagina's 8 en 9 van dit blad). Hij waar
schuwde daarin o.a. tegen de naar zijn 
mening .,bijna niet verantwoorde" op 
~tapel staande selectieve investeringshef
fing. De heer Van Riel sprak als eerste 
bij de beantwoording van vragen aan de 

Stikker werd ere-lid 
"Ik voel mij als een vader, die tot zijn kinderen terugkeert", zei een bewogen 

mr. D. U. Stikker, nadat de algemene ledenvergadering van de VVD hem tot 
- erelid had benoemd, Het was de formele bekrachtiging van een reeds bij het 25-

jarig bestaan der partij door het hoofdbestuur aangekondigd besluit. Een be
krachtiging die door de vergadering met stormachtig applaus werd onder
streept. 

De heer Stikker is een der mede-oprichters van de VVD geweest en haar 
eerste voorzitter. Door meningsverschillen tussen hem en wijlen prof. Oud is 
indertijd een verwijdering ontstaan. Na zijn jarenlange verblijf in het buiten
land is de heer Stikker opnieuw lid geworden van de VVD, die hem thans -
zeer terecht - als een der grootste Nederlandse liberalen heeft geëerd. 

Krunerfracties over hun beleid. Een 
apart verslag daarvan treft men aan op 
paghla 12 van dit blad. 

Resoluties 
In de eerder bedoeltle resolutie over het 
Liberaal Manifest (volledig afgedrukt 
op pagina 7) spreekt de VVD uit dat dit 
Manifest in zijn totaliteit door haar 
wordt aanvaard als basis van beraad en 
overleg, zowel binnen de partij als met 
anderen. Het hoofdbestuur is gevraagd 
een procedure vast te stellen voor !let 
nader uitwerken van de in bet LM aan
gesneden onderwerpen. Mevrouw Van 
Someren, verheugd over deze beslissing, 
kondigde een vergelijkende studie over 
het verkiezingsprogram ,,Liberalen op 
nieuwe wegen" en het Liberaal Manifest 
aan; enltele eenvoudige vraagpunten 
terzake zullen aan de partij worden 
voorgelegd. 
De VVD vindt, zoals werd uitgesproken 
in een tweede resolutie (eveneens pagi
na 7) de partijpolitieke structuur in Ne· 
derland verouderd. Het is wenselijk dat 
op grond van werkelijke politieke 

scheidslijnen partijen of partijgroepen 
tot stand komen. De VVD nodigt dan 
ook allen uit, die van oordeel zijn dat de 
beginselen van vrijheid, verantwoorde
lijkheid, verdraagzaamheid en sociale 
gerechtigheid de grondslag behoren te 
zijn van onze samenleving, om naar de 
geest van het Liberaal Manifest met 
haar leden te overleggen over de zo 
noodzakelijke hervorming van ons par
tijstelseL 

Huldiging 
Vermelding verdient de huldigjng van 
mej. mr. M. M. F. van Everdingen, die 
25 jaar als secretaresse van het hoofd
bestuur werkzaam is; het resultaat van 
de ledenwerfcampagne (de partij kreeg 
er binnen enkele maanden 4708 nieuwe 
leden bij!); het beeldje van Drentse 
Bartje, dat de voorzitter van de afdeling 
Assen aan mevrouw Van Someren aan
bood, alsmede de bespreking van het be
leid van ons blad. Over deze en nog 
enkele andere zaken, die tijdens het 
congres aan de orde kwamen, vindt men 
berichten verspreid in dit blad. 
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Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

Drents water 
Drenthe mag dan een bijzonder aan

trekkelijke provincie zijn om te wonen 
en te werken en te recreëren, het kan 
nooit kwaad dat er mensen zijn die wil
len getuigen van een vooruitziende blik. 
Die ervan uitgaan, dat Drenthe inder
daad een alleraardigste- provincie is, 
maar vinden dat dat ook in de toekomst 
zo moet blijven. 

Er is op het- ogenblik ten aanzien van 
de toekomst een verontrustend ver
schijnsel, dat van grote invloed kan zijn 
op de ontwikkeling van de natuur en al 
haar rijkdommen. Gesignaleerd is na
melijk in de afgelopen maanden een be
denkelijke verlaging van het grondwa
terpeil. De VVD-fractie in de provincia
le staten van Drenthe maakt zich dan 
ook bezorgd over het .,gerommel" in de 
waterhuishouding, zowel ten aanzien 
van de bodemstructuur als de drinkwa
tervoorziening. 

Namens haar tractie heeft mevrouw 
J. P. Hansen-Van der Linden vragen ge
steld aan het college van Gedeputeerde 
Staten. Belangrijkste vraag: .,Welk be
leid denkt het college te voeren wat be
treft de waterhuishouding en drinkwa
tervoorziening in de komende tijd in de 
provincie." Ze wacht vol spanning op 
het antwoord van GS. 

* De afdeling Zuidlaren van de JOVD 
organiseert op vrijdag 27 april - van
daag dus - een defeasiedebat in restau
rant Sprookjeshof in Zuidlaren. Daar
voor zijn uitgenodigd de omstreden link
se majoor Gé Miog -- hij ligt voortdu
rend in de clinch met de legerleiding -
en luitenant-kolonel A. Ploeg, defensie
specialist en Tweede-kamerlid van de 
VVD. Volgens de Zuidlaarder JOVD'ers 

• 

belooft het een ,.interessante avond te 
worden, vooral omdat de heren lijnrecht 
tegenover elkaar staan." 

* Een paar aardige cijfers uit Fries-
land: omgerekend naar de inwoner-aan
tallen van de gemeenten besturen de 
CRU-burgemeesters 27,7 procent van de 
Friese bevolking, de ARP'ers 22,1 pro
cent, de PvdA'ers 39,7 procent, de 
VVD'ers 5,1 procent, de KVP'ers 4,3 
procent en partijloos 0,9 procent. De 
VVD heeft vier burgemeesters in Fries
land, te weten in Harlingen, Ameland, 
Menaldumadeel en Schiermonnikoog. 
Als u weet dat Friesland 44 burgemees
ters heeft, is er voor de VVD nog wel 
werk aan de winkel. 

* Het afdelingsbestuur van Assen heeft 
er behoefte aan het hoofdbestuur te 
danken voor zijn beslissing, de jaarver
gadering 1973 in Assen te organiseren. 
Want we wilden graag laten zien, dat 
Assen wat kan! 

Dat we m Asssen een vergadercen
trum ,.Bellevue" hebben, dat geen vuur 
te heet is (zelfde directie als ,.Overcin
gel", tegenover het station NS; directie
leden VVD). 

Dat 'we als bestuur best 160 mensen 
logies konden verschaffen"; bedankt mej. 
A. Nanninga en heer A. J. L. Krans. 

Dat we ook een zaal met bloemetjes 
leuk kunnen versieren; bedankt, heer D. 
Oosten. 

Dat we een ideeënman als adviseur 
hebben (welkomst-stencil; Bartje) be
dankt, heer M. Wink. 

Ons bestuur is er bijzonder blij mee, 
dat het congres in Assen groots is ge
weest. Bedankt, VVD! En kom nog eens 
terug. 

Landdag 1n Utrecht 
· Hierbij hebben wij het genoegen u uit 

te nodigen voor de Landdag 1973 van de 
Organisatie ,.Vrouwen in de VVD", die 
zal worden gehouden op vrijdag 11 mei 
1973 in het Congresgebouw te 
Utrecht, 

Het Congresgebouw grenst aan het 
Centraal Station, er is parkeerruimte 
aanwezig. Het onderwerp, dat deze dag 
belicht zal worden is ,.het Openbaar 
Vervoer". Het vraagstuk zal benaderd 
worden uit twee verschillende _gezichts
hoeken: de politiek en de bedl-ijfstak. 

In verband met de kostenbesparing 
zullen voor deze Landdag geen convoca
ties worden rondgezonden. U dient zich 
uitsluitend door middel van bijgaand 
aanmeldingsformulier op te geven. 

Koshm: f 15,50. 

Ol'gave: Zo spoedig mogelijk doch 
uiterlijk vóór 5 mei a.s. Het verschul
digde bedrag dient te worden overge
maakt op girorekening no .. 183963 van 
de Algemene Bank Nederland te Baarn 
ten name van mevr. H. H. Olthof-Kui
per rekening no. 552835560. 

PROGRAMMA: 

10.00 uur. Ontvangst met koffie. 

·'-

10.30 uur. Welkomstwoord door mevr. 
G. G. A. Alting-Ambrosius, centrale
vertegenwoordigster van Utrecht. 

Opening door de voorzitster mevr. mr. 
M.N. W. Dettmeijer-Labberton. 

10.45 uur. Dr. J. W. H. Geerlings, chef 
Afd. Economische Dienst van de Ned. 
Spoorwegen: ,.Een N.S. visie op het 
Openbaar Vervoer". 

Mevr. Drs. N. Srnit:-Kroes, lid van de 
Tweede Kamer voor de VVD: ,.Een libe
rale visie op het openbaar vervoer". 

Ge_legenheid tot -het stellen van vra-
gen. 

12.30 uur Pauze. 

12.45 uur. Koffiemaaltijd. 

14.00 uur. Bustocht langs de Vecht 
naar Nijenrode. 

15.15 uur. Bezoek aan N.O.I.B. 
Nijenrode. De rector van het Instituut 
zal een inleiding houden. 

16.15 uur. Per bus terug naat· het 
Centraal Station Utrecht. Aankomst 
pl.m. 16.30 uur. 

Namens het Bestuur 
Mr. E. de Roock-Bedding 

G. G. A. Alting-Ambrosius. 

AANMELDINGSFORMULIER 
In te zenden aan mevr. G. G. A. Alting-Ambrosius; Vredehofstraat 12 te 

Soest. 

IK KOM NAAR DE LANDDAG TE lJTRECHT 

Naam: 

Adres: 

Het verschuldigde bedrag is overgemaakt op rekening van de Algemene 
Bank Nederland te Baarn. 

Handtekening, 

VRtJHEID EN DEMOCRATIE 

Afdeling Assen JOVD 
weer opgericht 

Assen - Wegens groot animo bij een 
aantal liberaal ingestelde jongeren, is de 
afdeling Assen van de JOVD heropge
richt. De heroprichtingsvergadering 
werd 6 april gehouden. Op deze bijeen
komst werd een voorlopig bestuur ge
vormd dat de bestuursverantwoordelijk
heid zal dragen tot ongeveer november, 
waarna uit een - naar wordt gehoopt 
- groter ledenbestand een nieuw be
stuur zal worden samengesteld. Voor in
lichtingen kan men zich wenden tot: 
Petra Ketel, Scheldstraat 27, Assen (tel. 
17186), Annemieke Hol, Herodotuslaan 
37, Assen (tel. 10821) en Peter l:>urin
gar, OrdeHaan 13 te Rolde <td. 05924 -
1763). 

Aankondigingen 

1 MEI 

Prof. mr. F. J. Duynstee, rector-mag
nificus van de Universiteit van Nijme
gen, spreekt voor de JOVD-afdeling Gro
ningen over: .,Democratisering in het 
onderwijs ? " De bijeenkomst zal worden 
gehouden in café-restaurant ,.'t Huis de 
Beurs", A-Kerkhof Z.Z. (bij de Koren
beurs). Aanvang 20.00 uur. Na de inlei
ding discussie. Introducees toegestaan. 

_14 MEI 

Mevrouw Veder-Smit, lid voor de 
VVD van de Tweede Kamer, spreekt 
voor de afdeling Sneek over .,Onze de
mocratie in het politieke gewoel". 

In memoriam 
A. C. Schippers 

Zo'n jaar of 20 geleden was er 
in Amsterdam een levendige, en
thousiaste vrouwengroep. Tot haar 
behoorde ook mejuffrouw Anna 
Schippers, nu onverwacht overle
den. 

Zij was een vooraanstaande 
persoonlijkheid en vervulde be
langrijke functies, vooral in de 
nationale en internationale vt·ou
wenwereld, waaraan zij haar tijd 
en gaven wijdde; een nobele ver
tegenwoordigster van een type 
vrouwen, dat uitsterft. 

Hier gedenken wij haar speciaal 
als het pittige, belangstellende lid, 
vanuit haar latere plaats op de 
achtergrond tot het allerlaatst in
tens meelevend met de VVD. 

Provinciale dag 
Friesland 

J. H.S. 

De Vrouwen in de VVD houden op vl'ij
dag 4 mei a.s. een provinciale dag in 
Friesland, in hotel De Kroon te Leeu
warden. Op het programma staat o.m. 
een inleiding van mej. mr. A. Kappeyne 
van Coppello, lid voor de VVD van de 
Tweede Kamer, over de kinderbescher
ming. Mevrouw G. van Slooten-Kaan 
zal de aanwezigen het Fries kostuum 
met de bijbehorende accessoires tonen. 
's-Middags zal mevrouw mr. N. M. de 
Goede-Lodder, kinderrechter te Leeu
warden, inhaken op het 's-morgens door 
mej. Kappeyne aangesneden onderwerp 
en de praktische consequenties daarvan 
belichten. 
Wie de provinciale dag wil meemaken 
dient zich daartoe op te g~ven vóór 
dinsdag 1 mei bij mevrouw T. E. Ger
ritsma-Bruins, Looxmagracht 8 te Sneek 
(telefoon: 05115 - 1355) . De deelnemers
kosten bedragen f 15 per persoon. 
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De VVD • 1n het parlement 
In deze rubriek geeft onze Haag$e 
medewerker J. E. v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie in het parlement. 
Hij kan natuurlijk slechts beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten die de VVD in het parle
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerleden aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A, 
Den Haag, telefoon 070-61 4911. 

De Tweede Kamer is op paasreces en 
komt op 1 mei -- de dag van de arbeid 
- weer bijeen. 

In de afgelopen _periode is het initia
tief-ontwerp-Geurt~n-Van Schaik bin
nengehaald, zij het niet met volledige 
instemming - op onderdelen - van de 
betrokken partijen. Hoe men ook over 
het kansspel denkt, met de aanvaarding 
van het initiatiefontwerp is Nederland 
op dit gebied nu geen eiland meer te 
midden der omringende landen. Tenzij 
de Eerste Kamer roet in het eten gooit, 
die in de afgelopen week de grenswijzi
ging Deventer-Diepenveen met grote 
meerderheid verwierp. 

De Tweede Kamer heeft intussen nog 
een initiatief-ontwerp van de inmiddels 
als Kamerlid verdwenen ir. Oele, behan
deld, tezamen met een wetsontwerp van 
de regering op dezelfde materie betrek
king hebbende, nl. winning bodemmate
rialen Noordzee. Het regeringsontwerp 
was van 1969, het initiatief-ontweq:: 
werd daarna ingediend. Mr. Portheïne 
zei in zijn rede, dat het gewoonte is 
eerst een regeringsontwerp te behande
len en daarna pas een initiatief-ont
werp, maar de desbetreffende Kamer
commissie is in dit geval van deze regel 
afgeweken en mr. Portheïne verklaarde 
gaarne aan deze gang van zaken te heb
ben meegewerkt. De stof waarom het in 
beide ontwerpen ging, betreft de win
ning van bodemmaterialen op het conti
nentale plat, waarvoor tot nu toe geen 
regeling bestond. Mr. Portheïne stelde 
zich positief op .tegenover het regerings
ontwerp, maar afwijzend tegenover het 
initiatiefvoorstel Oeie-De Ruiter, omdat 
dit z.i. tot een te gecompliceerd systeem 
zou leiden. Een voordeel van de aan
vaarding van het regeringsvoorstel 
noemde mr. Portheïne 'ook, dat er een 
stimulans van kan uitgaan op de win
ning van zand en grint op het continen
tale plat. Uit milieu-overwegingen oor-

deelde mr. Portheïne dit van belang, al 
gaf hij toe, dat zandwinning uit zee een 
kostbaarder zaak is dan winning op het 
land. 

Mr. Portheïne had intussen ernstig be
zwaar tegen de bepaling van terugwer
kende kracht, een bepaling die verwe
ven is met het vraagstuk van de toe
stemming, die geruime tijd geleden is 
gegeven aan de gemeenten Rotterdam 
en Amsterdam voor het winnen van zee
zand. De terugwerkende kracht, die de 
regering voorstelde, betekent, dat derge
lijke transacties achteraf worden gele
galiseerd, hetgeen weer betekent, dat 
Amsterdam met terugwerkende kracht 
over een aanzienlijke tijd moet betalen. 
Er is indertijd iets afgesproken, waar
over men niets kon afspreken, in juri
dische zin tenminste. 

Vragen 
Schriftelijke vragen worden geacht 

binnen drie weken door de regering te 
worden beantwoord. In sommige geval
len vergt een antwoord meer tijd voor 
onderzoek en dan deelt de bewindsman 
mede, dat hij later zal antwoorden. Dat 
later moet wel eens met een korreltje 
zout worden genomen. Zo zagen we de
ze week bij de "gele" stukl{en twee ant
woorden op vragen, die in de zomer van· 
het vorige jaar waren gesteld, nb. o.m. 
door een Kamerlid, dat op 29 november 
jl. (de verkiezingsdag) niet werd herko
zen. Ambtelijke molens malen inderdaad 
wel eens langzaam. De Tweede Kamer 
ondervindt dat ook vaak met ingediende 
wetsontwerpen, die soms jaren moeten 
wachten op openbare behandeling. Dik
wijls ilil dan de minister die het wets
ontwerp moet verdedigen, niet eens de 
indiener. Dit gold bijv. voor minister 
Geertsema, die het grenswijzigingsvoor
stel-Deventer had te verdedigen. 

In de afgelopen twee weken zijn er 
intussen door VVD-Kamerleden slechts 

~ 

weinig schriftelijke vragen gesteld. Van 
de heer Van Dijk vragen over de appli
cerende leraar a.v.o. bij het m.t.o., voor 
wie na het behalen van een 2e graads 
akte zijn adequate bevoegdheid nog niet 
zou vaststaan. 

Negen leden van onderscheidene frac
ties, onder wie dr. Berkhouwer hebben 
zich tot de minister van buitenlandse 
zaken gewend met vragen over "alar
merende berichten over het lot van de 
politieke gevangenen in Zuid-Viet
nam." 

De heer De Beer heeft de minister 
van onderwijs en wetenschappen vragen 
gesteld over het feit, dat de Ing.-titel 
thans wél gevoerd mag worden door af
gestudeerden aan de hogere landbouw
scholen, maar nog niet door die van de 
hogere technische scholen, omdat voor 
de laatste categorie de desbetreffende 
algemene maatregel van bestuur nog 
steeds niet is uitgevaardigd. 

De heren Ploeg en Keja informeren 
naar de juistheid van berichten, dat de 
exploitatiekosten van het ministerie van 
defensie 20 pct. hoger zijn uitgekomen 
dan de oorspronkelijke raming. 

Van mevr. Smit-Kroes vragen over de 
integrale invoering van de tweede vor
mingsdag voor de 15-jarigen. 

De heer De Beer ten slotte wil van de 
minister van onderwijs en wetenschap-

. pen weten of het waar is, dat de rijks
universiteit te Utrecht sedert ongeveer 
twee jaar vier verdiepingen huurt in het 
pand St. Jacobstraat 14 te Utrecht, 
waarvan er één nooit in gebruik is ge
nomen. Die verdieping is bestemd voor 
de subfaculteit Psychologie, maar er 
zou geen geld voor inrichting zijn. De 
huurprijs van die niet gebruikte verdie
ping zou f 85.000 per jaar zijn en - er 
zou dus -- volgens de heer De Beer -
zo'n f 170.000 zijn verspild. Wat denkt 
de minister hieraan te doen, wil de heer 
De Beer wel graag weten. 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
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vrijheid en 
democratie 

• De redactie van Vrijheid e~ 
Democratie is gevestigd te Hil
versum, Pieter de Hooghlaan 87. 
Hoofdredacteur en voorzitter van 
de redactiecommissie is de heer 
Ph. c. Ia Chapelle. 
• De abonnementen-administratie 
wordt verzorgd door het alge
meen secretariaat van de VVD, 
KoninginDegracht 57 te Den Haag 
(telefoon 070 - 604803). Voor 
adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secreta
riaat. 
• De advertentie-exploitatle wordt 
verzorgd door de Nederlandse 
Dagblad Unie, Westblaak 180 
(postbus 824) te Rotterdam, tele
foon 010 · 147211. 

algemeen 
secretariaat 

• Het algemeen secretariaat van 
de VVD is gevestigd te Deo 
Haag, Koninginnegracht 57, tele· 
foon (070) - 604803. Postreke
ning: 67880 ten name van de al
gemeen secretaris van de VVD te 
Den Haag. 
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VVD doet niet mee aan "gescharrel, 

Letterlijke tekst van de rede 
van de heer H. Wiegel, voor
zitter van de VVD-fractie in 
de Tweede kamer, uitgespro
ken tijdens de algemene ver
gadering van de VVD te As-
3en op 13 april. 

Telegrammen 
en gasten 

De algemene ledenvergadering 
van de VVD, op 13 en 14 april te 
Assen gehouden, heeft op voorstel 
van het hoofdbestuur twee tele
grammen gezonden. Eén aan Hare 
Majesteit de Koningin, waarin 
aanhankelijkheid aan Haar en 
Haar Huis wordt betuigd. En één 
aan de heer en mevrouw Toxo
peus, die - zoals bekend - enige 
tijd geleden betrokken raakten bij 
een verkeersongeval. Mevrouw 
Toxopeus heeft pas onlangs bet 
ziekenhuis kunnen verlaten. In 
het telegram wordt de ·verwach
ting uitgesproken dat zij beiden 
op de volgende algemene leden
vergadering weer aanwezig kun
nen zijn. 

De vergadering te Assen werd 
bijgewoond door mr. dr. C. Berk
houwer, sinds kort voorzitter van 
het Europese parlement. Mevrouw 
Van Someren begroette hem als 
eerste, hem geluk wensend met 
zijn verkiezing. Voorts waren o.m. 
aanwezig de ministers Geertsema, 
De Koster en Langman, de 
staatssecretarissen Rietkerk en 
Vonhoff, het erelid D. W. Dett
meijer (na een langdurige ziekte 
tot veler vreugde weer in staat 
aanwezig te zijn), oud staatsse
c~taris De Keyzer, de heer Ro
nald C. Cop als vertegenwoordi
ger van de liberale Belgische zus
terpartijen, vertegenwoordigers 
van de JOVD en van de Liberale 
Studentenverenigingen, alsmede 
van de Organisatie Vrouwen in de 
VVD. Zaterdag was ook staats
raad drs. H. A. Korthals aanwe
zig. 

Niemand van ons had toen wij vorig 
jaar in Nijmegen bijeen waren, kunnen 
denken dat we tussen toen en nu zouden 
hebben meegemaakt: · 
e Een kabinetscrisis midden in de zo
mer van het vorig jaar; 
e Verkiezingen eind november; 
e een wel uitermate bizarre kabinets
formatie daarna. 

Hoe die kabinetsformatie Zltl worden 
opgelost is vandaag niet te zeggen. U 
zult begrijpen, dat ik daarom enigszins 
voorzichtig in mijn uitlatingen moet 
zijn. De politieke situatie is zo onover
zichtelijk dat ik geloof dat het verstan
dig is te beginnen bij het begin. Het 
eerste deel van mijn betoog wil ik 
daarom wijden aan datgene, wat er 
tussen Nijmegen en Assen gebeurd is. 
In het tweede deel van mijn betoog wil 
ik proberen de politieke plaats van onze 
partij in het krachtenveld van onze Ne
derlandse politiek te schetsen. En ik wil 
afronden met het trekken van enkele 
lijnen naar de periode, die ons te wach
ten staat. 

Half juli van het vorig jaar traden de 
bewindslieden van DS'70 uit het kabi
net. Ik noem alleen maar de redenen 
voor hun uittreden. Dieper ga ik er niet 
op in. Die redenen waren: Een verschil 
van inzicht over de te volgen poHtiek 
inzake de inflatiebestrijding en - en 
dat was het feitelijke breukpunt - de 
onaanvaardbaarverklaring door de be
windslieden van DS'70 van de bezuini
gingsvoorstellen die door de minister
president en de minister van financiën 
waren gedaan. Diepgaand beraad binnen 
de Tweede-Kamerfractie en met de 
voorzitster van de partij en de. voorzit
ter van de Eerste-Kamerfractie, leidde 
tot een oplossing van de crisis waarbij 
onze partij regeringspartij bleef. 

Die beslissing was heel moeilijk. Om
dat wij, toen wij die beslissing moesten 
nemen, ook moesten incalculeren dat er 
in ieder geval binnen enkele maanden 
verkiezingen zouden komen. En dat be
tekende dat we dan ook onze kansen 
daarbij moesten overwegen. We hebben 
de beslissing om in het kabinet te blij
ven genomen, omdat we uit het overleg 
dat na het uitbreken van de crisis ge
voerd werd, de conclusie konden trek
ken dat wij in het beleid, waarmee de 
regering met onze vijf excellente be
windslieden in de ware betekenis van 
het woord, in het najaar van 1972 van 
plan was te komen, voldoende van onze 
eigen visie zouden kunn~n terugvinden. 
En de miljoenennota, die op de derde 
dinsdag van september werd gepubli
ceerd, bevestigde dat vertrouwen ook. 
Ik beperk mij alleen maar tot een van 
de hoofdonderdelen van beleid: de be
lastingpolitiek. 

Op de derde dinsdag van september 
bleek dat de belastingdruk in 1973 niet 
of nauwelijks zou stijgen. Dat de infla
tiecorrectie normaal zou doorgaan; dat 
een eerste aanzet zou worden gemaakt 
met de oudedagsvoorziening voor zelf
standigen; en dat de relatief hoge belas
tingdruk voor de middengroepen zou 
worden verminderd. 

Daaruit, uit die voorstellen, bleek onze 
invloed op het beleid zonneklaar. 

Ik ben ervan overtuigd, dat wanneer 
wij eruit waren gestapt in augustus, dat 
dan de mogelijkheid er heel nadrukkelijk 
in had gezeten dat er wijzigingen waren 
gekomen in die belastingplannen. Wijzi
ging met name in plannen voor de zelf
standigen. Wijziging met name in de 
plannen voor de middengroepen. Dat de 
confess~onelen en de Partij van de Ar
beid elkaar nader zouden zijn tegemoet
gekomen. En ik geloof dat door het blij
ven meedoen wij niet alleen een aantal 
maatregelen hebben gerealiseerd waar 
de achterban van onze partij zioh ook 
achter kan stellen. Ik geloof ook dat wij 
door het blijven in dat kabinet een heel 
belangrijke posiJtie voor onszelf hebben 
geschapen en ook heel duidelijk hebben . 
gemaakt dat wij met de confessionelen 
tot zaken kunnen komen; zaken die niet 
tot stand zouden zijn gekomen wanneer 
wij niet hadden meegedaan. 

Loyale partners 
Ik wil overigens ook graag zeggen 

dat de afspraken de tijdens de tussen
tijdse crisis van julii-augustus tussen 
de fractievoorzitters van de drie confes
sionele partijen en mij gemaakt zijn, 
ons ook de zekerheid verschaften dat 
het belemd waarmee de regering voor '73 
wdlde komen in hoofdlijnen zou kunnen 
worden uitgevoerd. Jui.st vandaag, nu 
nog lang niet zeker is wat de toekomst 
ons zal brengen; nu niet zeker is of wij 
wederom in het kabinet zullen treden; 

nu niet zeker is of de confessionele par
tijen alsnog een concordaat met de so
cialisten zullen sluiten wil ik zeggen dat 
de confessionele partijen en dat met na
me hun fractievoomitters en dat ook de 
VVD zich hebben gehouden aan de af
spraken die in augustus van het vorig 
jaar gemaakt zijn. Wij zijn, dat is be
wezen, loyale partners van elkaar ge
weest. En er was nog een volgende re
den, dat wij in het beleid voldoende te
rugvOIIlden van onze doeleinden, dat wij 
in het kabinet zijn gebleven. Die reden 
was de volgende: Wij zijn nooit en te 
nimmer weggelopen voor het dragen 
van verantwoordelijkheid. En juist · in 
tijden van grote politieke problemen -
in die tijden zaten wij toen en in die 
tijden zitten wij nu - is de VVD aan 
zichzelf verplicht verantwoordelijkheid 
voor het landsbestuur te durven aan
vaarden. 

V oor de moed om niet weg te lopen, 
voor de moed om die verantwoordelijk
heid te blijven nemen, zijn wij door de 
kiezers op 29 november beloond. En. dat 
geldt ook voor elke andere partij, die 
net als de onze in de verkiezingsstrijd 
duidelijke taal heeft gesproken. Er geen 
doekjes om heeft gewonden. Heeft ge
staan voor wat ze zei. 

De PPR, laat ik daarmee beginnen, 
beloofde zonder compromissen te vech
ten voor een heel andere samenleving. 
De eerste teleurstellingen komen nu aap 
de dag: ingezonden stukken, discussies 
op een partijraad. Maar in ieder geval 
was het zo dat de PPR onder leiding 
van de heer De Gaay-Fortman een ge
heel nieuw beleid. beloofde zonder com
promissen waarvoor hij het vertrouwen 
van de kiezers kreeg. 

De kiezers gaven ook hun vertrouwen 
aan de Anti-Revolutionaire lijsttrekker 
de heer Biesheuvel, die onverkort het 
beleid van zijn kabinet heeft verdedigd. 
En die, daarvan ben ·ik overtuigd, als 
door zijn beleid niet hadden heengefietst 
de heren Aantjes en Boersma, meer dan 
één zetel voor zijn partij gewonnen zou 
hebben. Diezelfde duidelijkheid heeft 
ook de Partij van de Arbeid betracht. 
De Partij van de Arbeid heeft geadver
teerd, zoals wij dat ook hebben gedaan. 
De PVdA heeft met name geadverteerd 
dat er binnen drie tnaanden in dit land 
iets zou veranderen. Feiten vandaag to
nen aan dat dat een schoolvoorbeeld 
van misleidende reclame is geweest. 

Maar vast staat in ieder geval, dat 
alle partijen die een duidelijke campag
ne hebben gevoerd gewonnen hebben. 
Loon naar prestatie. Een door sommi
gen op dit moment verfoeid beginsel; 
dat door de kiezers op 29 november ge
lukkig nog steeds bleek te worden aan
gehouden. En dat zelfde beginsel, dat 
beginsel van loon naar prestatie, geldt 
ook voor D'66. Een partij die eens ont
stond met het doel om de oude partijen 
te laten ontploffen. Ook die partij heeft 
gekregen wat haar toekwam. Is als een 
pudding in elkaar gezakt. Omdat Van 
Mierlo niet anders dan -Amen zei wan
neer Den Uyl "ja" riep. 

Voor de aanhankelijkheid van de heer 
Van Mierlo zal hij, wanneer de heer 
Den Uyl minister-president wordt, 
waarschijnlijk worden beloond met het 
niet doorgaan van zijn vice-premier
schap. Van je vrinden moet je het maar 
hebben. 

DS'70 dat de crisis en wat daarna 
kwam had veroorzaakt, slaagde er niet 
in de kiezers aan te spreken. Misschien 
lag de oorzaak van dat verlies juist wel 
in het feit dat DS '70 de crisis veroor
zaakt had. En de uitspraken van de 
heer Drees, u mevrouw de voorzitter 
hebt daar al wat van gezegd, de uit
spraken van de heer Drees, ik zeg daar
van dat ik ernstige twijfel heb dat die 
uitspraken tot een herstel van het aan
zien van DS '70 zullen leiden. maar ik 
kom daar aan het eind van mijn betoog 
op terug. Ik wil u ook zeggen dat ik het 
meest betreur het verlies van de CHU. 
Die partij, da,t is tijdens de formatiepo-

. ging van de heer Burger duidelijk ge
bleken, vaart een rechtlijnige koers. 
Maar in het geweld waarmee de ver
kiezingsstrijd is gevoerd, gelukte het de 
rustige, bescheiden opererende CHU he
laas niet, zich ongeschonden te handha
ven. 

1:enslotte de Katholieke Volkspartij. 
Ik wil daarover kort zijn. Die p_artij 
heeft niet verloren, omdat ze met ons 
heeft geregeerd. Die partij heeft verlo
ren, omdat ze daarvoor niet is uitgeko
men. Het voortreffelijke financiële be
leid van minister Nelissen werd niet 
verdedigd. De KVP deed zelfs of zij zich 
daarvoor schaamde. Alldriessen pro-

beerde het met een nieuwe haarlok, 
maar hij gaf zijn partij geen eigen ge
zicht. 

Harde campagne-
Onze partij heeft een harde campagne 

gevoerd. Wij hebben de dingen bij de 
naam genoemd. Meer dan 1 miljoen kie
zers hebben op 29 november van het 
vórig jaar hun vertrouwen in ons uit
gesproken. Ik ga vanavond niet uitge
breid in op ons ·succes van die dag, om
dat ik er tijdens ons jubileumcongres in 
februari van dit jaar al over gesproken 
heb. 

Mijn belangrijkste conclusie wil ik 
herhalen: Wij zijn op 29 november weer 
dichter bij ons ideaal, waarmee onze 
partij zich onder leiding van de heer 
Stikker - en wij zijn er ook verheugd 
over dat hij vanavond met zijn vrouw 
weer in ons midden is - direct ria de 
oorlog sterk heeft gemaakt. Het was en 
is ons ideaal om een echte volkspartij te 
zijn. In 1967 en 1971 waren de kiezers 
uit de leeftijdsgroep tot 30 jaar in onze 
partij nog ondervertegenwoordigd. Dat 
is radicaal veranderd. In 1967 rekende 
17 pct. van onze aanhang zich tot de 
RK-kerk, thans is 25 pct. van onze kie
zers katholiek. Onze aanhang onder het 
gereformeerde volksdeel is nog relatief 
gering. Bij de eerstkomende kamerver
kiezingen zou echter wel eens kunnen 
blijken, dat het optreden van de heer 
Boersma tijdens de formatie van de 
heer Burger hem tot een van onze beste 
propagandisten heeft gemaakt. 

Betrekkelijk ondervertegenwoordigd 
- ook al is hier de situatie gunstiger 
dan in het verleden -- is de VVD nog 
steeds bij de trekkers van de lagere 
inkomens. Maar gelukkig is ook hier 
spmke van een gunstige Olll,twikkeling: 
30 pct. van onze huidige aanhang heeft 
een inkomen beneden de f 13.000,- per 
jaar. Zijn wij een kapitalistische par·
tij? 

Ik ben ervan overtuigd dat als wij in 
de komende tijd zo strijdvaardig en ! 
eensgezind zullen optreden als wij dat 
tot nu toe hebben gedaan, dat dan de 
uitslag van de 29ste november niet een 
eindstation voor de VVD zal blijken te 
zijn. Ik heb het gevoel, dat wij na de 
eerstkomende verkiezingen -- wanneer 
zullen ze gehouden worden? - naar een 
andere, een grotere, kamer voor onze 
fl""dctievergaderingen in het kamerge
bouw zullen moeten uitzien; met één 
van dè andere partijen van ons land -
u weet welke - zou het best eens tot 
een ruil kunnen komen. 

Voor, tijdens en na de verkiezingen 
heeft onze partij gezegd, dat de VVD 
wenste te streven naar herstel van de 
samenwerking tussen KVP, ARP, 
CHU, VVD en DS '70. In mijn, begin 
december van het vorig jaar uitgebrach
te advies aan Hare Majesteit de Konin
gin heb ik dat ook verwoord. In dat 
advies heb ik bij wijze van voorbeeld de 
naa;m genoemd van professor Steen-' 
kamp, als mogelijke informateur. Het is 
de heer Ruppert geworden. 

Ruppert 
Twee conclusies heeft onze kamer

fractie aan de informatiepoging van de 
heer Ruppert overgehouden. In de eer
ste plaats: Dat de mogelijkheid yan 
herstel van de vijf partijen combinatie 
in parlementaire of extra-parlementaire 
vorm onvoldoende is doo,rgesproken. Dat 
is niet alleen een verwijt aan de infor
mateur. Het is ook en vooral een ver
wijt aan de confessionele fracties met 
name ·aan KVP en ARP. Deze fr~cties 
hebben te snel onder druk van hun lin
kervleugels tot de onmogelijkheid van 
herstel van de vijf partijen coalitie ge
concludeerd. En onze tweede conclusie 
is deze: De slotsom van de heer Rup
peert, dat na zijn informatie een socia
listiSche fermateur zou moeten optre
den, is niet geargumenteerd en onvol
doende op de feiten gegrond. 

Ik heb in Amsterdam gezegd waar
om. Natuurlijk bleken er tijdens de ge
sprekken van de vijf, onder leiding van 
de heer Ruppert onderlinge verschillen. 
Ik noem U: 

Het Kiesstelsel, de belasting- en pre
miedruk, het inkomensbeleid, de defen
sie en de ontwikkelingshulp. Maar ik 
ben ervan overtuigd, dat wij reeds in 
die fase van de formauie, indien de 
politieke wil bij de christelijke partijen 
aanwezig zou zijn geweest, tot over
eenstemming hadden kunnen komen. 

Er is - onze algemeen secretaris 
heeft er vanmiddag nog over gesproken 
- de VVD verweten dat wij zekerheden 
hebben gevraagd. Een deel van de pers 
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geschipper, gemats en gesjoemel" 

Applaus voor ~iegel na zijn rede 

sohdjft daar gretig over. Die journalis
ten, die dat doen, die dat van ons onver
standig vinden, dat onbegrijpelijk vin
den, zijn of onnozel of politiek vooringe
nomen. Het een sluit overigèÏls het an
der niet uit. Want dat soort verhalen 
zijn volstrekte onzin. En het is ook een 
merkwaardig verwijt, dat is later geble
ken, toen de KVP tijdens haar gesprek
ken met de PvdA precies hetzelfde deed. 
De heer Boersma, in dit verband een 
onverdachte getuige, vinden wij aan on
ze zijde. Wij pasten en wij passen er
voor om ons blindelings in een duister 
avontuur te storten. 

Na de heer Ruppert is de heer Burger 
gekomen. 

Burger 
Velen hebben zich verbaasd over de 

wijze waarop de heer Burger de confes
sionelen heeft aangepakt. Wij zijn min
der verbaasd over het optreden van de 
heer Burger, die een zekere rep].ltatie 
van bonkig optreden heeft, dan over de 
reactie daarop van de zijde van de con
fessionelen. 

Dil<ect bij zijn optredeill verklaarde de 
formateur te streven naar de vorming 
van een kabinet-Den Uyl, met als uit
gangspunt het program en de kabinets
bemanning van de Rode Drie. De confes
sionelen gaven geen kik. Daarna vroeg 
Burger de KVP, ARP en CHU hem hun 
program toe te sturen. Gejuich ont
stond. De confessionelen juichten. Ze 
werden als gelijkwaardig besch<'uwd. 
Den Uyl deed daarop de volgende duit 
in de zak: "Die gelijkwaardigheid is 
niets anders dan een vijge ... ~ad!" 

De confessionelen herinnerden zich 
toen - ik kan dat begrijpen - niet 
n1eer in het paradijs te verkeren. Zij 
schreven de formateur een .,harde" 
brief. Burger gaf hun in een barre brief 
.,lik op stuk". Een normaal mens zou 
daarop alle contact hebben verbroken. 
De conclusies werden daarna door de 
formateur geformuleerd en bij besloot 
ook om het contact met de confessionele 
fractievoorzitters te verbreken. Bij de 
confessionelen kon de formateur niet 
via de voordeur naar binnen, omdat 
vooral de ARP-leider, de heer Biesheu
vel, die deur vergrendeld had. 

De heer Burger begaf zich daarna in 
het politieke struikgewas, liep achter
om. Hij brak in, beter gezegd, onze juri
dische expert zal mij dat toegeven, hij 
sloop in, want Boersma had achter de 
rug van en zonder medeweten van .zijn 
partijg"enoten - van geestverwanten 
kunnen we nauwelijks nog spreken -
het kelderraam van het confessionele 
huis opengezet. 

De volgende mep bleef niet uit: de 
heer Burger liet weten de CHU een "no
toir onwillig blok aan het been" te vin
den. En de CHU besloot daarna de eer, 
terecht, aan zichzelf te houden. Zich 
niet als voetveeg te laten gebruiken. 
Een partij met zelfrespect - en dat is 
de CHU --· on ook niet anders. 

Een week later besloot de meerder
heid van de ARP tot het .,niet gedogen" 
van het kabinet-Den Uyl en de KVP tot 
een .,zakelijke benadering". 

Ik wil graag vanavond zeggen dat het 
aanzien van de politiek door de gang 
van zaken tijdens de formatiepogi!lg 
van de heer Burger een knauw gekre
gen heeft. Dat is een verwijt aan de 
betrokkenen. Dat verwijt geldt overi
gens niet alleen de confessionelen, maar 
is evenzeer te maken aan het adres van 
de drie rode partijen. Die partijen heb
ben voor de verkiezingen gezegd, dat er 
geen concessies konden worden gedaan, 
dat er niet zou worden onderhandeld, 
hun regeringsploeg stond klaar. Slechts 
een paar plaatsen werden voor en~ 
randfiguren opengehouden. Er is echter 
een reeks van concessies gedaan. In een 
van mijn lijfbladen, .,Vrij Nederland" 
van 24 maart zijn ze achter elkaar op
genoemd. Den Uyl heeft het doen van 
concessies ontkend. Van Mierlo heeft 
gezegd dat Burger in het schemer tus
sen goed en kwaad aan het werken was. 
En de heer De Gaay Fortman jr. verliet 
na verwijten van zijn eigen partijraad 
huilend van drift het spreekgestoelte. 
Er wmdt wat afgehuild in zogenaamd 
progressieve kringen. 

Er is volgens datzelfde "Vrij Neder
land", ik zou het nooit plastischer kun
nen zeggen, door de Rode Drie .,ge
scharreld, geschipperd, gematst en g'C
sjoemeld". Zo is het! Wij zijn buiten het 
gekrakeel gebleven. Prof. Steenkamp 
zei enige tijd terug, dat hij het zo be
treurde dat wij onze mond hebben ge
houden. Daarmee werd de juistheid van 
onze stelling bevestigd. Wij hebben we
kenlang doelbewust onze mond gehou
den! Zouden wij - en er was elke dag 
alle kans voor een sappig commentaar 
van onze kant -- ons in het gewoel, dat 
Burger teweegbracht, hebben gemengd, 
dan hadden de kiezers ook ons verwij
ten kunnen maken en - nog belangrij
ker - hadden we de socialisten en de 
confessionelen weleens nader tot elkaar 
kunnen brengen. Ik reken dit niet tot 
mijn taak! 

De formatiepoging van de heer Bur
ger heeft in ieder geval twee voordelen 
opgeleverd: In de eerste plaats dat de 
poging is mislukt; in de tweede plaats 

dat het dilemma, waar de confessionelen 
voor stonden en staan aan het licht 
gekomen is. 

De CHU, klein maar dapper heb tk 
haar genoemd, heeft gekozen. De meer.,. 
derheid van de AR heeft dat ook ge
daan. De KVP beperkte zich tot de me· 
dedeling, dat zij het beleid van het kabi
net-Den Uyl wel zakelijk zou beoorde
len. 

Burger heeft het goed begrepen: dat 
betekende, dat de linkse drie op een 
aantal hoofdpunten van beleid - ik 
noem u de defensie, de hoogte van de 
collegegelden, de huurliberalisatie en de 
grondpolitiek - de KVP tegenover zich 
zou vinden. En niet alleen de KVP. 
Wanneer we de programma's waarmee 
de partijen de verkiezingen zijn inge
gaan naast elkaar leggen, dan geloof ik, 
dat op de vier zopas door mij genoemde 
punten een meerderheid van de Kamer 
een totaal ander beleid voorstaat, dan 
Den Uyl zou willen voeren. 

En ik ben daarmee gekomen tot het 
tweede deel van mijn betoog: de plaats 
van onze partij in het politieke krach
tenveld. In dat onderdeel wil ik de posi
tie van onze partij, ons program, ons 
beleid vergelijken met die van de andere 
pn rtijen in dit land. 

Inflatiebestrijding 
Ik begin dan uiteraard met het 

vraagstuk van de voortwoekerende 
geldontwaarding. Uit een breed opgezet 
onderzoek is gebleken, dat de Neder
landse kiezers dat vraagstuk beschou
wen als een van de grootste problemen, 
waar wij gezamenlijk voor staan. De 
VVD-kiezers zien het zelfs als het aller
grootste probleem. Wij hebben dat ook 
in ooze campagnes gesteld. Gelukkig 
is dat goed overgekomen. Het vraag
stuk van de inflatiebestrijding was het 
eerste onderwerp van gesprek tussen 
de confessionelen, de VVD en DS '70 
in de informatieperiode van de heer 
Ruppert. 

Wij hebben er helaas maar kort over 
gesproken. Zonder meer staat voor mij 
vast, dat wij gevijven het eens waren 
over de ernst van het vraagstuk. En dat 
wij hetzelfde dachten over de hoofdlij
nen waarlangs dit probleem zou moeten 
worden· aangepakt. Heel interessant, 
omdat de methodiek van de inflatiebe
strijding een van de breekpunten was 
binnen het kabinet-Biesheuvel. 

Ik neem aan dat die globale eensge
zindheid, die ik heb kunnen constateren, 
thans niet verminderd is. De geldont
waarding tast het fundament van onze 
samenleving aan. Slachtoffers zijn zij 

die niet kunnen afwentelen, die zJ.ch niet 
kunnen verdedigen, zoals de trekkers 
van pensioenen, de zelfstandigen, de 
boeren en de middenstanders. Slachtof
fers zijn ook de werklozen van nu én -
als de inflatie de komende jaren onge
breideld doorgaat - de werklozen van 
de toekomst. En het zijn ook de collec
tieve voorzieningen, die ten )rooi vallen 
aan de geldontwaarding. 

Van de zorg die bij ons, bij de confes
sionelen en bij DS'70 leeft over dit pro
bleem, blijkt niets bij de PvdA en haar 
satellieten. In de verkiezingsstrijd werd 
door de PvdA nooit de noodzaak van de 
inflatiebestrijding · benadrukt. Anders 
gezegd: Uit het gevoerde en voorge~ta
ne beleid van de socialisten blijkt het 
tegendeel. Elke verzwaring van de be
lastingdruk wordt afgewenteld, ver
groot het inflatiegevaar. De PvdA 
spreekt zich uilt voor forse verhoging 
van de belastingdruk in de komende 
jaren. Matiging van de lonen en prijzen 
is noodzakelijk; de PvdA beaamt klak
keleos elke eis van de vakbeweging. 

Ik gooi overigens de vakbeweging niet 
op één hoop. Er zijn ook nu heel veel 
constructieven in de vakbeweging. 
Daar kunnen we blij mee zijn. Want al
leen als zij het voor het zeggen houden 
is dit land sociaal en economisch in d~ 
toekomst bestuurbaar. Maar er zijn ook 
mensen in de vakbeweging die op chan
tage lijkende methoden betrachten. De 
inflatie, onze opvattingen daarover, en 
de plannen van de Partij van de Arbeid 
vormen voor .ons de eerste zakelijke re
den waarom wioj Dèn Uyl niet in het 
Catshuis willen hebben. 

Inkomensverdeling 
Er is een tweede reden. Die is te vin

den in het nivelleringsbeleid, dat de 
PvdA voorstaat. In een tijd van noodza
kelijke matiging door iedereen is het 
natuurlijk zo, dat de sterkste schouders 
de zwaarste lasten moeten dragen; is 
het natuurlijk zo, dat speciaal rekening 
gehouden moet worden met de positie 
van de trekkers van de laagste inko
mens. Van harte heeft de VVD in het 
verleden meegewerkt aan het tot stand 
komen van maatregelen ten behoeve 
van de laagstbetaalden. De aanzienlijke 
optrekkingen van de AOJN - de heer 
Rietkerk, die daarvoor medeverantwoor
delijk was, heeft dat bewezen - is 
stèrk door ons bepleit en mede door ons 
gerealiseerd. 

De PvdA heeft een heel andere kijk 
op deze problematiek. Wij zeggen: 
.,Verbeter de positie van de laagstbe
taalden." De PvdA zegt: "Verslechter 
de positie van de anderen." 

Dat is geen woordenspel. Het ver
woordt een duidelijk principieel verschil 
tussen liberalen en socialisten. Als het 
aan de PvdA ligt zullen de komende tijd 
mensen met een inkomen van boven de 
f 20.000 à f 25.000 er 6f niet op vooruit 
mogen gaan, óf er zelfs op achteruit 
moeten gaan. Die politiek zal niet zo
zeer de rijkaards treffen, allen, ook de 
werknemers, die extra hard werken, die 
meer presteren dan anderen, die bereid 
zijn verantwoordelijkheid te aanvaar
den, zullen daarvan de dupe worden. 

Wij vinden dat de mensen moeten 
worden beloond naar de prestatie die zij 
leveren en naar de verantwoordelijkheid 
die zij dragen. Wij vinden dat ruim 
baan moet worden gegeven aan al die
genen, die door eigen inspanning zich
zelf en hun gezin vooruit willen hel
pen. 

Confessionelen en DS'70 -- dat is mij 
tijdens de gesprekken o.l.v. de heer 
Ruppert gebleken - staan ten aanzien 
van het vraagstuk van de inkomensver
deling in ons land tussen ons en de 
PvdA in. Ook hier geldt dat het ant
woord op de vraag of de PvdA aan het 
bewind komt, dan wel de VVD gaat 
meeregeren, bepalend is voor het beleid. 
dat in de toekomst in dit land op dat 
terrein- zal worden gevoerd. En ik ben 
daarmee gekomen tot het derde onder
deel van het tweede deel van mijn 
verhaal, de belastingpolitiek. 

Belastingpolitiek 
Iedereen moet matigen. Dat geldt ook 

voor de overheid. Een zo zuinig moge
lijk beleid, herwaardering van over
heidsuitgaven, herbezinning op over
heidstaken en een beleid dat aan de 
uiterste efficiency voldoet, achten wij 
noodzakelijk. De belasting- en premie
druk in ons· land is hoog. Wij staan 
samen met Zweden aan de top van de 
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Europese ranglijst. Geen record om 
trots op te zijn. 

De linkse drie achten een stijging van 
de belastingdruk van 0,6 pct. van het 
nationaal inkomen per jaar onvermijde
lijk. De confessionelen vinden een jaar-

. lijkse verhoging met 0,5 pct. aanvaard
baar. Al te gemakkelijk heeft formateur 
Burger geprobeerd beide groeperingen 
onder één noemer te brengen. Want er 
is niet alleen een verschil in percenta
ges, er is vooral een verschil in de men
taliteit: "Onvermijdelijk" ademt een an
dere geest dan "aanvaardb:;tar". 

Een tweede verschil tussen de confes
sionelen en de socialisten op dit terrein 
is dat de confessionelen van oordeel zijn 
dat de lijn van de belastingdrukstijging 
geleidelijk moet worden teruggebogen. 
De. PvdA praat daar niet over. 

En in de derde plaats vinden de con
fessiooelen dat de directe en de indirec
te belastingen in gelijke mate dienen te 
stijgen. De Rode Drie geven voorrl'ing 
aan stijging van de dil'ecte belastingen 
zonder meer. 

Nu onze positie: Wij vinden dat het 
uiterste moet worden geprobeerd een 
verdere verhoging van de belastingdruk 
te voorkomen. Vooral de directe belas
tingen in ons land zijn reeds tot bijkans 
onaanvaardbare hoogte gestegen. De in
flatiecorrectie dient mede daarom ook 
de komende jaren gewoon door te gaan. 
Die correctie is bevochten door oud
minister Witteveen, die hier vanavond 
is. Wij zijn hem daar nog steeds dank
baar voor. Duidelijk staat ook voor ons 
vast dat het streven van de regering 
er onomwonden op gericht zal moeten 
zijn op zo kort mogelijke termijn een 
stabilisatie van de belastingdruk te 
bewerken. En dat is wederom een za
kelijke reden waarom wij de PvdA niet 
in de regering willen hebben. 

Net als ten aanzien van het vraagstuk 
van de inkomensverdeling staan bij het 
probleem van de belastingdruk socialis
ten en liberalen scherp tegenover el
kaar. Ook hier staan de confessionelen 
tussen PvdA en VVD in. Uit het ge
sprek onder leiding van de heer Ruppert 
heb ik ook op dat terrein de indruk 
overgehouden dat confessionelen en wij 
elkaar zouden Kunnen vinden. En ik wil 
daarmee overstappen tot het vierde 
punt dat ik zou willen aanraken. Dat 
van de sociale wetgeving. 

Sociale wetgeving 
Onze kijk op de premiedruk is dezelf

de als die op de druk der belastingen. 
Uiterste matiging is noodzakelijk. Wil
len wij het hoge niveau van sociale 
voorzieningen de komende jaren kun
nene handhaven en waar nodig kunnen 
uitbreiden - ik denk aan de volksver
zekering arbeidsongeschiktheid voor 
zelfstandigen - dan zal aan een fun
damentele herwaardering niet te oot
komen zijn. 

Ik noem daarbij: de kinderbijslag, het 
invoeren van eigen bijdragèn waar dit 
verantwoord is en bespalingen o.a. op 
de bouw en inrichting van ziekenhui
zen. 

Sommigen hebben er schande van ge
sproken, dat wij in onze verkiezingscam
pagne aandacht hebben besteed aan de 
door ons noodzakelijk geachte bestrij
ding van het misbruik maken van de 
sociale voorzieningen. Een oozinnig ver
wijt. Vanuit ons liberale beginsel van 
sociale rechtvaardigheid hebben wij in 
woord en daad van harte meegewerkt 
aan al datgene wat op het terrein van 
de sociale wetgeving is bereikt. En juist 
om dat te behouden, juist ook om ervoor 
te zorgen - en daar gaat het ons om -
dat ons volk ook in de toekomst bereid 
blijft een groot deel van onze gezamen
lijke welvaart - dat vinden wij nodig 
- voor de sociale politiek te bestem
men, hebben wij het misbruik van de 
sociale voorzieningen aan de kaak ge
steld. Om geen enkele andere reden. We 
vinden ook - ik wil dat er ook heel 

. duidelijk bij zeggen, en dat constateren 
velen van ons, zeker diegenen die met 
die problematiek te maken hebben -
dat je ook vaak kunt constateren dat 
sommige mensen, die wel recht hebben 
op sociale voorzieningen, daar geen ge
bruik van maken om redenen van 
schaamte en wat dies meer zij. Dat 
moeten we óók uit de wereld hebben. 

Dat heb ik óók gezegd in de verkie
zingscampagne. Maar het past niet in 
de straat van de ons niet goed gezinden 
om dat te vermelden. Om weer enigs
zins in hun straat te komen herhaal ik 
vanavond wat ik voor 29 november heb 

gezegd: Als er één geval is van mis
bruik van de sociale voorzieningen is 
dat er één te veel. 

Ik kom dan nu tot een bespreking van 
een groep in de maatschappij die niets 
goeds te verwachten heeft van een so
cialistisch bewind. En dat is de groep 
van de zelfstandigen. 

Zelfstandigen 
De formatiepoging· van de heer Bur

ger heeft aan het licht gebracht, dat de 
confessionelen op dat terrein een con
flict tussen hen en de socialisten moge
lijk achten. Dat is begrijpelijk, gezien 
de opstelling van de PvdA tegenover de 
voorstellen met betrekking tot de fiscale 
oudedagsvoorziening voor zelfstandi
g~n. 

De VVD bepleit vooi· de komende tijd 
- en onze fractiegenoot de heer Por
theïne heeft daar richting aan gegeven 
en zal dat blijven doen - een verdere 
optrekking van de bedragen die zelf-

- standigen voor hun pensioen mogen re
serveren. Wij kennen - en dat is mijn 
tweede punt - aan de realisering van 

.,_. de arbeidsongeschiktheidsverzekering 
' voor zelfst:llndigen een hoge prioriteit 

toe en ten derde: wij wensen krachtige 
voortzetting van het integratiebeleid 
waarmee door het kabinet Biesheuvel 
reeds goede vorderingen zijn gemaakt. 
In zijn algemeenheid wil ik nog eens 
herhalen: Onze politieke opvatting is 
dat wij voor de zelfstandigen die - zo 
heb ik het een keer gezegd, en dat wil 
ik ook vanavond herhalen - de rugge
graat vormen van onze samenleving, 
een klimaat moeten scheppen, waarin 
zij zich zo vrij en zo goed mogelijk 
kunnen ontplooien. Ik wil ook heel na
drukkelijk zeggen dat de confessionelen 
en de VVD op dat terrein één lijn trek
ken. Als er één onderdeel van beleid is, 
waar wij gezamenlijk front maken te
genover de socialisten is het wel dit. 
Dat geldt ook voor de grondpolitiek, 
waarbij de boeren zo nadrukkelijk be
trokken zijn. Ik ga daar vanavond niet 
nader op in. Mocht er als uitkomst van 
de formatie toch een kabinet Dèn Uyl 
uit de bus komen, dan zal de VVD in de 
bestrijding van de socialistische plannen 
m.b.t. de grondpolitiek het voortouw ne
men. 

Sprekende over de problemen van de 
boerenstand, wil ik ook iets zeggen over 
een ander vraagstuk, waarvoor onze 
landbouw staat. De jongste prijsvoor
stellen van de Europese Commissie zijn 
mede dienstbaar gemaakt aan het oplos
sen van de huidige monetaire problemen 
binnen de EEG. De oplossing van die 
problemen is natuurlijk voor de land
bouw een goede zaak. Maar het is voor 
ons moeilijk verteerbaar - mijn frac
tiegenoten de heren Tuynman en Waal
kens zullen hun uiterste best doen om 
op dat terrein op te komen voor recht
vaardige verlangens - dat uitgerekend 
onze boeren en tuinders met de op
lossing van de mooetaire problematiek 
worden opgezadeld. 

Nu ik spreek over Europa kom ik tot 
het laatste onderwerp van het tweede 
deel van mijn betoog, de buitenlandse 
en defensiepolitiek. 

Buitenlandse en 
defensiepolitiek 

Ik wil dan beg1innen met een ere-sa
luut aan ooze partijgenoot en onze 
vriend de heer Berkhouwer. Wij zijn er 
geweldig trots op, dat hij tot voorzitter 
van het Europese Parlement is gekozen. 
En wij hopen, dat hij de verwezenlijking 
van onze Europese liberale idealen, 
waarvoor hij al jaren strijdt, dichterbij 
zal weten te brengen. 

Als ik spreek over de buitenlandse po
litiek, dan is het onze algemene opvat
ting, dat het beleid dat het kabinet 
Biesheuvel op dat terrein, op het ter
rein van de ontwikkelingshulp en op het 
terrein van de defensie heeft gevoerd, 
moet worden voortgezet. Aantasting 
van de defensiebegroting voor 1973 
achtten wij met de confessionelen on
aanvaardbaar. De heer De Koster en de 
Tweede-Kamerfractie van de VVD heb
ben wat dat betreft ook voor de verdere 
toekomst precies dezelfde opvattingen. 
De heer De Koster is er in zijn, tot nu 
toe kortstondig, ministerschap van de
fensie in geslaagd de investeringen weer 
op een begin van redelijk peil te bren
gen. Wij hopen, dat hij er met onze 
steun in zal slagen om dat beleid in de 
komende tijd voort te zetten. 

Want aantasting van de defensie-in-

spanning op dit moment zal de onder-
- handelingspositie van het westen tegen
over het Oostblok bij de besprekingen 
over wederzijdse en evenwichtige troe
penvermindering aantasten. En dat is 
de zoveelste reden, zakelijk, waarom 
wij de heer Den Uyl niet aan het be
wind wfllen hebben. 

Ook op het terrein van de ontwik
keLingshulp staan socialisten en Libera
len tegenover elkaar. Maar hierin omge
keerde zin: een zo exorbitante verho
ging van de ontwikkelingshulp, zoals de 
PvdA wenst, achten wij niet verant
woord tegenover de andere taken waar
voor wij ons in ons land gesteld zien. 

Ook op die punten moet ik conclude
ren dat de confessionelen tussen ons en 
de socialisten in staan. 

Ik ben daarmee gekomen tot het eind 
van het tweede deel van mijn betoog. 
Over andere onderwerpen van beleid -
ik noem de onderwijspolitiek, de volks
huisvesting, de milieubescherming, de 
ruimtelijke ordening en het regionaal 
beleid - spreek ik niet. Ik doe dat niet 
alleen omdat mij vanavond daarvoor de 
tijd ontbreekt, maar ook omdat een na
dere uiteenzetting van ons standpunt 
t.o.v. die vraagstukken geen verande
ring brengt in de conclusie die ik aan 
het slot van dit deel van mijn verhaal 
zou willen trekken. 

En die conclusie is deze: Dat er dui~
lijke programmatische verschillen zijn 
tussen confessionelen en liberalen. Maar 
ook dat die verschillen in de meeste ge
vallen kleiner zijn dan de verschillen 
tussen confessionelen en socialisten. En 
vervolgens dat naar mijn opvatting de 
verschillen tussen KVP, ARP, CHU en 
VVD mij overbrugbaar lijken. Dat geldt 
ook voor de verschillen met DS'70. 

Volstrekt raadsel 
Of - en daarmee ben ik gekomen tot 

het kortste en derde en laatste deel van 
mijn betoog, het trekken van enkele lij
nen naar de periode die ons te wachten 
staat, waarbij ik mij wil bepalen tot de 
nabije toekomst - die feitelijke conclu
sie ook haar weerslag zal vinden in de 
uitkomst van de kabinetsformatie, is op 
dit moment nog niet te zeggen. 

Na het mislukken van de formatiepo
ging van de heer Burger, heb ik de 
Koningin mogen adviseren een forma
teur uit KVP-kring te benoemen. Ik heb 
dat gedaan omdat de sleutel van de op
lossing van d_e crisis - welke die oplos
sing ook zal zijn - in handen ligt van 
de KVP. Ik heb in mijn advies de na
men genoemd van oud-premier De Jong, 
minister Schmel:rer en prof. Steenkamp. 
In alfabetische volgorde. Zonder voor
keur. Maar alle drie politici die hun spo
ren in de Nederlandse politiek hebben 
verdiend. 

Er is geen formatieopdracht verleend, 
maar een informatiêopûracht. Waarom 
dat gebeurd is, is mij een volstrekt 
raadsel. Want de politieke situatie is na 
maanden informeren en formeren, dacht 
ik, zo langzamerhand wel voldoende on
derzocht. En de redenen waarom dc 
lleer Burger is mislukt zijn overbekend. 
Die redenen zijn: De Rode Drie hebben 
de kiezers beloofd na de verkiezingen 
niet te zullen onderhandelen met die 
partijen, met wie zij voor de verkiezin
gen geen akkoord gesloten hebben. Ter
wijl aan de andere kant de confessione
len gezegd hebben geen verantwoorde
lijkheid te willen aanvaarden voor de 
totstandkoming van een kabinet met 
een program waarin zij geen eigen in
breng mogen hebben en waarover niet 
onderhandeld mag worden. Moeten er 
nu zelfs twee informateurs aan te pas 
komen om dat overbekende feit nog 
eens te constateren? Of moeten de he
ren Van Agt en Albeda - beide beho
rend tot de linkervleugels van hun par
tijen, maar ook beiden mensen voor wie· 
wij respect hebben ~ een laatste poging 
doen Den Uyl in het zadel te helpen? 

De VVD zal moet~n afwachten wat de 
arbeid van Van Agt en Albeda oplevert. 
AJ!leen als of de confessionele drie als
nog door de pomp gaan, of de Rode 
Drie hun beloften aan de kiezers verder 
verloochenen, zit overeenstemming tus
sen beide blokken er in. Of de confessio
nele drie accepteren alsnog het dictaat 
van de Rode Drie, door Gruyters zo 
beeldend verwoord: "Wij formuleren het 
geloof en als de heren het ermee eens 
zijn dan zie ik ze wel in de kerk". Of de 
linkse drie actualiseren en faseren ver
der, zetten- om wederom "Vrij Neder-
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land" te citeren - hun "gescharrel, ge
schipper, gemats en gesjoemel" voort. 

Als dat gebeurt - een van twee mo
gelijkheden of allebei - en socialisten 
en confessionelen de handen ineen slaan, 
kan Gruyters zoals hij beloofd heeft. 
zijn vingers gaan natellen - en de con
fessionelen hun toekomstig zetelve 
lies. 

On:ze koers 
Over onze koers bestaat gee::1 twijfel. 

Wij wijzen een socialistisch bewind van 
de hand. Niet omdat wij socialistenha
ters zijn. Wel, omdat de huidige PvdA 
niet voor rede vatbaar is. Wel, omdat 
Den Uyl de spreekbuis van Groenevelt 
is. Wel, omdat Den Uyl niet tegen d~ 
linkervleugel van zijn partij durft op te 
treden. Wel, omdat de PvdA haar wil 
wil opleggen aan de meerderheid van 
ons volk. 

De VVD vindt dat een minderheid 
haar wil niet mag doorzetten. De VVD 
is bereid open en eerlijk te onderhande
len. Wij beschouwen de partijen m< 
wie wij willen regeren als gelijkwaardi
ge partners. Die houding, die wij alti· 
t.o.v. onze partners hebben ingenomen 
en zullen innemen, hebben de confessio
nelen en DS'70 ook altijd tegenover ons 
ingenomen. 

Confessionelen, DS'70, VVD, mevrouw 
de voorzitter, u hebt het ook in uw in
leiding gezegd, hebben meer begrip voor 
een juiste functionering van onze parle
mentaire democratie dan de linkse 
drie. 

Natuurlijk is het ook zo dat wij met 
z'n vijven kritiek op elkaar hebben. D• 
confessionelen hebben die op onze harde 
verkiezingscampagne. De VVD heeft die 
op de weifelmoedigheid van de confes- · 
siooelen. Nu ook weer, zelf•s in deze si
tuatie, worden merkwaardige oplossin
gen voor de kabinetscrisis aangedragen. 
De heer Aantjes heeft een van zijn oude 
stokpaarden van stal gehaald. Hij heeft 
gezegd: misschien moet er wel een con
fessioneel minderheidskabinet uit de bus 
komen. Een minderheidskabinet van 
drie partijen die meer dan anderen öi_· 
de verkiezingen hebben verloren. Ik zou 
dat de meest belachelijke oplossing van 
deze kabinetscrisis vinden. En DS'70, 
beter gezegd, .heer Drees, heeft nogal 
wat kritiek op onze partij geuit. DS'70 
stelt zich tegenwoordig op links van het 
midden. De SGP staat naar ik aanneem 
zo langzamerhand in het centrum van 
ons politieke krachtenveld. 

Diezelfde heer Drees - de heer Ber
ger, een man die politiek doorgewinterd 
is, heeft daar gelukk~g niet aan meege
daan - heeft ons vorige week conser
vatisme verweten en kritiek geuit op 
onze campagne. Op het eerste verwijt 
-- afgezaagde etikettenplakkerij - ga 
ik niet in. Van het tweede verwijt ze;,;· 
ik slechts dat ik mij aansluit bij h< 
oordeel, dat de kiezers op 29 november 
over de campagnes, ook over die van de 
heer Drees, hebben uitgesproken. 

Er is veel veranderd tussen Nijmeg<:" 
en Assen. Maar er is ook veel hetzelfde 
gebleven. 

In Nijmegen heb ik gezegd: "samen
werking, eensgezindheid en enthousias
me kenmerken onze partij". Dat geldt 
ook nu. · 

In Nijmegen heb ik gezegd: "onze 
partij -is een enthousiaste partij met le
den, die zich willen inzetten. Een partij, 
die open staat voor anderen, die haar 
beginselen voorop stelt, die niet !links of 
rechts kijkt. Maar koers houdt, en altijd 
dynamisch bezig is zichzelf te vernieu
wen." Ook nu is dat zo! 

En in Nijmegen heb ik - onze oud-vi
ce-minister-president de heer Korthals 
citerend - gezegd: "de velden zijn wit 
om te oogsten". 

Wij hebben 
geoogst! 

op 29 november 

Maar we hebben tegelijkertijd het po
litieke terrein daarna niet braak laten 
liggen. Het zaad voor de volgende over
winning is al gezaaid. 

Wij zijn nie:. schuldig aan de lange 
duur van deze krankzinnige kabinets
formatie. Wij hebben geen schade toe
gebracht aan het aanzien van de poli
tiek. Wij handelen niet in strijd met 
dat, wat wij aan de kiiezers hebben be
loofd. 

Daarom, voor ons - en dat zijn mijn 
laatste woorden hier achter dit spreek
gestoelte - is de volgende verkie:Dings
campagne al begonnen! 
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"Wij staan voor het ontwaken" 

· Rede van mevrouw Van So
meren, uitgesproken ter ope
ning van de algemene verga
dering. van de VVD. 

Resoluties 
De Volkspartij ,·oor Vrijheid en 

Democratie, op 13 en 14. april 
1973 in algemene vergadering 
bijeen; 

a. gelet op het op voorstel van 
het hoofdbestuur door de algeme
ne vergadering op 24 en 25 maart 
1972 te Nijmegen genomen besluit 
tot het doen behandelen en vast
stellen door de partij van een te 
ontwerpen LiberaallUanifest; 

b. kennis genomen hebbende 
van het door de daartoe ingestel
de stuurgroep ontworpen Liberaal 
Manifest en de door het hoofdbe
stuur conform het hierboven ge
noemde besluit van de algemene 
vergadering vastgestelde procedu
re van behandeling en vaststelling 
door middel van beraadslaging en 
stemming door de algemene ver
gadering over aan het Liberaal 
Manifest ontleende ontwerp-reso
luties; 

c. gelet op een voorstl'l tot aan
vaarding van het Liberaal Mani
test als gespreksbasis; 

d. besluit het Liberaal Manifest, 
zoals opgesteld door de daartoe 
ingestelde stuurgroep, in zijn to
taliteit te aanvaarden als basis 
van beraad en overleg, zowel bin
nen de partij als met anderen, 
en 

e. draagt het hoofdbestuur op 
een procedure vast te stellen voor 
het nader uitwerken van de in het 
Liberaal Manifest aangesneden 
onderwerpen en verdere bezinning 

·daarop door de diverse geledingen 
van de partij. 

* De Volkspartij voor Vrijheid en 
Democratie, op 13 en 14 april 
1973 in algemene vergadering 
bijeen; 

a. van oordeel dat de partij-po
litieke structuur in Nederland is 
verouderd; 

b. spreekt de wens uit dat op 
grond van werkelijke politieke 
scheidslijnen partijen of partij
groepen tot stand komen, waar
van redelijkerwijs mag worden 
aangenomen dat daaruit steeds 
een parlementaire meerderheid 
kan worden gevormd waarin een 
in overeenstemming met de wens 
van die meerderheid optredend 
kabinet zijn vertrouwensbasis 
vindt; 

c. wendt zich tot alle Nedertan
ders die van oordeel zijn dat de 
beginselen van vrijheid, verant
woordelijkheid, verdraagzaamheid 
en sociale gerechtigheid de grond
slag behoren te zijn van onze sa
menleving, om naar de geest van 
het Liberaal Manifest met leden 
van de VVD te overleggen over 
de zo noodzakelijke hervorming 
van ons partijstelsel; 

d. spreekt haar uitdrukkelijke 
bereidheid uit aan deze activitei
ten medewerking te verlenen; 

e. draagt het hoofdbestuur op al 
het mogelijke te doen voor het tot 
stand brengen van het onder punt 
c bedoelde overleg. 

"Voor alles bestaat op dit ondêrmaan
se vergeving, behalve voor succes", zei 
de Belgische socialistische politicus Paul 
Henri Spaak eens. 

Hiermee doelde mevrouw van Some
ren op de behandeling die onze partij en 
met name onze lijstaanvoerder Hans 
Wiegel ten deel is gevallen van de zijde 
van andere partijen. "Wiegel sprak de 
waarheid en hij won; voor de grootste 
zonde kan eerder vergeving gevonden 
worden dan voor deze logische maar in 
de politiek kennelijk onacceptabele com
binatie." 

Men gaat er maar al te gemakkelijk 
van uit dat VVD-ers keiharde lieden 
ZIJD, zelfverzekerd en onkwetsbaar. 
Niets is minder waar. De voorzitster 
van de VVD vertelde hoe zijzelf en de 
trouwe VVD-ers geschokt waren ge
weest over de taal, gesproken op de 
partijraad van de KVP kort na de ver
kiezingen. Zij, de KVP-ers, regeerden 
met een korte onderbreking van het ka
binet-Cals vanaf 1959 met ons; vele zeer 
vooruitstrevende maatregelen we1·den 
met ons genomen, veel werd er op so
ciaal gebied verwezenlijkt, maar als 
men het KVP-kader over ons hoort 
spreken, dan lijkt het of wij schooiers 
zijn, waarmee in ieder geval niet meer 
te werken valt. Dit heeft ons diep in de 
ziel getroffen. De KVP weet zelf maar 
al te goed dat dit alles niet waar is en 
enquêtes spreken een nog veel duidelij
ker taal. Daaruit blijkt dat de taal van 
het partijkader niet wordt gesproken 
door de achterban. Dat is de tragiek 
van zeer vele partijen: dat voorhoede en 
achterban niet meer dezelfde taal spre
ken. Anctriessen en Aantjes zijn de ge
vangenen van hun partijkader. Het ver
heugde de VVD-voorzitster dat uit het 
onderzoek naar de kiezer van 1972 ge
bleken is dat bij de VVD het partijka
der het meest representatief is voor de 
achterban. Daar hoeven wij ons niet...op 
te beroemen. Het ·verklaart wel waarom 
het politiek handelen van Hans Wiegel 
en zijn fractie inderdaad gedragen 
wordt door de partij_ en door de kie
zers. 

Naast andere redenen is deze herken
bare homogeniteit een reden geweest 
voor vele kiezers bij 'ons te komen. Poli
tici worden niet gekozen om met elkaar 
te kibbelen, maar om een regering te 
vormen. ledere kiezer weet dat zijn par
tij geen 76 zetels haalt en iedere kiezer 
verwacht dat er een regering gevormd 
zal worden. Wat de laatste maanden is 
gebeurd is een afschuwelijke afbraak 
van het aanzien van de parlementaire 
democratie. Wat Burger heeft gedaan 
zou ik willen noemen, aldus mevr. Van 
Someren, "het oneigenlijk gebruik" van 
een formatieopdracht: meer dan twee 
maanden heeft hij de zaak opgehouden. 
Van Andriessen zelf hebben we gehoord 
dat er helemaal niet onderhandeld is. 
Waarom dan die lange duur? Dit is niet 
goed voor het land. Velen hebben mij 
gevraagd: "Kan dit nu zomaar?" Vol
gens de Grondwet is er geen bezwaar 
maar de vraag rijst of er geen wettelij
ke spelregels voor een formatie ge
maakt dienen te worden. Wij kennen 
wel een maximale termijn voor het sa
mengaan van het Kamerlidmaatschap 
en het ministerschap; waarom dan geen 
maximale termijn voor een formateur? 
Het zou interessant zijn indien dit on
derzocht werd. Wat nu is gebeurd, mag 
nooit meer gebeuren. 

Een andere oorzaak is de onverzoen
lijkheid der partijen. De kiezers willen 
dat wij met elkaar praten. Zij zijn het 
gekibbel beu. Wij zeggen eerlijk dat wij 
niet met de PvdA kunnen regeren om
dat onze programma's te veel verschil
len, maar wij wensen niet anderen te 
etiketteren. Een politiek pacifisme ten 
opzichte van de ander zou de kiezer 
deugd doen. In dit verband prees 
spreekster de houding van mensen als 
Berger en partijvoorzitter De Brauw 
van DS'70 en noemde zij de uitlatingen 
van Drees onnodig kwetsend en vijandig 
jegens de VVD. De VVD denkt heel wat 
gunstiger over DS'70 dan de heer Drees 
over ons. Aan dit soort polarisaties heb
ben wij niets. 

Kentering 
Wanhoopt niet, er is een kentering: 

geen weg terug naar schijnheiligheid, 
conservatisme en Victoriaanse stijl, 
maar een weg terug van de verbeelding 
naar de wereld van deze tijd, naar de 
vrijheid van de jongeren, het non-con
formisme, de openheid van nu. Modieuze 

De voorzitter van de VVD-afdeling Assen bood mevrouw Van Someren een 
fors beeld aan van de beroemde Bartje, ter plaatsing in het Thorbecke-huis als 
goede herinnering aan het congres in de Drentse hoofdstad. 

ontsporingen in denken en gedrag ver
minderen. Kranteberichten zeggen 
vaak meer dan commentaren. Ik noem 
U: het druggebruik neemt af, het verzet 
tegen het dwangmatige groepsdenken 
aan de universiteiten is begonnen, het 
geval van prof. Daudt en de zijnen wijst 
in deze richting. Steeds meer studenten 
onttrekken zich naar spreeksters indruk 
aan de terreur der minderheden, de pers 
is het terecht zat. Werkende jongeren 
denken veel rationeler over hun vor
mingswerk dan agitatoren. vermoedelijk 
prettig vinden. Leest Vrij Nederland 
van 7 april. 

Het was de laatste jaren steeds meer 
tot het mode-denken gaan behoren om 
het verzet van een minderheid tegen een 
door de meerderheid genomen besluit te 
wettigen door zo'n besluit als .,structu
reel geweld" te bestempelen. Het verzet 
ertegen, of dit nu sabotage of een bezet
ting is, of het verhinderen van anderen 
door te werken, krijgt dan' een heroïsch 
tintje, maar op deze wijze ontkent men 
het wezen van de democratie, waarbij 
een meerderheid het bij een stemming 
wint. Waarom zouden wij, zo doorden
kend, niet eens een NOS-studio 'gaan 
bezetten; mij dunkt dat een verhaal 
over structureel geweld het dan aardig 
zou doen. Nog veel mooier zou het zijn 
als ik samen met het Kamerlid Van 
Dijk een kabel bij de zender zou door
snijden. Wat wij met jaren debatteren 
niet hebben bereikt zou in één klap ge
bet:.rd zijn : alle onwelgevallige omroe
pen "plat", zoals dat heet in het vakjar
gon der activisten. Wanneer dit hande
len eenmaal geaccepteerd wordt kan al
les en kan op den duur een niet-demo
cratische tegenkracht de enige oplossing 
lijken in de ogen van lieden die democra
tisch niet sterk in de schoenen staan .of 
die domweg het gezanik beu zijn. Het 
gaat hier om het hoogste goed dat wij 
als Nederlanders hebben. 

De pers begint meer en meer ip. kriti
sche zin over dergelijke agitatie te 
schrijven. Iedere mode gaat 'vOqrbij, ook 
de meest slechte, maar we mogen . als 
partij deze ontwikkeling best eeri hand
je helpen. Het is zelfs onze plicht. De-

mocratie en vrijheid staan bij ons voor
op. Er bestaat namelijk geen vrijheid 
zonder democratie. 

Eerlijkheidshalve moet toegegeven 
worden dat wat ik hier ontsporingen 
noem met echt socialisme niets uit
staande heeft. Men verwarre dit niet. 
Maar ook het socialisme zal de weerslag 
ondervinden van de hier gesignaleerde 
ontwikkeling. Het zal voor een Den Uyl 
gemakkelijker worden zich te verzetten 
tegen: de waan van de dag, iets dat hij 
eerder had moeten doen, maar wat de 
arme man nu eenmaal niet kon. Het 
socialisme van de verbeelding zal op de 
vlucht gaan voor het socialisme van de 
werkelijkheid, zoals iedere droom, ook 
de meest boosaardige, vervluchtigt als 
de zon opgaat. De mens droomt, dat is 
bewezen, het meest intens vlak voor het 
ontwaken. Wij staan voor dat ontwa
ken, al betekent dat in de tijd gemeten 
.misschien nog een periode van jaren. 

Toekomst 
Aansluitend en aanhakend aan wat zij 

zei bij het 25-jarig bestaan van de VVD 
voorspelde mevr. Van Someren een op
splitsing van de socialistische partijen, 
een verkleinen - niet verdwijnen -
van de confessionele partijen, vervol
gens een versterking van deze partijen, 
wanneer het homogene middenpartijen 
zijn geworden. Als een dergelijke schif
ting zich zal hebben voltrokken, dan 
zijn net als in Duitsland en België ande
re combinaties mogelijk geworden. Dit 
is geen bellenblazerij, maar een reke
ning houden met genoemde kentering en 
met de mens zelf, met de echte mens, 
die geen liederlijke materialist is, maar 
die w,el - zoals uit een in de Volks
krant dezer dagen gepubliceerde enquê
te bleek - zich een werkelijk goed be
staan met een eigen huis en een geluk
kig gezin wenst. Sinds koning David is 
de mens zo geweest. Politiek is bezig 
zijn voor deze mens, bezig zijn voor de 
zwakken, maar daarom degenen die op 
eigen benen kunnen staan niet vertrap
pen. Men behoeft niet eens aan politiek 
denken te beginnen als men geen begrip 
heeft voor deze mens. 
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"Ons land naar de ondergang" 

Rede van de heer H. van Riel, 
voorzitter van de VVD-fractie 
in de Eerste Kamer, uitge
sproken tijdens de algemene 
vergadering van de VVD te 
Assen. 

Mijn opinie is .. 
• Ledenwerving 

Tijdens de algemene jaarvergadering 
te Assen vernam ik van de voorzitter 
van de Afdeling Papendrecht dat men 
daar door het plaatsen van enkele klei
ne advertenties in de plaatselijke pers 
een opmerkelijk succes met het boeken 
van nieuwe leden heeft behaald. Ruim 
22 pct. ledenwinst (van 59 naar 72)! 

Het lijkt mij van niet te onderschat
ten belang dat ook andere afdelingen -
de financiële perikelen ten spijt - dit 
proberen. De noodzaak tot het verster
ken van de VVD blijft vanzelfsprekend 
duidelijk bestaan, ook al zou de VVD nu 
m de oppositie moeten. 

Als de financiën plaatselijk uitgeput 
zijn, is er altijd wel iets te organiseren 
om daaraan een mouw te passen, zoals 
een verloting of iets dergelijks tijdens 
een (feestelijke) bijeenkomst. 

Dit heeft met name de Afdeling 
Noordoostpolder op haar feestelijke bij
eenkomst van 16.2.1972 in Ens met suc
ces toegepast. Ik ben benieuwd of andere 
(bestuurs-)leden in ons orgaan met nog 
meer (en zo mogelijk betere) suggesties 
voor de dag zullen komen. 

A. VAN GELDER, BANT (NOP) 

Opvallend is bij hoeveel van de gestel
de vragen eigenlijk een politieke achter
grond speelt. Juist ook bij die vragen 
die een strikt wetenschappelijk karak
ter schenen te hebben. Ik zal mij tot 
enkele hoofdpunten bepalen: de kwestie 
van de sel~:ctieve investeringen, het 
ruimtelijk beleid en in dezelfde samen
hang de inflatie. Want tussen die twee 
dingen bestaat een bijzonder nauwe sa
menhang. Men kan ze zelfs helemaal 
niet los van elkaar zien. 

De ruimtelijke ordening, de milieuhy
giène etc. worden allemaal getrokken in 
het vlak van partijpolitieke propaganda, 
terwijl het hier gaat om het vinden van 
zakelijke oplossingen die voor Neder
land van het allergrootste belang zijn. 
U kunt daar zelfs bijhalen het nivelle
ringsstreven dat zich op het ogenblik 
afspeelt. Men wenst maximale oplossin
gen. Men wenst een in zijn totaliteit op 
de meest aangename wijoo geordend 
land. Men wenst een milieu, zoals men 
nergens in industrielanden kent, ook 
niet in socialistische industrielanden. 
Men wenst tegelijkertijd de voorwaar
den, waaronder de produktie plaats 
heeft, steeds ongunstiger te maken. 
• Dat de eigenlijke basis van de inflatie 
is een opzwellen van bestedingen in de 
overheidssfeer, kunt u in het rapport 
van de OEIC lezen, een buitengewoon 
belangrijk stuk waarin u tot in de fijn
ste details geanalyseerd vindt wat de 
oorzaak is van de misère die zich in 
Nederland op het ogenblik afspeelt en in 
versterkte mate gaat afspelen. 

Wat men niet begrijpen wil is dat wij 
op een doodlopende weg zijn. Van jaar 
tot jaar kan er nog iets van de midden
groepen worden afgeknabbeld, kan de 
belasting nog iets verhoogd worden. 
Maar het gaat om kleine marges, lang
zamerhand. Wij zijn bijna aan het punt 
toe .dat ingrijpende maatregelen geno
men zullen worden t.a.v. het inkomen 
van de lager bezoldigden. Dat kM, het 
gebeurt in China elke dag in de hoogste 
mate en het gebeurt ook in de Oosteuro
pese landen. Maar het kan nooit onder 
een democratisch systeem. U krijgt de 
bevolking onder geen enkele omstandig
heid ertoe· in haar totaliteit die offers te 
brengen, die tot het bereiken van een 
perfectionistische samenleving in een 
politiek aantrekkelijke termijn. kunnen 
leiden. Dat gaat niet zonder politieke 
dwangsystemen. Zolang men alleen· 20, 
25, 30 procent van de bevolking aantast 
is zoiets denkbaar. Maar wat nu gaat 
gebeuren is dat grote groepen van de 
niet hoge werknemers zullen gaan in
zien dat wij bezig zijn het consumptie
peil van onze bevolkil'.g te drukken be
neden dat van alle Westeuropese landen, 
om van de Verenigde Staten maar hele
maal niet te spreken. Dat kunt u in dit 

rapport .al uiteengezet vinden. De ver
teerbare inkomsten per gezin -- en daar 
gaat het de meeste mensen om, daar 
gaat het ook de liberalen om - dalen 
op het ogenblik van jaar tot jaar in 
verhouding tot de omgeving waarin wij 
in West-Europa leven. Dat is het beslis
sende feit, dat is ook het eerste grens
gevecht dat zich zal afspelen in de mo
bilisatie voor de volgende verkiezingen. 
Laat men dat heel goed onthouden. 

Roofstaat 
Herinnert u zich het woord van een 

meneer, een groot man, die maar ten 
dele liberaal was, de schrijver Multatu
li? Die heeft, nu honderd jaar geleden, 
gezegd: "Er ligt een roofstaat tussen de 
Eems en de Schelde." Wanneer u een 
kabinet Den Uyl in Nederland krijgt, 
dar. zullen wij dat aan den lijve onder
vinden, en daarna zal praktisch de hele 
bevolking het ondervinden. Roofstaten, 
ook in deze zin, zijn in een democra
tisch-politiek stelsel nauwelijks op den 
duur draagbaar. Waar gaat het immers 
bij de inflatie om? 

Elk jaar wordt gekocht een bepaalde 
politieke steun binnen het raam van de 
confessionele partijen, want het is het 
politiJeke zwak dat de eigenlij'ke achter
grond is van wat zfch in Nederland af
speelt. Er moeten elke keer compromis
sen worden gemaakt tussen midden
groepen en niet-middengroepen, binnen· 
het kader van één partij. Het resultaat 
daarvan is dat er beloften moeten wor
den gedaan. En dat die beloften tot op 
zekere hoogte moeten worden waarge
maakt. Wanneer dan de totale op
brengst van de belastingen niet voldoen
de is, zijn er indirecte wegen via inflatie 
om aan de wensen van de bevolking te 
voldoen. 

Laat u niets wijs maken. Het feit, dat 
de staat en de lagere publiekrechtelijke 
lichamen in Nederland op zo'n makke
lijke wijze in hun financiering kunnen 
voorzien, is uitsluitend het gevolg van 
het invoeren van middelen uit het bui
tenland via een heel ingewikkeld =
plex van monetair-technische overwe
gingen, verwachtingen omtrent het ver
loop van termijnkoersen etc. Dat kan 
V8Jl de ene dag op de andere aflopen en 
dan zullen wij merken hoe groot het 
structurele besparingstekort binnen Ne
derland is. Dan komt de inflatie ook 
niet langer tot stand via allerlei indirec
te wegen. Dan zal duidelijk aantoonbaar 
worden dat het de overheid ten dele is 
die de inflatie maakt, wat op oot ogen
blik in technische zin volstrekt niet het 
geval is. De staatsoverheid voert eerder 
een deflatoir beleid. De moeilijkheden 
liggen bij de lagere publiekrechtelijke 
lichamen, speciaal de grote gemeen

ten. 

Direct na de verkiezingen van 29 november is de VVD begonnen, inhakend op het 
grote verkiezings-succes, met een ledenwerfcampagne. Het resultaat is dat de partij 
thans (d.w.z. ten tijde van de algemene ledenvergadering) 43.939 leden telt. Sinds de 
verkiezingen kwamen er 4708 nieuwe leden bij. 

Met het werven van leden moet men natuurlijk nooit ophouden. De groei zit er 
duidelijk in. Aan de andere kant kan een doelgerichte campagne niet eindeloos 
duren. Bij het begin van de actie was vastgesteld dat de balans op de algemene 
ledenvergadering opgemaakt zou worden. 

De afdeling die verhoudingsgewijs de meeste nieuwe leden won, is Heemskerk. 
Deze afdeling groeide met 100 procent, verdubbelde dus met andere woorden! Als 
"prijs" voor de "wedstrijd" kreeg de afdeling van het hoofdbestuur een gedateerde 
voorzittershamer. 

In het "individuele klassement" viel de eer te beurt aan mevrouw Kombrink uit 
Hoogeveen, die een koffiezet-apparaat ontving (zie foto) en aan de heer Fey uit 
Herkenbosch (in het zuiden, ons grote wingewest, zoals mevrouw Van Someren zei), 
die een Beethoven-plaat kreeg. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Inkomsten en uitgaven. Het gaat niet 
alleen daarom. JJr wordt geleend op al
lerlei manieren. Er wordt ontzaglijk ge
leend ten bate van de woningvoorzie
nlng. Een normaal feilt op het ogenblik 
toen er een acuut woningtekort over de 
hele lijn in Nederland was. Met nadruk: 
over de hele lijn. 

Er is op het ogenblik een woningte
kort voor bepaalde groepen, die te lage 
inkomens hebben. Vandaar dat wij het 
systeem van de individuele subsidiëring 
voorstaan. Maar u kunt overal verspreid 
in de l:inkse pers - of u nu naar de 
Volkskrant kijkt of naar een ander blad 
- zien dat wat men wenst niet indivi
duele subsidiëring is. Wat men wenst is: 
het beschikbaar stellen van behoorlijke 
woningen voor een nominaal bedrag. 
Het is duideHjk welk een beslag op het 
totaal van de nationale besparingen dit 
leggen gaat. En dat wenst men dan te 
combineren met vormen van ruimtelijke 
ordening, die op ZJichzelf zeker niet on
aantrekkelijk zijn, maar die wederom 
aan miljarden beslag op de nationale 
besparingen zullen leggen. Zulks in een 
gemeenschap die onder minder gunstige 
voorwaarden begint te produceren. 

Kracht 
Wat is de kracht van Nederland? 

Niet bezit van mineralen. Ook niet het 
bezit van een uitgebreid corps, zoals in 
Wallonië en Duitsland, van door de 
eeuwen heen geschoolde families van in
dustrie-arbeiders, gewend aan hoog 
kwaliteitswerk. Dat moet hier allemaal 
nog gevormd worden, ook al zijn daar 
al grote resultaten mee bereikt. Ons 
voordeel was juist de concentratie van 
de industrie, van het meest rendabele 
gedeelte van onze industrie, in het wes
ten van het land, waar wij onze ver
keersl.iigging hebben. Het belangrijkste 
Nederl8Jldse -actief: onze verkeerslig
ging naar buiten. 

En in de tweede plaats ook de kort
heid van de transportwegen. De kort
heid voo de transportweg van Rotter
dam, in de hoge mate, van Amsterdam, 
in iets bescheidener mrute, naar de 
plaatsen waar het produkt verwerkt 
wordt. Het is niet voor niets dat histo
risch gesproken in de 18de eeuw om de 
haven van Londen heen die eindeloze 
aantallen secundaire verwerkende in
dustrieën zijn ontstaan. Het meest on
gunstige verschijnsel voor A:m.sterdam 
is niet dat de haven als overslaghaven 
voor massagoederen langzamerhand 
minder belangrijk is geworden. Het fa
tale verschijnsel voor Amsterdam is het 
verdwijnen van de afgeleide industrieën. 
Het verdwijnen van de grote oonfectie
be_drijven etc. die natuurlijkerwijs in 
Amsterdam thuishoren. l;>at vergeet 
men aldoor maar weer. Er vindt een 
uithollingsproces in Nederlamd plaats. 
Het opvangen van dat uithollingsproces 
zal op zichzelf miljarden gaan kosten. 
Dat wil men dan bereiken op een ogen
blik dat men door een politiek klimaat 
- meer misschien nog dan door recht
streekse maatregelen -- de ondernemers 
het verbUjven in West-Nederland on
aangenaam maken gaat. 

Een ondernemer is een rationeel mens. 
Hij trekt zich misschien weinig aan van 
wat er gezegd wordt. Maar een onder
nemer heeft vele medewerkers. En hij is 
volstrekt niet meer de rijke man, de 
harde kapitalist, die zelf naar boven ge
klommen is door extreme zuinigheid en 
door relatieve onverschilligheid t.o.v. 
zijn medemensen. De tegenwoordige on
dernemer onderscheidt zich nauwelijks 
anders dan door buitengewone ijver, een 
zeker combinatievermogen en een re
delijke mate van verstand, van zijn om
geving. Dergelijke mensen zijn wel de
gelijk gevoelilg. Wanneer er aldoor maar 
gezegd wordt: "we zien je eigenlijk lie
ver niet", "je bent een milieuvervuiler", 
"we mogen je niet, ga maar ergens an
ders naar toe", wanneer aldoor maar 
gesuggereerd wordt dat ze onpopulaire, 
weinig aantrekkelijke figuren zijn, dan 
blijven die ondernemers uiteindelijk ook 
wel weg. Los van allerlei economische 
omstandigheden. Dit is een van de geva
ren, die ons bedreigen en ons in sterke 
mate zullen gaan bedreigen. 

De hele kwestie van de selectieve in
vesteringsiheffing. Natuurlijk moet de 
overheid maatregelen blijven kunnen 
nemen om, wanneer er in bepaalde ge
deelten van het land een teveel is aan 
zeikere industrietypen, het wat aantrek
kelijker te maken voor de industrlie zich 
evgens anders te vestigen. Daarv001r is 
een zeker subsidiebeleid; bepaalde vor
men V8Jl investeringsaftrek bij de belas-
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Samenstelling hoofdbestuur 

Het hoofdbestuur van de VVD is, na de mutaties die ter algemene vergade
ring in Assen plaats hadden,,thans als volgt samengesteld: 
VOORZITTER: 
mevrouw H. van Someren-Downer, van Somerenweg 52, Rotterdam. 
ONDER-VOORZITTER: 
m.r. H. P. Talsma, Holleweg 4, Epse-6514. Tel. 05759-2099 H I 070-635780 K. 
ALGEMEEN SECRETARIS: 
mr. F. Korthals Altes, Waldeck Pyrmontlaan 4, Rotterdam. Tel. 010-135057. 
Po~thu~ 1110, Rotterdam. Tel. 010-148444 K. 
PENNINGMEESTER: 
A. W. J. Caron, Vijverweg 11, Wassenaar. Tel. 01751-9348 H I 010-364422 K. 
SECRETARISSEN: 
dr. R. W. de Korte, Roland Holstlaan 41, Reeuwijk. Tel. 01829-2931 H I 
01820-12000 K. 
F. Lauxstermann, van Boshuizenstraat 423, Amsterdam. Tel. 020-443089 H. 
P. Ch. Vogely, Villa ,.Peckedam", Goorseweg 30, Diepenheim. Tel. 05475-
446 H. 
RIJKSKIESKRING 'S-HERTOGENBOSCH: 
ir. T. Thalhammer, De Lathyrus 24, Valkenswaard. (corr.-adres: Postbus 39, 
Valkenswaard). Tel. 04902-4787 H 1 040-742085 K. 
RIJKSKIESKRING TII.BURG: 
ir. R. H. Pegel, Hoge Akker 3, Ulvenhout. Tel. 01614-2482 H I 01600-22081 K. 
RIJKSKIESKRING ARNHEM: 
J. C. Nieland, Mignonpad 38, Amersfoort. Tel. 03490-20189 H I 03490-14444 K. 
RIJKSKIESKRING NIJMEGEN: 
drs. B. U. Haagsma, L. de Colignystraat 4, Doetinchem. Tel. 08340-25405 H. 
RIJKSKIESKRING ROTTERDAM: 
Ir. J. M. van Rossem, A. van 's-Gravesandestraat 176, Rotterdam-3014. Tel. 
010-204112 H I 010-114500 K. 
RIJKSKIESKRING 's-GRAVENHAGE: 
drs. A. van Boven, van Diepenburchstraat, 's-Gravenhage. Tel. 070-246582 H. 
RIJKSKIESKRING LEIDEN: 
mevrouw drs. N. Rempt-Halmmans de Jongh, Backershaegenlaan 26, Was
senaar. Tel. 01751-5309 H. 
RIJKSKIESKRING DORDRECHT: 
Sch. Overwater, Nieuwestraat 39, Strijen. Tel. 01854-1442 H. 
RIJKSKIESKRING AMSTERDAM: 
mr. J. M. Bast, Kleine Houtweg 145, Haarlem. Tel. 023-289970 HIK. 
RIJKSKIESKRING DEN HELDER: 
G. E. Ris, Noorder V~iverlaan 1, Schagen. Tel. 02240-2753 fÎ. 
RIJKSKIESKRING HAARLEM: 
J. M. Hoffmann, Welschapstraat 7, Badhoevedorp. Tel. 02968-5548 H I 020-
170878 K. 
RIJKSKIESKRING MIDDELBURG: 
mevrouw M. A. van den Boogert-Selhorst, Korte Delft 12, Middelburg. Tel. 
01180-2789 H. 
RIJKSKIESKRING UTRECHT: 
drs. z. W. van Wulfften Palthe, Jacob van Lenneplaan 10, Baarn. Tel. 02154-
3955 H. 
RIJKSKIESKRING LEEUWARDEN: 
drs. J. H. van Ulzen, Over de Vaart 86, Leeuwarden-Goutum. Tel. 05100-29196 
H. 
RIJKSKIESKRING ZWOLLE: 
P. Muntendam, Zwolseweg 169, Deventer. Tel. 05700-17553 H. 
RIJKSKIESKRING GRONINGEN: 
J. H. G. Goeman Borgesius, Hofstraat 61, Aduard. Tel. 05903-221 H I 
05903-200 Rdhs. 
RIJKSKIESKRING ASSEN: 
A. J. Evenhuis, Zulderlaan 135, Meppel. Tel. 05220-54120 H. 
RIJKSKIESKRING MAASTRICHT: 
drs. F. M. Fey, Julianalaan 1, Melick. Tel. 04752-1516 H. 
STICHTING ORGANISATIE VROUWEN IN DE VVD: 
mevrouw M. N.W. Dettmeijer-Labberton, van Mojalenlaan 14, 's-Gravenhage. 
Tel. 070-24-1905 H. 
mevrouw J. P. Hansen-van der Linden, Markeweg 3, Emmen. Tel. 05910-
12315 H. 
Voorts hebben ingevolge artikel 23, lid 6, van het huishoudelijk reglement 
zitting met adviserende stem in het dagelijks en hoofdbestuur: 
DE VOORZITTER VAN DE EERSTE KAMERFRACTIE: 
mr. H. van Riel, ,.Duinwyck", flat no. 3, van Alkemadelaan 350, 's-Graven
hage. Tel. 070-244910 H I 070-264111 K. 
DE VOORZITTERVAN DE TWEEDE KAMERFRACTIE: 
H. Wiegel, voorlopig pla Binnenhof la, 's-Gravenhage. Tel. O'i0-614911 K. 
of zij, die hen vervangen. 

tingen etc. bestaan al jaren. Maar zoals 
de ontwikkeling nu juist van het laatste 
jaar geweest is, lijkt een maatregel 
zoals de investeringsbelasting t.o.v. het 
westen nauwelijks verantwoord meer, 
om niet te zeggen: bijna niet verant
woord. De zaak moet nog behandeld 
worden. Maar ik wil dit toch reeds stel
len: er is niet zo heel veel meer in het 
westen wat wij uit een nationaal oog
punt missen kunnen. Die selectieve in
vesteringsheffing geldt ook voor bedrij
ven, die nauwelijks extra kosten voor de 
gemeenschap met zich meebrengen. Dat 
is een van de allerbelangrijkste pun-
ten. · 

Ruimtelijke ordening 
Ruimtelijke ordening. Wij zetten dat 

op een ultra-kostbare wijze op. Blijken 
zal dat dit niet vol te houden is. Wij 
zullen vormen van ruimtelijke ordening 
moeten kiezen, die zich aan gaan sluiten 
bij bestaande verbindingssystemen. Wij 
zul!' ,n niet bij voorkeur vormen van 
ruirntelijke ordening moeten kiezen die 
van onze nationale investeringen eisen 
dat wij totaal nieuwe steden gaan op
zett~n langs totaal nieuwe verbindings
wegen. 

Wij kunnen er ook vanuit gaan dat 
tot de weinige dingen, die werkelijk de 

ontwikkeling in de wereld beheersen, 
behoort de bevolklngsontwikkeling. Uit
eindelijk bepalen bevolkingagrootten 
waar de gewichten in de wereld liggen. 
China zal over 40, 50 jaar zeker een 
totaal andere plaats in de wereld inne
men dan nu. Hetzelfde geldt voor een 
land als Brazilië. Het is de pil, die in 
veel hogere mate wezenlijk de geschie
denis van Nederland bepaalt dan wat 
zich op het ogenblik rondom de forma
tie-Burger of de informatie van Van 
Agt en Albcda afspeelt. 

Alle gepraat over ruimtelijke orde
ning, toen men nog uitging van 20 of 18 
miljoen Nederlanders, is op het ogenblik 
een steriel, praktisch steriel, weten
schappelijk denken geworden. We heb
ben te maken met een Nederland dat 
niet zo heel veel meer Nederlanders telt 
als heden het geval is. En een Neder
land dat er slecht voor gaat staan, door 
allerlei oorzaken. Daar behoort een 
ruimtelijk beleid zich op te richten. 

Ik ben ook voor perfectionisme, in 
mijn eigen huishouden. Maar ik ben al
leen voor perfectionisme dat ik betalen 
kan. Daar hebben wij veel te weinig 
rekening mee gehouden. Wij theoretise
ren rusttg weg zonder economische uit
gangspunten aan het planologische be
leid ten grondslag te leggen. Dit alles is 
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In het zonnetje 

Vijfentwintig jaar heeft zij zwijgend achter de hoofdbestuurstafel gezeten 
bij alle partijcongressen. Mejuffrouw mr. M. M. F. van Everdingen, secreta
resse van het hoofdbestuur, de organisatorische spil van'het partij-apparaat. 
Met grote nauwgezetheid heeft zij al die jaren zich van haar taak gekweten. 
Zij zag voorzitters komen en gaan, maakte kennis met oneindig veel bestuur
ders in alle geledingen van de partij. Steeds bleef zij bescheiden op de achter
grond. Zij zal er misschien tegen op gezien hebben nu eens voor één keer in tiet 
zonnetje gezet te worden. Maar het was méér dan verdiend. Ter gelegenheid 
van haar jubileum werd zij hartelijk toegesproken door mevrouw Van 
Someren, die haar ten overstaan van de algemene vergadering een zo getrouw 
mogelijke kopie aanbood van de gouden vulpen van Oud, voor wie mej. Van 
Everdingen altijd een zeer grote bewondering heeft gehad. Mevrouw Van 
Someren dankte haar voor het vele werk dat zij al die jaren heeft verzet. 

Namens de Vereniging van Staten- en Raadsleden van de VVD bracht ook 
mevrouw Schlemper hulde aan mej. Van Everdingen, die deze vereniging 
steeds met raad en daad terzijde heeft gestaan. Zij bood een zilveren siga
rettendoos aan. 

Eerder op de dag had het personeel van het algemeen secretariaat in een 
besloten bijeenkomst een tafelaansteker geschonken. In haar dankwoord zei 
mej. Van Everdingen dat haar werk haar vooral geboeid heeft door de zeer 
vele contacten met allerlei mensen. Een van de leukste dingen heeft zij ge
vonden dat zij, weliswaar onder supervisie van het hoofdbestuur maar toch 
met een grote mate van zelfstandigheid, het nieuwe pand van het algemeen 
secretariaat (het Thorbecke-huis) heeft mogen inrichten. Zij nodigde iedereen 
uit eens te komen kijken naar dit huis van de VVD, dat dank zij de bijdragen 
van zeer velen tot stand kon komen. 

bijzonder ernstig. Men heeft er niets 
aan inflatie aan de orde te stellen of te 
beloven dat men aan de inflatie een eind 
maken zal. Men kan kleine dingen doen. 
Maar de inflatie is op het ogenblik ip.ge
bouwd in ons politieke bestel. Omdat er 
geen weerstanden zijn tegen de eisen 
die iedere groep op zijn beurt stelt, door 
het feit dat er altijd maar weer iets 
gegeven moet worden aan iedereen die 
daarom vraagt. En omdat er maar een 
of een paar partijen in Nederland zijn 
- ik reken dan de ultra-orthodoxie bij 
ons, voor een groot gedeelte ook DS'70 
- die regelmatig en dikwijls op een 
onplezierige manier ook eens .,nee" dur
ven te zeggen, en zich veroorloven kun
nen om "nee" te zeggen. Dit laatste is 
het gevolg van het sociaal-homogene 
karakter van onze partij. Laat ons dat 
liever ook niet vergeten. Wat de heer 
Fransen (ter vergadering - red.) gezegd 
heeft over het collegegeld, was mij uit 
het hart gegrepen. Ik vind het een af
grijselijke zaak, dat geduld wordt dat 
aantallen de \vet duidelijk schendende 
jongelieden op het ogenblik de kans 
krijgen om zich aan gemeenschapsgeld 
te vergrijpen. Begrijpt men dan niet dat 
het dulden van verret tegen de wet door 
aanstaande academici een van de meest 
ontbindende factoren b1nnen de parle
mentai:re democratie is waarmee wij ge-

confronteerd worden ? Men praat. Be
grijpt men niet wat het voor de econo
mische toekomst van de werknemers in 
Nederland betekent wanneer ik in ver
schillende kranten met enthousiasme 
vermeld zie hoe vindingrijk de werkne
mers, de georganiseerde werknemers. 
bij een deel van de ondernemingen is ? 
,.U gaat van de kantine gebruik maken. 
terwijl u dat nooit doet. Daardoor raken 
de liften overbezet en daardoor loopt de 
boel in de war.'' Stelt u zich eens even 
voor dat zoiets in de Sowjet-Unie of in 
Oost-Duitsland gebeurde. En stelt u zich 
de repercussLes in die landen voor. Bij 
ons voert men het land duidelijk naar 
de ondergang toe. Niet door polarisatie, 
maar door halve polarisaties op allerlei 
punten. De werkgever die niet toegeeft, 
weigert te onderhandelen. Dat is een 
soort woordkeus waar wij van dag tot 
dag mee worden vergiftigd, en waarmee 
wij zelf op den duur ook zullen kunnen 
worden vergiftigd. Het toegeven aan het 
kwaad wordt tot de mode in deze ge
meenschap en geschiktheid op punten 
die die staat en die samenleving bedrij
ven wordt een deugd op zichzelf. Dat is 
het eigenlijke gevaar. Veel meer dan 
het georganiseerde socialisme binnen 
Nederland. Als er maar werkelijke te
genkrachten opgeroepen werden in dit 
land. 
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Oeververbinding Westersehelde 

3 MEI 
H. J. L. Vonhoff (staatssecretaris van 

C.R.M.) spreekt voor de afdeling 
's-Hertogenbosch over algemene poli
tiek. Aanvang 20.15 uur, Eurohotel, 
Hinthamerstraat 63. 

7 MEI 
De heer Van Aardenne (lid voor de 

VVD van de Tweede Kamer) spreekt 
voor de afdeling Waalwijk in hotel 
Moonen, aanvang 20.00 uur. Onderwerp: 
Inkomenspolitiek nu en in de toekomst. 

Mevrouw drs. N. Smit-Kroes (lid der 
Tweede Kamer) spreekt voor de afde
ling Oosterhout over onderwijs. 21:>.15 
uur, De Warande, Bredaseweg 127. 

Drs. D. J. D. Dees (lid der Tweede 
Kamer) spreekt voor het Gem. Lyceum 
te Eindhoven (discussie met PPR) . 
20.00 uur, aula van het Lyceum. 

Àankondigingen 
lMEI 

Ir. H. W. F. C. Donkersloot (lid Pro
vinciale Staten van Gelderland) spreekt 
voor de afdeling-Nijmegen over Ruimte
lijke Ordening. 20.00 uur, hotel Metro
pole, Keizer Karelplein. 

7MEI 
Drs. D. J. D. Dees (lid den Tweede 

Kamer) spreekt voor de afdeling Apel
doorn over geactualiseerd keerpunt '72. 
20.00 uur, Orpheus. 

10 MEI 
Drs. J. F. Scherpenhuizen (lid der 

Tweede Kamer) spreekt voor de JOVD
Deventer over "De liberaal en de ruim
telijke ordening". 20.00 uur, de Keizer, 
Keizerstraat, Deventer. 

18MEI 
G. w. Keja (lid der Tweede Kamer) 

spreekt voor de afdeling Enschede. 

25 MEI 
Mevrouw drs. N. Smit-Kroes (lid der 

Tweede Kamer) spreekt voor de afde
ling Nijmegen. 20.00 uur, hotel Metropo
le, Keizer Karelplein. 

25 MEI 
Mevrouw Smit-Kroes, lid voor de 

VVD van de Tweede Kamer, spreekt te 
Nijmegen in hotel-restaurant Metropole, 
aanvang 20.00 uur. 

' 28 MEI 
· Dr. K. van Dijk (lid der Tweede Ka

mer) spreekt voor de sociale academie 
te Hengelo. 

Mr. A. Geurtsen (lid der Tweede Ka
mer) spreekt op het maandelijkse 
"Broodje VVD" van de afdeling Henge
lo. 18.00 uur, Cosa. 

Nieuw bestuur 
BUREN. De afdeling Buren van de 

VVD heeft tijdens de eerste ledenverga
dering het bestuur van de afdeling a.v. 
samengesteld: W. Kuperus, Woerdse
straat 2, Erichem, voorzitter; St. van 
der Berg, Buitenbuurt 5, Buren. pen
ningmeester; mevrouw C. Blijenber:;
Maas, "Vrije Vogel", Max. van Egmond
straat 4, Buren, secretaresse; mevrouw 
M. L. Dijs-Driessen, Julianalaan 21, Bu
ren, lid; H. T. van Veen, Hulsterstraat 
20, Buren, lid. 

De grootste wens van Zeeuws Vlaan
deren is een vaste oeververbinding over 
de Westerschelde. Zo de leden van de 
VVD-kamerfractie dat nog niet wisten, 
dan is op 2 april jl. daarover bij hen 
alle twijfel weggenomen. Diè dag bracht 
een delegatie van vijf VVD-Kamerleden 
(drs. G. M. V. van Aardenne, dr. D. J. 
D. Dees, mr. H. E. Koning, drs. J. F. 
Scherpenhuizen en ir. D. S. Tuijnman) 
een bezoek aan de verschillende Zeeuws
Vlaamse gebieden. De Zeeuwse VVD-ge
deputeerde mr. J. F. G. Schlingemann 
en enkele andere regionale vertegen
woordigers van de VVD maakten de ex
cursie mee. 

De noodzaak van de vaste oeverver
binding werd onder meer naar voren ge
bracht door de burgemeester van Axel, 
de heer M. K. van Dijke. "De acentri
sche ligging is voor Zeeuws-Vlaanderen 
een groot nadeel. Door die ligging zijn 
we geen partij voor België. We worden 
aan België uitgeleverd, als we geen na
tionale steun krijgen. Daarom is een 
vaste oeververbinding de wens die bo
venaan onze verlanglijst staat," zei 
hij. 

De roerende eensgezindheid die er on
der de Zeeuws-Vlaamse bestuurderen 
viel waar te nemen wat de vaste oever
verbinding aangaat, bleek in andere re
gionale kwesties soms ver te zoeken. De 
burgemeester van Hontenisse, mr. M. 
Somers, zag als punt twee op de 
Zeeuws-Vlaamse verlanglijst een herzie
ning van het regeringsstandpunt dat het 
Baalhoek-kanaal slechts een Belgisch 
belang is. Die mening uitte de heer So
mers mede namens zijn college van 
Hulst. Een veranderde houding ten op
zichte van het Baalhoekkanaal zo11 vol
gens beide burgemeesters moeten uit
monden in het beschikbaar stellen van 
gelden om industrievestigingen langs 
het kanaal te bevorderen. "Er moet in
dustrie langs het Baalhoekkanaal ko
men, maar om de nieuwe minister van 
verkeer en waterstaat daarvan te over
tuigen, zal een grote hoeveelheid zen
dingswerk nodig zijn," aldus de heer So
mers. Hij pleitte ook voor samenwer
king met België om tot één planologi
sche opzet voor Oost-Zeeuws-Vlaande
ren te komen. 

Somber, beeld 
De burgemeesters schilderden in het 

algemeen een somber beeld wat de per-

Steun 
de JOVD 

De JOVD is een liberale jonge
ren-organisatie .en stelt zich ten 
doel het liberalisme als politieke 
stroming kritisch te begelei.den en 
mede vorm en inhoud te geven. 
Deze vereniging van jonge libera
len heeft een eigen stijl en menta
liteit en wat nog belangrijker is, 
een eigen identiteit. Een identi
teit, die gevoed wordt door vaak 
felle principiële discussies over 
grote maatschappelijke proble
men. 

Op het VVD congres van 13 en 
14 april jl. in Assen bleek dat (}e 
verhouding JOVD-VVD uitste
kend genoemd mag worden. 
Ondanks de volstrekt onafhanke
lijl~:e positie van de JOVD richt 
zij zich bij haar kritische begelei
ding van he.; liberalisme primair 
op de grootste liberale partij in 
Nederland. Oud erkende reeds de
ze speciale functie van de JOVD, 
toen hij haar de veer in het libe
rale uurwerk noemde. Vanwege 
deze speciale relatie tussen VVD 
en JOVD wil de JOVD een beroep 
doen op hen die jonger zijn dan 
32 jaar en de liberale beginselen 
zijn toegedaan, om lid te worden, 
waardoor zij hun liberale denl•
beelden kunnen laten uitkristalli
seren. Tot hen, die geen lid willen 
of kunnen worden zegt de JOVD 
"Abonneer u op het. geheel nieuw 
opgezette blad de Driemaster, dan 
blijft u op de hoogte van wat er 
in jong-liberaal Nederland 
leeft." 

Voor alle liberalen, die de JOVD 
e_,en warm hart toedragen, treft u 
elders in dit bla(l een advertentie 
aan, waarvan u de conpon kunt 
inzenrlen naar de alg. secr. 
,JOVD, Vossenakker 3, Ede. 

speetleven voor Zeeuws-Vlaanderen aan
gaat. De Belgen bieden de industrieën 
aantrekkelijke faciliteiten. Gedeputeerde 
mr. Schlingemann: "Het klimaat voor 
industrievestigingen in België is veel 
gunstiger dan in Nederland. Hier moet 
je drie jaar wachten op papieren alvo
rens te kunnen gaan draaien. In België 
begin je gewoon en na drie jaar krijg je 
je papieren." 

Burgemeester J. C. Aschoff van Ter
neuzen sneed tegenover de Kamerleden 
onder meer het probleem van de werk
gelegenheid aan. Zeeuws Vlaanderen on
dervindt ook als werkgebied de concur· 
rentie van België. "De situatie in de 
kanaalzone is zeer zorgelijk. De invoe
ring van de investeringspremieregeling 
vind ik allernoodzakelijkst. Het is een 
begrijpelijke zaak dat de minister Zuid
Limburg en het noorden van het land 
als probleemgebieden heeft aangekruist, 
maar ook Zeeuws-Vlaanderen hoort in 
dat rijtje thuis," aldus de heer Aschoff. 
Minister Langman heeft laten weten dat 
hij in de situatie van de werkgelegen
heid in Zeeuws-Vlaanderen geen aanlei
ding ziet over te gaan tot de herinvoe
ring van een investeringspremieregeling 
voor de kanaalzone. Dit standpunt heeft 

• 

bij de Zeeuwsvlaamse bestuurderen wel
iswaar geen verrassing gewekt, maar 
toch grote teleurstelling losgemaakt. 
Burgemeester drs. W. Dusarduijn van 
Sas van Gent sprak over een uitermate 
teleurstellend standpunt. "De nood is 
ons hier tot de lippen gestegen," liet hij 
zich ontvallen. 

Het was ook burgemeester Dusarduijn 
die de problemen aansneed rond de 
grensoverschrijdende milieuvervuiling, 
waarvan het Baalhoekkanaal in ernstige 
mate te lijden heeft. Hij pleitte ervoor 
pas dan met de Belgen te onderhandelen 
over dit kanaal, als de bepalingen van 
het traktaat t.ta.v. de watervervuiling in 
het kanaal zouden worden nageleefd. De 
heer Tuijnman wees deze suggestie van 
de hand als "koehandel". "Ik vind dit 
afkeurenswaardig. Zulke zaken. moeten 
worden overgelaten aan een internatio
naal rechtsorgaan," aldus de heer Tuijn
man. 

De heer Tuijnman sprak ook over de 
kwestie van de concentratie der visserij
havens in Zeeland. Hij gaf de voorkeur 
aan een goed geoutilleerde haven voor 
de zogenaamde zuidvisserij en merkte 
op dat bij de besluitvorming niet alle 
plaatselijke gevoelens ontzien zouden 
moeten worden. · 

• 
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Tegen destructieve krachten 

Mijn 
• 
IS ... 

• Samenstelling kieslijst 
rlet artikel van de heer Offerhaus in 

Vrijheid en Democratie van 16 maart 
over de verkiesbaarheid van kandidaten 
heeft mijn volledige instemming. Het is 
mij niet geheel duidelijk hoe en door 
wie de opstelling van de kandidaten 
voor de kiezerslijst geschiedt, maar het 
komt mij voor dat de leden er weinig 
invloed op kunnen uitoefenen. Nu is het 
zeker een feit dat het hoofdbestuur be
ter dan de leden kan beoordelen wie 
competent zijn voor een eventuele zetel 
In de Tweede Kamer. Toch kan er bij 
vele kiezers een voorkeur bestaan voor 
bepaalde personen. Bij het door de heer 
Offerhaus voorgestelde systeem kunnen 
de kiezers meer invloed uitoefenen. Dat 
lijkt mij democratischer dan het huidige 
systeem. 

Ik ben het met het hoofdbestuur eens 
da:t de kiesdrempel evenals het distric
tenstelsel flagrant in strijd is met een 
werkelijk evenredige vertegenwoordi
ging. Indertijd heb ik eens de volgende 
gedachte ontwikkeld: 

Veel kiezers zullen steeds weer op 
kleine partijtjes stemmen in de hoop dat 
hun partij op den duur een grote partij 
wordt. Komt hun partij niet in de Ka
mer dan komen hun stemmen praktisch 
alleen ten goede aan de grote partijen, 
In de eerste plaats aan de PvdA. Dat is 
van vele van deze kiezers allerminst de 
bedoeling. Zou het nu niet mogelijk zijn 
dat dergelijke partijen na ledenvergade

.ringen uitmaken naar welke partij of 
partijen hun stemmen zullen gaan in
dien zij geen zetel veroveren. Ook bij 
nie.t-invoering van een kiesdrempel lijkt 
mij dit systeem billijker en heel wat 
democratischer dan het huidige. Ook 
veel juister dan lijstverbinding. De con
sequenties daarvan zijn mij nog niet ge
heel duidelijk. Een uiteenzetting in ons 
blad zou ik zeer op prijs stellen. 

J. B. VAN DER LEK, WARNSVELD. 

Een nieuwe vergelijking van de pro
gramma's, waarmee de confessionelen, 
DS'70 en de VVD de verkiezingen zijn 
ingegaan is de enige mogelijkheid te ko
men tot een kabinet, waarvan ook de 
VVD wil deel uitmaken. Voor zo'n kabi
net kan een "veranderd, verwaterd, aan
gepast en omgeturnd" Keerpunt 72 
nooit en te nimmer het uitgangspunt 
zijn. Deze "waarschuwing bij voorbaat" 
aan het adres van de (toenmalige) in
formateurs Van Agt en Albeda, liet de 
heer H. J. L. Vonhoff -~ toen nog de
missionair staatssecretaris van CRM, nu 
weer VVD-kamerlid horen op een bij· 
zondere openbare ledenvergadering die 
de afdeling Amsterdam van onze partij 
16 april in Krasnapolsky hield. 

De heer Vonhoff bleek weinig goede 
woorden te willen wijden aan de periode 
van formatie en informatie, waarin hem 
vooral het "geknoei" en de "feitelijke 
onoprechtheid" waardoor deze periode 
werd gekenmerkt, een doorn in het oog 
is geweest. Hij sprak de vrees uit dat 
velen zich teleurgesteld en verbitterd 
van de politiek zullen afwenden na· het
geen zich ten tijde van de informatiepe
riode-Ruppert en de daaropvolgende for
matieperiode-Burger heeft afgespeeld. 
De onoprechtheid begon naar zijn me
ning al bij "Ruppert-de-rups" die alleen 
maar de weg wilde bereiden voor for
mateur Burger. Of zoals de heer Vonhoff 
het formuleeerde: .,De rups moest zich 
zeer snel rood ontpoppen." 
Bedenkelijker nog vond hij het volstrek
te gebrek aan respect, waarmee de rode 
drie de confessionelen zijn tegemoet ge
treden tijdens de formatieperiode Bur
ger. ,,Democratie houdt ook onderling 
respect in. Je mag geen politiek voeren 
vanuit de volstrekte minachting voor 
degenen, met wie je geacht mag worden 
samen te Wèrken. fk geloof dat je in de 
politiek niPt :z.oetsappig hoeft te zijn, 
maar het moèt." een bedrijf zijn dat is 
gebaseerd op persoonlijke erkenning 
van tegenstander en coalitie,genoot," al
dus de heer Vonhoff. "Daarvan is hele
maal niets te Ql.erken geweest. Dit zou 
leiden tot een heel ander soort samer_
werking dan die waarvan ten tijde van 
de kabinetten ·:~llarijnen, De Jong en ook 
Biesheuvel spràke is geweest en waarin 
men niet heeft geprobeerd ten koste van 
elkaar omhoog te klimmen. Burger 
heeft de manieren van de apenrots 
geïntroduceerd." 

Dankjewel 
Volgens de heer Vonhoff willen de ro

de drie niet alleen dat de drie confessio
nelen knielen in het stof met ontbloot 
bovenlichaam, maar ook nog dankjewel 
zeggen als ze worden afgeranseld. 

Hij keerde zich fel tegen suggesties 

Financiële problemen 
van de gemeenten 

Alkmaar - De regio Noord-Kenne
roerland (afdelingen Alkmaar, Bergen, 
Langedijk, Heerhugowaard, Schermer, 
Uitgeest, Castricum, Egmond aan Zee 
en Heiloo) organiseert woensdag 2 mei 
een bijeenkomst, gewijd aan de finan
ciële problemen van de gemeenten. In
leiders zijn: wethouder G. G. van Manen 
(Alkmaar) over: "Een centrumgemeen
te in de financiële tang", wethouder 
Frank (Bergen) over: "Financiële con
sequenties door recreatie en toerisme, 
wethouder Bras (Heerhugowaard) over: 
.,Financiële aspecten bij een sterke be
volkingsgroei" en drs. G. M. V. van 
Aardenne (lid van de Tweede Kamer l 
over; .,Wat betekenen deze consequen
ties voor een Kamerlid". De bijeenkomst 
wordt gehouden in ,.Het Gulden Vlies" 
te Alkmaar en begint om 20.00 uur. 

Te huur in de SERVICE-FLAT "SPARRENHOF" te EDE 

GESTOFFEERDE RUIME 3-KAMERFLAT 
voor de duur van 2 jaren. Service-kosten incl. warme maaltijden voor 
2 personen per maand thans f 587,-; voor 1 persoon per maand thans f 517,-. 
Huur voor het appartement per maand f 150,-; huur garage (indien gewenst) 
per maand f 35,-. Bosrijke omgeving; frequente verbindingen; 7 minuten 
lopen van het station. 

Inl.: H. van Laar & A. v. d. Griendt 
makelaars In onr. goed. - Stationsweg 76 - J;;de- Tel. 08380-11000-10386 

b.g.g.l1442 

die in de dagbladen van onder meer de 
GPD is gewekt, als zou men in bepaalde 
hofkringen de formatie willen beïnvloe
den. "Een te gemakkelijk alibi voor hen 
die werkelijk verantwoordelijk zijn voor 
de machinaties en merkwaardige ont
wikkeling rond de kabinetsformatie," 
aldus de heer Vonhoff. "Het feit dat 
zulke geruchten de ronde doen, is een 
bedenkelijke zaak. Het onderstreept 
mijn stelling dat deze informatie-forma
tieperiode uiterst schadelijk is voor onze 
democratische verhoudingen.'' 

De oud-staatssecretaris onderstreepte 
dat een kabinet, waaraan de VVD zou 
meedoen de verdraagzaamheid en het 
respect voor mede- en tegenstanders 
voorop zou stellen. Hij ging verder in op 

de huidige financieel-economische pro
blemen die naar zijn mening mede ef'n 
uitvloeisel zijn van de grote maatschap
pelijke spanningen. "Er treedt in onze 
samenleving een merkbare verharding 
op. Die onverzoenlijkheid en hardheid 
zijn tekenend voor een ontwikkeling in 
onze samenleving. Structuren worden 
doorgelicht en aangetast zonder dat er 
redelijke alternatieven voor worden ge
boden," Voor een nieuw kabinet zag llij 
als een wezenlijk stuk opdracht oude 
structuren aan te pakken en aan te pas 
sen, maar zich ook te keren tegen rif's
tructieve krachten. "Een kabinet met 
eenzijdig onverdraagzame en polari~e
rende figuren moet buiten het Catsh\üs 
blijven," aldus de heer Vonhoff. 

VVD-overleg in Midden-Holland 
In Gouda is 12 april jl. het VVD-over

leg Midden-Holland van start gegaan. 
Burgemeesters, wethouders en raadsle
den van de VVD in het gebied van het 
Intergemeentelijk Overleg Orgaan Mid
den Holland namen op hun bijeenkomst 
in hotel-restaurant De Zalm het besluit 
regelmatig met elkaar samen te komen 
om op deze wijze de problemen van de 
22 gemeenten van Midden-Holland met 
elkaar te bespreken. Men vindt het van 
groot belang te horen wat er in bredere 
kring leeft rond de intergemeentelijke 
samenwerking. Aan de andere kant 
kunnen de VVD-leden van de Raad van 
Overleg informaties doorgeven over wat 
er zo al aan de orde is of kan worden 
verwacht. Voor het stimuleren van het 
bovengemeentelijke denken en de vor
.ming van grotere verbanden ziet men 
het VVD-overleg Midden-Holland als 
onontbeerlijk. 

Voor de organisatie is een Stuurgroep 
gevormd. Als voorzitter is gekozen Joh. 
D. van Dijk, gemeenteraadslid van Gou
da, tot secretaris mevrouw drs. C. J. 
Nobel-van Vuren, gedelegeerde Midden
Holland en wethouder van Lekkerkerk 

Aankondigingen 
Mr. H. van Biel (voorzitter Eerste 

Kamerfractie) spreekt voor de afdeling 
LarenjBlaricum. 20.30 uur (huishoude
lijke vergadering 20.00 uur), hotel 
Hamdorff, Laren. 

3 1.\.IEI 
G. W. Keja (lid der Tweede Kamer) 

spreekt op de oprichtingsvergadering 
van de afdeling Egmond. 20.00 uur, Het 
Rode Hert, Egmond ajd Hoef. 

10 MEI 
Drs. D. J. D. Dees (lid der Tweede 

Kamer) spreekt voor de afdeling 
Utrecht. 

14MEI 
Drs. G. M. V. van Aardenne (lid der 

Tweede Kamer) spreekt voor de staten
centrale Zaanstreek. 

Bestuursmutaties 
Delft - Tijdens de recente algemene 

ledenvergadering is het bestuur van de 
afdeling Delft als volgt samengesteld: 
ir. A. C. van Rhee, voorzitter, ir. A. J. 
Korff, secretaris, A. L. Smit, 'penning
meester, ir. K. Coevert, 2e secretaris, .J. 
van Duffelen, E. Gaiser en H. Renaud, 
leden. Het se~retariaat is gevestigd J. J. 
Slauerhofflaan 187 of postbus 443 te 
Delft. De secretaris is overdag telefo
nisch bereikbaar onder nummer 015 -
133222, toestel 7148. 

Wijk bij Duurstede -- Het afdelings
bestuur heeft hier enkele wijzigingen 
ondergaan en ziet er nu als volgt uit: 
drs. J. W. Baretta, voorzitter, J. A. R. 
Mönnink, secretaris, F. Mijnhardt, pen~ 
ningmeester en mevrouw A. H. H. Ot
ker-Harmsen en J. Huiskes, leden. Het 
secretariaat is gevestigd: Van Brede
rodestraat 24 te Wijk bij Duurstede, tel. 
03435 - 2031. 

Meerkerk - Het nieu~e bestuur van 
de afdeling heeft de volgende samenstel
ling: M. Hakkesteegt, voorzitter, C. 
Knol, vice-voorzitter, K. van de Berg, 
secretaris, J. Schrijver, penningmeester 
en mevrouw N. M. Oskam-Olieman, B. 
den Ottelander en J. Priem, leden. Het 

en tot penningmeester de heer J. Kok. 
burgemeester van Reeuwijk. 

Het contactadres zal zijn: VVD Over
leg Midden Holland, Albert Piesman
plein 50, Gouda. 

Op de eerste bijeenkomst is gesprokPn 
over de gewestvorming. Mej. drs. l. 
Günther, lid van de Provinciale Staten 
van Zuid-Holland gaf nadere informatie 
over het standpunt van de VVD-staten
fractie op het gebied van de gewcstvo:
ming. 

Mevrouw drs. C. J. Nobel-van VuK.·n 
besprak de bestuurlijke aspecten van de 
Nota Verwijdering van vaste afvalstof
fen. 

De vergaderingen van het VVD over
leg Midden-Holland zullen besloten blij
ven, daar het doel van deze vergader:n
gen geen uitstippelen van een bepaald 
beleid is, maar zuiver en alleen van in
formatieve aard om elkaars standpun
ten beter te leren kennen en begt·i.i
pen. 

In de tweede helft van mei zal h<'t 
VVD ()verleg Midden Holland opnieuw 
vergaderen. 

14MEI 
L. M. de Beer (lid der Tweede Ka

mer) spreekt voor de afdeling IJssel
stem over woningbouw. 20.00 uur, 
Sportzaal, Poortdijk 36, IJsselstein. 

H. de Crul (ondervoorzitter van de 
Belgische Liberale Partij, de PVV) 
spreekt voor de afdeling Rotterdam 
over "Welke constructieve rol kunnen ... c 
liberale partijen in Europa spelen ? " 

20.00 uur, Rijnhotel, Rotterdam. 

24 MEI 
Mevrouw drs. N. Smit-Kroes (lid det· 

Tweede Kamer) spreekt voor de regio 
Leiden over onderwijs. 20.00 uur, Rijn
landflat, Leiden. 
25 MEI 

G. W. Keja (lid der Tweede Kamer' 
spreekt voor de afdeling MaartensdiJk 
over algemene politiek. 20.00 uur, Mau
ritshoeve, Maartensdijkseweg 11 l•' 
Maartensdijk. 

secretariaat is gevestigd: Prinses Ma_ ij
keweg 7 te Meerkerk, tel. 01837 - 710. 

Zoetermeer - Het bestuur van de af
deling heeft een nieuwe samenstelling: · 
H. G. Jurriaans, voorzitter, M. Kuyper
Vlaskamp; Van der Werffstraat 18, se
cretaresse, H. P. Nieveld, penningmees
ter en drs. S. H. Bloembergen, mr. J. R. 
H. Kuyper, mevrouw C. Guicheret-Sam
son en M. Meinsma, leden. 

Nieuwkoop - De afdeling Nieuw
koopjNoorden-Nieuwveen heeft een 
nieuw bestuur van de volgende samen
stelling: mevrouw W. C. Bussink-Ten 
Brink, voorzitter, A. Hoogland; secreta
ris, R. C. Bogert, -penningmeester en 
mevrouw A. A. van de Most-De Ridder, 
H. Alders, I. Z. de Pater en mr. J. H. 
van Zelm van El dik, leden. Het secreta
riaat is gevestigd: Schaterpark 13, 
Nieuwveen, tel. 01723 - 8605. 

Nieuwerkerk ajd IJssel - Sinds de 
laatste algemene vergadering is het be
stuur van de afdeling gewijzigd. Het 
ziet er nu als volgt uit: W. P. A. Blan
kespoor, voorzitter, J. F. Gallé, vice
voorzitter, ir. J. de Niet, secretaris-pen
ningmeester en J: van Erkel en mr. W. 
F. Dutilh, leden. Het adres van het se
cretariaat is: Kamerlingh Onnesstraat 
27 te Nieuwerket·k ajd IJssel. 
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Kamerfractie verdedigde haar beleid 

Fractievoorzitter Wiegel heeft met 
grote ernst en nadruk de werkgevers 
ertegen gewaarschuwd, in het conflict 
met de vakbonden niet verder te kijken 
dan het eigen belang op korte termijn. 
Het is de duidelijke bedoeling van de 
vakbonden, bressen te slaan in het werk
geversfront. De werkgevers zullen ech
ter niet mogen toegeven aan ver-gaande 
nivelleringseisen, die de radicale groe
pen" in de vakbeweging stellen. Eisen, 
bij welker inwilliging dupe zullen wor
den de mensen die de motor vormen in 
onze samenleving. Hij wilde echter be
paald niet de hele vakbeweging over één 
kam scheren en hoopte, dat de construc
tieve figuren, die er ook gelukkig nog 
zijn, het zullen winnen van de chantage
methoden, die de radicale activisten 
trachten toe te passen. 

Met de Haagse afgevaardigde drs. 
Van der Schaar was hij het eens, dat 
het met de stijging van de belasting
druk en die der sociale premies niet 
altijd zo kan doorgaan. Tegen dr. Rup
pert had spr. gezegd, dat als in de na
bije toekomst noodgedwongen niet aan 
e n i ge stijging zou zijn te ontkomen, 
het streven der regering er zeer nadruk
kelijk toch op gericht moet zijn, tot sta
bilisatie van de belastingdruk te komen. 
De confessionelen hadden, zij het in wat 
vager termen, hetzelfde gezegd. Er zul
len z.i. "uiterste grenzen" moeten wor
den vastgesteld. De heer Wiegel was er
van overtuigd, dat als er in de periode
Ruppert nog verder was gepraat, wij 
tot overeenstemming en tot "harde af
spraken" met de confessionelen hadden 
kunnen komen. Mocht Den Uyl toch nog 
aan het bewind komen, met steun van 
de confessionelen, dan zullen wij de 
laatstgenoemden met hun eigen argu
menten van toen kunnen bestrijden! 

Een speciale bewindsman voor het uit
gavenbeleid, als door de heer Van der 
Schaar bepleit, leek spr. weinig aan
trekkelijk. De beheersing van het uit
gavenpeil is duidelijk de taak van de mi
nister van financiën en deze taak mag 
niet worden uitgehold. 

Wiegel had in de formatieweken op 
het optreden van drs. Boersma (arp) 
heel wat kritiek gehad. Thans kon hij 
echter zijn waardering betuigen voor 
een blijkens (toen) recente persberich
ten door de heer Boersma gedane uit
spraak. Sprekend over de "laatste kans" 
van Den Uyl, als deze maar bereid was 
de confessionelen op programmatisch 
gebied tegemoet te komen en de radica
le minderheid in zijn partij te trotseren, 
riep de heer Boersma namelijk uit: 
"Want dit land wordt niet linkser. In
tegendeel. Kijk maar naar andere West
europese landen en kijk naar Amerika; 
de kiezers worden rechts" (verslag "De 
Volkskrant"). "Daar blijkt - zo zei 
Wiegel - "althans enig inzicht uit". 

Begrip kon hij tenslotte ook opbren
gen voor het feit, dat de informateurs 
Van Agt en Albeda eerst zelf een pro
gram ontwierpen. Met enig sarcasme 
voegde hij daar aan toe te verwachten, 
dat ze alleen zouden slagen. als ze daar-

Discussie over 
partijblad 
op congres 

bij het "geactualiseerde Keerpunt 1972" 
van de "rode drie" zouden overschrij
ven. 

De vrijdagavond op de jàarvergade
ring in Assen door mevrouw Van Some
ren uitgesproken openingsrede en de 
grote politieke rede van fractievoorzit
ter Wiegel hadden beide reeds zo volle
dig in het teken van de actuele politiek 
gestaan, dat nogal wat vragen en op
merkingen, die de afgevaardigden bij de 
bespreking van het beleid van de Ka
merfráctie ( s) naar voren hadden willen 
brengen, bij voorbaat reeds (meest ten 
genoegen) waren beantwoord. Niette
min verschenen er toch nog verschei
dene leden van de Tweede-Kamerfractie 
op het spreekgestoelte om te reageren 
op hetgeen uit de zaal ter tafel was ge
bracht. 

Mr. H. van Riel, voorzitter van de 
Eerste-Kamerfractie, opende daarbij de 
rij met een als altijd bijzonder pittige 
reactie op een aantal aan de orde ge
stelde punten. We hebben diens ant
woordrede elders in dit blad volledig af
gedrukt. Van de heer Wiegel, die in dit 
geval de hekkesluiter was hebben we 
enige belangrijke punten boven reeds 
vermeld. 

Hier volgen dan nog enige notities om
trent· de belangrijkste, verder nog aan 
de orde gestelde onderwerpen. 

lnvesteringsheffing 
Ten aanzien van de kwestie van de 

selectieve investeringsheffing, waarop 
heel wat kritiek uit de vergadering was 
gekomen, kon drs. Van Aardenne zich 
vrijwel geheel aansluiten bij hetgeen 
mr. Van Riel daarover reeds had ge
zegd. Spr. betwijfelde of de maatregel 
wel voldoende bereikt, _waarvoor deze 
bedoeld is, nl. spreiding van de werkge
legenheid naar het noorden en zuiden. 
Hij vroeg zich tf of het resultaat niet 
zou zijn een zuiver ne-gatief afrem
mingsbeleid, terwijl de verwachte regio
nale stimulering uitblijft. De bezwaren 
van onze fractie zijn al in het voorlopig 
verslag ingebracht. Wij zullen, zo verze
kerde hij, het wetsontwerp .ook beoorde
len in het licht van de nieuwe ontwikke
lingen. 

Mr. Portheïne legde er de nadruk op, 
dat bij het regionale beleid de belangen 
van de randstad en die van de regio 
moeten worden afgewogen en tot een 
synthese gebracht. De eigen kracht van 
de regio (hij dacht o.a. aan Limburg) 
dient te worden bevorderd, maar dat 
moet niet gaan ten koste van de rand
stad. Ook de heer Scherpenhuizen sprak 
in deze geest, daarbij wijzend op het 
schrijnend probleem van de structurele 
werkloosheid in het noorden. De werk
loosheid ligt daar tussen 5 en 6 pct. 

De heer De Boer wees erop, dat de 
vraag waarom er nog geen wet op de 
stadssanering is, bij de begrotingsbehan
deling ook door de fractie was gesteld. 
Het antwoord van de minister kwam er 
op neer, dat de materie wel zeer inge
wikkeld is en dat ook .de kabinetscrisis 

Der traditie getrouw kwam op de al
gemene ledenvergadering te Assen ook 
het beleid van de redactie van Vrijheid 
en Democratie aan de orde. De kritiek 
spitste zich toe op: 

• de eenzijdige juichtoon in het blad, 
die met name de afdeling Rotterdam 
meende te constateren over alies wat de 
VVD doet; 

• de naar het oorde~l van enkele spre
kers te saaie opmaak vanhet blad; 

• het beleid ten aanzien van ingezon
den stukken. 

De hoofdredacteur, de heer Ph. C. la 
Chapelle, begon met verwijten op dat 
laatste punt krachtig van de hand te 
wijzen. Vrijwel alle ingezonden stukken 
worden, inderdaad soms bekort, opgeno

"men. Wie meent dat zijn Stuk onjuist is 
opgenomen of ten onrechte niet is· gepu-
bliceerd, kan een klacht indienen bij de 
redactieraad (pja algemeen secretariaat 
van de VVD). Van die mogelijkheid is 
het afgelopen jaar slechts twee maal 
gebruik gemaakt. Eén keer werd het 
beroep ingetrokken, de andere keer af
gewezen. De stroom van ingezonden 
stukken bewijst overigens, dat de redac
tie bepaald niet terughoudend is in haar 
plaatsingsbeleid. 

Ten aanzien van de opmaak van het 

oponthoud veroorzaakte. De heer De 
Beer vreesde zelfs, dat deze wel een 
jaar oponthoud tengevolge zou hebben. 
Maar de fractie zal op deze kwestie blij
ven hameren, welke qua omvang vooral 
voor Amsterdam wel een heel bijzonder 
karakter draagt. Wat over het eigen 
woningbezit was gezegd, was de fractie 
uit het hart gegrepen. Zij zou op de 
bepleite garantieregeling zeker aandrin
gen. 

Dr. Van Dijk kon zich ook aansluiten 
bij hetgeen de heer Van Riel over de 
collegegeld-kwestie had gezegd. De wet 
moet worden uitgevoerd. Steeds meer 
studenten krijgen genoeg van de rechts
ongelijkheid. Die rechtsontgelijkheid 
wordt door de boycotters bewerkstel
ligd. Zij worden nu per 1 april allen ge
schrapt uit de administratie en volgens 
mr. Rietkerk ook voor zover betreft 
eventuele kinderbijslag. 

Oostersehelde 
Tegenover bezwaren tegen afsluiting 

van de Ooster-Schelde zette mr. Koning 
het standpunt van de VVD-fractie 
uiteen. Als gevolg van de grote storm
ramp van 1953 is destijds besloten, 
Zuidwest-Nederland door een afsluitdam 
te beschermen. Thans is het werk ge
vorderd tot de Ooster-Schelde. Nu wordt 
duidelijk, welk een ingreep de beslissing 
van 1955, toen de wet werd aangeno
men, is geweest. De Ooster-Schelde is 
zeer waardevol wegens het zuivere wa
ter en als "kraamkamer" voor bepaalde 
vissoorten. Het milieuvraagstuk staat 
tegenover het veiligheidsprobleem. De 
fractie meent, dat de veiligheid moet 
voorgaan. Bovendien is het niet meer 
mogelijk, de afsluiting tegen te houden. 
Maar wanneer het mogelijk zou blij
ken, door inlaatsluizen en een of ander 
systeem van "compartimentering" de 
functie als "kraamkamer" intaèt te 
houden, dan zou dat zeker zijn instem
ming hebben. Met grote ernst zei hij 
echter: De Ooster-Schelde is op dit 
ogenblik een uiterst gevaarlijke zeearm. 
De Zeelandbrug loopt zelfs gevaar, door 
uitschuring van de bodem. Als volksver
tegenwoordiger kan ik de verantwoor
delijkheid voor een nieuwe ramp niet op 
mij nemen. 

In antwoord op bezwaren van de afge
vaardigden van de afdelingen Den Haag 
en Soest tegen de huns inziens te gerin
ge fiscale tegemoetkoming aan de noden 
van de koopvaardij, zei de heer Koning, 
dat de fractie het door de commissie
Ooyevaar voorgestelde en door de rege
ring overgenomen voorstel met betrek
king tot de investeringsaftrek had ge
steund, met uitzondering van dr. Van 
Dijk. Mocht de regeling inderdaad niet 
voldoende blijken, dan zal ook zijns in
ziens de regering met een nieuw voor
stel moeten komen. 

Op een vraag over het standpunt van 
de VVD ten aanzien van de vraag: 
openbaar of bijzonder _QnJl,erwijs, ant
woordde mevrouw Smit-Kroes dat de 
vrijheid van onderwijs voor de VVD nog 
steeds geen vraagpunt is. Wel zijn er 

blad zegde de heer La Chapelle toe dat 
naar verandering daarvan gestreefd zal 
worden. 

Het meest principiële punt betrof de 
Rotterdamse opmerking over de juich
toon. Het blad deea onze Rotterdamse 
vrienden denken aan de stichting blij
vend applaus. In een motie werd gespro
ken van "Zinloos preken tot de bekeer
den" en werd gevraagd de politieke re
dactie "om te buigén". De heer La Cha
pelle antwoordde daarop dat het partij
orgaan toch als belangrijkste taak heeft 
de standpunten van de VVD uit te dra
gen - zeker ook als men bedenkt dat 
die in andere publiciteitsmedia nogal 
eens verminkt overkomen. Overigens 
ligt het, zoals hij aankondigde, wel in de 
bedoeling het blad te verlevendigen o.a. 
door meer in te haken op "klein" ac
tueel nieuws, door misschien soms te 
lange bijdragen te bekorten en wellicht 
door ook politieke tegenstanders in de 
gelegenheid te stellen in ons blad hun 
visie op de VVD te geven. Dit laatste 
is onlangs besproken in de redactieraad 
en nog in overweging. 

De voorzitter van de stichting Vrij
heid en Democratie, mr. H. P. Talsma, 
deelde mee dat het in de bedoeling ligt , 
o.m. door het aantrekken van enkele 
nieuwe medewerk~rs, tot een zekere 
verjonging van de redactie te komen. 

De afdeling Rotterdam trok daarop 
haar motie in. 

ten aanzien van de regeling op het fi
nanciële vlak vraagpunten en conse
quenties, die soms uitlopen op rechtson
gelijkheid voor het openbaar onderwijs. 
De kwaliteit van het openbaar onder
wijs zal wel in het oog moeten worden 
gehouden. Waarschuwend tegen een 
"tweede schoolstrijd", vroeg zij aan
dacht voor de samenwerkingsscholen, 
zoals nu ook de confessionelen wel voor
staan. Met het v~orontwerp van de heer 
Vonhoff betreffende de peuterspeelzalen 
(schertsend door haar aangeduid als 
"peutercasino's) was zij erg blij. De 
leeftijd van toelating moet worden be
keken. 

Op de vraag van mej. Gijsberts (Den 
Haag) of de "werkende jongeren" het 
stiefkind van de partij zijn, antwoordde 
mevrouw Smit-Kroes nadrukkelijk: nee. 
Wij trekken zeker de consequenties uit 
wat over hen in ons urgentieprogram 
staat. Als we aan anderen een plicht 
opleggen, moeten het echter geen holle 
paaseieren zijn. De vormingsinstituten 
zijn nog niet gereed voor de tweede vor
mingsdag. In de besloten commissie-zit
ting waren de vertegenwoordigers van 
deze instituten ook van mening, dat de 
verwezenlijking per 1 augustus niet mo
gelijk was. Na afloop vertelden ze ech
ter wat anders. We zijn niet van plan 
deze zig-zag koers te volgen. Misschien 
is het mogelijk, nóg een stuk avondon
derwijs voor hen te scheppen. Met ande
ren heeft zij daarover vragen aan de 
minister gesteld. 

Milieu en drugs 
Ir. Tuynman, zelf voorzitter van de 

milieucommissie in de Tweede Kamer, 
gaf een opsomming van vele VVD-acti
viteiten op dit terrein. Er is ook een 
partij-commissie voor milieu-vraagstuk
ken onder voorzitterschap van de heer 
Vogely. In de VVD bestaat grote be
langstelling vöor deze vraagstukken. De 
mens produceert en consumeert en geeft 
tot vervuiling aanletding. Hij herinnerde 
o.a. nog aan het initiatief van mevrouw 
Veder ten aanzien van de persleiding 
Zelf heeft spr. gepleit voor maatregelen 
tegen chemisch afval. 

Tenslotte sprak mevrouw mr. Veder
Smit over het druggebruik. Men heeft 
het kunnen lezen: gelukkig neemt het 
gebruik van soft drugs, vooral bij jon
geren sterk af ( mwrihuana en hasjiesj). 
Het blijkt een mode te zijn, die geluk
kig grotendeels voorbij gaat. De nog 
steeds toenemende handel in hard drugs 
moet echter krachtig bestreden worden. 
Vooral in Europees verband. Aan het 
internafionale opsporingsbeleid moet 
krachtig worden meegewerkt, zonodig 
ook door versterking van het politie-ap
paraat. 

Tegenover de gebruikers van soft 
drugs zijn we in Nederland tolerant. Zij 
meent ook, dat men de slachtoffers 
daarvan meer moet zien als patiënten, 
die zorg behoeven. Te dien aanzien som
de zij een aantal wensen op, bijvoor
beeld wat betreft de kwaliteit van de 
hulpverlening. 

A.W. A. 

Salvador 
de Madariaga 

Don Salvador de Madariaga, 
ere-president van de Liberale In
ternationale krijgt voor ûjn vele 
werk - ook ten bate van de 
Europese gedachte - de Karel de 
Grote-prijs van de stad Aken. 
Don Salvador de Madariaga werd 
in 1886 in La Cor-una in Noord
Spanje geboren. In het politieke 
leven van zijn land speelde hij een 
hoofdrol in de periode 1931-1939. 
De Madariaga die dankzij zijn ve
le essays ook als schrijver faam 
verwierf, geldt als de geestelijke 
vader van het moderne liberalis
me. 



Krankzinnig avont.uur 

door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoel 

• 

Als de heer Den Uyl zich mocht heb
ben voorgesteld eens als triomfator met 
vrolijke marsmuziek en onder enthou
siaste toejuichingen van zijn volgelingen 
het regeringskasteel te zullen binnen
trekken, dan moet zijn desillussie thans 
wel heel groot zijn. Alleen het binnen
trekken zal wel kloppen, maar het zal 
geschieden onder een pijnlijke stilte, ter
wijl de eigen geestverwanten en de 
nieuwe ,.bondgenoten" elkaar met wan
trou\'\•ende blikken staan te monsteren. 
Geen muziek, geen toejUichingen, geen 
optimistische verwachtingen, zelfs niet 
in het eigen kamp. 

Is dit een te eenzijdige voorstelling 
van zaken? Men luistere dan maar eens 
hoe het Vrije Volk van 4 mei in zijn 
hoofdredactionele kolom het te verwach· 
ten geestverwante kabinet begroette: 
"Den Uyl komt in het Catshuis. Hij zal 
er niet heen worden gedragen door en
thousiaste mensenmassa's. Hij betreedt 

I aya 

Onze partijvoorzitter mevrouw Haya 
van Someren is ter gelegenheid van de 
verjaardag van de Koningin benoemd 
tot Ridder in de orde van de Neder
landsche Leeuw. 

Wij allen wensen haar daarmee van 
harte geluk. Wij zijn verheugd dat hier
mee haar vele verdiensten in het open
bare leven erkenning en onderscheiding 
hebben gevonden: bijna tien jaar lid van 
de Tweede Kamer, waar zij zich ont
popte als een ras-parlementariër die de 

Radio-uitzending van de 
VVD: dinsdag 22 mei, van 
18.19 - 18.29 uur, over de zen
der Hilversum 11 (298 m). 

haar toevertrouwde onderwerpen met 
grote kennis van zaken op boeiende 
wijze wist te behandelen, voorts een 
aantal jaren lid van de Provinciale Sta
ten van Zuid-Holland en thans nog van 
de Rijnmondraad, en sinds nu al weer 
vier jaren voorzitter van onze partij. 

Bij de Uitreiking was ook een aantal 
VVD-leden aanwezig: leden van het 
hoofdbestuur, van de Tweede Kamer
fractie, van de Rotterdamse afdeling en 
de gemeenteraad en van de Rijmnond
raad. Na het officiële gedeelle heb ik in 
aanwezigheid van deze VVD-vertegen
woordigers namens de gehele partij aan 
mevrouw Van Someren de bijbehorende 
kleine draagmedaille aangeboden, als 
teken van de grote dank en waardering 
van ons allen voor het vele werk dat zij 
dag en nacht met enthousiasme, met 
grote overtuiging en met warme men
selijkheid voor onze partij verricht. De 
huidige bloei en activiteit van onze par
tij in al haar geledingen is voor een be· 
langrijk deel te danken aan haar inspi
rerend leiderschap. 

H. P. TALSMA, 
vice-voorzitter 

het in een sfeer van apathie en onver
schilligheid, van scepsis. De confessione
le partijen zijn verdeeld. De progressie
ve kaders mopperen. De afschuwelijke 
lange formatie heeft alle stoute dromen 
doen vervliegen. De helden zijn ver
moeid. De pit is er uit. De glans is er 
af". Aldus het socialistische journalistie
ke commentaar. 

Toen mr. Van Mierlo weer eens een 
nieuw krijgsplan had bedacht, ken
schetste hij dat destijds zelf met de his
torisch geworden woorden: "een krank· 
zinnig avontuur". Het resultaat van 
ruim 160 dagen krampachtige pogingen 
om een minderheld met kunstgrpepen 
en drogredenen een meerderheid te be
zorgen zou men met geen betere woor
den kunnen typeren. Krakende wagens, 
zo zegt men, duren vaak het langst. Het 

' kabinet-Den Uyl, zoals dat inmiddels 
wel zal zijn geconstitueerd, is echter he· 
lemaal geen wagen. Het is slechts een 
moeizaam met touwen vastgesjord stel 
ongelijksoortige planken van heel ver
schillende maat en kwaliteit. Dat daar 
ooit een bruikbaar en voor een redelijke 
tijd houdbaar vehikel van zal kunnen 
worden gemaakt, lijkt een grote illu
sie. 

Alle in- en uitpraterlj, alle doorzichti
ge casuïstische redeneringen en alle 
rookgordijnen kunnen niet verdoezelen, 
dat wederzijds een offerfeest van kie
zersbeloften heeft plaats gevonden, 
waarvoor de verbolgen aanhangers eens 
- en misschien spoedig - rekenschap 
zullen vragen van hen die daaraan heb
ben meegewerkt. De achterban van de 
ARP maakt zich reeds voor de tegenaan
val gereed en roept om Biesheuvel, van 
wie men hoopt dat hij in de naaste toe
komst zal weten te redden wat er van 
de eens zo trotse en standvastige Anti 
Revolutionaire Partij nog te redden 
valt. Zes. leden van de ARP-fractie (bij
na de helft dus) wensen het kabinet
Den Uyl niet te gedogen, evenmin als 
drie leden van de KVP-fractie. En ook 
uil de achterban van de KVP klinkt het 
gemor van hen, die de vleespotten van 
het links-radicaUsme niet begeren, al 
luider op. Anderzijds zijn ook in de 
PvdA-fractie en in die van de PPR dis
sidenten. 

Verdeeld kabinet 
Kabinetsformaties zijn in ons land al

tijd moeilijke procedures geweest. Maar 
wanneer eenmaal overeenstemming was 
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Ledental 
nu 45.627 

R. Tj. Bezaan 

Ofschoon de ledenwervingscam
pagne op de algemene vergade
ring in Assen werd afgesloten, 
zijn ook nadien de nieuwe leden 
bLijven toestromen. Bij het ter 
perse gaan van dit nummer he
droeg het totale ledental 45.627. 

Niet alleen onze televisie-uitzen
ding van woensdagavond 18 april 
en de in een aantal dagbladen ge
plaatste advertenties met ons 
adres en telefoonnummer hebben 
daartoe m~egewerkt. Ook indivi
duele leden van onze partij zijn 
onverdroten doorgegaan met het 
benaderen van potentiële nieuwe 
leden. Eén hunner heeft daarmede 
zulk een buitengewoon succes ge
had, dat wij bij Uitzondering zijn 
naam in dit nummer willen vel:
melden. Het is de heet· R. Tj. Be
zaan, Ceramstraat 14 te Amers
foort. Het aantal nieuwe leden 
waarmede de partij door zijn niet 
aflatende inspanning en toewij
zing is verrijkt bedraagt op dit 
moment maar liefst 103. Hulde en 
dank voor de heer Bezaan. 

Mogen anderen zijn voorbeeld 
volgen. 

Campagne van "topsprekers" 
Maamlen lang heeft de VVD gezwegen, zich welbewust houdend buiten het ge 

ln·ab~eel rondom de kabinetsformatie. Maar nu het kabinet-Den Uyl rond is (w< 
moeten voorzichtig zijn: bij het ter perse gaan van dit blad bijna rond -je knnt 
nooit weten!) is de tijd voor commentaar aangebroken. De heren Wiegel en Van 
Riel, mevrouw Van Someren en de VVD-lJewindslieden uit het kabinet-Bieshenver 
zullen op korte termijn in verschillende plaatsen des lands (en vooral daar waar 
nóg grotere winst voor de VVD te verwachten is) redevoeringen houden. 

De data van deze "campagne" zijn nog niet allemaal vastgesteld. Zeker is in
tussen dat de heer Wiegel zal spreken: 

• op maandag 14 mei om 20.30 UW' in het Staargebouw te Maastriebt en 

• op maandag 28 mei in schouwbW'g De Tamboer te Hoogeveen. 

Vermoedelijk spreekt de heer Wiegel op maandag 21 mei te AllJhen afd Rij 
in Avifauna; b~j het ter perse gaan van dit blad was zulks echter nog niet definitie 
vastgesteld. 
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Aankondigingen 
Drs. D, J. D. Dees (lid der Tweede 

Kamer) spreekt voor het Gem. Lyceum 
te Eindhm·pn, (discussie met P .P.R.). 

20.00 uur, aula Lyceum. 
15MEI 

Drs. D. J. D. Dees (lid der Tweede 
Kamer) spreekt op de oprichtingsverga
dering van de afdeling Dongen. 

20.30 uur, Cartingcentrum Dongen. 

Eemshaven voltooid 

Donderdag 7 juni geeft koningin Ju
liana met haar aanwezigheid extra Juis
ter aan de voltooiing van het Eemsha
venproject in de kop van Noord-Gronin
gen, dat na de Zuiderzeewerken, de Af
sluitdijk, de Deltawerken en Europoort 
het grootste tot de verbeelding sprekend 
werkstuk is, dat Rijkswaterstaat de 
!natste jaren heeft uitgevoerd. 

De Nieuwe Ecmshaven heeft een 
.. sloot" geld gekost. Ruim honderd mil
joen gulden is er gestoken in deze eerste 
aanzet voor een nieuwe ontwikkeling 
van het noorden van ons land. Natuur
lijk zijn vele Groningers vooral ten aan
zien van een groeiende werkgelegenheid 
optimistisch over de toekomst van de 
nieuwe haven, maar ze willen toch wel 
met beide benen op de grond blijven 
staan. 

Een van die Groningers is mr. J. 
Toxopeus, die voor de VVD zitting heeft 
in de gemeenteraad van Delfzijl. Hij 
zegt echt wel in zijn nopjes te zijn met 
de Eemshaven, maar steekt toch waar
schuwend de vinger op ten aanzien van 
de industriële ontwikkeling, die in de 
omgeving van de haven plaats zal moe-
ten vinden. · 

Hij zegt: "Natuurlijk zullen enkele 
bedrijven zich op. korte termijn bij de 
Eemshaven gaan vestigen, maar het zal 
zeker een jaar of vijf duren, voordat we 
er een goed industriepakket zullen heb
ben. Dat dat een paar jaar zal duren is 
voor mij overigens een heel normale 
zaak, want je mag immers op dit mo
ment niet verwachten, dat bedrijven 
staan te trappelen van ongeduld om 
zich er te vestigen". 

Mr. Toxopeus zegt het te betreuren, 
dat de nieuwe Eemshaven naar zijn me
ning in een wat te gehaast tempo is 
aangelegd. "Het gevolg daarvan is, dat 

de haven er toch wel erg eenzaam ligt 
en dat is geen aantrekkelijke aanblik. 
Goede verbindingswegen zijn er nog al
tijd niet. Naar mijn mening is dat een 
ernstige fout in de hele ontwikkeling 
van de nieuwe haven. In een vroeger 
stadium had men beter eerst goede we
gen aan kunnen leggen. Overigens moet 
ik wel zeggen, dat de snelle realisering 
van de Eemshaven mij en vele anderen 
in dit gebied wel erg verrast heeft. Ik 
heb vcrder wel de indn1k, dat er via een 
goede acquisitie gestreefd zal worden 
naar een zo gunstig mogelijke industrië
le ontwikkeling van dit havengebied." 

OnQantrekkelijker 
De Groninger gemeenteraad zal zich 

moeten zien te redden zonder het VVD
raadslid dr. M. A. Kooyman. Hij heeft 
namelijk besloten te bedanken als 
raadslid. 

Zijn bedanken houdt verband met de 
stormachtige ontwikkelingen in de Gro
ninger gemeenteraad september vorig 
jaar. Toen besloten drie wethouders de 
pijp aan Maarten te geven. Onder hen 
de VVD-wethouder mej. mr. A. C. C. 
Nijhoff. Het afspiegelingscollege maak
te toen plaats voor een meerderheidsre
gime. 

Commentaar van dr. Kooyman in de 
bladen van de Drents Groningse Pers: 
"Het werk is daardoor onaantrekkelij
ker voor mij geworden. De informatie is 
beperkter, doordat je niet meer in het 
college zit. Er zijn door deze gewijzigde 
verhoudingen nu meer partijgangers no
dig, meer politieke figuren. In een ge
woon college heb je bestuurders nodig. 
Er is na september iets wezenlijks ver
anderd en ik zie het voor mij niet meer 
zo zitten". 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Aankondigingen 
11 MEI 

Mevrouw mr. :t~. Veder-Smit i lid der 
Tweede Kamer) spreekt voor de afde
ling Sneek over "Onze demoeratie in het 
politiek gewoel" (aanvang huishoude
lijke vergadering 20.00 uur), 20.30 uur, 
restaurant "Onder de Linden", Markt
straat, Sneek. 

21 MEI 
Dr. K. van I>Ul• (lid van de Tweede 

Kamer) spreekt voor de afdeling :\la
rum over actuele politieke zaken. 

14 MEI 
Drs. J. F. Scherpenhuizen (lid van de 

Tweede Kamer) spreekt voor de afdelin
gen Stadskanaal en Vlagtwedde over 
"Actuele politiek en Noord-Nederland" 
in hotel Dopper te Stadsl•anaal. 20.00 
uur. 

Thorbeckepenning 
Heerenveen - Op 27 april hield de 

afdeling Heerenveen een algemene le
denvergadering die in het teken stond 
van haar 25-jarig bestaan. Bij die gele
genheid werden Thorbeekepenningen 
uitgereikt aan twee oprichters van de 
afdeling, de heren B. B. K. Bosma en 
mr. G. Boschloo. Beiden zijn nog lid van 
de afdeling. Tijdens het huishoudelijke 
gedeelte werd het bestuur als volgt sa
mengesteld: Mr. G. Bosehloo, waarne
mend voorzitter W. Scheper, secretaris, 
mevrouw A. J. Overdiep-Anneveld, pen
ningmeesteresse en mej. M. G. ter 
Borg, mevrouw J. de Jonge-Veldman, 
mevrouw J. M. Smit-Bosma, E. C. 
Krom, B. J. Kup en J. A. Veerring, Le
den. 

Klantenlokkers • 1n Limburg 

De nieuwe, tevens meest directe, ver
binding tussen Nederlands- en Belgisch 
Limburg (de brug in de E-39 over Maas 
en Julianakanaal), die zeer onlang offi
cieel werd opengesteld, zal naar wordt 
verwacht heel wat eonsequenties met 
zich meebrengen. Aan de overkant van 
de Maas, in Maasmechelen bijvoorbeeld, 
waar nog groen in overvloed te vinden 
is en waar voor de woningbouw heel wat 
minder beperkingen gelden, verwacht 
men zonder meer dat ér zieh straks 
heel wat Nederlanders zullen vestigen. 

Aan deze kant van de Maas daaren
tegen zijn de eerste middenstanders 
reeds begonnen met hun artikelen in de 
etalages ook in Belgische francs te prij
zen. Ondernemers uit Stein, Beek, Ge
leen, Sittard en zelfs Heerlen, allemaal 
gunstig gelegen aan de E-39, hopen op 
die -- en andere manieren -- een 
graantje mee te pikken van de kopers
Rtroom die uit België wordt verwacht. 

Dat is dan maar goed oek, want uit 
een vrij reeent adviesrapport van het 
Centraal Instituut voor het Midden- en 
Kleinbedrijf, opgesteld in opdracht van 
staatssecretaris Oostenbrink van Econo
mische Zaken, blijkt dat er in het win
kelbestand voor voedings- en genotmid
delen en voor dtlurzame verbruiksarti
kelen in Zuid-Limburg van een scheef
groei sprake is. De verdeling tussen 
beide sectoren bedraagt voor Limburg 
respectievelijk 23 en 77 procent, ter
wijl 30 procent van het winkelbestand 
voor de sector voedings- en genot
middelen en 70 procent voor de sector 
duurzame gebruiksgoederen normaal 
wordt genoemd. Met name is hier 74.000 
vierkante meter warenhuis-vloeropper
vlakte aanwezig, terwijl dit bij een 
"normale" verdeling in het winkelbe
stand zo'n 27.000 vierkante meter zou 
moeten zijn, 

Dit rapport werd gepubliceerd precies 
één dag voordat de demissionaire nlinis
ter van Volkshuisvesting en Ruimtelijke 

Ordening, mr. Udink, de schorsing op
hief van de door b. en w. van Beek 
verleende bouwvergunning voor een 
"super-sales-centre". 

Koopgigant 
Ook dit centrum heeft weer iets te 

maken met de nieuwe verbinding tussen 
Nederlands- en Belgisch-Limburg. Deze 
koopgigant namelijk zal liefst 35.000 m2 
groot worden en is gesitueerd aan de 
E-9 en aan de E-39, dir·eet achter de 
afrit van de nieuwe brug over Maas en 
Julianakanaal. Het uit één grote ronde 
en vier kleine ronde centra samenge
steld complex heeft dan ook primair tot 
opzet kopers aan te trekken uit een ge
bied met een straal van zeker 200 kilo
meter rond de gemeente Beek. Plaats
ruimte is onder meer gereserveerd voor 
een groot handelscentrum voor automo
bielen en een meubelcentrum, welke ge
richt zijn op potentiële kopers uit Ne
derland, Duitsland en België. En dat 
laatste geldt ook voor het Miro-zelfbe
dieningswarenhuis van 9000 m2 winkel
ruimte d~t hier eveneens wordt onder
gebracht. In de kleinere paviljoens ko
men onder meer projecten, bestemd 
voor industriële woning- en utiliteits
bouw, zoals onder meer modelwoningen 
en dergelijke bestemd voor de hele 
EEG-markt, enz. Er komen restaurants, 
handelscentra welke afgestemd zijn op 
recreatie en sport, maar ook een breed 
scala van kleinere zakenlieden zal aan 
Zl)n trekken kunnen komen. Het 
spreekt vanzelf dat de Limburgse Ver
eniging van Zelfstandige Ondernemers 
(LOZO) dit gebeuren wel met enige 
angst heeft bekeken. Nadat de g·emeen
teraad van Beek vorig jaar de grond 
had verkocht protesteerde de LOZO 
bij G. S. van Limburg tegen deze ver
koop van een terrein wajlrop de bestem
ming "industrie" rustte aangezien zij 
zo'n raadsbesluit strijdig achtte met het 
algemeen belang. Er volgde een inter
pellatie in Provinciale Staten en de LO
ZO trok met 1200 ondernemers de straat 

op. G.S. stelden de beslissing een paar 
maanden uit, maar besloten uiteindelijk 
toeh het raadsbesluit van Beek goed te 
keuren. Terwijl de eerste heipalen in de 
grond gingen (G.S. vonden het "alge
meen belang" geen criterium om de 
bouwvergunning te weigeren) ging de 
LOZO bij de Kroon in beroep. En op het 
moment dat de aannemer al voor mil
joenen in de grond had gestopt en voor 
nog meer miljoenen bestellingen had 
verricht, werd de bouw plotseling "be
vroren". De LOZO was verheugd, maar 
b. en w. van Beek voelden er niets voor 
om terzake initiatieven te nemen toen 
de aannemer besloot door te gaan met 
"eonserveringsmaatregelen". Dat Jaa tste 
had tot gevolg dat de LOZO die van 
oordeel was dat hier niet geeonsetveerd 
maar gewoon doorgebouwd werd, een 
raadsman in de arm nam en met een 
kort geding ging dreigen. De aannemer 
op zijn beurt voelde er veel voor om het 
Rijk voor de door de "stopzetting" gele
den en nog te lijden schade aanspra
kelijk te stellen. 

Doodsteek 
Voordat het echter zover kwam heeft 

de Kroon nu dus de schorsing ongedaan 
gemaakt. Men vond de redenering van 
b. en w. van Beek ("in de voorschriften 
voor ontheffing van bestemmingsregels 
is sprake van kleine industrieën en han
delsbedrijven en omtl·ent de grootte van 
deze laatste zijn geen • aanwijzingen 
gegeven") niet van alle redelijkheid ge
gespeend en de bouw wordt dus voort
gezet. De LOZO blijft van oordeel dat 
de koopgigant de doodsteek zal beteke
nen voor heel wat detailhandelszaken in 
de omgeving en wil zich nog beraden op 
eventuele nieuwe stappen. "Het nieuwe 
kabinet zal deze materie toch in ieder 
geval moeten gaan regelen," vindt LO
ZO-raadsman mr. Heuts. 
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nderdeloep 

Prikkels 
+ Mr. H. van Riel in Elseviers 
Magazine: "Speculeren de katho
lieken op verkiezingswinst via de 
invoering van een districtenstelsel 
om aldus het thans zielige politie
ke bestaan van de KVP nog een 
paar jaar te rekken? De heer 
Lindner, parlementair medewer
ker van De Volkskrant, veronder
stelt dit als een mogelijkheid, 
Mijns inziens een vergeefse hoop: 
de KVP is voor dergelijke specu
laties ook in het zuiden te zwak 
g·e\vorden''. 

+ Een inzender (J. H.A. M. An
ten, uit Velsen J in een ingezonden 
stuk in De Tijd: "Een ding staat 
dunkt me, vast, namelijk dat als 
de confessionele partijen, met Den 
Uyl aanpappend. zich in welk op
?.icht ook ( verde1·) door hem laten 
vernederen, de katholieke kiezers 
bij de' volgc•ncl<> vPrkie?.ingen in 

nog ruimere mate de zijde van de 
VVD zullen kiezen dan op 29 no
vember het geval was". 

• NRCiHandelsblad-redacteur F. 
J. Boer' in het laatste van een 
dr·ietal artikelen over de ziekte
kosten, naar aanleiding van het 
televisiedebat in "Kort Geding", 
waarin ons Kamerlid mevrouw 
Veder-Smit zich tegen nationali
sering van de gezondheidszorg 
keerde: "Juist door het gebrek 
aan argumentatie van de groep
Polak heeft mevrouw Veder-Smit, 
die bovendien geheel ten onrechte 
bij voorbaat de tribune tegen had, 
op punten gewonnen toen zij het 
opnam voor een pragmatische 
structuur en iedere starre dogma
tiek van de hand wees." 

• Het weekblad Accent naar 
aanleiding van de acties "Kun
stenaars voor Vietnam": "Het 
hoeft niet eens te verbazen als 
sommige kunstenaars niet eens in 
de gaten zouden hebben dat zij 
niet optreden voor de nationale 
actie Heel Vietnam (die naar bes
te humanitaire tradities geen en
kel onderscheid maakt tussen 
Noordvietnamese of Zuidvietna
mese slachtoffers), maar voor het 
crypto-communistische Medisch 
Comitt' Nederland-Vietnam". 

• VVO tweede partij ? 
Daar ons vorige nummer vrijwel ge

heel gewijd was aan de redevoeringen, 
discussies en besluiten op onze jaar
vergaderingen in Assen. zijn er nogal 
wat actuele zaken tussen tafel en stoel 
geraakt. Aan één daarvan willen we 
ec .. hter niet geheel voor?ijgaan. Het be
treft de Paasverrassmg, welke het 
AVRO-radioprogr·amma Delta op 
tweede Paasdag ons bezorgde. Daarin 
werd namelijk de uitslag bekend ge
maakt v.an een nieuw en recent kie
zersonderzoek, in opdracht van ge
noemde omroepvereniging door Bureau 
Lagendijk (dat destijds de ver
kiezingsuitslag het dichtst benader
de) uitgevoerd. De meest eruit sprin
gende conclusie was, dat wanneer op 
dat ogenblik (in de laatste fase van 
het formatiewerk van mr. Burger) ge
stemd zou zijn, de VVD op een na de 
grootste partij in de Tweede Kamer 
zou zijn geworden. 

Bij de Kamerverkiezing van novem
ber jl. steeg ons percentage naar men 

. weet van 10,4 naar 14.4 pct. en ons 
zeteltal van 16 naar 22. Volgens deze 
enquête van april 1973 zou de VVD 
opnieuw spectaculair zijn gestegen en 
wel van 14.4 naar 18,3 pct. Dat zou 
een nieuwe winst van zes zetels heb
ben betekend, tot totaal 28 zetels. De 
KVP daarentegen zou wederom een 
aderlating hebben moeten ondergaan 
en wel van 17,7 naar 15 pct. De VVD 
zou door deze verschuivingen in de 
Kame1· de tweede in sterkte zijn ge
worden, na de PvdA, die van 27.4 pct. 
iets zou zijn gestegen tot 28,8 pct. 

Hieronclt>l' volgt overzichtelijk het 
1·esultaat van deze enquête voor rle be
langrijkste partijen: 

DO\', '72 a11ril '73 
pet. pd. 

PvdA ·················· 27,4 28,8 
VVD 14,4 18,3 
KVP 17.7 15.--
ARP ............... 8.8 8,3 

PPR ····················· 4,8 7,4 

CHC . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 4,8 5,3 
D'66 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 4,2 3.4 

DS''ïO ············· 4,1 3,1 

De PPR zou dus ook nog een be
hoorlijke wim;t hebben geboekt. Het 
gaat er daarentegen steeds meer naar 
uitzien. dat de aanvankelijke snelle 
opkomst van D'66 slechts een strovuur 
is geweest en dat ook DS'70 er nog 
niet in is geslaagd enige vaste voet bij 
de kieze1·s te krijgen. 

Hoe de sterkteverhouding van hel 
politieke liberalisme zich na de tweede 
wereldoorlog ten gunste heeft ontwik
keld blijkt \\·el heel duidelijk wanneer 
we. ons het·innerPn dat bij de Kamer
verkiezingen van 1946 de toenmalige 
Partij van de Vrijheid nog maar zes 
zetêls behaalde en aldus de zesde 
plaats innam, achter successievelijk de 
KVP (met 32 zetels, in de Kamer van 
toen nog honderd, de grootste partij J, 
de PvdA, de ARP, de CPN en de 
CHU. Sindsdien is de kort daarna door 
Stikker en Oud opgerichte VVD gelei
delijk opgeschoven naar de derde 
plaats. En thans lijkt -- om het voor
zichtig te zeggen - - de kans op de 
tweede plaats bij de volgende verkie
zing zeker niet uitgesloten. 

• Or. Ruppert en de 
inkomensverdeling 

Onder het motto "betere inkomens
verdeling" is een door de vakbeweging 
kunstmatig aangewakkerde nivelle
ringspsychose ontstaan, over de geva
ren waarvan vooral voor de sociale po
sitie van de middengroepen fractie
voorzitter Wiegel o.a. in zijn jaarrede 
in Assen behartigenswaardige dingen 
heeft gezegd. 

Helemaal nieuw is de kwestie ondel·
tussen bepaald niet. Waarschijnlijk is 
het weinigen (nog) bekend, dat de 
heer Ruppert. wiens aandeel in het 
binnenloodsen van de confessionelen in 
het z.g. "progressieve" kamp der 

links-radicale drie tijdens dezE' (in 1-

formatieperiode zeker- in onze kl'ing 
nog niet vergeten is, in 1965 een boek
je heeft geschreven over "De Wel
vaartsstaat," waarin hij ook gedach
ten over de inkomensverdeling heeft 
geponeerd. Onder welvaartsstaat ver
stond de schrijver een staat welke een 
zekere verantwoordelijkheid aanvaardt 
voor de welvaart van de burgers en 
die daartoe op vitale punten ingrijpt 
met het doel om zo stabiel mogelijke 
economische groei, een zo groot moge
lijke werkgelegenheid en een "aan
vaardbare inkomensverdeling" te be
vorderen. 

Dr. J. R. Stellinga heeft aan dit 
boekje en de inzichten van de heer 
Ruppert in het maandblad "Anti-Re
volutionaire Staatkunde" van juni 
1965 toen een bespreking gewijd waar
in deze een aantal opmerkingen heeft 
gemaakt en vragen ter discussie ge
steld, die m.i. ook thans nog volledig 
actueel zijn. 

Ook dr. Steilinga is van mening, dat 
de gerechtigheid zeker wel iets te ma
ken heeft met de verdeling van inko
mens, in de tweede helft van de 19e 
eeuw waren dergelijke onrechtvaardi
ge arbeidstoestanden ontstaan dat zij 
het verwijt billijkten, dat de staat, 
door deze toe te laten, een van zijn 
rechtsplichten verzaakte. Dat heeft 
men "allerwege" ook ingezien en zo 
kon dr. Stelling a dan ook vaststellen: 
"We hebben (immers) thans een be
hoorlijke arbeidswetgeving, een zeer 
uitgewerkt stelsel van sociale verzeke
ring, met als nieuwere loten de AOW 
en de A WW en thans (dat was dus al 
in 1965 -A.) ook nog de nieuwe Alge
mene Bijstandswet. Voorts is er een 
regeling van de belastingen naar 
draagkracht, welke door een belas
tingvrije voet enerzijds en een sterke 
progressie anderzijds bereikt, dat de 
minder draagkrac-,htigen we~mg of 
niets behoeven bij te dragen en de 
meest draagkrachtigen zeer veel. 

De recensent acht het nu de vraag 
of men met een beroep op de gerech
tigheid kan verlangen dat er nog ver
deling van de welvaart plaats heeft, 
ook als een behoorlijk Joon, goede ar
beidsvoorwaarden enz. verzekerd zijn . 
En naar welke maatstaf zou zulk een 
verdere verdeling moeten geschieden ., 
Bovendien rijst de vraag waarom 't door 
de staat bewerkst.elligen van een juiste 
verdeling van de welvaart zich zou moe
ten beperken tot de verhouding onder
neming-arbeidel·s (al dan niet georgani
seerd J. Wanneer deze welvaartsvel·
deling zo'n principieel punt zou zijn, 
dan zou zij toPh overal en voor ieder 
moeten gelden. 

Hier stelt dr. Steilinga dan de .,soe
vereiniteit in eigen kring," door hem 
een "Calvinistisch principe par excel
lence" genoemd, aan de orde. Aan de 
betekenis daarvan wordt z.i. in belang
rijke mate afbreuk gedaan wanneer 
men, als dr. Ruppert doet. de dwang
verdeling van de welvaart zou willen 
bevorderen. Dr. Steilinga noemt dat in 
zijn artikel "een gevaal'lijk" expel'i
ment en komt ( k·wam) dan tot de con
clusie: "De dwang tot stoffelijke wel
vaartsverdeling in de vcrhouding on
derneming-arbeider wordt dan wel 
duur gekocht!" 

• Socialistische burenruzie 
"Het Vrije Volk" heeft zich van 

meet af weinig enthousiast getoond 
over het hardnekkige standpunt van 
de heer Groenevelt, de voorzitter van 
de Industriebond NVV, tijdens de af
gelopen stakingsacties. De hoofdredac
teur, tegenwoordig de heer H. Wig
bold, ruziet daarover nog wat na met 
de redactie van WIK, het blad van 

Groencvelts bond. En als twee !ieder_ 
ruzie maken, vallen er voor een bui
tenstaander soms wel pikante dingPL 
op te vangen. 

Over de stakingen en hun geen a: 
te glorieuze einde schrijft de hee1· 
Wigbold (HVV 27 april): .. De indUS· 
triebonden hebben de acties waarlijl' 
niet opgeschort omdat ze zo sterl' 
stonden·. De werkgevers hadden inmid
dels een zo krachtig front gevormcl. 
dat er een reële kans was, dat de bon
den zichzelf kapot zouden staken al« 
ze met hun acties zouden doorgaan." 

In de tweede plaats noemt hij het 
een "hardnekkig misverstand" als de 
Industriebond NVV "Het Vrije Volk" 
nog altijd ziet als een krant die 
"eigenlijk bij de vakbeweging hoort." 
En de heer Wigbold laat daar met 
onverholen gramschap en sarcasme op 
volgen: "Die band is verloren gegaan 
toen de vroegere eigenaar van deze 
krant. de NV Arbeiderspers. door een 
foutieve bedrijfspolitiek. die mede on
der verantwoordelijkheid van het NVV 
werd bedreven, aan de rand van het 
faillissement kwam te staan. Er is toen 
een andere eigE'ndomsverhouding ge
komen. Onder het contract, dat dit re
gelde, staat de handtekening van ..... 
de heer Groenevelt." 

• 50-jarige AVRO 
Ter gelegenheid van het feit, dat de 

AVRO 50 jaar bestaat, had "De Tele
graaf" dezer dagen een vraaggesprelt 
met de heer M. J. Keyzer, sedert an
derhalf jaar voorzitter van deze om
roepvereniging. De heE'r Keyzer maak
te in dit vraaggesprek enkele opmer
kingen zowel over de houding van de 
AVRO tegenover de monarchie als 
over het "politieke gezicht" van deze 
omroep, die ons zeer sympathiek in de 
oren klinken. En die ook van een be
zonnen wijsheid getuigen, welke men 
helaas te weinig in onze omroepwereld 
tegenkomt. 

De gedachte dat de AVRO "neu
tt·aal" zou zijn. noemde de heer Key
zer een misverstand. Hij sprak dat met 
klem tegen. De AVRO, zo zei hij, laat 
zich wel degelijk leiden door alge
meen-redelijke beginselen. Hij staat 
open voor veranderde omstandigheden 
en opvattingen die 7.ich wijzigen, mam 
dat betekent niet dat aan alles kan 
worden getornd. Onze rechtsstaat be
schouwen wij als een kostbaar goed. 
dat besche1·md moet worden en dat 
geldt ook voor ons pat;iementaire stel
sel. Het is ook geen leeg gebaar. -
aldus de heer Keyzer - wanneer we op 
onze algemene vergaderingen een tele
gram van huldebetoon sturen aan de 
Koningin. We zijn blij, dat Nederland 
een constitutionele monarchie is en 
menen dat dit beginsel ooit verdedigtl 
moet worden. Tegenover het Konings
huis staan we echt niet neutraal. 

Wat de AVRO en de politiek betreft 
zei de heer Keyzer, dat deze geen 
rechtse en ook geen liberale omroep is 
"Vanaf de oprichting hebben we altijd 
het hele Nederlandse volk op het oog 
gehad en wel als een eenheid in ver
scheidenheid." Daar nog wat nader op 
ingaande, betoogde hij o.a. nog: "Om 
het heel concreet te zeggen: een libe
rale commentator maakt de AVRO 
niet liberaal, evenmin als een socialis
tische commentator ons socialistisch 
zou maken. Maar socialistiS'ch com
mentaar kan men volop van de V ARA 
horen. De algemeenheid zou dus niet 
zijn gediend w:mneer ook wij socialis
tische commentatoren aantrokken. 
Wel is het 't streven van de AVRO 
steeds geweest om uiteenlopende op
vattingen en inzichten zoveel mogelijk 
tegenover elkaar te stellen. Dat voot·a! 
heeft de AVRO groot gemaakt." 

_ ...... ,.",...,.",..._.ji i Î '--
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Streekplan-industrie 
Politiek Gelderland houdt zich op het 

ogenblik bezig met tal van brandende 
kwesties. Wij bedoelen niet alleen dat 
de gemeenteraden in het Gelderse de 
salarissen van hun wethouders mogen 
verhogen (een presentje van over hun 
hart strijkende gedeputeerden), .evenmin 
dat er volgens de Stichting Verwijde
ring Afvalstoffen bij Gelderse boeren en 
tuinders zeker 30 ton verboden bestrij
dingsmiddelen opgeslagen zouden lig
gen, maar vooral de kwestie die vele 
leden van de Staten van Gelderland 
noodkreten ontlokte: het feit dat in tien 
jaar tijds de groei van kleine kernen 
van 1000-10.000 inwoners uitgestegen is 
beven het dubbele ten opzichte van de 
bevolkingsgroei in geheel Gelderland. 
Deze feiten staan vermeld in het verslag 
1972 van de Provinciale Planologische 
Dienst, door het VVD-statenlid ir. H. W. 
F. C. Donkersloot vriendelijk vergeleken 
met e.en "streekplan-industrie." Ver
scheidene leden stelden vast dat er "pre
cies het omgekeerde gebeurt" van wat 
hun voor ogen staat. 

Het is natuurlijk een landelijk ver
schijnsel: men trekt naar buiten. De 
Gelderse Statenleden wachten intussen 
nog steeds met spanning op de in het 
vooruitzicht gestelde provinciale nota 
"kleine kernen." 

Ir. Donkersloot verklaarde voorts, ook 
nog steeds te wachten op het tot actie 
aansporen van een vrij groot aantal ge
meenten die de provincie door de afwe
zigheid van bestemmingsplannen met 
heel wat "witte gebieden" laat zitten. 

Een zaak die het VVD-statenlid ir. J. 
N. Kooij op het hart brandde, blijkens 
zijn opmerkingen in de financiële com
missie, is het plan een tunneltje te bou
wen tussen het provinciehuis en d.e nieu
we dépendance. Ir. Kooij vond het nut
tig effect van dit tunneltje niet in over
eenstemming met de investeringskosten 
van een kwart miljoen. Ook niet nadat 
h.et nuttig effect hem uitvoerig was uit
eengezet: het droog houden van mensen 
en documenten en het afremmen van 
ziekteverzuim. 

Een experiment waarop vooral bij de 
sociografische dienst van het Gewest 
Arnhem aller ogen gericht zijn is het 
zogenaamde Plan-Zilverkamp in de ge
meente Huissen dat wil voorzien in een 
zeer duidelijke vermenging van woon
vormen waardoor gettovorming uitge
sloten schijnt. Het gaat hier om een 
"avontuur" met 2000 woningen in 16 
hoofdtypen met de indeling waarvan 
naar hartelust gegoocheld kan worden. 
Het doel is de gegadigden e.en huis te 
laten kiezen en niet zonder meer een 
woning toe te wijzen. 

Gelderland - en dat is andere koek 
-- is ten nlotte van plan de luchtveront
reiniging fors aan te pakken. Zeker 35 
bedrijven weten nu dat zij een vergun
ning zullen moeten aanvragen voor het 
spuien van allerlei ongerechtigdheden. 
De Provinciale Waterstaat krijgt boven
dien een meldingskaroer waar afgelezen 
kan worden hoe het op een bepaald mo
ment van de dag staat met de lucht
verontreiniging die opgemeten wordt 
door meer dan twintig snuffelpalen. 

Provinciehuis 
Overijssel verbeidt intussen de officië

le opening van het nieuwe provinciehuis 

~ 

Een experimenteel bouwplan, door het rijk gesubsidieerd, in de gemeente 
Hengelo (0.): het 'Kasbahproject van de architect Pieter Blom. Evenals het 
plan Zilverkamp in Huissen een gemengde vorm van wonen. De Kasbahhuizen 
staan alle op palen. 

in Zwolle dat overigens al geruime tijd 
in gebruik is. De koningin zal 3 mei op 
een balkon de openingsduif loslaten. Dit 
ene symbool van de provinciale vrede 
luidt dan èe vlucht in van 25.000 andere 
duiven die in de omgeving het luchtruim 
zullen kiezen. Er komt o.a. een tentoon
stelling "Zicht op Overijssel in Zicht," 
speciaal gewijd aan het wezen en wer
ken van het provinciale bestuur en een 
expositie van werken van Paul Citroen 
en de beeldhouwer E. Dodeigne. Op 9 
mei volgt dan een open huis-dag voor 
duizend genodigden en gedurende zeven 
dagen daarna houdt de provincie "ge
woon" open huis. 

Zwolle, d.e stad van VVD-burgemees
ter Drijber, koestert trouwens nog iets 
nieuwers: een nieuw winkelcentrum in 
het hartje van de stad met 25.000 vier
kante meter uitsluitend voetgangersge
bied. Men hoopt er volgend jaar al te 
kunnen winkelen. 

Huilen was het voor de gemeente De
venter dat zo vurig gehoopt (en een 
beetje gerekend had) op annexering van 
de gemeente Diepenveen. De senaat 
heeft anders beschikt. Deventer was 
verbijsterd, Diepenveen "himmelhoch
jauchzend." De koekstad waar men zeer 
somber gestemd is over de al jaren 
groeiende woningnood, had al grootse 
plannen voor sociale woningbouw in het 
Diepenveense. Diepenveen heeft intus
sen met de grootmoedigheid, de winnaar 
eigen, het dorp Colmschate aangeboden. 
Dat wil zeggen, om er te bouwen. 

Het overschot aan (te dure) woningen 
in Almelo heeft er een geheel nieuw 
facet bij gekregen: de woningstichting 
St. Joseph heeft per advertentie een se
rie van negentig onverhuurbare wonin
gen (360-400 gulden per maand) te 
koop aangeboden met 100 pct. financie
ring. De huizen vliegen weg! 

Districtsdag JOVD Oost 
Apeldoorn - Het bestuur van het dis

trict Oost van de JOVD organiseert za
terdag 12 mei onder auspiciën van de 
afdeling Apeldoorn haar eerste districts
dag. Plaats: Schouwburg "Orpheus" te 
Apeldoorn, Kennedyzaal. Aanvang: 
11.00 uur. Onderwerp van gesprek zul
len zijn: het kiesstelsel, de kiesdrempel 
en de kabinetsformatie. Sprekers zijn: 
mej. mr. A. Kappeyne van de Coppello, 
lid van de Tweede Kamer voor de VVD 
en drs. J. P. A. Gruyters, kandidaat-mi
nister in het kabinet Den Uyl. De dis
trictsdag wordt besloten met een feest 
dat rond 21.30 uur begint. 

Aankondigingen 
18 MEI 

G. W. Keja (lid der Tweede Kamer) 
spreekt voor de afdeling Ens<'hede over 
actuele politiek. Zalencentrum "Mel
kion", Raiffeisenstraat 25. 20.00 uur. 
25 MEI 

Mevrouw drs. N. Smit-Kroes (lid der 
Tweede Kamer) spreekt voor de afde
ling Nijmegen. 20.00 uur, hotel-restau
rant Metropole, Keizer Karelplein. 
28 MEI 

1\lr. A. Geurtsen (lid der Tweede Ka
mer) spreekt op het maandelijkse 
"Broodje VVD" van de afdeling Henge
lo. 18.00 uur, Cosa. 

Dr. K. van Dijk (lid der Tweede Ka
mer) spreekt voor de sociale academie 
te Hengelo. 

vrijheid en 
democratie 

• De redactie van Vrijheid en 
Democratie is gevestigd te Hil
versum, Pieter de Hooghlaan 87. 
Hoofdredacteur en voorzitter van 
de redactiecommissie is de heer 
Ph. c. la Chapelle. 
• De abonnementen·administratle 
wórdt verzorgd door het alge
meen secretariaat van de VVD, 
Koninginnegracht 57 te Den Haag 
(telefoon 070 - 604803). Voor 
adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secreta
riaat. 
• De advertentie-exploitatie wordt 
verzorgd door de Nederlandse 
Dagblad Unie, Westblaak 180 
(postbus 824) te Rotterdam, tele
foon 010 · 147211. 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. · · algemeen 
secretariaat 

pandbrieven 
een veilige belegging met zeer hoog rendement 

• Het algemeen secretariaat van 
de VVD is gevestigd te Den 
Haag, Koninginnegracht 57, tele
foon (070) - 604803. Postreke
ning: 67880 ten name van de al
gemeen secretaris van de VVD te 
Den Haag. 
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Vele politieke beginselen ZIJn in het 
vcrleden al gestrand doordat men onvol
doende rekening hield met of kennis be
zat van de menselijke geest. De verwe
zenlijking van de meest ideale maat
schappijvormen strandden door het ge
brekkige materiaal waarmee nu een
maal gewerkt moest worden: de mens, 
die altijd zeer wel in staat blijkt zijn 
idealen onder woorden te brengen, maar 
meestal niet thuis is als het op de uit
werking aankomt. Eén factor is er, 
waar men telkens weer aan voorbij ziet 
als men aan het raamwerk van zijn 
idealen bouwt: Nietschze's Wille zur 
Macht. Een andere factor is waarschijn
lijk de wil van vele mensen om zich aan 
macht te onderwerpen. De ideeënwereld 
van de totalitaire stelsels is daarop te
mg te voeren. Toch zijn er (gelukkig) 
nog altijd mensen die vertrouwen blij
ven stellen in het gezond verstand van 
bewust levende, vrije mensen en daarop 
hun ideeën bouwen. Lenin had dat ver
trouwen· niet. Hij meende dat de arbei
ders, van wie hij het volgens zijn leer
meester Marx moest hebben, alleen in 
staat waren tot acties ten bate van 
eigen belangen en niet tot daden die de 
verwachte revolutie naderbij konden 
brengen. Daartoe achtte hij alleen de 
voorhoede, gevormd door de partij, in 
staat. Dat zou de macht zijn die zijn 
heilsstaat kon verwezenlijken. De macht 
is verwezenlijkt, de heilsstaat niet. 

Eén bestuurlijke organisatievm'm gaat 
zeker wel van dat vertrouwen in de 
mens uit, moet ervan uitgaan al>:t zij 
zichzelf niet wil verloochenen, en dat is 
de democratie. Niet de democratie als 
een ideologie in naam waarvan dan al
les, goed en slecht, gedaan kan worden. 
Het gaat niet om het produkt, om het 
resultaat alleen, maar om de middelen 
om het doel te bereiken waarbij de 
macht alleen kan berusten op verwor
ven recht. Democratie is ook niet iets 
dat ooit bereikt is, maar waar altijd 
voor gevochten moet worden om het in 
stand te houden. Prof. dr. G. Kuypers 
noemt in zijn onlangs in de Aula-serie 
verschenen boekje ,.Grondbegrippen van 
politiek" 22 kenmerken op van een de
mocratische organisatie. Een enkele blik 
op deze rij laat al zien dat we de vol
maakte democratie nergens ter wereld 
aantreffen, ook al zou men zijn eisen 
minder hoog stellen. De vraag is alleen 
in hoeverre je aan de beginselen kunt 

bereikt, was er bij de start zowel bij de 
nieuwe kabinetsleden als bij de bevrien
de kamerfracties toch altijd een voldaan 
gevoel en een redelijk vertrouwen, dat 
in goed samenspel belangrijk werk zou 
lmnnen worden verricht, dat weerklank 
in de volksvertegenwoordiging zou vin
den. Thans is de situatie echter zo, dat 
de tegenstellingen, het onderlinge wan
trouwen en het gekissebis over de te 
leveren staatssecretarissen zich tot in 
de laatste minuut heeft voortgezet. Mi
nisters komen na veel geschuif op plaat
sen terecht, waar nit!'ma.nd ze zou ver
wachten. De enige minister, die het bij 
de verkiezingen zo gehavende D'66 
kreeg te leveren, drs. Gruyters, partij
ideoloog, gespecialiseerd in de door deze 
partij voorgestane staatsrechtelijke ver
nieuwingen, die ook lid was van de 
staatscommissie Ca.ls-Donner, zou eerst 
verkeer en waterstaat krijgen, maar het 
werd tenslotte volkshuisvesting en 
ruimtelijke ordening. Als staatssecreta
ris krijgt hij de socialist Schaefer naast 
zich. Een radicaal niet alleen in zijn 
nieuw-linkse ideeën, maar ook in zijn 
wijze van optreden en uitdrukken. Hoe 
het met de samenwerking van deze bei
de weinig beheerste figun'n zal gaan, 
wachten we maar af. De eerste wrij
vingssymptomen zijn er echter al. Wij 
komen daar hieronder nog even op te
rug. De meer kleurrijke dan tactische 
taal, die de heer Gruyters zelf pleegt te 
bezigen, heeft hem trouwens bijna een 
verklaring tot persona non grata. van de 
zijde der KVP opgeleverd. 

Geen lang leven 

De socialist ir. Vredeling, landbouw
kundig ingenieur, deskundige in land
bouw-aangelegenheden en gespeciali
seerd ook in Europese zaken, heeft de
fensie toegeschoven gekregen. De kandi
daat-ministers Westerterp en Brouwer, 
beiden KVP, worden, anders dan mr. 
Van Agt, in het linkse kamp en zelfs 
door de toekomstige minister-pres~dent 

tornen voordat het gebruik van het 
woord democratie een aanfluiting, een 
zinledige ideologie wordt. 

Deze bespiegelingen vormen een wat 
lange inleiding tot de zaak waarbij dit 
alles een rol speelt: het Watergate
schandaal en de grove staaltjes van 
machtsstrijd die de medewerkers van 
Nixon hebben weggegeven tijdens de 
verkiezingscampagne in de Verenigde 
Staten. Had het Vietnam beleid van de 
laatste twee presidenten van de VS al 
de nodige ,.credibility-gaps" opgeleverd, 
de huidige zaak tast de democratische 
beginselen geheel aan. Vertrouwen in de 
mens, zeker als hij zichzelf bekwaam 
genoeg acht om de delegatie van de 
macht te aanvaarden, blijft onontbeer
lijk. Nixon heeft zich er in zijn tv-rede 
van vorige week maandag van af willen 
maken: ,.There is vita! work to be done 
toward our goal of a lasting structure 
of pea.ce in the world - work tha.t can
not wait. Work that I must do"... So 
back to business. Maar dat ging voorlo-

pig niet door. In de loop van de week 
werd Nixons eigen naam steeds meer 
genoemd als betrokkene en dus, in zijn 
positie, als verantwoordelijke. Natuur
lijk, de Amerikanen zullen het zelf wel 
lda.ren. Vervelend is het alleen dat er te 
veel dingen in de wereld zijn die inder
daad niet kunnen wachten. Merkwaar
dig is het te zien dat het nu juist de 
Russen en Chinezen zijn die Nixon op 
dit moment niet gaarne zouden zien 
verdwijnen. Zij zwijgen over het Water
gate-schandaal en Kissinger kan rustig 
doorgaan Brezjnjews bezoek aan Wash
ington voor te bereiden. En ook in de 
verhouding tussen Amerika en Europa 
zijn allerlei zaken dringend aan een re
geling toe. Dan kan men zich afvragen 
in hoeverre de antagonisten in Zuidoost
Azië en het Midden-Oosten niet van de 
gelegenheid gebruik menen te kunnen 
maken om hun slag te slaan, hetgeen 
ernstige repercussies zou kunnen heb
ben. Zoals ieder schandaal komt ook dit 
ongelegen. 
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zelf, als conservatieve zwarte schapen 
beschouwd, die men maar nauwelijks 
heeft kunnen aanvaarden. De PPR-kan
didaat voor CRM, mr. Van Doorn, heeft 
grote bezwaren tegen de door de PvdA 
als staatssecretaris voor dit departe
ment naar voren geschoven drs. Marcel 
van Dam. Mr. Van Doorn zou, volgens 
de laatste berichten voor het afdrukken 
van ons blad, bovendien plannen hebben 
tot volledige eliminering van radio Vero
nica, waar men in socialistische kring, 
gezien de impopulariteit van een derge
lijke maatregel, zeer huiverig tegenover 
zou staan. De socialistische minister van 
onderwijs, prof. Kemenade, is, naar ge
bleken is, weinig gelukkig met de hem 
vooralsnog toegewezen staatssecretaris
sen Schelfhout (KVPl en Veerman 
(ARP). En ten slotte wilde de PPR
fractie haar medevv·erking aanvankelijk 
afhankelijk stellen van de benoeming 
van prof. Röling tot staatssecretaris op 
buitenlandse zaken voor ontwapenings
of vredesvraagstukken. Maar deze 
schijnt ten slotte voor de eer te hebben 
bedankt, hoewel hij reeds tot Den Uyls 
schaduwkabinet behoorde. Over enige 
andere posten wordt tot op het moment 
dat wij dit schrijven nog verder geru
zied. En dan zwijgen we nog maar over 
de door de heren Anctriessen en Aantjes 
aangevochten, hardnekkig door de heer 
Den Uyl gehandhaafde lezing, dat het 
(geactualiseerde) socialistische pro
gramma Keerpunt-1972 praktisch volle
dig is overeind gebleven en dat het con
fessionele programma. "uitsluitend een 
zijlicht op Keerpunt" zou werpen. 

Dit in zichzelf verdeelde kabinet zou 
dan het land krachtig moeten gaan be
sturen. Een lang leven zal het niet zijn 
beschoren. Maar helaas misschien toch 
lang genoeg om, althans in onze ogen, 
veel kwaad te doen. We denken o.a. aan 
afbraak van de defensie (ten aanzien 
waarvan onze nieuwe defensie-deskundi
ge· in de fractie, de heer Ploeg, in een 
vraaggesprek met de Telegraaf reeds de 
nodige hartige opmerkingen heeft ge
maakt) en de verdere aanwal{kering 

van de inflatie, een sociaal gevaar van 
de eerste orde. 

Middengroepen bedreigd 
Maar de maat is nog niet vol. In de 

radio-zendtijd van de VVD hield fractie
voorzitter Wiegel dinsdagavond de luis
teraars terecht voor, dat nu al is geble
ken hoezeer de VVD gelijk had dat Den 
Uyl niet in het Catshuis moest komen. 
Een typerend voorbeeld van het beleid, 
dat het kabinet zal gaan voeren, noem
de hij de toen juist door de socialisti
sche kandidaatstaatssecretaris voor 
volkshuisvesting, de heer Schaefer, we
reldkundig gemaakte plannen om een 
huurbelasting in te voeren voor hen, die 
een inkomen hebben van meer dan 
.f 20.000 en minder dan tien procent van 
hun inkomen aan huur betalen. Die be
lasting zou volgens de heer Schaefer 
trouwens ook moeten gelden voor hen, 
die een eigen huis bezitten, waarvan de 
geschatte huurwaarde eveneens beneden 
de tien procent van hun inkomen zou 
liggen. Onze stelling, zei WiPgel, wordt 
weer eens bevestigd dat het niet zozeer 
de "kapitalisten" zijn, die de dupe zullen 
worden van de politiek van het komende 
kabinet, maar de middengroepen. On
dertussen schijnt hierover nu reeds het 
eerste conflict tussen drs. Gruyters en 
zijn staatssecretaris-in-spe te zijn ge
rezen. omdat deze zijn plannen zonder 
overleg met zijn toekomstige minister 
zou hebben bekend gemaakt, terwijl af
gesproken was, dat de kandidaat-be
windslieden zich niet bij voorbaat over 
hun plannen zouden uitlaten. 

Voor het overige stelde de heer Wie
gel vast, dat de PvdA kiezersbedrog 
heeft gepleegd, omdat zij steeds verze
kerd had niet te zullen gaan onderhan
delen over het regeringsprogram en dit 
nu toch had gedaan. De leiding van de 
KVP en van de ARP verweet hij een 
groot gebrek aan ruggegra.at. "De VVD 
is nu de enige grote partij, die dat be
leid gaat bestrijden. Zij zal steeds meer 
vroegere kiezers van de confessionele 
partijen tot zich trekken", aldus Wiegel. 
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Nieuwe afdeling Egmond 
t:gmond - Op 3 mei werd in de zaal 

.. Het Rode Hert" te Egmond aan de 
Hoef een oprichtingsvergadering gehou• 
den van de nieuwe afdeling Egmond. Als 
spreker was daarbij aanwezig het 
Tweede Kamerlid G. W. Keja. 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr, mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

Kritiek op Boersma 

De levcn~duur van een kabinet-Den 
uy'l zal afhangen van het geduld van de 
rechtet·vleugels van de confessionele 
partijen. Nu hebben de confessionele lei
ders zieh door de kabinetsformateurs la
ten dwingen tevreden te zijn met de 
hondenporties die de nieuwe premier 
hun heeft toegedacht." Deze mening uit
te mr. H. van. Riel, fractievoorzitter van 
de VVD in de Eerste Kamer op een 
openbare vergadering van de afdeling· 
Laren (N.H.) 

Hij greep zijn toespraak aan om een 
felle aanval te lanceren op de voorman
nen van de KVP en de ARP die zich 
van de VVD hebben afgewend om mee 
te helpen het kabinet van drs. Den Uyl 
op poten te zetten. Vooral de heer Boer
sma, de anti-revolutionaire minister van 
sociale zaken die zijn carrière onder 
Den Uyl voortzet, moest het ontgelden. 
Zoals hij bij vroegere gelegenheden al 
eens deed, vergeleek de heer Van Riel 
cte minister met een ,,lorrendraaier,'' 
vanwege zijn overlopen van het kabinet
Biesheuvel naar de ploeg van Den Uyl. 
Ter verduidelijking: lorrendraaiers wa
ren volgens de heer Van Riel eeuwen 
geleden L zeerover·s die op de meest kri
tieke momenten van vlag verwissel
den. 

Het werkdocument waarmee de infor
mateurs Albeda en Van Agt het kabinet 
tot stand wisten te brengen, vond de 
heer Van Riel uitblinken door een duide
lijk bewust gekozen vaagheid. Het was 
berekend op de behoefte van de confes
sionelen aan formuleringen, waarmee je 
alle kanten uit kunt. Aan de ene kant 
moet Den Uyl er zijn achterban van 
kunnen overtuigen dat het linkse pro
gramma Keerpunt '72 er in andere be
woorctingen in tot zijn recht komt, an
cter·zijds moeten Anctriessen en Aantjes 
hun aanhang gerust kunnen stellen met 
de bewering dat het uiteindelijke pro
gramma heel wat anders is geworden 
dan het linkse verlanglijstje. De heer 
Van Riel zei de confessionelen overigens 
niet te willen bekritiseren. ,.Je moet al
leen wel weten hoe ze zijn." 

Erg verstoord tooncte hij zich over de 
houding van de ARP-ers Boersma en 
Aantjes tegenover hun partijgenoot en 
premier Biesheuvel, die evenals de heer 
Zijlstm ,.door hen onder de tafel zijn 
gewerkt." 

,.Waarom" vroeg de heer Van Riel 
zich af .. hel'ft de KVP het dictaat van 

Adviesraad 
De Advi.•sraad van de Ot·ganisa

tie Vrouwen in de VVD kwam. op 30 
maart .il. bijeen om volgens art. 4 lid 2 
van onzp Statuten uit zijn midden 4 
leden van het bestuur te benoemen. 
He!'!wzen werden: meyr. mr. M. L. 
Buschkens-Dijkgra.af, vertegenwoordig
ster van de centrale Dordrecht; mevr. 
A. F. M. Hamm-Tonnaer, vertegen
woordigster van de centrale Amster
dam; mevr. H. J. Schlemper-Van Gijn, 
vertegenwoorctigster van de Centrale 
Oost-Brabant. Nieuw benoemd werd: 
mevl". E. Alberti-Tuynman, vertegen
woordigster van de centrale Drenthe. 

Op 30 maart jl. werd eveneens door 
het Bestuur met de Adviesraad verga
derd. De centrale vertegenwoordigsters 
deden verslag van hetgeen er in haar 
centrale omgaat. Voorts werd over ver
schillende onderwerpen van gedachten 
gewisseld. 

Bestuur 
In de vergadering van het Bestuur 

van de Organisatie Vrouwen in de VVD 
op 17 april jl. werden volgens art. 4 lid 
3 van onze Statuten de zitting hebbende 
bestuursleden mevr. mr. E. de Roock
Bedding, secretaresse en mevr. A. F. 
Bon thuis-Wunderl, 2e secr./pennigm., 
die aan de beurt van aftreden en her
kiesbaar waren, herbenoemd. 

In deze vergadering werd afscheid ge
nomen van de penningmeesteresse mevr. 
A. C. M. J. Vriesman-Gerde, die aan de 
beurt van aftreden en niet herkiesbaar 

de PvdA geslikt? Speculeert zij mis
schien op verkiezingswinst via de invoe
ring van een districtenstelsel om op die 
manier het zielige politieke bestaan te 
rekken?" Zo'n stelsel vond hij overigens 
nadelig voor de VVD die een landelijk 
gespreide kiezerskring heeft, maar wel 
gunstig voor de KVP "met incidentele 
regionale krachtposities in het zui
den." 

Degenen die veel gehoorde VVD
klachten nu ook eens van een ander 
wilden horen, konden terecht bij de 
ARP-kieskring in Hilversum, waar Bou
ke Roolvink, thans anti-revolutionair 
kamerlid en oud-minister van sociale 
zaken in het kabinet-De Jong, sprak. 
Hij vond dat de VVD in de formatiepe
riode van de confessionelen niet de be
handeling heeft gehad die zij verdiende. 
Ook betreurde hij dat het kabinet-Bies
heuvel geen kans meer heeft gekregen. 
"We waren met dit kabinet op de goede 
weg. Er is beleid gevoerd en er stond 
veel op stapel," zei hij. Naar zijn me
ning zal Nederland alle zeilen moeten 
bijzetten om niet af te glijden naar toe
standen, zoals in de Vierde Republiek in 
Frankrijk. ,.Moreel én politiek fout," 
noemde hij de beslissing van zijn partij
genoot Boersma om zonder overleg in 
het kabinet-Den Uyl te stappen. Ten 
slotte nog een opmerking die het in 
VVD-kringen ook wel goed zal doen: 
"De berichtgeving over de kabinetsfor
matie en de daarbij betrokken partijen 
is nogal eenzijdig gericht in televisieru
brieken zoals Den Haag Vandaag." Le
denwervers: een man om in de gaten te 
houden! 

Bestuursmutaties 
Lexmond-Yianen - Het bestuur van 

de afdeling ziet er als volgt uit: J. J. 
Schmalhausen, Vianen, voorzitter, D. B. 
Mollenvanger, Lexmond, secretaris. F. 
Bonk, Vianen, penningmeester en A. 
Verwey, Lexmond, A. Dekker, Vianen 
en N. v.d. Burg, Lexmond, leden. Tevens 
is hier een propagandacommissie in het 
leven geroepen, speciaal belast met de 
ledenwerfcampagne en de voorbereidin
gen voor de gemeenteraadsverkiezingen 
1974. Hierin hebben zitting: mevrouw 
Rutgers-Stal, N. v.d. Burg en B. W. M. 
Roelvink, Vianen. 

was. De voorzitster mevr. mr. 1\1. N. 
W. Dettrneijer-Labberton dankte mevr. 
Vriesman voor al hetgeen zij gedurende 
vele jaren voor onze organisatie heeft 
gedaan en bood haar namens het be
stuur een \Vedgewood-koekjesschaal 
aan. 

Mevr. Bonthuis werd benoemd tot 
penningmeesteresse, welke functie zij 
thans naast ctie van 2e secretaresse zal 
vernillen. 

Het bestuur is thans als volgt samen
gesteld: mevl". mr. M.N. W. Dettmeijer
Labberton, voorzitster; mevr. H. J. 
Schlemper-Van Gijn, vice-voorzitster; 
mevr. mr. E. Veder-Smit, vice-voorzit
ster·; mevr. mr. E. De Roock-Bedding. 
secretaresse: mevr. A. F. Bonthuis
Wunderl, penningmeesteresse/2e secr.: 
mevr. E. Alberti-Tuynman, mevr. M. A. 
v. ct. Boogert-Selhorst; mevr. mr. M. L. 
Buschkens-Dijkgraaf: mevr. A. F. 
Hamm-Tonnaer; mevr. J. P. Hansen-v.d. 
Linden; mej. mr. A. Kappeyne v. d. 
Coppello; mevr. drs. N. Rempt-Halm
mans de Jongh; mevr. H. van Someren
Downer; mevr. drs. N. Smit-Kroes; mej. 
Joh. H. Springer, lid van verdienste van 
het bestuur. 

c. 0. c. 
De Nederlandse Vereniging tot inte

gratie van homoseksualiteit COC heeft 
ons verzocht te willen vermelden, dat zij 
sprekers beschikbaar heeft om korte in
leidingen te houden o.a. over het onder
werp "Wat doen wij met onze minder
heden?" Desgewenst kan men zich hier
voor bij genoemde Vereniging vervoe
gen, adres: Korte Leidsedwarsstraat 49 
a te Amsterdam, 020~234079. 
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Aankondigingen 
11 MEI 

1\"Ir. F. Por·theine (lid d"r Tweede Ka
mer) spreekt op de lun('hbijeenkomst 
van de L.S.V.N.-Leiden. 

14MEI 
Mevrouw drs. N, Smit-Kt·oes (lid der 

Tweede Kamer) spreekt voor de afde
ling Hoorn e.o. 

Drs. G. 1\'1, V. van Aat·denne (lid der 
Tweede Kamer) spreekt voor de staten
centrale Zaanstreek. 

H. de Croo (buitegewoon hoogleraar 
aan de universiteit te Brussel, speciali
teit Staatsrecht en Commonlaw, fractie
voorzitter P.V.V. Cultuurparlement, na
tionale onder-voorzitter P.V.V. en Ka
merlid-gewezen burgemeester) spreekt 
voor de afdeling Rotterdam over "Welke 
constructieve rol kunnen de liberale 
partijen in Europa spelen?" 

20.00 uur, Rijnhotel, Rottt"rdam. 

21 MEI 
1\"Ir. F. Portheïne (lid der Tweede Ka

mer) spreekt voor de afdeling Noot
dorp. 

L. !U. de Be~r (lid der Tweede Ka
mer) spreekt voor de afdeling IJssel
stein over woningbouw en stadsvet·nieu-
wing. • 

20.00 uur, Wijkcentrum 't Slot, Touw
laan 19, IJsst•Istein. 

(Was vastgesteld op 14 mei) 

22 :\lEI 

Mr. J. G. Rietket•k (ex staatssecreta
ris) spreekt voor de nieuwe afdeling 
Rijnsburg over "De V.V.D., een partij 
voor mensen die het zelf willen doen''. 

20.00 uur, de Jeugdhaven, VliC't. 
Noordzijde 35. 

24 MEI 
Mevrouw drs. N. Smit-Kroes (lid der 

Tweede Kamer) spreekt voor de reg·io 
Lt•iden, over onderwijs, 

20.00 nur. Rijnlandflat, Lt'id<·n. 

25 MEI 
G. \\'. 1\:eja {lid der Tweede Kamez· J 

spreekt voor de afdeling Maartensdijl< 
over algemene politiek. 

20.00 uur, Zaal Maartenshof. Maar·
tt"nsdijl;:, 

l\lr. A. G<•urtsen (lid der Tweede Ka
mer) spreekt op de oprichtingsvergade
ring van de afdeling Ame.ide over "De 
V.V.D., de partij van mensen die vrij 
willen zijn". Gemeenschapscentrum 
(Het Spant), Paramasibaan, Ameidt>. 

Dt·. L. Ginjaar (lid Stuurgroep l 
spreekt voor de afdeling Ht>emsted<• 
over het Liberaal Manifest. 

Politiek café Bilthoven 
Biltho\·en - De afdeling De Bilt-Bilt

hoven van de VVD organiseert 18 mei 
van 17.30 tot 19.30 uur in restaurant "De 
Schouw", Emmaplein, Bilthoven een po
litiek café. Op deze bijeenkomst wil het 
bestuur op informele wijze kennis ma
ken met de nieuwe leden die zich de 
afgelopen maanden hebben gemeld. Bo
vendien is er voor nieuwe en oudere le
den een mogelijkheid met de VVD-ge
meenteraadsleden van gedachten te wis
selen over regionale kwesties. 

De heer L. M. de Beer, lid van de 
Tweede Kamerfractie, zal in dit politie
ke café aanwezig zijn. Het bestuur van 
de afdeling De Bilt-Bilthoven biedt allen 
die zich na de verkiezingen van novem
ber als lid hebben aangemeld, een gratis 
consumptie aaL 

Statencenttale Hoorn 
Hoorn be VVD-statencentrale 

Hoorn vergadert 2\3· mei in "De Doele". 
Koemarkt 56 te Purmerend. Aanvang· 
10.00 uur. Op de a~da staan drie be
langrijke punten: de verkiezing van be
stuursleden voor de op te richten onder
centrale Waterland, de voorlopige vast
stelling van de kandidatenlijst voor de 
provinciale staten-verkiezingen van 
maart 197 4 en een inleiding over de dis
cussienota "Gemeentelijke herindeling 
van Waterland" door de heer Gerbr. de 
Jong, lid van Gedeputeerde Staten voor 
Noord-Holland. 
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Apartheid zonder discriminatie 

In deze rubriek 11\lblict>ren 
wij enkele van de brieven, die 
de redactie van lezers ontving. 
De redactie behoudt zich daar
bij ht>t rPf.'ht voor stilistis('ht• 
wijziging·en aan te brengen 
enjof naar haar oordeel te 
lange hijdragen te bekorten, 
uiteraard zonder de kern van 
bet betoog aan te tasten. 
Briefschrijvers die nwnen dat 
hun bijdrage niet of onjuist is 
opgenomen, kunnen in beroep 
gaan bij de reda<'tieraad, pja 
algemeen secretariaat YVD, 
Koninginnegracbt 57, Den 
Haag. Onleesbare en anonieme 
brieven verdwijnen zonder par
don in de prullt>nmand. 

Apartheid in Zuid-Afrika. Veel bekri
tiseerd, vaak belasterd; weinig verde
digd, nooit verheerlijlü; zelden met vol
doende afstand beoordeeld. Gezien deze 
omstandigheden is het geen wonder dat 
er, ook wanneer men streeft naar een 
redelijk oordeel, steeds weer misver
standen blijven. Moge deze bijdrage hel
pen het beeld te verhelderen. 

h:lke disniminatie is verwerpelijk, niet 
alleen die naar ras. huidskleur en derge
lijk. Dat staat ook in de Algemene Ver
klaring van de Rechten van de Mens. 
Deze algemene stelling is nodig om de 
natuurlijke neiging te oncler·clrukken om 
gevallen van discriminatie in eigen land 
over het hoofd te zien. In bedoelde ver
klaring worden in dertig arlikelen de 
rechten en vrijheden van een ieder aan
gegeven. Elke ondertekenaar van de 
verklaring en elk VN -lid zou op grond 
van één of meer artikelen kunnen worden 
\'t>roonieeld. Men mag dan ook niPt naar 
Pigen goeddunken één artikel eruit lich
ten om te bewijzen dat een bepaald land 
moet wor·den veroordeeld. In de inlei
ding van de Verklaring van de Rechten 
van de ).lens worden de artikelen na
drul{kelijk aangeduid als na te streven 
ideaal. In de VN is Zuicl-Afl"ika al ver
scheidene malen veroordeeld, maar daar 
mag men zijn oordeel niet op baseren. 
De veroordeling door de VN is niet ge
daan op grond van bewogenheid met de 
Rechten van de ).Ien:s, maar uit politieke 
overwegingen; ten dele zelfs uit racis
tisch-politieke ov<~rwegingen. 

Het apartheidsbeleid gaat uit van het 
bestaan van een aantal bevolkingsgroe
pen. waarvan het de identiteit wil hand
haven en de ontwikkeling wil bevorde
ren op basis van het eigene. Staatkun
dig betekent dit een opdeling van de 
Republiek Suid-Afdka in een aantal ge
bieden, zo\·eel mogl'lijk overeenkomend 
met de oorspronkl'liJke woongebieden, die 
uiteindelijk \'Olleclige Zl'lfbesehikking 
krijgen. Hier·bij hoopt men op een goede 
verstandhouding en liefst samenwerking 
tussen de afzonderlijke staten, maar 
daaromtrent hebben de toekomstige soe
vereine staten het laatste woord. Cultu
reel betekent dit bijvoorbeeld een sterke 
bevordering van het onderwijs, en wel 
afzonderlijk voor de verschillende bevol
kingsgroepen. van lager tot universitair 
ondetwijs. Econon)isch betekent het dat 
het bedl"ijf:;leven in de zogenaamde 
thuislanden zodanig wordt gestimuleerd 
dat het zo spoedig mogelijk vreemde 
leiding kan ontberen en dat ook zoveel 
mogelijk de noodzaak wordt weggeno
men om buiten de thuislanden werk te 
gaan zoeken. MPn versta wel; alleen de 
hoofdlijn staat vast. Over de uitwerking 
wordt voortdurend gediscussieerd in de 
Nasionale Partij, tussen de regering en 
de oppositie en tussen de regering en de 
leiders van andere bevolkingsgroepen. 

Segregatie is een veelvuldig voorko
mend verschijnsel. Europa als geheel 
verkPert in een tijd van integratie. Maar 

gelijktijdig zien we hiPr en claar· in Euro
pa gedeeltelijke autonomie opkomen. Bij 
negers en Indianen in noorcl-Amerika 
hoort men de roep om eigen grondge
bied. De geschiedenis heeft vele malen 
het uiteenvallen van multinationale rij
l;en laten zien. Ook Zuid-Afrika is een 
multinationaal gebied; niet een land 
waar de blanken zich hebben ingedron
gen. Zij immigreerden gelijktijdig met 
de Bantoes en er ontstond een natuurlij
ke afbakening van woongebieden. Op 
dit algemene patroon zijn uitzonderin
gen ontstaan, \vaarvoor n1en een redelij
kc oplo:;sing tracht te vinden. 

De huidige politiek kan worden gezien 
als een voortgezette splitsing van de 
vroegere Engelse koloniën in Zuid-Afri
ka in natuurlijke eenheden. (In 1910 
hebben de Engelsen enkele Bantoegebie
den als koloniën buitt'n de toen opgerich
te onafhankelijke Cnic gelwud<'n. 1 

Men kan zakelijk van mening ver
schillen over de vraag of men als ideaal 
moet zien een zo groot mogelijke inte
gratie van alle volkeren der aarde of 
"eenheid in verscheidenheid". Op dezelf
de zakelijke wijze kan men van mening 
verschillen over de segregatiepolitiek 
van Zuid-Afrika. De hoofdlijnen zijn 
normaal en redelijk. 

Wanneer moet men bij zo'n beleid 
spreken van een oirbare vonn van on
derscheid maken en wanneer van een 
verwerpelijke discriminatie. Het is alge
meen gebruikelijk dat men een bepaalde 
groep wil helpen, ook als dit gaat ten 
nadele van een andere. Zo moet men 
ook het reserveren van bepaalde een~ 
voudige functies voor de duizenden Afri
kaanse boeren zien, die door de Boeren
oorlog alles hadden verloren. Het is tot 
op zekere hoogte oirhaar dat men be
wust een bepaalde groep benadeelt om 
<ll1dercn heter t<~ kunnen helpen. Het is 
duidelijk dat in Zuid-Afrika pen deel der 
ondernemers aan de ni<:t-hlanke werk
nemers te lage lonen hetaalt. Als men te 
ver gaat met het verhogen der lonen 
zou dit via verhoging der arbeidspro
duktiviteit leiden tot een funeste ver
minelering van de werkgelegenheid voor 
de sterk groeiende Bantoebevolking. 

Het onderscheid maken wordt echter 
discrimineren in de verwerpelijke zin 
als het bestaat uit kleinéren, onderdruk-· 
ken en benadelen. Die discriminatie in 
Zuid-Afrika valt niet goed te praten. 
Wel moeten wc in die gevallen de situa
tie zakelijk benaderen zonder er dade
lijk de Verklaring van de Rechten van 
de Mens bij te halen. 

Bij het beoordelen van de zogenaamde 
kleine apartheid dient men het volgende 
in aanmerking te nemen: 
a. In Zuid-Afrika gesignaleerde geval
len van discriminatie worden ten on
rechte steeds geweten aan het apart
heidsbeleid. Politieke bedoelingen zijn 
hieraan niet onschuldig. Er is bovendien 
reden om zich af te vragen of integratie 

Boele's Scheepswerven en 
Machinefabriek b.v. Bolnes 

(bij Rotterdam) 

Onze produktie omvat reparatie aan zee· en. rivierschepen, de bouw van 
schepen, alsmede werken voor de oliewinning buitengaats en staalbouw. 

Ons bedrijf heeft ongeveer 1600 medewerkers in dienst, waarvan 200 de 
Spaanse nationaliteit bezitten. 

Wij vragen een 

.ne~verker personeelszaken 
wiens werkzaamheden hoofdzakelijk zullen liggen op het gebied van de 
wervinq en selectie, en het beheer van onze personeelswoningen. 

De kandidaat voo~ deze funktie dient aan de volgende eisen te voldoer. 
middelbare opleiding gevolgd door een .• 
technische hogere beroepsopleiding; 
leeftijd 28 à 30 jaar. 

Ervaring oy een personeelsafdeling is een aanbevelmg evenals kenms van jp 
Spaanse taal. 

Passende woonruimte kan ter beschikking worden gesteld.· 

Alvorens Uw schriftelijke sollicitaties te richten aan onze afdeling Personeelszaken 
adres Ringdijk 598 te Bolnes, kunt U desgewenst telefonisch nadere inlichtingen 
~nwinnen bij de heer H.L. Maathuis (overdag 01804- 13422, toestel 354 of 
s avonds 01850. 29336). 

Een psychotechnisch onderzoek zal deel uitmaken van de selectieprocedure. 

niet eerder verwerpelijke discl'iminatie 
met zich brengt dan segregatie. 
b. Grote verschillen in ontwikkeling, 
mentaliteit en levensgewoonten zijn 
steeds de oorzaak van een scheiding in 
levenssferen, ook bij goede verhoudin
gen. De voortschrijdende ontwikkeling 
van niet-blanken zal het contact verbe
teren. Een soort standenscheiding op ba
sis van ontwikkeling of welvaart zou de 
meer ontwikkelden van hun volk ver
vreemden. 
c. Het stelsel van rechten en verhoden 
is niet eenzijdig ten voordele van de 
blanken, maar wederkerig. Dit geldt 
bijv. met betrekking tot stemrecht, 
grondbezit en gemengde huwelijl{cn. 
d. De voorzieningep voor de verschillen
de bevolkingsgroepen zijn nog stecch 
niet gelijkwaardig, maar men streeft 
daar wel naar. "Apart maar gelijk." 
e. Ook in regeringskringen stuiten be
paalde kanten van de "kleine apartheid" 
op bezwaren. Bepaalde aspecten worden 
Rileen geaccepteerd als tijdelijk noodza
keiijk tot rte verschillende nationale een
heden voldoende vorm hebben gekregen. 
Intussen streeft men naar het verdwij
nen van wat zinloos en kwetsend is. 

De Zuidafrikaanse apartheidspolitiek 
is niet alleen redelijk in haar opzet 
maar bovendien in haar uitwerking in 
bepaalde opzichten bewonderenswaardig 
en in andere vaak verklaarbaar. Er is 
dan ook geen reden tot ongenuanceerde 
veroordelingen zoals die in de VN. Zuid
Afrika wil best met anderen van ge
dachten wisselen in een constructieve en 
eerlijke dialoog. Bij een gesprek dOPt 
men er als buitenstaander verstandig 
aan zijn bedenkingen niet zonder meer 
als kritiek, maar vragenderwijs naar 
voren te brengen. 

Men zou zich ook bereid moeten ver·
klaren tot een gesprek over bedenkin
gen, die Zuid-Afrika heeft tegen ono.; 
land. Zoals hijvoorbeeld over de objecti
viteit van de met overheidsgelden in 
stand gehouden Nederlandse publiciteits
media en in het bijzonder over de voor
lichting over Zuid-Afrika. Het zou dis
criminatie zijn als alleen een dialoog 
over de apartheid gevoerd zou mogen 
wo.rden. 

IR. H. KOORNNEEF, Oldehove I Gr. l. 

• Liberalisme en VVD 
In het Algenleen Dagblad van '1 

maart verschePn een interview met drs. 
Kor·thals, die zoals bekend Yèlfl 

1945--1959 de VVD in de Tweede Ka
mer vertegenwoordigde en vervolgens t 
jaren minister van Verkeer en \\Tater
staat was. 

De heer Korthals maakte in dit intpr·
view enkele opmerkingen, die de libera
len die nog deel uitmaken van de VVD 
zeker uit het hart gegrepen zullen zijn. 
Aangezien in "Vrijheid en Democratie" 
weinig of geen aandacht aan dit gP
sprek is besteed, wil ik enkele punten 
ervan in het kort weergeven, t.w.: 

. -- liberaal moet hervormer zijn; 
liberalisme wil zodanige maat

schappelijke voorwaarden scheppen dat 
elk mens in staat is naar wezen en 
aanleg tot ontplooiing te komen. Het is 
een streven naar menselijke waardig
heid waarbij ieder mens over zijn eigPn 
lot moet· kunnen meepraten en meebe
slissen; 

- toen de liberalen hun doelen min of 
meer hadden bereikt, gingen zij vrezen 
dat het socialisme gevestigde pos-ities 
zou gaan aantasten. Zij waren tevreden 
liberalen geworden en dat was een tries
te vergissing: een echte liberaal moet 
doorlopend worden gedreven door een 
drang naar hervorming; 

-- het liberalisme is er juist voor de 
mens zonder bezit en zonder recht. Het 
liberalisme moet zich thans bezighouden 
met de mensen die lijden val' de milÎl'u
erisis, met de ontwikkelingslanden, de 
democratisering in de onderneming, cle 
zwakke groepen in eigen land ... ·voor 
mij kan het liberalisme nooit gelijk zijn 
aan belastingverlaging. 

Ik dacht dat deze liber·ale gedachten 
nog bij vele VVD-ers leven al blijkt dit 
helaas niet uit het .,image" dat onze 
partij voor velen heeft. Men zegt dat er 
vele confessionelen op de VVD gestemd 
hebben ter wille va.o het "image" van 
onze partij, nl. van een rechtse partij 
met een "law en order" uiterlijk. Het 
lijkt me een goede zaak deze stemmer·s 
duidelijk te maken dat ze bij velen van 
ons aan het verkeerde adres zijn; dat 
nog vele VVD'ers liberaal zijn en zich 
achter de gedachten van de heer . Km t
hals stellen en blijven stellen. 

DRS. A. J. KRUITHOF, Lei•lschenrlam 
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De VVD • 1n het parlement 

door L. Rhijnsburger, voor
lichter van de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer. 

Na het Paasreces en vlak voor er een 
nieuw kabinet gaat optreden, zot. ·men 
kunnen verwachten dat de dames en he
ren Kamerleden het er nog even van zou
den nemen, maar niets is minder waar 
gebleken. In elk geval de liberale Ka
merleden bleken hun geestdrift maar 
ook hun verontwaardiging niet te kun
nen onderdrukken en gaven daarvan 
uiting door een aantal vragen aan ver
schillende bewindslieden. 

Van verontwaardiging is duidelijk 
sprake in de vragen van mevrouw Smit
Kroes aan de minister van onderwijs. 
Zij had vernomen dat leerlingen van een 
Havo te Boxtel onlangs een proefwerk 
hadden moeten maken naar aanleiding
van een tekst die met name over de 
VVD nogal merkwaardige opmerkingen 
bevatte. De scholieren kregen onder
meer de vraag voorgelegd: ,.Waarom is 
het liberalisme van nu (VVD) meer een 
conservatisme dan een liberalisme?" 
Verder stond in de tekst da;t de VVD 
als exponent van het politiek liberalisme 
,.volkomen verouderd" is en de PvdA 
werd "krampachtigheid" verweten. Me
vrouw Smit meent dat dit soort proet
werken duidelijk vormen van indoctri
natie gaat aannemen. 

De reis van prinses Beatrix en prim; 
Claus naar Rusland is aanleiding gewor

den tot enig gekrakeel in de journalis
tieke wereld omdat besloten was dat 
slechts tien journalisten de reis mochten 
meemaken. Samen met de heer Ber-

. 
1ong 

modern 

ger (DS'70) heeft fractieleider Wiegel 
aan de minister-president gevraagd dit 
aantal te verhogen. Vrijwel per kerende 
post antwoordde mr. Biesheuvel hierop 
dat de faciliteiten aan de pers niet door 
de Rijksvoorlichtingsdienst worden ver
leend, maar door het ontvangende land, 
in dit geval Rusland. "Het uitgebreide 
schema van deze studiereis voorziet niet 
alleen in bezoeken aan grote bevolkings
centra, maar ook aan afgelegen plaat
sen. met beperkte accommodatie- en 
verbindingsmogelijkheden die voor in
dividuele journalisten moeilijk bereik
baar zijn," aldus de premier. 

De heer Geurtsen heeft óf samen met 
anderen óf alleen in de afgelopen twee 
weken over een vijftal onderwerpen 
vragen gecteld. Het Rijksinkoopbureau 
zou volgens de heer Geurtsen de detail
handel minder concurrentie moeten 
aandoen dan thans nogal eens het ge
val is. "Het R.I.B. dwingt fabrikanten, 
importeurs en groothandelaren nogal 
eens rechtstreeks verbruikers hoeveel
heden aan enkele afnemers van het 
R.I.B. te leveren tegen prijzen waarvoor 
grote hoeveelheden worden verkocht," 
aldus mr. Geurtsen. 

Voort~:: vreest dit Kamerlid dat door 
een opeenstapeling van vacatures aan 
de top van het R.I.B. een ernstig va
cuüm zou kunnen ontstaan. Hij vraagt 
daarom de minü;ter van financiën om 
het ontstaan van zo'n beleidsvacuüm te 
voorkomen. 

Samen met dr. Van Dijk heeft mr. 
Geurtsen de minister van c.r. en m. ge
vraagd de 538m-band (van radio-Ve
ronica) te gebruiken voor een geheel, 
"licht" programma, zodat de drie ande
re A.M.-golflengten voor andere uitzen
dingen beschikbaar komen met name 

o.a. voor een dagvullend programma 
met klassieke en andere zgn. serieuze 
muziek. 

In vragen aan de minister van buiten
landse zaken vragen Geurtsen en Berk
houwer om "het optreden van Noord
Vietnam in Laos en in Cambodja af te 
keuren en een dringend beroep te doen 
op de Noordvietnamese regering om een 
onmiddellijk einde te maken aan de oor
logshandelingen in deze landen en haar 
troepen uit die landen terug te trek
ken." 

De heren Keja en Van Dijk zagen 
aanleiding in enkele fraudegevallen bij 
de verkiezingen voor de Universiteits
raad van de Universiteit van Amster
dam vragen te stellen aan de minister 
van onderwijs. Ondermeer vroegen zij: 
"Weet de minister dat tal van studen
ten, die niet in het kiesregister voor
kwamen, kandidaat waren gesteld en 
dat deze personen reeds voor de dag 
van de kandidaatstelling waren inge
schreven bij het bureau inschrijving van 
de universiteit?" 

De recente omvangrijke sterfte van 
schapen op Voorne en Putten was de 
aanleiding voor ir. Tuyuman om vra
g·en te stellen aan de minister van 
volksgezondheid en milieuhygiëne. De 
schapen zouden door een ernstige be
>Jmetting van het grasland met door de 
lucht aangevoerd kobalt en koper zijn 
omgekomen. "Zijn er inmiddels afdoen
de maatregelen getroffen om de ver
spreiding van de genoemde stoffen te 
voorkomen?" vraag ir. Tuynman. Hij 
wijst er overigens in een toelichting op 
dat de uitgevoerde analyses relevant 
zijn voor de mogelijkheid van schade
verhaal door de gedupeerde schapen
houders. 
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Uitgever 
A. J. G. Strengholt 
overleden 

Op 3 mei j.l. is, nog onverwacht, op 
72-jarige leeftijd overleden onze geest
verwant de heer A. J. G. Strengholt, te 
Blaricum, laatstelijk voorzitter van de 
Raad van bestuur en oprichter van A. J. 
G. Strengholts Uitgeversmaatschappij 
B.V .• te Naarden. 

De heer Strengholt, van geboorte een 
Groninger, was in de jaren 1918 tot 
1928 werkzaam in de journalistiek, 
maar richtte op 1 mei 1928 de uitgeverij 
op die tientallen jaren aan de Amster
damse Leidsegracht is gevestigd ge
weest. Enkele jaren geleden ging de 
zaak echter over naar de fraai geres
taureerde voormalige hofstede "Oud
Bussem", te Naarden. 

De thans oyerledene was een man met 
een welhaast ongelooflijke werkkracht 
en dynamiek, die, samen met zijn com
pagnon mr. H. C. Gomperts, zijn onder
neming tot een van de grootste uitge
verijen van ons land wist uit te breiden. 
Het Strengholt-concern, dat thans te
vens tot de belangrijkste muziek-uitge
verijen behoort, heeft ook belangen in 
toneeluitgaven, film, grammofoonplaten 
en tijdschriften. De belangstelling van 
de heer Strengholt ging naar vele zijden 
uit. Het aantal functies, door hem in de 
loop der jaren vervuld, is bijzonder 
groot geweest, ook in de sport. Zo is hij 
voorzitter geweest van de Koninklijke 
Nederlandse Athletiek Unie, lid van het 
Nederlands Olympisch Comité en op
richter en ere-voorzitter van het Gro
ningse GV A V -Rapiditas. 

Met de toenmalige voorzitter van de 
Amsterdamse afdeling van de Liberale 
Staatspartij "De Vrijheidsbond," mr. K. 
Jansma, heeft de heer Strengholt als 
peetvader gestaan aan de wieg van het 
op 1 januari 1933 opgerichte orgaan 
,.Het Liberale Weekblad", dat bij hem 
kon worden uitgegeven. En dat dank zij 
mede zijn enthousiaste zakelijke mede
werking zoveel succes had, dat enkele 
jaren later het contract van de Amster
damse afdeling met Strengholt door het 
hoofdbestuur kon worden overgenomen 
en "Het Liberale Weekblad" landelijk 
partij-orgaan werd. Als zodanig is 't de 
rechtstreekse voorganger geweest van 
"Vrijheid en Democratie", orgaan van 
de na de oorlog opgerichte VVD. 

Wij zullen ons de heer Strengholt blij
ven herinneren als een zakenman, brui
send van levenskracht en van een on
tembare energie. 

A. W. ABSPOEL 

GEEN TIJDVERLIES! 
SNEL DOKKEN BIJ ELKE WATERSTAND 

N.V. AANNEMING$- EN HANDELSBEDRIJF 
FLIP MOL 

N. V. Scheepswerven uPiet Hein" V .d.z .. d. 

ft'lEFOON 

• 

FA. W. SCHRAM & ZONEN 
BOLNES/PAPENDRECHT 

NIEUWBOUW en REPARATIE 

e twee dwarshellingen van 115 m 
e overdekt dubbel droogdok van 115 m 
e twee droogdokken VOOR ELK GETIJ 

van 104 en 93 m 
e snel schroefwisselen, kleine roer- en 

stevenreparaties in HEFDOK 

BOLNES 01804- 13644*- 13409 
ROTTERDAM 010- 139275* 
PAPENDRECHT: 01850- 51222*- 51466 

is gevestigd te Hendrik /do Ambacht, maar . ... is 

DOOR HET GEHELE LAND ACTIEF 
op het gebied van: 

het bouwen van ZWEMBADEN, BEMALINGSGEBOUWEN, TUNNELS, 
VIADUCTEN, BETONFUNDATIES, enz. 

en 

het uitvoeren van DROOG· EN NAT GRONDWERK, ZUIG· EN PERSWERK 
OEVERVERDEDIGINGEN, KRAANBANEN, HELLINGEN 

etc., alsmede het geven van uitgebreide adviezen op water
bouwkundig gebied. 

Kantooradres: Waalstraat 1, Hendrik ldo Ambacht (postbus 3). 
Telefoon: 01858 - 3977 (meer lijnen). Privé 01850 - 31479 . 



Daar heb · e het gedonder al • • 

door onze politieke 
redacteur A.W. Abspoel 

Tournee van 
"topsprekers" 

In verband met de regerings
verldaring van het kabinet-Den 
Uyl, op 28 mei a.s. is de spre('k
beurt die fractie-voorzitter Wie
gel, O(l die dag in Hoogeveen zou 
houden verschoven naar vrijdag 
25 mei a.s. om 20.00 uur in "D(' 
Tamboer". 

Onze topsprekers zijn de ko
mende wekPn te beluisteren in de 
volgPntle plaatsen: 

28 mei Van Riel, Winterswijk. 
Oultureel Oentrmn, 20.00 uur. 

5 juni ml:'vrouw Van Someren, I• 
Goes, Prins van OranjE', 20.00 
uur. 

6 jwti De Koster, Helmond, De 
Beurs, 20.00 uur. 

13 juni ''onhoff, Leeuwa1·den. 

14 jwti Geertsema, Breda, de 
Graanbeurs. 

19 juni mevrouw Van Somerenf
\'onhoff, Zwolle. 

25 juni Vonhoff, Ede. 

Radio-uitzending van de 
VVD: dinsdag 5 juni, van 
18.19-18.29 uur, over de zen
der Hilversum 11 (298 m). 

Mr. Andriessen, de zwaar beproefde 
leider van de KVP-fractie in de Tweede 
Kamer, heeft zorgen. Grote zorgen. 
Eerst heeft hij vij.feneenhalve maand le
vensgevaarlijk moeten balanceren op 
het smalle formatiekoord. Daarna zagen 
hij en partijvoorzitter De Zeeuw door 
het laten afweten vanwege de CHUnie 
hun illusie van spoedige christen-demo
cratische eenheid in het niet v-erdwijnen. 
En toen het Kabinet-Den Uyl eindelijk 
met veel get1·ek en geduw was tot stand 
gekomen. kwam er een stroom van te
leurgestelde reacties binnen van tot nu 
toe nog trouw gebleV'en KVP-ers, die 
het niet eens zijn met het fractie-be
sluit, het licht voor het Kabinet-Den Uyl 
op groen te zetten. "Veel mensen in on
ze kring hebben er moeite mee, dat wij 
niet met de VVD in zee zijn gegaan", zo 
erkende de beer Anctriessen zelf in een 
radio-uitzending op 18 mei j.l. 

En nu heeft hij zich alweer genoopt 
gezien. de Partij van de Arbeid en het 
pas opgetreden kabinet een ernstige 
waarschuwing te geven. Een goed be
doelde waarschuwing, die door de nieu
we socialistische fractievoorzitter Van 
Thijn echter prompt is afgewezen. Mr. 
Alldriessen zag zich namelijk vorige 
week genoopt, in een bijeenkomst van 
zijn Haagse afdeling met de nodige na
druk te herinneren aan de program-for
mule van het nieuwe kabinet, welke z.i. 
insluit. dat in de beleidsvoorstellen recht 
1noet worden gedaan aan de wensen vaD 
de confessionele fi·acties. En om aan 
zijn bedoeling dit maal geen twijfel te 
laten bestaan, liet hij daar op volgen: 
.. Minister Pronk .zit er naast, wanneer 
deze in De Volkskrant verklaart, dat 
het progressieve programma "Keerpunt 
1972" voor hem uitgangspunt is". 

In spreektaal onder elkaar zouden we 
zeggen: daar heb je het gedonder al! 

Polarisatie 
Zorgen maakte de voorzitter van de 

KVP-fractie zich ooi{ over de polarisa
tie. Hij verwachtte, dat het Kabinet-Den 
Uyl een bijdrage zou leveren om de .,on
redelijke uitwassen" van de politieke en 
maatschappelijke polarisatie te bestrij
den. Mocht het daartoe niet bereid zijn. 
dan vreesde hij dat het kabinet zich zelf 
zou wegpolariseren. Een verzoenende 
houding zou vooral kunnen blijken uit 
de indiening van .,redelijke voorstellen" 
bij het padement. Voor de radio zei de 
heer Andriessen het nog weer wat dui
delijker: ,.Als dit kabinet zou voort
gaan, de politieke tegenstellingen op de 
spits te drijven, zoals de Partij van de 
Arbeid dat de laatste jaren heeft ge
daan. dan zal het er op heel korte ter
mijn niet meer zijn". 

Het antwoord van de nieuwe socialis
tische fractievoorzitter, drs. Ed van 
'l.'hijn, bleef niet lang uit. Twee dagen 
na de Haagse KVP-vergadering zei deze 
in een vraaggesprek dat De Tijd met 
hem had in reactie op deze opmerkingen 
van de heer Andriessen: "We blijven 
wie we zijn. De Partij van de Arbeid zal 
zich als geheel niet gematigder opstel
Jen." Hij verweet de KVP, dat zij zoveel 
jaren de kant van de VVD had gekozen. 
Het gaat er voor de heer Van Thijn nu 
om of het Kabinet-Den Uyl en zijn 
weerslag daarvan in het parlement. er
toe zullen leiden "dat de KVP zich iets 
meer van onze filosofie eigen kan ma
ken; of ze echt kleur beKent". 

De heer Anctriessen heeft nog meer 
zorgen. Hij maakt zich ook bezorgd 
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Huwelijk Hans en Pien 
De politieke leider van de VVD, Hans Wiegel, en zijn verloofde Jacqueline 
Frederiks zullen op vrijdag 1 juni trouwen in het stadhuis van Hoogeveen. 
De redactie van Vrijheid en Democratie wenst het jonge paar veel geluk. 
Hun toekomstig adres luidt: Leidsegracht 23 te Amsterdam. 

Explosieve ledenwinst 
Op maandag 21 mei bevond zieh 

tussen de aanmeldingen het tiendui
zendste nieuwe lid van de VVD se
dert 1 januari jl. 

De officiële ledenwervingscam
pagne wercl tijdens de jaarlijkse 
algemene vt>rgadering op 14 april jl. 
afgesloten. Gedurende die tijd had 
de partij zich in de periode van 5 
januari af tot 13 april uitgebreid van 
38.647 tot 43.994 leden. Een toene
ming clus van bijna 15%· 

Omlanks het einde van de officiële 
campagne bleef het aantal leden toe
stromen. Na de televisie-uitzending 
van de partij 011 18 april meldden de 
nieuwe leden zich zelfs met drommen 
tegelijl{. Hetzelfde geschiedde tijdens 
de eendaagse advertentiecampagne 
waarntee wij bet kabinet-Den Uyl 
verwelkomden. De ledenwinst is 
zelfs zo explosief llat er alle aanlei
ding is getallen te noemen en u op 
te weidten mee te werken aan een 
recordhoogte op 1 juni a.s. Als ge
zamenl!jk huwelijkscadeau van lle 
partij zou op clie dag aan de heer en 
roevrouw Wiegel wellicht de aanmel-

ding van het 'rijftigduizendstc VVD
lid gemeld kUllllen worllen. 

De thermometerstanden van de 
eompnter waren: 

(27 llec. 1972 38.341) 

10 jan. 1973 38.647 

24 jan. 39.594 <+ 94-7) 
6 feb. 41.066 <+2419) 

20 feb. 41.694 <+3047) 

7 mrt. 41.851 (+320!) 

20 mrt. 43.029 <+4382) 
4 apr, 43,517 <+4870) 

18 apr. 43.99! <+5347) 

2 mei 45.'~05 <+6558) 

17 mei 46.48c! <+7837) 

Er liggen nog ongeveer 2000 aan
melding·en te wacltten op ''erwer
king. Wij zijn clus de 48.000 g·epas
seerd. Dat betekent sinds 1 januari 
een ledenwinst van ruim 25%. 

Waar lle nieuwe leden vandaan 
komen? Uit alle clelen van hE't land 
met aceenten op bet westen (vooral 
in bet begin) en op het zuiden (Yoor
al de laatste weken). 

F. KORTHAI~S ALTES 
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vrijheid en 
democratie 

• De redactie van Vrijheid en 
Democratie is gevestigd te Hil
versum, Pieter de Hooghlaan 87. 
Hoofdredacteur en voorzitter van 
de redactiecommissie is de heer 
Ph. c. la ChaJlelle. 
• De abonnementen-administratie 
wordt verzorgd door het alge
meen secretariaat van de VVD, 
Koninginnegracht 57 te Den Haag 
(telefoon 070 604803). Voor 
adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secreta
riaat. 
• ne advet·tentle-exploitatie wordt 
verzorgd door de Nederlandse 
Dagblad Unie, Westblaak 180 
(postbus 824) te Rotterdam, tele
foon 010 · 147211. 

algemeen 
secretariaat 

• Het alg·emeen secretariaat van 
de VVD is gevestigd te Den 
Haag, Koninginnegracht 57, tele
foon (070) - 604803. Postreke
ning: 67880 ten name van de al
gemeen secretaris van de VVD te 
nen Haag. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Afscheid van Langman 

Mr. Hattgert Langman, oud-minister 
van economische zaken, heeft dankbaar 
gebruikgemaakt van het aanbod van de 
hoofdredactie van de Leeuwarder Cou
rant om in deze krant na zijn afscheid 
als minister met een uitvoerige "verant
woording" te komen. In de rubriek Tij
delijks mocht ex-minister Langman on
langs maar liefst drie hele kolommen 
vullen. 

Mr. Langman komt onder meer tot de 
conclusie, dat hij het in de ogen van de 
oppositiepartijen kennelijk nog niet zo 
slecht gedaan heeft. Hij zegt namelijk: 
,,In de kamer heb ik mij altijd verre 
van polarisatie gehouden en getracht 
daar waar dat mogelijk was, wensen 
van de oppositie in te wiiligen. Ik heb 
de indruk, dat dat wel gewaardeerd 
werd en dat daardoor bij de oppositie de 
neiging groter werd zich ook eens door 
mij aangevoerde zakelijke argumenten 
te laten overtuigen." 

Opvallend veel waardering blijkt mr. 
Langman te hebben voor het ambte
rrarenapparaat. Een citaat: "In gesprek
ken met jongere academici bleek mij, 
dat die na een jaar of drie onrustig 
werden en naar functies buiten het de
partement gingen uitzien, omdat zij de 
uitdaging bij ons niet groot genoeg 
meer vonden. 

Ik heb een werkgroep ingesteld die 
met een prima voorstel kwam: op het 
moment dat de eerste functie gaat ver
velen - - na twee of drie jaar dus -·
bieden wij een nieuwe aan, een zwaar
det-e functie, en zo mogelijk in een heel 
andere hoek van het departement en en-

}::ó!le jaren later wot·dt nog eens gewis
seld. Zo heeft de jonge hoofdambtenaar 
na acht jaar een overzicht van het de
partement en ktAnnen wij zijn verdere 
loopb.'lan met hem plannen. Dat voorstel 
is aanvaard en de functieroulatie 
wordt nu ingevoerd. Een ingrijpende 
wijziging van de gehele departementale 
organisatie heb ik niet meer rond kun
nen Krijgen, maar ik hoop, dat mijn 
opvolger daar binnen enkele maanden in 
slaagt," aldus mr. Langman in de 
Leeuwarder Courant. 

In het artikel zegt mr. Langman, dat 
hij zijn ministeriële arbeid met veel ge
noegen gedaan heeft. "Je maakt lange 
dagen, een groot deel van het weekend 
b:-enr je achter het bureau door, je zit 
wel eens te piekeren over moeilijke be
slissingen, maar het is ook een groot 
voorrecht enkele jaren leiding te hebben 
gegeven aan een departement. Bij mij 
overheerst heel duidelijk de mening, dat 
ik dit voor geen goud gemist zou wiJlen 
hebben." 

JDVD-Zuidlaren 
De afdeling Zuidlaren van de 

JOVD trekt steeds meer jongeren 
ook uit de omgeving van die 
plaats. Zij telt thans ruim 50 le
den. Tijdens een op 18 mei gehou
den ledenvergadering werd beslo
ten de naam van de afdeling te 
wijzigen in: Zuidlaren en omstre
ken. Voorzitster van de afdeling 
is Dineke Remkes, secretaris Fred 
Roerig (Rembrandtweg 46 te Eel
de). 

4 JUNI 
Mr. F. Portheïne (lid der Tweede Ka

mer) spreekt voor de afdeling Leeuwar
den over het midden- en kleinbedrijf. 
(Oranjehotel, 20.00 uur). 

Mr. A. Geurtsen (lid der Tweede Ka
mer) spreekt voor de afdeling Hooge
veen. 

TWEE STEWARnESSEN, dochters van, V.V.D.'ers, zoeken per 1 augu.;;tus 

VRIJE ETAGE IN AMSTERDAM 
OF AMSTELVEEN 

Twee kamers, badkamer, keuken en telefoon. 

Brieven met IH'ijsopgaaf onder nr. H 156, bureau van dit blad, Westblaak 
180, Rotterdam. 

Ope~heid en inspraak 

Een vaste commissie van advies en 
bijstand zal zich op provinciaal Over
ijssels niveau gaan bezig houden met 
de openbaarheid, de openheid en de in
spraak. De provinciale staten hebben 
ongeveer een hele dag gebakkeleid over 
deze materie die een speciale provinciale 
nota waardig werd bevonden. Het gaat 
onder meer over het openbaar maken 
van provinciale stukken en ambtelijke 
adviezen en het in het openbaar verga
deren van de vaste commissies van ad
vies en bijstand. De VVD-fractievoorzit
ter in de staten, de heer F. A. Pen, 
stelde de vraag hoe men querulanten 
kan beletten uitspraken de te doen zon
der studie. De VVD-fractie, aldus de ' 
heer Pen, zou de commissievergaderin
gen op praktische gronden besloten wil
len houden, zodat ,het vertrouwelijk be
raad zo belangrijk voor partijen die 
niet in G.S. vertegenwoordigd zijn 
niet in het gedrang komt. Openbaarheid, 
aldus de heer Pen, kan tot verscherping 
van standpunten leiden, en daaraan heb
ben we geen behoefte. 

De Statenleden van Gelderland zoch
ten het meer in een jaarlijkse excursie 
die ditmaal in bussen door gedeelten 
van de Veluwe voerde. Deskundigen van 
natuut·beschermingsorganisaties vonden 
dat de dames en heren beter in een 
vliegtuig hadden kunnen stappen om de 
wolken boven Gelderlands natuur te 
zien samentrekken. Op deze wijze, aldus 
de deskundigen zouden zij kunnen vast
stellen dat de mensen veel groter schade 
aanrichten dan de stormen. Door zo'n 
vliegtochtje, zouden ellenlange debatten 
over het beschermen van de natuur 
overbodig worden. Men doelt hier na
tuurlijk op bij voorbeeld de vele autowe
gen door de Veluwe en de "recreatieve" 
vernielingen (reden waarom men overi
gens bezig is het publiek naar de rand
gebieden te lokken met speciale recre'l
tiecentra). 

Over recreatie geschreven, in jr d en 
augustus komen ze weer, de vaJ1.antie
horden die in goede, minder goede en 
uitgesproken slechte vehikels het zuiden 
verkiezen boven Nederland. Er is al uit
gerekend dat in deze maanden 350.000 
Nederlandse voertuigen via de Neder
land~·Duitse grens de Duitse Autobah
nen zullen zoeken en dat een even groot 
aantal oosterburen ons vaderland zal 

binnenrijden. De ANWB en de ADAC 
hebben intussen geroepen: kies toch an
dere routes en rijdt niet op weekends. 
Maar ... gevreesd wordt dat het stemmen 
van roependen in de blikwoestijn zullen 
zijn. 

De Gelderse hoofdstad vooral zal het 
ernstig te verduren krijgen. En zij heeft 
het al moeilijk genoeg. Arnhem "zit" 
met 3.500 slechte huizen die eigenlijk 
allemaal opgeruimd zouden moeten wor
den. Heel wat van die woningen staan 
in de wijken Sint Marten en KlarendaL 
Men speelt met het plan deze wijken 
door volledige kaalslag te rehabiliteren. 
Dit is evenwel volgens de meerderheid 
van het college van (VVD)-burgemeester 
(Roeien) en wethouders niet mogelijk, 
o.a. doordat de huren van nieuw te bou
woen huizen voor velen onbetaalbaar 
zouden blijken te zijn. 

Almelo is nog steeds in het nieuws 
door leegstand al zijn de htAren in elk 
geval betaalbaarder geworden. Een wo-

Bestuursmutaties 
Wateringen - Op de vergadering van 

de afdeling op 10 mei jl. is het bestuur 
s.HI vGigt samengesteld: voorzitter J. 
van Dam, secretaris J. J. Bosma, Gulde
land 24 (tel. 01742- 3112) en penning
meester mevrouw H. Poortmans-Luy
mes. Bestuursleden zijn: mr. ir. H. Mul
der en de heer S. T. M. van der Wilk. 

Berkhout - De afdeling Berkhout 
heeft een nieuwe voorzitter: de heer A. 
Helder. De scheidende voorzitter, de 
heer W. Molenaar, werd dank gebracht 
voor het vele werk dat hij in de tien 
jaar van zijn functie heeft verricht. 

Vleuten-ne Meern - Ook hier is een 
nieuw bestuur dat als volgt is samen
gesteld: W. H. J. de Jongh, voorzitter, 
M. Leeflang, secretaris, H. Lammers, 
penningmeester, A. G. Barthmuss en A. 
van aer Marck-Mogendorff, leden. 

Aankondigingen 
25 MEI 

Me,·r. drs. N. Smit-Iüoes tlid der 
Tweede Kamer) lilpreekt voor de afde-

ningbouwvereiniging heeft inmiddels 
een flink aantal als verhuurobjecten ge
bouwde huizen te koop aangeboden en 
ook verkocht. Beleggers hebben niet ge
schroomd de huren van woningen die al 
maanden leeg staan, te vet·lagen met 85 
gulden per maand. 

Het is natuurlijk niet alles misère in 
Overijssel en Gelderland. Beide provin
cies krijgen elk vier miljoen extra ter 
verbetering van de werkgelegenheid. 
De provincies danken dit meevallertje 
aan te voorzichtige ramingen. De mo
raal: nooit te voorzichtig zijn ... 

In dit verband is het interessant te 
vermelden dat de Gelderse arbeidsbu
reaus evenals vorig jaar weer een werk
gelegenheidsenquête instellen bij bedrij
ven met meer dan vijf personeelsleden. 
Het onderzoek heeft plaats in samen
werking met de provinciale planologi
sche dienst, het economisch technolo
gisch instituut en de Gelderse Kamers 
van Koophandel. 

ling Nijmegen. 20.00 uur, hotel-t'estau
rant Metropole, Keizer Karelplein. 

28 MEI 
Mr. H. van Riel (voorzitter van de 

Eerste Kamerfractie) spreekt voor de 
statencentrale Winterswijk. 

Ir. J. Baas (voorzitter VVD-fractie 
van de Provinciale Staten van Geldèr
land) spreekt voor de afdeling noetin
c·hem over ,.onze milieuproblemen'. 20.00 
uur, Café de Gouden Engel, Doetin
chemseweg, Wijnbergen. 

Mr. A. Geurtsen (lid der Tweede Ka
mer) spreekt op het maandeijl{se 
"broodje VVD" van de afdeling Heng·eJo 
18.00 uur, Cosa. 

nr. K. van nijk (lid cl er Tweede Ka
mer) spreekt voor de sociale academie 
te Hengelo. 

4 JUNI 
A. Ploeg (lid der Tweede Kamer) 

spreekt voor de afdeling Velp. 20.00 uur, 
Gildebroeders. 

7 JUNI 
H. P. H. \\'aalki'"IIS (lid der Twee•le 

Kamer) spreekt voor de afdeling Buró'n. 
20.30 uur. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Nota inkomenspolitiek 

Een commissie uit de Twee
de Kamerfractie van de VVD 
heeft een nota opgesteld 
over de inkomenspolitiek, 
welke deze week tijdens een 
persconferentie is gepubli
ceerd. Hierbij een samenvat
ting van deze nota. 

Het hoofdbestuur van de VVD 
zoekt onder haar jongste leden: 

GEGADIGDEN 
voor de 

nieuwe kiezers 
werkgroep 

Hun opdracht: 
Signaleren van de proble
men van de jongste kiezers. 
Hoe dezen te bereiken. 
Actieve deelname in de lan
delijke propagandavoering. 
Deelname voor de VVD in 
schoolforums e.d. 

Hun profiel: 
Tussen 18 en 23 jaar 
Sterk maatschappijbewust 
Willen veel tijd aan de VVD 
geven (ca. 1 x per 2 à 3 we
ken in Utrecht bijeenko
men) 
minstens 1 à 2 jaar beschik
baar zijn. 

De NKW draait nu één jaar met 
ca. 15 jonge VVD'ers uit alle 
regio's. De groep heeft aanvul
ling nodig met een zevental 
nieuwe actieve leden. 
Wie belangstelling heeft, kan 
schrijven naar R. W. de Korte, 
Koninginnegracht 57, Den Haag 
met vermelding van persoon
lijke gegevens. 

De huidige inkomensverhoudingen in 
ons land geven. bezien in hun ontwikke
ling, geenszins aanleiding tot het door
voeren van revolutionaire veranderingen 
op dit gebied. Geconstateerd kan wor
den dat ons maatschappelijk bestel met 
zijn in beginsel vrije, maar in zijn so
ciale uitwerking sterk gecorrigeerd in
komensbestel, een gunstige voedings
bodem is geweest voor een welvaarts
ontwikkeling, die alle inkomensgroepen 
ten goede is gekomen en die voor de 
minst bedeelden verhoudingsgewijs de 
meeste vooruitgang heeft gebracht. 
Dit zijn de inleidende zinnen uit de be
leidsaanbevelingen van de .,Nota be
treffende de inkomenspolitiek", die door 
een commissie van de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer is opgesteld en deze 
week openbaar is gemaakt. 

De nota. die 38 pagina's beslaat, 
geeft een duidelijke stellingname op het 
gebied van de zo sterk in de belangstel
ling staande inkomensverhoudingen. 
Daarbij zetten de opstellers van de nota 
zich al dadelijk af tegen een systeem, 
waarbij de overheid alle inkomensver
houdingen uitputtend regelt . .,Uitgangs
punt is een in beginsel vrije maatschap
pij, waarin de burgers zich zoveel moge
lijk moeten kunnen ontplooien, ook op 
economisch gebied. Doen zich daarbij 
problemen voor dan moet allereerst ge
tracht worden die in de maatschappij 
zelf op te lossen. Overheidsdwang is 
niet altijd de beste weg." In de nota 
wordt aan de hand van verscheidene ta
bellen een overzicht gegeven van de in
komensontwikkeling van de laatste de
cennia, ook in vergelijking met andere 
Europese landen, en met name van de 
reële vooruitgang in deze ontwikkeling. 
Een van de conclusies is dat Nederland 
in Europees verband geenszins tot de 
landen met dP grootste inkomensver
sehillen behoort. 

Studie nood:za~el ijk 
In het licht van het bovenstaande ach

ten de samenstellers van de nota het 
niet verantwoord structurele inkomens
nivellerende maatregelen te treffen, 
zonder dat een voorafgaande grondige 
studie van de feitelijke verhoudingen en 
van de gevolgen van dergelijke maatre
gelen nationaal en internationaal de 
noodzaak daartoe aantoont. Elders in de 
nota wordt hierover gezegd dat een re
volutionaire ombuiging van het inko
mensbestel veel van wat tot stand is 
gebracht in gevaar zou kunnen brengen. 
.. Naar onze overtuiging dient het beleid 
erop gericht te zijn de vooruitgang voor 
allen zoveel mogelijk te waarborgen en 
verder te verbeteren waar deze nog on
voldoende is geweest. Die verbeteringen 
zouden wij niet willen nastreven langs 
de weg van verdere verzwaring van col
lectieve lasten, die in de afgelopen tijd 
zeer aanmerkelijk is geweest, maar 
door versterking van onze economische 
groei.'' 

Gelijkwaardigheid 
Inkomenspolitiek voeren betekent 

beïnvloeding van de inkomensverhou
dingen. Een van de uitgangspunten 
hierbij is gelijkwaardigheid, hetgeen 
iets anders is dan gelijkheid. Gelijk
waar·digheid betekent dat iedereen in 
zijn waardigheid als mens volledige er
kenning vindt: voldoening, waardering 
en ontplooiing in zijn maatschappelijke 
functie. Gelijke start en gelijke kansen 
en het prestatiebeginsel zijn eveneens 
onderwerpen, die in beschouwing wor
den genomen. De conclusie hierbij is dat 
het gevaarlijk is te trachten een inko
mensbeleid te normeren naar één alles 
omvattend beginsel. Een ander uit
gangspunt is de eis van sociale recht
vaardigheid: het bieden van inkomens
garanties in omstandigheden waarin 
men zelf niet of onvoldoende in staat 
is zich een inkomen te verschaffen. Dat 
betekent niet inkomen naar behoefte, 
zoals de nota opmerkt. 

Ook de erkenning en beloning van in
dividuele presaties, die zoveel verschil
len kunnen vertonen, zijn voor een ge
zonde samenleving onmisbaar. Hogere 
beloning voor diegenen, die met gelijke 
capaciteiten en onder overigens gelijke 
omstandigheden zich meer inspannen 
.en, grotere prestaties leveren en meer 
verantwoordelijkheden dragen wordt al
gemeen aanvaard. Ook minder gunstige 
werkomstandigheden worden terecht 
steeds meer .erkend. De nota ziet hierin 
een mogelijkheid om te ontkomen aan 
het aantrekken van buitenlandse ar
beidskrachten 

Verdeling 
Het reële nationale inkomen per hoofd 

is, gemeten naar de koopkracht. in ons 
land de laatste 20 jaar met ruim 90 
procent gestegen. Bij de verdeling van 
de primaire inkomens (vóór herverde
ling via belastingen en andere inko
mensoverdrachten), blijkt het overheiels
aandeel daarin geleidelijk toe te nemen. 
Van 1948 tot 1970 een stijging van 7,5 
naar 10,8 procent (indirecte belastin
gèn min subsidies). Voor de gezinnen 
daalde dit aandeel van 84,1 procent naar 
82,5 procent en voor de bedrijven van 
8,4 naar 6,7 procent. Ook ten aanzien 
van het beschikbare inkomen (na aftrek 
van de directe belastingen) is de stij
ging van het overheidsaanct'eel evident 
(22,4 pct., in 1948 naar 23,2 procent in 
1970). Uit de cijfers blijkt ook dat de 
factor arbeid in de loop der tijden sterk 
is gestegen ten koste van de winsten en 
rendementen. Voor de periode tot 1975 
wordt een stabilisering van de arbeids
inkomensquote verwacht op het histo
risch gezien hoge niveau van 82 à 83. 
De passieve vermogensinkomsten ( divi
denden, rentes. netto-huren en pachten 1 
zijn al direct na de oorlog sterk gedaald 
ten aanzien van vlak voor de oorlog van 
rond 22 procent naar 5 procent. Dit be
scheiden relatieve niveau is ,.;an 1948 tot 
1968 niet veranderd. 

Inkomensverschillen 
Uit in de nota weergegeven cijfers 

blijkt dat de inkomensver&chillen tussen 
de laagste en de hoogste groepen aan
zienlijk zijn. Daarbij moet wel worden 
opgemerkt dat de lagere inkomens sinds 
1950 procentueel sterker zijn gestegen 
dan de hogere, hetgeen geldt zowel voor 
als na belastingaftrek. Gegevens over de 
besteedbare gemiddelde inkomens van 
de gezinnen per gezinslid stonden de sa-

Prikkels 
e Mr. W. Aantjes, fractievoorzit
ter van de ARP, in zijn commen
taar op de Elsevier/NIPO-enqué
te: "Het verbaast mij niets dat 
met name binnen de ARP weinig 
vertrouwen is in het kabinet-Den 
Uyl. In de fractie was ook nie
mand enthousiast: veel vrees en 
weinig hoop. Ik zelf loop ook niet 
over van vertrouwen. Onze hele 
partij is geweldig in beroering 
door de huidige gang van za
ken." 

e Oud-minister en oud-fractie
voorzitter van de CHU mr. H. K. 
J. Beernink in A VRO's radiojour
naal: "Van christen-democrati
sche samenwerking in één partij 

·kan voorlopig geen sprake zijn. 
Het volk zou het niet meer begrij-
pen wanneer de CH1J zou samen-

werken in één partij met een ver
deelde ARP en een KVP, die er 
uiteindelijk voor gezorgd heeft 
dat de heer Den Uyl is ge
slaagd." 

e De secretaris-generaal van 
Economische Zaken drs. G. Brou
wers op een lunchbijeenkomst van 
de Nederlandse Kamer van Koop
handel voor België en Luxemburg 
volgens een verslag in Het Vader
land: .,Het is te betreuren dat het 
zwaartepunt van de discussies 
over de inflatiebestrijding dit jaar 
is verschoven naar de inkomens
verdeling. Op die wijze wordt de 
inflatie niet bestreden, maar loopt 
men zelfs de kans, haar te bevor
deren." 

e Uit een hoofdartikel in Het Pa
rool: "Hoe dichter het Kabinet
Den Uyl bij .,Keerpunt '72" blijft, 
hoe meer het zal gaan spannen in 
de KVP en de ARP. Het wordt 
dan tijd om kleur te bekennen: 
wie gaat er met het kabinet mee. 
en wie stelt zich teweer. Dat zou 
een goede ontwikkeling zijn. 
Maar zekerheid dat dat gebeurt is 
er allerminst." 
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menstellers van de nota alleen over 1962 
ter beschikking. In verscheidene bron
nen zijn aanwijzingen te vinden dat de 
inkomensverschillen ook in dit opzicht 
sindsdien geleidelijk verder zijn afgeno
men. 

Wat betreft de verdeling tussen cao-in
komens, middeninkomens en topinko
mens neemt Nederland ten opzichte van 
de andere EEG-landen een middenposi
tie in. Interessant is ook de tabel waar
uit blijkt wat een Nederlander overhoudt 
als hij voor hetzelfde inkomen in ·een 
ander EEG-land zou gaan werken. Dit 
in verband met de belastingdruk. Daaruit 
blijkt tlat Frankrijk wat betreft het net
to-inkomen het meest te bieden heeft en 
Denemarken het minste. Nederland 
komt hierbij op de één na laatste plaats. 
Al moet hierbij worden opgemerkt dat 
men bij het opstellen der cijfers is uit-
gegaan van hoge inkomens. " 

Gelijke kansen 
De mogelijkheden om zich overeen

komstig zijn capaciteiten te ontplooien 
en een daarbij passend inkomen te ver
werven zijn nog niet voor iedereen ge
lijk. Nederland mag dan vergeleken bij 
andere landen op dit punt niet ongun
stig uit de bus komen. verbetering van 
deze situatie wordt in de nota geboden 
geacht. Mensen met achterstand in mi
lieu en opvoeding dienen gelijke start
kansen te krijgen. Voorzieningen ten 
behoeve van de werkende jeugd en meer 
in het algemeen op onderwijsgebied ko
men hiervoor in de eerste plaats in aan
merking, aldus de nota. "Vooral het 
kleuter- en basisonderwijs zijn voor de 
verdere ontwikkelingskansen van emi
nent belang. Achterstanden op dit ge
bied moeten zo snel mogelijk worden 
weggewerkt.'' 

Verworpen wordt het kunstmatig in
~tand houden van schaarste met het doel 
daardoor anderen afhankelijk te maken 
enjof excessieve inkomens te verwerven. 
De consument wordt op deze wijze zijn 
vrijheid ontnomen en gedwongen meer 
voor de noodzakelijke behoeftebevre8i
ging af te staan dan feitelijk nodig is. 
Hoewel alle maatschappelijke functies 
in beginsel voor iedereen toegankelijk 
moeten zijn, achten de opstellers van de 
nota de idee van algehele inkomensge
lijkheid irrëel en illusoir. Het is niet mo
gelijk iedereen volstrekt gelijke ruimt
schappelijke mogelijkheden te bieden. 
Dat wordt onmogelijk gemaakt door 
verschillen in aanleg, karakter en om
standigheden (regionaal en conjunctu
reel). Wel zullen de arbeidsomstandig
heden, die nog lang niet overal voldoen-

, de zijn, moeten worden verbeterd. De 
nota :det hierin een taak voor bedrijfsle
ven en overneid. 

Opgemerkt wordt voorts dat ten aan
zien van de belastingdruk de grens van 
het mogelijke wel lijlü te zijn bereikt. 
De vraag rijst of het huidige niveau van 
deze druk de nodige inzet en stimulans 
tot verdere activiteiten geen geweld 
dreigt aan te doen. 

Vermogensinkomen 
Over· vermogen::;inkomsten :t;ijn weinig 

recente gegevens beschikbaar. Vermo
gensbezit vormt in de onderneming de 
bron en essentiële voorwaarde voor een 
verdere economische groei. ,.Naar ons 
oordeel," aldus de nota, "dient vermo
gensvorming positief te worden bena
derd, met name wanneer de vermogens 
uit besparingen worden opgebouwd. 
.. We zouden dan ook willen pleiten voor 
een beleid gericht op bevordering van de 
ve1·mogensvorming in een zo breed mo
gelijke kring. Eigen woningbezit, pen
sioenverbeteringen, spaarloon en winst
deling kunnen hiertoe een belangrijke 
bijdrage leveren. Wat betreft vermogen 
uit erfenis wordt opgemerkt dat de erf
later de vrijheid en het recht dient te 
hebben om zijn vermogen mede ten be
hoeve van zijn familie op te bouwen. 
Wijzigingen in de successiebelasting 
zijn slechts verantwoord als die nodig 
zijn om onmaatschappelijke toestanden 
te corrigeren. Monopolisering van be
paalde markten wordt afgewezen. 

Sterk gekant tonen zich de samenstel
lers van de nota tegen de idee van de 
vakbeweging om fondsvorming onder 
haar beheer mogelijk te maken uit de 
onderneming. De VVD wijst de gedach
te af dat in ons stelsel van particuliere 
ondernemingsgewijze produktie de 
werknemer eigendomsaanspraken op 
het vermogen van de ondernemer zou 
hebben. In zijn loon- en winstdeling 
komt de beloning voor zijn aandeel in 

VERVOLG OP PAGINA 8 



4 - Vrijdag 25 mei 1973 

Politieke instuif 
in Reeuwijk 

Reeuwijk -- De afdeling Reeuwijk 
houdt 6 juni een politieke instuif in café 
.,Het wapen van Reeuwijk" aan de 
d'Aumerielaan. Aanvang 20.15 uur. 
Door middel van deze avond hoopt het 
tiestuur de leden beter te leren kennen 
en de onderlinge contacten tussen de 
leden te versterken. Het hoopt die avond 
tevens wat dieper te kunnen ingaan op 
de wensen die onder de leden leven. En
kele raadsleden zullen aanwezig zijn, 
aan wie vragen over de gemeentelijke 
problematiek kunnen worden voorge
legd. 

Borrel voor 
liberale ambtenaren 

Voor VVD-ers in overheids
dienst in Den Haag en omstreken 
wordt op iedere eerste maandag 
van de maand een "Liberale 
Ambtenaren-borrel" georgani
seerd, waarop een van onze ka
merleden een korte inleiding 
houdt. 

Deze bijeenkomsten vinden tel
kens plaats in hotel des Indes, 
Lange Voorhout 54-56 te Den 
Haag. Aanvang ongeveer 17.30 
uur. 

Op 4 juni spreekt voor de libe
rale ambtenaren het Tweede Ka
merlid drs. J. F. Scherpenhui
zen. 

(De Liberale Ambtenarenborrel 
wordt niet gehouden in de maan
den juli, augustus, december en 
januari). 

Aankondigingen 
26MEI 

Mr. A. Geurtsen (lid der Tweede Ka
mer) spreekt voor de afdeling Eindho
ven. 

Den Bosch - De afdeling Den Bosch 
belegt 7 juni een ledenvergadering in 
Hotel Centra!, Markt. Aanvang 20.30 
uur. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Verantwoording raadsleden 
Maandagavond 21 mei vond in één der 

zalen van Krasnapolsky de jaarlijkse 
fractie-verantwoording plaats van de 
VVD-Gemeenteraadsfractie Amsterdam 

Fractie-voorzitter de heer H. H. Ja
cobse memoreerde in zijn toespraak al
lereerst de historiek van de fractie in de 
afgelopen drie jaar. Met accent op de 
toekomst stelde hij "de VVD-fractie zal 
in dit laatste jaar voor de nieuwe. Ge
meenteraads-verkiezingen eenzelfde hel
dere koers dienen te varen als in de 
voorafgaande jaren. Voorop staat eens
gezindheid en een duidelijke profilering 
van het beleid van de fractie." 

Ruime- aandacht schonk de heer Ja
cobse vervolgens aan de achtergrond 
van de door hem kortgeleden gestelde 
vragen aan burgemeester en wethouders 
van Amsterdam over het "sponsoren" 
door particulieren van twee teams van 
de Amsterdamse politie, die eind mei 
deel gaan nemen aan een internationale 
rally in België. "Het bleek mij," aldus 

beidsproces innemen, vaak ook door ge
brek aan scholing." 

"In Amsterdam blijft de woningbouw 
nog steeds achter," stelde huisvestings
deskundige mr. C. Goekoop. Met 
name in de vooroorlogse stad is er meer 
afbraak dan opbouw. Het oude woning
bezit is aan het verkrotten mede door 
de krappe huurpolitiek. Daarbij wordt 
de particuliere woningbouw voortdurend 
tegengewerkt." 

Drs. P. Roemer, sprekende over 
de verkeerssituatie in Amsterdam, 
speciaal in de binnenstad zag in een 
stelsel van vrije tram- en busbanen 
met frequente rij-schema's een goede 
oplossing de Amsterdams binnenstad 
enigszins te ontlasten. "Hoge prioriteit 

Bestuursmutaties 
de heer Jacobse, "dat één van de Baarn - Het bestuur van de afdeling 
geldschieters van de teams eigenaar Baarn is als volgt samengesteld: J. H. 
was van het dubieuze sextheater Casa Tromp Meesters, voorzitter, mevrouw M. 
Rossa. Vooropgesteld dat de politie een W. Dollekamp-Grotjohann, secretaresse, 
onafhankelijk opererend apparaat is, ir. F. H. Willeumier, penningmeester, 
dan is het toch een vreemde zaak dat drs. H. \V. Pot, tweede secretaris, G. J . 
diezelfde politie geld aanneemt van de van Barneveld, tweede penningmeester, 
Amsterdamse onder·wer·eld. Ik heb de in- mevrouw drs. A. M. Jansen-Strating, 
druk dat er meer aan de hand is. Een tweede voorzitter, G. J. Beuken, me
onderzoek is dan ook ten stelligste ge- vrouw A. G. Richard-Snethlage, dr. E. 
wenst, vooral in het belang van het Am- J. ten Ham en J. Manting, leden. 
s.terdamse politiecorps zelf." Zwijndrecht -- Op de laatste algemene 

Voorts wijdde de heer Jacobse ledenvergadering is in het bestuur van de 
nog enkele woorden aan de z.i. niet afdeling Zwijndrecht mevrouw W. L. A. 
te tolereren politieke indoctrinatie op Boiten aangewezen als opvolgster van 
sommige Amsterdamse scholen. Hij de secretaris, de heer C. J. Brons die is 
haalde hierbij het voorbeeld aan van de verhuisd. Het adres van het secretariaat 
Bontekoe-school, waar docenten voor de is: Prinses Marijkestraat 7 Zwijndrecht. 
Tweede Kamer-verkiezingen van no- Postbus 227, Telefoon 01850- 25505. 
vember vorig jaar een stemadvies had- l\laarssen - Na de laatst gehouden 
den gegeven aan de ouders van de leer- ledenvergadering is het bestuur van de 
Jingen op grond van "programmaverge- afdeling Maarssen als volgt samenge-
lijking" door de leerlingen van de twee- steld: M. W. Hovingh, voorzitter, E. J. 
de en derde klas LEAO. (Kinderen van M. Herckenrath, secretaris, J. A. Ver-
12, 13, 14 jaar). De uitslag was duide- wey, penningmeester, mevrouw A. 
lijk. PvdA, CPN en PSP wonnen over- Steenbruggen-Brink, L. Suiker, H. C. 
tuigend. Aan de ouders werd hiervan Weenink en P. Zöllner, leden. Het secre-
mededeling gedaan met de volgende zin- tariaat is gevestigd: Dr. Piesmanlaan 
snede: "Een vooruitstrevende keuze 228 te Maarssen ( 03465-2951). 
vindt u niet? En echt uw kind wist Noordwijlrerhout -- Het gewijzigde 
waarover en waarom het stemde zoals bestuur van de afdeling ziet er als volgt 
het stemde." uit: B. J. Wilmink, voorzitter, mevrouw 

De heer dr. A. Pais gaf zijn mening T. Brandt-Rekker, secretaris-penning-
over de binnenkort in de raad te betJ_an- meester en P. van der WiJdt, A. Th. 
delen nota over de Amsterdamse metro. Heemskerk en J. Jonkheer, leden. Het 
"Het lijkt er veel op of de raadsleden secretariaat is gevestigd: Ruys de Be-
jarenlang verkeerd zijn voorgelicht over renbroucklaan 1, Noordwijkerhout. 
kostenramingen en verwachte exploita- Haarlemmermeer - Het nieuwe be-
tie," zo merkte hij op. "Alternatieven stuur van de afdeling is als volgt sa-
zijn niet of nauwelijks bestudeerd. De mengesteld: voorzitter mr. N. J. P. Gil-
fractie zal zich dan ook tijdens het ko- tay Veth (Hoofddorp), secretaris W. J. 
mende debat zeer kritisch opstellen." Bloemkolk (Badhoevedorp), penning-

Mej. H. Pley pleitte voor een betere meester mevrouw M. Hoogerward-De 
begeleiding van gescheiden en verlaten Vries (Nieuw-Vennep), mevrouw mr. 
vrouwen, die vaak bij de sociale dienst W. M. C. de Vrey---Vringer (Badhoeve
moeten aankloppen voor een uitkering. dorp), H. J. van Zijverden (Aalsmeer), 
"Het is een algemeen maatschappelijk C. Slot (Hoofddorp) en H. E. Schenk 
probleem, de al wat oudere vrouw kan (Badhoevedorp). Het secretariaat is ge
nauwelijks meer een plaats in het ar- vestigd: Pascalstraat 66, Badhoevedorp. 

Bestuursmutaties 
Cuyk - Tijdeqs de laatste vergade

ring van de afdeling Gewest Land van 
Cuyk is het bestuur als volgt samenge
steld: voorzitter C. Verpalen, Grave, se
cretaris-penningmeester H. de Locht, 
Cuyk, Isabellalaan 2, tel. 08850 - 3319, 
coördinator propaganda H. J. Hien:k. 
Grave, leden J. W. Hilbrands, G. Kauf
feld H. M. Sanders, allen Boxmeer, en 
A. A. Steverink, MiJl. 

Maastricht - Het dagelijks bestuur 
van de Kamercentrale Maastricht is met 
ingang van 1 april als volgt samenge
steld: voorzitter W. J. A. van den Berg, 
Plautusstraat 10, Heerlen, vice-voorzit
ter J. H. J. Willems, Sint Jansstraat II, 
Roermond, penningmeester A. A. Ro
bijns, Berkelstraat 12, Valkenburg en 
secretaris W. A. Ch. M. I. Vastbinder, 
Sint Pieterskade 3, Maastricht (tel. 043-
10676). Openingsuren secretariaat: 
16.00-19.00 uur. 

Helmond -- Het bestuur van de afde
ling Helmond is gewijzigd. Het dage
lijks bestuur wordt nu gevormd door A. 
M. Keser, Kromme Steenweg 17, Hel
mond, voorzitter, mevrouw M. A. Huls
Ten Bralw, Korte Tivoli 2a, Stiphout 
(tel. 04920- 37097), secretaris-penning
meester en J. A. Scheeren, Julianalaan 
53, Helmond, propaganda. 

Oosterhout - Tijdens de ledenverga
dering van 7 mei is tot voorzitter van 
de afdeling benoemd de heer W. P. J. 
Woittiez, Stadhouderslaan 3. De schei
dende voorzitter, de heer C. L. van 
Vliet, werd door zijn opvolger geprezen 
vanwege zijn elan en grote inzet vanaf 

het eerste uur van het bestaan van de 
afdeling. Tevens werd als nieuw be
stuurslid gekozen de heer N. R. Schot, 
burgemeester Grotenhuisstraat 27, 
Oosterhout. 

Middelburg - Het nieuwe bestuur van 
de afdeling is als volgt samengesteld: F. 
VV. Spaanderman, voorzitter, J. C. C. 
Crena Uiterwijk, secretaris, mevrouw A. 
C. M. J. Vriesman, penningmeester, drs. 
J. H. Vader, mr. D. F. Vos en E. H. 
Heyligers, leden. Het secretariaat is ge
vestigd: Statenlaan 62, Middelburg (tel. 
01180- 5510). 

Bergen op Zoom - De heer J. H. 
Ehrencron is als secretaris van de afde
ling afgetreden. Zijn opvolgster is me
vrouw G. S. A. Hennes-Boss, Noordzijde 
26, Bergen op Zoom. 

Helmond - Hier is het bestuur uitge
breid tot elf leden om te komen tot 
meer gerichte activiteiten. A. M. Keser 
is voorzitter mevrouw M. A. Huls ten 
Brake secretaresse en J.A. Scherren, 
propagandist. Leden zijn: mevrouw A. 
Fentener van Vlissingen en mevrouw 
Van de Heuvel en de heren W. van der 
Lande, c. Andringa de Kempenaer, D. 
Timmer, A. Meurkens, K. van den Heu
vel en T. Sterk. 

Tilburg - Het bestuur van de Ka
mer·centrale Tilburg is als volgt samen
gesteld: voorzitter ir. R. H. Pegel, Hoge 
Akker 3, Ulvenhout, 2e voorzitter E. L. 
van den Bergh, Tilburgseweg 187a, 
Goirle, secretaris, jhr. mr. J. J. van der 
Goes van Naters, Molenstraat 15, Ul
venhout (01614- 2640), penningmeester 
L. A. E. Caniëls, Gerard ter Barehstraat 
150, Roosendaal. 

dient gegeven te worden aan het bou
wen van parkeergarages. De auto moet 
voor als nog in de grachten-g-ordel wor
den toegelaten, ook al met het oog op 
de vele kleine bedrijven. Verkeersexces
sen echter (het parkeren op trottoirs, 
dubbelparkeren) zullen in de toekomst 
strenger bestreden moeten worden. 

Drs. R. Groothoff ten slotte gaf 
zijn VISte over het onderwljsbeleid 
van CPN-wethouder R. van der Velde. 
Vooral leverde hij kritiek op de plaat
sing van onderwijzend personeel en 
schoolhoofden op wachtgeld. "Het lijkt 
er veel op, dat vrienden van de wethou
der een betere kans op plaatsing maken 
dan anderen," was zijn conclusie. 

Aankondigingen 
25 MEI 

H.J. VADERS 

G. W. Keja tlid der Tweede Kamer·) 
spreekt voor de afdeling Maartensdijk 
over algemene politiek. 20.00 uur, Zaal 
Maartenshof, lUaartensdijk. 

Dr. L. Ginjaar (lid Stuurgroep) 
spreekt voor de afdeling Heemstede 
over het Liberaal Manifest. 

~Ir. A. Geurtsen (lid der Tweede 
Kamer) spreekt op de oprichtingsverga
dering van de afdeling Ameide over "De 
VVD, de partij van mensen die vrij wil
len zijn". Gemeenschapscentrum Het 
Spant, Paramasiebaan, Ameide. 

4 JUNI 
Ir. D. S. Tuijnman t lid der Tweede 

Kamer) spreekt op de oprichtingsverga
dering van de afdeling Streefkerk over 
"de VVD een partij voor vrije mensen". 
20.00 uur, café 't Centrum, Dorpsstraat 
17. 

Mr. W. J. Geertsema. 1 lid der Tweede 
Kamer) spreekt voor de afdeling zet,.t. 
20.00 uur, Boschlust. 

J •• ;'\f. de Beer (lid der TweeelP Ka
mer) spreekt voor de- afdeling Woer
den. 

Mej. mr. A. Kappeyne van de Coppel
lo (lid der Tweede Kamer) spt·ee kt voor 
de afdeling Wieringen. 

14 JUNI 
Mr. A. Geurtsen t lid der 'l'weede 

Kamer) spreekt voor de afdeling 
Amersfoort (hotel Monopole, 20.00 uur). 

18 JUNI 
H. J. L. Vonboff (lid der Tweede Ka

mer) spreekt voor de afdeling Gouda. 

21 JUNI 
Mevr. mr. E. Veder-Smit (lid der· 

Tweede Kamer) spreekt voor de onder
centrale Hoekse Waard en de afdelingen 
Barendrecht en Heerjansdam over "De 
sociaal zwakke en de sociaal sterke in 
onze maatschappij'. 20.15 uur, gebouw 
Concordia, \Vestmaas. 

Nieuwe afdelingen 
Dongen - Op 15 n1ei is hier een nieu

we afdeling opgericht. Er is een vom·Io
pig bestuur gevormd dat uit de volgen
de leden bestaat: C. L. van Vliet, voor
zitter, mevrouw Geels, secretarese, de 
heer Zuidema, penningmeester en de 
heer à Campo, lid. 

Venray -Op maandag 28 mei 1973 
wordt de oprichtingsvergadering gehou
den van de afdeling Venray. 

Deze bijeenkomst zal plaats hebben in 
het Cultureel Centrum te Venray ( bo
venzaal, ingang Jan Hensenstraat). 

Op de agenda staat onder meer een 
inleiding door drs. G. H. Beusker, voor
zitter van de afdeling Venlo, (waartoe 
de gemeente Venray tot nu toe behoor
de) en een inleiding door mr. G. van 
Hilten, VVD-raadslid van de gemeente 
Roermond. 

Rijnsburg - Op 22 mei heeft te 
Rijnsburg ( ZH) een vergadering plaats 
gehad ter oprichting van een VVD-afde
ling aldaar. Oud-staatssecretaris mr. 
.J. G. Rietkerk schetste de doelstellingen 
van de partij. De nieuwe afdeling telt 
reeds 35 leden. 

JOVD 
Den Boseb - Hier is opgericht een 

afdeling van de JOVD. Leden kunen 
zich aanmeidim bij mej. C. W. Botter, 
Lidwinastraat 19, Vught en bij G. L. 0. 
van Boetzelaer, postbus 1321, Den 
Bosch. 
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Startsein op Landdag 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

Contactdag Drenthe 
Op 8 juni wordt in hotel Homan te 

Hoogeveen de provinciale contactdag 
voor de provincie Drente gehouden. 
Aanvang 10.00 uur. Programma: 10.00 
u. Ontvangst en opening door centrale 
vertegenwoordigster: 10.30 u. De heer 
H. J. L. Vonhoff en de heer J. L. Ny
singh, voorzitter van het DLG discussië
ren over het onderwerp .,Werken in het 
landschap: bedrijf of toneel?''; 12.30 u. 
Gezamenlijke koffietafel; 14.00 u. Ver
trek -- met eigen vetvoer naar het 
zeer moderne veebedl"Ïjf van de heer M. 
Benning te Dwingeloo: 16.00 u. Slui
ting. 

De kostt>n van deze cla.g bedragen f 8 
per persoon, incl. koffietafel. Introctu
cées zijn welkom. 

Opgave (met de mededeling of men 
over eigen ver-voet· beschikt) uiterlijk 
vóór 1 juni a.s. Het verschuldigde h('
drag dient te WOI'den overgemaakt op 
de rekening van de Vrouwen in de VVD 
in Drente bij de Rabobank te Dwinge
loo. 
E. ALBERTI-TUIJNMAN, Ruinerwold 
G. M. BOSSCHER-HUIZINGA v.d. 

WAL, Assen 

Op 11 mei 19ï3 werd het kabinet-Den 
Uyl beëdigd en gaf Wiegel in een felle 
rede het startsein voor de oppositie. Dat 
hij dit deed op de Landdag van de 
.. Vrouwen in de VVD" was een bijzon
der·e verrassing. Hij stelde o.m. dat een 
moeilijke opgaaf wacht en dat daarvoor 
àlle vrouwen en àlle mannen nodig zul
len zijn. Een ovationeel applaus kon 
hem overtuigen dat hij op de VVD-vrou
wen kan rekenen. Dat is geen loos ge
baar. Bij vele gelegenheden hebben 
hoofdbestuur en partij blijk gegeven de 
invloed die deze vrouwen hebben in 
openbare lichamen en allerlei organisa
ties, ook de grote landelijke, te onder
kennen en te waarderen. Ook nu weer 
was de heer Vogely als afgezant van 
het dagelijks bestuur aanwezig, terwijl 
mevrouw Van Someren uit het buitPn
land een blijk van waardering zond. 

Wij zullen, zei Wit'gel, niet méér belo
ven dan wij kunnen waarmaken, wij 
zullen niet de fout maken van Den Uyl 
in de oppositie en alles afkraken. Als 
het goed is zullen we dat hardop zeggen 
in de mening dat eerlijkheid het langst 
duurt, ook in de politiek. Wij zullen een 
eerlijke, keiharde oppositie voeren. Wat 
wij willen is: zo snel mog·elijk dit kabi
net weg. De VVD-fractie mag er zijn, 
met anderen gaat zij tot de aanval 
over. Voor de verkiezingen in het vol
gende jaar ligt er een grote taak voor 
allen: die verkiezingen tot het succes te 
maken zodat we wellicht de tweede. par
tij van Neder·land worden. 

Voor vragen stellen was geen gelegen
heid, Wiegel werd al weer ergens anders 
verwacht. aa,nleiding voor de voorzitster 
mevrouw Dettmeyer, om uit te roepen: 
Meneer Wiegel, gaat u a.u.b. onmiddel
lijk weg, maak geen brokken op de 
weg, want wij willen u niet missen bij 
de komende strijd! Aldus geschiedde. 

De heer dr. J. W. H. Geerlings, chef 
Economische Dienst van de Ned. Spoor
wegen, sprak daarna over "Een NS-vi
sie op het openbaar vervoer." Het open
baar vervoer is een stuk van onze maat
schappij en hangt nauw samen met alle 
ontwikkeling, ruimtelijke ordening, ste
debouw, huisvesting enz. Bij de NS is 
verlies op onrendabele lijnen dan ook 
niet meer alleen doorslaggevend bij het 
bepalen van het beleid, zoals blijkt bij 
b.v. de Zoetermeer- of de Schiphollijn. 
Dergelijke lijnen zijn belangrijk, niet al
leen voor NS, maar meer nog voor een 
gebied, het gehele land en zelfs daarbui
ten. 

Wil men openbaar vervoer, dan moet 
het goed zijn, zó dat men er wat aan 
heeft. Dat houdt dan wel in dat men 
rekening houdt met de exploitatiekosten 
van het huidige niveau en die van de 
toekomst. En dan niet alleen van de NS, 
maar ook van metro, tram, bus enz. 
Ook het verleden drukt nog altijd op 
het huidige kostenniveau, omdat tekor
ten toen moesten worden gedekt met 
banklening en. 

In EEG-verband is sinds vorig jaar 
een regeling getroffen met de regering. 
\Vil b.v. NS een onrendabele lijn sluiten 
en vindt de regering dat ze open moet 
blijven, dan gebeurt dat, maar dan moet 
ze wel betalen. Dat geldt voor alle lij
nen. Om te voorkomen dat de efficiën
tie-prikkel zou verdwijnen, is deze in de 
regeling wel degelijk verwerkt. 

De ontdekking van aardgas betekende 
voO!.' N.S. het wegvallen van de grootste 
klant voor het goederenvervoer, nl. voor 
steenkool, een zeer gPvoelig verlies. Ook 
bij NS \Verkt de gclflontwaarding en 
stijgen de kosten. Bedroeg<'n de kosten 
in de persone<'lssPctor in 1960 nog on
gev<•er 40 pct., nu al b,•dragen ze bijna 
55 pct. 

Al deze factoren spelen bedrijfs-eco
nomisch mee. Onze ma:cttschappij zal ge
confronteerd moeten "·orden met alle 
belangrijke aspecten van deze proble
men, met alle structuren, vervoer, onge
vallen, met alles. Daaruit zullen alterna
tieven tevom·schijn komen waaruit een 
keuze zal moeten worden gemaakt. 

Hierna sprak mevrouw drs. N. Smit
Kroes, lid Tweede Kamer voor de VVD 
over: "Een liberale visie op het open
baar vervoer." Politiek is niet de kunst 
van het wenselijke, maar van het moge
lijke. Een meer praktische dan princi
piële benadering zou daarbij vaak wen
selijk zijn. Het afwegen van de belan-

EEN HEERLIJKE KINDERVAKANTIE 
Met paardrijden en zwemmen.~ Het gehele jaar geopend. 

FASTA HOEVE 
UTRECHTSEWEG 353 AMERSFOORT - TELEFOON 03490-31251 

Tijdens de Landdag werden over het onderwerp Openbaar vervoer inleidingen 
gehouden door het Tweede-Karnel'lid mevrouw Smit-Kroes (links) en de 
chef van de afdeling economisch.; die1~st van de NS, de heer Geerlings. Verder 
aan de tafel de voorzitster van d: Organis2tie Vrouwen in de VVD, mevrouw 
Dettmeijer-Labbet·ton en de Utrechtse centrale-vertegenwoordigster, 
m::vrouw Alting-Ambrosius. 

De heer Wiegel gaf in Utrecht het startsein voor de oppositie tegen het 
kabinet-Den Uyl. 

VVD-vrouwen tijdens de excursie 
n<~ar kasteel Nijenrode aan de Vecht. 

gen van het openbaar vervoer is ePn 
taak van de overheid. Om dàt beleid te 
realiseren is visie nodig, vooral op de 
toekomst. 

Openbaar vervoer of vervoer in het 
algemeen is niet alleen een kwestie van 
geld. Ook is ue vraag belangrijk: hoe 
kunnen we zoveel mogelijk doen met 
het geld dat we hebben. Dat vereist sa
menspel, ook en vooral tussen de ver
schillende ministeries. Ook de consu
ment zal moeten wot·den ingeschakeld. 

De totale kosten van de overheid bij 
dit alles zijn niet overzichtelijk. Daarom 
leek de gedachte van minister Drees op 
Verkeer en Waterstaat het ei van Co
lumbus. Als er een verkeersfonds zou 
zijn, dan zou je daaruit alles kunnen 
financieren. Akkoord, maar dan moet je 
wel eerst weten hoe alles in elkaar zit. 
Nu doet het rijk wat, en de provincie, 
de gemeente, ruimtelijke ordening, alles 
Werkt naast en veelal langs elkaar. 

In cla.t fonds zouden de algemene mid
delen, benzine- en verkeersbelasting, 
maar ook een congestiebelasting (die 
beoogt een betaling naar gelang men 
hinder veroorzaakt), uitgewerkt door de 
Telders-stichting, moeten worden onder
gebracht. Te overdenken ware of bij de 
vraag naar betere voorzieningen ten be
hoeve van een gebied of bedrijf de kos
ten niet geheel of ten dele door deze 
belanghebbenden kunnen worden opge
bracht. Maar dan moet dat geld wel 
voor vervoer binnen dat gebied worden 
besteed. 

De verantwoordelijkheid voor dit alles 
zou bij een centraal instituut voor het 
beheer van het openbaar vervoer moe
ten liggen dat de kosten van alle ver
voermiddelen coördineert. Dan pas kan 
er beslist worden, dan kunnen de Ka
merleden ·uit alternatieven kiezen. 

Na de woorden van mevr. Smit en de 
lunch reed het gezelschap ter ontspan
ning door het Gooi en langs de Vecht 
naar kasteel Nijenrode. De rector, dr. E. 
B. J. Postma, leidde zijn plm. 140 gas
ten rond door het middeleeuwse kasteel, 
waarna hij in de voormalige wapenzaal 
een boeiend overzicht gaf ·van de ge
schiedenis van gebouw en bewoners. 
Daarna besprak hij het doel van het 
hier gevestigde Instituut voor Bedrijfs
kunde waar studenten worden opgeleid 
tot functionarissen op verantwoordelijke 
plaatsen in ondernemingen en andere 
organisaties. De daaraan verbonden pro
blemen dienen vanuit een brede achter
grond te worden benaderd en op grond 
van deze gedachte heeft Nijenrode zijn 
studiepakket vastgesteld waarbij inzicht 
in intermenselijke verhoudingen zeker 
niet is vergeten. Een overzicht van de 
toekomstmogelijkheden, ook die tot ver
dere studie, sloten dit vooral voor be
langhebbende moeders zo interessante 
betoog af. 

Hiermee kwam een eind aan deze zo
zeer geslaagde Landdag. Mevrouw Al
ting-Ambrosius en haar medewerk
sters, die een groot aandeel hadden in 
de organisatie, komt alle hulde en dank 
toe. 
Mr. M. L. BUSCHKENS-DIJKGRAAF 
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Ex-bewindslieden in fractie 

Mr. F. Korthals Altes, alge
meen secretaris van de VVD, 
zet in dit artikel uiteen via 
welke procedures de heren 
Geertsema, De Koster, Riet
kerk en Vonhoff alsnog hun 
zetel in de Tweede Kamer 
hebben kunnen innemen. 

Geen vertrouwen 

Het zal velen zijn opgevallen dat be
gin mei berichten in de luanten ver
schenen dat de liberale bewindslied-en 
Geertsema en De Koster hun minister
schap niet langer met het Kamerlid
maatschap mochten verenigen en der
halve de Tweede Kamer moesten verla
ten. Ook voor de liberale staatssecreta
rissen Rietkerk en Vonhoff gold dat zij 
de dubbelfunctie niet langer mochten 
continueren, maar hun werd ontslag als 
staatssecretaris verleend, zodat zij hun 
Kamerlidmaatschap konden continue
ren. 

Niettemin zullen op 28 mei a.s. de 
heren Geertsema en De Koster -·- na 
hernieuwde beëdiging - deel uitmaken 
van onze fractie. Hoe dit mogelijk is 
hoop ik hieronder duidelijk te maken. 

Kort na 29 november 1972 en wel op 4 
december 1972 werden 22 VVD-kandida
ten verkozen verklaard. In deels wisse
lende volgorde stonden op al onze lijsten 
op de 22 eerste plaatsen dezelfde 22 
kandidaten, die dus allen verkozen wer
den verklaa-rd. Daarbij waren ooK de 
heren Geertsema, De Koster, Rietkerk 
en Vonhoff die op dat ogenblik deel uit
maakten van het kabinet. Artikel 106 
van de Grondwet bepaalt dat een lid 
van de Staten-Generaal niet tegelijker
tijd minister kan zijn. Nochtans kan een 
minister, bij een verkiezing tot lid der 
Staten-Generaal gekozen, ten hoogste 
drie maanden na zijn toelating als lid 
het ambt van minister het lidmaat
schap van de Staten-Generaal vereni
gen (Artikel 106.2 Grondwet). Hetzelfde 
geldt voor staatssecretariS'sen. 

Aangezien de VVD-fractie een lange 
kabinetsformatie voorzag en zoveel mo
gelijk wilde uitsluiten dat door verloop 
van deze driemaandstermijn de combi
natie onmogelijk zou worden gemaakt 
voordat er een nieuw kabinet was, be
sloten de vier betrokkenen hun "toela
ting als lid'' van de Tweede Kamer zo 
lang mogelijk uit te stellen. De drie
maandstermijn gaat immers pas in bij 
die toelating als lid. Bij de beëdiging als 
Kamerlid dus. 

Zoals mr. W. J. Geertsema reeds in 
Vrijheid en Democratie van 5 januari jl. 
uiteenzette heeft èen verkozen Kamerlid 
op grond van de Kieswet enkele weken 
(te weten: 4 weken na de dagtekening 
van de benoemingsbrief, die weer binnen 
drie dagen na de vaststelling van de 
uitslag moet zijn verzonden aan de be
tmkkene) de tijd voor het inzenden van 
zijn geloofsbrief. 

De liberale bewindslieden hebben pas 
aan het eind van deze termijn hun ge
loofsbrief ingezonden. Intussen was de 
Kamer op Kerstreces en kon deze niet 
over de geloofsbrief beslissen en tot be
ediging overgaan. Na het kerstreces van 
de Tweede Kamer werden de heren 
Rietkerk en Vonhoff alsnog beëdigd, en 
wel beiden op 23 januari. De heren De 
Koster en Geertsema werden beëdigd op 
respectievelijk 1 en 7 februari 1973. Dit 
betekende dat op uiterlijk 1 resp. 7 mei 
1973 te hunnen aanzien de driemaands
termijn van artikel 106, tweede lid, van 
de Grondwet zou verstrijken. 

Zoals ook bij de andere staatssecreta
rissen die tevens Kamerlid waren al eer
der was geschied, verkregen de heren 
Rietkerk en Vonhoff, die beiden op 23 
januat·i waren beëdigd, op 23 april hun 
ontslag als staatssecretaris. Zij konden 
hun kamerlidmaatschap dus continue
ren. De heren De Koster en Geertsema 

Niet minder dan 74 pct. van het Ne
derlandse volk heeft volgens een vorige 
week gehouden ElsevierjNIPO enquête 
geen of weinig vertrouwen in het Kabi
net-Dim Uyl. En wel 53 pct. weinig ver
trouwen en 21 pct. in het geheel geen 
vertrouwen. Slechts 21 pct. van de kie
zers heeft veel vertrouwen in het pas 
opgetreden kabinet. 

Ondanks dat opmerkelijke gebrek aan 
vertrouwen, is een groot deel van de 
ondervraagden van mening, dat de 
Tweede Kamer het nieuwe kabinet wel 
een kans moet geven, dus: niet onmid
dellijk naar huis moet sturen. Dat zou 
volgens de enquête zelfs 60 pct. (wel 
het laagste percentage) van de VVD
aanhang vinden. Elsevier merkt hier- · 
over op: "Zelfs in liberale kring is men 
blijkbaar murw geraakt door de langdu
rige kabinetsformatie". 

De redactie van Elsevier vroeg (o.a.) 
ook het oordeel van de heer Wiegel over 

Mr. W. J. 
Geertsema 

Mr. J. G. Rietkerk 

H. J. de Koster 

H. J. L. Vonhoff 

zagen zich genoopt als Kamedid te be
danken. Zij deden dat op resp. 1 en 7 
mei. 

Onderzoek 

Enige tijd tevoren was door fractie. 
fractiestaf en dagelijks bestuur enig 
Kieswet-onderzoek gepleegd om de con
sequenties te bezien. Het werd immers 
steeds onaannemelijker dat er toch nog 
een kabinet met liberale bewindslieden 
tot stand zou komen. Zoals de heer 
Geertsema in zijn eerdergenoemde arti
kel reeds had uiteengezet mocht worden 
aangenomen dat het de bedoeling van de 
partij en van de VVD-kiezers was ge
weest dat de eerste 22 kandidaten op de 
VVD-lijst de toegewezen 22 zetels zou
den gaan bezetten. Het zou derhalve 
aangenaam zijn indien de Kieswet een 
mogelijkheid bood dat na de totstandko
ming van een kabinet een mogelijkheid 
bood dat na de totstandkoming van een 
kabinet ook de heren De Koster en 
Geertsema weer deel zouden gaan uit
maken van de fr·actie. 

Nu had wegens gezondheidsredenen 
de heer Van de Ven in december zijn 
benoeming niet kunnen aanvaarden. 
Volgens het systeem van de Kieswet 
wordt bij elke vacature weer van num
mer 1 van de lijst af nagegaan of de 
betrokkene in de Kamer zit. Is dat niet 
het geval. dan wordt hij benoemd ver
klaard. Hij heeft dan weer vier weken 
de tijd om zijn geloofsbrief in te zenden. 
dan wel te laten weten dat hij de benoe
ming niet aanvaardt. 

Met de heer Van de Ven werd dus af
gesproken dat hij - hoewel hij om ge
zondheidsredenen nog steeds geen be
noeming tot Kamerlid zou kunnen aan
vaarden bij ontvangst van het be
richt dat hij benoemd was in de vacatu
re-De Koster vier weken zou wachten. 
Aldus hield hij een plaats vrij. Nadat 
vervolgens mr. Geertsema zijn Kamer
lidmaatschap moest neerleggen kreeg 
volgens hetzelfde systeem de net zes da
gen tevoren afgetreden heer De Koster 

dit resultaat. En deze antwoordde: "Uit 
deze enquête blijkt duidelijk dat een 
grote groep van het Nederlandse volk 
het kabinet aan het bewind wil laten, 
voorlopig. Ik zie daar twee redenen 
voor. De eerste is de lange duur van de 
formatie; men is het geharrewar meer 
dan zat. De tweede is, dat een grote 
groep van voor- en tegenstandets van 

. Den Uyl vindt dat hij maar eens moet 
waarmaken wat hij allemaal beloofd 
heeft. Zo wordt er onder mijn eigen 
aanhang blijkbaar ook over gedacht". 

"Ondertussen bewijzen de cijfers ook, 
dat het Nederlandse volk maar weinig 
vertrouwen heeft in deze regering. Voor 
de VVD vind ik zo'n houding begrijpe
lijk, voor de confessionelen vind ik die 
opmerkelijk. Hjeruit spreekt wel, dat de 
leiding van KVP en ARP niet de me
ning van de achterban vertolkt. Men 
heeft politiek gezien een duidelijke 
taxatiefout gemaakt door te denken, dat 
de samenwerking met ons tot verlies bij 
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bericht dat hij was benoemd in de vac·a
ture-Geertsema. 

Stuivertje gewisseld 
Op vrijdag 11 mei namen de roden hel 

bewind over en op dezelfde dag verkre
gen de heren Geertsema en De Koster 
ontslag als minister. Dit feit gaf de heer 
De Koster de vrijheid om op maandag 
14 mei de benoeming in de vacature
Geertserna te aanvaarden door inzen
ding van zijn geloofsbrief. De heer Van 
de Ven berichtte op 15 mei dat hij _zijn 
benoeming in de vacature De Koster 
niet aanvaardde, waarna op 16 mei in 
deze vacature de heer Geertsema werd 
benoemd. Deze zond zijn geloofsbrief in. 
Op de eerstvolgende Kamervergadering. 
die op 28 mei plaats vindt, zullen 
beide heren worden beëdigd. De fractie 
is dan weer geheel comple-et en - be
houdens het ongelukkige feit dat dE' 
heer Van de Ven om gezondheidsTede
nen geen deel kan uitmaken van de 
fractie geheel samengesteld als door 
de partij werd beoogd. Alleen hebben de 
heren De Koster en Geertsema stuiver-
tje gewisseld. · 

ln het overzicht van de verkiezing dat 
ik in Vrijheid en Democratie van 8 dE'
cember jl. schreef. maakt dit enig ver
schil: Geertsema werd de eerst keer b!"
noemd verklaard op de Arnhemse lijst in 
combinatie I en nu op de Utrechtse lij8t 
in combinatie IV in plaats van de heet· 
De Koster die van de Utrechtse lij8t 
overging naar de Arnhemse en dus van 
combinatie IV naar I. Volledigheidshal
ve zij vermeld dat op de oorspronkelijke 
plaats van Van de Ven (Nijmegen Com
binatie I), Scher·penhuizen werd be
noemd 

Dank zij het aldus benutten van de 
mogelijkheden die de Kieswet biedt en 
de medewerking van de heer Van de 
Ven was het niet alleen mogelijk de 
fractie te bemannen op de wijze als op 
de kandidaatstell-ing beoogd, tevens 
werd voorrkomen dat intussen andere 
VVD-kandidaten zouden zijn benoemd 
op wie dan wellicht een beroep gedaan 
had moeten worden weer plaats te ma
ken voor de oud-bewindslieden. Dat zou 
voor de betrokkenen hoogst ongelukkig 
zijn geweest. Niemand geeft voor enkele 
weken kamerlidmaatschap graag' zijn 
betrekking prijs. Bovendien zouden 
wachtgeldverplichtingen zijn ontstaan en 
de VVD springt nu eenmaal gaarne ver
antwoord om met overheidsgelden. 

De vraag kan rijzen waarom in KVP
en AR-fractie niet aldus is gehandeld. 
zou immers minister-president Biesheu
vel ook zijn aftreden als Kamerlid heb
ben kunnen uitstellen, dan zou de kabi
netsformatie wellicht een veel gunstiger 
verloop hebben gehad. Het vermoedelijk 
juiste antwoord op deze vraag is, dat de 
heer Biesheuvel. die na zijn benoeming· 
tot Kamerlid tot fractievoorzitter werd 
gekozen en als zodanig advies aan de 
Koningin moest uitbrengen, zich ook di
rect tot Kamerlid moest laten beëdigen. 
De figuur dat iemand als fractievoorzit
ter optreedt terwijl hij strikt formeel 
geen deel uitmaakt van de Tweede Ka
mer laat zich immers moeilijk indenken. 
Onze Tweede-Kamerfractie had het 
daarmee gemakkelijker en benoemde 
mr. Geertsema nog voor diens beëdiging 
tot eerste vice-voorzitter van de frac
tie. 

F. KORTHALS ALTES 

de verkiezingen heeft geleid. Ze hebben 
juist verloren door zich van ons te dis
tantiëren. Uit de snelle ledenaanwas 
van de VVD blijkt een stuk ongenoegen 
bij KVP- en ARP-leden. De laatste tweP 
weken kregen we er ruim duizend nieu
we leden bij. Daarbij waren veel overlo
pers uit de ARP en de KVP. Ik begrijp 
wel, dat de meerderheid van de kiezers 
- en zelfs een meerderheid van de 
VVD-stemmers -- Den Uyl een kans wil 
geven na alle moeilijkheden bij de for
matie, maar ik acht het op dit moment 
nog altijd in het belang van Nederland 
als het nieuwe kabinet zo snel mogelijk 
verdwijnt. Het beleid ligt dan nog wel 
niet officieel op tafel,' maar als je naar 
het programma van de progressieve drie 
kijkt, weet je nu al dat er grote groe
pen in onze samenleving in de verdruk
king komen onder het Kabinet-Den 
Uyl". Aldus de heer Wiegel in zijn com
mentaar aan Elseviem Magazine. 

A.W.A. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE Vrijdag 25 mei 1973 - 7 

Geen huurbelasting ~ 

Het Tweede Kamerlid voor 
de VVD, de heer L. M. de 
Beer schreef het hiernaast 
afgedrukte artikel voor het. 
dagblad De Gelderlander. 
Men vindt er de belangrijkste 
VVD-argumenten in vóór 
huurliberalisatie en tegen het 
voornemen van het kabinet
Den Uyl om deze ontwikke
ling af te remmen of te stop
pen. 

Het ziet er naar uit dat de nieuwe 
1·egering-Den Uyl ons zal gaan opsche
pen met een hum·belasting. Helemaal 
zeker is dat op dit moment nog niet, 
omdat de regeringsverklaring pas op 28 
mei komt, en er niets over die zaak 
staat in het "werkprogram", dat de bei
de formateurs samen met de nieuwe mi
nisters hadden uitgedokterd. 

Ook in de verkiezingsprograma's van 
de KVP en de AR wordt er met geen 
woord over gerept; ja zelfs het Beleids
plan 1971---1975 van D'66 (dat was het 
program van die partij toen ze zich nog 
niet met huid en haar aan de PvdA 
hadden verkocht) zegt niets over een 
hum·belasting. 

Maar die huurbelasting staat wél heel 
duidelijk in "Keerpunt 1972" het regeer
pt·ogram van de PvdA, PPR en D'66 
tezamen; en zoals u weet is dat min of 
meer het program van het nieuwe kabi
net geworden. Bovendien heeft de kers
verse staatssect·etaris Schaeffer dit on
langs nog eens bevestigd in een spreek
beurt te Eindhoven. En ten slotte zit die 
huurbelasting ook in het pakket van 
eisen, dat de drie vakcentrales NVV, 
NKV en CNV vorige week op tafel heb
ben gelegd. Het ziet er dus somber 
uit. 

Misleiding 
Om iets meet· te weten te komen over 

de achtergrond en diepere betekenis van 
die hum·belasting, moeten we lezen wat 
daarover staat in het linkse program 
"Keerpunt." Daarin wordt overigens 
niet gesproken over een .,hum·belas
ting", maar ovt>r et>n .,doorstromings
heffing." Reuze misleidt>nd! Het woord 
,.doorstl'Omingsheffing" suggereert heel 
duidelijk dat de heffing wordt opgelegd 
aan di<'genen, die hun inkomsten flink 
zagen stijgen in de loop der tijd, en 
omdat zij in een goedkoop huis zitten 
van de gemeente of een woningbouw
vereniging, daar eigenlijk niet meer in 
thuishoren. Zo'n woning heeft een lage 
huur, omdat de Staat er jaarlijks een 
flinke subsidie op geeft, zodat de huur
der niet het volle pond behoeft te beta
len. Daar hebben wij dan met ons allen 
aan meebetaald uit de belastingcenten; 
en er zou indet·daad ·enige rechtvaardig
heid in zitten indien in een dergelijk 
geval de huurder die subsidie zou terug
betalen aan de gemeenschap of an
det·s de goedkope woning zou vrijmaken 
voor· iemand met een lager inkomen. 
Een dergelijke doorstl'Omingsheffing· is 
al eens een paar jaar eerder door de 
Tweede Kamer aanvaard, maar· door de 
"E<'t·stc Karnet·" verworpen. 

.Maar wie "Keerpunt 1972" leest, ont
dekt al gauw dat de bedoelingen van de 
linkse partijen véél en véél verder gaan. 
In hun gedachtengang zullen ook de be
woners van huurwoningen, waar de ge
meenschap nog nooit één cent subsidie 
aan heeft besteed, ondet· de huur·belas
ting gaan vallen: zodra ze maar mindet· 
dan 10 pct. van hun inkomen aan huur 
besteden en meer ver·dienen dan ca. 
f 20.000,- per jaar. Ja, zelfs zij, die zich 
een eigen woning hebben aangeschaft 
(vaak ten koste van veel inspanning) 
en nu eindelijk de vruchten van hun 
spaarzaamheid dachten te gaan pluk
ken, zullen er aan moeten geloven. En 
hoe denken de linkse pattijen dit te 
kunnen rechtvaardigen? 

Aap uit de mouw 
Het antwoord op die vraag vinden we 

in de .,Preambule" (een duur woord 

voo1· inleiding) van "Keerpunt 1972". 
Daar staat namelijk letterlijk, dat het 
huur- en subsidiebeleid moet worden ge
hanteerd om méér gelijkheid van inko
mens en vermogens te bereiken. Hier 
komt de aap uit de mouw. Het gaat de 
PvdA, PPR en D'66 er blijkbaar niet in 
de eerste plaats om, om in het belang 
van de volkshuisvesting naar een goede 
regeling te zoeken --- neen: bij hen 
wordt het volkshuisvestingsbeleid onder
geschikt gemaakt aan een "verhevener" 
doel: de herverdeling van inkomsten. 
Dàt is de ware bedoeling, en tegen die 
achtergrond moeten we de voorgestelde 
doorstromingsheffing dan ook bezien. 

Daarom is ook het woord "doorstro
mingsheffing" misleidend. Want waar 
moet een huurder dan wel naar toe 
wanneer er in zijn gemeente geen be
hoorlijke woningen zijn om naar toe 
door te stromen? Of wat valt er door te 
stromen voor de bewoner van een eigen 
huis? Moet hij soms zijn woning verko
pen en een duurdere koopwoning ne
men? Dat is toch te belachelijk om over 
te praten! Als we het hebben over de 
regeling, die de linkse partijen willen, 
moeten we dus niet spreken over een 
doorstromingsheffing, maar over een 
huurbelasting; want dat geeft de bedoe
ling die zij hebben beter weer. Fraaie 
woorden - daar kopen we niets voor. 

Afgezien dus van het verkeerde uit
gangspunt is een ander groot bezwaar 
tegen de huurbelasting dat zij geen op
lossing biedt voor de problemen, waar 
we in de volkshuisvesting mee zitten. 

Sociaal onjust 
Jarenlang ~~- vooral onder socialisti

sche kabinetten --· zijn de huren kunst
matig laag gehouden. Uit oogpunt van 
inkomenspolitiek leek dat verstandig, 
maar bekeken vanuit het belang van 
een gezond volkshuisvestingsbeleid is dit 
funest gebleken en wel om twee rede
nen. Ten eerste zijn door deze politiek 
de verschillen in huur tussen bestaande 
bouw en nieuwbouw abnormaal groot 
geworden. 

Dat geeft aanleiding tot sociaal on
juiste toestanden, want een groot deel 
van hen, die op de dure nieuwbouw zijn 
aangewezen, zijn jongeren die een gezin 
willen stichten of bejaarden die kleiner 
willen gaan wonen; en dat zijn over het 
algemeen juist niet degenen. die over 
een ruime beurs beschikken. Ten tweede 
zijn we door het kunstmatig laag hou
den van de huren. in een situatie beland, 
waarbij de huuropbt·engst van de oudere 
woningen niet meer voldoende is om be
halve de belastingen en _een bescheiden 
rendement ook nog behoorlijk onder
houd te plegen om over echte verbete
ringen maar te zwijgen. 

Ongeveer driekwart van onze wonin
gen doet een huur van minder dan 
.f 150,- in een maand. Eenieder kan op 
zijn vingers natellen dat alleen al een 
eenvoudige schilderbeurt de huurop
brengst van twee jaar kost. Het gevolg 
is, dat het oude woningbestand lang
zaam maar zeker verpaupert. De huur
den; op hun belArt zeggen dan heel be
grijpelijk: "Als mijn huisbaas de wo
ning niet behoorlijk onderhoudt, ben ik 
ook niet van plan om huurverhogingen 
te betalen," en zo draaien we dan in een 
kringetje rond en komen er niet uit. De 
huurbelasting verandert hier niets aan, 
want het meerdere geld dat de huurder 
moet dokken komt niet terecht bij de 
huiseigenaar, maar in de schatkist. 

Ook met ons subsidiesysteem zitte'1 

• H 

we scheef. -Zoals de re~eling nu is, be
taalt de huurder van een nieuwgebouw
de woningwetwoning zo ongeveer de 
helft van de echte huur; de andere helft 
wordt door de Staat bijgelegd. Dat ge
beurt uiteraard van de belastingcenten. 
De huurder merkt daar niets van, want 
deze subsidie wordt buiten hem om door 
de Staat rechtstreeks uitgekeerd aan de 
woningbouwvereniging of de gemeente. 

Het foutieve van dit systeem is nu, dat 
bij dit alles niet wordt gekeken naar het 
inkomen van de huurder. En zo krijgen 
we dan het gekke verschijnsel, dat aan 
de ene kant de nieuwbouwhuren voor de 
lagere inkomensgroepen tóch nog te 
hoog zijn, ondanks de subsidies; terwijl 
aan de andere kant (voornamelijk in de 
wat oudere woning-wetwoningen) heel 
wat bewoners ongemerkt een subsidie 
krijgen die ze eigenlijk helemaal niet 
nodig hebben! 

Wie nu meent dat je dit in principe 
foutieve subsidiesysteem kunt recht
breien door een huurbelasting in te voe
ren, moet zich wel realiseren dat je op 
die manier eerts een legertje ambte
naren inschakelt om subsidies op de wo
ningen uit te keren, om vervolgens een 
ander legertje ambtenaren huurbelas
ting te laten innen omdat een groot deel 
van die subsidies achteraf ten onrechte 
blijkt te zijn uitgekeerd ... 

Oplossing 
Er bestaat een gezonde oplossing voor 

de hierboven genoemde problemen. Die 
oplossing is: eenieder betaalt de huur, 
die de woning waard is; en wie dat niet 
kan heeft recht op een subsidie. Die 
subsidie is dan afhankelijk van het in
komen; wie het 't hardste nodig heeft, 
krijgt ook het meest. 

Ik wil er geen doekjes om winden: 
deze oplossing zal tot gevolg hebben dat 
de huren van de oudere (maar goede) 
woningen harder zullen stijgen dan we 
tot nu toe gewend waren. Dat is natuur
lijk niet leuk, maar daar staat dan ook 
tegenover dat we op die manier wel het 
probleem van het achterstallige onder
houd kunnen aanpakken, en bovendien 
is het een sociaal rechtvaardig systeem, 
want wie de hogere huur niet kan beta
len krijgt immers een flinke huursubsi
die, zodat hij niet in moeilijkheden 
komt. Verder is het ook een economisch 
gezonde oplossing; wie in woningen wil 
beleggen, krijgt een normaal (niet ab
normaal hoog!) rendement, waardoor 
er een positieve invloed van zal uitgaan 
op het oude woningbezit; en verder wor
den er geen subsidies uitgekeerd aan 
mensen die dat niet nodig hebben. Ten 
slotte: het is ook een eenvoudig sys
teem. Onderzoek heeft uitgewezen dat 
op die manier nog geen 15 pct. van de 
huurders een dergelijke subsidie nodig 
zal hebben, waardoor veel onnodige bu
reaucratie wordt vermeden . 

De conclusie is duidelijk. De huurbe
lasting van de linkse partijen is geba
seerd op een verkeerd uitgangspunt; het 
lost niets op voor wat de structurele 
problemen van de volkshuisvesting be
treft; is een ambtenarij van jewelste en 
werkt onrechtvaardig voor vele huur
ders en bewoners van eigen woningen. 
Terwijl het niet eens nodig is. Er is een 
andere, betere oplossing. Alleen -·~ die 
oplossing staat toevallig net niet in het 
program "Keerpunt 1972". En daarom 
vrees ik, dat de socialistische stokpaard
jes het zullen winnen van het gezond 
ve1·stand . 

.,Friesch Gror1ingsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 
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Het kabinet Den Uyl 
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over de VVD en dan in het bijzonder 
over haar fractievoorzitter, de heer 
Wiegel. Deze had in een gesprek met 
het Algemeen Dagblad herinnerd aan 
zijn voorganger uit een wat verder ver
leden. prof. Oud. "Die was niet de man 
met de botte bijl. zoals Den Uyl, maar 
de man van het floret, die de coalitie
partijen uit elkaar wist te drijven." 

Daarop doelend, verweet de heer An
dl'iessen zijn collega-fractievoorzitter. 
dat deze tot nu toe meer met de botte 
bijl dan met het floret had geschermd. 
Waarschijnlijk echter is de heer An
driessen in zijn nood wat overgevoelig 
en verblind· geraakt en ziet hij zelf het 
verschil tussen een bijl en een floret niet 
zo goed meer. Velen van zijn vroegere 

of ook nog tegenwoordige - aanhan
gers zien dat verschil wel en kunnen 
blijkens hun reacties en bijval zich zeer 
wel in de aanvalstactiek van de VVD en 
haar fractievoorzitter vinden. Wiegel 
vot>rt trouwens bepaald geen "one man 
show" op. Hij bepaalt zijn tactiek in 
goed overleg met zijn fractie en het 
partijbestuur. 

Mt>t zijn kritiek op Wiegel bevindt de 
heer· Andl'iessen zich in hetzelfde schuit-

HISfCIII~U /.{ ~IT 4/~l 
WAT JtZOE~r: 
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je als prof. F. Duynstee. Na maanden
lang zelf in zijn artikelen in De Tele
graaf kritiek op de politiek van de link
se drie (en ook menigmaal op die van 
de confessionelen in de formatietijd) te 
hebben geleverd, ziet deze thans (De 
Telegraaf van 18 mei) een mooie ,.brug
functie" voor het Kabinet-Den Uyl in 
het verschiet en vr·eest hij nu plotseling· 
de kritiek van Wiegel. 

Het is met prof. Duynstee een vreemd 
geval. Lange tijd kan men zijn beschou
wingen met genoegen en instemming le
zen en dan volkomen onverwacht lijkt 
het of hij alle gevoel voor politieke rea
liteit heeft verloren. Zijn hang naar een 
.. nationaal kabinet", die in zijn Tele
graaf-artikel van 18 mei naar voren 
komt, is een studeerkamer-theorie, wel
ke iedere aansluiting bij de actuele rea
liteit mist. De personen van de meeste 
ministers in het nieuwe kabinet wekken 
zijn vertrouwen. En hij meent, dat me
vrouw Vorrink en de heren Van Agt, 
Brouwer, Van Doorn, Duisterberg, De 
Gaay Fortman, Van Kemenade, Lub
bers, Van der Stoel. Vredeling en Wes
terterp best in zo'n nationaal ("of een 
progressief-christendemocratisch parle
mentair") kabinet zouden hebben kun
nen zitten. 

Onder een "nationaal kabinet" moet 
de schrijver natuurlijk wel verstaan een 
kabinet waarin alle grote en middelgro
te partijen zouden moeten samenwer
ken, dus ook de VVD (en de CHU en 
DS'70 l. Het duurde vijfeneenhalve 
maand voordat dit kabinet van minis
ters uit de links-radicale drie en uit 
twee confessionele partijen met veel 
moeite en pijn was gevormd. Hoeveel 
maanden denkt prof. Duynstee dat er 
nodig zouden zijn geweest om tot een 
"nationaal kabinet" van PvdA tot VVD 
te komen? Dat dit, buiten werkelijke 
noodsituaties als rechtstreekse oorlogs
dreiging of een ernstige constitutionele 
crisis mogelijk zou zijn, is buitengeslo
ten. Het zou aangenomen een ogen
blik dat dit wèl mogelijk zou zijn -
trouwens een kabinet zonder werkelijke 
daadkracht zijn, omdat het tot eindeloze 
en volstrekt kleurloze compromissen 
zou moeten leiden. die niemand zouden 
bevredigen en de grote problemen we
gens gebrek aan principiële overeen
stemming zou moeten laten liggen of 
omzeilen. 

Toch een klucht? 
De plotselinge vriendelijkheid van 

prof. Duynstee tegen het Kabinet-Den 
Uyl (of een deel daarvan) klopt ook 
niet met wat deze Nijmeegse hoogleraar 
één dag eerder had geschreven. Toen 
noemde hij het Kabinet-Den Uyl niet 
goed passend in ons parlementaire be
stel. Hij achtte het "vanuit het parle
ment niet voldoende gelegitimeerd". Dit 
kabinet zag hij geboren ,.door een sa
mentreffen enerzijds van de wil der z.g. 
progressieve drie om ons land zijn pro
gram en zijn mensen op te leggen, en 
anderzijds van de hopeloze verwarring 
onder (de) partijen die oorspronkelijk 
het Kabinet-Biesheuvel vormden". 

Aan het einde van dat artikel (van 17 
mei dus) herinnerde hij aan het onge
lukkige begin van het Kabinet-Den Uyl 
met zijn beleid ten aanzien van de 
staatsseèretarissen. ,.Het resultaat lijkt 
soms op een klucht. Na alles wat er al 
vóór de geboorte van dit kabinet is 
voorafgegaan, is de slotfase een goed 
aansluitende, maar dan ook weinig 
goeds belovende demonstratie van pro
gressieve doordrijverij". 

Zo is het inderdaad. En omdat wij ons 
dat program niet willen laten opleggen 
en omdat wij niet aan "weinig goeds 
belovende demonstraties van progressie
ve doordrijverij" willen meedoen, zal de 
VVD, zoals Wiegel heeft aangekondigd, 
een ,.zakelijke, maar heel harde opposi
tie" voeren. En we zijn ervan overtuigd, 
dat prof. Duynstee ons eens (en mis
schien al vrij spoedig) achteraf gezien 
gelijk zal geven. Dat zal hij wellicht 
ook des te eerder doen, nu een van zijn 
,.christen-democratische'' medestanders, 

·de veel-geplaagde anti-revolutionaire 
fractievoorzitter mr. Aantjes, die voor 
deze onzalige kabinetsformatie grote 
mede-verantwoordelijkheid draagt, in
middels al alarm heeft geslagen over de 
defensie. Deze waarschuwde het Kabi
net-Den Uyl namelijk in niet mis te ver
stane termen. dat de ARP "in geen ge
val bezuinigingsvoorstellen van de re~e
ring voor de begroting 1973 zal steu
nen". 

In dezelfde radio-rubriek; waarin mr. 
Aantjes dit mededeelde, liet de heer A. 
R. Coppes, als PPR-Kamerlid bondge-

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

noot in deze nieuwe coalitie, weten dat 
"het voor zijn partij wel moeilijk zou 
worden om aan de regering mee te wer
ken wanneer niet duidelijk zou blijken, 
dat het beleid op Defensie er niet op 
gericht is om ons land langzaam uit de 
NAVO te werken". 

V,an eenheid en samenwerking gespro
ken! Het hele geval kraakt nu al zo, dat 
het overal te horen is. 

Nota over 
inkomens-
politiek 
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het ondernemingsresultaat tot uitdru!{
king. Tot besluit wordt opgemerkt dat 
te weinig de gro'te invloed van de inko
mensoverdrachten krachtens de sociale 
wetgeving in de discussie over de inko
mensverhouding wordt betrokken. Deze 
overdrachten komen - overeenkomstig 
de bedoeling -·· belangrijk meer ten 
goede aan de lagere inkomensgroepen. 

Inflatie 
De inflatiebestrijding dient met meer 

kracht ter hand te worden genomen om 
te voorkomen dat daardoor onze wel
vaartsontwikkeling in gevaar wordt ge
bracht en om diegenen te beschermen, 
wier inkomenspositie wordt onder
mijnd. 

Het kan onder bepaalde omstandighe
den nodig zijn dat de hogere inkomens 
tijdelijk sterker worden gematigd om te 
bereiken dat de lagere toch nog enige 
reële welvaartsstijging ten deel valt. 
Maar dat is nog heel wat anders dan 
een bewuste nivellering ter wille van de 
nivellering. · 

Spreiding van de werkgelegenheid en 
herscholing kunnen voorts wezenlijl{e 
bijdragen leveren tot betere inkomens
verhoudingen. ,.In onze visie ligt het 
niet op de weg van de overheid exacte 
normen· vast te stellen voor alle particu
liere inkomensverhoudingen. De over
heid zou zich dan een bevoegdheid aan
matigen, die haar in onze maatschappij 
niet toekomt. De taak van de overheid 
dient zich te richten op bescherming en 
versterking van de positie der zwakke
ren," zo besluit de nota. 

Mijn 
• • • op1n1e 1s • •• 

• Kapitalistische communist 
Volgens de Leeuwarder Courant van 8 

mei heeft een communistisch raadslid 
zich verzet tegen het voorstel van b. en 
w. van Opsterland om een krediet van 
anderhalve ton ter beschikking te stel
len ter voorbereiding van een belasting 
op onroerend goed. Het was de heer 
Wolter van der Veen, die over dit onder
werp de kernachtige woorden sprak: 
"Ik kin lwart wêze; ik bin tsjin" (Ik 
kan kort zijn; is ben tegen). De heer 
Wietz-e Veenstra (OB) merkte naar 
aanleiding van deze verrassende ontboe
zeming op: "Sa 't Van der Veen nou 
tinkt, is it hast kapitalistysk" (zoals 
Van der Veen nu denkt, is het haast 
kapitalistisch). 

Ondanks het verstandige geluid van 
de heer Ván der Veen nam de gemeen
teraad met slechts zijn stem tegen het 
voorstel van b. en w. aan. 

P, D, VAN ROIJEN, Assen. 
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Wiegels wel kom voor Den Uyl 

Unieke 
VVD
enquête 

De kamer<>cntrales Gelderland 
en Zwolle van de VVD hebben een 
voor onze partij unieke enquête 
gehouden, waarbij een zeer groot 
aantal parlijleden zidl recht
streeks kon uitspreken O\'er aller
lei politieke vraagstul,ken. 

' 

"Wij treden dit kabinet zeer kritisch 
tegemoet, waar nodig zullen wij het be
strijden." Tot die conclusie kwam de 
voorzitter van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, de heer H. Wiegel, aan 
het slot van zijn rede, waarmee hij in 
het vorige week gehouden Kamerdebat 
1·eageerde op de regeringsverklaring, af
gelegd door minister-president Den Uyl 
bij het eerste optreden van het nieuwe 
kabinet in het parlement. 

De heer Wiegel begon met felle kri
tiek te uiten op het verloop van de kabi
netsformatie. De eerste verantwoordelij
kc voot "deze zaak van gesmokkel met 
programma's, misleiding van de ltiezers 
en vcrduisteting van de politieke helder
heiL!" noemde hij de heer Ruppert. Maar 
de werkelijke schuldigen van hel achter 
ons liggende schouwspel zijn, naar de 
opvatting van de heer Wiegel, enerzijds 
de huidige ministex·-president en zijn 
twee meelopers Van Mierlo en De Gaay 
Fortman. anderzijds het duo Aantjer;;
!\.ndriessen. Het ,.faseren, actualiseren en 
pnoriseren" van het als onaantastbaar 
gepresenteerde program Keerpunt-1972, 
betitelde de politieke leider van de 
Vv D als kiezersbedrog. Aantjes en An
dricssen hebben, het respect voor hun 
eigen kiezers te grabbel gooiend, zich 
voor de PvdA in het stof gebogen en 
zijn de slippendragers van Den Uyl ge
worden. ,.De heet· Anctriessen betitelde 

In I1et gebied van beid <>entra
les wonen ruim 7000 lt>den van de 
VVD. Ongevt>er 1200 van l1en, één 
OJl dl' zes dus, kregen een zeer 
uitgebreide vragenlijst toegezon
den, met maar liefst 164 vragen. 
Ruim 700 leden namen de moeite 
het enquête-boekje in te vullen -
een zeer goed resultaat, vooral als 
men bedenkt dat het invullen ve
len beslist uren gekost moet heb
ben. 

~'· vóór de vet•kiez.ingen de heer Den Uyl 
nog als onbekwaam. Hij achtte een pre
mierschap van Den Uyl volstrekt uitge
sloten. Nog maar kort geleden sputterde 
ook de heer Aantjes nog wat na over 

De redactie van Vrijheid en De
mocratie heeft besloten alle en- ' 
quêtevragen en de antwoorden , 
daarop te publiceren. Een goed 
deel van dit blad is daaraan ge
wijtl. Tot die integrale publikatie 
zijn wij overgegaan om verschil- l" 

~< le.nde redenen: 

• Het is, voor zover ons bekend, I' 
de eerste maal in de geschiedenis 
,·an de VVD dat een zó groot 
opgezette en veelomvattende en
quête werd gehouden en dat zo
veel partijleden zich over zóveel 
onderwerpen rechtstreeks uit
spraken. Voor het gebied '"an de 
kamercentrales is de e.nquête re
presentatief. Misschien gaat het 
iets te ver I1aar ook representatief 
te achten voor de mening van alle 
VVD-leden in het land, maar een 
"vingerwijzing'' vormt zij zeker. 

e De geënquêteerden zelf zijn 
natuurlijk benieuwd naar het re
sultaat van hun noeste arbeid. 
Voor de kamercentrali's was bet 
financieel en organisatorisch nau
welijks op te brengen iedereen zó 
volledig op de hoogte te stellen 

. van de uitslag als thans in dit 
blad geschiedt. Afgezien daarvan 
neemt de redactie aan dat ook ve
len buiten het gebied van de twee 
kamercentrales belangstelling zul
len hebben voor (lie uitslag. 

• De redactie vindt het initiatief 
dat beide kamercentrales geno
men hebben en het vele werk dat 
daar in het oosten "an bet lattd is 
\'erzet, zeer prijzenswaardig. Men 
mag de publikatie in ons landelijk 
orgaan mede zien al~; een blijk 
\'an llulde. 

\'ragen, antwoorden, een techni
sche verantwoording van de 
steekproef en een samenvattend 
e01nmentaar treft men aan op de 
pagina's 6 t{m 10 van dit blad. 

dat premierschap van Den Uyl. Straks 
zult u beide heren hun steun aan de 
huidige minister-president horen betui-
gen", aldus de heer Wiegel. 

Gevangene 
Voor elk van de ministet•s had hij een 

passend welkomstwoord. Over de heer 
Den Uyl zei de heer Wiegel onder meer: 
,.Ons standpunt is dat hij geen minister
president zou moeten zijn. Dat is geen 
aanval op zijn persoon, maar op het 
beleid dat hij voorstaat en op de wijze, 
waarop hij zijn beleid wil voeren. An
ders dan de laatste socialistische pre
mier, die ons land heeft gekend, dr. 
Drees, heeft de heer Den Uyl tot nu toe 
niet getoond een eigen onafhankelijke 
koers te durven varen. Hij is de gevange
ne van de linkervleugel van zijn partij. 
Moed, durf om te zeggen waar het op 
staat, waar nodip- tegen de eigen achter
ban in te gaan, zijn voor een regerings
l(•ider onmisbaar". 

Geen stap terug 
Vervolgens sprak de heer Wiegel over 

een aantal plannen, waarmee het kabi
net gezegd heeft te zullen komen. Hij 
h •rinnerde eraan dat confessionelen en 
.iberalen in de Tweede Kamer de defen
;icbegroting voor 1973 ongewijzigd heb
>en aangenomen. ,.De VVD doet ook nu 
~ .en stap terug. Ik neem aan dat de 
:onfessionele Kamerleden met verant
woot·delijkheidsgevoel dat ook niet zul
len doen. De heer Aantjes heeft onge
veer veel'lien dagen geleden voor de ra
dio verklaard er niet over te denken 
mee te werken aan het terugdraaien 
van de beslissing, die de Tweede Kamer 
over de defensiebegroting voor 1973 
heeft genomen. Betekent dit dat de AR
fractie in geen geval de bezuinigingen 
op defensie, die de regering nog in 1973 
wil doorvoeren, zal steunen?", zo vroeg 
de heer \Viegel. 

Na ook kritiek geleverd te hebben op 
hel voorgenomen beleid inzake de 

Feest in Hoogeveen 
Onder grote belangstelling is Hans Wiegel vrijdag 1 juni getrouwd met 
Jacqueline (Pien) Frederiks. Het huwelijk werd voltrokk_en door de bu~~e
meester van Hoogeveen, Natuurlijk waren veel VVD-prommenten (o.m. b•Jna 
alle Kamerleden van onze partij) aanwezig. Maar ook vertegenwoordigers van 
andere partijen waren naar het Noorden gekomen om het jonge paar geluk te 
wensen. 

grondpolitiek en de huurpolitiek, wijdde 
de heer Wiegel uitvoerig aandacht aan 
de sociaal-economische en financiële po
litiek van het kabinet. Hij vreesde dat 
de strijd tegen de inflatie niet of niet 
krachtig geleverd zal worden, wat ertoe 
zal leiden dat nog meer dan nu iedereen 
zal proberen zijn lasten op anderen af 
te wentelen. Daarvan en van verdere 
opvoering van de belastingdruk zulfen 
juist de zwakkeren de dupe zijn. Dat 
geldt voor de bejaarden (de neer Wiegel 
herinnerde eraan dat het kabinet-Bies
heuvel met volledige instemming van de 
VVD de AOW voor gehuwden heeft ver
hoogd tot f 8.370), dat geldt voor hen 
die er de dupe van zullen worden als 
tengevolge van de inflatie en stijging 
van de lasten bedrijven tnoeten sluiten en 
dat geldt evenzo voor de groep die niet 
kan afwentelen: de zelfstandigen. 

"Mijn fractie is er bevreesd voor", zo 
ging de heer Wiegel verder, "dat deze 
groep, de zelfstandigen, niet veel van dit 
kabinet te verwachten heeft. De PvdA 
heeft indertijd in deze K_amer tegen de 
fiscale pensioenvoorziening voor zelf
standigen gestemd. Ook de geschoolde 
arbeiders en de anderen die tot de mid
dengroepen behoren, zullen merken dat 
de PvdA thans in de regering zit". 

Tegen nivellering 
Sprekende over het inkomensbeleid 

dat het kabinet wil gaan voeren, wees 
de heer Wiegel het streven van de rode 
drie (nivellering om der wille van de 
nivellering) af. Hij herinnerde aan het 
zojuist door een commissie uit de VVD
fractie opgestelde rapport, waarin ge
concludeerd wordt dat monopolies moe-

ten worden bestreden, onderwijsmoge
lijkheden vergroot en verbeterd, de in
flatie sterker bestreden, de ontwikkeling 
van de collectieve uitgaven zoveel mo
gelijk beperkt, bezit en vermogen zo 
breed mogelijk gespreid en de werkgele
genheid verder ontwikkeld moet wor
den. In bepaalde economische situaties, 
als algehele matiging nodig is, mag van 
de trekkers van hogere inkomens wor
den gevraagd zich sterker te matigen 
dan anderen. Maar dat is iets heel an
ders dan nivellering om der wille van de 
nivellering. 

Eigenaardig 
De heer Wiegel vroeg zich in de slot

passages van zijn rede onder meer af 
wat de regering-Den Uyl voor soort ka
binet is. De PvdA noemt het een parle
mentair kabinet, de KVP noemt het een 
extra-parlementair kabinet. De heer 
Van Mierlo heeft gezegd dat .,het kabi
net extra-parlementair is, zij het met 
een sterk parlementaire component wat 
de linkse drie betreft". In de regerings
verklaring wordt het kabinet .,eigen
soortig" genoemd. "Eigenaardig" leek de 
heer Wiegel beter geformuleerd. Hij be
sloot zijn rede met de volgende woor
den: 

"De heer Van Mierlo, die geen vice
premier mocht worden, al was ons allen 
dat beloofd, heeft gezegd: "Het is niet 
realistisch te verwachten, dat het kabi
net-Den Uyl de volle vier jaar zal uitzit
ten''. Wij zullen alles doen, om ervoor te 
zorgen dat hij gelijk krijgt." 

(Op pagina 12 e.v. is de letterlijke tekst 
van Wiegels rede afgedrukt). 
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Mr. B. Struben met pensioen 

Aankondigingen 
22 JUNI 

Drs. J. F. Scherpenhuizen (lid der 
Tweede Kamer) spreet voor de afdeling 
Fivelingo (JOVD) over "De omvang 
van het kiezersbedrog van Den Uyl." 
20.00 uur. Hotel Fokkinga, Appingedam. 

Ameide - 25 mei is hier een nieuwe 
afdeling opgericht. Mr. A. Geurtsen, 
lid van de Tweede Kamer, hield bij die 
gelegenheid een inleiding met als titel: 
"De VVD, de partij van mensen die 
vrij willen zijn". Het voorlopige be
stuur ziet er als volgt uit: voorzitter 
G. Streefkerk, secretaris H. Franken, 
Hazelaarlaan 42, (tel. 01836 - 469), 
penningmeester J. Wijland en leden H. 
P. Daniëls en A. M. de Jonge. 

Mr. Eernardus Struben heeft afscheid 
genomen als burgemeester van de ge
meente Eelde op de grens van Gronin
gen en Drenthe. Hij gaat genieten 
van een welverdiend pensioen. Maar 
liefst 32 jaar heeft VVD-er mr. Struben 
aan het hoofd van zijn gemeente ge
staan. Op 15 mei 1941 werd hij be
noemd. Onder druk yan de Duitse bezet
ter stapte hij twee jaar later weer op 
om zich kort na het einde van de twee
de wereldoorlog opnieuw op zijn burge
meesterlijke zetel te nestelen. 

Een !Jrwulende vn111g is: hoe komt het 
dat iemand ,~o long burgemeester van 
l'l'n gemeente !Jlijft. 

Mr. Struben: ,.Ach, het is niet zo 
moeilijk om daar een antwoord op te 
geven. Eelde is voor mij altijd een bij
zonder plezierige werkgemeente ge
weest. Waarom zou je dan weggaan. Ik 
moet zeggen, dat ik wel graag burge
meester van mijn geboortestad Meppel 
had willen worden, maar toen deze post 
twee jaar geleden vac;\nt kwam, was ik 
er natuurlijk al te ot 1 voor. U moet 
namelijk weten, dat mi.\<l vader en mijn 
grootvader in Meppel ooh nog wethouder 
zijn geweest." 

Hoe hrrft IL de rmtwikkeiJi,ng van het 
n"oräen van Nederland ondsrgaan? 

Mr. Struben: "'t Is plezhnlg om te 
kunnen constateren, dat het noorden 
niet stil heeft gezten. Als ik kijk naar 
de laatste tien jaar, dan moet ik zeggen 
dat er hard gewerkt is. Er heeft zich 
bovendien een mentaliteitsverandering 
voorgedaan, Het noorden is heel duide-

MR. B. STRUBEN 

lijk zelfbewuster geworden en ik dacht, 
dat dat een goede zaak is. 

Eigenwaarde 
Het noorden heeft meer , gevoel voor 

eigenwaarde gekregen, maar zal dat 
ook in de komende jaren moeten blijven 
demonstreren. Ik heb mij de laatste ja
ren nogal beziggehouden met de proble
matiek van de gewestvon:ning en het 
heeft mij altijd geweldig verbaasd dat 
de voormalige staatssecretaris Van 
Veen destijds stelde dat het noorden 
maar voorop moest lopen. Waarschijn
lijk heeft hij gedacht, dat het noorden 
gemakkelijk te beïnvloeden zou zijn, 
maar dat is toch wel anders gegaan. 

Gelukkig, vind ik, heeft het noorden ge
zegd: Dat zien wij nog helemaal niet 
zitten. Kijk, tlat heb ik nou altijd een 
zelfbewuste houding gevonden." 

Zijn• er, nam· uw meniny, in het noor
den zaken die een tmor:,ichtige <uwp•tk 
behoeven? 

"Dan moet ik het woord milieu wel 
laten vallen. Dat is een belangrijke zaak 
en daar moeten we ook niet omheen 
draaien. Natuurlijk zal er ook in de ko
mende jaren in het noorden gebouwd ' 
moeten worden. Er zullen meer huizen 
komen en nieuwe bedrijven en indus
trieën zullen zich er gaan vestigPn, Die 
wetenschap is er en dan moet je ook' 
ernstig rekening houden met de ontwik
keling van het milieu. Het noorden is nu 
nog een plezierig gebied om te wonen, 
te werken en te leven en dat moet zo 
blijven. 

Ten aanzien van de toekomst van het 
noorden hoop ik op snelle realisering 
van goede verbindingen met de !'PSt van 
Nederland. Verbindingen die noodzake
lijk zijn voor een positieve ontwikkeling ' 
van het noorden van Nederland, Daarbij 
moet het noorden er niet van uit willen 1 

gaan, dat alle schaapjes op de heide 
dienen te blijvPn, want dan loop jP het 
risico van een koude kermis thuis te 
komen. 

Ik hoop, dat ook de luchthaven van 
Eelde in de ontwikkeling van het noor
den mee zal gaan. Als ik het heb ove1· 
goede verbindingen, dan hoort ook de 
verbinding door de lucht daar zeke1· 
bij." 

Wie volgt mr. Bloemers op? 

In schrille tegenstelling tot het stil
zwijgen van de wethouders van Overijs
sel die juist een aardige wedde-verho
ging met terugwerkende kracht tot 1 
januari j.I. zonder morren hebben geac-

-cepteerd, stond onlangs de geïrriteerde 
uitspraak van twee oud-gedeputeerden 
van Gelderland - de PvdA-er dr. H. J, 
van Eek en de ARP-er H. M. Oldenhof 
-- dat het maar eens uit moet zijn met 
die vervelende veel te forse stijgingen 
v\an hun pensioenen. Een bijzonder har
telijke geste natuurlijk aan het adres 
van de nive!leerders, een geste die ech
ter kennelijk niet door alle oud-gedepu
teerden zal worden nagevolgd: wij ver
nauien tot dusverre tenminste geen pro
testen van andere zijden. 

Niet dat er in het oosten in het geheel 
geen protesten zouden zijn! In Olden
zaal -- in Twente beter bekend als de 
boeskoelstad - immers heeft de KVP
loco-burgemeester mr. E.P. M. W. Dons
dorf aangekondigd het lang niet eens te 
zijn met de ideeën van een deel van de 

.H 

KVP-fractie, reden waarom hij over
weegt lid te worden van de VVD. 

Vele protesten ook kregen de leden 
van de VVD in Oostelijk Gelderland te 
horen van "hun" spreker: mr. H. van 
Riel. De protesten golden - u raadt het 
al - het onheil dat venvacht zal mogen 
worden van het nieuwe kabinet in het 
algemeen en van de heer Den Uyl in het 
bijzonder (,;Likken naar links en trap
pen naar rechts zonder rechts al te 
kwaad te maken"). De kern van mr. 
Van Riels betoog kwam neer op zijn 
uitspraak: "De nieuwe regering wil het 
economisch belangrijkste volksdeel nu 
de roggegraat breken." 

Een zeer belangrijke kwestie voor 
Gelderland is natuurlijk de op handen 
zijnde benoeming van rle nieuwe Com
missaris der Koningin, nu mr. H. W. 
Bloemers feestelijk afscheid heeft geno
men. De Staten van Gelderland hebben 
20 juni a.s. een extra-vergadering over 
de te volgen procedure, Zoals landelijk 
bekend gemaakt is, heeft men van 

,Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
. __ . pandbrieven 
een veilige belegging met zeer hoog rendement 

KVP-zijde de VVD-er 111!', J. \V, Geert
sema "een zeer aanvaardbare figuur" 
genoemd. In dit verbanel echter heeft 
het Gelderse Statenlid (KVP) mr. c. 
Winters, inmiddels ook gezegd te willen 
gaan praten met mr. H. R Non! 
(VVD), de 53-jarige secretaris-generaal 
van het Europees Parlement. 

De scheidende mr. Bloemen; heeft 
overigens al een paar suggesties gedaan 
naar aanleiding van de "kleding" van 
zijn opvolger. "Niet iemand die een sta
tig maar knellend Thorbeckiaans 
ambtskostuum, maar een man die vol
gens de laatste mode een ribfluwelen 
inspraakpak draagt." 

Wie? 
In de stad Arnhem waar de nieuwe C. 

der K., wie hij ook moge zijn, domicilie 
zal moeten houden, wordt intussen een 
felle strijd gevoerd rond de vraag: trol
ley of dieselbus?" Er is al een petitie 
vervaardigd (door de KVP, CHU en 
ARP) waarin men stelt dat bij de keuze 
van openbaar vervoer de milieu-aspec
ten prioriteit moeten krijgen boven alle 
andere zaken (m.a.w.: het moet de trol
ley worden). 

Tot slot - noch met de trolley noch 
ook met de dieselbus maar in gedachten 
-- snel terug naar Overijssel waar Ge

deputeerde Staten dezer dagen hebben 
besloten een bureau beleidsplanning in 
te stellen. Dit bureau dat nog dit jaar 
aan het werk zal gaan, krijgt tot taak 
de gebreken die kleven aan de huidige 
beleidsvoorbereiding en -uitvoPring op 
te heffen. 

Aankondigingen 
13 JUNI 

H. P. H. Waalkeus (lid der Tweede 
Kamer) spreekt voor de afdeling Buren 
over algemene politiek. 20.15 uur. Nuts
gebouw Buren (was eerder aangekon
digd op 7 juni). 
18 JUNI 

L. M. de Beer (lid der Tweede Ka
mer) spreekt op een door de afdeling 
Zwolle georganiseerde bijeenkomst te 
Raalte. Hotel de Zwaan. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

nderdeloep 

door onze politieke 

redacteur A. W. Abspoel 

VVD wacht 
op tweede 
ronde 

Tijdens de replieken in de Twee
de kamer naar aanleiding van de 
regeringsverklaring legde de heer 
Wiegel uit waarom de VVD in dit 
stadium nog geen moties indiende. 
Hiernaast drukken wij de desbe· 
treffende passage uit de Handelin
gen ( = officiële notulen van de 
Kamer) af. 

• Rode vaan in de mist 
.,Wie zich herinnert hoe het Kabinet

Cals, eveneens een - voor zijn tijd -
.,progressief" kabinet, in wezen te 
gronde is gegaan aan het ontbreken van 
een hechte financiële fundering, houdt 
voorlopig zijn hart vast. Het Kabinet
Den Uyl krijgt op de derde dinsdag van 
september heel wat waar te maken." 

Dat was de conclusie, welke Het Pa
rool, een blad dat het Kabinet-Den Uyl 
toch zeker niet bijvoorbaat onvriendelijk 
gezind is, trok uit de regeringsverkla
ring, zoals deze vorige week maandag 
door de minister-president werd afge
legd. Zelfs fractievoorzitter Wiegel 
slaagde er ondanks hardnekkige pogin
gen niet in om de minister-president tot 
wat concreter uitspraken over het te 
voeren beleid ten aanzien van een aan
tal hoofdpunten en over de financiering 
daarvan te brengen. Het inspireerde 
Wiegel om Oud te citeren, die bij het 
debat in 1956 het toen nieuwe kabinet 
had getypeerd als .,een rode vaan in de 
mist". 

Alle voorlopige camouflage en uit
wijk-manoeuvres konden vorige week 
echter niet verhinderen, dat toch wel 
duidelijk werd dat gepoogd zal worden 
successievelijk een zo groot mogelijk 
aantal kostbare, maar aanvechtbare 
,.progressieve" stokpaarden van stal te 
halen. .,Mooie volzinnen, waslijsten van 
(vage) wensen, maar de rekening houdt 
men verstopt", zo zei Wiegel scham
per. 

De rekening wordt inderdaad voorlo
pig verstopt gehouden. Wat het Neder
landse volk, en in het bijzonder de mid
dengroepen, daarvoor aan nog hogere 
lasten zal (zullen) moeten opbrengen, 
vE-rnamen we niet. De BTW zal in ieder 
geval niet worden verhoogd. Maar als 
men weet dat de indirecte belastingen 
en de loon- en inkomstenbelasting teza
men het leeuwedeel van de fiscale mid
delen opbrengen, weet men al wat er zal 
gebeuren. De invoering van een vermo
genswinstbelasting (op zichzelf al een 
fiscaal onding) en de verhoging van de 
successiebelasting zullen nooit een rol 
van betekenis in deze kutmen spelen. De 
honderden miljoenen, die naar te vrezen 

DE HEER WIEGEL (VVD): 
Voordat dit debat begon, hebben wij 
uiteraard de mogelijkheid onder ogen 
gezien om sommige uitspraken aan 
de Kamer te vragen. Een van de ge
dachten daarbij was het vragen van 
een uitspraak aan de kamer in deze 
zin, dat wij tegen het kabinet zouden 
zeggen: Zie af van het indienen van 
voorstellen om de defensiebegroting 
voor 1973 te verlagen. Ik heb dat 
gisteren inhoudelijk betoogd. De heer 
Aantjes heeft dat gisteren ook in
houdelijk precies zo betoogd en ook 
de heer Anctriessen heeft heldere taal 
over de defensie gesproken. 

DE HEER AANTJES (ARP): 
Kunt u zien hoe wij het beleid van 
het kabinet-Biesheuvel gesteund heb
ben. 

DE HEER WIEGEL (VVD): Ik 
heb ook gezegd dat u dat llebt ge
daan. Maar de heer Aantjes heeft 
ook gezegd: Wij wachten de voor
stellen van het kabinet af. Dit bete
kent dat uiteraard de mogelijkheid 
bestaat dat, terwijl de fracties van de 
ARP en de VVD het erover eens zijn 
dat de defensie-uitgaven voor 1973 
niet mogen worden verlaagd, als wij 
op dit moment zo'n motie indienden, 
de heer Aantjes met zijn fractie zou 
kunnen zeggen: Laten wij op die 
voorstellen wachten. Nu de heer 
Aantjes die mogelijkheid heeft open
gelaten, 2leg ik: Wij willen graag 
dat gevecht over een eventuele verla
ging van de defensieuitgaven voor 
1973 uitstellen tot het debat - als 
het er komt - over het wijzigings
voorstel dat de regering wellicht zal 
indienen. 

Dat was één punt. Wij hebben een 
tweede mogelijke uitspraak overwo
gen, een uitspraak geënt op het be
langrijkste deel van het beleid van 
dit kabinet. Wij hebben grote zorg 
over het uitgavenbeleid van deze re
gering. 'Wij hebben grote zorg over 
de waslijst van wensen. Wij hebben 
grote zorg over de belastingdrukstij-

valt nieuw zullen moeten worden opge
bracht, zullen dan wel gezocht worden 
in een intrekking van de enkele jaren 
geleden door onze geestverwant dr. Wit
teveen eindelijk tot stand gebrachte, fis
caal en sociaal volstrekt gezonde infla
tie-correctie op het tarief der loon- en 
inkomstenbelasting, èn in een - levens
gevaarlijke - bezuiniging op de defen
sie. 

Wat die defensie betreft gaat er trou
wens al bijna geen dag voorbij dat niet 
de heer Bas de Gaay Fortman of een 
van zijn PPR-vrienden door waarschu
wingen of bedreigingen het nieuwe ka
binet onder ,.anti-militaristische" druk 
pogen te zetten. 

• Toen Den Uyl oppositie voerde 
De wijze waarop de fractie van de 

Partij van de Arbeid in de Tweede Ka
mer onder leiding van de heer Den Uyl 
oppositie tegen het Kabinet-Biesheuvel 
heeft gevoerd, zijn we bepaald nog niet 
vergeten. Bij de laatste normaal behan
delde begroting, die voor 1972, werden 
door de links-radicale drie samen niet 
minder dan zo'n tweehonderd amende
menten en moties ingediend. Waarvan 
de overgrote meerderheid werd verwor
pen. Het was zo erg, dat zelfs Het Vrije 
volk aan het eind van de begrotingsbe
handeling van de nodige skepsis over 
het nut van een dergelijke overdaad 
blijk gaf. Ook de communist Marcus 
Bakker kreeg op een gegeven ogenblik 
genoeg van die ,.kamergymnastiek" van 
het stemmen bij zitten en opstaan. Hij 
noemde de methode, die door de links
radicale drie werd gevolgd, uiterst ver
werpelijk. Het aantal stukken dat aldus, 
in de vorm van moties en amendemen
ten, op de Kamerleden werd losgelaten, 
was zo absurd groot, dat de betekenis 
van die stukken tot een hol gebaar werd 
gereduceerd. Daardoor werd parlemen
tair en politiek het tegendeel bereikt 
van wat gezegd werd dat het effect van 
die moties, enz. moest zijn. En hij dreig
de, als het zo doorging, over ieder 
amendement en elke motie hoofdelijke 
stemming te vragen, opdat men zich 
dan beter zou kunnen gaan realiseren 
waarmee men bezig was. 

ging. Wij hebben grote zorg over de 
eventuele concrete belastingmaatre
gelen die ons te wachten staan. Wij 
hebben ook grote zorg over het dras
tische nivelleringsbeleid dat de rege
ring schijnt te gaan voeren. Onze 
conclusie was gisteren - en die con
clusie is vandaag precies dezelfde -, 
dat de middengroepen, onderverdeeld 
in zelfstandigen en geschoolde werk
nemers, wel eens de dupe zouden 
kunnen zijn van dit beleid. Maar gis
teren is heel duidelijk gebleken dat 
niet alleen mijn partij, maar ook de 
KVP, de ARP, de CHU en DS'70 
zich in ronde bewoordingen hebben 
uitgesproken tegen een zodanig be
leid, tegen een beleid dat de midden
groepen zou aanpakken, tegen een 
beleid dat de zelfstandigen niet zou 
geven waarop zij recht hebben. De 
confessionele partijen hebben ge· 
zegd: Wij wachten dat concrete be
leid af. Ik zeg dan op dit moment 
met hen, om puur taktische redenen: 
Wij wachten dan ook. ... 

MINISTER DEN UYL: Hebt u an
dere? 

DE HEER WIEGEL: Om puur 
taktische redenen, want de minister
president, die een grote ervaring 
heeft met het indienen van moties, 
weet net zo goed als ik dat moties, 
die niet op de juiste momenten wor
den ingediend, worden verworpen. Ik 
zeg daarom tegen de minister-presi
dent en ook tegen de Kamer: Wij 
hebben kennis genomen van de uit
spraken van de meerderheid in de 
volksvertegenwoordiging; wij wach
ten dat beleid af; wij wachten ook 
op dat punt op de rekening die auto
matisch in de miljoenennota zou 
moeten worden geproduceerd. 

Ik kom tot mijn slot. De minister
president heeft al iets gezegd over 
het eventuele indienen van moties. 
Op twee hoofdpunten van beleid doen 
wij dat niet, omdat wij met moties 
beogen dat wij onze zin krijgen. Uit 
het feit dat wij op dit moment niet 
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"Dit soort oppositie heeft dan toch 
wel zoveel winst opgeleverd, dat Den 
Uyl nu in het Catshuis zit", zo lazen we 
ergens. Deze opmerking is volstrekt on
werkelijk. De PvdA, D'66 en de PPR 
behaalden samen netto vier zetels winst 
(nog twee minder dan de VVD allêén) 
en bezetten slechts 56 van de 150 Ka
merzetels. Alleen dank zij bepaalde poli
tieke manipulaties, het overlopen op een 
beslissend moment van twee vooraan
staande ARP-ers naar het andere kamp 
buiten hun fractievoorzitter om en het 
gebrek aan ruggegraat van de KVP en 
de ARP, hebben de ,.progressieven" in 
het zadel geholpen. Dat het zadel los zit 
en het paard behoorlijk wild is, zal wel 
spoedig blijken. Van welk ras het is, 
weet trouwens niemand. Berijder Den 
Uyl noemde het ,.geheel eigensoortig". 
Een mooie vondst voor als men iets niet 
kan identificeren! 

Politiek Den Haag vraagt zich met 
zekere spanning af, hoe lang hij zich in 
het zadel zal weten te houden. 

• Moties in de Kamer 
Reeds bi: zijn eerste openbare optre

den nadat het Kabinet-Den Uyl officieel 
was geformeerd, namelijk op de land
dag van Vrouwen in de VVD, kondigde 
Wiegel aan, niet de volstrekte afbraak
politiek van Den Uyl als oppositieleider 
te zullen volgen. ,.We zullen óók in de 
oppositie niet meer beloven dan we kun
nen (of zouden kunnen) waarmaken, 
maar we zullen wel een keiharde oppo
sitie voeren." 

Hij heeft bij het eerste treffen in de 
Kamer reeds zijn woord gehouden. Zijn 
oppositie was hard, máar steeds op fei
ten gebaseerd, zoals interrumpanten, die 
hem vast dachten te zetten, telkenmale 
moesten ervaren. De VVD-fractie zal 
ook niet in de fout vervallen telkens 
met een dusdanige stroom moties en 
amendementen te komen, dat buiten
staanders al spoedig door de bomen het 
bos niet meer kunnen zien. Er zal ,.se
lectief" te werk worden gegaan. 

Bij het debat over de regeringsverkla
ring heeft de VVD-fractie na rijp be-
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met die rissen van moties komen 
waar de heer Den Uyl zo'n kampioen 
in was toen hij leider van de opposi
tie was, mag ook blijken ..... 

MINISTER DEN UYL: U ziet 
waar het toe geleid heeft. Dat moet 
u wel bedenken. 

DE HEER WIEGEL (VVD): Ja, 
het heeft op dit moment geleid tot 
een enorme stapel paperassen in on
ze archiefkast. Wij zullen de heer 
minister-president aan de uitspraken 
die hij aan de Kamer heeft gevraagd 
blijven houden in de komende jaren, 
maar wij doen niet aan inflatie mee 
en ook niet aan motie-inflatie. Wij 
hebben geen motie nodig om onze 
emoties uit te drukken. 

Ik rond af. De minister-president 
heeft in een theatraal slotwoord ge
zegd: Niemand heeft de filosofie van 
mijn beleid bestreden. pat kon ook 
helemaal niet. Het gaat als je een 
beleid aankondigt niet alleen om wat 
de heer Den Uyl ,.filosofie" noemt. 
Genuanceerd als ik ben, houd ik dat 
woord aan. Het gaat er natuurlijk 
ook om, hoe je dat doet met die filo
sofie. Welnu, op het terrein van het 
uitgavenbeleid, op het terrein van de 
belastingpolitiek, op het terrein van 
de nivellering en op het terrein van 
een eerlijke behandeling van andere 
groepen waarover de minister-presi
dent met geen woord heeft gespro
ken - ik doel op de groep van de 
zelfstandigen -, heeft hij geen enkel 
concreet antwoord gegeven. Daarom 
kon ook niet worden ingegaan op een 
filosofie, want een filosofie die niet 
hard wordt gemaakt kan je betitelen 
met het woord kletspraat. 

De heer Den Uyl heeft de duide
lijkheid, waar hij altijd zo vóór is, 
verdoezeld. ,.Een rode vaan in de 
mist," om de heer Oud weer eens te 
citeren. Wij zullen in september wel 
kijken of die duidelijkheid er komt. 
Dat moet; de heer Duisenberg is 
daarvoor de eerst verantwoordelijke. 
Wij wachten rustig - wij hebben 
de tijd - op de tweede ronde. 
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Nieuwe afdeling 
Hulst-Hontenisse 

In oostelijk Zeeuwseh-Viaanderen 
wor·dt donderdag 14 juni de nieuwe 
VVD-afdeling Hulst/Hontenisse opge
richt. De oprichtingsvergadering 
wordt gehouden in "De Koning van 
Engeland", Houtmarkt 2 te Hulst. 
Aanvang 20.00 uur. De vergadering 
~l onder leiding staan van de voorzit
ter van de kamercentrale Zeeland, dr. 
H. Beijer. Inleiders zijn ir. D. S. Tuijn
man, mr. J. F. G. Schlingemann, L. F. 
S. de Meijer en L. Rhijnsburger. Zij 
zullen spreken over de plaats en orga
nisatie van de VVD in de gemeentelij
ke, provinciale en landelijke politiek. 

In oostelijk Zeeuwseh-Viaanderen ope
reren· de landelijke politieke partijen 
niet of nauwelijks. De politieke groe
peringen in de gemeenteraden van 
Hulst en Hontenisse dragen de naam 
van de lijsttrekker, niet die van een 
partij. De initiatiefnemers voor de op
richting van de VVD-afdeling ter 
plaatse, hopen een doorbraak te kun
nen forceren. In de streek waren bij 
de laatste verkiezingen 1600 VVD
stemmers. In Hontenisse werd het 
stemmenpercentage van de VVD ver
dubbeld tot 10 pct. In Hulst steeg het 
percentage tot 14.7 pct. 

MEER NIEUWS UIT HET ZUIDEN 
VINDT MEN DIT KEER VER
SPREID IN HET BLAD. 

Dam nodig 
tegen rode 
vloed 
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Limburgse pendelaars 

Het gaat niet goed met de herstructu
rering in Zuid-Limburg. Volgens de 
planningen die momenteel worden ge
hanteerd zouden er per jaar minstens 
4000 nieuwe arbeidsplaatsen moeten bij
komen, maar dat is een aantal dat voor
lopig niet veel meer dan een ideaal lijkt 
te zijn. Zeer onlangs verstrekte het 
ETIL de cijfers over het eerste kwar
taal van dit jaar, waaruit bleek dat vier 
bedrijven tot vestiging in Zuid-Limburg 
hebben besloten en in totaal voor 345 
nieuwe arbeidsplaatsen zull.en zorgen- In 
ditzelfde kwartaal echter trokken twee 
andere bedrijven hun oorspronkelijk 
plan om zich in Limburg te vestigen in, 
waardoor weer 315 arbeidsplaatsen aan 
de Limburgse neus voorbij zijn gegaan. 
de nettowinst in dat eerste kwartaal be
droeg dus welgeteld 30 nieuwe arbeid
splaatsen. 

Hoe schril steekt dat af tegen de ruim 
2000 nieuwe arbeidsplaatsen die in het 
aangrenzende Belgisch-Limburg in die
zelfde periode werden bijgeschreven. 

Maar dat is neg lang niet alles. Zoals 
bekend liggen de werkloosheidscijfers in 
Limburg momenteel vrij normaal ten 
opzichte van het· landelijk gemiddelde 
en 'het lijkt er veel op dat het Haagse 
bolwerk, ondanks tientallen brandbrie
ven uit Limburg, daardoor in ·slaap ·is 
gesust. Men schijnt gewoon weinig ani
mo te koesteren om zich nader te ver
diepen in· de achtergronden, die duide
lijk uitwijzen dat deze "gunstige" werk
loosheidscijfers alleen maar te danken 
zijn aan het feit dat steeds meer Lim
burgers gaan pendelen naar het Duitse 
grensgebied. Momenteel zijn dat er al 
zo'n 23.000. Dat is meer dan 8 procent 
van de beroepsbevolking en voor het 
Oostelijk Mijngebied bedraagt dat per
centage nu al 12. 

Nu heeft het er een tijdje op geleken 
dat men in Den Haag voor het nemen 
van nieuwe initiatieven even wilde 
wachten op de gegevens die uit het met 
veel fanfare aangekondigde pendelrap-

De afdelin~ Rottndam van de VVD is 
beg-onnen m~t zich Yoor te bereiden op 
de- gemeenteraads\'<cl kiezingen van het 
volgend jaaL De afdeling is de laatste 
tijd in ledental sterk gestegen. Sinds de 
laatste Kamei'"·erkiezingen hebben zich 
niet minder dan 500 nieuwe leden aan
gemeld waardoor de ledenlijst nu ruim 
1800 namen telt. 

Het bestuur vreest echter dat de le
denwinst niet in een evenredige stem
menwinst bij de verkiezingen zal uit
monden als niet alle krachten worden 
ingespannen voor een effectieve verkie
zingscampagne. Daarom is op de leden 
een dringend beroep gedaan actief aan 
het partijwerk deel te nemen, op welke 
wijze en op welke post dan ook. 

Voor een mobilisatie van de troepen is 
inderdaad gegronde reden. De "concur
rentie" zit namelijk bepaald ook niet 
stil. Met name uit de PvdA dringen ge
luiden tot ons door die het liberale ele
ment in Rotterdam tot grote waak
zaamheid en actief tegenspel dienen aan 
te sporen. 

In de socialistische kring blijkt weer 
een onstilbaar verlangen naar een pro
gTamcollege te leven. Zo'n college moet 
en zal er ditmaal komen, zo heeft de 
gewestelijke vergadering van de PvdA 
besloten. Deze zeer besliste uitspraak is 
ingegeven dot r de hoop dat het gunstige 
getij voor de socialisten ook volgend 
jaar nog zal aanhouden en dat dit in 
Rotterdam zal leiden tot een socialisti
sche meerderheidspositie in de raad. 

Maar ook al zou die hoop niet (hele
maal) in vervulling gaan dan IWg is er, 
zo menen de socialisten, geen man over
boord. Dan kan immers altijd nog wor
den teruggevallen op de steun van D'66 
en de PPR. En dan komt het vurig 
gewenste programcollege er toch. 

Sommigen in de socialistische gelede
ren zouden ter verkrijging van dat col
lege zelfs de PSP en de CNP willen 
benaderen. Dat denkbeeld is evenwel 
lang niet overal in goede aarde geval
len. De gewestelijke voorzitter, de heer 
G. Spruijt, is ·er zelfs voor afgetreden. 
Trouwens, niet iedereen in het socialisti
sche kamp is een even grote bewon
deraar van het programcollege. Dat 
komt in de socialistische.· partijvergade
l'ingen telkens weer tot utting. 

Bekwaam tegenspel 
Voor ons liberalen mag dat laatste 

echter geen reden zijn om te geloven 

port zouden kunnen worden ontleend. 
Edoch, dit rapport heeft twee jaar op 
zich laten wachten en de verzamelde 
gegevens kunnen niet anders dan ach
terhaald zijn. Typerend voor de hele si
tuatie is wel dat minister Boersma zeer 
onlangs heeft medegedeeld dat het rap
port al verschenen is, terwijl· geen enke
le Limburgse instantie daar weet van 
had. Sterker nog: het ligt in de lijn van 
de verwachtingen dat de enkele Limbur
gers die zijdelings bij de samenstelling 
betrokken zijn geweest, binnenkort zul
len laten weten dat zij voor dit rapport 
geen enkele mede-verantwoordelijkheid 
willen dragen. Men is er· namelijk vast 
van overtuigd dat het hier gaat om een 
waardeloos, achterhaald prul, waaruit 
vrijwel niets kan worden geput dat tot 
een oplossing van de huidige, inmiddels 
veel moeilijlier geworden, problematiek 
kan leiden. 

Teneinde raad is de Limburgse Regio
nale Raad voor de Arbeidsmarkt een 
dezer dagen maar eens zèlf met de be
treffende instanties in het Duitse grens
gebied gaan praten. Welnu, datgene wat 
men daar te horen heeft gekregen, leidt 
nog;_!l:.~=t1;..~en groter· pessimisme. In het 
aangrenzende Nordrhein-Westfalen 
staan momenteel zo'n 170.000 arbeids
splaatsen open en men voelt er daar 
bijzonder weinig voor om · nog meer 
gastar·bèiders aan te ti·ekken. Men is er 
zeèr tevreden o\·er- de Nederlandse pen
delaars;- die bo\·endicn geen problemen 
opleveren op het punt van de taal, van 
de· huisvesting, enz. Er zijn nu al Duitse 
bedrijven die werfpn·mies van 300 tot 
400 gulden betalen voor een goede Ne
derlandse valnnan, die dan liefst ook 
nog jong moet zijn. 

En als men nu weet dat die Neder
landse pendelaars daar salarissen op~
strijken die soms tot 40 procent hoger 
liggen· dan wat men in eigen land kan 
verdienen, is· het duidelijk dat de situa
tie er zeer somber· uilzieL 

,Als. het op deze manier _blijft door-

dat het dus met dat college wel niet 
zo'n vaart zal lopen. Wij herinneren ons 
nog goed dat de socialisten vier jaar 
geleden al fervent hun doel hebben na
gestreefd en dat het toen alleen aan 
hardnekkig en bekwaam tegenspel van 
mr. K. Staab, de toenmalige f1 actievoor
zitter van de liberalen, en drs. H. J. 
Vierssen, als woordvoerder van protes
tants-christelijken, te danken is geweest 
dat er ten slotte toch een afspiegelings
college uit de bus is gekomen. 

Hoe zeer wij ook voor een afspiege
lingscollege geporteerd zijn, wij zouden 
de werkelijkheid geweld aandoen als wij 
gingen vertrouwen op een herhaling van 
het succes van vier jaar geleden. Dat zit 
er onder- de gegeven omstandigheden 
naar ons gevoel gewoon niet in. De so
cialisten zullen zich niet laten weerhou
den door ·de overweging dat een ge
meenteraad geen parlement en een col
lege geen regering is en dat een stads
bes.tuur het beste functioneert als het 
recht doet aan de politieke samenstel
ling van de gehele bevolking. Zij zullen 
zich. evenmin geremd voelen door de 
moeilijkheid de acht wethouderszetels 
bezet te krijgen met capabele mens_cn. 

Tenzij het linkse blok bij de raadsver
kiezingen zwaar gehavend uit de strijd 
komt, ligt dus een programcollege in 
het verschiet. Wij vinden dat een weinig 
aanlokkelijk perspectief. Voor de libera
len zal het dan ook zaak zijn doelbe
wust te streven naar een nieuw, zo mo
gelijk nóg sprekender verkiezingssuc
ces dan de laatste keer. Opdat er in de 
raad een liberale vertegenwoordiging 
komt die sterk genoeg is om de rode 
vloed in te dammen. 

Bestuursmutaties 
Zaandam - De Zaanse afdelingen 

van de VVD hebben met het oog op de 
komende samenvoeging van de Zaanse 
gemeenten, een bestuur Zaanstad ge
kozen dat als volgt is samengesteld: 
voorzitter C. F. Stoop, Krommenie, 
vice-voorzitter W. Veenis, ·westzaan; 
secretaresse mevrouw H. Marcuse-Sig, 
Zaandam, Robbemastraat 19, tweede 
secretaris S. J. Kaper, Wormerveer, 
penningmeester G. Tenhaeff, Zaandam, 
tweede penningmeester G. D. H. Drin
kenpurg, Assendelft en bestuurslid A. 
Wolleswinkel, Koog aan de Zaan. De af-

gaan - en dat ligt gewoon in de lijn 
van de verwachtingen - kan men zich 
afvragen of het nog langer zin heeft om 
te trachten nieuwe industrieën aan te 
trekken, omdat er binnen enige tijd 
vrijwel geen jonge vakman meer be
schikbaar zal zijn in Zuid-Limburg. 

Het zal duidelijk zijn dat de proble
men zich op deze manier zullen blijven 
opstapelen. Bijvoorbeeld voor de duizen
den jongeren die momenteel mavo, havo 
en andere vormen van onderwijs volgen, 
die niet in Duitsland terecht kunnen en 
in Limburg, door een forse rem op de 
verdere ontwikkeling in de industriële 
sector, ook vrijwel geen emplooi mc<'r 
zullen kunnen vinden. 

Wie de oplossing weet mag het zeg
gen ... 

Bestuursmutaties 
Roosendaal Het bestuur van 

de afdeling is als volgt samengest!'ld: 
voorzitter L. P. A. Pirée, Renatu~clonk 
4 (tel. 37326), secretaris L. A. E. Ca
niëls, Geràrd ter Barehstraat 150 f tt>L 
37232), penningsmeester R. A. van 1\lid
de, Renatusdonk 3, en leden J. L. 1\1. 
Mol, J. VERMUNT, R. Gunter en A. P. 
de Leeuw. 

Maastricht - In verband met de 
verkiezing van de heer W. Vastbinder 
in de VVD-kamercentrale Limburg is 
het secretariaat van de afdeling Maas
tricht in handen gekomen van drs. J. 
J. A. van Mastrigt, Koper·slagersdrt>ef 
29A, Maastricht. 

Venray - Het bestuur valll"deze pas 
opge!'Ïchte afdeling is als volgt samen
gesteld: voorzitter mr. G. Thijssen. 
vice-voorzitter J. Ruyten, ledenadmini
stratie mevrouw W. Cleerdin-Janus, 
secretaris drs. J. Cleerdin, penning-
meester A. van der Roest en publici
teit G. Verlinden. Het secretariaat is 
gevestigd: Korte Drilweg 4, Vem·ay 
(tel. 04780- 3442). 

delingen in de Zaanstreek blijven voor
lopig als onderafdeling bestaan. 

Loosdrecht - Het bestuur van de 
afdeling ziet er als volgt uit: vom·zi t
ter W. Starink, Ruysdaellaan 44 ( teJ. 
3489), secretaresse mevrouw K. L. 
Kuijper, Lijsterbeslaan 61, penning
meesteresse mevrouw T. j_ c. Starink
Torsing, Ruysdaellaan 44. Bestuursle
den zijn: P. B. de Wilde, F. P. Oosten
dorp, H. A. J. Decring en C. H. 
Sehalkwijk-

Heemstede -- Het bestuur van de 
afdeling heeft een wijziging onder·gaan 
en ziet er nu als volgt uit: mr. J. W. 
Rutgers, voorzitter, P. M. van Dl'Ogge, 
vice-voorzitter, mevrouw mr. J. M. A. 
Feldhusen-Wagemakers, secretar·psse, 
F. C. W. Niël, penningmeester· en mr. 
A. J. Snoep-Mook, H. Matzinger en Th. 
W. Kaptein, leden. 

Het dagelijks bestuur van de stalen
centrale Haarlem-Velsen is onlangs ge
wijzigd. Voorzitter bleef de heer E. J. 
Everwijn Lange. Tot secretaresse werd 
benoemd mevrouw H. M. W. Markerink
de Leede (Plantsoenlaan 3, Bloemen
daal) en tot penningmeester de heer J. 
P. Logger. 

Aankondigingen 
Mej. mr. A. Kappeyne van de Cot•JWI

lo (lid ~r Tweede Kamer) spreekt voor 
de afdeling Wieringen over algemene 
politiek. 20.00 uur. Hotel de Haan, Hip
polytushoef. 

14 JUNI 
H. J. L. Vonhoff (lid der Tweede Ka

mer) spreekt voor de afdeling Gouda 
over "Een rode vaan in de mist." 20.00 
uur. KuMtmin ,Blauwe Zaal). <Was 
eerder aangekondigd op 18 juni). 

19 JUNI 
H. J. de Koster (lid der Tweede Ka

mer) spreekt voor de afdelingen i'n het 
Kennemerland over de algemene politie
ke situatie .20.15 uur. 

21JUNI 
Mevrouw mr. E. Veder-Smit (lid der 

Tweede Kamer) spreekt voor de onder
centrale Hoekse Waard en de afdelingen 
Barendrecht en Heerjansdam over "De 
sociaal zwakke en de sociaal sterke in 
onze maatschappij." 20.15 uur. Gebouw 
Concordia te Westmaas. 
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Beperking ziektekosten 

door mevrouw mr. M. Veder
Smit, lid van de VVD-fractie 
in de Tweede Kamer 

Zweden, een 
• ervanng 

Het Tweede-kamerlid H, i. L. 
Vonhoff is in Zweden ge
weest en geeft zijn indrukken 
weer. 

De verzekeringspremies voor ziekte
kosten eisen langzamerhand een veel te 
groot deel van de totale premies van de 
sociale verzekeringen op. De laatste ja
ren was de stijging steeds meer dan 20 
procent. Het merendeel van deze kosten, 
ongeveer 60 procent, wordt gemaakt in , 
de ziekenhuizen en verpleegtehuizen en 
daar is de kostenstijging ook het 
sterkst. Het !igt dus voor de hand daar
op speciaal de aandacht te richten. 

Aldus de inleiding tot een plan, dat is 
opgesteld door vijf leden van de VVD
fractie in de Tweede Kamer. De VVD 
heeft bij de behandeling van het wets
ontwerp ziekenhuisvoorzieningen al ge
waarschuwd tegen ingewikkelde en tijd
rovende procedure in deze wet. De 
partij waarschuwde ook tegen de provin
ciale opzet. De provinciale plannen, 
waaruit het nationaal ziekenhuisplan 
moest worden opgebouwd hadden niet 
voldoende basis. De richtlijnen, die door 
het departement werden uitgegeven 
kwamen namelijk te laat en waren niet 
duidelijk genoeg. Tevens heeft de VVD 
gepleit voor meer inschakeling van de 
regio. 

Moties 
';' 

De motie die de VVD op 16 maart 
vorig jaar indiende is vrijwel ongeW;ij-. 
zigd overgenomen door de vaste. com~· 
missie voor de volksgezondheid in·, de 
Kamer. Daarin werd gewezen op; 11-an•. 
dacht voor ziekenhuisbeheer, verkorting 
van de opnameduur; verschuiving van. 
de klinische naar de poliklinische behan
deling; invoering van functionele begro
tingen en een doorzichtigl(r opbouw van 
de tarieven en een doelmatiger honore
ringssysteem van de medewerkers. De 
motie van 14 februari van dit jaar, 
waarin versterking van de extramurale 
zorg werd bepleit, werd door de Kamer 
ongewijzigd aanvaard. 

Zweden is, juist in de kring van- dé 
Nederlandse socialisten, vele malen als 
de moderne socialistische vorm van uit
muntend bewind aangeprezen, voorbeel
dig op allerlei gebied met name als het 
gaat om onderwijsvraagstukken, de 
jeugdproblematiek en de tolerante 
sfeer. 

Nu is het natuurlijk zo dat buiten
landse voorbeelden altijd worden gehan
teerd om op een bepaald gebied binnen
iands eigen gelijk te ondersteunen. 
Maar de aanprijzingen van vele socialis
ten gingen en gaan nog wat verder, die 
hebben het karakter van een willen to
nen van de grote en begerenswaardige 
socialistische etalage. 

Een door de Zweedse regering moge
lijK gemaakte intensieve - en met veel 
inzet van allerlei Zweedse particulieren, 
autoriteiten en organisaties onder
steunde - studiereis op het gebied 
van de openluchtrecreatie, het natuurbe
leid en de ruimtelijke ordening heeft de 
gelegenheid geboden om ook iets ge
waar te worden van de manier van be
sluitvorming en van een aantal kenmer
kende maatschappelijke situaties. 

Het was, laat ik dat vooropstellen 
een belangwekkende excursie omdat de 
geweldige ruimte de Zweden (zij delen 
met acht miljoen ongeveer 13x de 
oppervlakte van Nederland) de gelegen
heid zal geven een ongekend stuk ruim
te en een forse teug frisse lucht te bie
den aan de Europeanen van het conti
nent, zoals de niet-Scandinaviërs wor
den aangeduid. Het is een kwestie van 
smaak of men in dat ruige en land
schappelijk niet overal spectaculaire 
land zijn ontspanning zal willen zoe
ken. 

Overigens wel opvallend is in dit ver
band de grote hoeveelheid eigen grond
bezit. Een ambtelijk directeur van een 
VVV die 50 ha farm, inclusief een wa
terval en een aantal meren bezit komt 
in een niet-socialistisch land ook niet 
elke dag voor. Maar ook dat moet 
beoordeeld worden in samenhang met de 
totale oppervlakte van het land. 

Wat mij echter· heel sterk is opgèvalc 
Jen is de wijze van besluitvorming. Ik 
meen dat daar een technocratische in
vloed is waar te nemen, die wij niet 
zouden willen accepteren. Op zichzelf is 
dat al een verschijnsel dat in de Zweed
se staatkundige organisatie licht kan 
ontstaan omdat de uitvoerende organen 
veel losser staan van ministers en parle
ment dan in ons land het geval is. 

De directeuren-generaal van die dien-

De VVD stelt een versnelde invoering 
van de wet ziekenhuisvoorzieningen 
voor. Het departement dient een voorlo
pige indeling in ziekombuisregio's op te 
stellen, zodanig dat deze een volwaardig 
voorzieningenpakket bevatten. 

Onderzocht moet worden wat de 
noo,· ;akelijke voorzielli;cgen in de re
gio's zijn en welke samenwerkingsvor
men daarbij behoren. Binnen een half 
jaar zouden de ziekenhuizen en ver
pleegtehuizen met een rapport hierover ' 
moeten komen. Niet alleen de toekom
stige plannen voor uitbreiding, nieuw
bouw e~d. dienen in het regionaal over
leg te worden beoordeeld. Met de vast
stelling door de minister van de defini
tieve regionale indeling is dan de basis 
gelegd voor. een Jandelijk ziekenhuis
plan. 

Noodwet 

Er dient voorts een noodwet zieken
huisvoorzieningen te komen om tempo
risering in de ziekenhuisbouw uit te 
breiden. Alle reeds afgegeven vergunnin
gen zouden moeten vervallen, ook de 
bouwplannen waarmee al eèn begin is 
gemaakt, maar waarvan de urgentie is 
komen te vervallen. de minister kan dan 
ingevolge de voorgestelde noodwet de 
nodige maatregelen nemen. 

·De VVD acht het gewenst de zieken
huizen aan te moedigen tot een selectief 
opnamebeleid. Thans is er als gevolg 
van een te hoge beddencapaciteit in de 
ziekenhuizen sprake van een royaal op
namebeleid. Doel van een gewijzigd ta
rievenbeleid moet zijn: de kosten daar 
tot uiting te laten komen waar zij ge
maakt worden. Da~ kan gebeuren door 
een gedifferentieerd verpleegtarief, zoals 
men in het buitenland reeds kent. De 
verpleegprijs zou niet zo nauw gerela
teerd moeten word'<'n aan de geëiste be
zettingsgraad, maar meer opgebouwd 

stén bëschouwen zich als zeer-onafhan
kelijke bewindvoerders, die zich niet al 
te veel van een minister behoeven aan 
te trekken. Die ml<it ook de bevoegdheid 
om besluiten van zo'n diensthoofd te 
wijzigen, dat kan uitsluitend door een 
kabinetsbesluit. Het directe contact met 
het parlement is voorbehouden aan klei
ne departementen, kleine administratie
ve eenheden. Zij trekken wel budgettai
re lijnen. Het is duidelijl~ dat die zich 
tot globale richtlijnen zullen moeten be
perken. Daarmede wordt de mogelijk
heid om technologische processen te 
stuiten of zelfs te begeleiden wel heel 
gering. Deze tendentie wordt naar mijn 
gevoel zeker versterkt door het feit dat 
Zweden een lange periode van socialis
tisch bewind achter de rug heeft en nu 
nog aan ·een socialistisch minderheids
kabinet bezig is. Ik bespeur in het so
cialistische denken, ook in Zweden, een 
grote mate van denken in categorieën, 
structuren en schema's. Technologisch 
zuivere oplossingen worden vaak gezien 
als een garantie voor rechtvaardigheid. 
Het risico wordt dan echter wel groot 
dat men de individuele mens onderweg 
verliest en hem bij besluitvorming of 
zelfs meningsvorming nog eens extra 
achteruitzet. 

Kenmerkend hiervoor acht ik de toe
passing van pesticiden, zoals DDT. 
Daarover worde~t verhalen verteld die 
nogal wijzen in de richting van een ra
dicaal milieuzuiver standpunt. Dat valt 
in de praktijk wel wat anders uit. Al 
deze middelen worlien door de technici
toegepast met de terughoudendheid, die 
de zorg voor een veel minder belast mi· 
lieu dan het onze hun ingeeft. 

Als een actiegroep en een aantal par-

moeten worden uit componenten, die 
zijn af te leiden uit de gemiddelden van 
andere ziekenhuizen. Ten slotte kan 
meer geld besteed worden aan verbete
ring van de poliklinische voorzieningen, 
investeringen in kostenbesparende appa
ratuur en ombouw van ziekenhuisruimte 
in verpleegruimte. 

Om al deze voorgestelde wijzigingen 
aan de praktijk te toetsen stelt de VVD 
voor op korte termijn over te gaan tot 
het doen van experimenten op het ge
bied van de exploitatie. 

Opnamebeleid 
Enkele andere factoren, die voor een 

juist ziekenhuisbeleid van belang zijn, 
zijn het opnamebeleid van de specialis
ten, het functioneren van de specialist 
en de huisarts en in het algemeen de 
organisatie van de gezondheidszorg in 
de ·Qrste lijn. Aan dit laatste onderwerp 
wijdt een werkgroep van de VVD en 
studie. Het ligt in de bedoeling binnen 
afzienbare tijd met nadere voorstellen te 
komen, waarbij ook aan deze onderwer
pen en aan het verzekeringssysteem te
gen ziektekosten aandacht zal worden 
besteed. De vijf kamerleden, die het -
hier verkort weergegeven - plan heb
ben opgesteld zijn mevrouw Veder-Smit 
eri de heren Van Aardenne, Dees, 
Geurtsen en Rietkerk. 

lementariërs zich wat angstig tonen 
over de invloed van "fertilizers" (groei
bevorderende preparaten), dan vertelt 
een hoge functionaris van het Zweedse 
staatsbosbeheer opgewekt hoe hij deze 
lieden liet deelnemen aan een excursie 
in een bos en ze toen vanuit een vlieg
tuig met dit preparaat heeft laten be
strooien. Ze merkten toen aldus onze 
zegsman hoe onschuldig het was. Ze 
hadden geen bezwaren meer over. 

Uiterlijke kenmerken van een men,ta
liteit die ons steeds vaker trof als we 
ons bezighielden met grondgebruik, 
technische inrichting van het landschap 
en planologie. De invloed van politieke 
colleges vond ik daarbij bepaald veel 
minder als bij ons het geval is. Het zal 
oon. gedeeltelijk samenvallen met de an
dere geografische omstandigheden, 
maar het neemt niet weg dat hier zeker 
niet van enig voorbeeld gesproken kan 
worden. Opvallend vond ik daarbij dat 
in tal van natuurreservaten uitgebreide 
bungalowparken waren aangelegd. 

In deze zelfde periode bracht de mi
nister-president Palme het onderwijs ter 
sprake. Het hoofdpunt van zijn kritiek 
richtte zich op het feit dat de persoon
lijke ontplooiing onvoldoende tot haar 
recht zou komen. Maar dat is bij de 
vertogen over de middenschool nu juist 
als het grote goed van het Zweedse sys
teem voorgeschoteld, ook in dit land. 

Ik oehoor tot diegenen, die 'zweden als 
reisgebied voldoende interessant achten. 
Ik prijs me gelukkig dat wij verschoond 
zijn gebleven van een aantal harde ma
terialistische trekken, die ik in die so
cialistische technologie meen te ontwa
ren. Ook wat dat betreft was Zweden 
een nuttige ervaring. 

-- . make/aardfi 
voor onroerend goed in 

• DEN HAAG· 
Paul Gabriëlstraat 172 

· hot>k Van Alkemadelaan 
Den Haag 

• EN OMGEVING 
Tel. 070 - 24 44 33 

VRAAGT 
TOEZENDING 
WONINGGIDS 
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Goed initiatief, boeiend resultaat bij 
Samenvattend commentaar 
door Ph. C. la Chapelle 

Bij het geven van enig samenvat
tend commentaar op de enquête die in 
het gebied van de kamercentrales Gel
derland en Zwolle onder de leden van de 
VVD werd gehouden, wil ik voorop stel
len dat het niet mijn bedoeling is be
paalde uitslagen toe te juichen of als 
verwerpelijk te kwalificeren. Ik wil 
slechts een aantal feiten signaleren, 
zonder daarover verder een oordeel uit 
te spreken. Niettemin: ook alleen al het 
naar voren brengen van die feiten is een -
subjectieve aangelegenheid. Wie dat 
doet gaat uit van wat hem persoonlijk 
trof op opviel. · 

Aanvankelijk was het de bedoeling 
een enquête te houden slechts over on
derwerpen van interne partij-organisa
tie. Al doende zijn de initiatiefnemers 
op de gedachte gekomen er ook kwes
ties van algemene politieke aard bij te 
betrekken. Daarop is ten slotte het ac
cent komen te liggen en ik aèht dat een 
gelukkige ontwikkeling. Hoe interessant 
de gedachten van onze leden over de 
interne partij-organisatie ook mogen 
zijn, het belang van deze enquête wordt 
naar mijn mening toch hoofdzakelijk 
bepaald door de vaak gedetaileerde vra
gen over onderwerpen zoals milieu, on
derwijs, sociale verzekering, buitenland
se politiek en ontwikkelingshulp, defen• · . 
sie, overheidsuitgaven en collectieve · 
voorzieningen, landbouw,· woningbouw, 
huurbeleid en partijvorming. Uit deze 
opsomming blijkt overigens de brede 
opzet van de enquête. 

Veel antwoorden verrassen niet. Men 
heeft leden van een politieke partij 
geënquêteerd. Het is te verwachten dat 
deze leden het op vele punten eens blij
ken te zijn met door hun partij in het 
programma en in de dagelijkse politieke . 
praktijk ingenomen standpunten. Na
tuurlijk is het prettig zoiets nog eens 
zwart op wit te zien. Maar verrassend is 
het riiet. 

Dat leidt ertoe dat ik speelaal de aan
dacht vestig op enkele zaken, waarover 
de geënquêteerden in meerderhdd an
ders blijken te denken dan is vastgelegd 
in het verkiezingsprogram-1971 van de 
VVD: Liberalen op Nieuwe Wegen. Zo 
blijktru1m 75 pct. van de ondervraagden 
vóór een kiesdrempel te zijn, bijna 55 
pct. tégen verlaging van de toelatings
leeftijd voor de kleuterschool en bijna 
62 pct. tégen verlaging van de toela
tingsleeftijd vooor het basis-onderwijs• 
Bijna 54 pct. vindt schoolparlementen 
niet wenselijk. Deze antwoorden zijn in
teressant omdat de VVD als partij zich 
heeft uitgesproken tégen een kiesdrem
pel, vóór verlaging van de bedoelde toe
latingsleeftijden en vóór schoolparle
menten. 

Een bijzonder facet van de enquête is 
dat men niet alleen de mening gevraagd 
heeft van de leden van de VVD, maar 
ook van de kinderen van die leden, voor 
zover althans aanwezig en in de leeftijd 
van 17 tot 23 jaar. Het kan niet uitblij
ven dat "de kinderen" over een aantal 
zaken anders blijken te denken dan de 
ouders. De ouders achten een schoolpar
lement in meerderheld niet wenselijk, de 
kinderen wel. De ouders zijn er voor de 
kinderbijslag voor het eerste kind af te 
schaffen, 'de kinderen zijn daar tegen. 
De ouders voelen meer voor een leger 
met dienstplichtigen dan voor een volle
dig beroepsleger, de kinderen zien dat 
precies andersom. De ouders zijn van 
mening dat een stijging (groter deel 
van het nationaal inkomen) der over
heidsuitgayen niet noodzakelijk is, hun 
kinderen vinden een dergelijke stijging 
onvermijdelijk. Landbouwsubsidies ko
men naar het oordeel der ouders voor 
bezuiniging in aanmerking, maar de 
kinderen zijn het daar niet mee eens. 
Als belastingverhoging noodzakelijk is, 
dan willen ouders die vooral in de sfeer 
van de indirecte belastingen zoeken, ter
wijl de jeugd meer heil ziet in de directe 
belastingen. 

In de enquête worden ook vragen 
aangesneden .waarover in het partijpro
gram geen standpunten zijn ingeno
men. Maar liefst 92,7 pct. acht het wen
selijk de mogelijkheid om ambtenaren 
;te' ontslàan 'te verruimen. Zeer overtui
igende meerderheden worden gevonden 
~oor het weer invoeren van e<>n eigen
risico in het kader van de ziektegelduit
·keringen. (87,5 pct.) en voor de stelling 
:dat het optreden van de Vereniging van 
ldienstplichtigemilitairen te ver gaat 
~ ( 80,5 pct.). De vraag of het misbruik 
van sociale verzekeringen en bijstands
wet over het geheel genomen nog wel 
los loopt beantwoordt bijna 75 pct. ont
kennend. Eveneens bijna driekwart van 
•de ondervraagden is van mening dat de 
'!academische vrijheid wèl door extreme 
',politieke activiteiten en nièt door het 
:be\}rijfsleven bedreigd wordt. Een nume
:ruS 'cla:usus öp de universiteiten acht 
~ 59 pct. geoorloofd. Bijna 6° pct. vindt 
!het naast elkaar bestaan van openbaar 
jen bijzonder onderwijs financiële ver
jsp.illing. Een speciaal voor de kamercen
Jtrale Zwolle. saillante constatering is dat 
'ss,7 pct. van de geënquêteerden van me
'ning is dat de VVD tegen de uitgaaf 
:van 50 miljoen gulden voor het Provin
;ciehuis in Overijssel had moeten stem-
imen.' .· · · 
: Over veel zaken is het oordeel van de 
xmd.ervraagden vrij unaniem. De hoogste 
;;;core oogsten de vraag of strafbaarstel
~ling van misbruik van de bijstandswet 

Scheepswerf en machinefabriek In de omgeving van Rotterdam zoekt 
contact met belangstellenden voor de functie van ; . 

·'. 

medewerker personeelszaken 

Het bedrijf beweegt zich op het gebied van scheepsreparaties aan en nieuwbouw van 
zee- en rivierschepen. Het personeelsbestand is ca 1600 medewerkers, waaronder ook bui
tenlandse werknemers. 

De gezochte functionaris zal binnen de afdeling Personeelszaken als belangrijkste taken 
krijgen de werving en selectie alsmede het beheer van de personeelswoningen. 

De candidaat moet aan de volgende eisen voldoen: 
• middelbare- eventuele technische- opleiding; 
• enige jaren ervaring in de personeelssector, liefst in een technisch bedrijf; 
• leeftijd ca 30 jaar. 

Aangezien de werving ook In het buitenland plaats vindt, Is het belangrijk de Engelse en 
Spaanse taal redelijk té beheersen. Men moet echter, indien dit niet het geval is, bereid 
zijn hiervoor te studeren. 

Passende woonruimte. ~an ter beschikking worden gesteld. Voor het verkrijgen van nadere 
inlichtingen kan men zich telefonisch wenden tot onderstaand bureau. 

Met de hand geschreven brieven worden onder nr. 948 Ingewacht bijt 

Psych()Joglsch Advlesbureau Deen b.v., 
. W'stersingel 33, Rotterdam-3003, telefoon: 010 - 362711 

wenselijk is (95,3 pct. ja) en of geza
menlijke verdediging van West-Europa 
voorlopig een noodzakelijke taak blijft 
(eveneens 95,3 pct. ja). Ook over de 
Navoismen eensgezind: 92,7 pct. meent 
dat Nederland de Navo-verplichtingen 
als het maar even kan ten volle moet 
nakomen. Verder valt op dat met name 
vragen over het milieu hoge ogen 
gooien, een bewijs dat deze zaken be
paald ook in VVD-kring de gemoederen 
bezighouden (in tegenstelling tot het
geen door ons niet welgezinden nogal 
eens wordt gesuggereerd). 

Conclusies 
Zou het verantwoord zijn uit een en

quête als deze conclusies te trekken 
voor het verder ontwikkelen van bepaal
de VVD-standpunten? Het lijkt mij dat 
men er, landelijk gezien, niet blind op 
mag varen. De steekproef is voor de 
provincies Gelderland en Overijssel re
presentatief, maar daarmee natuurlijk 
nog niet voor het hele land. Die preten
tie heeft de enquête ook niet. Ik kan 
mij voorstellen dat accent-verschillen 
optreden als men dergelijke enquêtes 
ook in andere delen van het land zou 
houden. Anderzijds zou het mij zeer 
verbazen als de uitslag radicaal anders 
zou zijn. Met andere woorden: een vin
gerwijziging voor het denken van 
VVD'ers in het algemeen is deze enête 
wel, maar men moet voorzichtig zijn 
met het landelijk interpreteren van de 
uitslag. 

V.erdient het dan aanbeveling een der
gelijke enquête landelijk te houden? Af
gezien van de ongetwijfeld niet geringe 
<H·ganisatorische problemen en van de 
hoge kosten, is het een verleidelijke ge
dachte. Men kan zich als lid van de 
partiJ via de afgevaardigden van zijn 
afdeling vertegenwoordigd weten op de 
landelijke partijcongressen~ waar de 
grote politieke lijn wordt bepaald. De 
praktijk is echter dat de afdelingsver
gaderingen. slechts door een klein per
centage 0 van alle leden worden bezocht 
en dat - hoe democratisch ook - de 
meningsvozming tenslotte door weinigen 
wordt bepaald. Men kan tegenwerpen 
dat elk lid het recht heeft de vergade
ringen te/ bezoeken en dat een enquête 
dus niet in de plaats daarvan hoeft of 
zelfs behoort te treden. Daar staat 
tegenover :dat 'het nu eenmaal onmo
~elijk is, een vergadering het oordeel van 
vele leden over- honderden onderwerpen 
te vragen. Ik ben niet van mening dat 
men o'O'er elk onderwerp telkens de le
den moet enquêteren of dat men een 
landelijke enquête ook maar in enige 
vorm tot een instituut moet verheffen. 
Maar ik geloof wel dat men zeer waar
devol materiaal uit een landelijke en
quête zou kunnen halen. En in ieder 
geval kan het een middel zijn om zeer 
velen de mogelijkheid te bieden zich 
over een grootaantal onderwerpen 
rechtstreeks te uiten. Dat de uitslag van 
zulk een enquête mede de politieke 
koers van de partij zal bepalen, ook 
zonder dat de enquête in de partij-orga
nisatie een formele status heeft, staat in 
de praktijk buiten kijf. Als een groot 
percentage zich vóór of tegen een be
paalde stelling uitspreekt, zal dat uiter
aard gevolgen.hebben. 

Senatoren en slatenleden 
In provinciehuis 

Den Bosch - Op de door het be
stuur van de Vereniging van Staten
en Raadsleden belegde bijeenkomst in 
het provinciehuis van Noord-Brabant 
in Den Bosch, was 11 mei naast een 
groot aantal statenleden vrijwel de he
le Eerste Kamerfractie van de VVD 
aanwezig. Alleen de heer Van Riel was 
wegens verblijf in het buitenland ver
hinderd. Mr. J,. de Wilde, lid van de 
Eerste Kam~:~r, hield bij die gelegen
heid een inleiding over polarisatie in 
de provinciale staten. Hij toonde een 
duidelijke voorkeur voor weerspiege
lingscolleges .in .de dagelijkse besturen 
van provincies en gemeenten. Tijdens 
de discussie die op de inleiding volgde, 
gingen de aamvezigen uitvoerig in op 
de consequenties en de wijze. van be
strijding van de polarisatiegedachte, 
zoals die door anderen wordt gepropa
geerd. 

Zowel over de wenselijkheid van een 
algemeen geldend provinciaal pro
gramma als over de inhoud van het 
aangeboden concept waren de menin
gen verdeeld. Na• de discussie over de 
inhoud werd besloten· dat de daarvoor 
ingestelde bestuurscommissie aan de 
hand v~ de geroaakte opmerking~ 
het concep~pr9!P"amma zou herschrij
ven, waarna het opnieuw aan de leden 
zal worden voorgelegd. 
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enquête Gelderland en Overijssel 

I Milieu 
N.B. 1. Antwoorden in percentages aangegeven.. . 
2. Onder rubriek geen antwoord kunnen ook met van toepassmg zijnde wagen geteld zl!n 
(als vorige vraag met nee is beantwoord) 

Acht U de oplossing· 
van de milieuproble
matiek in beginsel 
een taak van •.•• 

1. voornamelijk de over· 
heid? 

2. evengoed van produ· 
cent en consument 
als van de overheid? 

3. voornamelijk van pro-
ducent en consu-
ment? 

LEDEN 

. 7.1 

84.3 

7.0 (g.a. 1.6) 

17 -23-jarige 
kinderen van leden 

1.9 

88.6 

8.4 (g.a. 0.9) 

Cl 0) 

~i ~ ~ ll J I ~ 1 J.l 
----------------+_;:___::..-=::.__~+---=-----
Bent U ervoor dat, 
om het aandeel van 
de consument in de 
milieuzorg tot zijn 
recht te laten ko
men, een mentali
teits-verandering na
gestreefd wordt door 

a. voorlichting a.h. pu- 17.8 78.9 2.3 1 .o 
bliek? 

b.opvoeding van het15.373.0 7.1 4.5 
publiek? 

c. mllleuhygiëne als ver- 9.1 71.8 13.1 6.0 
plicht leervak opne-
men bij lager en 
voortgezet onderwijs? 

4.7 86.9 6.5 1.9 

7.5 59.8 25.2 7.5. 

4.7 67.3 21.5 6.5 

------------------+----~-----1--~-. -----' 
Moeten de kosten van bestrijding van verontrei
niging in beginsel door de veroorzakers worden 
betaald? 

zo JA bent u dan van mening dat een doorbe
rekening van deze kosten mag plaatsvinden als 
normaal onderdeel vari 'de. kostprijs van de pro-

1.7 91.8 4.2 2.3 0.9 86.0 '11.2 1.9 

5.9 84.1 7.8 2.1 13.1 66.41~,6 9.3 
: !', .... ; 

~d~u~ct~e~n?~·--------------------r-~~---~·-~------~-----
Moet de overheid steun verlenen, indien een 1.7 69.2 22.8 6.G 1.9 74.8 168 6.5 
priJSVerhoging van het product tengevolge van 
doorberekening der kosten ter bestrijding ver-
ontreiniging onze concurrentie-positie ten op-
zichte van het buitenland schade berokkent? 

Is het in 't kader van de milieuproblematiek op 
dit moment gewenst dat de overheid hoge voor
rang geeft aan wetenschappelijk onderzoek, dat 
tot doel heeft afvalstoffen geschikt te maken 
voor wederopneming in het productieproces? 

0.9 92.8 4.0 2.3 O.Cl 91.6 5.6 2.8 

Vtndt u het gewenst dat er wettelijke voorschrif- 0.7 92.7 3.3 3.3 
ten komen om de toepassing van technische 
v1ndingen verplicht te stellen, die de tuchtvervui-
ling door het GEMOTORISEERDE VERKEER be-
perken? 

Mag de overheid dan volgens U zover gaan dat 0.9 77.0 18.3 3.8 
iedere autobezitter een uitgave moet doen van 
bv. enige honderden guldens om de verplichte 
verandering aan te brengen? 

Acht u het gewenst om naast andere factoren 1 9 90 2 5 bij de milieuhygiëne ook de geluidshinder te be- · · 4· 3 ·3 

trekken? 

0.9 95.3 2.8 0.9 

0.9 64.5 29,9 4.7 

0.9 81.3 13.1 4.7 

ZO JA.-Vindt U het dan 'n aanvaardbaar idee 6.4 58.519.515.5 17.8 49.5 21.511:2 
om 1n streek- en bestemmingsplannen, zones 
aan te wijzen. die ieder hun eigen maximum 
geluidsniveau hebben? 

Bent U van mening. dat het milieubehoud een 
beperking van de bevolkingsgroei in Nederland 
noodzakeliJk maakt? 

ZO JA a. objectieve voorlichting 

2.1 83 6 10.3 4.0 88.8 5.6 5.6' 

16.4 80.3 1.2 2.0 13.1 84.1 1.9 0.9 
waardoor b. mentaliteitsbetnvloeding 
wilt U 
dat dtt c. beperking of afschaffing 
wordt derbijslag 

kin- 19.9 65.5 9.9 4.7 15.0 47.7 31.8 5.6 

15.5 69.7 11.2 3.7 13 1 59.8 24.3 2.8. 
nagestreefd? Id. mogelijke beschikbaarstelltng 

van anticonceptiemiddelen 
e. abortus· op sociaal- medi-

1 sche indicaties? 

18.5 520 221 

18.2 61.0 14.1 

7.3 12.1 67.3 14.9 5.6 

6.6 15.9 65.4 11 2 7.5 
I 

11 Onderwijs 

1 7 -23-jarige 
kinderen van leden' 

~-------------+ 
LEDEN 

Intellect en creativiteit kunnen eerder tot ont
plooitng komen en een eventuele achterstand 
tengevolge van milieufactoren kan beter worden 
ingehaald als op JOngere leeftijd met onderwijs 
wordt begonnen. 
Bent u het er mee eens om de toelatingsleeftijd 
voor de kleuterschool in Nederland te verlagen 
van 4 tot 3 jaar? 

~ voor het basis-onderwijs tot 5 jaar? 

Men hoort wel verkondigen, dat ons klassikale 
onderWIJS. met overgaan en zi'. ·;blijven, moet 
worden gewiJzigd in die zin, dat het onderwijs 
meer individueel moet worden gericht, niet al
leen zoals thans op de begaafdheid van de 
leerlingen m het algemeen, maar ook individueel 
op hun vorderingen in bepaalde vakken. 
Dtt ondanks de h9gere belasting die het mee
brengt voor de docenten. 
Bent U hiervan een voorstander? 

Acht u het gewens.t dat er In het voortgezet 
onderwijs school-parlementen tot stand komen, 
bestaande uit leerlingen? 

co 
' 

Q) 
Q) 

z 

1.0 32.6 54.8 11.5 

1.9 25.3 61.8 11.0 

3.5 57.0 28.4 11.0 

3.0 32.0 53.6 11.5 

Cll 
Q) z 

Cl, 
c.S· 
Q)C 
Q)Q) 
C!:lE 

0.0 43.9 47.7 8.4 

0.0 29.0 59.6 11.2 

0.9 68.2 25.2 5.6 

2.8 6~.2 22.4 5.6 

.Jn Nederland bestaan naast elkaar openbaar en 
bijzonder onderwijs. Dat heeft gevolgen voor 
het aantal maar ook voor de omvang van de 
schoten. In vele gevallen zijn er ook scholen 
met mtrider onde'rwljzers dan klassen. 
Meent U, dat het naast elkaar bestaan van 
openbaar en bijzonder onderwijs 
a. de kwaliteit van het onderwijs ongunstig betn· 

vtoedt? 

LEDEN 

2.3 39.5 45.6 12.$ 

• '17-23-Jarf 
·~rnderen v~ P:den 

b. belangrijke financiële verspilling oplevert? J .6 68.8 20.0 9.8 

0.9 30.6 SM 11.2 

0.0 5S.1 S5.5 9.3 

Zoudt u een algemene school met desgewenst 1.7 73.1 20.9 4.2 0.9 61.7 31.6 5.6 
gedifferentieerd -godsdienstonderwiJs. preferere_n?_. +--------+-------
Gelobft U dat de aca
demische vrijheid van 
studie, onderwijs en on
derzoek duidelijk be
dreigd wordt door ••• 

a. bedrijfs
leven 

b. extreme 
politieke 
activiteiten 

c. inefficiency 

Moet elke 18-jarige of oudere studerende, on· 
geacht de financiële positie van de ouders, ren
teloze voorschotten kunnen ontvangen? 

ZO JA. Dient. dit stelsel te worden gecombi
neerd met studiebeurzen, die aan prestaties zijn 
gekoppeld? 

Mag er bij Universitair- en hoger beroepsonder
wijs een numerus ciausus worden ingesteld? 

ZO JA 
Wat moet bij het 
bepalen van de 
hoogte hiervan 
volgens u een lei
draad vormen? 

1 . de vraag vanuit de 
maatschappij om te 
kunnen studeren 

2. de maatschappelijke en 
"economische behoefte 

I 
aan afgestudeerden 

3. beide 
I 
! 

111 Sociale Verzekering · 

6.6 5.0 72.4 14.0 7.5 20.6 51.4 20.5 

4.7 72.0 12.7 10.5 2.8 59.8 23.4 14.0 

7.0 52.4 14.8 25.6 5.6 46.7 18.7 29.0 

2.1 55.8 39.6 2.4 0.0 57.9 38.3 3.7 

31.2 57.0 6.7 a.q 36.4 43.0 15.9 4.7 

4.4 59.0 21.6 14.6 3.7 50.5 37.4 8.4 

3.7 0.9 

277 20~ 

34.2 

g.a. 34.3 
n.v.t. 

-LEDEN 

Q) 
Q) 
z 

g.a. 

n.v.t. 

29.0 

49.5 

17 -23-jarige 
kinderen van leden 

co ...., 
<I) 
Cl> 
z 

OI 
c.!: 
Q)C: 
Q)G> 
(!)E 

Acht U het gewenst dat het stelsei van sociale 4.9 67.9 23.2 · ,fo ,...2.8 65.4 23.4 ïH 
voorzieningen op bepaalde punten wordt uitge-
breid? 

ZO JA 
me1 welke 
van de 
volgende: 

a. arbeidsongeschiktheidsverze- 24.7 63.4 6.8 5.0 36.4 57.0 2.6 .3.7 
kering voor zelfstandigen. 

b. volksverzekering voor ziekte- 28.6 34.7 28.3 8.3 37.4 38.3 18.T 5.6 
kosten 

c. verplichte pensioenregeling 281 42.3 19.4 10.1 36.4 32.7 17.7 13.0 
voor loontrekkenden 

d. reële verhoging AOW 26.7 50.7 13.5 9.1 37.4 45.8 9.3 7.5 
e. anderszins (wat?) 57.8 9.6 8.9 23.7 62.6 11.2 4,7 21.5 

-------------+-------------r-------------
Acht U het gewenst dat het stelsel van soc1ale 9.6 83.6 
voorzieningen op bepaalde punten wordt inge-
krompen? 

4.2 2.6 7.5 75.7 12.1 4.7 

ZO JA a. Kinderbijslag 1 e kind 15.9 S8.U 23.0 L.1 23.4 30.8 43.0 2.8 
ten aanzien 
van welke 
voorzieningen: 

b. Kinderbijslag meerdere kin- 13.9 68.8 12.9 4.3 22.4 61.7 12.1 3.7 
deren 

c. Bijstandswet 

d. Ziekenfondsverstrekkingen 
e. Anderszins (Wat?) 

13.4 49.8 28.2 8.5 23.4 36.4 29.0 11.2 

15.1 50.0 34.0• 8.7 22.4 20,.6 42:0 15.0 
46.0 16.7 5.2 32.0 44.9 12.1 14,0 29.0 

Meent U dat het met het misbruik van sociale î7.0 14.5 74.7 7.8 4.7 18.7 68.2 8.4 
verzekeringen en bijstandswet over het geheel 
genomen nog wel losloopt? 

Sommigen willen ten aanzien van bepaalde zie
k~nfonds~erstrekkingen een verantwoorde eigen 
bijdrage tnvoeren, in de verwachting dat aldus 
een kostenstijging op verantwoordelijke w1jze 
kan worden beperkt. 

Bent U voor een 
verantwoorde eigen 
bijdrage bij een van 
de volgende onder
delen? . 

a. geneesmiddelen 
b. huisarts 
c. specialist 
d. ziekenhuiskosten 

Denkt u dat het wederom invoeren van een 
~igen risico in het kader van de ziektegelduitke
ringen mede tot een vermindering van het ziek
teverzuim zal leiden? 

De W.A.O. (Wet arbeidsongeschiktheid) en W.W. 
(wer~loosheidswet) kennen een strafsanctie te
gen de~e.ne die uitkeringen bedingt op grond 
van onJUISte opgave van gegevens. De bij
standswet kent zo'n strafsanctie niet. 
Acht U het aanvaardbaar dat een dergelijke 
sanctie i~ de Bijstandswet wordt opgenomen? 

4.2 71.8 22.3 1.7 

2.4 83.3 12.9 1.4 
5.4 27.0 64.5 3.1 
4.4 20.4 72.6 2.6 

1.7 85.9 . 7.3 5.0 

'1 .6 95.3 1.9 1.2 

. 9.3 44.9 36.4 9.3 

7.5 63.6 19.6 9.3 
9.3 22.4 59.8 8.4 
6.5 21.5 61.7 10.3 

2.8 83.2 7.5 6.5 

2.8 86.8 5.6 2.6 
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oe· pensionprijzen van bejaardenoorden zijn 
thans zo hoog dat er voor een groot deel der 
bewoners een beroep op de ·Bijstandswet dient 
te worden gedaan. Vindt U het om deze reden 
aanvaardbaar dat' opname slechts' op sociaal-
medische indicatie moqeliik zal ziin? 

Bent U voor invoering van een algemene pen-
sioenverzekering voor werknemers gebaseerd 
op het laatst genoten loon en met voorzienin-
gen in geval van verandering van werkkring? 

Dient de premie te wör- 1 . werkgever 
den betaald door .... 

2. werknemer 
3. beide 

Bent U van oordeel, dat er zonodig een sociale 
dienstplicht moet komen voor meisjes? 

Er is een grote vräag naar part-time gezinshelp· 
sters. Vindt U dat extra belastingfaciliteiten voor 
gehuwde vrouwen gewenst zijn om deze taak 
attractief te maken? 

IV Buitenlandse politiek 
en Ontwikkelingshulp 

Oe Nederlandse regering ijvert voor grotere be-
voegdheden van het Europese parlement. Indien 
dlt betekent, dat deze bevoegdheden aan de 
nationale parlementen worden onttrokken, bent 
U het dan in principe met het streven van onze 
regering eens? 

Bent U het overwegend eens met het feit dat 
de Amerikaanse regering militaire steun verleent 
.aan Zuid-Vietnam? 

Meent U, dat GEZAMENLIJKE verdediging van 
West Europa voorlopig een noodzakelijke taak 
zal blijven? 

ZO JA Zal Europa daarbij voorlopig aangewe-
zen blijven op Amerikaanse militaire steun, Ja of 
nee? 

Moeten dictatorlaai geregeerde landen worden 
uitgesloten van 
gezamenlijke 
activiteiten, 

a:de EEG?. zoals: 
b. de NAVO? 

Moet Nederlarld, 1. sterk 
ongeacht wat vermeerderen? 
andere landen 2. enigszins 
doeri of nalaten, vermeerderen? 
de hulp ~n .o~t- 3. voortzetten op het tiuidi-. wikkellngslan- ge niveau den .... .( enigszins 

verminderen? 
5.sterk 

verminderen? 

Welk percentage van 1. tot 1 o/o 
uw eigen BRUTO lnko- 2. 1 tot 3% 
men zoudt U over heb-

3. 3 tot 5% ben voor steun aan 
4. 5 tot 7% ontwikkelingslariden? 
5.1 tot 9% 

2.4 47.6 40.6 9.4 

'· 
2.1 62_;0 18.8 17,0 

2.8 
15.3 
72.0 

(g.a. 9.9) 

2.4 45.1 40.0 12.4 

5.1 77.5 12.4 5.0 

LEDEN 

0) 

C-~ c: • 
0)3: Q) <Dl= 
Q)- Q) Q)<l> 
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3.3 62.9 21.9 11.8 

4.2 70.2 14.5 11.2 

1.Ç 95.3 1.7 1.4 

3.0 88.8 4.0 4 1 

3.4 31.2 57.0 8.4 
4.0 23.2 63.2 9.6 

2.1 

11,2 

41.8 

21.2 

19.5 
(g.a. 4.2) 

60.4 
21.9 
3.8 
0.7 
0.2 

17-23-jarlge 
kinderen van leden 

c.~ 
~~ fl) Q)C 
a>c 

~ 
Q) CI)Q) 

<!Jm ;z <!JE 

3.7 40.2 47.7 8.4 

4.7 54.2 21.5 19.6 

5.6 
15.9 
63.6 

(g.a. 14.9) 

2.8 47.} 4?.0 7.5 

5.6 60.7 23.4 10.3 

'17-23-jarige 
· kinderen ·van leden 
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1.9 52.3 29.9 15.9 

2.8 52.3 35.5 ' 9.3 

2.8 84.1 9.3 3.7 

12.1 69.1 10.3 8.4 

3.7 37.449.5 9.3 
3.7 34.6 50.5 11.2 

·• 7.5 

15.0 

34.6 

29.0 

6.5 
(g.a: 7.5) 

36.4 
30.8 
11.2 
3.7 
2.8 

6. 9o/oof meer 0.5 (g.a. 2.4) 1.9 {g.a.13.1)· 

0) Dl 

~~ 
c.&; 

~~ 
c.&;. 

Q) Q)l= :g :Ei CDc as Q) Q>Q) G>c as <!Jas ..., z <!JE CJ. as ..., z 0E 

Moeten dé hulpverlenende landen kunnen mee '3.1 88.6 6.1 2.1 1.9 87.9 7:5 .2.8 
bepalen, voor welkè projecten de gelden. wor-
den bestemd? 

Acht u het aan- a. Politieke voorwaarden 6. i 35.4 51.3 7.2 6.5 26.1 60.7 6.5 vaardbaar dat aan ·kunnen worden ver-
het vertenen van ·bonden? 
ontwikkelingshulp ••• 

b. Economische voor-. 3.3 71.6 20.0 5.0 1.9 52.3 43.0 2.8 
. waárden kunnen wor-
den verbonden? 
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Meent u dat Nederland de NAVO verplichtingen 
'als het maar 'even kan ten volle moet nakomer\?' 

Indien hierdoor extra 
geld nodig is, moet dit a. besnoeiing op an-
dan, behalve door gro- dere overheidsta-
tere efficiency elders bij ken? 
de krijgsmacht ook ge- b. belasting-
vonden worden .door: verhoging? 

Is het volgens U noodzakelijk, dat aan de top 
vergaande integratie van de 3 krijgsmachtonder-
delen wordt ingevoerd? 

Acht u het noodzakelijk dat in vredestijd een 
aparte militaire rechtspraak wordt gehandhaafd? 

Geeft u de voorkeur aan een leger met dienst-
plichtichtigen boven een volledig beroepsleger? 

Acht U het optreden 1. te ver gaand? 
van de WDM ,-zoals 2. goed afge~temd? 
dit de· laatste !ijd te 
zien is geweesJ? . 

3. niet .. -ver: genoeg 

j 
I 
'• 

VI Overheidsultgaven 

gaand?" 
. l 

en Colteet · voorzieningen 

~er1/Vacht Û, dat in de komende jaren de over-
heidsuitgaven een groter deel van het nationaal 
inkomen in beslag zullen nemen dan nu reeds 
hetgeval is? 

zo JA Acht u' dit onvermijdelijk?. ' 

Er dienen zich, naast 
de bestaande taken van 
ovt::rheidszorg, ! nieuwe 
taken aan: · milieube-
heer, afvalverWerking, 
sanering stadskernen, kosten overheidsap-
landschapopbouw, re- paraat· 
creatie en andere. In- bejaardenzorg 
dien de middelen .hier-

landbouwsub. voor moeten worden 
gevonden o.a. door be- verkeer en water-
zuiniging op andere staat 
overheldstaken, welke bijstandsuitkeringen 
van de caiegorieën ka- ontwikkelingshulp 
men .hiervoor dan on-

defensie middellijk in aanrner-· 
king: .. onderwijs ; 

Bezu'inigingen . kunnen 1 . door • afbouwen of 
in het algemeen war- bevrieze~ van be-
deri 'verwezenlijkt door paalde · voorzlenin-
grotere efficiency of gen 
door afbouw of be- 2. door verhoging van 
vriezing? Waar ZOU de efficiency bij de 
volgens U bij het be- uitvoering,. zodat 
leid nadruk op. moe- met minder kosten 
ten vallen? (vak invul- hetzelfde nuttige re-
!en) sullaat wordt bereikt 

3. beide 

Een andere mogelijk- directe 
heid is belastingverho- belastingen 
ging (loon, ink.bel) 
Zou dit eventueel indirecte 
vooral moeten ge- belastingen 
schieden in de sfeer (B.T.W.) 
van: 

Acht u een flinke verzwaring van de indirecte 
belastingen rechtvaardig tegenover de lagere in-
komensgroepen? 

. Aciit U het juist dat verhoging van indirecte be-
lastingen via indexering van lonen en salarissen 
wordt algewenleid op ándere groepen? 

Het nieuwe provinciehuls in Zwolle heejJ 
:!;. f 50.000.000 gekost. 
Een deel hiervan is uiteraard nodig voor repre-
sentatieve plichten, vergaderruimten van Provin-
ciale Staten enz. 
Er zullen verder ruim 350 ambtenaren worden 
gehuisvest. 
Had de V.V.D. zich naar uw mening moeten 
uitspreken tegen dit plan? 

Het ontslaan van ambtenaren Is bijzonder moei-
lijk. Bent U van mening dat de mogelijkheden 
tot ontslag van ambtenaren, die niet voor hun 
taak zijn berekend, uitgebreid moet worden? 

1.0 92.7 3.0 3.3 0.9 76.6 .15.0 7.5 

5.8 71.2 15.1 7.3 6.5 51 .4 36.4 5.6 

8.7 37.1 45.3. 8.9 12.1 20.6 56.0 11 .2 

3.0 62.5 8.2 26.3 4.7 61.7 15.0 18.7 

1.9 54.0 30.7 13.4· 3.7 47.7 40.2 8.4 

3.1" 47.2 39.0 10.6 1.9 32.7 56.1 9.3 

80.5 64.5 
8.3 18.7 
5.0 9.3 

(g.a. 6.1) (g.a. 7.5) 
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3.5 89.2 2.3 5.0 3.7 83.2 0.9 12.1 

10.4 35.7 48.6 5.2 15.0 41.1 33.6 10.3 

4.4 87.8 4.3 3.4 8.5 67.0 14.1 10.4 

14.5 9.4 69.9 6.2 7.5 9.3 79.4 3.7 
11.8 39.7 34.7 13.8 9.3 17.8 59.8 13.1 
14.3 24.0 53.0 8.7 12.1 29.0 51.4 7.5 

7.1 61.0 23.3 8.5 6.5 56.1 29.0 8.4 
5.4 59.0 28.2 7.3 6.5 47,7 43.9 1.9 

12.4 20.6 58.4 8.7 . 7.5 43.0 43.9 5.6 
12.0 25.2 54.3 8.3 6.5 13.1 77.6 2.8 

3.5 0.9 

44.8 54.2 

48.5 39.2 
(g.a. 3. 1) (g.a. 5.6) 

12.9 19.0 62.5 5.6 7.5 30.8 54.2 7.5 

6.6 60.1 27.5. 5.7 6.5 40.2 48.5 7.5 

4.0 37.1 49.1 9.7 6.5 20.6 66.4 6.5 

. 2.9 Ül.6 60.4 17.9 8.4 18.7 51.4 21.5 

1.7 66.7 ·9.9 21.9 3.8 67.9 9,4 18.9 

1.4 92.7 3.0 3.0 3.7 88.8 1.9 5.6 . 
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De regering heeff tot dusverre nog niet ingegre·-
pen in de loon· en prijspolitiek. 
Had de V.V.D. hierop in een eerder stadium 1.6 64.8 22.1 11.5 3.7 72.9 7.5 15.9 
moeten aandrinaen? 

Ministers en hun departementen genieten grote 
zelfstandigheld In het opstellen van hun begro-
ting. 
Zou volgens U de minister-president op aävies 1.4 54.7 30.3 13.6 3.7 44.9 37.4 14.0• 
van de minister van financiën zijn veto moeten 
kunnen uitspreken over onderdelen van de be-
groting van de !eden van zijn kabinet? 

VIl Landbouw 
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Toelichting: ; 

Het officieel streven is, om o.a. door hel uitko-
pen van bestaande bedrijven (zgn. bedrijfs-
beëindiging) en het toevoegen van de grond 
aan andere bedrijven te komen tot grotere een-
!lieden. 
Bezwaren rijzen als men constateert dat de in-
vesteringen voor deze grotere eenheden, in ge-
bouwen en inventaris, problemen opleveren en 
mede hierdoor de belangstelling onder potentië-· 
Ie bedrijfsopvolgers tanende is. 

Acht U handhaving van vrije ondernemingsge- 2.6 85.2 4.7 7.8 2.8 68.2 15.0 14.0, 
wijze productie in de landbouw gewenst? ' 
Acht U het juist dat de overheid het ontstaan 
van grotere bedrijven stimuleert door boeren uit 

3.3 57 .a 28.9 9.9 3.7 5.7.9 28 .. 0 10.3 

te kopen? 

Indien dit beleid investering::;problernen opwerpt, 4.0 60.6 22.6 12.7 4.7 62.3 17.9 15.1 
gaat U er dan mee accoord dat er fiscale- en 
andere steun-faciliteiten worden verleend? 

Vindt U het juist dat grote productieve land- 4.0 20.2 64.5 11 .G 4.7 23.4 58.9 13.1 
bouwgebieden aan .deze bestemming worden 
onttrokken en een recreatieve bestemming krij-
gen? 

Of geeft U er de voorkeur aan dat een harmo- 6.6 66.9 10.1 16.4 7.5 60.7 14.0 17.8' 
nlsering van beiderlei gebruik plaats vindt door 
het voor de recreatie openleggen van a!s zoda-
nig te handhaven landbouwgebieden? 

Bent U ervoor, dat boe- 1. Neen 6.4 3.7 
ren ·kampeerders op 2. zeer beperkt 61.7 54.2 
hun erf mogen toe la-

3. op ruime schaal 28.6 37.4 
ten? (g.a. 3.3) (g.a. 4.7) 
Bij stemming over een plan tot r.uilverkave\ing 
tellen de wegblijvers als voorstemmers. 

2.1 21.4 70.6 6.9 2.8 46.7 46:7 3.7 

Acht u deze opzet juist? 

Vindt U dat alleen de agrarische betrokkenen 
(derhalve b.v. niet de huizenbezi\lers) sternrecht 

3.8 39.9 40.8 15.5 6.5,,42.1 .34.6 16.8 

dienen te hebben 

VIII Woningbouw en huurbeleid 
------~----------~----------.-------------~-------------

Huren lopen sterk uiteen, maar nemen in zeer 
vele gevallen ± 12% van het bruto inkomen in 
beslag. · 
Sommige deskundigen beschouwen een percen
tage tussen 15 en 20% als redelijk. 
Wat vindt_U een acceptabele doorsnee norm? 

LEDEN 

tot 15%: 29.2 
15 tot 20%: 63.6 

meer dan 20%: 3.5 
(g.a.: 3.6) 

Q) 
Q) z 

0) 
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a. door subsidiëring 21.1 16.4 54.5 8.o· 
van de woning 

17-23-jarige 
kinderen van leden 

50.5 
38.3 

0.9 
(g.a.: 1 0.3) 

14.0 24.3 55.1 6.5 Door het subsidiebeleid 
van de laatste 1.5 jaren 
zijn enerzijds vele 
draagkrachtigen in een 
goeqkope woning ge
huisvest, anderzijds 
kunnen de economisch 
zwakkeren van thans de 
huren van nieuwe wo
ningwetwoningen niet 
betalén. Hiervoor moet 
een oplossing worden 
gevonden. Hoe? 

b. door subsidiëring 13.4 55.2 24.2 7.1 11.2 57.9 '25.2 5.6 
rechtstreeks ge-
richt op de bewo-
ner (individuele 
huursubsidie) 

c.door het peil van 12.7 42.7 40.2 4.4 10.3 45.8 42.0 1.9 
de voorzieningen 
a&n te passen 
{een kamer min-
der, 2e toilet ach· 
terwege laten etc, 
sobere afwerking). 

Vriicfag 8 juni 1973 - 9 

Antwoorden zijn in percentages aangegeven. Onder de ru

briek "geen antwoord" kunnen ook niet van toepassing 

zijnde vragen geteld zijn (als vorige vraag met nee is beant

woord). 
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Als gevolg van het 
sinds kort ingevoerde 
systeem van individuele 
huursubsidie kan men 
de tendens bespeuren, 
dat het bureau huisves-
ting ook minder draag-· 
krachtige gezinnen in 
dure woningen plaatst. 
Vindt U dit juist of 
meent U dat bij de >~o-
ningverdeling in de eer-
ste plaats wordt geke-
ken naar het inkomen, 
zodat minder draag- 1. Huursubs;c;e 7.3 19.6 
krachtigen in de goed-

2. woning rato 87.5 68.2 kope huizen komen te naar 
wonen? van· inkomen (g.a. 5.2) (g.a. 12.2) 

Bent U ervoor om bezitsvorming in de vorm van 2.6 83.6 11.1 2.6 6.6 57.9 22.4 14.0 
een eigen woning te bevorderen .door middel 
van fiscale teqernoetkorningen? 

Geeft u bij sanering 
van vervallen wijken 
zonder belangrijke his-
torische waarde de 1, vernieuwing 64.0 52.4 voorkeur aan algehele 
vernieuwing of re con- 2. reconstruct•e 28.2 32.4 
structie van het be-
staande? (g.a. 7.8) (g.a. 15.2) 

Zoudt U er zelf voor voelen om gedurende een 3.0 23.7 69'.7 3.7 . 3.7 29.9 63.6 2.8 
bepaalde levensfase in een hoogbouwflat te wo-
nen? 

Bent U van mening, dat het al dan niet wonen 3.1 60.8 27.9 6.7 8.4 50.4 30.8 10.3 
In een eengezinswo.ning met tuin voor u zelf 
invloed heeft op het gebruik van een auto voor 
recreatie? 

Welke adviezen zoudt U uw gemeentebestuur 
willen geven ten panzien van de inricht'1ng va'l 
·de woongebieden en het verbeteren van de be-
woonbaarheld van u•N gemeente? 

IX Gewestvorming 

LEDEN 
17-23-jarige 

kinderen van· leden 

1:ll Cl 

fii.§ c:.!: c . c.S: 
m Q)C m5: (I) Q)C 

~lä .!g Q)Ql m- <11 Q) Q)Ql z e>e (!)fij .., z C>E 

"Doelmatig beheer van een aantal bestuurlrjke 
taken (ruimtelijke ordening, politie, brandweer, 

s.~ 64.1 5.0 7.5 7.5 79.4 4.7 8.4 

ziekenhuiswez!'n etc.) vraagt om grotere eenhe-
den over de gemeentegrenzen heen", Bent U 
het met deze .~telling eéns? 

Gelooft U, dat het tot stand komen van gewes- 4.5 57.6 19.0 18.& . 8.4 43.9 :~e.o 19.6 
ten hiervoor de aangewezen oplossing is? 

Zouden de provincies deze coördin$rende taak 4.ö 36.4 40.0 19.0 i 1.2 37.4 27.1 24.3 
niet kunnen uitvoeren? 

ZO NEEN, waarom niet? 

Zoudt u inplaats van gewestvorming voorkeur 8.2 21.6 55.9 14.3· 11.2 30.8 43.9 14.0 
geven aan samenvoeging van gemeenten op 
grote schaal? 

De taak van de gewesten zal in de eerste in-
stantie liggen op het gebied van het lokale be-
stuur. Zullen zij volgens U daarnaast taken van 
de provincie overnemen? 

ZO JA 
zal dat volgens a. vermindering ~an het 24.6 24:4 26.5 24.6 30.8 14.9 29.9 24.3 
U leiden tot: aantal provincies. 

b. uiteindelijk opheffing '"'an 21.8 25.6 28.0 24.6 29.0 18.7 28.0 24.3 
de provincies. 

Moeten er volgens u gewesten komen over 6.1 44.4 26.0 23.5 12.1 40.2 30.8 16.8 
heel Nederland, zodat iedere gemeente deel 
van een gewest gaat uitmaken? 

Zal gewestvorming uiteindelijk leiden tot een 5.4 41.1 27.2 26.3 11.2 q8.3 29.0 21.5 
vlottere besluitvorming in het .lokale bestuur? 

Zal de instelling van de gewesten uiteindelijk 5.4 26.1 36.2 32.2 11.2 29.9 32.7 26.1 
leiden tot· een aanzienlijke verhoging van de 
totale kosten van het bestuursapparaat? 

Wanneer Uw gemeente zou worden opgeheven 
en deel gaat uitrnaken van een grotere, zoudt· L! 

4.9 47.9 31.7 15.5 11.2 43.0 29.9 15.9 

dan behoefte hebben aan een vasthouden van 
het oude verband, b.v. door stemgerechtigd te 
zijn in wijkraden voor bepaalde lokale aangele-
gen heden? 

Zou een volgende generatie daar ook nog be- 5.2 21.2 31.5 42.0 12.2 24.3 32.7 30.8 
hoefte aan hebben? 
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Vervolg enquête 

Bent u van mening dat In grotere bestuurseen
heden oEJk .. automatisch" bekwamere ·candida
en voor bestuursposten gevonden zullen kun
nen worden om die eenheden te besturen? 

De rijksoverheid grijpt in een aantal zaken (wo
n,ngbouw, waterstaat) ver in, In de lokale aan
gelegenheden. 
\'Vat ziet U voor 
de toekomst als 
we01selijk j 

a. verdere concentratie van 
bevoegdheden bi: de 
centrale overheid? 

b. ovêrheveling van een 
deel van de bevoegdhe-. 
den naar de gewesten? 

X Interne werking van dt partiJ 

Naar welk soort 
vergaderingen 
gaat IIN be!ans
ste!iing uit? 

a. spreker met discussie 

b. debat met personen van 
andere politieke kleur 

o. forum • 
d: Idem met leden van an

dere partijen 

e. geregeld beleggen van 
discussiegroep 

f. anderszins (Wat?) 

Hoeveel bijeenkom. 
sten van de afdeling 
per jaar vindt 0 
we·<seiijk7 

1. een 
2. twee à drie 
3. vier à zes 
4. zeven à t!en 
s: meer dan tien 

i-ioeveel bi!Genkilm· 
sten van IJ..V afdeling 
woonde U het afga
laoen jaar bij? 

1. een 
2. twee à dr1e 
3. vier à zes 
4. zeven à tiert 
5. meer dan tien 

E' bestaan p1annen om afdelingen bijvoorbeeid 
b·: het organiseren van spreekbeurten in een 
beoaa:de streek. te laten samenwarken (z.g. on
dercentra!e), 
In t1oeverre bent U bereid 
voor het bezoeken van zul· 
ke regionare vergaderingen 
buiten uw woonplaats te 
reizen? 

1. niet 
2. tot 10 km. 
3. tot 20 km. 
.4. verder 

Hebt U het ge
voel dat U bij de 
bestaande con
stellatie in de 
partiJ zelf vol· 
doende kunt bij
dragen? 

a. aan de landelijke politie
ka meningsvorming? 
Zo neen, gaarne sug
gesties ter verbetering. 

b. aan de provinciaal-poli
tieke meningsvorming?. 
Zo neen, gaarne sug
gesties ter verbetering. 

c. aan de gemeente-politie
ka meningsvorming? 
Zo neen, gaarne sug
gesties ter verbetering. 

LEDEN 

Ol 
c: . a;·~ Cl>:; fl) 
(1)~ m (1) mlD 
(')iij ... z e>E 

5.0 43.0 35.0 16.9 

17~23-jarige 
:kinderen van leden 

0 

~~ 
~~~~ .Jg 

c.E. 

* -~~ z: 

10.3 44.9 28.0 16.8 

'6.0 13.6 56 6 13.8 13.1 243 44.9 17.7. 

9.2 64.5 10815.5 11.2 51.4 18.718.7 

LEDEN 

rz:.r (ii;i m Q.)áj ve 
~ ~I: (!)(U z 

.13.9 39.9 32.7 13.4 

18.8 36.1 22.6 22.5 

17-23-Jarige' 
kinderen van leden 

OI 
C;i c::.S 
al-e co Q)C 

.SJ 
Q.) 

~~ (!)llf z 

14.9 38.3 35.6 11.2 

14.9 67.0 20.6 7.5 

21.6 12.7 28.9 36.8 14.0 15.9 39.3 3~,8 

20.6 18.1 26.5 34.8 16.8 20.6 40.2 22;4 

19,9 21.3 22.2 36.6 14.9 22.4 26,2 36.4 

36 5 4.7 s.1 28.3 59 a s.s o.9 ss.a 

6.6 
47.4 
30.1 

3.1 
0.5 

(g.a. 12.2) 

38.0 
26.6 

6.4 
1.6 
0.3 

(g.a. 27.0) 

25.1 
21.8 
29.3 
12.6 

{g.a. 11 .3) 

9.0 
18.7 
336 
10 3 

6.5 
(g.a. 29.4) 

12.1 
7.5 
4.7 

(g.a. 75.7) 

20.6 
• 17.7 

23.4 
7.6 

(g.a. 30.S) 

11',2 31.4 30.5 26.9 24.8 22.9 16.2 37.1 

12.4 24.2 30.2 33.2 27.6 16.2 16.2 40'.0 

12.0 46 6 19.0 22.3 27.6 23.8 15.2 33.8 

Hebt U de indruk, dat U voldoende gemakkelijk 
co1tac! kunt leggen met V.V.D.-vertegenwoordi
Qe!'S, indien U daaraan behoefte hebt? 

7.5 76.0 9.6 6.9 25.7 44.8 7.6 21.9 

Technische 
verantwoording 

Onderwerpen en vragen van de enquê
te zijn in 1972 bedacht en geformuleerd' 
door een commissie, bestaande uit vijf 
partijleden uit Gelderland en Overijssel. 
De enquête, die schriftelijk en anoniem 
werd uitgevoerd, omvatte zes vragen 
over persoonlijke gegevens, 21 vragen 
over de partij en 143 opinievragen over 
actuele maatschappelijke, economische 
en politieke onderwerpen. 

Alle vragen werden voorzien van ge
precodeerde antwoordmogelijkheden 
aangeboden en de geënquêteerde kon 
bij het beantwoorden volstaan met het 
plaatsen van kruisjes. Per onderwerp 
werd echter steeds ook de mogelijkheid 
geboden om een toelichting te geven op 
de antwoorden of om de eigen zienswij
ze naar voren te brengen. 

Steekproef 
De enquête werd afgenomen in alle 

Gelderse en Overijsselse afdelingen van 
de VVD (slechts een paar kleine afde· 

lingen moesten verstek laten gaan). Het 
uitzetten geschiedde door bemiddeling 
van de afdelingsbesturen, die. begin no
vember 1972 terzake werden geïn
strueerd. De proefpersonen werden per 
afdeling .,at random" uit de ledenlijst 
aangewezen. De opzet was om per afde
ling 10 pct. van de leden te enquêteren; 
rekening houdende met mogelijke uitval 
door ziekte, vakantie, weigering e.d., 
werden per afdeling echter één op de 
zes leden voor enquêtering aangewe
zen. 

Naast het opinieonderzoek bij de leden 
werd met behulp van eenzelfde doch an
ders gekleurde vragenlijst een vergelij
kend onderzoek afgenomen bij kinderen 
(van leden) in de leeftijdsgroep van 
17-23 jaar. Ruim honderd van dit soort 
enquêtes werd op deze manier verkre
gen. Men mag deze groep - gezien de 
wijze van steekproeftrekking - echter 
niet als volledig representatief beschou
wen voor de betreffende populatie. 

Beantwoording 
In totaal werden van 703 personen 

enquêteformulieren terugontvangen. 
Daarvan moesten 22 buiten verwerking 
blijven wegens onvoldoende invullen of 
nummeringsfouten bij de codering. De 
resultaten zijn uiteindei.ijk gebaseerd op 
de enquêteformulieren van 359 Gelderse 
leden, 185 Overijsselse leden en 30 leden 

.XI Partijvormi~g 

. . . . 

Links en rechts zijn be
trekkelijke begrippen, 
ll'ldien wij dit begrip 
niettemin hanteren wel
ke partij van deze reeks 
staat links van de 
V.V.D.? 
Welke rechts van de 
:V.V.D.? 

a. K.V.P. 
b. Boerenpartil 
o. 0'66 
d.CH.U. 
e. G.P.V. 
f, 'DS'70 
g: Middens!. partij 
h. A.R.P. 
!. P.v.d.A. 

Er wordt. wel eens aangedrong~n op een door
braak In de huid1ge partijverhoudlngen, met het 
,oog op een betere bestuurbaarheid in politiek 
-opzicht van ons land. 
Bent U daarvan een. voorstander? 

ZO JA ... 
In welke richting 
zou dat volgens 
U moeten gaan: 

1, eigénli]k een réchter
vle\.lgal van de P.v.d.A.? 

2 .· 3 grote part.ijen, linl<i!, 
midden en recl1ts. 

3. 4 partijen: links, niet
confessionele middenpar
tij, confessionele midden· 

. .. f)artij. rechts 

Bent u vooreen kiesO(I:lnipel, om kleine part)Jen 
uit de kamer te weren,? . · , · 

ZO JA... 1. 2 zetels 
Waar legt U de drempel: 2 3 zetels 

3. 4 zetels 
4. 5 zetels 
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~7.7 28.9 37.8. 5.6 
~2.9 74.0 '11 .o 2.1 

. 9.1 2.3 86.4 2.3 
:'16.0 63.8 15.3 4.9 
12.5 81.0 5.0 1.4 
18.5 20.4 54.3 6.8 
22.6 62.9 9.1 6.4 
15.8 47.9 31.3 4.9 

8.0 1.2 89.2 1 .6 

6.1 71.8 12.5 9.6 

12.2 

46.3 

17.8 
(g.a. + n.v.t.: 23.7) 

17-23-jarige ! 
~inderen van leden 

29.0 33.6 33.6 3.7" 
15.0. 70.1 12.1 2.8 
9.3 0.9 87.8 1.9 

15.9 63.6 17.7 2.S 
168 74.8 7.5 0.9 
17.8 24 3 53.3 4.7 
23.4 55.1 19.6 1.9 
18.7 45.8 32.7 2.8 

9.3 0.0 89.7 0.9 

7.5 65.4 16.8 10.3 

10.3 

36.4 

22.4 
(g.a. 3CHI) 

3.1 76.6 18.5 2.8. 7.6 77.6 12.1 2;6 

14.2 14.1 
19.6 15.î 
11.0 16.0 
81 :o-. 29 2 

Ziet U DS'?O als: 1. eigenlijk e'iîn----+-(--...... :..:-..-2_4_1-t-----"('-"---=-, 5::--5) . . ' g.a. + n.v.t. ' ) ga. " . 
rechtervleugel van de 36.4 
P.v.dA? 45.0 

2. een partij met een vol- 49.2 486 
strekt eigen karakter? (g.a. 6.9) (g.a. 15.0) 

Bent U ervoor, om in het kiesstelsel een ale· 7.0 2!1.8 44.7 19.5 
ment van een districtenstelsel aan te brengen? 

84 ,2.7.1 47.7 16.6 

ZO' JA a. betere behartiging van 
Is dat dan met regionale beiange:1 
het oog op b. beter contact tussen kie-

zer en gekozene 
c. eventuele te verwachten 

verschuiving in de politi~· 
ke machtsverhouding 

)m Presentatie van het beleid naar buiten 

Staan de V.\'.D .. 
fractieleden naar Uw 
mening voldoende 
op de bres voor de 
door de partij aan
gehouden doelstel
lingen? 

a. in de 1 e Kamer 
b, in de 2e Kamer 
c. in de Provinciale Sta

ten 
d. in de Gemeenteraad 
. van uw Gemeente 

Biedt .,Vrijheid en Democratie" voldoende· aan-
dacht aan afwijkende meningen b1nner: de par-
til? . 
Biedt "Vrijheid en Democratie · de door u van 
belang geachte iniormatie? 

6?.0 24.6 3.5 4.9 61.3 g3.4 

67.4 24.6 3.5 ~ .. ~ 67 3. ,21 5 

69.1 10 5 119 8.6 67.3 75 

6.8 70.5 4.3 19.4 13,1 35.5 
6.181.5 5.0 7.3140.607 
8.2 41.0 '10.3 .40.5 13.1 21 5 

5.6 3.7 

65' 4.7 

15.0 10.3 

6 5 44.9 
4.7 20.6 
9.3 56.0 

a.o 64.2 132 14.5 14.o .~u 149 29.9 

50' '48.6 ·.12.5 33.8 13.1 28.0 "65 52.3 

5".2 69.2 9.4 '16.2 H.O 30.8 13.1 42.1 

Bent U tevreden met de wiJZe, ·waarop de 6.2 62.2 10.8 21.~ 14.0 35.6 14.0 3E:4 
V.V.D. de haar toegewezen zendtijd voor televi-
sie en radio gebruikt? 

Gelooft· U dat de laatste verkiezingscampagne .6.6 68.(. 9.0 25.~ 12.1· 45.8 112 30.S 
effectief is geweest? 

waarvan de afdeling niet werd vermeld 
of die van elders kwamen. Dat betekent 
per saldo dat de resultaten zijn geba
seerd op de antwoorden van ongeveer 57 
pct. van de benaderde leden. De uitslag 
van de jeugdenquête werd gebaseerd op 
de antwoorden van 107 kinderen van 
leden ( 62 pct. mannen, 36 pct. vrouwen 
en 2 pct. geslacht onbekend). 

Bij elke uitgereikte enquête was een 
verzendkaartje gevoegd, waarmee de 
proefpersoon onder vermelding van 
naam en adres moest aangeven dat hij/ 
zij de enquête had ingevuld en terugge
zonden. Deze mededeling diende sepa
raat verzonden te worden, tastte dus de 
anonimiteit van de enquête niet aan, 
maar bood de organisato!'en o.a. gele
genheid bij onvoldoende beantwoording 
rappèlbriefjes uit te zenden (bleek nau
welijks nodig). 

De ondervraagde leden kunnen als 
volgt worden omschreven: 
e geslacht: mannen 74 pct., vrouwen 
25 pct., onbekend 1 pct. 
e burgerlijke staat: gehuwd 85 pct., 
ongehuwd 9 pct., gehuwd geweest 6 
pct. 
e kinderen: 45 pct. heeft kinderen in 
de leeftijd van 14 tjm 29 jaar. 
e leeftijd: 18 tjm 34 jaar: 13 pct.; 35 
t;m 64 jaar: 70 pct.; 65 jaar en ouder: 
17 pct. 
e lidmaatschap VVD: korter dan 3 
jaar: 28 pct.; 3 tjm 10 jaar: 42 pct.; 

langer dan 10 jaar·: 29 pct.; onbekend 1 
pct. 

Verwerking 
De verwerking van de gegevens werd 

ter hand genomen door een aantal wel
willende leden in Overijssel, Nijmegen 
en Ede. Alle antwoorden moesten met 
de hand worden overgebracht op formu
lieren, die machinaal zouden kunnen 
worden gelezen, zodat ponskaarten kon
den worden verkregen. Bedoelde leden 
werden hiertoe begin februari 1973 
geïnstrueerd. Het karwei was medio 
maart door de laatste ploeg geklaard. 

De ruim 2000 formulieren ( 3 per per
soon) konden eind maart machinaal 
worden gelezen bij de Vecomi in Arn
hem en ingeponst op kaarten ten behoe
ve van computerverwerking. 

In het rekencentrum van de RKU te 
Nijmegen werd het materiaal voor de 
107 jongeren bewerkt tot 164 afzonder
lijke kruistabellen (alle opinievragen te
gen .,geslacht"); voor de 574 leden tot 6 
x 164 kruistabellen (alle opinievragen 
tegen .,geslacht", .,burgerlijke staat", 
.,provincie", .,leeftijd'', .,lidmaatschaps
duur", ,.al dan niet kinderen hebbend 
van 14 tjm 29 jaar.). Deze gegevens 
werderi op 13 aparil opgeleverd. 

Verdere bewerkingen van het mat-e
riaal zijn nog mogelijk. De zgn. open 
vragen zullen nog worden verwerkt. 
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In deze rubriek publiceren 
wij enkele van de brieven, die 
de redactie van lezers ontving. 
De redactie behoudt zich daar
bij het recht voor stilistische 
wijzigingen aan te brengen 
enjof naar haar oordeel te 
lange bijdragen te bekorten, 
uiteraard zonder de kern van 
het betoog aan te tasten. 
Briefschrijvers die menen dat 
hun bijdrage niet of onjuist Is 
opgenomen, kunnen In beroep 
gaan bij de redactieraad, pfa 
algemeen secretariaat VVD, 
Koninginnegracht 5'7, Den 
Haag. Onleesbare en anonieme 
brieven verdwijnen zonder par
don in de prullenmand. 

Prikkels 
e Elseviers Magazine over de 
smalle marge van het kabinet. 
"De visie van het Kabinet-Den 
Uyl is een heel andere . dan die 
van de confessioneel-liberale kabi
netten die ons land sedert 1952 
hebben geregeerd. Hier ligt een 
breuk met de traditie. Het rege
ringsbeleid dat in ons land te 
wachten staat, is in zijn doelstel
lingen uitgesproken links. Alleen 
de smalle marge tussen socialisti
sche wenselijkheden en politieke 
en economische mogelijkheden zal 
dit kabinet verhinderen,' zijn dro
men te verwerkelijken." 

e Mr. H. van Riel in een VVD
bijeenkomst te Winterswijk: "De 
nieuwe minister-president drs. J. 
den Uyl van de PvdA, is niet de 
man die het vertrouwen kan win
nen van dat deel van de arbeiders, 

dat niet in de industrie werkzaam 
Is.( ... ) Den Uyl is niet in staat 
om de publieke verbeelding aan te 
spreken op dezelfde manier als 
zijn voorganger dr. W. Drees Sr. 
dat gedaan heeft." 

e Parlementair redacteur P. L. 
van Enk van het dagblad Trouw 
in een commentaar op het Ka
merdebat: "Ook in een debatje 
over de woningbouw kreeg Den 
Uyl een koekje van het eigen op
positionele deeg. Hoeveel wonin
gen denkt het kabinet in uitvoe
ring te nemen? Een vraag die de 
PvdA onder het Kabinet-De 
Jong interessant genoeg vond om 
er aanhoudend over door te dram
men. Het Kabinet-De Jong heeft 
zijn programma niet gehaald, zo 
probeerde Den Uyl even, maar 
Wiegel kende de cijfertjes beter. 
Het programma van De Jong was 
500.000 woningen (in vier jaar) 
en het werden er 510.000." 

e De heer R. Laan, voorzitter 
van de regionale raad voor de ar
beidsmarkt in Noord-Holland en 
burgemeester van Zaandam, op de 
jaarvergadering van de Amster
damse Industriële Vereniging: 
"Ouderen en sociaal zwakkeren 
maken een steeds groter deel uit 
van de Amsterdamse bevolking. 
Vroeger trokken de hogere groe
pen uit Amsterdam weg, nu be
ginnen ook de middengroepen 
Amsterdam te verlaten." 
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Mijn opinie is ... 

• Verstikkend socialisme 
In het Amerikaanse blad THE FREE

DOM PRESS van 17 maart 1967 onthul
de de toenmalige premier van de auto
nome Canadese federale provincie Sas
katchewan, hoe de van 1944 tot 1964 
aan de regering zijnde socialisten de 
economie van deze provincie totaal had
den verstikt. 

Om het werkloosheidsvraagstuk op te 
lossen hadden de rode bewindvoerders 
20 krooncorporaties opgericht voor het 
scheppen van meer werkgelegenheid. 
Van die 20 corporaties gingen er succes
sievelijk 12 failliet! De overige werden 
met zware subsidies in stand gehouden. 
Winst maken was taboe en de particu
liere ondernemers werd het leven zuur 
gemaakt. Het resultaat van de socialis
tische wetten en verordeningen was zeer 
bedroevend: investeerders keerden Sas
katchewan de rug toe, industriëlen slo
ten hun bedrijven en trokken weg. 

Gedurende het socialistische bewind 
over Saskatchewan beleefde <ë:anada een 
periode van hoogconjunctuur. Maar Sas
katchewan kon daar niet van profiteren. 

: c 'TéRenend was het dat er in de 2(} jaren 
van socialistisch bewind veel minder 
werkgelegenheid in de industl'ieën was 
dan in 1945. 

De belasting per hoofd in Saskatche
wan was in die tijd veel hoger dan in de 
andere Canadese provincies. Dat was 
ook een der redenen waaro111 vele indus
triëlen Saskatchewan verlieten, evenals 
veel arbeiders. 

Als we nu de economische ontwikke
lingsgang in Nederland eens onder de 
loep nemen, zien we dat deze dezelfde 
weg opgaat als die van Saskatchewan. 
De als meertrapsraketten omhoog ge
schoten lonen en de daarmee verband 
houdende eveneens snel stijgende so.ciale 
lasten en belastingen hebben vele oilder
nemers genoodzaakt hun bedrijven' te, 
sluiten, in te krimpen of naar het' bul
tenland over te brengen. Van deze ge
sloten ondernemingen krijgt Vadertje 
Staat geen belastinggelden meer, maar 
hij moet wel kapitalen uitgeven voor 
onderstand van werklozen, waarvan het 
aantal schrikbarend toeneemt. Laten we 
hopen dat het huidige rode kabinet niet 
lang aan het bewind zal blijven. , . . 

V.H. HUITING, Den Hl).ag 

• Kwaad geweten 
De laatste tijd duikt herhaaldelijk de 

bewering op als zou de harde - beter 
gezegd duidelijke - verkiezingscam
pagne welke de VVD onder Hans Wie
gel heeft gevoerd, de confessionele par
tijen voor het hoofd hebben gestoten en 
daardoor hebben doen vervreemden van 
de VVD. 

Het moet mij van het hart dat dit een 
drogredenering is. De VVD heeft inl- · 
mers door de schijnwerper te zetten op 
het misbruik, dat er van onze sociale 
voorzieningen wordt gemaakt, niets an
ders beoogd dan ervoor te willen zorgen 
dat de uitkeringen krachtens de sociale 
verzekeringswetten uitsluit.end terecht
komen bij diegenen voor wie ze bestemd 
zijn. 

Het feit dat bepaalde confessionele 
politici de VVD verwijten dat deze par
tij ervoor opkomt dat op correcte wijze 
van de sociale verzekeringswetten ge
bruik dient te worden gemaakt, bete
kent dat het hun aan de moed en de 
eerlijkheid ontbreekt om afstand te dur
ven nemen van op de werkende mens 
parasiterende profiteurs. 

Ook het beginsel "loon naar prestatie" 
is een alleszins zedelijk en oorbaar be
ginsel dat slechts door een verduisterde 
geest aanvochten kan worden. 

De waarheid is, dat door de duidelijke 
en eerlijke campagne van de. VVD bij 
bepaalde politici van de KVP en de 
ARP het kwaad geweten is gaan spre
ken· en dat het vooral dit is wat ze de 
VVD niet vergeven. 

De waarheid is verder dat KVP en 
ARP onder Invloed zijn komen te staan 
van In wezen linksradicalen en extreme 
figuren uit de vakbonden, waardoor ze 
uiteindelijk onder het vernederende juk 
van Den Uyl zijn doorgegaan, daarmede 
tevens hun eigen kiezers verradend. 

Moge de VVD-kamerfractie - en 
trouwens alle VVD-leden - niet nalaten 
dit op onversluierde wijze aan het Ne
derlandse volk duidelijk te maken opdat 
de beginselvaste krachten binnen de 
KVP en ARP in verzet komen tegen de 
onwaardige koers welke hun partijen 

zijn ingeslagen c.q. zich gaan hergroe
peren. Want alleen als de VVD onom
wonden doorgaat met duidelijk en 
krachtig te zeggen waar de zaken baars 
Inziens op staan, is er uitzicht dat de 
Nederlandse politiek gezuiverd wordt. 
Er kan dan - met de VVD als kerÎl -
een nieuwe coalitie (new majority) ont
staan, die de macht van de rode drie en 
hun collaborateurs uit de confessionele 
partijen zal overnemen. 
G. L. 0. VAN BOETZELAER, Den 

Bosch. 

• Liberale omroep 
Ik ben nog maar kort lid van de VVD 

en trap waarschijnlijk een open deur in 
als ik constateer dat de grote politieke 
partijen bijna dagelijks door hun om
roepen op radio en tv vertegenwoordigd 
zijn en de VVD niet. 

De tien minuten voor politieke par
tijen spelen hierbij geen rol. Daarnaar 
luisteren en kijken doorgaans alleen "de 
bekeerden." 

. · Gezien o.a. de verdeeldheid bij de con
: fessionele partijen, lijkt mij het ijzer 
1 gloeiend heet om te worden gesmeed. 
Een knallende oproep aan ons volk om 

. o:P korte termijn tot oprichting te ko
men van een liberale omroep, zal de 
mensen· nog meer aanspreken dan de 
uitnodiging om lid· te worden van de 
VVD. Dé contributie zal waarschijnlijk 

; beperkt kunnen blijven tot vijf, hoog
: stens t~eJl gulden. Een programmablad 
: behoeven we niet uit te geven. Mis-
schien kunnen we dit klaarspelen vóór
dat de· · toelatingadrempel wordt. ver
hoogd. 

Prachtige perspectieven openen zich 
voor de VVD als we, laat ons weinig 
zeggen, met honderdduizend leden het 
omroepbèstel binnentreden. De heer 
Wiegel c.s. krijgen dan ruimschoots de 

i tijd om haarfijn uit. de doeken te doen 
; wa;ar()m'·Mt bastaardkabinet-Den Uyl 
·i voor öns land een gevaar is. 
'! H. G. S<!:HRöDER, Haarlem 
i 

.; . Apartheid 
! Met ye,e~ belangstelling heb ik de be
: schouw~ng· va~ ir .. Hj K~ornneef: Apart
: held zoWldêT d1scnmmabe gelezen m V. 
: en D. \!an 11 mei. De heer Koornneef 
: vin~i :c:Je, }}opfdlijnen. van de apartheidS-
politiek i-If.~Zuid-Afrika normaal en re

: delij~. ·-Daarover het volgende: De Zuid
afrikaanse regering zou haar segrega

, tiepolitiek niet op huidskleur, maar op 
volksaard e.d. baseren. Dat men echter 
wel. op huidskleur afgaat blijkt uit de 
Pópulation Registration Act van 1950, 
waarin staat dat iedereen een identi
teitskaart moet hebben met daarop ver
meld zijn of haar ras. Een blanke is 
"hij, die er als een blanke uitziet en niet 
algemeen als kleurling wordt be
schouwd". In 1962 is daaraan toege
voegd: ,,Hij die algemeen als blanke 
wordt beschou,wd, ook als hij er niet als 
een blanke uitziet." 

De blanken hebben voor de niet-blan
ken bepaald waar hun gebieden zullen 
liggen. De niet-blanken kregen slechts 
13 procent van het grondgebied, dat bo
vendien zo verspreid ligt dat het onmo
gelijk is deze gebieden samen te voegen 
tot een economisch en cultureel geheel. 
Van de totale bevolking van Zuid-Afri
ka, die ongeveer 16 miljoen bedraagt, 
vormen de niet-blanken de overgrote 
meerderheid; slechts 3,7 miljoen mensen 
zijn blanken. 

Voor de kleurlingen (en dat zijn in 
Zuid-Afrika anderen dan de Bantoes 
red. V. en D.) ligt de situatie ook gun
stig. Zij worden in de blanke gebieden 
niet geaccepteerd. De Separate Repre
sentation Act van 1956 plaatst kleurlin
gen in de Kaapprovincie op aparte kie-

vrijheid en 
· democratie 

• De redactie van Vrijheld eo 
Democratie Is · gev~tlgd te Hil
versum, Pieter de flooghla.an 8'7. 
Hoofdredacteur en voorzitter vao 
de redactiecommissie Is . de heer 
Ph. c. Ia Chapelle. 
• De abonnementen·admlnistratle 
wordt verzorgd door het alge
meen secretariaat van de VVD, 
Koninginnegracht 57 te Den Haag 
(telefoon 070 - 604808). Voor 
adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secreta
riaat. 
• De advertentie-exploitatle wordt 
verzorgd door de Nederlandse 
Dagblad Unie,. Westblaak 180 
·(postbus 824) te Bo*terdam, tele
foon 010 - 14 '7211; 

algemeen 
secretariaat 

• Het algemee-i ~ecretariaat van 
de VVD is gevestigd te Deo 
Haag, Konlngin~g~ht 5'7, tele· 
foon (070) - ~0480.8. Postreke
ning: 6'7880 teli n~me van de al
gemeen secretaris '\'aD de VVD te 
Den Haag. 

zerslijsten, maar zij mogen alleen blan
ke vertegenwoordigers kiezen. 

Aan de industriële ontwikkeling van 
de reservaten wordt door de regering 
bijna niets gedaan. Wel worden indus
trieën opgericht . in de zogenaamde 
grensgebieden op i blank grondgebied. 
Die bedrijyen zijn in blanke handen 
(niet-blanken hebben geen bezitsrecht 
in de blanke gebieden), de arbeids
krachten . kunnen :worden gerecruteerd 
uit de reservaten en de blanken. mogen 
dezQ mensen · ee~ Ia~~r .loon betale:f!, dan 
die in de grote st~4éJ)., . . . 

Uit het voorg~!ie b.lijJ<t dat ,zelfs al 
zou men een. k~acht~g . o:f!.twikkelingsbe
leid voeren er over· vele jaren voor mil
joenen niet-blanken economisch geen 
plaats in de reservate~ is. Men is ge
dwongen in de blanke gebieden te gaan 
werken, waar de;, niet-blanken totaal 
geen rechten, maar\ wel! geboden kennen. 
Er zijn nog veel p1eer voorbeelden te 
noemen, die evenmin als de voorgaande 
"redelijk en normaal" zijn, zoals de 
heer Koornneef doet voorkomen. 

J. DE VRIES, HEERENVEEN 

Afdeling H~~n;l:o~d 
benoemt con~ 

' "> '( 

Helmond - ·rDe:. afdeling Helmond 
heeft op haar. leden"Vergadering van· 9 
april besloten tot de . benoeming van 
"consuls" in Helmóhd -en in ·de naaste 
omgeving. De con·suls krijgen de volgen
de taak: het werven van leden en uit
eindelijk de eventqele oprichting van 
een eigen afdeling Ul. de omliggende ge
meenten, het fungeren als contactadres 
voor . de propaganda, de ondersteuning 
van de verkiezingscampagnes voor eer
ste en tweede kamer, provinciale staten 
en eventueel gemeenteraden, het infor
meren en adviseren van het afdelingsbe
stuur en het voordragen van plaatselij
ke bestuurskandidaten. Ter bepaling 
van het aantal consuls in de verschillen
de gemeenten wordt het aantal op de 
VVD uitgebrachte. stemmen als Ieldraad 
genomen. 

Op het algemeen secretariaat van de VVD in Den Haag is plaats voor 

EEN STENO-TYPISTE NEDERLANDS 
en 

EEN ADMINISTRATIEVE KRACHT 
voor de afdeling ledenadministratie. 

Gegadigden wordt verzocht zich met het secretariaat in verbinding te 
stellen: Koninginnegracht 57, Den Haag, tel. 070- 604803. 
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Wiegel: "Kabinet kritisch tegemoet" 

Het hoofdbestuur van de VVD 
zoekt onder haar jongste leden: 

GEGADIGDEN 
voor de 

nieuwe kiezers 
werkgroep 

Hun opdracht: 
Signaleren van de proble
men van de jongste kiezers. 
Hoe dezen te bereiken. 
Actieve deelname in de lan
delijke propagandavoering. 
Deelname voor de VVD in 
schoolforums e.d. 

Hun profiel: 
Tussen 18 en 23 jaar 
Sterk maatschappijbewust 
Willen veel tijd aan de VVD 
geven (ca. 1 x pet 2 .à 3 we
ken in Utrecht bHeenkomen) 
minstens 1 à 2 jaar beschik
baar zijn. 

De NKW draait nu éen jàar met 
ca. 15 jonge vvo~e.rs uit alle 
regio's. De groep heeft aanvul
ling nodig met een zevental 
nieuwe actieve leden. 
Wie belangstelling heeft, kan 
schrijven naar R. W .. de Korte, 
Koninginnegracht 57~ Den Haag 
met vermelding· van persoon
lijke gegevens. 

'·, 

Het betoog, dat ik hier vandaag wil 
houden, valt in vier delen uiteen. 
e In de eerste plaats wil ik spreken 
over het verloop van deze formatie. 
e Vervolgens wil ik enige woorden aan 
ieder van de Ministers wijden. 
e In het derde deel van mijn betoog 
komt het beleid, waarmee dit kabinet 
van plan is te komen, aan de orde. 
e En ik wil afsluiten met het trekken 
van onze conclusies ten aanzien van dit 
kabinet. 

Het kabinet-Den Uyl .js in vereniging 
en met voorbedachte rade in het zadel 
gebracht. De eerst verantwoordelijke 
voor deze zaak van gesmokkel met pro
gramma's, misleiding van de kiezers en 
verduistering van de politieke helder
heid, is de heer Ruppert. Onder de :![lag 
van objectief informateur is hij opgetre
den als makelaar tussen de rode drie en 
de confessionelen. 

In tegenstelling tot wat door de mi
nister-president in de regerings-verkla
ring is gezegd, is mijn fractie van me
ning dat een herstel van de coalitie van 
KVP, ARP, CHU, VVD en DS"(O door 
de heer Ruppert onvoldoende is onder
zocht. De minister-president heeft in de 
regeringsverklaring gezegd, dat door 
geen van de betrokken fractievoorzit- . 
ters protest is aangetekend tegen de 
conclusie van de informateur, dat een 
voortzetting van het overleg tussen de 
oude vijf niet zinvol was. Voor mijn 
fractie bestrijd ik dat. Direct na het 
openbaa·r maken van deze conclusie 
door de informateur is daarop publieke
lijk door ons scherpe kritiek uitge
oefend. 

De uitspraak van de minister-presi
dent, dat dit kabinet van deze samen
stelling, "het enige kabinet is, dat in de 
werkelijkheid van de Nederlandse poli
tieke verhoudingen, bepaald door de 
verkiezingsuitslag van 29 november 
1972, geacht kan worden in voldoende 
mate steun in de volksvertegenwoordi
ging te zullen· ondervinden", is om die 
reden een onbewezen stelling. 

Twee maanden lang heeft de heer 
Ruppert werk gehad om zijn taxatie te 
venichten. Het resultaat was er niet 
naar. De eindconclusie van de informa
teur, dat er een socialistisch formateur 
moest komen, werd door hem gegrond 
op drie overwegingen die ik - zacht 
gezegd --· uiterst mager, zou willen noe
men. De overwegingen waren: 

1. De fractie van de PvdA is de 
grootste fractie in de Tweede Kamer. 
Dat wisten we op 29 november al. 

2. Van de zijde van de linkse drie was 
de aanwijzing van een formateur uit de 
kring van de PvdA bepleit. Ook dat 
wisten we ver voor eind januari. 

3. De PvdA heeft bij de laatste ver
kiezingen belangrijke zetelwinst ge
boekt. De PvdA was niet de enige par
tij, die zetelwinst boekte en boekte ook 
niet de grootste winst. 

De slotsom van de heer Ruppert komt 
helemaal in een merkwaardig licht te 
staan, aangezien door hem in zijn eind
rapport ook werd vastgesteld, dat noch 
een parlementair-, noch een extra-parle
mentair kabinet van de linkse drie en de 
confessionele drie gezamenlijk er in zou 
zitten. 

Mijn fractie is wel tot de conclusie 
moeten komen, dat de heer Ruppert 
zich niet objectief heeft opgesteld, maar 
heel duidelijk zijn eigen politieke voor
keU!' heeft laten spreken. 

Macabere schoonheid 
Als compagnon van de heer Ruppert 

is de heer Burger opgetreden. Door hem 
is alles op alle mogelijke manieren ge
daan om Den Uyl aan de macht te 
brengen. 
e Hij heeft de confessionelen dreig
brieven geschreven. 
e Hij heeft achter de rug van de lei
ders van de confessionele partijen om 
geprobeerd mensen voor zijn kabinet te 
strikken. 
e Hij heeft één van de confessionele 
partijen een "notoir blok aan het' been" 
genoemd. 

Mijn fractie heeft de formatiepoging 
van de heer Burger gevolgd met een 
mengeling van verbazing en ,.bewonde
ring". Zijn werkwijze was van een ma
cabere schoonheid. 

Macaber, omdat de confessionelen zich 
als voetveeg lieten gebruiken, accepteer
den dat zij om de oren werden geslagen, 
op elke brief van Burger timide rea
geerden. Alleen de CHU - klein maar 
dapper heb ik haar genoemd - en een 
deel van de ARP zeiden onomwonden de 

handelwijze van de formateur niet te 
accepteren. De rest van de ARP en 
vooral de KVP lieten het bij het openla
ten van de mogelijkheid een kabinet
Den Uyl op belangrijke beleidspunten 
de voet dwars te zetten. 

Minder aan hen, dan aan - dat wil 
mijn fractie graag aan het adres van de 
formateur zeggen - het juiste gevoel 
van de heer Burger voor de inhoud van 
de opdracht, die hij van de Koningin 
gekregen had, heeft het gelegen, dat de 
heer Burger zijn opdracht neerlegde. 

Na de mislukking van de heer Burger 
als formateur, werd geen nieuwe koers 
ingezet. Het doel bleef hetzelfde: de 
vorming van een kabinet-Den Uyl. De 
heren Van Agt en Albeda traden als 
helpers in de tweede ronde op. In het 
werkdocument, dat zij opstelden werden 
geen knopen doorgehakt. De verschil
punten tussen de socialisten en de con
fessionelen werden er niet in uit de doe
ken gedaan, maar weggemoffeld. "Een 
knullig stuk," om met de huidige minis
ter van Binnenlandse Zaken te spre
ken. 

De opzet ervan was duidelijk. Zowel 
de rode drie, als de confessionelen 
mochten geen gezichtsverlies lijden. Het 
wérkdocument moest alle partijen een 
alibi leveren. Maar het omgekeerde 
werd bereikt: de· aanvaarding van het 
werkdocument is· een schuldbekentenis 
van alle betrokkenen. De KVP en ARP 
ZIJn op belangrijke punten voor de 
PvdA door de knieën gegaan. En de 
lirikse drie slikten: .__: in tegenstelling tot. 
hun beloften aan de kiezers - dat het 
confessionele progràm als ,.gelijkwaar
dig" zou worden beschouwd. 

De heren Ruppert en Burger traden 
daarna gezamenlijk op als formateur. 
Wijselijk liet de heer Burger het dit 
keer aan de heer Ruppert over om het 
vonnis over de confessionelen te voltrek
ken. De Anti-1·evolutionair Ruppert 
dwong de ARP en KVP genoegen te 
nemen met het zijn van randversie
ring. 

Schuldigen 
Maar noch hij, noch de heer Burger. 

noch de heren Van Agt en Albeda, zijn 
de hoofdschuldigen van het achter ons 
liggende - voor het aanzien van de 
politiek zo vernederende - schouwspel 
van deze kabinetsformatie. Werkelijke 
schuldigen zijn enerzijds de huidige mi
nister-president en zijn twee meelopers 
Van Mierlo en De Gaay Fortman, an
derzijds het duo Aantjes-Andriessen. De 
heer Den Uyl zei vóór de verkiezingen, 
dat hij na de ve1·kiezingen niet zou on
derhandelen met partijen, waarmee 
geen stembusakkoord gesloten was. 
Vlak na de verkiezingen schreef hij in 
zijn advies aan de Koningin: "De pro
gressieve drie hebben zich gebonden 
geen regeringscombinatie aan te gaan, 
die niet vooraf aan het oordeel van de 
kiezers is onderworpen." We zien wat er 
daarna gebeurd is. Dat wat door de 
linkse drie aan de kiezers was beloofd 
werd overboord gezet. Het onaantastba
re "keerpunt-1972", het program van de 
rode drie werd: "gefaseerd, geactuali
seerd en geprioriseerd". Ingewikkelde 
woorden, die niet anders betekenen, dan 
dat er is "gesjoemeld, gescharreld en 
geschipperd". 

Vóór de verkiezingen beloofden de ro
de drie per advertentie een ogenblikke
lijke stop van de huurliberalisatie, geen 
schoolgelden voor kleuters en leerplich
tigen, afschaffing van de f 1000 college
geld en onmiddellijke verlaging van de 
defensiebegroting met 300 miljoen gul
den. Een schoolvoorbeeld - dat blijkt 
nu - van misleidende reclame. Ik heb 
voor de handelwijze van de PvdA, PPR 
en D'66 maar één eenvoudige maar kla
re conclusie: er is door de linkse drie 
kiezers~edrog gepleegd. 

Maat het zijn niet alleen de rode drie, 
die het aanzien van de politiek ernstig 
geschaad hebben. Schuldig zijn ook de 
KVPen ARP. 
e Zij hebben het respect voor hun 
eigen kiezers te grabbel gegooid; 
e zij hebben genoegen genomen met 
het zijn van randversiering; 
• zij hebben hun beste mensen laten 
vallen. 

Zouden de AR-kiezers hebben kunnen 
vermoeden, dat een stem op Biesheuvel 
zou leiden tot het brengen van Den Uyl 
in het Catshuis? Zouden zij, die hun 
stem op Anctriessen hebben uitgebracht, 
dat hebben gedaan, in de hoop, dat be
kwame mensen, als de heren Ne!issen 
en Schmelzer uit de politiek zouden vet·
dwijnen? 

Aantjes en Anctriessen hebben zich 
voor de PvdA in het stof gebogen. Zij 
hebben een zetelbedeling aanvaard, 10 
voor rood en 6 voor zwart, die niets te 
maken heeft met gelijkwaardigheid. Zij 
aanvaardden het rode program, Keer
punt '72, als grondslag van het te voe
ren beleid. In dat program van de linkse 
drie wordt het kabinet-Biesheuvel be
houdend genoemd, wordt dat kabinet 
verweten, dat het in gebreke is gebleven 
en wordt de achter ons liggende kabi
netscrisis een ineenstorting van een 
slecht beleid genoemd. Dat program, 
waar dit in staat, gaat nu door ARP- en 
KVP-bewindslieden worden uitge
voerd. 

Aantjes en Anctriessen zijn slippedra
gers van Den Uyl, die voor de verkie
zingen door de heer Anctriessen nog als 
"onbekwaam" werd betiteld. De fractie
leider van de KVP achtte een premier
schap van Den Uyl volstrekt uitgesloten 
(Overijssels Appel). Nog maar kortgele
den sputterde ook de heer Aantjes nog 
wat na over het premierschap van Den 

'Uijl. Straks zult u beide heren hun 
steun aan de huidige minister-president 
horen betuigen. 

Welkomstwoorden 
Ik kom daarmee tot het tweede deel 

van mijn betoog. 
Toen ik mij voorbereidde op mijn 

speech heb ik nog eens nagelezen, wat 
mijn grote voorganger, prof. Oud, op 24 
oktober 1956 bij het optreden van het 
laatste kabinet-Drees heeft gezegd. Ik 
heb dat gedaan, omdat er veel parallel
len zijn tussen de formatie van 1956 en 
de formatie, die wij nu achter de rug 
hebben. Beide formatieperioden duurden 
lang. Zowel in 1956 als in 1973 was de 
heer Burger er in een beslissend sta
dium nauw bij betrokken. 

In 1956 was de grote strijd bij de 
verkiezingen gegaan tussen de heren 
Drees en Romme. Niemand - zo zei 
Oud in 1956 - had kunnen verwachten, 
dat het na die felle strijd een kabinet 
van Drees èn Romme zou worden. 

Bij de laatste verkiezingen bevochten, 
nog harder dan in 1956, confessionelen 
en socialisten elkaar. De uitkomst is 
ook nu een roodjrooms-kabinet. Juü;t 
vanwege die parallellen tussen 1956 en 
1973 wil ik, net als de fractievoorzitter 
van mijn partij in 1956, aan ieder van 
de optredende ministers een passend 
welkomstwoord wijden. 

Ik begin met de senior in dit kabinet: 
de heer De Gaay Fortman. Hij is een 
man, die in de Eerste Kamer, waarvan 
hij jaren deel heeft uitgemaakt. groot 
aanzien genoot. Bij het optreden van 
het kabinet-Biesheuvel heb ik aan het 
adres van minister Van Agt gezegd, dat 
ik hoopte, dat hij het beleid van zijn 
liberale voorganger zou voortzetten. 
Aan het adres van de heer De Gaay 
Fortman zeg ik thans hetzelfde. Dat 
geldt met name voor de problematiek 
van grond- en kieswet. Mijn fractie 
staat onverkort op het beginsel van de 
evenredige vertegenwoordiging. Tussen 
ons en de confessionelen was in 1971 in 
het regeer-akkoord-Steenkamp overeen
gekomen, dat "bij de herziening van het 
kiesrecht het beginsel van de evenredige 
vertegenwoordiging zou worden gehand
haafd." 

KVP, ARP, CHU, VVD en DS'70 wa
ren overeengekomen, dat "het nieuwe 
kabinet geen medewerking zou verlenen 
aan de invoering van het districtenstel
sel." 

Heel interessant vindt mijn fractie 
hét, dat in de regeringsverklaring niet 
concreet wordt gesproken over de even
tuele invoering van een districtenstelsel. 
Wel komt - zij het omfloerst - de 
gekozen formateur ter sprake. Nadere 
opheldering achten wij hier gewenst. 

Over minister Boersma zeg ik van
daag niets. Wij hebben nauwelijks 
woorden voor datgene, wat hij tijdens 
de formatie heeft gedaan. De woorden, 
die wij thans aan de heer Boersma had
den willen wijden, willen - nu hij hier 
niet in ons midden is - niet uitspreken. · 
Hij houdt ze van ons tegoed. 

KVP-ministers 
Ik kom dan nu tot de ministers van 

de KVP. 
Voor het werk, dat minister Va.n Agt 

- de huidige vice-minister-president -
in het kabinet-Biesheuvel heeft verricht 
heeft mijn. fractie waardering. Wij wis
ten en weten, dat hij aan samenwerking 
van zijn partij . met de PvdA de voor• · 
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uDen Uyl zou geen premier moeten zijn" 

keur g-eeft boven samenwerking met de 
VVD. Deze minister is - anders dan de 
heer Boersma - echter ook een man, 
die de moed heeft getoond ons eedijk te 
behandelen. Wij hopen dat het vertrou
wen, dat wij in deze minister stellen, nu 
niet zal worden beschaamd. 

Uit de regeringsverklaring heeft mijn 
fractie begrepen, dat waar het gaat om 
competentiegeschillen in de minister
raad de heer Van Agt als waakhond 
voor de heer Den Uyl zal optreden. 

Het voordeel van de twijfel geven wij 
de heer Lubbers. Hij staat bekend als 
een bekwaam ondernemer en is afkom
stig uit de kring van de metaal-werkge
vers, bij wie - zoals bekend ·- het 
program "Keerpunt '72" brede atmhang 
geniet. 

In de politiek is deze minister f.'en on
bekende. Dat hoeft over zijn welslagen 
niets te zeggen. Zijn voorganger·, onze 
partijgenoot, Langman, heeft dat bewe
zen. 

Toets vom· ons oordeel over zijn per
soon zal zijn de uitvoering van de nota's 
Noorden des Lands en Limburg. Met het 
opstellen van deze nota's heeft het kabi
net-Biesheuvel een belangrijke aanzet 
gegeven voor de verbetering van de 
welvaart in deze gebieden. Mijn fractie 
eist -- en dat is een minimumvoorwaar
de -· dat de beloften, die door het vori
ge kabinet aan het Noorden en Limburg 
zijn gedaan in daden worden omgezet. 
Als door het kabinet daamaast verdere 
verbeteringen voor de positie van de 
zwakkere regio's in ons land zullen wor
den voorgesteld - en ik proef uit de 
regeringsverklaring dat dat erin zit -
zullen wij daar graag onze steun aan 
geven. 

Opheldering vragen WIJ over· het 
standpunt van het kabinet t.a.v. de se
lectieve investel'ingsheffing. In dt' rege
ringsverklaring staat, dat het kabinet 
achter de uitgangspunten van het be
treffende wetsontwerp staat. Betekent 
dit, dat wijzigingen niet uitgesloten 
zijn? De VVD heeft zich tegenover het 
wetsontwer·p, dat hieromtrent door het 
vorig kabinet is ingediend zeer kdtisch 
opgesteld. Als wij goed geïnformeerd 
zijn dan heeft, net als wij, ook de huidi
ge minister van Economische Zakt>n zijn 
bedenkingen. Kunnen wij daar wat 
meer over vernemen? 

Over het optreden van de heer !\rou
wer op Landbouw zouden wij verheugd 
kunnen zijn. Hij behoort niet tot de lin
kervleugel van de KVP. Tijdens de for
matie-Burger is hij - zo hoorde ik -
zelfs een van de niet-gedogers van het 
kabinet-Den Uyl geweest. 

Nu ik enkele woorden heb gewijd aan 
drie van het viertal bewindslieden van 
de KVP, neem ik aan, dat de heer· Wes
terterp thans klaarwakker achter de re
geringstafel zit. 

Hij heeft andere momenten gekend! 
Slaperigheid in de nacht van Schmf.'lzer, 
draaierij tijdens de formatiepoging van 
Burger. Onbegrijpelijk is het, dat hij 
door de PvdA is geaccepteerd. Of -
laat ik mild zijn ·-- gezien de hele gang 
van zaken gedurende deze fonnatie, 
toch niet zo onbegrijpelijk. Socialh;ten 
en KVP en ARP hebben ook hier een 
fraaie ,.deal" gesloten. De heer Wester
terp werd door de PvdA aanvaard, mits 
de heer Grtûjters door de KVP zou wor
den geaccepteerd. 

Gruyters 

Ik ben daarmee gekomen bij de man, 
van wie de ook genoemde KVP-minis
terkandidaat, de heer Van Zeil heeft ge
zegd, dat hij voor hem onaanvaardbaar 
was op grond van de uitspraken jegens 
de katholieken. Van Zeil zei: "Gr·uijters 
is zo grof en beledigend geweest, dat hij 
bepaald niet te accepteren is." Wij zien 
wat er gebeurd is: Gruijters werd mi
nister en Ván Zeil bleef Kamerlid. 

De heer Anctriessen noemde het een 
blunder, dat de heer Gruijters minister 
is geworden. Hij eiste excuses van de 
heer Gruijters, voor diens beledigingen 
aan het adres van de confessionelen; die 
excuses zijn er niet gekomen. 

En wat gebeurt er? Dwingt de heer 
Anctriessen de heer Gruijters tot aftre
den ? Laten de kiezers van de KVP zich 
geen illusies maken. De heer Anctriessen 
zal straks misschien nog wat sputteren, 
maar hij laat zichzelf en zijn kiezers 
rustig beledigen. 

Over de beide PPR bewindslieden Tri() 
en v- Doorn zeg ik vandaag niets. 
Hun fractievoorzitter, de heer De Gaay 
Fortman, beeft al gezegd het niet uitge
lloten te achten, dat zij In problemen 

zouden raken. Wie zijn wij, dat wij daar 
nu reeds in zouden treden? 

PvdA-ministers 
Ten slotte de bewindslieden van de 

Partij van de Arbeid. Ik begin dan met 
de heer Pronk, toekomstig aanvoerder 
van de Partij van de Arbeid. Nauwe
lijks zit de heer Den Uyl in het Cats
huis of er wordt al over zijn opvolging 
als politiek leider van de PvdA gespro
ken. Leuk is dat! 

De minister heeft al uitbundig ver
klaard, het program Keerpunt-I972 te 
zullen gaan uitvoeren. Fijn voor de con
fessionele fracties! 

In de regeringsverklaring wordt be
toogd, dat het kabinet zich met name 
zal richten op steun aan bevrijdingsbe
wegingen in Zuidelijk Afrika. Wij vin
den dat een voorbeeld van s·electieve 
verontwaardiging. De heer Pronk gaat 
voorts zijn sporen proberen te verdienen 
door in een hard gevecht met de minis
ter van financiën voldoende geld te krij
gen, om datgene wat hij als Kamerlid 
heeft bepleit waar te maken. Het zal 
een hard gevecht worden, waarbij wij 
ons, als de minister van financiën dat 
gevecht aangaat -- maar ik ben na het 
aanhoren van de r·egeringsverklaring 
bang, dat dit niet gaat gebeuren _..:. aan 
de kant van de minister van financiën 
zullen opstellen. 

Die minister, de heer Uulsenberg, is in 
tegenstelling tot bijna al zijn voorgan
gers in de politiek een volslagen nieu
weling. Nu is politieke ervaring niet al
leen zaligmakend voor het welslagen als 
bewaker van de schatkist. Maar mijn 
fractie staat toch wel aarzelend ten op
zichte van een bewindsman, die een zo 
onbeschreven blad is. 

Zeer· verheugd is mijn fractie over de 
aankondiging van de minister-president, 
dat bij de uitvoering van de rijksbegro
ting de regels van het stringente begro
tingsbeleid strak zullen worden toege
ast. Bij de uitvoering van dat beleid zal 
de minister van financiën op de onver
korte steun van mijn fractie kunnen re
kenen. Door twee parlementair ervaren 
staatssecretarjssen wordt de minister 
bijgestaan. Door de heer Van der Stee 

-- een uiterst links figuur·! - die, zo 
heeft zijn collega-staatssecretaris al la
ten weten. nu een kans krijgt het rode 
program Keerpunt-'72 uit te voeren. En 
door de heer De Goede, die nu de dikke 
kans loopt het eerste werkelijke begro
tingsgat te gaan ontdekken. Hij mag 
over het maken ervan zelf meebeslis
sen. 

Is het waar· - - daarover zijn enkele 
berichten verschenen --· dat de minister 
zich vooml zal toeleggen op het mone
taire be!eid en het opstellen, maar voor
al ook nauwgezet uitvoeren van de 
rijksbegroting aan zijn staatssecretaris
sen overlaat? Mijn fractie zou daar 
grote bezwaren tegen hebben. 

Net als de minister van financiën is 
ook de nieuwe bewindsman van onder
wijs een politieke onbekende. Hij staat 
bekend als zeer bekwaam. Hem wordt 
de verantwoordelijkheid voor het 
grootste begrotingshoofdstuk gegeven, 
een zware taak, die door zijn voorgan
ger voortreffelijk is vervuld. Het inte
ressantste van de benoeming van minis
ter Van Kemenade is, dat nu voor het 
eerst sinds vele jaren de confessionele 
partijen hun directe invloed op het mi
nisterie van onderwijs en wetenschap
pen kwijt zijn. Mijn fractie beperkt zich 
tot een neutraal welkom voor minister 
Van Kemenade. 

Een vraag aan de miniater·-president: 
Wie wordt de eerstverantwoordelijke 
bewindsman voor· de verbreking van de 
kiezersbelofte van de rode drie, de 
1000-gulden collegegeld ongedaan te 
maken? Wordt dat minister Van Keme
nade, of staatssecretaris Klein? Het 
Landelijk Overleg Grondraden, dat al 
heeft gezegd zich .,belazerd" te ·voelen 
door het gedrag van de linkse drie, zal 
ongetwijfeld voor een hartelijk welkom 
zorgdragen. 

De ministers Van der Stoel en Vrede
ling zijn goede bekenden in deze Kamer. 
In hun opvattingen over de buitenlandse 
politiek staan zij ver af van de linker
vleugel in hun partij. Er zijn echter ook 
duidelijke verschillen tussen de beide 
bewindslieden. Over de oprichting van 
een eventuele Europese kernmacht heb
ben zij in het verleden uiteenlopende vi
sies laten horen. Dat vraagstuk is er 
een van buitengewoon belang. Het kabi
netsstandpunt ter zake is volstrekt dui
delijk. De minister-president wijst in 
zijn verklaring de vorming van een 

Europese kernmacht af. Wij zijn daar 
verheugd over. 

Verduidelijking zou ik gaarne ontvan
gen met betrekking tot de vraag hoe dit 
kabinet zich gaat opstellen ten aanzien 
van de positie van Griekenland en Por
tugal binnen de NAVO. Minister Van 
der Stoel heeft doen weten, dat hij deze 
zaak binnen de NAVO snel aan de orde 
zal stellen. Minister Vredeling heeft ge
zegd, dat op grond van machtspolitieke 
overwegingen verwijdering van Grie
kenland en Portugal uit de NAVO niet 

. mogelijk is. Een en ander lijkt mij niet 
geheel met elkaar in overeenstemming. 
De regeringsverklaring spreekt hierin 
geen klare taal. 

Er is nog een verschil tussen de heren 
Van der Stoel en Vredeling. De heer 
Van der Stoel is expert op het terrein, 
waarop hij als minister werkzaam zal 
zijn. De heer Vredeling is dat niet. Met 
de heer Vredeling is, net als in het ver
leden wel eens is gebeurd, een landbouw
ingenieur op defensie terecht geko
men. Over de persoon van de huidige • 
bewindsman wil ik de staf niet breken. 
Hij staat net als de minister van buiten
landse zaken en de minister-president 
bekend als een man, die persoonlijk 
geen afbraak van onze qefensie wenst 
en die van oordeel is, dat Nederland 
binnen de NAVO moet blijven. Of zij 
gedrieën in die houding zullen volhar
den, of zij er ook voor zorg zullen dra
gen, dat Nederland een loyale NAVO
partner blijft, dan wel mede verant
woordelijkheid willen aanvaarden voor 
de verdediging van voor ons land le
vensgevaarlijke plannen van de linker
vleugel van de PvdA, zal nog moeten 
blijken. 

Voordat ik kom aan de minister-presi
dent, een enkel woord aan het adres van 
mevrouw Vorrlnl•. 

Politiek is een hard bedrijf. Of minis
ter Vorrink, die op een haar volstrekt 
onbekend vakgebied werkzaam zal zijn, 
dat bij de aanvaarding van haar benoe
ming- heeft beseft, hoop ik. Als ik haar 
zo zie zitten, brengt zij mij tot hetzelfde 
commentaar, dat prof. Oud in 1956 
wijdde aan mejuffrouw Klompé: ,.Een 
fleurige bloem in een triest geheel"; 
Een rode roos met doornen, gezien de 
vooral voor de confessionele partijen zo 
prikkende uitlatingen van deze bev,·inds
vrouwe. 

Zeer betreurt mijn fractie het, dat de 
adviesaanvrage betreffende de invoering 
van het eigen risico in de ziekenfonds
verzekering is teruggenomen. Benieuwd 
is mijn fractie naar het standpunt van 
KVP en ARP ten opzichte van het voor
nemen van het kabinet te komen tot een 
volksverzekering tegen ziektekosten. 

Minister-president 
Ten slotte de ministt>r-president. 
Geen twijfel wil ik erover laten be

staan, dat hij een man van grote be
kwaamheden is. De heer Den Uyl weet, 
dat ik hem persoonlijk zeer respecteer. 
Hij is een goed democraat en een man 
met een enorme werkkracht. Ons stand
punt in de verkiezingsstrijd en dus ons 
standpunt nu -- mijn partij zegt nà de 
verkiezingen exact hetzelfde als ervoor 
- is dat hij geen minister-president zou 
moeten zijn. Dat is geen aanval op zijn 
persoon, maar op het beleid, dat hij 
voorstaat en op de wijze, waarop hij 
zijn beleid wil voeren. Anders dan de 
laatste socialistische minister-president, 
die ons land heeft gekend, dr. Drees, 
heeft de heer Den Uyl tot nu toe niet 
getoond, een eigen onafhankelijke koers 
te durven varen. Hij is de gevangene 
van de linkervleugel Van zijn partij. En 
die beklemming zal door het aantal 
nieuwelingen, dat thans tot de fractie 
van-de PvdA is toegetreden, nog toene
men. 

In oktober vorig jaar verzette de heer 
Den Uyl zich tegen de uitspraak van 
zijn partij, dat na de verkiezingen niet 
mocht worden onderhandeld met die 
partijen, met wie vóór de verkiezingen 
geen akkoord was gesloten. Die uit
spraak werd toen echter toch gedaan. 
En wat gebeurde er na de ver'kiezin
gen? De heer Den Uyl had twee dingen 
kunnen doen: 
e of zich houden aan de uitspraak van 
zijn partij en niet met de confessionelen 
om de tafel gaan ûtten; 
e of dat wel doen, maar dat dan ooli 
eerlijk en open zeggen. 

Hij deed noch het ét'n. noch het ancteL 
Hij onderhandelde wèl, maar bleef zeg
gen, dat hij het niet deed. Hij kwam 
niet rond uit voor wat hij aan het doen 
was, omdat hij niet de moed had. dat te 
doen. Pas in de regcr-ingsverkladng 

heeft de heer Den Uyl in verpakte zin
nen toegegeven, dat er wel onderhan
deld is. 

Moed, durf om te zeggen, waar het op 
staat, waar nodig tegen de eigen achter
ban in te gaan- de minister-president 
herkent wellicht enige eigenschappen 
van Bondskanselier Brandt - zijn voor 
een regeringsleider onmisbaar. Ons gi'O
te bezwaar tegen minister-president 
richt zich vooral tegen zijn program, 
tegen de inhoud van het beleid, dat hij 
wenst te gaan voeren. 

En ik ben daarmee gekomen tot het 
derde deel van mijn betoog, dat ik wil 
wijden aan een bespreking van enkele 
van de plannen waarmee dit kabinet 
zegt te zullen komen. 

Plannen van kabinet 
Ik wil dan graag beginnen met te 

zeggen, dat een aantal door de regering· 
aangekondigde maatregelen en plannen 
mijn fractie aanspreekt. 

Dat geldt voor concrete zaken, zoals 
de instelling van het instituut van om
budsman, de bevordering van de open
baarheid van het bestuur en de open 
opstelling ten opzichte van buiten-parle
mentaire groepen. Dat laatste mag een 
slagvaardig beleid echter niet in de weg 
staan. 

Minister Westerterp heeft bij zijn be
zoek aan Zeeland geen tijd willen beste
den aan het voeren van een gesprek met 
de actiegroep "Oostersehelde open". 

Minister Vorrink heeft gezegd, niet el
ke actiegroep te kunnen ontvangen. 

Als het kabinet-Biesheuvel nog aan 
het bewind was geweest, zouden dit 
soort uitlatingen door de linkerzijde met 
afkeurend hoongelach zijn ontvangen. 

Ook enkele van de hoofdlijnen van het 
regeringsbeleid, zoals uitgestippeld in de 
regeringsverklaring, spreken mijn frac
tie aan. 

Dat geldt voor de milieuproblematiek 
en ik hoop dat ook de internationale 
aspecten van dit vraagstuk grote aan
dacht zullen verkrijgen. Dat betreft ze
ker ook het onderwijsbeleid en de bouw
politiek. Een concrete vraag: Wordt de 
opvoering van het nieuwbouwprogram
ma - ons beleid, dat door de PvdA in 
oppositie als onvoldoende werd betiteld 
·-- voortgezet? 

Op het huurbeleid kom ik str'flks te
rug. 

Het beleid van een kritische begelei
ding van dit kabmet, dat mijn fractie 
voorstaat, wil ik beginnen met het ma
ken van een aantal opmerkingen over 
de defensiebegroting. 

Defensie 
Vóór de verkiezingen zei de PvdA. dat 

de defensieuitgaven in 1973 met f 300 
miljoen zouden worden verlaagd. Die 
belofte werd op 19 februari tot f 140 
miljoen gefaseerd. Tot welk bedrag 
wordt er nu geacti.Jali8eerd ? 

Confessionelen en .liberalen in het ka
binet-Biesheuvel :ái~n verantwoordelijk 
voor de defensi'ebègroting voor 1973, 
zoals die op de derde dinsdag van sep
tember vorig ,jaAr is 'ingediend. Dat 
geldt ook voor dè."heren Van Agt. Boer

.sma en Westerterp, die nu akkoord 
gaan met verlaging van de uitgaven. 

Confessionelen en liberalen in de 
Tweede Kamer • hebben de begt·oting 
voor 1973 ongewijzigd aangenomen. 
Hebben de afbrekende socialistische 
amendementen afgewezen. De VVD doet 
ook nu geen stap terug. Ik neem aan, 
dat de confessionele Kamerleden met 
vemntwoordelijkheidsgevoel, dat ook 
niet zullen doen. 

De heer Aantjes heeft een dag of 14 
geleden voor de radio verklaard er niet 
over te denken, mee te werken aan het 
terugdraaien, van .. de beslissing, die de 
Tweede Kamer- over de defensie-begro
ting voor 1973 heeft genomen. Betekent 
dit, dat de AR-fractie in geen geval de 
bezuinigingen op defensie, die de rege
ring nog in 1973 wil doorvoeren zal 
steunen? I~ zou dat graag van de heer 
Aantjes vernemen en ~en zeer geïnte
resseerd in het commentaar daarop van 
de minister-president. 

Grondpolitiek 
Een tweede hoofdpunt van beleid, 

waarvan mijn fractie zich afvraagt, of 
KVP en ARP onder het juk van de 
PvdA zijn doorgegaan, is de grondpoli
tiek. 

De heer Brouwer - die zich, zo be
greep ik, in de speciale gunst van de 
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minister-president mag verheugen 
schijnt mede dankzij de steun van de 
katholieke boeren minister geworden te 
zijn. Als het hem .lukt de socialistische 
plannen m.b.t. de grondpolitiek buiten 
de deur te houden, is dat voor de KVP 
bij de komende verkiezingen een sterke 
troef om het verlies, dat zij nu al ver
schillende keren heeft geleden, af te 
remmen. Maar als minister Brouwer 
zich laat pressen de grondpolitiek van 
de PvdA uit te voeren, verkeert de kans 
op stemmenbehoud voor de KVP in haar 
tegendeel. Dan zouden de boeren die dit 
keer nog confessioneel hebben gestemd, 
zich weleens massaal van KVP en ARP 
kunnen afkeren! De woorden, die de mi
nister-president heeft gesproken over 
het hanteren van de gebruikswaarde als 
uitgangspunt bij onteigening brengen 
mijn fractie tot de conclusie dat de boe
ren en tuinders via één van hun vroege
re voormannen duidelijk zullen worden 
benadeeld. 

Huurpolitiek 
Net zo duister als het grondbeleid van 

deze regering is de huurpolitiek. 
De PvdA in Noordholland heeft daar

van kortgeleden gezegd, dat op dit ter
rein geen concessies aan de confessione
len mochten worden gedaan. Wat ge
beurt er nu ? De overeenkomst die hier 
bereikt is, heeft de charme van een 
slecht compromis bij uitstek. Het libera
lisatiebeleid wordt niet voortgezet, het 
wordt ook niet teruggedraaid. Nóch 
Keerpunt '72, nóch het confessionele 
program wordt uitgevoerd. Het gevecht 
tussen beide filosofieën wordt niet uit
gevochten. Het wordt uitgesteld. De 
hervatting geschiedt of in de Kamer, 
tussen coalitiepartners, of op het depar
tement tussen de minister en zijn 
staatssecretarissen. Misschien zal dat 
gevecht dan ook gaan over de aankondi
ging van staatssecretaris Schäfer - tot 
onze verbazing hebben wij daaromtrent 
niets van de minister-president verno
men - dat er een woonbelasting zal 
moeten komen, waardoor iedereen met 
een inkomen boven de 20.000 gulden, die 
minder dan 10 pct. daarvan aan zijn 
huis besteedt, zal worden getroffen. 
Hierover graag nadere opheldering! De
ze staatssecretaris heeft overigens door 
zijn opmerkingen, over het in elkaar 
slaan van huiseigenaren en over zijn 
partijgenoot, het Eerste Kamerlid Mees
ter, getoond - laat ik het beschaafd 
zeggen ...:.... niet over de juiste instelling 
voor het ambt van bewindsman te be
schikken. 

Niet alleen op het terrein van de de
fensie, de grondpolitiek, het huurbeleid 
-en zo zou ik nog wel even door kun
nen gaan - zijn er duidelijke verschil
len van opvatting tussen socialisten 
enerzijds en confessionelen en liberalen 
anderzijds. Die verschillen zijn er ook 
t.a.v. het hoogst belangrijke en laatste 
beleidsonderdeel, dat ik zou willen be
spreken. De sociaal-economische en fi
nanciële politiek. 

Financiële politiek 
De minister van financiën staat voor 

een uiterst moeilijke taak. Hij heeft 
slechts kort de tijd om de begroting 
voor 197 4 voor te bereiden en hij heeft 
te maken met een program van zijn 
partij, dat financieel niet haalbaar is. 
Zijn voorganger, de heer Nelissen- het 
PvdA-Kamerlid, de heer Dolman heeft 
dat enige tijd geleden sportief toegege
ven - heeft bereikt, dat ,.het financie
ringsbeleid van de overheid op beslissen
de wijze heeft bijgedragen tot het (al
thans voorshands) verdwijnen van de 
hardnekkige overbesteding, die de Ne
derlandse volkshuishouding gedurende 
een reeks van jaren heeft gekend" ( ci
taat uit het laatste jaarverslag van de 
Nederlandse Bank). Uit dat verslag 
blijkt, uit de harde cijfers, hoe gezond 
het financieel beleid van het kabinet
Biesheuvel is _geweest: voor het eerst 
sinds 1960 is er een financieringsover
schot en het liquiditeitsoverschot in 
1972, meer dan 2 miljard, is zelfs groter 
dan ooit in de meer dan twintig jaar 
daarvoor. Dat dit beleid gevoerd kon 
worden, kwam omdat de Kamermeer
derheid alle geldverslindende wensen 
van de linkse drie heeft weggestemd. 
Als deze minister net zo'n zuinig beleid 
voert als zijn voorganger, kan hij -
daarvan ben ik overtuigd - rekenen op 
de steun van de meerderheid van de 
volksvertegenwoordiging. Professor 
Pen, ik heb hem al eens eerder instem-

mend kunnen citeren, heeft kortgeleden 
geschreven, dat als minister :!:>uisenberg 
enigermate gezonde budgettaire verhou
dingen wil bewaren, hij de straffe lijn 
van zijn voorganger zal moeten volgen. 
Zo is het. Als de minister dat niet doet, 
en de verantwoordelijkheid neemt voor 
een scherpe stijging van de overheids
uitgaven en van de belastingdruk in de 
komende tijd, dan vindt hij - als de 
confessionelen standvastig zijn - een 
meerderheid van de Kamer op zijn weg. 
Ik meen dat te kunnen zeggen, omdat 
mij uit de gesprekken, die tijdens de 
informatieperiode van de heer Ruppert 
tussen confessionelen, DS'70 en VVD 
zijn gevoerd, is gebleken, dat bij alle 
vijf groeperingen de duidelijke wil om 
de stijging van de belastingdruk tot 
stoppen te brengen aanwezig was. Bij 
verder praten hadden we het zeker eens 
kunnen worden, zo vèr stonden we niet 
van elkaar af. Daaruit spreekt wel, dat 
socialisten en confessionelen t.a.v. het 
vraagstuk van de belastingdruk - en 
hetzelfde geldt voor de premiedruk -
niet zo dichtbij elkaar staan als de for
mateur Burger heeft gesuggereerd. 

Ons standpunt is duidelijk: 
e Wij achten een zo zuinig mogelijk 
beleid, herwaardering van de overheids
uitgaven, herbezieDing van overheidsta
ken en een beleid dat aan de uiterste 
efficiency voldoet, noodzakelijk. 
e Wij vinden dat het uiterste moet 
worden gedaan om een verhoging van 
de belastingdruk te voorkomen. 

Van het Nederlandse volk vindt 79 
pct. de belastingen in ons land te hoog. 
Van de VVD-aanhang vindt 81 pct. dat, 
van de PvdA-aanhang 82 pct. De kie
zers van de PvdA tonen meer begrip 
voor de gevaren van hoge belastingen, 
dan de Kamerfractie van die partij 
doet. 

Als niet alles gedaan wordt de stij
ging van de belasting- en premiedruk in 
te perken, wordt de inflatie verder aan
gewakkerd. 

Als het confessionele program, dat 
spreekt van een gelijke verdeling van de 
stijging van de belastingdruk tussen di
recte en indirecte belastingen wordt 
doorgevoerd, moet dat als gevolg heb
ben, dat de extra verzwaring van de 
belastingdruk in de indirecte sfeer zal 
plaats vinden. 

De regering zegt in de regeringsver
klaring, dat het kabinet wil afzien van 
voorstellen, die ertoe zullen strekken de 
omzet-belasting in 197 4 te verhogen. 
Een en ander moet ons wel tot de con
clusie brengen, dat op dit belangrijke 
punt KVP en ARP voor de rode drie 
door de knieën zijn gegaan. 

Inflatie 
Bestrijding van de inflatie behoort de 

hoogste voorrang te krijgen. Welke po
litiek met betrekking tot de inflatiebe
strijding denkt het kabinet te gaan voe
ren? Wordt binnenkort beraad hierover 
met het bedrijfsleven gestart? Door de 
minister-president is vandaag aange
kondigd, dat besloten is tot een ver
scherping en verstrakking van de prijs
voorschriften. 

Ook heeft hij gezegd, dat daarover 
heden een gesprek met de betrokken 
organisaties plaatsvindt. 

Onze vraag is: is dat gesprek met 
deze buiten-parlementaire groepen een 
reëel overleg of alleen maar het aanho
ren van een dictaat? Streeft de rege
ring voor het jaar 1974 naar een alles
omvattend sociaal-akkoord, waarvan 
de heer Boersma zo'n fervent voorstan
der is? De vakbeweging heeft andere 
geluiden laten horen. Graag de opvat
ting van het kabinet ter zake. 

Wordt de strijd tegen de inflatie niet, 
of niet krachtig geleverd - en mijn 
fractie is daar, gezien de belastingplan
nen van het kabinet, zeer bezorgd over 
- dan zal nog meer dan nu iedereen 
proberen zijn lasten op anderen af te 
wentelen. 

Van de gevolgen van verdere opvoe
ring van de belastingdruk zullen juist 
de zwakkeren de dupe ,zijn. Dat geldt 
voor de bejaarden, voor wie in de korte 
tijd dat het kabinet-Biesheuvel aan het 
bewind is geweest, met volledige steun 
van mijn partij, de AOW voor gehuw
den tot f 8370 verhoogd is. Dat geldt 
ook voor hen, die er de dupe van zullen 
worden, als ten gevolge van de inflatie 
en stijging van de lasten, bedrijven 
moeten sluiten. Dat geldt evenzo voor 
de groep, die niet kan afwentelen: de 
zelfstandigen. 

Mijn fractie is er bevreesd voor, dat 
deze groep - ik heb .haar eens ge-

noemd: "de ruggegraat van onze maat
schappij" - niet veel van dit kabinet te 
verwachten heeft. De minister-president 
heeft gezegd, dat "de uitvoering van de 
fiscale oudedagsvoorziening voor zelf
standigen zal worden voortgezet". Scho
ne woorden, maar zo zou ik hem willen 
vragen: "Welke daden staan daarach
ter?" De PvdA heeft indertijd in deze 
Kamer tegen de fiscale pensioenvoorzie
ning voor zelfstandigen gestemd. 

Wij wensen dat de bedragen, die toen 
zijn vastgelegd verhoogd zullen worden. 
Wij willen, dat dit najaar voorstellen 
hieromtrent zullen worden ingediend. 
Op die eis verwacht ik klinkklare taal 
van de regering. 

Niet alleen de zelfstandigen, ook de 
geschoolde arbeiders en de anderen, die 
tot de middengroepen behoren zullen be
merken, dat de PvdA thans in de rege
ring vertegenwoordigd is. · 

In he najaar van het vorig jaar heb
ben wij een speciale belastingtegemoet
koming voor de middengroepen voor de 
poorten van de hel moeten wegslepen. 
De confessionelen kunnen hier laten 
merken, wat zij waard zijn. Zullen zij, 
net als wij, op de bres staan voor een 
eerlijk aandeel in de welvaart voor de 
middengroepen ? De middengroepen, die 
in belangrijke mate zorgen voor het op 
peil blijven en het verder groeien van 
onze gezamenlijke welvaart? Of ·zullen_ 
KVP en ARP het laten afweten? 

Wellicht kunnen de heren Aantjes en 
Anctriessen hier vandaag al enige ophel
dering over geven. Die opheldering is 
nodig ook, want over het inkomensbe
leid van dit kabinet weten we uit het 
rapport BurgerjRuppert niet meer, dan 
het duistere vraagzinnetje: ,.waar het 
draaipunt leggen; men kan ook met 
verschillende draaipunten werken." Ik 
moet zeggen, dat daar wel een brede 
visie op het vraagstuk van de inko
mensverdeling uit spreekt! Ik vrees, dat 
dit soort knulligheden bepalend zijn 
voor deze coalitie, het monsterverbond 
in de ware zin des woords, die zich 
thans aan de volksvertegenwoordiging 
presenteert. 

Inkomensbeleid 
Ook over het inkomensbeleid, dat dit 

kabinet wil gaan voeren is in grote ma
te duidelijkheid nodig. 

In het najaar van 1969 heeft mijn 
voorganger Geertsema in de Kamer ge
zegd, dat de VVD een discussie over de 
inkomens- en vermogensverhoudingen in 
ons land niet zou schuwen. Dat doen wij 
ook vandaag niet en dat is geen loze 
kreet: Vorige week heeft mijn fractie 
een nota, die zij over de inkomenspoli
tiek heeft opgesteld, openbaar ge
maakt. 

De VVD is de eerste partij, die ter 
zake van het inkomensbeleid een con
creet en uitgewerkt rapport op tafel 
heeft gelegd. Onze conClusies zijn, dat 
monopolies moeten worden bestreden, 
onderwijsmogelijkheden vergroot en 
verbeterd, de inflatie sterker bestreden, 
de ontwikkeling van de collectieve uit
gaven zoveel mogelijk beperkt, bezit en 
vermogen zo breed mogelijk gespreid en 
de werkgelegenheid verder ontwikkeld 
moet worden. 

In bepaalde economische situaties, als 
algehele matiging nodig is, mag van de 
trekkers van hogere inkomens worden 
gevraagd zich sterker te matigen dan 
anderen. De sterkste schouders moeten 
de zwaarste lasten dragen. Maar dat is 
iets heel anders, dan wat de rode drie 
willen: nivellering om der wille van de 
nivellering: 

Het nivelleringsbeleid, zoals dat in de 
regeringsverklaring wordt aangekon
digd, wordt door ons afgewezen. Na
tuurlijk zijn wij er voorstander van, dat 
er een beleid wordt gevoerd, gericht op 
de verbetering van de positie van de 
laagstbetaalden. Uit de laatste CBS-cij
fers is - gelukkig - gebleken, dat de 
trekkers van de lagere inkomens er on
der kabinetten, waarin mijn partij ver
tegenwoordigd was, op vooruit zijn ge
gaan. 

Maar wij zijn van opvatting, dat het 
kabinetsbeleid niet alleen gericht moet 
zijn op de verbetering van de positie 
van de laagstbetaalden, maar dat ook 
de middengroepen een rechtvaardig 
aandeel in de welvaart moeten hebben. 
Wij wijzen maatregelen, die de midden
groepen verzwakken, van de hand. Wij 
weten dat heel veel confessionele kie
zers dat ook doen. En wat voor onze 
kiezers en voor de confessionele kiezers 
geldt, gaat ook op voor velen, die nu 
nog PvdA hebben gestemd. 
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Of het de regering mogelijk zal ZlJn, 
nu al concreet aan te geven met welke 
voorstellen betreffende de inkomens- en 
vermogensverdeling zij wil gaan komen, 
weet ik niet. Ais het kan, hoor ik dat 
graag. 

Maar als ik kijk naar "Keerpunt '72" 
en naar het eisenpakket van de vakbe
weging, dan weet .ik al heel wat. Onze 
conclusie is, dat wanneer die plannen 
worden uitgevoerd, de middengroepen: 
zelfstandigen en werknemers, de sluit
post van de rekening van dit kabinet 
zullen worden. 

Slotconclusie 
Ik kom daarmee tot mijn slotconclu

sie. 
Eerst enkele punten van staatsrechte

lijke aard. 
De achter ons liggende formatie heeft 

duidelijk aangetoond, dat de huidige 
procedure van kabinetsvorming grote 
bezwaren in zich bergt. Eén van die 
bezwaren is, dat degene, die in deze for
matie een belangrijke rol hebben ge
speeld - ik noem de heren Burger en 
Ruppert - hier voor het werk, dat zij 
hebben ve-richt niet ter verantwoording 
kunnen worden geroepen en zich tegen 
verwijten hier ook niet kunnen verdedi
gen. 

De vraag is bij mijn fractie opgeko
men, of niet tot institutionalisering van 
de gedachte, neergelegd in de motie
Kolfschoten, moet worden gekomen. Ik 
roep de vraag hier op; een nádere uit
voerige discussie in dèze Kamer over 
het probleem op een later tijdstip zou 
wellicht aanbeveling verdienen. 

Ik heb een tweede punt van staats
rechtelijke aard. 

Wat het voor soort kabinet is, dat 
thans voor ons zit weet niemand. De 
PvdA noemt het een parlementair kabi
net. De KVP noemt het een extra-parle
mentair kabinet. En de heer Van Mierlo 
heeft gezegd, dat "het kabinet extra
parlementair is, zij het met een sterk 
parlementaire component wat de linkse 
drie betreft." In de regeringsverklaring 
wordt het kabinet "eigensoortig" ge
noemd. 

"Eigenaardig" zou je kunnen zeg
gen. 

Eigenaardig, beter geformuleerd! 
De manier, waarop de regeringspar

tijen met dit staatsrechtelijk onder
scheid omklutsen, is toch wel te g4c 
Mijn fractie vraagt van de minister-pre
sident en van de fracties, die dit kabinet 
steunen een duidelijke uit,eenzetting om
trent het karakter van het kabinet-Den 
Uyl. 

En het laatste staatsrechtelijke as
pect, dat ik wil aanroeren is het volgen
de punt. 

Het is al vele jaren in ons land ge
bruik dat de formateur van een kabinet 
ook minister-president wordt. Een goed 
gebruik! In de staatsrechtelijke opvat
tingen van de PvdA en met name van 
D'66 zou dit toch wel het minimum zijn, 
waaraan de formatie van een kabinet 
zou moeten voldoen. 

Maar wat zien we? Den Uyl is van de 
eerste tot de laatste stap aan het handje 
van Ruppert en Burger het Catshuis 
binJ;lengebracht. Zelfs de constituerende 
vergadering mocht hij niet zelf voorzit
ten. Kan de minister-president uitleggen 
waarom? 

Maar daarmee houdt onze kritiek niet 
op. 

De totale ploeg van bewindslieden is 
groter dan ooit tevoren. Het is een bont 
gezelschap. Een groot aantal nieuwelin
gen zit op belangrijke posten. Eén van 
de ministers heeft twee van de coalitie
partners tweeduizendjaar onbetrouw
baarheid verweten. Twee ministers zegt 
de minister-president Uever kwijt dan 
rijk te zijn. Een horeca-eigenaar moet 
huizen gaan bouwen, een landbouwer 
moet kanonnen gaan kopen en een man, 
die last heeft van slaperigheid en geen 
koers kan houden is minister van Ver
keer. 

Een enkel woord over de verzameling 
staatssecretarissen: 

"Het Nederlandse volk heeft vervol
gens in opperste verbazing een handel 
in staatssecretarissen gadegeslagen, die 
beurtelings het beeld opriep van een Ro
meinse slavenmarkt en een Amerikaan
se goldrush. Met oogverblindende -snel
heid schoten de heren door Den Haag, 
klauterden op zeteltjes, waar zij weer 
afgejaagd werden door een humeurige 
minister, kortom: een levendig beeld. 
Acht, tien, dertien secretariaten, die 
voor een deel ontstonden omdat zij za-
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Actie "Marie word wijzer" 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

Adviescommissie VVD 
gemeenteraadsleden 

Bergen op Zoom - Hier is opgericht 
een adviescommissie VVD gemeente
raadsleden. De commisHie bestaat uit de 
volgende leden: mevrouw A. Vlug-Ruy
ter, voorzitter (raadslid), dr. M. G. C. 
H. Härtel, wethouder, mevrouw G. S. A. 
Hennes Boss, secretaresse, C. F. H. M. 
van Kemenade, E. Nijpels en G. AHsel
bergs. 
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keiijk nodig waren t>n voor een deel oJll

dat zij politiek nodig waren, om de 
macht te verdelen." 

Dat zijn niet mijn woorden, dat zijn 
de woorden van de heer Van Mierlo, 
gesproken op 4 augustus 1971 bij de 
bt>raadslaging over de regeringsverkla
ring van het kabinet-BiesheuveL Hij 
heeft opnieuw van zijn visionaire kwali
teiten doen blijken. Slechts één foutje 
heeft hij gemaakt: Dit keer zijn het er 
niet 8, 10, 13, maar 17 staatssecretariH
sen geworden. 

En niet alleen het aantal is groter dan 
in 1971. Zelfs de meest verstokte verde
digers van dit kabinet zullen moeten 
toegeven, dat de wijze waal'Op dit keer 
de staatssecretarissen bij elkaar ge
haald zijn -- of beter gezegd: bij elkaar 
gegrabbeld en gegraaid zijn - - alle pl'J'
ken te buiten gaat. 

Rt>spect voor de kiezers telde ni<'l. 

De actie ,,Marie worrl w\jzer" waar
aan verschillende organisaties deelne
men, heeft tot doel de achterstand in 
voortgezet onderwijs van meisjes t.o.v. 
jongens te verminderen. Ook de VVD 
heeft voor deze voortgezette opleiding 
o.a. in de Tweede Kamer geijverd. Toen 
ons Bestuur in 1971 werd verzocht deze 
actie wat strekking betreft en financieel 
te willen steunen, h._,bben wij deze steun 
toegezegd onder voorwaarde, dat Wij bij 
de verdere planning en uitwerking hier
van zouden worden betrokken. Ons be
stuurslid mevr. J. P. Hansen-v. d. Lin
den werd opgenomen in de werkgroep 
van deze actie. Hieronder doen wiJ haar 
verslag van de actie tot dusver vol
gen. 

De achterstand van de meisjes in het 
voortgezet onderwijs t.o.v. de jongens 
is aanleiding geweest tot het oprichten 
van de werl,groep .,Mar·ie word wijzer" 
IM.W.W.). Eind 1971 begon de werk
groep met de distributie van de 50.000 
affiches, met daarop .,Mal'ie", die aan
geraden wer·d wijzer te worden en zich 
terdege op de hoogte te stellen van de 
voortgezette opleidingsmogelijkheden. In 
februari 1972 werd in de werkgroep het 
iclee genoemd van een schoolrapport, een 
kwasi-rapport. dat meisjes van onge
veer 12 jaar moest stimuleren een ve·r·
dere opleiding tC' volgen. Dit zou dan 
een ·aansluitende activiteit zijn op de 
verspreiding van de affiches. Er werd 
een opdracht voor ontwerp opgesteld. 
In september werden werktekeningen en 
illustraties afgerond en kon dus het 
dr·ukken van eC'n oplaag van 200.000 
t>xemplaren begonnen worden. 

Dt> ministt•r van Onderwijs en Weten
schappPn mr·. C. van Veen werd in 
m:1art van het plan op de hoogte ge
bracht. De voorlopig!' tekst en de begro
ting \\·enlen hem toegt•zonden met een 
tweeledig verzoek: de financiële midde
len te verstrekken en het ,.rapport" &an 

. te bevelen, eventueel ook met zijn hp.:nd-
tekening onder een passende te~!lt .~pp 
dat "rapport". De minister kon aan. het 
eerste verzoek niet voldoen. Het tweede 
zegde hij toe. 45 organisaties en fondsen 
werden daarna aangeschreven, waarvan 
werd verwacht dat zij in staat waren 
een deel van he't financieel tekort voor 
hun rekening te nemen. En juist omdat 
de financiën beperkt waren besloot de 
werkgroep t.a.v. de verzending van de 
rapporten zo veel mogelijk zelf te doen. 
De grote gemeenten werden persoonlijk 
benaderd nwt het verzoek de rapporten 
over alle basisscholen te verspreiden; 
aan kiPinere gemeenten werd dit ver
zoek schriftelijk gedaan, nog eens on
dersteund in ons blad .. Staten en Raads
leden" door de aandacht die voor de 
actie werd gevraagd. 

Het had tot gevolg dat eind 1972 
140.000 .. rapporten voor later" werden 
afgeleverd aan ruim 8.000 basisscholen 
voor de meisjes van de zesde klas. Over 
het algemeen is bij het onderwijs deze 
activiteit nwt instemming begroet. Maar 
niet alleen daar: er kwamen bovendien 
aanvragPn n.a. nm het· ministerie van 
Sociale ZakPn, van Nederlandse scholen 

zelfrespect nog minder. De heer Van 
Dam werd als een hete aardappel van 
het ene departement naar het andere 
geschoven. Hij belde aan bij CRM; de 
toegang werd geweigerd. Daarna bij so
ciale zaken: ook daar werd niet openge
gaan. Economische zaken gaf ook geen 
gehoor. Op verkeer· en waterstaat zei de 
minister, dit keer wel bij de pinken, aan 
de deur wordt niet gekocht. Ten slotte 
mocht Van Dam bij volkshuisvesting 
naar binnen: een fraaie aanwinst voor 
de club, die zich daar al had ver
schanst. 

Maar bedankte Van Dam toen voor de 
eer? Welnee: hoe je in het zadel lwmt, 
doet er bij dit kabinet niet toe, als je er 
maar in komt. 

Het kabinet-Den Uyl is een regering 
van precies dezelfde politieke samenstel
ling als het kabinet-CalsjVondeling, 
maar is nu al veel krakkemikkiger. Dat 
geldt voor een aantal van de personen, 
die er deel van uit maken. Dat geldt 
ook voor de steun, die de Kamerfracties 
er aan zeggen te zullen geven. 

Of het slechte beleid, de zwakke plek
ken in de ploeg en de verdeeldheid bin
nen de regeringspartijen ertoe zullen 
leiden, dat dit kabinet maar kort aan 
het bewind zal zijn, is niet te voorspel
len. Alle reg·eringspartijen hebben door 
hun optreden de kiezers te vrezen. De 
angst voor et>n nederlaag zou wel eens 

in Duitsland, van enkele artsen, van het 
Belgische blad Mimo. Op de persconfe
rentie op 23 november 1972 in Nieuws
poort was de heer Nordlohnen namens 
minister Van Veen aanwezig, terwijl 
een brede vertegenwoordiging van de 
pers haar belangstelling toonde. A vro 
en NCRV namen een interview op, dat 
nog dezelfde avond werd uitgezonden. 

Gesteld mag worden dat de activitei
ten van de werkgroep "Marie wordt 
wijzer" tot nu toe verheugend zijn ge
weest. De werkgroep heeft veel los ge
maakt aan discussie en publikaties. De 
werkgroep heeft bij het ministerie van 
Onderwijs sympathie verworven, te 
meer daar haar grotE' kracht ligt in 
haar gevarieerde samenstelling. Maar 
hoe nu verder? In de werkgroep zitten 
een dozijn enthousiaste en welwillende 
mensen uit uiteenlopende organisaties. 
Het zal moeilijk zijn bij voortduring t>en 
ovennatige aanslag op hun energie te 
plegen. De meeste organisaties, die 
royaal financiet>l gestt>uncl lwbben. heb
ben aangekondigd, dat dit niet door kan 
gaan. Terwijl het tevens de vraag is of 
het Nederlandse Comité voor de Kinder
postzegels, waarvan wij de grootste 
steun hebbt>n gehad. in de toekomst be
reid is even grote bt>dmgen af te 
staan. 

In de komende maanden ga;Jt de 
wer·kgroep zich beraden over haar taak 
en haar mogelijkheden in de komende 
tijd. In ieder geval zal ze proberen de 
uitgave van het ,.rapport voor later" 
voor 3 jaar te waarborgen om daarmee 
de meisjes in de hoogste klassen van het 
basisonderwijs te bereiken. Want het 
achterblijven van meisjes t.a.v. studie
duur en ,.niveau" kan omgebogen wor
den door het denken over bel'<wpsopiE'i
dingen tijdig lP stimuiPren. 

Cursus 
Naar aanleiding van de gunstige re

sultaten van de Politieke Scholings Cur
sus 1972/73 die de Nederlandse Vereni
ging voor Vrouwenbelangen in samen
werking met de Nederlandse Bond van 
Plattelandsvrouwen organiseerde heb
ben verschillendt> vrouwenverenigingen, 
met name De Nedel'iandse Vereniging 
van Huisvrouwen, de Nedel'iandse 
Christen Vrouwen Bond, het Katholiek 
Vrouwengilde en de Stichting Katholie
ke Plattelandsvrouwen van Nederland, 
besloten deze scholingscursus in het sei
zoen 1973 I 7 4 gezamenlijk te organiseren 
met de beide reed;; bovengenoemde ver
enigingen. 

In olüober a.s. zullen 4 "lesst>n" bt>
treffende staatsinl'ichting gepubliceerd 

en op bijeenkomsten door de verenrgm
gen georganiseerd, besproken worden. 

In november, januari, februari en 
maart zullen er weer vragen samenge
steld worden door de verschillende poli
tieke groeperingen die door de politieke 
partijen zelf op de cursusavonden toege
licht kunnen worden. 

Het accent zal gelegd worden .op cl~ 
verkiezingen voor de Provinciale Staten 
en Gemeenteraden in 1974. 

Gelderland 
Op 26 april 1973 werd in Arnhem on

der voorzitterschap van mevrouw M. 
Nijhuis-Mensink een Provinciale Con
tactochtend gehouden voor de vrouwen 
in de VVD. Er waren 51 aanwezigen, 
met welke opkomst wij erg tevreden 
waren. Nadat mevr. Nijhuis enkele 
huishoudelijke mededelingen had ge
daan, gaf mevrouw drs. N. Smit-Kroes 
een uiteenzetting over "Het Liberaal 
Denken". Spreekster merkte op, dat wij 
er in de eerste plaats zorg voor moeten 
dragen, dat insinuaties van progressieve 
partijen ten opzichte van de VVD uit de 
wereld worden geholpen. Wij zijn wel 
degelijk sociaal bewogen en willen op 
dit gebied dan ook zeker samenwt>rken 
als de dingen degelijk opgezet worden. 
Opvallend is, dat er in korte tijd zich 
ruim 4000 nieuwe leden. bij de VVD heb
ben gemeld en de opgaven nog steeds 
binnenstromen. 

Mevr. Smit is niet voor nivellerir .. :; 
van inkomens, ofschoon 1/4 miljoen van 
de Nederlandse bevolking tot de laagste 
inkomens behoort. De VVD ziet voor 
deze mensen de noodzaak een oplossing 
te vinden, zodat hun koopkracht groter 
wordt. 

Ook het onderwijs moet ter hand ge
nomen worden, vooral het vormings
werk. Uit een onderzoek blijkt dat de 
meeste werkende jongeren absoluut 
geen behoefte hebben aan dit onderwijs. 
Daar de financi~n hiertoe niet toerei
kend zijn, is het materiaal tot nu toe 
nog niet aanwezig om deze dag nuttig 
te besteden. Spreekster is van mening 
dat aan jongelui,. die werkelijk behoefte 
aan betere schollng hebben zonodig sub
sidie moet worden verleend om naar een 
avondschool te gaan. Als de avondscho
len dan overvol mochten raken, dan die
nen deze scholen te worden uitgebreid. 
Ook heeft zij bezwaar tegen het indoc
trineren, dat nogal eens door progressie
ve leerkrachten wordt gedaan. 

Mevr. Smit had na afloop van haar 
inleiding nog vele vragen te b<"antwoor
clen. 

M. NIJHUIS-MENSTNK 

EEN HEERLIJKE KINDERVAKANT IE 
Met paardrijden en zwemmen. -···- Het gehele jaar geopend. 

FASTA HOEVE 
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het bindmiddel voor deze coalitie kun
nen zijn en de levensduur van dit kabi
net kunnen rekken. 

Wij treden dit kabinet zeer kritisch 
tegemoet, waar nodig zullen wij het be
strijden. 

Dat zullen wij eerlijk en zakdijk 
doen. 

Een motie à la de motie-Deckers zul
len wij niet indienen. Die motie werd 
indertijd ingediend, omdat bij de vor
ming van het kabinet, waartegen die 
motie zich richtte, geen rekening was 
gehouden met de samenstelling van de 
Tweede Kamer. In dit gt>val is dat wel 
zo. Het kabinet heeft van 5 fracties --
althans van meerderheden daarin - - het 
groene licht gekregen. 

Prof. Oud heeft het in 1956 zo ge
zegd: 

"Wij zullen alles volkomL•n op zijn za
kelijke merites bezien en wij zullen er 
voorts belangstellend getuige van zijn 
als de bondgenoten in de regt>ring el
kaar in de Kamer in de haren z!lllen 
vliegen. Behoefte om hun onderlinge 
twisten aan te wakkeren, hebben wij 
niet. Het is trouwens volstrekt niet no
dig, dat de VVD dient als een katalysa
tor om beide groepen tegen elkaar op te 
zetten. Dat gaat vanzelf wel, daar heeft 
men ons niet bij nodig, maar wij zullen, 
wat dat betreft, belangstellende toe
schouwers zijn." 

Maar net als onder leiding van prof. 
Oud, zal de VVD ook nu geen passief 
toeschouwer zijn. Wij zullen proberen 
de uitslag van de wedstrijd te beïnvloe
den. Overleeft het kabinet dit treffen 
deze week, er komt een tweede gevecht 
in oktober. En weet het kabinet ook die 
hindernis te nemen, in het komend voor
jaar staat een nog grotere barrière 
klaar. Bij de Staten- en Raadsverk!Czin
gen van volgend jaar zullen de kiezer·s 
de kans krijgen een oordeel over deze 
regering te geven. 
· De minister-president heeft die ver
kiezingen een graadmeter genoemd. Ik 
ben dat met hem eens. 

Het kabinet-Den Uyl kan door de 
wijze, waarop het is tot standgekomen 
en door het beleid, dat het wil gaan 
voeren een bijdrage leveren aan een 
verdere hergroepering op het politieke 
krachtenveld. 

Hoe lang het daar de tijd voor zal 
hebben is voor ons de vraag, voor ande
ren blijkbaar nu al een weet. 

De heer Van Mierlo, die geen vice-pre
mier mocht worden, al was ons allen 
dat beloofd, heeft gezegd: ,.Het is nit>t 
realistisch te verwachten, dat het kabi
net-Den Uijl de volle vier jaar zal zit
ten." 

Wij zullen, en daar rond ik nwc· :1f, 
alles doen, om er voor te zorgen, dnt hij 
gelijk krijgt." 
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Enfant terrible noodzakelijk 

Samenvatting van de rede, 
die de heer Lantain, waarne
mend voorzitter van de JOVD 
dit weekeinde tijdèns een 
congres van zijn organisatie 
hield. 

Tournee van "topsprekers" 
• 14 JUNI de heer Geertsema te Bre

da in de Graanbeurs, 20.00 uur, 

• 15 JUNI de heer Yonhoff in Sta<ls
kauaal, hotel Dopper, 20.00 uur. 

• 19 JUNI mevrouw Van Someren en 
de heer Vonhoff te Zwolle, Btüteu
societeit, 20.00 uur. 

Radio-uitzending van de 
VVD: dinsdag 19 juni, van 
18.19-18.29 uur, over de zen
der Hilversum 11 (298 m). 

Dit is tevens onze laatste radio-uit
zending vóór de vakantieperiode. Daar
na hebben onze radio-uitzendingen 
plaats op wo e n s d a g , en wel voor 
het eerst op 5 september, van 18.20-
18.30 uur, over de zender Hilversum I. 

Onze eerstkomende televisie-uitzen
ding zal zijn op woensdag 19 september, 
van 20.20-20.30 uur, Nederland I. 

nder de 
loep 

De waarnemend algemeen voorzitter 
van de JOVD, de heer R. V. w. M. 
Lantain, vindt zowel de plannen van het 
kabinet-Den Uyl tot bezuinigingen op 
defensie als die op het gebied van de 
herverdeling van de inkomens zeer on
bedachtzaam en zeer onwenselijk. Hij 
maakte dat duidelijk tijdens de rede die 
hij hield op het congres van de jonge
ren-organisatie dat dit weekeinde in Ap
pingedam is gehouden. "Het is steeds 
meer tot de goede gewoonte gaan beho
ren een krachtige defensie in dit tijd
perk van ontspanning als ridicuul af te 
schilderen. Ik moet u echter zeggen dat 
ik het ronduit belachelijk v-ind door ver
dergaande defensiebezuinigingen, een 
onstuitbare vermindering van de Ameri
kaanse militaire betrokkenheid bij 
Europa te bespoedigen, terwijl men nog 
niet in staat is gebleken een Europese 
defensiepolitiek te ontwerpen die het 
mogelijk moet maken een minimum 
aan evenwichtige verhoudingen in Cen
traal-Europa te blijven garanderen, ook 
na het Amerikaanse dis-engagement," 
aldus de JOVD-voorzitter. Over de plan
nen tot het verdeling van de inkomens 
merkte hij op: .,Liberalen mogen er op 
zichzelf niets tegen hebben dat inko
mensverhoudingen ook door iets anders 
worden bepaald dan door toevallige 
marktfactoren. Maar als ik de voorstel
len bezien die tot nu toe uit de linkse 
hoek worden gelanceerd, dan kan ik mij 
niet aan de indruk onttrekken dat de 
voorgestelde draaipunten wel zeer wille
keurig worden vastgesteld. Het kabinet
Den Uyl zelf is nog rijkelijk vaag geble
ven over de inkomenspolitiek die het 
zich voorstelt te voeren, maar als men 
hoort welke belastingmaatregelen haar 
voor ogen staan. dan vraag ik mij in 
gemoede af of niet· weer de middengroe
pen de dupe worden van een dergelijke 
politiek. Toen de heer Wiegel de ver
wachting uitsprak dat déze groepen de 
sluitpost zouden gaan vormen van de 
rekening, maal,te hij zich daarbij in 
mijn ogen allerminst schuldig aan de
magogie. Het is een alleszins gerecht
vaardigde vrees." Het liberalisme zal 
zich bij het verdedigen van een zo groot 
mogelijke vrijheid voor iedereen niet al
leen in de toekomst, maar ook nu moe
ten concentreren op de maatschappelij
ke minderheden, aldus de heer Lantain. 
.,In onze 'Fundamentele uitgangspunten 
voor een liberaal beleid' en in ons 'Poli
tiek kernprogramma' wordt mijns in
ziens dan ook terecht een lans gebroken 
voot· grotere persoonlijke vrijheid voor 
onder andere maatschappelijke non-con. 
fm·misten, maatschappelijk ontspoorden 
en groepen die tussen de wal en het 
schip terechtgekomen zijn in onze mo
deme maatschappij zoals werkende jon
geren, bejaarden en kleine zelfstandi
gen", zei hij. ,.Wil dit liberalisme zich 
ontwikkelen tot een voldoende levens
krachtig alternatief voor het socialisme. 
dan zal inspiratie door in haar midden 
verkerende enfants terribles nodig zijn. 

Ook het liberalisme in Nederland heeft 
ze vanwege hun inspirerende functie 
nodig... Ontkennen we de noodzaak 
daarvan, dan veroordelen we de groot
ste liberale partij in ons land te verwor
den tot een clubje dat zich kenmerkt 
door een steriel en snorkend conserva
tisme." De heer Lantain meende dat 
juist jonge liberalen het liberalisme in 
bovengenoemde zin kunnen inspireren 
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raad besloten, zelfs in het geheel geen 
motie in te dienen. De letterlijke tekst 
van hetgeen de heer Wiegel daarover 
heeft gezegd, hebben we op pagina 3 
afgedrukt. 

Het was duidelijk, dat de confessione
len juist de vaagheid van de regerings
verklaring hebben aangegrepen, om hun 
oordeel over cc,ncrete zaken aan te hou
den tot na de Troonrede en de indiening 
van de begroting. De ingediende moties 
zouden dus alle zijn verworpen, zoals 
ook prompt met die van dr. Drees en 
van de heer Jongeling is geschied. Nu is 
het bepaald niet zo, dat onze fractie 
alleen moties enfof amendementen zal 
indienen wanneer die naar alle waar
schijnlijkheid zullen worden aangeno
men. Het vragen van een uitspraak kan 
in vele gevallen nuttig zijn, ook wan
neer dat tenslotte toch negatief van de 
zijde der Kamer uitvalt. Maar hier spe
len overwegingen van opportuniteit en 
van taktiek een grote rol. Een verwor
pen motie kan soms namelijk - maar 

door de bijdragen van de in hun kring 
aanwezige .,moeilijke liberalen". Hij ci
teerde Oud die heeft gezegd: "De VVD 
is de regulateur, de JOVD de veer in 
het liberale uurwerk. Is de regulateur 
stuk, dan loopt het liberale horloge on
regelmatig. Maar is de veer gebroken, 
dan staat het uurwerk stil." 

Manifest 
Om aan die functie te kunnen voldoen, 

moet de JOVD de jonge liberalen in Ne
derland verenigen en hun stem doen ho
ren. Het is logisch dat JOVD zich daar
bij richt op de grootste liberale partij in 
ons land de VVD, zonder zich ook maar 
op enigerlei wijze organisatorisch of po
litiek te binden. Maar evenzeer is het de 
vaste overtuiging van ons hoofdbestuur 
dat de JOVD onafhankelijk moet blijven 
van welke partijbinding dan ook om 
haar functie te kunnen blijven vervul
len. 

Over het Liberaal Manifest merkte de 
JOVD-voorzitter op dat dit niet mag 
worden geannexeerd door de VVD. Een 
gesprek met gelijkgezinden, waarbij de 
VVD-standpunten al onwrikbaar vast
liggen, heeft z.i. geen zin. "Daarom 
heeft de JOVD meegewerkt aan pogin
gen van enkele vooraanstaande VVD-ers 
om een dergelijke ontwikkeling te voor
komen. Zij heeft daartoe via de afdeling 
Nijmegen en tot op zekere hoogte de 
afdeling Amsterdam op het congres in 
Assen haar standpunt laten horen en 
actief meegewerkt aan de totstandko
ming van een positievere procedure voor 
de follow-up van het Liberaal Manifest. 
Gelukkig is de annexatie van het Mani
fest nu van de baan," aldus de JOVD
voorzitter. 

Staten- en raadsleden 
De voorzitter van de vereniging van 

Staten- en Raadsleden van de VVD, me
vrouw H. J. Schlemper-Van Gijn, heeft 
14 mei de commissie Gemeenteprogram 
1974 geïnstalleerd. De commissie die 
onder leiding staat van mr. dr. J. Drij
ber, is onmiddellijk met haar werk
zaamheden begonnen. Zij hoopt in sep
tember het bestuur een herzien gemeen
teprogramma te kunnen aanbieden. 

Het bestuur van de vereniging verga
derde 21 mei in Amersfoort. Gezien het 
succes van de bijeenkomst van Eerste 
Kamer- en Statenleden in het provincie
huis te Den Bosch op 11 mei, is besloten 
dergelijke bijeenkomsten jaarlijks te or
ganiseren. In het voorjaar zal een dag, 
speciaal voor de kandidaat-raadsleden 
worden belegd. Tijdens deze dag zullen 
onder meer punten uit het gemeentepro
gramma worden besproken. 

Culturele commissie 
De culturele commissie van de VVD 

vergaderde 23 mei in Den Haag. Het 
belangrijkste punt op de agenda was 
een bespreking van de discussienota 
Kunstbeleid. De commissie hoopt in 
juli met haar advies over deze nota ge
reed te komen. 

niet altijd! -- het omgekeerde gevolg 
hebben van wat men met de indiening 
beoogde. 

• De stemmingen 
Van andere zijden dan de VVD zijn in 

de Kamer bij de discussies over de rege
ringsverklaring wel enige moties inge
diend en aangezien zij uitspraken inhiel
den waar de VVD het mee eens is, 
stemde onze fractie vóór. De enige mo
tie, waarover hoofdelijk werd gestemd, 
en die in de uitslag iets pikants oplever
de, was die van de heer Jongeling 
(GPV). Zij wilde de regering verzoeken, 
het door haar genomen besluit om 
schepen van de .:oninklijke Marine op 
een reis naar het Verre Oosten niet te 
laten bunkeren in de Zuidafrikaanse ha
ven Simonstown, "opnieuw in overwe
ging te nemen". Deze motie werd welis
waar verworpen (met 64 stemmen voor 
en 81 tegen), maar met de VVD, de 
CHU, DS'70, de SGP, de BP, het GPV 
en de RKPN stemden tevens voor deze 
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50.000 

Op woensdag SO mei kon worden 
vastgesteld dat het vijftigduizendste 
lid van de VVD zich had aangemeld. 
Het was de twintigjarige heer M. 
Groenendijk jr. te Rotterdam. 

Wij konden derhalve op de huwe
Hjksdag van de heer en mevrouw 
Wiegel-Frederiks namens de partij 
de heuglijke mededeling doen dat dit 
recordaantal leden was behaald. 
Sinds 1 Januari groeide de partij met 
SO%! 

De computertelling van 29 mei 
geeft het getal van 50.000 nog niet 
aan. Er was toen een nog steeds op
lopende achterstand van wel aange
melde maar nog niet geregistreerde 
leden van ruim 2.400. Hieronder nog
maals de computerstanden, waarbij 
het netto-ledenbestand is vermeld, 
dus na afboeking van de leden die 
in de betrokken periode zijn over
leden of hun lidmaatschap beëindig
den. 

(27 dec. 1972 
10 jan. 197a 
24 jan. 

6 febr. 
20 febr. .. 

7 mrt. 
20 mrt. .. 
4 atu. 

18 apr. 
3 mei 

17 mei 
29 mei 

38.a4l > 
38.647 
39.594 + 947 
41.066 + 1472 
41.649 + 628 
41.851 + 157 
43.029 + 1178 
43.517 + 488 
43.994 + 477 
45.205 + 1211* 
46.484 + 1279* 
47.638 + 1154* 

+ 89!H 

( + ongeveer 2400) 

In de met * gemerkte periode ont
stond een steeds groter wordende 
achterstand in de verwerking. Deze 
beliep ruim 2400. Wij hopen deze 
achterstand nu binnen korte tijd te 
kunnen wegwerken met behulp van 
een verdere uitbreiding van de ge
automatiseerde verwerking en re
gistratie. Op het algemeen secreta
riaat kan nu worden volstaan met 
het brengen van de gégevens op mu
tatiekaarten; de rest - het verzen
den van welkomstbrieven met ver
melding van naam en adres van de 
afdelingsseeretaris en het inlichten 
van de betrokken afdeling - ge
schiedt nu door het Instituut voor 
electronische administratie. 

Het is dus niet nodig dat u uw le
<lenwervingsarbeid staakt of af
remt. Ieder nieuw lid blijft welkom. 
Wij zijn immers nog steeds niet aan 
ons streefgetal van 53.419 leden of
wel 5% van het aantal VVD-kiezers 
van 29 november j.l. ."Als men dan 
bovendien bedenkt dat volgens 
opiniepeilingen dit kiezersaantal nu 
nog veel groter zou z\jn dan op 29 
november, zijn we er ook met 53.419 
leden nog niet. ". 

Vijftigduizend leden of 30% le
denwinst is wel mooi, maar nog niet 
voldoende! 

F. KORTHALS ALTES, 
algemeen secretaris. 

motie 14 leden van de KVP-fractie en 9 
leden van de ARP-fractie, onder wie 
beide fractievoorzitters: de heren An
driessen en Aantjes. 

Terecht noemden de voorstemmers 
van de motie dit regeringsbesluit 
"stuntwerk", dat niet in ons buitenlands 
beleid thuishoort. Bovendien was in fe
bruari j.l. deze zelfde kwestie in de 
Tweede Kamer reeds aan de orde ge
weest en toen was een PPR-motie van 
tegengestelde strekking verworpen. 

De moties-Drees (DS'70) kregen ech
ter geen van alle KVP- of ARP-stem
men. Zij betroffen resp. een uitspraak 
tegen de voortwoekerende kosten-infla
tie, een afkeuring van de gang van za
ken bij de benoeming van staatssecreta
rissen en de vaststelling dat het college
geldbeleid niet mag staan onder de 
druk van illegale acties. De CHU 
schaarde zich wat deze drie moties be
treft alleen achter die betreffende het 
collegegeldbeleid en niet achter die om
trent de kosteninflatie en de staatsse
cretarissen. 
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Wiegel als de kop van Jut 

door onze politieke 
redacteur A. W. Abspoel 

VAKANTIE 

In verband met de zomer
vakantie zal Vrijheid en Demo
cratie de komende maanden 
minder frequent verschijnen. 
Het eerstvolgende nummer zal 
gedateerd zijn vrijdag 20 juli. 
Daarna verschijnt ons blad op 
vrijdag 17 augustus en op vrij
dag 14 september. Vervolgens 
wordt de veertiendaagse ver
schijning hervat: 28/9, 12/10, 
26/10 etc. 

Alles wat links-radicaal, alles wat ne
gativistisch denkt in ~ederland, is te 
hoop gelopen. Ze hebben een kop van 
Jut gevonden, waarop ze hun teleurstel
ling trachten af te reageren. Teleurstel
ling, omdat het ~ederlandse volk blij
kens de verkiezingsuitslag van 29 no
vetnber (bevestigd en zelfs versterkt 

· volgens later·e en recente opinie-peilin
gen) in meerderheid nog steeds niets 
voelt voor defaitisme en niet onder de 
indruk komt van modieuze, would-be re
volutionaire fanfares. 

Die kop van Jut, die hinderpaal op de 
weg die zij reeds open meenden te zien 
liggen, is Wieg:el. Zij zijn op een dwaal
spoor gebracht doordat een belangrijk 
deel van de communicatiemiddelen in 
dit land (pers, radio en televisie) door 
hun ,\anhangers beheerst worden. Zij 
zagen dat dagelijkse geschrijf en ge
praat reeds als representatief voor de 
mening van de overgrote meerderheid 
van ons volk. Maar het ~ederlandse 

volk is dooreen genomen niet dom en 
het laat zich niet zo gemakkelijk mani
puleren. Het bleef vóór en in de oorlog 
immuun voor de "nieuwe orde'', welke 
het nationaal-socialisme ons wilde aan
praten. Het toont zich in deze na-oor
logse jaren in grote meerderheid even 
immuun voor de .,nieuwe orde", welke 
thans een rijk geschakeerd en rumoerig 
.,links front" ons op even agressieve 
wijze wil opdringen. 

Politieke doodkist 
Voor dat links-radicale front en zijn 

meelopers is Wiegel een nagel aan hun 
politieke doodkist geworden. Hij was de 
grootste winnaar bij deze Kamerverkie
zing. Hij is jong en won o.a. duizenden 
jongerenstemmen, waarmee hij tevens 
heel de theorie van de onoverbrugbare 
generatiekloof te kijk zette. Hij "durft" 
op te komen voor het particuliere initia
tief en voor het beginsel van loon naar 
prestatie. Hij is vóór een goede sociale 
(verzekerings)wetgeving en geeft de 
hoogste prioriteit aan een verdere ver
hoging van de AOW en aan de volks-
verzekering arbcid;;ong(..schiktheid. 

Maar hij durft tegelijk het taboe te 
doorbreken, dat er niet openlijk gespro
ken zou mogen worden over het mis
bruik en oneigenlijk gebruik, dat een 
minderheid ten detrimente van hen die 

Topsprekers 
op toernee 
25 juni H. J. L. VONHOFF spreekt 

te Ede. 20.00 uur, Cultureel 
centrum 'De Reehorst'. 

29 juni Fractieleider H. WIEGEL 
spreekt te Dokkum. 20.00 
uur, de Harmonie, Legeweg. 

het 't meest nodig hebben, van de socia
le voorzieningen maakt. 

Wiegel laat zich niet overschreeuwen 
en dat neemt men hem kwalijk, want 
dat was men niet gewend. Hij slaat te
rug, beheerst maai vakkundig. 

Andere middelen 
Omdat men Wiegel met redelijke ar

gumenten niet te lijf kan. zoekt men 
andere middelen. Men stelt hem voor als 
een hoogst onsoeiaal wezen. Men tracht 
zijn politieke gezag te ondermijnen. 
Men suggereert ernstige meningsver
schillen in de partij. En als dat allemaal 
niet helpt eindigt men op de manier van 
de VPRO: met verkapte bedreigingen of 
dito opwekkingen tot lichamelijk ge
weld. 

Gelul,kig heeft het allemaal geen suc
ces. De partij is gezonder en eensgezin
der dan ooit en groeit als kool. Een 
voortreffelijk ingezonden stuk in ons 
vorige nummPr van de heer G. L. 0. van 
Boetzelaer te 's-Hertogenbosch onder 
het kopje: "Kwaad geweten" is naar 
mijn stellige overtuiging typerend voor 
de wijze, waarop onze aanhang op de 
aanvallen op de partij en op Wiegel rea
geert. 

Met de VPRO heeft mr. Van Riel 
eerst in een openbaar telefoongesprek 
via de radio en thans uitvoeriger elders 
in dit blad, reeds afgerekend. Ook in het 
telefoongesprek met de heer Van Riel 
beriep de presentator, de heer Haas
broek, zich er voortdurend op, dat het 
"maar een spel" was geweest. Maar wie 
bij wijze van "spel", zo maar voor de 
,.aàrdigheid", door de luisteraars wil la
ten uitmaken hoe ze Wiegel zouden "li
quideren" als ze daartoe de gelegenheid 
zouden krijgen, speelt toch wel een heel 
hoog, onverantwoordelijk en minder
waardig spel. In zijn telefonisch com
mentaar, dat er. niet om loog, sprak de 
heer Van Riel terecht van "op de rand 
van de sb.·afwet" en wees hij op de 
onevenwichtige lieden, die er in Neder
land rondlopen en die men aldus op ge
vaarlijke gedachten kan brengen. 

"Misverstand" 
Het hoofd van de ll.fdeling radio van 

de VPRO, de heer D. J. Klompsma, die 
tijdens deze Pinksterdag-uitzending in
greep, heeft daar kennelijk iets van ge
voeld, toen hij als argument voor zijn 
ingrijpen opgaf de vrees dat deze uit
zending "tot misverstand bij het publiek 
aanleiding kon geven". Het was onge
twijfeld goed bedoeld van deze VPRO
chef. Maar het was wel weer de gebrui
kelijke slappe en ontwijkende reactie. 
Zo'n beroep op mogelijk "misverstand" 
bij anderen, hebben we al bij zoveel ge
legenheden gehoord (o.a. bij de opvoe
ring voor de televisie van een spruitjes 
schoonmakende en onwijze opmerkin
gen uitkramende "koningin"). 

De VPRO heeft zich weer eens verga
loppeerd en moet zich dan niet beroepen 
op "misverstand" bij anderen. 

P.A. Zeven 
overleden 

Op 11 juni overleed in het St. 
Elisabeth Gasthuis te Haarlem 
ons medelid de heer P. A. Zeven 
te Bloemendaal. 

Allen die in de volksgezondheid 
werken zijn aan hem grote dank. 
verschuldigd. In verschillende 
functies adviseerde hij de VVD 
over zaken, de organisatie en de 
kosten van de gezondheidszorg 
betreffende. Zijn adviezen waren 
steeds bijzonder waardevol, ge
tuigden van grote deskundigheid 
en een doordringende kijk op de 
materie; bovendien wist hij ze al
tijd van het nodige cijfermate
riaal te voorzien. Wie herinnert 
zich niet het plan-Zeven, of de 
,,Zeven-pijlers", een van de origi
neeiste en best uitgewerkte pi, n
nen, welke bij de SER-commissie, 
die de structuur van de ziektekos
tenverzekering moet bestuderen, 
zijn ingediend. 

De loopbaan van de heer Zeven, 
die begon in de zeevaart en ein
digde in de raad van bestuur van 
Delta-Lloyd, evenals tal van ande· 
re functies die hem maakten tot 
een vooraanstaande figuur in de 
wereld van de ziektekostenverze
kering, getuigt van zijn grote 
stuwkracht en wendbaarheid. Zijn 
originele manier van denken en 
spreken maakte zijn aanwezig
heid in besprekingen en vergade-· 
ringen altijd tot een genoegen. 

Toen ik een beroep op hem 
deed, om in een Kort Geding van 
de NOS over nationalisatie van de 
gezondheidszorg als getuige op te 
treden, wisten hij noch ik, dat 
zijn laatste levensfase was aange
broken. Niettemin heeft hij zich 
ook van deze, voor hem zeer on
gewone, taak naar beste kunnen 
gekweten. 

Zowel daarvoor, als voor alle in
zet en medewerking nogmaals on
ze J:lartelijke dank. VEDER-SMIT 
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VVD-er contra Fré Meis 

Jacob Nom·dmans, een van de drie 
hoofdredacteuren van de Leeuwarder 
Courant, heeft in een uitvoerig hoofdar
tikel aandacht besteed aan het wel en 
wee van het kabinet-Den Uyl. Omdat 
hij ook de VVD ten tonele voerde, is het 
wel aardig de volgende passage uit zijn 
verhaal te lichten: 

"Het volk neemt nog een afwachtende 
houding aan. Zelfs bij de VVD-aanhang 
is zestig procent van mening, dat het 
nieuwe kabinet een kans moet hebben. 
Dat heeft Wiegel tot matiging en af
wachten gedwongen in zijn oppositie. 
Hopelijk benut hij deze. wachttijd om te 
overdenken, wat de VVD behalve aan 
slagzinnen, kreten en handige reclame 
het volk heeft te bieden aan ideeën, aan 
visie. Meer vernieuwings- en hervor
mingskracht dan in het kabinet-Den 
TTyl is bijeengebracht, kan ons partij-

estel voorlopig niet opbrengen. Met 
,Jinder· kan het niet toe." 

Teun Tolman, Tweede Kamerlid voor 
•e CHU, heeft tijdens een toespraak in 
tet Friese Ternaard de VVD beschreven 

·1Is een zeer loyale r·egeringspartner in 
'c afgelopen twaalf jaar. ,.De VVD is 
ijdens de afgelopen formatiepoging 
~oogst onfatsoenlijk behandeld," consta
eerde de heer Tolman. Hij merkte ook 

')P ,.dat AR en KVP gewoon gekozen 
'1ebben omdat ze niet de durf hadden 

m te kijken naar andere alter·natie
en." 

De heer B. Osinga, VVD'er· in de gP
leenteraad van het Groningse Vlagt

wedde, heeft zich ,.groen" geërgerd aan 
de groene brievenbussen van de PTT. 

Hij vond het maar ondingen. ,.Een gr·ote 
achteruitgang voor deze omgeving," zo 
sprak hij tijdens een vergadering van 
de gemeenteraad. Met zijn visie op de 
PTT-bussen verzekerde de heer Osinga 
zich van een stevige publiciteit in een 
aantal noordelijke lrranten. Dat kan 
nooit kwaad, dachten wij zo. 

Het Gwnin"er VVD-;;tatenlid G. R. 
Meijer heeft het -· figulll'lijk - flink 
aan de stok gehad met de communisti
sche voorman Fré Meis, die van het col
lege van GS wilde weten of het indei
daact de bedoeling van de regering is 
atoomafval in de Groninger bodem te 
stoppen. Omdat hierover berichten de 
wereld zijn ingestuurd heeft het college 
van GS inmiddels opheldering gevraagd 
aan de ministers van Economische Za
ken en van Volksgezondheid en Milieu
hygiène. 

Politieke munt 
De heer Meijer verweet de heer Meis 

politieke munt uit deze kwestie te wil
len slaan. ,.Men moet de sensatie schei
den van de wer·k~lijkheid. De heer Meis 
heeft een stuk onzin beweerd en de 
zaak zwaar overtrokken. Op deze ma
nier zijn we geheel over·bodig bezig met 
iedereen bang voor Oost-Groningen te 
maken. En dat moeten we nu juist niet 
hebben," aldus de heer Meijel'. 

Tijdens een bijeenkomst van de 
Drentse liberale vrouwen in Hoogeveen 
heeft het Tweede Kamerlid Vonhoff ge
zegd, dat de verantwoordelijkheid voor 
staatsbosbeheer moet worden overgehe
veld van het ministerie van landbouw 
naar dat van CRM. Zoals bekend heeft 

de heer Vonhoff als staatssecretaris van 
CRM de nota over de landschapsparken 
opgesteld. Voorzitter J. L. Nysingh van 
het Drents Landbouw Genootschap is 
het overigens helemaal niet eens met de 
heer Vonhoff. "De dynamiek van de 
landbouw is in strijd met de statische 
benadering van het landschap in deze 
nota," aldus de heer Nysingh. 

Aankondigingen 
22 JUNI. Drs. J. F. Scherpenhuizen 

(lid der Tweede Kamer) spreekt VOO!' 

de afdeling Fivelingo (J.O.V.D.) ovf'I' 
.,De omvang van het kiezersbedrog van 
Den Uyl." 20.00 uur, hotel Fokkinga, 
Appingedam. 

31 AUGUSTUS. H. J. L. Vonhoft' t lid 
der Tweede Kamer) spreekt op het 
Fries Scheidsrechtersweekend over 
.,Leiders, maar geen heersers ge
vraagd." 28.00 uur, Jongensinternaat 
.,Aekinga" te Appelscha. 

Bestuursmutaties 
Zuidwolde. -- De afdeling Zuidwolde 

koos onlangs een nieuw bestuur in de 
volgende samenstelling: voorzitter W. 
H. van Lochem, secretaris-penningmees
ter G. Visser en leden mej. A. H. Ebbin
ge en de heren E. Steenbergen, F. Wem
menhoven, D. Fieten en A. Poortman. 
De scheidende secretaris-penningmees
ter A. Poortman heeft de afdeling elf 
jaar lang in deze functie gediend. In 
Zuidwolde is het ledental de afgelopen 
drie maanden met 40 pct. gestegen. 

Oosters zorri,ernieuws 

In Twente gebeuren grote dingen. Het 
heeft, althans in directe zin, weinig met 
politiek van doen, maar er zijn toch 
maar reacties gekomen uit de gehele 
wereld over de vinding van de juist op 
de Technische Hogeschool gepromoveer
de Enschede'er ir. P. Bergveld: een mini
transistor die in staat is de elektroche
mische verschijnselen in bij voorbeeld 
onze hersenen om te zetten in meetbare 
signalen. Ir. Bergveld leverde zijn be
wijzen bij een opengewerkte beenspier 
van een sprinkhaan. Het was tevens de 
eerste promotie in Enschede op een bio
technisch onderwerp, voor de THT en 
dus voor Twente natuurlijk een aanlei
ding nog ·eens extra op den trommele te 
slaan in verband met de in beginsel al 
akkoord verklaarde samenwerking tus
sen de Groninger medicijnen en de 
Twentse techniek. 

Bij het beheersen van het de laatste 
jaren. op ieders lip brandende begrip 
.,milieu" zullen wij bij teèhniek alleen 
niet kunnen leven. De Statenleden in 
Zwolle hebben zich dezer dagen bezig
gehouden met de milieunota, een heer
lijk avondje dat men in de krant al 
genoemd heeft ,.de danse macabre om 
het milieumonster". De tongen kwamen 
uiteraard flink in beweging over lucht
en waterverontreiniging, de opslag van 
afval van ker·nenergie (Almelo), de re
creatie-verontreiniging (Twente heeft 
juist ook zijn eerste grote centrum, Het 
Hulsbeek bij Oldenzaal, gedeeltelijk 
opengesteld). de chemische middelen in 
de landbouw, enz. Urenlang hebben de 
statenleden hun zegje mogen doen. Van 
de kant van de VVD was het mevrouw 
F.K.Stikker-Rienks uit Emmeloord wie 
het opgevallen bleek te zijn dat de mi
lieuzaken in het Zwolse provinciehuis 
onder drie afdelingen ressorteren. Zij 
vroeg zich dan ook af· of hier van een 
gericht beleid en van efficiency sprake 
zou kunnen zijn. 

Bij het Waterschap Regge en Dinkei 
lijkt het met het financieel beleid wel 
goed te zitten. Het schap wil in 1974 per 
woning f 54,60 gaan heffen, ongeacht 
et de bewoner de eigenaar of de huurder 

is, hoofd van een gezin of alleenstaan
de. De vervuiler betaalt, is het devies. 

.,Advies" is een woord dat de laatste 
tijd helemaal .,in" is in geheel Oost-Ne
derland. Het bekende BON bestuurs ad
vies (BON is bestuursonderzoek Oost
Nederland) doet op het ogenblik de ron
de langs de gemeenteraden, die er· in het 
algemeen vrij lauwtjes tegenover staan, 
met af en toe een uitschieter. Dat kan 
dan soms wel een felle worden, zoals in 
Hengelo (0.), waar één van de wethou
ders zich afvroeg waarom Enschede en 
Almelo wèl worden gezien als kernen 
van een gemeentekring en Hengelo 
niet. 

In de Staten is al aangekondigd dat 
daar een debat over het BON-advies pas 
in augustus mogelijk zal zijn, zij het 
zonder pre-advies van gedeputeerde 
staten, die eerst de gemeenten aan het 
praten (en denken?) willen hebben. 

De Gelderse staten houden zich nog 
voor.al bezig met het schetsen van een 
profiel voor de nieuwe Commissaris der 
Koningin. Er wordt aar·dig wat afge
schetst en de inmiddels vertrokken C. 
der K., mr. Bloemers. heeft de waarne
mer, gedeputeerde Verberk, een ... zeer 
lange zomer voorspeld. 

Maar toch ... ook de goede oude Valou
we, beter bekend als Veluwe, is weer 
over de tong gegaan. Het milieumonster 
klost daar kennelijk tot in alle hoeken 
en gaten rond, met gevolgen die voor de 
toekomst over het algemeen catastro
faal genoemd worden. Met het monster 
wordt eigenlijk vooral de mens-zelf be
doeld: de zich recreërende legers rukken 
met groot matel'ieel op langs steeds 
meer en bredere wegen maar bovendien 
-- en dat vooral wordt angstig gevon
den -- de bevolkingen van de plaatsen 
op de Veluwe en in de Gelderse Vallei 
hebben zich de laatste jaren met veer
tien procent uitgebreid, hoofdzakelijk 
door de overloop van het westen uit. 

En is dan -- vragen wij ons wel eens 
af - Twente aan de beurt? 

Nieuwe afdeling 
Raa~te -- Op maandag 18 juni j.l. 

werd m hotel ,.De Zwaan" te Raalte na 
een discussieavond met VVD-kamerlid 
L. M. de Beer en VVD-Statenlid ir. G. 
C. Dogtero?l besloten t~t de oprichting 
va~ een meuwe VVD-afdeling Raalte/ 
Hemo, waarbij in de nabije toekomst ook 
nogWijhe zal worden betr·okken. Het 

. aantal leden is op dit moment ± 20. Het 
voorlopig bestuur bestaat uit mevr. M. 
S. Heil-van den Bergh, Bergmolenstraat 
35, Raalte en de heren B. Aa, Station
straat 29, Raalte en J. A. Hagen, Grote 
Beukeiaan 14, Heino. 

Bestuursmutaties 
. Velp-Rozendaal. -- In de ledenvero-a

dèring van .( juni zijn de dames a."' J. 
Sorgdrager-Smit (Velp) en N. J. 
Zwarts-De Booijs (Velp-Zuid) en de 
heer E. van Veen (Rheden) gekozen tot 
leden van. het bestuur. De samenstelling 
daarvan IS verder·: voorzitter A. Her
mans (Velp), secretaresse mevrouw P. 
van Dijk-Akkerman (Velp), penning
meester H. Seyffardt (Velp) en lid P. 
van der Linden (Velp). 

Deventer. -~ · De commissar·is van de 
koningin in de provincie Overijssel heeft 
23 .. mei de raad van het gewesf Deventer 
gemstalleerd. Het is een zogenaamd 
!ie~~ gewest,. waarvan de gemeenschap
peliJke regelmg is aangegaan door de 
gemeenten Bathmen, Deventer·, Diepen
:veen, Gorssel, Holten, Olst en Raalte. 
~e VVD-fractie van het gewest bestaat 
urt het dagelijks bestuurslid mr. J. A. 
Heemstra te Deventer en de gewest
raadsleden mr. J. Ankersmit te Die
penveen (fractievoorzitter), R. H. Bras
camp te Gorssel, G. W. Alberts te De
venter en J. W. Markvoort te Bathmen. 
Het plaatsvervangende lid J. K. Muntin-

ga te Deventer is fractiesecretarls. 
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Ergernis over VPRO 

door mr. H. van Riet, voorzit
ter van de VVD-fractie in de 
Eerste kamer. 

Tegenwoonlig is het helemaal niet 
meer nodig naar de binnenlanden van 
Afrika te reizen om vreemde gebeurte
nissen mee te mal{en. 

Een mens kan zich uitstekend amuse
n•n of volop c>t·geren -- in zijn bed, 
rustig thuis. 

Op maandagmot·g•·n, 11 juni 1973. 
lwos ik mij tot metgezel de commen
taar van Pmf. Ogilvie over de eerste 
vijf boc>ken van de Romeinse geschied
,.;chrijver Livius. Een uitermate fascine
rend boek. als een detective-roman van 
Dorothy Sayers, en een werk van hoog 
niveau. Een ieder kan zich mijn erger
nis voor:;tel!L'n toen ik op tweede pink
sterdag. ruim twaalf uur, gestoord werd, 
via de telefoon, door een jongedame die 
mij vertelde dat zij meewerkte aan de 
V.P.R.O .. afdeling radio. 

Haar vraag was of ik bereid was te 
luisteren naar een uitzending over de 
politicus Hans Wiegel en enig commen
taar, over de telefoon, te geven op die 
stof, desgevraagd en na telefonisch rap
pel. Omdat ik de V.P.R.O. ken, maakte 
ik bezwaar. Volgens het vriendelijke en 
beleefde meisje niet nodig; de heer Wie
gel zelf kwam immers aan het woord. 

Toch had ik gelijk en de waarheid 
was anders dan mij werd voorgespie
geld. Wat ik immers van half één tot 
één uur beluisterde was niet dan dom, 
zouteloos en onbekwaam gezwets, waar
bij de heer Wiegel af en toe met halve 
zinnen als bladvulling aan het' woord 
kwam. 

De Sterreclame was die middag veel 
boeiender. 

Twee dingen moest ik bij deze uitzen
dig der v.P.R.O. vaststellen. In de eer
ste plaats, dat er gelogen werd. Liegen 
is een hard woord, maar in casu toepas
selijk. Ik kreeg te horen dat de heer 
Wiegel of de V.V.D. er bezwaar tegen 
maakte dat een chemicus, die bij een 
proef zijn rechterhand kwijtraakte, 
geld van de sociale verzekeringen kreeg. 
Valse. ophitsende kletskoek! De V.V.D. 
is daarvoor! 

Politieke moord 
Wat daarna gebeurde was nog erger. 

Binnen het raam van een zogenaamde 
quiz kreeg een viertal vrij\1\tilligel'B op
dmcht tezamen een ve'rhaal in elkaar te 
zetten dat als onderwerp had: politieke 
moord op Wiegel - in het kader ener 
revolutionaire samenspanning., Slechts 
één van de vier betrokkenen werkte niet 
of halthartig mede, maar verzuimde 
toch het goede antwoord te geven. Dat 
antwoord had namelijk moeten luiden: 
ik waarschuw terstond de Justitie en 
help mee om alle betrokkenen voor vijf
tien of twintig jaar naar het extra be
veiligde gedeelte van de strafgevangenis 
in Breda te doen verdwijnen. 

Een deelneemster stelde voor Wiegel 
tijdens een vergadering van de Tweede 
1\:amet· .. recht voor zijn raap" te schie
tèn. 

Het fantasiL•Ieven van de niet meer zo 
jonge gm·de van het proletariaat -
gaat het hiet· om Trotzkisten, om 
Maoïsten of om anarchisten, ik weet het 
niet -,. is beperkt en wat eenzijdig ge
richt. zoals u ziet. 

Na de pauze zouden een paar serieuze 
lïguren met beschouwingen over de heer 
Wiegel aan het woord komen. 

Maar dàt feest ging niet door. De uit
;~,ending werd gestopt, vervangen door 
plaatjes. terwijl mij de gelegenheid ge
hoden werd later nog een enkel woord 
te sprekPn. 

Dat ik tenslotte de telefoon op de 
haak smeet, kwaad, is niet waar. Ik 
dacht dat het individu Haasbroek intus
sen aan zijn tt·ekken kwam. 

Uit de aard der zaak is de ergernis in 
mijn wereld, liber·aal en confessioneel. 
algemeen. 

Is het nu werkelijk nodig dat een deel 
van ons luister- en kijkgeld wordt ge
bruikt om agressieve en liegende, links
revolutionaire propaga.nda te financie
t·en? Valt daat· niets tegen te doen? Ik 
vrees van niet, mede omdat ik in de 
rode of roze pers nu al las, dat, wanneer 
et· onder het Nederlandse volk te weinig 
aanhang voor een avant-garde omroep 
bleek te zijn, de regering maar zorgen 
moest dat dit blijkbaar nuttig geoor
deelde instituut bleef gehandhaafd. En 
die suggestie kwam uit een tegenwoor
dig zeer invloedrijke hoek. 

De leiding van de V.P.R.O. was zelf 
blijkbaar wat ontsteld over wat zich on
der haar verantwoordelijkheid had afge
speeld en verbood de voortzetting na 
één uur, wat reeds aanleiding gaf tot 
meningsverschil binnen het revolutionai
l'e clubje met de regisseur Haasbroek en 

de zijnen. Daaraan geeft de linkse pers 
vandaag veel aandacht. 

De aanzetting tot politü•ke moord was 
volgens de V.P.R.O. als een spelletje be
doeld. Een stukje van de quiz. die wij 
kregen te horen. 

NSB-ers 
Zéér velen zullen zich nog de oor·log-s

jaren en de Duitse bezetting herinneren 
en de wat ouderen hebben toen verhaal
tjes gehoord, als mij terstond in de ge
dachte opkwamen, van hele of halve 
N.S.B.'ers. 

"Persoonlijk voel ik niets voor geweld 
en ik ben eigenlijk ook geen antisemiet, 
maar dat Adolf Hitier thans krasse 
maatregelen tegen de joden neemt kan 
ik mij wel indenken". Wie zo sprak, 
maakte zich in mijn ogen schuldig aan 
medeplichtigheid aan de uitmoording 
der joden, al probeerde hij zichzelf een 
alibi te verschaffen. 

In iets minder sterke mate geldele 
deze herinnering aan de noodlottige oor
logsjaren ook voor free-lance heer 
Haasbroek en zijn chefs, respectievelijk 
opdrachtgevers. 

In ID!ndhoven bestond reeds een club 
die bomaanslagf'n voorbereidde en in 
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meer algem~t~te zin is het aantal oneven
wichtige, t« politieke misdaad neigen
de eleme~ten - vooral wanneer voor 
die Nisdaad een levensbeschouwelijk 
dekmanteltje te vinden is ·- in ons land 
langzamerhand groot. 

Men denke aan het gem·ganiseerde 
verzet tegen de politie, de dreigementen 
van de socialistische staatssecretat·is 
Schader tegen bepaalde huiseigenaren. 
etc., aan huizen kraken en bedrijven be-
zetten. , . 

De stap van intimidatie en geweldple
ging naar politieke moord is naar mijn 
gevoelen minder groot dan zij schijnt te 
zijn. Wie bij wijze van kwalijke grap 
moordaanslagen op touw zet, maakt 
zich medeplichtig aan dingen die later 
in werkelijkheid kunnen gebeuren. De 
jonge mens leeft heviger clan vroeger en 
kent minder scrupules ten opzichte van 
wat hij als aantasting van zijn rode 
vrijheidsbegrip ziet. Ieder die enig vet·
antwoordelijkheids- en fatsoensgevoel 
heeft, rekent daarmee. 

Afkeer 
Pártijpolitiek gezien was die uitzen

ding van de V.P.R.O. op tweede pink-

VERVOLG OP PAGINA 5 

• 

HtSfCIIteA/ IS' ~tr lti~L 
WAT Jt ZO€ KT: 

• 

Jl~. 70 II14TûR~L. 
tl/ S&#Or(IT4S IV~«.~ 
Q'ONecHrH~IO. 
10 ~T~KS ~ 1: 2Sa 
KAAISic CPc;tVor. 

• 



4 - Vrijdag 22 juni 1973 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 
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Succes Zeeuwsch-Vlaanderen 

De oprichting van de VVD-afdeling 
Hulst-Hontenisse blijkt een succes. Toen 
de nieuwe afdeling precies '>en week ge
leden haar oprichLrtgsvergadering hield 
in "De koning van Engeland" in Hulst, 
hadden zich al 40 leden gemeld. Daar 
kwamen tijdens de verg-adering nog 
eens 15 leden bij. DL H. Beijer, voorzit
ter van de kamercentrale Middelburg, 
had tijdens de oprichtingsbijeenkomst 
het bestaansrecht van de nieuwe afde
ling al aangetoond aan de hand van de 
sterk gegroeide kiezersaanhang in nau
welijks een jaar tijd. De VVD gaat in 
Zeeuwsch-Vlaanderen nog steeds gebukt 
onder een verkeerd imago, meent hij. 
"We worden hier ten onrechte be
schouwd als een clubje vrijdenkers en in 
deze christelijke streek wat argwanend 
bekeken. Maar politiek en geloof kunnen 
best gescheiden worden". Met het oog 
op een aantal regionale problemen leek 
het hem goed dat er in oost-Zeeuwseh
VIaanderen verschillende afdelingen ko
men van de VVD. Binnenkort is trou
wens nog de oprichting te verwachten 
van een afdeling Axel, als derde in dit 
gebied. 

Mr. J.F.G. Schlingemann. gedeputeer
de voor de provincie Zeeland, gaf op de 
oprichtingsbijeenkomst een uiteenzet
ting over enkele regionale vraagstuk
ken. Daarbij kwam ook de kwestie van 
het Baalhoekkanaal aan de orde. Om de 
werkgelegenheid te verbeteren moet er 
in Zeeuwseh-VIaanderen zo oostelijk mo
gelijk worden geïndustrialiseerd in aan
sluiting op het Belgische industrie-arse
riaal en bij een eventueel Baalhoekka
naal, meende hij. Het aantrekken van 
industrieën met het doel meer werkgele
genheid te creëren, beoordeelde hij in het 
algemeen genomen als gunstig voor de 
bevolking. Maar het moet géén explosie
ve ontwikkeling zijn, voegde hij er aan 
toe. "Het moet een harmonische voor
uitgang zijn voor de mensen en zij moet 

Interim Stichting 
Op 25 mei j.l. werd onder voorzitter

schap van mevr. drs. J. Muller-v. d. 
Wielen de tweede vergadering van het 
algemeen bestuur van de Interim stich
ting gehouden in het gebouw van de 
Tweede Kamer te Den Haag. Voorzit
ster gaf een overzicht van de taakver
deling en de werkzaamheden van het 
dagelijks bestuur. Als secl'etaresse en 
penningmeesteresse van de l.S. zullen 
optreden respectievelijk mevr. ir. C. E. 
v. d. Ban-Willinge Prins €n mevr. mr. 
E de Roock-Bedding. Voorzitster, secre
taresse en penningmeesteresse hebben 
op het ministerie van CRM met de be
trokken ambtenaren een bespreking ge
had, waarbij het doel en de werkwijze 
van de Interim Stichting werd uiteenge
zet en de subsidieaanvraag werd bespro
ken. Voor 1973 werd een subsidie toege
zegd. De begroting voor 1973 is door de 
3 penningmeesteressen opgemaakt en 
bij CRM ingediend. 

De vergadeting besloot tot het instel
len van een statuten-commissie, die tot 
taak zal hebben de statuten en even
tueel een huishoudelijk reglement voor 
de uiteindelijke samenwerkingsvorm te 
ontwerpen. De commissie zal bestaan 
uit de voorzitsters van de l.S., de voor
zitsters van de 3 Koepels en 3 leden 
(iedere Koepel zal een lid aanwijzen). 

In verband met het door de Verenigde 
Naties uitroepen van 1974 als het jaar 
van de Bevolkingsproblematiek en 1975 
als het jaar van de Vrouw werd beslo
ten tot het instellen van een Commissie 
voor de Bevolkingsproblematiek en een 
Commissie voor de Positie van de 
Vrouw. Voorts zal een Commissie voor 
Milieuzaken worden ingesteld. De com
missies zullen bestaan uit 5 à 7 leden. 
Aan de aangesloten organisaties zal ge
vraagd worden kandidaten te stellen, 
waarna de verkiezing zal ges,chieden 
door het algemeen bestuur van de l.S. 

Op voorstel van de Federatie VVH 
werd besloten dat de Interim Stichting, 
ter gelegenheid van het 25-jarig rege
ringsjubileum van Koningin Juliana, het 
initiatief zal nemen voor een bMefkaart
act:ie waar alle Nederlandse Vrouwen, 
zowel georganiseerde als niet georgani
seerde, aan kunnen deelnemen. Het is de 
bedoeling, dat het door deze actie bij
eengebi'achte bedrag een onderdeel zal 
vormen van het Nationale geschenk, 
maar aan H.M. zal worden aangeboden 
namens alle Nederlandse vrouwen en 
besteed zal worden aan een door de Ko
ningin aan te wijzen speciaal obj,ect. 

Hel dagelijJ<s bestuur zal contact op-

zowel het materiële als het geestelijke 
welzijn bevorderen. Zo'n ontwikkeling is 
te verdedigen en is ook goed. Niemand 
wil terug naar de situatie van zo'n zes
tig jaar geleden en over vijftig jaar wil 
niemand terug naar onze tijd van nu". 
Zeeuwseh-VIaanderen is vanwege zijn 
excentrisch ligging niet zo geschikt voor 
de dienstensector, vond de gedeputeerde. 
"Er zullen petrochemische industrieën 
moeten komen. Die zullen logischerwijze 
toeleveringsbedrijven en aanverwante 
industrieën aantrekken." 

Tegenwicht 
Als het belangrijkste beginsel van de 

VVD noemde de heer Schlingemann: 
handelen in een zo groot mogelijke vrij
heid, maar daarnaast gebonden zijn 
door de verantwoordelijkheid die ieder
een binnen de samenleving draagt. De 
VVD kan een belangrijke rol gaan ver
vullen als tegenwicht van alles wat zich 
progressief noemt. Zij kan op die wijze 
de plaats gaan innemen van de confes
sionelen die als politieke groepeting 
geen redenen van bestaan meer hebben, 
aldus de heer Schlingemann. 

Het Tweede-Kamerlid ir. D. S. Tuijn
man bleek een voorstander van een 
loyale oppositie jegens het nieuwe kabi
net. Het beleid wel kritisch volgen, 
maar niet met flauwiteiten komen aan
dragen en de goede dingen van de rege
ring-Den Uyl onder ogen blijven zien. 
Met een tegengestelde vorm van politiek 
bedrijven zou het landsbelang niet zijn 
gediend, aldus de heer Tuijnman. 

Het voorlopige bestuur van de nieuwe 
afdeling Hulst-Hontenisse is als volgt 
samengesteld: mevrouw M. de Vos-Eg
germont, Korte Nieuwstraat 21 te Hulst 
treedt op als secretaresse, zij wordt bij
gestaan door de heren A. de Booy te 
Hulst, C. Cornelissens te Vogelwaarde 
en M. Hoqg~ndijk te Kloosterzande. Op 

nemen met de PTT en het Nat. Huldi
gings Comité voor verdere uitwerking 
van dit plan. Zodra de plannen vaste 
vorm hebb~n gekregen, zal hie,rover een 
publikatie ,, verschijnen in de Vereni
gingsbladen en de pers. 

E.d. R.-B. 

Vragenlijst euthanasie 
Mevr.' mr. E. Veder-Smit heeft voor 

onze organisatie een vragenlijst opge
steld over euthanasie. De lijst is verge
zeld van een toelichting en een opgave 
van aanbevolen literatuur. Het is de be
doeling dat deze vragenlijst behandeld 
wordt in vrouwengroepen en discussie
groepen, doch de vragen kunnen ook 
tndividueel beantwoord worden. De ant
woorden dienen vóór 1 nov. a.s. te wor
den ingezonden aan de secretaresse 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, Stad
houdersplantsoen 212, Den Haag. Aan 
de centrale-vertegenwoordigsters is een 
aantal exemplaren ter verspreiding toe
gezonden. Desgewenst kunnen nog 
exemplaren worden aangevraagd bij de 
tweede secretares-se mevr. A. F. Bont
huis-Wunderl, Hugo de Grootlaan 41 te 
Middelburg, tel. 01180-3872. 

Nationale Vrouwen Raad 
Op 30 maart j.I. werd de voorjaarsver

gadering van de Nationale Vrouwen 
Raad te Amersfoort gehouden. In haar 
openingswoord wees de voorzitster 
mevr. Richters op het 75-jarig bestaan 
van de NVR op 29 oktober a.s. Afgezien 
van de besprekingen rond de vorming 
van de Interim Stichting voor samen
werking van de 3 Koepels waren het 
vooral de regionale bijeenkomsten die 
gedurende het afgelopen jaar de werk
zaamheden van de NVR beïnvloeden. 
Speciaal de studiedag over vervoer en 
verkeer te Eindhoven was een groot 
succes, doch ook plaatsen als Arnhem 
en Enschede hebben reeds een follow-up 
van hun NVR-dag gehad, 

Vóor wat betreft het internationale 
werk wees de voorzitster op het drie
jaarlijks congres van de International 
Council of Women dat van 25 juni tot 4 
juli in Wenen zal worden gehouden on
der het motto "Vrijheid en verantwoor
delijkheid". Ondergetekende deed als af
gevaardigde bij het Europese Centrum 
van de Internationale Vrouwen Raad 
een beroep op de aangesloten organisa
ties om mee te denken over een aantal 
punten waar in de Raad van Europa 
aan gewe,rkt wordt en waarvan onzer
zijds een zekere inbreng verwaeht 

een ledenvergadering in september zal 
een nieuw definitief bestuur gekmen 
moeten worden. 

Andere nieuwe afdelingen 

Dongen. - Op 15 mei is hier een 
nieuwe VVD-afdeling opgericht. Vanuit 
in hoofdzaak Oosterhout zijn ledenwerf
acties gevoerd die resulteerden in de 
aanmelding van 50 leden. Het bestuur 
van de nieuwe afdeling is als volgt sa
mengesteld: voorzitter C. L. van Vliet, 
secretaresse mevrouw Geels, Batenburg
straat 18 te Dongen, penningmeester W. 
L. Zuidema en lid F. J. à Can1.po. 

Streefkerk. - Ook hier is een nieuwe 
afdeling van de VVD opgericht. Het 
voorlopig bestuur is als volgt samenge
steld: voorzitter D. W. P. van Burken, 
secretaris-penningmeester J. P. Meer
kerk, Dorpsstraat 49 (tel. 01848-1468), 
J. C. van Buren en A. van den Heuvel. 
De nieuwe afdeling telt thans 35 le
den. 

Venray.- Op 28 mei is hier de nieu
we afdeling van start gegaan met ruim 
60 leden. Het bestuur ziet er als volgt 
uit: voorzitter mr. G. Thijssen, vice
voorzitter J. Ruyten, ledenadministratie 
mevrouw W. Cleerdin-Janus, secretaris 
drs. J. Cleerdin, penningmeester A. van 
der Roest en publiciteit G. Verlinden. 
Het secretariaat is gevestigd Korte· 
Drilweg 4 te Venray (04780-3442). 

Kerkrade. - Het bestuur van de 
nieuw opgerichte afdeling is als volgt 
samengesteld: voorzitter mr. N. Wet
zeis, secretaresse mevrouw A. Buck
Beugels, Bleijerheidestraat 115 te Kerk
rade (tel. 04445-2329), penningmeester 
H. Ploum, vice-voorzitter B. Velthuizen 
en leden mevrouw J. Velthuizen-Haag 
en L. Stassen. 

wordt, n.l. op het gebied van de beschel'
ming tegen misleidende reclame, onder
wijs en voorlichting via telev-isie over
dag voor ouden van dagen, een flexibeler 
pensioenleeftijd en mogelijkheden tot 
part-time arbeid voor ouderen. Men ver
wacht van ons gegevens en suggesties 
over het spaarprobleem, de besteding 
van het zakgeld of salaris van de teen
ager enz. Mochten organisaties of indi
viduele leden met studies over één dezer 
onderwerpen bezig zijn, dat stelt de 
NVR het op hoge prijs hierover te wor
den ingelicht. 

De heer Dirks van de Werkgemeen
schap Kinder Centra in Nederland hield 
vervolgens een tien minuten-praatje. 
Deze werkgemeenschap had een aandeel 
in het advies inzake de wetgeving voor 
kinderopvang. Voor de avondvergade
ring was een aantal stellingen gepo
neerd, waarbij mevr. Verwey-Jonkers 
als discussieleidster optrad. Gevraagd 
werd o.a. in hoeverre de integratie en 
emancipa):de van de vrouw en dus het 
belang van de maatschappij gebaat is 
met het voortbestaan van alleen maar 
vrouwenorganisaties. 

De NVR brengt in de nieuwe samen
werkingsvorm, nu nog Interim Stich
ting, een aantal beroeps- en gemengde 
organisaties met zich mee; deze kunnen 
een wezenlij-ke bijdrage leveren aan de 
verdere ontwikkeiing van de emancipa
tie van man en vrouw. In hoeverre men 
echter werkelijke conclusies uit de dis
cussies van deze avond mag trekken 
blijft voor mij de vraag, ondanks het 
feit dat mevr. Verwey een beslissing 
wilde forceren door een stemming te 
houden waarbij 70 pct. vóór gemengde 
organisaties was. 

A. F. M. HAMM-TONNAER 

Contactdag Drenthe 
Op 8 juni j.l. werd onder voorzitter

schap van mevr. E. Alberti-Tuynman 
een contactdag voor de VVD-vrouwen in 
Drenthe gehouden. De heren H. J. L. 
Vonhoff en J. L. Nysingh (voorzitter 
Drents Landbouw Genootschap) discus
sieerden met elkaar over "Werken in 
het landschap: bedrijf of toneel?" On
danks ogenschijnlijke tegenstellingen 
bleek t.a.v. de hoofdknelpunten toch een 
gelijke mening te bestaan en wel: dat 
de uiterste voorzichtigheid betracht 
dient te worden bij verkavelingen, ont
sluitingen e.d. en dat veel wrijvingen 
kunnen worden voorkomen, door met el
kaar, dus overheid en betrokkenen, om 
de tafel te gaan zitten en de problemen 
te bespreken. 

L. HOLTSLAG-THOBOKHOLT 
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sterdag vermoedelijk niet zo slecht. De 
afkeer onder de burgerij van alles wat 
links is neemt daardoor toe, zoals ik 
evenmin betwijfel dat de uitzending in
dertijd door de V.A.R.A. op de televisie, 
van een paar ten overstaan der kijkers 
cohabiterende jongelieden het georgani· 
seerde socialisme kwaad deed, en de uit
zending van· de K.R.O., voornamelijk ge
wijd aan het beledigen van mevr. Van 
Someren-Downer door een aantal wer
kende jongeren, de V.V.D. wel tiendui
zenden stemmen zal hebben opgeleverd 
ten koste van de K.V.P., maar dat zijn 
incidentele, gunstige elementen, die te
gen het nationaal verlies lang niet op
wegen. 

Onze tegenwoordige overheid ziet dut 
anders. 

Het kabinet Den Uyl besloot immers 
de tenuitvoerlegging van de straf van 
militaire detentie of opsluiting in de ge
vangenis, uitgesproken ten opzichte van 
een aantal jongelieden, die zich aan ern
stige krijgstuchtelijke vergrijpen had
den schuldig gemaakt, op te schorten, 
nadat het vorige kabinet - waarin de 
heer Van Agt ook Minister van Justitie 
was - het gratieverzoek der betrokke
nen had afgewezen. 

Zo neemt men ieder grijntje respect 
weg voor overheid en gezag en, wanneer 
de confessionele partijen dit dulden, 
staan zij mede verantwoordelijk ten 
aanzien van nieuwe, vermoedelijk onple
zierige ontwikkelingen. Hun vertrou
wensman Boersma, Anti-Revolutionair, 
had overigens reeds tijdens zijn verkie
zingscampagne verklaard de eisen van 
de militaire justitie tegen die dienst
plichtigen "schandalig" te vinden. E<•n 
warm vriend van de discipline in de 
Krijgsmacht blijkbaar. 

En toch maar doorgaan met ,.redelij
ke steun" aan het kabinet-Den Uyl ge
ven, zoals het Eerste-Kamerlid prof. 
dr. Steenkamp dat blijkbaar aanbe
veelt? 

Het antwoord is niet aan mij, maar 
aan de leden van de K.V.P. en de 
A.R.P., op de eerste plaats aan de Par
tijraad der A.R.Partij. 

Op initiatief van haar voorzitter, dr. 
J. Lamberts, heeft de vaste commissie 
voor volksgezondheid van de Tweede 
Kamer in 1969 een bezoek aan Enge
land gebracht, met als doel aldaar de 
National Health Service te bestuderen. 
De algemene indruk van de commissie 
was toen, dat het Engelse systeem te 
veel verschilde van het Nederlandse en 
te veel lactmcs vertoonde, om het voor 
Nederland te willen doorvoeren. 

Daarom ontwikkelde Dr. Lamberts 
het plan om· met de commissie het 
Zweedse systeem te gaan bestuderen, 
een plan dat door de diverse kabinets
wisselingen van de laatste jaren pas in 
juni van dit jaar tot uitvoering kwam. 
Voorzien van uitstekende documentatie ~' 

en begeleid door Dr: P. Slderius, de se
cretaris-generaal van het departement 
van volksgezondheid en milieuhygiëne, 
landde dan ook op 3 juni j.l. een delega
tie van elf Tweede-Kamerleden op het 
vliegveld van Stockholm, om daar tot 9 
juni te blijven. Voor de V.V.D. waren 
Drs. Drees en ik afgevaardigd. Dr. Lam
berts was om persoonlijke redenen ver
hinderd mee te gaan, en daarom werd 
aan mij de leiding van de delegatie toe
vertrouwd. 

Het doel van onze reis wa.s dus, te 
weten te komen op welke wijze de in
tramurale en de extramurale gezond
heidszorg in Zweden zijn georganiseerd, 
en hoe deze organisatie in de praktijk 
voldoet. Andere onderwerpen, zoals het 
milieubeleid en het drugvraagstuk, kon
den daarom slechts zijdelings ter sprake 
komen. 

Onze reis bestond als het ware uit een 
praktisch en een theoretisch gedeelte: 
om het ziekenhuiswezen in de praktijk 
te bestuderen bezochten we twee acade
mische ziekenhuizen (het Karolinska en 
dat te Uppsala), een psychiatrische in
richting met een behandelcentrum voor 
ve!'slaafden, een verplegingsinrichting 
voor langdurig zieken, alsmede het be
roemde Danderyd ziekenhuis van rond 
1000 bedden in het noorden. van Stock-
holm. · 

Ontvangst 

Voor besprekingen werden we ontvan
gen door de Minister van Sociale Zaken 
en Volksgezondheid en enkele van zijn 
medewerkers, door de voorzitter en staf 
van de Nationale Raad voor Volksge
zondheid en Maatschappelijk Welzijn, 
en door het bestuur van de Zweedse 
artsenorganisatie. De minister bood ons 
een lunch aan in het bekende Grand 
Hotel met het uitzicht op het water en 
de rondvaartboten. Een hoogtepunt was 
ook de lunch, die het Zweedse parlement 
voor ons arrangeerde in het parlements
gebouw, nadat wij 's ochtends een be
spreking hadden gevoerd met onze 
Zweedse collega-commissie voor volks
gezondheid en sociale zaken. We hebben 
dus zeer veel gastvrijheid genoten. 
Daarom was het dan ooit bijzonder 
prettig dat onze ambassadeur in zijn 
ambtswoning een ontvangst gaf voor 
vrijwel al onze gastheren, zodat we die, 
als het ware op eigen terrein, konden 
bedanken. 

De organisatie van dit alles was per
fect. Iedereen hield zich volledig aan het 
tijdschema, overal werden we in uitste
kend Engels te woord gestaan en vrij
wel overal kregen we keurige, recente, 
in het Engels gestelde documentatie 
mee. Een compliment voor het organisa
tietalent, het kwaliteitsgevoel en de pu
blic relations van de Zweden is in dit 
verband zeker op zijn plaats. 

Voor ik begin aan de weergave van 
onze bevindingen, lijkt het me gewenst 
een korte uiteenzetting van de Zweedse 
politieke en bestuurlijke situatie te ge
ven. Voor een goed begrip van de 
Zweedse gezondheidszorg en een verge
lijking met de onze is kennis van de 
achtergrond onmisbaar. 

Zweden is wel het land genoemd, 
waar de ontwikkeling van de Westeuro
pese landen het verst is voortgeschre
den. Het heeft sinds 1932 een sociaal
democratische regering. Het aantal so
cialistische zetels is weliswaar iets klei
ner dan dat van de gematigde en cen
trumpartijen tezamen, doch de regering 
wordt als regel gesteund door de tien 
communisten. Het parlement telt 350 
afgevaardigden, verenigd in de z.g. 
Rijksdag; een senaat kent men niet. Op 
het gebied van de gezondheidszorg is een 
uiterst belangrijke taak toebedeeld aan 
de provincies, die daarvoor zelfstandig 
belastingen mogen heffen. Het ministe
rie van volksgezondheid en sociale za-

ken, waar circa 100 mensen werken, 
wordt terzijde gestaan door de bovenge
noemde Nationale Raad. waarvan de be
zetting een veelvoud bedraagt, en waar
aan zeer belangrijke beleidsvoorberei
dende en uitvoerende taken zijn toever
trouwd. Mijn indruk is daarom, dat het 
parlement vrij ver afstaat van alle in
formatie en deskundigheid, die in deze 
Raad zijn verenigd. 

Zweeds systeem 
Het Zweedse systeem van gezond

heidszorg wordt gekenmerkt door drie 
factoren: zeer strakke wetgeving, grote 
overheidsinvloed en ver doorgevoerde 
differentiatie in het ziekenhuiswezen. 
Dat er een grote overheidsinvloed be
staat, laat zich gezien de politieke con
stellatie zeer wel denken. Daarbij moet 
men echter ook in de beschouwingen 
betrekken, dat Zweden een zeer uitge
strekt land is met een sterk verspreid 
wonende bevolking. De Zweedse bevol
king is bijna tweederde van de onze, 
terwijl het grondgebied meer dan tien
maal zo groot is. Een particuliere 
artsenpraktijk kan onder dergelijke om
standigheden dan ook zelden rendabel 
zijn. En evenmin kan zich een maat
schappelijke gezondheidszorg ontwikke
len, zoals die in ons land door de Kruis
verenigingen is opgebouwd. 

Ziekenhuizen 

De zorg voor het ziekenhuiswezen be
rust bij de provincies. Het land is inge
deeld in zeven grote gebieden van ge
middeld ruim een miljoen inwoners; de
ze gebieden zijn weer onderverdeeld in 
gebieden die praktisch overeenkomen 
met de 24 provincies. De provinciale be
sturen hebben zich met kracht toege-

' legd op de bouw van ziekenhuizen, toen 
deze taak aan hen werd toevertrouwd. 
Zij besteden daaraan 70 pct. tot 80 pct. 
van hun budget. Hun financiële moge
lijkheden zijn zo groot, omdat zij voor 
dit doel zelfstandig belasting kunnen 
heffen en daarin zelfs een concurrentie
factor voor de rijksoverheid vormen. AI
gemeen wordt erkend, dat het Zweeds 
ziekenhuiswezen op zeer hoog niveau 
staat. 

Toen bleek, dat door dit beleid het 
ziekenhuiswezen naar verhouding te 
sterk uitgroeide en de extra-murale 
zorg achterbleef, heeft men de volgende 
maatregelen genomen. 

Allereerst heeft het parlement in 1962 
een planningsysteem aanvaard, dat 
voorziet in eén spreiding van en taak
verdeling tussen de ziekenhuizen. Dlt 
systeem zou kunnen worden vergeleken 
met onze Wet-ziekenhuisvoorzieningen. 
Door middel van deze planning tracht 
men overbedding te voorkomen en een 
goede spreiding van behandelingsmoge
lijkheden te bereiken. De spreiding is 
thans zover doorgevoe~·d, dat men als 
patiënt in een gids kan opzoeken, waar 
en door wie en voor wat men kan wor
den behandeld. (Waarom men dit moet 
opzoeken, zal in het vervolg blijken). 

Het planningsysteem verdeelt de zie
kenhuizen in drie categorieën, afhanke
lijk van de mate waarin zij specialisti
sche voorzieningen bieden en van de 
grootte van het bevolkingsareaal dat zij 
verzorgen. Hoe meer gespecialiseerd zij 
zijn, des te groter gebied bestrijken zij. 
Het gehele systeem wordt tenslotte ge
completeerd met de gezondheidscentra, 
die bestemd zijn voor een bevolking van 
circa 15.000 inwoners. 

Artsen 
Het Zweedse parlement is echter nog 

veel verder gegaan. Het heeft n.l. in 
1970 zowel het merendeel der artsen (90 
tot 95 pct.) in overheidsdienst genomen, 
als een ingrijpende hervorming van het 
verzekeringsstelsel ingevoerd. Doordat 
deze twee ingrepen tegelijkertijd ge
schiedden is het voor een buitenstaander 
heel moeilijk het juiste verband tussen 
de oorzaken en de gevcJJ"en te achterha
len. 

Waarom is men er toe overgegaan om 
vrijwel alle artsen in rverheidsdienst te 
nemen? Voor een deel vloeide deze 
maatregel voort uit het feit, dat in gro
te gebieden van Zweden een zelfstandi
ge praktijkuitoefening nauwelijks mo
gelijk is. Voorts koesterde men de hoop, 
door het dienstverband zowel de prak-
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tijkuitoefening in het ziekenhuis als de 
planning rond het ziekenhuis sterker te 
kunnen beïnvloeden. En tenslotte moet 
de politieke situatie, met name de socia
listisch aversie tegen het vrije beroep, 
een rol gespeeld hebben. 

De invloed van deze eerste beslissing 
was verstrekkend. Er vond een grote 
herverdeling in de inkomsten der artsen 
plaats. Hun beloning werd vastgesteld 
op grond van plaats, verantwoordelijk
heid en dienstjaren, dus ongeacht be
kwaamheid, specialisme of praktijk
grootte. Zij kregen vaste diensturen, 
met als basis 40 à 42 uur, te vermeerde
ren met maximaal 5 uur voor wacht
diensten. Al het overige wordt als over
uren betaald. De beloning werd op een 
zodanig hoog niveau vastgesteld, dat de 
weerstand tegen de maatregel relatief 
gering bleef. 

Verzekering 

Tegelijk met deze omschakeling van 
de artsenwereld naar het dienstverband 
bracht men een wijziging in het verze
keringssysteem aan. Sinds 1952 kende 
men reeds een volksverzekering tegen 
ziektekosten, gebaseerd op het restitu
tiesysteem. Dat betekent dat de verze
kerde een bepaald percentage van zijn 
kosten vergoed kreeg. In 1970 schafte 
men dit stelsel af en ging over tot ver
goeding van alle kosten, verminderd 
met een vaste eigen bijdrage vari de 
verzekerde. Deze eigen bijdrage werd 
voor ziekenhuisverpleging bepaald op 
circa f 4.- per dag, voor een consult 
op rond f 4.40 en voor huisbezoek op 
f 10.-. De bedragen zijn sindsdien aan 
de prijsstijgingen aangepast. 

Deze tweede maatregel betekende een 
soort gelijkschakeling van alle diensten 
voor de patiënt (immers hij betaalt nu 
voor alle ziekenhuizen, en artsen het
zelfde), en vormde een belangrijke aan
moediging om zich tot een arts in een 
ziekenhuis te wenden. Deze aanmoedi
ging geldt des te sterker, omdat er nau
welijks een tussenschakel tussen"patiënt 
en ziekenhuis bestaat. De vrij-gevestig
de arts, die het eerste onderzoek doet en 
voor de verwijzing zorgt, bestaat im
mers nauwelijks, want praktisch alle 
artsen werken in dienstverband in het 
ziekenhuis; de vrij-gevestigde huisarts 
bestaat vrijwel niet meer, en. voorzover 
hij nog bestaat heeft hij geen toegang 
tot het ziekenhuis. Men is dan dus aan
gewezen op de districtsarts in over
heidsdienst, die slechts een klein appa
raat heeft en met veel andere taken 
belast is. 

Dit complex van maatregelen heeft 
dan ook geleid tot de moeilijkheden 
waarmee de gezondheidszorg in Zweden 
momenteel te kampen heeft. De zieken
huizen zijn te sterk gegroeid. De extra
murale zorg is achtergebleven. De huis
arts bestaat vrijwel niet meer. Er 
zijn lange wachtlijsten voor de meeste 
specialismen, voor oor-neus-keel-, en 
voor oogartsen soms een jaar, voor vele 
specialismen een maand. - Het viel me 
in dit verband op, dat de artsen zich 
niet ongerust maakten over deze wacht
lijsten, doch voor de verantwoordelijk
heid daarvoor naar de besturen verwe
zen.-

Tenslotte zijn ook de kosten van de 
Zweedse gezondheidszorg zeer sterk op
gelopen. Er heeft elke vijf jaar vrijwel 
een verdubbeling plaatsgevonden. Van 
deze kosten betaalt de verzekerde on
geveer een-derde, de werkgever de helft 
en de overheid een zesde-deel. 

De regering probeert nu door een 
aantal maatregelen aan deze situatie 
het hoofd te bieden. Allereerst is de 
capaciteit van de artsenopleiding sterk 
uitgebreid, zodat men over een aantal 
jaren het artsentekort hoopt in te lo
pen. Vervolgens is men bezig de extra
murale zorg te versterken door de bouw 
van gezondheidscentra. En tenslotte 
tracht men het beroep van huisarts aan
trekkelijker te maken door aanvulling 
in de opleiding en stimuleren van 
groepspraktijken. 

Arts-patiënt 

Een probleem dat mij echter heel 
moeilijk op te lossen lijkt, is de ver
stoorde relatie arts-patiënt. Doordat er 
praktisch geen vrijgevestigde artsen 
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Aankondigingen 
25 JUNI. Mevrouw drs. N. Smit-Kroes 

t lid der Tweede Kamer) spreekt voor 
de afdeling Uithoorn. Rechthuis, Uit
hoorn. 

In deze rubriek publiceren 
wij enkele van de brieven, die 
de redactie van lezers ontving. 
De redactie behoudt zich daar
bij het reeht voor stilistische 
wijzigingen aan te brengen 
enjof naar haar oordeel te 
lange bijdragen te bekorten, 
uiteraard zonder de kern van 
het betoog aan te tasten. 
Briefschrijvers die menen dat 
hun bijdrage niet of onjuist is 
opgenomen, kunnen in beroep 
gaan bij de redactieraad, pja 
algemeen secretariaat VVD, 
Koninginnegracht ó7, Den 
Haag. Onleesbare en anonieme 
brieven verdwijnen zonder par
don in de prullenmand. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Wordt GS programcollege? 

De pcovinciale staten van Noord-Hol
land mogen dan in menig opzicht een 
rimpelloze vijver zijn. er broeit wel wat 
onder de oppervlakte. De Partij van de 
Arbeid heeft laten blijken af te willen 
van de afspiegelingscolleges en ret 
heeft er veel dat zij zal trachten er het 
programcollege door te drukken. wan
neer volgend jaar de verkiezingen voor 
de nieuwe provinciale staten zullen \:or
den gehouden. Een ongelukkige ontwik
keling, noemde dr. A. Pais. Amsterdams 
VVD-raadslid en lid van de provinciale 
staten van Noord-Holland dit op een 
vergadering van de Amsterdamse VVD
afdeling gewijd aan provinciale zaken. 
"We moeten prober·en de provinciale 
staten zinvol te houden. De politiek 
staat er niet voorop en technische en 
bestuurskwesties hebben de overhand. 
De VVD zal zich ·dan ook vet·zetten te
gen het streven te lwme11 tot een pro
gramcollege. Volgend jaar hoopt zij 
weer mee te kunnen doen aan het af
spiegelingscollege. Zo mogelijk met 
méér dan de ene gedeputeerde die zij 
thans levert". 

Overigens ziet hij nog niet gebeuren 
dat de PvdA met D'66 tot een gezamen
lijke provinciale lijst en programma zal 
komen en dat beide groeperingen naast 
elkaar in een eventueel te vormen pro.. 
gramcollege gaan zitten. Er heeft -::ich 
onlangs een hooglopend meningsverschil 
Vi>orgedaan. tussen beide groeperingen. 
De vraag hoe de overloop van woning
zoekende Amsterdammers in de provin
cie moet worden opgevangen, vormde 
daarvan de inzet. Omdat de bevolkings
groei ver achter blijft bij de voor 
Noord-Holland gestelde prognoses (3 
miljoen), wil D'66 dat de woningbouw 
niet meer wordt gericht 0p zoveel moge
lijk gespreide kernen, maar op een of 
twee: Alkmaar en desnoods Purmerend. 
,.Die visie van D'66 spreekt me wel 
aan". aldus dr. Pais. Niet echter de 
PvdA die daarover sterk in mening ver
schilt met tiaar progressieve zusterpar
tij. 

Dr. Pais meent dat Amsterdam in 

provinciale staten slecht aan zijn trel:
ken komt. Van de 79 leden zijn er maar 
18 afkomstig uit Amsterdam dat toch 
40 procent van de inwoners aan de pro
vincie levert. ,.Dat result~ert niet altijd 
in evenveel begrip voor Amsterdamse 
zaken". Hij bepleitte nog eens dat een 
tweede nationale luchthaven in een van 
de twee IJsselmeerpolders wordt aange
legd. 

Bij het hoofdstuk Amsterdamse pro
blematiek kwam onvermijdelijl{ ook de 
metro-affaire aan bod. De VVD-fractie 
stemde bij de recente metro-debatten 
eensgezind tegen de voordracht van b. 
en w. van Amsterdam om de werk
zaamheden aan de oostlijn volgens de 
oorspronkelijke plannen uit te voeren. 
"De VVD-fractie had een sterke voor
keur voor een traceP. da de minste so
ciale kosten met zich zou mee brengen 
en dat niet tot buurtvernietiging zou 
leiden, zoals die zich nu voor ons afte
kent" aldus dr. Pais. ,,In de voorstellen 
van het college zaten zoveel vaagheden 
en de informatie en basis, waarop men 
wilde verder bouwen, waren te wrak "n 
wankel. In de periode 1970-1973 zijn zo
veel nieuwe gegevens vrijgekomen dat 
het naar de unanieme mening van alle 
zes de raadsleden van de VVD onver
antwoord zou zijn gewèest om ja te zeg
gen op de voorstellen van b. en w. De 
discussie over de metro zullen de raad 
en de burgeri.j overigens nog vele jaren 
bezighouden". · 

Mr. J. K 0. Heijligers, secretaris vän 
de VVD-statenfractie, sprak zijn onge
rustheid uit over qe onevenwichtige sa
menstelling van de provinciale staten. 
Terwijl het college in zijn samenstelling 
een 11-fspiegeling zou moeten zijn van de 
bevolking van de provincie, stijgt het 
percentage ambtenaren geleidelijk en 
zijn de vrije beroepen, werknemers en 
werkgevers verhoudingsgewijs steeds 
slechter vertegenwoordigd. "Hoe lang is 
het nog moge.Ujk dat mensen met een 
dagtaak el(lèrs' zich voor het werk in de 
provinciale staten kunnen vrijmaken?" 
vroeg hij zich af. Hij wees op de situa-

Mijn opinie is • • • 

• AOW-vakantiegeld 
Alle gepensioneerden ontvingen dezer 

dagen een brief van het Algemeen Bur
gerlijk Pensioenfonds, waarin werd 
meegedeeld dat bij de uitkering van het 
pensioen over de maand mei 6 procent 
vakantiegeld zal worden uitbetaald. 
Maar als men de berekeningsstaat be
kijkt vcrgaat het genoegen al gauw. 
Het vakantiegeld van 1 mei 1972 tot 1 
mei 1973 bedraagt f 467,10. Door het 
systeem van inbouw en door de loonbe
lasting blijft van dat bedrag over ..... 
f 57,01. (Die ene cent kon er nog net 
af). 

Dit is een grove belediging voor alle 
gepensioneerden die 40 tot 50 jaar lang 
premies hebben betaald. Men suggereert 
dat gepensioneerden ook een vakan
tieuitkering krijgen en die ontvangen 
dan zo'n onnozel klein bedrag. De enige 
juiste manier is om de gepensioneerden 
hetzelfde percentage uit te keren als de 
werkenden, maar dan niet van de aow, 
maar "an hun pensioen zonder inbouw. 
Daar heeft men recht op. De nu gelden
de regeling is een farce. Als het zo moet 
kan men beter de vakantie-uitkering af
schaffen. Ik betwijfel of er parlementa
riërs zijn, die van deze vakantie-uitke
ring aan gepensioneerden op de hoogte 
zijn. 
D. A. J. Baars, Arnhem 

• Enquête 
Met grote interesse nam ik kennis van 

de in Gelderland en Overijssel gehouden 
enquête. De objectieve publikatie in 
"Vrijheid en Democratie" van 8 juni j.l., 
n.l. de antwoorden samen met de gestel
de vrag~n. biedt een mogelijkheid om de 
waarde van de antwoorden te. toetsen. 

Het blijkt mogelijk de vragen ver
Behiliend te beoordelen, zoals overigens 
vrijwel onvermijdelijk bij dergelijke en-

quêtes; met enkele vombeelden moge 
ik dit toelichten: 

2e vraag betreffende milieu. 
Is er eigenlijk wezenlijk verschil tus

sen ,voorlichting aan het publiek" en 
"opvoeding van het publiek" in de gege
ven situatie: overheid tegenover volwas
sen staatsburgers? Zouden de verschil
len in beantwoording van deze vragen 
door ouders en volwassen kinderen niet 
slechts een maat zijn voor hun verschil
ten in appreciatie van het woord opvoe
den? 

3e vraag onderwijs 
Zouden de ouderen misschien (m.i. te

recht) een schoolparlement als "bevoegd 
gezag" afwijzen, en de jeugd (m.i. even
eens tehecht) een college met betrekke
tijk weinig bestuurlijke bevoegdheden 
wensen? 

4e vraag onderwijs 
Hier was het ook mogelijk geweest te 

vragen of de differentiatie de onder
wijskwaliteit wordt geacht gunstig te 
beïnvloeden. Vooralsnog kan ik niet ge
loven in liberalen zonder geloof in de 
gunstige werking van een bepaalde ma
te van concurrentie! 

Ik moge hier wijzen op de suggestivi
teit van vele vragen. Zo zal b.v. de 
beantwoording van vraag 4b-onderwijs 
velen dwingen tot een schijn-logisch 
antwoord op de vraag 5, mede dank zij 
de negatieve stelling van vraag 4a. 

Bij vrijwel elke vraag zijn dergelijke 
"contra-vragen" onvermijdelijk, het ge
ven van verdere voorbeelden lijkt vrij 
zinloos. 

Ik meen op grond van het boven
staande te mogen stellen dat beoorde
ling van de resultaten van de enquête 
moeilijk zo niet onmogelijk is; het trek
ken van verkeerde of te ver gaande 
conclusies zoals in NRC-Handelsblad 
ligt voor de hand en is gevaarlijk. 

Ombuigen van beleidslijnen van de 

tie in de Amsterdamse geme-~nteraad. 
waarin "een groot percentage studenten 
en werklozen" zitting heeft. Naar zijn 
mening moeten de presentiegelden voor 
de zittingen van provinciale staten dan 
ook aanzienlijk worden opgetrol{ken. 
willen de werknemers die in dergelijke 
colleges zitting hebben, hun grote offers 
in tijd behoorlijk gecompenseerd ]{rij
gen. Statenlid ir. H. Makkreel rekende 
voor dat het trouw bezoeken van alle 
mogelijke vergaderingen sinds de recen
te verhoging van de presentiegelden 
rond de 3500 gulden per jaar oplevert. 
Daarvoor moet het statenlid zich 500 
uur voor het statenwerk beschikbaar 
houden. Tweederde van die uren vallen 
overdag, zodat iemand die in loondienst 
is, zeker een dag per we«:k door zijn 
werkgever moet worden vrijgemaakt. 

Mr. J. Voute, waarnemend VVD-frac
tievoorzitter in de staten van Noord
Holland, kondigde aan dat het provin
ciale wegenprogramma de komende ja
ren grote begrotingstekorten zal veroor
zaken. Hij pleitte er in een korte be
schouwing over ,,het magische woord 
gewest" voor dat de bevoegdheid tot sa
menvoeging van gemeentes in handen 
zal worden gelegd van gedeputeerde 
staten. 

VVD-gedeputeerde de Jong consta
teerde dat ook in de landelijke pers de 
belangstelling voor het werk van de 
procinciale staten wat aan het toenemen 
is. Tot dUISverre is het voornamelijk de 
provinciale pers geweest die in zijn bla
den uitvoerig aandacht besteedt aan de 
problematiek die in het Haarlemse pro
vinciehuis wordt besproken. Dat de ver
gaderingen daar de moeite van een 
bezoek waard zijn, mag tenslotte blijken 
uit de woorden van dr. Pais: "Het is een 
vorm van ontspanning eens naar Haar
lem toe te gaan, als de de raadszittin
gen in Amsterdam gewend bent." De 
harmonieuze sfeer illustreerde hij met 
het feit dat er dit jaar al meer dan tien 
moties met algemene stemmen zijn aan
genomen. Kom daar maar eens om in de 
verschUlende gemeenteraden. 

VVD op grond van de enquête zou zeer 
zeker aanvechtbaar zijn. 

Ir. P. P. Boesb~rg, Bennekom 

• Span wilde paarden 
Het nieuwe kabinet doet mij denken 

aan een span onervaren, wilde paarden. 
Zij zijn gespannen voor het rijtuig van 
het Nederlandse volk, met een gloed
nieuwe koetsier op de bok, die het echte 
mennen tot nu toe alleen op het "droge" 
heeft geoefend. Een overdreven groot 
span! Zij moeten lopen over een smalle 
weg met aan weerszijden een ( geca
moufleerde) diepe afgrond. Zij lopen 
niet in het gareel en de koetsier heeft 
zijn handen vol om te proberen op de 
weg te blijven. 

De enige merrie van het span hapt 
telkens naar het paard van economische 
zaken en hinnikt zelfs de anderen toe 
hetzelfde te doen. Het strijdros zou naar 
links gaan, maar blijft toch - zij het 
kreupel - rechtdoor voorthobbelen. De 
dikke bakkersknol -- zó uit de wei -
heeft nog nooit een bit aangehad en 
stoort zich weinig aan de aanwijzingen 
van de koetsier. Hij wil telkens naar 
links lopen, naar de afgrond, waar hij 
een heerlijk takje groen heeft gezien, 
(een luchtspiegeling helaas) en zijn 
baas doet verwoede pogingen hem er 
van af te houden, maar hij struikelt zelf 
ook. 

Het hele span wordt ook voortdurend 
lastig gevallen door een zwerm radicale 
paar·devliegen en de koetsier is gedwon
gen zich telkens om te draaien om vra
gen van angstige passagiers te beant
woorden. 

Zo zigzagt het koetsje verder. Laten 
wij hopen dat het niet in de afgrond 
tuimelt en dat anders de koetsier de 
teugels tijdig overdraagt aan een ander. 
Den Haag, mej. H.A. VAN ESSEN 
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n deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J. E.v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie in het parlement. 
Hij kan natuurlijk slechts beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten die de VVD in het parle
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerleden aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A, 
Den Haag, telefoon 070-61 49 11. 

Te buur \'oor \'a.kantie en week
ends 

een gedeelte van 
een BOERDERIJ 

nabij de Drents-Friese grens. 
Nog vrij de gehele maand juni 
en vanaf 14 juli tot en met 28 
juli en na 11 augustus. Telefoon 
05927 - 9170. 

Vrijdag 22 juni 1973 - 7 

De VVD • 1n het parlement 

Nog een weekje en de Tweede Kamer 
zal waarschijnlijk op reces gaan om 
eind augustus weer met nieuwe moed te 
beginnen. Bij het afsluiten van deze 
kroniek waren er nog drie onderwerpen, 
waarvan de behandeling wel aangevan
gen is, maar nog niet beëindigd, t.w. het 
initiatief-ontwerp tot wijziging van de 
Omroepwet van de heren Roethof en 
Voogd (het schrappen van enige artike
len betrekking hebbende op de controle
bevoegdheid van de overheid), de col
portagewet en het wetsontwerp met be
trekking tot de voorlopige inhechtenis
enming. Alvorens hieraan en aan nog 
een enkel ander onderwerp aandacht te 
besteden, een verontschuldiging vooraf. 
Tn het vorige nummer van Vrijheid en 
Democratie moest onze rubriek wegens 
J"Uimtegebrek vervallen. We willen daar
op nu niet meer terugkomen, maar wie 
geïnteresseerd is in de Kieswet kunnen 
we lezing van de Handelingen van de 
Eerste Kamer aanbevelen, met name 
dat deel waarin prof. Polak scherpe kri
tiek heeft geoefend op de wijziging van 
deze wet met betrekking tot lijstenbin
dlng. 

linnenschippers 
In de Tweede Kamer heeft de heer De 
~ ~ degens gekruist met de rege
ring over de . inmiddels tot een einde 
gekomell ataking. van Belgische, resp. 
Franse binnenschippers, waarvan de 
Nederlandse binnenschippers de dupe 
zijn geworden, .Uitvoerig voelde de heer 
De Beet: de verantwoordelijke bewinds
lieden aan de tand over _de door de 
Nederlandse regering ondernomen stap
pen om aan de voor de Nederlandse 
schippers ongewenste situatie een einde 
te maken. Uit het antwoord bleek, dat 
ambassade en consuls wel het een en 
ander hebben gedaan, maar naar dè 
smaak van de heer De Beer·niet vol
doende. Volkomen onvoldoende' vond de 

·heer De Beer het antwoord v~t-n de.i·ege
ring op de vraag over de schàd.evërgoe
ding aan de Nederlandse schi\>pèr'S. Het 
initiatief van de heer De Beer om over 
deze zaak mondelinge vrage~llen 
bleek waardering te ondervinden van -de 
gehele Kamer, want er werden op de 
regeringstafel ook uit andere fracties 
talrijke vragen op de re·geringstafel af
gevuurd. Trouwens wat de financiële 
moeilijkheden betreft, hierin werd de 
heer De Beer in de eerste plaats bijge
staan door mevr. KapJH",Vnt- van de Cop
pt•llo. 

Fiscale aftrekbaarheid 
Tijdens hetzelfde vragenuurtje heeft 

de heer De Beer ook minister Gruijters 
(volkshuisvesting en r.o.) aan de tand 
gevoeld over een uitlating die deze be
windsman op een informele persbijeen
komst zou hebben gedaan, met name 
over het voornemen der regering om in 
bepaalde gevallen de fiscale aftrekbaar
heid van de hypotheekrente van de 
eigen woning af te schaffen. Heeft de 
minister meegedeeld, dat het niet in de 
bedoeling zou zijn "om mensen met nor
male inkomens die in normale woningen 
zitten" te tr·effen? Wat ve1·staat de mi
nister onder "normale woningen" en 
.,normale inkomens"? zo wilde de heer 
De Beer weten, die ook nog enkele an
der·e vragen stelde. Met veel omhaal van 
woorden heeft minister Gruijters zich 
staan te verdedigen. Hetgeen hij gezegd 
had was niet zo goed in de pers overge
komen, zei hij, en: het is allemaal nog 
een onderwerp van studie! Zijn collega 
van financiën, dr. Duisenberg, bleek 
danrvan echter niets of nauwelijks iets 
af te weten, zoals deze later· verklaarde. 
Bij de indiening van de miljoenennota 
zullen we wel horen, wat e1· uitgebroed 
is. 

Wetboek van strafvordering 
Bij het wetsontwerp tot het·ziening 

van enige bepalingen van het wetboek 
van strafvordering (voorlopige hechte
nii'l en toevoeging van een raadsman) 
heeft voor de VVD-fractie mr. Geurt
sf\n het woord gevoerd. Hij betoogde 
o.m. dat ten aanzien van het eerstge
noemde onderwerp uitgangspunt dienen 
te zijn de fundamentele rechten van de 
ver·moedelijke dader, waaronder die op 
zijn vrijheid en dat daarop niet meer 
inbreuk wordt gemaakt dan strikt on
vermijdelijk is. Maar aan de andere 
kant moet in aanmerking worden geno
men, dat ook de medeburgers van de 
verdachte er· recht op hebben, dat hun 
fundamentele rechten maximaal worden 
gegarandeerd. Daarvoor is handhaving 
van de rechtsm·de essentieel. Mr. Geurt
sen meende, dat het O.M. de laatste ja-

ren er blijk van heeft gegeven een open 
oog te hebben voor de belangen van de 
verdachte. Mr. Geurtsen had dan ook 
weinig moeite met de voorgestelde wij
ziging op dit punt, maar voor een fun
damentele amendering van het voorstel 
zag onze afgevaardigde geen reden. Uit 
zijn antwoord bleek, dat ook minister 
Van Agt ernstige, deels onoverkomelijke 
bezwaren had tegen verder strekkende 
beperkingen t.a.v. de inhechtenisneming, 
zoals tot uitdrukking gebracht in amen
dementen van PvdA en D'66. 

Intussen was mr. Geurtsen het in be
ginsel wel eens met dr. Roethof (pvda) 
om voorlopige hechtenis in geval van 
art. 240 (pornografie) uit het wetboek 
te schrappen. Daarentegen was mr. 
Geurtsen het niet eens met de PvdA-er 
om ook in geval van abortus de desbe
treffende bepaling uit het wetboek te 
verwijderen. 

Uitvoerig ging mr. Geurtsen verder in 
op de problematiek rond de toegevoegde 
en de gekozen raadsman, kwestie waar
over de minister, zoals uit zijn antwoord 
bleek,- ernstig van mening verschilde 
met mevr. Goudsrolt (D'66). 

Bij het wetsontwerp beogende het te
gengaan van misbruiken bij colportage 
verklaarde de heer Keja namens de 
VVD- fractie daartegen in grote lijnen 
geen bezwaar te hebben; 

Omroepwet 
Het initiatief-ontwerp van wet tot 

schrapping van enige .artikelen bett·ek
king hebbende op de controle-bevoegd
heid van de overheid op de omroep, in
gediend door de heren Roethof en De 
Voogd(pvda), deed dr. Van Dijk verkla
ren in principe te voelen voor over
dmebt van strafbevoegdheid aan de 
rechter. De VVD-woordvoeFder was ook 
voor het verdwijnen van de bevoegdheid 
van de minister tot het geven van een 
berisping aan een omroepvereniging, 
alsmede voor het verdwijnen van de mo
gelijkheid tot schorsing van zendtijd. 
Maar wèl was dr. Van Dijk van oordeel, 
dat, waar de omroep berust op een ver
gunningenstelsel, die instantie die de 
vergunning verleent, deze vergunning 
ook behoort te kunnen intrekken als de 
uitzendingen de veiligheid van de Staat,· 
van personen of van groepen van perso
nen in gevaar brengen. In zoverre kon 
dr. Van Dijk wel meegaan met een 
amendement van de heer v.d. San
de(kvp), dat op grond van de genoemde 
voorwaarden intrekking van de vergun
ning beoogt. Tot de voorwaarden wil het 
amenderot ook overtreding van de goede 
zeden rekenen, maar daar·mee had dr. 
Van Dijk toch wel enige moeite. Zou het 
amendement worden aangenomen dan 
zou hier voor de eerste maal in het be
staan van het kabinet-Den Uyl de "oude 
coalitie" zo waar weer gezamenlijk op
treden. 

Vragen 
Onze indruk is, dat het nieuwe kabi

net, zo kort na zijn optreden al met 
meer schriftelijke vragen geconfron
teerd is geworden dan ooit een vorige 
regering. De vertegenwoordigers van de 
partijen, die het kabinet-Den Uyl mi
nisters en staatssecretarissen hebben 
geleverd, blijken met het stellen van 
schriftelijke vragen bepaald niet tet·ug
houdend, maar ook de oppositie laat 
zich niet onbetuigd, met welke laatste 
opmerking we intussen geenszins de 
suggestie willen wekken, dat de opposi
tie er een behagen in schept de bewinds
lieden uit oppositioneel oogpunt met 
veel vragen aan boord te komen. In elk 
geval ware het onjuist uit het feit, dat 
in de afgelopen vier weken uit de VVD
fracties van beide Kamers mee1· dan 
dertig vragen zijn gesteld, deze fmcties 
zich aan .,overvragen" schuldig maken. 
Het grote aantal noopt ons intussen wel 
tot beknoptheid bij het vermelden van 
de vragen uit de VVD-hoek. Laten we 
de eer ditmaal aan de Eerste Kamer· 
door te beginnen met te gewagen van de 
schriftelijke vragen gesteld door prof. 
Polak over fraude en corruptie door 
ambtenaren, zulks naar aanleiding van 
het verslag van de Algemene Rekenka
mer. Verder heeft het Eerste Kamerlid 
Van der Werf vragen gesteld over het 
onthouden van het vroeger gebruikelijke 
artsendiploma aan assistent-artsen aan 
de rijksuniversiteit te Utrecht. 

Van de Eerste Kamer nu naar de 
Tweede Kamer. Daar hebben de heren 
PortheiDe en Koning er bij de bewinds
lieden ·van Verkeer en Waterstaat op 
aangedrongen de aanleg van het gedeel-

te van rijksweg 11 tussen de rijksw<>gen 
4 en 44 op zo kort mogelijke termijn tot 
stand te brengen. 

Is de staatssecretaris van Onderwijs 
• bereid aan het h.t.s.-getuigschrift een 

tweede-graads onderwijsbevoegdheid te 
verbinden, althans voor zover de bezit
ter ervan voldoet aan de eisen, te stellen 
op het gebied van praktijkervaring en 
pedagogische bekwwamheid ? ( alelus een 
vraag van mevr. Smit-Kroes en de heer 
De Beer). Eveneens van mevr. Smit
Kroes vragen over het aanschaffen van 
een nieuwe inventaris voor de r.k. 
school voor h.n.o. .,De Valkehorst" te 
Dordrecht. 

De afbraak van strandpaviljoens op 
Texel vormt het onderwerp van vragen 
van de heren PortheiDe en Tuijnman. 
De heer PortheiDe heeft zich ook tot de 
staatssecretaris van Econ. zaken gericht 
over para-commercialisme t.o.v. het ho
reca-bedrijf (in sekclubs). De heer 
Vonhoff Wil nadei' worden ge~nformeerd 
over de wachtgeldbasis voor directeuren 
van scholen voor middelbaar handels
avondonderwijs. 

Het wegvervoer naar, van en via de 
Bondsrepubliek, waarmee de Nederland
se ondernemers danig in de knoei zitten, 
gaf mevr. Smit-Kroes aanleiding tot het 
stellen van vragen aan de minister van 
Verkeer en Waterstaat. Dezelfde afae. 
vaardigde spreekt in een andere vr:ag 
over .,onheuse concurrentie" van Van 
Gend en Loos. 

Het "overschot" aan onderwijzend 
personeel voor het basisonderwijs is on
derwerp van vragen, eveneens van 
mevr. Smlt-Kroes, die voorts de staats
secrataris van Verkeer en Waterstaat 
heeft benaderd over wijziging van tarie
ven voor het beroepsgoederenvervoer. 
Andere vragen van mevr. Smit-Kroes 
hebben betrekking op het aantal leerlin
gen aan het bijz. middelbaar onderwijs 
in Den Haag en het Westland, op het 
gebruik van briefpapier en kosten van 
verzending van brieven en drukwerk 
door instellingen, die geen deel uitma
ken van wetenschappelijke onderwijs-in
richtingen (samen met de heer Dees), 
en de verantwoordelijkheid voor de ont
wikkeling van het Grevelingenbekken 
(samen met de heer Vonboff). 

Huisartsenopleiding te erkennen als 
een volwaardige specialistenopleiding 
vormt het onderwerp van vragen van de 
heer Van Dijk en mevr. Kappeyne \'an 
de Coptlello. Dezelfde VVD-ers hebben 
-- in andere vorm dan de heer Van der 
Werf - vragen gesteld over de assis
tent-artsen. 

Nog vóór hij daarover een aantal 
~ondelinge vragen tot de regering 
nchtte, had de heer De Beer al schrifte
lijke vragen gesteld over de situatie 
van de Nederlandse binnenschippers ten 
gevolge van de staking in Frankrijk. 

Hoe staat het met de arbeid van de 
commissie-Langemeijer, die zich bezig 
houdt met een onderzoek naar de v1·aag 
of op grond van art. 57 van de Wet 
beroepsofficieren aan een der opperoffi
cieren ontslag moet worden verleend ? 
Zo wil de heer Ploeg weten. 

Over de financiering van de asfalte
ring van het wegtraject Paranam-Afro
bakka (Suriname) wensen de heren 
Yan Dijk en Tuijnman te worden geïn
fm·meerd. 

In een tv-uitzending van Achter het 
Nieuws kwam een interview voor met 
een anoniem gebleven heroïne-hande
laar. Kan die .,onbekende" worden ge
ïdentificeerd, zo vraagt mr. Geurt'ien. 

Met leden uit andete fracties heeft 
mevr. Smit-Kroes enige vragen gesteld 
over opneming in het scholenplan van 
de m.t.s. te Waalwijk. 

In vragen aan de minister van Ver
keer en Waterstaat informeert mevr. 
Smit-Kroes naar de taakomschrijving 
van de staatssecretaris aan dat departe
ment. 

Mevr. Veder-Smit heeft de minister 
van volksgezondheid en milieu-hygiëne 
verzocht gegevens over te leggen over 
verbouw, uitbreiding, nieuwbouw en 
noodvoorzieningen van ziekenhuizen, 
verpleegtehuizen enz. 

.Tenslotte heeft de mishandeling, die 
Leny Kuhr op het Haarlemse station 
heeft moeten ondergaan, de heer Heurt
sen aanleiding gegeven de ministers van 
Justitie en van Verkeer en Waterstaat 
o.m. te vragen welke maatregelen de 
bewindslieden denken te nemen ter ver
betering van de veiligheid van reizigers 
en stationsbezoekers. 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

~:-;;eid kent ook lasten 

Het hiernaast afgedrukte ar
ti kei, van de hand van het 
Tweede Kamerlid A. Ploeg, 
defensiespecialist in de VVD
fractie, verscheen eerder in 
het dagblad De Gelderlander. 

D:fensie dreigt het sluitstuk op de be
grotmg te worden. Dat is een eerste 
reactie op het aanhoren en nalezen van 
de passages uit de regeringsverklaring, 
die gewijd zijn aan het stuk nationale 
veiligheid, dat wij defensie plegen te 
noemen. 

Helemaal vreemd is dat niet, als men 
bedenkt dat het de eerste maal is in 
onze par·lementaire geschiedenis dat een 
socialistische bewindsman het departe
ment van defensie gaat besturen, o.a. 
geflankeerd door mr. B. Stemerdink, die 
bij de begrotingsbehandeling in 1972 
zich fel verzette tegen het aanschaf
fingsbeleid van de toenmalige minister 
H. de Koster. 

De heer Stemerelink immers was het 
~lie een zeer afwijzend standpunt inna~ 
mzake de vervanging van de Starfigh
ter, het luchtafweergeschut, de anti
tankwapens en de bouw van een tweede 
bevoorradingsschip voor de Koninklijke 
Marine. 

Nu kan men over defensie verschil
lend denken; de neiging defensie te zien 
als een sluitpost wordt groter, naarmate 
het oorlogsgevaar als minder waar
schijnlijk wordt ervaren. Dit is welis
waar begrijpelijk, doch het wordt een 
~evaarlijke zaak als deze neiging wordt 
mgegeven door een idealisme, waarbij 
d~ wens de vader van de gedachte is en 
met gegrond is op de feitelijke situa
tie. 

Situatie 
Hoe is deze situatie? 
In West-Europa is sprake van een ze

ker machtsevenwicht tussen de NAVO 
en het Warschau Pact. Met opzet stel ik 
een "zeker" evenwicht, omdat de 
krachtsverhoudingen zeer duidelijk in 
het voordeel zijn van de Warschau
Pactlanden. 

Te land is het aantal tanks het bijna 
drievoudige van dat van de Westeurope· 
se bondgenoten, het vliegtuigarsenaal 
van de Oostbloklanden is aanzienlijk 
groter en de maritieme mogelijkheden 
worden steeds verder uitgebouwd. 

De NAVO streeft - uit hoofde van 
haar defensieve taakstelling - niet 
naar pariteit maar de mogelijkheden 
een adequate defensie op te bouwen 
worden mede beïnvloed door de aard 
van de &'enoemde dreiging. 
. We drenen ons wel te realiseren, dat 
redere verdere afbrokkeling van onze 
defensiebijdrage een verdere verschui
ving van het machtsevenwicht ten gun· 
ste van het Warschau-Pact ten gevolge 
heef~. Deze verhouding is nu - in con
ventionele zin - één op drie ten gunste 
van het Oostblok. Het is daarbij goed te 
bedenken, dat op generlei wijze de in
druk bestaat dat de landen van het 
W_arschau Pact hun strijdkrachten ver
romderen of besnoeiingen aanbrengen 
op hun defen~ieprogramma's. Integen
deel, de 1-mei-parade 1973 in Moskou 
gaf daarvan nog een welsprekend 
beeld. 

Weliswaar is thans een begin ge
m~~kt ~et een Oost-West-gesprek (de 
verhgheidsconferentie in Helsinki en de 
zgn. MBFR, mutual balanced forces re
ductions): doch deze besprekingen verke
ren no~ m een primair stlj.dium, waarin 
men met verder gekomen is dan enkele 
procedurele zaken. Deze besprekingen 
zouden wel eens jaren kunnen gaan du
ren voordat er echt sprake kan zijn van 
resul~aten.. te weten een evenwichtige 
verr:mndermg van de wederzijdse bewa
pemng. De onderhandelingen met het 
O?stblok kunnen slechts tot resultaten 
Ierden als men spreekt vanuit een ge
I~fwaardige d.w.z. sterke positie. Daar
biJ werkt de tijd in het voordeel van de 
Sowjet-Unie, nu tal van stemmen- in 
het Atlantisch bondgenootschap - op
gaan de defensielasten te verlichten. In 
communistisch geregeerde landen is dit 
gelu~d, bij mijn weten, nog niet gehoord. 
Het IS bovendien misleidend erop te spe
cule:e~ dat ee~ vermindering van de de
fensie-mspannmg van één van de lid
staten zo'! worden gecompenseerd door 
and.~re;. met slechts is het weinig waar
S?hiJnl_rJk dat deze bereid zouden zijn de 
eig~n mbreng te vergroten als compen
satie voor het. falen van een partner, 
doch eerder dient te worden gevreesd 
voor een sneeuwbal-effect. 

. Lichtpunt 
. De regenngsverklaring zegt nog wei· 

mg over de toekomstige hoogte van on· 
ze d~fensielasten. Een lichtpunt in de 
r:germgsverklaring is, dat de toezeg
gmg wordt gedaan dat "indien de aard 
en het tijdstip van uitvoering der te 
~~men beslissingen bondgenootschappe
liJk overleg met zich meebrengen, dit in 
een zo vroeg mogelijk stadium zal wor· 
den geopend." 

Hoewel de regeringsverklaring zich 
niet duidelijk over de op handen zijnde 
be~uinigingen uitspreekt, heeft men 
emg houvast in Keerpunt 1972, waarin 
gestreefd wordt naar een verlaging van 
de defensie-uitgaven in de periode 
1973-1976, met in totaal f 1500 miljoen 
tegen lop~nde prijzen (dit is gemid· 
deld 0,20 a 0,25 pct. van het nationaal 
inkomen). 

Dit_ regee1:akkoord van de zgn. pro
gressieve dne vermeldt bovendien dat 
in de komende jaren de basis moet zijn 
gelegd voor een verdere verlaging van 
de ~efensi_e-uitgaven tot 3 pct. van het 
natronaal mkomen. Het is in dit verband 
misschi~n interessant te wijzen op de 
conclust_es van de door de regering Bies
heuvel mgestelde commissie van civiele 
en militaire deskundigen, de commissie
Rijckevorsel, die opdracht kreeg de 
taalt ván de Nederlandse defensie in de 
NAVO en de voor de vervullino-daarvan 
vereiste middelen en methode~ kritisch 
te onderzoeken. Daarbij diende o.a. een 
advies te worden gegeven over de huidi
ge omvang van de aangegane verplich
tingen in NAVO-verband en over het 
financieringsniveau, dat is vereist om 
een adequate vervulling van deze ver
plichtingen te waarborgen. 

Het uitgebrachte rapport bevatte een 
meerderheids- en een minderheidsstand
punt. De meerderheid adviseerde een 
handhaving van de bestaande NAVO-ta
ken. Vertaald in een financiële stelling
narr:re kom~ dit neer op 4,25 pct. van het 
nationaal mkomen, terwijl de minder
h~id tot een percentage van 3,95 kwam. 
D~t laa~te houdt in een wijziging, ver
mmdermg en opheffing van de vrijwil
lig in NAVO-verband aangegane ver
plichtingen. Het zou, gezien de mij toe
gemeten plaatsruimte, te ver voeren in 
te gaan op de filosofieën die achter bei
de zienswijzen staan. Ik onderschrijf 
het meerderheidsstandpunt omdat de 
politieke analyse op de eerder genoemde 
feitelijke situatie en krachtsverhoudin
gen berust. 

Wij dienen die bijdrage als volwaardig 
NAYO-partner te voldoen. Die bijdrage 
heeft bovendien een functie in de Ame
rikaanse bereidheid zich in te zetten 
voor de veiligheid van Europa. Voor de 
nieuwe minister van defensie is het 
raadzaam, nu de Amerikanen de Euro
pese landen met klem vragen hun de
fensielasten toch vooral niet terug te 
s~hroeven, in zijn bezuinigingsoverwe
gmgen te betrekken dat "iedere aan
.drang om de Amerikaanse legers hier te 
houden onh.erstelbaa~ aan overtuigings
kracht zal mboeten, mdien de Europese 
partners zich een geringere inspanning 
ten behoeve van defensie veroorloven " 
aldus een uitspraak van de minderheld 
van de commissie Van Rijckevorsel. 

_Een twe~de advies. aan de huidige be
wmdsman IS, waar m de regeringsver
klaring gesproken wordt over de rol van 
de nucleaire wapens, zich niet te ont
h_ouden van deelname aan een vergade
rmg van de NAVO-ministers van defen
sie in Ankara, waar deze problematiek 
uitvoerig aan de orde kwam. Doch dit 

slechts ter zijde; hoe meer we op onze 
conventionele strijdkrachten zullen be
zuinigen, hoe groter de kans wordt dat 
we bij een eventueel conflict aan onze 
Atlantische bondgenoten zullen moeten 
vragen ons nucleair bij te staan. 

Een redelijke bezuiniging zou wel 
kunnen worden gevonden in de sfeer 
van de oneigenlijke defensie-uitgaven. 
Deze drukken wel op de begroting, doch 
hebben weinig of niets met defensie te 
maken. Voor 1972 betekende dit een be
drag van bijna 900 miljoen gulden, of
wel 0,7 pct. van het nationaal inkomen. 
Als voorbeeld van deze oneigenlijke uit
gaven kunnen gelden de pensioenen en 
~:;tchtgelden van het personeel, de justi
hele taak van de Koninklijlte Mare
chaussee, het loodswezen, de betonning 
en bebakening en de topografische 
dienst. 

Waarheen? 
Waar de verhoudingen tussen exploi

tatiekosten en investeringen ter sprake 
komt, heeft de minister een handzaam 
- en leerzaam - boekwerkje tot zijn 
beschikking, dat de naam draagt: "De
fensie, waarheen in de komende ja
ren?", vrij vertaald als Het Testament 
van minister De Koster en waarin gead
viseerd wordt de exploitatiekosten taak
stellend met 10 pct. te verlagen als één 
der maatregelen om de investeringen op 
peil te brengen. Met enige zorg en span
ning wachten wij daarom af hoe de 
nieuwe bewindsman de exploitatiekosten 
wil terugbrengen ten gerieve van de 
ho~gst . noodzakelijke investeringen, 
(vhegturgvervanging, luchtafweerge
schut, anti-tankwapens voor het leger
korps, verbindingsapparatuur) als hij 
daarbij tevens de diensttijd wil verkor· 
ten tot 12 maanden. Dit laatste, hoe 
aantrekkelijk ook, drukt n.l. in sterke 
mate op de exploitatiekosten. We zijn 
uitermate benieuwd, wat voor het kabi· 
net Den Uyl het zwaarst zal wegen. De 
VVDM stond bij de heer Vredeling eer· ' 
der op de stoep dan de beleids-advi
seurs! 

Ook over de standaardisatie van be
wapening en uitrusting staan in . het 
hierboven aangehaalde boekje behar
tenswaardige zaken. 

Een geloofwaardige krijgsmacht is , 
een voorwaarde voor stabiele verhoudin- · 
gen, zowel in NAVO-verband als in de 
eindelijk op gang gekomen Oost-West
besprekingen. 

Ik hoop, dat dit het richtsnoer voor 
het komende defensiebeleid mag zijn. , 
Vrijheid kent niet slechts lusten, doch 
ook lasten! 

-, 
·. vrijheid ·en 

democratie 

• De redactie van Vrijheid en 
Democratie is gevestigd te Hil
versum, Pieter de Hooghlaan 81. 
Hoofdredacteur en voorzitter van 
de redactiecommissie Is de heer 
Ph. c. la Chapelle. 
• De abonnementen-administratie 
wordt verzorgd door het alge
meen secretariaat van de VVD, 
Koninginnegracht 51 te Den Haag 
(telefoon 010 - 604803). Voor 
adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secreta
riaat. 
• De advertentie-exploitatle wordt 
verzorgd door de Nederlandse 
Dagblad Unie, Westblaak 180 
(postbus 824) te Rotterdam, tele· 
foon 010 · 141211. 

algemeen 
secretariaat 

• Het algemeen secretariaat van 
de VVD is gevestigd te Deo 
Haag, KoninginnegYacht 51~ tele· 
foon (070) - 60480S. Postreke
ning: 67880 ten name van de al
gemeen secretaris van de VVD te 
Den Haag. 

EEN HEERLIJKE KINDERV AKANTii 
Met paardrijden en zwemmen. - Het gehele jaar geopend. 
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nderdeloep 

1oor onze politieke 

·edacteur A. W. Abspoel 

• "Christen-democratisch" 
overleg 

Dit weekend komen de partij
l raads- )vergaderingen van de drie 
grote confessionele partijen bijeen. Daar 
-.al moeten worden beslist over een reso
lutie betreffende de "christen-democrati
sehe" samenwerking en (voor een ver
dere toekomst) eenwording. Zij is ont
worpen door de z.g. "stuurgroep" uit 
deze drie partijen. 

In die resolutie wil men o.a. doen uit
:;preken, dat "de bij de kabinetsformatie 
gebleken meningsverschillen" geen 
"blijvende invloed" mogen hebben op de 
"groeiende samenwerking" tussen de 
drie fracties in de Tweede Kamer. En 
dat er gestreefd zal moeten worden 
naar "politieke eenwm·ding" op basis 
van de destijds in de nota: .,Op weg 
naar een verantwoordelijke maatschap
pij" ( strategienota") opgestelde hoofd
lijnen voor een politieke strategie voor 
de jaren zeventig. Met dit doel zal dan 
een "Christen-democratisch appèl" wor
den opgericht, dat voomisnog het ka
rakter zal hebben van een "samenwer
kingsverband", onder leiding van een 
gezamenlijk bestuursorgaan. Het dient 
eehter, zo is de bedoeling, "op korte ter
mijn" om een nieuwe organisatievormen 
te krijgen, "waarin zowel aan de politie
ke eenheid als aan de geestelijke ver
seheidenbeid tussen de drie partijen 
recht wordt gedaan." 

Nadere voorstellen omtrent het een en 
ander zullen vóór 1 oktober a.s. moeten 
worden gedaan, die in het najaar ter 
beslissing van elk der drie partijen wor
den voorgelegd. Het is nogal ingewik
keld in elkaar gezet, maar zo is het, 
meen ik, wel juist samengevat. 

Als belangstellend buitenstaander is 
men geneigd, de wenkbrauwen toch wel 
wat verbaasd en ongelovig op te trek
ken. Vooral wanneer men in de ont
werp-resolutie tot slot leest, dat een be-

roep wordt gedaan op de fracties in de 
Eerste en Tweede Kamer l'an de drie 
partijen om hun werkzaamheden zoda
nig te integreren, dat tussen nu en het 
najaar de "eensgezindheid van de par
tijen" wordt weerspiegeld in het beleid 
van de fracties. 

Confessionele partijen hebben een 
langjarige ervaring opgedaan in het po
litieke manoeuvreren en het scheppen 
van vage bouwsels van gemakkelijk 
kneedbaar materiaal. Of het echter 
haalbaar is om de werkzaamheden van 
de drie fracties te integreren en zelfs· te 
streven naar uiteindelijke politieke een
wording wanneer twee fracties rege
ringspartijen vertegenwoordigen en de 
derde daar buiten staat en zelfs tot de 
oppositie geacht wordt te behoren, is 
toch wel een grote vraag. Men kan 
ook in de politiek - in behendigheid en 
soepelheid toch wel te ver gaan. 

• spanningen 
Dat we die vraag hier niet lichtvaar

dig opwerpen blijkt wel uit de met na
me in politiek protestants-christelijke 
kring de laatste weken ontstane span
ningen. Ook "Trouw" (en wie zou dat 
beter kunnen weten) moest dat in een 
hoofdartikel toegeven. Reeds vorige 
week vrijdag moest het vaststellen, dat 
in de kring van ARP en CHU het verzet 
tegen de ontwerp-resolutie groeiende 
was. 

Binnen de CHU is een actie op gang 
gekomen om bedoelde resolutie af te 
stemmen en door sommige anti-revo
lutionaire kiesverenigingen worden in
grijpende wijzigingen voorbereid. De 
kiesverenigingen van de CHU hebben 
een brief gekregen van de bekende 
"centrumgespreksgroep", welke is me
de-ondeJtekend door de oud-minister 
mr. H. K. J. Beernink. Daarin wordt ge
dreigd dat, wanneer de resolutie wél 
mocht worden aanvaard, er voor een 
aantal CHU-Jeden maar één weg open 
staat: "Het voortzetten, dan wel op-

nieuw oprichten van onze CHU". De ge
spreksgroep acht het verschil in benade
ring tussen de CHU enerzijds en KVP 
en ARP anderzijds, "zeer groot". De 
fracties van KVP en ARP hebben, zo 
leest men in de brief, mogelijk gemaakt 
dat het Kabinet-Den Uyl tot stand is 
gekomen en de CHU heeft "tot vreugde 
van de kiezers" een andere houding 
aangenomen. 

In het anti-revolutionaire partij-or
gaan "Nederlandse gedachten" van 16 
juni ontwikkelt het lid van de Tweede 
Kamer dr. W. de Kwaadsteniet, secreta
ris van de ARP, ernstige principiële en 
organisatorische bezwaren. Naar zijn 
mening is de feitelijke situatie zo, dat 
de een het zoekt in een partij met de 
bijbelse boodschap als duidelijk enig uit
gangspunt; de ander (de KVP, onder 
aanvoering van dr. De Zeeuw) wenst 
een partij met een meer open karakter. 
Bovendien waarschuwt hij er ernstig 
voor, dat in een korte spanne tijds en 
zonder voorbereiding op een breed vlak 
in elkaar schuiven van de drie partijen 
tot .,min of meer chaotische toestanden 
zal leiden; niet zozeer in de toppen, 
maar juist in de brede lagen van de 
partijen, zonder welke de toppen niets 
meer vertegenwoordigen". Van een ge
forceerde discontinuïteit vreest hij een 
.,opsplitsing van de groepen". 

Volgens Jatere berichten hebben nu in
middels ook de ARP-kamerleden H. de 
Boer, drs. A. Schouten, mej. H. van 
Leeuwen en dr. A. Vetmaat zich tegen 
de resolutie over de samenwerking van 
KVP, ARP en CHU uitgesproken. In 
een brief aan de Kamer- en Statencen
trales zeggen mej. Van Leeuwen en dr. 
Vermaat o.a. dat "slechts een funda
mentele amendering" de resolutie aan
vaardbaar zal maken. 

We wachten met belangstelling de 
verdere discussies in het (mede door tij
dens de formatie in meerderheid voor 
"Den Uyl" te kiezen) op het ogenblik zo 
gespleten confessionele kamp at. 

Kommer en kwel voor middenstand 

De landelijke middenstandscommissie 
van de VVD heeft op 4 juni vergaderd 
en daarbij o.a. gesproken over de rege
r·ingsverklaring van het nieuwe kabinet. 
Premier Den Uyl heeft voor het midden
en kleinbedrijf enkele maatregelen aan
gt•kondigd, die stuk voor stuk op zich
zl'lf beschouwd nog wel eens aantrekke
lijk zouden kunnen zijn. Echter de veie 
bPleidsplannen vormen een onsamenhan
g-Pnd geheel en de financiering daarvan 
znl waarschijnlijk wel uit een verhoging 
van de directe belastingen moeten ko
men. In het algemeen Vl(as de commissie 
van mening dat het ondernemersklimaat 
in Nederland er onder deze regering 
nid op vooruit zal gann. 

naarbij komt dat er enkele personen 
in het kabinet zitting hebben, die voor 
h-"t ondernemerschap zeer weinig waar
dt•J·ing hebben. Het perspectief voor de 
particuliere bedrijvigheid wordt nog on
gunstiger door een uitspn~<lk als "de 
pr-estatiemaatschappij is een ellebogen
w••reld" van de nieuwe woordvoerder 
\"an de PvdA-fractie. 

De volksverzekering arbeidsonge
:-whiktheid zal naar verwacht grote las
ten opleveren voor ondernemers met een 
inkomen boven het bestaansminimum. 
F.nige hoop koesterde de commissie voor 
de kleinere winkeliers van de aanpak 
door deze regering van de problematiek 
van de ruimtelijke ordening. 

Afgezien van enkele lichtpuntjes zal 
het beleid van deze regering wel veel 
kommer en kwel brengen voor het mid
den- en kleinbedrijf in Nederland. Als 
deze regeringsploeg lang blijft zitten, 
dan is het ook niet uitgesloten, dat op 
diverse departementen de ambtenaren 

gaan regeren, met alle gevolgen van gemeenten, dat hun belangen direct en 
dien. indirect aangaat. 

Inkomensbeleid 

Zeer gelukkig was de commissie n1ct 
het verschijnen van de nota inkomens
politiek van onze Tweede-Kamerfractie. 
Helaas heeft Nederland thans de hoog
ste inkomstenbelastingtarieven ter we
reld, met alle consequenties van kapi
tr.::~.lvlucht e.d. Zeer opmerkelijk moet 
voor socialiste!:). zijn de ontwikkeling 
van de inkomensverhoudingen in Oost
Europa; kenmerken zijn een grote inko
mensdenivellering alsmede een zeer gro
te nadruk op het heffen van indirecte 
belastingen. 

Het rapport van de Teldersstichting 
over de sociale verzekeringen kwam ook 
ter sprake. Herinvoering van de wacht
dagen voor uitkeringen ingevolge de 
ziektewet achtte een der leden beslist 
noodzakelijk. Op het terrein van de so
ciale verzekeringen dient een ferm be
leid gevoerd te worden om misbruik en 
oneigenlijk gebruik de kop in te druk
ken. Primair hebben daar de werkelijke 
gedupeerden in onze maatschappij, voor 
wie dez.e voorzieningen vaak een levens
belang vormen, recht op, omdat zij 
thans vaak ten onrechte gekritiseet·d 
hiervoor worden. 

Gemeenten 

Primair dient het hele bedrijfsleven, 
dus ook het mif.lden- en kleinbedrijf, in
spraak te kri;~·,.n in liet beleid van de 

Verder zijn er een aantal specifieke 
problemen voor het winkelbedrijf, waar
aan aandacht dient geschonken te wor
den bij de opstelling van programma's 
voor de komende gemeenteraadsverkie
zi:i .~·en. 

Het beleid t.a.v. detailhandelsactivitei
ten buiten de winkelgebieden, zoals b.v. 
cash- and carryvestigingen in weilan
den, is een zeer belangrijke zaak, daar 
hiermede zowel de belangen van onder
nemers en consumenten alsook de ruim
telijke ordening ten nauwste bij betrok
ken zijn. Een werkgroep uit de commis
sie zal dit vraagstuk nader gaan bestu
deren. 

Het paracommercialisme in de horeca
"~ctor, m.n. het exploiteren van kanti
nes en clubhuizen als café enjof restau
rant, kunnen alleen de gemeentebestu
ren bestrijden en wel door middel van 
de uitvoering van de drank- en horeca
wet. Geschiedt dit niet, dan ziet de toe
korast voor het beroepsmatige horecabe
drijf in ons land er somber uit. Bij het 
creëren van parkeerruimte, verkeersom
leggingen e.d. dient met de betrokken 
winkelstand overleg te worden ge
ple-egd. 

Tenslotte roepen WIJ gaarne via dit 
medium de op 4 juni j.l. niet aanwezige~ 
leden en plaatsvervangende leden ·.ran 
de commissie nog eens op om het for
mulier voor de nieuwe op te stellen 
adreslijst in te zenden. De volgende ver
gadering zal plaatsvinden op donderdag 
20 september a.s., in het gebouw van dP 
Tweede Kamer te 's-Gravenhage, aan
vang 13.30 uur. 
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Kamerleden en -commissies 

Overzicht, waaruit blijkt in 
welke vaste commissies van 
de Tweede Kamer welke libe
rale Kamerleden zijn be
noemd. 

Volksgezondheid 
in Zweden 
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meer bestaan, is de patiënt vrijwel he
lemaal aangewezen op gezondheidscen
tra. poliklinieken en ziekenhuizen. Hij 
moet daar·in vaak zelf (via de bewuste 
gids l zijn weg zien te vinden. Als hij 
daar komt, ·hangt het af van taakinde
ling en diensturen, door welke dokter 
hij wordt behandeld. Van een vrije 
artsenkeuze; van eeh goede arts-patiënt 
I'elatie, van een vertrouwensband en een 
behandelingsschema kan daai·om maar 
auwelijks sprake zijp.. De patiënt wordt 
efficiënt en zakelijk ' behandeld, maar 
zijn wezen ligt in een kaartsysteem. 

Het geheel van mijn. indrukken zou ik 
willen samenvatten. als volgt. Elk land 
kent de spanning ·tussen wensen en 
mogelijkheden. Wimneer . ~r overeen
stemming bestaat. oyer .het- bedrag, dat 
men voor de gezondheidszorg wil be
steden, moet men kiezen tussen een 
meer collectieve, za!telijke benadering 
en een meer individuele, persoonlijke be
nadering. In Zwed~n , is duidelijk op 
grond van de opvattingen en omstandig
heden de collectieve richting gekozen. 
Het inrichtingswezen is uitstekend ont
wikkeld, de individu.ele benadering van 
de patiënt blijft achter. In Nederland 
staat het particulier initiatief en de 
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vrije beroepsuitoefening hoog aan
geschreven. doch laat de doelmatigheid 
te wensen over. 

Het Zweedse systeem kan. al berust 
het op een heel andere grondslag, ons 
in meer dan één opzicht tot lering 
strekken: 

lP. de ordening in het ziekenhuiswezen 
kan veel verder worden doorg'l 
voerd; 

2e. in het Zweedse socialistische beleid 
is de eigen bijdrage van de ver
zekerde zonder enig ophef aan
vaard; 

3e. wanneer men de medische beroeps
uitoefening te veel in de collectieve 
sfeer brengt. wordt de relatie arts
patiënt geschaad. 

Conclusie 
Uiteraard heeft alles, wat we op deze 

uitermate interessante reis hebben ge
hoord en gezien, en waarvan ik slechts 
een summiere schets heb kunnen geven, 
ons opnieuw aan het denken gezet. Den
ken over oplossingen, die de voordelen 
van het Zweedse systeem verenigen met 
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de voordelen van ons eigen systeem. 

Ons denken zal zich daarbij m.i. moe
ten concentreren op de volgende vra
gen: 

• Op welke wijze kan in ons land een 
betere spreiding en taakverdeling in de 
intra-murale zorg gecombineerd worden 
met zelfstandige, vrije beroepsuitoefe
ning? 

• Moet een betere aansluiting van de 
intra-murale zorg op de extra-murale 
zorg worden verzorgd door de Kruisver
enigingen in de vorm V'all na.zorgdien
sten, door de huisarts. of op andere wij
ze? 

• Wat zijn nu eigenlijk d& resultaten 
van onze groepilpraktijken en gezond
heidscentra, wie onderzoekt dat en gaat 
dat snel genoeg? 

Het antwoord op deze vragéll zou. on
ze Nederlandse problemen heel wat 
dichter bij een oplossing kunnen bren
gen. 

0 ) o.a. e!'n ra[Jport van Dr. J. M. L. Phaff; 
waaraan ilt enk!'IE' gege\'ens .~<'b ontl!'end. 
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tot stand gekomen conventie niet. 

Kabeljauwse twisten 
Het voortgaan van de overbevissing 

van de zee rond IJsland waar alle grote 
kabeljauw al verdwenen is, leidde in 
1972 tenslotte tot het besluit van het 
IJslaridse parlement de regering te 
machtigen de grens tot 50 mijl uit te 
br·eiden. IJsland weigerde het daarop 
opnieuw ontstane geschil met Eng·eland 
aan het Internationaal Gerechtshof voor 
te leggen. Toch deed dit Hof op verwek 
van Engeland in een .,Order" \·an 17 
augustus 1972 een beroep op de partijen 
geen acties te ondernemen. In IJsland 
gingen weer stemmen op een einde te 
maken aan de Amerikaanse aanwezig
heid en zelfs het lidmaatschap van de 
NATO werd ter discussie gesteld, een 
houding die niet verbeterd zal zijn nu 
men er binnen het AtlantisC'h Bondge
nootsehap niet in geslaagd is de partijen 
tot elkaar te brengen. Voor de Russen 
zeker een reden de betrekkingen nwt 
Reykjavik waar communisten in de rP
gering zitten, op peil te houden. Ook in 
1958 behoorde de Sowjet-Unie tot een 
van de eerste landen die IJslands 12-
mijls zone erkende. 

De presidenten Nixon en Pompidou 
kozen IJsland uit als hun plaats van 
samenkomst, de Russische partijleider 
maakte op het kille eiland een tussen
landing op zijn reis naar de Verenigde 
Staten, gebeurtenissen die - hoewel zij 
ogenschijnlijk niets met elkaar te ma
ken hebben - er op duiden dat IJsland 
ee-n belangrijke plaats toegedacht wordt 
in het strategisch denken van de grote 
mogendheden. 

Het was ook om die reden dat de 
Bt·itten het land, dat niet over een 
eigen leger beschikt. onmiddellijk na de 
inval van Hitier in de landen van West
Europa, bezetten om te voorkomen dat 
het Derde Rijk hen voor zou zijn en van 
hiemit zowel Engeland als de Verenigde 
Staten zou kunnen bedreigen. De Britse 
bezetting WPrd in 1941 door de Ameri
kanen overgenomen. die in Keflavik bij 
Reykjavik een luchtbasis aanlegden en 
er op het hoogtepunt van de Tweede 
Wereldo01·Jog 45.000 man legerden. Na 
de oorlog ontruimden de Amet'ikanen 
node de basis. maar de IJslanders wil
den het zo. Wel mochten de Amerikanen 
van de basis gebruik blijven maken zo
lang er Amerikaanse 11!ilitairen in 
West-Duitsland gelegerd zouden zijn. 
De Koreaanse oorlog bracht de meer
derheid in het IJslandse parlement, de 
Althing, er toe een nieuwe bezetting van 
heperktet·e omvang te acct>pteren, tótdat 
de internationale situatie in 1956 zich 
dusdanig ontwikkeld scheen te hebben 
dat een onmiddellijke oorlogsdreiging 
voot·bij leek. Vooral van de kant van de 
sterke linkse partijen op het eiland 
werd aandrang op de regering uitge
ot>fend de Ver·enigde Staten te verzoe
ken de basis opnieuw te ontruimen. In 
die dagen speelde ook het eerste ponflict 
met Engeland om dt> vil'lt'<'('htPn in de 
watert>n r-ond l.Jsland. 

Moeilijkheden 

De moeilijkheden begonne11 toen Us
land in een uit~praak van h~t Interna
tionaal Gerechtshof ten gunste van 
Noorwegen aanleiding zag ë\'enals dit 
land de territol'ialp wateren uit te brei
den tot 4 mijl ger·pkend vanuit Pen .,ba
sislijn" buitt>n de vele eilandjes en 
haaien die het eiland omringen. Dat was 
in mei 1952. Het IJslandse optreden 
lPidde tot tegenmaatregelen van de 
kant van de Bt·itse vissers en een boycot 
van de aanvoet· van I.Tslandse vis in 
Engeland. Dit laatste had weliswaar een 
gunstige uitwet·king op de ontwikkeling 
van de visvet·wet·kende industr-ie op Us
land, maar bevorderde het klimaat tus
sen de twee NA TO-partner·s nu niet be
paald. De ressentimenten tegen de Wes
terse bondgenoten vormden mede aan
leiding tot ·het ver·zoek aan de Verenig
de Staten met betrekking tot de ontmi
ming van hun basis Keflavik. De Rus
sische onder·drukking van de opstand 
in Hongarije zou voor de regering 
In IJsland reden geweest zijn zich ech
ter nog eens te bedenken. Een andere 
reden dat de IJslandse regering op zijn 
vet·zoek terug kwam. was ongetwijfeld 
de overeenstemming die met Engeland 
werd bereikt. Op 14 november 1956 
kwamen de regeringen overeen het ge
schil bij te leggen. De import van IJs
Jandse vis werd geregeld en de regering 
in Reykjavik beloofde de territoriale wa
teren niet t~ zullen uitbreiden zolang 
een internationale commissie de kwestie 
van de territoriale wateren onder auspi
dën van de Verenigde Nati<'s bestudeer
de. 

Op 6 december· 1956 kwam et· een 
nieuwe o\·ereenkomst met de Verenigde 
Staten tot stand over de basis, waarbij 
Washington beloofde meer· IJslandera 
bij het werk op de basis in te schakelen 
,.inzoverre er gekwalificeet·d personeel 
aanwezig" was. In het vervolg zouden 
••r 18 maanden moeten voorbijgaan tus
sen een verzoek van IJsland de basis te 
ontruimen en het vertrek van de laatste 
Amerikaanse militairen. Amet'ika be
hield het recht een dergelijk verzoek 
van IJsland aan de NATO-raad voor te 
leggen. 

Twaalf mijl 
De vrede was van korte duur. Na het 

mislukken van de internationale zee
rechtconferentie in Genève in 1958 voer
de IJsland zijn eerder geuit dreigement 
uit en verlegde zijn visserijgrens naar 
12 mijl uit de kust. Behalve Engeland 
waren ook de andere naties met belang
rijke visserij niet van plan zich bij deze 
maatregel neer te leggen. Op een bij
•'enkomst van zevt'n Westeuropese Jan-

den in Den Haag werd vastgestt>ld dat 
"verscheidene landen" al sinds de 15e 
eeuw in de wateren rond IJsland visten, 
en daarom "belangrijk oudere histori
sche rechten dan de IJslanders in deze 
wateren" hadden; dat de moderne traw
ler-visserij rond IJsland niet was opge
zet door de I.Jslanders, maar door ande
re landen aan het einde van de 19e 
eeuw; dat de visserij met IJslandse 
stoomtrawlers pas dateerde van kort 
voor de Eerste Wereldoorlog. IJslands 
aanspraken op een 12-mijls zone waren 
volgens deze landen daarom .,onge
grond". Een land wier export voor· 80 
tot 95 procent van de visvangst afhan
kelijk is, zal Zlich natuurlijk niet gemak
kelijk laten overtuigen door dergelijke 
redeneringen. En IJsland hield dan ook 
voet bij stuk, hetgeen aanleiding was 
tot de .,eerste kabeljauwoorlog" met 
Engeland waarin soortg<'lijiH' incirlenten 
plaatsvonden als in de laatste tijd. In 
1961 legde Engeland zich tenslotte bij 
de visserijgrens van 12-mijl neer, mits 
Engeland schepen nog drie jaar moch
ten vissen in de buitenste ring van 
6-mijl van de 12-mijls zone. De regering 
van IJsland behield zich echtet· het 
recht voor de vissel'ijgr enzen tot het ge
hele IJslandse plat uit te breiden. Een 
daartoe s-trekkend besluit zou zes maan
den tevoren ter kennis van de Britse 
regering gebracht wot·den <'n op verzoek 
van één van beide partijen zou een 
daaruit voortvloeiend geschil naar het 
Internationaal Gerechtshof verwezen 
worden. 

Conventie 

Twee jaar later poogde Engeland zijn 
standpunt van 1961 vast te leggen door 
zelf de traditionele 3-mijlsgt·ens die ge
reg·eld was door de NoordzeeconvPntie 
van 1883 en de visregulering van 1843, 
buiten werking te stellen. Het riep een 
visserijconferentie van Europese landen 
in Londen bijeen, waarop bepaald werd 
dat ieder land gerechtigd was een exclu
sief visgebied van 6 mijl te claimen plus 
een zone van nog eens zes mijl waarop 
alle landen die zich historische rechten 
hadden verworven aanspraak zouden 
kunnen blijven maken. Noorwegen en 
IJsland bepleitten een exclusieve zone 
van 12 mijl en tekendPn de in Londen 

De moeilijkheid bij de regeling v:m 
het gesehil is, dat men internatio'1nnl 
nog ver verwijderd schijnt te zijn ,·an 
overeenstemming over de kwestie van 
de territoriale wateren. Er zijn lan<lt>n 
die zones tot 200 mijl uit de kust voor 
zich opeisen als territoriale wateren en 
exclusief visgebied. In 1974 moet Pen 
nieuwe conferentie die in Chili zal WOI'

den gehouden, hier· klaarheid in probe
t·en te brengen. 

Vrije zee 
Historisch gezien is het wel aanlig er 

op te wijzen dat geschillen als die tus
sen IJsland en Engeland in de 16e eeuw 
al aanleiding waren voor verschillende 
oorlogen tussen Engeland en Holland. 
Hugo de Groot stelde in 1608 in zijn 
Mare Liberum, de Vrije Zee, dat ieder
een toegang moest hebben tot de zee. 
ook voor de visserij. Holland verkeerde 
toen in een positie die te vergelijken is 
met die van IJsland. De visvangst 
vormde de basis voor de economie, maat· 
anders dan IJsland had Holland de 
macht zijn belangen met een aanzienlij
ke vloot te verdedigen tegen de Britse 
aanspraken op eigen visgronden. Tegen
over De Groot's Mare Liberurn stond 
John Selden's Mare Clausum Seu Domi
num MariH, waarin toen door Engeland 
het soevereine recht op de kush.vatpr·en 
werd bepleit. Pas toen Engeland de 
heerschappij c ver de zeeën, en niet al
leen over de Europese, had overgeno
men, kon men het eens worden over een 
internationale vaststelling van een drie
mijlszone als territoriaal water, de af
stand die kustbatterijen konden bestrij
ken. Het schaarser worden van de vis 
heeft nu echter argumenten voor uit
breiding van deze grens verschaft. IJH
land staat daarin niet alleen. 

Dit in één van de oudste kerkjes van Twente, dié van· het zogenaamde Stift 
in Weerselo. Wij geven' dit beeld omdat het Stift - een aantrekkelijk dorpje 
binnen het dorp Weerselo -, in beginsel al stammend uit de twaalfde eeuw, 
tot "beschermd dorpsgezicht" is verklaard. 
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Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven 

• een veilige belegging met zeer hoog rendement 
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Eerste stappen op slechte weg 

door 
drs. G. M. V. van Aardenne, 

Vakantie 

In verband met de zomervakan
tie verschijnt Vrijheid en De
mocratie deze maanden minder 
frequent. Het eerstvolgende 
nummer zal gedateerd zijn vrij
dag 17 augustus. DaaTna ver
schijnt ons blad op vrijdag 
14 september. Vervolgens wordt 
de veertiendaagse verschijning 
hervat: 28/9, 12/10, 26/10 etc. 

Uit de inhoud 

• Van Mierio's aftocht onder 
de loep {pagina 3). 

• Mr. H. van Riel over eigen 
standpunten (pagina 5). 

• Farmacie in Zweden (pa
gina 7). 

Financieren is moeilijker dan je 
denkt, zal wel de gedachte geweest zijn 
van de bewindslieden van het kabinet
Den Uyl, die eind juni in de laatste 
vergaderdagen (en -nachten) van de 
Kamer het financiële regeringsbeleid en 
de verhoging van de benzine-accijns 
moesten verdedigen. 

De afloop is bekend: de Kamer ver
wierp die verhoging en het kabinet zette 
zich mokkend aan de voorbereiding van 
de begroting-1974. 

Wij zijn nu drie weken \"erder. Er is 
echter alle reden om een terugblik te 
werpen op die financiële debatten, om
dat zij een prélude vom1den op wat ons 
op Prinsjesdag te wachten staat. 

Voorjaa rsnota 
Daarbij is het nodig in de herinnering 

te roepen, dat de ,.voorjaarsnota" een de 
laatste jaren gebruikelijke tussentijdse 
opname is van hoe het staat met de 
begroting. Deze nota wordt gewoonlijk 
opgesteld ongeveer een half jaar vóór 
de miljoenennota en geeft een beeld van 
de afwijkingen, die ten opzichte van de 
in de vorige miljoenennota opgenomen 
begrotingen zijn opgetreden. Dergelijke 
afwijkingen zijn natuurlijk niet te ver
mijden. Indien, zoals meestal het geval 
is, de tegenvallers de meevallers over
treffen, beYat de voorjaarsnota. ook een 
opgaaf van de posten, waarop het kabi
net alsnog heeft weten te bezuinigen om 
het eindcijfer van de begroting op het
zelfde peil te houden. 

Daar hoort een aantal ingewiltkelde 
spelregels bij, over het al dan niet rele
vant zijn van begrotingsposten, waar ik 
hier nu niet verder op inga. Wel is van 
belang in gedachten te houden dat het 
zgn. stringent begratingsbeleid - dat 
ook het kabinet-Den Uyl zegt te willen 
hanteren - uitgaat van een tot 5 pct. 
beperkte stijging van de ,.relevante" 
uitgaven (vroeger, toen onze economi
sche groei groter was, was dit 6 pct.). 
Dat sluit dan aan bij de eveneens ge
middeld ongeYeer 5 pct. bedragende reë
le stijging van de belastingontvangsten, 
wanneer de belastingtarieven niet wor
den verhoogd. De inflatie telt hierbij 
dus niet mee; wat daardoor nominaal 
méér binnen komt, dient voor dekking 
van de inflatiecorrectie in de loon- en 
inkomstenbelasting en van de loonkos
tenstijging van de overheid zelf (de sa
larissen van de ambtenaren, die dan ook 
niet ,.relevant" zijn). Ook meevaners 
door een gunstige en tegenvallers door 
een ongunstig·e conjunctuur worden zo 
geëlimineerd. 

Stijgen nu die ,.releya.nte'' uitgaven 
met méér dan 5 pct. - en is het niet 
mogelijk gebleken om door bezuinigin
gen elders compensatie te vinden - dan 
moet door belastingmaatregelen dek
king worden gevonden om het begro
tingstekort niet te doen groeien, wat 
immers de inflatie bevordert. 

Tot zover de theorie. Het is onze stel
ling dat door het afwentelingsmechanis
me ook belastingverhogingen inflatie
bevorderend werken en dat de eerste 
taak van de overheid op financieel ge
bied dan ook is om binnen die 5 pct. te 
blijven. Als er incidentele tegenvallers 
zijn, waarvan vast staat dat zij niet in 
volgende jaren zullen doorwerken, is het 
beter deze - mits het om relatief gerin
ge bedragen gaat - niet te dekken. Zo 
was het ook vorig jaar, toen de D'66-er 
De Goede groot misbaar maakte over 
een ongedekt gat ln de begroting, dat 
hij tot tegen het miljard zag uitgroeien. 
Minister Nelissen bleek echter toen ge
lijk te hebben: het gat bleef beperkt en 
incidenteel. Dit jaar zat dezelfde heer 

De Goede als staatssecretaris aan de 
andere kant van de tafel en was hij 
bezig zijn eigen gaten te maken (zonder 
misbaar overigens). 

Brief 
Behalve de voorjaarsnota ontving de 

Kamer deze keer ook een brief van de 
minister-president met een lijstje van 
"beleids-ombuigingen". Nu betekenen de 
bezuiniging·en ter compensatie in de 
voorjaarsnota zelf óók beleidsombUigin
gen, maar die van de brief hadden een 
speciaal karakter. Daarmee namelijk 
meende het kabinet zichzelf en "Keer
punt" te moeten waarmaken. Dat bleek 
dan ook Uit het lijstje: allemaal zaken 
waarmee groepen tevreden gesteld 
moesten worden en bezuinigingen op de
fensie. Het lijstje leek in het licht van 
de voorjaarsnota ietwat belachelijk. 
Als er op volkshuisvesting door het 
zachte winterweer (méér bouw!) een 
.,tegenvaller" is van i 126 miljoen, die 
o.a. gecompenseerd wordt met i 41 mil
joen door een gunstige prijsontwikke-

Huwelijk van 
drs. D. J. D. Dees 

Het lid van de Tweede Kamer voor 
de VVD, drs. D. J. D. Dees, zal op 
17 augustus te Breda in het huwelijk 
treden met mejuffrouw M. E . Maas. Wij 
wensen het jonge paar, dat zich in 
Breda zal vestigen, veel geluk. 

Libera le 
burgemeesters 
Tot ons genoegen kunnen wij be
richten dat wederom drie liberale 
burgemeesters zijn benoemd, en 
wel de heer mr. J. G. 0. Wiebenga 
tot burgemeester van Eelde, de 
heer drs. 0. van Diepen tot bur
gemeester van Slochteren, en de 
heer W. Oattel tot burgemeester 
van St. Maarten. 
\\'ij wensen hun een goede ambts
periode toe. 
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ling, dan valt een Uitgaaf van f 10 mil
joen voor individuele huursubsidie daar
bij in het niet. Dat vond minister Gruy
ters zelf kennelijk ook, want tijdens de 
debatten werd zijn uitlating bekend, dat 
hij die t 10 miljoen ook nog wel in zijn 
begroting door bezuiniging zou kunnen 
vinden! Het verhoogde de kansen van 
het regeringsvoorstel niet, maar illus
t.t·eert goed, hoezeer de brief Yan Den 
Uyl de krenten uit de pap bevatte, die 
verder in de voorjaarsnota bleef kle
ven. 

Nog zoiets: f 25 miljoen voor de ver
laging van de collegegelden - waarover 
de Kamer zich nog niet heeft uitgespro
ken! - stond in de beleidsombuigende 
brief, maar verdere beperking van de 
post ,,werkende jongeren" was netjes 
verstopt in de voorjaarsnota. 

Om de hulp aan de hongergebieden in 
Afrika als ,.beleidsombuiging'' voor te 
stellen zou, als het niet om zo'n droe\-i
ge zaak ging, ronduit belachelijk zijn. 
Nu is het ergerlijk: het kabinet-Bies
heuvel zou daar, zo wordt door deze 
opstelling gesuggereerd, niets aan heb
ben gedaan! En dan moet je ook van 
goeden roden huize zijn om de beper
king met f 27 miljoen van het Rijkswe
genfonds alleen in de voorjaarsnota te 
noemen en de beperking van de verho
ging van de pensioenpremie voor de 
ambtenaren, door het demissionaire ka
binet op grond van het Kamerdebat in 
feb1uari voorbereid, als beleidsombui
ging voor te stellen! 

Benz ine-a ccijns 
Intussen had het kabinet al een paar 

dagen vóór de nota en de btief van Den 
Uyl kwamen, een ,·oorstel ingediend om 
de benzine-accijns te verhogen en daar
mee f 75 miljoen dekking te vinden. 
Waarvoor was toen nog niet duidelijk. 
En dat moest allemaal in vliegende 
haast worden afgehandeld. Van in
spraak van betrokkenen (de vervoer
ders-organisaties bijvoorbeeld) kon zo 
natuurlijk niets terecht komen. Mis
schien is dat ook een beleidsombui
ging ... 

De Kamer werd dus gevraagd f 15 
miljoen te voteren voor zaken die deels 
nog moesten worden beslist - zoals het 
collegegeld - of om veranderingen aan 
te brengen in reeds vastgestelde begro
tingen - zoals ,-an CRM, om indertijd 
verworpen amendementen alsnog uit te 
voeren. En dat zonder een goede toelich
ting op bijvoorbeeld de effecten die van 
deze accijnsverhoging te verwachten 
zijn. De buit moest binnen! 

Het is duidelijk dat onze fractie tegen 
was, zoals de heer Koning, die de ac
cijnsverhoging behandelde (ik nam de 
voorjaarsnota en de brief van Den Uyl 
voor mijn rekening) onder woorden 
bracht. 

Beide confessionele regeringspartijen 
stelden zich verschillend op. De KVP 
aanvaardde de bezuiniging op defensie, 
maar vond dan een verhoging van de 
accijns met 1,5 cent genoeg, omdat over 
een aantal .,ombUigingen" pas later een 
beslissing zou worden genomen. De 
ARP meende dit laatste ook, maar bleef 
met ons van mening, dat zulks ook voor 
de defensiebezuiniging moest gelden en 
zocht het dus - ter deklting van de 
mindere pensioenbijdragen der ambte
naren - in een tijdelijlte verhoging. De 
1,5 cent werd verworpen, de tijdelijk
heid van de ARP werd aangenomen. 
Maar toen stemde de KVP tegen het 
wetsontwerp zelf, dat zo sneuvelde. Den 
Uyl ,.sadder and wîser" achter1a.tend. 
Het onderlinge klimaat tussen de rege-

VERVOLG OP PAGINA 5 

nummer 1090 2.0 juli 1973 



2 · vriidag 20 juli 1973 

Voor VAKKUNDIG 

OVERTREKKEN 
van uw BANKSTEL 

of andere meubelen naar 

. het betere binnenhuis 
DA~IPLEIN 48 

LEIDSCHENDAi'\1 
TEL. 01761 - 5295 

NA 18.00 UUR 01 761 - 41 15 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE I 

W. F. Borgesius jubileert 

De Asser VVD-wethouder Willem Fre
derik Borgesius ( 62) gaat een gedenk
waardig jubileum vier·en. Op 15 juli na
melijk lfaS hij maar liefst een kwart 
eeuw lid van de gemeenteraad van As
sen. Wethouder is de heer Borgesius 
sedert 9 december 1964. Ten aanzien van 
de jubileumviering is hij wel een beetje 
over tijd, "maar", zegt hij, "ik ga er 
nog wel iets aan doen". Het is zijn be
doeling in de loop van deze maand met 
een receptie aandacht te schenken aan 
deze voor hem zo belangrijke periode in 
zijn leven. 

In de Drents Groningse Pers is uit
voerig aandacht besteed aan de jubile
rende wethouder Borgesius. Een citaat: 
,.Voor mij het absolute hoogtepunt is 
geweest, dat het nieuwe provinciehuis 
buiten het centrum gebouwd is. Dat is 
mijn onemanshow geweest. Waarom de 
NAM wel buiten de stad en het provin
ciehuis niet, heb ik destijds gesteld. 
Iedereen, ook de commissaris van de 
koningin, heb ik daarvan kunnen over
tuigen. Het gemeentehuis hoort in het 
centrum te staan en het provinciehuis 
niet". 

Willem Frederik Borgesius zegt ook: 
,.Er is een tijd van komen en van gaan. 
Als men mij zou vragen na de huidige 
periode nog een paar jaar te willen blij
ven, zou ik dat zeker doen. Ik vind ove
rigens wel, dat je op moet stappen, als 
je vijfenzestig jaar bent geworden. Ik 
heb dus nog drie jaar de tijd". 

Jongste burgemeester 
Eelde krijgt de jongste burgemeester 

van Nedel'iand: de 26-jarige VVD'er 
mr. J. G. C. Wiebeng-a uit Leiden. Hij 
is nog voorzitter van de VVD-fractie in 
de gemeenteraad van Leiden en weten-

schappelijk medewerker van de Rijks-

universiteit ter plekke. Op 1 augustus 
zal hij in Eelde als burgemeester wor
den geïnstalleerd. 

Mr. Wiebenga: "Het geeft mij geen 
speciaal gevoel de jongste burgemeester 
van Nederland te zijn. Ik vind overigens, 
dat het criterium leeftijd er niet toe 
doet. Je moet iemand op zijn merites 
beoordelen en ik hoop, dat men over een 
jaar of zo kan zeggen, dat ik het in me 
heb. Ik heb altijd burgemeester· willen 
worden. Mijn hele studie heb ik daar op 
afgestemd. Het lijkt me ontzettend fijn 
werk". 

Drentse geschiedenis 
Niet uitgesloten is dat op vrij korte 

termijn een begin wordt gemaakt met 
het schrijven van een boek over de ge
schiedenis van Drenthe. Als het zover 
zal komen, is dat niet in de laatste 
plaats te danken aan de heer A. J. Even
huis, die namens de VVD zitting heeft 
in de provinciale staten van Drenthe. 

Gezien de snelle ontwikkeling van 
Drenthe vindt de heer· Evenhuis de tijd 
rijp, dat de geschiedenis van de provin
cie in een lijvig boek wordt vastgelegd. 
.,Niet simpel van opzet, maar een goed 
doorwrocht werk", aldus de heer Even
huis. Volgens hem mag daarvoor best 
een historicus worden aangetrokken in 
tijdelijke dienst. De heer Evenhuis: "Een 
dergelijk handboek mag wel een ton 
kosten". 

Groningen 
In de gemeenteraad van Groningen. is 

het VVD-raadslid mevrouw S. A. van 
der Laan-Koppius opgevolgd door mr. 
G. Kroeb, voorlichter van de Rijks
universiteit in Groningen. Met een korte 
onderbreking van een half jaar heeft 

mevrouw Van der Laan vijftien jaar 
deel uitgemaakt van de gemeenteraad 
van Groningen. Mevrouw Van der Laan 
heeft gekozen voor het hoofdbestuurs·· 
lidmaatschap van de Nederlandse Ver
eniging van Huisvrouwen. Beide func
ties kostten haar zoveel tijd, dat er niet 
langer gecombineerd kon worden. 

Afdeling Zuidwolde 
Zuidwolde - De plaatselijke VVD-af

deling heeft tijdens een bestuursvergade
ring eenparig haar grote bezorgdheid 
uitgesproken over wat zij noemt "de 
steeds feller wordende links gerichte 
agressie.ve radio- en televisieprogram
ma's". Vooral de NOS maakt zich vol
gens de Drentse afdeling schuldig aan 
eenzijdig gerichte programma's. De 
VPRO vestigt volgens haar met nadruk 
de aandacht: op bepaalde groeperingen 
en maakt misbruik van radio en televi· 
sie door meerdere personen te beledigen 
en in een kwaad daglicht te stellen. Ge
zien het beleid dat in Nederland wordt 
gevoerd wat de verdeling van luister- en 
kijkgelden betreft, meent het bestuur 
van de VVD-afdeling Zuidwolde dat 
iedere burger recht heeft op verant
woorde en zo mogelijk onpartijdige 
voorlichting, vooral door instellingen die 
door luister- en kijkgelden worden gt'fi
nancierd. 

Aankondigingen 
31 AUGUSTUS 
H. J. L. Vonhoff (lid Tweede Kamet·J 

spreekt op het Fries scheidsrechters
weekend over "Leiders maar geen heer
sers gevraagd" (20.00 uur, jongensinter
naat Aekinga te Appelscha). 

Stadsvernieuwing Arnhem 
De gemeentet·aad van Arnhem is 21 

juni in een :;peciale vergadering bijeen
gekomen om de nota Stadsvernieuwing 
Klarendal en St. Marten te bespreken. 
Ook het beschikbaa:- stellen van een 
krediet voor de renovatie van vier 
proefpanden in de wijk Klarendal kwam 
tijdens die vergadering aan de orde. 
Van de twee genoemde wijken is Kla
rendal de oudste. Er staan voor het me
rendeel zeer oude woningen. De kwali
teit van de huizen in St. Marten is iets 
beter. Het hele gebied telt nog 2809 wo
ningen na de afbraak van 625 krotten. 
Van de nog staande huizen, is een com
plex van 316 nog goed. Van de resteren
de 2493 woningen zijn er 51 goed, 1712 
matig en 730 uitgesproken slecht vol
gens de normen die zijn opgesteld door 
een projectgroep. Nieuwbouw van 2500 
woningen is binnen dit gebied onuitvoer
baar. Bij een dichtheid van 45 woningen 
p.er hectare is er plaats voor ongeveer 
1200 woningen, zodat dan 1300 gezinnen 
naar elders zullen moeten doorstromen. 
Bij een dichtheid van 60 per hectare, zul
len ongeveer duizend gezinnen bereid 
moeten zijn te verhuizen. 

De woningen worden voor het meren
deel bewoond door de min::;t draag
krachtigen die dus aan andere woningen 
in de. lagere· huurklasse moeten worden 
geholpen. Van de bovengenoemde groep 
van 2493 huizen is ongeveer de helft het 
eigendom van de gemeente Arnhem. 
Ongeveer 250 zijn in het bezit van 
een woningbouwvereniging en de rest is 
in handen van kleine beleggers en enige 
huurdersjeigenaren. De problematiek 
van Klarendal en later ook die van St. 
Marten, heeft de raad van Arnhem ja
renlang beziggehouden. De VVD die pas 
sinds 1970 in het Arnhemse colle:;·e. van 
B. en \V. is vertegenwoordigd, heeft 
steeds voorgesteld dat de oorspronkelijk 
voorgestelde aanpak onjuist is. Die 
kwl;ll)l. erop neer dat eerst de hele wijk 
ge:,;loopt zOu moeten worden om verval
gem; e'ei1 cû1npleet nieuwe wijk te bou
wen. Volgens de VVD zou dat tot grote 

problemen voor de plaat:"'lijke bev,;onen; 
en middenstand leiden. Zij heeft altijd 
betoogd dat alleen een partiële aanpak 
met bloksgewijze sloop en gelijktijdige 
nieuwbouw een aanvaardbare oplossing 
biedt. Tegen de té ambitieuze plannen 
van d.e diverse Arnhemse colleges vim 
B. en W. in het verleden. is door de 
VVD aangevoerd dat een iets minder 
mooie wijk - gebaseerd op het oude 
stratenplan -- de voorkeur verdient. 
Deze oplossing van het probleem Kla
rendal zou minder ellende veroorzaken 
en een snelle verpaupering tegengaan. 

Pas de laatste jaren, toen de toestand 
voor de bewoners van Klarendal snel 
slechter was geworden. ging het college 
óm en ging het meer voelen voor een 
partiële aanpak. Dat gebeurde mede on
der invloed van een inmiddels ingestelde 
projectgroep en. de opvatting van het 
wijkcentrum. Er werd gedacht aan 
nieuwbouw op de kaalbeslagen st11kken, 
tijdelijk herstel (ten dele gevolgd door 
afbraak en nieuwbouw in fasen, ten dele 
gevolgd door renovatie in fasen) en aan 
rehabilitatie. Het raadsvoorstel hield 
naast de nota stadsvernieuwing (waarin 
de mogelijkheid van renovatie van pan
den in ·Klarendal niet werd uitgesloten), 

·een ·voorètel in tot renovatie van· vier 
proefpanden ( àcht Wóningert). Daat·voor 
werd een' krediet gevraagd vari 230.000 
gulden. · 

Ofsc}loon net ging om de renovatie 
.v.an. zeer oude, slechte woningen die ook 
na renovatie .slechts verbeterde krotten 
zouden zijn met 'de"effde g·ebrekldge in
deling, was. dè fractie aarivanl{elijk be
reid de proéf te nemen, omdat de uitslag 
daarvan kon bijdragen tot het antwoord 
lp de vraag of renovatie haalbaar zou 
zijn. Essentieel voor de beantwo<;>rding 
van die vraag was nnar de mening van 
de VVD-fractie de wetenschap in welke 
mate de eigenaren 20.000 tot' 30.000 gul
den op ·tafel zouden kunnen of willen 
leggen voor het opknapp-en van hun 
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9 AlJGUSTUS 
:\Ir. H.E. Koning (lid Tweede K:nnel'l' 

spreekt op een door het ministel'ie van. 
onderwijs en wetenschappen gem·gani-i 
seerde zomercursus voor Nede1·landse: 
taal en cultuur ten behoeve van buiten.l 
landers (16.00 uur, internaat De \Ves-

1 

terhelling, Sophiaweg 8 te Nijmegen). 

vrijheid en 
democratie 

• De redactie van Vrijheid en 
Democratie is gevestigd te Hil
versum, Pi eter de Hooghlaan 87. 
HoofdredaéfiiuE en ·voorzitter van 
de redactieoommissie is de heer 
Ph. c. la Chapelle. 
• De abonnementen-administratie 
wordt verz~II'gd door het alge
meen secretariaat van de VVD, 
KoninginDegracht 57 te Den Haag 
. (telefoon 070 - 604803). Voor 
adreswijZigingen etc. wende men 
:ûch dus tot het algemeen secreta
riaat. · 
• De advertentie-exploitatle wordt 
verzorgd door de Nederlandse 
Dagblad .. Unie, Westblaak I80 
(postbus 824) te Rotterdam, tele
foon 010. •· 147211. 

algemeen 
secretariaat 

• Het algemeen secretariaat van 
de VVD is gevestigd te Den 
Haag, Koninginncg·racht 57, tele
foon (070) - 604803. Postreke
ning: 67880 ten nanie van de al
gemeen secretaris van de VVD te 
D~n Haag. 

. . 
;·' . ' 
i: 
i' 
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nder de loep 

door onze politieke 

redacteur A.W. Abspoel 

Prikkels 
• Redacteur Th. W. Westerwoudt 
in NRCjHandelsblad naar aanlei
ding van de persconferentie van 
mr. Van Mierlo: "Iedereen ver
wachtte de aankondiging van een 
nieuw .,krankzinnig avontuur", 
een strategisch plan om bijvoor
beeld het partijbestel en staats
bestel om te turnen. Als een don
derslag bij heldere hemel kwam 
de mededeling, dat deze relatief 
jeugdige, sympathieke, impulsie
ve., intellectuele en soms wat 
abstract-vage en verstrooide poli
tieke leider er de brui aan geeft". 

• VVD-fractievoorzitter H. Wie
gel in een rede te Dokkum, eind 
juni: .,De maand juni kan voort
aan in plaats van hooimaand be
ter blundermaand worden ge
n<:>emd. Het kabinet-Den Uyl heen 

iR de korte tijd dat llet aan het 
bewind is een reeks van goedkope 
stunts, verkeerde beslissingen en 
gevaarlijke blunders uitgehaald". 

• Uit een artikel van de parle
mentaire redactie van "De Volks
krant": "Er zijn vele goede rede
nen te bedenken om niet te haastig 
te zijn met districtenstelsels en 
gekozen ministers-presidenten. De 
meest praktische is, dat een twee
derde meerderheid nog niet in 
zicht is". 

• Uit een hoofdartikel in De Tijd 
naar aanleiding van het aftreden 
van mr. Van Mierlo als fractie
voorzitter: "Men heeft hem met 
gretigheid het zand onder de voe
ten weggegraven. Van Mierlo 
heeft D'66 groot gemaakt en D'66 
heeft Van Mierlo klein gekregen". 

• Van Mierio's aftocht 
Er zit een groot stuk politieke en per

soonlijke dramatiek in het heengaan 
van mr. Hans van Mierlo als leider van 
de Tweede-Kamerfractie van D'66. Toen 
vooral dank zij zijn onverdroten ijveren 
D'66 zich in het zicht der verkiezingen 
van november 1972 samen met de PPR 
aan de PvdA verbond (om het onvrien
delijker .,uitleverde" maar niet te bezi
gen), kreeg Van Mierlo in het "scha
duwkabinet"-Den Uyl zitting als vice
minister-president. Dat lag ook voor de 
hand. Mr. Van Mierio's fractie telde se
dert apl'il 1971 elf zetels, tegenover de 
schamrle twee zetels van de toen nog 
onbetekenende PPR. 

De Kamerverkiezing van november 
1972 leidde voor D'66 echter tot een de
bácle. Zij verloor 40 pct. van haar aan
hang en viel dienovereenkomstig van elf 
op zes zetels terug. De PPR van De 
Gaay Fortman jr. schoot van twee naar 
zeven zetels omhoog en overtrof daar
mee in één klap D'66 zelfs in zeteltal. 
Reeds op deze grond kwam dat vice-pre
mierschap van de heer Van Mierlo 
eigenlijk al in de lucht te hangen. En 
toen, tegen alle stellige verzekeringen 
in. de links-radicale drie en twee van de 
drie confessionele partijen (de KVP en 
de ARP) &!.kaar na veel kromme spron
gen toch in een kabinet-Den Uyl wisten 
ti! vinden, was deze post voor de fractie
leider van D'66 uiteraard geheel verke
ken. Zij viel toe aan de KVP-er mr. Van 
Agt. Kaar dat niet alleen. Mr. Van 
Mierlo kreeg zelfs in het geheel geen 
zitting in het kabinet. De voor de nu zo 
geslonken club van D'66-ers slechts be
schikbare ene zetel werd bezet door drs. 
Gruijter·s. 

Desg<•vraagd lichtte de heer Van 
Mierlo op vragen van journalisten en 
televisit>-commentatoren toe, dat hij zich 
als lijsttrekker verantwoordelijk voelde 
voor het échec bij de verkiezingen Yan 
november. Daarom vond hij zich de 
aangewezen man om zich terug te trek
ken. Bovendien echter was,hij van me
ning dat in de komende regeerperiode 
de Kamer een zeer grote macht zou 
hebben. Hij achtte het derhalve "de 
moeitt> waard" om fractievoorzitter te 
blijVt'll. 

Tegt•n de achtergrond van deze laat
ste. begin mei afgelegde verklaring 
kwam ?.ijn op 26 juni verschenen aan
kondiging, dat hij zich in september a.s. 
niPt h<•rkiesbaar zou stellen als fractie
leider. opnieuw als een donderslag, zij 
het zorHI<•r de spr·eckwoordelijke heldere 
hemel. 

Spanningen binnen de fractie, die voor 
een gmot deel in de persoonlijke sfeer 
liggen. waren de oorzaak ,-an dit be
sluit. Anders dan hij gehoopt en ver
wacht had. bleek de "onderlinge irrita
tie" t01·h nog niet verdwenen. Mr. Van 
Miedo. die wel Kamerlid zal blijven, 
wot·dt nu als fractievoorzitter opgevolgd 
door dr. J.C. Terlouw, die sinds 1971 lid 
is van de Tweede Kamer. 

Oud. de ervaren politicus, wist het al: 
de politiek is (dikwijls) een hard be
drijf. 

• "Christen-democratiscb 
Appèl" 

KVP-partijvoorzitter dr. De Zeeuw 
heeft het van stonde a.t aaa als zijn 
taak beschóuwd, samen met de ARP en 
de CHU een nieuwe, "open partij" tot 
stand te brengen. Een partij met een 
uitgesproken voorkeur voor samenwer
king met links (daarmee bedoelend de 
PvdA en haar bondgenoten) en waarin 
naast het evangelie ook andere inspira
tiebronnen (zoals het "humanisme") als 
gelijkwaardig zouden worden erkend. 

Wij hebben dat laatste altijd een grote 
illusie genoemd, gezien de op,·attingen 
in de ARP en de CHU. En op de partij 
( raads) vergaderingen van de drie con
fessione-le partijen van 22/23 juni jl. is 
zijn droom dan ook in rook opgegaan. 
Althans voor wie schijn en wezen weet 
te ondl•rscheiden. 

Naar de schijn is het geconstrueerde 
"Christen-Democratisch Appèl" (CDA) 
de aanzet tot die ene nieuwe partij en 
is, mcl kunst en vliegwerk, op de drie 
-··- afzonderlijke - vergaderingen de in 
ons vorige nummer reeds besproken re
solutie aangenomen. 

Ht>t ontwerp voor die resolutie, geba-

seerd op de eerdere nota getiteld: "Op 
weg naar een verantwoordelijke maat
schappij," liet in wezen al weinig van de 
beoogde "openheid" en "gelijkwaardig
heid" heel. Maar om alle twijfels uit te 
sluiten is in de anti-revolutionaire par
tijraadsvergadering nog een amende
ment aanvaard, waardoor aan de desbe
treffende passage uit de resolutie nog is 
toegevoegd: "En die zich daartoe Iaat 
gezeggen door c'e verplichtende norm 
van het evangelie, zodat er geen sprake 
kan zijn van gelijkwaardigheid van an
dere inspiratiebronnen." 

Als altijd wordt tegelijk toch weer op 
twee paarden gewed, doordat het "Chris
ten-democratisch Appèl", als voorlopig 
"samenwerkingsorgaan" van de drie 
partijen, zich tot .,het gehele Nederland, 
se volk" richt en het mogelijk maakt 
om ook rechtstreeks (dus niet via het 
lidmaatschap van een der drie samen
werkende partijen) als lid van het CDA 
toe te treden. 

Wie van een zo gewrongen en politiek 
dubbelzinnige figuur nog enig werkelijk 
succes verwacht en op enigszins grote 
schaal tweede-rangs leden of aanhan
gers ziet komen, is wel een erg grote 
optimist! Ongeloofwaardig doet ook het 
beroep aan, dat de resolutie doet op de 
fracties ,-an de drie partijen, om hun 
werkwijze dusdanig te integreren, dat 
tussen nu en het najaar 1973 (wanneer 
de volgende stap zou moeten word~ 
gezet) "de eensgezindheid van de drre 
partijen wordt weerspiegeld in het be
leid van de fracties." 

Van die drie fracties staan immers 
twee in beginsel achter het kabinet-Den 
Uyl, terwijl de derde (de CHU) tot de 
oppositie behoort. En enkele dagen ~a 
de aanvaarding van bedoelde resolutie 
stonden zelfs beide confessionele rege
ringspartners in een voor het kabinet 
politiek belangrijke kwest_ie als ?~e van 
de verhoging van de benzlDe-acCIJns te
genover elkaar: de ARP-fractie stemde 
unaniem voor, de KVP-fractie even una
niem tegen het regeringsvoorstel. 

De in de resolutie gevraagde eensge
zindheid was dus. meteen alweer zoek! 

• Defensie-narigheden 
Dat de defensie het grote slachtoffer 

zou worden van het optreden van het 
nieuwe Kabinet-Den Uyl, kon men op 
zijn vingers natellen. Dat minister Vre
deling zeker niet tot de uiterste linker
vleugel van de PvdA behoort, verandert 
daar nauwelijks iets aan. Hij kan geen 
stap verzetten of hij wordt voor de voe
ten gelopen door socialistisch~ linker~ 
vleugelaars. fanatieke PPR-heden of 
sinds het optreden van dit kabinet als 
"overwinnaar·s" rondstappende VVDM
ers. 

Onder de druk van die défaitistische 
achterban werd het verbod tot het bun
keren door schepen van de Koninklijke 
Marine in een Zuid-Afrikaanse haven 
uitgevaardigd. De in de gehele Navo en 
overal elders bestaande militaire groet
plicht werd afgeschaft. Het vliegfeest 
bij Arnhem kon het nog ter nauwerno~d 
halen dank zij het feit dat het al m 
zo'n ~ergaande staat van voorbereilllng 
was. Een VVDM-delegatie werd zo on
geveer het eerst door de minister ont
vangen en kreeg volgens de lezing van 
deze delegatie (door de minister, enigs
zins aangedikt" genoemd) van de minis
ter de verzekering dat "harde acties" 
van de Vereniging van Dienstplichtige 
Militairen voor hem "volstrekt geen re
den vormen" om het (herstelde) overleg 
te verbreken. 

Het zijn ook deze zelfde heren van de 
VVDM die de krankzinnige theorie zijn 
komen verkondigen, dat wanneer aan 
ambtenaren het stakingsrecht zou wor
den toegekend, dat .,recht" ook aan mili
tairen moet worden gegeven. Een reden 
te meer m.i. om dat stakingsrecht voor 
ambtenaren (die ten slotte in dienst van 
de gemeenschap zijn) af te wijzen. 
Eveneens heeft de VVD zich uitge
sproken tegen een deelnemen van de 
krijgsmacht als zodanig aan de viering 
van het regeringsjubileum van Koningin 
Juliana. Minister Vredeling, wederom 
onder druk gezet schijnt als compromis 
aan te sturen op een beperking tot een 
.,aanvaardbaar minimum" aan militair 
vertoon. We onderschrijven hier volko
men een hoofdartikel in het "Algemeen 
Dagblad" (en "Het Vaderland"), waarin 
betoogd werd dat het toch te ver gaat 
om de krijgsmacht weg te stoppen alsof 

die er eigenlijk niet bijhoort. "De defen
sie was en is nog steeds een van de 
waarborgen van onze vrijheid en zelf
standigheid en alszodanig een uiterst 
belangrijk en ook wezenijk deel van on
ze samenleving." 

Men kan het veilig zien als een de
monstratie tegen de negatieve krachten 
die zich steeds rumoeriger en driester 
tegenover ons defensie-apparaat opstel
len, dat het Arnhemse vliegfeest van de 
jubilerende Koninklijke Luchtniächt, 
waar 100.000 bezoekers werden ver
wacht, in werkelijkheid door naar 
schatting het dubbele aantal mensen (in 
tegenwoordigheid ook van koningin Ju
liana en prins Bernhard) werd be
zocht. 

En ondertussen blijft het kabinet bij 
zijn voornemen, om nog voor het lopende 
begrotingsjaar en dus op een door het 
parlement reeds aanvaarde begroting, 
alsnog f 63,5 miljoen te bezuinigen. We 
zijn benieuwd of de ARP en de KVP 
ook dat zullen slikken. 

• Pikant vraaggsprek 
Op de anti-revolutionaire prof. De 

Gaay Fortman drukt de zware en niet 
te benijden verantwoordelijkheid, dat hij 
het kabinet-Den Uyl in feite heeft moge
lijk gemaakt. De heer Den Uyl heeft dat 
in de "Haagse Post" onlangs nog eens 
erkend. En zelf zegt de heer De Gaay 
Fortman hierover: "Ik achtte het in het 
landsb-elang ( ! ) dat het kabinet-Den 
Uyl, dat Burger voor ogen stond, er .zou 
komen. Ik heb hem gezegd, in principe 
niet afwijzend te staan tegenover een 
ministerschap, om "een daad te stellen". 
Ik was het niet eens met het beleid van 
de Tweede-Kamerfractie van de 
ARP." 

Of hij achteraf veel plezier heeft - en 
verder zal hebben - van zijn besluit, 
lijkt echter de vraag. Uitlatingen in een 
vraaggesprek, dat de "Haagsche Cou
rant" onlangs met hem had, doen daar 
namelijk sterk aan twijfelen. In de eer
ste plaats bevestigt hij daarin de des
tijds reeds circulerende berichten, dat 
hij zich bij de minister-president be
klaagd heeft over het "uitlekken" van 
discussies in de ministerraad. Hij zegt 
daarover woordelijk: ,.Kort geleden zat 
ik hier tegenover een wethouder een 
standpunt te verdedigen. De man keek 
wat meewarig. Hij wist mij te vertellen 
dat enkele collega-ministers een ander 
standpunt hadden. Mijn onderhande
lingspositie was ondergraven. Daar ben 
ik verrekt nijdig om geworden." 

Pikanter nog is de wijze waarop de 
minister in zijn gesprek met het Haagse 
blad reageerde op enkele stokpaarden 
van regeringsbondgenoot D'66. In ver
band met de voorbereiding van de alge
hele herziening van de Grondwet, waar
aan vóór hem onder de ministers Toxo
peus en Geertsema al is gewerkt, herin
nerde de ondervragende journalist, P. 
Riemersma. de minister eraan, dat de 
gekozen minister-president zich mag 
verheugen in de zeer bijzondere belang
stelling van D'66. Vlak voor zijn aftre
den als fractievoorzitter in de Tweede 
Kamer verklaarde mr. Van Mierlo nog 
publiekelijk, dat zijn partij met een ini
tiatiefvoorstel zou komen als de rege
ring op dat punt te lang zou dralen. 
Ook gaf deze te verstaan, dat de nieuwe 
staatssecretaris van justitie, prof. Glas
tra van Loon, namens D'66 "impulsen" 
zou uitzenden naar Binnenlandse Zaken. 

Minister De Gaay Fortman reageerde 
hierop droogjes, dat het .,meneer Van 
Loon" natuurlijk vrij stond om een brief 
te sturen, maar, zo voegde hij daaraan 
toe: "Tijdens de formatie heb ik na
drukkelijk gezegd, dat ik niet bereid 
ben verantwoordelijkheid te delen met 
een andere bewindsman op het punt van 
de verandering van de Grondwetsherzie
ning." Daarmee was die post voor kan
didaat-minister Van Mierlo ook verke
ken. 

Het is duidelijk: minister De Gaay 
. Fortman is niet van plan zich te laten 
opjagen door qe haast, welke D'66 op 
dit punt met de . Grondwets}lerziening 
zou willen maken. 

De algehele herziening zou, zo meent 
de minister daardoor wel eens in gevaar 
kunnen komen. Hij hoopt in februari 
volgend jaar met een nota te komen. 

·;,Maar als je de algehele herziening ~ilt 
frQsteren, moet je er één punt uitliclt
. teJl." .Aldus de· bewindsman van Binnen
landse Zaken aan het adres van D'66. 



4 - vrijdag 20 juli 1973 

Zweelo (Dr.) te huur 

woonhuis-boerderii 
nà 4 aug. Tevens 3 sl.kamers, logies met 
ontbijt. Warme maaltijd mogelijk in dorps
hotel. 
Brugstraat 8 - Telefoon 05917-612 of 264. 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Ongerustheid • 1n Limburg 

In Limburg weet men nog steeds niet 
goed wat men van het kabinet-Den Uyl 
nu allemaal wel mag verwachten. Na
tuurlijk is het nog een beetje vroeg en 
moet men de nieuwe club de kans geven 
op adem te komen. Maar van de andere 
kant zal men toch moeten kunnen be
grijpen dat men in Limburg van on
geduld staat te trappelen. Niet voor niets 
hebben Den Uyl c.s. diverse keren duide
lijk gesteld dat "het in Limburg toch 
veel anders zou kunnen". Niet voor niets 
toch werd voor de jongste verkiezingen 
herhaalde malen een voor Limburg ge
heel nieuwe aanpak voorspeld als de 
PvdA maar eens regeringsverantwoor
delijkheid zou krijgen. Die nieuwe aan
pak zou dan vooral betrekking hebben 
op de herindustrialisatie en de ruimte
lijke ordening. Er was sprake van de 
oprichting van een Fonds voorzieningen 
herindustrialisatie, er zou een onderzoek 
worden ingesteld naar de stand van za
ken op het punt van de nieuwe werk
gelegenheid en afhankelijk van de resul
taten van dat onderzoek zou het besluit 
ten aanzien van de laatste mijnen op
nieuw worden bezien. 

En dat alles onder het motto dat er 
in Limburg nog veel te redden zou zijn, 
mits maar de nodige haast zou worden 
betracht. 

Minister Lubbers, op oriëntatiebezoek 
in Heerlen, hield de boot echter nog een 
beetje af. "Het is niet zo dat Den Uyl 
nu al tegen mij gezegd zou hebben dat 
he.; zo of zo moet. Ik ga datgene wat 
ik hier gehoord heb eerst eens goed 
bestuderen. Maar het is niet uitgesloten 
dat de visie van de heer Den Uyl op 
een gegeven moment de doorslag zal 
geven", zei hij. 

Vice-premier Van Agt toonde zich 
enkele dagen daarvoor, eveneens in 
Heerlen, al even voorzichtig. "Natuur
lijk doen wij iets voor het zuiden. Maar 
we zijn pas enkele weken bezig en de 
algemene formule moet nog worden uit
gewerkt. Ik wil best over een jaar nog 
eens terugkomen als er meer plannen 
zijn ontwikkeld. Want tal van zaken 
moeten nog worden ingevuld. Ook die 

Na ja arsconferentie 
Van vele zijden ontvingen wij het ver

zoek te willen overwegen de Najaars
conferentie op vrijdagavond te beginnen 
en te eindigen op zaterdagmiddag. Het 
zou n.l. voor de vrouwen met kinderen 
moeilijk zijn het hele weekend van huis 
te zijn. Voor de werkende vrouwen zal 
het daarentegen juist weer bezwaarlijk 
zijn om op vrijdagavond te beginnen, 
daar zij dan eventueel de middag vrijaf 
moeten nemen. 

Het bestuur zou graag aan de wensen 
van beide categorieën VVD-vrouwen te
gemoet willen komen, maar dat kan nu 
eenmaal niet tegelijk. Wij hebben beslo
ten bij wijze van proef dit jaar de con
ferentie te laten beginnen op vrijdag
avond 19 oktober a.s. en te beëindigen op 
zaterdagmiddag 20 oktober a.s. 

Aangezien de accommodatie op de Pie
tersberg niet meer toereikend is, zal de 
conferentie worden gehouden in het con
grescentrum "De Blije Werelt" te Lun
teren. Van het station Lunteren is geen 
verbinding met het openbaar vervoer 
naar het conprescentrum; wel zijn er 
enkele taxies aan het station beschik
baar. Wij willen trachten nm van het 
station Lunteren om bijv. 17.20 uur een 
busje te laten rijden naar het congres
centrum zodat de treinreizigsters tijdig 
voor het diner aanwezig kunnen zijn. 
Dit busje zal dan zaterdagmiddag de 
deelneemsters weer naar het station 
brengen. Er zullen ongetwijfeld deel
neemsters zijn die per auto naar Lunte
ren gaan en nog plaatsruimte hebben. 

Larense wethouder 
van Schooneveld 
overleden 

LAREN - Het afgelopen weekeinde 
is in een Amsterdams ziekenhuis de 
Larense wethouder A. J. van Schoone
veld overleden. Hij is 53 jaar geworden. 

De politieke loopbaan van de heer Van 
Schooneveld was nog maar betrekkelijk 
kort. In 1969 werd hij lid van de La
rense gemeenteraad voor de VVD nadat 
twee fractieleden binnen korte tijd over
leden waren. Hij werd onmiddellijk frac
tievoorzitter en in 1970 lijsttrekker 

van het te voeren regionale beleid. U 
zult trouwens begrijpen dat ik prak
tisch precies dezelfde vragen luijg in 
Brabant, Twente, enz.". 

De aanwezige "KVP-vrienden" namen 
dat niet, natuurlijk. Men maakte hem 
duidelijk dat Limburg nauwelijks nog 
genoegen kan nemen met beloften die 
afhankelijk zijn van eventueel nog in 
te stellen commissies. Waarop Van Agt: 
"Ik houd niet van beloften doen waar
van ik niet zeker weet of ik ze voor 100 
procent kan waarmaken, maar als dat 
u geruststelt wil ik wel zeggen dat ik 
van mening ben dat het regeringsbeleid 
t.a.v. Zuid-Limburg onverkort moet 
worden voortgezet". 

Enfin, daar kan deze provincie het 
dan weer mee doen. Maar intussen zal 
in 1975 de laatste mijn gesloten zijn en 
zullen nog 7000 mijnwerkers onderdak 
moeten vinden. Intussen blijft de pendel 
toenemen. Intussen is er nog steeds geen 
volledige zekerheid over hoe het nu ver
der gaat met de 'Achtste Medische Fa
culteit' en met de overplaatsing van het 
CBS. En intussen is een nieuwe industrie 
in geen velden ot wegen te bespeuren. 
Terwijl het aangrenzende Belgisch-Lim
burg in de eerste helft van dit jaar 
bijna 4000 nieuwe arbeidsplaatsen wist 
te claimen, haalde Nederlands-Limburg 
er nauwelijks vijftig. Kortom het ziet er 
allemaal niet zo rooskleurig uit en voor 
mensen die in Limburg nog veel willen 
redden, is erge haast dus wel geboden. 

De Limburgse KVP-Kamerleden Bre
men en Notenboom, de enigen die geen 
steun hebben verleend aan de totstand
koming van het nieuwe kabinet, waren 
samen met hun twee andere Limburgse 
collega's aanwezig tijdens de bijeenkomst 
in Heerlen waarop Van Agt en De Zeeuw 
"v..xantwoording" kwamen afleggen, 
hoewel zij alle vier in eerste instantie 
nog niet eens op de hoogte waren ge
steld van deze partijbijeenkomst. 

De heer Bremen maakte van de ge
legenheid gebruik door de ongerustheid 
van Limburg nog eens duidelijk ken
baar te maken. "De komende maanden 
zal moeten blijken of de uitspraken die 

Zou u dan zo vriendelijk willen zijn 
mede-congressisten uit uw woonplaats 
een lift aan te bieden ? 

Het programma en nadere bijzonder
heden zullen tijdig worden bekend ge
maakt in onze rubriek in Vrijheid en 
Democratie. 

Vakantie 
In verband met mijn vakantie 24 juli 

juli tjm 10 aug. a.s. verzoek ik u vrien
delijk gedurende deze periode dringende 
correspondentie en kopij voor deze ru
briek te willen toezenden aan de 2e 
secretaresse, mevr. A. F. Bonthuis-Wun
derl, Hugo de Grootlaan 41 te Middel
):mrg, tel. 01180 - 3872. 

E.d.R.-S. 

Vragenlijsten 
De door mevr. mr. E. Veder-Smit op

gestelde vragenlijst over euthanasie is 
thans rondgezonden. De antwoorden die
nen vóór 1 nov. a.s. bij de secretaresse, 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, Stad
houdersplantsoen 212 te Den Haag, te 
worden ingezonden. 

In september a.s. zal een eveneens door 
mevr. Veder opgestelde vragenlijst over 
"de huisarts" worden rondgestuurd; de 
antwoorden hiervoor worden vóór 1 jan. 
1974 verwacht. 

Voorts ligt het in de bedoeling om 
begin 1974 een vragenlijst over "Het 
basisonderwijs" .te doen uitgaan. 

Het bestuur zal· het bijzonder op prijs 

voor de VVD in Laren. Op 1 september 
werd hij tot wethouder van de gemeen
te benoemd. Tijdens zijn ambtsperiode 
als wethouder is hij twee maal lang
durig ziek geweest. Sinds het begin van 
dit jaar was hij reeds grotendeels op 
non-actief door de slopende ziekte, 
waaraan hij overleed. 

Afdeling Rotterdam 
Het secretariaat van de VVD-afdeling 

Rotterdam zal wegens vakantie gesloten 
zijn van 30 juli tot 12 augustus. 

destijds door de PvdA zijn gedaan over 
"dat het in Limburg ook anders kan" 
bewaarheid zullen worden. Maar er rij
zen bij mij toch wel ernstige vragen en 
ik maak mij toch wel ernstige zorgen, 
juist gezien de internationale ligging van 
deze provincie, over de verdere ontwik
keling van het fiscale klimaat in Ne
derland, bijvoorbeeld op het punt van 
de vennootschapsbelasting", zei de heer 
Bremen. 

Hij kreeg die avond verreweg het 
meeste applaus ........ . 

Staten en raadsleden 
Het bestuur van de vereniging van 

staten- en raadsleden van de VVD heeft 
21 juni in Amersfoort een bijeenkomst 
gehouden met de voorzitters van de lan
delijke statenfracties van onze partij. 
De bijeenkomst was belegd om het con
cept-provincieprogramma 1974 vast te 
stellen en om de komende verkiezing 
van de Eerste Kamer (2 juli 1974) te 
bespreken. 

Het provincieprogram dat in eerste 
concept is besproken op de bijeenkomst 
in Den Bosch met de statenleden op 11 
mei, geeft niet meer dan richtlijnen 
voor de verschillende provincieprogram
ma's. Het is een rompprogramma dat 
per provincie eventueel kan worden 
aangevuld. De opmerkingen die in Am
stersfoort werden gemaakt, zullen wor
den verwerkt. Daarna zullen de richtlij
nen aan het dagelijks bestuur worden 
aangeboden ter goedkeuring. 

Aankondigingen 

24 AUGUSTUS 
H. J. L. Vonhoff en mej. mr. A. Kap

peyne van de Coppello (leden Tweede 
Kamer) spreken op de oprichtingsver
gadering van de afdeling Geleen (café 
d'Heremiet, Kluis 50 te Geleen). 

G. W. Keja (lid Tweede Kamer) 
spreekt voor de afdeling 's-Hel'togen
bosch (te Sint Michielsgestel). 

stellen als in de vrouwen- en discussie
groepen alle 3 lijsten in het komend sei
zoen behandeld worden en er geen keus 
van één of twee uit gemaakt wordt. 
Uiteraard kunnen de lijsten ook indivi
dueel worden beantwoord. 

Het is voor ons zeer belangrijk om 
te weten hoe onze VVD-vrouwen over 
bepaale vraagstukken denken. 

Confectie-cao's 
Het Nederlandse Vrouwen Comité, 

waarbij aangesloten 22 landelijke vrou
wenorganisaties, totaal omvattende ± 
1 miljoen leden, verzond de volgende 
brief aan de minister van sociale zaken: 

Het Nederlandse Vrouwen Comité 
heeft met bezorgdheid kennis genomen 
van de ontwerp cao's en de vastgestelde 
cao's van de confectie-industrie, waarin 
het principe van gelijke beloning van 
mannen en vrouwen voor gelijkwaar
dige arbeid niet wordt toegepast. 

Met verwijzing naar art. 119 van het 
Verdrag van Rome, de VN-resolutie 3010 
(XXVII) op 18 december 1972 aange
nomen in de Algemene Vergadering van 
de Verenigde Naties en naar conventie 
nr. 100 van de IAO, welke door Neder
land op 16 juni 1971 is geratificeerd en 
die voor Nederland van kracht is ge
worden op 16 juni 1972, verzoeken wij 
Uwe Excellentie en alle andere betrok
kenen dringend te bevorderen, dat bo-

. vengenoemd principe betreffende gelijke 
beloning in alle cao's wordt opgenomen. 

Het bestuur van de afdeling bestaat 
thans uit: jhr. mr. G. 0. J. van Tets 
(voorzitter), mevrouw N. v.d. Pol-v.d. 
Dorpel (vice-voorzitter), drs. J. A. Dort
land (secretaris; adres: Sibeliusplein 
240, Schiedam) en mr. J. de Monchy 
1 penningmeester). 

Aankondigingen 
De districtscentrale Rijnmond belegt 

op 15 oktober een regionale bijeenkomst 
in het ontmoetingscentrum In de Speel
man (20.00 uur, Duikerlaan 1, Capelle 
ajd IJssel). 
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Eigen standpunten 

door mr. H. van Riel, voor
zitter van de VVO-fractie in 
de Eerste Kamer. 

Dat in de praktische partijpolitiek 
soms een stukje opportunisme onvermij
delijk is, zullen weinigen mij durven be
strijden, al zeggen velen het niet zo 
gaarne. Het geeft immers een gevoel 
van voldaanheid en braaf zijn zichzelf 
op de borst te slaan onder het uitstoten 
van de kreet: ,.aanschouwt de beginsel
vaste". 

Onze Volkspartij voor Vrijheid en De
mocratie was een enkele maal ook wel 
eens opportunistisch. Ik schaam mij daar 
niet voor. 

Maar ik ben wel verheugd dat wij er 
f!e laatste tijd in steeds sterkere mate 
toe komen eigen standpunten te verde
digen, die zeker niet bij een ieder dade
lijk goed in het gehoor liggen. 

Wie zich slechts tot weinig presteren 
in staat voelt, is niet dol op het presta
tiebeginsel en wiens emotionele sympa
thieën naar het ongeregelde element in 
tie samenleving uitgaan - zulke libe
ralen zijn er - ziet misbruik van de 
sociale wetgeving als minder erg dan 
tle normale Nederlander dat doet. 

Toch was onze verkiezingscampagne 
op die basis een groot, eigenlijk een zéér 
groot, succes en de onbevreesdheid voor 
kritiek van onze lijstaanvoerder Wiegel 
een duidelijk actief. 

In die richting gaan wij gelukkig door; 
tlat bijvoorbeeld de scherpe taal, die onze 
Tweede-Kamerfractie bezigt in verband 
met het kraken van woningen, voor mij 
hartverwarmend was, zullen de lezers 
van Vrijheid en Democratie gaarne van 
mij aannemen willen. 

Links denken, gecombineerd met dwa
ze sentimentaliteit, is flink op weg onze 
welvaart te vernietigen via het onder
mijnen van het volksvertrouwen in de 
tt>genwoordige samenlevingsvorm. Moor
denaars worden onbewaakt op reis ge
stuurd, zodat zij weg kunnen lopen en 
de Volkskrant noemt een dergelijke fi
~uur een "vluchteling". Wat blijft er 
zo over van de veiligheid van de nor
male burger? Maar ook hier wederom 
was onze Tweede-Kamerfractie reeds 
actief en ik verheug mij, stellig met 
zeer velen onzer. 

Laten wij vooral in deze richting door
gaan en daarbij vraag ik dan uw aan
tlacht voor een vraagstuk, dat belang
rijk worden zal: Het probleem van het 
bt•gaafde en het bijzonder begaafde kind. 
Aan die gewichtige kwestie wijdt ons 
Liberaal Manifest reeds een passage. 

Al ben ik zelf geen onderwijsspeciallst, 
ik weet best dat aan de definitie van het 
probleem begaafdheid, strikt weten
schappelijk gesproken, een aantal kan
ten zitten. De een is begaafd met zijn 
t; .. tnden, een andere begaafdheid blijkt 
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ringspartijen was met name door op
merkingen van Den Uyl en ook van Van 
Thijn niet verbeterd, om een understate- · 
ment te gebruiken. 

Dat daarna de door ' mij ingediende 
motie ,.van bezorgdheid" het- niet haalde 

· zij kreeg de steun ,·an de "echte" 
oppositie - was wel te verwachten, 
maar legt de verantwoordelijkheid van 
t't'n expansief uitgavenbeleid, dat zeker 
d•~ inflatie zal bevorderen, bij de rege
l'ingspartijen. Immers, bij dit hele ge
vecht om f 75 miljoen dekking zou men 
haast vergeten, dat de heren Duisenberg 
pn De Goede een gat van f 500 miljoen 
(ontstaan door onverwachte ontwikke
lingen bij de EEG te Brussel) zonder 
dd:king lieten zitten. En dat van de 
g~>lijktijdig :ngediende werkgelegen
hddsmaatregelen - hoe nuttig ook, 
maar wel onvolledig, zolang de arbeids
bureaus niet effectiever werken - ze
ker een flink deel als structureel "rele
,·ant" kan gelden. Dat door de redelijk 
gunstige conjunctuur de ontvangsten 
meevielen en het gat zo kon worden 
g••financierd, doet niet af aan het infla
toire gevaar van zo'n tekort. En al er-

uit zijn hulpvaardigheid tegenover zijn 
medemensen, een derde is begaafd als 
minnaar of minnares en een vierde is 
begaafd als levenskunstenaar, omdat hij 
kans ziet - zonder aanstoot te geven -
weinig uit te voeren en zich daarbij te 
vermaken. Weliswaar voor rekening van 
ten ander. 

Wij mogen deze problematiek niet uit 
de weg gaan en zullen dus een eigen 
definitie moeten geven voor wat wij in 
maatschappelijk verband onder begaaf
de en bijzonder begaafde kinderen ver
staan. En dan komen de politiek, de 
staatkunde en ons wereldbeeld om de 
hoek kijken. 

Voor ons politiek doel en voor van
daag is begaafd het kind, dat toont in 
hogere mate dan statistisch normaal is, 
over die eigenschappen te beschikken, 
die het, binnen het raam van ons pro
duktiestelsel en onze maatschappelijke 
verhoudingen, een extra kans geven het 
ver in onze wereld te brengen, een meer 
dan gewoon nuttige bijdrage te geven 
tot toeneming van de welvaart en het 
welzijn van Nederland. 

Basis zal als regel zijn een vrij aan
zienlijke hoeveelheid formele intelligen
tie - het vermogen om uit bijzondere 
feiten snel tot algemene conclusies te 
komen. 

Milieu speelt daarbij zeker een flinke 
rol en, of iemand het ver brengt in de 
wereld, hangt in hoge mate af van con
centratievermogen, ijver, gezondheid, 
doelgerichtheid. 

Waar ik heen wil is, dat van onze VVD
visie uit het erom gaat ieder, let wel 
ieder, de grootst mogelijke kans op ont
plooiing van talent te geven. 

Dat geldt zowel voor degene, van wie 
aangeboren gaven klein en van wie om
geving minder gunstig is, als voor de
gene, die een uitnemende aanleg com
bineert met ouders achter zich die ont
wikkelt zijn en belangstelling voor hun 
kinderen hebben. 

Beginselverschil 
Hier ligt een_)leginselverschil met alles 

wat links denkt. Daar immers is de uit
eindelijke strekking gelijkmaken. Het 
kiezen van onderwijssystemen, waarbij 
de begaafden en geprivilegieerden in feite 
minder kansen krijgen dan anderen, om
dat een te bescheiden beroep op hen ge
daan wordt. 

Iedere gedachte aan een elite-school, 
een selectie van jongs af aan, wordt in 
de rode en halfrode wereld verworpen. 
Dat wordt steeds duidelijker. 

\Vie echter als nationaal denkende 
Nederlander op het standpunt staat, 
dat onze samenlevingsvorm en de ge
hele positie van het westen in de 
wereld zich alleen zal kunnen hand
haven wanneer elke begaafdheid maxi
male kansen krijgt, zal het op zijn minst 
\Vaard vinden te onderzoeken wat voor 
het kind met extra goede kansen in het 
leven kan en dus moet worden gedaan. 

Dat is evenzeer belangrijk als het 
vraagstuk der onder-geprivilegieerden 
en, ik merkte dat reeds op, het is een 
liberale zaak bij uitstek, niet bij een ieder 
populair. 

Inmiddels ontveins ik mij geenszins 
dat een intelligentie-meting uiterst moei
lijk is en dat tal van vragen rijzen zul
len. Een opvoeding in een geselecteerd 

kent men, zoals ik, dat aan een deel van 
dit tekort ook het kabinet niets kan 
doen, dan is dat een extra reden om 
niets· extra ·te verrichten, zeker geen 
projecten om jezelf waar te maken. 

Inmiddels weten we dat het kabinet 
op deze weg doorgaat bij de begrotings
voorbereiding. De overheidsuitgaven 
zullen stijgen en wel méér dan met 5 
pct. reëel, dus moeten de belastingen 
ook omhoog. Dat moet dan, naar de 
opvatting van links, vooral in de directe 
sfeer, die vanzelf toch al sterker groeit 
en die nu 57 pct. uitmaakt van het to
taal aan belastingopbrengst, terwijl de 
meeste EEG-partners ver onder de 50 
pct. zitten. En om de inflatoire werking 
via afwenteling te beperken, zal het ka
binet het dan wel zoeken in een forse 
verzwaring van de belastingdruk van de 
middengroepen: door aantasting van de 
inflatiecorrectie (dat betekent gewoon 
een belastingverzwaring; het heeft niets 
met "teruggeven" te maken, zoals men 
het vaak voorstelt), door verhoging van 
het percentage in de midden-schijven 
yan de IB, door sleutelen aan rente- en 
andere aftrek~osten. Want, zo redeneert 
men in het Catshuis, de middengroepen 
zijn niet sterk genoeg voor een afwente
lingstactiek, zoals de vakbonden voor 
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m1lieu kan bijvoorbeeld bezwaren heb
ben. Het zal altijd wel om mengvormen 
gaan. 

Traditionele vormen 
Bovendien is het gewoonlijk voor de 

praktijk des levens het beste aan tradi
tionele vormen aan te knopen. Wederin
voering van het gymnasium alpha en 
bèta met een vast leerplan in de oude 
zin en een moeilijk eindexamen valt, 
dacht ik, in eerste instantie te overwe
gen. En de toegang tot een dergelijk 
gymnasium moet voor elfjarigen open 
staan. Dat kan in de praktijk, mits kin
deren, die op zes- à zevenjarige leeftijd 
blijken van opvallende schranderheid, 
er.ergie en leervermogen geven, goed 
voorbereid worden. 

Aan de gedachte die ik ontwikkelde 
zitten uit de aard der zaak mede con
sequenties voor het hoger onderwijs, 
maar dat is een heel groot vragencom
plex op zichzelf. 

Waar het mij om gaat is dat wij echte 
liberalen durven te zijn en dat voor ons 
het freie Bahn dem Tüchtigen met on
verminderde kracht geldt en een essen
tieel deel van ons staatkundig beleid is 
en blijft. 

Wij willen een op mededinging gerich
te maatschappij, die de grootst mogelijke 
praktische resultaten oplevert en moeten 
dit, open, durven stellen en verdedigen. 
Nederland kan zich eenvoudig niet ver
oorloven het groeiend talent been bijbe
ht rende positieve leiding te geven. 

Knappe kinderen kunnen makkelijk 
vastlopen en tot een bron van verveling 
en opstandigheid worden, langharig tuig 
in de volle zin des woords, malcontenten, 
slechte werknemers en brutale soldaten, 
wanneer men hen min of meer in het 
wilde groeien laat en de aan hen gestel
de levenseis, uit lust tot gelijkmakerij, 
tot voor de betrokken categorie mini
male afmetingen terugbrengt. 

De VVD behoort in het eerste gelid te 
staan dergenen, die zulks trachten te 
vermijden. 

Maar evenzeer als geldt dat de libe
rale samenleving alleen bestaan kan bij 
min of meer afdoende zorg voor de 
werkelijk zwakken, geldt dat wij onze 
idealen op onderwijsgebied uitsluitend 
vertolken mogen, wanneer wij aan het 
minder begaafde en dikwijls benadeelde 
kind de zelfde aandacht geven als aan 
het begaafde. Niet meer, niet minder. 
En moraal en maatschappelijke prak
tijk, alsmede maatschappelijke wense
lijkheid spelen in beide gevallen. 

Een lange weg ligt voor ons en wat 
ik vraag is niet eenvoudig. Maar de moed 
om voor echt liberale, maar soms wat 
impopulaire principes op te komen, is 
er tegenwoordig in ieder geval meestal 
wel. Ziet de bestrijding der huizenkra
kerij. 

Ove1·igens wordt in de Sowjet-Unie 
streng geselectee!·d en alle aandacht aan 
extra begaafden gegeven. Daar zit een 
les in. In het Oostblok krijgen anarchis
tische dwazen - gelijkmakers - min
der kans dan bij ons. 

Als dagsluiting geef ik u mede dat 
onze presidente, mevrouw Van Someren
Downer, steeds haar tijd vooruit, het on
derwerp dat ik hierboven behandelde, 
alreeds op 8 december 1961 in de Twee
de Kamer ter sprake bracht! 

de lagere inkomens via indexering heb
ben gerealiseerd. 

In de tang 
De macht van de middengroepen is 

inderdaad beperkt. Vandaar juist dat 
van een rechtvaardige overheid een 
compensatie tegenover andere machts
posities zou moeten worden verwacht. 
Niets van dit alles: het kabinet-Den Uyl 
zal deze zwakke groepen eens extra in 
de tang nemen. Daarmee het zijne doen
de om aan het nivelleringsstreven, dat 
in Nederland zo in de mode is, tegemoet 
te komen. 

De maatschappelijke uitwerking kan 
niet anders dan ongunstig zijn; de infla
tie zal er niet doeltreffend mee bestre
den kunnen worden. Wat wij bij het 
debat over de voorja'arsnota verwoord
den met ,.bezorgdheid", zal op Prinsjes
dag wel sterker moeten worden uitge
drukt. Ons land gaat met Den Uyl en de 
zijnen een slechte kant op. Hoever die 
weg zal worden gevolgd, hangt vooral 
van de confessionele regeringspartijen 
af. De verwerping van het accijns-ont
werp betekent nog niet dat ook in de 
toekomst die kwade J'ichUng zal worden 
afgt>slotcn. 
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In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J, E. v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie In het parlement. 
Hij kan natuurlijk slechts beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten die de VVD In het parle
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerleden aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A, 
Den Haag, telefoon 070-61 4911. 

Federatie van 
liberale partijen 
in de EEG? 

Naast een bespreking van de situatie 
in de wereld, waartoe onder andere hel 
verslag van de Westduitse minister van 
buitenlandse zaken, Walter Scheel, over 
zijn gesprekken met Brezhnev en over 
zijn ~ecente rei8 naar Egypte, Jordanië 
en Libanon een belangrijke bijdrage 
vormde, was de mogelijke vorming van 
een federatie van liberale partijen in de 
landen van de Europese Gemeenschap 
een van de meest interessante onder
werpen op de agenda van de bijeen
komst van liberale leiders, die eind mei 
in Stockholm werd gehouden. Een bij
eenkomst, die voor Nederland werd bij
gewoond door de oud-ministers Geertse
ma en de Koster, terwijl voorts ook mr. 
Portheïne aanwezig was als president 
van de liberale fractie in de Raad van 
Europa en mr. Wijzenbeek als vertegen
woordiger van mr. Berkhouwer. 

Reeds het congres-1972 van de Libera
le Internationale te Parijs had een aan
beveling gedaan om voorbereidingen te 
treffen voor een federatie van liberale 
partijen in de Europese Gemeenschap. 
In Stockholm is nu besloten, dat er een 
werkgroep zal worden ingesteld, be
staande uit liberale vertegenwoordigers 
van de landen van de EEG (met uitzon
dering van Ierland. waar geen liberale 
partij bestaat). Deze werkgroep zal de 
mogelijkheden voor een federatie moe
ten onderzoeken en - zo deze positief 
worden beoordeeld - een uitgewerkt 
voorstel moeten voorleggen aan een ia 
1975 bijeen te roepen congres van libe
rale partijen in de Gemeenschap. Voorts 
werd besloten, dat alle liberale partijen 
deel van de federatie zullen mogen uit
maken, onverschillig of zij "links, dan 
wel rechts zijn georiänteerd". 

Tenslotte werden door de liberale lei
ders nog enkele aanbevelingen gedaan 
voor de samenstelling van de liberale 
fractie in het Europese Parlement en 
werden mogelijkheden besproken om de 
invloed van het liberalisme zowel in als 
buiten de EEG te yersterk~. 
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Radio en TV betutteld 
Alvo1·ens de Tweede Kamer zich aan 

vakantiegenoegens kon overgeven, heeft 
zij in de afgelopen weken nog een for
se agenda moeten afwerken. Politiek het 
meest interessante feit was de gevoelige 
nederlaag, die de regering leed doordat 
de Kamer het wetsontwerp tot verho
ging van de accijns op benzine en diesel
olie verwierp. Aan dat debat en de ge
volgen daarvan wijdt ons Kamerlid drs. 
G. M. V. van Aardenne een artikel op 
pagina 1 van dit blad. 

Maar er waren meer bepaald contro
versiële onderwerpen, zoals de studiefi
nanciering (het collegegeld), het wijzi
ging van de omroepwet (het initiatief
ontwerp van de Kamerleden Roethof en 
Voogd) en het wetsontwerp tot goed
keuring vari de te Straatsburg tot stand 
gekomen Europese overeenkomst ter 
voorkoming van radio- en televisie-uit
zendingen door stations buiten nationaal 
gebied (o.a. Veronica). 

Bij een en ander heeft de VVD-fractie 
flink van zich afgebeten. Ofschoon de 
debatten alweer enige weken achter ons 
liggen, maken wij voor de "geschied
schrijving" toch alsnog gaarne melding, 
zij het in kort bestek, van de VVD-in
breng ter zake van de zojuist genoemde 
en nog enige andere onderwerpen. 

Stuctiefinanciering 
De brief van de ministers van onder

wijs en van landbouw en van de staats
secretaris van onderwijs over de studie
financiering vond ons Kamerlid Van 
Dijk "bepaald merkwaardig." Met het 
daarin uitgestippelde beleid wordt de 
rechtsongelijkheid niet weggeBOmen, 
maar juist bevestigd. Het geeft een pre
mie op de boycot van betaling van het 
collegegeld: degenen die wèl hebben be
taald krijgen niets terug; degenen die 
niet hebben betaald zijn administratief 
niet meer te achterhalen. En dan is er 
nog een relatief kleine groep, waarvan 
de problemen en de rechtsongelijkheid 
niet meer ongedaan gemaakt kunnen 
worden. De heer Van Dijk kwam wat 
dat betreft op een aantal van 15.000 à 
20.000. Het is maar wat men een "rela
tief kleine groep" noemt. 

Onze woordvoerder sprak van "ge
sjoemel met beloften", van een "heen en 
weer schuiven met belangen van de stu
denten." Hij had daarvoor uiteraard 
weinig respect en bekritiseerde scherp 
het feit dat deze regering terugkomt 
van het eerder door de Kamer aangeno
men wetsontwerp betreffende de in
schrijvings- en collegegelden. Dat noem
de hij een verwerpelijke procedure. 

De hee1· Van Dijk bestreed ook de 
opvatting van links, als zou de befaam
de duizend gulden een drempel zijn om 
te gaan studeren. De aanmelding van 
studenten is geenszins afgeremd. Korf~ 
om, volgens de VVD-fractie is er sprake 
van een slecht beleid. 

En blijkbaar niet volgens onze fractie 
alléén. De Kamer immers nam twee mo
ties aan van de CHU'er Leijenhorst, me
de-ondertekend o.a. door de heer Van 
Dijk. In de ene motie werd uitgesproken 
dat in afwachting van een integraal stu
diefinancieringsstelsel de bestaande col
legegeldwet onverkort moet worden uit
gevoerd (deze motie werd, nader gewij
zigd, aangenomen met 72 tegen 63 
stemmen, mede dankzij de stemmen van 
de regeringsfracties KVP en ARP). De 
tweede motie wenste dat de door de vo
rige minister van onderwijs toegezegde 
leningsmogelijkheid aan meerderjarige 
studenten tot een maximum-bedrag van 
f 3500 met ingang van het studiejaar 
1973--1974 gestand zou ~rden gedaan 
(aangenomen bij zitten en opstaan). 

Een motie-Van Dijk, mede-onderte
kend door leden van de fracties van de 
CHU en van DS'70, waarin de Kamer 
als haar oordeel moest uitspreken dat 
een algemene maatregel van bestuur 
(als uitvloeisel van het nieuwe beleid) 
in strijd is met de geest en strekking 
van de wet, werd verworpen. Maar het 
aannemen door de Kamer van beide mo
ties-Leijenhorst was in leder geval een 
duidelijke politieke nederlaag voor het 
kabinet-Den Uyl. 

Wijziging omroepwet 
Ook bij de behandeling van qet initia

tief-wetsontwerp van de heren Roethof 
en Voogd voerde voor de VVD-fractie 
de heer Va.n Dijk het woord. 

Met de grondgedachte van het ont
werp - de vrijheid van meningsuiting 
-- kon onze afgevaar~de het natuur
lijk eens zijn. Hij stelde namens een 
grote meerderheid van onze fractie vast 
dat de VVD er vóór is dat de instantie 

die in Nederland zendmachtigingen ver
leent in bepaalde gevallen de bevoegd
heid moet hebben om in te grijpen, zij 
het als uiterste middel, dat niet licht
vaardig toegepast mag worden. Die ge
vallen kunnen zich voordoen als de vei
ligheid van de Staat in het geding is en, 
na herhaald onherroepelijk vonnis van 
de rechterlijke macht, in verband met 
de veiligheid van (groepen) personen of 
bij hande.Jingen in strijd met de goede 
zeden. 

Deze overweging bewoog de grote 
meerderheid van de VVD-fractie ertoe 
haar steun te geven aan het inmiddels 
ingediende (en daarna nog weer gewij
zigde) amendement van de heer Van 
der Sanden ( kvp). De heer Van Dijk 
noemde dit amendement een verbetering 
van het initiatiefvoorstel en ontkende 
met klem dat hij met het ondersteunen 
daarvan zijn liberale be~inselen zou ver
loochenen. 

Het amendement is tenslotte aangeno
men met 67 tegen 52 stemmen. Tot de 
tegenstemmers behoorden mevrouw 
Smit-Kroes en de heren Keja, Konin&- en 
Vonhoff van de VVD-fractie. Na aan
vaarding van het amendement verklaar
den de heren Voogil en Roethof dat zij 
daartegen zeer grote juridische bezwa· 
ren hadden (de omroep zou gediscr~i
neerd blijven ten opzichte van de pers) 
en daarom hun initiatief-ontwerp in
trokken. 

lilegale zenders 
Opnieuw was het de heer Van Dijk 

die bij het debat, dat tenslotte ondanks 
zijn fel verzet tot de ondergang van 
radio-Veronica en andere "illegale" zen
ders zou leiden, namens de VVD het 
woord voerdl'. 

De regering wil de zeezenders het 
zwijgen opleggen, omdat ons omroep
bestel zelf daartoe niet bij machte is, zo 
constateerde hij. Verrassend is de ont
wikkeling niet, want anders dan de 
voorstanders pr·etenderen, is ons om
roepbestel niet het meest democratisch, 
niet het meest gewenst, ook niet het 
meest pluriform of van een "positief 
uniek karakter." Ons omroepbestel is 
een slecht soort commerciële radio en 
televisie, een systeem dat de VVD nooit 
heeft bewonderd en dat de concurrentie 
niet aan kan, als anderen bieden wat 
het publiek werkelijk wil, Een "Hilver
sum-licht" en een "Hilversum-klassiek" 
zijn ondenkbaar, omdat de filosofie van 
de omroepwet dat niet toelaat, maar er 
is wel behoefte aan. 

Wij moeten er geen doekjes om win
den, aldus de heer Van Dijk: ons huidig 
omroepbestel is keihard commercieel, 
onder een ideële vlag. Daarnaast is het 
uiterst inefficiënt en kent het slechts 
een schijnopenheid. 

Dit slechte omroepbestel moet nu 
worden beschermd tegen zeezenders, die 
worden begeerd door een grote groep in 
de Nederlandse samenleving, zo conclu
deerde de heer Van Dijk. Hij verweerde 
zich ook tegen de technische argumen
ten die voor het verdwijnen van Veroni
ca c.s. zijn aangevoerd: Nederland moet 
naar zijn mening de 538 meterband blij
ven claimen. 
D~ strijd heeft niet mogen baten. De 

zeezenders zijn gedoemd te verdwij
nen. 

dan dat er spl'ake is van een heel be
roerde situatie, maar dat de juridische 
mogelijkheden zeer beperkt zijn. Door 
aanneming van de motie toonde de Ka
mer duidelijk met deze uitspraak niet 
tevreden te zijn. 

Andere debatten 
Volledigheidshalve vermelden wij dat 

de Kamer het wetsontwerp tot bestrij
ding van misbruik bij colportage, waar
over wij reeds in het vorige overzicht 
berichtten, heeft aanvaard. 

Aan de heer Van der Lek (psp) werd 
~oegestaan nà het reces de regering te 
mterpelleren over de situatie met be
trekking tot de Amsterdamse metro. 
Met een aantal andere sprekers was on
ze afgevaardigde de heer Koning van 
mening, dat het niet zinvol zou zijn een 
interpellatie over deze zaak nog vóór 
het reces te houden. 

Na amendering is het wetsontwerp tot 
herziening van de bepalingen van het 
Wetboek van Strafvordering (toevoe
ging van een raadsman en toepw;sing 
van voorlopige hechtenis) tenslotte na 
veel heen- en weer gepraat aangeno
men. 

In de afgelopen weken hebben ver
schillende bewindslieden zich tot uit
spraken laten verleiden, buiten de ver
gaderzaal van de Kamer, over het toe
komstig regeringsbeleid. Zo deed pre
mier Den Uyl de regeringsplanaen met 
betrekking tot de ambtenarensalarissen 
in een verkiezingsvergadering uit de 
doeken, nog vóórdat deze in het georga
niseerd overleg aan de orde waren ge
steld. Dit was voor de heer Scholten 
{ CHU) aanleiding tot het stellen van 
mondelinge vragen. Aan het daarop ge
volgde debat hebben van de zijde van de 
VVD-fractie deelgenomen de dames 
Kappeyne van de Coppello en Smit
Kroes, alsmede de heren Scherpenhui
zen, De Beer, Van Dijk, Geertsetna en 
Keja. 

De Kamer voerde ook nog een debat 
over de hulpverlening aan Afrikaanse 
landen, waarbij mevrouw Kappeyne van 
de Cotlpello en de heren Tuijnman en 
Waalkens kort het woord voerden, 

De heer Tuijnman kon voorts zijn in
stemming betuigen met het wetsont
werp tot goedkeuring van de in Bonn 
tot stand gekomen overeeenkomst be
treffende samenwerking bij het bestrij
den van verontreiniging van de Noord
zee door olie. Maar hij merkte wel op, 
dat daarmee het vraagstuk van het va
ren van "vuile tankers" naar zee zon
der dat daarop controle wordt ~itge
oefend. niet is opgelost. Helaas zijn er 
nog rederijen, waarvan men moet aan
nemen dat zij hun schepen slechts een 
paar mijl uit de kust de "vuile smurrie" 
over de muur (laten) pompen. Overigens 
had de heer Tuijnman wel enige kritiek 
op de "wonderlijke zone-indeling" in de 
overeenkomst. 

Vragen 
ben de afgelopen weken schriftelijke 
vragen gesteld aan de regering, onder 
meer over de volgende onderwerpen: 

• De hongersnood in een aantal Afri
kaanse landen en de mogelijkheden tot 
hulpverlening door Nederland. 

• Het feit dat de EEG-veterinaire 
Wegtransport richtlijn voor het intracommunautaire 

Intussen is in de Kamer aan de orde handelsverkeer in levende runderen en 
geweest een interpellatie van de heer varkens minder strenge eisen stelt tea 
Schakel (ARP) over het Nederlands- aanzien van deze dieren op markten in 
Duitse wegvervoer. Medeondertekend België, Duitsland en Frankrijk. 
o.a. door mevrouw Smit-Krees werd • De gemeentelijke herindeling van de 
hierover een motie aangenomen, waarin West-Betuwe. 
de regering wordt uitgenodigd te stre-
ven naar een ~anvulling van het lopende • De stand van zaken bij de bespre
bilaterale contingent met West-Duits- kingen over de verkeersafwikkeling in 
land met nog ten minste 40.000 ritver- het kerkdorp Aalst (Waalre). 
gunningen. 

Mevrouw Smit-Kroes kritiseerde bij • De "fact finding"-missie van de Ver-
deze interpellatie scherp de houding enigde Naties, die zou worden uitgezon
van de regering in Bonn. "Wij zitten den naar het gebied dat onder beheer 
midden in het moeras en wij zijn aan staat van de wettige regering van Zuid
het jengelen over allerlei technische Vietnam (de vraag is of de staatssecre
zaken. De Duitsers zijn daarin heel taris van buitenlandse zaken wil bevor
sterk. Het complete vervoersbeleid heeft deren dat, als deze missie wordt uitge
nooit iets om het lijf gehad. Er wordt zonden, zij tevens het gebied van 
niet meegegaan met de marktgroei, er Noord-Vietnam en de gebieden die onder 
wordt geen rekening gehouden met de controle staan van het Noordvietnamese 
handelsgroei, noch met de uitbreiding leger en van de Vietncong, zal bezoeken, 
van de EEG", zei hij. Later in het debat teneinde ook dààr een onderzoek in te 
r t ;.; stellen naar de berichten dat in die ge
Ie ZI" nog weten dat het haar bedoeling bieden ernstige schendingen plaats heb-

was het EEG-verdrag keihard en zake-
lijk te benaderen. Nederland moet eisen ben van de rechten van de mens). 
dat ook anderen zich aan de regels • De Amerikaanse maatregelen be-
houden. '':::i~ .. · .. ,, 

Staatssecretaris Brinkhorst (buiten
landse zaken) kon niet anders verklaren 

.•. :.~ .. 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Farmacie in Zweden 

door drs. 0. J. D. Dees, lid 
voor de VVD van de Tweede 
Kamer. 

VVO in het 
I 

parlement 
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treffende de uitvoPr van bepaalde 
grondstoffen (de vraag i,.; wat de daar
van te verwachten invloeden zijn op de 
Nederlandse economiP en de kosten van 
levensonderhoud). 

• De "huidige afbraak van het avond
onderwijs." 

• De ontsnapping van een wegens 
nword ter be~chikking van de regering 
gestelde uit de Mesdagkliniek te Gro
ningen, die zonder· begeleiding· in de ge
legenheid gesteld was om in Meppt>l een 
examen af te leggen. 

• Het vraagstuk van snelle dom·stro
ming in kindertehuizen en het functio
neren van deze tehuizen in de regio. 

e De door de ministercpresident geda
ne toezegging over de overname van qe 
z.g. Maasroute door het Rijk. 

·e De toeneming van desertie uit de 
strijdkrachten en het aantal daden van 
sabotage en opzettelijke vemieling en 
de schade die het Rijk daardoor lijdt. 

. 
Stadsvernieuwing 
VERVOLG VAN PAGINA 2 

pand dat een waarde \'ertegenwoordigt 
van tussen de 5000 en 7500 , gulden. 
Daarnaast i:-; inzic-ht nodig in de vraag 
of de potentiële huurders een huur van 
aanvankelijk ll2 guWen per maand wil-

Tijdens het werkbezoek dat de vaste 
Kamercommissie voor volksgezondheid 
begin juni aan Zweden bracht, werd rui
me aandacht besteed aan de verschillen
de aspecten van de geneesmiddelenvoor
ziening. De voornaamste aanleiding 
daartoe was ongetwijfeld het feit, dat 
sinds 1 januari 1971 alle apotheken zijn 
ondergebracht in een farmaceutische 
onderneming, waarin de staat zich met 
tweederde van de aandelen een meerder
heidsbelang heeft verworven. De overige 
aandelen zijn in handen van een speciaal 
daartoe·opgerichte stichting van apothe
kers. De apothekers en het overige per
soneel werken in dienstverband bij deze 
onderneming. Ongeveer tegelijkertijd 
kwam ook een deel van de farmaceuti
sche industrie en de groothandel in han
den van de Staat. 
Aange~ien in ons land het congres 

van de Partij van de Arbeid nog niet zo 
lang geleden een resolutie over de natio
nalisatie van de gezondheidszorg ~ in
clusief de gehele geneesmiddelenvoor-zie
ning ~ aanvaardde, is het zeker zinvol 
om ervaringen en indrukken uit Zweden 
op een rij te zetten. Natuurlijk moet dat 
gebeuren tegen de achtergrond van het 
totale Zweedse systeem. Voor die basis
informatie verwijs ik kortheidshalve 
graag naar het artikel van mijn fractie
genote mevr. mr. E. Veder-Smit in het 
vorige nummer van dit blad. 

Apotheken 
De argumenten voor de nationalisatie 

van de apotheken waren van zeer ver
schillende aard. In de eerste plaats de 
ideologische argumenten, die vooral de 
sociaal-democra,ten nogal aanspraken. 
Privaatbezit zou, zeker in de gezond
heidszorg, ongewenst zijn. Bovendien 
zou een wij21iging in de hezitsverhoudin
gen de maatschappij tot \·oordeel strek
ken. Ook wij kennen deze marxistist'he 
stellingen uit de litt>ratuut·; op de prak
tische resultaten kom ik straks terug. 

Een tweede reden, welke wellicht de 
Zweedse denktrant goed typeert, was de 
volgende: de apotheken zijn nu genatio
naliseerd, omdat sinds 1970 ook nage
noeg alle artsen (ruim 90 procent) in 
overheidsdienst zijn; de artsen zijn in 
overheidsdienst genomen. omdat de zie
kenhuizen in ht>t bezit van de overheid 
zijn. Inderdaad, dat was dan ook sinds 
de Gu~taf \Vasa-hervorming van 15~7 
reeds het geval. 

Sterker leek de derde sel'ie arg·umen
ten, dat een nationalisatiE' zou leiden tot 
Pen hetere bedrijfsvoering en een aan
zienlijke rationalisatiP, met als resultaat 
een daling van de prijzen. Politici be
loofden hun kiezet·s dalingen van dt> ge
neesmiddelenprijzE'n rond dp 10-20 pro
cPnt. Ook hier kom ik op terug. 

TPgen deze achtergnmd gezien wekte 
het, althans in Zweden. dan ook geen 
enkt>IP verbazing, dat het parlement de 
operatie zonder enigE' fundamentele op
positie goedkeurde. 

Volledigheidshalve moet opgemE'rkt 
\\'Orden. dat ook de apothekers ZE'lf het 
t>ens waren met deze nationalisatie. Er 
was daarvóór al zeer grote invloed van 
dP overheid. ln de praktijk werd de apo
theker meestal niet voor zijn vijftigste 
jaar eigenaar van een zaak en op zeven
enzestig jaar was er het verplichte 
pensioen. Bovendien bestond er een 
soort collectief vereveningsfonds voor de 
personeelskosten: de zeer rendabele 
apotheken in de dichtbevolkte gebieden 
betaalden als het ware mee in de perso
neelslasten van de . minder .• rendabèle 
apotheken in. de dunbevolkte landsdel en. 
Nu k\vainen daarvoor in de plaats: een 
redelijke · uitkoopsom. een behoorlijk en 
vast honorarium, een betere pensioen-

ten rieerte'nen dîe in tien jaar oploopt 
tot ~96 gulden per maand, de inflatie
COlTeetie nie't meegerekend. Als We ge
noemde huren vergelijken met huren 
van huizen in andere wijken diè volgens 
de ·huurharmonisatie pas over een aan
tal jaren maximaal 165 gulden 'per 
Tnaand zullen 'èioen, dan Jij':t het diü de 
huül·ders, jllleei} . in de eerste jaren èen 
get:enovee;;rde woning zullen verkie;len 
boyen .doorstroming naar een andet·e 
wijk. 

Bij de behandeling in de raad meen
den de PAK- (PvdA, PPR en PSP) en 
D'66-fnt'cti'es · met een motie te moeten 
k(unen die inhield dat de raad zich 
1noest uitspreken vóór rehabilitatie van 
zowel Klarendal als St. Matten, los van 
cle resultaten van de voorgestelde proef. 
Omdat PAK e11 D'66 gezien hun zeteltal 

voorziening en vaste werktijden ( 40 uur 
per week). 

Zoals reeds gezegd: de argumenten 
spraken de Zweden aan. 

De ervaringen lijken intussen het te
gendeel te bewijzen. In het eerste jaar 
van haar functioneren boekte de nieuwe 
Farmaceutische Onderneming een ver
lies van ongeveer 25 miljoen gulden. En 
dat bij een werkkapitaal van ruim 28 
miljoen gulden! De grote tekorten 
moesten deels worden gedekt door de 
reserves aan te boren, anderdeels traden 
explosieve prijsverhogingen op. Sinds 
1971 zijn de prijzen van de geneesmid
delen gemiddeld 20 tot 25 pct. gestegen. 
De prijsindexcijfers tonen aan, dat sinds 
de nationalisatie de prijzen sterker zijn 
gestegen dan in de tien jaren ervoor. En 
dat alles niet omdat de fat·maceutisehe 
industrie haar prijzen zou hebben opge
voerd, maar wel omdat de apotheken
nieuwe-stijl hun winstmarges, ter dek
king van het collectieve tekort, moesten 
verhogen. 

Voor de consument zijn die prijsver
hogingen tot nu toe niet direct voelbaar 
geworden. Er is immers een volksverze
kering, a:! is het wel zo dat iedere pa
tiënt per .recept een eigen bijdrage moet 
betalen van minimaal drie tot maximaal 
tien gulden. Maar uiteindelijk zullen de 
tekorten doorwerken in de hoogte van 
de premies en belastingen. Ongetwijfeld 
heeft men dan een dure en bittere pil te 
slikken. 

Oorzaken v·oor deze opvallend negatie
ve ontwikkeling zijn aanwijsbaar: ener
zijds sterke loonsverhogingen, ander
zijds de l'igoureuze personeelsuitbreidin
gen, die dan toch kenmerkend lijken te 
zijn voor staatsondernemingen. Volgens 
één onzer zegslieden steeg het perso
neelsbestand in die twee jaar met onge
veer 20 pct. Geen wonder ook als men 
weet, dat de Farmaceutische Onderne
ming bij haar start een centmal hoofd
kantoor in Stockholm en nog 7 regiona
le bijkantoren van de grond deed ko
men. 

Naast de prijsstijgingen zijn er ande
re negatieve ervaringen. Er is sprake 
van een afname in dienstbetoon door de 
apotheken. In een stad als Stockholm 
bijvoorbeeld ~ met ruim 1,3 miljoen in
woners ---- wordt de avond- en weekend-· 
dienst waargenomen door slechts een 
tweetal apotheken. Minder gangbare 
medicamenten zijn vaak niet voorradig 
en worden dan sterk verlaat afgeleverd. 
Naar mijn informatie zou dit laatste 
vooral te wijten zijn aan een toege
nomen bureaucratisering binnen de ge
hele onderneming. 

De conclusie kan naa1· mijn oordeel op 
dit moment vrij kort zijn. De argumen
ten, die tot deze nationalisatie hebben 
gr>Ieid. zijn in korte tijd stuk voor stuk 
de bodem ingeslagen. Prijsstijgingen, 
meer personeel en minder dienstbetoon 
zijn de karakteristieken van dit experi
ment. Wel wil ik uitdrukkelijk opmer
ken. dat de geneesmiddelenvoorziening 
in Zweden van hoge kwaliteit is. De 
eisen die aan gencesmiddelen worden 
gesteld zijn streng; de apotheken zijn 
goed en modern geoutilleet·d. Maar dat 
\vas ook vóór 1971 het geval. 

Verdere nationalisatie 
Er is reeds opgemerkt dat de overna

me van de apotheken door de staat ge
heel past ·in <le lange Zweedse traditie. 
En dan rijst natuurlijk de vraag of een 
nationaHsatie van de farmaceutische in
dustrie niet de volgende stap zal zijn. 
Wat dit betreft waagde geen van onze 
gastheren zich aan koffiedik kijken, zo
dat slechts enkele feiten terzake zijn. 

Een initiatiefvoorstel van de commu-

.: ' 

en de aarzeling die in de andere fractles 
was uitg.~sproken. zeker konden weten 

·dat hun motie het n,iet zou halen, be
stond de sterke indruk dat de motie 
door uitsluitend politieke motieven was 
ingeg~ve:n. Voor de fracties van de CCP 
! KVP. AR en CHU) en de VVD was dit 
de aanleiding met een tegenmotie te ko
men. ))ie was enerzijds gebaseerd op de 
omstandigheid dat deze fracties toch al 
weinig vertrouwen hadden in de renova
tie van de zeer slechte' panden ·in· Kia
rendal en anderzijds op de zekerheid dat 
de onvermijdelijke verwerping van de 
PAK--D'66-motie het geloof in een 
re eh tvaardige · bes)is~ir{g van <l~ raad bij 
de Klarenda)se, b(\vo)lj;ing volledig zou 
wegnemen. ,. ,-, , 

. De CCP- VVD-11lotle hil•ld ~l~ 'vit
SjlJ:a<\k in àat onver\\'ijld lwgoonen 
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nisten om ook de farmaceutische indus
trie te nationaliseren kreeg in de Rijks
dag geen enkele steun. Maar daar staat 
dan wel tegenover, dat het partijcongres 
·van de sociaal-democraten vorig jaar 
onder druk van de jonge socialisten be
sloot, dat over deze kwestie nader ge
rapporteerd moet worden. 

Intussen is het wel zo, dat het Kabi
concern (met een tweede plaats op de 
Zweedse geneesmiddelenmarkt) sinds 
1969 eigendom van de Staat is. Volgens 
onze zegslieden geeft dat weinig proble
men. Dit bedrijf werkt volgens de harde 
economische wetten, de samenwerking 
met de andere farmaceutische indus
trieën is goed en van verschillende zij
den werd benadrukt, dat het staatsbezit 
van de Kabi-groep het begrip van de 
ovet'heid voor de problemen van de in
dustt·ie alleen maar zou vergroten. 

Niet beantwoord of omzeild werd ech
ter de vraag of de Farmaceutische On
derneming (de gezamenlijke apothe
ken), die in feite de inkoopprijzen van 
geneesmiddelen bepaalt, de .Kabi-pro
dukten niet prefereert en begunstigt bo
ven de produkten van de niet-genationa
liseerde industrie. 

Tenslotte twee problemen, die behalve 
in Zweden, ook in ons land actueel zijn. 
In de eerste plaats de toelating van 
nieuwe geneesmiddelen. Voordat een 
nieuw preparaat op de markt mal! wor
den gebracht, mjn een registratie door 
de overheid en een controle op werk
zaamheid en schadelijkheid noodzake
lijk. Procedures en eisen lopen per land 
sterk uiteen, met als gevolg dat het ge
neesmiddelenpakket van land tot land 
zeer sterk varieert. Het zou goed zijn, 
dacht ik, wanneer men internationaal 
komt tot een harmonisatie van eisen en 
procedures, zodat waardevolle genees
middelen zo snel mogelijk op verant
woorde wijze op de markt kunnen wor
den gebracht. 

Een tweede probleem vormt de wijze 
waarop de patiënt moet worden voOt·ge
licht over door hem gebruikte genees
middelen. 

In Zweden beweegt de discussie zich 
rondom de vraag of de industrie of de 
Farmaceutische Onderneming de artsen 
voor moet lichten over alle aspecten van 
een geneesmiddel, waarbij dan vervol
gens de arts en apotheker de patiënt 
mondeling en eventueel ook schriftelijk 
informeren. Die schriftelijke informatie 
geschiedt met behulp van een zoge
naamde groepsbijsluiter welke informa
tiE' bevat niet over het specifieke ge
neesmiddel, maar over een bepaalde 
g-roep geneesmiddelen. 

Jn ons land is het daarentegen zo, dat 
de patiënt beslist niet adequaat wordt 
ingelicht over de hem voorgeschreven 
geneesmiddelen. Daar lijkt men het 
alom wel over eens te zijn. Maar over 
de wijze waarop die informatie moet 
worden verstrekt, lopen de meningen 
van de artsen en apothekers aan de ene 
kant, en de farmaceutische indmo;trie 
aan de andere kant, sterk uiteen. Het 
vrije overleg over een wettelijke rege
ling van de patiënteninformatie loopt 
dan ook steeds weer vast. 

Redenen waarom ik onlangs de minis
ter van Volksgezondheid en Milieuhy
gtene schriftelijk heb gevraagd zelf 
voorstellen over een wettelijke regeling 
in te dienen. De overheid heeft immers 
ook haar eigen verantwoordelijkheid 
voor de gehele genee&thiddelenvoorzie
ning. 

Van de zijde· van de nieuwe règéring 
is inmiddels gèari.twoord: dat mijn vra
gèn niet op k-orte termijn kunnen wor
den beantwoord. Maar hopelijk behoe
ven we niet al te lang geduld te hebben. 

moest worden met nieuwbouw in het 
reeds kaalgeslagen deel van Klarendal, 
dat nieuwbouw in de overige ·delen • van 
Klarendal moest worden voorbereid· -en 
dat in St. Marten een proef tot renova
tie van vier panden móeRt ·worden geno
men. Dus, renovatie ---' zo mogelijk -''
in St. Marten en niét in KlareridaJ, öJn
dat daar de toestand inmiddels· al' te 
slecht is. Deze motie. wérd aangenórn:en. 
De PÁK-fl.:actie .roet name. toonde zich 
hiet'over èrg . ver:bolgen, wat uitvoerig 
naar voren w:erd.gebracht in de Nieuw;e 
Krant die met de PAK sympathiseert. 
Deze Nieuwe Krant g1ng overigens dui
delijk over de sclireef'mel: 'de suggeEtie 
dat het burgemeester Roeien liever zo.u 
,zijn geweest, als de raad de PAK-
I)'66cmot,ie had aangenomen in plaats 
\'an. (ie .c;Ç!"-. -VVD-motie, toen het vooJ·
~tel \';iJ) B. en. w .. niet haalhaar bl.eek. 
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N.V~- AANNEMINGS- EN HANDELSBEDRIJF 
FLIP MOL 

is gevestigd te Hendrik ldo Ambacht, maar .... is 

DOOR HET GEHELE LAND ACTIEF 
op het gebied van: 

het bouwen van ZWEMBADEN, BEMALINGSGEBOUWEN, TUNNELS, 
VIADUCTEN, BETONFUNDATIES, enz. 

en 

het uitvoeren van DROOG- EN NAT GRONDWERK, ZUIG· EN PERSWERK 
OEVERVERDEDIGINGEN, KRAANBANEN, HELLINGEN 

etc., alsmede het geven van uitgebreide adviezen op water
bouwkundig gebied. 

Kantooradres: Waalstraat 1, Hendrik ldo Ambacht (postbus 3). 
Telefoon: 01858- 3977 (meer lijnen). Privé 078- 31479. 

SAAB 
HEIJER'S 

AUTOMOBIELBEDRIJF B.V. 

Alexanderplein 2, 

'S-GRAVENHAGE 
Tel. 070-63 99 34 

GEEN TIJDVERLIES ! 
SNEL DOKKEN BIJ ELKE WATERSTAND 

B.V. Scheepswerven "Piet Hein" v .d.z.d. 
FA. W. SCHRAM & ZONEN 

BOLNES/PAPENDRECHT 
NIEUWBOUW en REPARATIE 

e twee dwarshellingen van 115 m 
e overdekt dubbel droogdok van 115 m 
e twee droogdokken VOOR ELK GETIJ 

van 104 en 93 m 
e snel schroefwisselen, kleine roer- en 

stevenreparaties in HEFDOK. 

TELEFOON BOLNES 01804 -13644*- 13409 
ROTTERDAM 010- 13 92 75* 
PAPENDRECHT: 078- 51222*- 51466 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

EEN HEERLIJKE KINDERVAKANT IE 
Met paardrijden en zwemmen. - Het gehele jaar geopend. 

FASTA HOEVE 
UTRECHTSEWEG 355 - AMERSFOORT - TELEFOON 03490 - 31251 

• 

• 

1/ISfCIIIeA/ IS IJlT 41~.! 
WAT Jt 20€~r: 
Al~. 70 1/J'tTllR~t... 
11/ S6#01e/TAS /V~ç
QONecHrlf(f"I/J. 
to ~rctKs ~- P-zsa 
MAIS/t: t:Pc;tJ/or. 

• 

Woont u in WASSENAAR of omgeving? 
Laat uw schilde1werk, glas- en behangwerk uitvoeren door schildersbedrijf 

JOH. ZWETSLOOT 
PLEIN 14- TEL. 01751-2706 ·WASSENAAR 

~ 
Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 

pandbrieven 
een veilige belegging met zeer hoog rendement 
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door mevrouw G V. van f 
meren-Downer, voorzitster 
van de VVD. 

Vakantie 

In verband met de zomervakantie 
verschijnt Vrijheid en Democratie 
minder frequent. Het eerstvolgen
de nummer zal gedateerd zijn 
vrijdag 14 september. Daarna 
wordt de veertiendaagse verschij
ning hervat: 28 9, 12/ 10, 26/ 10, 
etc. 

De eerste radio-uitzending van de VVD 
na de vakantie zal plaatshebben op 
woensdag 5 september. In verband met 
het op die llag over de zender Hilver
sum I uit te zenden nationaal program
ma ter ere van het 25-jarig regerings
jubileum van H.M. de Koningin, is onze 
uitzending bepaald over de zender Hil
versum 11, van 18.19 • 18.29 uur. De 
volgende veertiendaagse uitzendingen 
zullen weer plaatshebben over de zender 
Hilversum I, van 18.20 - 18.30 uur. 

De eerste televisie-uitzending van de 
VVD in het seizoen 1973-1974 heeft 
plaats op woensdag 19 september, van 
20.20 . 20.30 uur, Nederland 1. 

[fl) ~ D ©J ·~ ITJ) 
crat1 

wart eeuw koningi 
Een kwart eeuw is een lieve en wijze 

vrouw ons staatshoofd. Daarover wordt 
dezer dagen terecht in de hele Neder
landse pers geschreven. De historische 
overzichten bestaan reeds of worden 
aangevuld, anekdotische en romantische 
verhalen zullen zeker ook verschijnen. 
Wetenschappelijk werk en de zgn. ro
seografie zu1len onder ieders bereik 
kunnen komen. Vrijheid en Democratie 
behoeft daar weinig aan toe te voe
gen. 

Als toch <le voorzitster van een libera
le partij ham.· gedachten laat gaan over 
de derde vrouw aan het hoofd van de 
Nederlandse staat (meegerekend regen
tesse koningin Emma) dan gebeurt dat 
omdat in onze partij door vrijwel ieder 
de constitutionele monarchie warm on
dersteund wordt. De over het algemeen 
koele - soms te koele? - liberalen 
lopen in overgrote meerderheid warm 
voor onze vorstin. Zij menen dat de 
monarchie veruit te verkiezen is boven 
een republiek. Republikeinse oprispin
gen, zoals men die in andere partijen 
kent, ontbreken bij ons, hoewel liberalis
me als zodanig niet strijdig is met repu
blikeinse opvattingen, het buitenland be
wijst dat. 

Vanwaar dan deze warme sympathie 
voor onze vorstin? Ik meen dat de l'e
den hiervoor gevonden moet worden in 
karakter en verdiensten van de leden 
van het Huis van Oranje enerzijds en in 
de liberale voorkeur voor een evenwich
tige machtsverdeling in ons staatsbestel 
anderzijds. Het gaat hier dus om een 
emotionele en een rationele voorkeur. 

Om met de laatste te beginnen: De 
constitutionele monarchie, zoals die zich 
in Nederland heeft ontwikkeld, heeft 
mijns inziens alles vóór op een republiek 
met een president. Een president zou 
altijd een partijpolitieke figuur zijn met 
een politiek verleden hoe fraai dat ook 
zou zijn. Er zouden in dat verleden al
tijd politieke en vaak geladen kwesties 
voorkomen, waarover zeer verschillend 
werd en wordt gedacht. Als de heer 
Luns, eens veruit de populairste politi
cus, president zou zijn geworden, zou 
een deel van ons volk zijn blijven mor
ren over zijn Nieuw Guinea-politiek. 
Een president voortkomend uit de poli
tiek blijft, zie helaas de Verenigde Sta
ten, op de politieke tocht. Bovendien 
kan een president hoe bovenaards edel 
hij ook moge zijn, in kritieke situaties 
in een soort concurrentie-positie komen 
met de minister-president. Er zouden in 
de top van het staatsbestel spanningen 
ontstaan, die naar beneden onzekerheid 
en om·ust zouden veroorzaken. 

De lijst van voordelen der monarchie 
is veel langer, ik koos er twee die mij 
als liberaal, zoekend naar evenwicht in 
het staatsbestel, het meeste aanspreken. 
Het zijn strikt rationele overwegin· 
gen. 

Nu de emotionele en ik gebruik dit 
woord dan niet in de vaak denigrerende 
zin, maar in de oorspronkelijke beteke
nis. Zelf opgegroeid onder het bewind 
van Wilhelmina de Grote - zo ben ik 
haar in de latere jaren van haar rege
ring gaan noemen - voelde ik mij, en 
zeer vele liberalen met mij, al spoedig 
buitengewoon gelukkig met koningin Ju
liana, die de bijna onmogelijke taak had 
een zeer grote vrouw op te volgen. Zij 
moest zich als het ware uit de schaduw 
van haar moeder worstelen. Wie tf,lrug 
'Ziet kan constateren dat koningin Julia
na met haar specifieke karakter, haar 
diep menselijke . belangstelling precies 
op tijd kwam. Er gebeurt zelden iets 
toevallig. De oorlogsperiade en de eerste 
jaren daarna vroegen om een Wilhelmi
na, de kwart eeuw daarna, waarin een 

Koningin Juliana tijdens het defilé op haar verjaardag, 30 april j.l. 

hele generatie tot zich zelf moest komen, 
waarin een nieuwe generatie nieuwe vor
men moest zoeken, vroeg om een .Julia· 
na, die mens is met de mensen. Wilhel
mina was onze generaal, Juliana onze 
vriendin. 

De verhalen over de jeugd van onze 
koningin en de opvoeding die zij ontving 
zijn genoegzaam bekend. Zij werd 
streng, puriteins en ouderwets opge
voed. Zij werd als jong meisje ver van 
het gewone volk gehouden, er was nau
welijks contact, zoals dat 1n die tijd nu 
eenmaal behoorde. Iedereen weet hoe 
moeilijk het is zich van een in de jeugd 
gevestigd beeld los te maken. Koningin 
Juliana is dat gelukt. Zij heeft in toene-

mende mate contact met de mensen ge
zocht. Zij heeft - en dit alles zonder pot
sierlijk populair stuntwerk - met de 
mensen omgegaan. 

Dit jubileum waarbij primair de 
schijnwerpers op onze Koningin gericht 
worden, is naar mijn gevoel zeker ook 
het moment om uit te spreken dat prins 
Bernhard buitengewoon veel voor ons 
land heeft betekend en nog betekent. 
Hij heeft mijns inziens de allermoei
lijkste functie in het hele koninkrijk. 
Hij heeft die functie een zeer eigen bij 
zijn persoonlijkheid passende inhoud ge
geven en ook hij verricht zijn taak al 
een kwart eeuw, bf'paald iets om dezer 
dagen aan te denken. 

J. H. CouzY overleden 
Op 17 juli is te Apeldoorn op 71-jarige 

leeftijd overleden luitenant-generaal J. 
H. Couzy, van 1959 tot 1967 lid van de 
Tweede Kamer der Staten-Generaal en 
in die periode defensiespecialist van de 
VVD-fractie. 

Zij, die de heer Couzy gekend hebben, 
zullen zich hem herinneren als iemand 
die zich, in het hem aanvankelijk 
vreemde politieke bedrijf, altijd deed 
kennen als een man, wiens mening re
spect afdwong bij politieke mede- en 
tegenstanders door zijn zeer deskundige 
en immer zakelijke benadering van de 
militair-politieke vraagstukken. 

Het zou onjuist zijn de heer Couzy te 
zien als een geboren ,.homo politicus" . 
In de eerste plaats was hij militair, een 
man van de daad, de publiciteit niet 
zoekend. Hij zag de politiek als een mo
geljkheid om zijn gedegen vakkennis na 
een succesvolle militaire carrière in 
dienst te stellen van de partij van zijll 
keuze, de VVD. 

Zijn devies was .,dienen" en hij heeft 
dit devies, naast zijn militaire en poli
tieke activiteiten ook gestalte gegeven 
in tal van organisaties. Zo stelde hij 
zich als lid van Rotary International ten 
doel wat meer begrip te kweken voor de 
problematiek van de luijgsmacht, ter-

wijl hij als voorzitter van de Ve1·eniging 
tot beoefening van de Krijgswetenschap 
burgers en militairen stimuleerde tot 
een voortdurende bc.zianing en studie 
van defensievraagstukken. Hoewel hij 
zich de laatste jaren wat uit het open
bare leven had teruggetrokken, was ge
neraal Couzy nog z~e:: actief in zijn 
woonplaats Apeldoorn, waar hij tot voor 
kort o.a. voorzitter was van de plaatse
lijke afdeling van de Alliance Françai
se. 

Tijdens de feestelijl<e viering dit jaar 
van het 25-jarig bestaan van de VVD, 
was ook de heer Couzy aanw~zig. Het 
zou de laatste maal zijn, dat wij toen 
deze ma1·kante perso,~'lllijkheid te mid· 
den van zovele politieke geestverwanten 
mochten begroeten. 

Op 19 juli heeft zijn naaste familie in 
het crematorium te D;e.nn in alle stilte 
afscheid van hem genomen. Wij wensen 
mevrouw Couzy en baar kinderen alle 
sterkte om dit verlies te dragen. Het 
gezin Couzy moge daarbij troost putten 
uit de gedachte dat wij aan generaal 
Couzy de dankbare herinnering zullen 
meedragen van iemand voor wie het be
grip .,dienen" tot aan zijn dood levende 
werkelijkheid was. 

A. PLOEG 
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Aankondigingen 
31 AUGUSTUS 

G. ,J, I •. Yonhoff 1lid Tweede Kamer J 
spreekt op het Fries scheidsrechters
weekend over "Leiders, maar geen heer
sers gevraagd" ( 20.00 uur, jongensinter
naat Aekinga te All!ll'lst>ha). 

Aardgas blijft actue~l 

Het Nedet·landse a;ndgas blijft in het 
nieuws. Bestemming van een deel van 
de aardgasbaten voor het Noorden is de 
zoveelste niet nagekomen "-erkiezingsbe
Jofte van het kabinet-Den Uyl. Op zich
zelf misschien niet zo e1·g; wij hebben 
het nooit zo belangrijk gevonden of de 
gE'lden die voor de regionale ontwikke
ling nodig zijn, uit de vestzak of uit de 
bt·ockzak lwmen. Wél schokkend is het, 
te ervaren dat verkiezingsbeloften zó 
snel vergeten worden. Het hier toch al 
bestaande gevoel, vanuit ,.Den Haag" 
als tweederangsbut-g-et·s bekeken te wor
den !'rijgt door dit soort manoeuvres 
alleen maar steun. Tot schade van het 
noordelijk landsdeel omdat zulke gevoe
lens nu eenmaal niet bevorderlijk zijn 
voor een gezonde ontwikkeling. 

Maar niet alleen de aardgasbaten, ook 
. de aardgaslasten blijven pennen en ton
gen in beweging brengen. Naarmate het 
bodemonderzoek vordert blijken grote 
delen van Drenthe, Groningen en Fries
land te drijven op grotere of kleinere 
gasbellen. Het spreekt vanzelf dat de 
Nederlandse Aardolie Maatschappij 
( N.A.M.) dit onderzoekt en in voorko
mende gevallen tracht, een concessie 
voor gaswinning te verkrijgen. Moeilijk 
wordt het pas, wanneer een gasbel 
wordt ontdekt onder een natuurgebied 
van grote natuurwetenschappelijke of 
recreatieve waarde. Zo'n vondst is on
langs gedaan in de Friese gemeente 
Ooststellingwerf en tegen het verlenen 
van een winningsconcessie aan de 
N.A.M. in de natuurgebieden van deze 
gemeente is fel verzet gerezen. 

In de Ooststellingwerfse gemeente
raadsvergadering van 7 augustus werd 
het debat geopend door VVD-fractie
voorzitter J. S. Veenma. die in een korte 
maar zeer krachtige verklaring stelling 
nam tegen het verlenen van de conces
sie in de natuurgebieden het Fochteloör
veen, en de bossen van Appelscha en 
Haulerwijk. Een stänclptirtt waar de 
woordyoerders van de overige fracties 

zich van ha1te bij aansloten. Het valt te 
hopen, dat ook bij de hogere overheid 
( winningscancessies worden verleend 
door de minister van economische zaken 
na advies van Gedeputeerde Staten) het 
belang van onvervangbaar natuurschoon 
zwaarder zal wegen dan het winnen van 
een betrekkelijk bescheiden hoeveelheid 
gas. 

OOSTERWOLDE (Fr.). 
Drs. F. G. J. S'l'EENMEIJER, 

voo1·zitter afdeling Ooststelling\vcrf. 

Jubileum 

veembedrijf Pakhoed. Voordat hij op 1 
januari 1972 in dienst van de gemeente 
Purmerend trad, was hij werkzaam a Is 
hoofd van de afdeling projectplanning 
van Eurowoning, een dochtermaat
schappij van Pakhoed. 

De in Den Haag geboren mr. Scholten 
zegt: ,.Hoewel ik altijd al van plan was 
in overheidssfeer een baan te zoeken, 
heb ik toch eerst na mijn studie bewust 
voor het bedrijfsleven gekozen o:n daar 
ervaring op te doen. Delfzijl was mijn 
enige sollicitatie en na tuurlijk ben i!' 
erg blij benoemd te zijn". 

De socialistische loco-burgemee:ster J. 
Beyert bracht kort na het bekend wor
den van de benoeming een bezoek aan 
mr. Scholten in Purmerend . .,Een aar
dige en intelligente man", zo liPt hij na 
terugkeer het thuisfront weten. 

De heet· A. Brunsting, directeur van 
de RADO-bank in Zuidlaren en VVD
wethouder van deze mooie Drentse ge
lllPente, zal van de zeventiende augustus 
et·n :nooie dag maken. Hij herdenkt dan 
namelijk het heuglijke feit, dat hij die Mr. Koning 
dag 25 jaar directeur van deze Zuidlaar- De Drents Groningse Pers heeft een 
der bank is. Wethouder is hij nog niet uitgebreid verhaal gewijd aan mr. H. E. 
zo lang, maar je kunt nooit weten... Koning, lid van de Tweedekamerfractie 
Vanaf de oprichting in 1958 werd hij van de VVD. Mr. Koning is namelijk de 
benoemd tot lid van de gemeenteraad en koper van de eerste vanaf de fundamen-
sedert drie jaar is hij nu ool' wethouder. ten gerestaureeerde woning in het Gro-
Het bestuur van de bank heeft de heer ningse Bourtange. 
Brunsting een receptie aangeboden, die Mr. Koning: "Ik heb in het noorden 
op 17 augustus zal worden gehouden in nogal wat politieke' contacten. Ik kom 
café-~est~uran~ Het Blaauwe Paard aan .. er bovendien graag en veel. Toen :nijn 
de Rrmk m Zmdlaren. ··.t. . ers in Oasterbeek kwamen te wonen, 

g ik op zoek naar een eigen huisje in 

B D lf ••1 et noorden". Mr. Koning kwam uitein-
. urgemeester e :ZIJ delijk terecht in Bourtange. Een heel 

Na Eelde (mr. J. C. G. Wiebenga) eind van Rotterdam, waar hij voorzitter 
l)eeft ook de havenstad Delfzijl een jon- is van de VVD-fractie in de gemeente-
ge VVD-et· als burgemeester gekregen. raad. Hij zegt over 't regelmatig bivak-
Mr. P. Scholten, loco-gemeentesecreta- keren in het noorden: , Een voordeel 
ris van Purmerend. is met ingang van van het vei·blijf hier is, d~t je fijn kunt 
16 augustus benoemd tot eE'rste burger studeren, hoewel ik moet bekennen, dat 
van deze Noordgroningse ge:neente. Hij er toch wel een stuk isolatie is. lk merk 
is 34 jaar en de opvolger van de naar nu, dat kamerleden de in hel westen op 
Den Helder vertrokken mr. A. P. J. van een half uur rijden van Den Haag wo-
Bruggen. In 1967 studeerde mr. Schol- nen, vooral in de weekeinden veel voor 
ten aan de universiteit in Leiden af. hebben op de kamerleden in de n·st van 
Daarna ging hij aan de slag bij het het land." 

Friesch Gro11ingsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 

Aankondigingen Zuid 

24 AUGUSTUS 
H. ,J, L. Vonhoff en mej. A. Kappeyne 

van de CopJlello 1 leden Tweede Kamer) 
spreken op de oprichtingsvergadering 
van de afdeling Geleen (café d'Here
miet, Kluis 50 te Geleen). 

24 AUGUSTUS 
De heer G .- W. Keja i lid van de Twee

de Kamer) spreekt voor de afdeling 
Den Bosch in hotel De Drie Zwaantjes, 
Petrus Dondersplein 7 te Sint Michiels
gestel over het onderwerp: "De VVD en 
de gemeentepolitiek". Aanvang 20.15 
uur. 

5 SEPTEMBER 
l\lf"H. mr. 1<:. \'t>der-Smit ilid Twee

de Kamer) spreekt voor de Cursus Zie
kenfonds- en Ziektekostenverzekerings
beleid over ,.overheid en particulier ini
tiatief op het gebied van de gezond
heidszorg'' t9.:30 uur, Vormingscentrum 
St. Jozefoord te Nuland) 

'l SEPTEMBER 
G. W. KPja (lid Tweede Kamer·) 

spreekt in hotel .. Dennenoord", Duivels
bruglaan 96 te BrPda 117.30 uur). 

11 SEPTEMBER 

Uen Bos1'11 De plaatselijke VVD-
afdeling belegt dinsdag 11 september 
een .algemene ledenvergadering in het 
Eurohotel, Hintlwmen;.tt·àat. Aanvang 
20.15 uur·. 

vrijheid en 
democratie 

• De redactie van V rijbeid en 
Democratie is gevestigd te Hil
,·ersum, Pieter de Hooghlaan 87. 
Hoofdredacteur en \'oorzitter van 
de redactiecommissie is de heer 
Ph. C. la Chapelle. 
• De abonnementt>n·administratle 
wordt verzprgd door het alge
meen secretariaat van de VVD, 
Koninginnegracht 57 te Den Haag 
(telefoon 070 604803). Voor 
adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het alg·emeen secreta
riaat. 
e De advertentle-eXJlloitatle wordt 
verzorgd door de Nederlandse 
Dagblad Unie, Westblaak 180 
(postbus 824) te Rott(•rdam, tele
foon 010 · 147211. 

algemeen 
secretariaat 

• Het algemeen secretariaat van 
de VVD is gevestigd te Den 
Haag, Koning·imwgraeht 57, tele· 
foon (070) - 604803. Postreke
ning: 67880 ten name van de al
gemeen secretaris van de VVD te 
DPn H!i.ag. 

Aankondigingen Oost 

21 AUGUSTUS 
Mr. H. van Ri1•l (voorzitter Eerste 

Kamerfractie) over de Nato voor de Li
berale Studenten Vereniging Wagenin
gen Studentensociëteit ,.Ce rE's", GPn. 
Foulkesweg la in WagPnhtgPn 20.00 
uur. 

12 SEPTEMBER 
H .• J. L. Vonhoff (lid Tweede Kamer), 

spreekt in Café Bakker I "Spoorzicht" ), 
Stationsstraat, VaassPo (gem. EpP), 
20.0 uur. 

20 SEPTEMBER 
:VIP\Touw Smit-Kro1•s (lid TwePde Ka

mer) spreekt voor de afdPiing Zt>lht>m. 
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Reis naar Angola en Mozambique 

door H. P. H. Waalkens, lid 
van de Tweede Kamer 
voor de VVD. 

Vragen over fluor 
in drinkwater 

Mevrouw drs. A. D. de Stigter - Hul
sing, raadslid voor de VVD in Naarden, 
heeft samen met haar collega mevrouw 
J. de Bel (prot.-chr.) het college van b. 
en w. van haar gemeente gevraagd of 
het bereid is de gemeente Amsterdam 
met de grootste aandrang aan te sporen 
op te houden met de fluoridering van 
het hoofdstedelijke drinkwater. De 
vraag is gesteld naar aanleiding van de 
recente uitspraak van de Hoge Raad 
dat fluoridering van drinkwa,ter onwet
tig is. De fluoridering van het Amster
damse drinkwater raakt ten dele ook de 
gemeente Naarden. Bèwoners van het 
Oranje-Nassaukwartier en de wijk Ke
verdijk (rond de 2000) betrekken hun 
drinkwater van de hoofdstad. Beide 
raadsleden wijzen op een uitspraak van 
de Natj.rdense raad van vorig jaar, 
toen een meerderheid zich tegen de fluo
ridering uitsprak. 

De aankondiging dat de regering van 
plan is steun te verlenen aan bevrij
dingsbewegingen t.b.v. de bevolking in 
de bevrijde gebieden in Afrika was 
voor de VVD-Tweede-Kamerfractie 
aanleiding de uitnodiging van de Portu
gese ambassadeur in ons land, daterend 
van mei jl. om Portugees Afrika te be
zo••ken. aan te nemen. Doel van de reis 
wa.s het bestuderen van de militaire si
tuatie en zo mogelijk vast te stellen of 
er bevrijde gebieden waren en om hoe
veel inwoners het zou gaan. Voorts om 
en indruk te krijgen van het koloniale 
regime ter plaatse, omdat het kolonia
lisme in de buitenlandse politiek gere
geld aan de orde is, waarbij de VVD 
vindt dat koloniale verhoudingen niet 
meer toelaatbaar zijn. 

Bij het aanvaarden van de uitnodiging 
werd mijnerzijds de uidrukkelijke eis 
gesteld, dat ik zou kunnen gaan en 
staan waar ik wilde, met wie dan ook 
zou kunnnen spreken en geen enkel 
vooropgezet programma van Portugese 
zijde zou accepteren. Deze eisen zijn 
volledig gerespecteerd, evenals dat ge
beurde met twee JOVD-ers, die het vori
ge jaar zijn gegaan. In Afrika heb ik in 
overleg met mijn reisgenoten - de foto
journalist Ton Heyn en de Belgische 
verslaggever Hugo Genbrugge van het 
weekblad ,.De Post" - telkens kort te
voren aangegeven waar ik heen wilde, 
zodat er geen aangeharkte tuintjes kon
den worden aangetroffen. Tussen de 
provinciale hoofdsteden werd met lijn
vliegtuigen gereisd en in het binnenland 
met air-taxi's van een particulier be
drijf. Er is al vliegend pl.m. 47.000 km. 
afgelegd, waarvan alleen al de heen- en 
terugreis van Amsterdam naar Louren
co Marques ongeveer 30.000 km is. Deze 
afstand is extra lang omdat Portugal 
geheel rond Afrika moet vliegen. Heen 
en terug werd 's nachts gevlogen. 

"Wij begonnen onze reis in Mozambi
qut>, dat juist voor ons vertrek in het 
wereldnieuws kwam door een artikel in 
,.The Times" over begane massamoor
den door het Portugese leger in decem
ber 1972. Met ons was dan ook de we
reldpers daar aanwezig. 

Niet te rechtvaardigen 

Naar aanleiding van perspublikaties 
bij mijn terugkomst wil ik nog eens 
nadrukkelijk vaststellen, dat ik mij in 
feite met deze zaak niet heb bemoeid en 
dat ook niet kon doen, wilde ik mijn 
eerder genoemde taak in de toch al kor
te tijd uitvoeren. Uiteraard heb ik er 
hier en daar over gesproken, ook met 
alledei verslaggevers, zonder daarom
trent iets wijzer te worden. Ik heb rond 
deze aanklacht in het geheel geen be
hoefte om te doen of mijn neus bloedt 
en geloof stellig dat er sinds het uitbre
ken van de bevrijdingaactiviteiten din
gen gebeurd zijn die op geen enkele wij
ze te rechtvaardigen zijn. Ze komen in 
iedere oorlog voor en zeker in een guer
rillastrijd zoals die zich in Portugees 
Afdka heeft ontwikkeld. Ook de Portu
gezen ontkennen dit niet. In alle objecti
vitelt moet ik echter vaststellen dat ook 
van de zijde der bevrijdingsbewegingen 
niet zachtzinnig wordt opgetreden tegen 
de bevolking, getuige mijn confrontatie 
met gewonde overlevenden in de hospi
talen. In N. Angola bijv. sprak ik met 
de enige overlevende van een beschie
ting van een vrachtwagen vol negerar
beidt•rs vanuit een hinderlaag door de 
MPLA (Bevrijdingsbeweging in An
gola t, waarbij 24 doden vielen (geen 
ma.'ltmmoord? I 

In het geval van de gemelde massa
slachtingen in Wiriamoe kom ik tot de 
conclusie, dat er aan het welles-nietes 
alleen maar een eind kan komen door 
een onafhankelijk - liefst internatio
naal -·- onderzoek. Ik zal de fractie ad
viseren om zo'n onderzoek te bevorde
ren, waar dat mogelijk is. 

Portugees Afrika is zo groot als W. 
Europa met nog een flink stuk van 

.......... ....... 
-· ~-make/aard{/ I ~~ 
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Gestoken in geleende militaire kleding praat de heer Waalkens (links) o.a. met 
een bewaker van de nieuwe dorpen (met baret). 

Rusland. Ik heb mij in hoofdzaak be
perkt tot Noordelijk Mozambique, gren
zend aan Zambia en Tanzania, van 
waamit bevrijdingsbewegingen opere
ren, alsmede tot Noord- en Oost-Angola, 
waar volgens het Angola Comité recen
telijk veel activiteit van bevrijdingsbe
wegingen geweest was. Ik kom daarop 
nog terug. 

Paraatheid 
Opvallend in Noordelijk Mozambique 

was de staat van paraatheid en waak
zaamheid van het Portugese leger. Alle 
belangrijke objecten werden bewaakt 
terwijl zonder escorte nauwelijks kon 
worden gereisd. 

Genoemde waakzaamheid betrof be
paald de in aanbouw zijnde Cabora Bas
sa dam. Deze dam komt binnen afzien
bare tijd gereed en zal dan stroom leve
ren aan Mozambique, Rhodesië en Zuid
Afrika, door middel van een 1000 km 
lange hoogspanningsleiding. 

Dit grote project heeft een aantal be
langrijke aspecten. Ten eerste in poli
tiek opzicht, gezien de landen die 
stroom gaan afnemen en vanwege 't feit 
dat een machtig internationaal Consor
tium dit financiert. Daarbij is de vraag 
Óf en hoe en wie de verdediging van de 
hoogspanningslijn voor zijn rekening 
neemt hoogst interessant. De bevrij
dingsbeweging Frelimo heeft veel aan
dacht voor dit project, maar krijgt mili
tair gezien geen been aan de grond, be
houdens aanvallen op materiaalcon
vooien op grotere afstand, waarbij tot 
nu toe een tiental doden viel. Een gebied 
met een straal van 40 km is hermetisch 
afgesloten door het Portugese leger, ter
wijl beschieting onmogelijk is vanwege 
de omliggende hoge gebergten. 

Een tweede aspect is, dat door het te 
vormen gigantische, zéér langgerekte 
stuwmeer in de Zambesirivier, een bar
rière zal ontstaan tegen infiltraties uit 
Zambia. Door dit stuwmeer zal ten zui
den ervan een groot agrarisch en in
dustrieel ontwikkelingaprogramma tot 
uitvoering worden gebracht. 

Naast dit gebied bezocht ik nog Mu
cumbura en Changara. In het andere 
noordelijke deel van Mozambique 
grenzend aan Tanzania en gescheiden 
van de provincie Tete door de staat Ma
lawi - bezocht ik Nangade en omge
ving, liggend aan de grens met Tanza
nia. Voorts volgden Montepuez en An
cuada in een nachtelijke rit, waarbij ik 
dankbaar gebruik maakte van een mili
tair jack en pet, vanwege de onvoorstel
bare hoeveelheden rood stof, die niet 
meer uit de kleren zijn te verwijderen. 
Buiten de terreinritten en militaire ob
jecten kon ik zodoende mijn eigen kleren 
nog gebruiken. Ook de twee journalisten 
gebruikten militaire kleding. 

Ten slotte bezocht ik er nog Nampula 
waar het hoofdkwartier van het Portu
gese leger zich bevindt. In al deze plaat
sen kreeg ik een volledige ,.briefing" 
omtrent de militaire situatie, waarbij 
moest worden vastgesteld dat de bevrij
dingsbewegingen, in kleine groeren ope
rerend, tal van storingsacties uitvoeren 
vooral door landmijnen en schietpar
tijen. Het lijkt mij, dat e.e.a. in d,. hui
dige situatie nooit een bezetting •··an ge
bieden tot gevolg kan hebben, alleen 
een verstoring van het normale levens-

patroon, hetgeen heel duidelijk in het 
nadeel van de bevolking is. 

Niet allen gelukkig 
In genoemde plaatsen bezocht ik een 

aantal z.g. "aldeamantos", nieuwe dor
pen waar de bevolking deels vrijwillig, 
deels gedwongen geconcentreerd wordt 
en die door een eigen militie beschermd 
wordt. Er is voor de bevolking een be
perkte bewegingsvrijheid - vooral 's 
nachts. Niet alle bewoners leken mij 
even gelukkig met deze situatie. 

Een voordeel overigens van deze han
delwijze is, dat er scholen gebouwd kun
nen worden en worden, met ·verplicht 
onderwijs en medische p<>sten, alsmede 
goede watervoorziening. Strategisch _ge
zien ontneemt het de Fremilo's de mo
gelijkheid zich nu nog van voedslil te 
voorzien en manschappen te recruteren 
uit de bevolking. De gebieden tussen de 
aldeamentos zijn leeg en verlaten. Zoals 
overal in Afrika spelen ook in deze ge
bieden de stammenkwesties. Zo werkt 
bijv. in het uiterste N.O. van Mozambi
que de Makunde-stam - waarvan het 
grootste deel in Tanzania woont - mee 
met de bevrijdingsbeweging. In een 
groot gebied ten zuiden daarvan heerst 
de grote Macue-stam, die er weer niets 
mee te maken wil hebben. 

In Nampula bezocht ik het militaire 
hospitaal waar blanke en zwarte gewon
den van het Portugese leger lagen, 
maar tot mijn verbazing ook enkele ge
wonde Frelimo's en getroffen burgers. 
In dit verband merk ik nog op, dat bij
na 50 pct. van het Portugese leger in 
Mozambique en Angola uit Afrikanen 
bestaat. 

Eenzijdig 
Ten slotte vermeld ik nog dat ik -

eenzijdige, maar nergens betwiste - in
formatie kreeg omtrent de -steun van 
Tanzania aan de Frellmo's, met o.a. 
twee trainingskampen waar 15 Chinese 
en enkele Cubaanse instructeurs werk
zaam zijn. 

Chinese en Russische steun werd ma
nifest toen mij, een paar duizend buitg&
maakte, uit die landen afkomstige ma
chinegeweren en ander oorlogsmateriaal 
getoond werd. 

De laatste van de drie weken besteed
de ik aan Angola. Op dezelfde wijze 
werkend bezocht ik het koffiegebied 
rond Carmona, waar in 1961 de opstand 
vanuit Kongo (Zaïre) begon en waar 
in die jaren 6000 blanke en zwarte be
woners op de plantages vermoord zijn. 

Voor mijn vertrek uit Nederland 
kreeg ik bij een bezoek aan het Angola 
Comité in Amsterdam twee fotokopieën 
mee, waarop recente aanvallen van de 
in Angola optredende bevrijdingsbewe
gingen MPLA en FNLA vermeld ston
den. Het waren kopieën van originele 
Portugese legerkaarten. Uit vergelij
king van deze kopieën met de originele 
in het archief van het Portugese leger 
in dat district bleek, dat het een weer
~ave was van de situatie in 1971. Op de 
kopieën was de datum verwijderd. Over 
betrouwbare inlichtingen van het Ango
la Comité gesproken! 
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Adreswijziging secretariaat 
Oegstgeest - Warmond 

Oegstge.-st - De secretaris van de 
afdeling Oegstgeest~ Wannond, de heer 
H. M. Reilingh, is verhuisd. Zijn nieuwe 
adres luidt: Aert van Neslaan 646 te 
::l!'gstgeest. Tel. 01710~52306. 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Linkse coalitie •• 1n Amsterdam 
• ' •· J 

Van e>en O!lZt'l' l'ec\acteuren 

Onlangs kon men in de krant leze>n 
over plannen om in het Amsterdamse 
gemeentebestuur een samenwerking tot 
stand te brengen tussen de vijf linkse 
politieke partijen. Dat zullen dan wet de 
PvdA, CPN, Kabouters, D'66 en de PPR 
zijn. In ieder geval waren ze in het 
bericht in NRC-Handelsblad van 27 juli 
niet met name genoemd. 

Volgens dit bet·icht zou de PvdA naar 
zo'n meerderheidscollege in de hoofd
stad streven, hetgeen tot uitdrukking 
was gebracht in een brief van deze par
tij aan de PPR met het verzoek om 
hierover te praten. De PPR liet weten 
bereid te zijn aan zulke onderhandelin
gen te beginnen. Deze partij verbond 
daaraan dan wel een aantal voorwaar
den. Die voorwaarden gaan in een rich
ting die ons politieke bestel een merk
waardige draai zou geven. In de brief 
van de PPR wordt gesteld: 

"Het lijkt óns juist te moeten stellen 
dat gewijzigde inzichten, door leden 
aanvaard, ook door wethouders en leden 
van de fractie moeten worden gevolgd. 
Kunnen zij die gewijzigde inzichten niet 
volgen - op zichzelf een gewone men
selijke zaak - dan dienen zij de conse
quenties hiervan te accepteren en af te 
treden: Zo blijven de politieke verhou
dingen duidelijk en eerlijk. Onze opvat
ting is dat de leden uiteindelijk beslis
sen en niet de top van de partij. Verder 
menen wij dat niet alleen afspraken 
moeten worden gemaakt over het pro
gramma, maar ook over de mensen die 
het moeten uitvoeren". Tot zover het 
briefcitaat in NRC-Handelsblad. 

Hoewel raadsleden geacht worden 
zonder last of ruggespraak in de raad 
te werken, is het in de praktijk uiter
aard altijd zo dat men het beleid af
stemt op wat er in de achterban leeft. 
Dat kan het partijbestuur zijn, maar 
ook de ledenvergaderingen Van de afde
lingen. Men zit er als volksvertegen-· 
woordiger niet voor zichzelf, maar voor 
de kiezers. De mogelijkheid om naar be
vind van zaken te handelen moet echter 
voor elP fractie blijven bestaan. · 

;\. ~chijndemocratie 
Wat cle'oà'F.R nu,Yo~stelt is een toon

beeld vm\.. schij1:1qen19cratie, politiek 
amateurisnrè en vals idèalisme. Het zal 
hO\'Pndi® in een stad ,,'aiR Amsterdam 
;-:ond<'r me('r tot dwingelandij leiden. De 

adJt•'J'ban die zich lwt tlH'est t·oet·t in 
AmsteJ·dam hebben de laatstP jaren de 
lieden met de grootste mond steeels hun 
zin gekregen - zal aan het langste Pind 
trekken. Van democratie binnen de 
partij en vooral van het afwegen van 
belangen en nuchter denken - deze 
laatste twee zijn in Amsterdam al sinds 
jaren afwezig zal dan helemaal geen 
sprake meer zijn. ln zo'n linkse kongsi 
zal alles bekokstoofd worden wat die 
groep wil. De CPN, de PPR, de clom·dra
vers in de PvdA Pn niet te vergeten de 
Kabouters, aan wier onzinnige, vrijblij
vende ideeën veel te veel geloofwaardig
heid wordt toegekend, krijgen het voor 
het zeggen. De anderen in de raad, een 
flinke minclt>J·heid, komen er niet meer 

volking zal vertegenwom·digen -·- zullen 
leiden tot gelijkhebberij, waarin anders
denkenden totaal gPen plaats meer kun
nen hebben. 

En n<aar populair en progressief doen. 
Door de grote monden van een minder
heid zal in Amsterdam de dienst worden 
uitgemaakt. Wie een beetje de gang van 
zaken in de hoofdstad heeft gevolgd ziet 
aankomen dat het hele politieke en 
maatschappelijke gebeuren nog meer 
uit de hand zal lopen dan al het geval 
meer Amsterdammers buiten de stad 
is. Er zullen de komende jaren nog wel 
gaan wonen. 

In memoriam P. C. v. Meurs 
aan te pas. Beemster - Op 25 juli is in het een-

Als er beclongPn wordt dat niet alleen ~ea~!e~!~j~e~~~;1e~~nA~k:n~::r 0~. 66~j~~~ 
afspraken moeten worden gemaakt over Meurs. Hij was bijna 25 jaar gemeen-
het programma, maar ook over de men- teraadslid en fractievoorzitter van de 
sen die het moeten uitvoeren, rijst tegen VVD in de gemeente Beemster. Hij 
de achtergrond van de Amsterdamse si- heeft gedurende zijn leven ontelbare be-
tuatie het volgende beeld: De weg zal stuursfuncties bekleed. In het Beemster 
dan vrij liggen voor de lelijke-woorden- polderbestuur was hij eerst 21 jaar 
schreeuwers, de mentale afpersers, de hoofdingeland en daarna zes jaar heem· 
intimidatm·s en de actiegroepen die al in raad. Vanaf 1945 was de heer Van 
zo ruime mate aanwezig zijn en wier Meurs secretaris van de lfo!landst• 
streven Amsterdam nu langzamerhand 
grotendeels in de versukkeling heeft ge- Maatschappij voor Landbouw, afdeling 

. . . . "' Beemster. Ook heeft hij enkele jaren 
holpen. W~~ als ra?-dslld nog vraa"te- deel uitgemaakt van het hoofdb• .. ><ttHII' 
kens zet biJ de mcnmgen. van ~e a~hter- van deze organisatie 
ban moet volgens de democratie meUWSiJ:I,;t D 11 · 1 t van dt' heer 
stijl ophoepelen. Het gemeentebestuu:f"''; V e :r:peng~v~ en Pd aa s 
~an de hoofdstad heeft zich de laatste w~~deneui': ~~on~e~aa do~~n ~:~;~s~~: ~~ 
jaren al veel te veel op sleeptouw laten p B, ~ 
nemen door allerlei zonderlinge wereld- auw- rum. 
verbeteraars. Het is al zover gekomen 
dat het gemeentebestuur deze lieden als 
serieuze gesprekspartners aanvaardt. 
Als je maar lang genoeg wordt geïnti
mideerd en gehersenspoeld, ga je de 
gekste plannen nog serieus bekijken. 
( Vondelpark-"project", witkar e.d.). Er 
zijn met een beetje bladeren in oude 
kranten genoeg voorbeelden te vinden. 

Dwingelanden 
Amsterdam is een stad van dwinge

landen geworden en neemt allecu zich
zelf nog serieus. Het vervelende is dat 
men in de hoofdstad niet inziet dat men 
in pakweg Qithoorn of Amstelveen al 
overtuigd is van de onzinuigheid van 
het Amsterdamse gebeuren, laat staan 
in Den Haag .. PlannPn voor een links 
meerderheidscol!lege ~ en wie garan
deert dat in zo'n systeem de meenler
heid OOk een 111 ePI'CÎPrlwid Onder cl<' he-

Aankondigingen 
6 SEPTEMBER 

H. J. de Koster (lid Tweede Kamet·l 
~preekt voor afdeling Ca1wllf' a.d. J,Js
sel, 

Mr. dr. C. Berkhouwer (lid Tweede· 
Kamer) spreekt voor de oprichtingsver
gadering van de afdeling ('{)then (Zaal 
"De Deel", Provinciale weg Oost. Co
then). 

15 OKTOBER 
De district:scentral<' belegt PPn n'gin

nale bijeenkomst in het ontmot>ting:;;e,·n
trum "In de Speelman" t20.00 uur, Dui
kerlaan 1, Capellt' a.d. I.Js•wl. 

26 OKTOBER 
Mevrouw mr. Vetler-Smit (lid Tw<'t><le 

1\.amer) Botel "D~ WatPr·g·•·u""· Simon 
van Capelweg 10. Xoonlt•n 120.15 
uur). 

Geschenk KoninQin Juliana 

Op 4. 5 en ö september 1973 \vordt het 
zilveren regel'ingsjubileum van Hare 
Majesteit Koningin Juliana gevierd. 
Ter ere van dit jubileum zal een natio
naal gesc.henk wm·den aangeboden aan 
de Koningin. 
Het Nationaal Comité Zilveren Rege
ringsjubileum Koningin Juliima, dat in
gesteld werd om de viering van· dit jubi
leum voor te bereiden, heeft op zich ge
nomen de door cle Nederlandse bevol
king voor dit geschenk bijeen te bren
gen gelden in te zamelen. 
In overeenstemming met de wens van 
de Koningin zal het ingezamelde bedrag 
in geld bestemd worden voor het kind in 
nood waar ook ter· we1·eld. Dat de Ko
ningin grote belang&telling heeft voo1· 
het kind in nood mog·e blijken uit hPt 
fl'it dat zij in 1966 zelf het initiatief tot 
<'Ie opric·hting· \'all de Stichting Neder
lands KinclPrhulp Plan hePrt ,gcnon'en. 
ZO~"':C'C'l' \YOlS zi_j Ol1df'J dP inch Uk \~<:_Hl c1:' 
(·!loJTrt .~r·oh· nonrl onder de· kinc~c·ren 

\'f:'ll' (j(']•.'n \riln dv-': .. r' \\'('l'·.•ld. IJ:c lV ,.cl ;.;", 

-':ll >'Y('nt d·:1t ;J:tn hc·-i lPnjp;en c':t:l 1 • ··1 

··".·n l\:•:<!llL'll lr"•cil !.!:·~-'Î r·,· .. 
~(;!lnt·n rd-•n 

• . J 1 l i \ ' I i ·. i . I ~ 1 i ' i.' ' ·, ' -

• { 11 ;t •1 I'! I TIJ "I ; 'l']"('/1 ,' ·1(1_! J ,::.. 

·r._J<t :1 ~\' J!,·!i> n v~•··~· i,qn ''Î.!:::c;~ ,~-, .. :,·

' d! l(' .·:•>l .:~·· -~:. i.)~· . •J ····(·i i:-: in bet 1 (•k~.:._, n 
~;,lHkn 1<· h:·l~'-:'· 1 :>~:1 c__;p dct;n· hP:~~..-·hü(q;•_

l c 1{_; ach ten t'n n1o_:-~·( J i jld1''rll•n 7.1) t c nïu
!)ilisl~n)n, il' In<,ii\'l'i 1'11~, te instr,_leren en 
tlè bewr1·k-;l ellig-('n dnt ''I' el'n 2,'PU)iiJ cl i-

neerd omvaitrnde zm·g voor hPt kind 
niet alleen op gang komt, mam· met de 
ter plaatse beHchikbare mogelijl-:heden 
en middelen ook op gang kan worden 
gehouden. Het heeft nl. geen zin baby's 
beter medigch te verzorgen en daardoor 
de grote sterfte onder hen tegen te 
gaan, als niet tegelijkertijd voorzien 
wordt dat deze kinderen de vereiste voe
ding zullen krijgen. 
Het heeft geen zin als dan de kinderen 
voor het overige verwaarloosd worden. 
Het is de bedoeling om in de ontvangen
de landen de kostelf zo laag mogelijk te 
houden. AJ,, men bedenkt dat daardoor 
een geïntr gt·eerde kinderzorg op gang 
kan worden gebt·acht dan is de op-
brengst die hopelijk zeet· hoog is 
voor het r,a tiona<-ll g·eschl'nl: '''"I zee1· 
goed te be JtE"den. 
Het N:üiunnal Cnmi1(' heen e,'n uo
nunlnlCT lng·p,,·.;t('ld: :~:--;07:~ t.n.v. het N:t-
tj(;.n;J;l} C'\ .uitt.'. J.\:~1'-''-:,Luplt=-in -1J. I)f:n 

l·-Lt~g-, \\·; ::1rnp .:.~:eld 1-\<ln '-' !,nl.'n s.:,·l'-
~.tcnt. 

~· :n_;':~-:,_',\1 l;;·~ld '··.p dt· :'\J:Jtit:n, \ 1 ,''1~ 

\"ll.l R.:lt~ (, llt_L T\Tf)drrL'nrist' \',, 1\'J'll 

; ~ i '.·' 

1'-'' './1 ij\\'illîf-:_·p I--In1~•\ ~-;·Jl·nin_~-- h 
d1iL i:..?f ·:··,·n;)]•;_l_-·n unl d,· l•.·-.k11 
~.~l<:U'.'·,·en( -~-·~njs•dies t~n :Jr:.(IC'I'C ,·; t';J\,·t~·n 

tllc hiC'l'V ')(tr \'Ot:'}c•n, in_ de ,:::;-C'lr-~-.---11; \·iel tt> 
~te Hen ntet een bl·iefkn:H-t<H'tic-·. ,v;t:lJ bij 
up cl<' hricfl;èlal't t]p ,,-,wnh·n v>1n f 0.:50, 
i'.-, f 2,50 of f 5,- hijgeplal<t kunn0n 

worden bij te clt·ag-cn aan het nationn<li 
geschenk. 
Deze briefkaarten kunnen van halt 
augustug tot 30 september 1973 naar 
Paleis Soestdijk gestuurd worden. Half 
augustus zullen. er in de pers en in de 
weekbladen nog publikaties over deze 
briefkaartactie verschijnen. 
Het bedrag van de actie zal ingevot'gd 
worden in het algehele project. Wij ho· 
pen dat met kleine bijdragen een groot 
bedrag zal binnen komen. • 
Het grootste geschenk dat wij de Ko· 
ningin kunnen aanbieden zal zijn hel 
mogelijk te maken kinderen in dP we· 

· reld betere kansen te geven. 
De lntclim Sticht inr 

Rotterdam 
f)e afflt•ling Ro1 tc•J-clntn van de Vr\Hl\\ ('r 
in de \~1/T) ;.:ç•i1H n~~ \\-o;•nscla.'< 1~) ~xp· 
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VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

nderdeloep 

door onze politieke 

redacteur A.W. Abspoel 

voor de aankoop van uw 
BUNGALOW 
of LANDHUIS in 
EINDHOVEN 
of omgeving 

is er: rRit--

• Dr. Witteveen 
Onze nationale samenleving en ook de 

Eerste-Kamer-fractie van de VVD zul
len een bekwaam en scherpzinnig man 
en hoogst integere figuur aan de inter
nationale gemeenschap moeten afstaan. 
Dr. H. J. Witteveen. oud-hoogleraar aan 
de toenmalig<• Nederlandse Economische 
Hogeschool (thans Erasmm. Universi
teit) te Rotterdam, minister van finan
ciën in de lulbinetten-Marijenen en -De 
Jong, heeft de hoogste monetaire we
reldfunctie toegewezen gekregen. Het 
thans 125 leden tellende Internationale 
Monetaire Io'onds heeft de nu 52-jarige 
Nederlands!' econoom, financieel des
kundige en liberale politicus per 1 <"ep
tember met algemene stemmen be
noemd tot algemeen directeur (ma
naging direetor I van dit fonds. Zulk& 
als opvolger van de Fransman 
Pierre Paul Schweitzer, die het !Mlo' 
gedurende twee perioden van 5 jaar 
heeft geleid. 

Het Intemationale Monetaire Fonds 
vloeit rechtstreeks voot·t uit de overeen
komsten van Bretton Woods ( 1944). 
Het wereldgeldstelsel werd' daarbij door 
een honderdtal landen vastgelegd in de 
statuten vnn het IMF. Vele jaren heeft 
het nuttig gewerkt, hoewel ook het 
IMF-bewind gelijk alle andere interna
tionale organisaties met onvoldoende be
voegdheden en sanctie-mogelijkheden te 
kampen had. De laatste vijf jaar heeft 
het met tulr ijl<e monetaire crises en 
evenwichtsstoornissen in de onderlinge 
verhoudingen (wisselkoersen) te kam
pen gehad. De roep om een .,nieuw 
Bretton Woods" is algemeen, maar 
eenstemmigheid omtrent de juiste op
lossing van de moeilijkheden i<" helaas 
nog ver te r-oeken. 

Thans wot·den de voorbereidingen ge
troffen voor de jaarvergadet·ing --- te 
-Nairobi, in Kenia -- waar het vraag
stuk van de hervorming van het wereld
geldstelsel de hoofdschotel zou vormen. 
Maar door moeilijkheden over de agen
da zal het wel oktober worden voor deze 
bijeenkomst kan worden gehouden. 

Het zal de uiterst moeilijke, veel ver
nuft en taai doorzettingsvermogen ver
gende taak van dr. Witteveen zijn, on
danks de lang niet altijd gelijk gerichte 
inziohten en belangen van de - autono
me - lid-staten samen met het "Comité 
van twintig" nieuwe monetaire richtlij
nen te ontwerpen en deze ook in aller 
belang te doen aanvaarden en naleven. 
Wij wensen de heer Witteveen alle 
sterkte en 11ucces toe in deze uitzonder~ 
lijke positie. 

• Kil pragmatisme 
Het heeft er veel van dat lt&t m&t 

D'66 steeds tneer be.rgafwaarts gaat. Na 
alle narigheden, onderlinge wrijvincea 
en persoonlijke ruzietjes, uitlopend op 
een groot verkiezingséchec, kwam kort 
geleden het bericht dat mr. Van Mierlo
ah'l fractievoorzitter aftreedt. En nu 
blijkt D'66 bovendien nog aan de finan
ciële afgrond te staan. 

De eerste berichten waren, dat de par
tij het in Amsterdam gevestigde lande
lijke secretariaat moest sluiten en de 
drie personeelsleden had moeten ont
slaan. Bovendien zou het partij
blad "Democraat'', dat toch al, ook in de 
politielt drukke tijd, slechts eenmaal per 
.maand verscheen, nu voorlopig helemaal 
niet meer uitlwmen. Als "een van de 
oorzaken" \'an de mo•)ilijkheden werd 
opgegevt>n. dat (eind juli) van de 
f 338.000 j:tarcontrib\ltit>, welke de le
den op papier opbrengen, nog niet de 
helft was binnengekomen. 

Later hedt de partijvoorzitter, de 
heer J. ten Brink. het bericht wat afge
zwakt. maar in hoofdzaak was het toch 
juist. I-iet p;trtij-oi·gaan zal in de komen
de vijf maanden van het jaar nog maar 
twee maal ver:;chijnen en het partijbu
reau was g-••slotcn .. wegens vakantie en 
het vertrel< van personeelsleden". De 
overschakeling op computer-administra
tie zou een belangrijke achterstand in 
de inning tH"hhen veroorzaakt. Nu kan 
men geronkkeiijk achtcrstandcn. e.d. 
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aan de computet· toeschrijven, maar 
iede1· die lid is van een vereniging ( d\ls 
ook van een politieke partij 1 weet, dat 
hij in het begin van het jaar zijn contri
butie moet voldoen. 

Dat D'66 er nooit in is geslaagd een 
enigszins redelijk aantal leden aan te 
werven en dat die leden nu voor een 
niet onbelangrijk deel hun contributie 
niet voldoen, is - om een tegenwoordig 
populair woord te gebruiken- een struc
tureel euvel. Het is een gevolg van het 
feit, dat de voorlieden van D'66 zich er 
altijd op hebben beroemd, geen .,ideolo
ie" aan te hangen, geen "begin<"elpartij" 
te zijn, maar een zuiver .,pragmatische" 
partij. Maar voor pragmatisme alléén 
loopt niemand echt warm. Een politieke 
"ideologie". zoals het liberalisme in zijn 

Prikkels 
e De generaal-majoor De Savor
nin Lohman, kort geleden be
noemd tot opper-officier personeel 
van de Koninklijke Landmacht, in 
een gesprek met de Haagse Post: 

. "Ik heb DS'70 gestemd; ik sta 
daar nog achter, maar weet niet 
of die partij nog van de grond 
kan komen. ( ... ) Ik heb vaak ver
schillend gestemd. Ik had eens 
twee stemmen, die van mijn moe
der en mijn eigen. Ik was lid van 
de CRU, heb toen voor mijn moe
der op de CRU gestemd en zelf 
op de VVD. Enfin. ons hele gezin 
stemt anders. Toen ik dat hoorde, 
dacht ik, wat wil je nou van het 
Nederlandse volk als in een gezin 
iedereen al verschillend stemt". 

• e De correspondent van Het 
Vrije Volk in Bonn. naar aanlei-

din3' van het overlijden van de 
vroegere Oostduitse partijleider 
Walter Ulbricht: "Aan communis
tische partijleiders moeten vaak 
twee necrologieën worden gewijd: 
eerst wanneer ze voorgoed van 
het polttielte toneel verdwijnen, 
daarna wanneer ze ook biologisch 
doodg·aan". 

e Uitspraak van de schrijver en 
oud-hoogteraar Willem Frederik 
Hennan& in een gesprek met 
NRC-Handelsblad volgens weer
gave van Max van Rooy: ·"Her
mans is absoluut niet blij met de 
recente politieke ontwikkelingen 
in ons vaderland, H&mam.: Het 
allerbeste ig wanneer dit kabinet 
zo spoedig mogelijk ten val wordt 
gebracht, want er zijn twee mo
gelijkheden: of ze krijgen wat ze 
willen - en dat zou rampzalig 
zijn - of ze k,rijgen het niet en 
dan zijn het prnntjesmakers". 

e De Groene Amsterdammer 
over minister Irene Vorrink: "Ire
ne Vorrink vindt Groenevelt "een 
-geweldige vent". Dat telkens weer 
op het gewone niveau gaan zitten, 
niets van kapsones, helemaal 
niets. Ik hou niet van persoons
verheerlijking en Groenevelt is 
ook alleen maar denkbaar als de 
top van een pyramide en een 
mentaliteitsproccs, want anders 
zat hij er niet. Maar ik vind het 
zo ontzettend mieters als je plot
:-:eling bij een ander l'en beetje te
rugvindt wat je zelf wilt nastre
ven". 

• Prof. dr. F. Hartog in zijn 
vaste rubriek in NRC-Handels
blad: "We moeten er ook voor op
passen, het leed van de hele we
reld te willen dragen. Daar wordt 
de wereld niet gelukkiger door. 
maar wij worden er wel ongeluk
kiger door. Misschien is het be
langrijkste dat_ wij de wereld te 
bicden hebben een voorbeeld van 
een goed functionerende samenle
ving". 
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grondbeginselen is. werkt inspirerend. 
Men voelt banden met het verleden en 
de toekomst bij eigentijdse toepassing 
van die grondbeginselen. Zij schept ook 
een band van geestverwantschap tussen 
hen die, van huis uit reeds, dan wel uit 
nieuw gevormde overtuiging, zich bij de 
uit dit beginsel levende partij hebben 
aangesloten. Zuiver pragmatisme is tP 
kil, te weinig inspirerend om daarop een 
levende. strijdbare partij op te bou
wen. 

D'66 is een politiek stro-vuur geweest, 
dat wel even flink kon oplaaien door het 
kortstondige en oprechte enthousiasme 
van zijn pioniers. De aantr-ekkelijkheid 
van het nieuwe en jeugdige is er nu af 
en bij gebrek aan politieke zuurstof (de 
ideologische inspiratie van een grondbe
ginsel) is de partij thans niet meer dan 
een smeulend restant. 

Het is jammer voor menige goedwil
lende van het eerste uur, maar politiek 
meer ervarenen hebben wel voorzien dat 
het zo zou gaan. 

• Nivellering 
De strijd om de nivelleling blijkt 

steeds meer het breekijzer te worden. 
waarmee in Nederland de vakbeweging 
de bestaande sociaal-economische en 
maatschappelijke verhoudingen tracht 
te ontwrichten. Het NVV lijkt er zelfs 
niet voor tet·ug te schrikken, daarvoor 
het voortbe&taan van de Sociaal-Econo
mische Raad in gevaar te brengen. Wel
ke noodlottige gevolgen een dogmatisch 
najagen van deze nivellerings-utopic 
met bett·ekking tot de inkomensverhou
dingen 7.0U kunnen hebben. is door op 
dit terrein meer bevoegden reeds meet
malen, óók in ons blad, uiteengezet. 
Verwezen kan ook worden naar een re
cente liberale publikatie over dit 
vraagstuk: de ,.Nota betreffende de in
komenspolitiek", welke door een com
missie uit de VVD-fractie in de Tweede 
Kamer onder voorzitterschap van mr. J. 
G. Rietkerk is opgesteld en openbaar 
gemaakt. Een samenvatting daarvan is 
in "Vrijheid en Democratie" van 25 mei 
jl .opgenomen. 

Dat deze Ziaak bijvoorbeeld in West
Duitsland met heel wat meer realiteits
zin wordt bekeken dan door de Arie 
Groencvelts in ons land, bleek dezer da
gen nog eens uit hetgeen de correspon
dent in Bonn van "Nieuw-Europa", het 
orgaan van de Europese Beweging in 
Nederland, desgevraagd over de opvat
tingen aldaar meedeelde. 

De Duitse vakbond streeft in principe 
NIET naar een nivellering van de inko
mens. Hij wil een groeiende economie. 
technisch~ vooruitgang en mobiel~ 
werltnemers. D~arbij stelt hij zich op 
het standpunt, dat wie n1eer presteert. 
meer loon moet ontvangen. Een vakar
beider, die ):)ereid is om in zijn avondu
ren vakcursussen te volgen, moet daar
om beter worden beloond dan iemand 
die daar geen zijn inheeft. 

Aldus vertolkte een .woordvo~rder het 
standpunt van de Westduitse vakbond 
(Deutscher Gewerkschaftsbund, afge
kort: DGB), naar genoemde correspon
dent meldt. Volgens het zeggen. van de 
woordvoerder is de vakbond om deze 
reden ook tegen loonsverhogingen (uit
sluitend) in absolute bedragen in plaats 
\·an procentuele verhogingen. In dit ver
band verwees de woordvoerder van de 
vakverbond IG Metall in het begin van 
:vakbond naar de ervaringen die het 
dit jaar in de deelstaat Noordrijnland
Westfalen heeft opgedaan. Zijn relaas 
komt hier op neer, dr: t eerst hard ge
vochten is voor een verhoging uitslui
tend in absolute bedragen. Maar dat, 
toen de werkgevers noodgedwongen de
ze eis vrijwel hadden ingewilligd, het 
resultaat aldus bleek te zijn, dat een 
storm van protesten losbrak . .,Het wa
ren juist diegenen die eerst Pfennige 
eisten. onder het motto: het brood is 
voor iedereen duurder geworden, die 
toen dreigden met stakingen, omdat ze 
niet tevreden waren" (met het resul
taat). 

Uit het vervolg van het artikel in 
.,Nieuw Eumpa" blijkt. dat ook de Duit
se vakbond wel streeft naar wat deze 
dan ziPt als een "rechtvaardiger inko
mensverdeling". Hij wil dat bereiken 
door een mengvorm van het centen- en 
procentensysteem: als loonsverhoging 
een gelijk basisbedrag, plus een aantal 
procenten. En verder staat de Duitse 
\'akbeweging achter het streven van dt• 
Bondsregering naar een hervorming van 
het belastingstelseL Daarbij dient dan 
echter wel in aanmerking te worden gC"
nomen, dat de maximum-progressie in 
VERVOLG OP PAG. 6 
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Mogelijkheden • 1n Suriname (I) 

Mr. A. Geurtsen, lid van de 
Tweede Kamer, maakte deel 
uit van een delegatie uit de 
vaste commissies voor Suri
name en de Nederlandse An
tillen van beide Kamers, die 
onlangs een bezoek aan Su
riname heeft gebracht. In een 
tweetal artikelen geeft hij 
zijn visie op de economische 
en politieke ontwikkelingen 
in dat deel van het Koninkrijk 
weer. 

nder de 
loep 
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Een delegatie uit de vaste commissies 
voor SUiiname en de Nederlandse Anti!.: 
len van de beide Kamers heeft onder 
leiding van het Eerste Kamerlid P. C. 
Elfferich ( arp) in het kader van het 
bestaande C0;ntactplan een bezoek aan 
Suriname gebracht van 13 tot 23 juli j.l. 
Het Contactplan voorziet in periodieke 
ontmoetingen van de parlementen der 
Koninkrijksdelen ter wederzijdse infor
matie. Er was dit keer een bijzondere 
aanleiding, dat bij de Tweede Kamer 
aanhangig is het wetsontwerp, waarbij 
machtiging wordt verleend 400 miljoen 
gulden te bef/teden aan de fin_anciering 
van het 2e vijfjarenplan voor Suriname 
(een tweede wetsontwerp bestemt een 
zelfde bedrag voor hulp aan de Antil
len). Het doel van het bezoek was om 
het effect van het 1e vijfjarenplan ter 
plaatse na te gaan en de doelstellingen 
voor de tweede periode nader te leren 
kennen en te bediscussiëren. Daartoe is 
een aantal werkvergaderingen gehouden 
met een afvaardiging van de Staten van 
Suriname, zijn gesprekken gevoerd met 
vertegenwoordigers van vakbonden en 
ondernemers en zijn projecten bezocht, 
zoals de bedrijven van Suralco, Mariën
bUI·g, Wageningen e.a. 

Resultaten 
De pogingen om een indr·uk te krijgen 

van het effect van hetgeen door Neder
land aan de financiering van de ontwik
lreling van Suriname sedert 1946 is bij
gedragen, werden niet vereenvoudigd 
door het gebrek aan voldoende statis
tisch materiaal. Het is . volstrekt duide
lijk, dat ook van onze kant ernaar ge
streefd zal moeten worden, dat voldoen
de vakbekwame statistici in Suriname 
beschikbaar komen, die het materiaal 
kunnen verzorgen, dat nodig is om de 
resultaten te kunnen volgen, maar met 

de belasting daar (naar Nederlandse 
maatstaf gemeten .,slechts") 53 pct. be
draagt en wel voor hen, die als onge
huwden 110.000 mark en als gehuwden 
220.000 Mark per jaar of meer verdie
nen. 

Daarbij komt, dat de belastingdruk op 
de werknemers in de Bondsrepubliek in 
de afgelopen tien jaar aanzienlijk ster
ker is toegenomen dan de druk op de 
zelfstandigen. Terwijl de eerstgenoemde 
groep (volgens de gegevens van ge
noemde correspondent) ongeveer 130 
pct. meer aan belastingen annex sociale 
bijdragen betaalt dan in 1960, ligt dat 
percentage van de laatstgenoemde 
groep rond de 90. 

• Een rechtzetting 
Gezien de mentaliteit en de houding 

van de VVDM, de Vereniging van 
Dienstplichtige Militairen, kan men vei
lig zeggen, dat er een diepe kloof gaapt 
tussen die vereniging zoals zij op dit 
ogenblik wordt geleid en onze VVD. 
Niettemin: de verkorte aanduiding van. 
beide maakt maar een verschil van één 
letter uit. · 

name ook om de basis te kunnen leve
ren voor op te stellen plannen. 

Gelulrkig waren er toch wel wat cij
fers beschikbaar, die een globale indruk 
van de tot nu toe bereikte ontwikkeling 
mogeliJk maken. De uitvoer uit Surina
me steeg van Sf 201 miljoen in 1967 tot 
Sf 291,5 miljoen in 1971. Het opvallende 
in deze cijfers is het onveranderd hoge 
aandeel van de mijnbouwprodukten, 
waaronder bauxiet, aluinaarde en alumi
nium een belangrijke plaats innemen. 
Het aandeel van de agrarische produk
tie daalde van 15,6 miljoen in 1967 tot 
13,9 miljoen in 1971. De invoer van voe
dingsmiddelen fll:eeg daarentegen in de 
genoemde periode niet onaanzienlijk. 

De conclusie ligt voor de hand, dat de 
eigen produktie van voedingsmiddelen 
de toename van de consumptie niet 
heeft kunnen bijhouden. Daar ligt gelijlr 
al een van de Surinaamse problemen. 
Het land is zeker geschikt voor cultures 
op grote schaal van rijst, bananen en -
zij het op grond van klimatologische 
omstandigheden in wat mindere mate -
suiker. De visserij is een tot nu toe 
nauwelijks ontgonnen terrein, hoewel de 
kuststrook van Suriname vrij veel bij
zonder goede garnalen en andere vissen 
bevat. 

In het kader van de landontginning is 
men er tot voor kort vanuit gegaan, dat 
bij voorkeur alleen tot de uitgifte van 
rendabele percelen moest worden over
gegaan. Als wordt uitgegaan van de 
mogelijkheden tot concurrentie op de 
wereldmarkt, is dat uiteraard een juiste 
stelling. Gezien de toename van de le
vensmiddelenimport lijlrt het vooralsnog 
meer voor de hand te liggen, dat de 
voedselproduktie zodanig wordt gesti
muleerd, dat deze de import geheel of 
grotendeels zal kunnen vervangen. Dat 
wil niet zeggen, dat daarbij het zicht op 
de wereldmarkt geheel verloren moet 

Sommigen zullen zich misschien nog 
herinneren, dat begin 1971 in een bro
chure, getiteld: "Johannes Post Kazer
ne", (een voorlichtings-brochure van de
ze kazerne te Havelte) o.a. vermeld 
werd dat zich in het wachtgebouw een 
bureau bevond van de VVD. Het altijd 
waakzame toenmalige Tweede-Kamerlid 
voor de CHU de heer Kikkert stelde 
onmiddellijk verontruste schriftelijke 
vragen aan zijn geestverwant, de toen
malige staatssecretaris van defensie de 
heer Haex, om te informeren of in die 
kazerne inderdaad een bureau van een 
der politieke partijen was gevestigd. De 
staatssecretaris kon toen zijn verontrus
te geestverwant gerust stellen, dat hier 
het beruchte zetfoutenduiveltje aan het 
werk was geweest. De "M" was wegge
vallen ln de vermelding dat in _die ka
zerne een bureau was gevestigd van de 
plaatselijke afdeling van de VVDM 
(Vereniging van Dienstplichtige Militai
ren). 

Van datzelfde duiveltje zijn wij in ons 
vorige nummer nu het slachtoffer ge
worden. In deze rubriek in ons nummer 
van 20 juli was een stukje gewijd aan 
"defensie-narigheden". Daarin werd de 

gaan. Gegeven het wereldtekort aan 
granen en rundvee zal op deze gebieden 
zeker uitgegaan kunnen wo·rden van de 
rol, die Suriname kan spelen. 

Aan de uitbreiding van het rijstareaal 
wordt gewerkt. In het kader van het 2e 
vijfjarenplan voorziene waterstaatkun
dÏJge werkzaamheden spelen daarbij een 
belangrijke rol. Proeven worden geno
men met het inrichten als weidegrond 
op de grond, die voor de winning van 
bauxiet moet worden verplaatst. Een ~ 
belangrijke aanzet voor een accentver
legging in de produktiestructuur van 
Suriname kan daarmee verkregen wor
den. De rol van de suiker lijkt op dit 
terrein ondergeschikt. De vrij grote re
genval en het daaruit resulterende lagere 
suikergehalte van het riet maakt een 
met andere suikerproducerende Janden 
concurrerende positie nauwelijks moge
lijk. 

Een belangrijke bron van mogelijkhe
den lijkt de visvangst en de verwerking 
daarvan te kunnen leveren. De visse
rij voor de Surinaamse kust wordt mo
menteel voornamelijk door Japanners 
bedreven. De verwerking vindt elders 
plaats. Ondanks de in zee aanwezige 
rijkdom werd in 1969 tweemaal zoveel 
vis en visprodukten in Suriname inge
voerd dan uitgevoerd. Het moet zeker 
mogelijk zijn die verhouding om te 
draaien. 

Bauxiet 
Ondanks de in de landbouw aanwezige 

mogelijlrheden, zal de winning en de 
verwerking van bauxiet nog lange jaren 
tot de belangrijkste peilers van de Suri
naamse economie blijven behoren. In 
het kader van het tweede vijfjarenplan 
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Vereniging van Dienstplichtige Militai
ren eenmaal voluit genoemd en vel'vol
gens enige malen alleen met de letters 
VVDM. Daarbij is echter eenmaal de 
"M" door een ongecorrigeerde zetfout 
weggevallen, waardoor er kwam te 
::.taap.: "Eveneens heeft de VVD zich 
uitgesproken tegen een deelnemen van 
de krijgsmacht alszodanig aan de vie
ring van het regeringsjubileum van ko
ningin Juliana." 

Uit het gehele verband van ons betoog 
zullen de meeste lezers wel hebben be
grepen, dat niet de VVD, maar de 
VVDM (De Vereniging van Dienstplich
tige Militairen) zich daartegen had uit
gesproken. Niettemin ontving toch zo
wel het algemeen secretariaat als onze 
redactie enige verontruste brieven en te
lefoontjes van lezers. Te hunner gerust
stelling dus nogmaals: zoals inmiddels 
ook uit vragen van ons Kamerlid de 
heer Ploeg aan de regering is gebleken, 
acht juist de VVD de beslissing om 
slechts 500 man aan een soort defilé te 
doen deelnemen, een schamele vevto
ning, die wederom onder druk van de 
links-radicale achterban van de drie 
"progre:;:sieve" partijen moet zijn ge
nomen. 

* WORDT LID VAN DE 

algemeen 
Den Haag, 

secretariaat: Koninginnegracht 
telefoon 070-60 48 03 

57, 
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Milieu boven welvaart 

Mr. Geurtsen 
over Suriname 
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Geen welzijn is mogelijk, zonder biolo
gisch en ecologisch evenwicht. Een na
tuurlijke wetmatigheid beheerst het be
stel van de milieuhygiëne. Hierdoor zul
len beleidsbeslissingen, die invloed uit
oefenen op het milieu, alleen afhankelijk 
gesteld mogen worden van de resultaten 
van uitsluitend wetenschappelijk onder
zoek op het gebied van de wetten van 
het evenwicht in de natuur. Een duide
lijk afwegen van de prioriteiten is hier
bij noodzakelijk. Het is duidelijk dat in 
een der·gelijk bestel geen plaats meer is 
voor een politiek, waarbij groepsbelan
gen worden gemanipuleerd. 

Dit is een van de conclusies van een 
rapport over de milieuhygiëne, dat de 
gelijknamige groep onder auspiciën van 
de afdeling Den Haag van de VVD heeft 
uitgebracht. 

In het rapport wordt de verantwoor
delijkheid voor het milieu bij alle bur
gers en specifiek bij de individuele bur
ger gelegd. Het feit dat het milieube
heer uit de hand dreigt te lopen wordt 
toegeschz·even aan de omstandigheid dat 
de biologisPhe en ook geestelijke ont
wikkeling geen gelijke tred heeft kun
nen houden met de groei van de wis- en 
scheikundige kennis. De steeds weerke
rende vcrstoring van het biologisch 
evenwicht wordt toegeschreven aan on
ze technocratische econm'nie, die de pro
duktiegroei van niet vemictigbare af
valprodultten met zich meebrengt. 

welvaart 
Het rapport geeft definities van wel

vaart, welzijn en leefbaarheid. De groei 
van onze welvamt verom·zaakt dat ge
voelens en instinctmatige eigenschappen 
als hebzucht en competitie zich ontladen 
in agrex:;ic. De mens zal zich een wijze 
van denken moelen eigen maken in ter-

wordt dan ook niet ten onrechte in het 
plan West-Suriname een aanzienlijke 
uitbreiding van deze tak van bedrijvig
heid voorzien. Weliswaar woz·den over 
de hele wereld nieuwe bauxiet-.exploita
tie!-.1 opgezet. maar de winbare hoeveel
heden en de winningsomstandigheden 
wettigen de verwachting, dat Suriname 
zijn partij zal kunnen blijven meebla
zen. Naarmate door het uitvoeren van 
\Vaterbeheer·singswerkzaamheden, die de 
mogelijkheid scheppen tot het aanleg
gen van nieuwe krachtcentrales, de no
dige energie beschikbaar komt, zal ook 
de mogelijkheid tot verwerking van 
bauxiet tot aluinaarde en vervolgens tot 
aluminium, toenemen. Dat de verwer
king in eigen land in de loop der jaren 
is toegenomen, blijkt uit het feit, dat de 
exportcijfers van bauxiet sedert 1967 
vrijwel constant zijn gebleven, terwijl 
die van aluinaarde en van aluminium 
zijn ver·dubbeld. Het gereedkomen van 
nieuwe r1tuwdammen in West-Suriname 
zal de mogelijkheden nog vergroten. 

Belangrijker is wellicht de vraag, of 
het daarnaast zal gelukken. om te ko
men tot vestiging van industrieën, die 
aluminium verwerken tot halffabrikaat 
ot tot eindprodukt. De weinig omvang
rijke thuismarkt - een inwonertal van 
rond 380.000 - maakt het niet waar
schijnlijk, dat een rendabele produktie 
van eindprodukten, uit aluminium ver
vaardigd, binnen afzienbare tijd tot de 
mogelijkheden behoort. De samenwer
king in de Caribische Economische Ge
meenschap zou misschien wat betere 
pergpectieven kunnen bieden, maar de 
neiging om tot deze organisatie toe te 
treden is in Suziname niet zo sterk, zo
lang. daaraan de voorwaarde wordt ver
bonden, dat de thans in de EEG be
staande geprivilegieerde positie dan 
moet wor-den opgegeven. 

Voor het vertrel<" van de delegatie 
naar Sudname is door de PPR een ver
klaring uitgegeven, waal"in het belang 
van nationalisatie van de bedrijven voor 
de ontwikkeling van de Surinaamse eco
nomie is benadrukt. Deze verklaring 
heeft nogal sterk de aandacht getrok
ken. Ten onrechte eigenlijk, omdat al 
eerder In Suriname zelf door kleine 
groeperingen op nationalisatie wa9 aan
gedrongen. 

De huidige Surinaamse regering wijst 
nationalisatie van de hand. Naar haar 
oordeel zal het investeringsklimaat 
daardoor in ongunstige zin worden 
beïnvloed, zodat de economische moge
lijlrheden eerder verkleind dan vergroot 
zullen worden. Zij geeft de voorkeur 
aan joint ventures met buitenlandse o~-

. ~Et11,1€Jil)~i'~ waal'd~r a.an een ·va • de 

men van de levende natuur, waal'in hij 
niet de top vertegenwoordigt, maar on
derdeel van deze natuur uitmaakt. In 
deze levenswijze zal geen plaats meer 
zijn voor het vervullen van behoeften, 
die alleen maar egocentrisch en mate
rialistisch gericht zijn. Bij alle voor
vechters voor een goed milieu leeft de 
vraag: "Wat moet er gebeuren. Wat 
kunnen wij ·doen?" 

In het rapport is ook de visie vervat, 
die al eerder naar voren is gebracht 
door het commissielid di'. R. E. de Maar, 
die een rapport over de pollutie heeft. 
uitgebracht: Het biologisch denken 
moet de plaats gaan innemen van het 
economisch en technocz·atisch denken. 
Streven naar welvaart moet worden 
vervangen door streven naar welzijn en 
dit moet worden ingepast in de moge
lijkheden, die ons door de natuur wor
den gelaten. 

Beperkingen 
De burgers zull~n hieraan kunnen bij

dragen door zelfbeperking, zoals ge
boortenbeperking, minder energie- en 
grondstoffenvet·bruik. Hieraan kunnen 
de communicatiemiddelen nwewerken. 
Vergeten moet worden dat el'n onderne
ming alleen tot taak heeft winst te ma
ken met voorbijzien aan het beginsel, 
dat de te produceren goederen dienen 
tot nut van het algemeen. Meer reke
ning moet worden gehouden met de mo
gelijkheden tot vernietiging van bepaal
de afvalstoffen en regeneratie en hercir
culatie van grondstoffen. Hierna wordt 
ingegaan op de middelen, die volksver
tegenwoordiging en overheid hiervoor 
kunnen hanteren. Technische hulpmid
delen, planologie, toetsing Vitn de plan
nen, wetgeving, voorlichting en het stel
len van prio1·iteiten. 

meest nijpende problemen van Surina
mes open economie, de winsttransfers. 
grotendeels tegemoet gekomen zal kun
nen worden. 

Joint venture 
Dat oordeel lijkt juist. Het land zelf 

beschikt over grote natuurlijke rijkdom
men. Het arbeidspotentieel is - zij het 
niet in onbeperkte mate -- aanwezig. 
Waar vooral gebrek aan is, is het kapi
taal om de l'ijkdommen tot ontwikke
ling te brengen en de daarbij noodzake
lijke know how. Het is uitgesloten, dat 
Nederland alleen, al dan niet tezamen 
met de EEG, die kapitalen zal kunnen 
fourneren, gesteld al dat de bereidheid 
daartoe voor de zeer lange duur aanwe
zig zou zijn. Particulier kapitaal zal al
tijd nodig blijven. Een goed investe
ring9klimaat is daardoor onontbeerlijk. 
Het mag misschien wat overdreven aan
doen, als de voorzitter van de Staten 
van Suriname, de heer Lachmon, in dat 
verband spreekt van "een oase van rust 
en betrouwbaarheid in Zuid-Amerika", 
maar de daaraan ten grondslag liggende 
gedachte is onmiskenbaar in het belang 
van Surinames ontwikkeling. 

Daarbij komt dan nog de vraag, of de 
integratie tussen de bevolkingsgroepen 
en de daarbij behorende stabiliteit aan
wezig zijn, die voorwaarde voor Over
heidsexploitatie van bedrijven geacht 
moet worden. Voorlopig lijkt het niet 
verantwoord die vraag bevestigend te 
beantwoor-den. Niet dat met name de 
gl'Ote partijen er niet naar streven die 
integratie tot stand te brengen, maar de 
resultaten lijken vrij pover. Het behoeft 
geen nadere uitleg, dat een Nederlands 
liberaal nationalisatie of socialisatie van 
de hand wijst. Dat is voor Suriname het 
probleem echteT niet. Men zal daar tot 
zijn eigen samenleving moeten komen 
en zelf moeten beslissen over de inrich
ting daarvan. Hoe minder Nederlandse 
politieke partijen zich daarmee be
moeien, hoe beter het is. Voor de huidi
ge Surinaamse omstandigheden ligt de 
joint venture-gedachte van de regering 
meer voor de hand. Bij de besprekingen 
bleek trouwens, dat van PPR-zijde de 

. joint venture met een meerderheidsbe
lang aan Surinaamse zijde onder hun 
nationalisatiegedll.,'lhte ·begrepen kon 
worden. De opsklling bleek minder 
principieel te worden uitgewerkt dan zij 
was opgediend. 

Vijfjarenplan 
Toen de hulp aan Suriname in het 

kader van het tienjarenplan en het aan
vullend opJ>oq"VI!llp!. .na de oorlog wer~ . 
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Dat laatste moet niet geschieden on
der politieke druk, maar door bewezen 
feiten. De politiek zal de ·prioriteiten al
leen maar moeten afwegen. 

De gemeenschap zal moeten opdraaien 
voor de grote sommen gelds, die nodig 
zullen zijn om het verantwoorde even
wicht te herstellen. Dit zal een versobe
ring van het dagelijks leven met zich 
meebrengen. Herziening van ons belas
tingstelsel zal nodig zijn om de bescher
ming van het milieu te kunnen bekosti
gen. Het mag evenwel worden verwacht 
dat de werkgelegenheid zal worden ge
stimuleerd door het vele dat gedaan 
dient te worden om een acceptabele mi
lieuhygiënische situatie te krijgen. Hie
rin zal geen plaats meer zijn voor snel 
winstgevende ondernemingen, aldus het 
mpport. 

Nieuw ministerie 
Economie, vrij ondememerschap, poli

tiek, wetgeving etc. zullen onderge
schikt gemaakt moeten worden aan het 
dragen van ecologische, biologische ver
antwoordelijkheid. 

Het betoog, als vervat in het rapport, 
leidt tot de conclusie dat het milieu het 
beste gediend kan worden met een eigen 
ministerie van milieudefensie, waaraan 
zeer ingrijpende bevoegdheden zullen 
moeten worden verleend. Wellicht zou 
het zelfs geheel geleid moeten wor·den 
door de minister-president. 

Als democraten zouden wij het proces 
van bewustwording van en aanpassing 
aa.n de eisen van biologisch evenwicht 
en ecologische leefwijze gaarne zien ge
beuren met inzet van onze vrije wil en 
UJt overtuiging, om der wille van hen 
die na ons komen, zo hesluit het rap
port. 

geformaliseerd, stond voorop dat voor 
het vormen van een structuur, die in
dustriële vestiging mogelijk zou maken. 
omvangrijke infrastructurele werken 
zouden moeten worden uitgevoerd. De 
aandacht werd toen dan ook geconcen
treerd op het aanleggen van wegen, de 
bouw van scholen en ziekcribuizen e.d. 
Het was de bedoeling, dat onder het 
eerste vijfjarenplan, dat van 1967 tot 
1971 liep, de aandacht meer zou worden 
gericht op direct-produktieve investerin
gen. Die opzet is niet gerealiseerd. Een 
van de factoren daarbij was, dat de on
der de vorige plannen gerealiseerde in
frastructuur voor zijn onderhoud en in
standhouding een zodanig beslag legde 
op de Surinaamse begroting, dat alleen 
daarvoor al een deel van de beschikbare 
middelen moest worden besteed. 

Het tweede vijfjarenplan gaat ervan 
uit, dat dat nu wel moet gebeuren. Een 
van de meest ambitieuze onderdelen 
daarvan is het plan West-Suriname, dat 
bedoelt de mogelij'kheden te- scheppen 
voor de vestiging van een tweede 
bauxietbedrijf bij Apoera en tevens de 
vestiging daar van andere industrieën, · 
zoals een houtpulpfabriek voor de leve
ring van gl'Ondstof voor de papierfabri
eage. In dit plan zijn ook grote land
bouwprojecten opgenomen, zowel voor 
wat betreft omvangrijke ondernemingen 
als ten aanzien van de zgn. landbouw
lniddenstandsbedrijven. 

Natuurlijk vraagt een en ander ook 
nog het doorgaan met projecten op het 
gebied van de infrastructuur. Goede we
genaanleg en huisvesting is nu eenmaal 
basisvoorwaarde voor industdële vesti
ging, die tot ver91:erking van de econo
mie van ·het land kan bijdragen. Het 
belangrijkste aspect van zowel de indus
triële openlegging van West-Suriname 
als van de landbouwkundige ontwikke
ling is wellicht, dat op deze wijze doel
bewust wordt gestreefd naar een sprei
ding van de werkgelegenheid over het 
land, opdat de trek naar de stad kan 
worden tegengegaan. Dat daarbij niet 
vergeten wordt, dat het niet voldoende 
is werkgelegenheid te brengen, als niet 
tevens wordt gezorgd voor zodanige cul
turele voorzieningen, dat de woonom
standigheden van het platteland worden 
verbeterd, blijkt uit de plannen met be
trekking tot de zgn. attractiecentra, die 
in het kader van het sociaal opbouw
werk worden voorzien. Er bestaat daar
bij een open oog voor de noodzaak tot 
mentaliteitsbeïnvloeding, opdat de be
woners de bereidheid zullen hebben tot 
het verrichten van ook die werkzaamhe
den, die tevoren als niet voor hen ge
schikt van de hand werden gewezen . 
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Vergaderen gaat niet vanzelf 

door mr. J. F. M. Bruijn, be
stuurslid afdeling Den Haag 
van de VVD. 

vóor VAKKUNDIG 

OVERTREKKEN 
van uw BANKSTEL 

of andere meubelen naar 

het betere binnenhuis 
DAMPLEIN ü 

LEIDSCHENDAM 
TEL. 11'781 .: 5~$ 

NA 18.00 UUR 91'781· U15 

Oproep voor 
werkgroep 
euthanasie 

De vakanties zijn voorbij; het seizoen 
gaat weer beginnen. Voor een politieke 
partij betekent dit: ledenvergaderingen, 
bestuursvergaderingen, commissieverga
deringen en wat er verder nog allemaal 
aan ver·gaderingen te bedenken valt. 
.. Mijn agenda loopt al aardig vol" heet 
het dan. en het staat zeer indrukwek
kend als er in die agenda de eerste 
maanden .. geen gaatje meer te vinden•· 
is. 

Maar laten we ook eens mededogen 
met ons zelf hebben -· wanneer uw ac
tiviteiten in een politieke partij althans 
evenals de mijne een vorm van vrije
tijdsbesteding zijn. Een, naar wij ons 
vleien. nuttige besteding van de nu een
maal beperkte tijd. Een tijd, die wij 
graag ten dienste stellen aan onze poli
tieke doeleinden. Maar doen we dat ook 
doelmatig? 

Ik weet niet. of er statistisch mate
riaal over bestaat, maar ik heb sterk de 
indruk. dat het actieve lid van een Ne
derlandse politieke partij het leeuwedeel 
van meergenoemde beperkte tijd be
steedt aan vergaderen, in welke vorm 
dat dan ook mag wezen. En daarom zou 
ik graag samen met u .,het vergaderen'' 
eens op de korrel nemen. 

Agenda 
In dit goede land wordt het beleggen 

en houden van vergaderingen nog te 
vaak benaderd met dezelfde ontwape
nende eenvoud als het stichten van een 
gezin. Je hoeft alleen maar vadertje en 
moedertje te spelen (de lezers van dit 
keurige blad zullen begrijpen wat ik 
hiermee bedoel) en .. de rest gaat van
zelf". Als het kind er eenmaal is, heb je 
geen bijzondere kennis of ervaring no
dig om het groot te brengen. Gaat het 
met veel vergaderingen niet precies zo? 
Iemand zet wel even een agenda op pa
pier. In de rij van verplichte nummer
tjes: 1. opening, 2. ingekomen stukken 
en mededelingen, 3. notulen vorige ver-
gadering, 4 ......... , 5. rondvraag, 6. slui-
ting -- moet alleen nog maar achter 4. 
iets worden ingevuld en dan kan de in
drukwekkende convocatie worden ver
zonden aan allen die op de verzendlijst 
staan. De rest gaat immers vanzelf? 

Voot·dat we zonder meer een vergade
ring bijeen roepen zouden we ons eerst 
eens kunnen afyragen: Is, voor dit doel, 
wel een vergadering nodig? Is er som~ 
een andere manier waarop we het doel 
eenvoudige~· en zelfs beter kunnen berei-
k-en? . 

Een voorbeeld. Ik heb vergaderingen 
meeg.emaakt die, ontdaan van alle fran• 
je, alleen ten doel hadden: het inwinnen 
van informatie van de deèlnemer~t. 
Waarom was in deze gevallen niet eeD. 
uitgekiende vragenlijst aaft de betrokke
nen toegezonden in plaats vaft eeR colt· 
vocatie voor em vergadering? In beslist 
minder tijd had ieder op een hem pas
send moment de vragenlijst kunnen in
vullen en op de. post doen. 

lnfoi'IIMitie 
Roep dus geen min of meer uitgebrei

de schare bijeen als het ook anders kan. 
En wanneer we ... - niet automatisch, 
maar na rijp beraad - van mening 
zijn, dat een vergadering nodig is, dan ... 
gaan we nog· even dóór met denken. 
Over de manier namelijk, waarop we de 
vergadering gaan aanzwengelen. Want 
de mensen die nog wel andere zaken 
aan hun hoofd hebben (en dat zijn 
meestal mensen die je juist in een poli
tieke partij zo broodnodig hebt!), laten 

llet thema euthanasie is in hoge 
mate actueel. In het recente verleden 
hebben velen zich gebogen over de 
toelaatbaarheid, over passleve en ac
tieve, vrijwillige en onvrijwillige eu
thanasie en over wetswijziging; er 
zijn in ons land enkele rapporten 
verschenen en er zijn studies gaande 
over diverse facetten van deze pro
blematiek. 

De tijd lijkt rijp om gedachtenwis
seling binnen onze partij te doen 
plaatsvinden vanuit een werkgroep, 
waarin in de eerste plaats deskundi
gen hun inbreng hebben. Een derge
lijke werkgroep - in te stellen door 
de commissie Volksgezondheid van 
de VVD - ware te formeren uit een 
aantal leden van de VVD die belang
stelling hebben en gelegenheid om dit 

die andere zaken niet gauw schieten 
voor een weinig zeggende convocatie. 

Bereid de vergadering zo goed moge
lijk voor door het gèven van toelichting 
op de agendapunten, door het verstrek
ken van informatie. Bovendien spaart 
dit, straks op de vergadering, nog op 
twee manieren tijd. De voorzitter kan 
volstaan met te verwijzen naar wat de 
aanwezigen al (kunnen) weten èn de 
deelnemers die tijdig zijn ingelicht en 
daarover hebben kunnen nadenken, zijn 
in staat om meer ter zake en bondiger 
aan de gedachtenwisseling deel te ne
men. Géén beperking dus bij het vooraf 
geven van informatie. 

Beperk u alstublieft! -- wèl in het 
aantal agendapunten. Zet een punt niet 
op de agenda voordat u dit in twee op
zichten hebt getaxeerd. Ten eerste: is 
het onderwerp het echt waard om onze 
mensen op te trommelen? Ten tweede: 
hoeveel tijd zullen we aan het onder
werp bij benadering moeten en kunnen 
besteden? De laatste schatting is een 
moeilijke .. _ maar van essentieel belang. 
Hoe vaak ·zien we niet een overladen 
agenda waarvan een aantal punten in 
een onverdiend gedrang komt of nood
gedwongen .. wordt aangehouden"? Ze
ker degenen die juist voor deze punten 
naar de vergadering zijn gekomen, zul
len zo'n gang van zaken niet in dank 
afnemen. 

Sluitingsuur 
Het taxeren van de tijdsduur per 

agendapunt ·- aan welke tijdsduur dan 
straks ook de hand moet worden gehou
den! - geeft u bovendien de mogelijk
heid tot het vangen van een vreemde 
vogel in vergaderland, het vermoedelij

' ke tijdstip waarop de vergadering kan 
worden beëindigd. Want, brave convo-
ceerders, misschien meer mensen dan u 
denkt geven aan uw zo goed bedoelde 
uitnodiging geen gehoor, alleen al om
dat u ze wèl vertelt wanneer u wilt dat 
ze komen, maar niet, wanneet· ze weer 
weg kunnen. En onder degenen die tot 
uw genoegen op het aanvanesum· aan
wezig zijn, bevinden zich om dezelfde 
reden de in-de-pauze-wegwezers en de 
stoel-bij-de-deur-zitters. 

Vermeld dus op de convocatie niet al
leen liet aanvangsuur maar ook de ver
moedelijke stand van de klok bij de 
siuitlng. Dat geeft de genodigden ver
trouwen in een weloverwogen voorberei
ding van de vergadering èn vertrouwen. 
in het verloop van de vergadering. 

Zo langzamerhand zijn we vanuit het 
stadium van voorbereiding terecht geko
men bij qe vergadering zelf. mn om 
maar bij het begin te beginnen: begin 
op tijd! Niet op de aangegeven tijd be
ginnen is ook .,niet eerlijk" tegenover 
degenen die wèl de moeite hebben geno~ 
men cim op het aangekondigde uur pre
:rent te zijn. Zij worden onverdiend ach
tergesteld bij de (te)laatkomera die 
blijkbaar een op niets gebaseerd privile
ge hebben oni te bepalen wanneer de 
opening in feite zal geschieden. Ten 
slotte aanvaardt u onnodig een handicap 
in de race naar het beloofde sluitings
uur. In alle opzièhten is een te late start 
dus een slechte start. 

De man met de hamer 

In het voorafgaande heb ik af en toe 
het woord gericht tot een zekere .,u". 
Oplettende lezertjes zullen reeds hebben 
begrepen, dat mijn verhaal dan werd 
toegespitst op de voorzitter. Een goede 

najaar gezamenlijk. tot een menings
vorming te komen, waarbij zij ge
bruik kunnen maken van de ant
woorden op de over deze thematiek 
gehouden enquête onder de Vrouwen 
in de VVD. De antwoorden op deze 
in juni voorgelegde vragen komen 
thans binnen. 

Zij die menen vanuit hun deskun
digheid een aandeel te kunnen leve
ren in een werkgroep, worden vrien
delijk verzocht dit - gaarne vóór 7 
september - te melden aan de se
cretaresse van de commissie Volks
gezondheid, mevrouw N. H. van den 
Broek-Laman Trip, Genteldijk 16, 
Geldermalsen. Zulks met enige ad
structie omtrent deskundigheid en er
varing op dit terrein, en met opgave 
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vergadering komt niet tot stand zonde1· 
een goede voorzitter. Hij is de ziel en de 
spil van de vergadering, kortom, een 
man om terecht ,.u" tegen te zeggen. In 
een democratisch gezelschap mag hij 
uiteraard geen dictator spelen. Maat· 
wel is hij de gekozen leider en daardoo1· 
verplicht, het leiders.chap metterdaad 
uit te oefenen. Als ,.teken zijner waar
digheid" heeft hij een voorzittershamer. 
Maar wáárom schromen zoveel voorzit
ters. hun hamer ook te gebruiken? De 
gezaghebbende hamertik van de voorzit
ter, die vriendelijk maar vastberaden de 
vergadering in de hand probeert te hou
den, is dáárom gezaghebbend omdat hij 
de gevoelens vertolkt van al de aanwe
zigen die prijs stellen op een serieuze en 
efficiënte behandeling van het ondet·
werp. 

Beleefdheid 
Beleefdheid is een goede zaak, maat· 

misplaatst tegenover hem of haar die 
een vergadering in gevaar brengt doot· 
te omstandig of niet terzake het woord 
te voeren. De voorzitter moet hem of 
haar die dit n1et in de gaten houdt. 
hierop wijzen. Namens en in het belang 
van de overige aanw,ezigen. Wees ook 
niet te benauwd voor het indammen van 
de figuur die zichzelf zo graag hoort 
spreken. Goed beschouwd heeft juist hij 
geen toehoorders en dus deze vergade
ring niet nodig. Hij is a: voorbestemd, 
vroeger of later alleen nog maar in 
zichzelf te praten. 

Moet ik nog uitdrukkelijk zeggen, dat 
de gegeven voorbeelden niet betekenen. 
dat elk betoog en .elke discussie rigou
reus moet worden afgesneden en afge
kapt? Het attribuut van de voorzitter is 
immers niet de botte bijl maar de ha
mer? De goede voorzitter slaat daarmee 
alleen de spijker op z'n kop en kijkt wel 
uit, dat hij zijn duim raakt. De goede 
voorzitter, kortom, leidt de gedachten
wisseling, houdt haar binnen de perken 
en waakt tegen herhalingen. 

De zéér goede voorzitter rondt boven
dien de behandeling van elk onderwerp 
af met het geven van een samenvatting. 
Dat is erg makkelijk voor de aanwezi
gen, in het bijzonder voor de notulist. 
Het is vooral een duidelijke streep ondet· 
het betrokken punt (dus niet weer ov&~· 
beginnen tijdens de rondvraag!). 

Str•ks 
Be mijns inziens ideale voorzitter laat 

bovendien achter zich een bord ophan
gen met het woord "STRAKS!" Daft 
hoeft hij alleen maar een wijzende via
ger opsteken als iemand op de zaken 
~il vooruitlopen - of als de verg•de
ring het karakter dreigt aan te nemea 
van ouwe-jongens-onder-mekaar. 

Begrijpt u mij goed. Ik mis:un de 
ouwe jongens dat helemaal niet. Ik weet 
heus wel, dat -een aantal aanwezigen 
ook naar de vergadering is gekomen om 
elkaar weer eens te zien. 

Maar ook in dit opzicht kunnen we 
plezier hebben van een vooraf aange
kondigd, niet te laat sluitingsuur. Wie 
na de laatste klap van de hamer wit 
blijven napraten kan dat imruers nog 
rustig doen ? 

Dit, geachte mede-ontvangers van 
eonvocaties voor vergaderingen, waren 
wat gedachten over het leeuwedeel van 
onze vrijetijdsbesteding aan de politiek. 
Misschien wilt u eens meedenken voor
dat we onze volgende vergadering .. al;c 
gebruikelijk" op touw zetten. 

van beschikhare avond of zaterdag·
ochtend. 

Zonder hiermee een beperking aan 
te geven, wordt in elk geval gedacht 
aan: 
• een jurist 
• een theoloog 
• een verpleegkundig·e 
• een psycholoog of psychiater 
• een anaesthesist 
• een arts-directeur van verpleeg
of ziekenhuis. 

Afhankelijk van het aantal gega
digden, zal met de hele groep, dan 
wel in kleine groepjes (regionaal) dE' 
problematiek worden benaderd en 
uitgewerkt. 

Als voorzitstE'r van de werkgroep 
zal optreden dr. Louisp HemnH's te 
Heemstede. 
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0 De V 1n het c1~rlement 

In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J. E.v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie in het parlement. 
Hij kan natuUI·Iijk slechts beknopt 
melding maken van rte liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten die de VVD in het parle
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerleden aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A, 
Oen Haag, telefoon 070-61 49 11. 

Angola en 
Mozambique 
VERVOLG VAN PAGINA 3 

\\'<~lliH'<'r hPt parlenwnt op reces is. 
twtt·l<o·nt dat nit>t dat alle leden tt>gelijk 
nH't vakantie zijn. Vandaar, dat er al
tijd wel KamerledPn zijn, die men in de 
ZOill<'l' op het Binnenhof aantreft omdat 
zij <'l' hun bezigheden gewoon voortzet
ten; bijv. het stellen van schriftelijke 
vragt•n. Ook VVD-Kamerleden behoren 
daartoe. Zo gaan de heren ,Joekt>s, 
Geurtsen en V.'aalkens nader in op de 
kwestie van Nederlandse hulpverlening 
aan de "bevrijde" gebieden in Zuidelijk
Afrika. De laatstgenoemde twee VVD
ers hadden hierover al eerder vragen 
gesteld, maar vonden het antwoord van 
de minister voor ontwikkelingssamen
werldng niet bevredigend. 

Et>n echt "vak11ntie"-vraagje kwam 
van de heer Dt> Bet>r, nl. over prijsverla
gingen, die reisbureaus feitelijk zouden 
moeten toepassen ten gevolge van voor
delige koersverschillen. 

De heer Koning heeft vt·agen aan de 
minister-president gesteld over een rede 
van minister Pronk tijdens de jongste 
plenaire zitting van de ECOSOC waat·in 
deze zou hebben betoogd, dat de zgn. 
Groep van 20 een nieuwe volgorde van 
prioriteiten zou moeten uitwerken in de 
onderhandelingen inzake een nieuw mo
netair systeem. Is de minister-president 
niet van mening, zo wil de heer Koning 
o.m. weten, dat de minister voor ont
wikl{elingssamenwerking door het doen 
van uitspraken als hiervoor genoemd, 
zich begeeft op het terrein van zijn 
ambtgenoot· van financiën? 

De heer De Beer heeft voorts schrifte
lijke vragen gesteld aan de bewiQ.dslie
den van justitie en van verkeer e"n wa
terstaat met betrekking tot de vellig
heid&maatregelen op Schiphol, zulks 
naar aanleiding van de recente kaping 
van een JAL-toestel, dat van Schiphol 
was opgestegen. 

De sobere deelneming van de krijgs
macht aan de viering van het rege
ring-sjubi!Pum van H. M. de Koningin 

nondt·ijdend zond<'!' e~corte m een Vn.J 
,groot deel van dit zgn. militair ,.hete" 
di st riet en uit gP:-;prekken met Afri
kaanse en blanke koffieplanters is. mij 
gehl<'l<en dat <;Je bevrijdingsbeweging is 
geïsoleerd in kleine gebieden en zonder 
bevomTading niet meet tot aanvallen op 
gl'Ol<' schaal kan komen. 

In het oosten van Angola rond dt> stad 
Lu:o~o, eveneens als ,.het" gebied door 
M.P.L.A. P.s. aangegeven eonstateerde 
ik hetzelfde beeld. Wel blijven meer zui
delijk get·egeld kleme groepen infiltran
ten van over de grens binnenkomen. Ze 
leveren daar vom· het leger geen pt·oble
nwn meer. 

Vermeldenswaard is dat in dit gebied 
een specjaal korps aan de Portugese 
kant opereert bestaande uit voonnalige 
vrijheidsstrijders, die merendeels o\'er
gelopen zijn. Eén van hen vertelde mij, 
aat hij rr:et 24 anderen destijds een 
tweejarige 0pleiding in guenillatechniek 
had gehad in Moskou. 

Mijn conclusie i~ dat et· nergens be
vrijde gebieden of zones te vinden zijn. 
lk ben uitermate benieuwd naar de argu
menten van minister Pronk waarom Ne
det·land geld moet geven t.b.v. men.~en 
in dt• bevrijdingsgebieden. 

Toekomst 
llan nog iets over de vet·houding Por

fuga! en de Afrikaanse gebieden. 
In vele gesprel{ken met Afl-ikanen en 

blanken heb ik tevens gev1·a~>gd naar 
hun visie op de toekomst. Allereerst 
blt>Pk daarbij dat men de blanl>:en moet 
sch•·idcn in Portugezen en de in Afrika 
g(1 horcn bl:Jnken. 

Van veruit de nwe1 dt·t·hl•ir! van de 
J:t;Jtste P,l'Oep \V(H>nt d1• run1J~it.' al lTICel'
dt•f(' ~ .. ::t·llt._T:-Jti~-~ in d('7.L' .~··,·Jii('•.il~n. Zij bc
...;( il•H!\\1'11 :r-it·h nie~ ;t\:-> Poi.Lllgecs; zij 
/· 1 !1 11 :/il h 11111 :-,··n:l<'"l \ '·!:,; af b'gen 
rl(· :!!~ jUr\ll tl; 11·-.~)on dus. 

t· , :1 ~.~n \'.'iJlen 
:! t •• , 

. ,-..:: l, ::1 1 c• 

L· 
·] 

. j l~ Î 

•. \l 

(~ l! (· -:-~ t\t'•]"!_ 

c~~·'n:-;tl·]

t. y"'cl i.-; 
.eh·· p~Jsi
.·s_:~ :·~\c~pen 

, \·n I!ln1~l· 

~' .-:•·): 1 ''· ;'!, ·•' •'1.'.1')1 l.fJÎ.\ ~I"' l)Tit'lS \Vil-
;,.) I •·t'!l /i·li.-t:·nd .. :...<ht'id in .·,l ~~1)(, 1 ·~ gP-

vormt onderwerp van een !Pel's ,·ragen 
van de heer Plot>g. Ditzelfde Kamerlid 
wil door de minister van dPfen.,ie ook 
nader worden geïnformeerd over de af
schaffing van de groetplicht. 

De heer De Beer heeft ook vragen 
gesteld aan de minister-president en de 
minister van volkshuisvesting en ruim
telijke ordening over een door de tegen
woordige staatssecretaris Schaefer on
dertekend artikel in "Socialisme en De
mocratie", dat overeenkomt met de re
de, welke de heer Schaefer destijds in 
Eindhoven heeft gehouden vlak vóórdat 
hij staatssecretaris werd en waarin hij 
met name opnieuw zegt, dat er een 
woonbelasting moet worden ingevoerd. 
Welke betekenis kan worden gehecht 

Districtsindeling 
In overleg met de Kamercentrales 

van de partij en binnen de VVD-Twee
de Kamerfractie is de volgende dis
trictsindeling van de Kamerleden tot 
stand gekomen. 

Deze indeling kon pas worden voor
bereid na het tot stand komen van het 
nieuwe kabinet. 

Amstertlam: Mr. G. W. Keja; Mr. 
H:. E. Koning; H. J. L. Vonhoff. 

Dordrecht: Drs. G. M. V. van Aar
denne; Mr. A. Geurtsen; Ir. D. S. Tuijn
man. 

Drente: Dr. K. van Dijk; Drs. J. F. 
Scherpenhuizen; Mevr. mr. E. Veder
Smit; H. P. H. Waalkens. 

Friesland: Dr. K. van Dijk; Drs. J. 
F. Scherpenhuizen; Mevr. mL E. Ve
der-Smit; H. P. H. Waalkens. 

Geltlerlaml: Drs. G. M. V. van Aar
denne; L. M. de Beet·: A. Ploeg; H. J. 
L. Vonhoff. 

's-Gt·a,·enfta~f': .M.r. \\'. J. Geertsema: 
Drs. Th. H. Joekes; Mej. mr. A. Kap-. 
peyne van de Coppello. 

aan de mening van de hPPl' SchaefE'I'. "' 
noch in de regeringsverklal'ing van 2.o 
mei jl., noch in de kort geleden vPrsclw 
nen huurnota ook maar iets staat dut 
op een woonbelasting duidt., Komt er 
nu een woonbelasting, ja of nee? 2o 
vraagt de heer De Beer. 

Mevr. Smit-Kroes en de heer l{oniro~ 
hebben zich met een schriftelijke vraag 
tot de minister van verkeer en water
staat gewend met betrekking tot hPt 
verliessaldo van de Ned. Spoorwegen. 

Over de onderwijsvernieuwingen ten
slotte zijn door mevr. Smit-Kt'Ot>s VJ'a

gen ingediend bij de minister-pn~sidem 
en de bewindslieden van economisch<' 
zaken en van onderwijs en wt>ten:schllp
pea. 

Overijssel: G. W. Keja; A. Ploeg; H. 
P. H. Waalkens. 

Tilburg: L. M. de Beer; Drs. D. J. D. 
Dees; Mr. H. E. Koning. 

Zeeland: Drs. D. J. D. Dees; H. J. 
de Koster; Ir. D. S. Tuijnman. 

Groningen: Dr. K. van Dijk; Dn·. J. 
F. Scherpenhuizen; Mevr. mr. E. Ve
der-Smit; H. P. H. Waalkens. 

Haa.rlem: Mr. dr. C. Berkhouwer: 
Drs. Th. H. Joekes; Mr. J. G. Riet
kerk. 

Den Helder: Mr. dr. C. Berkhouwer: 
Drs. Th. H. Joekes; G. W. Keja. 

's-Hertogenbosl'h: Drs. D. J. D. Dees: 
Mr. A. Geurtsen; Mevr. drs. N. Smit
Kroes. 

Leiden: Mej. mr. A. Kappeyne van 
de Coppello; H. J. de Koster; Mr. F. 
Portheine. 

Limburg: Mr. F. Portheïne; Mej. mr. 
A. Kappeyne van de Coppello; H. J. L. 
Vonhoff. 

Rotterdam : Mr. A. Gem·tf'en: :Mr. H. 
F:. Koning; Mevr. drs. N. Smit-Kro<•:-;. 

l'trt•t•ht: L. M. de Beer; A. Ploeg: 
Mr. J. G. Rietkerk. 

De heer Waalkens !rechts) in gesprek met generaal Kar,zia d'AI'riilgll, toen no<; 
opperbevelhebber· van de Portugese strijdkrachten in Afrika. In het midden een 
voor I ichtingsambtenaar. 

rn"ndwst met P01tugal. E~r lijkt fL'n be
gin lc ?.ijn. getuige l'L'n r:•, l'HH:nt (\~:at 

niet i.s als het onze·!. ec·n eigcn ;,uclget. 
enz. 

De bc\voncn; \\'l·t<. n \ ·;J:l.l' :·L' na:n· toe 
willen, de Pm'lut>,t','' n ·._c.cn d"t het 
O'lrlf' \'OOI'bij is. 

1n _L\ngula er:. 1\Ic·· ~~rn· ·~··'( j · ''''n ·~nt
\·:ikkrlingsprogTanuna in 1Jitvoe1·îng, 
\\·::un·;n vocJnl onde1·y i_-· a;4n A!'!·ii-\nnen 
t vl;1n.(:~l'i.iJ.:. ls. l)a;!J te:~ennYel' ü-; ntijn in-
(~·,·Jc nok. dr,t bc~p; ,' 1 ~<-- JJ-::1{c' î~·l~·· 

t~·\· .. ·n· i!'iliLJJ~·~'· (1:;; .-(·Î p !1, ~j"•·:!1, /J.· .._;-; 

.,, ' 

J I ~ 

Jen dat soldaten. die verloofd of ge
t I'OU\\'d zijn en uit besehaafde lamlPn 
komen etc." acht ik ongelukkig in dit• 
zin, dat zij onbedoeld discrimiJWlt'nc! 
wet·kt en bovendien onjuist is, omclnt ik 
ooi{ wel weet dat :,; lachtingen en mi·
dl'i:jven in de oorlog ook zijn ve1 1 i Lilt 
cloor gehtnvden t:ln \'Pl'loofden. 

s D;,ze guL~lTill:.;,.-;1' ijtl i:-; 6·cen gt"'()lg· 
\'an l'a;:~_;cndiscl·in,inr-ltic tt'rll'l'\'l'n <l,)(>( 
! -r,I-tu;._~aJ n1aa1 i.c.; 1-:r•l t·Pr, ~~--·,·r 11. ., :1 

·,, __ 

:r\ 

... :, 1. 1 i1 
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In deze rubriek publiceren 
wij enkele van de brieven, die 
de redactie van lezers ontving. 
De redactie behoudt zich daar
bij het recht voor stilistisch._. 
wijzigingen aan te brengen 
enfof naar haar oordeel te 
lange bijdragen te bekorten, 
uiteraard zonder de kern van 
het betoog aan te tasten. 
Briefschrijvers die menen dat 
hun bijdrage niet of onjuist is 
opgenomen, kunnen in beroet, 
gaan bij de redactieraad, pfa 
algemeen secretariaat VVD, 
Koninginnegracht 57, Den 
Haag. Onleesbare en anonieme 
brieven verdwijnen zonder par
don in de prullenmand. 

• Radio en tv betutteld 
Bijzonder teleurgesteld ben ik door 

het gebeuren in de Tweede Kamer bij 
de behandeling van het initiatiefontwerp 
van de heren Roethof en Voogd tot af
schaffing vàn de regeringscontrole op 
radio- en t.v.-programma's. Terecht 
maakte dit ontwerp het voor de rege
ring onmogelijk in de programma's in 
te g1·ijpen, op een ander moment dan 
wanneer niet meer aan de voorwaarden 
yan de Omroepwet wordt voldaan (aan
talieden e.d.) 

In deze tijd van mondige burgers 
mag verwacht worden dat deze burgers 
zelf voldoende kritisch bewustzijn kun
nen opbrengen om omroepen, die vol
gens deze burgers onjuiste uitzendingen 
brengen door opzegging van hun lid
maatschap tot niet-omroep terug te 
brengen. In incidentele gevallen is daar
enboven een beroep op de onafhankelij
ke rechter mogelijk, welke rechter het 
begrip "goede zeden" zal kunnen inter
preteren en zal .kunnen waken voor het 
in gevaar brengen van de veiligheid van 
personen. Wanneer de mening bestaat, 
dat de veiligheid van onze fractievoor
zitter door de Wiegel-uitzending van de 
VPRO in gevaar is gekomen, dan kan 
de VPRO strafrechtelijk (of wellicht 
met een beroep op een onrechtmatige 
daad 1 aangepakt worden door de onaf
hankelijke rechter. Daarbij is niet nodig 
een overheid als grote "Hoedster" tegen 
alles wat slecht is. Zeker geen overheid 
als ·beschermster van "de goede zeden", 
een begrip dat zijn onmogelijkheid de 
laatste jaren wel bewezen heeft. 

Voorstanders van overheidsingrijpen 
in radio en t.v. zien verschil tussen deze 
media en kranten e.d. Ik zie dit niet. 
Het eerste is alleen een moderner com
municatiemiddeL Gesteld kan worden 
dat het wat indringender is en bij be
paalde uitzendingen ook op grotere 
schaal geconsumeerd. Dit kan zo zijn 
(onderschat overigens De Telegraaf 
niet), maar dit maakt het medium nog 
niet principieel anders. Waarom deze 
vorm van censuur bij radio en t.v. laten 
bestaan? Liberalen zouden voorop 
moeten lopen als beschermers van de 
vrijheid van meningsuiting, ondanks de 
in VVD-kringen veel gehoorde (en m.i. 
overdreve11) uitlatingen over de "linkse 
pers". 

Beschamend vond ik het daarom, dat 
de meerderheid van de aanwezige VVD
fractie meende op 21 juni het amende
ment-Van der Sanden te moeten onder
steunen, mede waardoor het initiatief
ontwerp Roetboftvoogd werd ingetrok
ken. Een amendement, dat niet alleen 
juridisch rammelde, maar dat tevens 
het archaïsche begrip "goede zeden" 
weer bij overheidsingrijpen introduceer
de. Hulde aan onze Kamerleden Keja. 
Koning en Vonhoff en mevr. Smit
Kroes, die dit amendement niet wilden 
steunen. Onze omroepspecialist Van 
Dijk zou zijn initiatief beter kunnen be
steden aan het bieden van een alterna
tief voor ons huidige (verouderde) om
roepzuilenstelsel en aan doeltreffender 
verdediging van de wensen van Vero
nica-muziek- en klassieke muziekliefheb
bers, alsmede aan doorprikking van de ' 
conservatieve opmerkingen van PvdA, 
KVP, ARP en CRU-woordvoerders te1· 
bescherming van hun resp. Vara-, KRO
en NCRV-belangen, dan aan de mede
ondertekening van het amendement-Van 
der Sanden. Dit zou dan tevens mijn 
vertrouwen in het liberalisme van de 
VVD kunnen versterken. 

G. W. Yan Gent, Rotterdam 

• Wijziging kieswet 
Als men in andere provincies nog eens 

zo'n enquête wil houden als de VVD 
onder haar leden in Overijssel en Gel
derland heeft gedaan dan hoop ik dat 
men over de kieswet nog een andere 
belangrijke vraag zal stellen, namelijk 
oYer de wenselijkheid om de invloed van 
de vo.orkeursstemmen te vergroten. De 
vraag zou dan als volgt kunnen lui
den: 

"Acht u een wijziging van de kieswet 
noodzakelijk in die zin dat een kandi
daat met minder Voorkeursstemmen dan 
thans noodzakelijk zijn buiten de volg
orde van de kandidatenlijst verkozen 
kan worden in: a. De Tweede Kamer, b. 
De Provinciale Staten, c. De gemeente
raad ? " Deze kwestie dreigt na verwer
ping van het desbetreffende wetsvoorstel 
door de Eerste Kamer in 1971 in het 
vergeetboek te raken. En dat mag niet. 
Daarom is het mijns inziens wel nuttig 

eraan te herinneren dat wij nu als ge· 
volg van de aanneming indertijd van 
een door socialisten en een deel der con
fessionelen ondersteund amendement 
reeds een halve eeuw opgescheept zitten 
met een stelsel dat de invloed van de 
gewone kiezer praktisch heeft uitge
schakeld. 

Mr. Th. F. Raedt. Soest. 

• Nationalisatie 
Met belangstelling heb ik het artikel 

van mevrouw Veder-Smit gelezen in 
Vrijheid en Democratie van 22 juni over 
de gezondheidszorg. Het is duidelijk dat 
de VVD zich momenteel bezighoudt 
met de vraag of ons gezondheidswezen 
genationaliseerd moet worden. Ik geloof 
niet dat het liberalisme per definitie 
iedere yorm van nationalisatie afwijst. 

Het is mij niet bekend hoe de Engelse 
liberalen in 1946 hebben gestemd toen 
de National Health Service werd inge
voerd, maar het zou me niet verbazen 
als blijkt dat zij er destijds vóór zijn 
geweest. Het is overigens opvallend dat 
geen van de vele conservatieve regerin
gen na 1946 pogingen hebben gedaan 
om de gezondheidszorg weer te dena
tionaliseren. Men mag daarbij niet 
vergeten dat de National Health Service 
pas tot stand kwam toen de meerder
heid der Engelse artsen overtuigd was 
van de wenselijkheid van deze nationali
satie. 

Daarom vraag ik mij af of het niet 
zinvol zou zijn wanneer de VVD een 
studie zou maken van de denkbeelden, 
die hierover in de medische wereld in 
ons land bestaan. Indien blijkt dat de 
meerderheid nationalisatie wenst dan 
zullen de politieke partijen hiermee re
kening moeten houden. 

D. 0. E. Gebhardt. Bilthoven. 

• VPRO contra Wiegel 
De presentator van het anti-Wiegel

programma heeft gezegd dat het "maar 
een spel" was. Hoe gevaarlijk dit soort 
spelletjes van de VPRO wel is, is dunkt 
mij wel bewezen toen enkele jaren ge
leden na een evenzo "als spel" bedoelde 
uitzending over mogelijkheden om sa
botage te plegen in het leger, kort daar
op door enkele onverantwoordelijke lie
den het desbetreffende "spel" tot ernst 
werd gemaakt met gebruikmaking van 
één van de door de VPRO aangegeven 
middelen! 

Wanneer zal eindelijk bij de zich pro
gressief noemende programmamakers 
het besef doordringen dat men bezig is 
luisteraars en kijkers geestelijk te ver
giftigen? Men mag toch niet aannemen 
dat zij dit willens en wetens doen? 

H. J. Mylanus, Ass<On 

• Industriële spreiding 
Ten aanzien van de grondgedachte be

treffende de industriële spreiding over 
Nederland, begonnen met de visie van 
de heer Langman en nu voortgezet door 
de nieuwe minister de heer Lubbers, zou 
ik het volgende willen opmerken. 

Te menen dat de industriële spreiding 
over geheel Nederland het milieu min
der zou belasten is onjuist. Het betekent 
dat men nu minder van de vervuiling 
merkt. maar de totale hoeveelheid 
wordt er niet minder door, als de voor
schriften t.a.v. de vervuilingsbestrijding 
zich niet wijzigen. De ver.-uiling neemt 
ondanks alle huidige maatregelen toe en 
spreidt men de industrie over geheel 
Nederland, dan zal na b.v. 10 jaar 
blijken, dat voor heel Nederland dezelf
de slechte situatie ontstaat als nu in de 
Rijnmond het geval is. Wij zijn er dan 
slechter op geworden. 

De juiste richting moet gezocht wor
den in het concentreren van de vervui
lende industrie in centra, die t.a.v. de 
pollutie een maximale bewaking moeten 
hebben. De rest van Nederland moet zo 
pollutie vrij als maar enigszins mogelijk 
is gehouden worden ,terwille van de uit
wijkmogelijkheid van de werkende in 
deze centra .en voor de gehele Neder
landse bevolking. 

Niet geheel los van bovenstaand is 
een antwoord op het artikel de Lim
burgse pendelaars in V. enD. van 8 juni 
1973. De laatste zin luidt: "Wie de op
lossing weet mag het zeggen". Het ant
woord is: "De vraag stellen is haar 
beantwoorden". Wanneer blijkt, dat de 
economische bedrijvigheid voor de 
streek Zuid-Limburg en wijde omtrek 
toevallig een eindje in Duitsland ligt, 
dan betekent dat dat werken daar ge
beurt en het wonen in het liefelijke 
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Zuid-Limburg. In een werkelijk geïnte
greerd ~_uropa zo~ het dus geen pro
bleem ZIJn. Men 1s bereid voor hoger 
loon ver te pendelen. Dit moet worden 
gestimuleerd en dat is dan een reden te 
meer om de industriële bedrijvigheid te 
concentreren. En tevens een reden om 
niet altijd meteen het woord probl~em
gebied in de mond te nemen. 

Dr. R. E. de Maar. Den Haag. 

• Apartheid 

Op het stuk in Vrijheid en Democratie 
van 11 mei werd in het nummer van 8 
juni gereageerd door de heer J. de 
Vries. Naar aanleiding hiervan het vol
gende. 

Nergens werd beweerd dat de huids
kleur geen criterium zou zijn. Waarom 
ook niet? Bij het trekken van grenzen 
tussen groepen gebruikt men overal fy
sische criteria. De geschiedenis heeft in 
hoofd_zaak de woongebieden bepaald; de 
regermg legt deze grenzen nu wettelijk 
vast; wel streeft zij naar afronding van 
de Bantoegebieden door gebiedsruil en 
door aankoop van "Blanke" gronden. De 
Bantoes (Indiërs en kleurlingen ·Wonen 
in dezelfde gebieden als de blanken) be
schikken daarbij (meegerekend de door 
de Engelsen eerder onafhankelijk ge
maakte gebieden) over 44 pct. van het 
oppervlak. De Bantoegebieden langs de 
oostkust hebben de vruchtbaarste gron
den van Zuid-Afrika. 

De kennis van de heer De Vries over 
de positie van de kleurlingen is ver
ouderd. Hun recht om door blanken te 
worden vertegenwoordigd in het blanke 
parlement is afgeschaft. Er is nu een 
kleurlingraad, geheel bestaande uit 
kleurlingen, waarvan een deel der leden 
door algemeen stemrecht wordt geko
zen. In 1978 zal de kleurlingraad geheel 
uit gekozen leden bestaan. De rechten 
van deze raad worden geleidelijle gro
ter. 

Voor de bevonlering van de industria
lisatie van de Bantoe-thuislanden 
(waarom een besmet en in dit geval 
onjuist woord als "reservaten" gebrui
ken, en niet de Zuidafrikaanse aandui
ding? ) wordt (in tegenstelling tot wat 
de heer De Vries denkt) enorm veel ge
daan. Dat gebeurt in de vorm van belas
tingfaciliteiten, goedkoper vervoer, ver
gaande krediet-mogelijkheden voor Ban
toe-ondernemers enz. Maar Zuid-Afrika 
heeft een vrije economie en de regering 
is derhalve voor de industrie-vestiging 
afhankelijk van de particuliere onderne
mers. Ook in Nederland vestigen zich 
die niet altijd daar waar de regering 
wel zou willen. Men mag dat de rege
ring niet verwijten. Terzijde: in de Ban
toe-thuislanden mogen de blanken geen 
grond bezitten: apartheid is er niet 
alleen voor de blanken. 

Het is merkwa~rdig dat men vaak de 
onvoldoende werkgelegenheid in de 
thui<:landen aanvoert, maar vergeet dat 
ook uit Lesotho, Swazieland en Botswa
na, uit Mali en Mozambique, en zelfs uit 
Zambia vele zwarten tijdelijk naar de 
Republiek trekken om er te profiteren 
van de hogere lonen en om daardoor 
spaargeld naar huis te kunnen bren
gen. 

Uit de opmerkingen van de heer De 
Vries blijkt ook weer hoe nodig het is 
de apartheid en wat daar bij hoort en 
bij wordt gehaald, met de nodige af
stand te zien, en hoe verstandig men er 
als buitenstaander aan doet zijn beden
kingen alleen vragenderwijs naar voren 
te brengen. Het is jammer dat door 
plaatsgebrek een aantal vergelijkings
voorbeelden in de oorspronkelijke tekst 
van het stuk van 11 mei moesten ver
vallen. Deze steunen namelijk de stel
ling dat de hoofdlijnen van de apartheid 
normaal en redelijk zijn, ongeacht of 
men het er mee eens is of niet. Wanneer 
de heer De Vries en eventuele anderen 
hun adres opgeven, is het misschien mo
gelijk hun riog een exemplaar van het 
uitgebreidere stuk toe te zenden. 

Ir. H. Koornneef, Oldehove 
J. Koornneef, Durban. 

• Confessioneel 
De aangekondigde (hernieuwde) nau

we aaneensluiting van de confessionele 
partijen gaat politieke versplintering te
gen en dient daarom als een gunstige 
ontwikkeling te worden beschouwd. 
Toch meen ik dat een confessionele bin
ding binnen een groep van sterngerech
tigde personen, op den duur een slechte 
cement zal blijken te zijn. De maat-
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Beleid woningbezit ~' . 

M<'l tie Pinl,~t<'nlagen is 0r in heel 
wat N t•del'ianch;e gezinnen gespl'Oken 
ov<'r d•• plannen, die onze nieuwe minis
ter van volkshuisvesting en ruimtelijke 
onkning had voor de bewoners van een 
eigen huis. Zelfs zijn er vele mensen 
aan h<'l reken<·n geweest om te weten, 
waar ;~.ij aan toe zijn wanneer de hypo
theeluPntt' van hun vaak met veel moei-
te Y<'I'WOI'\'Cn 

ti·pkh:iH r is 
ting. 

L'igen huis niet meer af
voor de inkomstenbelas-

Penwonlijk komen mij de gedachten 
om d<' bezitsvorming van mensen met 
een Ja:·;t•r of een middelgroot inkomen te 
gaan afremmen als zeer onwezenlijl{ 
voor. D<• doot·stroming, die voor vele ge
zinnl'n met de allerlaagste inkomens zo 
hard nodig is, wordt er alleen maar· door 
afgen•md. \Vaarom worden eerst niet 
anden· mL;standen op het gc>bied van de 
volkshuicwesting aan;;epakt. Daarbij 
denk ik nwt name aan de profiteurs; 
zij, dit• met een goed inkomen enjof ver
mogPn ·in een gesubsidieerd huis of wo
ning-w<'twoning zittPn, ten koste van an-
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schappelijke verschillen (en daarmede 
de politieke instelling) zijn immers bij 
confe:;:.;ionelen even gl'Oot als bij niet
confessionelen. 

Do<H' leiders van confessionele par
tijen wordt veelvuldig verkondigd dat 
deze partijen politiek actief zijn "vanuit 
hun g<•loofsovertuiging". Met de beteke
nis van deze mededeling heb ik nogal 
wat moeite, ook al omdat ik er nog 
nooit een toelichting op heb gPhoord. 
Naar ik vermoed, betekent de uitspraak, 
dat d<' beti'Okken pattij zich zal laten 
leidPn door de 10 geboden. d.w.z. zich 
zal g<·<ll·agen, zoals van Pen beschaafd 
l1lt'I1S tn<lg \\'Ol'dt•n \'t'I"\Vélcht. 

HPt bovt·n:;taande brengt mij tot de 
conclw.;ie, dat e1· politiek gezien geen 
toekomst is \'oor tiP confessionele par
tijen, dat de aanhangers daarvan t.z.t. 
een k••uze links of reehts zullen (moe
ten) maken en dat de politieke partij, 
diP duidelijk kan maken dat haar be
l<•idsfilosofie hl'! mPest overeenstf'mt 
1net hPl heleid "uit geloofsovertuiging" 
Pf'n got•dP kans nl<l<tkt dez<' losg\~·1·aaktP 
stt)n11lH'l'S aan te tre-h:kt.:.n. 

Ir·. H. F. dv Jon~e. Leidsc\wndam. 

• 90.000 lege woningen 
K_r;mtcberichten van vorige maand 

melden ,,90.000 woningen leeg". Onthut
send zijn de reacties van sommige di
rect vet·antwoordelijken. Mr. v.d. Hoff, 
directPur Nationale woningraad: "We 
hebbl'll gebouwd zonder de behoeften in 
de plaatselijke of regionale woning
markt te peilen. Veel wonmgen ztJn 
·daat·door op de vPrkeerde plaatsen te
recht g-ekomen." 

Dezelfde topman van het overkoepe
lend orgaan der eorporatie schrijft in 
het maandblad van de Nationale Wo
ningraad "door onze gebiologeerdheid op 
de nieuwbouw hebben wij de twee andere 
componenten van het volkshuisvestings
\-raagstuk de kl'Otopruiming en de 
woningverbetering schromelijk ver-
waarloosd. De verantwoordelijkheid 
voor de gehele gang van zaken ·- ook 
schromelijke verwaar·lozing van wat in 
het bedrijfsleven samenvattend marke
ting heet wordt door hem echter bij 
de ovPr·heid gelegd. De Haagsche Cou
rant schrijft "Van de Hoff acht het il
lustratief voor· de kortzichtige instelling 
van de over·heid dat het cijfermateriaal, 
dat yoor krotopruiming en woningverbe
tering wordt gehanteerd, is gebaseerd 
op een onderzoek uit 1961". 

Voor een fr-actie van de· nu in geding 
zijnde bedragen had de Nationale Wo
ningruad over·igens alle r·elevante cijfers 
kunnen laten opstellen. Maar op dit mo
ment heeft de Nationale Woningraad 
zelf b.v. geen idee wat de leegstand bij 
de c01·poraties is. Dit is illustratief voor 
hetge••n dP resultaten kunnen zijn van 
een streven naar (woning) produktie 
zonder winstoogmerk: ondeskundigheid 
en verspilling. 

De .. onsequenties zouden voor de VVD
verteg·t•nwoordigers in het parlement 
mijns inziens moeten zijn: dat voors
hands geen enkele medewerking aan 
uitbrPiding van de taken der corporaties 
in de richting Yan stadsreconstructie en 
sane1·ing wordt verleend, voorzover de 
huidig<' rechthebbenden daardoor in hun 
"r·echtPn" zouden worden aangetast. 
Voorts, dat de partij zich kritisch op
stelt j••gens de verzelfstandiging der 
corporaties, zeker als er geen sprake is 
vlln l'<'ll marktbewust management. 

F. W, v. d. S<'haar, Den Hang 

dere gezinnen, die juist op zo'n gMd
koop gemaakte woonruimte t·echt heb
ben, en ten laste van de andPre belas
tingbetalers, met wiens gelden dergelij
ke faciliteiten mogelijk zijn. 

Terecht kan er opgemerkt worden dat 
er dan voor deze gegöeden, die ten on
rechte in gesubsidieerde woningen nu 
zitten, uitwijkmogelijkheden diemm te 
zijn. De woningen, die vrij komen wan
neer aan dit onrecht een einde wordt 
gemaakt, kunnen dan bestemd worden 
voor gezinnen, die thans lang wachten 
op een betere, meer· menswaardige huis
vesting. Wanneer de huren te hoog zijn 
voot· deze gezinnen, dan staat nog altijd 
de weg open van een individuelP huur
subsidie. 

Helaas krijg je thans de indruk, dat 
tal van beleggingsinstellingen en ook 
woningbouwverenigingen een dergelijke 
ontwikkeling niet gaarne wensen. Deze 
instituten vrezen namelijk in dat soort 
situaties een vermindering van het aan
zien en daarmedP van de waarde van 
hun bezit. Dat is nog te begl'ijpen, maar 

• De Gelderlander 
In Vrijheid en Democratie van 22 juni 

hebt u het artikel laten afdrukken, dat 
het liberale Kamerlid A. Ploeg op ver
zoek van de redactie van De Geldedan
der voor dat dagblad schreef. Eerder 
plaatste u het artikel, dat het VVD-Ka
merlid L. M, de Beer ten behoeve van 
De Gelderlander schreef over het 
vraagstuk van de huurbelaEiting. 

Het valt mij van het officiële orgaan 
van de VVD - de partij die zo overge
voelig is in zaken -van publiciteit en 
voorlichting - tegen, dat niet vermeld 
wordt in welk lw.der beide Karnededen 
hun bijdragen voor De Gelderlander 
schreven. 

Reeds geruime tijd publiceert De Gel
derlander regelmatig een pagina "Visie
versa", waarop meestal gastschrijvers 
de gelegenheid krijgen hun mening over 
een bepaalde problematiek uit de doe
ken te doen. Dat gebeurt steeds in een 
.,pro"- en een "<·orrtra"-artikel van de 
hand van uiteraard tweP auteuuJ. 
in beide gevallen, die ik boven vermeld
de, was dus ook een "pro-artikpJ" opg('
nomen. Over de \'erlaging van de defen
siP-uitgaven schreef hPt PvdA-Kamet·Jid 
P. Dankert "pro". Ove1· de huurbelas
ting schreef de F..hedense wethouder mr. 
J. W. Jansen het "pro-artikel." 

De Gelderlander confl'Onteert aldÎ1s 
haar mondige lezers nwt uiteenlopende 
visies op een probleenwtelling. Dit als 
bijdrage tot de zelfstandige opinievor
ming van de lezers. 

Het verbaast mij, dat uw blad daar 
bijkbaar nog niet aan toe is. Respectie
velijk niet zoveel vertrouwen stelt in 
>:ijn lezerksringjkiezers, dat de redactie 
het aandurft de lezer·sjkiezet·s objectief 
ook met andere, niet-VVD viEiies te con
fronteren. Zelfs de eenvoudige vermel
ding, dat de artikelen van uw Kamerle
den geplaatst werden tegenover artike
len van anderen, die er een tegengestel
de visie op na houden, blijft in Vrijheid 
en Democratie achterwege. 

Ik dacht dat u door deze wijze van 
handelen de kans mist opinievormend in 
de goede zin werkzaam te zijn en aldus 
uw lezers de kans onthoudt door afwe
ging van pro en contra hun eigen me
ning te vormen. Jammer voor een zich 
liberaal noemende partij. 

MAX M. DE BOK, 
parlementair redacteur De Gelderlander· 

Het z:ou i.ndenlwul cm-reet er geweest 
zijn als wij r:ermeltl hadden dat liedoei
de arNlcelen .fle.~cl!reven waren op uitno
di,qin.tJ ea.n De Gelderlande1· en na pttllli
kat·ie in dat da.tJ/ilad door ons .~ijn over
genomen. E:..,cuses roor diP omissie. 

Overigens volt uit het mulerl!llvige 
"incident'·' niet af te !Piden t/11 t ·wij onze 
mo11di,qe h<~ers niet ::.otu/en li•u·oen con
fronteren met andere meningen. DP 
lcnwstie is liPel simpel: K11111Prlrdn1 lieli
lien /1et raak rrg druk Pn als zij dal! net 
Heil ortikP! hc/Jiwn gesc/irPt'P-11 t•oor een 
IIIU/Pr ltlf:dium over een acftteel onder
werp is liPt "duiJ/JPI werk" dat IIO.fl Pens 
1/fWI'f t:OOI' ons IJllid tP doe/I. Vaak komt 
~oids llief VOO'/' Pil I!O.!f/11111//s tOf'tjf'

.IJCI'f'n ,./JI'OIII'PI'III('/ding" is ill :.0'11 

.IJP-1'11[ OJI :ij11 ]Jfrlllts. Wij .:ttl/en OIIS /c-
1-'f~Jl /JeteJTil. 

RRDACTIE VRIJH. EN DEM. 

• Politieke strategie 
Zoals iedere politieke partij heeft ook 

de VVD behoefte aan een partijpolitie
ke stmteg'ie, nl. het zich stE'llen van een 

niet als het gaat om gesubsidieerde hui
zen of om woningen gezet op grond, die 
gemeenten tegen abnormaal lage prij
zen hebben afgestaan. 

Laten wij in ons nog goede landje dit 
soort misstanden in ons sociale woning
pakket eerst gaan aanpakken. Dat men 
ook echt misbruik van aftrekbaarheid 
van rentelasten voor de inlwmstenbPias
ting wenst tegen te gaan, lijkt mij dan 
een meer reële zaak. Echter, misbruik 
wordt mijns inziens niet gepleegd door 
een gezin, dat door beperking van tal 
van uitgaven, bv. voor vakanties, 
autoaanschaffing e.d., dankzij fiscale 
aftrekbaarheid van rentelasten, zich ('en 
eigen woning tracht te verwerven. Mi
nister Gruijters weet toch ook wel. dat 
er in de huidige situatie in velf' gezin
nen met een niet al te groot inkomen 
geen weelde heerst, wanneer jaarlijks 
f 7000,- à f 10.000,- opgebracht moet 
worden voor de financiering van d•• 
eigen \voning. 

Drs. A. J. G. LEIJTEN, LEIDEN 

doel en het aangeven van een globale 
marsroute daarheen. Uitgaande van de 
realiteit dat het onwaarschijnlijk is dat 
de VVD alléén een meerderheid vermag 
te behalen en dat wij daarom aangewe
zen zijn om met anderen samen te wer
ken, zou men het concrete stt·ategisch•· 
doel van de VVD kunnen aanduiden als: 
vervanging van de huidige r·egerings
combinatie door een - ·de VVD omvat
tende -·- andere en stabiele combinatie. 
Teneinde dit doel te bereiken is het 
wenselijk om rekening te houden met 
aan de gang zijnde ontwikkelingen. Re
levante ontwikkelingen zijn: 

1. De poladsatietendenfi; dat is het in 
toenemende mate opgesplitst wordPn \'all 

hPt electoraat tussen enerzijds de VVD 
l'n anderzijds de linkse drie. ElectOJ·aal 
gezien betekent dit winst voor de VVD 
evenals voor het linkse blok, ten detri
mente van de kleLl'loze confes.';ionele 
vleugelpartijen. Deze ontwikkeling alleen 
brengt nog geenszins de VVD in de re
~~ering. 

Om de alternatieve coalitie die wij 
\l't'nsPn in het zadel te helpen zou hc•t 
goed zijn als DS '70 de functie in het 
eJectoralP krachtenveld zou krijgen, 
welke zij zou moeten vervullen. DS"ïO 
zou i.p.v. in feite een voor haar fnui
kende en zinloze concunentie met de 
VVD aan te gaan --- doelbewust moeten 
mikken op die kiezer voor wie de VVD 
te .,rechts" is en de linkse drie te rood; 
de gematigde socialistisch-mineled 
groep. DS'70 zou ook meer een imago 
moeten krijgen, gericht op de arbeiders. 
Op die manier zou deze partij een <lee\ 
electoraat kunnen gaan omvatten dat 
i vooralsnog) niet de VVD zal kiezen en 
zich toch ook niet binnen het linkse blok 
thuisvoelt en zodoende een wezenlijke 
electorale functie krijgen. De VVD moPt 
echter zelf geen "linkse" concessies 
doen aangezien dit ten koste van haar 
cohesie zou gaan. 

2. De deconfessionaliseringstendens. 
die uiteraard de confessionele partijen 
ondergraaft en daarmede ook de polari
satie-tendens versterkt. Toch dient men 
er rekening mee te houden dat de con
fessie nog voor afzienbare tijd een rol 
zal spelen in de politiek. Segmenten van 
een orthodoxe confessionele partij zijn: 
principiële delen van ARP en CHU, fun
damentalistische protestanten en behou
dende katholieken. Zulk een nieuwe par
tij zal in pollticis stelling nemen tegen 
links en een bondgenoot van ons zijn. 

Ondertussen zal de door de huidige 
christen-democratische partijen gelan
ceerde Appèl-beweging weinig glorieus 
bijken. De polarisatie-tendens zal deze 
groep steeds verder uitdunnen, \'oor 
echte confessionelen zal ze niet aantr·ek
kelijk zijn en in de praktijk zal ze te 
veel aan de vakbonden gebonden 
blijken te zijn. 

3. De groeiende irritatie tegenovet· de 
regering Den Uyl c.s. De huidige rege
ring blijkt een meester te zijn in het 
mobilisPren van tegenstanders door mis
kleunen en gebrek aan tactisch inzicht 
(uitspraken van Gruyters, Schaefer, 
etc., alsmede de gepeperde begroting 
die komen gaat). 

Dit alles brengt de dag dat liberalen, 
sodaal-democraten à la DS'70 en "ech
te" confessionelen het roer zullen over
nemen nabij, te meer daar het einde van 
de sensationele stijging in ledental •·n 
kiezers van de VVD nog bij lange na 
niPt in zicht is. 

MI'. G. L. 0. I'<U1 Bo~tzelaer·, Vught 
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Persvrijheid • 1n de ether 

door dr. K. van Dijk, lid van 
de Tweede Kamer voor de 
VVD. 

De behandeling van het initiatiefont
werp v<tn de twee socialistische Kamer
leden Voogd en Roethof tot wijziging 
van de bepalingen omtrent het over
heidstoezicht op de inhoud van omroep
programma's, heeft meer discussie in li
berale kring opgeroepen dan zich aan
vankelijJr liet aanzien. 

In 1970, bij het uitbrengen van het 
voorlopig verslag, hebben wij getuigd 
van waardering en instemming voor het 
initiatief, omdat wij nog steeds van 
mening zijn, dat in een rechtsstaat de on
afhankelijke rechter moet oordelen over 
de vraag of een handeling een strafbaar 
feit oplevert en of een (andere) hande
ling reden kan zijn voor een civielrech
telijke vordering. Wij zijn het er ook 
nog steedg mee eens, dat de berisping 
enjof schorsing door de minister van 
CRM dient te verdwijnen: in alle geval
len, die tot dusverre zijn voorgekomen, 
heeft de minister er zich eigenlijk alleen 
maar belachelijk mee gemaakt, en kon 
de desbetreffende omroeporganisatie, 
die de media beroepshalve bespeelt, hem 
van antwoord dienen op een manier, 
waartegen zelfs geen "droit de réponse" 
( r·echt op antwoord) gewaggen is. 

En daar·mee kom ik tot een belangrijJr 
punt in deze kwestie: bij de verdediging 
van het wetsontwerp kwam voortdurend 
de vergelijking aan de orde tussen ge
schreven en gesproken journalistiek. De 
vraag is, of die vergelijking gemaakt 
mag worden. 

Geschreven journalistiek kennen wij 
in onze samenleving reeds heel lang. 
Het lezen i9 een oud verworven cultuur
goed, dat wij reeds generaties lang ken
nen. Het geschreven woord laat zich le
zen en herlezen. Overdenking en over
weging worden als het ware uitgeno
digd. 

Radio en TV 
De werJring van radio en televisie is 

geheel anders. De radio bracht het ge
sproken woord in de huiskamer terug. 

Dit metalen kastje bevat een 
AMIGO uitwerpbare brandladder 

e EFFICIËNTE BEVEILIGING VAN IEDERE WOON- OF 
WERKSITUATIE TEGEN MINIMALE KOSTEN 

e GEEN HAK-, BREEK- EN METSELWERK AAN UW GEVEL 

e ONBRUIKBAAR VOOR INBREKERS 
e GEEN ONDERHOUD 
e LEVERBAAR IN LENGTEN VAN 3.70 t, m 15 mtr. 
e ZEER EENVOUDIGE MONTAGE 
e HET METALEN KASTJE IS GERING VAN AF'METINGEN EN 

HARMONIEERT MET IEDER DECOR. 

Gemonteerd onder uw raamkozijn verschaft hij u in geval van brand 
een veilige en doeltreffende vluchtweg naar de begane grond. 

Een AMIGO vluchtladder, door de pers het Ei van Columbus genoemd, 
biedt enorme voordelen ten opzichte van een conventionele brandladder. 
In gebruik bij vele Rijks- en Gemeentediensten, bedrijven, instellingen, 
particuliere huizen etc. 

Voor nadere documentatie of inlichtin'gen: 

HANNAH AMIGO NEDERLAND 
JAVASTRAAT 47A TEL. (070) 65 65 97 's-GRAVENHAGE 

De radio is tijdelijk en vluchtig aan de 
ene, indringend aan de andere kant. Ve
len zullen zich uit een recent verleden 
de socialistigche commentaren van Vos
kuil helinneren. Dat waren meester
stukjes van radio-.. kunst". Voskuil 
.,ldapte" als het ware de huiskamer bin
nen met een korte kernachtige uit
spraak waarmee hij zijn gehoor bond en 
ging dan zijn exegese geven met ·een 
meesterlijke microfoontechniek. Meer 
dan 35 jaren luigteronderzoek van de 
BBC hebben bewezen, dat zelfs van zeer 
korte radiocauserieën slechts enkele -
en dan gewoonlijk de meest simpele -
uitspraken blijven hangen, vooral bij de 
oppervlakkige luisteraars. 

Velen zullen zich ook de toespraken 
van ene Goebbels herinneren, een andere 
meester in het begpelen van het toen 
nog nieuwe medium. De invloed van zijn 
radiotoespraken in het toenmalige 
Duitsland was enorm. Veel groter dan 
d~e van de uitzendingen van de redevoe
ringen van de hysterische Hitler. Radio 
en televisie, massamedia zijn instrumen
ten van een mass-a.maat>~chappij. In die 
massamaatschappij is de mens meer 
dan ooit alleen. En ofschoon het stellig 
waar is, dat de individuele mens in deze 
situatie de grootgt mogelijke vlijheid 
geniet, moet men bedenken, dat de kans 
op misbruik van die yrijheid ook 
groot is. Maximaal zijn dus ook de kan
sen op beïnvloeding. zou men denken. 
Maar dat valt, ten aanzien van de mas
samedia, erg tegen. Dat if' het simpelst 
in dictaturen. waar pers, radio en televi
>~ie gelijkgeschakeld zijn en waar~ het 
regime handig gebruik maakt van de 
door wetenschappelijk onderzoek aange
toonde mogelijkheden. Niet voor niets 
trachten zij, die een staatsgreep voorbe
reiden, reeds in de eerste fase radio- en 
televisiezendstations in handen te krij
gen. Radio en televisie overwinnen 
ruimte en tijd in één ogenblik. Zij heb
ben groot gezag bij de burgers, met 
name in tijden van ~lpanning en kunnen 
dan in 7.eer l'otte tijd zeer velen mobili
seren. 

Ingrijpen 
En zo kom ik bij de ,.openbare orde". 

Een wat versleten begrip, ik geef het 
toe, maar toch wel een .,notie" op zijn 
minst. Die .,openbare orde" nu wordt in 
Nederland vanouds gehandhaafd door 
het uitvoerende gezag (de burgemees
ter, de politie, de marechaussee en zo 
nodig door de regering). 

Dat nu is alles, wat het mede door mij 
onderlekende amendement Van der San
de beoogt. Wanneer een situatie zioh 
mocht voordoen als bovenbedoeld en de 
veiligheid van de staat of zijn burgers 
zouden in gevaar kiinnen worden ge
bracht, dan moet de minister kunnen 
ingrijpen, in een echte, ernstige crisissi
tuatie dus. Dat lijkt mij niet te veel ge
vraagd; dat laat ook overigens de strek
king van het ontwerp Voogd/Roethof 
onverlet. Deze situaties hebben zich in 
Nederland nog niet voorgedaan, of
schoon enkele uitzendingen aankondi
gen, dat zij theoreti9ch niet onmogelijk 
zijn: aanzetten tot sabotage in het le
ger, doorgaan met bommen leggen, ooJr 
als .,het verwezenlijken van de doelein
den" mensenlevens in gevaar brengt en 
(als spelletje) .,hoe schakelen we Wie
gel u~t?" 

Er hoeven maar een paar labiele ge
frustreerde lieden te zijn, die het in hun 
gekke hoofd halen - en er lopen te.gen
woordig nogal wat gefrustreerde lieden 
rond -, of er wordt aan zo'n uitnodi
ging van radio enjof televisie uitvoering 
gegeven. Als dan een minister mag in
grijpen, zie ik niet, dat dat de vrijheid 
van mening9uiting in de ether in de weg 
staat. Trouwens, ik overschat deZJe ge
varen niet in het Nederland van nu 
(maar wetgeving is niet alleen voor 
nu). Luister- en kijkonderzoek hebben 
ook bewezen dat in een democratisch 
land, waar allerlei meningen naar voren 
komen, radio en televisie de openbare 
meningen niet veranderen, maar juist 
verharden. Wat dat betreft, heeft de 
VPRO onlangs een hele goede propa
ganda voor Wiegel gemaakt. 

Woont u in WASSENAAR of omgeving? 
Laat uw schilderwerk, glas- en behangwerk uitvoeren door schildersbedrijf 

. JOH. ZWETSLOOT 
PLEIN 14- TEL. 01751-2706- WASSENAAR 

• • 

pak de kans die u nooit had! 
studeer nosavonds voor drs/mr 
economie-accountant-rechten 

Investeer uw W1je tijd en J 100,· per maand (incl. 
etudieboeken) in een succesvolle, efficiënte op
leiding voor universitaire tentamens en examens. 
.De maatschappij en het bedrijfsleven zullen u als 
afgestudeerde academicus, die reeds over praktijk· 
ervaring beschikt en naast een werkkring moest 
eluderen, weten te waarderen, terwijl de fiscus 
30 tot 70% van uw studiekosten betaalt. 
Combinatie van de voordelen van schriftelijk· en 
mondeling onderwijs. Schriftelijk: wekelijkse les
pakkett.<·1 met studie-opdrachten, handleidingen, 
literaluuruittr!lksels, studie- en evaluatievragen, 
antwoorden en uitwerkingen. Mondeling: weke
lijkse bijeenkomsten waar in studiegroepjes wordt 
gedemonstreerd, gediscussieerd en gerepeteerd 
m.b.v. probhlemslellingen. 
Doetgei'ichtc tentamen- en examentraining: in· 
~~kt~.~ie ~ inzichtverwerving - toepassingsvaardig-

15 doceercentra door geheel Nederland 
!;---c-.. -1 

--. - ;I Krinè 
IJlrethlse 
Repelitoren bv 

Veemarktplein 35 bis, Utrecht 030 - 94 06 41 

Eenjarige spoedcursus en tweejarige cursussen 
voor het propedeutisch- en kandidaatsexamen. 
Tweejarige spoedcursus en vierjarige cursussen 
voor het doctoraal examen. Halfjarige spoed• 
cursus en eenjarige cursus voor het universitaire 
toelatingsexamen voor hen die geen hbs- of 
gymnasiumdiploma bezitten. 
Ons schriftelijk onderwijs is erkend door de ISO 
met medewerking van het Ministerie van Onder• 
wijs en Wetenschappen. Erkenning houdt in dat 
blijvend wordt toegezien op de betrouwbaarheid 
van de voorlichting, de bevoegdheid van de leer• 
krachten, de deugdelijkheid van de studieleiding 
en de redelijkheid van de wederzijdse verplich· 
tingen. 

CftUMft pak nu de kans, bel nu! 
V rv 030-94 06 41 

Gaarne ontvang ik geheel vrijbliJvend nadere 
informatie betreffende de studie: ____ _ 
Naam ______________________ ___ 

Adres _____________ _ 

Plaats ______________ _ 

Vooropleiding 

EEN HEERLIJKE KINDERVAKANT IE 
Met paardrijden en zwemmen. - Het gehele jaar geopend. 

FASTA HOEVE 
l.TTRJX'HTSEWEG 355 - AMERSFOORT - TELEFOON 03!90 · 31251 
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• aar n1euwe me r er hei 
• 

door L. Rhijnsburger, voor-· 
lichter van de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer. 

Winst van VVD 
De winst van de V''D bij de Ka
menerkiezlngt•n ''an 1972 was 
als volgt opg1•bonwd (pag. 21 van 
"ne Nederlalt(l>~e Kiezer '72"). 

VVD 54 
niet gest md 7 
mocht niet stemmen 10 

PPR 
PvdA 
D'66 

Rode Drlr 

KVP 
ARP 
CHU 

confes ionelen 

DS'70 

Partijen oude 
Bleshi'U\'t>l 
CPN 
PSP 
BP 
SGP 
GPV 
NMP 
Overige 

coalitle-

0 
2 
4 

6 

8 
4 
0 

12 

6 

18 
0 
0 
1 
0 
0 
0 
4. 

Wiegel: .,Wij bebben nog nooit 
zo'n mooi uitgangiSpunt gehad om 
onze (lattij te verbreden'', 

Rad: a-uitzending van de VVD: 
woensdag 19 septembeJ, van 
18.20-18.30 uur, over de zen
der Hilvemum I. 

Televisie-uitzC:nding: even
eens woensdag 19 septem
ber, van 20.20-20.30 ~ur, Ne
derland I. 

"Onze aandacht zal gericht moeten 
blijven op een verdere verbreding van 
onze aanhang. Wij zullen moeten zoe
){en naat• een nieuwe meerderheid. De 
VVD zal daarom een duidelijke winst 
moeten boeken bij de katholieke en ge
t•eformeerde kiezers. Maar dat is niet 
voldoende. De VVD zal er ook voor 
moeten zorgen dat de kiezers die in het 
verleden op de PvdA en D'66 hebben 
gestemd, inzien dat de VVD ook voor 
hen een goed alternatief kan zijn. 

Als dat het geval is, zal de partij er 
wederom in slagen met de confessione
len een meerderheid in de Tweede Kamer 
te krijgen. Die nieuwe meerderheid die 
wij willen bereiken, komt er alleen als 
aan die twee voorwaarden wordt vol- -
daan. Wij moeten er ten eerste voor 
zorgen dat de VVD fors wint en ten 
tweede zullen wij moeten trachten de 
samenwerking met de confessionelen te 
herstellen. Ik wil er geen twijfel over 
laten bestaan dat ook dat laatste in de 
bedoeling ligt. Herovering van het rege
ringskasteel is voor de behartiging van 
de belangen van onze aanhang noodza
kelij]{." 

Dit zegt Hans Wiegel, de politieke lei
der van de VVD, tijdens een geanimeerd 
en euUwusiast gespt·ek, waaraan ook 
partijvoorzitster Haya van Someren 
haar steentje bijdroeg. Beiden zijn al 
geheel georiënteerd op de komende Sta
ten- en g·emeenteraadsvel·kiezingen. Het 
lijkt wel of zij alweer zin hebben in een 
slopende campagne. ,.De Statenverkie
zingen van volgend jaar zullen een 
graadmeter en een testcase zijn voor 
het beleid van het kabinet-Den Uyl," 
aldus Wiegel. ,,Wij zullen ons voor deze 
campagne weer volledig inzetten, de 
partij-organisatie staat alweer volledig 
klaar en wij hopen ook dat alle VVD
ers opnieuw dat enthousiasme van vorig 
jaar zullen kunnen opbrengen," vult me
vrouw van Someren aan. 

Van zijn "eerste" verkiezingscampag
ne vindt Wiegel zelf dat het een groot 
succes is geweesl. Niet alleen wat de 
zes nieuwe Kamerzetels betreft, maar 
ook voor wat betreft de nieuwe en bre
dere aanhang. Interessant noemt hij 
dan ook de analyse van prof. Scholten 
in Liberaal Reveil, die zijn overtuiging 
bevestigt dat zijn campagne niet heeft 
geleid tot een ,.verrechtsing" van de 
VVD. ,.Ik heb eigenlijk weerzin tegen 
de woorden ,,rechts" en .,links", omdat 
er politiek op alle mogelijke manieren 
mee wordt gemanipuleerd. Tegenstnn
ders van de VVD proberen nog steeds te 
doen geloven dat de VVD vcrrechtst i . 
Onzin! Het nationaal verkiezingscnè!er
zoel< bewijst het tegendeel. Een voor
beeld: wat onze nieuwe kiezers het be
Iangrijltste vonde•1 is de strijd tegen de 
inflatie en de milieuverontreiniging. Is 
dat ,.rechts"? Is dnt conservatief?" 

Herkomst winst 
Wiegel haalt er het boekje over Na

tionaal Verlüezingsonclcrzoek bij, waar
in de cijfers ovet de herkomst van de 
winst van de VVD staan. Twee procent 
van de winst kwam van de PvdA, geen 
winst van de PPR en vier procent van 
D'66. ,.Dat betekent dat wij zelfs van de 
Rode Drie, die notabene tezamen ook 
nog winst maalüen, zes procent van on
ze winst kregen." Van de KVP kwam 
acht procent van de winst, 4 pct. van de 
ARP en 0 pct. van de CHU (tezamen 12 
pct.) Van de vier andere partijen die 
met de VVD deel uitmaakten van het 
kabinet-Biesheuvel kwam zelfs 18 pct. 
van de winst, omdat ook DS'70 (6 pct.) 
aan de VVD verloor. 

Wiegel wijst erop dat de VVD even
veel gewonnen heeft van de partijen die 

Fractievoorzitter Hans Wiegel 

Partijvoorzitster Hay.1 van Someren 

in de oude te1·m "rechts" heten (KVP, 
ARP, CHUl als van de ,.linkse" partijen 
(PvdA, PPR en DS"iO). 

"Dit verkiczingsonderzoek biedt mij 
een richtsnoer om ons beleid voor de 
ltomende tijd te bepalen. De VVD zal, 
wil zij haar winst consolideren en uit
brlliden, moeten voortgaan op de weg 
die wij tijdens de verkiezingscampagne 
hebben ingeslagen: vasthouden aan fris
heid en helderheid. Daat·mee '.varen wij 
er immers in gcs!aagd vele jonge kie
zers tot ons te tt-el;: ken," aldus Wiegel. 
.,Dat betekent ook dat wij een zodanige 
politiek moeten voeren dat diegenen die 
bij de afgelopen verkiez.ingen nog op de 
AR en KVP hebben gestemd, maar het 
volstrekt niet eens zijn met het besluit 
dat deze partijen hebben genomen, na
melijk om hen steun te geven aan het 
kabinet-Den Uyl, a:m onze zijde moeten 
krijgen." 

We~knemers 
"Maar," zegt Wiegel, ,.de zwaarste 

taak is deze; bij de vorige verkiezingen 
hebben wij een grotere aanhang behaald 
bij werknemers en lagerbetaalden -
dat is niet hetzelfde -, dan ooit tevo
ren. Wij zullen die aanhang moeten ver
groten, maar dat zal alleen lukken als 
duidelijk uit onze daadwerkelijke poli
tiek spreekt dat wij ook voor hun belan
ge· opkomen. 

Laat ik daat·voor een paar punten no
nlen: 
• Door mee te werken aan een model"Jl 
sodaal programma. Op dit terrein moet 
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Toernee van Wiegel 
Voorafgaand aan de campagne 

voor de Staten- en Raadsverkie
zingen zal VVD-fractievoorzitter 
Wiegel in de maanden september, 
oktober, november en december 
weer een toernee maken langs 
combinaties van kamercentrales. 
De volgende bijeenkomsten zijn 
reeds vastgesteld: 

20 september: Troonrede-avond 
afdeling Den Haag in de Grote 
Zaal van het Congresgebouw, 
aanvang 20.15 uur. Tevens zullen 
aanwezig zijn de Immerleden mej. 
mr. A. Kappeyne van de Coppel
lo, mr. W. J. Geertsema en drs. 
Th. H. Joekes. 

24 se1)tember: T1·oonrede-avond 
afdeling Amster<lam in de Grote 
Zaal van hotel Krasnapolsky, 
aanvang 20.00 uur. 

1 oktober: Bijeenkomst van de 
kamercentrales Tilburg en Mid-. 
delburg in het Luxor-bowling cen
trum, L1eve V1·ouwe~traal 25 te 
Berge.n op Zoom. 

15 oktober: Bijeenkomst ter ge
legenheid van de Zaanstad-verl<ie
zingcn op 17 oktober, Reina 
Siertsemahuis, Paltrokstraat 20, 
Zaand;un. 

Buitengewone algemene 
vergadering 

Op 24 november 1!173 om 10.30 
uur (precies) zal in Het Turfsclûp 
te Breda een buitengewone alge
mene verg·adering van de VVD 
worden gehouden. Onderwerp van 
bespreking ·vormen de inmiddels 
door de stuurgroep Liberaal 1\la
nüest ontworpen en door het 
hoofdbestuur voor beban<leling 
aanvaarde •tellingen. Hiermee 
wordt uitvoering gegeven aan het 
desbetreffende besluit van de al
gemene vei'gru:lering van 13 en 14 
11.11ril j.l. 

Voorts zal ter vergadering be
handeld worden een resolutie voor 
inkomens- en vermogens,·erbou
(\ingen. 

in dit bL'ld aantre11en op pag. 
5, 6 en 7. De ontwertnesolutie 
wordt in het volgende nummer 
van Vl'\jh. en Dem. gcJmbliceerd. 

Algemene bijeenkomst 
Vrouwen in de VVD 

Op vrijdag 19 en zaterdag 20 
oktober zal de jaarlijlcse algeme
ne bijeenkomst worden gehouden 
van de Organisatie Yrouwen in de 
VVD, ia bet congrescentrum De 
Blije Werelt te Lunteren. Pro
gramma, verdere bijzonderbeden 
en aamneldingsfonnulier op pagi~ 
na 9 van dit blad. 
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Smallingerland en Oranje 

Het VVD-gemeenteraadslid A. 
Brandt heeft het college van b. en w. 
van Smallingerland verweten niet 
oranjegezind genoeg te zijn door op de 
avond van de viering van het zilveren 
regeringsjubileum van koningin Julia
na een vergadering van de gemeente
raad te laten houden. Tijdens de verga
dering liet de heer Brandt weten "ver
baasd en teleurgesteld" te zijn. Zijn 
verbazing en teleurstelling kwamen 
voort uit het feit da,t het college van b. 
en w. de vergooering niet naar een 
andere datum h31d willen verschuiven. 
De heer Brandt tijdens de raadsverga
dering: .,Op dit moment is er een pro
gramma voor de televisie en er zijn in 
deze vergadering vast mensen, die dat 
willen volgen. Ik vind het jammer, dat 
dit gemeentebestuur nièt zo Oranjege
zind is, als ik had verwacht." Loco
burgemeester T. Blauw schrok wel 
van het pittige betoog van de beer 
Brandt, "maar," zo sprak hij, .,deze 
vergooering heeft niets te maken met 
de oranjegezindheid van het gemeente
bestuur." 

De heer Brandt had met zijn opmer
kingen overigens wel succes. Binnen 
een uur werkte de gemeenteraad van 
Smallingerland de agenda af om zich 
vervolgens in gezwinde tred naar de 
beeldbuis in de huiskamer te bege
ven. 

Bijbaantjes 
In het Drentse dorp Zweelo is achter 

een geruchtmakende affaire met in de 
hoofdrol burgemeester mr. H. Greebe 
een dikke punt gezet. De gemeente
raad verweet Zweelo's eerste burger 
onlangs te veel oog te hebben voor 

Afdeling Borne opgericht 
Borne - Maandag 3 september werd 
hier een VVD-afdeling opgericht. Door 
het grote aantal lidmaatschapsover
schrijvingen naar Borne, startte de af
deling met een 35 leden. 

Tijdens de druk bezochte openbare 
:nanifestatie na afloop van de oprich
tingsverg31dering werd door de beer 
Vonhoff gesproken over: "De rode vaan 
in de mist". 

Het bestuur van de jonge afdeling 
werd bijzonder gestimuleerd in haar 
enthousiasme door het aantal nieuwe 
VVD-leden dat zij na afloop van ~e 
avond kon inschrijven. 

Aankondigingen 
17 SEPTEMBER 
H. P. H. Waalkeus (lid van de Tweede 
Kamer) spreekt voor de afdeling Hen
gelo (,,Broodje VVD"). Cosa, Aanvang 
18.00 uur. 
20SEPTEMBER 

Mevrouw drs. N. Smit-Kroes (lid van 
de Tweede Kamer) spreekt voor de af
deling Zelhem over "Troonrede en 
VVD.'' Het Roode Hert. Aanvang 20.00 
uur. 

Bestuursmutaties 
Losser - Het adres van het secreta

riaat van de plaateelljke afdeling is : 
mevrouw H. Kok - Roberti, Wilgenkamp 
52 te Losser. 

voor de aankoop van uw 
BUNGALOW 
of LANDHUIS In 
EINDHOVEN 
of omgeving 

iser: ~ft--
HUISERS B.V. 

MAKELAARSKANTOOR 
augustijnendreef 4 

eindhoven tel. 040.22121 
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zijn bijbaantjes (31 in totaal) en te 
weinig voor bet belang van de ge
meente. Door een aantal van zijn ne
venfuncties neer te leggen mag de 
heer Greebe van de gemeenteraad best 
blijven. Het VVD-gemeenteraadslid J. 
Been: "Wij hebben de zaak uitge
praat. Wat ons betreft is daarmee de 
kous af.'' 

Even een ludiek berichtje uit het 
Groningse Leek, waar ter gelegenheid 
van de Leekweek '73 skelterraces in 
het centrum werden gehouden. Het 
college van b. en w. trok de stoute 
schoenen aan en bond de strijd aan 
met de leden van de gemeentraad. 

Brullend, maar sportief gingen de he
ren elkaar te lijf. Winnaar werd de 
heer F. J. Rienstra van D'66, maar de 
show werd gestolen door het VVD
raadslid J. W. Bulten, dat op bijzonder 
spectaculaire wijze ZtJn skelter be
stuurde. Zowel links als l'echts zat hij 
opvallend stevig in de koers ... 

Geluidsband 
Algemeen was tijdens de laatste 

raadsvergadering in het Groningse 
Aduard de verbazing, toen men on
danks de afwezigheid van burgemees
ter J. H. GOeman Borgesius plotseling 
diens stem via een geluidsband kon 
beluisteren. De burgerv31der richtte 
zich tot de heer P. Poppinga, die voor 
de VVD 20 jaar deel uitmaakte van de 
gemeenteraad van Aduard. De heer 
Poppinga, die zich van zijn jubileum 
niet bewust was, toonde zich uiterst 
verrast door dit huldeblijk. "Erg at
tent van de burgemeester, dat hij er 

aan gedacht heeft," aldus de heer Pop
pinga.. 

Citaat uit VVD-nieuws afde'::1g 
Leeuwarden: .,Er bestaat bij veel 
VVD-kiezers de neiging de kracht van 
het kabinet-Den Uyl zeer laag te 
schatten. Een extra-parlementair k:t.Ji
net met een paar verdeelde fracties 
achter zich is dan ook niet zo'n riant 
gezicht. Toch kan de huidige regering 
zich m3er permitteren, dan menigeen 
denkt, omdat de oonfessionelen nu on
der geen berling met nieuwe verkiezin
gen geconfronteerd willen worden. Zij 
zullen wachten tot de maandelijkse 
NIPO-enquêtes minder ongunstig 
gaan worden. Naar ier' 'rs gevoel kan 
dat nog wel even duren. De kracht 
·van Den Uyl berust in grote mate op 
het ontbreken van alternatieven." 

JOVD Zuidlaren 
opent seizoen 

Zuidlaren- De plaatselijke JOVD-af
deling opent haar verenigingsjaar op 
vrijdag 28 september in restaurant 
"Sprookjeshof" in Zuidlaren. Aanvang 
20.00 uur. Als spreker is deze avond 
uitgenodigd de heer Fré Meis uit Gro
ningen die iets zal ve.rtellen over zijn 
partij, de CPN en over de acties die hij 
heeft gevoerd. 

Aankondigingen 
24 SEPTEMBER 
Drs. J. F. Scherpenhuizen (lid der 

Tweede Kamer) spreekt voor de afde
ling Rolde over "Problematiek van het 
Noorden.'' Ledenvergadering 19.45 uur, 
spreekbeurt 21.00 uur. 

Verkiezingen 197 4 
In verband met de voorbereidinge~ voor de verkiezingen voor Provinciale 

Staten en Gemeenteraden in 1974, doen besturen van afdelingen, staten, 
en kamercentrales er goed aan onderstaande data te noteren: 

uiterlijk In de maand oktober: afdelingen nemen besluit al dan niet met een 
(gemèenteraadsverkiezingen) eigen kandidatenlijst voor de gemeenteraads-

vóór 10 oktober: 
(Prov.St.verk.) 

vóór 15 oktober: 
( Prov .St. verk.) 

vóór 1 november: 
(Prov.St.verk.) 

vóór 15 november: 
( Prov .St.verk.) 

vóór 1 december: 
( Prov .St:irerk.) 

vóór 5 december: 
(Prov.St.verk.) 

10 december: 
(Prov.St.verk.) 

vóór 20 december: 
(Prov.St.verk.) 
vóór 10 januari: 
(Prov.St.verk.) 

verkiezingen uit te komen. 

afdelingen houden ledenvergadering teneinde voorlo
pige kan~daten voor Provinciale Staten te stellen en 
afgevaardigden naar de komende vergaderingen van 
statencentrales en kamercentrales te benoemen. 
afdelingen doen van ·de uitslag van deze vergadering 
mededeling aan secretaris statencentrale en secretaris 
'kamercentrale. 

statencentrales stellen voorlopige kandidatenlijst voor 
Provinciale Staten op. 
statencentrales zenden deze lljst aan secretaris van 
hun k:amercentrale. 
kamercentrales stellen advies op over combinatie pro
vinciale kieskringen en volgorde kandidaten voor Pro-
vinciale Staten. . 

kamercentral·es brengen deze adviezen ter kennis van 
het hoofdbestuur, < • 
hoofdbestuur stelt zijnerûjds 31dvies op naar aanleiding 
van de adviezen der kamercentrales inzake Provinciale 
Statenverkiezingen. · 

hoofdbestuur brengt dit adv~nnis van alle af
delingen, gelegen in de desti'éffèffende provincie. 

statencentrales. maken, gelet op het adviell. van het 
hoofdbestuur, de kandidatenlijst 'voor dé".Pfovinciale 
Staten voor hun kleskrlng op en zenden '<leze ten 
spoedigste aan de secretaris van hun kamercentrale. 

uiterlijk 15 januari: 
(gemeenteraadsverkiezingen) 

afdelingsbesturen zenden aan de leden een 
rondschrijven met de mededeling dat dezen 
gedurende 10 dagen schriftelijk namen kun
nen opgeven V'<:Jor de groslijst waaruit de kan
didatenlijst voor de gemeentéraadsvèrkiézin-
gen Zal Wórden geformeerd. · ' 

tijdig vóór 1 februari: 
(Prov.St.verk.) 

kamercentrales stellen kandidatenlijsten voor 
Provincial~ Staten definitief op. 

DINSDAG 12 I!'EBRUARI: 
(Prov.St.verk;) 

kandidaatstelling Provinciale Staten. 

Periode 19 febr. tot 5 mrt. indiening, J:ljj.gemeentesecretarie van aanvrage 
(gemeenteraadsverkiezingen) plaatsing naam van partij boven .kandidaten-

lijst voor gemeenteraadsverkiezingen. 

woensdag 27 maa.rt: verkiezingen Provinciale Staten. 
( Prov .St. verk. >. 
DINSDAG 16 APRIL: 
(gemeenteraadsverkiezingen) 

kandidaatstelling gemeenteraden. .. 
woonstlag 29 mei: geme~nteriutdsverkiezingen . 
. < gem~enteraadsverkiezingen >. •I . 
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nderdeloep 

door onze politieke 

redacteur A.W. Abspoel 

Organisatieman 
benoemd 

Het hoofdbestuur van de VVD 
prijst zicb gelukkig met bP.ganA" 
van 1 oktober a.s. te hebben kun
nen aanstellen de heer T. ten 
Brug«encate als staffunctiCJ•naris 
voor de organisatie. De heer Ten 
BruJ"gencate is thans adjwact-se
cretaris van de werkgeversorga
tisatie van de particuliere zuivelin
dustrie en directeur van de Stich
ting Melkverpakkingen. Hij is 
sinds 1957 lid van de VVD, eerst 
te Rijswijk (Z.H.), daarna te 
Voorburg, thans te Zoetermeer. In 
deze gemeente maakte hij sinds 
1970 deel uit van de VVD-fractie 
in de raad. Deze laatste functie 
zal de heer Ten Bruggencate t.z.t. 
neerleggen. Het hoofdbestuur 
spreekt de hoop uit dat ~e beer 
Ten Bruggencate met aller steun 
en vertrouwen de organisatie van 
de partij en van de propaganda 
verder zal uitbouwen en verster
ken. 

• Aanslag op eigen huis 
Enl{ele dagen na het verschijnen van 

dit bl11d zal de troonrede worden gehou
den en zullen de miljoenennota en de 
begrotingsontwerpen bij de Tweede Ka
mer worden ingediend. Niettemin is er 
al heel wat uitgelekt en men krijgt de 
indruk, dat sommige ongeduldige be
windslieden zo staan te popelen om ons 
van hun plannen kond te doen, dat ze 
met opzet een en ander laten uitlek
ken. 

Zo ;.:ijn -- ' opnieuw "verrast" door be
richten over de hernieuwde plannen tot 
aanslagen op de bezitters van een eigen 
huis. Gold - en terecht - tot voor kort 
het bezitten of zich (soms met veel op
offeringl'm) aanschaffen van een woning 
in eigendom als een toe te juichen en 
aan te moedigen stukje bezitsvorming, 
het Kabinet-Den Uyl denkt ook daar 
weer eens anders over. Eerst werden we 
opgeschrikt door het onder druk van de 
vakbeweging en van de linkervleugels 
der zg. progressieve partijen oplaten 
van proefballonnen tot afschaffing van 
de volstrekt logisch in ons belastingstel
sel passende aftrekmogelijkheid van de 
hypotheekrente op het (anderzijds met 
de huurwaarde te verhogen) inkomen. 
Dat plan is toen, naar we aannemen 
voorlopig, onder de vrijwel algemene 
kritiek bezweken. Maar de eigen wo
ningbezitter zal en moet fiscaal worden 
gedupeerd. Thans bestaat het plan, de 
voor de inkomstenbelasting in aanmer
king komende huurwaarde maar even
tjes (gemiddeld) te verdubbelen. Behal
ve dat dit f 120 miljoen baten in de 
schatkist moet opleveren, wordt daar
mee tegelijk het ,.progressieve" stok
paard van de inkomensnivellering op
nieuw van stal gehaald. 

Maar ook thans zijn de verontwaardi
ging en het verzet tegen deze fiscale 
willekeur al losgebroken. En met name 
de confessionele fracties zouden hun 
laatste restje goodwill verspelen, wan
neer zij deze aanval op hun bezitsvor
mingsstreven ten detrimente van de 
kleine man en de middengroepen zouden 
slikken. Wij achten dat vooralsnog on
denkbaar en wachten met enige span
ning de houding van de confessionelen 
en ook van D'66 op dit punt af. 

Aan het volstrekt afwijzende stand
punt van onze fractie hoeft uiteraard 
niet te worden getwijfeld. Direct na het 
bekend worden van deze opnieuw be· 
raamde aanval op het eigen-woningbezit 
verklaarde fractievoorzitter Wiegel des
gevraagd aan de redactie van De Tele
graaf "ziedend" te zijn. Hij noemde het 
plan o.a. "onrechtvaardig" en achtte het 
ook bijzonder gevaarlijk voor de ont
wikkeling van de toch al zo labiele wo
ningbouwmarkt. Het onrecht slaat in de 
eerste plaats op mensen - ,.vaak uit de 
lagere inkomensgroepen" - die zo lang 
hebben gespaard dat ze eindelijk een 
eigen huis kunnen kopen. "Voor die 
spaarzaamheid worden ze dan nu ge
straft," zo luidde zijn bittere conclusie. 
La ter kondigde hij in een radiorede nog 
aan, dat de VVD-fractie dit regerings
plan "met alle haar ten dienste staande 
middelen" zal bestrijden. 

• Imperialisme van vak
beweging 

Op deze plaats hebben we al meerma
len verzet aangetekend tegen de mate 
waarin de vakbeweging haar imperialis
tische neigingen botviert. Imperialis
tisch in die zin, dat zij de grenzen van 
haar natuurlijke werkterrein op ,.rück
sichtslose" wijze steeds meer verlegt, 
ten kosten van de volksvertegenwoordi
ging en de politieke partijen. En eigenlijk 
óók ten koste van de regering. Niet al
leen het rode NVV, maar ook het (ka
tholieke) NKV maakt zich daaraan bij 
voortduring schuldig. Tijdens de kabi
netsformatie was het al zover, dát de 
heer P. J. J. Mertens, voorzitter van 
genoemd NKV, met imitatie van de wij
ze van uitdrukken van de fractieleiders 
in de Tweede Kamer, plechtig kwam 
verklaren, dat ,.het NKV zijn mensen 
niet zou ontraden in een progressief Ka
binet-Den Uyl zitting te nemen." Dat 
kwam dan goed uit, want kort daarna 
werd dt• heer Merlens uitgenodigd om 

al~ staatssecretaris (van Sociale Zaken) 
in het Kabinet-Den Uyl op te treden! 

De terreinen waarop de vakbeweging 
zich inderdaad ,.beweegt", zijn al bijna 
onbeperkt, in aantal en emvang. Zij be
slaan niet alleen de lonen en andere so
ciale voorwaarden, de sociale wetgeving 
en sociale verzekering, -maar ook de 
prijzen, de belastingen, de milieuhygië
ne, het onderwijs, het openbaar vervoer, 
de recreatie, het maatschappelijk werk, 
de culturele en de sportsubsidies, de 
hoogte van de defensiekosten, de wed
den der dienstplichtigen, de Konink
rijkszaken, de ontwikkelingshulp en 
langzamerhand ook al belangrijke stuk
ken buitenlandse politiek. 

Prof. mr. dr. E. H. van der Burg, 
hoogleraar in het staats- en administra
tief recht in Tilburg, vond dat kennelijk 
toch nog niet genoeg. Hij heeft daar 
blijkens een bericht dezer dagen in 
NRC/Handelsblad de kwestie van het 
kiesstelsel nog aan toegevoegd. Hij 
wekte de vakbeweging in een rede vo Jr 
het NKV op, van de partijen een wijzi
ging van het kiesstelsel te verlangen. 
Die vakbeweging moest namelijk het 
belang leren inzien van ,.een sterke re
gering, die verantwoordelijkheid kan 
dragen." 

Nu hebben we van onze bezwaren te
gen herinvoering van een "districten
stelsel" in enigerlei vorm, al meermalen 
blijk gegeven. En eveneens van ons on
geloof, dat op deze wijze min of meer 
automatisch een ,.sterk kabinet" zou 
ontstaan. We behoeven wat dat betreft 
voor het ogenblik nog slechts te herin
neren aan het VVD-rapport "Kiezer en 
Gekozene" en aan enige recente artike
len van ons Kamerlid mej. mr. Kappeij
ne van de Coppello in ons blad. 

Waar het mij thans om gaat is het 
gevaar, dat nu zelfs een politiek-weten
schappelijk man de vakbeweging nog 
weer verder tracht te drijven op terrei
nen, die de hare niet zijn. 

• Een waarschuwende 
arbeidersstem 

Ook in de vakbeweging zelf is niet 
iedereen gelukkig met haar recente ont
wikkeling. We herinneren .slechts aan 
het na een helaas slechts kortstondig 
voorzitterschap aftreden van de gema
tigde en bedachtzame drs. Ter Heide, 
van het NVV. Die was te gematigd en 
had er schoon genoeg van, steeds weer 
tegen de Groencvelts te moeten opbok
sen. 

Sindsdien zijn er meer waarschuwen
de en gematigde geluiden uit de vakbe
weging zelf gekomen, zij het dan dat 
die op het ogenblik waarschijnlijk nog 
in de minderheid zijn. Het jongste voor
beeld is dat van de voorzitter van de 
(protestants-christelijke) Hout- en 
Bouwbond CNV, de heer D. van Com
menée, die blijkens een verslag in 
Trouw een felle aanval heeft gedaan op 
wat hij aanduidde als ,.de zich progres
sief noemende kringen" in de vakbewe
ging. 

Met name verzette de heer Van Com
menée zich op de hondsvergadering van 
zijn organisatie in Utrecht tegen de wij
ze waarop binnen het NVV een sfeer 
groeiende is, waarin werkgevers en 
werknemers lijnrecht tegenover elkaar 
komen te staan. Aan de weigering van 
het NVV om aan de totstandkoming 
van het SER-rapport mee te werken, 
Ook bereid is, mede-verantwoordelijk
ten grondslag liggen. Alle macht moet 
worden aangewend om de vijand: werk
gevers en regering, die .,het kapitalisti
sche stelsel in stand houden", te bestrij
den. In zo'n versie is het natuurlijk bij 

voorbaat verdacht, als men met die 
,.vijanden" tot afspraken komt. In die 
NVV-visie passen trouwens ook geen 
ondernemingsraden. 

De heer Van Commenée zag ieze visie 
lijnrecht staan tegenover de christelijk
sociale beweging welke medezeggen
schap nastreeft, maar daartegenover 
ook bereid is, mede-verantwoordelijkheid 
te dragen. Terecht merkte hij ver
der nog op, dat het NVV bezig is de klok 
tientallen jaren terug te zetten. ,.De 
ontwikkeling waarin werkgevers en 
werknemers een aantal dingen samen 
doen .en begrip kregen voor elkaars po
sitie, was blijkbaar te mooi." 

Het is jammer, dat dergelijke gelui
den nog te weinig uit vakbewegings
kringen worden gehoord. Maar laat ons 
de moed erin houden! 

• Hoe lang nog? 
Hoe lang zal het Kabinet-Den Pyl 

blijven bestaan? Wat ons betreft: graag 
zo kort mogelijk. Maar of dat zal geluk
ken? Zelfs de heer Van Riel, onze frac
tievoorzitter in de Eerste Kamer, die 
een voor het bestaan van het kabinet 
dodelijk conflict binnen afzienbare tijd 
zeer wel mogelijk acht, waarschuwde 
zijn toehoorders in een bijeenkomst in 
Dordrecht toch, dat nochtans ,.de won
deren de wereld niet uit zijn." 

De confessionele partijen, zo betoogde 
hij o.a. hebben, in de vorm van hun 
Tweede-Kamerfracties, tot nu toe een 
bijzondere tolerantie getoond tegenover 
het pogen van de minister-president en 
de ijver om een ,.links image op te bou
wen op de rug van een aanzienlijk deel 
van de confessionelen." Hierin, zo waar
schuwde hij, zullen de confessionele 
b•oeperingen - in dit verband dus de 
ARP en de KVP - verandering moeten 
brengen vóór de Statenverkiezingen. 
Anders lopen die voor hen slecht r.: en 
dat preludeert alweer op de val van het 
Kabinet-Den Uyl. Omgekeerd: wanneer 
de confessionelen zich enigermate 
,.manbaar" betonen, ontstaan onderlinge 
twisten binnen de Partij van de Ar!: èid. 
Er zijn in die richting reeds bepaalde 
aanwijzingen. 

Ook de heer Van Riel verzekerde nog 
eens: De VVD wenst, in tegenstelling 
tot de PvdA, allerminst politieke of 
maatschappelijke polarisatie. ,.Maar zij 
is, gezien de afkeurenswaardige wijze 
waarop thans met hulp der confessione
len in de richting van een revolutione
ring der samenleving naar links wordt 
gestreefd, op strikt nationale gronden 
eenvoudig gedwongen deze partijen aan 
te vallen." 

Maar met dat al verwachtte mr. Van 
Riel toch wel, dat de heer Den Uyl het 
.,voor mr. Andriessen en de zijnen en 
voor de heer Schakel en de zijnen op 
e'-.a dag te bont zal maken, gedreven 
door zijn rode en ten dele revolutionaire 
achterban." 

Op de anti-revolutionaire groep Boer
sma-Aantjes-De Gaay Fortman Sr. mo
gen wij naar de stellige overtuiging van 
de heer Van Riel niet meer bouwen. 
.,Deze lieden zijn innerlijk duidelijk 
geïdentificeerd met opvattingen, die 
zich tegen het bestaande samenlevings
patroon richten." De afstand tussen hen 
en de Politieke Partij Radicalen (PPR) 
is naar sprekers indruk minimaal. Zijn 
verzuchting was dan ook: "Verdwenen 
ze maar in die richting, dan zou dat 
opnieuw een stuk duidelijkheid opleve
ren en was iedereen gelukkig. Die oplos
sing zou simpelweg in overeenstemming 
zijn met de feiten, zou vereenvoudiging 
brengen en bijdragen tot een duidelijke 
confrontatie van rood en niet-rood in de 
Ned<?rlandse politiek." 

VERZEKERINGSADVIEZEN 
Specialist in: Oudedagsreserve Zelfstandigen 

Omzettingen B.V. 
Directie Pensioenen 

ASSURANTIE ADVIES BUREAU "RENKUM" 
Bakkershaag 32 - Renkum - Tel. 08373 - 4251 - 085- 450931 
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In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J, E. v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie in het parlement. 
Hij kan natuurlijk slechts beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten die de VVD in het parle
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerleden aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVD-fractie In de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A, 
Den Haag, telefoon 070-614911. 

vrijheid en 
democratie 

e De redactie van Vrijheid en 
Democratie is A'evesttgd te Hil
versum, Pieter de 8oogblaan 87. 
Hoofdredacteur en voorzitter van 
de redactiecommissie is de heer 
Ph. C. la Chapelle. 
e De abonnementen-administratie 
wordt verzorgd door het alge
meen secretariaat van de VVD, 
Koninginnegracht 57 te Den Haag 
(telefoon 070 - 604808). Voor 
adreswijzigingen ete. wende men 
zich dos tot het algemeen secreta
riaat. 
• De advertentie-exploitatle wordt 
verzorgd door de Nederlandse 
Dagblad Unie, Westblaak 180 
(postbus 824) te Rotterdam, tele
foon 010 • 14 7211. 

algemeen 
secretariaat; 

• Bet algemeen secretariaat van 
de VVD la gevestigd te Den 
Haag, Konirginnegracht 57, tele
foon (070) - 604803. Postreke
ning: 67880 ten name van de al
gemeen secretaris van de VVD te 
Den Haag. 

Mr. Van Hiel in Kortrijk 
Op 13 oktober spreekt mr. H. van Biel 
(voorzitter van de Eerste Kamerfractie) 
voor het Liberaal Vlaams Verbond. An
dere sprekers zijn: K. Poma, voorzitter 
C.V.V., Herman Vanderpoorten, minister 
van Justitie en volksvertegenwoordiger 
Frans Grootjans, voorzitter Vlaamse 
P.V.V. 15.00-19.00 uur. Kortrijk. 

Voor VAKKUNDIG 

OVERTREKKEN 
van uw BANKSTEL 

of andere meubelen naar 
het befere binnenhuis 

DAMPLEIN 48 
LEIDSCHENDAM 
TEL. 01761 - 5205 

NA 18.00 UUB 01761- 4115 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

• De VVD 1n het parlement 
Bij alle vreugde, diè we in de afgelo

pen week hebben beleefd ter gelegen
heid van het zilveren regeringsjubileum 
van koningin Juliana, was er voor het 
Tweede Kamerlid mr. Geurtsen, teza
men met zijn collega Van Schaik, nog 
een extra rede tot verheugenis: de 
aanneming door de Eerste Ka:ner (met 
overgrote meerderheid) van hun initia
tief-ontwerp tot wijziging van de wet op 
de kansspelen, waardoor de invoering 
van casino's en lotto in ons land moge
lijk wordt. 

Intussen had de Tweede Kamer een 
stevige kluif aan de behandeling van de 
nota's betreffende het Noorden des 
lands, de herstructurering van Zuid
Limburg en de ontwikkeling van de 
Haagse agglomeratie en de afremming 
van de groei van de kantorensector. 
Daaraan is zoveel tijd besteed, dat men 
er niet :nee klaar is gekomen. De stem
ming over niet minder dan 17 moties 
moet nog worden gehouden. 

Over Zuid-Limburg sprak voor onze 
fractie mr. Portheine. Hij betreurde de 
late behandeling van de nota, omdat 
daardoor onnodig onzekerheid is gescha
pen. Hij stelde voorop, dat de VVD-frac- . 
tie het verschijnen van de nota in het 
algemeen met instemming heeft be
groot, ook al omdat talloze wensen door 
de VVD-fractie met betrekking tot het 
beleid in de loop der jaren aangedragen, 
erin zijn verwerkt. Daarom betuigde 
mr. Portheïne alsnog hulde aan oud-:ni. 
nister Lan~an. 

Wat het· sluitingaprogramma van de 
mijnen betreft, met de opvatt:ngen 
daaromtrent van het tegenwoordige ka
binet, kon spr. zich wel verenigen, om
dat ondanks internationale discussies 
over een come-back van kolen als ener
giebron, dit in Nederland niet te realise
ren zou zijn. Uitvoerig ging mr. Port
heïne in op het Limburgse pendel
vraagstuk, dat nadere bezinning nodig 
maakt. In de context van de discussie 
hierover moeten wij ons niet neerleggen 
bij het in steeds stijgende mate wegtrek
ken van de beroepsbevolking naar el
ders. Limburg za' behoefte blijven be
houden aan vervangende werkgelegem. 
heid, zeker op langere termijn voor di
verse categorieën werkenden. Mr. Port
heïne zei te geloven in een geharmoni
seerde aanpak van de sociaal-economi
sche politiek in EEG-verband, zeker in 
Li:nburg. Die geïntegreerde aanpak in 
EEG-verband is ook noodzakelijk voor 
Limburg. Die geïntegreerde aanpak in 
EEG-verband is ook noodzakelijk voor 
het algemene vraagstuk van investerin
gen en werkgelegenheid in Nederland, 
kortom het investeringsklimaat. Dat in
vesteringsklimaat, zowel in geestelijk 
als in materieel opzicht is van kardinale 
betekenis. Op dit klimaat zijn allerlei 
factoren van invloed, de lasten en kos
ten, de arbeidsrust, enz. Die factoren 
zijn er de laatste jaren in Nederland niet 
gunstiger op geworden. Mr. Portheïne 
dacht aan de campagne van verschillen
de groepen tegen het ondernemen als 
zodanig, waarbij velen bovendien z'ch 
tegen elke industriële vestiging, uit ove
rigens gewaardeerd milieubezwaar, ver
zetten. Hij toonde zich hierover bezorgd, 
denkende aan in Nederland gevestigde 
bedrijven die ons land verlaten of aan 
het niet doorgaan vru: vestigingen. Mr. 
Portheïne vestigde ook de aandacht op 
factoren als verschillen in de directe be
lastingsfeer en de premiedruk van so
ciale verzekeringen. Ontwik'~elingen, 
waar Nederland ongunstig uitkomt ten 
koste van ondernemeraftopfunctionaris
sen en andere werknemers, waarvan de 
werkgelegenheid in Limburg de dupe 
dreigt te worden. De regering dient zich 
hierop nadrukkelijk te bezinnen. 

Vervolgens ging spr. in op de positie 
van kleinere en middelgrote onderne
mingen, die hem e~eneens zorgen baar
de. Mr. Portheïne zei ten slotte, dat 
spreiding van rijksdiensten geboden 
blijft. 

Noorden des lands 
Over de nota Noorden des lands sprak 

drs. Scherpenhuizen. Ook hij constateer
de, dat er door vorige kabinetten en met 
na:ne door minister Lmgman t.a.v. deze 
materie met voortvarendheid is ge
werkt. 

Dit fractielid betreurde het, dat rijks
weg 43 ( GroningE:n - Heerenveen - Har
lingen) en rijksweg 37 (Hoogeveen
Meppel) pas in 1975 in gebruik zullen 
worden genomen. 

Intussen: de nota-Langman heeft de 
grote verdienste dat ze t.o.v. het Noor
den uitgaat van een veranderende visie. 
Duidelijk wordt gesteld, dat de proble-

matiek van het Noorden niet op zichzelf 
staat, maar eigenlijk een complement 
vormt op de proble:nen die in overig 
Nederland liggen. Dit betekent, dat er 
een integraal nationaal regionaal beleid 
dient te ontstaan. In de nota valt te 
lezen: "Centraal staat thans de rol, die 
het Noorden in Nederland te spelen 
heeft, bijv. t.a.v. ontlasting van een 
overvolle randstad, waar congestie en 
milieuvervuiling het leven voor velen 
lang niet zo plezierig maken als in het 
Noorden." Het Noorden heeft volgens 
drs. Scherpenhuizen nu een unieke kans 
zich op deze rol voor te bereiden door de 
geboden gelegenheid om te komen tot 
een integraal structuurplan. Dat dit een 
zaak van langere adem is, is duidelijk, 
gezien de complexheid van de vraag
stukken, het leren hanteren van de nieu
we aanpak, waarbij voor het eerst een 
integraal en multi-disciplinaire benade
ring voor het te voeren beleid wordt 
gevolgd. 

Toch had drs. Scherpenhuizen wel een 
aantal vragen. Hij maakte voorts enige 
op:nerkingen over de arbeidsmarkt in 
het Noorden. De werklool'lheidscijfers in 
dat deel van ons land noemde hij te 
hoog. Gevreesd moet worden, dat de cij
fers door een dreigende teruggang in de 
bouwwereld met du!zenden zullen stij
gen. Hoe lmn men die terugdringen ? De 
vraag beantwoordende, wees drs. Scher. 
penhuizen op het feit, dat vele onder
wijsinstellingen in het Noorden geheel 
of gedeeltelijk gevestigd zijn in noodlo
kalen. Ook drs. Scherpenhuizen ging in 
op het vraagstuk v2.a de vestiging van 
industrieën en diensten, waarbij hij zich 
aansloot bij de opmerkingen van mr. 
Portheine. D~ voore-estelde maatregelen 
t.o.v. het Noorden strekten drs. Scher
penhuizen echter wel tot tevredenheid. 
Welke bedrijven het Noorden wil, 1"'1. 
en moet aantrekken, zal spoedig in dis
cussie gebracht moeten worden; moeten 
dit giganten zijn of middelgrote vesti
gingen? Drs. Scherpenhuizen dacht dat 
er sprake zou moeten zijn van een goe
de menging, maar wie zal uitmaken wat 
goed is. 

Wat de spreiding van rijksdiensten 
betreft, misschien verwacht het Noorden 
daarvan te veel. 

Drs. Scherpenhuizen behandelde ver
der nog de positie van de haven van 
Harlingen en van de Eemshaven. Ten 
aanzien van de laatste lijkt men te on
geduldig. Spr. zei er vast van overtuigd 
te zijn, dat t.z.t. ook daar bedrijvigheid 
zal heersen. Men :noet echter niet direct 
wonderen verwachten. Andere onder
werpen, die de heer Scherpenhuizen 
aansneed: de verbindingen per rail en 
over de weg (miserabel); de herinrich
ting van Oost-Groningen; het onderwijs. 
Nadrukkelijk stelde drs. Scherpenhui. 
zen, dat men de werkloosheid elders in 
het land niet mag verbinden met de pro
blemen van het Noorden. 

Haagse agglomeratie 
Drs. Van Aardenne besprak de nota 

betreffende de Haagse agglomeratie, 
waarin een complexe problematiek aan 
de orde is, die volgens hem niet op re
gionale schaal kan worden aangepakt. 
Hier is een nationaal beleid nodig op het 
gebied van de rui::ntelijke ordening, 
maar onverbrekelijk daarmee verbonden 
op dat van de regionale economie. r ) 
instrumenten van dit beleid zijn nog 
niet voldoende aan.wezig, meende drs. 
Van Aardenne. In de eerste plaats is 
nodig een visie op de maatschappelijke 
f'ntwikkeling, die niet bli:kt te verlopen 
zoals men het zo netjes in plannen van 
gebundelde deconcentratie e.d. had vast
gelegd. Wil men niet van de ene dwang
situatie in een volgende geraken, dan is 
deze erkenning essentieel, op straffe 
van een mislukt beleid. De overheid kan 
bijsturen, zij kan econo:nische prikkels 
invoeren, maar zij kan in een maat
schappij als de onze niet tegen de 
stroom opgaan. 

Een kwantitatieve onderbouwing van 
het nationaal regionaal beleid zoals de 
raad van advies voor de ruimtelijke or
dening en de raad van de arbeidsmarkt 
dat bepleiten, is absoluut nodig. Onmis
baar is volgens drs. Van Aardenne 
daarbij een bestuurlijke herverkaveling 
in grote gewesten, provincies-nieuwe
stijl, met duidelijke bevoegdheden op 
het gebied van ruimtelijke ordening en 
regionale economische politiek. 

De proble..-nen van het Noorden en 
Limburg kunnen z.i. niet wachten op de 
formulering van een nationaal beleid. In 
dit verband herinnerde drs. Van Aar
denne aan de positie van steden als 
Zwolle, Nijmegen, Helmond, Tilburg en 

gebieden als Zeeuws-Vlaanderen. In het 
licht van de algemene problematiek 
vond drs. Van Aardenne het geenszins 
verwonderlijk, dat de regering in haar 
streven in de dienstensector elders in 
het land injecties te geven, ook aan 
haar eigen apparaat heeft gedacht; 
spreiding dus van rijksdiensten. Maar 
hier dienen criteria te worden aange. 
legd, die de overheid Pls werkgevet aan
gaan: ind:en de vestigingsplaatsvoorde
len reëel zijn (en die meting geschiedt 
uiteraard volgens een andere maatstaf 
dan bij een particulier bedrijf), dient 
vast te staan dat de efficiency van het 
totaal apparaat er niet onder lijdt, en 
dat met de belangen van de werkne:ners 
in hoge mate rekening wordt gehou
den. 

Met betrekking tot de Haagse agglo
meratie merkte drs. Van Aardenne op, 
dat met het oog op de werkloosheid een 
behoedzaam beleid n0odzakelijk is. Met 
de opstellers van het rapport Den Haag
wegwerpstad was de liberale woord
voerder van oordeel, dat waar de afne
ming van inwoners door woor.tekorten 
primair is, stabilisering van de werk~;e
legenheid in de kleine Haagse agglome
ratie tot extra forensis:ne moet leiden 
en dat daarmee het paard achter de 
wagen wordt gespannen. De eerste fase 
van verplaatsing van 6500 arbeidsplaat
sen dient als complement te krijgen 
steun aan Den Haag, steun bij het weer 
bewoonbaar maken van de in de woon
sfeer terugkernede kantoren, steun bij 
sanering en rehabilitatie. Dat noemde 
drs. Van Aardenne een additio>lele prijs 
van het spreidingsbeleid, een prijs die 
zal moeten worden betaald en die zon
der spreiding wellicht nog hoger zou 
zijn. Onbegrijpelijk noemde drs. Van 
Aardenne het overigens, dat het rijk 
enerzijds rijksdiensten uit de Haagse 
agglomeratie wegneemt en aan de ande
re kant weer arbeidsplaatsen naar de 
Haagse agglo:neratie terugbrengt, met 
alle bezwaren van dien. De aangedragen 
cijfers voor de eerste fase van de sprei
ding passen z.i. in het beleid, maar dat 
geldt niet zonder meer voor de tweede 
fase. Er zal daarbij een open discussie 
moeten worden gevoerd en er zullen 
meer gegevens ter tafel moeten komen. 
Op dit moment vond drs. Van Aardenne 
het te vroeg concreet zijn instem:ning 
met de tweede fase te betuigen, waar
over we niet weten of die de krachten 
van de donor (Den Haag) niet te boven 
zullen gaan. 

Moties 
Er werden, zoals opgemerkt, zeven

tien moties ingediend, waarvan een aan
tal de signatuur dragen van VVD-ka
merleden. Bij twee moties was mr. Port
heïne de eerste ondertekenaar; de ene 
betreft de detailhandelsactiviteiter. bui
ten de winkelgebieden in Limburg, de 
ander het bevorderen van een _zo gun
stig mogelijk nationaal investeringskli
:naat. 

De heer Scherpenhuizen was erste 
ondertekenaar van een motie. betreffen. 
de uitbreiding van hoger en middelbaar 
beroepsonderwijs in het Noorden. Het
zelfde kamerlid ondertekende mede een 
motie van de heer Keuning, · waarin 
wordt uitgesproken dat ~tékting van 
werkgelegemheid er niet toe mag ·leiden 
dat in de regio's aanwezige natuurgebi :
den op onverantwoorde wijze worden 
aangetast. De heer Scherpenhuizen on
dertekende eveneens een motie van de 
heer Fokman, waarin wordt uitgesprcr 
ken, dat voortzetting van het l"Uilverka
velings- en landinrichtingsbeleid voor 
het· Noorden gewaarborgd dient te blij
ven. Een motie inzake de Limburgse 
pendel (van de heer Bremen) droeg me
de de handtekening van de heer Port
heiDe. Een tweede motie-Bremen OV6l' 

de herindustrialisering van Limburg had 
eveneens de handtekening van de heer 
Portheine. De verwachting op het ogen
blik dat dit overzicht wordt afgesloten 
was, dat de VVD-fractie aan negen mo
ties haar steun zou verlenen. 

Cacaoo vereenkomst 
Bij de behandeling van het wetsont

werp goedkeuring van de Internationale 
Cacao-overeenkomst 1972 voerde voor 
de VVD-fractie mevr. Smit-Kroes het 
woord, die hiervoor eerst overleg had 
gepleegd met haar fractiegenoten Waal
kens en De Koster. 

Mevr.· Smit-Kroes zei het met de {in
middels afgetreden) Amerikaanse mi-

• 
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Stellingen over Liberaal Manifest 

Het Liberaal Manifest en 
met name een flantal stellin
gen naar aanleiding daarvan 
- zal ter discussie staan in 
de buitengewone algemene 
vergadering van de VVD op 
24 november. Het hoofdbe
stuur zet in dit artikel de pro
cedure uiteen. De bedoelde 
stellingen vindt men op de 
pagina's 6 en 7. 

VVD • het 
parlement 
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nister Rogers eens te zijn, dat grond
stoffenovereenkomster hoe langer hoe 
meer als instrument van economische 
hulp gaan gelden. Intussen :naakte zij 
er zich zorgen over of in deze vorm op 
de meest optimale wijze wordt gepro
beerd het verdrag zodanig te laten func
tioneren, dat inderdaad van medemense
lijkheid in optimale vorm kan worden 
gesproken. Zij betwijfelde nl. sterk of 
de mate van effectiviteit van de beleids
maatregelen voor het bereiken van de 
doeleinden van ons verwachtingspatroon 
zo kan worden bereikt. Het kwa:n ons 
kamerlid voor, dat wij, wanneer wij 
proberen economische levemsomstandig
heden gunstiger te realiseren, steeds 
met onze gedachten moeten zijn Nj de 
producenten en de handelaars in cacao, 
waarbij eigenlijk alleen aan de derde 
wereld kan worden gedacht. Centraal 
dient te staan, dat de wereldhandel zal 
moeten worden geliberaliseerd, teneinde 
op die manier de economie van de ont
wikkeling:::Ianden te kunnen stimule
ren, zowel in economisch, als in politiek 
opzicht. Voorkomen moet worden, dat 

Op 12 september 1972 verscheen het 
Liberaal Manifest onder verantwoorde
lijkheid van de stuurgroep die het had 
geredigeerd. Van vele zijden oogstten de 
redacteuren, dr. L. Ginjaar, drs. L. Hila
rides, H. A. M. Hoefnagels, mevrouw 
drs. N. Smit-Kroes, ir. E. M. Storm en 
prof. dr. G. Zoutendijk grote lof. Het 
Manifest werd binnen en buiten de par
tij ter discussie gesteld. 

Tijdens de algemene vergadering van 
de partij op 13 en 14 april 1973 te Assen 
werd, geënt op de politieke beschouwin
gen in de inleiding van het Manifest 
een resolutie ~angenomen. Deze was ge
baseerd op de oproep "aan allen in de 
confessionele partijen, DS'70, D'66 en de 
PvdA" die de nadruk willen leggen "op 
de vernieuwende kracht van de persoon
lijke vrijheid, zij het met besef van de 
collectieve verantwoordelijkheid." In de 
oproep werd ook geappelleerd "aan de
genen die - hoewel liberaal denkend -
zich van de politiek hebben afge
wend." 

De (na amendering) aanvaarde reso-
lutie luidde als volgt: 

De Volirapartij voor Vrijheid en Demo
cratie, op 13 en 14 april 1973 in algeme
ne vcrgadering bijeen; 

a. van oordeel dat de de partij-politieke 
structuur in Nederland is verouderd; 

b. spreekt de wens uit dat op grond 
van werkelijke poliotieke scheidslijnen. 
partijen of partijgroepen tot stand ko
men, waarvan redelijkerwijs mag wor
den aangenomen dat daaruit steeds 
een parlementaire meerderheid kan 
worden gevormd waarin een in over
eenstemming met de wens van die 
meerderheid optredend kabinet zijn 
vertrouwensbasis vindt; 

c. wendit zich tot alle Nederlanders die 
van oordeel zijn dat de beginselen van 
vrijheid, verantwoordelijkheid, . ver
draagzaamheid en sociale gerechtig
heid de grondslag behoren te zijn van 
onze samenleving, om naar de geest 
van het Liberaal Manifest met leden 
van de VVD te overleggen over de zo 
noodzakelijke hervorming van ons par
tijstelsel ; 

d. spreekt haar uitdrukkelijke bereid
heid uit aan deze activiteiten mede
werking te verlenen ; 

e. draagt haar hoofdbestuur op al het 
mogalijke te doen voor het tot stand 
brengen van het onder punt c bedoelde 
overleg. 

Vervolgens besloot de algemene ver
gadering tot globale aanvaarding van 
het Manifest als geheel. Daarmee had 
de partij zcih gesteld achter. de visie 
van waaruit het Manüest was geschre
ven. Het besluit luidde als volgt: 

De Volkspartij voor Vrijheid en Demo
cratie, op 13 en 14 april 1973 in algeme
ne vorgadering bijeen; 

a. gelet op het op voorstel van het 
hoo"fdbestuur door de algemene verga
dering op 24 en 25 maart 1972 te Nij
megen genomen beslult tot het doen 
behandelen en vaststellen door de par
tij vnn een te ontwerpen Liberaal Ma
nifest; 

b. lcPnnis genomen hebbende van het 
door de daartoe ingestelde stuurgroep 
ontworpen Liberaal Manifest en de 
door het hoofdbestuur conform het 
hierboven genoemde besluit van de at-

de onderontwikkelde landen in het ver
volg niet alleen maar afhankelijk zijn 
van de export var. de produkten van de 
monocultuur. Wij moetem steeds meer 
streven naar een diversificatie var. eco
nomieën v;m deze landen en wij zullen 
moeten proberen dit soort overeenkom
sten hoe langer hoe meer overbodig te 
maken omdat zij in wezen reeds achter
haald zijn en nogal gecompliceerd over
komen. 

Aan de re:·~ring vroeg mevr. Smit. 
Kroes we_ke activiteiten zijn ontplooid 
om de kandidatuur van Amsterdam 
voor de vestiging van de hoofdorgÛlisa
tie van de Int. Cacao-overeenko:nst te 
stellen. Te~ slotte merkte zij nog op 
dat het zogenaamde elastici.teitspessi~ 
misme niet meer past in het beeld van 
ontwikkelde landen maar alleen nog in 
dat van ontwikkelingslanden, terwijl 
zelfs daarbij nog een aantal vraagtekens 
kan worden gezet. Men heeft hier te 
maken met vervelei. c;e verschijnselen, 
waaraan wij met :nan en macht zullen 
moeten proberen te s:eutelE!Il. 

Alvorens over te gaan tot vermelding 
van schriftelijke en mondelinge vragen 
van VVD-kamerleden, dient nog te wor
den bericht, dat mevr. Veder-Srnit in 
een openbare vergadering van de com
missie Milieuhygiëne een tweetal :noties 
heeft ingediend betr<>kking hebbende op 
de vervuiling •;an de Rijn en de drink· 
watervoorziening. 

Vragen 
Mevr. Veder-8mit en de heer Cor!lelis

sen (KVP 1 hebben in de eerste vergade
ring van de Tweede Kamer na het reces 

gemene vergadering vastgestelde pro
cedure van behandeling en vaststelling 
door middel van beraadslaging en 
stemming door de algemene vergade
ring over het aan het Liberaal Mani
fest ontleende ontwerp-resolutie. 

c. gelet op een voorstel tot aanvaar
ding van het Liberaal Manifest als ge
spreksbasis; 
d. beslult het Liberaal Manifest, zoals 
opgesteld door de daartoe ingestelde 
stuurgroep, in zijn totaliteit te aan
vaarden als basis van beraad en over
leg, zowel b~nnen de aprtij als met 
anderen, en 

e. draagt het hoofdbestuur op een pro
cedure vast te stellen voor het nader 
uitwerken van de in het Liberaal Ma
nifest aangesneden onderwerpen en 
verdere bezinning daarop door de di
verse geledingen van de partij. 

Ter voldoening r.an de aan het hoofd
bestuur gegeven opdracht heeft de 
stuurgroep na overleg met het dagelijks 
bestuur van de partij (met uitzondering 
van prof. Zoutendijk die onvoldoende 
tijd beschikbaar kon stellen) ten aan
zien van een viertal onderwerpen enige 
stellingen ontwikkeld die zo letterlijk 
mogelijk aan het Manifest zijn ontleend. 
Overeenkomstig de tijdens de algemene 
vergadering bij monde van de partij
voorzitter gedane mededelingen zijn de
ze vier onderwerpen gekozen omdat de 
inhoud daarvan hetzij afwijkt van, het
zij niet voorkomt in, het verkiezingspro
gram Liberalen op Nieuwe Wegen, dat 
in 1971 na uitvoerige amenderjng, on
derwerp voor onderwerp, door de alge
mene vergadering als stellingneming 
van de partij als geheel was aan
vaard. 

Een nadere discussie over met name 
deze vier punten is in partijverband ge
wenst, zonder dat overigens de discussie 
over het Manifest elders zich tot deze 
punten zou moeten beperken. Het tegen
deel Is waar. De beperking is slechts 
nodig om in een groot gezelschap als de 
algemene vergadering de discussie te 
richten en zin te geven. 

Het bezwaar tegen korte stellingen is, 
dat zij aan het Manifest als geheel te
kort doen. Daarom is besloten vooraf
gaand aan de stellingen telkens af te 
drukken de passages uit de algemene 
inleiding van het Manüest en het speci
fieke hoofdstuk dat aan het desbetref
fende onderwerp is gewijd. Aan die af
gedrukte passages zijn de stellingen 
ontleend. De stellingen mogen niet los 
gezien worden van de passages waaraan 
zij zijn ontleend. 

Het hoofdbestuur stelt zich voor dat 
de behandeling ter vergadering aldus 
geschiedt, dat eerst van gedachten 
wordt gewisseld over de opnieuw afge
drukte passages uit het Manüest, waar
bij tevens een standpunt kan worden 
bepaald over de daaraan ontleende stel
lingen. Na een toelichting van de zijde 
van de stuurgroep worden dan de stel
lingen in stemming gebracht, ten einde 
de mening van de partij te registre
ren. 

mondelinge vragen aan de staatssecre
taris van volksgezo~•< heid en milieuhy
giëne en aan de minister van CRM ge
steld over de wijze waarop medewer
king zal worden verleend aan tie realise
ring van aanbevelingen van de werk
groep Kinderuitzending (doorstroming 
en functioneren van de tehuizen in de 
regio). 

De heren Van Aardenne, Koning en 
Waalkeus hebben zich met schriftelijke 
vragen tot de bewindslieden van sociale 
zaken, van verkeer en waterstaat en 
voor ontwikkelingshulp gewend over de 
werkgelegenheid in het baggerbedrijf. 

De heren Ge~n en Van ~denne 
stelden vragen aan de :ninister van so
ciale zaken over het verspelen van het 
recht op uitkering aan een werkloze 
werknemer vanaf het moment, dat hij 
zelfstandig een beroep of bedrijf gaat 
uitoefenen. 

De heren Rietkerk en Van Aardenne 
richtten zich tot de minister-president 
en de staatssecretaris van sociale zaken 
met de vraag of het waar is, dat het 
kabinet alle lange-termijn-projecten bui
ten de 3 pct.-norm voor de sociale e•·
zekering wil houder •. 

Mevr. Srnit-Kroes heeft vragen aan de 
minister van econo:nische zaken gesteld 
over de tarieven, welke worden bere
kend voor het verrichten van abortus 
provocatus. 

De Amsterdamse industrieterreinen 
(Haarlemmerliede) vormden het onder
werp .van vragen van de he.er Vonhoff 
aan de, minister van volkshuisvesting en 
ruimtelijke .ordening. 

De verhoging van het briefport en de 
vergelijking daarvan met de in de overi-

Aangezien het hier gaat om de beoor
deling van bepaalde specifieke passages 
uit het Manüest en niet om de vaststel
ling van partijstandpunten in de vorm 
van resoluties, acht het hoofdbestuur 
amendering of wijziging van de stellin
gen niet op zijn plaats. Het gaat om de 
mening over de betrokken gedeelten van 
het Manifest, zoals het er ligt, Diet om 
de vraag hoe de algemene vergadering 
het wellicht gaarne herschreven ziet. 
Het gaat erom of de partij de in het 
Manifest neerg~legde gedachten onder
schrijft of niet; het gaat niet om vast
stelling van een tussentijds partijpro
gram. Tijdens de discussie is voldoende 
gelegenheid van afwijkende meningen 
over de details te doen blijken. Bij de 
opstelling van een volgend verkiezings
program kan met die meningen reke
ning worden gehouden. Aldus kan wor
den vastgesteld in hoeverre de partij 
achter een aantal passages van het Li
beraal Manüest staat die afwijken van, 
of niet voorkomen in Liberalen op Nieu
we Wegen. Voor het overige zijn de 
partijstandpunten in dat laatste verkie
zingsprogram te vinden. 

Voor de keuze er de redactie van de 
stellingen is het hoofdbestuur de stuur
groep veel dank verschuldigd. Met name 
geldt onze dank ook dè heer J. J. van 
Aartsen, fractie-medewerker, die weder
om de niet te onderschatten secreta
riaalsfunctie vervulde. 

Het hoofdbestuur meende de gelegen
heid van een extra algemene vergade
-ring tevens te mogen aangrijpen om een 
o:..twerp-resolutie, gebaseEI!'d op het rap
port van de Tweede-Kamerfractie over 
inkomens- en vermogensverhoudingen, 
aan de partij voor te leggen. De .,Nota 
betreffende de inkomenspolitiek" is te
gen betaling van f 2 (postrekening 
67880 t.n.v. secretaris VVD, 's-Graven
hage) verkrijgbaar. 

Deze ontwerp-resolutie, die beoogt een 
zeer concreet partijstandpunt te bepalen, 
zal in het volgende nummer van Vrijh. 
en Dem. worden gepubliceerd en 
as voor amendering vatbaar. Tot 
amendering zijn bevoegd de ledenverga
deringen van de afdelingen en de cen
trale-vergaderingen van de kamercen
trales. De door dergelijke vergaderingen 
voorgestelde amendementen dienen op 
uiterlijk 29 oktober a.s. in het bezit te 
zijn van het algemeen secretariaat, Ko
ninginnegracht 57, 's-Gravenhage. Pu
blikatie vindt plaats in Vrijheid en De
mócratie van 9 november a.s. Het 
hoofdbestuur zal zonodig amendementen 
dfe materieel dezelfde inhoud hebben 
doch redactioneel van elkaar verschil
len, samenvoegen. 

Namens het hoofdbestuur, 
H. VAN SOMEREN-DOWNER, voorzit

ter 
F. KORTHALS ALTES, algemeen se

cretaris 

ge EEG-landen geldende tarieven, zijn 
onderwerp van vragen van mr. Berk
houwer. 

Nogal opzienbarende vragen stelden 
de heren Wiegel en Vonhoff aan de mi
nister van defensie over diens antwoord 
aan de heer Du Chatinier, welk ant
woord "in flagrante strd" is met de 
feiten. Minister Vredeling had de heer 
Du Chatinier nl. meegedeeld, dat zijn 
ambtsvoorganger, de heer De Koster, 
geen toestemming had gegeven voor het 
bouwen van een baileybrug door de ge
nie t.b.v. de wereldkempioenschapp.m 
hockey in Amstelveen. De heer De Kos
ter had die toestem:ning wél gegeven. 

Op uitbreiding van de noodhulp en de 
ontwikkelingshulp aan Pakistan werd in 
vragen o.a. van de heer Wiegel met ka
merleden uit andere fracties aangedro:J.
gen. 

Waarom mogen ministers wél en mili
tairen !liet hun vakantie doorbrengen in 
landen .,achter het ijzeren gordijn" zo 
wil de heer Ploeg weten van de mi: ;.._ 
ter-president. 

Mevr. Veder-Srnit en de heer Koning 
richtten vragen tot de :ninister van ver
keer en waterstaat over plannen voor 
proefprojecten van snelbusdiensten in 
het voorjaar 1974. 

De postbestelling aan · een twintigtal 
gezinnen in 't Rietveld (Ha,:1;er~:~w1>ude) 
vormde het onderwerp van vragen van 
een aantal #.ainerleden, onder wie de 
heer De Beer, eveneens aan de minister 
van verkeer en waters :aat. 

De heer Dees stelde vragen over de 
stankoverlast van de rivier de :Uonge. 
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Onderwijs 

Milieubeheer 

Rechtsstaat 
en democratie 

Bestuurlijke 
organisat~e 

Citaat uit de algemene inleiding ,·aa 
het Manifest: 

Liberalen zijn er niet op uit een be
paald menstype te creëren. Wij vinden, 
dat iedereen naar prestatie moet worden 
beloond. Daarbij moet worden voorko
men, dat monopolieposities op de arbeids
markt die beloning vervalsen. En voor
al vinden wij, dat iedereen er recht op 
heeft zich te bekwamen voor de presta
tie, die hij kan en wil leveren. Dat wil 
zeggen, dat wij fervente voorstanders 
zijn van gelijke kansen bij het onder
wijs. 

En wel door dit zo vroeg mogelijk te 
laten beginnen, d_oor de mobiliteit tussen 
allerlei soorten onderwijs te bevorderen, 
door het zo laat mogelijk te doen eindi
gen, door selectie op grond van capaci
teiten naar de maatschappelijke behoefte 
toe, door voorschotten die worden terug
betaald, zodra het genoten onderwijs fi
nanciële vruchten begint af te werpen. 
Oo!{ door toepassing van de modernste 

Citaat uit 'le algemene inleiding van 
het Manifest: 

Liberalen geloven (en tonen), dat ZlJ 

een nieuwe generatie aan bod kunnen 
laten komen. Dat het conservatief is de 
waarschuwingen van de Club van Rome 
te gebruiken als argumenten voor socia
listische programmapunten uit de 19de 
eeuw. Dat pessimisten geen richting 
kunnen geven aan de beter opgeleide, 
minder dóbr angst gehinderde jongeren 
van nu. Dat dezen hun weg wel zullen 
vinden en een maatschappelijke kracht 
zullen vormen, waartegen veel verzuild 
conservatisme (ook het romantische an
archisme van links) niet bestand zal 
blijken. Liberalen willen die kans ne
men. 

Ons vertrouwen in de toekomst berust 
overigens niet op een ontkenning van de 
problematiek, die de Club van Rome 
aansneed. De vorige crisis ontstond in 
wezen, doordat de spreiding van de wel
vaart geen gelijke tred had gehouden 
met de produktie ervan. Dat probleem 
achten wij niet meer primair. Een vol
gende crisis kan ontstaan door het on
verwachte feit, dat toeneming van de 
produktie niet meer per definitie stij
ging van de welvaart blijlil te betekenen. 
Mensen worden naar toch al dichtbe
volkte gebieden gezogen, het verkeer 

Citaat uit de algemene inleiding van 
het Manifest: 

Het zou goed zijn als de grondrechten 
steviger werden verankerd. Als het 
recht van beroep op overheidsbeslissin
gen duidelijk gestalte werd gegeven. 

De Afdeling geschillen van bestuur 
van de Raad van State zou kunnen wor
den opgewaardeerd tot een constitutio
neel Hof dat de top van de administratie
ve rèchtspráak zou vormen en tevens de 
bevoegdheid zou krijgen wetten aan de 
Grondwet te toetsen. 

Een regering, zelfs een Kamer kan 
niet alles. Er zijn vele zaken, die zij niet 
beter zelf kan regelen dan de maat
schappij zelf, Cultuur en economie kun
nen om hals worden gebracht door een 
overheid, niet geschapen. Een regering, 
die de pretentie heeft alles te kunnen 
regelen, stelt zich bloot aan het verwijt 
in n.iets. te slageJi. Ook daarom blijven 
zovele kiezers. thuis. Bescheidenheid van 
de machtigen is . de eerste voorwaarde 
van de vrijheid van de burgers. 

Wie zijn intussen die machtigen? Niet 
onze H of 16 ministers. Niet onze 225 

De specifieke passage uit h~t Mani
fest. 

Een modern en efficiënt werkend 
overheidsapparaat is nodig om de huidi-
ge en toekomstige beleidsproblemen op 
te lossen. De bestuurskracht moet wor
den versterkt door de besluitvorming 
sneller te doen plaatsvinden, De betrok
kenheid VltD de burgers dient daarbij zo 
groot mogelijk te zijn. 

De bestuurlijke beslissingsbevoegditeid 
moet beperkt blijven tot 3 bestuursla
gen: lokaal, regionaal, nationaal. 

hulpmiddelen (data-bank, videorecor
ders, het derde t.v. net kan beter voor 
onderwijs worden benut dan voor nog 
wat verstrooiing), zelfs als daardoor 
heilige huisjes worden geslecht. Die zijn 
trouwens vaak duurder dan men be
seft. 

Overigens geloven wij niet, dat het 
onderwijs zich uitsluitend moet richten 
op het bevorderen van intellectuele be
gaafdheid of vooral beroepsopleiding 
moet zijn. In een snel veranderende 
maatschappij veroudert kennis al even 
snel. Een bruikbare kritische instelling 
moet worden aangekweekt, waarmee de 
basis wordt gelegd zowel voor het bij
spijkeren van die kennis als voor zelf
standigheid. 

Onderwijs moet meer mensen dan tot 
dusver ervan doordringen, dat deelne
men aan sociaal-culturele activiteiten in 
hoge mate het geluk en het maatschap
pelijk meebeleven bevordert. In het 
overheidsbestel moet het sociaal-culture-

wordt intensiever en kostbaarder, lawaai 
en stank nemen toe. 

Dezelfde technologie, die ons in moei
lijkheden bracht, heeft de Club van Ro
me in staat gesteld het probleem (op 
zeer voorlopige wijze) te signaleren. 
Diezelfde technologie maakt het ons 
mogelijk er iets aan te doen. De over
heid kan daarbij des te beter het milieu 
beheren naarmate zij zichzelf zorgvuldi
ger van milieubedreigende produktie 
onthoudt. Zij dient zich ertoe te beper
ken het particuliere bedrijfsleven beslis
singen te doen nemen, die ook macro
economisch verantwoord zijn. Zo mobili· 
seert men de kunde en vindingrijkheid 
van dit bedrijfsleven het best. Maar om 
dit te doen en om de complexe gevolgen 
van de eigen besluiten te kunnen over
zien, moet de overheid- haar huiver voor 
de technologie kunnen overwinnen. 

De specifieke passage uit het Mani 
fest: 

De ontplooiing van elke burger wordt 
in belangrijke mate mede bepaald door 
de kwaliteit van het leefmilieu. Het tot 
stand brengen van een goed leefmilieu 
is de individuele en collectieve verant
woordelijkheid van alle burgers. Een har
monisch samenspel tussen de mens en 

Kamerleden. Niet de "200 van Mertens". 
Niet de ambtenaren, al worden zij gezien 
hun invloed op de beleidsvoorbereiding 
met enig recht als de vierde macht aan
geduid. Niet de Sociaal-Economische 
Raad, al zijn politici bang een daar·be
reikt compromis politiek te negeren. 

Ook niet de werknemersvertegenwoordi
gers in die Raad alleen, al verzet de 
vakbewegiJ1g zich vaak met succes te
gen de wil van de politieke meerderheid 
en al meet zij zich als pressiegroep van 
een minderheid onder de werknemers 
politieke macht aan. 

Geen van deze groepen oefent op zich
zelf de uitvoerende of de wetgevende 
macht uit. Maar zij hebben er alle deel 
aan. Het klassieke schema van de· trias 
politica, van de scheiding der machten, 
werkt niet meer. De grens tussen de 
particuliere en de publieke sector ver
vaagt. De overheid bemoeit zich steeds 
meer met ons. Maar het wordt steeds 
moeilijker vast te stellen altD wie of wat 
wij in concrete gevallen die bemoeienis 
danken· of te wijten hebben. openbaar
heid helpt op dat punt wel iets. Maar 
als het besluitvormingsproces niet hel
der is, wordt het dat door openbaarma
king niet vanzelf wel. Inspraak kan dan 
niet meer zijn dan detailkritiek, vaak 
nog gericht aan het verkeerde adres. 

De lokale bestuurslaag dient te be
staan uit eenheden die bij voorkeur niet 
minder dan 20.000 en niet meer dan 
250.000 inwoners omvatten. Hiertoe die
nen kleinere gemeenten door herindeling 
of samenvoeging te worden vergroot en 
moeten de grootste gemeenten door 
splitsing worden verkleind. 

Voor het goed :(unctioneren van de re
gionale bestuurslaag is een herindeling 
van (}e bestaande provincies nodig .. De 
grootst~ en dichtstbevolkte zouden moe
ten worden geÇiitst. Maximaal ZQU een. 
twintigtal bestuurseenheden ontstaan, 
die provincies of gewesten mogen he-

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Ie een plaats in gaan nemen evenwaar
dig aan het sociaal-economische. Het 
gaat er daarbij niet om cultuur als weg
geefgoed te presenteren. Veeleer moet 
de overheid erop bedacht zijn bepaalde 
groepen, die maatschappelijk nog zijn 
gehandicapt, in staat te stellen hun tra
ditionele achterstand in te lopen. 

De specifieke passage uit het ~lani
fest: 

Het onderwijsbeleid moet g·estalte ge
ven aan het liberale beginsel van het 
scheppen van gelijke ontplooiingsmoge
lijkheden voor iedereen. Want juist on
derwijs is het middel bij uitstek om de 
individuele ontplooiing van een mens op 
gang te brengen. Het onderwijsstelsel 
moet dan variëteiten omvatten, waar
door zowel naar het karakter als de me
thode van de opleiding de individuele 
ontplooiing kan worden gerealiseerd, 
ook in richtingen voor het niet puur 
intellectuele talent. 

De tot nu toe gedane pogingen om 
tegemoet te komen aan het op zichzelf 
gelukkige verschijnsel dat steeds meer 
mensen steeds langer van onderwijs wil-

ZtJn omgeving, en tussen de onderdelen 
van die omgeving is noodzakelijk. 

Iedere burger heeft persoonlijk de 
plicht tegen alle vormen van milieuver
ontreiniging te strijden. Van belang is 
daarom objectieve voorlichting over het 
vraagstuk. Deze persoonlijke verant
woordelijkheid houdt tevens in, dat een 
handelen in strijd met de plicht van de 
burger zijn leefomgeving schoon te hou
den, hem onderhevig zal doen zijn aan 
strenge boetes. Een sluitend systeem 
van strafbepalingen is daartoe een ver
eiste. 

Industriële produktie is onmisbaar voor 
de verlangde welvaartsvoorzieningen. 
Economische groei is essentieel om zelfs 
op het huidige peil van onze voorzienin
gen tegemoet te komen aan de eisen, die 
door de voorlopig nog te verwachten be
volkingsgroei zullen worden gesteld, 
zonder dat de huidige bestaanszekerheid 
daarbij wordt aangetast. 

Ook de noodzaak om de zwakkeren in 
de maatschappij betere bestaansmoge
lijkheden te bieden, en de wens meer en 
betere individuele en collectieve voorzie
ningen tot stand te brengen - anders 
gezegd: per hoofd van de bevolking het 
bestaansniveau te verbeteren - maakt 

Een zoethoudertje dus, geen fundamen
tele verbetering. 

Parlementen zijn ontstaan als wakers. 
Zij moesten ervoor zorgen dat de bur
gers, niet "taillable et corvéable à mer
ci" worden, in rond Hollands: niet kon
den worden uitgeknepen als citroenen. 
Nu zijn parlementen zelf citroenpersen 
geworden zonder het te beseffen. Zij de
len graag sap uit en behoeven zich niet 
meer zo druk te maken over de vraag 
waai' dat sap vandaan komt. Het wordt 
tijd, dat zij zich op dit punt verantwoor
delijker gaan gedragen. 

· Dit geldt vooral voor ons land. Hier 
heeft de automatische belastingverho
ging via het afwentelingaproces de in
flatie op haar beurt- in ruime mate be
vorderd. In zo ruime mate, dat zij ook 
voor ~e overheid onvoor.delig .wordt. 
De. uitga ven · stijgen . autono9m. sneller 
(}an lil! inkomsten. Bove1,1dien. blijkt, dat 
de kosten van allerJei il}aatregelen op 
lange termijn va~tk slecht zijn g-eraamd. 
Ve'rre onderschat namelijk. , 

Het zou daarom goed z~n. als de 
grondwettelijke verplichting werd ing-e
voerd naàst de jaarlijkse be'groting een 
voortsëhrijdende begroting voór bijvoor
beeld een periode van vijf jaar· in te 
dienen en elk wettelijk voorstel verge
zeld te doen gaan van een kostenraming 
voor een zelfde periode en een dekkings
plan. Het is duidelijk, dat een dergelijke 
voort.schrijdende begroting. dwingt tot 

ten. 
Het totale takenpakket van de over

heid moet opnieuw over de drie bestuurs
lagen. , worden verdeeld. Met als uit
gangspunt, dat het werk dat kan wor
den verricht door de lagere organen ook 
door deze moet worden gedaan. De 
democratische besluitvorming wordt 
daardoor zo dicht mogelijk bij de bur
ger. gebracht. Zij die van de bevolking 
op balilis van democratische verkiezin
gen mandaat tot het voorbereiden en 
newen van beslissingen verkrijgen, moe
teil.. daarbij de politieke moed opbrengen 
steeds het algemeen belang voorop te 
stellen. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Jen en kunnen genieten, hebben de rich
ting van het onderwijs niet gewijzigd. 

Ons nog altijd traditionele onderwijs is 
afgestemd op een zuiver intellectueel 
geaarde begaafdheid en ontaard in een 
afvalsysteem ter selectering en ontwik
keling van het leervermogen. Alleen zijn 
de normen wat verlaagd. De meer intel
lectueel begaafde leerling wordt gedu
peerd zowel door kwaliteitsverlaging als 
door verwaarlozing. Wij hebben zo van 
twee kwaden beide bereikt. Wij achten 
het dan ook onze plicht het evenzeer op 
te nemen voor het talentvolle als voor 
het intellectueel minder bedeelde kind. 
De optredende devaluering der normen 
dient noch het individu noch de gemeen
schap. 

Onderwijs is niet iets dat in het vierde 
jaar plotseling een aanvang moet ne
men, maar is een voortdurend proces 
dat spoedig na de geboorte start. Het is 
mede daarom dat ouders, naast intuï
tieve opvoedlmndige eigenschappen in
zicht en kennis moeten kunnen verkrij
gen op het terrein .van de opvoedkunde 
en het ondérwijs van de allerjongste ge
neratie. TV en andere massamedia kun
nen hier bij uitstek e~n rol spelen. 

economische groei essentieel. 1\len moet 
zich echter realiseren, dat de vrije tijd, 
welke gebruikt kan worden voor geeste
lijke ontwikkeling, cultuur, sport en re
creatie ook een vorm van welvaartsstij
ging is. 

Het is onjuist om een tegenstelling te 
zien tussen milieubescherming en econo
mische groei; het probleem ligt in de 
prioriteitenkeuze bij de vervulling van 
individuele en collectieve behoeften. Het 
meer centraal stellen van een schoon 
leefmilieu is alleen effectief als een deel 
van de vooruitgang in welvaart hiertoe 
wordt aangewend. Dit beteltent de aan
wending van een deel van de economi
sche groei ten behoeve van het leefkli
maat. De kosten zullen via het normale 
prijsmechanisme en via speciale heffin
gen moeten worden opgebracht. 

Noodzakelijk is een nationaal milieu
beleid, als onderdeel van het totale rege
ringsbeleid, en uitgevoerd in goed sa
menspel met alle betrokkenen. Bij het 
vaststellen van dit beleid dient relrening 
te worden gehouden met de repercussies 
op de overige ouderdelen van het over
heid:.beleid (sociaal-economisch beleid, 
regionaal beleid, werl{gelcgeuheidsbeleid 
etc.) en omgekeerd. Bij de ruimtelijke 
ordening dienen grenswaarden voor alle 

de al zo lang gewenste doorlichting van 
de overheidsuitgaven. 

De specifieke pa~sage uit het 1\lani
fest: 

Verdraagzaamheid is het kenmerk 
van de democratie. Concreter gesteld: 
de democratie is te herkennen aan de 
ruimte, die zij laat aan minderheden 
met afwijkende opvattingen en gedra
gingen. Slechts democratie biedt de mo
gelijkheid nieuwe vormen langs wegen 
van overtuiging op te nemen in de 
rechtsorde van de maatschappij. Wijzi
gingen in de rechtsorde worden aange
bracht met instemming van de meerder
heid en met meewegen van de opvattin
gen van minderheden. 

Onverdraagzaamheid, die pl:obëert' h,et 
recht te :vervangen door de . mach~. y11-n 
de sterkste, moet worden bestreden, De 
democratie iil aan zichzelf verpuci1t 
haar ·eigen bestaan, en dus liet' · be
staansrecht van iedere individuele bur
ger, te verdedigen. Het op peil brengen 
van het politie-apparaat is daartoe ge
wenst. Het gevaar, dat dit apparaa.t te, 
gen onze wetten in zal optreden als. ver
dediger . van de status quo achteri w)j 
hier niet aanwezig. 

Onverkort houden wij vast aan de de
mocratie en haar instellingen in ons 
land. Wel moet worden beseft, dat de 
parlementaire democratie niet in de eer-

Een grotere machtsconcentratie bij de 
overheid moet worden voorkomen en het 
machtsevenwicht tussen publieke en pri
vate sector· dient te worden verbeterd, 
doordat de overheid meer dan de laatste 
tijd het geval is geweest, het raamwerk 
aangeeft waarbinnen de samenleving 
vrij kan opereren. De scheiding van be
voegdheden tussen de departementen en 
binnen elk departement dient te· worden 
versterkt. 

Voortdutende kt·itische toetsing··.· van' 
de overheidstaken is nodig om een 'eindè 
te maken aan de ongeremde groei van 
het ambtelijk bestel. Taken die minder 

Een hoge prioriteit moet worden toe
gekend aan de reorganisatie van het 
kleuter- en basisonderwijs, waarbij zorg 
voor de kwaliteit van dit onderwijs op 
de voot·grond dient te staan. De minister 
van onderwijs dient ook verantwoordelijk 
te zijn voor het peuterondenicht. 

De kwaliteit van het onderwijs kan 
nog worden verbeterd door toepassing 
van de onderwijstechnologie. Verlaging 
van de leerlingenschaal zien wij niet als 
enig zaligmakend middel voor kwaliteits
verbetering. Aan de verdere ontwikke
ling van instituten voor leerschoolplan
ning dient grote aandacht besteed te 
worden. Periodieke bijscholing van do
centen zou een normale zaak moeten 
worden. 

Om zowel de beleidsvormende als de 
controlerende taken naar behoren uit te 
kunnen voeren zal een reorganisatie van 
het departement van onderwijs onont
koombaar zijn. Wij denken hierbij aan 
een delegatie van bevoegdheden waarbij 
de provincie of het gewest betrokken 
wordt bij de beleidsultvoerende taken en 
de inspectie uitdrukkelijk wordt belast 
met de controle op de kwaliteit van het 
onderwijs. 

vormen van milieuverontreiniging en 
milieubederf als dwingende randvoor
waarden te worden opgenomen. 

De overheid moet een sluitend stelsel 
van milieuwetgeving tot stand brengen, 
waarbij zowel de specifieke milieuwet
ten, als ook de wetten op grond waar
van milieubederf en -verontreiniging 
mede kunnen worden bestreden, met el
kaar in overeenstemming worden ge
bracht. Deze wetgeving zal richtlijnen 
moeten bevatten zowel voor het bestrij
den en voorkomen van veront1·einiging 
als voor het tet·ugdringen van verontrei
nigingen. 

De grenswaarden zullen, naast absolu
te verboden voor verontreinigingen die 
onder alle omstandigheden onaanvaard
baar zijn, moeten aangeven welke ver
ontreinigingen onder welke omstandig
heden wel aanvaardbaar zijn. Zij zullen 
per t·egio verschillend kunnen zijn, mo
gen e<"hter noch door autonome ontwik
keling<'n noch door beleidsbeslissingen 
ovcrs<'hrcden worden. 

De Industrie zal haar beleid erop rich
ten de ongewenste neveneffecten van 
haar activiteiten tot een aanvaat·dbaar 
minimum te bPpe1·ken. · Zij zal verslag 

ste plaats een bestuursstelsel is, waarbij 
iedereen over alles mag meebeslissen. 
Anders dan zij die menen, dat de feilen 
van de parlementaire democratie kyn
nen wot·den weggenomen door een ver
regaande vorm van participatie van be
trokkenen in het besluitvormingsproces, 
zijn wij van oordeel, dat de democrati
sering van de besluitvorming heeft ge
leid tot tragere besluitvorming en tot 
het nemen van besluiten, waar men 
reeds spoedig spijt van had. 

Wij verwerpen geenszins overleg tus• 
sen de bestuurlijke organen en de bij 
hun besluiten nauw betrokken personen 
of groepen. Wij zijn er integendeel vóór 
dat ovel'legstructuren worden gescha
pen, waarin ook de specifiek gemoti
veerde burgers aan bod kunnen komen. 
Maar beslissingen kunnen slechts wor
den genomen door de gekozen.vertegen
woordigende organen. Wars van deelbe~ 
l~ng moeten zij tot besluiten komen 
voor de gehele door hen bestuurde ge
meenschap. 

Voor ons land geldt dat een kabinet 
steunende op een · holnogene Kamer
meerderheid, steunend op een program, 
dat bij de verkiezingen de meerderheid 
verkreeg, in staat moet zijn een krach
tig regeerbeleid te voeren. Een modern 
bewerktuigd parlement ·moet in staat 
zijn een kabinet steunend op een ho
mogene meerderheid,' alert te controle
ren. Het tegenwicht tegen de regering 

nodig of overbodig ZtJn géworden, moe
ten worden beknot of afgekapt, ook al 
om ruimte te blijyen houd·en voor nieu
we. 

Dit vereist een grotere flejibiliteit van 
de ambtenaar, die voor meer dan een 
taak moet kunnen worden ingeschakeld. 
Het ambtenarencorps zou daartoe van 
meet af aan anders moeten word!Jn op
geleid. Meer ·aandacht moet worden ge
Schonken aan teamgeest en dus aan on
derlinge verwisselbaarheid. Veelvuldige 
overplaatsingen, taakvera:nderingen, in
voegen In andere teams zijn daartoe ge
wenst. 
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Zonder het beginsel van de financiële 
gelijkstelling van het openbaar en bij
zonder onderwijs aan te tasten lijkt een 
herbezinning op de uitvoel'ing zeer ge
wenst; automatische toepassing van de 
pacificatiewet 1917 leidt tot versnippe
ring en extra kosten. Voor de positie en 
de honorering van mensen werlrzaam in 
het onderwijsveld dienen niet alleen 
vaktechnische kwaliteiten als criteria te 
dienen, doch evenzeer dient rekening ge
houden te worden met de mate waarin 
dat stulr onderwijs de bevordering van 
het maatschappelijk proces onder
steunt. 

Te overwegen zou ztJn elk kind te 
voorzien van een onderwijstegoedbon. 

Het recht op het volgen van onderwijs 
zou langs die weg worden voorgefinan
cierd door de overheid. Een positief ne
veneffect zou zijn, dat de relatie ouders
kind niet door financiële aspecten kan 
worden geforceerd. Het door de over
heid in het kind geïnvesteerde kapitaal 
zou door de gebruiker van de tegoedbon 
in een latere levensfase kunnen worden 
terugbetaald. Bij voorbeeld door verre
kening met een bepaald percentage van 
het inkomen bij de heffing van de in
komstenbelasting. 

uitbrengen over de WIJZe waarop de 
grondstoffenstroom binnen de industrie 
wordt beheerd. De ontwikkeling van mi
lieuvriendelijke processen en produkten 
(schone industrie) dient te worden be
vorderd, evenals de mogelijkheid om af
valstoffen weer in de kringloop op te 
nemen (kringloopeconomie). 

De overheid dient de toepassing van 
technologische vernieuwingen, die tot 
verscherping van het milieuprobleem 
leiden, te verhinderen. Zij heeft boven
dien een belangrijke taak bij de herbe
zinning op consumpt:e, produktie en 
grondstoffengebruik. Het verschil tussen 
nationaal produkt en nationaal nut kan 
worden weggenomen door de consequen
ties van schaarste aan milieugoederen 
en grondstoffen via een stelsel van hef
fingen en subsidies tot uitdrukking te 
laten komen in het prijsvormingspro
ces. 

Milieubederf en -vervuiling kennen 
geen grenzen; verschillende economische 
en sociale situaties kunnen bij dezelfde 
uitgangspunten in verschillende landen 
toch leiden tot verschillende milieu
maatregelen. Internationale harmonisa
tie van maatregelen -- vooral binnen de 
EEG - is essentieel voor een doeltref
fend milieubeleid. 

vormt een sterk parlement. 
Naast de waarborgen die reeds thans 

in onze grondwet zijn verankerd achten 
wij een tweetal extra waarborgen voor 
de burger gewenst. 

• In de grondwet zouden een aantal 
nieuwe grondrechten voor het individu 
moeten worden opgenomen, welke de 
zekerheid verschaffen dat de in het be
langenconflict tussen individu en ge
meenschap, het individu bescherming 
geniet; hier valt te denken aan grond
rechten ter bescherming van de per
soonlijke levenssfeer, alsmede aan een 
recht op.informatie. 

• Het berechten van geschillen tussen 
de overheid en de burger moet geschie
den door een naast de gewone rechter
lijke macht staand bijzonder apparaat 
van admiriistratieve rechters. In dit sys
teem zou, duidelijker dan thans het ·ge
val is, nu de rechtsbescherming van . de 
burger in· tal. van administratieve VIolet, 
ten is vastgelegd,· het recht van beroep 
op overheidsbeslissingen gestalte krij
gen. 

Top van de admihistra:tievé i·eèht
spraak · zou de afdeling geschillen van 
bestuur van de Raad van State kunnen 
vormen. Deze afdeling, gelicht uit de 
huidige wettelijke structuur van de 
Raad van State, te noemen Constitutio
neel Hof, zou tevens de bevoegdheid 
moeten krijgen, wetten aan de grpnd;we~ 
en internationale verdragen te toetsen. 

•. STELLINGEN 
1. De totstandkoming van een ,·ierde 

wezen; 
de bestuurlijke indeling in ons land 
moet beperkt blijven tot een lokale, 
een regionale en een nationale be
stuurslaag. 

z. Vool" het goed functioneren van de 
tweede bestuurslaag is een berinde-. 
ling van de bestaande provincies 
noodzakelijk. .. . . . . • . 

3. Over deze drie bestuurslagen moet 
het totale takenpakket van de over
heid worden herverdeeld. 

• STELLINGEN 
1. Ondenvijs en vorming moeten niet 

plotseling op het zesde of vierde jaar 
beginnen, maar dienen een voortdu
rend proces te zijn, dat zo vroeg mo
gelijk een aanvang neemt en zo laat 
mogelijk eindigt. 

2. Het onderwijsstelsel moet variëteiten 
omvatten wat betreft het karakter en 
lle methode van opleiding, teneinde 
lle individuele ontplooiing zowel van 
het intellectueel minder bedeelde 
kind als van het getalenteerde kind, 
te realiseren. 

8. De mobiliteit tussen de onderwijs
soorten moet worden bevorderd. 

<l. Er dient een studie te worden ver
richt naar de financiering van het 
gehele Nederlandse onderwijs waar
bij de gedachte voor een oudenvijste
goed waarmee de kosten van het on
derwijs voorgdinancierd worden 
door de overheid, bestudeerd moet 
worden. 

5. Aan een verbetering van de •nder
wljstechnologie dient de voorkeur ge
geven te worden boven verlaging van 
de leerlingenschaal; dit laatste zal 
alleen daar moeten gebeuren waar 
het het meest nodig is. 

• STELLINGEN 
1. De zorg voor de leefbaarheid van de 

samenleving dlent een belangrijl•e 
maatschappelijke prioriteit te krij
gen bij de aanwending van onze 
schaarse milieugoederen en grond
stoffen. 

2. Economische groei is essentieel om 
tegemoet te komen aan wensen voor 
individuele en collectieve welvaarts
voorziening en de noodzaak de zwak
keren in de maatschappij betere be
staansmogelijkheden te bieden. 

3. Vrije particuliere ondernemingsge
wijze produktie vormt door haar 
lmnde en vindingrijkheid de beste 
voonvaarde tot de realisering van de 
noodzakelijke maatregelen ter be
S('herming van het leefklimaat. 

4. De gevolgen voor de leefbaarbeid 
van produktie, consumptie, grond
stoffen- en energiegebruik dienen in 
onderlinge samenhang te worden be
zien. 

5. Maatregelen om een goed leefkli
maat te "·erwerven maken het nood
zakelijk dat een deel van de econo
mische groei hiertoe wordt aange
wend; de mate waarin dlt gebeurt 
wordt bepaald door prioritelten-keus 
bij de vervulling van individuele en 
~~ollectieve behoeften. 

• STELLINGEN 

1. In de Grondwet moet een aantal 
nieuwe grondrechten voor het indivi
du worden opgenomen dle de zeker
heid verschaffen dat in het belangen
conflict tussen individu en gemeen
schap het individu bescherming ge
niet, o.a.: 

a. grondrechten ter bescherming ,·an 
de persoonlij ge levenssfeer; 

b. instelling van de commissaris ,·an 
onderzoek (ombudsman); 

c. recht op informatie. 

2. In de Grondwet dient de verplichting 
opgenomen te worden, dat - naast 
de jaarlijkse begroting - een voort
schrijdende begroting voor bijvoor
beeld een periode van vijf jaren 
wordt ingediend en elk wetsvoorstel 
,-ergezeld dient te gaan van een kos
tenraming en een dekkingsplan voor 
eenzelfde periode. 

8. De afdeling voor de geschillen van 
bestuur van de Raad van State moet 
gelicht worden ult d~ huidige struc
tuur van de Raad van State en in de 
"·orm van een Constitutioneel Hof de 
top vormen van de administratie,·e 

rechtspraak. 
·<:> ... · 

4. Het aldus gevormde Constitutionele 
Hof moet de bevoegdheid krijgen de 
wetten aan de grondwet te toetsen. 
(o.a. ook i.v.m. punt 2). 
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AANGEBODEN DOOR BOOMKWEKERIJ: 
Wegens 200-jarig bestaan tegen extra lage prijzen: 
1.000 TAXUS BAGCAT A 4()-60 breed 30 cm 

200 TAXUS BAGCAT A 60-80 breed 50 cm 
300 TAXUS BACCATA 80-100 breed 50 cm 
500 TAXUS BACCATA 100-.125 breed 60 cm 
800 TAXUS BACCATA 125--150 breed 60 cm 

1.200 TAXUS BACCATA 150-175 breed 70 cm 
700 TAXUS BAGCAT A 175--200 breed 80 cm 
450 TAXUS BACCATA 200-225 breed 70--80 cm 

en andere coniferen tót 450 cm 

Fa. P. Visser & Zonen 

Sinds 19()3 

Voor aanleg van: 

Centrale verwarming 

Oliestookinstallaties 

Aardgasinstallaties 

Warmwatervoorziening 

DORPSSTRAAT 167 - TEL. 01802-1206-1395 - ZEVENHUIZEN (Z.-H.) 

Woont u in WASSENAAR of omgeving? 
Laat uw schilderwerk, glas- en behangwerk uitvoeren door schildersbedrijf 

J 0 H. ZWETS L 0 0 T 
PLEIN 14- TEL. 01751-2706- WASSENAAR 

GEEN TIJDVERLIES ! 
SNEL DOKKEN BIJ ELKE WATERSTAND 

B.V. Scheepswerven "Piet Hein" v .d.z.d. 
FA. W. SCHRAM & ZONEN 

BOLNES/PAPENDRECHT 
NIEUWBOUW en REPARATIE 

e twee dwarshellingen van 115 m 
e overdekt dubbel droogdok van 115 m 
e twee droogdokken VOOR ELK GETIJ 

van 104 en 93 m 
e snel schroefwisselen, kleine roer- en 

stevenreparaties in HEFDOK. 

TELEFOON BOLNES 01804 -13644*- 13409 
ROTTERDAM 010- 13 92 75* 
PAPENDRECHT: 078- 51222*- 51466 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Alles met extra goede kluiten en zeer mooi gegroeid. 

Vóór bezoek graag telef. bericht na 17 uur! 

200 JAAR * JAC. JURRISSEN & ZN. 
Cort v. d. lindenlaan le - NAARDEN - Telefoon 02159-43706. 

OPGERICHT 1773. 

APELDOORN of OMGEVING 
voor aan- of verkoop van uw onroerend goed - taxatie - enz. 

J. D. ZOETE v/h ROELSE EN ZOETE 
Beëdigd makelaar en taxateur 

APELDOORN - BADHUISWEG 90 - TEL. 05760/52313 • 63997 

N.V. AANNEMINGS- EN HANDELSBEDRIJF 
FLIP MOL 

is gevestigd te Hendrik ldo Ambacht, maar .••. is 

DOOR HET GEHELE LAND ACTIEF 
op het gebied van: 

het bouwen van ZWEMBADEN, BEMALINGSGEBOUWEN, TUNNELS, 
VIADUCTEN, 8ETONFUNDATIES, enz. 

en 

het uitvoeren van DROOG· EN NAT GRONDWERK, ZUIG· EN PERSWERK 
OEVERVERDEDIGINGEN, KRAANBANEN, HELLINGEN 

etc., alsmede het ge~en van uitgebreide adviezen op water
bouwkundig gebied. 

Kantooradres: Waalstraat 1, Hendrik ldo Ambacht (postbus 3). 
Telefoon: 01858- 3977 (meer lijnen). Privé 078- 31479. 

SAAB 
HEIJER'S 

AUTOMOBIELBEDRIJF B.V. 

Alexanderplein 2, 

'5-GRAVENHAGE 
Tel. 070-639934 

• & 
Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 

pandbrieven 
een veilige belegging met zeer hoog rendement 
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Algemene bijeenkomst 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

Prikkels 
• Prins Bernhard, op de avond 
van woensdag 5 september, dus 
nog vóór de grootse Oranje-huldi
ging in Den Haag op de volgende 
dag: "De Koningin en de konink
lijke familie zijn diep ontroerd 
door de reactie van het Neder
landse volk dinsdagavond in de 
RAl en nu vandaag opnieuw in 
Tilburg. Dit niettegenstaande de 
jarenlange, nogal negatieve uitin
gen ten opzichte van de monar
chie. De Koningin en de familie 
hebben dinsdag en vandaag in 
eigen land kunnen constateren, 
dat zij gelul,ki~ hier even bemind 
zijn als in Indonesië." 
• Mr. A. P. van Walsum (de so
cialistische oud-burgemeester van 
Rotterd>tm) in een artikel in 
NRCjHandelsblad schrijvend o.a. 
over de christen-radicalen van 
thans: "Het ei van Columbus is 
voor deze mensen een grondige 
her-interpretatie van het Evange
lie, die hun de gelegenheid biedt 
Christus voor te stellen als de 

eerste echte radicaal en negentien 
eeuwen christendom als een be
treurenswaardige interpretatie
fout ( ... ) Rijst de vraag of zij de 
grondslag van hun nieuwe inter
pretatie oprecht in de Bijbel aan
treffen. Het vereist namelijk nog
al wat tekstverklarend stuntwerk 
om in Christus een politieke radi
caal te zien." 
• Prof. dr. J .Pen in Het Parool: 
"Wie nu echter meent dat er 
(dus), macro-economisch, met ie 
winsten niets zorgelijks aan de 
hand is, vergist zich. Het aandeel 
van de winsten in het nationale 
inkomen mag dan ongeveer con
stant zijn gebleven, maar intussen 
is de hoeveelheid kapitaal sterk 
toegenomen. De winst per eenheid 
kapitaal, het zogenoemde rende
ment, is dus gedaald. Het is deze 
daling, die een politiek probleem 
van de eerste orde gaat worden. 
Want juist dit rendement zou best 
eens doorslaggevend kunnen zijn. 
voor de investeringen, de groei, de·. 
technische ontwikkeling en de 
werkgelegenheid. De teruggarg 
wordt daarom door velen als zor
gelijk ervaren." 
• Uit een interview van Het 
Vrije Volk met de heer André 
Kloos, · voorzitter van de V ARA: 
"Het publiek blijkt helemaal niet 
zo geïnteresseerd in maatschap
pelijke-politieke stellingname. De 
vraag naar ontspanning-brengend 
amusement is veel groter dan ik 
dacht in mijn NVV-tijd." 

Op vrijdag 19 en zaterdag 20 oktober 
1973 zal de jaarlijkse algemene bijeen
komst van de Organisatie "Vrouwen in 
de VVD" worden gehouden in het Con
grescentrum "De Blije Werelt," West
hofliaan 2 te Lunteren. 

PROGRAMMA 

Vrijdag 19 oktober 1973 
18 uur: Diner. 
20 uur: Opening door de voorzitster 
mevr. M. N. W. Dettmeijer-Labberton. 
20.10 uur: De heer Hans Wiegel, frac
tievoorzitter van de VVD in de Tweede 
Kamer, spreekt over: .,De kijk van de 
VVD op de huidige politieke toe
stand." 

Zaterdag 20 oktober 1973. 
9 uur: Ontbijt. 
9.45--10.45 uur: Vragenuur. Een forum 
van Kamerleden zal door u gestelde 
vra!!'en beantwoorden. Wij verzoeken u, 
in v"erband 'met een goede voorbereiding, 
de door u te stellen vragen vóór 9 okto
ber a.s. schriftelijk in te zenden bij de 
secretaresse mevr. mr. E. de Roock
Bedding, Stadhoudersplantsoen 212, Den 
Haag. 
10.45- 11 uur: Koffiepauze. 
11-12 uur: Voortzetting vragenuur. 
12.30 uur: Koffiemaaltijd. 
13.30--15.30 uur: Mr. W. J. Geertsema, 
lid van de Tweede Kamer, oud-minister 
van Binnenlandse Zaken,· spreekt over: 
.,Hoe leven en werken Oom Agent en 
Piet Hak?" en prof. mr. C. H. F. Polak, 
lid van de Eerste Kamer, oud-minister 
van Jm~titie spreekt over: "Enige aspec
ten van de privacy." Gelegenheid tot het 
stellen van vragen. 

Om~IJ·eeks 16 um·: Sluiting en thee. 

Logif•s vindt plaats in de "Blije We
relt". 

De kosh•n bt•dragen voor de gehele 
confer<•ntie met inbegrip van thee, di
ner, avondkoffie, logies, ontbijt, och
tendkoffie en lunch .f 45,- per persoon 
voor een tweepersoonskamer met douche 
en toilet. Er zijn enkele eenpersoonska
mers beschik baal', de kosten hiervoor 
bedragen f 47,50. 

Indien u niet de gehele conferentie 
wilt bijwonen gelden de volgende afzon
derlijke prijzen: diner f 17,-; logies en 
ontbijt f 20,-; lunch .f 13,-. 

Opgave: uitsluitend door middel van 
onderstaand aanmeldingsformulier, 
liefst zo spoedig mogelijk, doch in ieder 
geval vóór 12 oktober a.s. Indien u 
slechts een gedeelte van de conferentie 
wenst bij te wonen wilt u dan tevens 
vermelden welk gedeelte dat zal zijn? 
Het verschuldigde bedrag kunt u zelf 
berekenen. In dat geval is het niet de 
bedoeling dat u het gedeelte, dat u niet 
wenst mee te maken aftrekt van het 
voor de gehele conferentie verschuldig
de bedrag; doch dat u de verschuldigde 

Rotterdam 

In ver·band met zijn reis naar New 
York is de heer H. J. L. Vonhoff niet in 
de gelegenheid zijn reeds aangekondigde 
spreekbeurt te vervullen. Tot ons genoe
gen hebben wij mevrouw mr. E. Veder
Sruit bereid gevonden in zijn plaats voor 
onze afdeling te komen spreken over: 
de HuiNarts. Dit onderwerp is gekozen 
in verband met een momenteel door 
haar te houden enquête binnen de orga
nisatie "Vrouwen in de VVD". 

Wij hopen vele dames te mogen 
verwelkomen op woensdag 19 septem
ber in de Doelenclub, Westersingel 95 
te Rotterdam om 18.00 uur. 

Telefonische opgaven bij mevrouw 
Elshof, tel. 149124 of mevrouw Tellegen, 
tel. 125915 of mevrouw De Vlaming, tel. 
201398. 

maktilaard {i 
voor onroerend goed in 

• 
• 

DEN HAAG.· Paul Gabriëlstraat 172 
hoek Van Alkemadelaan 

EN OMGEiiL· 
· Den Haa~ 

Tel. 070 - 24 U SS 
V .RAAGT 

TOEZENDING 
WONINGHIDS 

bedragen voor datgene dat u wel wenst 
mee te maken bij elkaar optelt. 

Verbinding: vanaf het station Lunte
ren is geen verbinding per openbaar 
vervoer naar het Congrescentrum, wel 
zijn er enkele taxi's aan het station 
beschikbaar. Wij hebben een bus ge
huurd, die de treinreizigsters vrijdag 
naar het Coi:Jgrescentrum en zaterdag 
na afloop van de conferentie weer naar 
het station zal brengen. Hiervoor behoe
ven geen extra kosten te worden be
taald. 
Hieronder volgen enige spoorwegverbin
dingen: 
Vrijdag: 

Amersfoort v. 16.52 uur Aankomst 
Lunteren 17.16 uur; 

Arnhem v. 16.50 uur --- Aankomst 
Lunteren 17.17 uur. 
Vertrek eerste bus naar Congrescen
trum 17.25 uur. 
Zaterdag 

Lunteren richting Arnhem v. 17.19 
uur. 

Lunteren richting Amersfoort v. 17.14 
uur. 
De bus van het Congrescentrum naar 
station begint te rijden vanaf 16.30 
uur. 

Namens het bestuur, 
mr·. E. de Roock-Eedding, 
A. F. Eonthuis-\Vunderl. 

Gelderland 
Dinsdag "') september om 20.00 uur 

zullen de vertegenwoordigsters en be
stuursleden van de vrouwen in Je VVD
Gelderland bijeen komen in de poort 
van Kleef te Zutphen. 

De heer van Schie, landelijk directeur 
belangenvertegenwoordiging vormings
werk werkende jongeren, zal over dit 
werk een uiteenzetting geYen. 

Ik ga naar Lunteren .... 

Nationaal geschenk 
De Interim SUchting, het samenwer

kingsverband van de Nationale Vrou
wen Raad, het Nederlandse Vrouwen\ 
Comité en de Federatie voor Vrouwelij
ke Vrijwillige Hulpverlening, heeft het 
initiatief genomen om de leden van de 
Vrouwenorganisaties en andere Vl'OU
wen, die hiervoor voelen, in de gelegal
beid te stellen met een briefkaartactie, 
waarbij op de briefkaart aan de adres
zijde de waarden van .f 0,50, J 1,-, f 2,50. 
of f 5,- bijgeplakt kunnen worden, bij te 
dragen aan het Nationaal Geschenk. De 
briefkaarten dienen te worden geadres
seerd aan: H. M. Koningin Juliana, Pa
leis Soestdijk, Soestdijk. Aan de achter
zijde kan een gelukwens aan H.M. wor
den geschreven. De actie zal duren tot 
31 oktober a.s., terwijl de opbrengst zal 
worden ingevoegd in het algehele pro
ject voor het Nationaal Geschenk, nat 
bestemd is voor "Het Kind in Nood". 

Vrouwenbelangen 
De Vereniging voor Vrouwenbelangen 

afd. Den Haag organiseert op 11 · okto
ber, 1 en 22 november 1973 een cursus 
"De magie van de macht" in de aula 
van het Maerlantlyceum, Johan Bilde·r
straat 11, Den Haag. Aanvang 8 uur. 11 
oktober: mevr. E. J. Sevenhuysen-Hoge
woning, kroonlid SER spreekt over de 
SER. 1 november: dr. J. Bartels, voor
zitter VNO spreekt over "De plaats van 
de werkgevers, n'iet alleen in de SER 
maar ook in onze moderne maatschap
pij"; 22 november: W. Kok, voorzitter 
NVV geeft zijn zienswijze op "Aktivitei
ten en verantwoordelijkheid van de vak
organisaties. Opgave: bij mevr. C. Ba
rentsen-Plomp, Leyweg 17, Den Haag, 
tel. 070 - 662027 vóór 4 okt. Rosten : 
i 10,- voor leden en f 15 voor niet-leden 
van Vrouwenbelangen, over te schrijven 
op gironummer 224900 van AMRO
Eank Den Haag onder vermelding van 
nr. 47.27.11083. 

Te zenden aan de pe.nningnwest•~rf'sse mevr. A. :F. Bonthuîs-\Vundf'rl, Hugo 

de Grootlaan 4.1 te 1\fiddl'lburg. 

In drnkletti'J'S; doorhal!•n wat nil>t gewenst wordt. 

Ondl•rgf'tt•kende ................................................................................... . 

Adres ............................................................................................... . 

WoonJ)!aats ....................................................................... · ... · · ..... · · · · · · .. 

g·eeft zi(·b op v·oor dt> algt•mene bijo•enkomst op 19 en 20 oktober a.s. te 

Lonteren en heeft dt> kosten voor algehele deelname ad. f 45.- (f 47.50) of 

gedeel~elijke deelname volgens berekening ad f ........ : ...... overgemaakt op 

girorekening no. 605368 t.n.v. l)enningmeesteresse Organisatie Vrouwen in dl' 

V\'D tP l\Jiddl'lburg. 

Zij del'lt bij voorkPur dt> kanwr nwt ..................................................... . 

Zij zal weljg·een gebruik maJwn \'aD de bus van het station Luntl'rf'n naar de 

"Blije Werelt" f'n t("I'Ug. 

Handtekening, 

Mogelijkheden in Suriname (11) 
Ruimtegebrek heeft ons genoodzaakt de publikatie van het 
tweede deel van mr. Geurtsens artikel over de sociale en 
economische öntwikkelingsmogelijk:hedén in Suriname uit. te 
stellen tot het volgendè nummer. Het zelfde fot trof de rubnek 
Mijn Opinie is 
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Aankondigingen 
19 SEPTEMBER 
Mej. mr. A. Kappeyne van de Coppello 
(lid der Tweede Kamer) spreekt voor 
de J.O.V.D.-Helmond. 

20 SEPTEMBER 
Ir. D. s. Tuijnman (lid der Tweede Ka

ra er) spreekt voor de afdeling Etten
Leur, over de miljoenennota. 20.00 uur, 
buurthuis Het Kompas, Bovenstraat 18, 
Hoeven. 

24 SEPTEMBER 
Mevrouw drs. N. Smit-Kroes (lid der 
Tweede Kamer) spreekt voor de afde
ling Breda over onderwijs. 
Mr. A. Geurtsen (lid dêl' Tweede Ka
mer) spreekt op de propaganda-bijeen
komst van de nieuwe afdeling Weert. 

1. OKTOBER 
1\lr. H. E. Koning (lid der Tweede 

Kamer) spreekt voor de afdeling Oos
terhout over de miljoenennota. 20.30 u. 
(huishoudelijk gedeelte 19.45 uur.). De 
Warande, Bredaseweg 123. 

4 OKTOBER 
1\lr. H. E. Koning ( lid der Tweede Ka
mer) spreekt voor de afdeling Goes over 
Belastingpolitiek van het kabinet-Den 
Uyl. 
20.00 uur, De Prins van Oranje, Goes. 

12 OKTOBER 
1\lej. mr. A. Kappe.yne van de Coppello 
(lid der Tweede Kamer) spreekt op de 
liberale borrel van de afdeling Breda. 
17.30 uur. 

Naar nieuwe 
meerderheid 

VERVOLG VAN PAGINA 1 

de VVD eigen initiatieven lanceren, 
zoals het verder optrekken van de a.o.w. 
en de totstandbrenging van een algeme
ne arbeidsongeschiktheidsverzekering. 
Modem sociaal beleid betekent ook dat 
wij de premiestijging zoveel mogelijk 
zullen moeten beperken. Een kritische 
doorlichting van het hele pakket aan 
sociale voorzieningen is nodig. 
• Een ander punt is de vergroting van 
de eigen verantwoordelijkheid van de 
werknemer in zijn bedrijf. Sommigen 
willen de huidige Ondernemingsraad op 
de tocht zetten. Ik ben daar tegen. Een 
versterking van de positie van de On
dernemingsraad is in het belang van de 
werknemers. 
e Loon naar prestatie - ik begrijp 
niet dat een hardwerkende arbeider zo
veel minder zou moeten verdienen dan 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Openhartige burgemeester 

Het intet·view met drs. F. M. Fey, 
burgemeester van de gemeenten Melick
Herkcnbosch en Vlodrop en Limburgs 
lid van het VVD-hoofdbestuur. in het 
tijdschrift "Limburg Vandaag" heeft 
nogal wat reacties tot gevolg gehad. 
Drs. Fey nam daarin namelijk geen 
blad voor de mond en dat is iets waar 
men in Limburg nog een beetje aan 
moet wennen. Drs. Fey zei onder meer 
.. Opvallend is het gemak waarmee nieu
we VVD-leden gewonnen worden. Sinds 
de jongste verkiezingen is het ledental 
van alle Limburgse afdelingen meer dan 
verdubbeld. Ook de angst van vroeger. 
zo van "ik wil wel lid worden, mits dat 
niet uitlekt" is verC:wenen. Dat vind ik 
een gelukkig verschijnsel. Men hoeft in 
Limburg niet meer te vrezen dat het 
lidmaatschap van een andere partij dan 
de KVP repercussies zal hebben". Der
gelijke uitspraken leiden natuurlijk ge
makkelijk tot een bepaald soort jaloezie 
in die kringen, waar de eertijds zo ste
vige stoelen nu angstwekkend beginnen 
te kmken. "Ik ben uit de KVP gestapt 
omdat deze partij, evenals iedere andere 
christelijke partij, zichzelf overwonnen 
heeft", zei drs. Fey. Hij heeft met zijn 
opmerking dat hij de functie van de 
KVP in de Nederlandse politiek niet 
meer ziet zitten, zijn eigen promotie
kansen natuurlijk niet verbeterd. Al
thans zijn promotiekansen in het Lim
burgse, waar zich, naar hij zegt, het 
merkwaardige verschijnsel nog altijd 
voordoet dat alle gemeenten een KVP
burgemeester moeten hebben, hoewel 
die partij nog maar de helft van het 
aantal stemmen heeft. Daar moet dan 
ook volgens hem maar snel verandering . 
in komen. 

Overigens is hij niet als vijand van de 
KVP gescheiden, al heeft hij wel de in
druk dat bij voot'beeld het Limburgse 
Tweede-Kanlerlid Heymans, (die naar 
zijn mening te zeer naar extreem-links 
is gezwenkt) here na zijn overgang 
naar de VVD "het liefst van de burge
meestersstoel had willen schoppen." 
Sinds het Tweede Vaticaans Concilie is 
echter wel duidelijk geworden dat wij 
als christenen niet langer op een eiland
je moeten gaan zitten, maar dat juist de 
openheid naar de wereld met zich mee
brengt dat je als katholiek, als christen 
minstens even goed werk kunt doen in 
een andere groepering. Drs. Fey noemt 
als onmiddellijke aanleiding tot zijn be
danken voor de KVP het feit dat er zo 
nonchalant werd omgesprongen met een 
burgemeestersbenoeming. Zo werd een 
ex-KVP-wethouder uit Amsterdam in 
Limburg benoemd. Die vertelde in een 
interview dat hem dit beloofd was en 
dat hij zich zelf maar een plaats moest 
uitzoeken, terwijl verschillende bekwa
me collega's die recht hadden op promo
tie en oek aan de beurt waren, niet in 
aanmerking zijn gekomen. 

Dat was overigens alleen maar de 

een middelmatige academicus. 
e Bezitsvorming - brede lagen van de 
bevolking zullen nog meer dan tot nu 
toe in staat moeten worden gesteld bezit 
te vormen. De beste start voor bezits
vorming is het verkrijgen van een eigen 
huis. Dat zal dan ook moeten worden 
gestimuleerd en niet, zoals blijkbaar het 
kabinet-Den Uyl wil, ernstig belemmerd 
mogen worden. 
e Onderwijs. Over dit punt heb ik lie
ver dat mevrouw Van Someren iets 
zegt. 't Is tenslotte haat· specialisme!" 

Niet gelijk 
Haya van Someren: "Het onderwijs 

zal zo moeten worden ingericht dat het 
arbeiderskind het r.iet zoals nu oneven
redig zwaar heeft. Daarenboven moet de 
basisschool ermee ophouden klassen te 
vormen waarbij men ervan uitgaat dat 
alle kinderen een gelijk niveau heb
ben. 

Wat tot nu toe aan de zgn. "onder~ 
wijsvernieuwing" is gedaan is te danken 
aan enthousiasme, maar te weinig aan 
planning. In verband hiermee zal men 
meer haast moeten maken met de inte
gratie van het basis- en kleuteronder
wijs, waarvoor Neelie Smit zo hard 
vecht. Daarnaast moet er haast ge
maakt worden met de experimenten 
voor een verlaging van de schoolleeftijd 
(tot 3 jr.) in volksbuurten. De kinderen 
daar hebben op verbaal gebied een ach
terstand vergeleken met andere kinde
ren en als daar niets aan gedaan wordt, 
is dat een groot onrecht. Die achter
stand komt namelijk veel en veel later 
naar voren en dan is het te laat." 

aanleiding. De oorzaak lag in het feit 
dac de KVP zichzelf, naar zijn overtui
ging, heeft overleefd. 

Omdat de VVD hem altijd al had aan
gesproken en met _,ame ook omdat de 
ontwikkeling naar extreem-links hem 
zodanig verontrustte dat hij het niet 
langer verantwoord vond partijloos te 
blijven, is drs. Fey een jaar later VVD
er geworden. In zijn nieuwe partij voelt 
hij zich kennelijk uitstekend thuis . 

De groei van de partij ("vele nieuwe 
afdelingen en vele nieuwe leden, waar
onder opmerkelijk veel autochtone Lim
burgers. Nu is meer dan de helft van de 
leden uit de eigen provincie afkomstig, 
op de oude ledenlijst was dat steeds cir
ca 10 procent) doen hem de komende 
Statenverkiezingen_ met veel vertrouwen 
tegemoet zien. Hij rekent zeiter op een 
verdubbeling van de fractie (van 3 naar 
6) en samen met het bestuur van de 
VVD-afdeling Limburg gaat hij er van 
uit dat men in die situatie bij de overige 
partijen voldoende begrip zal ondervin
den voor een claim op een G.S.-zetel. 

Opmerkelijk noemt hij ook de belang
stelling van zittende gemeenteraadsle
den voor de VVD die straks in Limburg 
in vrijwel alle grote plaatsen met een 
eigen lijst aan de gemeenteraadsverkie
zi •• gen zal deelnemen. "Maar we houden 
wel de boot af", zegt de heer Fey, "Die
genen die momenteel in een gemeente
raad zitting hebben kunnen rustig lid 
worden van de VVD. Maar dan zeggen 
we wel: doe dat dan op persoonlijke 
titel en wacht af of je straks als kandi
daat voor de VVD door de afdeling op 
de lijst wordt gezet." 

Verstandig 
Drs. Fey, die bij de volgende Kamer

verkiezingen graag twee Limburgers 
naar voren zou willen schuiven, ook al 
om het risico van uitvallen (v.d. Ven, 
red.) te .vermijden, noemt in het inter
view de opstelling van de Limburgse 
KVP-Kamerleden Bremen en Noten
boom verstandig. "Ik geloof namelijk 
zeker niet dat de Limburgse KVP ex
treem-links is en als je als volksverte
genwoordiger gekozen bent moet je 
geen verraad plegen jegèns je achter
ban". 

Hoewel er dus geen Limburger voor 
de VVD zitting heeft in de Tweede Ka
mer, gelooft drs. Fey dat de VVD best 
in staat zal zijn om "de korte tijd dat 
dit kabinet er zal zijn" te overbruggen 
door een goede informatie over en 
weer. 

Drs. Fey vermoedt namelijk dat dit 
kabinet in het najaar van 1974, na de 
Statenverkiezing - "dat is al twee 
maal eerder gebeurd" - zal stranden. 
"De linksen hebben te \'eel beloofd wat 
ze niet waar kunnen maken. Daar is 
geen geld voor. Htm kiezers zullen te
leurgesteld zijn. Hun is beloofd dat bin-

Mevrouw Van Someren vindt .,zonder 
meer" dat binnen het totaal van de 
rijksbegroting voor onderwijs, het kleu
ter- en basisonderwijs meer prioriteit 
moet hebben, boven het wetenschappe-
lijk onderwijs. · 

Partij-organisatie 
"Het politieke doel wat wij voor ogen 

hebben, namelijk verdere winst bij de 
komende Staten- en gemeenteraadsver
kiezingen, kan alleen maar worden be
reikt als onze partijorganisatie op volle 
toeren draait. Het secretariaat is erin 
geslaagd de enorme ledenwinst te ver
werken: Met het kader zal binnenkort 
worden overlegd over de komende cam
pagne en daar waar mogelijk zal de 
partij-organisatie gestroomlijnd wor
den." 

De partijvoorzitster vindt dat de par
tij-organisatie gemoderniseerd zal moe
ten worden, d.w.z. dat alles voor de Je
den doorzichtiger moet worden om de 
contacten te vergemakkelijken. "De 
communicatielijnen moeten worden ver
kort. Ik wil tussen de statencentrales en 
de 400 afdelingen nog een lijn," aldus 
Haya van Someren. 

Partij-referendum 
"Bovendien wil ik, dat is nu finan

cieel-technisch mogelijk, binnenkort 
gaan starten met een partijreferendum. 
Zo'n enquête onder de VVD-leden in 
Gelderland en Overijssel was toch erg 
leuk. Op deze wijze krijg je volgens mij 
een echte democratische partij." 

Op dit moment ligt er alweer een 

nen drie maanden de deuren van het 
paradijs zouden opengaan, dat de hele 
maatschappij-structuu:: omgeturnd zou 
worden. Het zou allemaal veel beter en 
geheel anders worden. En wat zien we? 
Wat accentverschuivingen, meer niet". 

En hoe de schuldvraag dan achteraf 
binnen het kabinet en de regeringspar
tijen zal worden uitgevochten en wie 
uiteindelijk de schuld krijgt? De heer 
Fey: "Ik vrees dat het wel weer de 
KVP zal zijn. Die zit altijd in de hoek 
waar de klappen vallen ...... " 

Ledenvergadering 
kamercentrale Den Bosch 

Den Bosch - De -verkorte agenda van 
de algemene ledenvergadering van de 
kamercentrale Den Bosch (maandag 8 
oktober in Hotel Central Markt 51--57 
te Den Bosch, aanvang 20.15 uur) ziet 
er als volgt uit: 
1. Opening en mededelingen 
2. Goedkeuring notulen vorige vergade
ring. 
3. Vaststelling lijst van gemeenten per 
afdeling. 
4. Instelling Fonds Regionale Propagan
da Commissie. 
5. Verkiezing afgevaardigden naar par
tijraad. 
6. Uitbreiding bestuur met voorzitter 
Propagandacommissie. 
7. Bestuursverkiezing. 

Nieuwe afdeling 
Mook-Middelaar 

In de Limbur~~e gemeente Mook en 
Middelaar bestaan plannen om 'fe komen 
tot de oprichting van een VVD-afdeling. 
Daartoe zal op 21 september een verga
dering worden gehouden in hotel de 
Schans, RijiLSweg te Mook. Aanvang 
20.00 uur. Het voorlopig secretarlaats
adres is: Heikantseweg 1, Mook-Midde
laar. 

Bestuursmutaties 
Sittard - Het voorlopig bestuur van 

de in augustus opgerichte plaatselijke 
afdeling, is als volgt samengesteld: 
voorzitter drs. R. Jurriëns, secretaris ir. 
F. H. MA. Noteborn, penningmeester J. 
G. H. Cuypers en leden H. A. Houwen 
en J. Ch. Palmen. 

Goes - De secretaris van de VVD-af
deling Goes, J. Tromp, is. opgevolgd 
door J. A. Hoste. Schalklaan 2, Kloetin
ge (tel. 01100 - 6525). De ledenadminis
tratie is in handen van mevrouw C. ter 
Hart-Muller, Patijnweg 28, Goes (tel. 
01100 - 8863). De propaganda wordt 
verzorgd door J. W. F. van Riesen, 
Rijk5weg 4, 's Heer Hendrikskinderen 
(tel. 01100 - 8306). 

voorstel van het hoofdbestuur, gericht 
·aan alle kiescentrales, voor· een nieuwe 
"Wiegeltournee". Daarnaast zullen alle 
Kamer- en kaderleden wederom voor 
spreekbeurten het. land intrekken. "Al 
onze sprekers zullen steeds· overleg blij
ven voeren met de partijleden· over de 
wijze waarop de aanhang van ·de VVD 
verbreed kan worden en waarop wij zo 
snel mogelijk terug in de regering .kun
nen komen," zegt mevrouw Van Some
ren. 

Wiegel: "Wij zullen alle zeilen bij 
moeten zetten, want iedereen beschouwt 
de komende verkiezingen als een eerste 
confrontatie van het kabinet-Den Uyl 
met de kiezer&. Daarom is het goed dat 
de partij klaar staat en dat ons propa
ganda-apparaat onder leiding van Ru
d 1lf de Korte opnieuw in de startblok
ken staat". 

Eensgezind 

Aan het slot van het gesprek komt 
Wiegel nog met een soort oproep om 
het sterkste wapen van de VVD te be
waren: haar eensgezindheid. "Juist nu, 
nu er maar twee mogelijkheden voor de 
VVD openstaan, of de stabilisatie van 
de VVD als een der middelgrote par
tijen in ons land Of uitgroeien tot een 
van de grootste politieke bewegingen in 
het land, is die eensgezindheid meer dan 
ooit noodzakelijk! Onze tegenstanders 
zullen proberen ons zwart te maken en 
tweedracht te zaaien in onze gelederen, 
maar onze partij :-:al daarin juist een 
reden moeten vindGn zich eensgezind op 
te stellen." 
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Liberale ambtenaren 
Sinds enkele jaren worden praktisch 

maandelijks ontmoetingen op touw ge
zet tussen rijksambtenaren die lid zijn 
van de VVD en een lid van de liberale 
kamerfractie. Aanleiding tot die bijeen
komsten waren twee ervaringen. Op de 
eerste plaats kregen de ambtenaren uit 
bepaalde uitingen van VVD-kamerleden 
wel eens de indruk dat een betere infor
matie een andere stellingname of een ge
lukkiger argumentatie in de hand zou 
hebben gewerkt. Op de tweede plaats is 
gebleken dat het contact tussen andere 
kamerfracties en de ambtenaren die· hen 
politiek goed gezind zijn, vrij intensief 
is. Met het gevolg dat de niet-liberale 
fracties en ambtenaren wel eens doel
treffender konden werken. Een pro
bleem dat een regelmatig contact tussen 
VVD-kamerleden en liberale ambte
naren in de weg stond - en nog staat, 
zij het in mindere mate - is de opvat
ting bij beide partijen dat dergelijke 
contacten naar hun aard onjuist zouden 
zijn. Een aantal liberale ambtenaren is 
echter aan die formele bezwaren minder 
zwaar gaan tillen. Langzamerhand is 
een kerngroep ontstaan die vrij regel
matig aan de bijeenkomsten peel-
neemt. '' 

Het moment lijkt dan ook aangebro
ken om'het tot dusverre volstrekt infor
mele contact een wat formele vorm te 
geven. Overwogen wordt de instelling 
van eeri "liberale ambtenarenkring" met 
een klein bestuur. De leden zouden een 
geringe contributiebijdrage moeten leve
ren. Het bestuur zou de taak van de 
huidige initiatiefnemers kunnen overne
men en zich kunnen toeleggen op de 
verbetering in de organisatie. van de 
contact~n. 

De volgende bijeenkomsten staan voor 
·de .komende maanden op het program
·ma: maandag. 1 oktober en maandag 5 
november om 17.30 uur in "Des Indes" 
in Den Haag. 

vrijdag 14 september 1973 - 11 

Amsterdam's autohaat 

Volgens het Amsterdamse VVD
raadslid drs. Piet Roemer is het ge
meentebestuur van Amsterdam hard op 
weg van haar stad één groot trottoir te 
maken. "Er wordt in Amsterdam lang
zamerhand een geweldige autohaat ge
kweekt. Het merendeel van de gemeen
termld doet bijna hysterisch over het 
openbaar vervoer en de witkar en ver
geet daarbij dat het particuliere auto
verkeer een belangrijke bijdrage levert 
aan de economische ontv.ikkeling van 
Amsterdam," aldus de heer Roemer in 
het meest recente nummer van .. De 
Vrije Amsterdammer," het maandblad 
van zijn afdeling. Hij zegt op zielwelf 
niets tegen prioriteit voor het openbaar 
vervoer te hebben - in vele opzichten is 
het dé oplossing voor ons gigantische 
verkeersprobleem - maar het wcrdt 
toch te gek, als het gemeen~bestuur de 
Ferdinand Bolstraat (een belangrijke 
veriiPcrsader in de richting binnenstad) 
voor het autoverlreer zou afsluiten om 
tramlijn 16 een '.Tije baan te geven. Al
dus het VVD-raadslid. Hij vindt het ver
keersbeleid van de hoofdstad zó desas
treus dat hij - speciaal met het oog op 
de afsluitingsplannen Ferdinand Bol
straat - in de commissie van verkeers
zalten een raadsdebat heeft geëist. Om 
een en ander in de commissie af te doen 
ging hem wat te ver. "Ook het parkeer
beleid - waar blijven de parkeergara
ges? - toont. aan hoe het Amsterdamse 
college van B. en W. de greep op de 
stad verliest," aldus drs. Roemer. 

Aankondigingen 

17 SJi:PTEMBER 
A. Ploeg (lid der Tweede Kamer) de

batteert met H. Komrink (PvdA) voor 
de afdeling Laren/Blaricum. 20.15 uur, 
St. Vltus, Blaricum. 

19 SEPTEMBER 
Mevrouw drs. N. Smit-Kroes (lid der 
Tweede Kamer) spreekt voor de afde
ling Heemstede over "Oppositionele vi
sie op de Troonrede." 

Het Wijkgebouw, Herenweg 88a. 

Mr. C. H. F. Polak (lid d~ Eerste Ka
mer) spreekt voor de afdeling Bloemen
daal over de werking van de Eerste Ka
mer en de Provinciale Staten. 20.00 uur, 
café restaurant Rusthoek, Bloemendaal
seweg 141. 

21 SEPTEMBER 
H. J. L. Vonhoff (lid der Tweede Ka
mer) spreekt op een besloten bijeen-

Districtscentrale 
Rijnmond 

CAPELLE - De districtscentrale Rijn
mond vergadert maandag 15 oktober in 
het ontmoetingscentr:.un "In de Speel
man", Duikerlaan 1, Capelle ajd IJssel. 
Aanvang 20.00 uur. 

Deze bijeenkomst zal worden ingeleid 
door de voormtter van de districtscen
trale: mr. A. Gem'tsen. 

Vervolgens spreekt ir. D. S. Tuijnman, 
vice-voorzitter van de V.V.D.-Tweede
Kamerfractle over; .,Enige aspecten van 
de ontwikkeling in het Rijnmondge
bied". 

Hierna zal geleg-enheid wordPn gebo
den voor discussie. 

Staten- en raadsleden 
naar Hoogovens 

Den Helder - De regio Noord
Holland van de vereniging van Staten
en raadsleden van de VVD houdt op 22 
september een regionale bijeenkomst in 
Velsen. Bij die gelegenheid wor<'lt het 
bedrijf van de Hoogovens bezichtigd. Na 
afloop wordt (eenvoudig) geluncht in 
Wijk aan Zee. Ontvangst om 9.30 in het 
Ontvangstcentrum Hoogovens. Sluitingn' 
om 115.30 uur in W-k aa.n Zee. 

Najaarsvergadering van 
k~mercentrale Utrecht 

Û'rH.ECHT - De Kamercentrale 
Utrecht houdt op zaterdag 6 okt. haar 

Ursem-Cothen 
Tachtig belangstellenden waren 30 

augustus in café "De Landbouw" in Ur
sem (Noord-Holland) getuigen van de 
oprichting van een nieuwe VVD-afde
ling, Ursem en omstreken. De plaats. is 
gelegen in het hart van de streek die de 
bakermat is van mr. dr. Cees Berkhou
wer, vom·zitter van het Europese parle
ment. Het aandachtige gehoor werd me
de door de warrige verhalen van een lid 
van de plaatselijke partij Gemeentebe
lang overtuigd van de noodzaak dat ·'e 
VVD bij cle volgende verkiezingen met 
een eigen lijst uitkomt. 

Ook in Cothen (Utrecht), evenals Ur
sem een confessioneel bolwerk, verliep 
een week later, een oprichtingsvergade
ring succesvol. Bij de laatste verkiezin
gen haalde de VVD er 13.5 pct. van de 
stemmen. In de huidige raad zijn alleen 
confessionele partijen vertegenwoordigd. 
Spreker op de oprichtingsvergadering 
was mr. dr. C. Berkhouwer over het 
onderwerp "Waarom liberaal op groter 
schaal?" 

Wieringen 
Hoewel IJmuirlen en Den Helder ' ' de 

provincie Noord-Hol! ,: gelden als de 
belangrijkste vissershavens, vindt de af
deling Wieringen van de VVD aandacht 
voor het voormalige eiland met :- :1 

Oever als haven op zijn plaats. Zij ves
tigt de aandacht op Wieringer proble
men in een brief aan de VVD-fractie in 

komst van de afdeling Bussum (en om
liggende afdelingen). 

G. W. Keja (lid der Tweede Kamer) 
spreekt op een besloten bijeenkomst van 
de afdeling Bussum (en omliggende af
delingen). 

24 SEPTEMBER 
Mr. W. J. Geertsema (vice-voorzitter 

van de Tweede Kamerfractie) spreekt 
voor de afdeling Rotterdam, over de al
gemene politieke situatie. 20.00 uur, ho
tel Atalanta, Aert van Nesstraat 4. 

Drs. G. M. V. van Aardenne (lid der 
Tweede Kamer) spt·eekt voor de afde
ling Vlaardingen. 
L. M. de Beer (lid der Tweede Kamer) 
spreekt voor de afdeling Zeist. 
20.30 uur, hotel Boschlu!'it. 

27 SEPTEMBER 
Mr. A. Geurtsen (lid der Tweede Ka
mer) spreekt voor de afdeling Waterin
gen. 
20.00 uur, het Parochiehuis, dr. Schaep
manstraat. 
J, den Ouden (Secretaris kamercentrale 
Dordrecht, gemeenteraadslid Alblasser-

najaarsvergadering in hotel café-I'estau
rant "Heidepark" te Bilthoven. Aanvang 
10.00 uur. Deze vergadering zal in be
langrijke mate zijn afgestemd op de ko
mende verkiezingen voor de provinciale 
staten. Aan de hand van enkele korte 
inleidingen zal worden gediscussieerd 
over het provinciale beleid en . over de 
rol die de VVD - naar verwachting 
dan de tweede partij - daarin zal spe
len. 

In het bijzonder zij die belangstelling 
hebben getoond voor het statenlidmaat
schap, worden op de vergadering ver
wacht. De bij·eenkomst zal door een ge
meenschappelijke lunch worden onder
broken. Voor die lunch kan men zieh 
opgeven door een bedrag van f 10,
over te maken op . de postrekening 
183963 van de Algemene Bank Neder
land te Baarn met vermelding: reke
ningnummer 552839140 kamercentrale 
Utrecht, najaarsdag 6.10.73. 
Raadsfractie Oegstgeest 

Als. nieuwe fractievoorzitter zal in de 
Oegstgeester gemeenteraad gaan Oj)t- ~

den. de heer J. C. Gmelich Meijling ( C .. 
Fabritiuslaan 2, Oegstgeest tel.: 01710 -
53311) ; dit in verband met verhuizing 

de provinciale staten van Noord-Hol
land. De notities van de afdeling over de 
visserij vormen een bijdrage tot de ge
dachtenwisseling over de provinciale 
visserijnota die deze maand in de staten 
zou worden behandeld. 

De afdeling wijst er op dat Wieringen 
van oudsher een bevolking heeft die 
voor een belangrijk deel op de visserij is 
georiënteerd, Dat de visserij plus aan
verwan'::e bedrijven een goede bestaans
bron vorrr_en voor een groot deel van ~:e 
Wieringers. Dat het ontbreken van ver
vangende en geschikte werkgelegenheicl 
de visserij voor Wieringen o1iontbee1~:~ ~ 
maakt. Dat Den Oever de enige visaf
slag is die in handen is van de vissers 
zelf. Dat de gemaakte winsten van de 
afslag kunnen <'!~enst doen als reserve
fonds voor de plaatselijke vissers. Om 
onder meer deze redenen wijst de afde
ling de nog al eens gehoorde gedachte 
af eventueel te komen tot een concen
tratie van visserij in de ·.op van Noord
Holland met Den Helder als centrum. 

In de brief aan de VVD-statenfractie 
wijst WieriJlgen ook op het feit dat de 
dichtslibbing en verzanding van de aan
looproute "De Wierbalg" en van de ha
veningang een remmende uitwerking 
hebben gehad op de economi-E). en ont
wikkeling van de plaatselijke visserij en 
aanverwante bedrijven. Een definitieve 
oplossing voor de bereikbaarheid van de 
haven van Den Oever is voor de visserij 
van Wieringen een kwestie van "er op 
of er onder." Aldus de plaatselijke 
VVD-afdeling. 

dam) spreekt voor de ledenvergadering 
van de afdeling Papendrecht over ge
meentepolitiek. 20.00 uur, Staatse 
Schans. 

28 SEPTEMBER 
H. P. H. Waalkens (lid der Tweede H:a
mer) spreekt voor de afdeling Wierin
ger. over o.a. de miljoennota. 20.00 uur, 
hotel P. Kaan, Hippolytushoef. 

1 OKTOBER 
Mr. A. Geurtsen (lid der Tweede Ka
mer) spreekt voor de afdeling Gorin
chem. 

2 OKTOBER 
J. den Ouden (secretaris kamercen

trale Dordrecht, gemeenteraadslid Al
blasserdam) spreekt voor de afdeling 
Giessenburg over "Wat zijn de Provin
ciale Saten ?" 20.00 uur, De Sticht. 

3 OKTOBER 
Mr. H. E. Koning (lid der Tweede Ka
mer) spreekt voor de afdeling Zwijn
drecht over ,.politieke kanttekeningen 
bij de miljoennota. 21.00 uur (Aanvang 
ledenvergadering 20.00 uur), hotel 
Swindregt. 

van de heer Mr. R. Cleton. In ZIJn 
plaats is als nieuw raadslid benoemd de 
heer L. N. Briët. 

Politiek cafè in 
De Bilt-Bilthoven 

BILTHOVEN - Het bestum· van de 
afdeling De Bilt-Bilthoven opent het 
ni-euwe seizoen met een politiek café 
op vrijdag 21 september in gebouw De 
Meteoor, Planetenbaan te Bilthoven. 
Aanvang 17.30 uur. Einde 19.30 uur. 
Tijdens deze bijeenkomst die voor zo
wel leden a~s niet-VVD'ers toeganke
lijk is, zal ir. D. S. Tuijnman, lid van 
de Tweede-Kamerfractie, een korte 
toelichting geven op de troonrede die 
op dinsdag daaraan voorafgaand is ge
presenteerd. Aansluitend aan het poli
tieke café, wordt een korte ledenver
gadering gehouden. Daarop worden de 
voorlopige kandidaten voor de provin
ciale staten aangewezen en worden af
gevaardigden· benoemd 11aar de ko
mende vergaderingen van staten- en 
raadsleden. 

UW FISCALE OUDEDAGS RESERVE? 
PENSIOENEN ., BEORJJFSADVIEZEN .~ , HYPê>nfEKEN 

ASSURANTIE~. EN PENSI'OEN BURO 
APELDOORN KERKLAAN 25 TEL. 05760 - 12848 
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Vraag 't de BGM's en u weet meer 

Vandaag, morgen en in de 
komende maanden gebeurt 't. 

Het nieuwe kabinet pousseert 
z'n plannen. De oppositie zal niet stil 

zitten. De kontrasten en opvattingen zijn 
tè belangrijk ... De kamer neemt zijn beslissingen. 

Belangrijk keerpunt. Dat bepaalt onder meer hoe 1974 
voor ons allemaal gaat worden. 

Natuurlijk, u wilt met die ontwikkelingen op de hoogte zijn. 
Maar wees eerlijk .•. wie lul<t het nog werkelijk al het nieuws 
te volgen, dag in-dag uit? 

De BGM's zijn de "Beter-Geïnformeerde-Mensen". 
Ze hebben doorgaans weinig tijd. Toch zijn zij op de hoogte. 
Ze willen weten waar ze aan toe zijn in die woelige wereld van 
vandaag. En ze wèten wat er speelt. Want zij lezen een 
opinieblad. Zij kozen Accent. 

Waarom Accent? 
Accent is het snelst gegroeide opinieweekblad. Een blad 

met een eigen mening. Maar wel met een open oog voor rechts 
èn links. (Het bestaansrecht van een veelzijdig opinieblad.) 

Bang om een rechtse mening te horen? Geïrriteerd door 
een gezonde nieuw-linkse opinie? Kom nou. U wilt uw mening 
toch toetsen aan die van anderen (ook al zou u het principieel 
oneens zijn). 

Accent behandelt verschrikkelijk véél zaken. Maar kort, 
Overzichtelijk. Zonder onnodige franje. Daarom zijn de BGM's 
snel en goed geïnformeerd. 

Accent: een nieuwe formule 
Naast korte samenvattingen en helder kommentaar op het 

binnen- en buitenlands nieuws, brengt Accent ook veel fijne 
rubrieken. 

Bijvoor]2eeld Bob Spaak over sport. Mary Schuurman over 
koken. Metternich met beursnieuws. Mode, autonieuws, toerisme, 
geneeskunde ••. rubrieken voor hem èn voor haar. 

Daarom is Accent ook nog eens een gezellig 
opinieweekblad, 

Conclusie 
Accent spaart tijd. Houdt u op de 

hoogte over alles wat belangrijk is. 
Is bovendien voordelig, 
Zeker nu! 

Neemeen 
abonnement. 

Of geef Accent kado. 

Jubileum-voordeel 
Nu abonnerén Is aantrekkelijk. Omdat we Jubileren 

profiteert u n.l. van een fikse Jubileum-korting èn u 
. ontvangt als jubileum-kado leuke probleemloze 

Als jubileumkado gratis maar liefst 4 boekjes: 
Borrelhapjes & Snacks, Eenvoudige Dineetjes, 
van Spit & Grill, Fondue en Barbecue. 
(Normale waarde f 19,60) · boekjes als aa~vulling op uw kookboek-bibliotheek. 

Twee mogeliikheden: 2. Een halfjaar-abonnement (26 nummers) 
op Accent: f 25,- in plaats van f 27,-. 

1. Meteen een jaarabonnement (52 nummers) 
op Accent. Dat kost u nuf 42,- in plaats van f 48,-

Als jubileumkado gratis de boekjes: 
Eenvoudige Dineetjes en Borrelhapjes &Snacks. 
(Normale waarde f 9,80) 

Accent, opinieweekblad nieuwe stiil-kort en veelziidig 

,~----------------------------------------------------,, ,,-~--------------------------------------------------·-~ 
,/ ACCENT Jubileum-Voordeelbon .. ,{' ACCENT Kado-Abonnement ~\ 

Ja, abonneer mlj op Accent, volgens één van de hieronder aangegeven 
mogelijkheden•: 

0 Ik belaal voor een jaar (52 nummers) f 42,- in plaats van f 48,- en ik 
ontvang gratis als jubileumgeschenk 4 boekjes "over lekker koken'', 
(Normale waarde /19,60) 

0 Ik betaal voor een halfjaar (26 nummers) f 25,- in plaats van f 27,· en ik 
ontvang gratis als jubileumgeschenk twee boekjes "over lekker koken", 
(Normale waarde /9,80) • Gewenste 0 invullen. 

Naam: ............... "' .......... " ..................................... ., ............. ., ............................................ .. 

Adres: ..... ",., ................................................ u .... ~~ ..... " ......................... ,. .......... ,." ... 'ltl""'"' 

Plaats: .u .......... "'""""'"'"' ... ,. .......... ., .............. Event. Giro: ......................... , .... , ....... " .. 

Ik belaal nog niet. Ik wacht tot ik uw acceptgirokaart ontvang. 
Bon opsturen in een open enveloppe, zonder postzegel aan: 
Accent, Antwoordnummer 627, Amsterdam. 

I Stuur Accent voor mijn rekening als geschenk-abonnerne'ntn~ar I de heer/mevr./mej. 

I Naam begunstigde: ........................................................................................................... .. 
; 
I 

Adres: •................ I' •••• '' I.'······,,,, ..................... u ......................... ~ .......... ' •• ''" .......................... . 

Plaats: ....................................................................................................... "'''"'"'"'"'"''''""' 

Het abonnement dat ik kado geef is*: 
0 Een jaarabonnement (52 nummers). Ik betaal 1 42,- in plaats van f 48,-. 

De begunstigde ontvangt tevens als jubileumkado 4 gratis kookboekjes. 
(Normale waarde f 19,60) 

D Een halfjaar-abonnement (26 nummers). Ik betaal I 25,- in plaats van f 27,-. 
De begunstigde ontvangt tevens als jubileumkado: 2 gratis kookboekjes. 
(Normale waarde j 9,80) * Het gewenste D invullen. 

Naam gever: .......................................................................... " ............. ,,,,,,.,,,, .... , ... "''' .. '''"' 

Adres: .......................................... u-. •.• "" .. "u'"·'""'"'"""'"""" .. "'u .. uuun"""'' ........ u .. ,. .. .,. 

Plaats: ..................... 11 ............................... ,."'""'u Event. Giro: '"''"'"'""'tt"'""" .............. . 

Ik wens wel/niet bekend te worden gemaakt ,als gever, 

Het kado-abonnement gaat in op ........................................................... , .... , .... (datum) 

Ik betaal nog niet. Ik wacht tot ik uw acceptgirokaart ontvang. 
In verband met het Invoeren van uw abonnement In onze computer'kan het zijn dat het Bon opsturen in een open enveloppe, zonder postzegel aan: 1 

\ enkele weken duurt, voordat u het eerale nummer van uw abonnement ontvangt, VO 1 /\ Accent, Antwoordnummer 627, Amsterdam. VC 1 1 ' ... , ,, .... ,/ 
------····~---------~--------------------------------; '--~--~---------------------------------------~--------
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Schizofrene nota Kool en konijn 

door mr. H.E. Koning, lid van 
de VVD-fractie in de Tweede 
Kamer 

Tournee Wiegel 
De heer H. Wiegel, voorz.itter van 

de WO-fractie in de Tweede Kamer, 
ts op het ogenblik beztg met een taUI
nee door het land. In het kader daar
van spreekt hU: 

1 oktober te Bergen op Zoom in 
het Luxor-bowlingcentrum, Lieve Vrou
westraat 25, tijdens een büeenkomst 
van de kamercentrales Tilburg en 
Middelburg; 

15 oktober te Zaandam in het Reina 
Siertsemahuis, Paltrokstraat 20, ter 
gelegenheid van de Zaanstadverkie
zingen, die op 17 oktober gehouden 
worden; 

19 oktober te Luntcren in De Blüe 
Werelt, Westhofflaan 2, tijdens de 
jaarlijkse algemene büeenkomst van 
de Organisatie Vrouwen in de WD 
(zie ook de aankondiging van die bij
eenkomst op pagina 6); 

22 oktober te Drachten in de Lawei, 
tijdens een büeenkomst van de kamer
centrales Groningen, Friesland en 
Drenthe. 

Póstzakken vol 
nieuwe leden 
na Prins jesdag 

In de begroting-1967 bedroegen de uit
gaven voor het eerst meer dan f 20 mil
jard. Nu, zes jaar later, komt minister 
Duisenberg met zijn begroting boven de 
f 50 miljard. Een stijgingstempo om 
van te schrikken, veroorzaakt zowel 
door de sterke inflatie als door een bij
zonder hoog uitgavenpeiL 

Dat uitgavenpeil maakt een steeds ho
gere belastingdruk nodig, In die zes 
jaar steeg deze druk dan ook van 26,6 
tot 30,2 procent van het. nationaal inko
men. De premiedruk van de sociale ver
zekermgen steeg van minder dan 14,7 
(peil van 1968) tot 18,9 procent. In dit 
tempo doorgaande zou, volgens een 
hoofdambtenaar van het ministerie van 
financiën, H. Baron van Lawick, in 
korte tijd een totale belasting- en pre
mietlruli zijn bereikt van 80 pct. 

Is het kabinet-Den Uyl zich van het 
onaanvaardbare van een dergelijke stlj
gingstempo bewust? 

Als men afgaat op de naar mijn me
ning in veel opzichten arrogante troon
rede, dan moet men daar bijzonder bang 
voor zijn. De miljoenennota-1974 is in 
haar· analyses en beschouwingen gema
tigder. Daar spreékt de wetenschaps
man Duisenberg. Hij houdt ons voor dat 
wij met alle luacht moeten streven naar 
de indamming van de inflatie en dat 
inflatie en werkloosheid niet los van el
kaar kunnen worden gezien. Er wordt 
op gewezen dat door vorige kabinetten 
de bestedingsinflatie is teruggedrongen, 
maar dat nu de kosteninflatie moet 
worden bestreden. 

Tot zover kan men met de opvattin
gen van de· minister meegaan. Datzelfde 
is het geval. wanneer hij wijst op de 
gevaren voor 's Rijks schatkist (minde
re opbrengsten) van een voortgezette 
nivellering van de inkomens. 

Gelet op de vele woorden, besteed aan 
de noodzaal< van bestrijding van inflatie 
en werkloosheid, zou men verwachten 
dat het kabinet zijn gehele beleid daarop 
richt. Maar dan komt men bedrogen uit. 
Want in diezelfde miljoenennota staat, 
dat bij de opstelLing van het dekkings
plan heeft voorop gestaan, dat het zou 
moeten passen in een beleid gericht op 
het totstandkomen van rechtvaardiger 
inkomens- en vermogensverhoudingen. 
Binnen dat kader, aldus de minister, 
was het van belang dat het mede een 
bijdrage zou moeten leveren aan de be
strijding van de inflatie. 

Vreugde- en noodlireten van het Alge
meen Secretariaat. Letterlijli. met post
zakken tegelijk komen de brieven bin
nen met aanmelding-en van nieuwe le
den. De \'ier telefoonlijnen staan al da
gen roodgloele t<l en op de avonel van 
Prinsjesdag was het Haag•;e telefoon
verkeer uren gE-st~ord door overbelas
ting op de VVD-lijn. 

Op 29 november 1972 (de dag van de 
\'erkiezingeu voor de Tweede Kamer) 
telde de VVD rond 38.000 leden. Na een 
succesvolle lelle.nwel'faetie, inhakend op 
het mooie resultaat bij de verkiezing(m, 
kon op 1 juni 1973, toen de heer Wiegel 
in het huwelijk trad, worden tneege
llePld dat de partij 1)0.000 leden had. 

In de zomermaanden wel'll geen enlte
le actie omlernomen en stond het politie
ke leven goeddeels stil. Niettemin bleef 
het l<>dental OJllopen, tot rond 52.500 op 
Prinsjesdag. 

Den Uyls troonrfllf" was nog niet ver
klonken of een vlof'd van nieuwe leden 

Daarom maakt de miljoenennota op 
mij een schizofrene indruk: met de pen 
belijden dat de inflatie en de werkloos
heid onze .grootste kwalen zijn en ver
volgens de inkomstennivellering voorop 
stellen bij het dekkingsplan. 

Het dekkingsplan heeft in brede krin
gen verontrusting gewekt. De inflatie
con-eetie gaat niet door. Men durft het 
niet -zo te stellen, maar in feite is dat 
een regelrechte verhoging van de tarie
ven van de loon- en inl<omstenbelasting. 
Ooit de laagste inkomens moeten meer 
betalen, dan indien de taticven niet wer
den verhoogd. Dat is wat anders dan de 
met een qemagogisch trucje vervaardig
de cijferopstelling van het ministerie 
van financiën, die ons wil doen gelo
ven, dat de laagste inkomens niet de 
dupe zouden worden van de belasting
verhoging. 

De verdubbeling (voor ::;ommigen nog 
méér) van de huurwaarde van de eigen 
woning treft in het bijzonder de mid
dengroepen. Zij .worden ook getroffen 
door de verhoging van het percentage 
voor het privé-gebruik van een zaken
auto \'al1 15 tot 20 pl'Ocent. De verho
ging van de vermogensbelasting treft in 
het bijzonder de ondernemers, die hun 
bedrijf slechts kunnen uitoefenen met 
een behoorlijk eiget,l vermogen, veelal 
opgebouwd door grote spaarzaamheid. 
De verhoging van de successierechten in 
de zijlijn pakt de samenlevende broers 
en zusters en de duurzame relaties zon
der huwelijksband. 

Al met al een socialistisch beleid, dat 
om krachtige bestrijding vanuit onze li
berale begiru;elen vraagt. Het kabinet
Den Uyl kan daarop rekenen, zoals el
ders in dit blad collega Van Aardenne 
uiteenzet. 

Partijraad vergadert 
Morgen, zaterdag 29 september, komt 

de Partijraad van de VVD in openbare 
vergadering bijeen, om 14.00 uur in de 
Riauwe Zaal van café-restaurant Es
planade te Utrecht. Het enige agenda
punt is de bespreking van de politieke 
toestand. 

brak los, mede door de aa...'lsporing van 
Wiegel diezelfde avond via de televisie. 

Een volle weelt is bet kort maar goe1l 
~ezegd 0011 gekkenhuis geweest in het 
Thot•beelcebtûs, van 's morgens vroeg 
tot 's avonds twaalf uur. En nog is bet 
eind niet in zicht. Vt'oensdagoehtend 26 
selltember stonden bijna 59.000 leden 
genoteerd. 

Reden tot grote Vl'Cttglle, uiteraard. 
Maar deze turbulente gang 1•a11 zaken 
heeft het algemeen secretariaat verrast. 
Men geeft - tereebt natuurlijk - de 
hoogste voorrang aan het a<bninistratief 
verwerken van de nie·1wc leden, zodat 
zij zo spoedig mogelijk een bevestiging 
van brut lidmaatschap en een welkomst
brief van mevrouw Van Someren zullen 
ontvangen. Dat beeft helaas om:erroijde
lijk el'llstlge vertraging tot gevolg in 
ltet afhandelen van de andere corre. 
"'l'ondentie. Vandaar <lie noodl«ect. Wie 
011 antwoord ergens·op wacht: even ge
duld, er worat met man en rnaebt llarcl 
gewerkt! 

In de Troonrede staat dat ,.een 
beleid, gericht op welzijn en op 
een actieve deelneming aan het 
maatschappelijk leven, vernieu
v.ing van onze onderw·ijsvoorzie. 
ningen vereist". 

De ontwerpbegroting-1974 voor 
Onderwijs geeft f 12 miljard aan 
om te besteden, waaronder bedra
gen voor de verlaging van de 
leedingenschaal in het kleuter- en 
basisonderwijs. 

Kijk zulke dingen spreken ons 
aan. Liberalen zien in onderwijs 
het middel bij uitstek, een breek
ijzer, om de individuele ontplooiing 
van de mens op gang te brengen. 
Wat in de Troonrede voorgestaan 
wordt t.a.v. het ondenvijs, maakt 
ons nieuwsgierig naar de uit
gangspunten van de minister 
voor dat onderwijsbeleid. 

De memorie_ van toelichting 
geeft een eerste gedachtenbepa
ling, die er niet om liegt. Wat is 
namelijk het geval? De mini::;tcr 
ziet onderwijsvernieav. ing en het 
daarop gerichte onderwijsbeleid 
als belangrijke elementen met be
trekking tot de maatschappelijke 
veranderingen en derhalve bij uit
stek als politieke opgaven. De mi
nister schrijft: .,uitgangsptmten 
voor onderwijsbeleid dienen dan 
ook uitdrukking te zijn van de 
veranderingen, die men in de sa
menleving noodzakelijk acht." 

Dat zijn stellingen met ingrij
pende consequenties. Er worden 
verbanden gelegd, zoals: ,.bijzon
der moeilijk om het onderwijs te 
veranderen zonder tegelijkertijd 
de inkomensverdeling en de ar· 
beictsmachtsverhoudingen te ver
anderen." 

Het komt erop neer dat niet de 
ontplooiing van het individu of 
van de mens centraal staat, maar 
het scheppen van !let kader voor 
een wenselijk geachte verande· 
t·ing van de maatschappij. Een 
stelling, die in flagrante strijd is 
met de liberale gedachte over on
derwijsbeleid. 

Liberalen zien onderwijs als een 
middel om mensen gelijke kansen 
te geven, iets bij te dragen tot de 
ontwikkeling van de maatschap
pij. 

Deze regering gaat uit van haar 
maatschappijbeeld van gelijke 
mensen en v. i! het onderwijs ge
bruiken om hen gelijk te ma
ken. 

Voor liberalen geldt dat het 
kind centraal dient te staan in het 
onderwijsproces en niet de maat
schappij waarnaar gestreefd 
wordt. 

Maar ... konijn dat k-ool eet 
wordt geen kool, het verandert 
kool in konijn. Een socialist die 
het ministerie van onderwijs be
heert verandert onderwijs in so~ 
cialis me. 

NEELIE SMIT-KROES 

Radio-uitzending van de 
VVD: woensdag 3 oktober 
1973, van 18.20-18.30 uur, 
over de zender Hilversum I 
(402 m.). 
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Pleidooi voor vogelhospitaal 

Nieuwe afdeling Ter Aar 
Op 21 september werd in Ter Aar een 

nieuwe VVD-afdeling opgericht, welke 
op het ogenblik ongeveer 35 leden telt. 
Het voorlopige bestuur bestaat uit de 
heren H. B. L. A. Ruygrok (voorz.), F. 
L. M. Boexe (secr. -- Sluispad 8) en N. 
H. M. van Smoorenburg 1 penningm.). 

Bestuursmutaties 
Cothen - Het bestuur van de afde

ling start tn de volgende voorlopige sa
menstelling: voorzitter A. H. Runne, se
cretaris A. van der Lek en penning
meest'er N. Hovinga. 

Leidschendam - De afdeling Leid
schendam houdt maandag 1 oktober een 
algemene ledenvergaderng. Plaats: 
Damlaan 36. Aanvang 20.00 uur. Ter 
vergadering. moet worden vastgesteld 
dat de VVD Leidschendam met een eigen 
lijst de gemeenteraadsverkiezingen in
gaat. Verder staat de heer F. Th. H. 
Dubols kandidaat voor een plaats in het 
bestuur. Wordt hij gekozen, dan zal hij 
de secretaris opvolgen. 

VVD-societeit Velp 
Velp - Met ingang van 2 oktober 

houdt de afdeling Velp-Rozendaal socië
teitsbijeenkomsten op elke eerste dins
dag van de maand. Plaats: café Olde 
Dubbelink naast het postkantoor 
(16.30-18.30 uur). 

Nieuwe afdeling Veghel 
Op 11 september werd vanuit de afde

ling Uden een zelfstandige VVD-afde
ling Veghel opgericht. De nieuwe afde
ling telt ongeveer 60 leden. Het bestuur 
bestaat voorlopig uit de heren J. Barten 
(voorz.) en P. C. M. v. d. Velden (secr. 
- Minister Aalbersestraat 4 te Veghel) 
en mevrouw D. Marinus-Vrijhof (pen
ningm.) 

Na de forse groei van het ledenaantal 
in Veghel en de succesvolle oprichting 
van de afdeling, beschouwt het bestuur 
het als zijn eerste taak een navenant 
succes te bereiken bij de komende ge
meenteraadsverkiezingen. 

De Amsterdamse VVD-gemeente-
raadsleden, mej. H. Pleij, P. Roemer en 
R. Groothoff hebben er bij het college 
van b. en w. van de hoofdstad op aan
drongen alle medewerking te verlenen 
- ook financieel - aan de stichting 
van ·een vogelhospitaal in Amsterdam. 
Verder vraagt het drietal de gemeente 
juiste voorlichting aan het publiek naar 
aanleiding van de massale vogelsterfte 
- speciaal van eenden -- in de Amster
damse binnenwateren, de instelling van 
een commissie van gemeentelijke in
stanties en deskundigen die deze voor
lichting verzorgt en de oprichting van 
een centrum met speciaal telefoonnum
mer dat moet zorgen voor de coördina
tie bij het ophalen en vernietigen van de 
kadavers. 

Het grote aantal sterfgevallen van 
eenden in Amsterdam wordt veroor
zaakt door een bacteriesoort die ciostri
dinurn botilinum heet. De bacterie gedijt 
in verontreinigd water en scheidt een 
stof af die botuline heet. Die tast de 
zenuwen aan der vogels die hun voedsel 
uit het water moeten halen. Zijn een
maal de ademhalingsorganen van de 
dieren aangetast, dan treedt doorgaans 
de dood in. Het vogelrampenfonds en 
particulieren doen wat zij kunnen om de 
sterfte zoveel mogelijk te beperken. Het 
D'66-raadslid mr. E. van Antwerpen 
had in schriftelijke vragen op deze si
tuatie gewezen e vooral de bedreiging 
voor de gezondheid van de mens die 
hiervan uitgaat, or.derstreept. De VVD
fractie is door particulieren benaderd 
om bij de gemeente op spoed in deze 
zaak aan te dringen, omdat de vragen 
van de D'66'er nog steeds niet waren 
beantwoord. 

In verschillende persberichten is het 
publiek indertijd dringend verzocht mee 
te werken dode eenden eventueel te be
graven of in een gesloten zak aan de 
vuilnisophaaldiens~ mee te geven. Het 
Rijksinstituut voor visserij-onderzoek in 
LJmuiden heeft met klem gewaar-

Aankondigingen 
1 OKTOBER 

Drs. Th. H. Joekes (lid der Tweede 
Kamer) spreekt voor de liberale borrel 
van de afdeling Zwolle. 18.00 uur. 

1 OKTOBER 
Mr. dr. C. Berkhouwer (voorzitter 

Europees parlement en lid der Tweede 
Kamer) spreekt op de oprichtingsverga
dering van de afdeling Schaesberg en 
omgeving (afdeling ENSA). Restaurant 
"De Molt". Moltweg 82 te Schaesberg. 

2 OKTOBER 
A. Ploeg (lid der Tweede Kamer) 

spreekt voor het politiek café te Arn
hem. 17.30-19.30 uur. 

8 OKTOBER 
L. M. de Beer (lid der Tweede Ka

mer) spreekt voor de afdeling Wagenin
gen over actuele politiek. 20.00 uur, de 
Korenbeurs. 

8 OK'I'OBER 
Drs. G. M. V. van Aardenne (lid der 

Tweede Kamer) spreekt voor de afde
ling Velp-Rozendaal over de Rijksbegro
ting 1974. 20.00 uur in "De Gildenbroe
ders", Wilhelminastraat te Velp. 

15 OKTOBER 
A. Ploeg (lid der Tweede Kamer) 

spreekt op een openbare vergadering 
van de afdeling Zevenaar. 20.00 uur, 
"Ons Huis", dr. Honingstraat. 3. 

Bestuursmutaties 
Oldenzaal - Het bestuur van de afde

ling .is als volgt . samengesteld: P. J. 
Roos, N. Beetsl~an 25, Oldenzaal voor-' 

BURO V ANDERLINDEN 
voor 
bemiddeling bij aan- & verkoop van 
onroerende goederen. 

UTRECHT, 
lessinglaan 89 

030-93 15 58. 

schuwd tegen een te lichtvaardig oor
deel wat betreft het besmettingsgevaar 
voor de mens. Het aanraken van de ka
davers is niet aan te bevelen. Bovendien 
blijft het besmettingsgevaar nog lang 
aanwezig in wateren waar het eenmaal 
is opgetreden. Blijven de kadavers daar 
achter, dan wordt ook zwemmen in de 

binnenwateren riskant. 
Artis is momenteel het enige opvang

centrum voor verdwaalde vogels. Zieke 
vogels neemt Artis niet op in verband 
met besmettingsgevaar. Van daar dat er 
door de drie VVD'ers op de stichting 
van een vogelhospitaal wordt aange
drongen. 

------------------·---------------------·-----------
Aankondigingen 
28 SEPTEMBER 

Drs. G. M. V. van Aardenne (lid der 
Tweede Kamer) spreekt voor de afde
ling Castricum over Inkomensnivelle
ring. Johanna's hof, Bakkum. 

H. P. H. Waalkeus (lid der Tweede 
Kamer) spreekt voor de afdeling Wie
ringen over o.a. de miljoenennota. 20.00 
uur, hotel P. Kaan, Hippolytushoef. 

1 OKTOBER 
Mr. A. Geurtsen (lid der Tweede Ka

mer) spreekt voor de afdeling Gorin
chem. 

2 OKTOBER 
J. den Ouden (secretaris Kamercen

trale Dordrecht, gemeenteraadslid Al
blasserdam) spreekt voor de afdeling 
Giessenburg over "Wat zijn de Provin
ciale Staten? 20.00 uur, De Sticht. 

3 OKTOBER 
Mr. H. E. Koning (lid der Tweede 

Kamer) spreekt voor de afdeling Dor
drecht over "politieke kanttekeningen 
bij de miljoenennota. 21.00 uur (aan
vang ledenvergadering 20.00 uur), hotel 
Swindregt. 

Mej. drs. I. Günther, lid van de pro
vinciale staten Zuid-Holland, spreeM 
voor de afdeling Reeuwük. Onderwerp: 
"Wat zijn die staten nu eigenlijk?" Ver
enigingsgebouw De Brug, Henri Dunant
Iaan, 20.00 uur. 

zitter, J. P. Soolsma, dr. De Bruijn
straat 57, Oldenzaal, secretaris, me
vrouw E. A. Vogelaar-Hansen, penning. 
meesteresse en S. de Loor en H. Wool
drik, leden. 

Borne- Het bestuur van de 3 septem
ber opgerichte afdeling is als volgt sa
mengesteld: ir. P. A. Crol, voorzitter, H. 
A. A. v.d. Berg vice-voorzitter, me
vrouw E. R. M. Boerema-v.d. H.}eve, se
cretaris en P. Mulder, penningmeester. 
Het secretariaat is gevestigd: Stations
straat 40, Bom. Tel. 05409 - 1353. 

Renknm - In deze afdeling zijn een 
nieuwe voorzitster en een nieuwe secre
taris gekozen. Voorzitster is mevrouw I. 
Jansen-Bosma, Beethovenlaan 225 te 
Doorwerth. Secretaris is drs. P. C. v.d. 
Noort van der Molen, Allee 153 te Door
werth (tel. 08307 - 4563). 

In memoriam F. Ji Melzer 
Op· 27 augustus 1973 overleed onze 

vriend Frans Melzer, nog slechts 57 jaar 
oud. Hij was lid van het eerste uur van 
de afdeling Breda en wegens zijn enor
me verdiensten erevoorzitter van deze 
afdeling. Als lid van het hoofdbest.uur 
vedegenwoordigde hij vele jaren het 
zuiden in het laudelijk l}artijbestuur. 

Een grote rol heeft hij gespeeld als 
volksvertegenwoordiger in de gemeen
teraad van Breda; uiteindelijk bekroon
de het wethouderschap van die sltad zijn 
carrière, maar helaas zette toen reeds 
de vermindering van zijn fysi·3ke J;rach
ten in. 

Voor allen die hem kenden is hij be
kend geweest als een strijder. Zijn 
stuwkracht en inzet in tal van vereni
gingsve~.·banden voor onderwijs, voor ge
zinsplanning, op het gebied van de sport 
en natuurlijk van de politiek was groot. 
Het wekken van belangstelling op poli-' 

4 OKTOBER 
Mr. F. Portheïne (lid der Tweede Ka

mer) spreekt voor de afdeling Capelle 
ajd IJssei. Café Oud-Cappelle, Dorps
straat. 
15 OKTOBER 

Mr. H. E. Koning (lid der Tweede 
Kamer) spreekt voor de afdeling 
Amersfoort over de Troonrede. 20.00 
uur, hotel Monopole. 

26 OKTOBER 
Mevr. mr. E. Veder-Smit (lid der 

Tweede Kamer) spreekt voor de afde
ling Nieuwkoop/Noorden Nieuwveen. 
20.15 uur, De Watergeus, Noorden. 

H. J. L. Vonhoff (lid der Tweede 
Kamer) spreekt voor de afdeling Hoorn 
(en omstreken). 

Mr. A. Geurtsen en ir. D. S. Tuijnman 
(leden van de Tweede Kamer) spreken 
op de vergadering van de districtscentra
le Rijnmond te Capelle aan de IJssel. 
Onderwerp ir. Tuijnman: ,.Enige aspec
ten van de ontwikkeling in het Rijn
mondgebied." Ontmoetingscentrum .,In 
de Speelman", Duikerlaan 1, Capelle 
aan de IJssel. Aanvang 20.00 uur. 

19 OKTOBER 
Mr. dr. C. Berkhouwer (voorzitter 

Europees parlement en lid der Tweede 
Kamer) spreekt op de oprichtingsverga
dering van de afdeling Hoogwoud-Op
meer. Dorpshuis Herenweg 58 te Hoog
woud. 

tiek gebied in het algemeen en voor de 
liberale beginselen die hij zo toegedaan. 
was, vergden moed en doorzettingsver
mogen in een tijdsperiode, waarin een. 
dergelijke voorkeur bezuiden de grote 
rivieren nog met verwondering, zo niet 
met afkeuring gezien werd. Frans Mel
zer beschikte over die moed, dat door
zettingsvermogen en die zin voor onaf
hankelijkheid. 

De V.V.D. verliest in Frans Melzer 
een van haar pioniers. 

Aankondigingen 
1 OKTOBER 

Mr. H. E. Koning (lid der Tweede 
Kamer) spreekt voor de afdeling Oos
terhout over de miljoenennota. 20.30 uur 
(huishoudelijk gedeelte 19.45 uur), De 
Warande, Bredaseweg 123. 
4 OKTOBER 

Mr. H, E. Koning (lid der Tweede 
Kamer) spreekt voor de afdeling Goes 
over Belastingpolitiek van het Irabinet
Den Uyl. 20.00 uur, De Prins van Oran
je, Goes. 
12 OKTOBER 

Mej. mr. A. Kappeyne van de Coppel
lo (lid der Tweede Kamer) spreekt op 
de liberale borrel van de afdeling Breda. 
17.30 uur. 
15 OKTOBER 

Drs. D. J. D. Dees (lid der Tweede 
Kamer) spreekt op de oprichtingsverga
dering van de afdeling Axel. 
16 OKTOBER 

Mr. A. Geurtsen (lid der Tweede Ka
mer) spreekt voor de afdeling Eindho
ven, over "zelfstandigen en de begroting 
1974". 20.15 uur, hotel Riche, Valkens
waard. 
22 OKTOBER 

L. M. de Beer < lid der Tweede Ka
mer) spreekt voor de afdeling Eindho
ven over Woningbouwbeleid. 20.15 uur, 
café De Gouden Leeuw, Heeze. 

Rastuursmutaties 
Heerlen - Het eerste bestuur van de 

afd<:ling gaat ~n de volgende samenstel
ling werken: mr. J. C. C. de Pree, voor
zitter, J. H. B. v.d. Burg, vice-voorzit
ter, mevrouw drs. F. Munting-Van der 
Hoog, secretaris (Jos flabetsstraat 10, 
Heerlen) A. D. F. M. de Waal, penning
meester, mevrouw E. P. Keijman-Van 
Reijn, vertegenwoordigster van de orga
nisatie Vrouwen in de VVD, Limburg, 
E. R. T. A. Luyten enG. J. J. Vlek. 
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Afscheid van Abspoel door 
PH. C. LA CHAPELLE 

Op 1 oktober trekt de heer A. W. Abspoel, politiek redacteur van Vrijheid 
en Democratie, zich uit de redactie terug. In verband met zijn leeftijd heeft 
hij de wens daartoe te kennen gegeven. Een wens die wij zullen moeten 
respecteren, hoe moeilijk het ook zal zijn te voorzien in de leemte, die hij 
achterlaat. 

In het op deze pagina afgedrukte artikel kijkt de heer Abspoel terug op de 
,.uim veertig jaar, gedurende welke hij als liberaal journalist werkzaam was. 
Namens de partij brengt onze voorzitster, mevrouw Van Someren-Downer, 
hem dank voor de duizenden (!) artikelen, die hij in Vrijheid en Democratie 
schreef. Als hoofdredacteur van ons blad wil ik niet nalaten daar een per
soonlijk woord aan toe te voegen. 

Toen Abspoel in 1933 toetrad tot de redactie van Het Liberale Weekblad 
kwam ik ter wereld. Toen ik in 1956 als leerling-journalist bij het Algemeen 
Handelsblad met hem kennis maakte, was hij al tien jaar parlementair redac
teur. En toen ik nu bijna zeven jaar geleden het hoofdredacteurschap van 
Vrijheid en Democratie op mij nam was hij al een oud-gediende in de VVD 
en ik slechts een nieuwbakken lid. 

Ondanks het grote verschil in leeftijd en ervaring heb ik van Abspoel 
steeds de meest loyale en prettige samenwerking ondervonden. Zijn in de 
journalistiek haast legendarische kennis van parlementaire zaken is mij tot 
grote steun geweest. Het vak heeft hem geleerd niet te schrikken van onver
wachte politieke gebeurtenissen en hij wist altijd een methode te vinden om 
die in het juiste journalistieke vat te gieten - wat vooral bij een periodiek 
niet gemakkelijk is, omdat er nu eenmaal altijd mlnstens enk!!_e dagen ver-

Politiek 
•• was miJn 

hobby 
door A. W. ABSPOEL 

In januari 1933 werd in Amsterdam 
Het Liberale Weekblad opgericht. David 
Kouwenaar, toen Amsterdams corre
spondent van de NRC, een man van ge
zag in de journalistiek, die vele jaren 
voorzitter Is geweest van de Vereniging 
De Amsterdamse Pers, mijn goede 
vriend Ben Gobits en ik vormden de 
eerste redactie. Sedertdien ben ik veer
tig jaar lang, met een korte onderbre
king slechts in 1946/47 als lid van de 
redactie of als hoofdredacteur aan het 
partij-orgaan van de opvolgende liberaie 
partijen ( Vrijhcidsbond, Liberalf' 
Staatspartij, Partij van de Vrijheid en 
Volkspartij voor Vrijheid en Democra
tie) verbonden geweest. 

Van nog langer geleden dateren mijn 
eerste contacten met de liberale partij
organisatie. Omstreeks 1924 trad ik als 
jongeman tot de toenmalige Club van 
Jongeren in de Vrijheidsbond te Am
sterdam toe. Ik werd daar al spoedig 
secretaris en later voorzitter. En toE;n. 
in november 1930, G. A. de Riddèr als 
secretaris van de officiële partij-afde
ling aftrad wegens diens benoeming tot 
voorganger van de Nederlandse Protes
tantenbond In Beilen, werd ik tot zijn 
opvolger gekozen. 

Dat secretariaat van de toen groot!ite 
partij-afdeling, dat ik van 1930 tot 194.6 
heb vervuld, tezamen met het redactie
lidmaatschap van Het Liberale Week
blad (wegens zijn succes in Amsterdam 
al vrij spoedig door de partij als lande
lijk orgaan overgenomen), heeft heel 
wat tijd in beslag genomen. Ook al be
schikten wc over een goed Amsterdams 
bureau, onder de energieke leiding van 
de in vele opzichten unieke bureauchef 
S. S. Citroen. 

Vooral de laatste jaren vóór het uit
breken van de tweede wereldoorlog wa
ren moeilijke jaren voor het liberalisme. 
Ik schreef het al in mijn bijdrage voor 
het onlangs verschenen boek over pro
fessor Telders: Het politieke klimaat 
van die jaren was wel bijzonder onge
schikt voor het gedijen va:n beginselen 
die stoelden op de eerbied voor de men
selijke persoonlijkheid en bevordering 
van de vrljheidsgedachte. Extremisti
sche stromlngen van links en van rechts 
(de NSB) kregen, direct of indirect, op 
veler geesten vat. Anderen weken, aiR 
reactie hierop, uit naar partijen (Colijn) 
welker beginselen meE;r "vastheid" le
ken te bieden in een wereld, waarin 
krachten werden losgeslagen die ten 
slotte zouden leiden tot de tweede we
reldoorlog en tot de meest onvoorstelba
re misdaden, jegens de mensheid ge
pleegd. 

Er werd mij in die dagen nogal eens 
gevraagd: "Wat zoek je toch in die libe
rale partij, die geen enkele toekomst 
meer heeft?" Dat was een grote mis
vatting. Ik zocht namelijk niets. Ik 
vond het alleen, gezien mijn hobby's: de 
politiek, de politieke journalistiek (die 
later ook mijn vak zou worden) en de 
parlementaire geschiedenis, heerlijk 
mijn - zij het bescheiden - aandeel te 
leveren in de strijd van het georganiseer
de liberalisme, waar ik mij zowel van 
huis uit als uit eigen overtuiging zo vol
komen thuis voelde. 

Aan hen, die in die moeilijke laatste 
vooroorlogse jaren de liberale partij 
trouw zijn gebleven en die trouw, gein
spireerd mede door een man als profes-

Vervolg op pagina 9 

lopen tussen het tijdstip van schrijven en het moment waarop het blad bij 
de lezer thuis komt. 

Natuurlijk ligt zijn grote verdienste niet in de eerste plaats aan zijn journa
listiek-technische aanpak, maar in de kwaliteit van zijn artikelen. Vriend en 
tegenstander heeft hij altijd geïmponeerd door zijn nauwgezetheid, integriteit 
en correctheid. Maar afgezien daarvan heb ik de grootste bewondering voor 
de wijze waarop hij - soms op de meest onmogelijke tijdstippen - ondanks 
zijn leeftijd altijd klaar stond als een beroep op hem werd gedaan. Als bij
voorbeeld na verkiezingen (altijd op woensdag, terwijl ons blad donderdag
ochtend ter post bezorgd moet worden) iedereen vermoeid de knop van zijn 
televisietoestel omdraaide en in bed stapte, greep Abspoel naar de pen en 
belde, ver na het middernachtelijk uur, een commentaar door. Altijd goed 
gedocumenteerd, weldoordacht en he.lder geformuleerd. Hij is een meester -
nog steeds - in het moeilijke vak van persklaar schrijven. Onder alle om
standigheden heb ik altijd op hem mogen rekenen. 

Ik maak van die meer interne zaken graag melding, omdat zij zoveel heb
ben bijgedragen tot de regelmatige verschijning van ons blad en ongetwijfeld 
ook van de liberale partijbladen voordien. Abspoel heeft zich daarvoor altijd 
vanzelfsprekend ingezet: zijn plichtsbesef werd hem ingegeven door zijn 
idealen, door zijn liefde voor de liberale partij en door een ingeboren begrip 
voor de eisen die de actualiteit stelt. En natuurlijk door zijn geaardheid, die 
hem eenvoudig niet toestaat half werk te leveren. 

Het doet mij veel genoegen dat Abspoel bereid is incidenteel medewerking 
aan ons blad te blijven verlenen. Maar zijn hoofdtaak zal door anderen moe
ten worden overgenomen en dat zal niet eenvoudig zijn. 

A. W. Abspoel en zijn vrouw in 1967, nadat Kamervoorzitter mr. Van Thiel 
hem zijn koninklijke onderscheiding had uitgereikt. 

Hartelijk dank 
Op 1 okt-ober is het dan zover: 

de heer Abspoel gaat weg als 
vast redactielid van Vrijheid én 
Democratie. Wie hem sinds de op
richting van de partij heeft mee
gemaakt, zal er maar met moeite 
aan kunnen wennen dat hij niet 
meer iedere twee weken zijn licltt 
laat schl,jnen over de politieke 
roerselen van deze tijd. 

Iedere journalist heeft zijn 
eigen manier van beschouwen, 
zl.jn eigen schrijftrant. Wat bij 
Abspoel steeds domineerde waren 
zijn bezonkenheid en mildheid. 
Hij gebruikt geen zware superla
tieven, hij maakt zich niet schul
dig aan denigrerende opmerkin
gen, zelfs niet wanneer hij niting 
geeft aan zijn verontwaardiging 
over de daden van onze politieke 
tegenstanders. 

Deze uiterst rationele tijd heeft 
naast verschillende voordelen -
zakelijke bens.dering en kritische 
instelling - het nadeel dat diep 
menselijke waarden als zijnde 
van minder belang onderbelicht 
worden: liefde voor de groep, 
trouw aan die groep worden min
der als deugden genoemd dan 
vroeger. De intellectuele, soms 
quasi-intellectuele, kritische in
stelling is populairder, dwingt 
sneller gezag af dan die eigen-

schappen die altijd fundamenteel 
zullen blijven en die zeer wezen
lijk zijn voor de samenhang van 
een groep, in dit geval van een 
politieke partij. 

Deze op zichzelf zeker boeien
de tijd dreigt daardoor wel eens 
iets onmenselijks te krijgen. De 
artikelen van Abspoel waren door 
deze tijdgeest niet besmet. Hij 
heeft bovendien niet alleen de 
gulden standaard der liberale 
journalistiek hooggehouden, hij 
heeft ook door zijn artikelen aan 
ieder die dat wilde een geweldig 
brok informatie gegeven. Wan
neer iemand mij vroeg wat er nu 
buiten de kadercursussen aan per
manente kadertraining te vinden 
was, dan raadde ik hem of haar 
altijd aan om enerzijds de ons 
niet goed gezinde pers te lezen en 
ánderzijds de artikelen va.n Ab
spoel. Men had dan meteen het 
antwoord op de meeste aantijgin
gen. Ik schaam me er helemaal 
niet voor om, evenals ik dat op 
onze jaarvergadering in Assen 
deed, te verklaren dat ik aan de 
heer Abspoel heel veel te danken 
heb. 

Namens ons allen hartelijk 
dank en nog vele gezonde jaren in 
ons midden! 

HAYA VAN SOMEREN 
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Eisen voor een goed raadslid 

Resolutie 
inkomens
politiek 

Het aantal gotkozen lt~den van gE
meenteraden en provinciale staten dat 
in de nu nog lopende zittingsperiode 
tussentijds heeft bedankt, heeft - ook 
bij de VVD onrustbarende vormen aan
genomen. Deze ontwikkeling is noch be
vorderlijk voor de continuïteit in de 
fracties, noch voor het beeld van de 
fracties naar buiten. De eis mag daarom 
worden gesteld dat kandidaten in het 
algemeen gedurende de hele zittingspe
riode beschikbaar zijn en - eenmaal 
gekozen - hun zetels blijven vervullen, 
behalve natuurlijk bij verhuizingen 
e.d. 

Dit is een van de punten die te lezen 
zijn in een interimrapport dat de discus
siegroep inzake het staten- en raadslid
maatschap van de Vereniging van Sta
ten- en Raadsleden van de VVD heeft 
uitgebracht. Tijdens het congres van de 
vereniging op 10 en 11 november 1972 is 
uitvoerig aanda~ht besteed aan de pro
blematiek van het staten- en raadslid
maatschap in de tegenwoordige tijd. Al
gemeen gaven de leden de wens te ken
nen dat er een studie zou worden gewijd 
aan dit onderwerp, vooral met het oog 
op de naderende staten- en raadsverkie
zingen. Het bestuur van de vereniging 
van staten- en raadsleden heeft daarom 
drie discussiegroepen ingesteld onder 
voot·zitterschap van resp. mevrouw A. 
A. Kingma-Voorthuijsen uit Den Helder 
en de heren A. A. Rijstenbil te Sint 
Philipsland en ir. H. W. F. C. Donker
sloot te Lochem, die het interim-rapport 
heeft samengesteld. 

Het grote aantal staten- en raadsle
den dat voor het - einde van zijn 
l'littingsperiode bedankt, voert het rap
port terug op het feit dat degenen die 
hun kandidatuur stellen, niet van tevo
ren de consequenties voldoende onder 
ogen hebben gezien. Met name wordt de 
hoeveelheid tijd die met het bestuurlijke 
werk is gemoeid, veelal erg on(!erschat. 
Naast de vergaderingen van raad en 
staten, moet de gekozene voldoende tijd 
beschikbaar hebben voor vergaderingen 
in commissies en fracties, het raadple
gen en bestuderen van stukken, alsmede 
- zoals dat wordt genoemd - voor 
oriëntatie te velde. Voorts ziet een aan
tal raadsleden zijn taak belangrijk ver
zwaard door benoeming als lid van een 
gewest- of agglome~·atieraad. 

De gekozen vcrtegenwoordigers in de 
lagere openbare lil'hamen verrichten in 

Op 24 november_ zal in Het Turfschip 
te Breda een buitengewone algemene 
vergadering van de VVD worden gehou
den ter bespreking van de in ons vorige 
blad gepubliceerde stellingen naar aan
leiding van het Liberaal Manifest. Zoals 
is aangekondigd wil het hoofdbestuur 
deze gelegenheid aangrijpen om de par
tij een ontwerp-resolutie voor te leggen, 
gebaseerd op het rapport van de Twee
de Kamerfractie over inkotnens- en ver
mogensverhoudingen. Deze "nota betref
fende de inkomenspolitiek" is tegen be
taling van f 2,- (postrekening 67880 
t.n.v. secretaris VVD, Den Haag) ver
krijgbaar. Een samenvatting ervan 
werd gepubliceerd in Vrijheid en Demo
cratie van 25 mei j.l. 

De ontwerp-resolutie is (in tegenstel
ling tot de stellingen n.a.v. het Liberaal 
Manifest) voor amendering vatbaar. Tot 
amendering zijn bevoegd de ledenverga
deringen van de afdelingen en de cen
trale-vergaderingen van de ka.mercen
trales. De door dergelijke vergaderingen 
voorgestelde amendementen dienen op 
uiterlijk 29 oktober a.s. in het bezit te 
zijn van het Algemeen Secretariaat, Ko
ninginnegracht 57, Den Haag. Publikatie 
vindt plaats in Vrijheid en Democratie 
van 9 november a.s. Het hoofdbestuur 
zal zo nodig amendementen, die mate
rieel dezelfde inhoud hebben doch redac
tioneel van elkaar verschillen, siiDlen
voegen. 

De tekst van de ontwerp-resolutie 
luidt: 

De Volkspartij voor Vrijheid en De
mocratie, gezien de "Nota betreffende 
de inkomenspolitiek" opgesteld door een 
commissie uit de Tweede Kamerfrac
tie, 
a. van oordeel dat een in beg'insel vrije 
maatschappij, waarin ook op econo
misch gebied vrije ontplooiing mogelijk 
is - voor zover daardoor vrijheden van 
anderen niet in het gedrang komen -
het beste sociaal-economisch stelsel 
vormt; 

b. voorts van oordeel dat de gelijk
waardigheid van de mens meebrengt 
dat alle functies in de samenleving voor 

Nederland hun taak vanuit een ama
teurstatus (uitgezonderd een aantal da
gelijkse bestuurscolleges). Dit houdt in 
dat - tenzij een regeling met de werk
gever kan worden getroffen - het ver
tegenwoordigende werk volledig in de 
vrije tijd moet worden verricht. Bij de 
aanvaarding van een kandidatuur moet 
men zich dan ook realiseren dat liefheb
berijen ernstig in het gedrang zullen ko
men en dat voorts een aanslag wordt 
gedaan op het gezinsleven. Dit vereist 
een grote dosis geestdrift voor het open
bare werlt en maakt het g.)wenst dat 
een kandidatuur wordt aanvaard na 
ovel·~~-~g met het g,~zin. 

P~lar1~atie 
Helaas m<'>.:t worden geconstateerd dat 

de po)::tr:ilati\0 c'0k in staten- en raads
zaal <:i:eeds meer ingang vindt, aldus het 
intelim-rapport. Dit l!eeft tot gevolg dat 
de gekozene voor de VVD erop bedacht 
moet zijn dat hij in tal van gevallen 
betrokken raakt in een Dolitiek debat, 
terwijl hij zelf aan zakeÎijke belangen
afweging de'" voorkeur zou hebben ge
geven. Een zekere vaardigheid om zo'n 
debat te voeren, kan dan ook niet wor
den gemist. Aan de andere kant is het 
van belang te beschikken over een goed 
gevoed gevoel voor samenwerking, ook 
met politiek andersdenkenden. Dat 
kan worden gebruikt om· elke gelegen
heid te benutten om de sfeer in het 
bestuurscollege te verbeteren. 

Het rapport vindt het wenselijk dat 
bij een fractie van enige omvang een 
zekere mate van spreirling wordt nage
streefd. In de eerste plaats valt hierbij 
te denken aan een regionale differentia
tie van de kandidaten en een spreiding 
naar vakgebied of specialisme in het be
lang van een doelmatige taakverdeling. 
Ook aan de maatschappelijke herkomst 
van de kandidaten lmn dit verband be
tekenis worden toegekend, terwijl voorts 
een zekere spreiding naar leeftijd en ge
slecht wenselijk is. Als aspect die van be
lang zijn bij de werving en selectie van 
kandidaten worden genoemd: 
• Een goede samenwerking tussen be
stuur en zittende fractie. Het advies 
voor de samenstelling van de kandida
tenlijst moet tot stand komen in goed 
overieg tussen deze beide. 

ieder vrij toegankelijk moeten ZIJn en 
de individuele prestaties daarbij erken
ning en beloning moeten vinden; 
c. voorts van oordeel dat de sociale 
rechtvaardigheid vereist dat inkomens
garanties worden geboden in omstandig
heden waarin men zelf niet of onvol
doende in staat is zich een inkomen te 
verschaffen; 
d. voorts van oordeel dat persoonlijke 
bezitsvorming positief moet worden ge
waardeerd; 

e. constaterende dat de ontwikkeling
van inkomens- en· vermogensverhoudin
gen in ons maatschappelijk bestel een 
gedurige vermindering van verschillen 
te zien geeft; 

f. overwegende dat met een beleid, ge
richt op vooruitgang in welvaart en 
welzijn voor de gehele bevolking, waar
bij aan de zwakste groepen extra aan
dacht moet worden besteed, voor de sa
menleving het beste resultaat wordt be
reikt. 

g. voorts overwegende dat het niet 
verantwoord is verdere nivellerende 
maatregelen te treffen zonder dat een 
vooafgaande grondige studie van de 
feitelijke verhoudingen terzake van be
steedbaar inkomen en van de gevolgen 
van dergelijke maatregelen nationaal 
zowel als internationaal de noodzaak 
daartoe aantoont; 

h. overwegende ten slotte dat er voor 
de overheid geen rechtsgrond is om nor
men vast te stellen voór particuliere in
komens; 

spreekt zich uit voor: 

1. een actief 
leid; 

werl•g~legenheidsb~-

2. vergroting van onderwijs- en oplei
dingsmogelijkheden, waardoor gelijke 
kansen tot stand komen en monopolie
lJosities worden tegengegaan; 

3. bezitsvormende maatregelen, zoals 
bevordering van eigen woningbezit, indi
\oiduele ondedagsvoorzieningen en het 
spaarloon; 

4. bestrijding van de inflatie, die de 
evenwichtige economische groei, die ten 

• Om een goed inzicht in de kandida· 
ten te krijgen en een juiste selectie t~ 
bevorderen, moet van elke kandidaat 
een korte levensloop worden overge
legd. 

e Inrichting van de kandidatenlijst en 
plaatsing op de kandidatenlijst kunnen 
niet los worden gezien van electorale 
overwegingen. 

• Een goede werving en selectie van 
kandidat"n moet geruime tijd vöór de 
eigenlijke kandidaatstelling beginnen. 

Aankondigingen 
28 SEPTEMBER 

Drs. D. J. D. Dees (lid der Tweede 
Kamer) spreekt voor de J.O.V.D.-afde
ling Fivelingo. Appingedam. 

1 OKTOBER 
Mevrouw mr. E. Veder-Smit (lid der 

Tweede Kamer) spreekt voor de afde
ling Ooststellingwerf over de politie},l:e 
toestand. 20.00 uur, hotel De Gouden 
Klok, Oosterwolde. 

4 OKTOBER 
A. Ploeg (lid der Tweede Kamer) 

spreekt voor de J.O.V.D.-afdeling Assen. 
20.00 uur, hotel OvercingeL 

Afdeling Veendam 
Veendam - Op dinsdag 9 oktober be

legt de afdeling. Veendam-V/i: ·Jervank 
een ledenvergadering in hotel Veenlust 
te Veendam. Aanvang 20.00 uur. 

Hoofdbestuur 
is niet voor 
,vierde wezen' 

Door een speling van het lot 
heeft men in ons vorige nummer 
kunnen lezen, dat het hoofdbe
stuur van de VVD voorstelt de 
partij zich te laten uitspreken 
voor "een vierde wezen" wat dat 
dan ook mag zij.n. 

In de op pagina 7 van dat num
mer afgedrukte stellingen over 
bestuurlijke' organisatie, naar 
aanleiding van het Liberaal Mani
fest, is namelijk een regel uitge
vallen. Met excuses voor het ge
beurde herhalen wij hieronder de
ze stellingen: 
1. De totstantlkoming van een 

viet·de bestuurslaag dient te 
worden afgewezen; 

2. De bestuurlijke indeling in ons 
land moet beperkt blijven tot 
een lokale, regionale en een 
nationale bestuur.~laag. 

3. Voor het goed functioneren 
van de tweede bestuurslaag is 
een herindeling van de be
staande provincies nvodzake
lijk. 

4. Over deze drie bestuurslagen 
moet het totale takenpakket 
van de overheid worden her
verdeeld. 

gunste werkt van allen, in gevaar 
brengt en verstorend werkt op de inko
mensverhoudingen. 
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VVD komt met tegen begroting 

door drs. G. M. V. van Aar
denne, lid van de VVD-fractie 
in de Tweede Kamer 

Drs. N. J. Ginjaar 
vierde vrouw in 
VVD-fractie 

• 

In het nummer van Vrijheid en Demo
cratie van 20 juli sprak ik de ver
wachting uit dat het kabinet met de 
miljoenennota zou laten zien dat het 
doorgaat op de slechte weg van omhoog 
brengen van de overheidsuitgaven en in 
de tang nemen van de middengroepen. 
Het is helaas uitgekomen. 

De staat!'mitgaven stijgen van '73 op 
'74 met liefst acht miljard gulden, of 
bijna 20 procent. Nu zit daarvan een 40 
procents salarisstijging van de rijks
ambtenaren - tegenover deze groten
deels inflatoire post staat ook een hoge
re opbrengst van belastingen in guldens 
(die dan minder waard zijn dan vorig 
jaar) - maar er blijft een z.g. relevan
te stijging over van 9,8 procent. En die 
moet dan uit de belastingen worden ge
dekt. Ook vorige jaren was er zo'n stij
ging, van ruim 8 procent, maar het ka
binet-Biesheuvel trachtte steeds op een 
lager niveau te komen. Zo niet het kabi
net-Den Uyl; dat zou eigenlijk nog wel 
hoger willen dan het record van 9.8 pro
cent. 

Zoals gezegd, de belastingen moeten 
dus omhoog. Overigens begint het kabi
net eerst met het begrotingstekort te 
laten groeien. Dat kan misschien, maar 
het kan maar één keer. Volgend jaar is 
die ruimte er niet meer en dan ontstaat 
óf een groot gat (van Duisenberg, deze 
keer) óf dt:' belastingen gaan nóg meer 
omhoog. 

Num•rcr 24 van de westelijke kandi
datenlijst van de VVD is tot lid van de 
Tweede Kamer benoemd. Mevrouw drs. 
Nel Ginjaar-1\!aas ( 42) heeft daarmee 
oud-staats:c;c,cretaris Rietkerk, die direc
teur bij het Verbond van Nederlandse 
Ondernemingen i VNO J is geworden, op
gevolgd. 

Drs. Ginjaar is de vierde vrouw in de 
Tweede-Kamerfractie. Hierdoor is de 
VVD-traditie om verhoudingsgewijs het 
grootste aanta 1 vrouwelijke Kamerleden 
te hebben, hersteld. Mevrouw Ginjaar: 
"Dat klopt precies met het aantal vrou
welijke leden van onze partij; andere 
partijen schieten tekort. Ik dacht dat de 
PvdA bijzonder veel vrouwelijke ·leden 
telt". 

De oorzaak van het kleine aantal 
vrouwen in de Kamer, ziet ze niet zo
zeer liggen bij de mannen, maar "ge
woon omdat de geschikte vrouwen 
moeilijk te vinden zijn. Op zich vind ik 
dat nog veel meer vrouwen daadwerke
lijk aan de politiek moeten gaan doen. 
Vooral de gemeentepolitiek lijkt mij bij 
uitstek geschikt voor vrouwen. De 
plaatstelijk<' problemen, de regionale 
problemen, de omstandigheden vlak bij 
huis, zullen veel vrouwen aanspreken. 
Daar komt nog bij dat mannen meestal 
een volledige dagtaak hebben en niet 
meer in staat zullen zijn daarbij het 
raadswerk te verrichten". 

Lerares scheikunde 
Nel Ginjaar had zelf wel graag eerder 

in de gemeentepolitiek willen gaan, 
maar dat was voor haar onmogelijk om
dat zij als lerares scheikunde aan het 
gemeentelijke lyceum te Rijswijk ge
meente-ambtenaar was. Dat is wettelijk 
"onverenigbaar" met het raadslidmaat
schap. Maar in de landelijke politiek is 
zij wel actief gaan meedoen. Al bij de 
vorige verkiezingen stond zij kandidaat 
op de 25-stP plaats en zij was secretaris 
van de VVD-commissie voor Onder
wijs. 

"Al heel lang geleden", zo zegt zij 
zelf, is zij ln de politiek verwikkeld ge
raakt. Zij en haar man woonden in een 
flat in Rijswijk en voelden zich· diep 
ongelukkig met hun woonsituatie. Via 
een actiecomité over de Rijswijkse huis
vesting kwam zij in contact met VVD
raadslid Krljnen, die haar ervan over
tuigde dat het beter is lid te worden van 
de VVD als zij iets wilde bereiken met 
haar ideeën. Na een aantal jaren kwa
men zij en haar man tot de conclusie 
dat zij welisv;aar lid waren, maar dat 
dit vrij onvruchtbaar was omdat zij niet 
echt actief in de prntij waren. 

Niet onverkiesbaar 
Toen mevr. Ginjaar bij de kandidaat

stelling op de 24-ste plaats van de lijst 
terechtkwam, had zij zelf niet zo het ge
voel dat zij op een onverkiesbare plaats 
was gekomen. Toen zij dat twee dagen 
voor de verkiezingen aan een verslag
geefster, die een verhaal wilde maken 

Nivellering 

Behalve die kunstgreep om het begro
tingstekort te doen stijgen, ook een 
flink aantal belastingverhogingen. De 
totale belao;tiHgdruk stijgt van 29,6 pro
cent tot 30,22 procent van het nationale 
inkomen, en die 0,6 procent komt alleen 
al uit de loon- en inkomstenbelasting 
(de andere maatregelen houden elkaar 
zo ongeveer in evenwicht). Dat betekent 
een stijging van het reëel te betalen 
bedrag aan loon- en inkomstenbelasting 
met ca. 5 procent. En ondanks fraaie en 
misleidende verhalen over draaipunten 
bij f 25.000 inkomen, betaalt daar ieder
een aan mee. Ook de laagste inkomens, 
voor wie het kabinet steeds zegt op te 
komen. Waar is, dat men de midden- en 
hogere inkomens nog rileer laat betalen. 

Nivellering naar beneden is nu eenmaal 
het hoogste ideaal van dit kabinet van 
socialisten met confessionele franje. Ni
vellering via de cao's, nivellering via de 
belastingen. En dan zijn het juist de 
zwakste middeninkomens, die niet af 
kunnen wentelen, die de dupe zijn. 

Voor ons is én de inflatoir werkende 
uitgavenverhoging (ondanks alle mooie 
woorden), én de nivellering, én het al
leen in de directe belastingen zoeken 
van belastingverhogingen (dan belast 
men dus niet de consumptie, maar blijft 
er minder ruimte over om te sparen!) 
onaanvaardbaar. 

Mevrouw drs. N. J. Ginjaar-Maas 

over de actie "Vrouw kiest vrouw", rea
geerde de journaliste: "Mevrouw, wees 
nou eens ernstig". Wel, Nel Ginjaar was 
ernstig en heeft duidelijk gelijk gekre
gen. 

Inmiddels is zij benoemd tot lid van 
twee vru;te Kamercommissies: volksge
zondheid en landbouw en visserij.,Haar 
eerste keus was - zoals te verwachten 
was - de commissie voor onderwijs, 
maar die was reeds volledig door VVD
ers bezet. "Henk Vonhoff heeft al ge
zegd dat ik als buitenboord-motor ga 
meedoen aan onderwijs. Een soort advi
serend lid word ik, vooral op het gebied 
van L.O., Havo en VWO." 

Op de vraag of zij zich wel thuis zal 
gaan voelen in de commissie voor land
bouw en visserij, zegt zij zelf dat zij 
tegen dit lidmaatschap geen bezwaar 
heeft. Met name voelt zij zich aange
trokken tot de problemen op het gebied 
van de landinrichting en de ruimtelijke 
ordening. 

Zelfstandig 
Als men had verwacht dat zij als doc

torandus in de chemie wel graag in de 
commissie milieuhygiëne zou willen zit
ten, vergist men zich. "Dat had ik niet 
willen hebben omdat mijn man, mijn 
lieve man, daarin een autoriteit is en 
daar wil ik niet tegen aanleunen. Ik wil 
een zelfstandig mens wezen." 

Mevr. Ginjaars eerste parlementaire 
daad is: een reis van een parlementaire 
commissie naar Ierland. "Ik begrijp in
middels dat het uitzonderlijk is dat je 
als je pas bent benoemd al op reis gaat, 
maar er was niemand meer van de frac
tie beschikbaar door de komende partij
raad, de vergadering van de Liberale 
Internationale en de komende begro
tingsdebatten. Vandaar." 

L. RHIJNSBURGER 

Het vorige kabinet heeft - tot ons 
verdriet - ook wel belastingverhogin
gen moeten toepassen, maar die werden 
dan steeds zorgvuldig zodanig verdeeld 
dat ook de indirecte belastingen hun 
deel kregen en dat niet alles in één 
sector terecht kwam. 

Ook nu staan wij op het standpunt 
dat een reële stijging van de belasting
druk van ca. 0,2 procent nodig zal zijn 
om de overheldstaken naar behoren te 
vervullen. 

Alternatief 
Dat betekent dat wij voor f 600 à 

f 700 miljoen compensatie moeten vin
den. Onze kamerfractie is namelijk van 
'mening dat het niet aangaat belasting
verhogingen af te wijzen, zonder ook de 
dan nodige bezuinigingen aan te geven. 
Daar is de fractie nu druk mee bezig; 
ieder op Zijn eigen terrein draagt bouw
stenen aan voor de financiële specialis
ten om te komen tot een alternatief 
voor de door het kabinet ingediende, on
juiste en onrechtvaardige begroting. 

Wij willen daarbij aantonen dat met 
een terughoudend uitgavenbeleid niet al
leen de inflatiebestrijding is gediend, 
maar ook dat dan de verhoging van de 
loon- en inkomstenbelasting (die men 
netjes "niet doorgaan van de inflatiecor
rectie" noemt, maar dat is een verho
ging t.o.v. de wettelijk geldende norm, 
waarbij de reële belastingdruk gelijk 
moet blijven) althans voor een groot 
deel niet behoeft plaats te hebben. Dat
zelfde geldt voor het voorstel het eigen 
huis zwaarder te belasten (bezitsvor
ming en sparen zijn blijkbaar tegen
\voordig taboe) en de vermogens-belas
ting op te voeren ~ot 0,8 procent. Het 
wil niet zeggen dat de andere belasting
voorstellen door ons zullen worden ge
steund, maar daar moet bestudering van 
de ontwerpen ons leren welke verschui
vingen eventueel mogelijk zijn. Wij 
kunnen nu al wel zeggen dat voor de 
zelfstandigenaftrek meer geld beschik
baar moet komen. 

Andere ontvangsten 
Tenslotte zijn daar dan nog de niet

belasting-ontvangsten, zoals bijv. de op
brengst van de selectieve investerings
heffing, welke nu wel in een heel 
vreemd daglicht komt te staan, nu de 
regering de investeringsaftrek, juist ook 
op gebouwen, laat herleven. Ook daar 
zullen wij compensatie voor zoeken. 

In dat lijstje staat ook het statiegeld 
op auto's. Dat is een heffing ineens op 
de autobezitter, die het statiegeld -bij 
elke nieuwe aankoop doorschuift. Ook 
komt op het lijstje voor de verhoging 
van de aardgasprijs, op zichzelf niet on
redelijk gezien de koppeling aan de olie
prijzen, maar waarvan de heer Den Uyl 
aanneemt dat men daar ook mooi mee 
kan nivelleren, door diegenen die meer 
afnemen (omdat ze aardgas-cv hebben!) 
meer te verhogen dan de kleinverbrui
kers. Men zou toch wel van een "nivel
leringscomplex" kunnen gaan spre
ken! 

Op 2 oktober willen wij dit alterna
tief, onze .,tegenbegroting" publiceren: 
minder uitgavenstijging, verschuivingen 
binnen het uitgaventotaal en een belas
tingbeleid dat niet aanholt achter een 
urgentieprogram van de vakcentrales, 
maar de lasten rechtvaardig verdeelt. 

Mr. Van Hiel in Kortijk 
Op 13 oktober spreekt mr. H. van Riel 

(voorzitter van de Eerste-Kamerfractie) 
voor het Liberaal Vlaams Verbond. An
dere sprekers zijn: K. Poma, voorzitter 
L.V.V., Herman Vanderpoorten, minister 
van Justitie en volksvertegenwoordiger 
P.V.V. 15.00--19.000 uur, Kortrijk. 

Voor VAKKUNDIG 

OVERTREKKEN 
van uw BANKSTEL 

of andere meubelen naar 

het betere binnenhuis 
DAMPLEIN 48 

LEIDSCHENDAM 
TEL. 01761 - 5205 

NA 18.00 l.TUR 01761 - 4115 
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Jaarlijkse algemene vergadering 197 4 

Algemene 
bijeenkomst 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

Ter voldoening aan artikel 16, lid 3 
van de statuten deelt het hoofdbestuur 
mede dat de jaarlijkse algemene verga
dering van de VVD in 197 4 zal worden 
gehouden op vrijdag 22 en zaterdag 23 
maart in de Jaarbeurs-Congreszaal van 
het Jaarbeurs-Congrescentrum, Jaar
beursplein te Utrecht. 

De afdelingen en kamercentrales heb
ben het recht uiterlijk 15 november 
voorstellen, die op de algemene vergade
ring moeten worden behandeld, bij het 
hoofdbestuur in te dienen. 

Kandidaatstelling h.b. 
Ter voldoening aan het bepaalde in 

artikel 24 van het huishoudelijk regle
ment deelt het algemeen secretariaat 
mede, dat in het jaar 1974 de volgende 
leden van het dagelijks bestuur en van 
het hoofdbestuur aan de beurt van af
treden zijn: 

Van het dagelijks bestuur: 
De voorzitter, mevrouw H. van Some

ren-Downer te Rotterdam; 
F. Lauxstermann te Amsterdam, se

cretaris (voor de organisatie) . 

Van het hoofdbestuur: 
Ir. T. Thalhammer te Valkenswaard; 

J. C. Nieland te Amersfoott; mevrouw 
drs. N. Rempt-Halmmans de Jongh te 
Wassenaar; G. E. Ris te Schagen; me
vrouw M. A. van <l.en Boogert-Selhorst 
te Middelburg; drs. J. H. van Ulzen te 

Op vrijdag 19 en zaterdag 20 oktober 
1973 zal de jaarlijkse algemene bijeen
komst van de Organisatie "Vrouwen in 
de VVD" worden gehouden in het Con
grescentrum "De Blije Werelt", West
hofflaan 2 te Lunteren. 

PROGRAMMA 
Vrijdag 19 oktobe1· l073 
18 uur: Diner. 
20 uur: Opening door de voorzitster 
mevr. M. N.W. Dettmeijer-Labberton. 
20.10 uur: De heer Hans Wiegel, frac
tievoorzitter van de VVD in de Tweede 
Kamer, spreekt over: "De kijk van de 
VVD op de huidige politieke toe
stand." 

Zaterdag 20 oktober 1973. 
9 uur: Ontbijt. 
9.45--10.45 uur: Vragenuur. Een forum 
van Kamerleden zal door u gestelde 
vrage~ beantwoorden. Wij verzoeken u, 
in verband met een goede voorbereiding, 
de door u te stellen vragen vóór 9 okto
ber a.s. schriftelijk in te zenden bij de 
secretaresse mevr. mr. E. de Roock
Bedding, Stadhoudersplantsoen 212, Den 
Haag. 
10.45-11 uur: Koffiepauze. 
11-12 uur: Voortzetting vragenuur. 
12.30 uur: Koffiemaaltijd. 
13.30--15.30 uur: Mr. W. J. Geertsema, 
lid van de' Tweede Kamer, oud-minister 
van Binnenlandse Zaken, spreekt over: 
"Hoe leven en werken Oom ,Agent en 
Piet Hak?" en prof. mr. C. H. F. Polak, 
lid van de Eerste Kamer, oud-minister 
van Justitie spreekt over: "Enige aspec
ten van de privacy." Gelegenheid tot het 
stellen van vragen. 
Omstreeks 16 uur: Sluiting en thee. 

Logies vindt plaats in de "Blije We
relt". 

De kosten bedragen voor de gehele -
conferentie met inbegrip van thee, di
ner, avondkoffie, logies, ontbijt, och
tendkoffie en lunch f 45 per persoon 
voor eel). tweepersoonskamer met dou
che en toilet. Er zijn enkele eenper
soonskamers beschikbaar, de kosten 
hiervoor bedragen f 47.50. -

Indien u niet de gehele conferentie 
wilt bijwonen gelden de volgende afzon
derlijke prijzen: diner f 17; logies en 
ontbijt f 20; lunch f 13. 

Opgave: uitsluitend door middel van 
onderstaand aanmeldingsformulier, 
liefst zo spoedig mogelijk, doch in ieder 
geval vóór 12 oktober a.s. Indien u 
slechts een gedeelte van de conferentie 
wenst bij te wonen wilt u dan tevens 
vermelden welk gedeelte dat zal zijn? 
Het verschuldigde bedrag kunt u zelf 
berekenen. In dat geval is het niet de 
bedoeling dat u het gedeelte, dat u niet 
wenst mee te maken aftrekt van het 
voor de gehele conferentie verschuldigde 
bedrag; doch dat u de verschuldigde be
dragen voor datgene dat u wel wenst 
mee te maken bij elkaar optelt. 

Verbinding: vanaf het station Lunte-

Leeuwarden; mevrouw J. P. Hansen
Van der Linden te Emmen. 

Allen zijn terstond herkiesbaar. 
Krachtens artikel 22 van het huishou

delijk reglement, dat bepaalt dat voor 
de verkiezing der leden van het dage
lijks bestuur ook het hoofdbestuur kan
didaten kan stellen, stelt het hoofdbe
stuur kandidaat voor het lidmaatSIChap 
van het dagelijks bestuur: 

In de functie van voorzitter: mevrouw 
H. van Someren-Downer te Rotterdam 
(aftredend); 

In de functie van secretaris: F. 
Lauxstermann te Amsterdam ( aftre
dend). 

De gestelde kandidaten hebben zich 
bereid verklaard deze kandidatuur te 
aanvaarden. 

Ingevolge artikel 23 van het huishou
delijk reglement mogen in het hoofdbe
stuur niet meer dan vier leden der Sta
ten-Generaal zitting hebben; waarvan 
niet meer dan twee leden in het dage
lijks bestuur. In het hoofdbestuur heeft 
thans geen lid der Staten-Generaal zit
ting. 

Overeenkomstig het bepaalde in arti
kel 24, lid 2, van het huishoudelijk re
glement kunnen de kandidaten voor de 
vervulling van de hierboven genoemde 
vacatures vóór 31 december a.s. aan het 
algemeen secretariaat worden opgege
ven. Een kandidaatstelling is slechts 
geldig, indien de kandidaat zich schrif
telijk heeft bereid verklaard haar te 

ren is geen verbinding per openbaar 
vervoer naar het Congrescentum, wel 
zijn er enkele taxi's aan het station be
schikbaar. Wij hebben een bus gehuurd, 
die de treinreizigsters vrijdag naar het 
Congrescentrum en zaterdag na afloop 
van de conferentie weer naar het sta
tion zal brengen. Hiervoor behoeven 
geen extra kosten te worden betaald. 

Hieronder volgen enige spoorwegver
bindingen: 

Vrijdag: 
Amersfoort v. 16.52 uur - Aankomst 

Lunteren 17.16 uur; 
Arnhem v. 16.50 uur - Aankomst 

aanvaarden. 
Bevoegd tot het stellen van kandida

ten zijn: 
a. ter vervulling van de openvallende 

plaatsen in het dagelijks bestuur: 
de ledenvergaderingen van alle afde

lingen; deze vergaderingen mogen voor 
elke te vervullen plaats één kandidaat 
opgeven; 

b. ter vervulling van de openvallende 
plaatsen in het hoofdbestuur: 

Ir. T. Thalhammer te Valkenswaard: 
de ledenvergaderingen van de afdelin

gen in de F.:ijkskieskring 's-Hertogen
bosch; 

J. C. Nieland te Amersfoort: 
de ledenvergaderingen van de afdelin

gen in de Rijkskieskring Amhem; 
Mevrouw drs. N. Rempt-Halmmans de 

Jongh te Wassena.ar; · 
de ledenvergaderingen van de afdelin

gen in de Rijkskieskring Leiden; 
G. E. Ris te Schagen: 
de ledenvergaderingen van de afdelin

gen in de Rijkskieskring Den Helder; 
Mevrouw M. A. van den Boogert-Sel

horst te Middelburg: 
de ledenvergaderingen van de afdelin

gen in de Rijkskieskring Middelburg; 
Dr8. J. H. van Ulzen te Leeuwfll'· 

den: 
de ledenvergaderingen van de afdelin

gen in de Rijkskieskring Leeuwarden; 
Mevrouw J. P. Ha.nsen-Van der Lin

den te Emmen: 

de Stichting Organisatie Vrouwen in 
de VVD. 

Lunteren 17.17 uur. 
Vertrek eerste bus naar Congrescen

tt-urn 17.25 uur. 
Zaterdag: 

Lunteren richting Amhem v. 17.19 
uur. 

Lunteren richting Amersfoort v. 17.14 
uur. 

De bus van het Congrescentrum naar 
station begint te rijden vanaf 16.30 
uur. 

Namens het be'!tuur: 

mr. E. de Roock-Bedding, 
A. F. Bonthuis-Wunderl. 

1:, ga naar Lunteren 
Te zenden aan de penningmeesteresse mevr. A. F. Bonthuis-Wunderl, Hugo 
de Grootlaan 41 te Middelburg. 

In drukletters; doorhalen wat niet gewenst wordt. 

Ondergetekende ··················································································· 

Adres ............................. : ................................................................... . 

Woonplaats ························································································· 

geeft zich op voor de algemene bUeenkomst op 19 en 20 oktober a.s. te 

Lunteren en heeft .de kosten voor algehele deelname ad f 45.- (f 47.50) of 

gedeeltelijke deelname volgens berekening ad f . .. . .. .. .. .. overgemaakt op 

girorekening no. 605368 t.n.v. penningmeesteresse. Organisatie Vrouwen in de 
VVD te Middelburg. 

Zij deelt bij voorkeur de kamer met . ..................................................... . 

Zij zal welfgeen gebruik maken .van de bus van het station Lunteren naar de 

"Blije Werelt" en terug. 

Handtekening, 
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In deze rubriek geeft onze Haagse 
medewerker J. E. v. d. Wielen een 
samenvatting van de activiteiten van 
de VVD-fractie in het parlement. 
Hij kan natuurlijk slechts beknopt 
melding maken van de liberale bijdrage 
aan de vele debatten en hij zal ook niet 
aan alles aandacht kunnen besteden. 
Wie méér wenst te weten over de 
standpunten die de VVD in het parle
ment heeft ingenomen of over de 
vragen, die de liberale Kamerled'!n aan 
de regering stelden, kan terecht bij het 
secretariaat van de VVD-fractie in de 
Tweede Kamer, Binnenhof 1-A, 
Den Haag, telefoon 070-61 4911. 

Van Dam in 
de tang 

"Ik wil de staatssecretaris feli
citeren met zijn eerste optreden 
in deze Kamer. Hij staat hier im
mers om een beleid te verdedigen, 
dat een regelrechte voortzetting 
is van het voortreffelijke beleid 
van zijn voorgangers, de heren 
Schut en Udink. En iets van die 
voortreffelijkheid straalt op hem 
af, nu hij dit beleid mag uitvoe
ren. Eerlijk -- wij hadden dit niet 
verwacht. Want als we nagaan, 
wat de PvdA haar kiezers alle
maal heeft beloofd in de verkie
zingstijd (binnen drie ma<mden 
terugdraaien van huurharmonisa
tie en -liberalisatie, en geen huur
verhogingen van méér dan 6 pct.) 
dan valt te begrijpen dat onze 
verwachtingen niet erg hoog wa
ren gespannen." 

Met deze ironische woorden be
gon de heer De Beer namens de 
VVD zijn deelname aan de inter
pellatie over de huurharmonisatie 
voor 1973, welke door de commu
nist Van het Schip was aange
vraagd. 

Staatssecretaris Van Dam 
(PvdA) had het bijzonder zuur 
bij dit debat. Hij moest zich ver
antwoorden voor het feit, dat -
in tegenstelling tot alle verkie-

- zingsbeloften -- de huurharmoni
satie voor 1973 toch doorging. 
Hij verdedigde zich door erop te 
wijzen," dat het jaar al te ver was 
voortgeschreden om de harmoni
satie nog te kunnen tèrugdraaien; 
en dat bovendien was gebleken, 
dat ongeveer 90 pct. van de huur
ders de verhoogde huur al had 
betaald. 

Fel aangevallen door de CPN, 
het graf ingeprezen door de VVD, 
en uiterst wrevelig behandeld 
door de diep-ongelukkige PvdA
fractie, krea• de heer Van Dam 
eigenlijk alleen maar wat matte 
steun van de confessionelen. Te
gen het verwijt, dat niet zoals be
loofd het beleid binnen drie maan
den was omgegooid, trachtte hij 
zich te verweren met de opmer
king dat de PvdA toen ook niet 
kon weten dat de kabinetsfoz·ma
tie zólang zou gaan duren. "De 
Staatssecretaris doet nu net alsof 
één of andere hogere macht de 
formatie heeft opgehouden. Hij 
weet echter even goed als ik, dat 
het de schuld van de PvdA is, dat 
het zolang heeft geduurd. Hij is 
daarom wel degelijk verantwoor
delijk voor het niet nakomen van 
verkiezingsbeloften." Aldus een 
interruptie van de heer De 
Beer. 

Een paar dagen later zou blij
ken, dat dit parlementaire muisje 
nog een hele dikke buiten-parle
mentaire staart had. Op het 
PvdA-congres kwam de huurhar
monisatie op uiterst emotionele 
wijze aan de orde, en ditmaal 
moest niet alleen de staatssecre
taris, maar ook de hele PvdA
Tweede-Kamerfractie een bittere 
pil slikken, toen hun beleid terza
ke grondig "Nerd afgekraakt. Dit 
was dan de éérste verkiezingsbe
lofte, die zichtbaar voor eenieder 
werd geschonden. 

VVD in het 
parlement 

Wanneer dit nummer van Vrijheid en 
Democratie onder de ogen komt van de 
lezers, is de Tweede Kamer bezig zich 
voor te bereiden op het grote debat over 
het regeringsbeleid en de miljoenenno
ta. Men behoeft geen profeet te zijn om 
te voorspellen, dat het op 9 oktober en 
volgt>nde dagen heet toe zal gaan in 's 
Lands vergaderzaal, na hetgeen op de 
uitez·lijk plezierige Prinsjesdag bekend 
is geworden. \ 

Intussen heeft de Eerste Kamer op 
sobere wijze afscheid genomen van mr. 
De Niet als voorzitter; een wat merk
waardig afscheid, omdat de heer De 
Niet voorlopig nog wel lid van de Ka
mer blijft. Zijn afscheidsrede blijkt h~ 
en daar nogal wat kritiek te hebben 
ondez'Vonden. Daar was o.i. ook wel en'i
ge reden toe. Het is in elk geval niet
gebruikelijk, dat een scheidende Kamer
voorzitter zijn medeleden l'apittelt over 
stemgedrag. Het was naar het ons wil 
vool'komen, ook niet zó geslaagd een 
goed bedoelde invitatie van het Suri
naamse en het Antilliaanse parlement 
openlijk af te wijzen, al was de motive
ring misschien niet ten onrechte. Gevoe
lig als men in de rijksdelen overzee is, 
zal men nu daar misschien achteraf wel 
blij zijn, dat de heer De Niet van het 
bezoek heeLt afgezien. 

De nieuwe Eerste Kamervoorzitter, 
prof. dr. Th. L. M. Thurlings aanvaard
de een week later zijn functie met een 
kort speechje, waaraan niemand zich 
kon stoten. 

Keren we naar de Tweede Kamer te
rug, waar nog vóór de twee weken van 
bezinning op de algemene en financiële 
beschouwingen, een aantal zaken is af
gedaan. 

Metro Amsterdam 
Daa1· was o.m. de intelpcllatie-Van der 

Lek 1 PSP) over de voltooiing van de 
oost lijn van de metro in Amsterdam. Bij 
dit debat kon de heer Roning niet nala
ten tussen de regels door op te merken, 
dat de VVD-fractie in de Amstt>rdamse 
gemeenteraad een juist standpunt heeft 
ingenomen t.a.v. de tracébepaling. De 
heer Koning bchande<de de metrokwes
tie overigens meer in het k<lder van een 
algemeen, landelijk vcrvocrsheleid. In 
dit verband herhaalde hij nog eens een 
eerder gemaakte opmerking, nl. dat het 
wenselijk zou zijn om tot een bestuurlij
ke org:o.nisatie op landelijk niveau voor 
het vcrvoer te komen. Er is een lruldelij
ke vervoersautoriteit nodig. Na wat er 
in Amsterdam is gebeurd, vond de heer 
J{oning het juist, dat er een kosten-ba
tenanalyse van de oostlijn naar de Bijl
mernleer zal worden gemaakt. Hierbij 
rees voor de VVD-spreker wel een enke
le vraag, zoals: Heeft het gemeentebe
stuur, toen men aan de regering ver
zocht een financiële bijdrage te geven, 
uiteindelijk een onjuist inzicht gegeven 
in de kosten? Heeft men de juiste plan
nen overgelegd op grond waarvan de 
beslissing toentertijd om een bijdrage 
van f 190 miljoen te geven, is geno
men ? Is er anderzijds de mogelijkheid 
dat de regering te weinig kritisch de 
cijfer>: en de plannen, die door Amsfèr
dam zijn voorgelegd, heeft be
schouwd? 

Voor het overige: het met::-odebat 
heeft verder weinig opgeleverd, met uit
zondering van de komende kosten-ba
tenanalyse. 

Huurharmonisatie 
Ez· was nog een tweede interpellatie, 

die van de heer Van het Schip (CPN) 
over de huurharmonisatie. Hierbij voer
de voor de VVD-fractie de heer De Beer 
het woord, waarbij hij fijntjes opmerkte, 
dat het "voortreffelijké beleid" van de 
vorige ministers Udink .en Schut" tot 
zijn ·voldoening wordt voortgezet! 

Elders op deze pagina wordt aan dat 
debat en zijn gevolgen aandacht besteed. 

Leerplicht 
Bij de behandeling van het wetsont

werp tot wijziging van de Leerplichtwet 
voerde mevr. Smit-Rroes voor de VVD
fractie het woord. Zij had daarbij nogal 
wat vragen met betrekking tot de situa
tie voor de 15 tot 17-jarigen in de eerst
konH'nde jaren. Het was voor haar de 
vraag of er wel van "aangepast" onder
wijs voor deze groep kan worden ges
sproken. Zij zei verbaasd te zijn (ge
weest) in de memorie van antwoord te 
hebben moeten lezen, dat het tweeda
gen-programma op elkaar stapelen bin
nen één werksoort niet aanbevelens
waardig is. Daar stelt de minister dan 
tegenover, dat die werkwijze op een ge-
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Fractietaken opnieuw verdeeld 
De Tweede-Ramerfractie van de VVD beeft de taken binnen de fractie op
nieuw verdeeld. Hieronder volgt een overzicht, waaruit blijkt welke VVD
Kamerleden zitting hebben in de verschillende vaste commissies van de 
Twtrede :Kamer. PI. leden betekent: plaatsvervangende leden. De aanduldin
gen tussen haakjes betekenen, dat het (lesbetreffende lid voorzitter of onder
voorzitter van de commissie Is: 

Commissies: Leden: Pl. leden: 
Suriname en Antillen Tuijnman Geurtsen 

Van Dijk De Koster 

Buitenlandse Zaken Berkhouwer Waalkens 
Portheïne Ploeg 
De Koster (o.v.) 

Ontwikkelingssamenwerking Waalkens Ploeg 
De Koster Scherpenhuizen 

Portheïne 

Justitie Geertsema Mej. Kappeyne 
Geurtsen (V) Koning 

Naturalisaties Mej. Kappeyne Mevr. Ginjaar 
Binnenlandse Zaken Geertsema Mej. Kappeyne 

Wiegel Van Aardenne 
Koning 

Ambtenaren en Pensioenen Geertsema 
Koning Mevr. Ginjaar 
De Beer Mej. Kappeyne 

Onderwijs en Wetenschappen Vonhoff (o.v.) 
Mevr. Smit Mej. Kappeyne 
De es Van Dijk 

Civiele Verdediging Mej. Kappeyne Mevr. Ginjaar 
Ploeg Vonhoff 

Wetenschapsbeleid Van Dijk (V) De es 
Mej. Kappeyne Vonhoff 

Financiën Joekes Van Aardenne 
Koning De Koster 

Portheine 
Volkshuisvesting & R.O. De Beer Vonhoff 

Sc~erpenhuizen Tuijnman 
Van Aardenne 

Rijksuitgaven Joekes Mevr. Smit 
Portheïne l{oning 
Van Aardenne 

Verkeer en Waterstaat Koning Scherpenhuizen 
De Beer Waalkens 
Mevr. Smit 

Defensie Keja Vonhoff 
Ploeg De Koster 

Van Dijk 
Economische Zaken Portheïne Geurtsen 

Van Aardenne Joekes 
Mevr. Smit 

Handelspolitiek Mevr. Smit Waalkens 
De Koster Tuijnman 

Landbouw en Visserij Tuijnman (V) Dees 
Waalkens Vonhoff 
Mevr. Ginjaar 

Midden- en Kleinbedrijf Portheïne (v) Scherpenhuizen 
Geurtsen Keja 

Visserij Tuijnman Keja 
Waalkens 

Kernenergie Portheïne De es 
Scherpenhuizen Ploeg 

Sociale Zaken Keja Mevr. Smit 
Van Aardenne Joekes 

Mevr. Veder 
C.R.M. Van Dijk Mej. Kappeyne 

Vonhoff Mevr. Veder 
Keja 

Milieuhygiëne Tuijnman Van Aardenne 
Mevr. Veder De es 

Volksgezondheid Mevr. Veder De Beer 
Mevr. Ginjaar Van Aardenne 
Dees 

Verzoekschriften Koning (V) ·Mej. Kappeyne 
Geertsema 

Woont u in WASSENAAR of omgeving? 
Laat uw schilderwerk, glas- en behangwerk uitvoeren door schildersbedrijf 

JOH. ZWETSLOOT 
PLEIN 14- TEL. 01751-2706 ·WASSENAAR 

geven moment in een behoefte kan 
voorzien. In welke behoefte dan? 
Waar streven we eigenlijk naar? Dit 
leek mevr. Smit-Kroes een kardinale 
vraag. Het lijkt er op, dat we bij gebrek 
aan iets beters maar wat doen. Maar
hier kwam nu juist haar weerstand 
naar voren. Wanneer wij een plicht op
leggen, hebben wij toch in elk geval zelf 
de plicht om te trachten concrete en 
positieve zaken op tafel te leggen en niet 
halfslachtig te werk te gaan. Dat het al
lemaal wel in orde zal komen, weigerde 
onze woordvoerster te accepteren. 

Mijnpensioen 
Bij de behandeling van het wetsont

werp tot regeling van de financiering 

van de pensioenvoorzieningen van de 
steenkolenmijnindustrie sprak voor de 
VVD de heer Van Aardenne. De rege
ringsverantwoordelijkheid hiervoor 
stond voor hem vast, maar in de voor
gestelde regcline zag de VVD'er wel eni
ge risico's. Hij legde overigens ook bij 
het pensioenfonds een deel van de ver
antwoordelijkheid. Met name mogen de 
excedentpensioenen niet worden verge
ten, meende hij. 

Shell 
Het wetsontwerp voortbestaan van de 

Compania Shell de Venezuela als een 
Nederlandse vennootschap, waarbij aan 
de maatschappij een aanzienlijk bedrag , 

Vervolg op pagina 9 
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Mogelijkheden • 1n Suriname (11) 

Het Tweedekamerlid mr. A. Geurt
sen gaat in dit tweede artikel nog
maals in op enige aspecten van 
de economische en sociale proble
matiek van Suriname. 

Hoewel de cijfers van de tot nu toe 
.bereikte resultaten geen aanleiding ge
ven om te twijfelen aan de l)lOgelijkheid 
van het tot ontwikkeling brengen van 
Suriname, laten de werkloosheidscijfers 
~ nog los van de trek naar Nederland 
~ zien, dat er nog veel moet gebeuren. 
Het bruto binnenlands produkt steeg 
van 235,5 miljoen Sf in 1964 tot 552,0 
miljoen in 1971. Ook het bruto nationaal 
inkomen ontwikkelde zich niet onbevre
digend, al trad er na 1968 eer. stagnatie 
in, die in 1970 en 1971 licht werd her
steld. Het inkomen per hoofd van de be
volking werd in lopende guldens tussen 
1964 en 1971 bijna verdubbeld van 634 
tot 1226 gulden. De inflatiecijfers van 
de laatste jaren maakten echter, dat de 
reële groei over de jaren 1968 tot 1971 
vrijwel nul is geweest. In die inflatie 
demonstreert zich de afhankelijkheid 
van de Surinaamse economie van die 
van de westelijke wereld. De inflatiecij
fers daar vertalen zich in hogere in
voerskosten en stijging van het Suri
naams prijspeil. Het is niet ten onrech
te, dat een der Surinamers opmerkte, 
dat de welvaartsontwikkeling van de 
Westeuropese werknemers wordt be
taald met het achterblijven van de be
volking van de derde wereld. 

Op een totale beroepsbevolking van 
ruim 104.000 telde Suriname in 1971 een 
werkloosheidspercentage van 15. Een 
jaar daarvoor was dat nog 11,7 pct. Als 
daarbij geteld worden de bijna 60.000 
Surinamers, die in Nederland leven en 
werken, dan blijkt de omvang van de 
opgave, om voor de inwoners van dit 
land een voldoende werkgelegenheid te 

,scheppen. 

Het ligt voor de hand, dat in dat ka
der ook wordt gedacht aan family-plan
ning, omdat een deel van de welvaarts
toename uiteraard door de stijging van 
de bevolkingsomvang wordt teniet ge
daan. Toch ligt dit vraagstuk ten op
zichte van het dun bevolkte Suriname 
niet zo eenvoudig. Een populatie van 
minder dan een half miljoen lijkt nau
welijks voldoende om een industrieel po
tentiëel van voldoende omvang op te 
zetten. Het lijkt noodzakelijk de gevol
gen van geboortenbeperking voor de eco
nomische ontwikkelingskansen nauw
keurig te bestuderen, voordat dit als 
panacee voor welvaartstoename wordt 
gepresenteerd. 

Voor de ontwikkeling van de werkg·e
legenheid zijn natuurlijk niet alleen de 
grote industriële projecten van belang. 
Integendeel, de uitgifte van kleinere 
landbouwpercelen, wellicht met bevorde
ring van de coöperatieve gedachte ~ al 
zijn daar in dit land enige weinig be
moedigende ervaringen mee opgedaan 
~ het scheppen van kredietfaciliteiten 
voor kleine handelaren en dienstverle
nende bedrijven, met name in de am
bachtelijke sfeer, het zijn alle maatre
gelen, die niet alleen aan d~ werkgele
genheid ten goede komen, maar ook tot 
versterking van de economie kunnen 
bijdragen, met name door hun import
vervangende werking. 

Sociale ontwikkeling 
Al is de eerste zorg voor Suriname 

het scheppen van een zodanige werkge
legenheid, dat de trek naar Nederland 
kan worden ingedamd - het zijn met 
name de wat meer geschoolden, die hurt 
kansen overzee wensen te benutten zo
dat het slagen van het afremmen van 
dt emigratie van dubbele betekenis voor 
de ontwikkeling zal zijn - dat neemt 
niet weg, dat voor een goed arbeidskli
maat ook een aangepaste regeling van 
het arbeidsrecht en een regeling van de 
allernoodzakelijkste sociale voorzienin
gen niet zal kunnen worden gemist. Het 
probleem voor wat dit laatste betreft is, 
dat de ruimte die de economie voor een 
sociaal verzekeringsstelsel schept, wordt 
opgesoupeerd door de collectieve ar
beidsovereenkomsten, die per bedrijf 
worden afgesloten. Er zijn bedrijven, 
waarvan de sociale regelingen de toets 
van de kritiek meer dan kunnen door
staan. Maar het gevolg is wel, dat dege
nen, die niet onder een cao vallen en 
onder hen met name zij, die buiten het 

EEN HEERLIJKE KINDERVAKANTIE 
Met paardrijden en zwemmen. - Het gehele jaar geopend. 

F A S. T A H 0 E V E 
U1'RECHTSEWEG 855 ,_ AMERSFOORT - TELEFOON 08490 - 81251 

arbeid~~PI oces zijn geplaatst, zoals de in
validen en ouden van dagen, het kind 
van de rekening zijn. Er is een onder
standsregeling, maar tot voor kort was 
dat alles en de uitkeringen daarvan zijn 
ook niet om over naar huis te schrijven. 
Gezien de draagkracht van de Suri
naamse economie en de behoeften valt 
dat ook nauwelijks te verwonderen. 

Daar zijn nu bijgekomen e:en kinderbij
slagregeling voor hen, die niet onder een 
bedrijfscao vallen, die al recht geeft op 
de kinderbijslag, en een eerste aanzet 
van een oudedagsvoorziening voor de 
mensen boven 70 jaar (rond 10.000 per
sonen), die eventueel boven hun onder
standsuitkering een oudedagsuitkering 
van Sf 25,- per maand ontvangen. De 
regeling van een ziektekostenverzeke
ring is in de maak. Juist deze maand 
zijn drie Nederlandse deskundigen naar 
Suriname vertrokken om bij de opzet 
daarvan te helpen. 

Alles bij ell,aar is het nog niet veel. 
Natuurlijk moet bedacht worden, dat 
een land zich geen beter sociaal stelsel 
kan veroorloven dan zijn economie kan 
dragen. Voor een aanzet daarvan kan 
buitenlandse hulp wörden aangewend, 
maar uiteindelijk zullen zowel de -bijdra
gen van het bedrijfsleven als die van de 
overheid uit de economische resultaten 
moeten kunnen worden gefinancierd. 
Alleen daarom al zal bij de uitvoering 
van het tweede vijfjarenplan de nadruk 
op de direct-produktieve invsteringen 
moeten liggen. 

Maar de hoofdzaak is, dat de Suri
naamse samenleving binnen het kader 
van de docl&tellingen en mogelijkheden 
op langere termijn zal moeten komen 
tot een planning ook op het gebied van 
de realisatie van een sociaal verzeke
ringsstelsel, rekening houdend met de 
op dit gebied levende wensen en de eco
nomische mogelijkheden. 

Vakbonden 
Maar daarmee komen we gelijk wel 

op het huidige hoofdprobleem van Suri
name, de relatie tussen de regering en 
de vakbonden. Als buitenstaander, die 
objectief probeert te blijven, krijg je de 
indruk, dat die relatie met name be
heerst wordt door misverstanden over 
en weer over elkaars bevoegdheden en 
mogelijkheden. Als niet alleen de vak
bonden, maar ook de ondernemers, kla
gen over het feit, dat adviezen op het 
gebied van de modernisering van het 
arbeidsrecht onbeantwoord blijven, als 
opgeworpen wordt dat de gang van de 
economische ontwikkeling wordt vastge
steld, zonder dat daarover overleg met 
het bedrijfslevex. plaatsvindt, dan ligt de 
conclusie voor de hand, dat de Surinaam
se regering er goed aan doet zich 
nog eens nader te bezinnen op de rol, 
die in een democratische samenleving 
door de organisaties van het bedrijfsle
ven, die van .)ndernemers en die van 
werknemers, behoort te worden ver
vuld. 

Maar als antlerzijds de vakbonden tot 
uitdrukking brengen, dat met deze rege
ring niet is samen te werken en dat dat 
ook het geval zal zijn met elke andere 
rcgering. die niet overeenkomstig hun 
verlangens is samengesteld, ongeacht de 
uitslag van de voor 19 november 1973 
vastgestelde verkiezingen, dan ligt 
evenzeer de conclusie voor de hand, dat 
het in een democratie ook de vakbonden 
niet past voorbij te gaan aan de verkie
zingsuitslag. Wat beide partijen is toe 
te wensen, is dat zij gaan inzien, dat 
onnodige prinzipiiireiterei en overgevoe
lige tenen er niet toe zullen bijdragen, 
dat de ontwikkeling van Suriname 
wordt gediend. Zolang èr geen loyale 
samenwerking tussen overheid en beide 
p~rtners in het bedrijfsleven tot stand 
komt, zal dat ten koste gaan van men
sen én samenleving in dat land. Die sa
menwerking komt niet tot stand, als de 
regering al te formeel blijft vasthouden 
aan de· rol, die vakbonden vrijwel alleen 
zouden mogen spelen bij het regelen van 
arbeidsvoorwaarden. Zij komt evenmin 
tot stand, als de vakbeweging in de po-

litieke kleur van een regering aanlei
ding vindt geen zitting te nemen in de 
Nationale Raad voor Arbeidsplanning of 
deel te nemen aan het prijzenoverleg. 

Het is te wensen, dat een geïnstitu
tionaliseerde vorm van overleg tussen 
c;>verheid en bedrijfsleven tot stand 
komt, waarin de vraagstukken van de 
economische· en sociale ontwikkeling 
van Suriname kunnen worden bespro
ken en de standpunten uitgewisseld 
kunnen worden. De uiteindelijke politie
ke verantwoordelijkheid zal natuurlijk 
bij de regering blijven berusten. Die zal 
zich van haar kant ervan bewust moe
ten zijn, dat alleen een ontwikkeling, 
die gedragen wordt door een belangrijk 
deel van de bevolking, tot de vooruit
gang in Suriname zal kunnen bijdragen. 
De door de partners in het overleg gege
ven adviezen zullen dan ook zeer zwaar 
moeten wegen. 

Vooruitgang 
Als die harmonie wordt hersteld, als 

niet bij voorbaat vanuit het conflict 
wordt geredeneerd en gehandeld, valt 
niet in te zien, waarom Suriname niet 
tot een redelijk voorspoedige ontwikke
ling zou kunnen worden gebracht. Het 
land beschikt over goede tot uitstekende 
mogelijkheden voor wat betreft de pro
duktie van voedingsmiddelen, waaraan 
op de wereldmarkt grote behoefte be
staat. Het heeft door' zijn grote regenval 
en zijn rivieren nog vele onbenutte mo
gelijkheden tot het opwekken van rela
tief goedkope energie. De industriële 
verwerking van zijn bodemschatten zal 
daardoor -- gezien het drei!fCnd energie
tekort op de wereld -~ alleen maar aan
trekkelijker kunnen woró.en. 

Dat zal alles vanzelfsprekend niet in 
een paar jaar k1,mnen gebeuren. Zowel 
wij in het Westen, alsook de inwoners 
van Suriname, hebben misschien wel 
eens de neiging te vergeten, dat ook de 
westelijke wereld zich niet in decen
nia, maar in eeuwen heeft ontwikkeld 
tot wat hij nu is. Natuurlijk behoeft de 
derde wereld daar niet zo lang over te 
doen, omdat een aantal stadia van on
ze ontwikkeling best overgeslagen· zal 
kunnen worden. Maar dan nog dient 
eerder met een groot, dan met een 
klein aantal decennia rekening gehouden 
te worden. 

In dit mooie land is een overvloed aan 
natuurlijke hulpbronnen. Het mensenpo
tentieel is in redelijke mate aanwezig. 
Er zal kapitaal verschaft moeten wor
den, om van een en ander iets te m;;tken, 
dat in het belang van · de mens en de 
samenleving in Suriname op zijn ont
wikkeling is gericht. Daarbij hoeft er 
nie' aan getwijfeld te worden, dat Ne
derland zich van zijn verantwoordelijk
heid bewust zal zijn. Niet omdat er een 
soort ereschuld, gebaseerd op drie 
eeuwen van uitbuiting zou moeten wor
den ingelost. Nog los van het feit, dat 
tegenover de ongetwijfeld plaats gevon
den hebbende uitbuiting zeker ook reke
ning gehouden mag worden met de 
voordelen, die voor Suriname uit de re
latie met Nederland zijn voorgevloeid, 
is er geen enkele reden om deze genera
tie de door vorige generaties eventueel 
aangegane schulden voor te houden. 

De hulp van Nederland zal veeleer ge
baseerd moeten zijn op de erkenning, 
dat drie eeuwen ve,·bondenheid geleid 
hebben tot speciale banden, die hun 
eigen motivering voor het bijdragen aan 
de ontwikkeling van Sm ... ame met zich 
brengen. Als dat tot uitdrukking komt 
in een blijvend geprivilegieerde plaats 
op het gebied van de ontwikkelingshulp, 
ook a1s straks het Statuut plaats ge
maakt zal hebben voor de volledige sou
vereiniteit van Suriname - en dat zal 
zeker moeten gebeuren - en als boven
dien een verstandig beleid in Suriname 
gericht blijft op de mogelijkheid tot 
het aantrekken van particulier kapitaal 
om samen met de Surinaamse gemeen
schap in een "gemef;nschappelijke uitda
ging" de bodemschatten tot exploitatie 
te brengen, zijn de voorwaarden voor 
een gunstige ontwikkeling geschapen. 
Wat mij betreft zal Nederland zijn taak 
in dit verband blijven eritennen en na
komen. 

UW FISCALE OUDEDAGS RESERVE? 
PENSIOENEN BEDRIJFSADVIEZEN HYPOTHEKEN 

ASSURANTIE- EN PENSIOEN BURO 
APELDOORN KERKLAAN 25 -· TEL 05760- 12848 
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sor Telders, ook in de oorlogsjaren heb
ben getoond, is het te danken, dat na 
1945 op de oude, vertrouwde grondsla
gen een vernieuwde liberale partij kon 
worden opgebouwd. 

Waren mijn persoonlijke contacten tot 
aan de oorlog uiteraard voornamelijk 
bcpcrlü tot de I i b e r a I e politici van 
die dagen, sedert ik in juli 1946 parle
mentair redacteur was geworden van 
het Algemeen Handelsblad en het :vol
gende jaar naar Den Haag verhuisde, 
verbreedden die contacten zich in alle 
richtingen. Dat gold ook voor mijn 
werk, dat mij in staat stelde heel dat 
parlementaire gebeuren in de jaren 
1946-1967 (de wederopbouw, de geldsa
nering, de Indonesië-debatten, de ka
binetscrises en kabinetsformaties) aan de 
bron zelf te volgen. Mijn Handelsblad
plal(boeken met mijn eigen verslagen, 
overzichten en ---- menigmaal ook 
hoofdartikelen, vormen een boeiend stuk 
politieke geschiedenis, waarin ik zelf al
tijd nog met genoegen kan bladeren. 

Mijn drukste, maar tevens de meeste 
voldoening gevende jaren zijn geweest 
die rond 1959/60, toen ik tegelijk parle
mentaire redacteur van het Handelsblad . 
( 1946 tot aan miJn pensionering in 
1967), hoofdredacteur van het weekblad 
Vrijheid en Democratie ( 1956--1962) 
voorzitter van de Parlementaire Pers
club (1957-1963) en Haags correspon
dent van de liberale Antwerpse Nieuwe 
Gazet was. 

Niets heeft mij zo goed gedaan, dan 
dat het bij mijn afscheid van het Han
delsblad in 1967 de . Kamervoorzitter, 
mr. Van Thicl, zelf was die mij mijn 
koninklijke onderscheiding overhandig
de en dat · zoveel Kamerleden uit alle 
grotere fracties (voor de PvdA-fractie 
was er o.a. dr. Vondeling en van D'66 
mijn oud-Handelsbladcollega's Van 
Mit•rlo en Gruijters) de liberale journa
list, die zijn overtuiging nooit onder de 
korenmaat had gezet, kwamen vertellen 
dat zij zijn werk altijd zo hadden ge
waardeerd. Het was ook uitgesproken 
mijn toenmalige collega van Het Vrije 
Vólk, Van Hulst, die mij namens de 
Parlementaire Pers toesprak. En zijn 
woorden kwamen h\er op neer: "Wij 
beiden waren en zijn wel politieke te
genutanders, maar ik voel mij in zover
re toch aan je verwant, dat je net als ik 
altijd voor je oprechte politiel<e ovt>rtui
ging- bent uitgekomen." 

Ook in de politiek zijn mcn;;elijke 
waanl2ring en sporti\'itcit mogelijl<. Mr. 

aan belasting wordt kwijtgescholden, 
had in eerste aanleg geen VVD'er op 
het spreeltgestoelte gebracht. ~ij de re
plieken mengde zich echter de heer Ko
nin~e in het debat. Hij zei o.m. dat, aan
gezien Canada en Venezuela geen be
zwaar hebben tegen de overgang naar 
Nederlandse rechtspersoon van de on
del·havige vennootschap, hij er geen en
kel bezwaar tegen had deze rechtsper
soon in het Nederlandse rechtsbestel op 
te nemen. De belastingkwijtschelding 
overziende kon de heer Koning zich ech
ter niet aan de indruk onttrekken, dat 
niet zonder enige lichtvaardigheid tot de 
kwijtscheldingsbeschikking i& besloten. 
De toezegging is echter nu eenmaal ge
daan en dus ... , maar voor de heer Ko
ning rees toch de vraag of degene, die 
deze kwijtschelding ontvangt, er wijs 
aandoet, daarvan gebruik te maken. Op 
een interruptie uit de Kamer antwoord
de de heer Koning, dat de Shell zou 
moeten overwegen of zij niet (toch) zou 
moeten betalen. In andere woorden ge
steld kwam het betoog van de heer Ko
ning er op neer, dat gedane zaken geen 
keel' nemen. Het wetsontwerp kreeg een 
krappe meerderheid, die blijkbaar de
zelfde mening was toegedaan. 

Collegegeld 
De kwestie van het collegegeld kwam 

aan de orde in mondelinge vragen van 
mevr. Kappeyne van de Coppello en de 
heer Van Dijk: Zijn de bewindslieden 
voomerneus te gedogen, dat het college 
van bestuur van de rijksuniversiteit te 
Groningen welbewust de wet op de col
legegelden niet toepast? Zijn de be
windslieden voornemens na de aange
kondigde wetswijziging ten aanzien van 
deze collegegelden alsnog recht te doen 
aan diegenen die in het studiejaar 
1972-1973 wél hun dpizencl gulden heb
ben betaald? En : willen de bewindslie
den, al het mogelijke doen om aan de 
huidige chaos zo :,;_nel mogelijk een einde 
te maken? 
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Abspoel temidden van journalisten bij een vraaggesprek op straat met premier 
Cals na een belangrijke kabinetszitting (1966). 

Bicshcuvel, die destijds wegens ziekte 
verhinderd was mijn afscheidsreceptie 
bij te wonen, schreef een hartelijke 
brief, waarin hij opmerkte: "Sedert 
1956 toen ilt lid werd van de Tweede 
Kamer, heb ik in verschillende functies 
uw arbeid als parlementair redacteur 
van nabij kunnen volgen. Ik heb er 
groot respect voor geluegen. Stellig zult 
u in de toekomst nog belangrijk werk 
verrichten voor uw partij". Oud-minis
ter De Quay, met wie ik tijdens zijn 
premierschap, ook als voorzitter van de 
parlementaire pers, veel persoonlijke 
contacten heb gehad, schreef in gelijke 
geest. 

In 1967 eindigde dus mijn werk voor 
het Algemeen Handelsblad, thans acht 
ik de tijd gekomen, ook achter mijn 
wer!{ als redactielid van het liberale 
partij-orgaan een punt te zetten. Ik stel 
er daarbij prijs op, de tegenwoordige 
hoofdredacteur van Vrijheid en Demo
crà.tie, collega La Chapelle, dank te zeg
gen voor de prettige en collegiale sa-

Tot zover de mondelinge vragen. Uit 
het antwoord van de regeringstafel 
kwam naar voren, dat men wel een eind 
aan de chaos wil maken, maar of het 
zallukken? 

Minister Kemenade zal het er onge
twijfeld nog moeilijk mee krijgen, ook 
in de Kamer. 

Vragen 
Fractievoorzitters plegen in het alge

meen niet vaak schriftelijke vragen aan 
de regering te stellen. Maar uitzonderin
gen bevestigen de regel, in dit geval ten 
opzichte van de heer Wiegel die premier 
Den Uyl en minister Van der Stoel ge
vraagd heeft of de regering bereid is 
het pleidooi van d{, Russische geleerde 
Sacharov - voor inspecties van het In
ternationale Rode Kruis van psychiatri
sche inrichtingen en gevangenissen 
waar critici van de Russische regering 
worden "behandeld" -te ondersteunen. 
En voorts vroeg de heer Wiegel of de 
regering in de komende Europese veilig
heidsconferentie en in de Assemblée van 
de Ver. Naties duidelijk haar afschuw 
wil uitspreken over praktijken van de 
Sovjet-regering tegen schrijvers en ge
leerden, die een andere dan de officiële 
mening in Rusland verkondigen. In de 
verdere vragen betrok de heer Wiegel 
ook het vonnis tegen Jakir en Krasin. 

Twee vragen van de heer De Beer. In 
de ene vroeg hij minister Gruyters hoe
veel aanvragen voor een subsidieverle
ning in de laatste drie jaren zijn inge
diend, gesplitst naar: woningwet-, pre
miehuur- en premiekoopwoningen. 

De tweede vraag was gedcht tot mi
nister Lubbers ( econ. zaken), handelend 
over de CBS-statistieken over woning
verbetering. 

De gijzeling van een journaliste in 
Aalsmeer was voor mr. Geurtsen aanlei
ding vragen te richten tot de sta,atsse
cretaris van justitie, mr. Glastra van 
Loon. Aan deze stelde mr. Geurtsen 

menwerking. En zo wil ik ook miJn CI'
kentelijkheid betuigen aan het stich
tingsbestuur en aan de redactiecommis
sie en met name aan de voorzitter daar
van, mr. H. P. Talsma, die mij zo lang 
en tot het laatst toe hun volledige ver
trouwen hebben geschonken. 

De beëindiging van mijn permanente 
redactiewerk wil niet zeggen, dat ilt niet 
af en toe mijn geluid nog eens hoop te 
laten horen. Als medewerker zonder vas
te binding, blijf ik gaarne beschik
baar. 

Mijn besluit tot heengaan, dat mij na 
zo een lang "dienstverband" toch wel 
wat zwaar is gevallen, is mij heel wat 
verlicht door de prachtige opgang, wel
ke de partij thans beleeft en waaraan 
blijkens de jongste opmiepeilingen nog 
steeds geen einde is gekomen. Ik voel me 
dus precies het tegendeel van de beken
de rat, die een zinkend schip verlaat. 
Hoe ik zo'n tegengestelde situatie moet 
noemen, weet ik alleen niet. 

eveneens vragen over de opstand in de 
Scheveningse strafgevangenis. 

Moderne groepspraktijken en gezond
heidscentra vormde~ onderwerp van 
vragen van ·mevr. Veder~Smit aan de 
staatssecretaris var volksgezondheid en 
milieuhygiëne, de heer Hendriks. 

Over de criteria voor de toelating van 
aspirant-studenten dienden de heren 
Van Dijk. en Dees vragen in bij de heer 
Klein, staatssecretaris van onderwijs en 
wetenschappen. 

Met mevr. Kappeyne van de Coppello 
stelde de heer Dees ook vragen over de 
richtlijnen, die de "Centrale commissie 
aanmelding en plaatsing aanstaande 
eerstejaarsstudenten" ten behoeve van 
de onder haar ressorterende plaatsings
commissies heeft opgesteld. Worden die 
richtlijnen niet altijd strikt volgens de 
bedoelingen toegepast? 

De gelijke positie van man en vrouw 
ligt aan de basis van <.Ie volgende vraag 
van mevr. Smit-Kroes aan de minister 
van Onderwijs. Is de minister niet van 
mening, dat de veranderende maat
schappelijke opvattingen, welke onder 
meer ten grondslag lagen aan de wijzi
ging van het Burgerlijk Wetboek, in 
die zin, dat de echtgenoot niet langer 
als hoofd van de echtvereniging wordt 
beschouwd, er toe zouden moeten leiden 
dat de zgn. "Verklaring bezoek te stich
ten schoolgebouw" ook de moeder of 
vcrzorgster vermeldt en door laaü:tge
noemden even rechtsgeldig kan worden 
getekend als door mannelijke perso
nen? 

Ten slotte nog vragen van mevr. 
Smit-Kroes, tezamen met de heer Ko
ning over de gevolgen van de recente 
revaluatie van de gulden voor die ver
voersbedrijven die sterk internationaal 
georiënteerd zijn in de scheepvaart, de 
luchtvaart, het wegvervoer en de bin
nenvaart. Gevraagd wordt eveneens of 
in navolging van de landbouw, de rege
ring ook bereid is voor deze bedrijfssec
toren compensatie te verstrekken. 
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Mijn opinie is • • • 
In deze rubriek publiceren 

wij enkele van de brieven, die 
de redactie van lezers ontving. 
De redactie behoudt zich daar
bij het recht voor stilistische 
wijzigingen aan te brengen 
enJof naar haar oordeQl te 
lange bijdragen te bekorten, 
uiteraard zonder de kern van 
het betoog aan te tasten. 
Briefschrijvers die menen dat 
hun bijdrage niet of onjuist is 
opgenomen, kunnen In beroep 
gaan bij de redactieraad, pfa 
algemeen secretarla.a.t VVD, 
Konlnglnnegra.cht ó'J, Den 
Haag. Onleesbare en anonieme 
brieven verdwijnen zonder par
don In de prullenmand, 

• De Gelderlandse 
Hierbij zou ik willen reageren op het 

ingezonden stuk van de redactie van "de 
Gelderlander" in Vrijh. en Dem. van 17 
augustus jl. en op het commentaar hier
op door de redactie van Vrijh. en 
Dem. 

Kernpunt van het .,Gelderlander"stuk 
was niet zozeer het verwijt dat geen 
bronvermelding was genoemd maar wel 
het feit dat .,Vrijheid en Democratie" 
niet vermeldde in welk kader de artike
len door de kamerleden van de VVD 
werden geschreven. 

Mijn opinie is dat de redactie van "de· 
Gelderlander" duidelijk bedoelt, dat ook 
de bijbehorende "pro"-artikelen zouden 
moeten worden opgenomen om de lezers 
de kans te geven een eigen mening te 
vormen. 

Hoewel in het redactioneie commen
taar op dit punt niet wordt ingegaan is 
mijn opinie als regelmatig lezer van 
"Vrijheid en Democratie': dat het ge
zond zou zijn om de suggestie van .,de 
Gelderlander" bij volgende gelegenheden 
te volgen. 

Werkelijke eigen meningsvorming 
over bepaalde vraagstukken is immers 
alleen maar mogelijk als de lezer zelf 
de kans krijgt om de argumenten van 
voor- en tegenstanders af te wegen. 

IR. J. POLMA-< 
Spijkenisse 

De redactie nm Vrijh. en Dem. heef/ 
zich tot dusver steell.s op het 8tandpunt 
gesteld, flat het de primaire tnak vnn 
ons partijorgaa.n is de lezers te i.nforme
ren over de VVD-standpunten en de wij
ze waa.rop deze door de vertegenwoordi
ger-s van onc"~e partij in het openbaar 
worden u'ityedra_l!Cil, verdedigd en toege
licht. 

Hoe anrlcrren, met na.me andere poli· 
tieke partijen en hun vertegenwool'di
gers, m:er bepaalde rraagstukken in de 
sa meule!'ing (lf'llke11 is ~wtuu.rlijk inte
l·essant en leer::attnl. Het is de ta.a.k t'a.n 

Dit metalen kastje bevat een 
AMIGO uitwerpbare brandladder 

e EFFICIËNTE BEVEILIGING VAN IEDERE WOON· OF 
WERKSITUATIE TEGEN MINIMALE KOSTEN 

e GEEN HAK·, BREEK- EN METSELWERK AAN UW GEVEL 
e ONBRUIKBA~R VOOR INBREKERS 
e GEEN ONDERHOUD 
e LEVERBAAR IN LENGTEN VAN 3.70 t/m 15 mtr. 
e ZEER EENVOUDIGE MONTAGE 
e HET METALEN KASTJE IS GERING VAN AFMETINGEN EN 

HARMONIEERT MET IEDER DECOR. 

Gemonteerd onder uw raamkozijn verschaft hij u in geval van brand 
een veilige en doeltreffende vluchtweg naar de begane grond. 

Een AMIGO vluchtladder, door de pers het Ei van Columbus genoemd, 
biedt enorme voordelen ten opzichte van een conventionele brandladder. 
In gebruik bij vele Rijks- en Gemeentediensten, bedrijven, instellingen, 
particuliere huizen etc. 

Voor nadere documentatie of inlichtingen: 

HANNAH AMIGO NEDERLAND 
JAVASTRAAT 47 A TEL. (070) 65 65 97 's·GRA VENHAGE 

onafhmzkelijke nie'uwsmedia om 'e 
vraagstukken .:o evenwichtig mogelijk 
11a.n alle kanten te belichten, waarbij het 
dan. uitéi'aard de Tedactie van het blad 
t'rij staat een en ander te voorzien van 
een eigen commentaar. De Gelderlander 
heeft ongetwijfeld met zijn serie artike
len "pro en contra" een voortreffelijk 
stuk voorlichting gegeven. 

De m·aag is echter of men vm~ · ~n 
partij-orgaan, dat per definitie gebon
den is aan een politieke partij en d1ts 
niet onafhankelijk, eenzelfde houding 
mctg of moet verwachten. Is het, in con
creto, de taak vnn Vrijheid en Democra.
tie om uitvoerig de standpunten van an
dere politieke partijen te vermelden l' 
Mogen wij er niet van uitgaan da.t de 
politiek geïnteresseerde lezer vi.a zijn 
da,gblad, de radio en de televisie (de 
naa.r onze me.ni.ng daartoe bij uitstek 
aangewezen media.) d·ie andere stand
punten al niet heeft vernomenr Het is 
dunkt ons, zelfs zó dat di.e media. vaa.k 
bijzonder veel aandacht besteden aan de 
staudpunten van onze polifi.eke tegen
standers en niet zef.den naar verhouding 
minder aan de zienswijze van de VVD. 
De politieke kleur van menig dagblad 
en 11an menige radio- of televisie-jour
nalist zal daara.an wel niet t•ree·ml 
zijn. 

Wij he.lJbcn er äl!t voor het goede 
lJegrip -- niet8 tegen, als binnen de 
VVD en du8 in on.~ tAnd discussie wordt 
gevoerd over de VVD-standpunten. D:: 
VVD'er c/i.e wil getuigen van een andere 
Pisie. dan die. welke door de partij en 
zijn vertegemcoonligers naar voren 
wordt gebracht, t:al in onze rubriek 
,,Mijn opinie is ... " steeds aan het woord 
kunnen komen. Het zou een lilleraal 
1Jlad niet sieren als het anders was. 
Mam· dat wil nog niet zeg,qen dot a.e 
politieke voonnannen van andere prli'
t'ijen gelegenheid ge_qevcn hoeft te wul·
tlen propa.gnnarla te maken i.n o·,zs blad. 

Een antiere zaak i.s dat wi.j in VTi}he'ir/. 
rn Demo01·ati.e misschien wat méér rnae
ten doen aan _.,tor:gesp'itste'' infornwtiè. 
Er is wellicht IJehoejte, vooTal ook on
der de grote schare nieuwe leden van 
on.~e partij, a.an duidelijke VVD-ant
woorden op elders door andere poli.tici. 
geventilcercle opvattingen. 

Op het ogenblik wordt gewerkt aan 
de reali8er·ing van een wat ander j 

li.ik van ons blad en aan verlevendiging 
van de inhoud. In dat kader past oolc 
a.a.ncla.cht voor de zoj1ûst bedoelde meer 
toegespitste info1·matie. Wij hopen dat 
de lezer binnenkoTt zal e1·va1·en hoe wi.j 
menen ltt..t verlangens op dat gebied te
gemoet te kunnen komen. 

REDAC'l'IE VRIJI:l. EN DEJM. 

• Troonrede 
· In 1584 riep Prins Willem van Oran

je uit: .,Ayez pitié de moi et de mon 
pauvre peuple." 

In 1972 mocht onze Koningin nog de 
troonrede beëindigen met openlijk 
Gods zegen op het welzijn van haar 
volk en het te voeren beleid uit te 
spreken: "Met de bede dat God U 
wijsheid en kracht moge geven". Is 
het parlement tevoren geraadpleegd 
om de wijziging aan te brengen? 

Irene Vorrink vindt gebruik van 
verdovende middelen goed als men er 
een ander maar geen pijn mee doet. 
"Alles mag" dan! Koningin Juliana 
zegt: ,.Weest Gij Uws broeders hoe
der". Deze Irene antwoordt emotio
neel: .,Dat is bevoogding". Dit kabinet 
en de vakbondsleiders bevoogden een
drachtig het bedrijfsleven en de arbei
dersgroepen in hun werk. Dat wordt 
maar wèl geslikt en goèd betoogd door 
de .,premier" in de Vara-TV -uitzen
ding van dinsdagavond 18 september 
jl. Men zou Joop den Uyl werkelijk 
gaan geloven als hij zegt dat hij geen 
voorkeur heeft om een groep van ons 
volk voor te trekken. 

Het randschrift van de opgewaar-

deerde gulden is (nog): "God zij met 
ons". Zal dit ook moeten vervallen ter 
wille van de onkerkelijkheid en niet
gelovende parlementsleden? 
Daarom blijft de bede tot God: Gehei
ligd zij Uw Naam. Ik hoop dat de 
kerken er gezamenlijk op staan dat de 
uitingen van het christelijk geloof ge
waarborgd mogen blijven. 

S. W. J. SCHADE VAN WESTRUM, 
Vlaardingen. 

• Liberale ambtenaren 
Geschrokken ben ik van het voorne

men het tot dusverre informele contact 
tussen rijksambtenaren die lid zijn van 
de VVD en de liberale Kamerleden een 
wat formelere vorm te geven door, de 
instelling van een .,liberale ambtenaren
kring." In het desbetreffende artikel in 
het blad van 14 september jl. wordt ge
steld, dat de opvatting bestaat, dat der
gelijke contacten naar hun aard onjuist 
zouden zijn, maar dat een aantal libera
le ambtenaren minder zwaar aan deze 
formele bezwaren zijn gaan tillen. 

Ik ben echter van mening, dat aan de 
bezwaren tegen dergelijke contacten te 
lichtvaardig voorbij wordt gegaan. 

De politieke overtuiging van de amb
tenaar mag in zijn werk geen enkele rol 
spelen, sterker nog, de politieke overtui
ging van de ambtenaar is volstrekt niet 
interessant. Hij zal in overleg met amb
tenaren van zijn departement of van an
dere departementen moeten komen tot 
het geven van zakelijke adviezen aan de 
minister, adviezen die tegenovergesteld 
kunnen zijn aan dat wat de partij waar
van hij lid is, voorstaat. Natuurlijk, bui
ten het werk kan hij actief lid zijn van 
een partij en ra.ads- of statenlid zijn, 
maar hij doet zulks dan niet als amb
tenaar. In dit verband ben ik van oor
deel, dat een raads- of statenlid nooit 
een onderwerp moet behandelen waar
mee hij als ambt~mcar te maken heeft. 
Immers, als ambtenaar bes•chikt hij 
over - vaak vertrouwelijke - informa
ties. Iedere indruk moet voorkomen 
worden, dat hij dergelijke informaties 
als lid van een vertegenwoordigend li
chaam gebruikt.*). 

Politieke ambtenaren kennen wij ge
lukkig nog niet en alleen al daarom is 
het onjuist over liberale ambtenaren te 
spreken. 

Wanneer nu de ambtenaren di-e lid 
zijn van de VVD zich verenigen en bij
eenkomsten beleggen met liberale Ka
merleden, is het niet denkbeeldig, dat 
vertrouwelijke gegevens uitgewisseld 
worden en medegedeeld aan liberale Ka
merleden die deze gegevens dan weer 
kunnen gebruiken in hun debatten met 
de minister! Dat deze vrees ni-et denk
beeldig is, blijkt volgens mij uit de zin
snede: "Met het gevolg, dat de niet-libe
rale fracties en ambtenaren wel eens 
doeltreffender kunnen werken," een zin, 
die mij de haren doet rijzen! Het argu
ment "omdat anderen het doen, moeten 
wij het ook doen" is geen argument. 
Dat is niet anders dan een "meehuilen 
met de wolven in het bos." 

Goede contacten tussen ambtenaren 
en Kamerleden zijn altijd mogelijk, wel
ke contacten overigens dan niet beperkt 
blijven tot de .,eigen" Kamerleden. Een 
ambtenaar zal altijd bereid zijn een Ka
merlid zakelijke inlichtingen te ver
strekken en met hem te spreken. Maar 
de ambtenaar spreke met ieder Kamer
lid, ongeacht de politieke richting! 

Tenslotte zal het overbodig zijn te 
zeggen, dat ik ook sterk gekant ben 
tegen de huidige informele contacten en 
uiteraard nooit een dergelijke bijeen
komst heb bijgewoond. 

Drs. I. GûNTHER *), 
Den Haag. 

*) Zelf werkzaam op het ministerie van 
Binnenlandse Zaken waar ik mij bezig 
houd met kiesrechtzaken, behandel ik 
als statenlid van Zuid-Holland onder
meer de gewestvorming, een onderwerp 
waarmee ik op Binnenlandse Zaken 
niets te maken heb. 

APELDOORN of OMGEVING 
voor aan- of verkoop van uw onroerend goed • taxatie • enz. 

J. D. ZOETE v/h ROELSE EN ZOETE 
Beëdigd makelaar en taxatem 

APELDOORN BADHUISWEG 90 TEL. 05760/52313 • 63997 
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Onheilsprofeten en rookgordijnen 

door L. M. de Beer, 
lid van de VVD-fractie 
in de Tweede Kamer 

Mijn 
• IS ... 

• Geen polarisatie 

De debatten over het woningbouwpro
gram die minister St:hut indertijd moest 
voeren tegen het socialistische kamerlid 
Van den Doel liggen ons nog vers in het 
geheugen. Van den Doel's tactiek was, 
om de minister voortdurend te achter
volgen met de aantallen opgeleverde 
woningen en hem met een hoop dema
gogisch spektakel te verwijten, dat het 
program niet werd gehaald. Achteraf 
hebben de cijfers aangetoond, dat de so
cialist het bij het verkeerde eind had. 
Minister Schut heeft zijn werk goed ge
daan; en tijdens het kabinet Biesheuvel 
steeg de produktie van woningen zelfs 
tot het ongekende record van 156.000 
stuks! 

De mllen zijn nu omgekeerd. De cri
ticasters van toen zitten nu in de rege
ring, en bovendien dreigt nu het gevaar, 
dat zij de uitstekende .prestaties van het 
vorige kabinet niet zullen kunnen hand
haven ..... 

Cijfers 1973 
De eet·ste, die melding. maakte van 

een dreigend ineenstotten van de wo
ningproduktie op korte termijn, was 
Den Uyl. Hij deed dit tijdens het debat 
over de regeringsverklaring in mei van 
dit jaar. Uit de cijfers van het Centraal 
Economisch Plan 1973 zou blijken, dat 
de produktie in 1973 zou te1·ugvallen tot 
amper 124.000 woningen. 

De minister-president deed dit ten on
rechte. Uit informatie is mij gebleken, 
dat de gegevens van het Centraal Plan
bureau niet de min of meer onvermijde
lijke gang van zaken weergaven, maar 
slechts dienden als een volstrekt theore
tisch uitgangspunt voor de macro-eco
nomische voorspellingen. Die theoreti
sche berekening ging uit van het offi
ciële bouwprogram, dat veel lager lag 
dan het werkelijk aantal in aanbouw 
genomen woningen. 

Ik geloof niet dat Den Uyl dit misver
stand over de betekenis van de cijfers 
die hij noemde opzettelijk in het leven 
heeft geroepen. Maar dat neemt niet 
weg, dat hij in dat debat als een soort 
onheilsprofeet optrad; en dat zijn som
bere voorspellingen sindsdien een geheel 
eig~>n leven zijn gaan leiden. Zo ver
scheen op 13 september in het dagblad 
Trouw een artikel, waarin de schrijver 
geheel ten onrechte meende, dat Den 
Uyl en het Centraal Planbureau hun 
voorspelling hadden gebaseerd op gege
vens over de bevolkingsgroei en de wo
ningbehoefte. 

Kapitale blunders 
Evenmin als in de bijbelse geschiede

nis bleef het hier bij één onheilsprofeet. 
De Nationale Woningraad - het over
koepelend orgaan van alle niet-christe
lijke woningbouwcorporaties - maakte 
in haar jaarverslag 1972 een berekening 
waaruit zou moeten blijken, dat er in 
1974 niet meer dan 100.000 à 110.000 
woningen zouden worden opgeleverd. 
Deze onileilstijding haalde prompt de 
voorpagina's van de dagbladen. 

Bij een wat kritische beschouwing 
van die berekening blijkt echter al snel, 
dat er een paar kapitale blunders zijn 

Mr. G. L. 0. van Boetzelaer heeft in 
Vrijheid en Democratie van 17 augustus 
een positieve bijdrage geleverd voor een 
politieke strategie van de VVD. Wat be
treft de noodzaak van zo'n strategie ben 
ik het volmaakt met hem eens. Wat de 
rest betreft zou ik een geheel andere 
kant op willen. 

Als eerste punt noemt de heer Van 
Boetzelaer het meewerken aan de huidi
ge polarisatietrend Hierin ben ik het 
fundamenteel met hem oneens. De VVD 
noemt zich een liberale partij en sta~t 
voor de beginselen: vrijheid, ver
draagzaamheid en verantwoordelijkheid. 

Alleen al op grond van het tweede 
ideaal moet de VVD bereid zijn met 
elke eonstructieve groep samen te wer
ken. De polarisatie, het conflictmodel 
dus, lijkt mij in flagrante strijd te zijn 
met cle opzet van de VVD. Bovendien 
zijn ook in de linkse partijen nog legio 
zeer redelijk denkende politici te vinden. 
Een van de gevolgen van de polarisatie 
is dat men de confessionele partijen te
gen zich in het harnas jaagt. Zij waren 
dermate geschrokken van de harde 

gemaakt. Om te beginnen is er bij de 
optelling van het officiële bouwprogram 
1973 een telfout gemaakt van 5000 wo
ningen. Niet te geloven, maar het is 
heus waar! Vervolgens zijn er door een 
,.slordigheidje" 1000 à 2000 woningen te 
weinig gerekend, omdat de extra wonin
gen met lage huur, die uit de bevriezing 
van de kinderbijslag worden gefinan
cierd, over het hoofd werden gezien. De 
derde misrekening is, dat automatisch 
werd aangenomen dat er slechts 27.500 
ongesubsidieerde woningen in aanbouw 
zouden worden genomen gedurende dit 
jaar; terwijl voor iedereen duidelijk was 
dat dit er véél meer zouden zijn ·- vol
gens de laatste gegevens 33.000 à 35.000 
stuks. Een freudiaanse onderschatting 
van de particuliere bouw! 

En dan ten slotte het vierde punt. 
Zonder meer neemt de NWR aan, dat de 
bouwtijd van woningen in 1973 weer zal 
oplopen. Dat scheelt dan nog eens een 
dikke 20.000 woningen minder opgele
verd in 1974. Let wel, i!{ wil helemaal 
'niet beweren dat zoiets onmogelijk zou 
zijn. Maar wie dat als een min of meer 
vaststaand feit aanneemt, moet op zijn 
minst over goede aanwijzingen beschik
ken dat een bouwtijdverlenging gaande 
is; en juist die aanwijzingen worden 
niet genoemd in de berell:ening. Boven
dien: zolang et· nog werkloze bouwvak
kers zijn en er bouwbedrijven om werk 
verlegen zitten, is een bouwtijdverlen
ging niet erg voor de hand liggend. 

Psychologisch klimaat 
Je vraagt je af, wat Den Uyl en de 

Nationale Woningraad in hemelsnaam 
heef bezield om zoveel paniek te zaaien. 
Er valt slechts naar te raden. Voor Den 
Uyl is het politiek interessant om de 
zaken zó voor te stellen, alsof het kabi
net Biesheuvel op het punt van de wo
ningbouw een catastrofale erfenis heeft 
achtergelaten. De NWR hoopt wellicht 
op extra contingenten woningwetwonin
gen, met als argument dat .,de woning
produktie veilig moet worden gesteld". 
Maar dit zijn slechts veronderstellin
gen. 

Zeker is echter, dat nu psychologisch 
gezien het klimaat is geschapen, waarin 
iedereen het ergste vreest voor de wo
ningbouw. Wanneer dan achteraf blijkt, 
dat de nieuwbouwproduktie onder dit 
linkse kabinet .,slechts" 10.000 à 20.000 
woningen achterblijft bij die van het 
kabinet met de VVD erin, zal een ieder 
verlicht opademen en zeggen: ,.Zie je 
wel, dit linkse kabinet heeft er toch 
maar voor gezorgd dat ons een comple
te inéénstorting van de woningbouwpro
duktie bespaard is gebleven". 

Zo gaat dat in de politiek. Indertijd 
werd minister Schut onbarmhartig ver
volgd toen de woningproduktie tijdelijk 
nog geen 5000 woningen inzakte. Er is 
weinig fantasie voor nodig om zich het 
hysterisch gehuil voor te stellen, dat zou 
zijn opgegaan indien een kabinet met de 
VVD er in een terugval in de produktie 
met 10.000 of 20.000 woningen zou heb
ben gekend. Nu de linkse paltijen zelf 
voor het blok zitten, moet alles met de 
mantel der liefde worden bedekt. 

campagne-Wiegel, dat ztJ m de armen 
der progressieven zijn gevlogen. 

Deconfessionalisering 
Is de VVD voorts wel gebaat bij een 

vérgaande deconfe;:;sionalisering? Mij 
lijkt van niet. Dool het uiteenscheuren 
van de ·confessionelen naar links en 
naar rechts wordt niet de zekerheid ge
schapen dat er genoeg in de richting 
van de VVD gaan om een parlementaire 
meerderheid te vormen. Eén van de 
kenmerken van de confessioneel is een 
op religieuze overtuiging gebaseerd so
ciaal gevoel. Daarom zullen velen op het 
laatste moment liever voor links kiezen; 
de VVD heeft de laatste tijd niet het
_zelfde imago als de liberalen bij de 
eeuwwisseling tijdens het kabinet Pier
son-Cort van der Linden, het .,kabinet 
van de sociale rechtvaardigheid." 

De Nederlander houdt bovendien niet 
van extremismen; polarisatie en cen
trumverzwakking leiden tot hetzij ·een 
te links, hetzij een te rechts getinte be
leidslijn. Daarom geef ik de voorkeur 
aan een kabinet, dat gematigd is zodat 
bij een coalitiewisseling niet het roer 

Nota van Gruyters 
Tegen deze achtergrond publiceerde 

minister Gruijters onlangs zijn nota .,De 
woningbouw in de jaren 1974 t;m 1977", 
mede ondertekend door de twee staats
secretarissen. En direct valt al op, dat 
het trio twee rookgordijnen optrekt. 

Het eerste rookgordijn is, dat voor de 
nieuwbouw géén exacte cijfers worden 
genoemd. Zo is voor 1974 een program 
voorzien van 135.000 à 140.000 wonin
gen. De bewindslieden verontschuldigen 
zich als volgt in de nota: .,Er is een 
bepaalde speelruimte nodig om de mee
en tegenvallers, die zich van jaar tot 
jaar kunnen voordoen, te kunnen opvan
gen." Het is duidelijk: dit linkse kabinet 
kent zichzelf een speelruimte toe, die 
indertijd niet aan minister Schut werd 
gegund. Op die manier moet worden ge
camoufleerd, dat het bouwprogram van 
minister Gruijters zo'n 15.000 woningen 
lager ligt dan de produktie in 1972, en 
altijd nog enige duizenden woningen la
ger dan het verwachte peil van 1973. 

Het tweede rookgordijn is veel listi
ger. Het betreft het aantal ingrijpend te 
verbeteren woningen. Dit kabinet wil de 
terugval in het nieuwbouwprogram 
compenseren door méér vernieuwbouw 
Jn de stadscentra. Op zichzelf geen 
"!echte zaak. In 1974 zullen 27.000 wo
,lingen ingrijpend moeten worden verbe
terd. De vraag is echter: wanneer mag 
een woning als .,ingrijpend verbeterd" 
worden beschouwd? Welke zekerheid 
hebben wij dat dit kabinet niet betrek
kelijk geringe verbeteringen opvoert als 
ingrijpende verbeteringen, teneinde de 
cijfers wat op te fleuren? Hoewel dat 
niet expliciet in de nota staat, blijkt uit 
een voetnoot dat de huidige bewindslie
den menen dat er van ingrijpende ver
betering mag worden gesproken indien 
de kosten méér dan f 10.000,- bedragen. 

Dat criterium komt ons echter rijkelijk 
laag voor. Zeker indien ook de kosten 
voor groot onderhoud in dat bedrag zijn 
begrepen (en dat is vrijwel altijd het 
geval bij vernieuwbouw) kom je met 
f 10.000,- niet erg ver. Bovendien maken 
de huidige publikaties van het CBS 
geen onderscheid tussen geringe en gro
te verbeteringen aan woningen. 

Teneinde hier klaarheid over te krij
gen, heb ik een aantal kritische vragen 
gesteld aan de minister van economi
sche zaken, onder wie het CBS ressor
teert. De bedoeling is om dit kabinet 
vast te pinnen op haar verkiezingsbelof
ten en er op toe te zien, dat er niet 
wordt gesjoemeld met de aantallen wer
kelijk ingrijpend verbeterde woningen. 

Geen heksenjacht 

Het is niet onze bedoeling, om eert 
heksenjacht à la Van den Doel te gaan 
ontketenen, waarbij uitsluitend wordt 
gekeken naar de getallen zonder op an
dere zaken te letten. Dat neemt echter 
niet weg, dat dit kabinet op onze scher
pe kritiek mag 'rekenen indien het ook 
niet bij benadering zijn beloofd program 
nakomt. 

En bij die kritische begeleiding zullen 
wij ons zeker niet laten misleiden door 
onheilsprofeten en rookgordijnen. 

meer hoeft te worden omgegooid. 
Ik zie DS'70 veel eerder aan de rech

terkant van de VVD staan dan in het 
centrum. Deze partij wordt gevormd 
door socialisten, · die mét onze huidige 
samenleving redelijk zijh ingenomen en 
die hun meningsvo::-ming sterk door de 
economie laten leiden. 

Gematigd 
Het is de vraag of de VVD nog veel 

stemmen van de jongeren zal winnen 
als zij doorgaat rret de polarisa.Jieten
dens. Ik zie in mijn omgeving vrij veel 
jongeren, die er zo langzamerhand 1>'Pijt 
van krijgen op de VVD te hebben ge
stemd, mildat · deze zich te weinig so
ciaal betrokken manifesteert. Met een 
gematigde, sterk ideologische politiek 
kan de VVD wellicht een positie krijgen 
als zij in tijden van Thorbecke en Pier
son innam; met een versterkte verrecht
sing in de lijn van Wiegel en Van Riel 
is dat mijns inziens te. betwijfelen. Ove
rigens heb ik nog ste,eds veel vertrou
wen in een verso<'peling van de VVD
lijn in de toekomst. 

C. H. V. DE VILLENEUVE, Leiden 



12 - vrijdag 28 september 1973 

AANGEBODEN DOOR BOOMKWEKERIJ: 
Wegens 200-jarig bestaan tegen extra lage prijzen: 
1.000 TAXUS BACCAT A 40-60 breed 30 cm 

200 TAXUS BACCAT A 60-80 breed 50 cm 
300 TAXUS BACCATA 8G-100 breed 50 cm 
500 TAXUS BACCATA 1oo-125 breed 60 cm 
800 TAXUS BACCATA 125-150 breed 60 cm 

1.200 TAXUS BACCATA 15o-175 breed 70 cm 
700 TAXUS BACCAT A 175-200 breed 80 cm 
450 TAXUS BACCA.T A 20G-225 breed 70-80 cm 

en andere coniferen tot 450 en: 

Fa. P. Visser & Zonen 

Sinds 1903 

Voor aanleg van: 

Centrale verwarming 

Oliestookinstallaties 

Aardgasinstallaties 

Warmwatervoorziening 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Alles met extra goede kluiten en zeer mooi gegroeid. 

Vóór bezoek graag telef. bericht na 17 uur! 

200 JAAR * JAC. JURRISSEN & ZN. 
Cort v. d. Lindenlaan 1 e - NAARDEN - Telefoon 02159- 43706. 

OPGERICHT 1773. 

DORPSSTRAAT 167 - TEL. 01802-1206-1395 - ZEVENHUIZEN (Z.-H.) Amjfl Wilt valt flr h{l~t 
ifltg 11cht go{ldg tfl makfln_ 
fn Hofnar wil W{ll Nr.lO .. 
/0 puur-tahak gflnoritag, VERZEKERINGSADVIEZEN 

Specialist in: Oudedagsreserve Zelfstandigen 
Omzettingen B.V. 
Directie Pensioenen 

ASSURANTIE ADVIES BUREAU "RENKUM" 
Bakkershaag 32 • Renkum • Tel. 08373 • 4251 - 085- 450931 

SAAB 
HEIJER'S 

AUTOMOBIELBEDRIJF B.V. 

Alexanderplein 2, 

'S-GRAVENHAGE 
Tel. 070-6399 34 

{lndatvoor 
250 .. 

~· 
Friesch GroningscheHypotheekbank N.V. 

pandbrieven 
een veilige belegging met zeer hoog rendement 



. . ~. . ... ' ... ~ ;:· .. ~ ~ . ~. . ~ . . 

Den Uyls wisselgeld 
Bij de grote krachtmeting tus
sen liberalen en socialisten 
gaat het niet om f 582 mil
joen, maar om de fundamen
tele verschillen tussen twee 
partijen, die tenslotte een
zelfde doel nastreven, name
lijk de vooruitgang. Tot deze 
conclusie komt hoofdredac
teur Ph. C. la Chapelle in een 
beschouwing over het dins
dag begonnen Kamerdebat. 

• 

Tou~rnee Wiege.l 
De heer H. Wiegel, voorzitter 

van d VVD-fractie in de Tweede 
Kamer houdt op het ogenblik een 
tournee door het land. In het ka
der daarvan spreekt hij: 
• 15 oktober te Zaandam, Reina 
Siertsemahuis, Paltrokstraat 20, 
ter gelegenheid van de Zaanstad
verkiezingen, die op 17 oktober 
worden gehouden. 
e 19 oktober te Lunteren, Blije 
Werelt, Westboftlaan 2, tijdens de 
jaarlijk&e algemene bijeenkomst 
van de Vrouwen 1n de VVD. 
• 22 oktober te Drachten, in de 
Lawei, voor de kamercentrales 
Groningen, Friesland en Dren
the. 
e 5 november te Deventer, in de 
Schouwburg, voor de kamercen
trales Ov·erijssel en Gelderland. 
• 12 november te Rotterdam, in 
de Schouwburg-Zuid, voor de ka
mercentrales Rotterdam en Dor
drecht. 
• 19 novemoor te Amersfoort, 
Sporthal De Koppel, Boogschut
terplein, ter gelegenheld van de 
gemeenteraadsverkiezingen. 

Radiouitzending van de VVD: 
woensdag 17 oktober, van 
18.20-18.30 uur, over de zen
der Hilversum I (402 m). 

Het grote debat over Den Uyls eerste 
en misschien ook wel laatste miljarden
nota is deze week in de Tweede Kamer 
begonnen. Niemand heeft verwaciht dat 
het kabinet nu meteen al zou struikelen. 
Zelfs lijkt de kans daarop gering tijdens 
de twee maanden durende behandeling 
van de aparte begrotingshoofdstukken, 
die op 30 oktober begint. Den Uyl en 
zijn ploeg zullen de jaarwisseling wel 
halen. 

PvdA, KVP, ARP, D'66 en PPR doen 
nu nog gematigd liet voor elkaar en de 
achterban van die partijen is nog (zij 
het soms met de nodige moeite) te sus
sen. Dat zal veranderen naar mate de 
tijd vordert. Steeds meer zullen kiezers 
en leden van de huidige coalitie-partners 
gaan inzien dat er een verschil is tussen 
woorden en daden. En als dan bij de 
volgend jaar te houden verkiezingen 
voor de Provinciale Staten blijkt dat de 
lift van de VVD naar boven en die van 
KVP, ARP en D'66 naar beneden snelt, 
.is Leiden in laat. 

Dat wiJ niet zeggen dat het kabinet 
de komende maanden geen enkel pro
bleem zal ondervinden. Op sommige 
punten zal D~ Uyl zijn "wisselgeld" te 
voorschijn moeten halen. Maar dat is 
voor hem geen ramp. Hij heeft er zelfs 
voordat het debat begon al over gespro
ken. Een zakcentje voor hem mocht er 
blijkbaar van vakbondsvoorzitter Kok 
af. 

Dat is ook wel begrijpelijk. De pap 
ziet er ook voor de partijen waarop het 
kabinet steunt niet zo aantrekkelijk uit. 
Er moeten een paar krenten in zitten 
om hem wrteerbaar te maken. De rege
ringsfracties moeten op een paar "suc
cessen" kunnen wijzen. Dat misschien 
ook de VVD met smaak een krent ver
orbert, zou voor hen natuurlijk verve
lend zijn. Daarom zal men alle mogelij
ke moeite doen do zaken zó voor te 
stellen alsof de successen niet door de 
VVD geboekt zijn, ook al Is dat in we
zeL wel het geval. Dat is nu eenmaal 
het politieke spel. 

Beperkte speelruimte 

De speelruimte Is overigens beperkt. 
Het beste bewijs daarvoor is dat de 
VVD een tegenbegroting heeft inge
diend, waarin bezuinigingen worden 
voorgesteld tot een bedrag van "slechts" 
i 582 miljoen op een totaal door de re
gering voorgesteld uitgavenpakket van 
i 50 miljard. Er is een verschil van op
vatting over de noodzakelijk geachte 
stijging van de belastringdruk, waarbij 
men spreekt in termen van tienden van 
procenten. Wie als ruim denkend mens 
zou opmerken dat dat toch overbrugba
re kloven moeten zijn, heeft niet hele
maal ongelijk. 

Nu is i 582 miljoen, op te brengen 
door ruim vier miljoen gezinnen, na
tuurlijk altijd nog een aardig bedrag. 
En alle financiële specialisten zijn het 
erover eens dat een tiende procent be
lastingdt-uk meer of minder belangrijke 
gevolgen heeft, zowel voor de burger 
individueel als voor onze nationale huis
houding. Maar toch gaat het in het 
scherpe debat tussen liberalen en socia
listen niet in de eerste plaats om de 
centen en de guldens. 

Ondermaats 

Wiegel is op niet mis te verstane wij
ze tegen het kabinet-Den Uyl ten strijde 

getrokken. Hij heeft gekaatst en de bal 
is hem teruggespeeld in de vorm van 
heftige verwijten: de liberalen zijn niet 
sociaal bewogen en zij zijn de voorvech
ters van de kapitalisten. De VVD zou 
materlalisme en egoïsme aanwakkeren. 
In de rede waarmee Wiegel dinsdag de 
algemene beschouwingen in de Tweede 
Kamer als oppositieleider opende, heeft 
hij die verwijten "ondermaats" ge
noemd. Dat zijn zij ook, en om meer 
dan ééL reden. 

Mevrouw Van Someren heeft tijdens 
de vergadering van de partijraad van de 
VVD, op 29 september te Utrecht, ge
zegd dat socialisten en liberalen beiden 
hetzelfde doel nastreven, namelijk de 
vooruitgang. Alleen de weg daarheen is 
in hun visies verschillend. Men proeft 
daaruit een zelrere waardering voor de 
oprechtheid van de socialistische poli
tiek, ook al zijn wij het daarmee funda· 
menteel oneens. Men zou mogen ver· 
wachten dat onze tegenstanders In hun 
bestrijding van de VVD-politiek eenzelf
de zakelijke houding aannemen. In 
plaats daarvan gooien zij met modder, 
en dat is ondermaats. 

Individu centraal 

In de socialistische visie staat de col
lectiviteit voorop, de liberalen stellen 
het individu centraal. Dat betekent niet 
dat liberalen geen collectieve voorzienin
gen rouden wensen. Wiegel heeft het 
de:re week nog weer eens duidelijk in de 
Kamer gezegd: "de overheld dient te 
zorgen voor een behoorlijk niveau van 
collectieve voorzieningen en sociale ze
kerheden". Het is onvermijdelijk dat de 
premiedruk voor sociale verzekeringen 
stijgt, dat erkennen ook wij. Wij vinden 
alleen dat men die stijging in toom 
moet houden. Volgens ons is dat ook 
zeer wel mogelijk, als men bereid is de 
beperkingen in de sociale sector aan te 
brengen, die de wijzigingen In de ont
wikkeling van de maatschappij mogelijk 
maken. Verdere bevriezing van de kin
derbijslag is daarvan een voorbeeld. Het 
is het goed recht van de socialisten het 
met zo'n voorstel niet eens te zijn. Maar 
het is onheus dan maar meteen te stel
len dat de liberalen een a-sociale poli
tiek voorstaan. 

Het kabinet streeft naar inkomens-ni
vellering. Wij merken op dat dit leidt 
tot mindere belastingopbrengsten, zodat 
er minder ruimte blijft om de overheids
taken te financieren. Wij menen voorts 
dat inkomensnivellering via ontsparing 
leidt tot inflatie. Inflatie vergroot de 
werkloosheid en treft met name diege
nen, die niet kunnen afwentelen, zoals 
de zelfstandigen en de pensioentrekkers. 
Inflatiebestrijding is daarom voor ons, 
ook terwille van de sociale rechtvaar
digheid, een eerste vereiste. Nogmaals: 
men mag het anders zien, maar men 
kan daaraan niet de conclusie verbinden 
dat de VVD geen oog heeft voor de 
sociaal-zwakkeren. 

Gelijke kansen 

Volgens onze liberale beginselen stre
ven wij naar gelijke kansen voor ieder
een. Daarin past geen scherpe inkomens
nivellering, maar wij menen wel dat de 
owrheid moet streven naar het wegne
men van de maatschappelijke oorzaken 
die ongelijldleid scheppen. Daarom ook 
besteden wij (overigens met de socialis-

Duimschroeven 

Hogere belasting en prijzendie
taten van dll're regering verpesten 
het klimaat voor het midden- en 
kleinbedrijf. Dit waa de kern van 
de vergadering van do landelijke 
middenstandscommissie van de 
VVD, eind september. De zwaar
dere druk van de inkomstenbelas
ting, het achterwege laten van do 
inflatiecorrectie, verhoging van 
kosten van autorijden (zeer be
langrijk voor middenstanders) 
waren pnnten, waar de commissie 
zwaar tegen aan 7..at te kijken. 

Ook de regeringsvoorstellen 
voor de fiscale oudedagsreserve 
en de belastingregeling voor de 
meewerkende vrouw van de zelf
standige tonen duidelijk aan dat 
de regering ernst maakt met de 
inkomensnivellering. Van een in 
te voeren volksverzekering tegen 
arbeidsongeschiktheid werd ge
vreesd dat de kosten daarvan ge
zien de uitvoering van de WAO, 
de pan uit zUllen rijzen. Wel is de 
commissie voorstandster \"an een 
basisvoorziening op dit punt. 

De prijsmaatregelen naar aan
leiding van de revaluatie zijn doo:r 
de regering gedicteerd. De voor
geschreven prijsverlaging van in
gevoerde goederen in voorraad, 
die nota bene voor de revaluatie 
zijn betaald, bestempelde vice
voorzitter F. L. van der Leeuw 
als onbehoorlijk. De speciale prijs
afspraken met het grootwinkel
bedrijf zetten de deur open voor 
stuntverkopen van brood en 
melk. 

Biertegenover staat dat de 
overheid zelf geen matiging in 
verhoging van tarieven voor haar 
diensten heeft toegepast. 

ten) zoveel aandacht aan het kleuter
en basisonderwijs; daarom ook ons plei
dooi om méér uit te geven voor de wer
kende jongeren dan de regering van 
plan is. Wiegel heeft de:re week in de 
Kamer gezegd: ,.De positie waarin de 
studenten verkeren is veel gunstiger 
dan die van de werkende jongeren. In 
iedere student investeert de gemeen
schap geweldig veel geld. Voor iedere 
student stelt de overheid een uitgebreid 
en voortreffelijk pakket van voorzienin
gen ter beschikking. Dat wordt door een 
aantal studerenden onvoldoende beseft". 
Maar dat is natuurlijk allemaal vrese-
lijk a·sociale taal... · 

Als wij streven naar bezitsvorming 
voor iedere burger, omdat wij menen 
dat dit leidt tot grotere Vlijbeid en zelf
standigheid, dan zijn wij pure kapitalis
ten die slechts een groepsbelang dienen. 
Maar wij mogen ook niet opmerken dat 
f 200 statiegeld op autobezit het hardst 
aankomt bij de man met een laag inko
men, die nèt een auto kan onderhouden, 
waarmee hij met zijn gezin in het week
end de stad ontvlucht. Waarom niet? 
Omdat in de ogen van het kabinet-Den 
Uyl iedereen, die in een eigen huls 
woont en die in een auto rondrijdt, een 
a-sociale, niets ontziende, materialisti
sche en egoïstische kapitalist is? Neen, 
gewoon omdat Den Uyl en de zijnen het 
niet kunnen opbrengen te erkennen dat 
liberale politiek de vooruitgang dient. 

Dàt wisselgeld kon Kok niet missen. 

~- ... - ~ .. :e.· ~ .. ~ .. · ~~~."'<-~.·•.-:.'. 

veertiendaagse uitgave van de volkspartij voor vrijheid en democratie nummer 1094 11 oktober 1973 



2 vr.iidag 12 oktober 1973 

In deze rubriek vindt men 
aankondigingen van spreek
beurten en VVD-vergade
ringen, bestuursmutaties en 
andere wetenswaardigheden 
uit afdelingen, kamer- en 
statencentrales. Kopij voor 
de volgende rubriek dient de 
redactie te bereiken uiterlijk 
vrijdag 19 oktober. Adres: 
cratie, Pieter de Hoogh~aan 
87, Hilversum. 

vrijheid en 
democratie 

• De redactie van Vrijheld en 
Democratie is gevestigd te Hil
versum, Pleter de 8oogblaan 87. 
Hoofdredacteur en voorzitter van 
de redactiecommissie is de heer 
Ph. c. la Chapelle. 
• De abonnementen-administratie 
wordt verzorgd door het alge
meen secretariaat van de VVD, 
Koninginnegracht 57 te Den Haag 
(telefoon 070 - 604803). Voor 
adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secreta
riaat. 
• De advertentie-exploitatle wordt 
verzorgd door de Nederlandse 
Dagblad Unie, Westblaak 180 
(postbus 824) te Rotterdam, tele
foon OIO· 147211. 

algemeen 
secretariaat 

• Het algemeen secretariaat van 
de VVD is gevestigd te Deo 
Haag, Konirginnegracht 57, tele
foon (070) - 604803. Postreke
ning: 67880 ten name van de al
gemeen secretaris van de VVD te 
Den Haag. 

VVD .van 

AMERSFOORT- Mr. H. E. Koning, 
lid van dè Tweede Kamer, spreekt 15 
oktc;>ber voor de afdeling over de troon
rede. Hotel Monopole 20.00 uur. 

AMSTERDAM - De afdeling belegt 
17 oktober een forumavond over eutha
misie. Sprekers zijn de internist drs. W. 
Gerrits, de huisarts A. Abel en dominee 
G. Lans. Krasnapolsky 20.00 uur. 

APELDOORN- H. J. de Koster, lid 
van de Tweede Kamer·, spreekt 18 okto
ber over buitenlandse politiek en alge
mene zaken. Orpheus, 20.00 uur. 

ARNHEM - De kamercentrale Gel
derland vergadert 23 oktober in hotel 
Bosch. Aanvang 20.00 uur. 

AXEL -- Drs. D. J. D. Dees, lid van 
de Tweede Kamer, spreekt 15 oktober 
op de oprichtingsvergadering van de af
deling Axel. 

BREDA - Mej. A. Kappeyne van de 
Coppello, lid van de Tweede Kamer, 
spreekt 12 oktober op de liberale borrel 
van de afdeling, 11.30 uur. 

BEEK (Limburg) -Op 26 september 
'3 hier een nieuwe afdeling opgericht. 
Mej. Cappeyne van de Coppello hield 
een spreekbeurt. Het bestuur is als 
volgt samengesteld: voorzitter drs. F. 
X. P. A. Movig, secretaris L. J. J. 
Schmitz en penningmeester F. H. A. M. 
Minkenberg. De a.fdeling telt ruim 50 
leden. 

CAPELLE a/d IJSSEL - De regio 
Gouda houdt hier 24 oktober een leden- · 
vergadering over het Liberaal Manifest 
en de resolutie Inkomenspolitiek. Ont
moetingscentrum "In de Speelman", 
Duikerlaan 1. 

Drs. H. H. Poortman, kandidaat-Ka
merlid, spreekt 1 november voor een po
litiek café in "Oud Capelle", Dorps
straat 148. 20.15 uur. 

De districtscentrale Rijnmond verga
dert 15 oktober in het ontmoetingscen
trum "In de Speelman", Duikerlaan 1. 
Aanvang 20.00 uur. De bijeenkomst zal 
worden ingeleid door de voorzitter van 
de districtscentrale, mr. A. Geurtsen, lid 
van de Tweede Kamer. Vervolgens 
spreekt ir. D. S. Tuijnman, vice-voorzit
ter van de Tweede-Kamerfractie van de 
VVD, over: "Enige aspecten van de ont
wikkeling in het Rijnmondgebied". 
Hierna is er gelegenheid tot discussie. 

DOORN - H. J. L. Vonhoff spreekt 
26 oktober voor de afdeling en omstre
ken, 

ENSCHEDE - Dr. L. Ginjaar, lid 
van Provinciale Staten Zuid-Holland 
voor de VVD, spreekt 8 november over 
het Liberaal Manifest. Zalenfentrum 
Melkion, Raiffeisenstraat 25. Aanvang 
20.00 uur. 

GENDRINGEN - Op 25 september is 
hier een afdeling opgericht, omvattende 
Gendringen, Ulft, Bredenbroek, Netter
den, Meghelen, Etten, Varaselder en 
Wieken. De afdeling telt ruim 40 leden. 
Secretaris is Th. Bongers, Bongers
straat 62A te Ulft. Tel. 08356 - 1790. 

HOOGWOUD/OPMEER - Mr. dr. C. 
Berkhouwer, voorzitter van het Euro
pees Parlement en Tweede-Kamerlid 
spreekt 22 oktober op de oprichtingsver
gadering van de nieuwe afdeling. Het 
Dorpshuis. Herenweg 58. 

HENGELO- Mr. C. H. F. Polak, lid 
van de Eerste Kamer, spreekt voor het 
broodje VVD van de afdeling op 29 ok
tober. Cosa 18.00 uur. Op 12 november 
om 18.00 uur volgt de heer H. J. de 
Koster, lid van de Tweede Kamer. 

HEEZE - L. M. de Beer, lid van de 
Tweede Kamer, spreekt 22 oktober voor 
de afdeling Eindhoven over Woning
bouwbeleid. Café De Gouden Leeuw. 
20.15 uur. 

HENGELO-- Op de ledenvergadering 
van 17 september werd het volgende be
stuur van de afdeling gekozen: H. J. D. 
Ankersmit, voorzitter, H. W. van Leil
nsp-Van Reyn Snoeck, secretaris, H. 
van Dijk-Pos, penningmeester, H. G. 
van Rinkhuyzen, lid en C. J. van Luyk, 
lid, tevens voorzitter propagandacom
missie. 

HUISSEN -· Op 11 september werd 
hier een afdeling opgericht, die thans 
ruim 20 leden telt. Secretaris is W. T. 
van Ewijk, Van Gelrestraat 1. Tel.: 
08304 - 9103. 

KEDICHEM: - J. den Ouden, secreta
ris kamercentrale Dordrecht en gemeen
teraadHiid van Alblasserdam spreekt 

A tot Z 

voor de afdeling over gemeentepoli
tiek. De Zangershof. 20.00 uur. 

KORTRIJK - Mr. H. van Riel, frac
tievoorzitter Eerste Kamer spreekt voor 
het Liberaal Vlaams Verbond. Andere 
sprekers zijn: K. Poma, voorzitter van 
het Verbond. Herman Vanderpoorten, 
minister van justitie en volksvertegen
woordiger Frans Grootjans, voorzitter 
van de P.V.V. in Vlaanderen. 
15.00.--19.00 uur. 

LAREN-BLARICUM -- Mr. H. E. 
Koning, lid van de Tweede Kamer, en de 
belastingdeskundige mr. K. Sneep, spre
ken over de fiscale consequenties van de 
begroting 73·--74. Hotel Hamdorff. 20.15 
uur. 

.LELYSTAD -- Drs. J. F. Scherpen
huizen, L. M. de Beer en H. P. H. Waal
kens, allen leden van de Tweede Kamer, 
spreken op 19 oktober in de Meerkoets. 
Aanvang 20.30 uur. 

MEPPEL-STEENWIJK - Mr. J. G. 
Rietkerk, directeur van de V.N.O. en 
oud-staatssecretaris, spreekt 15 oktober 
voor de liberale ltring. Hotel Moes, Pes
se. Aanvang 20.00 uur. 

NEDERHORST-DEN BERG - Mr. 
H. van Riel, voorzitter Eerste-Kamer
fractie, spreekt 22 oktober in •t Jeugd
huis. Aanvang 20.00 uur. 

NIEUWKOOP-NOORDEN NIEUW
VEEN -Mevrouw mr. E. Veder-Smit, 
lid van de Tweede Kamer, spreekt 26 
oktober in de Watergeus, Noorden. 20.15 
uur. 

NIJMEGEN - H. J. de Koster, lid 
van de Tweede Kamer, spreekt 29 okto
ber in hotel Metropole. 20.00 uur. 

Het bestuur van de afdeling Stads
gewest Nijmegen heeft besloten een ka
dercursus te organiseren voor raadsle
den, kandidaat-raadsleden, bestuurs- en 
commissieleden. De data van de cursus 
zijn 3, 16, 17 en 30 november en 1 de
cember. 

OOSTERWOLDE - Drs. J. F. Scher
penhuizen, lid van de Tweede Kamer, 
spreekt voor de commerciële club over 
de nota Noorden des Lands. De Zon. 
20.00 uur. 

RAALTE-HEINO De afdeling 
heeft een nieuw bestuur dat als volgt is 
samengesteld: voorzitter B. Aa te Raal
te, secretaris J. Uytenbogaard te Raal
te, penningmeester J. A. Hagen te Hei
no, leden mevrouw M. S. Heil te Raalte 
en de heer L. G. J. Haring te Heino. 

RIDDERKERK - Mevrouw H. van 
Someren-Downer, partijvoorzitter, 
spreekt 30 oktober voor de ondercentra
le IJsselmonde. 

RHENEN- H. J. L. Vonhoff, lid van 
de Tweede Kamer, spreekt 12 november 
voor de afdeling Rhenen en omstreken 
over: "Hoe ziet de rekening er uit?" 
Hotel KoerheuveL 20.00 uur. 

ULFT - L. M. de Beer, lid van de 
Tweede Kamer, spreekt in hotel De 
Sluis 29 oktober. 20.00 uur. 

VALKENSWAARD- Mr. A. Geurt
sen, lid van de Tweede Kamer, spreekt 
16 oktober voor de afdeling Eindhoven 
over "Zelfstandigen en de begroting 
1974". Hotel Riche, Valkenswaard. 20.15 
uur. 

VORDEN - G. W. Keja, lid van de 
Tweede Kamer, spreekt 19 oktober voor 
de Statencentrale Zutphen. Hotel Bak
ker. 20.00 uur. 

WARMENHUIZEN - G. W. Keja, lid 
van de Tweede Kamer, spreekt op de 
oprichtingsvergadering van de afdeling. 
Café Pronk. Dorpsstraat A 186. 

WISCH - Op 25 september is opge
richt de afdeling Wisch, omvattend 
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In Amsterdam is 26 september op 
73-jarige leeftijd overleden de heer R. T. 
.J. Ie Cavalier. De overledene is jaren
lang fractievoorzitter geweest van de 
VVD in de gemeenteraad van Amster
dam. Verder had hij een aantal belang
rijke functies in de Amsterdamse haven. 
Ook was hij erevoorzitter van de afde
ling Amsterdam. 

Op 15 september overleed te Haarlem 
op 84-jarige leeftijd mr. H. B. Wildt 
Meyboom. Hij was van 1949 tot 1953 
VVD-raadslid voor de gemeente Blot'
mendaal en van 1958 tot 1962 wethou
der van, deze gemeente. Hij beheerde als 
zodanig de portefenDies sociale zaken, 
volksgezondheid, bedrijven en sport. De 
overledene is van 1947 tot 1954 voorzit
ter geweest van de Raad van Arbeid in 
Haarlem. Dezelfde functie vervulde hU 
van 1989 tot 1947 in Dordrecht. Voor de 
oorlog was de heer Wildt Meyboom ook 
wethouder in de gemeente Wassenaar 
voor de Liberale Staatspartij, De Vrlj
heidsbond. Hij was officier in de Orde 
windsman uit die kring. 

Wisch, Terborg, Varsseveld, Silvolde, 
Westendorp, Sinderen en Heelweg. De 
afdeling telt thans ruim 40 leden. Secre
taris is: D. J. van Bekkum, Patrijsplein 
45, Silvolde. 

ZEVENAAR - A. Ploeg, lid van de 
Tweede Kamer, spreekt op een openbare 
vergadering van de afdeling. .,Ons 
Huis", Dr. Honingstraat 3, 20.00 uur. 

ZUIDWOLDE Op de leden-
vergadering van 1 oktober heeft de 
afdeling naar voren gebracht dat de be
noeming van een nieuwe minister van 
landbouw bij de plaatselijke bevolking 
sterk in de aandacht zal staan. Men 
wenst een capabele bewindsman die de 
belangen van een grote groep zelfstan
digen goed kan vertegenwoordigen. Het 
bestuur van de VVD-afdeling zal dan 
ook een brief richten aan de Tweede
Kamerfractie van de VVD met het ver
zoek de KVP te wijzen op het belang 
van de benoeming van een kundige be
windsman uit eigen kring. 

ZAKENMAN / ORGANISATIE CONSULENT 

42 jaar, zag zich gaarne geplaatst als 

DIRECTEUR/ BEDRIJFSLEIDER 
of ADVISEUR 

van klein tot middelgroot handels- of produktiebedl'ijf dat behoefte heeft 
aan professioneel/organisatorische aanpak ter handhaving of verkrijging 
van winstgevendheid. Enige voorkeur voor Zuid- of Centraal-Nederland. 

Geen extreme eisen. 
Brieven aan: W. S. Ziere, Wandelboslaan 101, TILBURG, 013-67 6848. 
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Tegenbegroting: een andere visie 

De tegenbegroting van de 
VVD heeft nogal wat stof 
doen opwaaien. Hierbij vindt 
men een gedetailleerd beeld 
van de punten, waarop de 
VVD in 's rijks begroting be
zuinigingen wil zien. 

Zojuist verschenen: I 

TE BESTELLEN door overmaking 
van f 9,15 
<f 7,90 + f 1,25 porto) op 
POSTGIRO 66 06 19 t.n.v. 

BOEKHANDEL VAN DER GALIE 
Oudegracht 261 UTRECHT 
met vermelding "Wiegel", 
waarna prompte toezending 
volgt. 

Commentaren 
uit de bladen 

Op 2 oktober werd op een persconfe
rentie in het gebouw van de Tweede 
Kamer de alternatieve begroting van de 
VVD aan het publiek voorgelegd. Hier
mee heeft de partij niet alleen willen 
aangeven dat zij de uitgaven op sommi
ge gebieden te hoog acht, maar ook dat 
er op andere gebieden meer geld nodig 
is om tot een goed beleid te komen. In 
totaal is op de uitgaven 582 miljoen gul
den bespaard. Over de gehele linie is 
voorzien in een vermindering van de be
lastingdruk tot een totaal van f 610 mil
joen. Dat deze bedragen op zich beschei
den zijn in vergelijking met de ruim 50 
miljard van de Rijksbegroting is niet zo 
belangrijk. Belangrijker is volgens de 
indieners van de tegenbegroting dat er 
een andere visie uit spreekt. De bedra
gen konden ook bescheiden blijven om
dat het kabinet-Den Uyl veel van zijn 
beloften op korte termijn niet waar 
blijkt te kunnen maken. Zo acht de 
VVD een aanvulling op de begroting 
van defensie van f 50 miljoen voorna
melijk ten behoeve van de luchtmacht 
(vervanging van de Starfighter) vol
doende. Als de plannen van Keerpunt 
'73 doorgang hadden gevonden zou dat 
heel anders gelegen hebben. 

De stijging van de uitgaven volgens 
de Rijksbegroting zal 9,8 procent bedra
gen. De VVD acht verlaging tot 8,4 pro
cent een minimale noodzakelijkheid. 
Hierbij moet in het oog, worden gehou
den dat in volgende jaren een verdere 
daling van dit stijgingspercentage tot 
het niveau van de stijging van het na
tionale inkomen (thans gesteld op 5 
procent) is geboden. 

De voorstellen voor wijziging van de 
uitgaven kunnen als volgt worden sa
mengevat: 

I. Ontwikkelingshulp - f 130 miljoen 
(O.a. geen steun aan bevrijdingsbewe
gingen, geen schuldvermindering ad hoc 
en opheffing van de Commissie-Claus) 

· II. Onderwijs- f 37 miljoen (waarbij 
verhoging van uitgaven voor opleiding 
kleuterleidsters ter ondersteuning · van 
de filosofie dat gelijke kansen voor 
iedereen nauw samenhangt met het pro
bleem van de gelijke startkans voor 
iedereen, te beginnen bij het kleuteron
derwijs; ook moeten de. uitgaven voor 
de accommodaties voor werkende jonge
ren omhoog met f lO_miljoen) 

lil. Wetenschappelijk onderwijs 
f 116 miljoen (o.a. door de wet op de 
collegegelden te laten zoals die is) 

IV. Defensie + f 50 miljoen 

V. Volkshuisvesting - f 12.0 miljoen 
(o.m. door verschuiving van 6000 wo
ningen van woningwet- naar premie
koopwoningen-sfeer en niet-beperking 
van dl' huurharmonisatie) 

Vl. Regionaal beleid + f 20,5 mil
joen (één miljoen gulden kan bespaard 
worden door de stichting van een noorde
lijke ontwikkelingsmaatschappij niet 
door te laten gaan. Anderzijds moet er 
meer aandacht besteed worden aan het 
regionale beleid o.m. aan de aanleg van 
regionale wegen, belangrijk voor de ver
bindingen tussen Randstad met het Oos-
ten en het Noorden) ' 

VII. Verkeer en Waterstaat/Economi
sche Zaken - f 12 miljoen (o.m. door 
de grondaankopen van de Groenlanden 
uit te stellen zolang de discussie over de 
Waalbochtverlegging nog gaande is; 
geen uitvoeringskosten selectieve inves
teringsregeling) 

De NRC vraagt zich in een commen
taar op de tegenbegroting af of deze 
een realistisch alternatief biedt. De 
krant is bang dat de vakbeweging niet 
bereid is te gaan praten over loonmati
ging op de voorwaarden die de VVD 
aangeeft. "De liberalen mogen dan stel
len dat met het doorgaan van de infla
tie-coz·rectie elke belastingbetaler er be
ter op wordt, maar dat geldt dan wel in 
sterkez·e mate voor hogere inkomens
groepen en bovendien geldt het alleen 
als dP zaak fiscaal wordt bezien. . .Bo
vendien: de VVD geeft met zoveel woor
den toe dat zij erop mikt via een ver
mindering van het beslag van de over
heid op de groei van het nationaal inko
men bij gelijkblijvende bestedingen een 
verschuiving te weeg kan brengen ten 
gunsta van particuliere consumptie en 
investeringen. De vraag is of vooral de 
nagetreefde stijging van de particuliere 
consumptie wel zo geschikt is als mid
del tot inflatiebestrijding. 

VIII. Sociale Zaken - f 25 miljoen 

IX. C.R.M.- f 136,5 miljoen (voorna
melijk door het niet optrekken van de 
bijstandsnorm tot het netto-minimum
loon. Niet bezuinigen op uitgaven voor 
sport, recreatie, behoud natuurschoon en 
monumentenzorg. Andere bedragen 
worden gevonden door te ·bezuinigen op 
uitgaven voor kunsten, jeugdwerk, 
maatschappelijke dienstverlening en door 
de financiering van de Wereldomroep 
uit de luister- en kijkgelden) 

X. Beperking Rijkspersoneel f 76 
miljoen. 
Totaal - f 582 miljoen 

Hiertegenover staán de volgende wij
Zigingen in het belastingplan 1974, zoals 
opgenomen in de Miljoenennota 1974: 

1. Toepassing van de wettelijke infla
tiecorrectie voor 80 procent f 780 milj. 
Hiervan gedekt uit nominale progressie
kop f 640 milj. 

f 140 milj. 

2. Niet doorgaan. van de wijziging 
loon- en inkomstenbelasting f 270 milj. 

3. Geen wijziging van het eigen wo-
ningforfait f 110 milj. 

4. Verhoging van het maximumbedrag 
in de oudedagsvoorziening van zelfstan
digen f 30 milj. 

5. Geen verhoging van de vermogens-
belasting met een achtste punt f 60 
milj. 

Totaal f 610 milj. 

Ten aanzien van de niet-belastingmid
delen stelt de VVD voor: 

• Geen selectieve investeringsheffing, 

• Geen statiegeld op auto's, 

• Afdracht aan het Rijk van niet-be
taalde WAO-uitkeringeiJ, 

• Verhoging registratierecht en ver
keersboetes, 

• Bevriezing kinderbijslag 
kind, 

tweede 

• Bevriezing overheidsbijdrage ouder
domsfonds. 

Een zeer belangrijke conclusie van 
het gisteren gepubliceerde nationaal 
verkiezingsonderzoek 1973 is dat het 
overgrote deel van de Nederlandse kie
zers vindt dat de inkomensverschillen in 
ons land te groot zijn en dat een einde 
moet komen aan de al jaren aanhouden
de inflatiespiraal. Aan de oplossing van 
die twee problemen levert de VVD met 
haar tegenbegroting geen geloofwaardi
ge bijdrage. Het blijft bij een initiatief 
dàt betekenis heeft voor zover het de 
politieke duidelijkheid dient". Aldus de 
NRCJHandelsblad. 

De Tijd noemt de VVD-tegenbegroting 
een in cijfers vertaald politiek credo 
waaruit nog eens blijkt wat de partij 
wil: "Minder in de sfeer van de collec
tieve uitgaven ten behoeve van de sprei
ding van inkomen, kennis en macht. 
Meer in de sfeer van zelfontplooiing van 
particulieren op eigen kracht .•• ". 

De Kamerleden Joekes, Koning, Van 
Aardenne, Wiegel en mevrouw Van 
Someren (v.l.n.r.) bij de presentatie 
van de VVD-tegenbegroting in Den 
Haag 

VVD thans 
33 zetels 

AVRO-Delta laat regelmatig 
een kiezersonderzoek houden. Aan 
de geenquêteerden wordt ge
vraagd boe zij zouden stemmen 
als vandaag verkiezingen voor de 
Tweede Kamer gehouden zouden 
worden. Het afgelopen weekend 
maakte de AVRO de uitslag be
kend van het onderzoek dat negen 
dagen na Prinsjesdag gehouden 
werd. Hieronder de percentages, 
links van de enquête die begin 
september gehouden werd, reehts 
van de enquête negen dagen na 
Prinsjesdag: 

P\'dA 31,3 32,9 
KVP 17,2 11,8 
ARP 8,8 6,1 
PPR 5,3 7,3 
D'66 4,- 2,'l' 
VVD 19,5 22,-
CHU 3,1 6,4 
DS'70 2,0 3,2 

Het onderzoek wordt steeds uit
gevoerd door het bureau Lagen
dijk te Aalsmeer, dat bij de Ka
merverkiezingen in november vo
r,il;' jaar de winst voor de VVD 

'.exact voorspelde, 
'' VVor de VVD zou 22% van de 

stemmen in een Kamer met 150 
leden 33 zetels betekenen (wij be
zetten er thans 22). Duidelijk is 
dat de VVD ruimschoots de twee
de partij van bet land is gewor
den. 

De Volkskrant meent dat de tegenbe
groting niet kan aantonen dat er enor
me verschillen zijn tussen het beleid 
Den Uyl en hetgeen de VVD wil. ,.Dat 
is het verschil tussen wat meer en wat 
min:der. Dat is het verschil tussen wat 
meer of minder over hebben voor verbe
tering en uitbreiding van collectieve 
voorzieningen. De kiezers zullen nu en 
in de naaste toekomst steeds bewuster 
tussen deze uitgangspunten moeten kie-
zen". 

Volgens Het. Parool is de grootste op
positiepartij er met zijn begroting in 
geslaagd te laten zien dat en hoe zij de 
accenten wil verleggen. De politieke 
duidelijkheid is daarmee gediend. Ook 
deze krant acht de mogelijkheid om op 
grond van deze begroting tot overeen
stemming tussen regering en de sociale 
partners te komen gering en geeft der
halve de voorkeur aan de door minister 
Duisenberg gewezen weg. 
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VVD wordt een andere partij 

De VVD is bezig uit te groei
en tot een grote volkspartij. 
De partij wil geen egoïstische 
en materialistische gevoe
lens aanwakkeren. Er ope
nen zich nieuwe perspectie
ven. De voorzitster van de 
VVD, mevrouw G. V. van So
meren-Downer en de heer 
H. Wiegel spraken hierover 
op de vergadering van de 
partijraad in Utrecht. 

Hoger personeel 
buiten spel 

De partij-politieke ontwikkeling bete
kent onder meer dat de VVD een andere 
partij zal worden. Mensen die traditio
neel op de confessionele partijen stem
den en van die partijen lid waren ko~ 
men nu naar de VVD toe. Datzelfde 
geldt voor van huis uit socialisten, die 
zich niet langer kunnen vereniger. :net 
de politiek van de PvdA. De leden van 
de VVD waren over het algemeen wel
gestelde mensen van vrijzinnige af
komst. Maar de partij is nu bezig' uit te 
groeien tot een grote volkspartij, die 
haar aanhang in niet geringe mate ook 
heeft onder katholieken en protestanten 
en onder. de grote groep met lage inko
mens. Voor de nieuwe leden is hun over
gang naar de VVD vaak een emotionele 
3tap. De "oude kern" van de partij zal 
wel eens moeite hebben met de con
frontatie binnen de partij -n~>t nieuwe 
denkbeelden. Van beide zijden zal aan
passing gevraagd worden. 

Dit hield de heer H. Wiegel, voorzitter 
van de VVD-fractie in de Tweede Ka
mer en daarmee politiek leider van de 
partij, de partijraad voor, die zaterdag 
29 september te Utrecht in openbare 
vergadering bijeen kwam. Zijn rede w~s 
vcrder vrijwel geheel gewijd aan de mll
joenennota van het kabinet-Den Uyl en 
aan de "tegenbegl'Oting" van de VVD. 

De voorzitster van de partij, mevrouw 
G. V. van Someren-Downer, opende ~e 
vergadering met een toespraak, waarm 
zij bestreed dat de VVD mll;~erialistische 
en egoïstische gevoelens b13 de :nensen 
zou aanwakkeren, zoals de partij vooral 
in het socialistische kamp wordt verwe
ten. Zij zei er integendeel van overtuigd 
te zijn, dat de VVD weer hoop en toç
komst biedt aan velen, die het in Neder
land niet "meer zo zien zitten". 

Mevrouw Van Someren viel de pnder
wijsbegroting van minister Van Keme
nade aan, zoals eèrder in Vrijheid·· en 
Democratie door het Tweede Kamerlid 
mevrouw S:nit-Kroes was gedaan. Het 
oTote bezwaar van de VVD richt zich 
tegen de filosofie van de .minister, dat 
het onderwijs een instrument :s om tot 
wijziging van normer en maatschappij
visie te komen. 

Tijdens de vergadering van de partij
raad spraken voorts o.a. leden van de 
sociaal-economische commissie en van 
de middenstandsco:nmissie van de VVD 
over belangrijl{e details van de begro
ting vari het kabinet-Den Uyl. De ver
gadering aanvaardde tot ilot unaniem 
de hiernaaRt afgedrukte motie. 

Het VVD-Tweede Kamerlid drs. G. M. 
V. van Aardenne heeft de minister van 
Sociale Zaken enkele vragen gesteld 
over de positie van het hoger personeel 
in het bedrijfsleven ten aanzien van het 
geo1·ganiseerd overleg. Zoals bekend 
hebben de Nederlandse Centrale van 
Hoger Personeel ( NCHP) en andere ca
tegorale vakorganisaties hun ongenoe
gen uitgesproken over het buitenspel 
staan van het hoger personeel bij het 
centrale overleg. In de overlegorganen 
wordt zonder ons, mede over ons beslist, 
aldus de strekking van de NCHP
klacht. De centrale heeft volgens eigen 
opgave ongeveeer 30.000 leden en vertee 
genwoordigt daar·mee 40 procent van 
het hoger personeel. 

Meepraten in SER 
De door het huidige kabinet nage

streefde nivellering ligt de NCHP zwaar 
op de maag, zek~;- zolang de spreiding 
van de inkomens niet grondig is bestu
deerd. 

De heer Van Aardenne meent dat het 
een redelijke wens van de centrale is 
om mee te praten, ·OOk al is zij een niet 
aangesloten vakbond. Als een belangrij
ke categorie werknemers in de SER aan 

AANGEBODEN DOOR BOOMKWEKERIJ: 
Wegens 200-jarig bestaan tegen extra lage prijzen: 
1.000 TAXUS BACCAT A 40-60 breed 30 cm 

200 TAXUS BACCATA 60-80 breed 50 cm 
300 TAXUS BACCATA 80-100 breed 50 cm 
500 TAXUS BACCATA 100-125 breed 60 cm 
800 TAXUS BACCATA 125-150 breed 60 cm 

1.200 TAXUS BACCATA 150-175 breed 70 cm 

De spanning van het po!itieke spel wijkt soms voor de spontane lach, zoals 
hi~r op de vergadering van de partijraad in Utrecht. 

De partijra~d van de VolkspartU voór ~ rijheld en·. Democratie, in vergadering 
bijeen op 29 septembt-r 1!.173 kennis genom~n hebbend van Troonrede en Miljoenen. 
nota van ordeel: ..• , , . 

a) dat de overheidsuitgaven te snel s{ijgen en de belastingdruk te sterk toeneemt 
b) dat het pakket belastingmaatregelen eenzijdig d~t op de middengroepen 

en dus onrechtvaardig is ' 
c) dat het beleid met name inzake het onderwijs, de volkshuisvesting en de 

grondpolitiek een sterk soeialistisch stempel draagt 
steunt de Tweede Kamerfractie tegên dit onverstandige en onredelijke beleid 
roept al die kiezers van PvdA, KVP, ARP en D'66, die de mening van de VDD 

over dit kabinetsbelt-id <leien, op 
of zich binnen hun eigen partijen te verzetten tegen de voornemens van hun 

voonnannen 
of als zij van dit verzet weinig· resultaat verwachten al die vele duizenden die 

hen . de afgelopen dagen reeds :r.\jn voorgegaan, te volgen en zich te wenden tot 
de VDD 
en gaat over tot de orde van de dag· 

bod wil komen dan hoort de Centrale 
van Hoger Personeel daarbij, aldus de 
heer Van Aardenne. Hij vraagt minister 
Boersma o.a. of die ook niet vindt· dat 
de belangen van het hoger personeel in 
veel opzichten niet parallel lopen met de 
opvattingen van de in de SER vertegen
woordigde werknemersorganisaties. 
Heeft de NCHP in het verleden soms 
aanleiding gegeven dot de verwachting 
dat zij de besluitvorming in de SER zou 
dwarsbomen? Aldus kort weergegeven 
de vrligen van de heer Van Aardenne. 

Bij het conflict moet het volgende in 
het oog worden gehouden: Een meerder
heid in de SER heeft zich uitgelaten 
vóór toelating van het hoger personeel 
tot het georganiseerd overleg. De vak
bonden hebben toen gedreigd dat zij hun _ 
medewerking dan zouden beëindigen. 
Enkele jaren geleden kon de Centrale 
nog niet worden gezien als een repre
sentatieve organisatie. De laatste jaren 
zeker wel, aldus de heer Van Aarden
ne. 

Boërsma' s bezwaren 
Minister Boersma voert praktische be

zwaren aan als motief om de categorale 

Centrale voor Hoger Personeel uit het 
SER-overleg te weren. De werknemers 
zijn in dit overleg vertegenwoordigd 
met vijftien zetels, evenveel als de 
werkgevers en de Kroon er hebben. Als 
er categorale bonden bijkomen zal de 
zetelverdeling moeten worden herzien of 
het aantal zetels moeten worden uitge
breid. Dan komt het functioner·en van 
de SER in gevaar. ,.Je kunt E'r geen 
Poolse ·Landdag van maken", aldus mi
nister Boersma .in een zojuist versC'he
nen boek van Eert Breij over reC'ente 
stakingen. De ninister zegt erbij er 
geen bezwaar tegen te hebben als Vf'r
emgmgen van hoger personeel CAO
partner worden, maar hij heeft veel lie
ver dat .zij zich aansluiten bij de be
staande bonden. 

Daartegenover staat dan de opvatting 
var. de VVD dat de categorale organisa
ties de erkenning moeten krijgen waar 
ze recht op hebben. Een organisatie als 
die van het hoger personeel heeft nu 
eenmaal andere belangen dan die welke 
door de vakcentrales worden behar
tigd. 

Het wachten is nu op de antwoorden, 
die minister Boersma zal me r·'~ en geven 
op de vragen van het VVD-Kamerlid. 

Alles met extra goede kluiten en zeer mooi gegroeid. 

Vóór bezoek _graag telef. bericht na 17 uur! 

200 JAAR * JAC. JURRISSEN & ZN. 
700 TAXUS BACCATA 115-200 breed 80 cm Cort v. d. lindenlaan 1 e - NAARDEN - Telefoon 02159- 43706. 
450 TAXUS BACCATA 200-225 breed 70-80 cm I 

en andere coniferen tot 450 crr OPGERICHT 1773. 
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"Walen dulden geén bevoogdingstoon" 

De kans dat er in Ternaaien, 
vlak over de grens ten zuiden 
van Maastricht, een olieraffi
naderij zal komen, heeft in 
Limburg grote beroering ge~ 
wekt. Onze Limburgse mede
werker interviewde over deze 
kwestie onze geestverwant 
ir. L. C. M. Hermens van 
Staatsbosbeheer te Voeren
daal. 

Voor VAKKUNDIG 

OVERTREKKEN 
van uw BANKSTEL 

of andere meubelen naar 

het betere binnenhuis 
DAMPLEIN 48 

LEIDSCHENDAM . 
TEL. 01761 - 5205 

NA 18.00 UUR 01761-4115 

Zaanstad 
naar de .. 
stembus 
Volgende week woensdag 
trekken de stemgerechtigde 
Zaankanters naar de stem
bus om een raad te kiezen 
voor de nieuwe gemeente 
Zaanstad die op 1 januari tot 
stand komt door de samen
voeging van zeven Zaanse 
gemeenten. Het wordt de 
grootste gemeentelijke sa
menvoeging uit de Neder
landse historie. De 7 gemeen
ten die samen Zaanstad 
(120.000 inwoners) zullen 
vormen zijn: Zaandam, Koog 
aan de Zaan, Zaandijk, Wor
merveer, Westzaan, Kromme
nie en Assendelft 

"België is een vrije, onafhankelijke 
staat," zo merkt de heer Hermens op, 
"en heeft op grond daarvan uiteraard 
dezelfde rechten en vrijheden als ieder 
ander land. Onze zuiderburen hebben 
een sterk vrijheidsgevoel en een levens
kunst die wij, grensbewoners, hen vaak 
benijden. Nederland heeft, evenals de 
andere buurlanden, zeer sterke culturele 
en economische banden met België. 
Maar met name die culturele banden 
hebben - gezien de taalkwestie in Bel
gië - ook heel gevoelige kanten. En 
juist die kwestie speelt ook in de zaak 
van de raffinaderij van Ternaaien weer 
een rol. Die moet namelijk in Wallonië 
(provincie Luik) tot stand komen." 

Volgens de heer Hermens zullen we -
zeker in dit 11tadium - moeten trachten 
te voorkomen dat er een Waals-Neder
lands conflict zal ontstaan. "Dit con
flict," zegt hij, "is niet denkbeeldig ge
zien de vele dreigingen met geweld van 
Zuidlimburgse zijde." Nu is het aan-· 
dringen op overleg en zijn ook protest
demonstraties zaken die men in deze 
tijd veel toepast voor het beïnvloeden 
van regeringen. Dat gebeurt in Neder
land en ook in België. "Maar," aldus ir. 
Hermens, .. de Walen zullen jegens ons 
direct elke toegeeflijkheid vervangen 
door volstrekte ontoegankelijkheid, 
wanneer ook maar iets in de richting 
van geweld wordt gesuggereerd, Zij zijn 
direct bPreid op de banicaden te klim
men." 

Bevoogding 
Zelfs de "Hollandse toon van bevoog

ding" wordt niet geduld. Dat de socialis
tische premier Den Uyl dit te horen 
krijgt van de voorzitter van de Belgi
sche socialistische partij is niet alleen 
tekenend voor de stemming, maar ook 
voor de bewolking aan de internationale 
socialistische hemel. Wat dat betreft 
zijn de voorzitters van de katholieke 
volkspartijen van beide landen gelukkig 

De verkiezingen voor de ,raad van de 
Zaanstad van 17 oktober zijn natuurlijk 
primair van plaatselijk belang. Maar 
heel politiek Nederland zal met grote 
belangstelling de resultaten afwachten. 
Nu het kabinet Den Uyl zijn plannen 
heeft gepresenteerd, kan de uitslag van 
oe Zaanstadverkiezingen mogelijk uit
sluitsel geven over de vraag hoe een 
deel van onze bevolking op het nieuwe 
beleid reageert. Het belang dat landelijk 
aan de Zaanstadverkiezingen wordt ge
hecht, mag ook blijken uit het feit dat 
Hans Wiegel en premier Den Uyl de 
maandag vóór de stembusstrijd gelijk
tijdig Zuandam aandoen om de aanhang 
nog even op te warmen. Uiteraard heeft 
de VVD -- gezien de positieve belang
stelling die de partij landelijk heeft -
enige verwachtingen van de Zaanse 
stembusstrijd. Maar de heer C. F. 
Stoop, voorzitter van de nieuwe VVD
afdeling Zaanstad en nu nog raadslid in 
Krommenie, waarschuwt voor al te 
groot optimisme. ..Het zou wel eens 
kunnen zijn dat we te weinig rekening 
houden met de afkaveling naar die par
tijen die tot dusverre in ons gebied nooit 
enige voet aan de grond hebben gehad. 
D'66 bijvoorbeeld is in de Zaanse ge
meenten erg ondervertegenwoordigd, 
DS'70 heeft in geen van de raden een 
vertegenwoordiging en de PPR is bij 

, ons nooit zo van de grond gekomen als 
landelijk het geval is geweest. Omdat 
de komende verkiezingen overal worden 
gezien als een test voor de politieke 
stemming landelijk, hebben die partijen 
zich allemaal hard in de verkiezings
strijd geworpen. Er is een felle .campag
ne bevocrd." De heer S.toop acht het van 
mogelijlte invloed dat de raadsverkiezin
gen in Zaanstad op zichzelf staan en er 
elders in Nederland geen verkiezingen 
worden gehouden. "De opkomst zou er 
wel eens minder groot door kunnen zijn. 
Vandaar dat alle partijen van plan zijn 
op de borden een opwekking te plaatsen 
toch vooral naar de stembus te ko
men." 

Eenzijdig 

De Zaanstreek is een vrij eenzijdig 
gestructureerd industdegebied. Er is 
weinig variatie in de werkgelegenheid. 
De VVD wil trachten die variatie te 
doen toenemen. Zij vindt daarom de in
stelling van een gemeente Zaanstad een 
verstandige en logische oplossing om de 
streek kansen te geven op een nog bete-

Demonstratie in Maastricht tegen de Belgische plannen. 

veel eensgezinder. Zij hebben toegezegd 
elkaar op de hoogte te houden en de 
Belgische CVP zal de zaak in het parle
ment aan de orde stellen. Tot slot van 
de algemeen politieke kanttekeningen 
over deze kwestie zou men zich boven
dien ook nog kunnen afvragen of de 
Walen wel ondersteboven zouden zijn 
van het in de ijskast stoppen of vertra
gen van de uitvoeri'ng van het Baal
hoekkanaal waar vooral Vlaamse be
langen mee zijn gemoeid," a:ldus de heer 
Hermens. 

Wat de milieu-aspecten aangaat, moet 
uiteraard gewezen· worden op de gevol
gen voor de kwaliteit van het Maaswa-

C. F. STOOP 

re, evenwichtiger ontwikkeling. In haar 
verkiezingsprogramma spreekt de VVD 
zich ook uit voor rechtstreeks gekozen 
wijkraden met een eigen verantwoorde
lijkheid, eigen budget en eigen bevoegd
heden binnen een duidelijk geformuleerd 
gemeentebeleid. 

Uiteràard hecht zij grote betekenis 
aan de instandhouding en verdere ont
wikkeling van inrichtingen van open
baar onderwijs als ontmoetingsplaats 
van de verschillende groepen van ons 
volk. 

Het bouwen van de Hemspoortunnel is 
voor Zaanstad van het grootste belang. 
Vandaar dat de VVD Zaanstad vindt 
dat het gemeentebestuur bij de rijks
overheid moet aandringen op een spoe
dige bouw. Andere punten uit het VVD
verkiezingsprogramma: 

e Initiatieven vanuit de middenstand 
om in Zaanstad te komen tot gezellige 
winkelbuurten zullen door de gemeente 
krachtig gesteund moeten worden. 

• De VVD stelt het milieubeheer cen
traal bij het nemen van beleidsbeslissin
gen. In tegenstelling tot vele heden
daagse milieugroepen heeft zij echter 
vertrouwen in de technische mogelijkhe
den om tot een verantwoord milieube
leid te komen. Zij wijst dan ook iedere 
emotionele benadering van de proble
men af, omdat ze veelal niet het techni
sche probleem zelf oplost, maar leidt tot 

ter, de luchtverontr.einiging, stankover
last en de planologische aspecten hierbij 
voor Nederland." Het bouwen van een 
raffinaderij in dit gebied geeft, volgens 
ir. Hermens, een redelijke kans op ver
vuiling van het Maaswater door chemi
sche afvalstoffen en koelwater. "Gezien 
ons streven om het water van deze re
genrivier te zuiveren - Rijkswaterstaat 
heeft een zuiveringsinstallatie in aan
bouw - kan moeilijk worden gesteld 
dat IBRAMCO daar een bijdrage aan 
gaat leveren. Het Maaswater is belang
rijk voor de drinkwatervoorziening van 
miljoenen Nederlanders," zegt hij. 

VERVOLG OP PAGINA 9 

eenzijdige aanvallen op de .,industrie" 
en de .,maatschappij". 

Afspiegeling 
De VVD is in beginsel ook voorstan

der van een afspiegelingscollege. Dit in 
tegenstelling tot de PvdA die een pro
gramcollege als alleen zaligmakend 
heeft gepropageerd. ,.De PvdA staat er 
_,u plotseling voor dat ze dit na de ver 
kiezingen zal moeten gaan waarmaken. 
Maar daar zijn intern al grote menings
verschillen over gerezen," zegt de heer 
Stoop. 

De toekomstige gemeente Zaanstad 
zal 39 raadsleden tellen. De VVD hoopt 
daar in elk geval zes van te kunnen 
bezetten. Lijstaanvoerder is de houthan
delaar J. Simonsz uit Zaandam. Hij 
wordt op de kandidatenlijst gevolgd 
door de apotheker R. Barentz uit Krom
menie, lid van de partijraad, J. Kuyt, 
directeur van het Gewestelijk Arbeids
bureau in Breukelen, de Assendelftse 
veehouder P. J. Crok, L. F. Berkhout 
uit Zaandam en mevrouw J. R. Temme
Hermanides uit Westzaan. "De heer 
Crok kan vooral als stemmentrekker 
dienen onder de agrariërs in Assendelft 
en Westzaan. Onder die groep van de 
bevolking heerst nogal wat ongenoegen 
over het regeringsbeleid," zegt de heer 
Stoop. 

De kandidaten steilcnvzich aan de 
kiezers voor door middel van adverten
ties in de plaatselijke bladen. Verder zal 
de plaatselijke VVD via strooifolders de 
gunst van de kiezers trachten te win
nen. En dan is er nog de avond (15 
oktober), waarop Hans Wiegel in het 
Zaandamse Reina Siertesemahuis (Pal
trokstraat 20) het woord zal voeren. In 
een andere zaal spreekt gelijktijdig pre
mier Den Uyl zijn aanhang toe. "We 
zullen proberen via een gesloten televi
siecircuit een debat tussen beiden uit te 
lokken. Maar Den Uyl moet daar na
tuurlijk wat voor voelen," zegt de heer 
Stoop. 

De Zaanstedelijke VVD komt uit met 
het lijstnummer 11. Dat heeft de loting 
zo bepaald. Zaanstad-voorzitter Stoop: 
"De Zaandamse PvdA-burgemeester 
Laan heeft de loting voor de lijstnum
mering verricht. Laat hij uit de twee 
kokers met lootjes nu meteen de eerste 
de beste keer de "één" en de "PvdA" 
tevoorschijn halen. Ik durf te wedden 
dat hij het graag had overgedaan. Al
leen maar om de schijn van subjectivi
teit kwijt te raken." 



VRUHElD EN· DEMOCRATIE · 

Wiegels algemene beschouwingen 

Als leider van de grootste op
positiepartij heeft de heer H. 
Wiegel deze week dinsdag 
als eerste gesproken bij de 
algemene beschouwingen 
over troonrede en miljoe
nennota van het kabinet-Den 
Uyl. Hij betoogde dat het ka
binet polariseert in de slechte 
zin van het woord. "Het po
lariseert maatschappelijk, het 
polariseert politiek. Maat
schappelijk met name tegen 
de middengroepen. Politiek 
tegen grote groepen kiezers, 
niet alleen van mijn partij, 
maar ook van partijen die 
deel uitmaken van deze coa
litie." Op deze pagina een sa
menvatting van Wiegels rede. 

Twee moties 
Bij de algemene beschouwingen 

in eerste tennijn heeft de heer 
Wiegel twee moties ingediend. 

In de eerste motie (die ·mede
ondertekend is door DS'70) wordt 
vastgesteld dat het plan om de 
fiscale huurwaarde te verhogen 
de gewenste bevordering van be
zitsvorming afremt en de bezit
ters van eigen woningen onbillijk 
belast. De regering wordt ver
zocht dit plan terug te nemen. 

In de tweede motie wordt ge
steld dat de regering de belasting
druk te sterk wil laten stijgen en 
die stijging te eenzijdig in de di
recte sfeer zoekt. Voorts wordt 
vastgesteld dat met name de mid
dengroepen door de regerings
phurunen onevenredig zwaar en 
dos onredelijk belast zouden wor
den. 

Baron van Hemert 
lid Eerste Kamer 

Tot lid van de VVD-fractie in de Eer
ste Kamer is benoemd de heer mr. G. A. 
W. C. baron van Hemert tot Dingshof. 
De 58-jarige heer Van Hemert is burge
meester van Maarn. Hij neemt in de 
Kamer de plaats m. van de heer Witte
veen, die zoals bekend is naar Washing
ton vertrok i.v.m. zijn benoeming tot 
voorzitter van het internationaal mone
tair fonds. 

De rode draad,- die door de beleids
plannen ·heenloopt - zo constateerde 
Wiegel - is de ·draad van de nivelle
ring. Duidelijk gaf hij de verschillen 
aan tussen de regeringspolitiek en die 
van de VVD: 

e De VVD zegt: bestrijding van de in
flatie moet de hoogste voorrang hebben. 
De regering zet de niveilering voorop. 
e De VVD vindt dat in het regerings
beleid rekening moet worden gehouden 
met de belangen en wensen van elke 
groep uit de samenleving. De regering 
laat haar oor hangen naar de vakbewe
ging. 

e De VVD wil het vrij besteedbare in
komen van ieder zo groot mogelijk doen 
zijn en wil daarom geen verhoging van 
de loon- en inkomstenbelasting. De re
gering wil die verhoging wel. Zij wenst 
de rechtvaardige inflatiecorrectie niet 
door te laten gaan. 

e De VVD wil bezitsvorming voor 
iedereen en met name bevordering van 
het eigen woningbezit. De regering ver
hoogt de lasten voor diegenen, die in 
een eigen huis wonen. 

e De VVD wil duidelijk verbetering 
van de positie van de zelfstandigen. De 
regering verslechtert die positie. 

Na een nadere uitwerking van deze 
punten zei de heer Wiegel: "Ons is de 
afgelopen weken verweten, dat wij een 
materialistische politiek voeren. Ons is 
verweten het egoïsme aan te kweken. 
Ondennaatste verwijten, want de VVD 
is niet tegen de belastingmaatregelen 
vanwege de centen en de guldens. De 
VVD is daar tegen, omdat wij van me
ning zijn dat het beleid van de overheid 
- ook in financieel opzicht - gericht 
moet zijn op het bevorderen van de indi
viduele ontplooiing van de burger, het 
vergroten van zijn zelfstandigheid en 
he-.: hem mogelijk maken, naar persoon
lijke vrije keuze, gebruik te maken van 
de gestegen welvaart." 

Over het regeringsplan de huurwaar
de voor eigen woningbezitters te ver
dubbelen zei Wiegel o.m.: "Het hebben 
van eigen bezit - dat geldt voor ieder
een - vergroot ieders persoonlijke vrij
heid. Het vormen van bezit is voor de 
vrijheid en zelfstandige verantwoorde
lijkheid van iedere burger van geweldi
ge betekenis. Onze kijk daarop verschilt 
fundamenteel van de visie die het socia
lisme hierop heeft." Hij legde de Kamer 
een motie voor, waarin de regering ver
zocht wordt haar plannen op dit punt 
terug te nemen. 

Principiële bezwaren voerde Wiegel 
ook aan tegen de verhoging van de ver
mogensbelasting, die de regering heeft 
aangekondigd. "Het zijn niet de aller
rijksten in ons land die daaronder ge
bukt zullen gaan, het zijn de mensen die 
hun hele bezit in hun bedrijf hebben 
estopt. Het zijn die zelfstandigen, boeren 
en tuinders, die getroffen worden." 

Zelfstandigen 
In de troonrede heeft de regering ge

. zegd een open oog te hebben voor de 
problemen van de zelfstandige onderne
mers in midden- en kleinbedrijf, land
bouw en visserij. "Voor die passage zul
len de zelfstandigen de KVO-bewindslie
den Lubbers en Hazekamp dankbaar 
zijn. Of zij dat ook zullen zijn voor: 

e het niet doorgaan van de inflatiecor
rectie 

e de verhoging van de vermogensbe
lasting 

• de verdubbeling van de huurwaar
de 

e de slechts 90 miljoen die voor hun 
pensioen wordt uitgetrokken 

e de wijze waarop het prijsbeleid 
wordt gevoerd 

e de manier waarop de regering de 
gevolgen van de revaluatie voor hen 
compenseert, · 
waag ik ernstig te betwijfelen," aldus 
Wiegel, die bij deze passage in zijn rede 
tot de conclusie kwam, dat het kabinet 
partij kiest tegen de zelfstandigen en 
tegen de middeninkomens. "Het kabinet 
kiest óók partij tegen grote groepen 
werknemers. Veel te veel laat de rege
ring haar oor hangen naar de vakbewe
ging. Dat is niet hetzelfde als tegemoet 
komen aan de werknemers. Slechts een 
beperkt deel van de werknemers Is ge
organiseerd, en van die groep is lang 

Tijdens het betoog van Wiegel lukte het een man (naar later bleek de heer De 
Jong uit Gouda) de vergaderzaal binnen te glippen. Hij wilde ter plaatse met 
Wiegel discussiëren. 

niet iedereen het eens met het nivelle
ringsbeleid." 

"Zo tegemoetkomend als de regering 
zich heeft opgesteld tegenover de eisen 
van de vakbeweging, zo weinig doet zij 
dat tlm opzichte van de gerechtvaardig
de wensen van ~dere groepe,n uit de 
maatschappij. Uit · de . uitgangspunten 
van het· voor 197 4 te voeren beleid blijkt 
dat de werknemers een reële inkomens
verbetering van 1 à 2 pct. kunnen krij
gen. De minister van economische zaken 
constateert in de toelichting op zijn be
groting terecht, jat de middenstanders 
niet alleen in de afgelopen jaren in in
komen bij de werknemers zijn achterge
bleven, maar dat 25 pct. van hen in 
1969 minder verdiende dan het toen gel
dende minimumloon, terwijl 42 pct. 
bleef onder een inkomen van f 14.000 
en nog geen 25 pct. meer dan f 25.000 
verdiende. Daaruit blijkt zonneklaar, 
dat niet alleen de middengroepen, maar 
juist ook de kleine zelfstandigen het 
kind van de rekening dreigen te wor
den." 

Sprekend over de positie van de Ne
derlandse land- en tuinbouw zei Wiegel 
dat het voor ons niet aanvaardbaar is 
dat deze moet opdraaien voor de gevol
gen van de opwaardering van de gulden. 
Voorts wees hij erop dat de VVD op het 
standpunt staat dat bij onteigening niet 
de gebruikswaarde maar de werkelijke 
waarde van de grond moet worden be
taald. Hij herinnerde eraan dat dit 
standpunt wordt gedeeld door de drie 
confessionele partijen (het staat althans 
zo in hun program), maar dat in de 
troonrede een wetsontwerp wordt aan
gekondigd tot invoering van de ge
bruikswaarde als basis voor de waarde
bepaling bij onteigening. 

Mager beleid 
In het vervolg van zijn rede merkte 

Wiegel op dat in de troonrede met geen 
woord wordt gerept over de problemen 
in het Noorden, Oosten en Limburg, Hij 
sprak van een mager beleid op deze 
punten en herinnerde aan de drie struc
tuurverbeteringen, die de VVD voor
staat: korte verbindingen met de rand
stad, hoogwaardig onderwijs en stimule
ring van de economische bedrijvig
heid. 

Ten aanzien van de werkloosheid 
merkte hij op, dat deze fundamenteel 
alleen kan worden bestreden als het on
dernemersklimaat in Nederland - "op 
dit ogenblik ronduit slecht" - wordt 
verbeterd. Daarom is de VVD-fractie 
ook tegen de invoering van de selectieve 
investeringsheffing. 

Voor het beleid van de minis:ter van 
buitenlandse zaken toonde de heer Wie
gel over het algemeen waardering, en 
ook over defensie-minister Vlèdeling 
was hij niet al te ontevreden. De VVD 
vindt wel dat de investeringen in onze 
defensie te gering zijn, maar "gelukkig 
beseft de minister van defensie zijn 
verantwoordelijkheid en voert hij althans 
vooralsnog niet uit wat in het verkie
zingsprogram van zijn partij was aan
gekondigd." 

Over het beleid van minister Pronk 
(ontwikkelingshulp) is Wiegel minder 

goed te spreken. "Ook mijn pàrtij is 
voor de uitbreiding van ontwikkelings
hulp, ook wij vinden· dat de rijke landen 
de plicht hebben de ontwikkelingslanden 
te steWI.en in hun streven naar vergro
ting van de welvaart. Het zijn naar on
ze mening echter elikei en alleen die 
landen .. elf, die mOeten bepalen hoe zij 
zichzelf willen ontwikkelen." Naar Wie
gels indruk denkt de minister daar an
ders over. Naar de mening van de mi
nister mogen de rijke landen uitmaken 
hoe de ontwikkelingslanden zich maat
schappelijk moeten organiseren. Diezelf
de inmenging in de aangelegenheden 
van de ontwikkelingslanden blijkt ook 
uit het voornemen van de regering hulp 
te gaan verlenen aan de z.g. bevrij
dingsbewegingen. "Aan de hand van 
welke criteria gebeurt dit? Welke be
vrijdingsbewegingen worden wel, en 
welke worden niet gesteund?", zo wilde 
Wiegel weten. 

Volkshuisvesting 
De VVD heeft geen waardering voor 

het plan van het kabinet om het nieuw
bouwprogram terug te schroeven. "Als 
er één terrein is," aldus Wiegel, "waar
op mijn fractie met de confessionele 
fracties in het verleden één lijn heeft 
getrokken, dan is het de volkshuisves
ting. Wij hebben er gezamenlijk voor 
gezorgd dat de bouwprodukti'e aanzien
lijk is opgeyoerd. Wij zijn gezamenlijk 
verantwoordelijk voor het huurliberali
satie- en harmonisatiebeleid. Wij hebben 
gezorgd voor de invoering van een stel
sel van individuele huursubsidie. En het 
aandeel van het eigen woningbezit is 
onder ons gezamenlijk bestuur toege
nomen. Dit kabinet slaat op hoofdpunten 
een andere koers in," zo constateerde 
Wiegel, die met belangstelling afwacht
te wat het oordeel is van twee van de 
steunpilaren van het vroegere bouw- en 
huurbeleid, de heren Andriessen en 
Aantjes. 

Met betrekking tot het onderwijs her
haalde Wiegel de reeds eerder door de 
VVD afgelegde verklaringen: steun voor 
de plannen om het aantal kinderen per 
klas in kleuter- en basisonderwijs te 
verkleinen; steun ook voor de extra 
aandacht die de regering wil geven aan 
dit onderwijs in de arme wijken van de 
stad en op het plattelapd. Maar de VVD 
is geschrokken van de mededeling van 
de minister dat veranderingen, die men 
in de samenleving noodzakelijk acht, 
uitgangspunt voor het onderwijsbeleid 
dienen te zijn. Wie is die men? Is da-t de 
overheid? Zijn dat de onderwijzers' 
Wat is noodzakelijk? Wie bepaalt hoe 
onze samenleving veranderd moet wor
den? 

Aan het slot van zijn betoog zei de 
heer Wiegel dat het zijn stellige indruk 
is-dat de confessionele bewindslieden on
der de voet gelopen zijn op hoofdpunten 
van het beleid. De regering wil een poli
tiek voeren, die op gespannen voet staat 
met datgene, wat de confessionele par
tijen hun kiezers hebben beloofd. "KVP 
en AR staan voor een dilemma: of het 
kabinetsbeleid slikken en zich daardoor 
of op hoofdpunten tegen het beleid in
gaan en daarmee het risico van ver
vroegde verkiezingen nemen." 
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Levendig TV-debat 
VVD-fractievoorzitter Wiegel heeft in 

de KRO-actualiteitenrubriek Brandpunt 
de de::;-ens kunnen kruisen met NVV
voorzitter Kok. Twee leeftijdgenoten, 
die beslist aan elkaar gewaagd zijn. 
Aanleiding voor Brandpunt om beide 
heren voor de TV te vragen was de 
beschuldiging van de hee1· Ko!~ dat Wie
gel had gehuicheld. Hij lichtte dat toe 
met de mededeling dat de VVD-leider 
"eerst de werknemers de grond had in
getrapt" door h~·, misbruik van de so
ciale voorzieningen aan te wrijven om 
nu het onbehagen onder de werknemers 
uit te buiten jegens dit kabinet. 

Wiegel slaagde er ruimschoots in de 
bal terug te kaatsen, die KoJr enkele 
malen venijnig in zijn richting schopte. 
De opmerkingen van beide kanten wa
ren puntig, raak en ter zake. De parle
mentariër hanteerde zijn argument::m 
vaardiger dan de vakbondsvoorzitter. 
Hij nam een wat ruimere aanloop om 
zijn argumenten toe te lichten en maak
te daarbij van de gelegenheid geb:uik 
de toen nog niet verschenen tegenbegro
ting van de VVD bij een groot publiek 

W. Kok (NVV) 

te introduceren. Kok had de movilijke 
taak zijn zware beschuldiging waar te 
maken. 

De kijker kon onzes inziens tot de 
slotsom komen dat Wiegel het debat op 
punten had gewonnen. 
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Vraag aan Wiegel 

U heeft gezegd dat de heer Kok, 
voorzitter van het NVV, het parle
ment op onaanvaardbare wijze onder 
druk heeft gezet, door te dreigen dat 
de vakbeweging niet zal meewerken 
aan de totstandkoming van een cen
traal akkoord, als het parlement zou 
gaan sleutelen aan de regeringsplan
nen, zoals neergelegd in troonrede en 
miljoenennota. 

Vindt Q niet dat de werkgevers 
zich daaraan ook schuldig maken, 
bijvoorbeeld door te zeggen dat het 
prijsbeleid van de regering het voor 
hen onmogelijk zal maken aan een 
centraal akkoord mee te werken? 

Antwoord: 
Neen, dat vind ik niet. De werkge

vers hebben niet gezegd: "het parle
ment moet zus of zo beslissen, an
ders doen wij niet mee." Zij zetten 
veeleer een van de onderhandelings
partners, namelijk de regering, onder 
druk. Dat is volgens mij geoorloofd. 
Zij praten immers nog steeds over 
het toekomstige regeringsbeleid. 

Superstores een bedreiging? 

"Superstores", mammo.et
winkelvestigingen aan · de 
rand van grote steden, ber
gen menig gevaar in zich. 
Voor de middenstand in de 
stadscentra, voor het milieu 
milieu en het verkeer. Wees 
er voorzichtig mee, zo luidt 
het algemene oordeel. In bij
gaande beschouwing de vi
sie van de VVD. 
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De schaalvergroting in de winkelbe
drijven zet zich voort. Sedert jaren 
vindt men winkelcentra in de nieuwe 
buitenwijken van grote steden. Thans 
wordt men in ons land geconfronteerd 
met plannen voor nog grotere winkel
vestigingen, niet meer in de buitenwij
ken, maar in open gebieden in de perife
rie van bcvolkingsagglomeraties. Deze 
zogenaamde superstores bestaan in de 
Verenigde Staten en in West-Duitsland 
al enkele tientallen jaren. In Nederland 
is er. sinds enige tijd sprake van. Het 
valt dan ook niet te verwonderen dat 
indertijd bij de totstandkoming van de 
wet op de ruimtelijke ordening aan deze 
toen nog niet te voorziene ontwikkeling 
nauwelijks aandacht is besteed. De be
langstelling voor deze superstores is 
toegenomen na het openbaar worden 
van de rapporten van enkele ingestelde 
ambtelijke werkgroepen voor het 
vraagstuk van "winkels" buiten de win
kelgebieden. Het gaat duidelijk niet 
meer alleen om het belang van de mid
denstand, maar ook om de gevolgen van 
deze vestigingen voor de ruimtelijke or
dening, de binnensteden en zelfs voor 
verkeerssituaties. 

Niet overal 
De rapporten hebben gemeentebestu

ren en provinciale overheden geatten
deerd op de gevaren van dit ". :>rt mam
moetwinkelvestigingen. De VVD-mid
denstandsspecialist, mr. F. Portheïne 
kwam eind augustus met een motie 
hierover In de Kamer, die werd mede
ondertekend door fractieleden van ARP, 
DS'70, KVP en PvdA. Daarin wordt er 
op gewezen uiterst voorzichtig te zijn 
met het nemen van beslissingen in de
zen. 

Een algemeen geldend oordeel over de 
wenselijkheid van dit soort superstores 
in de groene weiden buiten de steden 
kan nog niet worden gegeven. De vesti
ging daar Is slechts aanvaardbaar in
dien deze bedrijven de fn~··:.., van de 
stadscentra en stadsdeelcentra niet aan
tasten. Superstores en andere mam
moetwinkelbedrijven kunnen dus niet 
zo maar overal worden toegelaten. Dit 
is de mening van detailhandelspecialis
ten in de VVD, maar ook van de hierbij 
betrokken bewindslieden in het zittende 
kabinet. 

Omzetdaling 
Daags na de motie van de heer Por

theïne deden de minister van Volkshuis
vesting en Ruimtelijke Ordening en de 

staatssecretaris van Economische Zaken 
de Kamer mededeling over hun stand
punt. De Nederlandse situatie verschilt 
met die van andere Westeuropese lan
den, waar de detailhandel buiten de be
bouwde kom een grotere vlucht heeft 
genomen. In ons land heeft de stedelijke 
cultuur en de daarbij behorende gericht
h~id op de binnensteden meer de na
druk. Binnen de bebouwde kommen zijn 
een relatief hoog verzorgingsniveau, 
grote aantallen inwoners per winkel en 
meer sluitende planologische bestem
mingsregelingen. Het is waarschijnlijk 
dat door dE' bouw van zeer grote d:stri
butie-eenheden - ook grootwinkelbe
drijven hebben plannen voor zulke su
perstores in het buitengebied - vooral 
de kleine en middelgrote winkels in de 
oude kernen en in de stadswijken ge
vaar lopen. Dit kan leiden tot omzetda
~ing van buurt- en wijkcentra, die dicht
bij zulke superstores liggen. Voor be
drijven in verderaf gelegen winkelcen
tra zal mogelijk een groeivertragir.g op
treden. Die groeiv~rtraging kan echter 
ernstige gevolgen hebben voor ~- indivi
dt..ele bedrijven. De vernieuwing van de 
steden brengt de noodzaak mee zowel in 
de binnensteden als de buitenwijken een 
levenskrachtig detailhandelsapparaat in 
stand te houden. 

Regeringsstandpunt 

Naar het oordeel van de regering 
moeten o.a. daaror- superstores worden 
geweerd, behalve wanneer zij een trek
kersfunctie vervullen voor een uitbrei
ding van de woonbebouwing. Maar naar 
het zich laat aanzien is dit laatste niet 
verdisconteerd in de bestaande plannen 
tot vestiging van deze superstores. In 
Venlo bijvoorbeeld kan geconstateerd 
worden dat zo'n vestiging zeer nadelige 

gevolgen heeft voor de gevestigde ..mid
denstand. In verscheidene andere plaat
sen zijn ook voorbeelden te vinden, ook 
al betreft het hier doorgaans nog gewo
ne supermarkten. 

De regering laat de verantwoordelijk
heid voor het ruimtelijk beleid ten aan
zien van deze superstores over aan de 
lagere overheden. Wel worden er wette
lijke maatrc;;c:en aangekondigd, die een 
distributie-r'::nologisc~ onderzoek voor
schrijven voor streek-, structuur- en be
stemmingsplannen, die een relatie heb
ben met distributieve voorzieningen. 

Hoe dan ool~, het laatste woord is er 
nog niet over gesproken. Ook niet in de 
VVD. De landelijke middenstandscom
r.1issie en andere organen van de VVD. 
zoals bijvoorbeeld de werkgroep voor het 
gemeenteprogramma, hebben zich er on
langs druk mee beziggehouden. 'De 
Haagse afgevaardigde J. A. Dienske 
heeft -·an deze problematiek een uitvoe
rige stu<'' gemaakt. 

Consument 
Tot slot dient vermeld te worden dat 
niet alleen de middenstand in de be
staande Wijken gehandicapt kan worden 
door dergelijke su_- - '·ores, naar ook 
de consumenten, met name bejaarden en 
mensen, die geen auto's hebben. Het 
openbaar vervoer biedt hier immers 
geen uitkomst. Bovendien zal het ver
keerspatroon in de omgeving van su
perstores zich drastisch wijzigen. Extra 
verkeersvoorzieningen zoals parkeer
plaatsen en nieuwe afslagen zullen voor 
zulke trekpleisters nodig zijn. Uitvoe
ring van zulke plannen zal ook gevolgen 
hebben voor het landschap, in het wes
ten des lands vooral de groene weiden, 
terwijl ook het aanzien van de binnen
steden op het spel wordt gezet. 

--~----=j,::::!lif-makelaardfi 
voor onroerend goed in 
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Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

voor de aankoop van uw 
BUNGALOW 
of LANDHUIS in 
EINDHOVEN 
of omgeving 

iser: iTÏ~ -
HUISERS B.V. 

MAKELAARSKANTOOR 
augustijnendreef 4 

eindhoven tel. 04Q-22121 

Vooroordelen 
weerlegd 

Minister vertrekt 

Politieke scholing 
In het verenigingsjaar 1972-'73 werd 

op initiatief van de Vereniging voor 
Vrouwenbelangen een cursus Politieke 
Scholing .._;ehouden, met het doel de 
vrouwen meer te betrekken bij de poli
tiek; meer te leren doen en mee te labm 
tellen. Aanleiding hiertoe was een tele
gram dat na de Tweede Kamervel kie
zingen van 1971 gestuurd werd door het 
Nederlands Vrouwen Comité aan de 
voorzitter van de Tweede Kamer en de 
politieke partijen. 

Het ~ederlands Vrouwen Co:nité, een 
overlegorgaan, waarin de presidentes 
van een twintigtal vrouwenorganisaties 
zitting hebben en waPrin, bij elkaar een 
miljoen vrouwen zijn vertegenwoordigd, 
verzocht daarin de politieke partijen 
grotere invloed van de vrouw in hun 
besturen en in vertegenwoordigende li
chamen te bevorderen. 

De cursus werd een succes; in 44 
plaatsen werd zij gehouden en tegen de 
6000 vrouwen, leden van verschillende 
vrouwenorganisaties, namen er aan 
deel. Dit jaar zal we..,r e€!11 cursus van 
vier avonden worden gehouden; in het 
bijzonder gericht op de aanstaande ver
kiezingen voor de Provinciale Staten en 
de GemeEv.teraden, georganiseerd door 
Vrouwenbelangen in samenwerking met 
de volgende organisaties: 

Nederlandse Bond van Plattelands
vrouwun 

Nederlandse Vereniging van Huis-
vrouwen 

Nederlandse Christen Vrouwenbond 
Katholiek Vrouwengilde 
Katholieke Plattelandsvrouwen. 
Bovendien zal - voorafgaande aan 

deze cursus - in de maand oktober ~en 
cursus van vier Jessen gegeven worden, 
waarin de Staatsinrichting op eenvoudi
ge" wijze wordt uiteengezet, de __ cursus 
Meedoen-burgerschapskunde. -

Het aantal plaatsen, waar men beide 
cursussen kan volgen, wordt uitgebreid 
tot 85. en men hoopt een aantal van 
10.000 deelnee:nsters te krijgen. 

Het vorig jaar was de belangstelling 
zó groot dat er voor velen geen plaats_ 
meer was. Alle in de Staten-Generaal 
vertegenwoordigde politieke partijen 
verlenen hieraan hun medewerking. Ook 
de VVD en de vrouwen in de VVD heb
bE-TI het vorig jaar meegewerkt, door het 
leveren van spteeksters en inleidsters. 
Zij zullen dat ook dit jaar gaarne doen. 

Velen van onze VVD-vrouwen hebben 
die cursus gevolgd, De vervolgcursus 
willen wij ook warm aanbevelen. 

Inlichtingen kunt u krijgen bij ons 
secretariaat. bij de afdelingen van de 
hierboven genoemde organiserende ver
enigingen en bij het centrale adres: Pa
ramariboplein 18 I. Amsterdam, tel. 
020~-120"'08. Iedereen is welkom - ook 

De invloed van bedriäven op de over
heiel is het onderwerp van een proef
schrift, waarop G. P. A. Braam dezer 
dagen aan de Groningse universiteit is 
gepromoveer'ä. "Voer voor sociologen" 
zou men kunnen zeggen, zeker in een 
tijd waarin deze invloed over het alge
meen als vaststaand wordt aangenomen. 
Het bewijzen van zo'n georganiseerde 
machtsuitoefening is echter ies anders, 
zo blijkt uit het proefschrift. De veron
derstelling dat de invloed van een be
drijf op de overheic:I toeneemt naarmate 
dit bedrijf groter is, werd in het onder
zoek niet bevestigd. Ook was er geen 
verband met de in het bedrijf aanwezige 

De minister van Landbouw en Visse
rij, de KVP-er Brouwer, heeft nauwe
lijks vier maanden na de formatie van 
het kabinet, zijn functie ter beschikking 
gesteld. Hij deed dit op medische gron
den. De vraag rijst of er bij de kabi
netsformatie niet een beetje onzorgvul
dig is omgesprongen met het uitkiezen 
van de juiste mensen op de juiste plaat
sen. Uit de berichten ove-r mr. Brouwers 
aftreden kan men namelijk opmaken 
dat men bij het samenstellen van het 
kabinet met deze gloednieuwe minister 
een "medisch risico" liep. In de eerste 
plaats is het natuurlijk onplezierig voor 
de persoon zelf, maar 's lands belang is 
er evenmin mee gediend. 

Ministers zijn geen ambtenaren en 
vallen dus niet onder de procedures, die 
gevolgd worden bij het aanstellen van 
ambtenaren. Het NRCjHandelsblad 
vraagt zich in zijn hoofdartikel van 28 

niet-leden van een organisatie. Voor el
ke vrouw geldt: "Doe :nee, om mee te 
doen". 

Willen de VVD-vrouwen, die zitting 
gaan nemen in een forum van deze cur
sus voor eventuele toezending van docu
mentatie, hun naam en adres opgeven 
aan de secretaresse mevr. mr. E. de 
Roock-~dding, Stadhoudersplantsoen 
212, Den Haag 

Gezondheidszorg 
De door mevr. mr. E. Veder-Smit voor 

onze organisatie opgestelde vragenlijst 
over de Gezondheidszorg- door e1. rond 
de huisarts is thans gereed. De lijst gaat 
vergezeld van een toelichting en een op
gave van aanbevolen literatuur. Het is 
de bedoeling dat deze lijst behandeld 
wordt in onze vrouwen- en discussie
groepen. De antwoorden :noeten vóór 1 
jan. 1974 worden ingezonden aan de se
cretaresse mevrouw mr. E. Je Roock
Bedding, Stadboudersplantsoen 212, Den 
Haag. 

Aan de cen':rale-vertegenwoordigsters 
is een aantal exemplaren ter versprei
ding toegezonden. Desgewenst kunnen 
nog exemplaren worderi aangevraagd 
bij de 2e secretaresse, mevr. A. F. Bont
huis-Wunderl, Hu go de Grootlaan 41, 
Middelburg, tel. 01180---3872. 

Najaarsconferentie 
U kunt zich nog opgeven voor de Na

jaarsconferentie die op 19 en 20 oktober 
a.s. in "De Blije Werelt" in Lunteren zal 
worden gehouden. 

Het aanmeldingsformulier en pro
gram:na zijn in onze rubriek in Vrijheid 
en Democratie van 14 en 28 september 
jl. geplaatst. 

Indien uw giro-overschrijving niet op 
19 oktober a.s. in het bezit van de pen
ningmeesteresse kan zijn, verzoekt zij 
het verschuldigde bedrag contant in 
Ltmteren te willen voldoen. 

Gelderland 
Op 25 september werd in de Poort van 

Kleef te Zutphen een provinciale bijeen
komst voor de plaatselijke vertegen
woordigsters en de besturen van de 
VVD-vrouwengroepen in Gelderland ge
houden. 
houden. De heer J. Soeters, directeur 
van het Vormingscentrum Eerbeek 
hield een inleiding over .,Het Vormings
werk"_ 

In Ede is opgericht een afdeling van 
de organisatie Vrouwen in de VVD. Se
cretaresse is mevrouw H. Jonass·e-Stou
ten, Röntgenlaan 7, Ede. Tel. 
08380---11322 

deskundigheid, lidmaatschap van be
paalde groepen of "relaties" met over
heidsinstanties. Braam merkt wel op 
dat de overheid zich meer laat leiden 
door het scheppen van nieuwe arbeids
plaatsen dan door het behoud van be
staande werkgelegenheid. 

In een bespreking van dit proefschrift 
in NRC-Handelsblad signaleert drs. J. J. 
Godschalk twee belangrijke resultaten 
van het onderzoek. In de eerste plaats 
het aandragen van een methode, die ge
bruikt kan worden voor een betrouw
baar onderzoek van de machtsrelaties; 
ten tweede: de correctie die wordt aan
gebracht op stereotype denkbeelden 
over machtsverdeling. 

september onzes inziens terecht af, 
waarom "gewone" sollicitanten in de 
sfeer van de overheid doorgaans wel 
aan een uitgebreide test worden onder
worpen en de kandidaten voor de aller
hoogste functies niet. 

Er zijn weinig functionarissen, die 
zulke lange werktijden maken als mi
nisters. Ve1en hebben werkweken van 
zeseneenhalve dag, de avonden niet 
meegerekend. Het zou geen luxe zijn als 
kandidaat-ministers, die hiermee geen 
ervaring hebben, sterker werd gewezen 
op de psychische en fysieke belasting, 
die het ambt met zich mee brengt, dan 
blijkbaar nu gebeurt. Zij zouden zich 
hierover diepgaand moeten beraden en 
zich laten adviseren. Het is storend voor 
een kabinet dat net op gang komt als er 
plotseling een nieuweling moet worden 
ingewerkt. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

OORLOG IN HET MIDDEN-OOSTEN. 
Hoofdbestuur en Kamerfracties van de 
VVD hebben maandag een telegram ge
zonden aan de Israëlische ambassadeur 
in ons land. Daarin spreekt de VVD een 
diep gevoel van medeleven en sympa
thie uit met het Israëlische volk. De 
VVD hoopt dat na een zeer spoedig 
einde van de gevechtshandelingen ein
delijk aan het Israëlische volk de ga
ranties voor veilige grenzen zullen wor
den gegeven en dat mede daardoor de 
individuele welvaart van de volkeren 
van het Midden-Oosten zal worden be
vorderd. 

CHILI. De ontwikkelingen in dat land 
vervullen ons met afschuw. Met niet 
genoeg nadruk kan geprotesteerd" wor
den ~egen de barbaarse wijze waarop 
een democratisch gekozen bewind om
ver is geworpen. De politiek die Al
lende voorstond- doet daarbij niets ter
zake. Het gaat erom dat democratische 
spelregels werden geschonden en dat 
door het optreden van de militaire junta 
veel persoonlijk leed is veroorzaakt. 

SCHöNAU. Bij monde van fractievoor
zitter Wiegel heeft de VVD zich deze 
week in de Tweede Kamer gesteld ach
ter de bedoeling van de vragen van de 
heer Van Thijn (pvda) over de gevol
gen van de sluiting door Oostenrijk van 
het opvangcentrum voor Russische Jo
den. "Als de Oostenrijkse regering niet 
van plan is op haar beslissing terug te 
komen, dan moet Nederland die taak 
overnemen. Ons land is het aan haar 
geschiedenis en traditie verplicht, al 
diegenen die door dictators uit hun land 
worden verdreven, op te vangen". 

PORTRETTEN VAN POLITICI. Vo
rige week verschenen bij Meulenhoff te 
Baarn de eerste twee van de vier boek
jes, die NOS-redacteur H. v. d. Werf 
heeft geschreven over bekende lijst
trekkers bij de laatste verkiezingen. Het 
zij.n portretten van Wiegel en De Gaay 
Fortman. Zij kunnen er in ieder geval 
om lachen, ook al is het volgens NRC
Handelsblad: "haastwerk voor een rijp 
geachte lezersmarkt". 
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Buitenlands beleid op de korrel 

De redactie heeft de heer 
Van Riel om commentaar ge
vraagd op de rede, die de mi
nister van Buitenlandse Za
ken, mr. M. van der Stoet, 
eind vorige maand heeft ge
houden voor de Algemene 
Vergadering van de VN. De 
minister sprak over. de op
bouw van nieuwe betrekkin
gen met oude tegenstanders. 

een 
volwassen 
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De minister van buitenlandse zaken 
mr. M. van der Stoel heeft op 26 sep
tember g!'sproken voor de Algeme Ver
gadering van de Verenigde Naties. 
Zijn visiP op de buitenlandse politiek 
geeft aanleiding tot een paar vragen die 
we hebbPn voorgelegd aan mr. H. van 
Riel, voorzitter van de VVD-fractie in 
de Eerste Kamer. 

Ministl'!' Van der Stoel schetst in zijn 
inleiding de snelle veranderingen in de 
wereld. De nadruk komt steeds meer op 
milieuvraagstukken te liggen. Daarbij 
verkeren we "in het proces van opbouw 
van nieuwe betrekkingen met oude te
genstanders." ,.Nochtans zijn ideologi
sche tegenstellingen bezig hun nadruk 
te verliezen. Aan de orde is nu veeleer 
een regeling· der machtsverhoudingen. 
Het proces van ontideologisering dat in
ternationaal aan de gang is begint 
ruimte te geven voor herbezinning op 
nieuwe prioriteiten.·· Tot ~over de minis• 
ter. 

Tegenstellingen 
WP steldPn lir her-:r V1111 Riel de 

l'i'IIII.IJ wol hij liPnld ra nde itlco
loyi., ·hr fpq,msldlillyen op dit 
U10111e11f. 

Antwoord: Vanuit de• Marxistische 
staat gezien blijven de ideologische te
genstellingen onveranderlijk. Het is ech
ter een kwestie van opportuniteit, juist 
volgens de Leninistische leer. in hoever
re men, gelet op de tactiek, op een mo
ment ideologische tegenstellingen moet 
releveren of verdoezelen. 

Het Westen voelt op dit punt nauwe
lijks ideologische tegenstellingen en het 
bezitten van een eigen ideologie geeft 
het Oosten reeds deswege een op zijn 
minst op de lange termijn werkzame 
voorsprong. Wie wereldpolitiek bedrijft, 
moet nauwkeurig waarnemen wat zich 
in de Sowjet-Unie en de Chinese Volks
republielt mede op ideologisch gebied af
speelt. DP wijze waarop de betrokken 
regeringen hun accenten leggen kan 
voor de analyse significant zijn. Ons 
niet met ideologische tegenstellingen be
zighouden doen wij tritsluitend voor 
eigen rclwning en risico. Het einde 
draagt d1• lasten. 

Een tweede vraag betreft het hoofd
stuk dat gewijd is aan de derde wereld. 
De minister wijst op de noodzaak om 
tot een bf'tere inkomensverdeling geko
men in d<' wer·eld. ,.Ons doel moet dan 
worden: g-roei gepaard aan Htructurele 
verandering. Met het oog daarop is mijn 
regering van plan in haar ontwikke
lingsbeleicl meer nadruk te leggen op 
vraagstukken van verdeling en "self-re
liance", Pn op de structurele betrekkin
gen tussl'n ontwikkelde en ontwikke
gingslandPn. Self-reliance, inkomensver
deling en pconomische macht zijn overi
gens in nlijn eigen l.and voor het binnen
lands elPid evenzeer aan de orde, als in 
de fot·mlll<'t·ing van het bt,itenlrrnds be
leid." 

Derde wereld 
l'may 111111 111r. Va11 RiPI: Wat 

dn1l>t 11 t'llll de.:e l'erqelijking 
f11;· ··11 de 1JiiiW'IIiandse t'l'aags-, 
flll>l<en l'll·die IIIPt 1uofrclckin.rJ tot 
1k derde ICPrPid' 

Antwoord: Er is een diepgaand verschil, 
in feite, tussen inkomensverdeling bin
nen mogendheden onderling en binnen 
één land. De reehtsorde ontbreekt in de 
wereld Pn de mensen proberen te grij
pen wat ;r.ij kunnen. In de gelijkheidsi
deologie van minister Van der Stoel is 
zulk optreden, wanneer het zich tegen 
het Nederlandse belang in het bijzonder 
en het WPsterse belang in het algemeen 
richt, alH lofwaardig te beschouwen. 
Wie, zoals ik, de gehele nivelleringsge
dachte juist uit ideologische overwegin
gen verwerpt, erkent die achtergrond 
voor ontwikkelingshulp nauwelijks. 
Voor mij i;: de ontwikkelingshulp Chris
tenplicht, respectievelijk een middel om 
in bepaald<> landen tot zodanige structu
redng van de economisrohe pyramide te 
komen. dat de betrokken staatkundige 
eenheden van ~ich uit bPreid en in staat 
zijn aan rode ontwikkelingen in wereld
ve··band t•conomisch en militaiJ· weer
stand te bieden. Onze ontwikkelingshulp 
i>; een st uk buitenlandse politiek met 
alle beperktheden daarvan. 

In het hoofdstuk ,.Gevaren voor de 
vt·ede" rit·ht de mini."ter hi,jn aandacht 
vooral op de vraagstukken van Zuide
lijk Afrika: "Evenmin als d<· overblijf
selen van Pen koloniaal tijdperk past in 
de wereld van vandaag de politiek van 
apartheid ... Daarom ook zal Nederland 
via de b•·vrijdingsbewegingen humani
taire hulp geven aan de bevolkingen in 

Senator H. van Riel 

Minister M. van der Stoel 

de koloniale gebieden van Zuidelijk 
Afrika - bij voorkeur door de bemidde
ling van internationale organisaties -
en zal het zijn steun geven aan de aan
spraken op externe zelfbeschikking van 
de bevolkingen van Guinee-Bissau, An
gola, en Mozambique ... " 

Vraag: Wat ·is nw mmtiii[J over 
de~e gellachen 1nm de nums-

Antwoord: Het stanelpunt van de mi
nister terzake van het geven van hulp 
aan bevrijdingsbewegingen in Afrika 
acht ik, alles in aanmerking genomen, 
verwerpelijk, en zulks in bijzondere ma.
te in ethische zin. Onze verplichtingen 
tegenover onze NA TC-bondgenoten 
gaan in mijn ogen vóóL Ethische spelle
tjes in de geest van de heer Van der 
Stoel mag en moet men spelen wanneer 
de Chinezen en de Russen daartoe ook 
bereid zijn. Nu wm·dt het spel met ge
merkte kamten ten nadele van het Wes
terse maatschappelijke en staatkundige 
systeem. 

Autoritair bewind 
Ononderzocht blijft ook de vraag of 

gemeenschappen, bijzonder arme ge 7 

meenschappen, niet beter tot ontwikke
ling komen of zelfs uitsluitend tot ont
wikkeling kunnen komen onder een 
autoritair bewind. China wijst in die 
richting, en uit niets blijkt dat de Afri
kaanse volkeren efficiënter, eerlijker of 
redelijker handelen dan hun blanke 
overheersers. 

Na een bezoek aan Zuid-Afrika was 
mijn duidelijke conclusie, dat de posities 
van de Bantoes in Zuid-Afrika, dank zij 
de leiding die de Boeren geven, over 
twintig jaar veel gunstiger zal zijn dan 
die van de andere Afrikaanse gekleur
den. De Bantoestans zullen ongetwijfeld 
geheel onafhankelijk worden en naar 
mijn liberale gevoel ook behoren te wor
den, maar de hand van de blanke over 
hen is in dat proces een onmisbare fase, 
in het licht van de wereldgeschiedenis 
en de levenspraktijk gezien. Vermoede
liJk geldt hetzelfde, zij het in iets minder 
positieve mate, voor het Portugese be
wind. 

Ook op deze punt.en denk ik pragma
tisch en met als uitgang·spunt het Wes
terse politieke belang voor een nu te 
ovrziene periode van twintig of vijfen
wintig jaren. Ik voel er niets voor specia
fiek met de Nededandse maatschappe
lijke structuur verweven militaire en 
economische belangen aan de gelijk
heictsideologie van de hee1· Van der Stoel 
en de zijnen op te offeren. 

Dat mensen gelijk zijn of in de l·eali
teit gelijke situatif·S kunnen bl'rciken - -
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volkeren en individuen - acht ik een 
onbewezen zaak. Voor zelfhandl:,l':ing 

·€n expansie is het blanke en ,het Chinese. 
c· ltuurpatroon kennelijk het gesl'hikts
te. Let wel: cultuurpatroon. Ik geloof 
namelijk niet in raciale verschillen als 
min of meer doorslaggevend element. 

Naar mijn mening is het systeem der 
opeenvolgende baronnen Fagel nog 
steeds het voor Nederland als basis der 
buitenlandse politiek meest geschikte. 
aangezien het in hoge mate zowel met 
politike als met economische vrijhe cl 
rekent .Slechts moeten wij in plaats van 
het begrip "Groot Brittannië" het begrip 
"Verenigde Staten van Noord Amerika·• 
invoeren. (De griffiers van de Staten 
Generaal François en Hendrik Fage', 
vooral François Fagel (1659-1746), be
pleitte innige samenwerking met Enge
lar d tot handhaving van het Europees 
evenwicht zowel tegenover de plannen 
van de Habsburgers als die van Spa·, p 

en andere onruststoke. ;, tot handha,·;··c. 
van de vrede die de Republiek de1· Ver
enigde Nederlanden zo nodig had vuor 
de ontwikkeling van haar handel, red. l. 

Ternaaien 
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De luchtverontreiniging is een andet· 
gevaar dat dergelijke basisindusüieën' 
met zich meebrengen. Daarbij gaat het 
vooral om zwavelhoudende gassen en 
in mindere mate - ook nitreuze dam
pen. "Aangezien qit project in een zeer 
dicht bevolkt deel van het Maasda' is 
gedacht bestaat het risico dat, bij he
paalde klimaatsomstandigheden, dit 
mengsel van gassen in het dal zal h'i.
ven hangen. Bij inversie kunnen name
lijk ook hoge schoorstenen niet voorko
men dat de uitgestoten gassen zich als 
een zachte maar dodelijke deken over 
het dal uitspreiden. Dat heeft de ge
schiedenis bewezen," aldus ir. Hermel'F. 
die er echter aan toevoegt dat met (e 

huidige technologische kennis op dit ter
rein het wel mogelijk is de genoem ,, " 
catastrofen te voorkomen. In het bijzon
der als men met een nieuw bedrijf kan 
starten en men niet gehinderd wor·lt 
door de op dit punt bestaande, som~ 
gebrekkige, installaties. "De vraag is a:
leen of men in België ook werkelijk l·•'
reid is de kosten daarvan te betalen · 
zegt hij. 

Volgens deze deskundige kan men -
op de .. warmtevervuiling" door het k('P'
water en de stank na - spreken van 
een schone industrie. "En zelfs de vuilp 

.lucht kan men door toepassing ,·aii 
luchtwassers voor een groot deel n-r
schonen," aldus ir. Hermens. Volgens 
hem moet men er ook bij optimale om
standigheden op rekenen dat de stank
overlast als grootste hinderpaal zal blij
ven bestaan. 

,,Daarbij zal men ook nog de verliezpn 
aan landschapsschoon en .·ecreatiemn~te
lijkheden moeten optellen," voegt hij er 
aan toe . .,Ten slotte heeft het industrie
gebied Ternaaien ook ernstige gevolgen 
voor de ruimtelijke ordening op Nedr.•t·
lands gebied. De toebedachte functie 
van het betreffende Belgische grenso e
bied valt namelijk niet te comhinerE'n 
met die van het aansluitend Nederlancl-

c gebied waar het accent ligt op de 
groene-long-functie en de uitbouw van 
de recreatie door de aanleg van PPn 
groot watersportcentrum. Voor het 
woonklimaat van Maastricht ten slotte' 
zou het daarenboven ook nog ern~tin·p 
gevolgen kunnen hebben," meent > 
Hermens, die een planologische hel
oriëntering dan ook de beste oplossin.l' 
voor deze industrie zou vinden. 

,.Onze partij," aldus ir. Hermens. 
,.heeft deel uitgemaakt van het kar'-
Biesheuvel dat eerder betrokken wao· 
de zaak Ternaaien. De vorige regc- ; -
heeft gesteld dat zij geen àctivitri· ·'n 
wcr.st die verslechtering van het lPe , .. ,. 
::na at in Nederland tot gevolg Zflll(~ r n 
!-.ebben. Ik dacht dat dit ook een o· 

liberaal standpunt is. Het is een recle'''l{ 
verzoek waar ook onze zuiderburen '"
speet voor op kunnen breng-en. Wij /TOl

len hen dan ook niet verwijtend en .. ,. · ,. 
met een zekere afguni"t op hun vri.ilwic! 
va,n handelen wijzen. Maar ook on •lr~ 
verantwoordelijkheid die deze v1 i~lwic! 
van beslissen met zich meebrengt "P het 
vlak van internationale milieukwesties. 
zoals in dit geval Ternaaien. En daar
voor zal een duidelijke houding ,·an het 
Provinciaal Bestuur en van onze n'g·p
drg noodzakelijk zijn," alelus de hee1· 
Henncns. 
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Richtlijnen provincieprogramma 1974 

Het bestuur der Vereniging 
van Staten- en Raadsleden 
heeft in overleg met de Sta
tenfracties een aantal richtlij
nen opgesteld met betrek
king tot de provinciepro
gramma's voor de Statenver
kiezingen 1974. 

Het landelijk secretariaat van de 
V.V.D. te 's-Gravenhage 
zoekt een tweede 

ADJUNCT
SECREl ARESSE 

Leeftijd tot 35 jaar. Salaris nader 
overeen te komen. 
Indiensttreding zo spoedig mogelijk. 
Handgeschreven sollicitaties te rich
ten aan: algemeen secretariaat 
V.V.D., Koninginnegracht 57, 's-Gra
venhage. 

Opvang van 
nieuwe leden 

Ledenbestand 1973 
1 januari: 
1 juni: 

18 september: 
29 september: 
8 oktober: 

88.607 
liO.OOO 
52.700 
60.000 
62.000 

In 1974 worden de verkiezingen voor 
de provinciale staten gehouden. In iede
re provincie worden om de vier jaar 
leden van provinciale staten gekozen. 
Deze statenleden moeten beslissen over 
tal van zaken die zich voordoen in hun 
provincie, waarbij uitgegaan dient te 
worden van de provincie en haar taken 
volgens de provinciewet. 

Het provinciaal programma van de 
VVD is een uitwerking van punten uit 
het VVD-beginselprogram in relatie tot 
de actuele provinciale problematiek. 
Door uw vertrouwen aan de VVD-kandi
daten te geven weet u dat zij zullen 
proberen tot een oplossing te komen op 
grond van liberale beginselen. 
LIBERALE BEGINSELEN 

De liberale beginselen stellen de ont
wikkeling van de individuele mens en 
het respect voor het eigene van ieder 
mens voorop. Een ieders persoonlijkheid 
dient zich zo vrij en volledig mogelijk te 
kunnen ontplooien, een en ander voor 
zover de persoonlijke vrijheid en het 
recht van anderen daardoor niet wordt 
aangetast. Voor het provinciaal bestuur 
betekent dit, dat het initiatieven die tot 
het welzijn van onze samenleving bij
dragen zoveel mogelijk moet ondersteu
nen en dat het zich ervan moet onthou
den om alles zelf te willen doen. Naar 
de mening van de VVD dient het beleid 
van de provincie gericht te zijn op het 
welzijn van de gehele bevolking. 
DE PROVINCIE: 
BESTUURSORGANEN EN TAU.EN 

De Commissaris der Koningin, Provin
ciale Staten en de Gedeputeerde Staten 
zijn de drie provinciale organen die, 
ieder op zichzelf, doch tevens in onder
linge samenwerking, een bepaalde taak 
vervullen. Centraal staan voor het pro
vinciaal bestuur de regeling en het be
stuur van de huishouding der provincie 
en de medewerking tot de uitvoering 
van wetten en algemene maatregelen 
van bestuur. 

De provinciale staten staan aan het 
hoofd van een provincie. Zij kiezen uit 
hun midden het college van gedeputeer
de staten, dat niet tegenover de staten
Ieden staat maar door hen is aangewe
zen om het dagelijks bestuur van de 
provincie te voeren. 

Provinciale Staten kiezen de leden 
van de Eerste Kamer der Staten-Gene
raal. Gedeputeerde Staten zijn ook be
last met het toezicht op de gemeenten, 
in het bijzonder op de gemeentefinan
ciën. 

De benoeming van de Commissaris 
der Koningin door de Kroon dient ge
handhaafd te blijven. 
SAMENSTELLING VAN' HET COLLE
GE VAN GEDEP~UTEERDE STATEN 

Het college van gedeputeerde staten 
bestaat uit zes leden. 

De VVD is van mening dat de uitoefe
ning van het dagelijks bestuur van de 
provincie het beste kan geschieden door 
een college van gedeputeerde staten dat 
een zo getrouw mogelij~e afspiegeling 
vormt van de politieke verhoudingen in 
de provincie, opdat politieke inzichten 
en maatschappij-opvattingen bij het be
leid mede in beschouwing worden geno
men. 

De zgn. meerderheidscolleges, ook wel 
programcolleges genoemd, worden door 
de VVD afgewezen. Dit omdat de ver
houding tussen provinciale staten en ge
deputeerde staten principieel verschilt 
van de verhouding tussen parlement en 
regering. Deze laatste verhouding is 

De VVD heeft de laatste maanden een 
grote ledenwinst geboekt. Op het lande
lijk. secretariaat te Den Haag zijn al 
meer dan 60.000 leden geregistreerd. En 
dan te bedenken dat rond de jaarwisse
ling nog geen 40.000 Nederlanders lid 
van de VVD waren! De "opvang" van 
deze nieuwe leden vraagt onze aan
dacht. Elk nieuw lid krijgt een wel
komstbrief van de partijvoorzitster, me- · 
vrouw Van Someren. Daarin schrijft zij 
onder meer: 

,.U treedt toe in een voor ons land 
moeilijkie periode, waarin meer dan ooit 
steun voor de liberale beginselen nood
zakelijk is. Alleen een sterke,· eensgezin
de VVD kan een einde maken aan het 
kabinet-Den Uyl en kan de kern vormen 
van een andere regeringsmeerderheid. 
Als kiezer kunt u eens in de paar jaar 
uw stem uitbrengen, als lid heeft u 
rechtstreeks invloed op de vaststelling 
van programma's en de samenstelling 
van de fracties in de Kamers, de Pro
vinciale Staten en de Gemeenteraad. Be
halve de plaatsel1jke of regionale bijeen-

dualistisch: het parlement controleert 
de regering en kan haar desnoods dwin
gen af te treden. In de provincie is de 
verhouding tussen provinciale staten en 
gedeputeerde staten van geheel andere 
aard. Provinciale staten benoemen de 
gedeputeerden uit hun midden en voeren 
samen met hen het bestuur van de pro
vincie. 

De VVD is bereid met alle partijen, 
die de samenstelling van het college van 
gedeputeerde staten op basis van een 
afspiegelingscollege benaderen, samen 
te werken in het dagelijks bestuur van 
de provincie. 

OPENHEID VAN BESTUUR 
Gezien de belangrijke taken, die de 

provincies in ons land te verrichten heb
ben, acht de VVD het noodzakelijk dat 
het werk van de provincie voor de bur
gers meer doorzichtig wordt gemaakt. 
Zij acht dit een voorwaarde om die bur
gers in meerdere mate voor het provin
ciale bestuur te interesseren en hen 
daarbij te betrekken. 

Bij de voorbereiding van o.a. streek
plannen dient de burger ruime moge
lijkheden te hebben van tijdige inspraak 
en van beroep indien zijn belangen wor
den geschaad. 

Openheid e• inspraak mogen een slag
vaardig beleid van het provinciaal be
stuur niet in de weg staan. 
FINANCIËN 

Het provinciefonds verschaft aan de 
provincies voor een zeer belangrijk deel 
de middelen ter financiering van de di
verse taken. 

Integrale planning van het provinciale 
beleid is noodzakelijk. De beschikbare 
middelen kunnen daardoor zo doelmatig 
mogelijk worden besteed aan de diverse 
taken. De VVD is van mening, dat het 
provinciaal bestuur een sluitende begro
ting als uitgangspunt dient te kiezen 
voor haar financiële beleid. 

WELVAART EN WELZIJN 
Welzijn is datgene wat het leven voor 

ieder mens persoonlijk waardevol 
maakt. Het begrip welzijn heeft niet 
voor alle mensen dezelfde betekenis. Het 

· kan ook door een ieder op een andere 
wijze ervaren worden. 

Het provinciaal bestuur dient steeds 
in zijn beleid zowel het welzijn van de 
provincie als geheel als het welzijn van 
ieder der burgers voor ogen te hou
den. 

Daarbij is de economische ontwikke
ling. van ons bedrijfsleven -- op basis 
van de vrije ondernemingsgewijze pro
duktie - onmisbaar voor de algemene 
voorzieningen: in onze maatschappij, die 
tot ieders welzijn bijdragen. Voor wel
zijn is een zekere mate van welvaart nu 
eenmaal noodzakelijk. 

Naar de mening van de VVD heeft 
het provinciaal bestuur de taak een 
gunstig klimaat te scheppen voor onze 
economische activiteiten. 

Anderzijds heeft het provinciaal be
stuur ook de verantwoordelijkheid om 
te zorgen voor het behoud van natuur
gebieden, van open ruimten en van stil
tegebieden. Een vorm van welzijn is 
ook, dat de burger zijn vrije tijd gebrui
ken kan voor geestelijke ontwikkeling, 
voor cultuurbeleving, sport en recreatie. 
Het provinciaal beleid dient hier mede 
op gericht te zijn. 

RUIMTELIJKE ORDENING 
Op het gebied van de ruimtelijke or

dening dienen provinciale staten de gro
te lijnen aan te geven, volgens welke de 

komsten kunt u ook de landelijke alge
mene vergaderingen bezoeken en daar 
persoonlijk contact hebben met Kamer
leden, hoofdbestuursleden e.a. U hoort 
er nu ook bij en ik hoop dat u een zeer 
goede tijd in ons midden zult doorbren
gen." 

Bij de brief van mevrouw Van Some
ren ontvangen de nieuwe leden een 
boekje, dat hen wegwijs maakt in de 
partij en een lijst met de namen van de 
leden van het hoofdbestuur en van de 
leden van beide Kamerfracties. 

Vroeger werd in de brief ook vermeld 
tot welke afdeling het nieuwe lid be
hoort en wie voorzitter en secretaris 
van die afdeling zijn. Het intikken van 
die gegevens vergt echter veel tijd en bij 
de enorme stroom van dit moment zou 
het daardoor maanden duren voordat 
ieder nieuw lid iets van de partij hoort. 
Dat mag natuurlijk niet gebeuren, om 
welke reden men nu van het ,.intikken" 
heeft moeten afzien. Wel krijgt de se
cretaris van de afdeling te horen welke 

ontwikkeling van de provincie of delen 
daarvan het beste kan plaatsvinden. De 
ontwikkeling van de aangrenzende ge
bieden dient daarbij mede in beschou
wing te worden betrokken. 

Hierbij valt met name te denken aan 
structuurschetsen en streekplannen. Bij 
het beleid ten aanzien van de ruimtelij
ke ordening dienen de belangen en de 
rechtszekerheid van de burger mede in 
aanmerking te worden genomen. 

Deze algemene beleidslijnen vormen 
tevens het kader, waarbinnen het ge
meentelijke ruimtelijk beleid gestalte 
behoort te krijgen. 

Voor een evenwichtige ontwikkeling 
acht de VVD het van belang dat vol

. doende aandacht wordt besteed aan de 
gewenste omvang, situering en kwaliteit 
van de werkgelegenheid, ook op langere 
termijn. 
MILIEUBEHEER 

Het voeren van een goed milieubeleid 
is onontbeerlijk. 

De VVD acht het noodzakelijk dat de 
provinciale besturen zo spoedig mogelijk 
verordeningen vaststellen ter uitvoering 
van wetten ter bescherming van het mi
lieu. Het provinciaal bestuur dient in 
haar gehele beleid voorrang te geven 
aan het schoonhouden van de ruimte en 
de controle op de verontreiniging. 

Voor wat betreft de kosten van het 
schoonhouden van ons milieu moet de 
regel gelden dat de vervuiler betaalt, 
behoudens overgangsregelingen. 
SUBSIDIEPOLITIEK 

Subsidie betekent financiële steun ge
ven aan activiteiten welke de provincie 
van maatschappélijke betekenis acht. 
De provincie subsidieert omdat zij zich 
mede-verantwoordelijk acht, maar de 
subsidievoorwaarden moeten de eigen 
verantwoordelijkheid van degenen, van 
wie het initiatief is uitgegaan, onverlet 
laten. 

Het provinciaal bestuur moet zich wel 
afvragen of de te geven subsidie in een 
redelijke verhouding staat tot het nut 
dat de gesubsidieerde instelling voor de 
inwoners van de provincie heeft. De sta
ten dienen alle te geven subsidies kri
tisch te bekijken en op hun waarde voor 
de inwoners van de provincie te beoor
delen. Er dient geen subsidie uit traditie 
te worden verleend of gehandhaafd en 
evenmin kruimelsubsidies. 

Grote bezwaren onfmoet het huidige 
systeem van koppelsubsidies, waarbij 
het subsidie van de ene overheid (de 
provincie b.v.) afhankelijk is van het
geen een andere overheid (Rijk of ge
meente) aan subsidie geeft. Het subsidie 
dient verleend te worden door die over
heid, die voor de direct begunstigde het 
meest nabij is. Voorkomen moet name
lijk worden, dat de gesubsidieerde in
stelling met meer dan één subsidiegever 
te maken heeft. Tevens wordt dan ver
meden dat veel onderling overleg ge
voerd moet worden alvorens het subsi
die verleend kan worden en beslissingen 
terzake lang uitblijven. De financiële 
positie van de provincie dient hier ech
ter in de beschouwingen te worden be
trokken, zodat de provincie ook in staat 
is een autonoom subsidiebeleid te voe
ren. 

De provinciale bijdragen aan de maat
schappelijk-sociale sector nemen onrust
Darend toe. De VVD acht het noodzake
lijk dat voor deze bijdragen een meerja
ren-planning wordt opgesteld opdat uit
het kader van het geheel der financiële 
middelen van de provincie. 

nieuwe leden er zijn, zodat hij zelf 
rechtstreeks contact kan opnemen. 

Het is van het grootste belang dat dit 
dan ook gebeurt. Maar daar zou het 
wat de afdelingen betreft niet bij moe
ten blijven. Wij zouden de afdelingen in 
overweging willen geven om bijvoor
beeld een kennismakingsbijeenkomst te 
organiseren. Maar misschien nóg be
langrijker is te bedenken dat de eerst
volgende afdelingsvergadering bijge
woond zal worden door vele nieuwe le
den. Het is zinvol de agenda van die 
vergadering daarop af te stemmen en er 
zo min mogelijk ,.routinezaken" op te 
plaatsen. De nieuwe leden verwachten 
iets van hun partij en zouden voorgoed 
genezen kunnen worden van het bezoek 
aan vergaderingen, als men zich verliest 
in niet-interessante detaildiscussies. 
Juist op de vergaderingen die nu gehou
den worden is het zaak een nationaal in 
de belangstelling staand onderwerp te 
behandelen, de.'3kundig en goed voorbe
reid, naast wellicht een onderwerp dat 
plaatselijk de aandacht trekt. 
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1 n deze rubriek laten wij le
zers aan het woord. In ver
band met de plaatsruimte 
dringt de' redactie er bij brief-

. schrijvers op aan zich bondig 
uit te drukken. Lange brieven 
worden aan de schrijvers ge
retourneerd met het verzoek 
ze te bekorten. Onleesbare en 
anonieme brieven worden niet 
geplaatst. Publicatie houdt 
geen oordeel van de redactie 
in over de in de brieven naar 
voren gebrachte standpunten. 

• Vrij ademhalen 
Aan de oude VVD'er die zijn auto niet 

kwijt wil: 
Liberaal zijn is vrijheid voorstaan. 

Vrij zijn, anarchie, zwerven, doen wat 
je wilt, dolce far volente. Sociaal gevoel 
is je realiseren dat een ander ook vrij 
wil zijn. Democratie is rekening houden 
met een ander en compromisvrijheld 
overeenkomen. 

Zoals wij nu auto's houden is het an
deren vrijheid onthouden. Vrijheid om te 
spelen, zelfs vrijheid om te ademen, te 
gaan en te staan, te leven en niet te 
stikken. Zie in dat een uitgebreid en 
goedkoop openbaar vervoersnet ons gro
ter vrijheid zou geven. 

En wees eerlijk. Zit niet op uw auto 
(op uw geld, uw investeringen, uw 
eigengevormd, eigengereid bezit) wan
neer u anderen daarmee vrijheid be
neemt. Richt u op de vrijheid nu en in 
de toekomst. 

FRANS VAN VELDEN, Rotterdam 

Mijn opinie is ... 

• Omroep en macht 
In ,.Vrijheid en Democratie" van 17 

augustu;; staat op blz. 10 een ingezon
den stuk van de heer Van Gent onder 

de titel ,.Radio en tv betutteld". De cen
trale zinnen van zijn betoog, die dan 
ook preci<•s in het midden ervan staan, 
luiden: .. Voorstanders van overheidsin
grijpen in mdio en t.v. zien verschil tus
sen deze media en kranten e.d. Ik zie 
dit niet." Een verschil van zienswijze 
dus, en het heeft dan ook weinig zin die 
voorstander:; voor te houden: , ,Liberalen 
zouden voorop moeten lopen als be
schermer;; van de vrijheid van menings
uiting." }<;en voor de hand liggend re
pliek is dan: .,Liberalen b.ehoren niet 
voorop tP lopen als beschermers van 
monopoli<'s, oligopolies en kartels, maar 
bij de bp;;trijding ervan." De ene noch 
de ander!' spreuk zal in onze partij veel 
tegenspraak ontmoeten. Waar het bij 
het beleid t.a.v. d.e publiciteitsmedia om 
gaat, is de vraag waar de vrijheid van 
meningsuiting en waar monopolie-, oli
gopolie- en kartelvorming en in hun 
kielzog manipulatie van meningen en 
gevoelens in het geding zijn. 

Het beroep van de heer Van Gent op 
het kritiHche bewustzijn van mondige 
burgers, om de omroepen die volgens 
hen onjuiste uitzendingen brengen, door 
opzegging van hun lidmaatschap tot 
niet-omroep terug te brengen, is des te 
merkwaardiger omdat hij wèl van onze 
omroepspecialist in de Tweede Kamer, 
de heer Van Dijk, initiatieven verwacht 
ten behoeve van een alternatief voor het 
huidige verouderde omroepbestel en een 
doeltreffender verdediging van de wen
sen van de liefhebbers van Veronicamu
ziek zowel als klassieke muziek. Hoe 
zeer mij de verbetering van de positie 
van met name de klassieke muziek ook 
ter harte gaat, een aanzienlijk grotere 
zorg behoort het naar mijn mening voor 
een volksvertegenwoordiger te zijn, te 
waken tegen vrijwel f:oevereine machts
posites van mensen die op de overige 
burgers weinig méér" voor hebben dan 
journalistieke opleiding en ervaring, een 
ongewone onger·emdheid en hun 
schaarste. 

Het zou wellicht nuttig zijn, een en 
ander eens onderwerp van grondige be
zinnig in onze partij te maken. 

DRS. P. A. DELVAUX, Zeist 

• Sportieve oppositie 

Als politiek redacteur van "Vrijheid 
en Democratie" kan de heer Abspoel 
zijn gedachten meestal op voortreffelij
ke wijze ventileren. Op zijn laatste on
derwerp in de rubriek "Onder de loep" 
genaamd "Hoe lang nog?" heb ik com
:nentaar. 

Hij citeert de heer Van Riel in zijn 
uitspraken, die alle duiden op een uit
gesproken wil het kabinet Den Uyl op 
een zo kort mogelijke termijn ten val te 
zien brengen. Daarbij probeert hij een 
wig te drijven binnen de confessionele 
partijen door middel van de z.g . .,uitlok
king", wellte bestaat uit het noemen van 
namen als dP heren Anctriessen en Scha
kel en de zijnen en deze heren in de 
mond te leggen dat de daden van het 
kabinet Den Uyl hun binnenkort te bont 
zullen wor·den. 

Ik vind dit een negatieve stellingna
me. Het iH mijn mening dat het kabinet 
Den Uyl de kans :noet hebben een be
leid te voeren en dat de VVD de rol 
moet spelPn van een echte constructieve 
oppositiepartij. Het voorbeeld van een 
negatieve oppositiepartij hebben we nog 
vers in het geheugen en wij moeten er 
voor wakPn niet op dezelfde toer te 
gaan. De kiezer zal zelf zijn conclusie 
trekken. J<Jcn beïnvloeding van onze zij
de werkt verdacht en beslist niet spor
tief. HoP ,.:c•l politiek een harde zaak is 
ben ik toch van mening dat we waar 
mogelijk de sportiviteit niet moeten uit
bannen, ooit al om de politiek voor min
der politiPk bewusten meer toegankelijk 
te :naken. 

Onder ppn echte constructieve opp.osi
tiepartij VPrsta ik een partij, die inten
sief het hP!Pid van het zittende kabinet 
volgt en niet de .,afbraak" behoort te 
elienen do•>r· ongebreidelde kritiek oP dit 
beleid, maar deze steeds vergezeld laat 
gaan van alternatieven, tegenvoorstellen 
of andersgestemde voorstellen, waaruit 
ons programma duidelijk naar voren 
komt. Laat de kieze• maar beslissen, 
daarvoor behoeven we geen angst te 

hebben. Er zijn twee mogelijkheden van 
oppositiepartijen t.w. de z.g. "kraker" 
en de z.g. "afbrekende opbouwer"; dui
delijker zou ik het niet kunnen definië
ren. Laten wij toch kiezen voor de laat
ste! 

Ook moet er :nijns inziens gewaakt 
worden voor het feit dat onze gehele 
partij wordt opgehangen aan onze, ove
rigens voortreffelijke, fractievoorzitter. 
Dat er gesproken wordt over een Wie
gel-effect, een Wiegeltoer, e.d. heeft een 
negativee invloed, aangezien het duidt op 
een eenzijdigheid, die beslist niet aanwe
zig is. De partij steunt immers op een 
aantal politici van eenzelfde voortreffe
lijk kaliber. 

H. DE JONG, Den Helder 

• Liberalen ambtenaren 
Als er een nieuwe wilde sexfilm op de 

markt komt, dan zijn er altijd wel 
kranten die zo'n film afkraken en het 
zien ervan ten sterkste ontraden. Volle 
zalen met een enthousiast publiek zijn 
gegarandeerd het gevolg. 

Nu màg de vergelijking wel mank 
gaan, maar nog nooit tevoren zijn er op 
een liberale ambtenaren-borrel zóvele 
ambtenaren verschenen. Voor het over
grote deel verontwaardigd over inhoud 
en teneur van het artikeltje van mej. 
Günther enkelen oprecht verontrust 

over de vraag of betrokkene wellicht -
al was het in nog zo geringe mate -
terecht bezwaren tegen doel en opzet 
van deze bijeenkomsten kon hebben. 

Na een uiteenzetting van enkele aan
wezigen, die destijds de eerste stoot tot 
dit soort bijeenkomsten hebben gegeven, 
was de ongerustheid spoedig verdwenen. 
Daarvoor in de plaats kwam bij velen 
een soort verontwaardiging. Mej. Gün
ther heeft kennelijk geen hoge dunk 
van de morele en intellectuele standaard 
van haar collega-ambtenaren. Het is 
haar goed recht. Het gaat echter wel 
wat ver om impliciet te veronderstellen 
dat een VVD-volksvertegenwoordiger, 
mede gekozen door mej. Günther, naar 
ik mag aannemen, bereid zou zijn om 
van het gebrek aan morele en intellec
tuele standaard van de ambtenaren ge
bruik te maken en hem bij het plegen 
van onwaardige handelingen nog aan te 
moedigen. Wij kunnen echter mej. Gün
ther garanderen dat alle liberale amb
tenaren zeer wel weten waar de grenzen 
van het ambtelijk toelaatbare liggen en 
die dan ook vanzelfsprekend volledig res
pecteren. 

Het lijkt het verstandigst dat wij als 
goede collega's ervan uitgaan dat mej. 
Günther in een eerste opwelling naar de 
pen heeft gegrepen en haar artikel niet 
gans doordacht heeft ingestuurd. ver
gissen is menselijk. Wij zullen haar 
stukje dan ook in alle welwillendheid 
als niet geschreven beschouwen. 

MR. J.C. J. STAL 

• Eigen standpunt 

Het 's het goede recht van mr. H. van 
Riel om eigen standpunten· te heb'1en, 
zoals uiteengezet in zijn artikel in Vrijh. 
en Dem. van 20 juli. Maar waarom kop
pelt hij meteen het liberalisme aan zijn 
standpunten? Of denkt de heer Van 
Riel dat liberaal uiterst rechts is? 

Ongenuanceerd doet hij een aanval op 
de emotionele sympathisanten van de 
ongeregelde elementen in onze samenle
ving en op personen met dwaze senti
mentaliteiten. Erger nog, hij stelt zon
der meer dat vele normale ( ? ) Neder
landers het met hem eens zijn. 

Zijn definitie van het begaafde kind is 
een volzin, die zo op het eerste gezicht 
goed in elkaar zit. Typerend echter voor 
de gedachtengang van mr·. Van RieL 
Ook met deze definitie getuigt hij eer
der van een uiten;t rechts dan van een 
lil:: ""'! standpunt. Alleen zij die willen 
leven .,binnen het raam van ons produk
tiestelsel en onze maatschappelijke ver
houdingen" kunnen, als zij bovendien 
voldoen aan de andere eisen, het pr'edi
kaat begaafdheid krijgen. Een andere le
venswijze, nieuwe ideeën, zijn voor de 
heer Van Riel onaanvaardbaar, tenzij 
zij voldoen aan de huidige maatschappe
lijke verhoudingen en dienstbaar zijn 
aan het huidig.e produktiestelseL 

Ik nc dnt ~en rechts standpunt. be-
houdend. en zekc1· niet specifiek libe
raal. 

Aan het slot van zijn artikel sch .. ;jft 
de heer Van Riel dat er in de Sowjet
Unie streng geselecteerd wordt eP dat 
men daar alle aandacht geeft aan E'xtra 
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begaafden. "Daar zit een les in," zo ver
volgt hij. "In het OoRtblok krijgen anar
chistische <twazen - gelijkmakers -
minder kans dan bij ons." 

Ik kan mij niet aan de indruk <>nt
trekken (waarom anders die "les" ? ) 
dat de heer Van Riel het daarmee eens 
is. Hij is het dan eens met systemen 
ter onderdrukking van andersdenken
den. En aan welke .,anarchistische dwa
zen" in Nederland denkt hij? Bedoelt 
hij bijvoorbeeld Provo of Kabouter en 
komen die lieden dan in aanmerking 
voor een Siberisch kamp? 

E. M. KOESTAL, Hattem 

• Onderwijs paragraaf 
Liberaal manifest 

Naar aanleiding van de in Vrijh. en 
Dem. van 14 sept. j.l. gepubliceerde ci
taten uit het Liberaal Manüest wil il< 
enige opmerkingen maken, speciaal de 
onderwijsparagraaf betreffend. 

Zelf heb ik de uegeningen genoten van 
het ouderwetse, traditionele onderwijs, 
waar ik nog elke dag dankbaar voor 
ben, maar dat tegenwoordig geen goed 
woord meer waard wordt gekeurd. In 
ieder geval heeft het mij een voldoende 
kritische instelling bijgebracht om niet 
achter alle mode-ideeën aan te rennen. 

Ik kan het er dus helemaal mee eens 
zijn, dat het onderwijs moet trachten 
een kritische instelling te kweken, maar 
of deze voldoende is om "de basis te 
leggen voor het bijspijkeren van ver
oudet'de kennis en voor zelfstandigheid", 
zoals het Manifest beweert, lijkt mij een 
vraag. De eerste vereiste daartoe is be
langstelling en m.i. is de voornaamste 
taak van het onderwijs kennis door te 
geven en belangstelling op te wekken 
voor de gedoceerde vakken. De belang
stelling verrijkt het leven, stimuleert 
verdere ontwikke~!ng. Daarbij is een 
kritische instelling natuurlijk een waar
devol goed, mits deze niet voortkomt uit 
een onvrede met al het bestaande zon
der er iets positiefs tegenover te stellen. 
Ik vrees dat de "kritiese leraren" wel 
eens uit het oog verliezen, dat dit soort 
kritische instelling het levensgeluk van 
een mens niet verhoogt. 

Verder lijkt mij dat het Manifest op 
twee gedachten hinkt, als het zich ener
zijds erover beklaagt, dat ons "nog al
tijd traditionele onderwijs is afgestemd 
op een zuiver intellectuele begaafdheid" 
en anderzijds betreurt, dat de normen 
gedevalueerd zijn, waardoor de intellec
tueel begaafde leerling gedupeerd 
wordt. Het lijkt mij logisch, dat bij een 
schooltype, waar vrijwel evenveel tijd 
wordt besteed aan creatieve als aan in
telleduele vakken, de normen van deze 
laatste onvermijdelijk zullen devalue
ren. Dit is dan niet alleen vervelend 
voor de intellectueel begaafde, maar ook 
voor het Hoger Onderwijs, dat, zoals 
onlangs te lezen viel, er over moet gaan 
denken de zich met een diploma Middel
bare School presenterende a.s. studenten 
eerst nog wat bij te spijkeren, aange
zien zij anders niet in staat zijn met 
enige kans op succes aan een studie te 
beginnen. 

Naar mijn mening is het streyen er te 
zeer (')p gericht een einddiploma Middel
bare School voor iedereen mogelijk te 
makèn en dit kan niet zonder het peil 
aanzienlijk te verlagen. Ik meen dat de. 
fout ligt in de maatschappelijke over
waardering van intellectuele prestaties 
in vergelijking met goed vakmanschap. 
Als dit laatste de waardering zou onder
vinden, die het zeker toekomt, zouden 
we misschien verlost worden van het 
probleem der overbevolking op de uni
versiteiten. Onze talenten kunnen op 
een verschillend vlak liggen, maar, mits' 
goed gebruikt, zijn zij maatschappelijk 
even waardevol, immers even nodig. 

Maar laat het zó zijn dat diegenen, 
die in staat en bereid zijn een intellec
tuele loopbaan te volgen, dan ook de 
daarvoor benodigde vooropleiding krij
gen. Ik vind het bijv. diep betreurens
waard, dat in deze tijd van een Ver
enigd Europa en van een steeds toenc
mend _verkeer tussen de volkeren het 
onderwijs in vreemde talen geheel in het 
slop is geraakt, zodat de studenten vaak 
niet meer in staat zijn hun buitenlandse 
studieboeken te ontcijferen. Wij doen 
deze jonge mensen daarmee te kort. Bij 
de huidige stand van het onderwijs pro
du,ceren wij een massa halfontwikkel
den en ik geloof niet, dat ons land hier
aan behoefte heeft. 

Mr. M. G. A. HEYLIGERS 
CRAMERUS, Amsterdam 
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Fa. P. Visser & Zonen 

Sinds 1903 

Voor aanleg van: 

Centrale verwarming 

Oliestookinstallaties 

Aardgasinstallaties 

Warmwatervoorziening 

DORPSSTRAAT 167 - TEL. 01802-1206-1395 - ZEVENHUIZEN (Z.-H.) 

turkenbu~ 
voor groen in 1t groot 
De Tuintechnische Dienst van Turkenburg zorgt voor groen 
in 't groot. Zij adviseert, maakt bestekken en voert direkt}e. 
alsmede verzorgt aanleg en onderhoud van groenvoorzie
ningen bij fabrieken en installaties, ziekenhuizen en gemeen-
telijke groenaanleg. Eerste klas vakmensen, .·:·. . . 
die werken met de modernste materialen, •. ·.·:::::::.::::::::: • 
staan borg voor dit Turkenburg-werk. . ... ;:;:;:;:;:;:;:;:::;:;:;:;::::-:· ... ·.·.· .· ... ·.·.·. ·.·. ·. · ... ·.· .... . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . ................ . .. ~· ................ . 

::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::: ...................... . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 
'" e e e I e e e • e S e e e e e e e e e ..................... ·.·.· .·.·.·.·.·.·.·.·.· ... · ... ·.·.·.·. ·.·. ::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::: ..................... . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 

:::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::: . :. :. :. :. :. :. :. :. :. :. :. :. :. :. :. :. :. :. :. :·:·: ...................... . . ·.·.·. ·.·. ·.·.·. ·.· ..... ·.·.·.·.·.·. ·.· .· 
:~Uit~==·· ··=== ·:.;~rr====: 

Voor nadere informatie bel of schrijf naar de Tuintechnische 
Dienst van Turkenburg, Bodegraven, ·tel. 01726-2013, telex 
33551. 

INIIIIIIIHIIllliMA~-~-

Woont u in WASSENAAR of omgeving? 
Laat uw schilderwerk, glas- en behangwerk uitvoeren door schildersbedrijf 

JOH. ZWETSLOOT 
PLEIN 14- TEL. 01751-2706- WASSENAAR 

HANS 
WIEGEL 
Profiel 
van een 
politicus 

geschreven door 
Hans van· der Werf 
(chef politieke redactie 
van het NOS tv-journaal) 

VRIJHEID EN DEMOCitATIE 

In dit boek maakt u nader kennis met de leef- en denkwereld van Hans Wiegel, 
spits en gewiekst oppositieleider contra het kabinet Den Uyl, een wereld waarin 
zijn jonge vrouw Pien een belangrUke rol vervult. Daarnaast - om het beeld te 
completeren - interviewde de auteur tevens enige prominente partijgenoten, zoals 
Van Riel en Haya van Someren, die elk hun (verrassende) visie op hun talentvolle 
fractievoorzitter geven. 
Het geheel wordt besloten met een aantal markante uitspraken uit redevoeringen 
en uit dagbladkolommen. die regelmatig verschijnen in het Algemeen Dagblad. 

Prüs van deze paperback - f 7,90 - omvang 100 pag. + 4 pag. foto's. 
Verkrijgbaar in de boekhandel. 

Uitgeverij H. Meulenhoff, Baarn 

UW FISCALE OUDEDAGS RESERVE? 
PENSIOENEN - BEDRIJFSADVIEZEN • HYPOTHEKEN 

ASSURANTIE- EN PENSIOEN BURO 
APELDOORN • KERKLAAN 25 - TEL. 05760-12848 

EEN HEERLIJKE KINDERVAKANTIE 
Met paardrijden en zwemmen. - Het gehele jaar geopend. 

FASTA HOEVE 
UTRECHTSEWEG 855 - AMERSFOORT - TELEFOON 08490 - 81251 

APELDOORN of OMGEVING 
voor aan- of verkoop van uw onroerend goed - taxatie - enz. 

J. D. ZOETE v/h ROELSE EN ZOETE 
Beëdigd makelaar en taxateu~ 

APELDOORN - BADHUISWEG 90 - TEL. 05760/52313 - 63997 

VERZEKERINGSADVIEZEN 
Specialist in: Oudedagsreserve Zelfstandigen 

Omzettingen B.V. 
Directie Pensioenen 

ASSURANTIE ADVIES BUREAU "RENKUM" 
Bakkershaag 32 - Renkum - Tel. 08373 - 4251 - 085- 450931 

~ 
Friesch Gror1ingsche Hypotheekbank N.V. 

pandbrieven 
een veilige belegging met z_eer hoog rendement 
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Zaanstad en geschiedschrijving 

Op tal van punten blijken 
KVP en ARP het méér eens 
te zijn met de VVD dan met 
het kabinet-Den Uyl. Maar 
uit angst voor het oordeel 
van de kiezer gaan zij door 
de knieën. 

Tournee Wiegel 
De heer H. Wiegel, voor.zittl'r 

van de VVD.fractie in de Tweed~ 
Kamer, houdt sinds Prinsjesdag 
een t-ournee door het land. In ll t 
kader daarvan SI,reekt Wj: 

• 5 november te Devl"nter, in <le 
Schouwburg aldaar, voor de ka
meroontrales Overij_ ~tol en Gel
derland. 

• 12 november te Rotterdam, in 
de Schouwbm·g-Zuid, voor de ka~ 
mercentt·ales Rotterdam en Dor
drecl&t. 

• 19 november te Atut'rsfoort, in 
Sporthal De Koppet aan lll't 
Boogschutterplein, op een verkie
zingsbijeenkomst ter gelegenbeid 
van de tusseu~jd"'O gt'tnt"E-nte
raadsverlde-zingen, 

• 3 december te WN•t·t, voor de 
l'amercentrales 's-HI'rt.ogenbosdt 
t'ln T.illlburg. 

=-
Radio-uitzending van de VVD: 
woensdag 31 oktober, van 
18.20-18.30 uur, over de zen
der Hilversum I (402 m.). 

Het binnenJancts politie!;: gebeuren, over
schaduwd door de afschuwelijke oorlog 
in het Midden-Oosten, heeft zich na de 
algemene beschouwingen in de Tweede 
Kamer toegcspitst op twee zaken: de 
verkiezingen voor Zaanstad en het de
bat over de selectiev-e investeringen. Bij 
dat laatste is opnieuw duidelijk gewOl'· 
den dat de KVP zich op het ogenblik 
meer laat letden door angst voor de ge
volgen van een breuk met het kabinet, 
dan qoor zal(elijke argumenten. Ons 
Kamerlid drs. G. M. V. van Ael·denne 
schrijft over die politieke verwikkelln
gen en over het standpunt van de VVD 
rrwl bettekking tot het wetsontwerp op 
pag-ina zeven. 
De Yerklezingaa. voor Zaanstad hebben 
voor de VVD. de verwachte winst opge
bracht. In dit toch overwegend rode bol· 
wet k behnalde onze partij, zo kort na 
het grote debat in de Kamer, 14,8 pro
cent van de stemmen. Bij de verkiezin
gen voot de Tweede Kruner in 1972 was 
dat 11,5 _pt·ocent en bij de gemeente
raadsverkiezingen in 1970 10.1 procent. 
D~ opgaande lijn heeft zich dus in ver
::;terkte mate voortgezet. 
Er wordt wel eens gesproken over het 
,,Wiegel-~ffect". Het kan da.aróm geen 
kwaad eraan te he1·inneren dat de heer 
Wiegel in Zaanstad niet kandidaat 
stond. Men heeft zijn stem duidelijlt op 
de VVD en niet op Wiegel persoonlijk 
uitgebracht. 

D' 66 weggevaagd 
D'66 is in Zaanstad weggevaagd. Het 
ziet er naar uit dat dit muisje een lange 
staaz·t zal krijgen. In Rotterdam waren 
de D'66-raadsleden z6 onthutst, dat zij 
ter~tond besloten om tot opheffing van 
hun afdeling te adviseren en aankondig
den d~1t zij in geen geval beschUtbaar 
zijn als kandidaten bij de volgend jaar 
te houden gemeenteraadsverkiezingen. 
De D'66-a.fdeling besloot daarop niet 
met de verkiezingen mee te doen. 
Een wijs besluit overigens, en vollwmen 
in de lijn van de D'66-gedachte. Was het 
niet voorman Gruyters zelf, die - wel
iswaar in een meer glorieuze tijd voor 
zijn partij - zei dat D'66 zichzelf moest 
opheffen als zij zou ineenschromepelen 
tot een kleine partij met bijvoorbeeld 
maat· vijf of zes zetels in de Tweede 
Kamer~ De partij die erop gericht was 
andere partijen te laten ontploff"'n (en 
die, laten wij dat ruiterlijlt toegeven, 
inderdaad het een en ander heeft losge
m:w.kt, vooral in confessionele kring) is 
nu zelf in staat van ontbinding. Men 
zou beter de eer aan zichzelf kunnen 
houden . .1\lfet een splinter is niemand ge
hnat. Wij zien met ;;pannlng uit naar 
het komende congres van de Democra
ten uit hel jaar 1966. 

VVD' er Aantjes 
De damp van het tijdens hPt algt•mene 
beschouwingen verschot<>n kz·uit is opge
trokken. Het lijkt voor de geschied
scJu-ijving nuttig een paar zaken vailt te 
stellen: 
• De hêer Anctriessen heeft opgemerkt 
dat het kabinet volgend jaar de directe 
belastingen niet mag vet·hogen, omdat 
anders het in Europees verband ge
wenste evenwicht tussen directe en in
directe belastingen wordt verstoord. 
't Is alsof je een VVD'er hoort praten. 
• ARP en KVP wensen, evenmin als de 
VVD, een verdubbeling van de fiscale 

Hans Wiegel spreekt de kiezers toe in een schoof in Koog aan de Zaan 
op de avond van de verkiezingsuitslag voor Zaanstad. 

huurwaardl'. Niet leulc voor het kabi· 
net. 
• De KVP blijkt tegen het ,.progressie
ve" plan te zijn om de aftrekbaarheid 
van hypotheekrente af te schaffén. Ook 
op dat punt zou de KVP goede zaken 
met de VVD kunnen doen. 
• De ARP wil geen verhoging van de 
vermogensbelasting. Zij vindt de VVD 
aan haar zijde. 
• KVP en ARP wensen verbetering van 
de pensioenregeling voor zelfstandigen. 
zoals de VVD ia haar tegenbegroting 
heeft bepleit. 
• De heer Anntjes gaf aan dat hij, met 
betrekking tot de woningbouw, voelt 
voor e<•n ven;chuiving ten gunste van de 
sector eig·en woningen. Hij kan bij de 
VVD terecht. 
• Dezelfde ARP-fractievoorzitter is 
voor bezuiniging op de begroting v,oor 
CRM en legen oplr.ekken van de bij
standsuitkering tot het minimumloon. 
Waarom is hij eigenlijk nog geen lid 
van de VVD? 
• Met het plan 's Rijks kas te spekken 
met f 200 staticgeld op auto's is nie
mand gelukkig, ook niet in confessionele 
kring. 

F,vem:ovele zaken. die aanlonen dat 
KVP en ARP L<'gen beter weten in het 
kabinel-0€'n Uyl steunen. Want laten 
wij ons niet vergissen: al die opmerkin
gen zijn, in meer of minder bedekte ter
men, door Andriessen en Aantjes ge
maakt. Maar dat betekent nog niet dat 
zij zo moedig zullen zijn daaraan conse
quentief-l te verbinden als puntje bij 
paaltje komt. Zij vt·ezen het oordeel van 
de kiezer O\'er hun tweeslachtige hou
ding·. 

Hoezeer zij de gevangenen van Den Uyl 
zijn blijltt ooi< uit het feil dat zij het 
slikten, toen de ministel'-preHident een 
mede door hun steun aangenomen roo
tie-Kruisinga \de CHU-fractîevoorzit
lerl denigrerend een .. ovel·bodig stuk" 
noemde. 't Is maar wat je bereid bent je 
als voll<svertegenwoot·diger te laten zeg
gen! 

Ph. C. LA CHAPELLE 

Inkomens
verhoudingen 

Onze teg!'nstand1•ro; ])rObl'r<·n d11 

YVD een ver·kMrd etil<et op te 
plakken. Dat hoort blijkbaar, he· 
laas. bij de politiek!' strijd. Het is 
tlaarum gMd Hnus Wiegel te t'ite
J'Pn, tUe in f'en interview mt'i. El
seviers.mttga.zine opmerkte: 

"In mijn ogen is hl't onjui!:t dat 
••en aeadt'Jl1icus gemid!lt'ld veel 
met'r verdient dan et'n goNl ge
sehoold vakman. Ik \'im: bet ook 
onjuist dat iedere hoogleraar -
ongeacht ervaring, inzt'l, kwali
teit en mogelijl<heden - per defi
tutie een salaris van !10 miUe 
krijgt;. Alsof er gl.'eu vl.'rsdtilleu 
bestaan tussen dl' ene of de ande· 
.re prof. \\'aat•om zoud<'Jl wij in 
dezp. sfel'r nil't el'n~ aan jnlw
mensverhoudingen g·aan siNrte
lt"n 'r" 
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In deze rubriek vindt men 
aankondigingen van spreek
beurten en VVD-vergade
ringen, bestuursmutaties eri 
andere wetenswaardigheden 
uit afdelingen, kamer- en 
statencentrales. Kopij voor 
de volgende rubriek dient de 
redactie te bereiken uiterlijk 
vrijdag 2 november. Adres: 
Redactie Vrijheid en Demo
cratie, Pieter de Hooghlaan 
87, Hilversum. 

Bijeenkomsten JOVD 
• Op 26 oktober belegt de JOVD-afde
ling •t Gooi een bijeenkomst in "De 
Gooise Boer" te Naarden, 20.30 uur. 
Spreker is net VVD-kamerlid L. M. de 
Beer. 

• Eveneens op 26 oktober is er een 
JOVD-bijeenkomst te Zuidlaren, in res
taurant "Sprookjeshof", Groningerstraat 
10. Rob van Rees, voorzitter van de 
JOVD-Zeist, zal o.m. aan de hand van 
filmbeelden vertellen over zijn verblijf 
van bijna een maand in Noord- en Zuid
Vietnam. 

vrijheid en 
democratie 

• De redactie van Vrijheid eu 
Democratie Is gevestigd te Hil
versum, Pieter de 8oogblaan 87. 
Hoofdredacteur en voorzitter van 
de redactiecommissie Is de heer 
Ph. (J. la (JhapeUe. 
• De abonnemeuten·administratle 
wordt verzorgd door het alge
meen secretariaat van de VVD, 
Koninginnegracht 57 te Den Haag 
(telefoon 070 - 604803). Voor 
adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secreta
riaat. 
• De advertentie-exploitatle wordt 
verzorgd door de Nederlandse 
Dagblad Unie, Westblaak 180 
(postbus 824) te Rotterdam, tele
foon 010 - 147211. 

algemeen , 
secretariaat 

• Bet algemeen secretariaat van 
de VVD is gevestigd te Den 
Haag, Konirginnegracht 57, tele
foon (070) - 604808. Postreke
ning: 67880 ten name van de al
gemeen secretaris van de VVD te 
Den Haag. 
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De VVD van A tot Z 
BI~EIS\\iiJK - Het Tweede Kamerlid 
L. M. de Beer spreekt op 19 november 
in het Verenigingshuis, 20.00 uur. 

BOSKOOP - Het dagelijks bestuur van 
de afdeling is thans als volgt samenge
steld: voorz. mr. J. C. Bloemers, secr. A. 
C. de Waal (Gouwestraat 16, tel. 
01727-2067) en penningm. J. A. Kluis. 

CAPELLE A/D IJSSEL - Drs. H. H. 
Poortman, bestuurslid van de afdeling 
Rotterdam en kandidaat Tweede Ka-, 
merlid, spreekt op 1 november voor een 
politiek café in Capelle aan de IJssel in 
café Oud-Capelle, Dorpsstraat 148, 20.15 
uur. 

DELFT - Op 29 oktober spreekt het 
Kamerlid drs. Th. H. Joekes over de 
miljoenennota en de VVD-tegenbegro
ting in de bovenzaal van café De Koop
handel aan de Beestenmarkt, 20.30 uur. 
Daaraan vooraf gaat een niet-openbare 
ledenvergadering. 

DIRKSLAND - De afdeling belegt op 
15 november een bijeenkomst gewijd 
aan de gemeentepolitiek. Spreker is de 
heer J. den Ouden, secretaris van de 
kamercentrale. I;>ordrecht en gemeente
raadslid te Alblasserdam. Café-restau
rant 't Galjoen, 20.00 uur. 

DOORN- Het Tweede Kamerlid H. J. 
L. Vonhoff spreekt op 26 oktober. 

DRIEBRUGGEN - Op 5 november 
wordt' de afdeling Driebruggen opge
richt. Spreekster is bij deze gelegenheid 
het Tweede Kamerlid mevrouw drs. N. 
Smit-Kroes. Dorpshuis, Laageind 1, 
Driebruggen, 20.00 uur. 

DRONTEN - De afdeling komt op 19 
november bijeen. Spreker is het Tweede 
Kamerlid G. W. Keja. Na de pauze is er 
een forum, waarin ook de drie VVD
raadsleden zitting zullen nemen. Het 
Parochiehuis, 20.00 uur. 

EINDHOVEN - Op 2 november orga
niseert de afdeling een bijeenkomst in 
Esplanade, waar het Tweede Kamerlid 
H. J. L. Vonhoff zal spreken over "Wer
kende jongeren", 20.15 uur. 
Op 8 november is er onder auspiciën 
van de afdeling een bijeenkomst te Ger
wen, waar het Tweede Kamerlid me
vrouw drs. N. Smit-Kroes spreekt over 
liberale getp.eentepolitiek. Café de Linde, 
Gerwenseweg 54, Gerwen (bij Nuenen), 
20.15 uur. 
Op 16 november is er in Cocagne te 
Eindhoven een debat tussen de Tweede 
Kamerleden mevr. E. Klaassen-Postema 
(PvdA) en G. W. Keja (VVD), 20.15 
uur. 

ENSCHEDE -Dr. L. Ginjaar, lid van 
Provinciale Staten Zuid-Holland voor de 
VVD, spreekt 8 november over het Libe
raal Manifest. Zalencentrum Melkion, 
Raiffeisenstraat 25, 20 uur. 

GENDRINGEN - De nieuwe afdeling 
Gendringen belegt op 29 oktober een 
bijeenkomst waar het Tweede Kamerlid 
L. M. de Beer spreekt. Hotel de Sluis te 
Ulft, 20.00 uur. 

's-GRA VENDAGE - Over inspraak 
gesproken: uw opmerkingen of voorstel
len n.a.v. de gemeentebegroting-1974 
zijn welkom bij onze raadsleden. Stuur 
ze wel zo snel mogelijk - op 5 novem
ber is al de eerste begrotingsvergade
ring van de raad - naar het afdelings
secretariaat (Leuvensestraat 20), dat 
voor doorzending zorgt. Op dit adres 
ligt een exemplaar van de begroting ter 
inzage voor hen die niet direct bij de 
gemeenten voor f 25 een eigen exem
plaar willen kopen. 

GRONINGEN - Het bestuur van de 
afdeling heeft onlangs enige wijzigingen 
ondergaan. Het is nu als volgt samenge
steld: voorz. ir. R. Reuderink, vice
voorz. M. H. A. Lahaye, secr. mevr. H. 
A. M. Mulkens-Harmeyer, penningm. J. 
J. J. Jacob, 2e secr. mevr. R. Horst
meier-Punt en leden mej. R. M. Klasen 
en de heren G. J. Alfing, dr. E. D. Eg
gink, A. Hurink en M. de Witt. 
Op 2 november spreekt mr. W. J. Geert
aerna over .,Liberalen in de oppositie". 
Congrescentrum Tehuis, Lutkenieuw
straat 13, 20.00 uur. 
Degenen die de liberale sociëteitsavon
den van de afdeling Groningen regelma
tig wensen bij te wonen worden ver
zocht hun naam en adres aan het afde
lingssecretariaat op te geven (Floris
plein 9A, Groningen), zodat zij de aan
kondigingen krijgen toegestuurd. 

HAARLEM - Mr. J. C. Rietkerk, 
staatssecretaris van sociale zaken in het 
kabinet-Biesheuvel en de heer J. Mer-

tens die hem in het kabinet-Den Uyl is 
opgevolgd, discussiëren over het vraag
stuk van de sociale verzekeringen. Vrij
dag 16 november in Lion d'Or, Kruis
weg 36 te Haarlem, 20.15 uur. 

HAREN - De afdeling Groningen van 
de Vereniging van Staten- en Raadsle
den komt op 2 november bijeen in het 
Postiljonmotel te Haren. Spreker is het 
Groningse Kamerlid drs. J. F. Scherpen
huizen. Aanvang 19.30 uur. 

HENGELO - Op 29 oktober houdt de 
afdeling Hengelo weer een "Broodje 
VVD". Spreker zal zijn de oud-minister 
van justitie mr. C. H. F. Polak, thans 
lid der Eerste Kamer. 

. Ook op 12 november is er een "Broodje 
VVD", ditmaal met als spreker de oud
minister van defensie de heer H. J. de 
Koster, lid der Tweede Kamer. 
De beide bijeenkomsten vinden plaats in 
Cosa, 18.00 uur. 

's-HERTOGENBOSCH - Tijdens de le
denvergadering van de kamercentrale 
's-Hertogenbosch op 8 oktober is het be
stuur als volgt samengesteld: voorz. dr. 
ir. A. P. Kole, secr. H. T. Kamphuis 
(Dommeldal 62 te Boxtel, tel. 
04116-4440), penningm. M. J. Krebbers, 
propagandalid drs. E. E. C. Hupkes van 
der .Eist en leden E. L. Smits en J. A. 
Scheeren. Afgevaardigden naar de par
tijraad: mf. H. Th. M. Lauxtermann te 
's-Hertogenbosch en jhr. C. G. J. L. van 
Andringa de Kempenaer te Helmond als 
leden en P. C. M. van der Velden te 
Veghel en ing. G. J. J. Broersen te Val
kenswaard als plaatsvervangende le
den. 

HETEBEN - Op 8 oktober jl. is in het 
Gelderse Heteren een nieuwe VVD-afde
ling opgericht. De afdeling telt 15 leden. 
Het voorlopig bestuur is als volgt sa
mengesteld: voorz. J. W. M. T. Willem
sen, secr. J. G. Bijdendijk (Rijndijk
west 7, Randwijk) en penningm. J. H. 
Rigterink. 

HUISSEN -' Het Tweede Kamerlid A. 
Ploeg spreekt op 5 november in hotel de 
Laak, 20.30 uur. 

HUMMELO EN KEPPEL - Op 29 ok
tober belegt de afdeling een bijeenkomst 
gewijd aan het probleem van de inflatie. 
Spreker is het Tweede Kamerlid mr. H. 
E. Koning. Hotel de Gouden Kuiper te 
Hummelo, 20.30 uur. 

KEDICHEM - J. den Ouden, secretaris 
van de kamercentrale Dordrecht en ge
meenteraadslid te Alblasserdam, spreekt 
2 november over gemeentepolitiek. De 
Zangershof, 20.00 uur. 

LAREN-BLARICUM - Mr. H. E. Ko
ning, lid der Twee Kamer en de belas
tingdeskundige mr. K. Sneep spreken op 
12 november voor de afdeling over fis
cale consequenties van_ . de begroting 
73-74. Hotel Hamdorff, 20.15 uur. 

MOOK - De VVD komt bij de komen
de raadsverkiezingen .van Mook en Mid
delaar uit met een eigen lijst. Dat is in 
principe besloten op de ledenvergade
ring van de afdeling op 12 oktober. 

NIEUWKOOP - Mevrouw E. Veder
Smit lid der Tweede Kamer spreekt op 
26 oktober tijdens een bijeenkomst van 
de afdeling Nieuwkoop/Noorden/Nieuw
veen in "De Watergeus" te Noorden, 
20.15 uur. 

NIJMEGEN - Op 29 oktober spreekt 
de oud-minister van defensie, de heer H. 
J. de Koster, thans lid der Tweede Ka
mer. Hotel Metropole, 20.00 uur. 

PESSE - De liberale kring Meppel
Steenwijk e.o. belegt op 5 november een 
bijeenkomst in hotel Moes te Pesse. 
Spreker is de oud-staatssecretaris van 

BRIEFPAPIER 
met vignet van 

onze partij 

gedrukt in blauw en zwart 

enveloppen met venster 

BRIEFPAPIER 

sociale zaken mr. J. G. Rietkerk, thans 
directeur van het VNO. Aanvang 20.00 
uur. 

REEUWI.JK - Het bestuur van de af
deling wil gedurende vier contactavon· 
den graag leden, toeko~stige leden en 
sympathisanten Ieren kennen en laten 
volgen beleid. Ook de raadsleden zijn op 
die avonden aanwezig. De avonden zijn 
als volgt gepland: 30 oktober in het ver· 
enigingagebouw Reeuwijk-Dorp, 20.00 
uur; 22 november in het Trefpunt (Ken
nedysingel) voor Reeuwijk-Brug ten 
westen van de Breevaart, 20.30 uur. In 
januari in de Rokende Turf voor Sluip- · 
wijk en in februari in het verenigings· 
gebouw "De Brug" voor Reeuwijk-Brug 
ten oosten van de Breevaart. 

RHENEN - Het Tweede Kamerlid H 
J. L. Vonhoff spreekt voor de afdeling 
Rhenen en omliggende afdelingen op 12 
november in hotel Koerheuvel, 20.00 
uur. 

RODEN - De afdeling organiseert 
2 november de eerste van een 
reeks avonden voor leden en belangstel· 
lenden onder het motto: "Hoe moet Ro· 
den zich ontwikkelen?". Onderwerp 2 
november: Industrie of woongemeente. 
Winsinghof, 20.00 uur. 
Het bestuur van de afdeling ziet er als 
volgt uit: voorz. L. L. Colijn, secr. mevr. 
E. S. van der Vlugt-Postma, penningm. 
mevr. A. Renken-Kok en leden mevr. N. 
Bakker-Gaastra en L. Gelling. Het se· 
cretariaat is gevestigd De Zulthe 15 te 
Roden, tel. 05908-19399. 

ROOSENDAAL - Het bestuur van de 
afdeling is als volgt samengesteld: 
voorz. L. P. A. Pirée, secr. H. L. A. M. 
van Lieshout (Susannadonk 132, tel. 
42484), penningm. R. A. van Midde en 
leden J. L. M. Mol, J. Vermunt, R. Gun
ter en A.P. de Leeuw. 

ROTTERDAM - Op 26 november 
houdt de districtscentrale Rijnmond 
haar jaarvergadering in het Rijnhotel te 
Rotterdam, 20.00 uur. 

WARMENHUIZEN - Op de eerste bij
eenkomst georganiseerd door de nieuwe 
afdeling Warmenhuizen spreekt op 26 
oktober het Tweede Kamerlid G. w. Ke
ja. Café Pronk, Dorpsstraat A 186. 

't ZANDT (Gr.) - De afdeling heeft 11 
oktober een ledenvergadering gehouden. 
Bij die gelegenheid sprak mevrouw J. 
J ensema-Vos, lid van de Provinciale 
Staten. Voor de komende gemeente· 
raadsverkiezingen wordt de samenwer
king met de C.H.-kiesvereniging voort
gezet. Gepoogd zal worden weer met 
een gezamenlijke lijst uit te komen. 
Het bestuur is nu als volgt samenge· 
steld: voorz. P. Coolman, secr. 0. Bos
man te Zeerijp (Tolweg 6), leden D. 
Ebbens, W. Reker en F. P. Wieringa. 

ZEVENAAR - De voorzitter van de 
afdeling, J. H. B. Wissenburg, heeft zijn 
functie ter beschikking gesteld. Op de 
ledenvergadering van 11 september is 
de heer F. B. Bartels tot zijn opvolger 
gekozen. Verdere bestuursleden: pen· 

. ningm. H. J. de Blécourt en leden mevr. 

+ 

+ 

M. Ch. J. Bisselinc en de heer A. Pijp
stra. 

• Liberale ambtenaren 
De eerstvolgende bijeenlromst van libe· 
rale ambtenal'en wordt gehouden maan
dag 5 november in Hotel des Indes, 
Lange Voorhout in Den Haag. Aanvang 
rond 17.30 uur. Het nieuwe VVD-kamer· 
lid mevrouw Ginjaar-Maas houdt een 
korte inleiding over onderwerpen die tot 
haar specialisme behoren of over actue. 
Ie. zaken, als daartoe aanleiding is. Na 
de inleiding gelegenheid tot discussie. 

ENVELOPPEN-
verkrijgbaar bij 

afdeling Beverwijk 

Postbus 1020. Tel. 02510 - 23081 

prijs op aanvraag 

ENVELOPPEN· 
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Wapens zwijgen weer 

De wapenstilstand in het 
Midden-Oosten is -aanleiding 
tot een korte beschouwing 
van onze redacteur buiten
land over de hoop op vrede 
die weer opleeft. 

POLITIEKE 
AUTORIJDERS 
De oprichting van een Politieke Partij 
Automobilisten toont aan dat de folklo
re nog niêt uit onze politiek is verdwe
nen. Partijen die te eenzijdig zijn om 
een behoorlijke bijdrage te kunnen leve
ren aan de totale politiek in ons land. 
verdienen geen plaats in ons parle
ment. 
De initiatiefnemt>r van de automobilis
tenpartij, die volgens kranteberichten 
in de kop van Noord-Holland woont en 
dagelijks per auto-naar Den Haag fo
renst, weet natuurlijk alles van auto
rijden, maar dat kan niet voldoenelP 
zijn om politiek te bedrijven. 
De oprich~er van deze "politieke" pa1'tij 
wil blijkbaar gebruik maken van het 
onbehagen onder de automobilisten. 
Vermoedelijk zijn de ongeveer drie mil
joen autobezitters in ons land te v-er
standig om het oor te lenen aan het 
geroep van een eenling, die zijn per
Hoonlijk chagrijn via de politiek kwijt 
wil. 

Peyton Place 
in Ter Aar 

Ht't ziet er naar uit dat ook de 
g<'Vl'ehtsronde in het Midden-Oosten 
een einde is gekomen. Weer zijn duizen
den mens.en omgekomen en niemand zal 
tevreden zijn met het resultaat, zo men 
al ooit tevreden kan zijn over welke 
oorlog dan ook. Israël heeft zich met 
succes verdedigd tegen de aanval van de 
Ar:Lbieren, maar is er niet in geslaagd 
hen op d.e knieën te krijgen. De Arabie
rPil hebben wel hun prestige herwonnen 
maar nir • de in 1967 verloren gebie- • 
dt>n. 

De bemoeienissen van de Verenigde Sta
ten en de Sowjet-Unie waren blijkbaar 
nodig om zow.el de oorlog te voeren als 
om hem te beëindigen. Alleen dit laatste 
kan in gunstige zin worden uitgelegd. 
Ondanl<s de schijnbaar tegengestelde 
belangen hebben beide grote mogendhe
den zichzelf voldoende in toom gehou
den om het niet al te zeer uit de hand te 
lalt•n lopen. Bovendien kan men aanne
men dat alleen een Russisch-Ameri
kan nse overeenstemming over de pro
blemen in het Midden-Oosten tot een 
uiteindelijke oplossing ervan kan bijdra
gen. De door beide in de Veiligheidsraad 
ingt.>diende resolutie houdt die belofte in. 
Wat ervan terechtkomt zal pas na lan
ge tijd blijken, zo moet men vrezen. 
Maar dat de mogelijkheden nu groter 
zijn dan b.v. in 1967 lijkt niet uitgeslo
ten. De Arabieren hebben Iets van hun 
prestige teruggewonnen zodat zij mis
schien eindelijk bereid zullen zijn recht
strt'>ek;; met de Israëli's te onderhande
len en met hen tot een definitieve vrede 
te lwmen. Over de interpretatie van de 
VN-resolutie 242 uit 1967, met name 
wat betreft de door Israël bezette gebie
den, zal het IaatHte woord nog niet ge
sproken zijn. 

Vrede 
De Wranse journalist en cineast Claude 
Lammul zei in een interview met het 
wet•kblad l'Express - we citeren de 
NRC van zaterdag ---: ,.Laten we ons 
ni!'ts wijsmaken. Wat d.e Arabieren van-

Blije Israëlische soldaten, na het bekend worden van de wapenstilstand. 

daag willen is de verwoesting, de dood 
van Israël." De nieuwe situatie zal we
zenlijk moeten bijdragen tot een andere 
gedachte, bij Arabieren en Israëli's. 
Hierbij zullen de eersten de tweeden er 
door hun daden van moeten overtuig.eu 
dat zij niet op fsraëls ondergang uit 
zijn. althans niet meer. Pas dan zal er 
vrede mogelijk zijn en zullen Arabieren 
en Israëli's misschien kunnen gaan wer
ken aan de vruchtbare samenwerking 
die daarvoor een voorw·aarde is. 
Naast dat van de bezette gebieden blijft 
het belangrijkste probleem het vraag
stuk van de Palestijnse vluchtelingen en 
hun naticnale aspiraties. Het negeren 
van dit probleem is een garantie voor 
het blijven voortbestaan va~ een haard 
v.lll onrust in dit gebied zowel als elders 

~ 

in de wereld. De genQoemde VN-resolutie 
242, die in de nieuwe Russisch-Ameri
kaanse resolutie is vervat, biedt in dit 
opzicht weinig houvast. Er wordt in 
gesproken van een "rechtvaardige rege
ling van het vluchtelingenprobleem", 
maar over wat rechtvaardig is kun je 
van mening verschiilen zoals wel geble
ken is. Daarbij komt dat beide partijen 
in het conflict niet in de eerste plaats 
geïnteresseerd zijn in de Palestijnen. 
Toch :.~al hun lot uiteindelijk mede bepa
lend zijn voor dat van het Midden-Qos
tn. Hun afwijzing van iedere regeling 
waarbij niet uitgegaan wordt van de 
oprichting van een Palestijnse sts.a.t in 
Israël maakt een oplow:ing van het Pa
lestijnse probleem .e•· niet gemakkelijker 
op. 

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.\1. 
pandbrieven 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 

\'oor diegNien onder ons die van 
11lan zijn een VVD-afdeling op te 
ri!'htt•n in ef'n dorpse sfeer als Ter 
Aar (pl.m. 7000 inwoners, de gemeen. 
ltwaad bestaat uit 8 K\'P-ers, 3 
cur-e•·s ('n 2-ARP-ers) zal het vol
~:·c•Jllle verhaal, dat exemplaris<•h is 
\'oot• de angst van de confessionelen 
op dit moment, zeker dient"n tot le
ring t~n \'f"rtnaak. 

Natlat wij op 21 st"ptt"mber met een 
welluidt•nde inleiding door mr. A. 
(;eurtst'n de VVD-afdeling Ter Aar 
hadden opgericht, konden wij niet 
ht•vt·oeden welk een Peyt•on Pla
c·iaans verloop deze oprichting zou 
hehben. 
Om onze leden op de opriehtingsve•·
,;adering alvast mede te delen waar 
t·n wanneer onze eerste ledenverga. 
dN·ing zou zijn hadden wij aJ een 
11\'t"·•·eenkomst gesloten met de pac.h
h·r van het r.k. parochiehuis te Lan
~:·('raar v-oor 17 oktober. 
Tl'r lwgeleiding van de opridtting 
van onze nagelnieuwe aflleling ver
vaat·digden wij 2000 stencils met 
daar aangehecht een aanmeldings
kaart voor de YVD. In dit stencil 

werd uiteraard het Parochiehuis ge
noemd als de plaats waar onze eerste 
ledenvergadering gehouden zou wor
den. \\'ie schetst echter onze verba
zing toen wij na het verspreiden van 
de stetwils wl'rden opgeschrikt door 
de medecleling dat het Parochiehuis 
voor liberalen gesloten was'! Het 
was duidelijl<, dat de beheerscommis
sie van het Paroe:tiehuis, een reeds 
sinds jaa.r ('11 dag sluimerend college 
van toezicht op de activiteiten die 
gehouden worden in het Parochie
huis, onvc•rhitldelijk had toegesla
gen. 
Enfin, nog diezelfde avond togen on
ze hestum·sleden C. A. v.d. Hoo.·n en 
J. F. H, Boc·xe naar een van de leden 
van cle beheet·s<•ommissie, de heer C. 
Pieterse. De zeer verontwaardigde 
heer Pietc>rs(' wees elite zakelijke be. 
nadering van de kwestie resoluut 
van de hand, want zo ze.i hij onder 
meer: "De KVP heeft het toch altijd 
goed gedaan", ".Julliie komen pas kij
ken" en ,,Waarom is er nu een VVD 
nodig in Ter Aar?". 
Hl't voorlopig bestuur was \'au me
ning dat hier sprake was van een 

grof schandaal, vooral gezien het feit 
dttt in het Parochiehuis allerhande 
activitl'iten plaats hebben, die varië
ren van modeshows t{)t bejaardenso
ciëteitl'n en van theoretische autorij
lessen tot vogeltentoonstellingen, zo
dat de pers gewaarschuwd werd. De 
eonfessionel'l gebonden regionale 
pt'lrs had weing animo in het bericht. 
De Telegraaf eehter wel, en deze 
krant nan1 ook contact op met de 
heer Pieterse, die volgens De Tele
graaf van 5 okt{)ber verklaarde, dat 
het Parochiehuis er alleen was voor: 
.,de H:VP en andere reehtsehapen ka
tholit>ken". 

Dat de hec>t' C. Pietl•rse in VVD-lirin
gen toen al snel als pater Pieterse 
door het leve.n ging, mag, om nog 
eens een eonfessionele term te laten 
vallen, geen wonder heten. 
Gelukkig k!onden wij to('l\ nog een 
amler zaalitje huren voor 17 oktober, 
zodat wij in ieder geval onze eerste 
ledenvet•gadering, zij het ten 40ste 
va.n wat drulnverl•, toel1 door konden 
laten gaan. 

.FRANS L. l\1. BOCXE 
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Ton Planken • 1n de Zaanstreek 

door L. Rhynsburger, 
voorlichter voor de 
Tweede Kamerfractie van de VVD. 

voor de aankoop van uw 
BUNGALOW 
of LANDHUIS in 
EINDHOVEN 
of omgeving 

Is er: n:;lt--

Algemene 
beschouwingen · 
in de pers 

Talloze 'iberaal gezinden in ons land 
hebben donderdagavond opgelucht de 
ochtendbladen dichtgeslagen na het le
zen van de uitslagen van de verkiezin
gen in Zaanstad, de samenvoeging van 
zeven Zaanse gemeenten. De avond te
voren had NOS-rubriek "De Haag 
Vandaag" bij monde van haar chef 
Ton Planken via de televisie laten we
ten dat de winnaars var. de verkiezin
gen de PvdA, de CPN en de VVD 
waren, maar dat de winst van de 
PvdA relatief het grootst was, omdat 
deze partij nu een:naal veel groter dan 
de VVD is. Planken liet de uitslag van 
de verkiezingen in Zaandam zien, en 
inderdaad was de winst voor de PvdA 
daar groter dan d:e van de VVD. Als 
belángrijke uitkomst liet hij verder 
het desastreuze verlies van .:>'66 
zien. 

Een half uul· eerder was op het andere 
net het NOS-journaal, waarin Henk 
Lichtenveldt - met gebruik van de
zelfde NOS-camera in dezelfde Lin
denboomschool te Koog-Zaandijk waar 
ook Ton Planken zich bevond - zake
lijk de uitslagen van zowel Kromme
nie als Zaandam !Jekend :naakte. H'cr
uit bleek dat in Krommenie de winst 
van de VVD groter was dan die van 
de PvdA. Daarbij bleek "Ok dat in. 
deze beide plaatsen de PPR stemmen 
verloor Pil de PSP vinst boekte. 

Absolute gevallen 
Aan het slot van de uitzending van· 
Den Haag Vandaag bleek dat Planken 
- die in de Zaanstreek ook Henk van 
Hoorn en in Den Haag Fred Verbakel 
aan het werk had gezet - meer gege
vens had: toen werden de absolute ge
tallen (weliswaar voorlopige cijfer ) 
.in beeld g~bracht. Ondanks Plankens 
jarenlimge tv-ervaring plaatste· bij 
zich jammer genoeg tussen ca:nerä en 
cijfers, die gedurende enkele seconden 
in beeld waren, zodat wij nog juist de 
bovenste getallen konden lezeN. 

Ton Planken wees. de. kijkers erop· dat. 
de uitslagen van de vorige· gemeente
raadsverldezingen en de huidige 
uit~lagen van belang waren: daaruit 
bleek duidelijk de winst van de 
PvdA (van 11.622 stemmen naar 
19.057 stemmen l. Wie echter, zo
al;- ik, liever. zelf wilde bepa
len welke cijfers van belang waren, 
kon nog juist zien~ dat de PvdA (in 
absolute cijfers) vergeleken bij de 
Tweede-Ka:nerverkiezingen in nov. 
1972 achteruit was gegaan (van ruim 
21.000 stemmen naar ruim 19.000 
stemmen). Dat de PvdA toch relatief 
winst maakte, kwam door de lagere 
opko:nst. 
De voor mij als VVD'er zo interessan
te cijfers van 1970, 1972 en 1973 wa-

Als de dagbladen het ergens over eens 
zijn is het wel over het feit dat de alge
:nene politieke beschouwingen in de 
Tweede Kamer een uitermate tam ka
rakter droegen. TVat de VVD-fractie
voorzitter Hans Wiegel betreft, wijt de 
parlementaire redacteur van De Tijd dit 
aan diens tactiek zich eerder op de kie
zers buiten de F'amer te concentreren 
dan op · het parlementaire gebeuren. 
"Wiegel koos voor de buitenparlemen
taire actie, of zoals va~ Thijn zei, v. · 
hebben een intramurale en een extra:nu
rale Wiegel." Overigens deed ook de 
PvdA-fractievoorzitter Van Thijn het 
kalmpjes aan. "Van Thijn kwam Den. 
Uyl' op moeilijke momenten nauwelijks 
te hulp" (De Tijd). 

De NRC schrijft: "Veel spectaculaire 
hoogtepunten bevatten de redevoeringen 
(op de eerste dag) niet. Die betrekkelij
ke matheid zou toe te schrijven kunn:!l 
zijn aan de oorlog in het Midden-Oosten, 
waaraan de meeste sprekers terecht 
niet voorbijgingen. . .. Ook is het :noge
lijk - en eigenlijk wel voor de hand 
liggend - dat men het kabinet, nog . 
maar enltele maanden geleden met 
moeite gevormd en spoedig daarna on
derworpen aan de vuurproef van t-et de
bat over de regeringsverklaring, nu 
maar even zijn gang wil laten gaan .. 
Voor het parlementaire stelsel . is niets 
zo engezond als een al te snel ten val. 
brengen van kabinetten .. _ 

De liberale voorman gaf minder flitsend 
Yuurwerk dan vorig jaar om deze tijd·· 
ten beste .•. " 
Twee dagen later constateerde dezelfde 

De heer J. Simonsz, lijstaanvoerder van d~ VVD bij de verkiezingen van 
Zaanstad wordt met de overwinning gefeliciteerd door zijn PvdA-tegenstander 
Van Dam. 

ren zo snel niet te zien. Twee ?~gen 
later bleek uit de speciaal aan m1J op
gestuurde Typhoon, dagblad voor de 
Zaanstreek, dat het aantal VVD-stem
men bij alle drie verkiezingen omhoog 
is gegaan, hetgeen bi · geen der andere 
partijen in absolute cijfers het geval 
gevveest is! 

Al.s kijker rijzen er achteraf na een 
dergelijke uitzending van Den Haag 
Vandaag toch enkele vragen bij je op. 
Waarom werd niet vermeld dat de 
winst van dë 'PSP groter' wa·s dan die 
van de CPN? Waarom telde Planken 
niet de cijfers van de progressievt: drie 
bij elkaar op, 'Zodat het duidelijke ver
lies voor de oombinatie zou blijken? 
En tenslotte, waaro:n rectificeerde 
Planken ·zijn eerder gemaakte opmer
kingen over de ·"relatief grotere winst" 
van de PvdA niet? Waarom vond hij 
dit geen interessante feiten? 

De dag na de verkiezingen had ik het 
genoégen hem bij de receptie van het 
Perscentrum Nieuwspoort te ontmoe
ten. Ik stelde hem die vragen. Omdat, 
zoals hij zei, de opko:nst kleiner was 
dan vorig jaar bleef hij bij zijn opvat
ting dat de PvdA relatief meer gewon-

NRC dat het kabinet-Den -Uyl na een 
niet al te boeiend driedaags debat vrij
wel zonder ernstige kleerscheuren uit 'e 
algemene politieke beschouwingen te 
voorschijn is gekomen. "De indruk lijkt 
intussen gewettigd dat de politieke gol
vcn voorlopig niet hoog zullen gaan -· 
afgezien wellicht van enkele spatjes bij 
de afzonderlijke begrotingsontwerpen en 
het dekkingsplan -- en dat het kabinet 
ze keT tot het komende voorjaar (de sta
ten verkiezingen!) betrekkelijk onge
stoord zal kunnen voortwerken." 

De Telegraaf noemde de debatten over 
de miljoenennota tam en teleurstellend. 
Maar het blad had ook niet anders V:!r
wacht. Nog voor de aanvang van de 
algemene beschouwingen :neende de Te
legraaf dat het kabinet het hoogstwaar
schijnlijk niet al te moeilijk zou krijgen. 
De confessionele partners in het kabi
net, KVP en ARP, hadden felle kritiek 
op het voorstel var_ de regering de huur
waarde van de eigen woning te verdub
belen. Maar. . . "het schrikbeeld van 
nieuwe kamerverkiezingen. is kennel:~k 
zo tsterk, dat deze beide christelijke par
tijen bereid zijn vrijwel alles te slikken, 
ook maatregelen die onrechtvaardig zijn 
juist voor de bevolkingsgroepen die deze 
partijen steunen". In een ander com
mentaar constateerde de Telegraaf dat 
de CHU, DS'70 en de VVD op dezelfde 
toonhoogte ·zaten, "terwijl ook de pun
ten van kritiek zeer grote overeenstem
ming vertoonden". 

Volgens het Algemeen Dagblad kan het 
kabinet-Den Uyl, nu KVP en ARP de 
regering zo met zacfite ·handschoenen 

nen had dan de VVD. Wanneer er· 
meer mensen waren komen stemmèn 
zou echter niet alleen de PvdA hier 
meer profijt van hebben gehad, lijkt 
mij zo. Ton Planken :nerkte op wel 
het verlies van de PPR te hebben ge
signaleerd en hierover ook commen
taar te hebben gevraagd aan Bas de 
Gäay Fortman, maar hierover niets te 
hebben kunnen uitzenden daar diens 
reactie op niets sloeg. 

PPR-man 
Twee zaken waren voor 11'\Îj aanleiding 
om op d<;oze zaak iets dieper in te 
gaan: in de eerste plaats schermt Ton 
Planken bij kritiek van de persmedia 
of van mij steeds met "journalistieke 
motieven" en in de tweede plaats liet 
hij bij de vorige landelijke verkiezin
gen openlijk wete'll dat hij een pp~
man is. Het lijkt wel duidelijk dat 
Ton Planken bovenstaande vragen niet 
met "journalistieke motieven" kan 
beantwoorden omdat hij journalistiek 
duidelijk onder de maat bleef. Door 
zijn voorkeur uit te spreken ir. het 
openbaar voor de PPR ontkomt men 
er :noeilijk aan andere dan journalis
tieke motieven te vermoeacn. 

hebben aangepakt, voorlopig zijn gang 
gaan. "De wijze waarop de VVD in deze 
debatten de oppositie heeft geleid, heeft 
de opgevoerde verwachtingen niet 
beantwoord. Wiegel was stellig niet be
zig om naar de tribune te spelen; va.1 
de hand van de g!'oeiende VVD kon hij 
geen parlementaire vuist maken. De op
positievuist ontbreekt trouwens geheel 
en dit is het opvallendste kenmerk van 
deze ontmoeHng tussen kabinet en par
lement. Niet dat alle kou van de lucht 
is! Er zijn nog heel wat appeltje;:; te 
schillen. Maar wat betreft het politiek~ 
klimaat waarin het kabinet Den Uyl nu 
aan het werk ga~.t -daar hangt geen 
zak met zure appelen boven." 

Het Parool had wel verwacht dat Wie
gel het kaln aan zou doen. "Het was 
wel opmerkelijk dat Wiegel zo'n groot 
deél van zijn rede besteedde aan princi
piële uiteenzettingen over de liberale be
ginselen, die - naar hij zei - ook in de 
tegenbegroting van de VVD worden 
hooggehouden. Om dit te bewijzen werd 
niemand minder dan Thorbecke van stal 
gehaald en werd herhaaldelijk Oud geci
teerd. Zo leek het er soms op dat de 
nieuwe oppositieleider zich ditmaal 
meer moeite gaf de kritiek uit eigen 
kring te beantwoorden, dan de regering 
het "vuur na aan de schenen te leggen." 

Twee dagen later meende ook dit blad 
dat het kabinet voorlopig gebeiteld zit. 
Maar de grootste moeilijkheden (die 
van het sociaal-economisch overleg) 
moeten nog overwonnen worden. "Daar
om is het nog te vroeg te menen dat het 
kabinet nu reeds op rozen zou zitten." 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE vrijdag 26 oktober 1973 - 5 

De Dollard, een slepend conflict 

Het Dollardplan is van een 
puur waterstaatkundig werk 
tot een politieke kwestie van 
bovenregionale betekenis 
geworden. De VVD is daar
mee niet gelukkig. De fractie 
van de partij in de Provinciale 
Staten van Groningen heeft 
gepleit voor uitvoering van 
het dijk- en kanaalplan, 
zoals dat door een vorig 
kabinet is besloten. 

Scheveningen 
als tWeede 
T orremolinos? 

Het kabinet heeft (nog) geen beslissing 
genomen over het al of niet inpolderen 
van een deel van De Dollard langs de 
Groningse kust. Namens de minister
raad werd vo1·ige week vrijdag een com
muniqué uitgegeven, waarin stond dat 

het door de Rijksplanologische Commis
sie (RPC) uitgebrachte advies ernstige 
twijfel bij de regering had doen rijzen 
of uitvoering van de buitendijkse plan
nen tot inpoldering wel verantwoord is. 
Een delegatie van vier ministers en een 
staatssecretaris zal op korte termijn 
overleg voeren met de provincie Gronin
gen en andere daarvoor in aanmerking 
komende organisaties over het advles 
van de RPC. Dit advies was bij het 
schrijven van dit stuk nog niet bekend, 
maar het zou deze week aan de Kamer 
bekend worden gemaakt. Een unicum, 
want RPC-adviezen zijn voorheen nooit 
openbaar gemaakt. 
Veel Groningers zullen deze gang van 
zaken maar moeilijk kunnen slikken, 
vooral omdat er al uitvoerig overleg, 
hoor en wederhoor en adviezen waren 
geweest. 
De studie van het Dollardplan dateert al 
van vlak na de oorlog. In 1963 bracht 
de Dollardcommissie een eindrapport 
uit. Minister Suurhoff, die toentertijd de 
portefeuille van Verkeer en Waterstaat 
beheerde, besloot in 1966 tot uitvoering 
van het Dollardplan over te gaan. Dat 
behelsde de inpoldering van een strook 
grond van ongeveer 1000 ha langs de 
Groningse kust in het zuid-westelijk 
deel van de Dollard. Vlak achter de 
nieuw aan te leggen zeedijk zou een 
kanaal worden gegraven, dat voorname
lijk bedoeld was voor de afwatering van 
een ongeveer 90.000 ha groot gebied in 
Oost-Groningen en noordOOSit-Drenthe. 
Bovendien zou het als verkorte scheep
vaartroute kunnen dienen voor de Vllr• 
binding tussen Winschoten en de zee. 
Bij de landtong van Reide werd een 
keersluis aangelegd, bouwkosten f 20 
miljoen. 

Later rezen bezwaren van natuurbe
schermers tegen de inpoldering. De 
druk die deze natuurbeschermers op. het 
beleid uitoefenden werd steeds sterker 
en voor die druk bezweek in eerste in
stantie ministc·· Udink begin dit jaar, 
toen hij dil portefeuille van Ver•teer en 
Waterstaat beheerde. Hij zegde toe de 
concessieverlening voor inpoldering aan 
Groningen op te schorten en verschillen
de aspecten nog een~ in overweging te 
geven aan dl.' Rijksplanologische Com
missie. De RPC heeft naar mag worden 
aangenomen g·een pasklare _ oplossing 
aan de hand kunnen doen. De Raad voor 
de Ruimtelijl<e Ordening, een college 
van bij deze zaak betrokken ministers 
van dit n'euwe kabinet, boog zich ver-

Zonder instemming van de fractie van 
de VVD heeft de Haagse gemeenteraad 
vorige week maandagnacht zijn fiat ge
geven aan de herontwikkeling van 
Scheveningen. Dat gaat gebeuren door 
een consortium van rle Brederogroep die 
de bezittingen van de EMS (Exploitatie
maatschappij Scheveningen) in Den 
Haag heeft overgenomen. De Bredero
groep was md de EMS tot overeenstem
ming gekom(•n onder voorwaarde dat de 
gemeenteraad het licht op groen zou 
zetten voor dt' vernieuwing van het aan
schijn van de badplaats. 
De bezwaren van de VVD-fractie had
den met nanw betrekking op het bouw
volume van 760.000 kubieke meter, dat 
blijkens de principe-overeenkomst op 
het twaalf hectare grote plangebied 
moet worden gerealiseerd. .,Dat wordt 
een hoogbouw die niet aanvaardbaar is" 
meende VVD-fractieleider drs. P. Res
senaar. .,Op die manier wordt Scheve
ningen een tweede Torremolinos". 
Een motie die door hem werd ingediend 
en beoogde het bouwvolume terug te 
brengen met 200.000 kubieke meter, 
kreeg alleen zeven stemmen uit de eigen 
fractie en werd verworpen. Wethouder 
Nuij van Stadsontwikkeling had de mo
tie ongegrond genoemd. Volgens hem 
zal bij eea bebouwingspercentage van 
50 de gemiddelde hoogte van de bebou
wing niet boven de 12 meter komen. 
De VVD diende nog een motie in, waar
in het Haagse gemeentebestuur werd 
gevraagd er op aan te dringen dat het 
exterieur van het Kurhaus op de defini
tieve monumentenlijst wordt geplaatst. 
D!le motie werd aangehouden tot een 
volgende raadsvergadering. Het bleek 

Dit kaartje toont de Dollard met de oude kust en de geprojecteerde dijk. 

volgens over het probleem, maar schoof 
de zaak door naar de ministerraad, die 
er op twee achtereenvolgende kabinets
vergaderingen over praatte. Ook de mi
nisterraad, kennelijk verdeeld, hakt nu 
de knoop niet door, maar besluit er nog 
eens met de provincie Groningen en an
deren over te gaan praJten. Of daarbij 
tot andere inpolderingsvormen van klei
nere omvang zal worden beslQten moet 
maar worden afgewacht. De twijfel ;s, 
zoals het kabinet meedeelde, groot. Tot 
zover hebben de actiegroepen al aardig 
hun zin gekregen. 
Hoe denken nu andere belanghebbenden 
in Groningen erover? Het waterschap 
Reiderzijlvest en de gemeente Winscho
ten hebben er bij de minister van Ver
keer en Waterstaat op aangedrongen 
niet te zwichten voor de actiegroepen en 
het eerder vastgestelde plan gewoon uit 

te voeren_ De provincie Groningen had 
al _eerder aangedrongen op spoed bij de 
uitvoering van het werk. 

VVD-standpunt 
In d~ Provinciale Staten zijn met name 
de VVD en de CPN ·voorstanders van 
uitvoering van het oorspronkelijke plan. 
De CPN uit een oogpunt van werkgele
genheid en ontwikkeling van Oost-Gro
ningen, de VVD om verschillende rede
nen. De afwatering van dit gebied moet 
op korte termijn worden verbeterd door 
het aanleggen van een ongeveer 14 km 

Het Scheveningse Kurhaus 

namelijk niet duidelijk of de voorlopige 
plaatsdng van het Kurhaus op de monu
mentenlijst niet automatisch volgens de 
monumentenwet zal overgaan in een de
finitieve. 
Bredero heeft in Scheveningen drie pro-

lang kanaal in het in te polderen stuk 
Dollard. Door allerlei werken binnen
dijks is het gevaar voor overstroming 
de laatste jaren toegenomen. Bovendien 
zal de scheepvaart'l,__van het nieuwe ka
naal voordeel hebben. Een ander punt is 
dat het plan voor inpoldering geheel 
klaar ligt en de uitwerking van elk an
der plan extra tijd vergt. Bovendien 
wordt erop gewezen dat de bezwaren 
van de natuurbeschermers overdreven 
zijn. Ook bij uitvoering van de inpohie
ringsplannen blijft er veel kwelderge
bied over voor de watervogels. Zelfs 
verwacht de VVD bij inpctldering voor 
de natuur op langere termijn meer 
winst dan verlies. Alle andere reeds ge
opperde plannen zijn duurder. 

Algemeen belang 
Bij dit verlies is de provincie Groningen, 
d!~ zich beroept op de regeringsbeslis
sing van 1966, aardig in de tocht komen 
te staan. Op deze wijze zullen de lagere 
overheden zich gaan afvragen wat rege
ringsbeslissingen uit het verleden eigen-

- lijk nog voor waarde hebben. Het is 
natuurlijk in het algemeen te waarde

: ren als men de plannen aanpast aan 
· nieuwe inzichten, maar - zo redeneren 

de Groningers - is het nu werkelijk in 
het algemeen belang te zwichten voor 
druk van tegenstarders als hun aantal 
en hun argumenten niet bevredigend 
zijn te evalueren? 

jeeten op het oog: verbouwing van de 
pier, inwendige verbouwing van het 
Kurhaus (zowel Bredero als de gemeen
te Den Haag willen daarin graag een 
casino hebben) en de sloop van het 
Grand 'Hotel. 
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Antwoord op PvdA-advertentie 

Drs. J. K. de Vries, medewer
ker van de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer, gaat in 
dit artikel in op de grote 
PvdA-advertentie, waarin de 
VVD-tegenbegroting werd 
aangevallen en het beleid van 
het kabinet-Den Uyl werd 
verdedigd. 

Congres Staten
en Raadsleden 

Op 6 oktober verscheen in een aantal 
kranten een hoogst opmerkelijke adver~ 
tentie van de Partij van de Arbeid. 
Het bewogen proza valt uiteen in drie 
delen. 
Het eerste deel is een bericht voor de 
middengroep, in dit geval diegenen die 
een inkomen hebben van f 25.000 tot 
f 45.000. Het tweede deel geeft voorbeel
den van inkomens en de gevolgen van 
de fiscale plannen van het kabinet. Het 
derde deel tenslotte leidt tot de conclu
sie dat het lidmaatschap van de PvdA 
een kwestie van solidariteit is. 
In dat eerste deel worden enkele vragen 
aan de lezer gesteld en wij zijn zo vrij 
die te beantwoorden: 

Vraag 1: Wie wordt er nu t>igenlijk ,.de 
dupe" van het kabinet Oen Uyl? 
Van Dale, liberaal als altijd, omschrijft 
dupe als: ,.degeen, die de onaangename 
gevolgen (inz. van anderer lichtvaardige 
of bedriegelijke handelingen) onder
vindt". 
Onaange.naam: de fiscale plannen van 
het kabinet hebben als primair gevolg, 
dat de vrij besteedbare ruimte van het 
inkomen verder terugloopt. Over _ de 
daardoor mogelijke stijging van de col
lectieve uitgaven bestaat bepaald geen 
eenstemmigheid, laat staan over de aard 
van die uitgaven. Iedere cent van een 
inkomen die anders besteed wordt dan 
de inkomenstrekker zelf wenst is, na 
een zekere grens, ve,r·keerd besteed. Het 
kabinet overschrijdt die grens en lijkt 
niet van plan daarnaar terug te keren. 
J.ichtvaardigheid: aan de Erasmusuni
versiteit is reeds geruime tijd een on
derzoek gaande naar de gevolgen van 
afwenteling op het macro-economisch 
gebeuren. Naar wat reeds bekend was, 
zijn de voornaamste gevolgen loon- en 
prijsinflatie. Het is niet moeilijk in te 
zien, dat stijging van de belastingdruk 
versnelde afwenteling ten gevolge heeft. 
In eerste instantie treft dat de consu
ment, in tweede instantie allen, behalve 
de enkele groepen in de samenleving die 
belang hebben bij de inflatie. 
Bedrieglijk: het kabinet heeft aange
kondigd de prijzen in de hand te zullen 
houden. Vrijwel terzelfdertijd verhoogde 
het, om enkele voorbeelden te noemen, 
paspoortleges, loodsgelden, retributies 
voor lrentekenbewijzen, opleidings- en 
examengelden in de sfeer van de volks
gezondheid, de prijzen van benzine, ge
neesmiddelen en aardgas. Dit alles te 
compenseren door een broodprijsverla
ging van 1 cent. Het autostatiegeld is al 
vaker genoemd. 
Het antwoord op de vmag moet dus 
luiden: 
"Iedereen, maar vooral diegell:en, die, 
behalve door de belastingverhogmg, ook 
door alle andere plannen van het kabi~ 
net getroffen worden. Kortom, de mid
dengroepen (volgens de VVD-fractie 
overigens zij die een inkomen hebben 
tussen f 20.000 en f 45.000). 
Vraag 2: Wat verstaat meneer Wiegel 

De Vereniging van Staten- en Raadsle
den van de VVD houdt op vrijdag 9 en 
zaterdag 10 november haar jaarverga
dering en congres in De Blije Werelt te 
Lunteren. 
Op vrijdag 9 november worden de deel
nemers vanaf 17.30 uur verwacht. Om 
18.30 uur begint het diner, waarna om 
20.00 uur de heer H. Wiegel een inlei
ding houdt over het belang van de ko
mende statenverkiezingen. 
Op zaterdag 10 november heeft van 
10.00 tot 11.30 uur de jaarvergadering 
plaats. Deze wordt gevolgd door de be
spreking van het concept-gemeentepro
gram 1974, dat in het maandblad Pro
vincie en Gemeente van september is 
gepubliceerd. Van 12.30 tot 13.30 uur is 
er gelegenheid om te lunchen, waarna 
de bespreking over 't gemeenteprogram 
wordt voortgezet. Sluiting van de ver
.gadering om 16.00 uur. 

Men kan zich voor deelneming opgeven 
door het hierbij afgedrukte formulier 
ingevuld te zenden aan de secretaresse 
van de Vereniging, mej. drs. I. Günther, 
Lozerlaan 1711 te Den Haag. Gelijktij
dig dient met het verschuldigde bedrag 
(zie onder) te storten op postrekening 
1687886 t.n.v. de penningmeester van de 
Ver>miging van Staten- en Raadsleden 
te Den Haag, onder vermelding "COn
gres". Men kan het bedrag ook storten 
op bankrekening 68500 bij Mees en Ho
pe te Den Haag, t.g.v. Vereniging van 
Staten- en Raadsleden. 

da.n wel ond4'r "onr4'(•htvaardig·" lwlas
ten? 

Het antwoord zal reeds duidelijk zijn. 

Vraag 3: Probeert meneer Wiegel mis
schien de middengroepen voor z'n kapi
taalkrachtig karretje te spannen ? 
Ter linkerzijde wordt de VVD nog wel 
eens een lwude oorlog mentaliteit ver
weten. Het gebruik van het woord kapi
taalkrachtig in deze context getuigt op 
treffende wijze van zo een mentaliteit. 
Laat ons dus aan deze vraag met een 
vermoeid schouderophalen voor·hij
gaan. 

Tenslotte, in dit eerste deel wordt ge
steld dat de belastingverhogingen nodig 
zijn voor: beter onderwijs en hetere 
sport- en recreatiemogelijkheden. Maar 
dat zijn nu juist de punten, die in onze 
tegenbegroting beklemtoond worden! 
De cijferopstellingen in het tweede deel 
zullen wel kloppen. Bovendien geeft de 
PvdA ook nog een brochure uit waarin 
alles nog eens haarfijn wordt nagere
kend. Dààrbij zal dus wel niet geblun
derd zijn. Wel kunnen bij de fiscale en 
andere gevolgen voor deze redelijke ---· 
aldus de advertentietekst -- families 
kanttekeningen gemaakt worden. 

Allereerst is het utopisch te verwachten 
dat in '74 de prijzen met slechts 6 pct. 
zullen stijgen. Gezien de progressiviteit 
van onze belasfingen heeft een hogere 
prijsstij·ging en dus - compensatie ook 
zwaardere fiscale gevolgen. 
De familie Dijkstra (f 25.200) - - waar-

van in de Volkskmnt al is voorgere
kend, dat ze zich feiteliijk geen auto 
kunnen permitteren - gaat er dus meer 
dan f 9,50 op achteruit. Advies: com
penseren door het Vrije Volk op te zeg
gen. 
De familie De Vries (f 32.000), eigen 
huis, gaat er per maand f 23 op achter
uit. Bijna traditiegetrouw wordt de ster~ 
ke stij-ging van de onderhoudskosten 
vergeten. Advies: compenseren door het 
Vrije Volk, de VARAgids en Vrij Ne
derland op te zeggen. 

De familie Molenaar (f 45.000) gaat er 
maandelijks f 62 op achteruit. Ook hier 
wordt de opmerking over de onder
houdskosten node gemist. Advies: com
penseren door het NRC-Handelsblad, de 
VPRO-gids, Vrij Nederland en het lid
maatschap van de PvdA op te zeggen. 

En dan de familie Bentinck. Jaarinko
men: f 125.000 (deels uit dividend, staat 
er kinderlijk bij). Twee auto's, zoals 
veel gezinnen waar men en vrouw beide 
werken. Een huis van f 300.000 (de mi
nisteriële optrekjes zijn veelal meer 
waard). Zij gaan er ca. f 320 per maand 
op achteruit en houden dan nog geen 42 
pct. netto besteedbaar inkomen over. 

Laatste opmerking: de aan de ver
schillende families-gegeven adviezen ko
men wellicht schertsend over. Het kabi
net dient zich echter te realiseren dat 
inkomensverlagingen het eerst gecom
penseerd worden in de welzijns- en ont
wikkelingssector die het kabinet zo 
toegedaan is. 

SAAB 
HEIJER'S 

AUTOMOBIELBEDRIJF B.V. 

Alexanderplein 2, 

'S-GRAVENHAGE 
Tel. 070-639934 

Op naar "De Blije Werelt" 

naam: .......................................... 

adres: ..... · .................................... . 

woonplaats: ..................................... . 

geeft zich hierbij op als deelne(e)mer(ster) aan het Congres van de 
Vereniging van Staten- en Raadsleden der VVD op 9 en 10 november 
1973 in "De Blije Werelt" te Lunteren. 

gehele conferentie ··············· f 45,00 ") 

diner op 9 november ......... f 17,00 

logies van 9 op 10 november f 20,00 

lunch op 10 november ......... f 13,00 

~") doorhalen wat niet wordt verlangd 

De kosten bedra~en f 45 per persoon 
voor de gehele conferentie. Indien men 
niet de gehele conferentie bijwoont, gel
den de volgende afzonderlijke prijzen: 

f 17 voor het diner op vrijdag, f 20 voor 
logies en ontbijt, f 13 voor de lunch op 
zaterdag. In deze prijzen zijn tevens de 
kosten voor zaalhuur etc. verwerkt. 
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Om de vrijheid van het bedrijfsleven 

VVD-kamerlid drs. G. M. V. 
van Aardenne zet in dit arti
kel uiteen waarom het wets
ontwerp selectieve investe
ringsregeling voor onze partij 
onaanvaardbaar is. 

MOND GESNOERD 
In \'PRO.\'rU!lag ''an 19 oktober kwam 
bet onderwerp werkende jongPrPn uitge
breid ter sprake. 
Ook OIL''I Kamerlid mevrouw Smit-Kroes 
werd in de gelegenheid gesteld telefo
mist!h haar mening te geven. Daarbij 
merkte zij o.m. op, dat zij altijd bereid 
is organisaties van werkende jongeren, 
tlan wel imlividuele werkende jongeren 
te ontvangen, om te spreken over be
staande problemen, zoals tegenwt>rking 
van officiële instanties. 
Vervolgens kwam ftet telefoongesprek 
op de f 10 miljoen, die de VVD in haar 
tegenbegroting heeft nitgetrokkt>n voor 
de verbetering van de a«·eonnnodatie in 
de grote steden t.b.v. de werkende jon· 
geren. 
Op dat moment weJ'(l helaas het ge
sprek a.fgebroken door de VPRO. 

BEZUINIGEN OP 
BIJSTANDSWET 

De beraad:-;lagingen over het wetsont
werp inzake een :;electieve investerings
regeling zijn geschorst na het antwoord 
van de regering. Politieke verwikkelin
gen tussen de in het kabinet vertegen
woordigde partijen maakten dat no
dig. 
Om ren goed oordeel tE' kunnen vellen 
over de achtergrond van deze problema
tiek is het goed de historie van dit wets
ontwerp te relativeren, zoals ik ook bij 
het debat in de Kamer in eerHte termijn 
heb gedaan. Ik wijs er daarbij op, dat 
jk in het nummer van Vrijheid en De
mocratie van 26 mei 1972 naar aanlei
ding van het toen aan de SER gezonden 
voorontwerp een beschouwing heb ge
wijd aan de selectieve investerings-hef
jin,q. 
Immers, op grond van het regeernk
koOI·d-Steenkamp diende VVD-mini;;ter 
Langman in oktober 1972 een ontwerp 
in, waarbij de samenballing van mensen 
pn activiteiten in het weHten des lands 
doo1· een heffing op nieuwe investerin
gen moest worden tegengegaan. Die 
heffing zou drukken op nieuwe gebou
wen en 40 pct. van de bouwsom bedra
gen (voor kantoren de helft.) Aanvul
lend was voorzien in een vergunning
stelsd voor e;peciale gebieden (bijv. Rijn
mond) en speciale sectoren ( kan toren). 
Tegen dit vergunningstelsel hebben wij 
steeds ernstige principiële bezwaren ge
had. Hierdoor zou naar onze mening de 
ove1·heid op de stoel van de ondernemer 
gaan zitten. Indien een vergunningstel
sel randvoorwaarden inhoudt is er geen 
probleem. Maar een individuele beoorde
ling door het departement van elke be
langr·ijke investering op niet nader ge
definieerde kenmerken zoals congestie, 
ec· -"mische structuur en gevolgen voor 
de arbeidsmarkt, biedt een te grote 
kans op willekem·ig·e hé'slissingen. 

Socialistische aap 

Dezr bezwaren zijn uitemard slechts 
ve1·slt•rkt toen het kabinet-Den Uyl -
ander·s dan minister Langman het 
vergunningstelsel als primair im;tru
ment ging zien. De socialistische aap 

. kwam in de Troonrede geheel uit de 
mouw, toen over dit ontwerp werd ge
sprol<en met de woorden: .,een begin van 
toetsing van investering-en op hun bete
kenis voor de maatschappij als geheel". 
Van die woorden zijn terecht - de 
confes;;ionele regeringspartijen ge
schrokken, evenals overigens de werk
geversorganisaties, die in hun afkeer 
van het heffingssysteem weliswaar het 
vergunningstelsel als alternatief naar 
vo1·~m hadden gebracht, maar daarbij 
wel wat anders voor ogen hadden. 

Ik ht>b als eerste sp1·eker optredend 
gpwezen op de zeer verweven plano

logis('he en economische vraagstukken, 
die hier aan de orde zijn. Ik heb een 
afne1•1ing van de inflatoire druk uit de 
Randstad geconstateerd en een veront
rustPnd achterblijven van de investerin
gen van het bedrijfsleven - een nieu
we ontwikkeling van de laatste an
derhalf jaar. Ik heb gesteld dat het aan 
de ovl'rheid is om kaders aan te geven 
waa1·binnen óók de onderneming vrij
heid van handelen heeft. Kaders, die in 
dit geval duidelijk op het terrein van de 
ruimlelijke ordening liggen, zoals bij
voor·beeld met een regionaal toegespitst 
inrichlingensbeleid het geval is. Dat 
brengt de noodzaak-mee van aanpassing 
van de wetgeving op de ruimtelijke or
::lenin~ eri trouwens ook van onze be
stuurHHtructuur. Dat kan tem;lotte ook 
leiden tot een bijdrage van het bedrijfs
leven in de kosten van zo'n inrichtings
beleid. een bijdrage die dan in de kost
pl·ijscalculatie wordt opgenomen. Het 

De V\'D stelt in haar tegenbegroting
voor op het ministerie van CRM f 136,.) 
miljo«~n te bezuinigen. CRJ.\1 is ongetwij
feld e<'n van de da.nkbaarste departe
mentPil om er bezuinigingsplannen voor 
in t«~ dienen. Het kabinet-Hen t:yl wil 
imnwrs het budget voor dit minist«'rie 
met meer dan een der1le verhogen. 
\Jen zou de tegenbegroting Yan de VVD 
op dit punt dan ook knnn«'n zien als de 
vraag: Moet dat nou? 
De post op de CRM-begroting waarop 
het meest bezuinigd zou kunnen worden 
is volgens de VVD het nil•t optrekken 
van de uitkering ingevol~:·r de bijstands
wet tot het minimumloon, zoals hf't ka-

Minister Lubbers van Economische Zaken 

kan niet leiden tot de afwijzing van een 
investeringsvergunning via een oneon
troleerbat·e subjectieve weging van onge
definieerde begrippen zoals congestie en 
economische structuur, zonder scherpe 
criteria. 
Door de AR-afgeva2.rdigde Schouten nu 
is een amendement ingediend met de 
bedoeling het wetsontwerp weer terug 
tt> draaien tot de tekst van ex-minister 
Langman. Hij verdedigde dit sterk, met 
dezelfde argumenten die ik zojuist rele
veerde. De KVP'er Peijnenburg viel hem 
bij. Aanneming van dit amendement 
en die kans zit er bij neuzen tellen in 
zou een gevoelige nederlaag van het ka
binet betekenen op een principieel punt 

zie de Troonrede! Vandaar de schm·
;;ing. 
Het is te verwachten dat de regerings
partijen wel een compromis zullen vin
den, of dat een deel van hen, geconfron
teerd met een crisisachtige situatie, toch 
aan het kabinetsstandpunt toegeeft. Als 
dit blad verschijnt zullen wij het we
ten. 

Ons stan 'punt is dat het amendement
Schouten het ontwerp beter maakt 
(zoals ook vele andere amendementen, 
die in groten getale zijn ingediend, ook 
door ons), maar nog niet aanvaardbaar. 
Daarvoor blijft het vergunningstelsel, 
ook al is het dan secundair geworden, 
nog te veel een rol spelen. Daarvoor ook 
achten wij invoering van een heffing op 
deze wijze en op d.it moment onjuist. 
Wat dat moment beteft: al in mijn arti
kel van mei '72 betwijfelde ik de oppor-

tuniteit van de invoering. Ook een 
structurele maatregel moet op een con
junctureel gunstig ogenblik worden in
gevoerd. Sedertdien ging de ontwikke
ling in het westen veeleer een andere 
kant uit. De problemen van de grote 
steden zijn zozeer gaan klenunen, dat 
haast maken met een gecoördineerd 
ruimtelijk beleid dringende noodzaak is 
geworden. Dat is een positieve benade
ring, de heffing een negatieve. Ook de 
regio --- daarover zijn velen het wel 
eens -- heeft meer aan een p<Witlef ge
richt beleid dan aan een afrenuning in 
het westen. 

Daar komt bij dat een heffing alleen op 
nieuwe gebouwen discriminerend werkt 
en dat een bredere grondslag nodig is 
als men tot een bijdrage in de maat
schappelijke kosten (van het ruimtelijk 
beleid, als toepassing van het profijtbe
ginsel bijvoorbeeld) zou willen komen. 
Men kan dan bijvoorbeeld denken aan 
de grondprijs of aan de opslag op de 
gemeentelijke onroerend-goed-belasting. 
Dan wordt alles meer gespreid en druk
ken de lasten niet eenzijdig - en dus 
heel zwaar - op een enkele categorie. 
Tijd voor zo'n studie is er zeker nog, 
gezien de ongunstige economische ont
wikkeling op het gebied van investerin
gen en de werkloosheid in de bouw. Het 
wetsontwerp selectieve irivesteringsre
geling is wat ons betreft door zijn ver
gunning-filosofie principieel onaan
vaardbaar, wat zijn heffingen betreft 
discriminerend en op dit moment. scha
delijk. 

Woont u in WASSENAAR of omgeving? 
Laat uw schilderwerk, glas- en behangwerk uitvoeren door schildersbedrijf 

JOH. ZWETSLOOT 
PLEIN 14- TEL. 01751-2706- WASSENAAR 

binet nil. Als men de uitkeringen vol
gens de bijstandswet 5 proeent lager 
stelt dan het wettelijk minimumloon 
kan er volgens de VVD al f 50 miljo<>n 
worden bezuinigd. Eén yan de overwe
~:·ingen hierbij is dat dit verschil als lwt 
reële verschil moet worden gezien tus
sen werken (voor een minimumloon) Pn 
niet werken (uitkering). 
Het 5-proeents voorstel gaat uit van de 
''erwervingskosten, die voor de fis«·us 
gelden en die eenzelfde pereentag-e he
dragen. Iemand, die werkt heeft meer 
kosten dan iemand die niet werkt. :\-Jen 
denke alleen maar eens aan kosten voor 
kleding, sc·hoeisel en openbaar vt•rvot'l'. 

Bovendien komt men niet zomaar in 1le 
bijstandswet. Dank zij goede sodale 
voorzieningen in ons land duurt dat 
tweeënetmhalf jaar. Iemand, die zor.der 
WPrk is lirijgt eerst een half jaar een 
uitkering ingevolge de werkloosheidswet. 
en daarna nog eens twee jaar volgens 
de wet. werkloosheidsvoorziening. 
Andere gedachte in deze zaak is: Heb
hen we in ons land nu zo langzamer
hand niet genoeg soeiale voorzierungen, 
zoals de vakopleiding, getroffen. De 
YVD werpt de vraag op of het tegen 
1h•ze a<·htergrond wel reëel is geen on
«kt·sdwid te makPn tussPn werken en 
niPt wet•kt•n. 
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Niet bouwen • 1n Zwanen burg-West 

De VVD is tegen het plan 
om in Zwanenburg-West te 
. gaan bouwen, ook al beweer
de de wethouder van volks
huisvesting dat Schiphals 
vijfde baan er niet zal komen. 
Dat staat namelijk geenszins 
vast. 

De rol van de 
afdelingen 
Meer dan een derde van de 
VVD-leden zijn nieuwelingen, 
toegetreden sinds de Kamer
verkiezingen van vorig jaar. 
In dit rubriekje besteden wij, 
vooral ten behoeve van de 
nieuwe leden, aandacht aan 
de organisatorische opbouw 
van de partij. In het vorige 
nummer schreven wij over de 
opvang van nieuwe leden. 
Thans nemen wij de afdeling 
onder de loep. 

De gemeenteraad van de Haarlemmer
meer (31 leden, die bijna 65.000 inwo
ners vertegenwoordigen) is gespleten 
sinds een recent voorstel van b. en w . 
om te gaan bouwen in Zwanenburg
west. In deze zeer geluictsgevoelige 
streek, waar mogelijk Schipbols vijfde 
baan zal worden geprojecteerd, komen 
vrije-sector huizen. Drie fracties, die 
van de PvdA, D'66 en VVD keerden zich 
tegen het plan. En daarmee kwam een 
eind aan de eensgezindheid van een 
luictshinder en de vijfde baan was en 
eenstemmig voor het draaien van de 
vierde baan en een tweede nationale 
luchthaven in de Markerwaard. 

"Zeven jaar lang al hebben we als ge
meente onze bouwplannen ni.et kunnen 
uitvoeren en zijn we getergd. Ze moeten 
in Den Haag nu eindelijk eens weten 
wat ze aan de gemeenteraad en het ge
meentebestuur hebben". Aldus een emo
tioneel geladen burgemeester C. van 
Stam, ex-AR-wethouder voor volkshuis
vesting in dezelfde gemeente, tevens 
commissaris van de luchthaven Schip
hol. Met deze uitspraak hief hij beschul
digend de vinger naar de verschillende 
regeringen die in de afgelopen zeven 
(voor de Zwanenburgse woningbouw 
zeer magere) jaren de beslissing over 
wél-vijfde baan niet-vijfde baan steeds 
hebben aangehouden. Op de lange baan 
geschovep is mogeli;'· beter in dit ver
band. .. 

Enorme problemen 
.,Wat bekend is geworden over de ge
luidshinder heeft enorme probiemen 
voor Haarlemmermeer meegebracht. We 
hebben bestemmingsplànnen moeten in
trekken en omswitchen. De problema• 
tiek van de mogelij~e vijfdè baan lifîett· 
ook tot bevriezing van verschèide!le 
plannen geleid, evenals de wijzigingen 
waaraan de in- en uitvliegroutes onder
hevig zijn". Dat zegt de heer J. Th. 
Keisers, fractievoorzitter va:n de VVD in 
Haarlemmermeer (fractie van vier man 

De laatste maanden konden wij herhaal
delijk melding :naken va,n de oprichtir.-I 
van nieuwe VVD-afdelingen. De groei 
van het aantal afdelingen is symptoma
tisch voor de gezonde ontwikkeling, die 
de partij op het ogenblik doormaakt. 
Bovendien neemt niet alleen het aantal 
afdelingen toe. Vrijwel elke afdeling 
boekt een spectaculaire ledenwinst. 
De afdelingen zijn de cellen waaruit 
de partij is opgebouwd. Bijna elke ge
meente in ons land van enige omvang 
heeft haar eigen VVD-afdeling. In geval 
van kleine gemeenten bestrijkt een af
deling so:ns een groter gebied: 

De afdeling vervult een politiek be
langrijke functie. Om te beginnen ste!t 
zij. geheel zelfstandig, kandidaten voor 
de g-<'meenteraadsverkiezingen. Zij stelt 
het programma op, waarmee de VVD 
ter ::>laatse die ver~iezingen ingaat. De 
afdeling maak'· daarvoor ook propagan
da en beïnvloedt dus in hoge mate de 
plaatselijke politiek. 
Ook landelijk kan een afdeling een rol 
van betekenis spelen. Zij vaardigt leden 
af naar c'e algemene ledenvergadering 
van de partij, die ten:ninste éénmaal per 
jaar gehouden wordt. Voor iedere 50 le
den (naar boven afgerond) mag de af
deling één stem op deze algemene leden
vergadering uitbrengen. De ledenverga
dering van de afdeling bespreekt tevo
ren de onderwerpen, die op de algemene 
vergadering ter sprake zullen komen 
(aan de. hand van een agenda, voorstel
len, etc., die het hoofdbestuur van ~ 
partij daartoe tijdig aan alle afdelingen 
doet toekomen) en kan haar afgevaar
digden dus bepaalde mandaten geven. 
Zo hebbm de ledenvergaderingen van de 
afdelingen ook het recht amendementen 
in te dienen op voorstellen van het 
hoofdbestuur, moties en andere voorstel
len voor te leggen aan de landelijke ver
gadering etc. Kortom, de afdelingen 
hebben op allerlei rnanieren rnogelijkhe. 
d€.'11 om in de landelijke politiek mee ~~ 
praten en tot de besluitvorming binnen 
de VVD bij te dragen. 

Het is duidelijk dat de leden van elke 
afdeling in dit alles de hoofdrol spelen. 
Zij kunnen actief meedoen aan het be
sturen van hun afdeling, propaganda 
voor de partij rnaken en zich voor aller
lei functies kandidaat stellen. Zij vor
men samen, in vergadering bijeen, het 

van wie één wethouder). "Voor Zwanen
burg lag een goedgekeurd bestemming
plan. Daar zou ook gesubsidieerde wo
ningbouw moeten komen. Maar de com
missie-Roek~ (die ondermeer de gevol
gen van de aanleg van de vijfde baan 
voor het woonmilieu heeft bek.eken) 
heeft verklaard dat in Zwanenburg-west 
niet gesubsidieerd gebouwd mocht wor
den. De overheid heeft dat standpunt 
overgenomen. Nu, na een aantal jaren, 
zijn b. en w. met een nota gekomen, 
waarin doorzetten van de bouw in de 
vrije sector wordt voorgesteld". 
Bij de verdediging van de nota gaf de 
wethouder van volkshuisvesting te ken
nen dat de vijfde 'man er zijns inziens 
helemaal niet komt. ,.Het heeft dus geen 
zin te wachten op een besluit uit Den 
Haag", aldus de wethouder. Maar zijn 
optimisme wordt door Verkeer en Wa
terstaat tegengesproken. Dat departe
ment sluit de komst van de baan nog 
geenszins uit. 

Geen testcase 
"Volstrekt onjuist om van deze bouw
zaak een tescase voor de hogere overhe
den te maken" vindt de heer Keisers. 
"Ik voel aUes voor het standpunt van 
het college dat we met een onafgebouwd 
Zwanenburg zitten, dat er woningnood 
in onze gemeente heerst en dat zij al 
een fiks bedrag in haar bestemmings
painnen heeft gestoken. Op basis van 
die argumenten heb ik weinig bezwaar 
tegen bouwen, maar de problematiek 
moet op langere termijn worden beke
ken. Je moet je afvragen: wa,t ga ik 
hier doen? Ik ga huizen bouwen in een 
geluidsgevoeliggebied, wa&rin beslissin
gen over de bijfde baan, het draaien van 
de vierde en de tweede nationale lucht
haven nog moeten vallen. Deze zaak is 
te ernstig voor het uitlokken van een 
besluit van de hogere overheden". 

Wig 
De heer Keisers heeft er g: · )t bezwaar 
tegen dat de burgemeester en de wet-

houder van volkshuisvesting er vanuit 
gaan dat de vijfde baan er niet komt. 
.,Tot nu toe hebben we een eensge
zind standpunt ingenomen over de 
Schiphol-problematiek. Dit soort stand
punten drijft alleen maar een wig 
tussen de verschillende raadsfrac
ties". De VVD-fractieleider vindt dat de 
burgemeester té emotioneel argumenten 
aanvoert om de bouw door te zetten. 
.,Het valt niet te ontkennen dat er wo
ningnood is. Wij zullen die niet ba:·atel
liseren. Maar het probleem is ook dat er 
mensen zijn die per se in Zwanenburg 
wil! èn blijven wonen. Er zijn grote uit
breidingen geweest in Hoofddorp en in 
Nieuw-Vennep naar het westen. Daar 
ligt het zwaartepunt van de uitbreiding 
van onze gemeente". 
De heer Keisers wijst op de gro~c ge
hechtheid van veel Zwanenburgers aan 
hun dorp, het gebrekkige openbare ver
voer tussen Zwanenburg en de andere 
wooncentra in de gemeente, dat woning
zoekenden kan afschrikken hun geluk 
elders te zoeken. Er is in de gemeente 
een lijst van ongeveer 400 woningzoe
kenden. Een kwart daarvan woont in 
Zwanenburg. (Volgens een nota van de 
fractie van D'66 verdient van die dui
zend 80 procent minder dan f 15.000 per 
jaar. Het is dus niet aannemelijk dat de 
vrije sectorbouw die nu in Zwanenburg
west wordt doorgezet, voor de meesten 
van hen soelaas zal bieden). 

Ondertussen wacht Haarlemmermeer 
nog steeds op een beslissing van hoger
hand over die veelbesprol<en baan. De 
heer Keisers: .,Ik heb ook kritiek op 
vorige regeringen mét onze geestver
wanten die geen beslissing hebben geno
men. De burgerneester heeft gelijk als 
hij stelt dat ex-minister Bakker al in 
196'i heeft aa,ngekQiidigd dat 4e beslis
sing bilinen een half jaar zou vallen. Ik 
wil deze regering nog niet verwijten 
nog niet te hebben beslist. Ze is nog te 
kort aan het bewind en heeft een erfe
nis meegekregen van vorige kabinetten. 
Maar het wordt nu wel hoog tijd". 

De VVD heeft het tienduizendste lid sinds Prinsjesdag geregistreerd. Dat 
blèek te zijn de 22-jarige 0. Keegel uit Amsterdam, die aan de Gemeente 
Universiteit aldaar Nederlands studeert. Gevraagd naar de reden_ van zijn 
toetreding antwoordde hij onder meer dat het kabinet Den Uyl naar zijn 
mening om een sterke oppositie vraagt. 
Tijdens een ledenvergadering van de afdeling Amsterdam heeft afdelings
voorzitter Hopman de heer Keegel (links op de foto) namens het hoofdbestuur 
een cadeaubon overhandigd. 

hoogste orgaan in hun afdeling, die 
autonoom is bij het nemen van beslis
singen op huishoudelijk, organisato
risch en propagandistisch gebied. De 
ledenvergadering kiest rechtstreeks een 
voorzitter en een bestuur en wijst be-

halve voor de landelijke vergadering 
ook afgevaardigden aan voor de z.g. 
kamer- en statencentrales, overkoepe
lende instanties, waarover wij in een 
volgend artikeltje wat meer hopen te 
vertellen. 
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Vrouwen • 1n de Blije Werelt 

Op 19 en 20 oktober hield de 
Organisatie Vrouwen in de 
VVD haar landelijke algeme
ne bijeenkomst in de Blije 
Werelt te Lunteren. De 
belangrijkste sprekers waren 
de heren Wiegel, Geertsema 
en Polak. Hierbij een kort 
verslag van mevrouw E. 
Alberti-Tuijnman. 

Bijeenkomst Rotterdam 
thans op 27 november 

Op 12 november spreekt de heer 
Wiegel te Rotterdam. Daarom 
ver; de Organisatie Vrouwen in 
de VVD aldaar haar bijeenkomst 
naar 27 november. Mevrouw drs. 
E. A. C. Hulshoff Poll Kars, psy
chologe bij de pedologische dienst 
te Rotterdam, spr: kt dan om 
20.00 uur over opvang van de af
wijkende kleuter. De lezing wordt 
gevolgd door een ledenvergade
ring. 

Een en ander heeft plaats ten 
.'1uiz.e van mevrouw Tellegen
Buist, Voorschotcriaan 100 te 
Rotterdam. Opgave telefonisch 
onder de nummers :25915 of 
201398, beide te Rotterdam. 

,.Het debat in de Tweede Kamer over 
troonrede t'n miljoenennota is tam ge
noemd," a.lctus begon de heer Wiegel 
zijn betoog-. als eerstp ,;preker op de 
algemene bijcPnkomst van de Vrouwen 
in de VVD. "Dat is niet zo verwonder
lijk. omdat de standpunten van de ver
schillende partijen tevoren vastlagen. 
KVP en ARP liggen vastgeklemd, dur
ven zich nit>t uit te spreken voor het een 
of het andt•r. aangezien zij op dit ogen
blik geen verkiezingen willen. Duidelijk 
bleek dat bij de motie-Aantjes tegen 
de verhoging van de huurwaarde. Onze 
VVD-motie werd verworpen, want KVP 
en ARP waren bang om ons te steunen." 
In deze Hituatie kan de VVD alleen 
maar haar· plannen bekend maken, zo 
betoogde de heer Wiegel verder. Van 
realisering daarvan kan geen sprake 
zijn. Om de CHU niet af te schrikken 
en de goerlwillenden in KVP en ARP 
niet van ons te doen verwijderen. 
is de VVD met opzet niet te agressief 
opgetreden. De bedoeling van de tegen
begroting i,; voornamelijk het markeren 
van de klippen waar dit kabinet mee te 
maken krijgt en het voor het blok zet
ten van de confessionelen. 
Dat de regering aan geld wil komen 
door de geldontwaarding noemde de 
heer Wie-gel stiekeme diefstal en een 
beknotting van de vr·ije besteding door. 
de burge_r. Qe VVD bepleit be:r;itsvor- · 
ming, want bezit maakt vrij. Het is dan 
ook niet te verwonder·en dat wij tegen 
het statiegeld op auto's zijn. Die is echt 
wel op te brengen door een vermogende, 
maar juist niet door de middengroep. 
Het in de pz·uJlenmand gooien van de 
motie-Kruisinga over verdere compen
satie voor middenstand en landbouw, 
noemde de heer Wiegel zeer kwalijk. 
,.Het is wel erg pessimistisch om te den
ken dat alles voor de .lrlens geregeld 
moet worden. De VVD wil, met als uit
gangspunt een goede basisvoorziening, 
de mens vr·ij laten. Zij wen;;t eigen inzet 
beloond te zien en geen eindeloze be
tutteling yan boven af. 

Vragenuur 
Zaterdagmorgen werden in een zeer 

geanimeerde stemming vele vragen door 
de vrouwelijke kamer·leden onder de 
loep genomen. Daaz·bij kwamen bljvoor- . 
beeld aan de orde problemen rond de · 
intra- en rxtramurale zorg. Men vroeg 
zich in ctn t ver·band af of de besparing 
aan de ene kant geen evengrote kosten
verhoging aan de andere kant kon beh·
kenen. Verder besbprak men o.a. de mo
nopolü;ïtuatie van sommige specialisten, . 
de rol van de vrouw in de politiek (op- · 
gemerkt werd dat zij bij uitstek ge- . 
schikt zou zijn voor de gemeenteraad) 
en de middem;chool, waar de VVD tegen 
is, omdat de socialistische inhoud te eng 
is en een beperkiug oplegt aan degenen, 
die na het basisonderwijs wel een keus 
kunnen doPn. Het idee dat door de mid
denschool de gelijkheid in de maat
schappij bPvorderd zou worden, noemen · 
wij een dr·ogreden. 

Oom agent en Piet Hak 
's-Middag:< sprak de heer mr. W. J. 
Geertsema over het dualisme in de poli
tieproblematiek. Aan de ene kant heeft 
men te maken met de handhaving van 
de rechtsorde, aar de andere kant moet 
men hulp verlenen aan hen die dat be
hoeven. Mr. Geertsema wilde wat het 
eerste punt betreft toch en niet te 
krachtdadig optreden (Piet Hak), juist 
om de politie voor een te hard en te fel 
imago te behoeden. Daarom ook zag hij 
liever niet een te grote afsplitsing van 
taken, zoalH bijvoorbeeld de milieu- en 
parkeerpolitie. Je zou een verkeerde 
mentaliteit oproepen door het creëren 
van een apatte oproerpolitie. 
Dat de ta:Lk erg vcrzwanrd is, blijkt 
wel uit de toenemencle criminaliteit en 
het steeds kritischer optreden tegen het 
gezag. Ook het duali.e.me tussen de 
openbare orde en f'trafbare feiten 
brengt zijn moeilijkh!'<len mPe. Het ene 
valt onder de verantwoordelijkheid van 
cle burgenH'P'ter. he~ r•nrler onder justi
tie. Wel staat vast wat strafbat·e feiten . 

r------------------------------------------------,·--------~ 

Je koop te ERICHEM, Gem. BUREN i/d Midden·Betuwe 
5 percelen bouwgrond van 400-600 m2, voorzien van bouwvergunning 
t.b.v. Oudhollandse landhuizen. · 

Inl. "JONKERS EN ZN." b.v. Ommeren (Bet.) 03443- 355. 

... 

Ook de dames : ;cbb~n ni ;ts t;:gen poiitieke borrelpraat. 

De heren Po:ak (I nks) ::n G. 
en de taak Vêln de politie. 

;.s ·mil di~ rcspecthveljk ·spraken over privacy 

De voorzitster van d ~ 0 ganis;~tie Vrouwen in de VVD, mevrouw Dettmeijer 
aan het pingpongen o. u ,. h~t toezier;d oog van s':!creta•·csse mevrouw De 
Roock. 

zijn, maar niet wat p1 ·. ·. ~ cl openhare 
01 Je inhoudt. 
De heet· G<:et·t:.ema pleL~e ,., or een ge
we.telijke politie, die voo1·al preventief 
zuu moeten werken. Goed ingericht, met 
specialisten binnen het eigen e01·ps en 
gericht op het bevordc.ren van een zo 
goed mogelijke veJhotHl:ng met de bur
s·erij (Oom a:;en~). 

Privacy 
Prof. mr. C. H. F. Polak !Jc,;prak daar
na in een geestig betoog enkele facetten 
van de privacy. Een vaag en veel om
vattend begrip, waarbij aan de ene kant 
de vrijheid van de persoonlijke levens
sfeer centraal staat en aan de andere 
kant de vrije meningsuiting. 
Grenzen zijn moeilijk aan te geven. Bri
gitte Bardot valt moeilijk met de freule 
te vergelijken. Wat voor de een maat
schappelijk onbetamelijk is, is voor een 

ander geen probleem. 
De literalen zijn voor vrije mening< -
uiting, maar ook voor '\)rivacy, die een 
liwestie is van oostblo:rclanden, waar de 
overhe·id zich bemoeit met het indi\·idu, 
a !les in kaart brengt en flaardoor e0n 
enonne druk op de mens le•gt. 

De vraag is: waar maakt men de ],eu
ze? Mogen BVD en justitie wel een een
trale per.~0ons-administratie hebben en 
welke garanties zijn er voor besPher
ming van je privacy? Een veel-omvat
tend probleem, waarbij geen enkel geval 
gelijk zal zijn, maar waarbij men zal 
moeten streven naar een ;uist evenwicht 
tu~en de privacy van het individu en de 
gegevens, die men van dat individu nu 
eenmaal nodig heeft. 
Het is een bijzonder prettige algemene 
bijeenkomst geweest, zoals de voorzit
ster, mevrouw mr. M. N. W. Dettmeijer
Labberton iJl haar slotwoord kon cons
tateren • 
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In deze rubriek laten wij le
zers aan het woord. In ver
band met de plaatsruimte 
dringt de redactie er bij brief
schrijvers op aan zich bondig 
uit te drukken. Lange brieven 
worden aan de schrijvers ge
retourneerd met het verzoek 
ze te bekorten. Onleesbare en 
anonieme brieven worden niet 
geplaatst. Publicatie houdt 
geen oordeel van de redactie 
in over de in de brieven naar 
voren gebrachte standpunten. 

• Politieke hergroepering 
De onlangs gehou<!en partijraad had 
slechts één agendapunt: De politieke si
tuatie van het ogenblik. De discussie 
spitste zich toe op de begrotingsdebat
ten in de Tweede Kamer en er was 
uiteraard veel kritiek op het beleid van 
De Uyl c.s. Hoewel dit nuttig was miste 
ik - op een enkele uitzondering na - -
in de discussie het veel subtielere on
derwerp: De methodiek van een opposi
tiepartij. 
Voor het eerst sedert lange tijd moe
ten de liberalen zich in een nieuwe rol 
inleven, namelijk die van oppositie. De 
democratische doelstelling van een op
p--sitie is zich sterk genoeg te .maken 
om het roer te kunnen overnemen. 
Daarom is de electorale winst een 
uiterst belangrijk aspect dat aan de me
thodiek van de oppositie ten grondslag 
moet liggen. Wanneer we daarmee ech
ter tevens het politieke middenterrein 
ontruimen in een land als het onze, 
waarin een 51 procent-partij toch wel 
een ill\lSile zal blijven dan komen we 
wellicht zelf ook terecht in de situatie 
waarin Den Uyl c.s. zich na jaren van 
scherpe oppositie zag geplaatst, name
lijk de situatie van waaruit men slechts 
met de grootste .'noeite en veel .. gesjoe
mel" weer tot regeringsmogelijkheden 
met anderen komt. 

Gelukkig bleek duidelijk dat ook onzP 
politieke Leiders verscheidene politieke 
doelstellingen tegelijk nastreven en -dat 
zowel stemmenwinst als het winnen van 
vertrouwen bij 1Wentuele toekomstige 
regeringspartners een rol speelt. 

Daarom meen ik dat het een goed 
besluit is geweest het Liberaal Manifest 
te behandelen op de volge:!>de algemene 
ledenvergadering. Vooral om de g·eest. 
waaruit het is voortgekomen. Die geest 
is de wil een grote, brede en progressief 
denkende open volkspartij te zijn, waar
bij vrijheid en verdraagzaamheid hoog 
in het vaandel staan geschreven. Ik 
hoop dat de behandeling van ons mani
fest ook voor niet-VVD-leden een aan
grijpingspunt kan zijn tot politieke her
groepering. 

H. Bransen van der Goot, Gorinchem. 

Mijn opinie is .... 

• Liberale ambtenaren (I) 

De reactie van mr. Stal op mijn inge
zonden stuk inzake het artikel met be
trekking tot de liberale ambtenaren heb 
ik met groeiende verbazing gelezen. Mr. 
Stal veronderstelt, dat ik zou twijfelen 
aan de morele en intellectuele standaard 
van de ambtenaren en baseert vervol
gens zijn reactie op deze veronderstel
ling. 

Maar mr. Stal kan gerust zijn. Ook ik 
ben ervan overtuigd, dat "alle liberale 
ambtenaren zeer wel weten waar de 
grenzen van het ambtelijk toelaatbare 
liggen." 

Ik betreur het dan ook, dat mr. Stal 
ingaat op een bewering die hij volstrekt 
ten onrechte in mijn stukje leest en niet 
op zijn wezenlijke bezwaren ingaat . .ln 
het kort komen deze hierop neer: 
a. Bij de uitoefening van de ambtenaren 
functie speelt alléén de politieke over
tuiging van de betrokken bewindsman 
een rol. De politieke richting die de 
ambtenaar is toegedaan is daarbij vol
strekt niet interessant. Politieke amb
tenaren kennen wij nog niet. Daarom is 
het bepaald onjuist over liberale amb
tenaren te spreken alsmede liberale 
ambtenarenkringen op te richten. 
b. Het argument, dat bij andere politie
ke groeperingen dergelijke ambtenaren
bijeenkomsten ook plaats vinden, mag 
nooit een argument zijn om ook zelf tot 
dergelijke bijeenkomsten over te 
gaan. 

Tenslotte moge ik mr. Stal verzo.eken 
mijn .,stukje in alle welwillendheid als 
wél geschreven te beschouwen." Moge
lijk kan mr. Stal de tijd vinden het nog· 
eens rustig te herlezen. 

Drs. I. Günther, Den Haag 

• Liberale ambtenaren (11) 

Als liberaal en als ambtenaar betreur 
ik de misselijke reactie van mr. J. C. J. 
Stal op de ingezonden brief van mej. 
Günther over de liberale l'ombtenaren
borrel. Zijn reactie is beneden het peil 
dat men van goede ambtenaren en libe
ralen, en van de heer Stal, mag ver
wachten en blijft beneden de .,intellec
tuele en morele standaard" waar hij zo 
hoog van opgeeft. 

In zijn brief zegt de heer Stal: 
.. Wij (sic!) zullen haar stukje dan ook 

in alle welwillendheid als niet geschre
ven beschouwen." 

Dit spijt mij zeer. Ambtenaren die li
beraal zijn zouden er mijns inziens goed 
aan doen de mening van mej. Günther 
tot de hunne te maken en zich verre te 
houden van bijeenkomsten waar men in 
zi,in kwaliteit van ambtena-ar aan partij
politiek gaat doen. Ik onderschrijf haar 
motivering en wil daaraan toevoegen 
dat het toch te dwaas zou zijn dat er 
aanleiding gegeven wordt tot bijvoor
beeld de gedachte dat een goede schrif
telijke vraag van een VVD-Kamerlid 
uit de ambtelijke koker kwam, of dat 
de recente bevordering van een ambte
naar meer aan zijn contact met een Ka
merlid dan aan zijn capaciteiten te dan
ken zou zijn. Aanleiding geven tot zulke 
gedachten is bepaald niet in het belang 
van ambtenaren, liberalen, de ambtelij
ke dienst of de VVD. 

Als liberalen behoefte hebben aan 
meer onderling contact, kunnen zij hun 
afdelingsbestuur voorstellen doen. Mij 
ontgaat waarom men zich beroepsge
wijze binnen de partij zou moeten op
splitsen. De Gildetijd is echt voorbij. 

Ik hoop dat het hoofdbestuur en de 
redactie van het officiële partijorgaa!'l 
geen verdere medewerking zUllen geven 
aan de borrelclub van de heer Sta!. 

Drs. A. J. E. Hubert, Den Haag 

Dat de heer Sta.l .,w~j'' sch1·eet wa.s niet 
ten onrechte. Zijn stukje in het vori-ge 
blad hall h·ij geschreven namens de oor
spronkettike initiatiefnemers va.n de li
bera-le ambtenarenkring. Dat is vorige 
kee1· door een ·m-isverstand bij de re
daetie llcltws niet 'l'ermeld. -- Red. 

• Macht'sdroom 

De KVP-kringUQ()rzitter drs. G. Blom 
uit Hilvarenbeek l'féeft enkele merk
waardige uitspraken gedru;o.:n over de sa
menstelling van het colleg6 "Bn GS in 
Noord-Brabant. In een artikel in het 
Nieuwsblad voor het Zuiden, heeff hij 

gezegd dat alle zes zetels van GS bezet 
dienen te worden door leden van de 
KVP, de ARP en de CHU. Hij ziet met 
lede ogen hoe boven de grote rivieren de 
christelijke partijen overal uit de be
stuurscolleges worden gegooid . .,Wij 
mogen hen niet in de kou laten staan en 
daarom moeten we hier alle GS-zetels 
opeisen." aldus drs. Blom in het inter
vie\v. 

Ik meen dat de heer Blom of een poli
tieke droom heeft gehad of elk gevoel 
voor realiteitszin mist. Het laatste zal 
w.c'l het geval zijn, denk ik. De heer 
Blom heeft geen oog voor de gewijzigde 
politieke verhoudingen in ons land. Die 
zijn namelijk ontstaan door politieke 
voorkeur van de k i e ze r-s. Die voor
keur gaat uit naar de ,.progressieve" 
partijen en naar de VVD. Of is de heer 
Blom de grote stemmenwinst en de le
denaanwas van de VVD vergeten? 

De uitlatingen van de heer Blom zijn 
voor mij volkomen onbegrijpelijk en 
mocht hij toch gedroomd hebben, laat 
hij dan gauw wakker worden. Voor dro
mers over macht is geen plaats in de 
politiek. 

J. J. M. van Oudheusden, Den Bosch 

• Weet wat je doet 

In het nummer van 28 september trok 
de brief van de heer De Villeneuve 
mijn aandacht omdat ik hierin de argu
menten voor mijn recentelijke bedanken 
voor de VVD op een rijtje terugvond. 
Zeer frappant! Dat ik, uit het nest ge
vallen zijnde, nog reageer op deze m.i. 
waardevolle bijdrage wil ik motiveren 
vanuit mijn gevoelens van spijt dat een 
liberale partij afglijdt naar een bewe
ging zonder echte bezieling. . . 

De heer De Villeneuve heeft naar hiJ 
schrijft, nog steeds veel vertrouwen in 
een versoepeling van de VVD-lijn in de 
toekorilst, de huidige sterke verrecht
sing ten spijt. Ik help het hem hopen 
maar deel zijn vertrouwen niet. 

Dt> talenten van Wiegel onbesproken 
g·eJaten is de vooruitgang van de VVD 
het gevolg van de polarisatie. Het is 
m.i. onjuist om te veronderstellen dat ei' 
sprake zou zijn van een liberaal reveil 
die de opmerkelijke gang van zaken bij 
de VVD-winst zou kunnen verklaren . 
Rode Drie en VVD hebben gezamenlijk 
de confessionele landgenoten voor het 
eerst in de geschiedenis duidelijk kun
nen maken dat het stemmen op een con
fessionele partij geen daadwerkE'lijke 
kPUZe is. 

De Rode Drie zijn erin geslaagd om 
de kiezers een -_redelijk duidelijke maat
schappijvisie voor ogen te stellen. Het 
heeft mij bijzonder pijn gedaan dat de 
VVD vanuit een negatief punt zich in 
het verkiezingsgewoel heeft gemengd: 
Den Uy! niet in het Catshuis. Den Uyl 
in het Catshuis betekent een socialisti
sche samenleving met nog hogere belas
tingen en wie dat nietwil stemt VVD. 

Ik zie het als het noodlot van de Par
tij dat z1j zich niet tijdelijk maar blij
vend zal afzetten tegen maatschappij
vemieuwing.- Maatschappijvernieuwing 
gaat gepaard met o;poffering van be
staande posities en velen die iets te vcr
liezen hebben, zullen nu eenmaal weige
ren om aan het graven van eigen graf 
mee te' werken. Zou de VVD de m.i. 
noodzakelijke vernieuwing in haar 
vaandel gaan voeren, dan vergaat het 
haar op den duur als D'66. De eigen 
identiteit gaat verloren en de stemmen
winst smelt als sn-eeuw voor de zon. 

Kortom, zou de heer De Villeneuve 
gelijk krijgen met zijn vertrouwen dat 
de sterke verrechtsing gaat afvlakken 
dan zou dat inhouden dat de VVD weer 
ineenschrompelt tot wat zij tot voor 
kort was: een kwantitatief vrij kleine 
groepering met een duidelijk liberaal 
etiket maar zonder krachtige vuist. Het 
is maar wat men wil! 

Mr. J. G. van Royen, Leiderdorp 

I,if,r:nwl uls n··) :::ijn, laten wij de heer 
Van Royen in ons blad aan het woord 
hoewel deze rubriek ·in principe slechts 
bedoeld is 1•oor ingezonden brieven 't'fln 
leäen. Ook al stmmen de lede-n binnen, 
het is' natuurlijk jamme1' afs er een uit 
het nPst wrlt. Het lijkt ons overbodig op 
te merken äat wi.i het standpunt 1;an de 
heer Van Roye11 niet delen - Redactie 
Vrij I!. en Dem. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

• Europese politiek 
Op het congres van de Europese Be· 

weging in Nederland, dat op 29 septem· 
ber in Utrecht werd gehouden, stelde 
mr. F. Portheïne voor, in het kader van 
de Europese partijvorming niet direct 
een Europese liberale partij te v.ormen, 
maar een federatieve samenwerking 
tussen de partijen in de verschillende 
landen te bewerkstelligen. 

Wij zijn een andere mening toegedaan. 
Het voorstel van de heer Portheïne heeft 
als nadeel dat bij de belangenafweging 
teveel naar de louter nationale belangen 
wordt gekeken, terwijl één Europese 
partij instaat voor een betere kijk op 
zowel het algemeen Europees belang als 
dat van grensregionen tussen de lidsta· 
ten. Ten tweede gaat in een federatie 
kostbare tijd verloren door de noodzaak 
tot gelede besluitvorming ( eer~.;t op na· 
tionaal en dan op Europees niveau) en 
ruggespraak. Voorts zal één partij de 
effectiviteit en de m.1cht van het Euro· 
pees Parlement ten goede komen, zeker 
als aan deze partij een wetenschappelijk 
bureau wordt gekoppeld; zo zou zij ook 
een groter enthousiasme voor de Eu· 
ropese idee kunnen opwekken. 

De onderlinge diversiteit van de lan· 
delijke liberale partijen, afgezien nog 
van situaties waarin in een land meer· 
dere liberale partijen bestaan, maakt 
niet alleen de besluitvorming l')eer moei· 
lijk, doch leidt er ook toe dat bijvoor· 
beeld niet-VVD-leden, die wel achter de 
Europese liberale lijn staan, geen in· 
vloed op het beleid van de partij zouden 
kunnen uitoefenen, indien sprake is van 
een federaal verband. Daarom willen 
wij ook de regionale afdelingen een ze· 
ker.e onafhankelijkheid ten opzichte van 
de bestaande liberale afdelingen toebe· 
delen. Wij denken hierbij aan een posi· 
tie als die van de JOVD ten opzichte 
van de VVD. 

Wel zullen de nationale partijbesturen 
aanvankelijk (zonder ruggespraak) ver· 
tegenwoordigd moeten zijn in het 
hoofdbestuur van de Europese partij. 
Het voorzitterschap zou dan tussen deze 
afg,•vaat·digden kunnen rouleren. 

G. J. A. Boudewijnse 
C. H. V. de Villeneuve, Leiden 

• Macht en omroep 

Naar aanleiding- van het ingezonden 
stuk. van de heer P, A. Delvaux in het 
orgaan d.d. 12 oktober j.l. zou ik gaarne 
het volgende willen opmerken. 
Als liberaal behoort men, uiteraard, 
verdraagzaam te zijn, maar dat houdt 
niet in dat men alles behoeft te slikken, 
van bijvoorbeeld de rode omroepen 
(VPRO, V ARA, NOS, KRO, NCR'.', 
volgorde naar believen, en hun satellie· 
ten !KOR en KENMERK). Genoemde 
linkse groeperingen vragen door hun 
bijdragen vooral in de actualitei· 
tenrubrieken eigenlijk om een VVD-om· 
roep, en dat terwijl er al zoveel omroe· 
pen zijn. De AVRO, TROS en EO bie· 
den te weinig tegenwicht. Alleen met 
een eigen omroep zou de VVD zich vol. 
doende tegen aanvallen van de rode om
roepen kunnen verdedigen. Denkt u 
maar aan de beruchte uitzending van de 
VPRO, gericht tegen de heer Wiegel. 
Natuurlijk weet ik wel dat men bij de 
VVD in het verleden wel eens over een· 
eigen ommep heeft gedacht; men voelde 
er niet veel voor. Men moet de invloed 
van I'adio en tv niet onderschatten en 
helaas de (kritische) interesse van de 
gemiddelde kijker en luisteraar niet 
overschatten. Veel van wat de rode o:n. 
roepen bieden wordt aangehoord, en als 
er geen tegenspraak op volgt, geloofd. 
Hoewel Nederland g€'lukkig de onafhan· 
kelijke rechtspraak kent, kan men daar 
natuurlijk niet aan de lopende band 
klachten deponeren. Het valt mij wel op 
dat er tijdens de vorige regeringen 
steeds de oppositie aan het woord kwam 
in de zgn. actualiteitenrubrieken. Nu we 
een linkse regering hebben zijn het weer 
de linkse figuren, die bij genoemde om· 
roepen terecht kunnen. 
Ondanks mijn kritiek op de gang van 
zaken in de omroepwereld zou ik gaarne 
positief willen eindigen, en wel met eell 
opwekking aan alle leden van de VVD 
o:u althans hun huisgenoten lid van de 
VVD te maken. Dit mag echter nie 
leidE'll tot het ontwrichten van huwelij· 
ken, c.q. echtscheidingen; zo liberaal 
ben ik nog wel. De heer Wiegel mr :t 
zijn weddenschap(pen) trouwens win 
nen. 

R. R. van Calker, Balkbrug 
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Mét borduurnaald door de klei 

Mevrouw Smit-Kroes belicht 
enkele onderwijs-vraagstuk
ken, die vorige week in de 
Tweede Kamer aan de orde 
kwamen. 

Vragen in 
het parlement 

• 

Kabinet in 
de motieregen 

Gt•lijke kansen voor ieder mensenkind. 
Een motto, dat door de VVD door dik 
en dun verdedigd wordt. Vandaar dat 
bij de behandeling van de wijziging van 
de kleuteronderwi:swet en de lageron
derwijswet-1920 en de financiële verhou
ding-swet-1960 door de VVD een amen
dement ingediend is o:n de lageronder
wijswet te veranderen. 
In de !ageronderwijswet staat nog 
stet•ds de plicht orr. in het leerplan voor 
de meisjes het vak .. nuttige handwerken 
voor meisjes" op te nemen. Wij hebben 
moellijkheden met het woord ,,nuttig" 
en wij zien in de wetsbepaling ook dui
delijk een discriminatie voor zowel jon
gens als :neisjes. 
Ons amendement is er dan ook op ge
richt meisjes en jongens in het lager 
ond•~rwijs gelijke kansen te geven om 
zich te bekwamen in handwerken en 
handenarbeid, in de moderne zin van 
handvaardigheid op te vatten. Het zal 
wel worden aanvaard. Een aanwijzing 
daartoe is dat het door een aantal ande
re partijen, waaronder de PvdA, is me
de-ondertekend. 
Wij waren erg benieuwd naar het stand
punt van de minister van onderwijs t.a.v. 
de toelatingsleeftijd voor de kleuter
schooL 
Tot onze vreugde deelde hij :nee, dat 
volgend jaar het wetsontwerp van oud
staatssecretaris Schelfhout, waarbij de 
toelatingsleeftijd op drie jaar en negen 
maanden gesteld wordt, ingediend zal 
worden. Onze motie die vraagt om we
tenschappelijk te onderzoeken wat de 
beste toelatingsleeftijd is, wordt op het 
ogPnblik uitgevoerd. 

De Ka:nerleden ZIJn weer driftig aan 
het werk en stuiten daarbij op vele pro
bleme'll. Dit blijkt althans uit het· aan
zienlijke aantal vragen dat de laatste 
tijd is ingediend. Het Kamerlid De Beer 
is op dat terrein het meest in de pen 
geklommen. In enkele dagen tijds kwam 
hij met drie series vragen, in één geval 
samen :net de socialist Kombrink. Alle 
vragen hadden betrekking op zijn spe
cialisme woningbouw. 

Hij stelde vragE'n over de woningnood 
onder alleenstaanden, de moeilijkheden 
bij :>rocedure rond de huurharmonisatie 
en <.Ie Rotterdamse Stichting voor Wo
ningrehabilitatie, die vrijstelling van 
vennootschapsbelasting wil. ., 

De controle in drie Venlose pensions 
voor buitenlandse arbeiders vormde een 
reden voor mr. Geurtsen om een groot 
aantal schriftelijke infor:naties bij de 
regering in te winnen. 

Samen met Koning stelde Geurtsen 
voorts nog vragen over harmonisati'} 
van voorschriften voor het samenstellen 
van limonades en frisdranken in de Be
nelux. 
Mevrouw Veder zocht en kreeg gezel
schap van drie socialisten en een com-

Onzt• vragen over scholenbouw hebben 
antwoorden van de staatssecretaris van 
financiën opgelev<>rd, die ons alleen 
maar gestimuleerd hebben om door te 
gaan op dit onderwerp. Wat is nl. het 
geval? 
Er Zijn nog steeds gee'll overheidsnor
men voor de bouw van scholen, welke 
dwingend voor te schrijven zijn, vooP 
alle vormen van onderwijs, ván kleuter
tot en :net voortgezet wetenschappelijk 
onderwijs. Een dwingend karakter in
voeren houdt . inderdaad een beperking 
van de ll!Utonomie van gemeente- en 
schoolbesturen in, maar de praktijk 
leert dat er zulke absurde verschillen in 
de bouwkosten per lokaal voorkomen, 
dat er langzamerhand weinig fantasie 
voor nodig is om vast te stellen dat bij 
een normering van overheidswege meer 
lokalen :net dezelfde beschikbare midde
len kunnen worden gebouwd. Onze sug
gestie, dat van traditionele scholenbouw 
afgestapt dient te worden, én vanwege 
de te verwachten wijziging in onder
wijskundig opzicht én vanwege · èt 
flexibele gebruik van scholen, werd door 
de staatssecretaris van harte onder
steund. 

De afhandeling van de wetswijziging 
mag dan langzamerhand een mensen
leeftijd aan de gang zijn en nog steeds 
een tussenstation zijn naar de werkelij
ke integratie van één schooltype voor 
vier- tot twaalfjarigen, één pluspunt is 
boven water gekomen: wie zin heeft 
creatief bezig te zijn, onafhankelijk van 
de sekse, kan dat doen met naald en 
draad dan wel met klei etc. 

:1m"list bij drie vragen Pan de staatsse
cretaris van volksgezondheid over het 
voortbestaan van 't Snouck van Loosen
ziekenhuis te Enkhuizel}." De gemeen
teraad van Enkhuizen had de staatsse
cretaris gevraagd het ziekenhuis zoveel 
mogelijk in stand te houden als medisch 
verantwoord is. 

De vacatures bij het Rotterdamse nij
verheidsonderwijs voor meisjes vormde 
de aanleiding voor vragen van mevrou-.v 
Smit en de heer Van Aardenne. Hoewel 
alle werkzoekenden in Breda en Tilburg 
benaderd waren o:n deze vacatures op 
te vull!!n, toonde geen van deze werk
zoekenden enige belangstelling. 

Dr. Van Dijk te'llslotte heeft minister 
Van Doorn gevraagd al zijn invloed aan 
te wenden het ANP in staat te stellen 
om ook gedurende de nachtuitzendingen 
haar taak te vervullen. Zoals bekend 
zijn er berich,ten dat zowel de NOS als 
de afzonderlijke zuilen zelf de nieuws
dienstuitzendingen g_edu'rende de nacht 
willen verzorgen. Bij het omroepdebat 
eind juni vorig jaar had dr. Van D:_ ~. 
een motie ingediend waarin een pleidooi 
gehouden werd voor de ANP-nieuws
dienst. Deze motie is nooit in stemming 
gebracht, want zij werd aangehouden. 

UW FISCALE OUDEDAGS RESERVE? 
PENSIOENEN BEDRIJFSADVIEZEN HYPOTHEKEN 

ASSURANTIE- EN PENSIOEN BURO 
APELDOORN KERKLAAN 25 TEL 05760 • 12848 

Tijdens de algemene politieke en finan
ciële beschouwingen in de Tweede Ka
mer over Troonrede zijn maar liefst elf 
motles ingediend. Oppositieleider Hans 
WiPgel had er drie op zijn naam staan, 
evenals Drees jr., dr. Kruisinga diende 
twN~ moties in en Andriessen, Aantjes 
en Beuker elk één. Tenslotte werden 
sleehts drie moties aangenomen (Aan
tjes, Andriessen en Kruisinga). 
Wiegel had de spits afgebeten door 
reed:; in eerste termijn twee moties in te 
dienen. De eerste betrof een afwijzing 
van de voorgestelde verhoging van de 
huurwaarde van eigen woningen. Naast 
de VVD, de BP, de SGP, DS'70 en de 
RKPN stemde ook de KVP-er Bremen 
voor. De motie werd verworpen. 
De tweede motie constateerde een on
evenredige lastenverzwaring voor met 
name de middengroepen. De VVD-frac
t' ~ kreeg hiervoor alleen de steun van 
de SGP. Veel meer steun, maar nog niet 
voldoende, kreeg de derde motie-Wiegel 

over de ,.ongunstige gevolgen van het 
prijsbeleid van het kabinE't voor de 
werkgelegenheid". Zes fracties, waarbij 
c:":~ de CHU, sternden voor. 
De aangenomen motie van Aantjes han
delde evenals de motie-Wiegel over de 
huurwaarde van eigen woningen, maar 
was minder vergaand. Aantjes vroeg 
het kabinet slechts het ,.opnieuw in 
overweg'ng nemen van de voorgestelde 
wijziging van de regering fiscale huur
waarde eigen woningen". 
De motie-Andriessen, die vrijwel door 
de gehele Kamer werd aanvaard, sprak 
zich uit voor het tot stand brengen van 
een wettelijk kader voor het welzijnsbe
leid. 
Hoewel Kruisinga's motie over een beter 
inkomensbeleid t.o.v. landbouw en mid
de::tstand werd aangenomen, zal het ka
binet-Den Uyl deze niet uiwoeren. De 
minister-president liet een dag ' ter aan 
de pers . weten dat "deze motie hoort, 
waar alle overbodig;.e zaken horen". 

... 
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GEZAGSCRISIS IN DE VERENIGDE 
STATEN. Spiro Agnew heeft het veld 
moeten ruimen, beschuldigd van corrup
te praktijken. Ook boven Nixon pak
ken zich donkere wolken samen. Men 
kan spreken van een complete gezags
crisis, die de positie van de Ameri
kaanse regering afbreuk doet. Een 
onverkwikkelijke en treurige zaak. 

DEFENSIEMINISTER VREDELING is 
niet zo blij met briefschrijver generaal
majoor Kranenburg. Hij heeft hem op 
het matje geroepen, omdat de generaal 
zijn verontrusting over het defensie
beleid uit in brieven aan zijn onderge
schikten. Niettemin heeft Kranenburg 
dat deze week opnieuw gedaan, eraan 
toevoegend dat hij helaas niet kan in
gaan op het verzoek van de minister 
dergelijke acties achterwege te laten. 
Het ontgaat ook ons waarom de gene
raal de mond gesnoerd zou moeten wor
den, terwijl bijvoorbeeld - anderszins 
verontruste bestuursleden van de 
Vereniging voor dienstplichtige militai
ren wèl volop hun mening mogen uiten. 
Ons Kamerlid Van Dijk heeft daarover 
enige tijd geleden reeds vragen gesteld. 

NOBELPRIJS VOOR DE VREDE. De 
taaie onderhandelaars Kissinger en Le 
Duc Tho hebben de Nobelprijs voor 
de vrede gekregen. Wij betreuren die 
keus. Ongetwijfeld zijn de heren knappe 
onderhandelaars en ook al is er nog 
lang geen oprechte vrede in Vietnam, 
de wereld mag hen dankbaar zijn voor 
hun persoonlijke inspanningen. Maar de 
tot nu toe zo gerespecteerde Nobelprijs 
komt eerder iemand toe die zonder 
mandaat van wereldmachten, uit eigen 
kracht, overtuiging en visie de wereld 
de weg naar de vrede wijst. 

WEDDENSCHAP. Boer Koekoek ge
looft niet in de grote ledenwinst van de 
VVD. Dat de VVD in minder dan een 
week duizend nieuwe leden heeft inge
schreven wil er bij hem niet in. Tijdens 
de algemene beschouwingen in de Twee
de Kamer zei hij tegen Wiegel: "Als 
u 1000 leden op tafel legt, die in één 
week zijn gemaakt, leg ik er 1000 gul
den naast". De VVD heeft besloten niet 
op deze "weddenschap" in te gaan. De 
partij acht het niet geoorloofd namen 
en adressen van leden aan een buiten
staander te geven. Koekoek zal wel 
denken dat wij het niet kunnen waar
maken ... 
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Dit metalen kastje bevat een 
AMIGO uitwerpbare brandladder 

.. 
e EFFICIËNTE BEVEILIGING VAN IEDERE WOON- OF 

WERKSITUATIE TEGEN MINIMALE KOSTEN 

e GEEN HAK-, BREEK- EN METSELWERK AAN UW GEVEL 
e ONBRUIKBAAR VOOR INBREKERS 
e GEEN ONDERHOUD 

e LEVERBAAR IN LENGTEN VAN 3.70 t, m 15 mtr. 

e ZEER EENVOUDIGE MONTAGE 

e HET METALEN KASTJE IS GERING VAN AFMETINGEN EN 
HARMONIEERT MET IEDER DECOR. 

Gemonteerd onder uw raamkozijn verschaft hii u in geval van brand 
een veilige en doeltreffende vluchtweg naar de begane grond. 

Een AMIGO vluchtladder, door de pers het Ei van Columbus genoemd, 
biedt enorme voordelen ten opzichte van een conventionele brandladder. 
In gebruik .bij vele Rijks- en Gemeentediensten, bedrijven, instellingen, 
particuliere huizen etc. 

Voor nadere documentatie of inlichtingen: 

HANNAH AMIGO NEDERLAND 
JAVASTRAAT 47A TEL. (070) 65 65 97 's-GRAVENHAGE 

APELDOORN of OMGEVING 
voor aan- of verkoop van uw onroerend goed • taxatie • enz. 

J. D. ZOETE v/h ROELSE EN ZOETE 
Beëdigd makelaar en tnxateu: 

APELDOORN - BADHUISWEG 90 - TEL. 05760/52313 • 63997 

Fa. P. Visser & Zonen 

Sinds 1903 

Voor aanleg van: 

Centrale verwarming 

Oliestookinstallaties 

Aardgasinstallaties · 

Warmwatervoorziening 

DORPSSTRAAT 167 - TEL. 01802-1206-1395 - ZEVENHUIZEN (Z.-H.} 

AANGEBODEN DOOR BOOMKWEKERIJ: 
Wegens 200-jarig bestaan tegen extra lage prijzen: 
1.000 TAXUS BACCAT A 40-60 breed 30 cm 

200 TAXUS BACCAT A 60-80 breed 50 cm 
300 TAXUS BACCATA 80-100 breed 50 cm 
500 TAXUS BACCATA 100-125 breed 60 cm 
800 TAXUS BACCATA 125-150 breed 60 cm 

1.200 TAXUS BACCATA 150-175 breed 70 cm 
700 TAXUS BACCAT A 175-200 breed 80 cm 

• 450 TAXUS BACCAT A 200-225 breed 70-80 cm 
en andere coniferen tot 450 CIT. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

EEN HEERLIJKE KINDERVAKANT IE 
Met paardrijden en zwemmen. - Het gehele jaar geopend. 

FASTA HOEVE 
UTRI•;CHTSEWEG 355 _... AMERSFOORT - TELEFOON 03<190 - 31251 

TOT 140°/o HYPOTHEEK 
Kosteloz~ vrijblijvende concurrentie-offerte 

Geldloninn f 5000.- 36 x 171,04 enz 
Adv,es en bemiddeling onroerend goed 

HUIZEN te koop gevraagd 
Drs. J. A. Uding & Partners 

Financiele adviezen en vastgoed consultants 

v. Maerlandlaan 7 - AMERSFOORT 

03490-16853-32068 

Voor VAKKUNDIG 

OVERTREKKEN 
van uw BANKSTEL 

of andere meubelen naar 
het betere binnenhuis 

DAMPI.EIN 48 
LEIDSCIIENDA.l\1 
TEL. 01761 - 5205 

NA 18.00 UUR 01761· 4115 

Ah jo wilt valtor hogt 
iof.g lleht goodg to ma kon. 
fn HofharWit wol-Nr.70_ 
/Opuur-tahak~onorHa~ 

on datvoor 
2.50_ 

Alles met extra goede kluiten en zeer mooi gegroeid. 

Vóór bezoek graag telef. bericht na 17 uur! 

200 JAAR * JAC. JURRISSEN & ZN. 
Cort v. d. Lindenlaan 1e -NAARDEN - Telefoon 02159-43706. 

OPGERICHT 1773. 



In de ban 
van de 
olie~ 

boycot 
Mr. F. Portheine, lid van de 
Tweede kamer, doet verslag 
van het debat naar aanleiding 
van zijn vragen aan de re
gering over de Arabische 
olieboycot. 

Tournee Wiegel 
'J'ijdens zijn tournt'(' langs <lf' 

lmmercentrale,~, spreclct Hans Wie
gel, voorzitter van de VVD-fractie 
in de Tweede Kamer de komemle 
we.l•en in de volgende ]llaatsen: 

• 12 november te Rotterdam 
,·oor de kamercentntles Rotter
elam en Dordrecht ln de SclJOnw
bu.rg Zni(l. 

• 19 novemlwr te .\nwrsfoort in 
,•erband nwt de gt>meentera.tuls
\'erkiP.zingen daar. Sporthal d • 
Koppel. 

• S december t.e W(•ert voor de 
kamercentrale 's-l1t•rtog€'nbo!i<'h 

n Limburg. Hotel Rog-steker. 

• 17 december te Alphen aan 
:lf:'n Rijn voor de lllmc>r<·cntrale 
Leiden. 

Radio-uitzending van de VVD: 
woensdag 14 november, van 
18.20-18.30 uur, over de zen
der Hilversum I (402 m.). 

veertiendaagse uitgave vat 

Al vóór het laatste conflict tusse'1 
Egypte en Is~·aël we1·d de westelijl(e we
reld opgeschrikt door geluiden, waar•1il 
bleek dat de landen, die olie producet· ·n 
{OPEC), duidelijk maakten dat zij .Je 
zaken nu eindelijk meer naar hun ha '1J 
wilden zetten, niet alleen economis ,·l 
maar ook politiek. Deze geruchten w r
den waargemaakt door de produktiebe
pt'rking die de Arabische Janden ,, .. _ 
kt>ndmaakten rond het staakt het vu ;.m 
m.b.t. de vijandelijkheden in het Mid
den-Oosten. De produktiebeperk'l'~ 
richtte zich met ptijsvet·hogingen dan 
en elders niet all~en tot Nederlanrl. 
maar ook tot West..Europa als gehe·'l 
en Amerika. Maar plotseling werd daar 
een dimensie aan toegevoegd, de aan
lwndiging eerst van Algel'ije, later snel 
gevol~d door andere Arabische landen. 
met .1ame Koeweit. van een boycot. een 
verbod van ellte levE-ring van ruwe olie 
aan ~ederhmlL 

Deze lH tie e.~caleerde ~nel. het was 
dan ooi{ ·nerkwaarüig dat d~ minister
president op vrijdag 26 oktober nog zei 
dal er ~ig<'nlijk weinig a.an de hand 
was. ...raar toen tijdens het weekeindt• 
van 23

1
29 oktober rle boycot perfect lt>ek 

te zijn, achtte ik het moment gekomen 
een aantal klemmende schriftelljke vra
o-en Le ;tellen aan d~> minister-pl'<'siclcnl, 
~1et ·.rt>rzoek tot mondelinge behande
ling. 

Dit leidde, naat' ik begrepen heb iel
wat tegen cte zin V<IP premier Den Uyl, 
tot het debat van woensdag 31 oktobet· 
in de TwePde Kamer. Ik heb daarin al:; 
eerste <;preker mijn vragen nader kun
nen formuleren Jk ben begonnen met 
het klemmende beroep op de regering 
de noodzakelijke pogingen te verrichten 
om deze boycotactie te beëindigen. ge
zien de <~evolgen van deze actie, het 
allereerst '!eJ'eiste. Daarbij heb ik ook 
de gelegenheid aan;;t grepen iets ove,· de 
houding van de Nerledundse regering· te 
zeggen. En dat wa~; nood:«akelijk omdat 
daar in r>nze partij terecht de nodig • 
onrust ,.n 1:r heerste. 

De ernst van de toci:Llind brad1t m~>l 
zich mee dat ik h >I standpunt van Jt• 
fractie genuanceerd naar voren moe!<l 
bren~·en, in~wud gt•vPnde aan het begrip 
constructieve oppo~•tie, die nutuut'lijk 
van mening is dat wegens het gevolgd" 

· beleid met name op financieel-econo
misch gebied dit kabino>t er al lang niet 
meer had moeten zijn. De politiel"e om
standigheden in de twt>cde l<amet· ma
ken dit echter niet mogelijk en dv~ is 
het op dit moment in het kader van die 
constructieve oppol'itie noodzal<elijk te 
trach[en bij te sturen in de goede rich
ting, die op clit moment voor ons volk 
van bijzonder grote betekenis is. 

Dat bracht mel zich mee dal lk hel 
kabinetsbeleid op het terrein van het 
111idden-Oosten conflict, gebaseerd op de 
resolutie 242 van de Veiligheidsraad, die 
door intemationale ouderhandelingen 
veilige grenzen wil gar·anderen met op
lossing van het Pnle~<tijnse probleem, 

Een van de resultaten van de autoloze zondag was dat allerlei mensen een 
oneigenlijk gebruik van de rijbanen meenden te moeten maken. 

onde ·scl\reef. Dit evenwichtige stand
punt werd door vorige regeringen ooll 
aangellangen evenals door onze Bene
lux-paitners en andere Europese landen 
die nu niet door een allesomvattende 
boycot worden getroffen. Moeilijkheden 
waren daardoor nooit ontstaan. Daar
naast past een sympathiebetuiging je
gens Israël, zoals door Han.s Wieg·eJ bij 
de Algemene Beschouwingen geuit. voor 
een oolitieke partij als de onze zeer 
wel. 

De regering heeft echter de taak op 
builenlands beleid niet te getuigen, 
maar diplomatiek te handelen. Dat doel 
men niet door juist op dit terrdn >ij 
alles wa.t er in de wereld gebeurt te 
getuigen van partijpolitieke opvattin
gen. die dan uog zeer vaak expliciet de 
opv,1tlingen zijn van slechts t>én van de 
reg·er ingspartijen. D!' voorbeelden daar
van liggen sintls mei dagelijks voor hel 
gri;pen. Ik heb erop gewezen dat dit 
alles een klimaat doel ontstaan dat ge
mald<elijk tol misverstanden aanleiding 
geeft en die zijn .,,. dan ooi< voor wal 
bPtn·ft het slandpur.t van d!' Nedet'land-

se regering inzake hE't Midden-Oosten 
duidelijk ontstaan. Het is dus o.i. zo, dat 
niet het inhoudelijke beleid maar J • 
pres!'ntatie van hr•t kabinet-Den Uyl, 
van ·ie minister van buitenlandse zaken, 
van een minister die nog onvoldoende 
conbo.cten Ofl ministerieel niveau heeft 
kunnen opb0uwen, onze zaak parten 
heeft gespeeld, nog afgezien van het feit 
dat de minister-president de situatie 
aanvankelijk ver·keerd beoordeelde. Dil 
alles heb 1k in het debat van 31 oktober 
belicht maar omdat hel gaat om vltal'! 
bela1.gen van ons land moet ik ook 
voortut zien en daarom heb ik sugges
liies gedaan voor een bemiddeling, na 
een voor bEl eiding door middel van de 
reizende ambassadeur Renal'del de La
valette, om de gerezen misve1·standen 
met de Arabische landen te bespreken 
en daat·door de boycol te doen be'>indi
gen. IJ.. hPh l1c po!:litieve indruk dat dezt! 
suge.estlC& ln· harlc zijn genomen. 

D"arnaast heb ik et· met klem voor 
g~pleit In EEG- en O~SO-\·crban<l op-
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Mr. Geertsema commissaris 
Zoals al gt•rnime tijtl wercl verwu<•ht, 

iH mr. \\'. J. Geertsema benoC'md tot 
<'Otlllnissari'! van dP koningin in de pro
vincie Gelderland. ~Ir. Gf:'ertsemn is 
daarmee de tw("{'de oud-YVD-:Cra(•tiP
.".oorzitter die tot ('!'In dergelijke functie 
wordt geroept>n. 1\lr. I•,. To.\.opeus Î!>i lwm 
t'nlwle jaren geleden &IR eommi.;<;ari;, 
van dl' ltoningin in de )lrn\'ÎilC'ie Gronin
gt>n voorgPgaan. \Vij Wf'ns.-n mr. Geert
st>ma nm hart e-elnl• met zijn lwnot>
ming en wensen hem t'l'll SUl'('l'SVull•' 

ambtsperiode toP. 
Ur. W. J. Geet·h ma (55) ..;tmll't•rdt• 

r1whtPn in l.t>itlt>n t•n wtt~ daar van I !)4 7 
tot J !153 repPtitor om·gerlijk recht. 'nn 
1!),38 tot 1!)57 wus hij burgPmee ter van 
hct Gt·oningsc '''arffum. Daarna wc>rlite 
hij twf'e jaar op het minh .. teril' van Bin
nl'nlandsP z.ll{f'n. Tn l!l5!l Wf'l'll bij gc>ku
:/.()11 tot lid '''Hl dE> TWI't'dl' Kanwr. In 
1969 belastie hij zi<'lt met dl• le>iding \'Uil 

dtl \ VD-'I'wN•dt• l~anwrfradif'. Hij <·om
binet•rde zijn af'tivit itl'n in de l{aml·r 
'oor l't•n groot dl'f'l nwt hl't burgemN•s
tr•rsdtnp ,.~m 'Was..;t•naar. In 1961 was 
]tij tot eerste burgf'r van dc>1.C gemet>nte 
bt•noi'!U(I. Bij dt> vorming van het l•abi
nt•i-BiP,.,hcuvel na de ,·erb:ie:r.ing·pn van 
1971 ltreeg tle IH'er Gf'el'tst>ma dP portt>
ft>uille ''an Binnf:'nlantlst• Zalten. Hij bP
danlüP toPn uiteraard voor het burge
met•stersdtap van \\'assl'naar en ,·t•rtrolt 
o.it de T\\t><'<le l{amer, waarin bij sind~< 
hf't optredf'n Yan bet ltahinl't-Dc>n Uyl 

tt>ruglwerde. lUr. Geertsema is ook lid 
gt'Wecst Yan tlf' ~;<'me•·nteraden 'au Den 
Haag t•n .lkiden. 

1\Jr. Ge1•rt. ema wordt in (h•lderlantl dl" 
O(n·olger van mr. H. \\1. Blo('llll'rs, die 
Perder dit jaar mt>t t~t•nsioen is gt>gaan. 
De kanclidutuur van om:E' voormalige 
minlstPr van Binnt>ntuudsc> Zaken hf:'tlft 
de Slf'nn gt•krt>gen van dC' J>rovineiale 
Statt•n n111 <ll'ldPrlaud. In nitt't'nlotwnde 
politif'l{e kringen in Gt'lclt>rland hl'f'fl 
mt•n ~.ieh \' rheugtl ~;·t•t oom! o ·t.'r het ft>it 
dat dt' keu:r.l' op ma·. Get•rtst•ma is geval
lt'n. Hl't lmbinet h«'Pft d(• kandidatuur 
Yan mr. GeC'rtsc.>ntn bahandt>ld tezamen 
met twc>f' a miert' \'a(·aturt's: bet gotn er
nenrs(•hap van de provinde Br·ahant 1:'11 
lwt burg·emeestusdtap van l<~indbovf:'n. 
\'olgt>ns in~·ewijden op hf't Binnenhof 
tH•t•ft hl't l<abinet nwt dt' ge!]a(·htf' g'('

spcel!l een andere h.anditlaat voor G;•l
derllHÎ(l naar vor{'n tt• sdtuiYen, zo <'r 
hij de KVP·bewindslic>dl'n moeilijkbPdcn 
ZOUtlt:'n rijzen OYE'r de hl'IIOt'lliÎIIg \'Uil 

een soeialistischc> l<andidaat in :t~indho
\'eu. De ~<o<'iu list ischt> fra<•tie in de 
Twe tiP Kallll'r hPeft zijn get>stYerwan
ten in het h;abinet OJ' het htal'ite mo
nwnt laten weten tlat zij ht•t onjuist zou 
vinden, wanlle!'r de heer (l('t•rtst•ma nil't 
in GC'Idt>rlnnd zou wortl!"n hl'UOPmd. 
naarmefl stond zij in lta:u: standpunt 
tc>genon•r 1le bewimlslit'dc•n die een 
e\'t'ltiUP<•I sdtuh·cn vondt•n pa-.~en in dt• 
,.deal" in:~:ake clc llri•• hPnor•minJ:"t'n. 
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In deze rubriek vindt men 
aankondigingen van spreek
beurten en VVD-vergade
ringen, bestuursmutaties en 
andere wetenswaardigheden 
uit afdelingen, kamer- en 
statencentrales. Kopij voor 
de volgende rübriek dient de 
redactie te bereiken uiterlijk 
vrijdag 16 november. Adres: 
Redactie Vrijheid en Demo
cratie, Pieter de Hooghlaan 
87, Hilversum. 

vrijheid en 
democratie 

• De reelactie van Vrijheld eu 
Democratie Is gevestigd te Hil
versum, Pieter de Booghlaao 87. 
Hoofdreelacteur en voorzitter van 
de. redactiecommissie is de heer 
Ph. 0. la Ohapelle. 
• De aboonementen-administratie 
wordt verzorgd door het alge
meen secretariaat van de VVD, 
Koninginnegracht 57 te Den Haag 
(telefoon 070 - 604808). Voor 
adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secreta-
riaat. • 
• De advertentle-exploi~tie wordt 
verzorgd door de Nederlandse 
Dagblad Unie, Westblaak 180 
(postbus 824) te Rotterdam, tele
foon 010 • 147211. 

algemeen 
secretariaat 

• Bet algemeen secretariaat van 
de VVD is gevestigd te Den 
Haag, .Konirgionegracht 57, tele· 
fooo (070) - 604808. Postreke
ning: 67880 ten name van de al
gemeen secretaris van de VVD te 
Den Haag. 

VVD van 

AMSTERDAM - Op een openbare le
denvergadering van de afdeling Amster
dam spreken de Tweede Kamerleden H. 
J. L. Vonhoff, mr. H. E. Koning en G. 
\V. Keja over resp. "De algemene poli
tieke toestand en het CRM-beleid", "Be
lastingvraagstukken en vyat daarmee 
samenhangt" en "Sociale vraagstukken 
en wat daarmee samenhangt." RAl-ge
bouw, Europaplein, Blauwe Zaal. 20.15 
uur. 

APPINGEDAM - Op uitnodiging 
van de ondercentmie Fivelingo spreekt 
mevrouw mr. E. Veder-Smit op 17 de
cember te Appingedam. Ekestein, 20.00 
uur. 

BAFLO - Op 19 november spreekt 
drs. J. F. Scherpenhuizen voor de libera
le sociëteit Noord Groningen in het 
Dorpshuis te Baflo, 20.00 uur. 

BERGAMBACHT - Het bestuur van 
de afdeling heeft enkele wijzigingen on
dergaan. Secretaresse is geworden me
vrouw A. C. van Wijngaarden-Terlouw, 
Benedenberg 22, Bergambacht, penning
meestèr W. Verwaa.I, capellelaan 6, 
Bergambacht ( Ammerstol). 

DE BILT-BILTHOVEN - Op een 
openbare bijeenkomst van de afdeiing ' 
op donderdag 15 november spreekt E. 
F. Peereboom, chef economische redac
tie van Het Parool over "De inkomens
nivellering." Gebouw De Meteoor (te
genover winkelcentrum Planetenbaan) 
in De Bilt, 20.00 uur. · 

BLEISWIJK - Het Tweede Kamerlid 
L. M. de Beer spreekt op 19 november 
voor de afdeling Bleiswijk in het Her
votmd Verenigingshuis, aanvang 20.00 
uur. 

BOSKOOP - "Revaluatie van de gul
den en de gevolgen daarvan voor onze 
economie en in het bijzonder voor de 
land- en tuinbouw en de sierteeltsector" 
is het onderwerp waarover drs. Th. H. 
Joekes spreekt op 12 november voor de 
afdeling Boskoop. Hotel Neuf, 20.00 uur. 

BUSSUM - De afdeling vergadert op 
26 november in "De Gooische Boer". De 
belangrijkste agendapunten zijn de 
vaststelling van het gemeenteprogram
ma 1974 en de opstelling van een voor
lopige groSlijst van kandidaten voor de 
gemeenteraadsverkiezingen. Aanvang 
20.00 uur. 

DELFZIJL - Op 19 november orga
niseert de onderlinge Fivelingo een bij
eenkomst te Delfzijl waar bij mr. A. 
Geurtsen zal spreken. Plaats van sa
menkomst is hotel Dik, aanvang 20.00 
uur. 

DIRKSLAND - De afdeling Dirks-
. laZld belegt op lli november ·een bijeen

komst gewijd aan de gemeentepolitiek. 
Spreker is de heer J. den Ouden, secre
taris van de kamercentrale Dordrecht 
en gemeenteraadslid te Alblasserdam. 
Café-restaurant 't Galjoen, aanvang 
20.00 uur. 

DRONTEN - De afdeling Dronten 
' komt op 19 november bijeen. Spreker is 
het kamerlid G.W. Keja. Na de pauze is 
er een forum, . waarin ook de 3 VVD
raadsleden zitting zullen nemen. Het 
Parochiehuis, aanvang 20.00 uur. 

EINDHOVEN - Op 16 november is 
er in Cocagne te Eindhoven een debat 
tussen de Tweede Kamerleden mevr. E. 
Klassens-Postema (PvdA) en G.W. Ke
ja. Aanvang 20.15 uur. 

HAARLEM - Mr. J.G. Rietkerk, 
staatssecretaris van sociale zaken in het 
kabinet-Biesheuvel en de heer J. Mer
tens, die hem in het huidige kabinet is 
opgevolgd, discussiëren over het vraag
stuk van de sociale verzekeringen. Vrij
dag 16 novemher in Lion d'Or, Kruis
weg 36 te Haarlem. Aanvang 20.15 
uur. 

HAARLEMMERMEER - De afde
ling belegt 20 november een bijeen
komst in hotel De Beurs te Hoofddorp 
ter versteviging van de contacten tussen 
leden, bestuur en raadsfractie. De avond 
zal in het kort worden ingeleid door de 
afdelingsvoorzitter en een van de raads
leden. Aanvang 19.30 uur. 

HAREN -- Op 12 november spreekt 
drs. G.M.V. van Aardenne voor de afde
lingen Haren en Eelde over de nota in
komenspolitiek. Postiljon motel, 20.00 
uur. 

HENGELO - Op het "Broodje VVD" 
van de afdeling Hengelo spreekt de oud
minister van defensie H.J. de Koster. 
Cosa, 18.00 uur. 

A tot Z 

's-HERTOGENBOSCH Op een 
openbare vergadering van de afdeling 
's-Hertogenbosch en omgeving spreekt 
22 november drs. D.J.D. Dees, lid van de 
Tweede Kamer, over: "Actuele politiek 
en de toekomst van de VVD". Euroho
tel, Hinthamerstraat 63 te 's-Hertogen
bosch. Aanvang 20.15 uur. 

Hoogeveen- Het bestuur van de af
deling ziet er in zijn nieuwe samenstel
ling als volgt uit: voorzitter drs. A.H. 
Slump, vice-voorzitter drs. C. van der 
Sluys, penningmeester J.C. Waller, 2e 
penningmeester mej. J. Hoving, secreta
ris H. Kamps, leden mevrouw M.D. Fre
deriks-Hansmlj,, W. Osinga, H. H. Smit 
en mevrouw .J. van 'Vezel-Duhoux. 

LAREN --.é De afdeling Laren-Blari
cum organisesrt op 12 november een 
debat tussen de belastingdeskundige mr. 
K. Sneep en het Tweede Kamerlid mr. 
H. E. Koning over de fiscale consequen
ties van de begroting. Hotel Hamdorff 
te Laren, aanvang 20.15 uur. 

LEEUWARDEN - Op 9 november 
spreekt oud-staatssecretaris Vonhoff 
voor de afdeling Leeuwarden. Oranjeho
tel, Stationsweg, aanvang 20.00 uur. 

MJ!:PPEL-STEE:N\Vu.K - De libe
rale kring Meppel:_Steenwijk e.o. orga
ni:Jeert op 15 december een propaganda
feestavond ill, ~avelte. Spreker is de 
voorzitter van het Europees parlement, 
mr. dr. C .. Berkhouwer. Hotel Buter, 
20.00 uur. 

NAALDWIJK -:- · Op 19 november 
wordt te Naaldwijk de ondercentrale 
Westland opgericht. Spreker is drs. Th. 
H. Joekes. Restaurant Westlandia, Dijk
weg 7. 20.00 uur. 

Nieuwegein - Het bestuur van de af
deling is als volgt samengesteld: voor
zitter: L. P. Kroes; vice-voorzitter: F. 
C. Didden; secretaresse: mevr. F. F. W. 
Menthen-Kehrer; penningmeester: J. L. 
M. Bartelds; propaganda: W. M. 
Hack. 

OOS'TERHOUT - Op 19 november 
houdt de afdeling Oosterhout een leden
vergadering in het paviljoen De Waran
de, aanvang 19.45 uur. Aansluitend is er 
een openbare bijeenkomst, waarbij het 
raadslid J. P. Kalwij zal spreken over 
"Gemeentezaken ter discussie". Aan
vang 20.30 uur. 

OUDERKERK A.D. IJSSEL - Op 14 
november belegt de afdeling Ouderkerk 
aan de IJsseleen bijeenkomst in café de 
Harmonie. Sprekers zijn: de gedeputeer
de G. van der Zande en drs. J. Brak, 
secretaris-propaganda van de kamer
centrale Leiden. Aanvang 2.00 uur. 

REEUWIJK - De afdeling belegt 22 
november weer een contactavond van 
leden en sympathisanten. Dit maal in 
het Trefpunt (Kennedysingel) voor 
Reeuwijk-Brug ten westen van de 
Breevaart. Aanvang 20.30 uur. 

RHENEN Oud-staatssecretaris 
Vonhoff spreekt voor de afdeling Rhe
nen en omliggende afdelingen op 12 no
vember in hotel K'Oerheuvel. Aanvang 
20.00 uur. 

VRIJHEID EN DEMOCRATU 

• 

ROTTERDAM - Op 26 november 
houdt de districtscentrale Rijnmond 
haar jaarvergadering in het Rijnhotel te 
Rotterdam. Een beschouwing over de 
politieke toestand in Rijnmond wordt ·· 
gegeven door de gecommitteerde drs. L. 
van Leeuwen. Aanvang 20.00 uur. 

UITHOORN - "Een dak boven je 
hoofd" is de titel van de spreekbeurt die 
het kamerlid L. M. de Beer op 17 de· 
cember houdt voor de afdeling Uithoorn. 
Clubhuis Uithoorsne Tennisclub, Colijn· 
laan. 

ZEVENAAR - In verband met een 
onjuiste weergave in het vorige num· 
mer, hier nogmaals de samenst,elling 
van het bestuur van deze afdeling: 
voorzitter F. B. Bartels, secretaris N. C. 
Cardinaal, penningmeester H. J. de Blé· 
court en leden mevrouw M. Ch. J. Bisse· 
link en de heer A. Pijpstra. 

ZWOLLE - Op 3 december spreekt 
mevrouw drs. N. Smit-Kroes op een in· 
formele bijeenkomst van de afdeling 
Zwolle. Suisse, ingang Blijmarkt, 17.45 
uur. 

Districtsclag JOVD-Noord 
De JOVD district Noord organiseert 

24 november haar jaarlijkse districts· 
dag. Bij die gelegenheid spreken de jon· 
ge kamerleden A. L. ter Beek (PvdA), 
drs. D. J. D. Dees (VVD) en drs. A. 
Schouten (ARP) over actuele politiek. 
De forumleider is Jan Lambers. De bij
eenkomst begint om 20.00 uur in de 
Beurs, A kerkhof te Groningen. Na af
loop is er bal. 

JOVD-bijeenkomsten 
• De JOVD afdeling 't Gooi organi
seert 16 november een debat-avond in 
Jan Tabak te Bussum. Sprekers zijn de 
kamerleden mevrouw Ginjaar-Maas 
(VVD), Kosto (PvdA) en Van Schaick 
(KVP), evenals de waarnemend JOVD
voorzitter Lantain. Aanvang 20.00 
uur. 
• De JOVD-afdeling Utr·echt kondigt 
de volgende spreekbeurten aan: woens
dag 28 november generaal dr. M. W. J. 
M. Broekmeijer over: ,,Het defensiebe· 
leid in het kabinet Den Uyl" en woens
dag 12 december mr. W. J. Geertsema 
over: "Wat is liberalisme?" Beide bij
eenkomsten worden gehouden in hotel
restaurant Pays-Bas aan het Janskerk· 
hof te Utrecht en beginnen om 20.00 
uur. 

De JOVD-Zuidlaren en omstreken or· 
ganiseert vrijdagavond 23 november een 
onderwijsdebat. Inleiders zijn drs. Jac
ques Wallge (wetllouder voor onderwijs 
van de gemeente Groningen) en me
vrouw drs. N. Smit-Kroes (Tweede Ka
merlid voor de VVD). Hun thema is: 
"Wat wil je met je onderwijs?"· Beiden 
brengen hun visi'e over onderwijsver· 
nieuwing naar voren. Het debat wordt 
geleid door mej. Dineke Uildriks, afde· 
lingsvoorzitster JOVD. Er is gelegen-

. heid tot discussie met de sprekers. Res
' taurant "Sprookjeshof", Groninger

straat 10 te Zuidlaren. Aanvang 20.00 
uur. 

Helpt Zuidvietnamese wezen 
aan een nieuw tehuis 

In geen land ter wereld zijn na een oorlog zo veel onver
zorgde wezen achtergebleven als in Zuid-Vietnam. Meer 
dan 60.000 wezen· wachten op een nieuw tehuis. Zij 
konden niet meer door familie of kennissen aan een 
onderdak worden geholpen. Is er iets erger voor een 
kind dan het verliezen van zijn ouders en dan nog geheel 
onverzorgd achterblijven? Deze weesjes zijn de dupe van 
een verschrikkelijke oorlog. De regering kan nîet meer 
doen dan hun onderdak in een barakte verlenen en dage
lijks eten geven. Voor hen is er geen toekomstperspectief, 
maar ook geen "eigen thuis" meer! 
Helpt mede om in Zuid-Vietnam een nieuw kinderdorp te 
vestigen en het enige bestaande verder uit te breiden! 
Er moet worden gebouwd om in zoveel mogelijk huizen 
in het kinderdorp de pleegmoeders met de wezen 
nieuwe gezinnen te doen vormen. 
Stort uw bijdrage om dit intense leed van zo vele wezen 
te lenigen aan de Stichting Nederlandse Kinderdorpen 
Zuid-Vietnam te Amsterdam. Giro: 2914862 of Ned. 
Middenstandsbank Amsterdam, rekening nr. 69.59.11.546. 

Helpt kinderen in hun hoogste nood ! 
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Amersfoort kiest nieuwe raad 

In Amersfoort staan tussen
tijdse gemeenteraadsverkie
zingen voor de deur. De 
prognoses zijn gunstig voor 
de VVD. De partij staat -
naar het zich laat aanzien -
ook hier op winst. In dit arti
ket worden de kansen voor 
de VVD onder de toep ge
nomen. 

Rumoer om 
benoeming 
, burgemeester 

De bevolking van de uitgebreide ge
meentes Amersfoort en Bunschoten 
trekken 21 november naar de stembus 
om een nieuwe gemeenteraad te kiezen. 
Die verkiezingen vinden hun oorzaak in 
de opheffing van de gemeente Hoog
land, waaraan het parlement onlangs 
zijn goedkeuring heeft gegeven. Het 
deel van Hoogland benoorden de 
rijksweg 1 is bij Amersfoort gevoegd, 
het gedeelte ten zuiden daarvan 
is bij Bunschoten gekomen. Vanzelf
sprekend richt alle aandacht zich op 
Amersfoort met zijn nu ruim 88.000 in
woners, dat na de Zaanstad als tweede 
testcase moet dienen wat betreft de po
litieke verhoudingen in Nederland. 
Uiteraard is vooral de VVD nieuwsgie
rig in hoeveel zetels de wirult haar 
stijgende populariteit zal worden uitge
drukt. (In bet overwegend christelijke 
Bunschoten komt de VVD niet uit met 
een eigen lijst. Samen met de andere 
niet-confessionelen is onze partij daar in 
de lijst Bu '80 opgenomen l. Door de 
uitbreiding wordt het aantal raadszetels 
in Amersfoort met twee uitgebreid tot 
37. 

De samenwerkende christelijke par
tijen (SCVP) vormen nu nog de groot
ste fractie in de Amersfoortse raad met 
14 zetels, gevolgd door de groepering 
NU die er tien heeft. De groepering NU 
werd 3% jaar geleden opgericht als een 
soort progressief akkoord. Daarin is in
middels een breuk ontstaan. PSP en 
PPR hebben de PvdA de rug toegekeerd 
en trekken gezamenlijk als Progressief 
Amersfoort de verkiezingen in. De 
PvdA komt met een aparte lijst uit. 
D'66 dat zich ter plaatse van een pro
gressief akkoord afzijdig heeft gehou
den, bezet nu nog twee zetels in de 
raad. De VVD heeft er nu nog zes, 
maar dat zouden er wel eens acht kun
nen worden. ,,Bij de parlementsverkie
zingen van vorig jaar november haalden 
we hier 18 procent. Dat zou uitwerken 
in acht raadszetels. Gezien de markt re
kenen we ook op acht, omdat de samen
voeging van Hoogland mogelijk een wat 
nivellerend effect zal hebben op de 
winst die we sinds vorig jaar hebben 
geboekt." Dat zegt drs. C. Kamerbeek 
jr., secretaris van de afdeling. , "In 
Hoogland (overwegend .katholiek) be
haalden we vorig jaar 12 procent van de 
stemmen. Daar zouden we, als het ge
meenteraadsverkiezingen waren ge
weest, voor het eerst een zetel hebben 
behaald. Het percentage voor de VVD 
ligt daar dus duidelijk lager dan in 
Amersfoort." (Hoogland levert overi
gens bij de komende verkiezingen nog 
geen 10 procent van de stemmen van 
groot-Amersfoort.) 

Een factor die toch van belang kan 
zijn, is de grote toevloed van nieuwe 
bewoners in het zich snel uitbreidende 
Hoogland aan de Amersfoortse zijde. 
"In een half jaar tijd zijn we daar van 
ongeveer tien op zestig leden gekomen. 
Inclusief Hoogland heeft de afdeling 
Amersfoort nu 650 leden. Vorig jaar 
waren dat er nog 240. Er is hier fana
tiek aan ledenwerving gedaan. Mogelijk 
streven we De Bilt-Bilthoven nog als 
grootste afdeling van de provincie 
Utrecht voorbij," aldus drs. Kamer
beek. 

In het parlement hebben de politieke 
partijen zich flink opgewonden over de 
benoeming van een socialistische burge
meester van Eindhoven. KVP-leider An
driessen noemde het kabinetsbesluit vol
strekt onjuist. Men is geneigd hieruit te 
eoneluderen dat er in de binnenlandse 
politiek sinds 1956 niet veel is veran
derd. Toen vcrwekte immers de benoe
ming van Kolfschoten als eerste katho
lieke burgemeester van Den Haag 
eveneens een storm van protest. Maar 
toen leefden we nog in de jaren van de 
doorbraak, de periode waarin de PvdA 
verwaehtt~ een bres te kunnen slaan in 
de katholieke gelederen om daaruit 
haar stemmenwinst te putten. Die door
brahk naar links is er gekomen, zij het 
langs heel andere wegen dan de PvdA 
toen kon vermoeden. De vetes van wel
eer mogen lr.ijn verdwenen, op een punt 
als burgemeestersbenoemingen zijn de 
partijen blijkbaar niet soepeler gewor
de. 

Het PvdA-Kamerlid Stoffelen hield de 
KVP voor dat deze partij l!'Jich ook niet. 
had laten horen toen Den Haag en 
Haarlem onvezwachts katholieke burge
meesters kt-egen. Waarom dan wel be
zwaar gemaakt tegen een niet-katholie
ke burgemeester in het zuiden. In de 
Kamer legde Anctriessen de nadruk op 

De afdeling heeft een vrij sterk ver
jongingaproces ondergaan. Met name in 
bestuur en fractie is dat merkbaar ge
weest. Nu komen er overwegend jongere 
mensen van onder de 45 bij. Als lijst
aanvoerder bij de komende verkiezin
gen treedt voor de VVD mevrouw drs. 
. H. Keijser-Hardick op. Ze is oud
voorzitster van de Nederlandse Vereni
ging van Huisvrouwen en wethoudster 
voor onderwijs in Amersfoort. De vol
gende plaatsen worden ingenomen door 
M. de Bruijne, fractievoorzitter in de 
raad en tevens statenlid, mevrouw C. M. 
Oostenbrug-Hindriks, mr. H. J. Keetell, 
N. J. van Garderen, de Hooglandse kan
didaat R. J. A. van Wijk (29) H. W. R. 
Bekking, oud-gemeenteraadslid van 
Nieuwveen en hoofd van de Amersfoort
se propagandacommissie en jhr. ir. J. 
M. de Jonge (33). 

In haar verkiezingsprogramma wijst 
de Amersfoortse VVD er op dat de nieu
we, uitgebreide gemeente een heel ander 
karakter zal krijgen dan de afzonderlij
ke gemeentes Amersfoort en Hoogland 
in het verleden hadden. Een gemeente 
met dorpse kenmerken is bij een ge
meente met overwegend stedelijk ka
rakter gekomen en het doen samensmel
ten daarvan vereist zorgvuldigheid en 
wijsheid, waarbij gelegenheid moet wor
en geboden het eigen karakter binnen 
het grotere verband te bewaren. Het 
nieuwe gemeentebestuur zal daarom de 
komende periode als belangrijkste taak 
hebben uit de twee delen een gemeen
schap te vormen, waarbinnen alle bevol
kingligroepen zichzelf kunnen blijven 
hP,rkcnnen. Behoud van een agrarisch 
georiënteerd deel van de gemeente 
naast een stedelijk centrum, zal daarbij 
voor allen eerder een voordeel zijn dan 
een nadeel, aldus de VVD. 

Afspiegeling 

Vanzelfsprekend benadrukt zij in haar 
verkiezingsprogramma dat een harmo
nisch gemeentebestuur vereist dat het 
college van burgemeester en wethouders 
een afspiegeling vormt van de samenstel
ling van de gemeenteraad. De Amers
foortse VVD bepleit een instelling van 
wijkraden op korte termijn en van een 
hulpsecretarie in Hoogland. 

Andere punten uit het program zijn: 
Een drastische beperking van de 

hoogbouw. Alleen voor die bevolkings
groepen die daar werkelijk behoefte aan 
hebben, zoals bijvoorbeeld ouderen en 

alleenstaanden. In gebieden met een 
landelijk karakter voor zover mogelijk 
geen hoogbouw. 
• Verruiming van de mogelijkheden 
tot verkoop van woningwetwoningen 
aan bewoners daarvan. 
• Grote aandacht voor het woonkli
maat, in het bijzonder in de binnenstad. 
Bij stedebouwkundige planning meer re
kening houden met het voorkomen van 
geluidshinder onder meer ten aanzien 
van woningen langs drukke snelwe
gen. 
• Gerichte behartiging van de belan
gen van middenstand en marktwezen. 
Daarom instelling van een vaste raads
commissie economische aangelegenhe
den. 
• Opstelling op korte termijn van een 
integraal verkeers- en vervoersplan 
voor de hele gemeente. 
• Versterking van het politiekorps, 
uitgaand boven de landelijke norm. Re
den hiervoor is de specifieke regiofunc
tie van Amersfoort, die een onevenredig 
beslag legt op het korps. 
• Krachtige bestrijding van de crimi
naliteit en bescherming van de burger, 
zowel in het stadscentrum als in de wij
ken. 

Wiegel 
Een van de treklters in de VVD-cam
pagne moet natuurlijk Hans Wiegel 
worden die 19 november komt spreken 
in sporthal "De Koppel" ("Daar kunnen 
1250 mensen in en die moeten er ook 
komen," zegt secretaris Kamerbeek jr. 
Het wordt wel een spectaculaire zaak"). 
Verder is er een optocht geprojecteerd 
met auto's en geluidswagens, die samen
valt met de intocht van Sinterklaas za
terdag voor de verkiezingen. Er worden 
huis-aan-huis verkiezingskranten ver
spreid en er komt een uitgebreide dag
bladcampagne. Op de 20ste november is 
de VVD uiteraard van de partij op de 
politieke markt en er is een speciale 
Hoogland-folder in de maak. Op de dag 
dat u dit blad ontvangt, heeft de 
Amersfoortse VVD net een, pijlsnelle 
plakactie voor de boeg. Vandaag - 9 
november - worden pas de lijstnum
mers geloot. Die worden -nog dezelfde 
dag op de affiches gedrukt en dank zij 
de massale medewerking van de leden 
zal heel Amersfoort nog dit weekeinde 
weten op welke lijst gestemd moet wor
den om de VVD aan een grotere invloed 
in de raad te helpen. 

Wij helpen u gaarne met de oplossing van 
problemen bij de transfer van valuta naar 

beleggi ngsgebieden 

Commercial and Management Services 
Banking Department 
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de procedure die bij de benoeming van 
mr. Van der Lee in Eindhoven was ge
volgd en niet op het feit dat een socia
list was benoemd in het katholieke zui
den. De wijze waarop de gemeenteraad 
was ingeschakeld bij de benoeming zou 
onbevredigend zijn geweest. De gewoon
te wil immers tegenwoordig dat de raad 
wordt gehoord over het type burgemees
ter dat men voor zijn gemeente gewenst 
acht, niet over de persoon. Over de per
soon beslist de minister van Binnenland
se Zaken. Hij kan daarbij de wensen 
van de raad in aamerking nemen. De 
poging om deze gang van zaken wette
lijk vast te :eggen is mede op verzet 
van de KVP gestrand. 

Over deze procedure sprak ook het 
Kamerlid voor de VVD, de heer Van 
Aardenne. Hij zei te vinden dat een te
veel aan inspraak kan leiden tot frus
traties van degeen, die de inspraak 
krijgen. Het zou daarom goed zijn als 
er zeer nauwe regels voor die inspraak 
worden opgesteld. Tot zover de heer 
Van Aardenne. 

Bij de VVD leeft de gedachte dat in 
dit geval van de Eindhovense burge
meestersbenoeming minister De Gaay 
Fortman van Binnenlandse Zaken zich 
in de gesprekken te veel heeft laten ver
leiden tot het noemen van namen in 

plaats van zich te houden aan het be
spreken van het profiel van een burge
meester. Daarmee zou hij de raad tegen 
de haren hebben ingestreken. De in
spraak werd erdoor gefrustreerd. De 
kritiek, die op de benoeming is gekomen 
is eigenlijk te wijten aan de minister. 
Vandaar de opmerking van de heer Van 
Aardenne dat de inspraak aan goede 
regels moet worden gebonden. 

De argumenten, die tegen déze burge
meestersbenoeming zijn aangevoerd, 
zijn dus niet dezelfde als die destijds 
tegen de benoeming van Kolfschoten in 
Den Haag. Toen gold gewoon het motief 
van de levensbeschouwing van de per
soon in kwestie. Nu kon men wijzen op 
't niet juist toepassen van de procedl4re. 
"De vergaande democratisering, die het 
kabinet zegt voor te staan, heeft in deze 
kwestie niet tot resultaten geleid," wilde 
Andriessen in de Kamer nog wel kwijt. 
Heeft de procedurekwestie de KVP in
derdaad hoger gezeten dan het feit dat 
er voor het eerst een socialistische bur
gemeester in Eindhoven komt? Men 
mag het antwoord op die vraag zelf 
bedenken. Per slot van rekening kan 
zo'n benoeming een precedent zijnJ in 
de Haagse burgemeesterszetel is na 
Kolfschoten de katholiek Marijnen te
recht gekomen. 
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Olieboycot in de pers 

Nederland 
zonder olie 
VERVOLG VAN PAGINA 1 

Uiteraard vormden de boycot van de 
olieleveranties door de Arabische landen 
aan Nederland en de daaruit voort
vloeiende maatregelen van de regering 
onderwel',Pen voor uitgebreide commen
taren in de Nederlandse dagbladen. Was 
men aanvankelijk niet pessimistisch ge
stemd, met name de regering, al spoedig 
bleek dat beperkende maatregelen nodig 
zouden zijn. De Telegraaf voorspelde op 
ma~dag 29 oktober een koude winter 
.,met tal van nadelige gevolgen voor on
ze economie". De volgende dag bleken 
ook de autoriteiten terug te komen op 
hun optimisme. De Telegraaf schreef 
dat Rotterdam zeker .,ernstige nadelen 
zal kunnen ondervinden, zelfs van blij
vende aard, omdat andere landen, zoals 
Frankrijk met zijn havens Le Havre en 
Duinkerken, zonder enige twijfel zullen 
trachten hun positie ten opzichte van 
Rotterdam te verstevigen". Het blad 
noemde de missie van ambassadeur Re
narde! de Lavalette een halve maatre
gel. .,De gevoeligheden van de Arabi
sche wereld kennende, had de ambassa
deur op zijn minst vergezeld moeten 
zijn van de minister van buitenlandse 
zaken, mr. M. van der Stoel, of een van 
de twee staatssecretarissen. . . Het valt 
te vrezen dat het dilettantisme dat zijn 
intrede in de Nederlandse buitenlandse 
politiek heeft gedaan zich begint te 
wreken." 

De NRO constateerde dezelfde dag 
dat zich, nu de westerse wereld bedreigd 
wordt door een energiecrisis, wreekt dat 
er van een gezamenlijke energiepolitiek 
nauwelijks sprake is ... " Nederland heeft 
binnenslands een energiebeleid gevoerd 
dat uitging van een aardgasovervloed 
die zo nodig aan het buitenland moest 
worden verkocht. Tegelijkertijd hebben 
wij onze afhankelijkheid van de invoer 

loss:ngen terzake met andere landen te 
zoeken. De boycot-actie t.o.v. Nederland 
is ni. dulc'eliJk ook tegen West-Europa 
gericht, opd&-t zijn energievoorziening in 
moeilijkheden komt. Juist omdat dit 
vroeg of laat ook de andere landen aan
gaat is het absoluut gewenst dat in 
EEG-verband solidariteit wordt be
trad>t. Bes pi ekingen daar - en in 
OESO-verband met Amerika en Japan 
- z:jn var. zeer grote betekenis op di
verso fronten. 

Energiebeleid 

Hoe wreekt zich in de EEG het niet 
besthan van een gemeenschappelijk 
energi€beleid! In ieder geval is duidelijk 
dat e~n energiecrisis - want olie maakt 
van die enezgie een belangrijk deel uit 
- aar1wezig is. Niet alleen voor ons 
land, naar voor ons land in het bijzon
der gezien de boycotsituatie, is de aan
boring van aLCiere energiebronnen meer 
dar. o0it acuu1. 

Bii P.et debat over het kernenergie-ex
periment in Kalkar heb ik begin van dit 
jaar al gewezen op de noodzaak niet 
alleen t<' studeren op alternatieve ener
giebr~mnen, m&.ar ook te handelen, zoals 
bij Kalkar. De voorspelling is wel uitge
kome"l, alleen ben ik soms verbijsterd 
over hot geringe doorzicht voor de 
draagv. iJdte van dit probleem bij velen, 
vaak niet-betrokkenen, hoewel wij er 
eigenl'j"' allemaal als burgers van dit 
land bij betrokken zijn. Onze economi
sche vv..;itie is maar al te zeer verweven 
met het energievraagstuk en ook met 
het eltJ. ent olie daarin. Ik wijs slechts 
op de positie van Rotterdam als wereld
oliehaven en centrum van raffinage. 

Ik heb daarom aan de regering ge-

nog vergroot door onze kolenmijnen te 
sluiten. Op langere termijn vormen de 
geweldige prijsverhogingen die de olie
producerende landen willen toepassen 
een ernstige bedreiging van onze beta
lingsbalans. De prijsstijgingen die daar
van het gevolg zijn betekenen een aan
tasting van een anti-inflatiebeleid." 

Rijverbod 
De afkondiging van het rijverbod op 

zondag was voor de Volkskrant aanlei
ding in te gaan op de vele nadelen die 
deze maatregel met zich brengt voor de 
recreatiecentra e.d. en het gevaar van 
een verkeerscangestie op de zaterdagen. 
.,Niet onmogelijk is - daar zal zelfs dé
ze regering wel rekening mee houden
dat de situatie nog erger wordt... Na
tuurlijk kan dan alleen distributie van 
autobrandstof nog uitkomst brengen. 
Daar valt veel voor te zeggen. Ook nu 
trouwens al. De administratieve romp
slomp in beide systemen zal elkaar niet 
zoveel ontlopen, maar de volslagen wil
Iekeur die aan een rijverbod is verbon
den ontbreekt. De gevaarlijke piekuren 
vervallen... en de financiële schade is 
geringer," aldus het blad. 

De Telegraaf noemde de maatregel 
kennelijk onvoorbereid en onzorgvuldig. 

Oliedebat 
Het oliedebat in de Tweede Kamer 

maakte opnieuw de pennen los. De 
Tijd meende zelfs te kunnen constate
ren dat .,bepaalde persorganen en com
mentatoren onder invloed van de Arabi
sche olieboycot bezig zijn met het op
bouwen van een grote zaak tegen minis
ter Van der Stoel." Het blad neemt Van 
der Stoels stelling over dat de Arabi-

vraaga een nieuw modelplan voor de 
energiepolitiek tot stand te brengen, 
waa> b•j allerlei zaken zoals prijsvor
ming van aardolieprodukten, aardgaspo
sitie en -export, kernenergie, energie
pro,·.Lkten van eigen bodem, in het licht 
van d( recente ontwikkelingen aan de 
or1e komen. R~ogeren is vooruitzien, 
jui~t ook in deze klemmende zaak, zo 
het ik het kabinet toegevoegd. De boy
cot<>ctle, die een groot gedeelte van on2.e 
invoer treft, heeft zodanige gevolgen 
dat aan maatregelen m.i. niet te ontko
meu is. Ik heb gezegd als liberaal ver
heugd te zijn dat die voor een belang
rijk gedeelte in vrijwilligheid worden 
gezoct.r Vrijwillige afleveringsbeper
king van het bedrijfsleven hebben overi
ger.!: ernstige gevolgen voor afnemer~ 
en J:oroliuktie in ruime zin. 

Regering er. bedrijfsleven hebben aan
gedrongen op zelfbeper].{ing t.a.v. auto
gebruik verwarming en elektriciteitsge
bruik. Ik heb, zo zei ik, vertrouwen dat 
het Nederlandse volk, de ernst van de 
toestand inziende, solidariteit zal be
trachten, zelfbeperking zal tonen. Ik zei 
daa1om wat aan te kijken tegen het 
striJ;gente rijverbod op zondag, zoals 
aan,·ankelijk voorgesteld van 0-24 uur. 
Omdat het ontheffingssysteem nauwe
lijk; al gereed kan zijn, heb ik in ieder 
geval soepele controle en vervolging be
pleit. Ik heb erop gewezen dat, hoewel 
ik gez1e1 de ernst van de :oestand een 
verr..o•~ m.ontkoombaar achtte, toch dui
delii\{ de zeer gevoelige, ongunstige re
percut-RieF onderkende die dit verbod zal 
hebhe!l voor talloze bedrijfstakken zoals 
het I r.recabedrijf, de pomphouders, de 
cultUè'ele- en amusementssector, de 
lanl! Pr tuinbouw etc. 

MR. F. PORTREINE 

~ 
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sche landen in Nederland een go 
stok hebben gezien om de hele West 
europese hond te slaan. Dat zijn ., 
handige politiek" debet zou zijn aan 
situatie verwerpt het blad. De NR 
noemt Van der Stoel formeel veran 
woordelijk. .,Materieel kan hij zich 
een gedeelde verantwoordelijkheid 
roepen," omdat de andere partijen zi 
evenmin hebben onthouden van sympa 
thiebetuigi·ngen jegens Israël. 

De Telegraaf verwerpt de verd 
diging van PvdA-woordvoerder Van de 
Hek van Van der Stoels beleid als 
deze slechts de standpunten van de 
mer aan de Arabische ambassadeu 
hebben overgebracht ... "Nergens st 
in de Grondwet geschreven, dat een N 
derlandse minister als loopjongen v 
de Tweede Kamer behoort te fungere 
De uitvoevende macht heeft haar ei 
rechten en verplichtingen. Minister mr 
J. M. A. H. Luns heeft zich nooit zo ve 
aan de Tweede Kamer· gelegen laten lig 
gen en is desondanks zeventien jaar 
het bewind geweest ... " 

Het Algemeen Dagblad meen 
dat we van het debat in de Kamer nie 
wijzer zijn geworden en voorziet een 
nogal duistere toekomst. "Hoe beperk! 
onze internationale politieke betekenu 
en invloed zijn en. ook hoe kwetsbaar 
onze economische positie is, heeft dil 
debat wel duidelijk gemaakt." 

Het Parool wijst op de invloed 
van de olieboycot op de mogelijkhele 
een centraal akkkoord tot stand I! 
brengen. De Telegraaf meent in dil 
verband dat de regering blijkbaar di 
ernst van de situatie nog steeds niel 
inziet. Het blad voorziet dat de produk· 
tie zal dalen, de winsten omlaag zullell 
gaan of zelfs in verliezen zullen verk~ 
ren en dat de fiscus honderden miljoe· 
nen aan belastinginkomsten zal derven. 
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JOVD-congres • 1n Oisterwijk 

Mr. H. van Riel 
bekritiseert 
dissidenten 

Vrijdagavond 2 en zaterdag 3 novem
ber werd in "De Waterput" in Oister
wijk (N.:B.) het jaarcongres van de 
JOVD gehouden. Het congres zou oor
spronkelijk op 3 en 4 november gehou
den worden maar moest door de ,.auto
loze" zondag een dag naar voren wor
den verschoven. Een belangrijk moment 
in het congres was zoals steeds de rede 
van waarnemend voorzitter, de heer R. 
W. N. Lantain. 

Deze bracht onder andere het punt 
van de inkomensverdeling ter sprake: 
Een liberale visie op het inkomensbeleid 
zal er volgens de heer Lantain, vanuit 
moeten gaan dat inkomensverdeling nog 
door iets anders bepaald dient te wor
den dan door toevallige mar,ktfactoren 
en immer ongelijke maatsé.bappelijke 
uitgangsposities. Men kan er naar stre
ven de ongelijkheid in die uitgangsposi
ties te verkleinen en men kan er naar 
streven onzuivere marktfactoren als 
monopot;.es tegen te gaan, maar daar
naast mag een verdergaand ingrijpen 
van de overheid in het proces van de 
inkomen.sverdeling niet bij voorbaat uit
gesloten worden. De heer Lantain kwam 
tot de slotsom dat, gezien de vele facet
ten van dit vraagstuk, een consistent en 
in al zijn consekwenties doordacht inko
mensbeleid vereist is. Zo'n inkomensbe
leid hoefde niet per definitie die inhoud 
te hebben als voorgesteld door het kabi
net-Den Uyl, dat vooral de mlddengroe
pen Iaat opdraaien voor de effecten van 
dat beleid. De heer Lantain vroeg zich 
dan ook af of de regering bij de poging 
de vakbeweging in het kader van de 
inflatiebestrijding koste wat het kost te 
vriend te houden, deze gevaren niet on
derschat. 

Onderwijs 
De waarnemend-voorzitter besteedde 

ook aandacht aan de gewraakte passage 
in de Memorie van Toelichting op de 
begroting van Onderwijs en Weten
schappen. De heer Lantain stelde dat 
de reacties Uit liberale kring niet over
trokken moeten worden, nadat minister 
Van Kemenade zijn bedoelingen in een 
interview met Elseviers Magazine had 
verduidelijkt. Maar wel meende de heer 
Lantain dat met alle welwillendheid niet 

De fractievoorzitter van de VVD in de 
Eerste Kamer, mr. H. van Riel, heeft 
zich op de partijbijeenkomst te Neder
horst Den Berg kritisch uitgelaten over 
degenen binnen de partij die zeggen zich 
niet te kunnen verenigen met sommige 
a~pecten van het gevoerde beleid. De 
heer Van Riel stelde in het groeiend 
ledental tegenover een gering aantal be
dankjes het bewijs te kunnen zien voor 
de verhouding tevredenen/ontevredenen 
ten aanzien van de VVD. De frequentie 
van anti-VVD-stukken in de NRC zou 
anders doen vermoeden. maar blijkbaar 
gaat het slechts om een klein groepje 
"negativisten", zo merkte de heer Van 
Riel op. 

Dezen brengen de elasticiteit niet op 
die nodig is ten gevolge van de sterke 
verbreding van de religieuze en sociale 
basis van de partij. De partij moet in 
zijn oppositie tegenover het kabinet-Den. 
Uyl als een gesloten phalanx kunnen 
optreden, reden waarom de heer Van 
Riel de dissidenten de raad gaf de partij 
te verlaten. 

"Zijt gij in wezen rood in het gebeen
te, niet zonder meer voorstander van de 
prestatie-maatschappij en van de onder
nemingsgewijze produktie, voelt gij 
voor het sterk inperken van de vrijheid 
van het bedrijfsleven en sympathiseert 
gij met bewuste inkomensnivellering: 
uw plaats is bij de PvdA. Moeilijk meer 
in de VVD in haar tegenwoordige vorm 
en met haar huidige grote aanhang ... 
Overwegen bij u navoelbare emotionele 
bezwaren, boven verstandelijk liberaal 
overleg, inzake Portugal, Zuid-Afrika, 
de Amerikaanse wereldpolitiek, met 
haar dikwijls harde hand, gaat naar de 
PPR en wordt zalig. Hindert ons in 
ieder geval niet op onze weg naar de 51 
procent. Wij kennen die en begrijpen 
die, gij niet. 51 Procent - ons geloof 
kan bergen verzetten," aldus spreker 
die zei geen bezwaar te hebben tegen 
degenen die een eigen weg zoeken. Wél 
bezwaar tegen de mol die binnen de 
VVD blijft wroeten. 

valt weg te cijferen dat in de formule
ring van de minister een subjectieve 
factor is geslopen, die het mogelijk 
maakt aan de doelstellingen van het on
derwijs een van bovenaf te bepalen poli
tieke interpretatie te geven. Daarmee is 
nog geen staatsonderwijs tot stand ge
komen, maar wel de mogelijkheid daar
toe. 
Ten aanzien van de 1000-gulden-colle
gegeldwet stelde de heer Lantain dat 
deze voor het afgelopen jaar met terug
werkende kracht moet worden ingetrok
ken, wanneer alsnog blijkt dat de wet 
niet naar behoren uitgevoerd kan wor
den. 

De heer Lantain zag overigens vol
doende reden voor een krachtige opposi
tie tegen het kabinet-Den Uyl, al stelde 
hij daarbij wel dat het rampzalig zou 
zijn als dit kabinet vandaag naar huis 
gestuurd zou worden. De PvdA zou dan 
verder radicaliseren en de vakbonden 
zouden zich wellicht, tegen de financiële 
realiteiten in, op grond van hun politie
ke stellingname geforceerd zien tot ac
tie. Bovendien meende hij dat de VVD 
op dit moment nog geen alternatief kan 
bieden omdat een nieuwe coalitie met de 
confessionelen op korte termijn niet is 
te verwachten. 

"Waar de oppositie belang bij heeft, is 
een voldoende lange regeringsperiode 
van dit kabinet om de PvdA en de vak
beweging gematigder te doen worden en 
in die tussentijd het eigen alternatief 
zodanig te kunnen profileren, dat we
derom, op welke manier ook, perspectie
ven geopend worden op een werkbare 
meerderheid," aldus de heer Lantain. 

Van Riel 
De waarnemend-voorzitter pleitte 

voor een wezenlijke discussie over de 
toekomst van een grote gematigde libe
rale partij. In dat verband haalde hij 
een uitspraak van wijlen John F. Ken
nedy aan, die eens gezegd heeft: ,.De 
partij, die terwille van eenheid, tucht en 
succes ooit zou besluiten nieuwe denk
beelden, onafhankelijk optreden of op
standige leden te weren, verkeert in ge
vaar." Daarom betreurde de heer Lan
tain de opmerkingen van de heer Van 
Riel (zie elders op deze pagina), die 
gezegd heeft dat hij mensen die over de 

toekomst van de partij willen discussië
ren ziet als negativisten, gevangen in 
dogmatiek, gebonden aan jeugdwaan, 
soms eigenwijsheid, zelfoverschatting en 
frustratiegevoelens. In dit verband haal
de de heer Lantain een opmerking van 
de mr. Geertsema aan die enige maan
den geleden in het NRC-Handelsblad 
schreef: "Een van de wezenskenmerken 
van het liberalisme is de verdraagzaam
heid, maar het wonderlijke is, dat libe
ralen die verdraagzaamheid in eigen 
kring dikwijls vergeten en snel geneigd 
zijn om elkaar te verketteren." 

De heer Van Riel heeft met zijn woor
den de twijfelachtige reputatie geves
tigd de verdraagzaamheid het meest te 
vergeten en anderen het grofst te ver
ketteren, aldus de waarnemend voorzit
ter. In een verklaring van het hoofdbe
stuur bracht de JOVD reeds naar voren, 
dat de heer Van Riel met deze woorden 
de indruk wekte van "steriele onver
draagzaamheid en snorkende zelfingeno
menheid". De heer Lantain achtte dit 
voor de JOVD een zeer principiële zaak 
en stelde dat de VVD zich eens zou 
moeten afvragen of zij uiteindelijk wel 
zo gebaat is bij het optreden van de 
heer Van Riel en of de partij behoefte 
heeft aan een solo-politiek van dit ni
veau. 

De VVD zou zich eens moeten afvra
gen of intolerantie binnen de partij, be
dreven door één van haar prominenten, 
te verenigen is met de doelstellingen 
van een liberale partij. 

De VVD zou zich eens moeten afvra
gen of het aanvaardbaar is, dat een li
berale partij de intolerante uitspraken 
van de heer Van Riel zonder officiële 
tegenspraak laat passeren. 

De VVD zou zich misschien ook eens 
moeten afvragen of de heer Van Riel 
wel de prominente plaats binnen de par
tij moet innemen die hij nu inneemt. 
Aldus de waarnemend algemeen voorzit
ter van de JOVD, de heer R. W. N. 
Lantain. 

Het congres heeft met 24 tegen 3 bij 4 
onthoudingen een motie aangenomen 
waarin het zijn afkeuring uitspreekt 
over het benoemingsbeleid van de rege
ring in Noord-Brabant. De onlangs op
gerichte Stichting Nederland-Verenigde 
Staten kreeg in een motie (20-16-10) de 
steun van het congres. 

Dit metalen kastje bevat een 
AMIGO uitwerpbare brandladder 

e EFFICIËNTE BEVEILIGING VAN IEDERE WOON- OF 
WERKSITUATIE TEGEN MINIMALE KOSTEN 

e GEEN HAK-, BREEK- EN METSELWERK AAN UW GEVEL 
e ONBRUIKBAAR VOOR INBREKERS 
e GEEN ONDERHOUD I 
e LEVERBAAR IN LENGTEN VAN 3.70 t/m 15 mtr. 
e ZEER EENVOUDIGE MONTAGE 
e HET METALEN KASTJE IS GERING VAN AFMETINGEN EN 

HARMONIEERT MET IEDER DECOR. 

Gemonteerd onder uw raamkozijn verschaft hij u in geval van brand 
een veilige en doeltreffende vluchtweg naar de begane grond. 
Een AMIGO vluchtladder, door de pers het Ei van Columbus genoemd, 
biedt enorme voordelen ten opzichte van een conventionele brandladder. 
In gebruik bij vele Rijks- en Gemeentediensten, bedrijven, instellingen, 
particuliere huizen etc. 

Voor nadere documentatie of inlichtingen: 

HANNAH AMIGO NEDERLAND 
JAVASTRAAT 47A TEL. {070) 65 65 97 's-GRA VENHAGE 
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Ontwerpresolutie inkomenspolitiek 

AMENDEMENTEN, ingediend op de 
door het hoofdbestuur aan de op zater
dag 24 november a.s. te houden buiten
gewone algemene vergadering in het 
Turfschip te Breda (aanvang 10.30 uur) 
voor te leggen ontwerp-resolutie inko
menspolitiek. 

Voor de goede orde drukken wij de 
integrale tekst van deze ontwerp-resolu
tie hierbij nogmaals af. 

Ontwerp-resolutie hoofdbestuur: De 
Volkspartij voor Vrijheid en Democra
tie, gezien de .,Nota betreffende de in
komenspolitiek" opgesteld door een 
commissie uit de Tweede Kamerfrac
tie, 

a. van oordeel dat een in beginsel 
vrije maatschappij, waarin ook op eco
nomisch gebied vrije ontplooiing moge
lijk is - voor zover daardoor vrijheden 
van anderen niet in het gedrang komen 
- het beste sociaal-economisch stelsel 
vormt; 

b. voorts van oordeel dat de gelijk
waardigheid van de mens meebrengt 
dat alle funçties in de samenleving voor 
ieder vrij toegankelijk moeten zijn en 
de individuele prestaties daarbij erken
ning en beloning moeten vinden; 

c. voorts van oordeel dat de sociale 
rechtvaardigheid vereist dat inkomens
garanties worden geboden in omstandig
heden waarin men zelf niet of onvol
doende in staat is zich een inkomen te· 
verschaffen; 

d. voorts vàn oordeel dat persoonlijke 
bezitsvorming positief moet worden ge
waardeerd; 

e. constaterende dat de ontwikkeling 
van inkomens- en vermogensverhoudin
gen in ons maatschappelijk bestel een 
gedurige vermindering van verschillen 
te zien geeft; 

f. overwegende dat met een beleid, ge
richt op vooruitgang in welvaart en 
w~lzijn voor de gehele bevolking, waar
bij aan de zwakste groepen extra aan
dacht moet worden besteed, voor de sa, 
menieving het beste resultaat wordt be
reikt; 

g. voorts overwegende dat het niet 
verantwoord is verdere nivellerende 
maatregelen te treffen zonder dat een 
voorafgaande grondige studie van de 
feitelijke verhoudingen terzake van be
steedbaar inkomen en van de gevolgen 
van dergelijke maatregelen nationaal 
zowel als internationaal de noodzaak 
daartoe aantoont; 

h. overwegende ten slotte dat er voor 
de overheid geen rechtsgrond is om nor
men vast te stellen voor particuliere in
komens; 

spreekt zich uit voor: 

1. een actief werkgelegenheidsbe
leid; 

2. vergroting van onderwijs- en oplei
dingsmogelijkheden, waardoor gelijke 
kansen tot stand komen en monopolie
posities worden tegengegaan; 

3. bezitsvormende maatregelen, zoals 
bevordering van eigen woningbezit, indi
viduele oudedagsvoorzieningen en het 
spaarloon; 

4. bestrijding van de inflatie, die de 
evenwichtige economische gToei, die ten 
gunste werkt van allen, in gevaar 
brengt en verstorend werkt op de inko
mensverhoudingen. 

A. Voorstellen, betrekking hebbende 
op de resolutie in haar geheel. 

1. afdeling Voorburg. De resolutie be
hoeft op een aantal punten concretise
ring, en dient teruggenomen te worden 
ter nadere bestudering. 

:4. afdeling Amsterdam. De resolutie 
vervangen door de volgende: 

De Volkspartij voor Vrijheid en De
mocratie, gezien de "Nota betreffende 
de inkomenspolitiek" opgesteld door een 
commissie uit de Tweede Kamerfrac
tie, 

spreekt uit: 
dat die Nota een belangrijke stap is 

op de weg naar een formulering van de 
liberale opvatting omtrent een recht
vaardige verdeling van inkomens en 
vermogens en omtrent de vraag welke 
maatregelen ter realisering van die ver
deling gewenst en aanvaardbaar zijn; 

spreekt uit: 
dat deze vraagstukken verder moeten 

worden bestudeerd en dat de menings
vorming daarover doorgang moet vin
den, omdat een aantal belangrijke vra-

gen nog geen antwoord hebben kunnen 
krijgen; 

spreekt uit: 
dat intussen de in de Nota gedane 

beleidsaanbevelingen, in de volgende be
woordingen geconcretiseerd · en uitge
werkt, worden onderschreven: 

1. Eenzijdige machtsvorming leidende 
tot monopolfeposities dient te worden 
geslecht, op welk gebied die zich ook 
voordoet; 

2. Door het verbeteren van onderwijs
en opleidingsmogelijkheden dienen voor 
een iede·t" de kansen vergroot te worden 
om zich te bekwamen voor een taak in 
het economisch leven waartoe hij in be
ginsel geschikt is; 

3. De inflatie dient kraèhtig bestreden 
te worden, zowel om te voorkomen dat 
onze algemene wclvaartsontwiltkeling in 
gevaar wordt gebracht als tenein~e die
genen te beschermen wier inkomenspo
sitie door inflatie wordt ondermijnd, 
zoals trekkers van vaste inkomens en 
bepaalde groepen zelfstandigen; 

4,. De mogelijkheden tot verandering 
van arbeidsplaats, zowel geografisch als 
naar de aard van de arbeidsplaats, moe
ten worden vergroot. Regelingen die de 
verandering van positie in het econo
misch leven bemoeilijken worden tegen
gegaan; 

5. Een gedurige versterking van de 
inkomenspositie van de ontvangers van 
de laagste inkomens moet bevorderd 
worden; 

6. Er dient een actief beleid gevoerd 
te worden inzake de werkgelegenheid 
voor bepaalde beroepsgroepen en voor 
bepaalde regio's, voor wie of waar de 
werkgelegenheid onvoldoende is om. met 
arbeid een redelijk inkomen te verwer
ven; 

7. Een brede spreiding van bezit en 
vermogen dient bevorderd te worden. 
Daartoe dienen winstdelingen, spaar
loon, eigen woningbezit en pensioenaan
spraken gestimuleerd te worden; 

8. Een zo groot mogelijke openheid 
met betrekking tot inkomens en inko
mensverhoudingen moet worden nage
streefd. 

3. afdeling Naarden.- Drastische be
perking van het grote aantal oordelen, 
constateringen en overwegingen, dat 
aan de eigenlijke uitspraken voorafgaat. 
Aldus een zekere bekorting, mede de 
duidelijkheid bevorderend. In de hierna 
volgende uitwerking zijn de oordelen b. 
en d. verwerkt in de uitspraken nrs. 2 
en 3; 

e. f. eng. geschrapt; 
a. c. en h. (als maximaal aantal) ge

handhaafd, 
waarbij de redactie van a. mèer is 

geënt op het beginselprogram; 
-De "uitspraken" qua ·redactie c.q. 

betekenis meer doen aansluiten op de 
tekst van de "nota betreffende de inko
menspolitiek". 

Gewijzigde ontwerp-resolutie: 

De Volkspartij voor Vrijheid en De
mocrátie, 24 november 1973 te Breda in 
vergadering bijeen, van oordeel: 

a. dat sociaal gerechtvaardigde en 
economisch verantwoorde verhoudingen 
het best zijn te verwezenlijken in een 
maatschappij, die het private bezit van 
de produktiemiddelen alsmede de onder
nemingsgewijze produktie met vrije 
loon- en prijsvorming als beginsel 
stelt; 

b. dat de sociale rechtvaardigheid in
komensgaranties vereist voor omstan
digheden, waarin iemand niet in staat is 
zich een redelijk inkomen te verschaf
fen; 

c. dat er voor de overheid geen rechts
grond is om normen vast te stellen 
voor particuliere inkomens; 

spreekt zich, mede gezien de "Nota 
betreffende de inkomenspolitiek", opge
steld door een commissie uit de Tweede
Kamerfractie, uit voor: 

1. een actief werkgelegenheidsbeleid 
ten aanzien van beroepsgroepen en re
gio's, voor wie of waar de werkgelegen
heid onvoldoende is om een redelijk in
komen te verwerven, met ontwikkeling 
van meer preventieve activiteiten, waar
bij van betrokkenen ook eigen initiatief 
wordt gevraagd; 

2. verbetering van onderwijs- en oplei
dingsmogelijkheden en bestrijding van 
monopolie-posities, opdat een ieder zo
veel mogelijk gelijke startkansen krijgt 

en alle functies in de samenleving iD 
beginsel voor allen toegankelijk zijn; 

3. een beleid, dat gunstige voorwaar
den schept voor bezits- en vermogens
vorming (zoals eigen woningbezit, indi
viduele oudedagsvoorzieningen, spaar
loon) in zo breed mogelijke kring, en 
dat met name de opbouw van vermogen 
uit eigen besparingen positief waar
deert; 

4. krachtige bestrijding van de infla
tie, welke de - ten gunste van allen 
werkende - evenwichtige economische 
groei in gevaar brengt en de inkomens
verhoudingen verstoort. 

Algemeen voorstel tot verlening van 
machtiging aan het hoofdbestuur tot het 
aanbrengen van redactionele verbeterin
gen in de resolutie en de stellingen, wel
ke --- eventueel na amendering - wor
den aangenomen, onder welke machti
ging mede te begrijpen: mogelijke com
binatie van daarvoor in aanmerking ko
mende (deel)teksten. 

(Overeenkomstig een bij eerdere gele
genheid - voor de op 27 febr. 1970 in 
Breda gehouden vergadering - inge
diend en toen door het bestuur overge
nomen amendement. Desbetr. procedure 
zou o.i. "standaard" dienen te zijn.) 

4. afdeling Wassenaar. Op de pream
bule enkele amendementen (zie onder 
B); t.a.v. de stellingen nieuw voorstel: 

" ... spreekt zich uit voor: 

1. een doeltreffende bestrijding van de 
inflatie; 

2. stimulering van de werkg·eleg·en
heid; 

3. een inkomenspolitiek, die uitgaat 
van een gegarandeerd minimum-inko
men en van beloning naar prestatie; 

4. verbetering van onderwijs en oplei
ding met . voor iedereen gelijke kansen 
en mogelijkheden; 

5. het tegengaan van monopolieposi
ties; 

6. bezitsvormende maatregelen, zoals 
de bevorderingen van eigen woningbezit, 
van individuele oudedagsvoorzieningen, 
van individuele besparingen; 

en verzoekt het hoofdbestuur onder
zoek en studie te bevorderen van de 
feitelijke inkomensverhoudingen en van 
dè oorzaken van deze verhoudingen, op
dat noodzàak tot, en gevo:gen van be
paalde maatregelen kunnen worden 
vastgesteld." 

5. regio Leiden (de afdelingen Leiden, 
Leiderdorp, Oegstgeest, Warmond en 
Voorschoten). 

1. Een krachtig werkgelegenheidsbe
leid in nauwe samenhang met een 
krachtig sociaal beleid waarin inko
mensgaranties worden geboden aan hen 
die niet in staat zijn zich in voldoende 
mate een inkomen te verschaffen. 

2. Een krachtig onderwijsbeleid, 
waadn de onderwiJs- en opleidingsmo
gelijkheden worden verruimd, · waardoor 
gelijke kansen voor iedereen tot stand 
komen. · 

3 .. (nieuw). Een zo groot mogelijke 
vrijheid van inkomensbesteding. 

4. (oud 3). Een financieel economisch 
beleid waarmede in samenhang met een 
welzijnsbeleid een evenwichtige econo
mische ontwikkeling - welke ten gunste 
werkt van allen - wordt nagestreefd 
en waarmede de voortschrijdende infla
tie wordt tegengegaan. 

5. (oud 4). Bevordering van bezitsvor
mende maatregelen zoals het woningbe
zit, oudedagsvoorzieningen, enz. 

B. Voorstellen, betreldiing hebbende 
op de preambule. 

a. 1. afdeUng Lisse. Van oordeel dat 
een democratische maatschappij, waarin 
ook op economisch gebied vrije ont
plooiing ... enz. 

b. 1. afdeling Lisse. ...meebrengt dat 
alle posities in de samenleving ... enz. 

b. 2. afdeling Eindhoven. b. voorts van 
oordeel dat de gelijkwaardigheid van de 
mens meebrengt dat alle functies in de 
samenleving voor ieder vrij toegankelijk 
moeten zijn en de individuele prestaties, 
gemeten naar hun maatschappelijke be
tekenis, daarbij erkenning en beloning 
moeten vinden. 

De afdeling Eindhoven is van me
ning dat de term prestaties te algemeen 
gesteld iB. In de amateur-sport bijvoor
beeld worden ook zeer hoge prestaties 
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geleverd, die echter niet voor een even
redige beloning in aanmerking komen. 
Wij lopen met het ontwerp het gevaar 
dat prestatie verwisseld gaat worden 
voor inzet. 

De afdeling Eindhoven heeft overwo
gen ook een amendement in te dienen 
op punt g. en h., daar zij van mening 
was dat deze tegenstrijdig waren. Er 
van uit gaande dat punt g. de inko
mensoverdrachten betreft en punt h. de 
primaire inkomens, is dit niet ge
beurd. 

c. 1. afdeling Lisse. ... dat inkomens
garanties kunnen worden geboden ... 
enz. 

d. 1. afdeling Hilversum. d. voorts van 
oordeel dat persoonlijke bezitsvorming 
in positieve zin bijdraagt tot de vrije 
ontplooiing en daarmede tot de onaf
hankelijkheid van de individuele 
mens; 

f. 1. afdeling Lisse. ..• een beleid ge
richt op welvaart en welzijn ... enz. 

f. 2. afdeling Rotterdam. de woorden 
,,gehele bevolking" vervangen door "be
volking als geheel". 

Toelichting: 
De voorgestelde formulering lijkt uit 

tactisch oogpunt beter. Men kan ons nu 
niet verwijten dat wij vinden dat "de 
rijken nog rijker moeten worden". 

f. 8. afdeling Uithoorn .... voor de sa
menleving als geheel het beste resultaat 
wordt bereikt. 

f. 4. afdeling Hllvl'rsum. overwegende, 
dat met een beleid, gericht op vooruit
gang van de gehele bevolking in welzijn 
en welvaart, in een evenwichtige en 
h,armonieus opgebouwde samenleving, 
het vanzelf spreekt dat de minder be
voorrechten in die vooruitgang delen. 

f, 5. afdeling Wassenaar. overwegende 
dat een beleid, gericht op vooruitgang 
in welvaart en welzijn voor de gehele 
bevolking . wordt voorgestaan, waarbij 
aan de zwakste groepen extra aandacht 
moet worden besteed. 

g. 1. afdeling Rotterdam. in punt g. 
wordt gesproken over een "studie van 
de feitelijke verhoudingen te zake van 
besteedbaar inkomen. .. " Hieraan dient 
te worden toegevoegd "pensioenaanspra
ken en andere relevante factoren, als
mede van' het effect van de overheids
uitgaven voor de verschillende inko
mensgroepen." 

Toelichting: Bij een studie over de fei
telijke inkomensverhoudingen dient men 
uit te gaan van het "life-time"-inkomen 
in plaats van het inkomen in een be
paald jaar. Vet>der hebben de overheids
uitgaven invloed op de inlwmensverhou
dingen. 

g. 2. afdeling Lisse. Nieuwe redactie 
en aanvulling. Overwegende dat de fei
telijke verhoudingen terzake van be
steedbaar inkomen, de economische en 
politieke machtsstructuur die ten grond
slag ligt aan het spreidingsbeeld en de 
gèvolgen van verdere nivellerende maat
regelen in de inkomenssfeer nationaal 
zowel als internationaal onvoldoende be
kend zijn. 

g. 3. afdf:'ling Norg. a. het in de moti
vering onder h. gestelde niet alleen 
overbodig doch ook feitelijk onjuist is 
daar hierin ligt besloten dat de overheid 
ook geen normen zou kunnen stellen 
t.a.v. noodzakelijke of gewenste mini
mum-inkomens, zoals sinds jaar en dag 
gebeurt met b.v. minimumloon, AOW/ 
A WW en bijstands-uitkeringen; 

b. in het gestelde onder g. heeft ten 
onrechte een der in een te verrichten 
stud.ie te b~trekken overweging, zijnde 
tle mternationale consequenties, bijzon
dere nadruk gekregen. Dit is naar 
onze mening een zaak, die vanzelfspre
kend mede in de beschouwingen zal 
moeten worden betrokken, doch niet zo 
expliciet als hier is gesteld. Voorts zijn 
wij van mening, dat deze studie niet 
alleen gericht moet zijn op de feitelijke, 
maar tevens op de gewenste inkomens
verhoudingen in onze samenleving. 

Wij mogen u derhalve voorstellen, in 
d~ ontwerp-resolutie de volgende wijzi
gmgen aan te brengen: 

1. het gestelde onder punt g. van de 
motivering te wijzigen in: 

"g. voorts overwegende dat het niet 
verantwoord is verdere nivellerende 
maatregelen te treffen zonder dat een 
voorafgaande grondige studie is verricht 
naar de feitelijke en de gewenste inko-

mensverhoudingen in onze samenleving, 
met inachtneming van de mogelijke 
consequenties van de maatregelen, die 
worden voorgesteld om de gewenste 
verhoudingen te bevorderen"; 

2. het gestelde onder punt h. van de 
motivering te doen vervallen. 

b. 1. afdl'ling Norg·. laten vervallen. 

b. 2. afdeling Lisse. laten vervallen!! 
(de regering MOET normen kunnen 

vaststellen om excessieve inkomens ten 
gevolge van monopolieposities te voor
komen. Inkomensoverdracht onder 
dwang beperkt vrijheid individuele bur
ger). 

nieuw punt h. op te nemen: overwe
gende dat de inflatie de economische po• 
sitie van Nederland en van de individue
le burgers aantast, bovendien een ge
zonde, evenwichtige economische groei 
in gevaar brengt en de verbetering, in 
vele gevallen zelfs handhaving, van de 
inkomens van grote groepen in de sa
menleving nadelig beïnvloedt. 

h. S. afdeling Wassenaar. bestaande 
punt h. vervalt en wordt ' vervangen 
door nieuw punt h.: 

"overwegende, dat inflatie vcrstorend 
werkt op de inkomensverhoudingen on
der meer doordat zij besparingen, pen
sioenen en vaste inkomens · aantast, en 
voorts de evenwichtige economische ont
wikkeling in. gevaar brengt." 

i. 1. afdeling Wassenaar. Punt i toc
voeg·en: ,.overwegende ten slotte dat het 
niet op de. weg van de overheid ligt 
exacte normen vast te stellen voor alle 
inkomensverhoudingen.'' 

C. Voorstellen, betrekking ltebbende 
op de resolutie zelve. 

1.1. afdeling Rotterdam. "werkgcle
genht'idsbeleid" vervangen door "arbeids
marlübeleid". 

Toelichting: Arbeidsmarkt omvat zo
wel kwantitatieve als kwalitatieve 
aspceten, terwijl werkgelegenheidsbeleid 
alleen betrekking heeft op kwantitatie
ve aspecten. 

1.2. afdt>ling Rhoon. aanvulling met de 
volgende bijzin: "Niet alleen ten behoe
ve van de door de binnenlandse markt 
bestemde goederen en diensten, als ook 
voor die, welke g·ericht zijn op de ex
port". 

Motivering: De werkgelegenheid ten 
behoeve van de export maakt een be
langrijk deel uit van de werkgelegen
heid, en het te voeren regeringsbeleid 
zal daarom bewust op bt>ide onderwer
pen g-ericht moeten zijn. 

2.1. afdeling Rotterdam. het laatste 
gedeelte van pt. 2 dient te luiden: "het
geen bijdraagt tot gelijke kansen en tot 
het tegengaan van monopolie-posi
ties". 

Toelichting: De oorspronkelijke for
mulel'ing lijkt te absoluut gesteld. 

2.2. rflgio Gouda (de afdelingen Capel
le. a.d. IJssel, Boskoop, Moordrecht, 
NICu"':erkerk a.d. IJssel, Reeuwijk en 
Waddmxveen). _ 

aanvulling: het slechten van beperkin
gen bij vestiging als beroepsbeoefenaar 
in bepaalde beroepen, waarin momenteel 
belemmeringen bestaan, die hun oor
sprong vinden in overeenkomsten tussen 
de heoefenaars van dat beroep. 

2.8. afdeling Rhoon. wijzigen als 
volgt: "Vergroting van onderwijs en op
leidingsmogelijkheden, waardoor gelij
ke maatschappelijke ontplooiingskansen 
worden bevorderd, welke dan evens mo
nopolieposities tegengaan." 

Motivering: Gemeend wordt, dat het 
tegengaan van monopolieposities gekop
pels i~ .aan de vergroting van onderwijs
mogcll]kheden. In dit wijzigingsvoor
stel wordt het verband duidelijker aan
gegeven. 

2.4. afdeling Lisse. nieuwe tekst: ac
tieve stimulering tot het gebruik maken 
van de mogelijkheden die op onderwijs
en opleidingsgebied beschikbaar zijn en 
komen, door alle groepen in de samenle
ving, omdat daardoor wezenlijk gelijke 
kansen tot stand komen. 

3.1. afdeling Lisse en regio Gouda. "en 
het spaarloon" laten vervallen. 

3.2. afdeling Rotterdam. "spaarloon" 
vervangen door "spaarfaciliteiten". 

Toelichting: In spaarloon zit dikwijls 
een element van dwang, hetgeen niet 
strookt met liberale principes. Boven
dien bestaat het gevaar dat spaarloon 

boven op de voor loonsverhoging be
schikbare ruimte komt en derhalve in
flatoir werkt. Bij ontspanning kan deze 
kosteninflatie verder nog leiden tot een 
bestedingsinflatie. 

3.3. a.fdeling Maassluis. ... bevordering 
en bescherming van eigen woningbezit ... 
enz. 

Toelichting: Voorkomen moet worden 
dat eventuele lastenverzwaringen of 
wijzigingen in de belastingaftrekbaar
heid van kosten een zodanige invloed 
kunnen uitoefenen dat daardoor het be
zit van een eigen woning niet kan wor
den gecontinueerd. Voorkomen moet 
worden dat de waarde van individuele 
oudedagsvoorzieningen en van spaarloon 
door voortsehrijdende inflatie wordt uit
gehold. 

3.4. afdeling Hilversum. nieuwe tekst: 
Bevordering van de spaarzin, individue
le oudedagsvoorzieningen en van het 
eigen woningbezit en andere bezitsvor
mende maatregelen. 

4-.1. afdeling Rhoon. WIJZigen als 
volgt: Volgende tussenzin doen verval
len: "die de evenwichtige economische 
groei, die ten gunste werkt van allen, in 
gevaar brengt en," Hierdoor wordt de 
zin als volgt; "Bestrijding van de infla
tie, aangezien deze verstorend werkt op 
de inkomensverhoudingen." 

Motivering: Door bet w_eglaten vàn de 
tussenzin wordt de aandacht volledig 
gericht op de ongunstige werking van 
de inflatie op de inkomensverhoudingen. 
De- evenwichtige economische groei be
handelt in wezen een ander onderwerp 
en voor de duidelijkheid ware dit· punt 
daarom uit de resolutie te weren. 

4-.2. afdeling Lisse. laten vervallen: 
"en verstorend werkt op de inkomens
verhoudingen". Omnummeren tot punt 
5, en invoegen een nieuw punt 4 (zie 
onder D). 

D. \" oorstt>lle>n tot toe te \·oegen ]nm
ten. 

T.I. afdt>ling Lisse. Invoeget:t een 
nieuw punt 4; oud 4 wordt dan 5 (zie 
onder C) : het doen van grondig onder
zoek en studie naar de feitelijke verhou
dingen in besteedbare inkomens, de eco
nomische en politieke machtsstructuur 
die ten grondslag ligt aan het sprei
dingsbeeld en de gevolgen van verdere 
nivellerende maatregelen in de· inko
menssfeer. 

T.2. aflleling Uithoorn. 5. bevorderen 
van een grondige studie van de feiteiij
ke inkomens- en vermogensverhoudin
gen en van de gevolgen van (verder) 
nivellerende maatregelen. 

T.3. afdeling Bussum. 5. het entame
ren van de hierboven onder g. genoemde 
studie (waarvoor de nota inkomenspoli
tiek van de Tweede Kamerfractie reeds 
t>nige uitgangspunten bevat), zodat op 
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grond van feitelijke gegevens tot een 
oordeel kan worden gekomen over het 
tempo van de onder e genoemde vermin
dering van de verschillen in Inkomens
en vermogensverhoudingen." 

Motivering: De afdeling staat achter 
de overwegingen - met name ook g. en 
e. - maar is daarnaast van oordeel dat 
deze een praktisch resultaat moeten op
leveren. Voor wat overwegingen g. en e. 
betreft wordt dat in de 4 uitspraken 
volkomen gemist. 

T.4. afdeling Rotterdam. toegevoegd 
dienen te worden de volgende punten 
(bijvoorbeeld te nummeren 5 en 6): 

. a. een studie inzake het slechten van 
op dit moment bestaande toetredings
barrières ter handhaving van monopo
lieposities bij het uitoefenen van bepaal
de activiteiten; 

b. een studie naar maatregelen die de 
geografische en sectoriële arbeidsmobili
teit bevorderen. 

Toelichting: ad 6 a Achtergrond van 
de voorgestelde formulering is dat bij 
bepaalde. beroepen (bijvoorbeeld: apo
thekers, notarissen) toetredingsbarriè
res bestaan, hetgeen in strijd lijkt met 
de liberale uitgangspunten. 

ad 6 b Achtergrond van de voorgestel
de formulering Is de problematiek van 
de buitenlandse werknemers in combi
natie met de starheid van de loonstruc
tuur. 

T.5. regio Gouda. 5: inkomensverschil
len, mits deze gebaseerd zijn op ver
schillen in het dragen van verantwoor
delijkheid en/of het leveren van bijzon
dere inspanningen, maar niet op basis 
van een historisch gegroeide belonings
structuur. 

T.6. rl'gio Gouda. 6: een onderzoek 
naar de feitelijke inkomensverhoudln
gen, waarbij tevens onderzocht moet 
worden de invloed van ·inkomensover
drachten en het effect van de overheids
uitgaven op het welstandspeil van de 
verschillende inkomensgroepen. Bij dit 
onderzoek behoort ook de studie van het 
levensinkomen. 

T.7. afdeling Laren-Blaricum. De at
deling Laren-Blaricum beeft in haar 
vergadering van 8 oktober 1973 in het 
overleg omtrent de resolutie inzake de 
inkomenspolitiek overwogen, dat de dis
cussie omtrent de inkomensverhoudin
gen onder meer vertroebeld wordt door 
de onbekendheid met hoogte, omvang en 
betekenis van de hogere salarissen en 
wel in het bijzonder de netto besteedba
re inkomens en zij heeft besloten - ter 
bevordering van een meer open discus
sie - als amendement op de resolutie 
voor te stellen deze aan te vullen met 
een punt 5, luidende: "een zo ruim mo
gelijke publicatie van werknemerssala
rissen per groep bij de structuurven
nootschap op basis van zowel bruto, als 
van netto inkomen". 

DE PROF. MR. B. M. TELDERSSTICHTING 
een politiek-wetenschappelijke studiestichting op liberale grondslag 

zoekt een 

SENIOR MEDEWERKER 
of 

HOOFD VAN HET WETENSCHAPPELIJK 
BUREAU 

Zijn taak zal zijn om in nauwe samenwerking met het curatorium 
van de stichting rapporten op te stellen en tevens leidinggevend 
en coördinerend op te treden bij het werk van de stichting. -

Gedacht wordt aan personen in de leeftijd van 30 à 50 jaar met 
belangstelling voor wetenschappelijk werk, die reeds de nodige 
leidinggevende, maatschappelijke en journalistieke ervaring hebben 
opgedaan en in staat zijn een rapport goed te redigeren. 

Sollicitanten dienen bij voorkeur afgestudeerd te zijn in de eco
nomie of de rechtswetenschappen. Zij dienen in hun studietijd 
of in hun praktijk reeds van intensieve belangstelling in onderzoek 
te hebben blijk gegeven. 

Met de hand geschreven sollicitatiebrieven vergezeld van een 
recente pasfoto te richten aan het Curatorium van de Prof. Mr. 
8. M. Teldersstichting, Koninginnegracht 55a te 's-Gravenhage. 
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De dag van Scheel 

Drs H. J. L. Vonhoff belicht de 
positie van de Westduitse li
beralen. 

Met een indrukwekkende rede rea
geerde de Westduitse minister van 
buitenlandse zaken in de Algemene Ver
gadering van de VN, toen de toetreding 
van West-Duitsland als lidstaat een feit 
was geworden. Voordien was Scheel, de 
leider van de Westduitse liberalen, aan 
het hoofd van zijn delegatie voor het 
eerst in die hoedanigheid de vergaderzaal 
binnengetreden. Dit was de bekroning 
van een stuk buitenlandse politiek door 
Bondskanselier Brandt en Scheel in de 
laatste periode ontwikkeld. 

Als ik dan toch spreek van de dag 
van Scheel, dan doe ik dat omdat voor 
hem, en..zo stelde hij het ook in een ge
sprek dat ik korte tijd geleden met hem 
voerde, in wezen aan die ontwikkeling 
deel had kunnen hebben omdat hij door 
een stoutmoedige ingreep de liberale 
partij in West-Duitsland nog net had 
kunnen redden. 

Een aantal jaren terug wendden de 
kiezers zich van de FPD af en op be
nauwende wijze werd de grens van 5 % 
benaderd, waaronder in het Westduitse 
systeem geen zetels worden toebedeeld. 
Helemaal onbegrijpelijk was die ontwik
keling niet. De FDP stond op het punt 
van het Duitse politieke toneel te ver
dwijnen doordat de partij de tegenstan
ders wel zeer in de kaart speelde door 
alleen op beperkte groepsbelangen te 
mikken. die aantrekkelijk waren voor de 

kiezers die op de FDP stemden. Ik her
inner mij zelfs dat een enquête werd 
gehouden die er op was gericht om die 
verlangens zo nauwkeurig mogelijk aan 
de weet te komen. 

Dat laatste was wel geheim, maar het 
leidde tot een bepaalde enge, in meer 
dan een zin van het woord, politieke op
stelling, die maar al te zeer werd onder
kend. En niet alleen in ons land pro
beerde men en probeert men nog een 
bepaald stempel op de liberale partij te 
drukken. 

Andere weg 

Scheel heeft toen begrepen dat dit de 
verkeerde wegwas en de lllOed get0ond 
een geheel andere in te slaan. 

Dat was wel bijzonder riskant, omdat 
hij teneinde een nieuwe aanhang te kun
nen winnen en zich duidelijk in het 
politiek centrum te kunnen opstellen de 
oude aanhang gedeeltelijk kon verspelen. 
De FDP werd door zijn toedoen inder
daad de centrumpartij, die hij zich had 
voorgesteld en door de Duitse constel
latie bovendien één, die vrij direct poli
tieke invloed kon gaan uitoefenen. De 
positie van de FDP is nu in Duitsland 
weer redelijk stabiel en verwacht kan 
worden dat hiervan voor de toekomst ook 
weer duidelijke politieke inspiratie kan 
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uitgaan om de partij attractief te hou-
den en te versterken. , 

Het is duidelijk dat deze gang van 
zaken voor alle liberalen ook buiten 
Duitsland een zeer bemoedigende is. Wij 
hebben een stuk moderne en realistische 
politiek te bieden waarvoor een brede 
aanhang is verworven en een nog bre
dere te verwerven zal zijn. 

In West-Duitsland profiteert Scheel 
daarbij in niet geringe mate van het feit 
dat de socialistische partij door een ge
matigd realist als Brandt wordt geleid. 
Ook dat is mij weer gebleken toen ik 
Brandt hier beluisterde in een rede die 
tot de Algemene Vergadering richtte in 
het begin van deze week. Terecht is er 
in de afgelopen periode uit onze kring 
op gewezen welke enorme verschillen er 
zijn tussen het socialisme van Brandt en 
dat van den Uyl c.s. 

Juist die opstelling zal ons echter in 
de komende jaren de mogelijkheid bie
den om gebruik te maken van de poli
tieke ruimte die aldus wordt geboden. 
Na de laatste verkiezingsuitslag kan 
men ons het zegel van de exclusiviteit op 
welke wijze ook niet opdrukken. 

Dat is een belangrijk gegeven omdat 
daarmede beslist wordt over de moge
lijkheden dTe er voor het liberalisme zijn 
weggelegd. Die zijn structureel zeer 
groot zoals Scheel heeft aangetoond, 
toen hij tot zijn dag kwam. 

Voorlichting en studiemateriaal 

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

• 

LA MANGA 
Costa Blanca Spanie 

- 1 tot 4-kamer appartementen 
- blijvend vrij uitzicht op zee 

max. 150 m van het strand 

9-10-11 % rendement 
onder bankgarantie 

geen overdrachtsbelasting 
- unieke golf-links (36 holes) 
- tennisbanen/maneges 
- jachthavens/zwembaden 
- zeil- en duikschool 

modern winkelcentrum enz. 

Voor documentatie 

INDESA-ABC 
Havenstraat 5 - Amsterdam 

Telefoon 020-7617 87/79 98 78 
b.g.g. 020- 41 02 49/25 02 71 

Enige tijd geleden werd gevraagd naar 
boekjes en brochures die leden voor zelf
studie of studie in groepjes zouden kun
nen gebruiken. In de eerste plaats was 
er vroeger het jaarboekje van de VVD, 
maar binnenkort verschijnt een op het 
Algemeen Secretariaat verkrijgbaar 
handboek. In dit boek zullen behalve 
adressen voorkomen: het beginselpro
gramma en huishoudelijk regelement van 
de partij, de reglementen van de Ver
eniging van Staten en Raadsleden en de 
Stichting Organisatie "Vrouwen in de 
VVD" en vele andere wetenswaardig
heden, o.a. betreffende de diverse com
missies. 

Verder krijgen alle leden het twee-
. wekelijks verschijnend blad van de partij 
n.l. Vrijheid en Democratie waar naast 
p::n-lementaire verslagen van de werk
za:unheden van de fracties ook veel opi
nievormende artikelen in staan. De Ver
eniging van Staten en Raadsleden geeft 
een maandelijks blad uit: Provincie en 
Gemeente. Dit blad is vooral bestemd 
voor de Staten en Raadsleden. Alle VVD 
leden kunnen echter buitengewoon lid 
van de Vereniging worden en dit blad 
ontvangen. Vooral aan a.s. Staten en 
Raadsleden geeft Provincie en Gemeente 
veel informatie. 

De Stichting .,Liberaal Reveil" geeft 
ol maal per jaar een meer wetenschap
pelijk gericht blad uit "Liberaal Reviel''. 
Studies gemaakt door Liberalen in en 
buiten de Partij worden bediscusieerd. 
Ook wetenschappelijke artikelen ge
schreven in opdracht van de Telders 
Stichting worden gepubliceerd. Op het 
Algemeen Secretariaat zijn verkrijgbaar 
"Liberalen op Nieuwe Wegen", de bro
chure van de VVD en binnenkort zal een 
extra blad in. Vrijheid en Democratie 
verschijnen met propaganda materiaal 
om te gebruiken in discussies! o.a. zal 
hierin zijn opgenomen de tegenbegro
ting van onze Tweede Kamer-fractie. 
Zoals bekend is nog altijd het Liberaal 
Manifest actueel en in discussie .. Op de 
buitengewone ledenvergadering van 24 
november a.s. zullen enige stellingen 
worden besproken die gebaseerd zijn op 
de tekst van het Manifest. In het ko
mende verkiezingsjaar verschijnen het 
Provinciale en het Gemeenteprogramma, 
beide onder auspiciën van de Vereniging 
van Staten en Raadsleden. Per Provin
tie en per Gemeente zullen voor dat ge
bied specifieke punten worden toege-

voegd. Tot slot geeft de JOVD de Drie
master uit, waarin ve:e problemen weer 
eens op een andere manier aan de orde 
worden gesteld. Wil men echter tot een 
goede meningsvorming komen dan zal 
men de kranten goed moeten lezen. En 
dan niet alleen de ons welgezinde bla
den maar ook die van onze politieke 
tegenstanders. 

H. J. Schlemper-van Gijn. 

Interimstichting 
Op 12 oktober 1972 werd onder voor

zitterschap van Mevr.. Drs. J. Muller
v. d. Wielen de derde vergadering van 
het Algemeen Bestuur van de Interim 
Stichting gehouden in het gebouw van 
de Tweede Kamer te Den Haag. 

Aan de orde was de verkiezing van 
de leden van 3 commissies, n.l. de com
missie Rechten en Positie van de Vrouw, 
de commissie bevolkingsvraagstuw en 
de commissie Milieuaangelegenheden. 

Voor de commissie Rechten en Positie 
van de vrouw werden verkozen: mevr. 
mr. M.N. W. Dettmeijer-Labberton (can
didaat gesteld door de Org. "Vrouwen 
in de VVD"), mevr. M. H. Holleman
Eikenberg; mevr. drs. L. J. Esser-Ber
gema; mevr. mr. E. Schwager; mevr. 
mr. H. W. Lameris-Neyens; mevr. P. 
Timmerman en mevr. mr. J.C. Rutgers. 
Voor de commissie Bevolkingsvraagstuk 
werden verkozen: mevr. A.M. J. Knuttel
Holtappel (kandidaat gesteld door de 
Org. "Vrouwen in de VVD"); Mevr. K. 
G. Kwikkei-Mulder ;mevr. Th. Slegten
horst-Bakker, mevr. drs. Th. Hartkamp
Suurmond en mevr. A. M. P. Nederend
Goris. 

Voor de Commissie Milieuaangelegen
heden werden verkozen: mevr. drs. H. A. 
Bleeker-Van Styrum (candidaat gesteld 
door de Org ."Vrouwen in de VVD"); 
mevr. A. H. Boers-Lepoûtre; mevr. J. G. 
Duintjes Tebbens-van Geyn; mevr. A. J. 
Schut-Heidinga en mevr. ir. A. W. Tref
fers-Verbeek. 

De algemene vergadering van de Ver
enigde Naties heeft 1975 uitgeroepen tot 
het Jaar van de Vrouw en zich schrif
telijk gewend tot de lidstaten met het 
verzoek activiteiten te ontwikkelen bin
nen het kader van het Internationaal 
Jaar van de Vrouw. 

Het dagelijks bestuur van de Interim 
Stichting heeft zich beraden over de 
wijze, waarop deze activiteiten het beste 
verwezenlijkt kunnen worden. 

Het D.B. heeft na besprekingen m~t 
de Jaarbeursdirectie een conceptplan 
voor een manifestatie in 1975 opgesteld 
en dit voorgelegd aan het algemeen be
stuur van de Interim Stichting. Deze 
manifestatie zal onder meer omvatten 
een tentoonstelling, (internationale) con
gressen, lezingen en bijeenkomsten in
zake de positie van de vrouw in het al
gemeen en de Nederlandse vrouw in het 
bijzonder. 

Voor de datum en plaats van het 
evenement wordt gedacht aan de periode 
eind mei begin juni 1975 te Utrecht. 

Het algemeen bestuur van de Interim 
Stichting heeft het D.B. gemachtigd de 
plannen verder uit te werken. 

E. d. R.-B. 

Vragenlijst Euthanasie 

Zou U zo vriendelijk willen zijn de be· 
ant"'!'oordde vragenlijsten over de Eutha
nasie zo spoedig mogelijk in te zenden 
aan de secretaresse mevr. mr. E. de 
Rock-Bedding, Stadhoudersplantsoen 212, 
Den Haag? 

Noordelijke contactdag 
19 november zal in het Familiehotel 

te Paterswalde de noordelijke contact
dag worden gehouden voor de vrouwen 
in de VVD in de provincies Groningen, 
Friesland en Drenthe. Aanvang 10.00 
uur. Spreker zijn: drs. D. J. D. Dees, 
lid van de Tweede Kamer, over: "De 
politieke situatie van Nu" en mervrouw 
J. Jensema-Vas, lid van provinciale sta
ten over: "De vrouw in de politiek". De 
kosten bedragen f 20,-. Opgave do'or 
overmaking van dit bedrag vóór 10 no
vember op giro 955.174 ten name van 
mevrouw F. Mulder-Geuker, Noordpol
der 4 te Warffum. Voor zover nog plaat
sen beschikbaar zijn, kan men zich op 19 
november ook melden aan de zaal. De 
kosten bedragen dan f 22,50. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE vrijdag 9 november 1973 - 9 

Te lage huren in steden 

De vier grote steden gaan zich geza
menlijk beraden over het al of niet toe
passen van de door het rijk opgelegde 
huurharmonisatie, aldus een bericht in 
De Tijd. Op 1 april ·mo~ten de gemeen
ten behalve de normale zes procent 
huurverhoging voor oude woningen één 
procent extra huur berekenen. Amster
dam heeft zich steeds verzet tegen 
huurharmonisatie die is bedoeld om de 
huren van de oude woningen meer in 
overeenstemming te brengen met de hu
ren van de nieuwbouw. Tot zover het 
bericht in De Tijd. 

Niet bereid 
Hierbij kan worden aangetekend dat 

het systematisch goedkoop houden van 
oude woningen - inderdaad meestal 
van niet te beste kwaliteit (Amsterdam 
heeft er nog al wat) - best eens één 
van de belangrijkste oorzaken kan zijn 
van de beroerde huisvesting in Amster
dam. Voor zover deze woningen - veel
al in handen van particuliere huiseige
naren jaarlijks slechts geringe 
huurverhogingen mogen worden bere
kend, die vaak de inflatie van de gul
den nog niet eens dekken, kan niet 
worden verwacht dat de eigenaren zich 
er veel aan gelegen laten liggen. De 
kwaliteit van deze woningen gaat zien
derogen achteruit en de buurten waarin 
ze staan dientengevolge ook. In welke 
hoofdstad van Europa kan men voor 
zulke geringe huren in het centrum van 
de stad wonen als in Amsterdam? De 
huurder in ons land is na de oorlog 
opgevoed met te lage huren; hij is dien
tengevolge niet bereid veel voor. zijn 
woongenot te betalen, terwijl tegen de 
aanschaf van kostbare consumptiegoe
deren - overigens ieders goed recht -
vaak niet wordt opgezien. 

Slechte huizen 
Maar het gevolg is wel dat we op deze 

manier met een steeds groter slecht 
woningbestand blijven zitten. In Amster
dam probeert men het doorstrominga
effect te bevorderen met zulke experi
menten als de Bijlmermeer. Die wonin
gen worden wel verhuurd, maar veel te 
weinig aan doorstromers. Men blijft 
liever goedkoop zitten in de oude wo
ning in de gezellige buurt en maakt de 
huisbaas, die aan deze woningen geen 
cent rendement heeft, uit voor alles wat 
mooi en lelijk is. Deze zou graag zijn 
woning op peil houden als het tenminste 
kostendekkend zou zijn. 

Woningbouwverenigingen in de hoofd
stad hebben ambitieuze programma's in 
uitvoering om oude woningen te reno
veren. Dat zijn dan complete metamor
foses van zulke woningen ten koste van 
enkele tienduizenden guldens. Men moest 
eens weten hoeveel protesten er bij de 
bewoners rijzen als ze voor deze wonin
gen f 80,- of f 100,- huur per maand 
méér moeten gaan betalen. Natuurlijk 
moet er een "bodem" in de markt zijn 
voor de sociaal zwakkeren en die zijn 
er in de grote steden veel. Maar de lage 
huren zijn geen uitzondering, zij zijn 
regel geworden. Daarmee komt een stad 
als Amsterdam nooit uit de misère. 
Renovatie is zeer wel mogelijk, ook op 
grote schaal. Daarmee kunnen ook het 
karakter van de stad en de woonom
geving behouden blijven, maar de huur
ders moeten er wel aan meebetalen en 
niet blijven profiteren van subsidies van 
de overheid. Doet men niet mee dan 
zal de vlucht naar buiten blijven toe
nemen en het landschap worden ont
sierd door steeds meer nieuwbouw
wijken. 

Huurders van goedkope woningen zal 
met klem onder de aandacht moeten 
worden gebracht dat hogere huren nood
zakelijk zijn. Als dat politiek niet snel 
genoeg haalbaar is dan kan een groot
scheepse landelijke voorlichtings- en pro
paganda-campagne velen misschien tot 
die gedachten brengen. 

MINISTER VAN DER STOEL van 
Buitenlandse Zaken worden onervaren 
manoeuvres in de internationale politiek 
verweten. Nog niet geheel duidelijk is 
door welke feiten en omstandigheden tn 
ons land de Arabische regeringsleiders 
zich nog meer gekwetst voelen. Zij wa
ren duidelijker in hun maatregelen dan 
in hun toelichting. 

NEDERLAND biedt enkele Chilenen 
onderdak, die onder hun huidige be
windvoerders geen vrijheid meer heb
ben. Zij waren nog zo gelukkig te ont
snappen aan hun achtervolgers. Hun 
bestemming in Europa staat nog niet 
vast. Velen van hun geestverwanten 
trof een ander lot. 

Efficiency bij overheid 
Nederlands grootste werkgeefster, de 

overheid, heeft een essentiële taak bij 
het goed functioneren van de arbeids
markt. Daar zitten structurele proble
men. Ik vraag me af of er een goede 
uitwisseling van gegevens is tussen Bin
nenlandse Zaken en de gewestelijke ar
beidsbureaus, respectievelijk Sociale Za
ken. Hoe staat het met de mogelijkheid 
van doorstroming naar andere functies? 
Deze vragen wierp het Tweede Kamer
lid voor de VVD, drs. G. van Aardenne, 
vorige week op bij de behandeling van 
de begroting van Binnenlandse Zaken. 
Hij vroeg zich ook af of de gekorte 
prijscompensatie voor salarissen boven 
de f 25.000,- wel getoetst was aan het 
bedrijfsleven. Of loopt de overheid hierin 
toch voorop? Zou het niet beter zijn, zo 
suggereerde de heer Van Aardenne, de 
studie over de salarisstructuur met het 
oog op de functiewaardering af te wach
ten zodat de overheid een beleid als 
werkgever kan opbouwen dan nu te pro
beren via prijscompensatie alle hogere 
salarissen te nivelleren? 

De heer Van Aardenne zei dat aan her
verkaveling bij het afstoten en ombou
wen van rijkstaken niet zal kunnen wor
den ontkomen. De interdepartementale 
taakverdeling is thans weer aan de orde. 

AANGEBODEN DOOR BOOMKWEKERIJ: 
Wegens 200-jarig bestaan tegen extra lage prijzen: 
1.000 TAXUS BACCATA 40-60 breed 30 cm 

200 TAXUS BACCATA 60-80 breed 50 cm 
300 TAXUS BACCATA 80-100 breed 50 cm 
500 TAXUS BACCATA 100-125 breed 60 cm 
800 TAXUS BACCATA 125-150 breed 60 cm 

1.200 TAXUS BACCATA 150-175 breed 70 cm 
700 TAXUS BACCAT A 175-200 breed 80 cm 
450 TAXUS BACCATA 200-225 breed 70-80 cm 

en andere coniferen tot 450 crr: 

De stijging -van het aantal personeels
leden bij de overheid baart zorgen, zo 
vond de heer Van Aardenne. De effi
ciency van het bestuur speelt een grote 
rol bij de herziening van onze bestuurs
structuur. Om democratische controle 
op het overheidsbeleid mogelijk te maken 
moeten er eisen van efficiency, maar ook 
van doorzichtigheid aan onze bestuurs
structuur worden gesteld. 

De herverkaveling van de overheids
taken zou volgens de heer Van Aardenne 
ook kunnen bijdragen aan het beter 
functioneren van de gemeenteraden. Die 
raden moeten geen gemeenteparlement 
worden, het is geen full-time job. Dat
zelfde geldt - misschien in iets mindere 
mate '-- ook voor de provinciale staten. 
De maatschappij is er niet mee gediend 
als gemeenteraden en provinciale staten 
een soort parlement gaan worden. Daar 
is de aard van de problemen, volgens 
de heer Van Aardenne niet naar. Dat is 
ook de reden waarom de VVD de meer
derheidscolleges in deze bestuursorga
nen afwijst. De verstarring, die in het 
parlement zo wordt betreurd, zal dan 
ook gaan optreden op lagere niveaus 
en daar past het nu juist helemaal niet, 
nog afgezien van de beperking in de 
keuze van wethouders, die ervan het 
gevolg zal zijn. 

DE POLITIE had het j.l. zondag niet 
moeilijk met de controle op het rijver
bod. Wie reed moest een ontheffing 
kunnen tonen. De overheid heeft zich
zelf overrompeld met de snel ingevoerde 
maatregel. Verfijningen van de ont
heffingsregeling zijn in de maak. 

PREMIER DEN UYL, de heren Kok 
en Bartels (resp. werknemers en werk
gevers) en de ministers Boersma en 
Duisenberg spraken veelvuldig over het 
Centraal Akkoord. Het leek tot stand 
te zullen komen maar de werkgevers 
konden zich niet verenigen met de be
langrijke concessies die Bartels namens 
hen aan de werknemers had gedaan. 

Alles met extra goede kluiten en zeer mooi gegroeid. 

Vóór bezoek graag telef. bericht na 17 uur! 

200 JAAR. * JAC. JURRISSEN & ZN. 
Cort v. d. Lindenlaan la - NAARDEN - Telefoon 02159-43706. 

OPGERICHT 1773. 
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In deze rubriek laten wij le
zers aan het woord. In ver
band met de plaatsruimte 
dringt de redactie er bij brief· 
schrijvers op aan zich bondig 
uit te. drukken. Lange brieven 
worden aan de schrijvers ge
retourneerd met het verzoek 
ze te bekorten. Onleesbare en 
anonieme brieven worden niet 
geplaatst. Publicatie houdt 
geen oordeel van de redactie 
in over de In de brieven naar 
voren gebrachte standpunten. 

VVD-vragen in het 
parlement 

Het besluit van de Universiteit van 
Amsterdam om ruim i 76.000 uit te 
treklren voor een "samenwerkingsover
eenkomst met de Universiteit van Ha
noi" was voor drs. Dees (volgens Ka
mervoorzitter Vondeling is het juister 
om te spreken van "het lid" Dees) om 
schriftelijk vragen te stellen aan dr. 
Klèin, de staatsseoretaris van onderwijs 
en wetenschappen. "Acht de bewinds
man het juist," aldus Dees, "dat op deze 
wijze onderwijsgelden in een verkapte 
vorm worden gebruikt voor ontwikke
lingssamenwerking?" 

Drs. Dees wijst er in zijn vragen ver
der op dat in het kader van een inzame
lingsactie voor de Universiteit van Ha
noi de leden van de universitaire ge
meenschap in Amsterdam brieven en 
acceptgirokaarten worden toegezonden, 
terwijl bovendien de faculteiten worden 
opgeroepen boeken, tijdschriften, lesma
teriaal en apparaten ter beschikking te 
stellen van de Hanoise universiteit. 

Samen lllet het nieuwe Kamerlid me
vrouw Ginjaar-Maas heeft Dees voorts 
vragen gesteld over het beleid dat ge
voerd wordt ten aanzien van de toela
ting van Mavo-afgestudeerden tot de 
voorbereidende leerjaren van het hoger 
beroepsonderwijs. Beide Kamerleden 
vrezen dat vooruitgelopen wordt op stu
dies die gaande zijn over het voorberei
dende leerjaar van het HBO. 

De vragen die de heer Portheïne in
diende over de olieboycot van de Arabi
sche staten kon hij binnen twee dagen 
weer intrekken omdat toen reeds aan 
zijn verzoek om nadere mededelingen te 
verstrekken aan de Kamer werd vol
daan. Hij kreeg zijn debat. 

Mijn opinie • 
IS ••• 

• Steun aan Israël ? 
In Vrijheid en Democratie van 12 okt. 

las ik een mededeling over het zenden 
van een telegram van hoofdbestuur en 
Kamerfracties aan de Israëlische ambas
sadeur in ons land. Hoewel ik de daarin 
uitgesproken sympathie voor Israël deel 
ben ik toch weinig gelukkig met dit 
telegram. Naar mijn mening geeft het 
blijk van een onjuist partij kiezen voor 
Israël in de nieuwe oorlog. Weliswaar 
zijn het ditmaal de Arabische landen ge
weest, die ten aanval zijn getogen, maar 
Israël heeft de vorige keer grote delen 
van de Arabische landen bezet. De steeds 
starrer geworden houding van Israël 
heeft de situatie voor de gematigde Sa
dat bijna onmogelijk gemaakt. Als er 
geen oplossing wordt gevonden zal het 
Midden-Oosten een bron van conflikten 
blijven. 

De konsekwenties hiervan zien er wei
nig rooskleurig uit en het zou pleiten 
voor de objectiviteit van de Nederlandse 
politici als ook hieraan in het openbaar 
aandacht wordt besteed. 

Een tweede reden voor kritiek op het 
telegram is dat een politieke partij en 
een regering zich niet alleen moeten 
laten leiden door politieke overtuiging, 
maar ook door het direkte belang van 
hun land. Zolang de afhankelijkheid van 
de Arabische landen bestaat zit er niets 
anders op dan te streven naar voldoende 
viiendschappelijke" verhouding met die 

Ïanden. Ook al is het racistische duivel
tje in ons geneigd ons anders te be
wegen. Laten we vooral niet denken dat 
in geval van nood bevriende naties ons 
zullen helpen. Het is daarom voldoende 
ons in te leven in een compleet olie
embargo. Dutch Courage dwingt zelden 
bewondering af; het heeft geen enkel 
ander positief effect dan bevrediging 
van onze eigen gevoelens. 

Dr. G. R. Smit, Italië. 

• Liberaal of conservatief 
Reeds vele maanden wordt er in NRC

Handelsblad en in Elsevier een discus
sie gevoerd over de vraag of de VVD 
zich niet te veel als een conservatieve 
partij presenteert en té vanzelfsprekend 
alle maatregelen van Den Uyl afkamt. 
Voor die vrees bestaat mijns inziens te 
meer grond nu door de ontploffing van 
D'66, de teruggang van DS'70 en con
fessionelen een politiek terrein .,links van 
het midden" komt braak te liggen. De 
liberaal democratische partij van een 
prof. Wessel denkt daarvan gebruik te 
kunnen maken. 

Naar buiten komt de VVD naar mijn 
mening veel te weinig over als een partij 
die redelijke maatschappelijke verande
ringen wil aanvaarden en die blijkens 
de tegenbegroting bij Onderwijs en CRM 
wel degelijk sociale maatregelen , wil 
nemen. 

De buitenwacht krijgt een behouden
de indruk. 
a. tegen een minimale verhoging van de 
vermogensbelasting en de successierech
ten (maatregelen die relatief weinig kos
ten, maar juist veranderingen in ~eves
tigde inkomens- en mach!sverhoudmgen 
beogen); 
b. een blunder van mr. Van Riel in zijn 
aktie tegen Rupperts benoeming tot vice
voorzitter van de Raad van State wordt 
door partijbestuur niet ontkracht met de 
mededeling "persoonlijke opvatting"; 
c. het tot vervelens toe doordrammen 
op het te vage begrip middengroepen. 

De extreme opstelling van Wiegel in 
de verkiezingsstrijd met zijn "Den Uyl 
uit het Catshuis" zonder programmapun
ten, die de confessionelen wel aanspre
ken, maakt herstel van de oude rege-
ringscoalitie steeds moeilijker. · 

Een grote partij mag dan vleugels 
hebben, maar Iaat de VVD dan ook 
duidel:jk tonen te willen voorzien in dat 
grote politieke gat links van het midden. 
Daar ligt voor ons de grote kans. 

Dr. M. C. Tideman, Voorschoten. 

• Geloofwaardige oppositie 
Ik ben het geheel eens met het inge

zonden stuk .,Sportieve oppositie" van 
de heer De Jong uit Den Helder, als zou 
ik "Geloofwaardige oppositie" als kop 
beter hebben gevonden. Inderdaad heb
ben wij vooral de PvdA als negatieve, 
altijd afbrekende, uiterst hatelijke oppo
sitiepartij leren kennen en haar mede 
daardoor als ongeloofwaardig gezien. 

Ook ben ik het met de schrijver eens 
dat de VVD niet alleen aan de heer 
Wiegel moet worden opgehangen. Want 
ook hij kan uitglijden en doet dat mijns 
inziens ook ·al door alles af te kraken 

wat van de rode_regering komt. Valt hij 
daarbij op zijn stuitje dan is dat nog niet 
onoverkomenlijk; erger is als hij op zijn 
achterhoofd terecht komt. Dan is hij niet 
meer geheel geloofwaardig en andere 
politici van de partij moeten dan kunnen 
inspringen. Dezen behoren dan al wel 
bekend te zijn en dus meer voor het voet
licht te treden. Daardoor wordt bewerk
stelligd dat de VVD niet met Wiegel 
wordt geïdentificeerd .. 

Het zou prettiger zijn als de heer 
Wiegel zijn oppositie geloofwaardiger 
voert dan indertijd die andere oppositie
leider. 

G. H. 0. de Wit, Amersfoort. 

• Ontwikkelingshulp 
De heer J. F. van Dunné houdt een 

pleidooi voor ontwikkelingshulp. Hij 
merkt op dat de vermindering van de 
voor ontwikkelingshulp beschikbare gel
den in de tegenbegroting van de VVD 
met f 130 mln. neerkomt op een ver
laging van deze begrotingspost met f 85 
mln. in vergelijking met het vorige kabi
net voor welks beleid ook de VVD ver
ant~oordelijk was. De heer Wiegel heeft 
als argument voor deze beleidsombui
ging genoemd het bestaan van een gi
gantisch stuwmeer, d.w.z. een OJ?een
hoping van geld dat voor ont'Yikkeh~gs
hulp bestemd is. Volgens bnefschn)ver 
is dat geld al ergens voor bestemd en 
kan een voorgenomen bezuiniging niet 
gebaseerd zijn op dit "stuwmeer" als 
bron voor het dekken van nieuwe uit
gaven. 

Financieel gesproken geloof ik trou
w~~s niet dat zelfs een VVD-minister 
van financiën het bestaan van een stuw
meer sterk heeft betreurd. Ook een uit
o-estelde betalingsverplichting geeft -
tijdelijl{ ~- soulaas in de begr?tings
ruimte. Ook de hulp-ontvangende mstan
ties zullen er niet veel bezwaar tegen 
hebben, voor hen is de toezegging van 
primair belang terwijl hun vrijheid op 
basis daarvan tot gedegen projektvoor
bereiding over te gaan automatisch tot 
st\}wmeervorming leidt. 

Begratingsverlaging zal hun wel tref
fen, omdat daarmee de nieuwe toezeg
gingen omlaag zullen gaan." 

•. Boycot 
Naast de menselijke tragedie voort

komende uit het Arabisch-Israëlisch 
conflict, openbaren zich nu ook politieke 
en economische consequenties die niet 
aan Nederland zullen voorbijgaan. De 
Arabische Liga heeft de 18 aangesloten 
landen opgeroepen de olieleveraties aan 
Nederland te staken en de Nederlandse 
economie in het algemeen te boycotten. 
Een en ander uitsluitend bedoeld als 
,.straf" voor de Nederlandse steun aan 
Israël. Het gevolg hiervan is dat - voor
namelijk - Nederlandse bedrijven in de 
oliesector primair de klap zullen voelen, 
doch uiteindelijk niet die bedrijven alleen 
en dan denk ik nog niet eens aan de 
auto. Onduidelijk is op dit moment nog 
of alle Arabische landen deze chantage
politiek zullen volgen en uitbreiden. en 
hoe de opstelling zal worden van enkele 
o.a. Afrikaanse landen die zich achter 
de Arabische zaak hebben gesteld. 

Tot op heden heeft onze regering zich 
tamelijk duidelijk opgesteld, maar wat 
zal ons beleid gaan worden als in de 
nabije toekomst de gevolgen van die 
boycot in ons land voelbaar gaan wor
den? In de regeringsverklaring die 23 
oktober j.l. werd uitgegeven, staat ten
minste al: "dat Nederland niet voor Is
raël is, maar tegen oorlog". Gaan wij 
ons buigen voor de Arabische chantage 
en gaat Nederland toch uiteindelijk over
stag door de "morele" steun aan Israël 
te verloochenen? Onze regering heeft 
zich toch in het begin van de acties 
duidelijk achter Israël gesteld. Of zal 
Nederland een dergelijke chantage trach
ten te weerstaan en eventueel met ge
eigende middelen antwoorden? 

Ons land voelt zich al jaren geroepen 
om voorop te lopen in het bepalen hoe 
andere (lees: niet-Communistische) lan
den hun binnenlandse huishouding moe
ten regelen. Onder andere ook om die 
reden dragen wij verhoudingsgewijs het 
meeste bij aan ontwikkelingshu:p en is 
het percentage daarvan al jaren lang 
een politieke zaak, waar momenteel de 
vakbeweging zich ook al mee bemoeit. 
Zonder adequate hulpverlening te kort 
te willen doen, is het een kapitaalver-
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slindende zaak, waarbij de vraag of het 
wel terecht komt daar waar het nodig 
is, veelal als niet ter zake doende wordt 
afgedaan. Toen de Oegandese president 
het enkele jaren geleden in zijn hoofd 
haalde om duizende Aziaten - na ze 
eerst te hebben kaalgeplukt - het land 
uit te wijzen, gromden wij van veront
waardiging. Maar toch werd er op de 
Rijksbegroting een post van ettelijke 
miljoenen aan hulpverlening voor Oegan
da opgebracht. Daartegenover staat dat 
nagenoeg direct na de machtsovername" 
in Chili van enkele weken geleden, de 
Nederlandse regering wel prompt de 
ontwikkelingshulp aan · dat land heeft 
opgeschort, omdat de regering eerst wil
de weten of Chili (met een ander re
giem) nog wel voldeed aan de geste!de 
eisen en normen om voor hulpverlenmg 
in aanmerking te komen. Overigens is 
het wel interessant te weten welke die 
normen nu precies zijn. Tot zover is het 
alleen nog maar een politiek aanvecht
bare zaak, doch zonder gevaarlijke as
pecten voor de Nederlandse samenleving. 

Een andere zaak wordt het als Neder
land wordt geconfronteerd met (Arabi
sche) landen die eenzijdig hun aandeel 
in het wederzijds economisch verkeer 
gaan stopzetten en dit als straf en poli
tiek chantagemiddel. Ook de Arabische 
samenleving is afhankelijk van o.a. im
port vanuit Nederland, van met nam~: 
voedingsmiddel~n. machines, electrom
sche installaties, kennisoverdracht en 
ook ontwikkelingshulp. Waarom zouden 
wij ook niet eens op dit gebled klare 
taal spreken en betrokken landen dui
delijk maken dat Nederland ook van 
haar kant alle economische activiteiten 
met die landen zal opschorten, inclusief 
ontwikkelingshulp en niet te vergeten 
de toeristenindustrie. Dat Nederland 
daartoe best in staat en bereid is, be
wijst wel de boycot die wij ten opzichte 
van Rodesië op ons hebben genomen. 

Met in gedachten de stelling: "Men 
verstaat het duidelijkst de taal die men 
zelf spreekt", ben ik er van overtu~gd 
dat de betrokken Arabische landen ziCh 
dan nog wel eens zullen beraden over 
hun boycot en naastingsacties: 

J. F. van Geenhuizen. Den Heldl"r. 

• Chili 
Het artikeltje in Vrijheid en Democratie' 
van 12 oktober j.l. over Chili behoeft 
enige commentaar. 

Ik kan onderschrijven, dat Allende op 
democratische wijze gekozen is en dat 
de politiek die hij voorstond niet ~er 
zake doet. Maar ik wil toch wel emge 
feiten noemen, waaruit de lezer zelf de 
gevolgtrekking moet mak~n of al dan 
niet de democratische spelregels ge
schonden zijn en door wie. 

In de eerste plaats moet men goed be
:;~effen, dat Allende niet kon steunen op 
een meerdevheid in het parlement. In de 
tweede plaats 2lijn gedurende het presi
dentschap van Allende - al dan niet 
met diens goedvinden - circa 14.000 
extreem linkse elementen (onder wie 
Cubanen en Tupamarillos uit Uruguay) 
Ohili binnengekomen. In de derde plaats 
had Allende de steun nodig van het Ie
o-er om de orde te handhaven. Tenslotte 
i's het een feit, dat Chili begin septem
ber op het punt van een economische 
ineenstorting :;~tond. 

De extreem linkse elementen hadden tij
dens hun verblijf in Chili, guerrilla's en 
arbeidersmilitia opgericht en getraind. 
Als bijzonderheid kan nog vermeld wor
Q.en, dat Allende zelf in zijn paleis en 
privé-residentie genoeg wapens had op
geslagen om circa 1000 man te bewape
nen. 

In augustus jl. begonnen de guerrilla's 
en arbeidersmilitia voorbereidingen te 
treffen om door middel van een gewa
pende opstand de door Allende begonnen 
sociale revolutie te voltooien. Hiertoe 
moest het leger worden uitgeschakeld. 
Ik laat in het midden of Allende hierbij 
een leidende rol speelde. In elk geval 
staat vast, dat hij ervan op de hoogte 
was. 
De "co~.;p" was gepland voor 12 septem
ber. Op die dag zouden de leiders van de 
oppositie (de meerderheid in het parle
ment.) en de belangrijkste bevelhebber:;~ 
van het leger en van de vloot geliqui
deerd worden. Het leger greep één dag 
van te voren in (11 september). Het 
resultaat is bekend. 

Mr. F. H. Gerritzen, Den Haag 

Voor een militail:e staatsgreep worden 
dit soort argumenten vaker gebezigd -
zie bijvoorbeeld ook Grie1•enland. Wij 
zijn echter van mening dat de VVD d"i
delijk dient te maken gekant te zijn te
gen omverwerping met. wapengeweld 
van elk democratisch tof. stand geko
men regime, van welke signatuur ook. 
Het ware schTil>;bewind dat de militaire 
machthebbers witoefenen (ook al zijn 
dan executies ter plaatse nu verboden) 
kan bij ons geen enkele sympathie voor 
dit nieuwe bewind oproepen. 

Redactie Vrijl1. en Dem. 
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Verzetsmilitairen vergeten groep 

Mr. H. E. Koning 
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Nog steeds wordt de militairen, die tij
Nog steeds wordt de militairen, die tij
dens de oorlog in het verzet zijn gegaan 
in plaats van zich in krijgsgevangen
schap te begeven, onrecht aangedaan. 
Zij kregen hun wedde van de oorlogs
karen ook na de bevrijding niet uitbe
taald om nog maar te zwijgen van hun 
pensioenrechten. 

Om aan deze discriminatie een einde 
te maken bereidt het VVD-Kamerlid mr. 
H. E. Koning thans een initiatiefwets
ontwerp voor. 

De heer Koning stelt zich hierbij op 
het standpunt dat de Nederlandse mili
tairen, die zich tijdens de bezetting op 
bevel van de Duitsers in krijgsgevan
genschap begaven, hun salaris- en pen
sioenrechten niet verspeelden. 

Een andere groep militairen week uit 
naar Engeland, van waaruit zij aan de 
oorlog deelnam. Deze Engelandvaarders 
zagen hun dienstjaren dubbel geteld. De· 
militairen, die ondergedoken en in het 
verzet gingen kregen niets. Deze groep 

zou thans nog ongeveer 300 personen 
omvatten. Zij offerden zich op, werden 
vaak getekend door langdurig verblijf 
in concentratiekampen. De heer Koning 
vindt het noodzakelijk dat de oorlogs
jaren aan deze mensen dubbel worden 
uitbetaald om hen toch aan een rede
lijk pensioen te helpen. 

Degenen die van een verblijf in een 
concentratiekamp blijvende gevolgen on
dervinden dienen in aanmerking te ko
men voor een verhoogd invaliditeitspen
sioen. Voor velen beginnen de naweeën 
van het concentratiekampverblijf juist 
deze jaren ernstig door te werken. 

Nieuws uit. België 
Het congres van de Vlaamse afdeling 

van de Parij voor Vrijheid en Vooruit
gang wordt 18 november bijgewoond 
door ons Tweede Kamerlid mr. F. Por
theïne. Op 22 november spreekt onze 
partijvoorzitter mevrouw G. V. van So
meren-Downer voor de Nederlandse 
Kring te Brussel. 

Akje wiltvalterho~t 
iot!lllc~tgood~ to makon. 
fn HofharWil wo!: Nr.lO. 
/0 puur-tahak ~onorita~, 

endatvoor 
2..50. 
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SERVICEFLAT 
· "DE ANEMOON" 
te ASSEN 

1'50 ándere gezèllige mensen •.••. 
Vlakbij 't centrum van Assen, op 400 meter van het spoorweg- en busstation, 
wordt de serviceflat "De Anemoon" gebouwd, waarvan een aedeelte reeds is 
bewoond. . 
Prachtige ruime driekamerflats met een hele grote tuin naast de deur, want h'et 
Asser Bos bevindt zich op maar 5 minuten afstand. In "Oe Anemoonflat'' 
woont u wel op u zelf, maar niet alleen. Om u heen wonen 150 andere gezelli· 
ge mensen. U kunt voor uw eigen huishouding zorgen, maar indien nodig is er 
hulp aanwezig. Komt u gauw een kijkje nemen in de modelwoning serviceflat 
"Oe Anemoon". U voelt zich er thuis, direkt! 

Koopsommen: f 76.00Q,· tot f 79.500,- alle kosten inbegrepen. 
Huurpriisa f 490,· p. maand plus servicekosten. 

Makelaars in onr. goederen: 
M. Ph. Olgers, Beilderstraat 63, Assen, tel. 05920-14.042 
H. Schoo, Iepenlaan 16, Assen,·telef. 05920-13388 
H. v.d. Wal, Herestraat 18a, Roden, tel. 05908-19409 

GEEN TIJDVERLIES! 
SNEL DOKKEN BIJ ELKE WATERSTAND 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Voor VAKKUNDIG 

OVERTREKKEN 
van uw BANKSTEL 

of andere meubelen naar 
het betere binnenhuis 

DAMPLEIN 48 
LEIDSCHENDA.l\1 
TEL. 01761 • 5205 

NA 18.00 UUR 01761-4115 

TOT 140°/o HYPOTHEEK 
Kosteloze vr(Jblijvende concurrentie-offerte. 

Geldlentn~ f 5000,- 36 x 171,04 enz. 
Advies en bemrddelm~ onroerend goed 

HUIZEN te koop gevraagd 

Drs. J. A. Uding & Partners 
F1nanc1ële advlezen en vastgoed consultants 

v. Maerlandlaan 7 - AMERSFOORT. 

03490-16853-32068 

voor de aankoop van uw 
BUNGALOW 
of LANDHUIS in 
EINDHOVEN 
of omgeving 

is er: fiilt"' -
HUISERS B.V. 

MAKELAARSKANTOOR 

augustiJnendreef 4 
eindhaven tel. 040-22121 

SAAB 
B.V. Scheepswerven "Piet Hein11 v.d.z.d. 

FA. W. SCHRAM & ZONEN 
B 0 L NES I PAPENDRECHT 

NIEUWBOUW en REPARATIE 

. HEIJER'S 

AUTOMOBIELBEDRIJF B.V. 

e twee dwarshellingen van 115 m 

e overdekt du.bbel droogdok van 115 m 
e twee droogdokken VOOR ELK GETIJ 

van 104 en 93 m 

e snel schroefwisselen, kleine roer- en 
stevenreparaties in HEFDOK. 

TELEFOON BOLNES 01804- 13644*- 13409 
ROTIERDAM 010- 13 92 75* 
PAPENDRECHT: 078-51222*-51466 

N.V. AANNEMINGS- EN HANDELSBEDRIJF 
FLIP MOL 

is gevestigd te Hendrik ldo Ambacht, maar .•.. is 

DOOR HET GEHELE LAND ACTIEF 
op het gebied van: 

het bouwen van ZWEMBADEN, BEMALINGSGEBOUWEN, TUNNELS, 
VIADUCTEN, BETONFUNDATIES, enz. 

en 

het LJitvoeren van DROOG- EN NAT GRONDWERK, ZUIG- EN PERSWERK 
OEVERVERDEDIGINGEN, KRAANBANEN, HELLINGEN 

etc., alsmede het geven van uitgebreide adviezen op water
bouwkundig gebied. 

Kantooradres: Waalstraat 1, Hendrik I do Ambacht (postbus 3). 
Telefoon: 01858-3977 (meer lijnen). Privé 078-31479. 

Alexanderplein 2, 

'S-GRAVENHAGE 
Tel. 070-63 99 34 

Fa. P. Visser & Zonen 

Sinds 1903 

Voor aanleg van: 

Centrale verwarming 

Oliestookinstallaties 

Aardgasinstallaties 

Warmwatervoorziening 

DORPSSTRAAT 167 - TEL. 01802-1206-1395 - ZEVENHUIZEN (Z.-H.) 
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e politiek 
., 
1n beweging 

Oud-redacteur A. W. Abspoel 
wijdt een beschouwing aan 
de ontwikkeling binnen twee 
politieke partijen. De "grote 
vernieuwer" D'66 heeft het 
dieptepunt van haar bestaan 
bereikt; de VVD daarentegen 
vertoont een sterke groei. 

Tournee Wiegel 
Tijdens zijn toernee langll de 

kamercentrales spreekt Hans 
Wiegel, voorzitter van de VVD
fractie in de Tweede Kam('r, de 
komende wel•en in de volg nde 
plaatsen: 

• S december te Weert voor de 
kamercentrales 's-Bertogenboooh 
en Limburg. Apollozaa.l, Beck
stfaat 18. Aanvang 20.30 uur. 

• 17 december te Alphen a.an de 
Rijn ''oor de kamercentrale Lei
den. 

=-a • 

Radio-uitzending van de 
VVD: woensdag 28 novem
ber· van 18.20-18.30 uur, over 
de zenders Hilversum I (402 
m). 

Op zaterelag 24 november, een dag 
dus na het verschijnen van deze editie 
van ons blad, zullen tenminste twee po
litieke partijen in een buitengewoon 
congres bijeenkomen. De VVD verga
dert in Breda ter nadere bespreking van 
enkele hoofdpunten van het eerder, op 
onze laatste jaarvergadering, reeds glo
baal aanvaarde ,.Liberaal Manifest" en 
ter vaststelling van enige op dit mani
fest gebaseerde stellingen. Tevens zal 
een resolutie over de inkomenspolitiek 
worden behandeld. D'66 zal in Utrecht 
bijeenkomen om te beslissen over het 
voortbestaan en de naaste toekomst van 
deze partij. 

Het verschil tussen beide gebeurtenis
sen is frappant en typerend voor de te
gengestelde situatie, waarin beide par
tijen verlteren. D'66 bevindt zich organi
satorisch, financieel en wat haar doel
stellingen en geloof in de eigen toe
komst betreft in een volslagen wanorde. 
Vooral sedert de verkiezingsuitslag in 
Zaanstad, welke het échec bij de jongste 
Kamerverkiezing slechts kon bevesti
gen, is de verwarring compleet. Partij
kopstukken bestrijden elkaar openlijk 
(Imkamp, Ter louw, ten Brink); sommi-

• ge afdelingen willen zichzelf opheff!JD; 
de Rotterdan1se raadsfractie van D'66 
en die in de Rijnmondraad zien geen 
ratio meer om zich voor de komende 
raadsverkiezingen opnieuw kandidaat te 
stellen; de regio Drechtsteden (Dor
drecht en omgeving) heeft in een motie 
voorgesteld, de samenwerking met de 
PvdA en de PPR te verbreken; prof . . 
mr. J. Wessel, hoogleraar in het be
stuursrecht in Delft, heeft zich al eerder 
van D'66 afgescheiden en heeft een 
splinterpartijtje opgericht, dat zich nu 
,.Liberaal Democratische Partij" noemt. 

Bloedarmoede 
Het is een dramatische ontwikkeling 

voor de partij van Van Mierlo en Gruij
ters, welke nu zeven jaar geleden met 
zoveel jeugdig enthousiasme werd opge
richt en aanvankelijk ook wel succes 
leek te hebben. Als politieke partij is 
D'66 echter door bloedarmoed·e en steri
liteit ten onder gegaan. Het zo hoog 
verheven "pragmatisme", dat als een 
hoogwaardig produkt in verhouding tot 
.,verouderde ideologieën" als liberalisme 
en socialisme werd geëtaleerd, bleek in 
werkelijkheid een bloedarm geval. Als 
bindmiddel en ter enthousiasmering van 
een wat grotere schare van leden en 
aanhangers bleek het te falen. En het
zelfde geldt voor de met een zeker fana
tisme verdedigde ,.nieuwe staatsrechte
lijke denkbeelden", die (men denke aan 
het in wezen nagestreefde presidentiële 
stelsel) ten dele wezensvreemd zijn aan 
onze volksaard. 

Zo ligt de situatie voor de partij, die 
eens droomde gemakkelijk dertig Ka
merzetels te kunnen halen en thans met 
haar terugval van elf op zes zetels zelfs 
nauwelijks meer tot de middelgrote 
fracties kan worden gerekend. Ondanks 
alle verzeket•ingen van vroeger, o.a. van 
drs. Gruijters, dat D'66 zich zou ophef
fen wanneer zij onder een bepaald mini
mum aantal zetels zou dalen (zij is im
mers principieel tegen kleine partijen) 
wil het hoofdbestuur toch nog een uiter
ste poging doen om de partij te redden. 
Het .,eigen gezicht" van D'66, wat dat 
dan ook moge zijn bij een zuiver .,prag
matische" partij welke doodsbang is 
voor het beleiden van ,.beginselen", is 
thans het plechtanker, waaraan -men 
zich tracht vast te klampen. 

Het hoofdbestuur van D'66 zal onder
tussen de door enkele leidende figuren 
uit de partij ingediende resolutie(s) er 

met meerderheid van stemmen wel 
doorkrijgen. Maar dat de pa~·tij met 
haar nieuwe aanloop de kiezers op 
enigszins grote schaal (opnieuw) zal 
aanspreken, lijkt uitei'St onwaarschijn
lijk. 

Opgang 
Lijdt D'66 dus aan de moeilijkheden 

en verdrietelijkheden van de naderende 
ondergang, dan wel van het vooruitzicht 
op een minimaal en slepend voortbe
staan. De zwarigheden, waar sommigen 
in de VVD op dit ogenblik mee kampen, 
zijn daarentegen de - heel wat gemak
kelijker te verwerken - aanpassings
moeilijkheden, verbonden aan een bijna 
overrompelende opgang en groei, vol
gend op de meer geleidelijke groei van 
de twintig jaren, daaraan voorafgaand. 
Aan het wegnemen van die twijfels en 
zwarigheden zullen we wat moeten 
doen. En dat lijkt toch niet zo moeilijk 
voor wie immers niet gehinderd wordt 
door de onvermijdelijke geprikkeldheid 
van humeur om geleden verliezen, maar 
in de goede stemming verkeert van de 
succesvolle werker en propagandist, die 
constateert dat zijn ideeën bij een 
steeds breder en gevarieerder publiek 
aanslaan. 

De vrees van sommigen is, dat de gro
te toeloop van o.a. rooms-katholieke en 
protestants-christelijke medeburgers, 
het principiële liberale karakter van de 
partij wel eens zou kunnen aantasten. 
Naar mijn overtuiging, ten onrechte. Zij 
vergeten dan immers, dat onze grote 
voorman uit het verleden, Thorbecke, 
oo~ overtuigd orthodox-protestants was 
en tegelijk grote triomfen vierde ook in 
Brabant en Limburg. Het was eens zelfs 
Maastricht, dat hem naar de Kamer af
vaardigde. En talloze katholieken noem
den zich trots ,.Papo-Thorbeckiaan". In 
zoverre zou men hetgeen zich thans 
voor onze ogen voltrekt, een herstel van 
het Thorbeckiaanse karakter van de li
berale partij kunnen noemen. 

Vele poorten 
Wat zich thans openbaart, is trouwens 

een altijd in liberale kring warm ge
koesterde gedachte geweest. Zo sprak 
een thans misschien wat vergeten, maar 
stellig grote liberale figuur uit het ver
leden, mr. H. C. Dresselhuys, in 1922 
beeldend van het liberalisme als "een 
stad met vele poorten", waar orthodox
en vrijzinnig-protestanten, rooms-katho
lieken en onkerkelijke humanisten vrij 
konden binnen treden en zich thuis voe
len, op grond van hun gelijk politiek 
inzicht. 

Niet ten onrechte heet, hetgeen nu in 
de partij wordt besproken, dan ook een 
,.liberaal" manifest, dat door mr. Geert
sema is getypeerd als ,.een uitstekende 
gespreks-leidraad voor al diegenen die 
zich op het liberalisme willen bezinnen". 

Geen kans 
In de aftakeling van D'66 en ook van 

DS'70 zit naar mijn overtuiging tevens 
de tendens, dat ons kiezersvolk, mede 
waarschijnlijk in de hand gewerkt door 
de afschaffing van de stemplicht (op
komstplicht), duidelijker is gaan inzien 
dat het stemmen op te kleine partijen 
geen zin heeft. Politieke invloed vraagt 
nu eenmaal machtsvorming (in demo
cratische zin) en daar zijn partijen van 
enige importantie voor nodig. 

Daarom zal ook de gooi van pro!. 
Wessel naar een nieuw partijtje (de z.g. 
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In dit blad 
brochure 
VVD nu 

In het hart van dit blad treft 
men een speciale uitgaaf van de 
VVD aan, een brochure, getiteld 
VVD NU. Daarin is o.a. opgeno
men de integrale telrst van de re
de, die de voorzitter van onze 
Tweede-Kamerfractie, Hans Wie

gel, heeft uitgesproken tijdens de 
algemene politieke beschouwingen 
naar aanleiding van de Troonrede 
~n de Miljoenennota. van het kabi
net-Den Uyl. Voorts de belang
rijkste passages uit zijn betoog in 

tweede termijn, na het antwoord 
van de regering. 

Een uitvoerig artikel is gewijd 

aan de "regenbegroting'', die de 
VVD indiende. De brochure bevat 
verder artikelen over de regering 
en het geweld, over de vrijheid of 
de omgebakken mens, over rooms, 
rood en machtsspreiding. Men 
vindt er een geschreven pol'tret 

van Wiegel in~ enige informatie 
over het Liberaal Manifest, enkele 

ingezonden brieven en uiteenlo
pende zaken zoals citaten uit Vrij 

Nederland en uit andere bladen. 
De partij verspreidt deze bro

chure, die een goed stuk docu
mentatie over de VVD vormt, op 
grote schaaL Het exempla.ar dat 

men in dit blad aantreft moet 
men zelf vouwen en aan de bo
venkant opensnijden. 
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In deze rubriek vindt men 
aankondigingen van spreek
beurten en VVD-vergade
ringen, bestuursmutaties en 
andere wetenswaardigheden 
uit afdelingen, kamer- en 
statencentrales. Kopij voor 
de volgende rubriek dient de 
redactie te bereiken uiterlijk 
vrijdag 30 november. Adres: 
Redactie Vrijheid en Demo
cratie, Pieter de Hooghlaan 
87, Hilversum. 

JOVD-bijeenkomsten 
DE JOVD NOORD organiseert 24 no

vember haar jaarlijkse districtsdag. Bij 
die gelegenheid spreken drie jonge Ka
merleden, A. L. ter Beek van de PvdA, 
drs. D. J. D. Dees van de VVD en drs. 
A. Schouten van de ARP over actuele 
politie'k. Beurs A-Kerkhof, Groningen. 
20.00 uur. 

UTRECHT- 28 november: generaal 
M. W. J. Broekmeijer over "Het defen
siebeleid in het kabinet-Den Uyl" en 12 
december: mr. W. J. Geertsema over 
"Wat is liberalisme?". Hotel-Restaurant 
Pays-Bas, Janskerkhof te Utrecht. 20.00 
uur (voor beide bijeenkomsten). 

ZUIDLAREN - Vrijdagavond 23 no
vember: onderwijsdebat met onder meer 
mevrouw N. Smit-Kroes (Tweede Ka
merlid VVD). Restaurant "Sprookjes
hof". Aanvang 20.00 uur. 

LEEUWARDEN - 30 november: 
mevr. mr. E. Veder-Smit (Tweede Ka
merlid VVD) spreekt over volksgezond
heid en milieuhygiëne. 

. vrijheid en 
- - democratie 

• De redactie van Vrijheld en 
Democratie is ·gevestigd te Hil
verswn, Pieter de Hooghlaan 87. 
Hoofdredacteur en voorzitter van 
de redactiecommissie Is de heer 
Ph. C. la Chapelle. 
• De abonnementen-administratie 
wordt verzorgd door het alge
meen secretariaat van de VVD, 
Koninginnegracht 57 te Den Haag 
(telefoon 070 - 604808). Voor 
adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secreta
riaat. 
• De advertentie-exploitatle wordt 
verzorgd door de Nederlandse 
Dagblad Unie, Westblaak 180 
(postbus 824) te Rotterdam, tele
foon 010 • 14 7211. 

algemeen 
secretariaat 

• Het algemeen secretariaat van 
de VVD Is gevestigd te Den 
Haag, Koninginnegracht 57, tele
foon 070 - 604808 (na 19 decem
ber: 070 - 614121). Postrekening: 
67880 ten name van algemeen se
cretaris van de VVD te Den 
Haag. 

VRIJHEID EN DEMOCRATtf 

VVD van A tot Z 
Al'W:STERDAM - Op een openbare le

denvergadering van de afdeling Amster
dam spreken op 26 november de Tweede 
Kamerleden H. J. L. Vonhoff, mr. H. E. 
Koning en G. W. Keja over resp. "De 
algemene politieke toestand en het 
CRM -beleid", "Belastingvraagstukken 
en wat daarmee samenhangt" en "So
ciale vraagstukken en wat daarmee sa
menhangt". 

APPINGEDAM - Op uitnodiging 
van de ondercentrale Fivelingo spreekt 
mevrouw mr. E. Veder-Smit, lid van de 
Tweede Kamer, op 17 december te Ap
pingedam, Ekenstein, 20.00 uur. 

ASSEN - Op 13 december vindt in 
Bellevue te Assen de eindbehandeling 
plaats van de discussienota Drenthe an
no door de kamercentrale Drenthe. Aan
vang 19.30 uur. 

BATHMEN - Deze nieuwe afdeling 
treedt 27 november voor het eerst in de 
openbaarheid met een spreekbeurt van · 
de heer H. J. L. Vonhoff, lid van de 
Tweede Kamer, in hotel Bode. Aanvang 
20.00 uur. 

BUSSUM - De afdeling vergadert op 
26 november in .,De Gooische Boer" De 
belangrijkste agendapunten zijn: de 
vaststelling van het gemeenteprogram
ma 1974 en de opstelling van een voor
lopige groslijst van kandidaten voor de 
gemeenteraadsverkiezingen. Aanvang 
20.00 uur. 

DRIEBRUGGEN - Op 5 november · 
werd de afdeling Driebruggen opgericht. 
Het Tweede Kamerlid mevrouw drs. N. 
Smit-Kroes hield een inleiding over: "De 
VVD - Nu". De afdeling begint met 41 
leden. Het voorlopig bestuur is als volgt 
samengesteld: A. J. A. v. d. Burg 
(voorz.), J. Stekelenburg, Prins Willem 
Alexanderstraat 41, Waarder, tel.: 03487 
- 616 (secr.) elf L. C. de Ru (pen
ningm.). 

FRANEKER - Op 3 december 
spreekt G. W. Keja, lid van de tweede 
kamer, voor de statencentrale Franeker. 
De Koornbeurs, Franeker, 20.00 uur. 

GROOTEBROEK-BOVENKARSPEL 
- Op 7 december spreekt G. W. 
Keja, lid van de Tweede Kamer, op .de 
oprichtingsvergadering van de afdeling 
Grootebroek-Bovenkarspel. Het Dorps
huis, Zesstedenweg, Grootebroek. 

HENGELO - Op het "Broodje VVD" 
van de afdeling Hengelo spreekt me~ 
vrouw drs. N. J. Ginjaar-Maas, lid van 
de Tweede Kamer, op 10 december. Co
sa. 

's-HER'TOGENBOSCH - De afdeling 
belegt op 18 december een ledenverga
dering in hotel Centraal, Markt 51-57. 
Aanvang 20.15 uur. 

HETEREN _:Ir. H. W. F. C. Donker
sloot, lid van de Provinciale Staten Gel
derland voor de VVD, is als gastspreker 
uitgenodigd op de eerste openbare bij
eenkomst van deze nieuwe afdeling. De
ze bijeenkomst wordt gehouden op 26 
november in .,Het Wapen van Heteren". 
Aanvang 20.00 uur. 

HOOGE EN LAGEZWALUWE 
Op donderdag 29 november wordt hier 
een nieuwe afdeling opgericht in ge
bouw "Ons Belang" te Lage Zwaluwe. 
Spreker is drs. D. J. D. Dees, lid van de 
Tweede Kamer. Aanvang 20.00 uur. 

LIMBURG - Tijdens de ledenverga
dering van de Kamercentrale Limburg 
van 26 oktober in de Oranjerie te Roer
mond is het proviciaal bestuur als 
volgt samengesteld: W. J. A. Van den 
Berg (voorz.), J. Comée (vice-voorz.), 
mevr. M. Hampel Betz, Prins Claus
straat 12, Stramproy, tel.: 04956 - 1225 
(eerste secr.), mevr. F. E. Riemslag 
Vroom (tweede secr.), A. A. Robijns 
(penningm.), J. H. J. Willems, drs. L. 
Brans, J. R. S. Bongaerts, J. I. C. Van 
Haren, mr. J. C. C. de Pree, dr. F. 
Schepman, mr. G. M.H. Thijssen, J. H. 
C. W. J. M. Verhagen. 

De ledenvergadering van de Kamer
centrale waar de vaststelling van de 
kandidatenlijsten voor de verkiezing 
van de leden van de Pronvinciale Staten 
zal plaatsvinden, wordt gehouden op 23 
november in de Oranjerie te Roermond, 
20 uur. 

KERKRADE Op 14 december 
spreekt H. J. L. Vonhoff, lid van de 
Tweede Kamer voor de afdeling· Kerk-

rade. Café-restaurant 't Wieltje, Aker
straat 36, 20.30 uur. 

LEEUWARDEN - Op 10 december 
spreekt A. Ploeg, lid van de Tweede 
Kamer, voor de afdeling Leeuwarden. 
20.00 uur, OranjehoteL 

LICHTENVOORDE- Op 22 oktober 
is de afdeling Lichtenvoorde opgericht. 
Er zijn 90 leden genoteerd. Het voorlo
pig bestuur wordt gevormd door: H. 
Brenninkmeyer (voorz.), mevr. M. W. 
Hoste-Vromen, Heusinkveldstraat 2, 
Lichtenvoorde, tel.: 05443 - 2264 (secr.), 
L. J. A. Willeros (penningm.), de heer 
en mevrouw W. J. Nijhof-Piel en J. A. 
Domhof (leden). 

MEPPEL-STEENWIJK - De liberale 
kring Meppel-Steenwijk e.o. organiseert 
op 15 december een propaganda-feest
avond in Havelte. Spreker is de voorzit
ter van het Europees parlement, mr. dr. 
C. Berkhouwer. Hotel Buter, 20.00 uur. 
uur. 

NIJKERK - Op 12 oktober werd de 
afdeling Nijkerk opgericht, met een 
40-tal leden. Het voorlopig bestuur 
wordt gevormd door de heer A. van 
Wamelen (voorz.), de heer C. M. Jan
sen, Beethovenlaan 47, Nijkerk, tel.: 
03494 - 3671 (secr.) en de heer M. W. 
Akkerman ( penningm.). 

NOORD-KENNEMERLAND - Het 
dagelijks bestuur van de ondercentrale 
Noord-Kennemerland (afdelingen Alk
maar, Heiloo, Bez·gen, Castricum, Uit
geest, de Egmonden, St. Pancras en 
Heerhugowaard) is als volgt samenge
steld: drs. J. Roelofs (Heiloo, voorz.), J. 
de Veen (Heerhugowaard, waarn. secr.) 
en W. Schoehuys (Alkmaar, pen
ningm.). 

PIJNACKER Op 26 november 
spreekt drs. G. M. V. van Aardenne, lid 
van de Tweede, Kamer voor de afdeling 
Pijnacker. 20.15 uur, Van Ouds het 
Raadhuis, Oostlaan 15. 

RENKUM - De afdeling belegt 26 
november een algemene ledenvergade
ring in hotel Klein Zwitserland, aan
vang 20.00 uur. 

ROSMALEN - De afdeling belegt 10 
december (en niet 19 dec., zoals abusie
velijk is geconvoceerd) een ledenverga
dering in café .,De Drie Linden". Onder 
meer zal op deze vergadering een defi
nitief afdelingsbestuur worden gekozen. 
Het voorloplige secretariaat is door drs. 
J. Sprij overgenomen van M. Bergkamp. 
Het adres is: Vincent van Goghlaan 23, 
Rosmalen (wijk Hintham- Zuid). 

ROTTERDAM -- Op 26 november 
houdt de districtscentrale Rijnmond 
haar jaarvergadering in het Rijnhotel te 
Rotterdam. Een beschouwing over de 
politieke toestand in Rijnmond wordt 
gegeven door de gecommiteerde drs. L. 
van Leeuwen. Aanvang 20.00 uur. 

UITHOORN - .,Een dak boven je 
hoofd" is de titel van de spreekbeurt die 
het kamerlid L. M. de Beer op 17 de-

cernher houdt voor de afdeling Uithoorn. 
Clubhuis Uithoornse Tennisclub, Colijn· 
laan. 

UTRECHT - Het bestuur der kamer
centrale Utrecht is sedert oktober als 
volgt samengesteld: mr. G. A. W. C. 
baron van Hemert tot Dingshof (Maarn, 
voorz.), mr. J. Schuttevaer (P. de 
Hooghstr. 30, Utrecht, secr.), mevr. H. 
H. Olthof-Kuiper (Baarn, penningm.), 
jhr. ir. A. J. H. de Beaufor·t (Wouden
berg, ondervoorz.), ing. J. J. Ebbers, 
mevr. ir. A. M. Hartman-Köhler, mr. J. 
E. J. Hemmes, drs. W. K. Hoekzema, 
ing. H.E. A. Ostendorf, drs. A. J. Pluy
mert, dr. ir. S. A. Schouten. 

UDEN - Het bestuur van de afdeling 
is als volgt samengesteld: voorz.: G. van 
deP Vlies, secr., A. J. Krekelaan (Cim
baallaan 24), penningm. P. van der Jagt, 
en leden mevrouw P Fennema-van der 
Laan, en J. F. Blom. 

WEERT - Voorafgaande aan de 
spreekbeurt van fractievoorzitter Hans 
Wiegel (3 dec., 20.30 uur, Apollozaal, 
Beekstraat 13) belegt de afdeling van 
17.00 tot 19.00 uur een informele bijeen
komst in hotel .,De Rogsteker", Lang
straat 15. Leden van centrale- en afde
lingsbestuur, staten- en gemeenteraads
leden krijgen de gelegenheid met de 
heer Wiegel van gedachten te wisselen. 
De bijeenkomst wordt besloten met een 
persconferentie rond 19.30 uur. 

WEST-ZEEUWSCD-VLAANDEREN 
- Op 3 december spreekt L. M. de Beer 
voor de afdeling West Zeeuwseh-VIaan
deren over politieke beginselen van de 
VVD. 20.00 uur, hotel 't HoekjP, 
Nieuwstraat 1, Sluis. 

WINSCHOTEN - Op de 12 novem
ber gehouden vergadering is het bestuur 
van de afdeling als volgt samengesteld: 
voorz. H. H. Graven, secr. mej. S. A. 
Roosenburg, penningm. J. A. van der 
Sluis, 2e secr. G. R. W. Sprenger, leden 
mevrouw C. Steynis-de Boer, D. T. Bar
lagen en B. Verlaan. Het adres van het 
secretariaat is nu: Wilhelminasingel 73, 
Winschoten (tel. 05790 - 5142). 

ZOELEN - Op 9 oktober is opgericht 
de afdeling Zoelen. De gemeente Zoelen 
omvat de plaatsen Kerk-Avezaath, Ka
pel-Avezaath, Wadeooijen en Zoelen. 
Het bestuur is als volgt samengesteld: 
W. Zwart (voorzitter), mevrouw J. 
Bults-Boekhold (Tielseweg 28, Kerk
Avezaath, secr.), G. G. van Rijs
wijk (penningm.) en mevr. G. H. Van 
Ballegooien-van Ommeren, J. Ch. Aris
se, M. W. Ch. Udo en J. Witte (leden). 

ZOETERWOUDE - Op 26 november 
spreekt mr. F. Portheine, lid van de 
Tweede··Kamer, op de oprichtingsverga
dering van de afdeling Zoeterwoude. 
20.00 uur, Ons Huis, Kosterpad 3. 

ZWOLLE - Op 3 december spreekt 
mevrouw drs. N. Smit-Kroes, lid van de 
Tweede kamer op een informele bijeen
komst van de afdeling Zwolle. Suisse, 
ingang Blijmarkt, 17.45 uur. 

POLITIEKE VERNIEUWING IN NEDERLAND 
het nieuwe THEMA-nummer van het maandblad Wending, 
met bijdragen van o.a. 

PROF. DR. A. HOOGERWERF: 
Onvrede over macht en 'beleid; 

JOS VAN DIJK: 
Is de Nederlander politiek apathisch?; 

PROF. DR. J. VAN DEN DOEL: 
Politieke vernieuwing; 

DR. J. VAN PUTTEN 
De meeste politieke partijen zijn van zichzelf vervreemd; 

DRS. J,. P.J. DE BRUYN EN DRS. J. W. FOPPEN: 
Politieke deconfessionalisering; 
Christen-democratische partijen in de ban van kerkleden; 

PROF. DR. D. H. M. MEUWISSEN: 
Staatkundige hervorming?; 

DR. A. PEPER: 
Vakbeweging en politieke vernieuwing; 

DRS. D. BOONSTRA: 
Generatieverschil en politieke verandering; 

DRS. L. HOGEBRINK: 
Over kerkelijk vredeswerk en politiek. 
Losse nummers verkrijgbaar bij de boekhandel èn bij de 
uitgever: f 3,50 (plus verzendkosten). 

B 0 E K E N C E N T R U M B.V. 
Antwoordnummer 1776 - 's-GRAVENHAGE 

(enveloppe zonder postzegel verzenden). 
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Regering gokt met budget 

Het kabinet heeft zijn groots'e 
plannen in duigen zien val
len. Er resteert een begro
tingsgat, dat met de dag toe
neemt. Een principieel ander 
beleid is noodzakelijk. O.a. 
tot deze conclusies komt ons 
kamerlid drs. G. M. V. van 
Aardenne in dit artikel van 
zijn hand over de bègrotings
behandeling sociale zaken. 

Mini;;ter Boer;;ma moest dat wa;; 
duidelijk - - in zijn antwoord bij de be
grotingsbehandeling van sociale Zaken 
de mening van het kabinet geven over 
de loonpolitiek voor 1974. De onderhan
delingen over een centraal akkoord wa
ren zojuist mislukt, omdat de vo•:gens 
de minister zo constructieve ! )vakbewe
ging praktisch niets wilde (of kon, ge
zien haar achterban) toegeven. Maar de 
door de onzekerheden van de oliecrisis 
gevormde - nog schemerige ---- achter
grond bepaalt inmiddels het kader voor 
een loonbeleid. 

De minister was somber. Dat is geen 
wonder, want de situatie lijkt ongun
stig. De energiecrisis --- die bij blijvende 
produkUebeperking van aardolie een 
structureel karakter .rou kunnen krijgen 
- gaat gepaard met een aanmerkelijke 
prijsstijging, ook van diverse andere 
grondstoffen op de wereldmarkt. De 
economisc'he positie van Nederland zal 
hierdoor zeker een terugslag krijgen, en 
dat zal o.a. kunnen leiden tot verdere 
stijging van de werkloosheid. 

De zorg voor de werkgelegenheid was 
terecht toch al een hoogtepunt van het 

debat geweest. Het kabinet-Den Uyl 
heeft f 1150 miljoen uitgetrokken voor 
werkgelegenheidSilllaatregelen op de be
groting-1974, maar het effect van deze -
vooral werkverschaffinga-politiek is ta
melijk gering. Een structurele aanpak 
ontbreekt; ik had daar al bij de algeme
ne financiële beschouwingen op gewezen. 

Eerder dan iemand had kunnen den
ken blijkt de gok van het kabinet mi
slukt te zijn. Inflatoire uitgaven ten be
hoeve van de werkgelegenheid, een ver
hoging van de overheidsuitgaven, daar
bij ter bestrijding van de inflatie een 
revaluatie, een voorschot op de begro
tingsruimte voor als de infLatiebestrij
ding zou slagen en dat alles in het ka
der van de nivellering... Het kabinet 
heeft 21ijn grootse plannen in · duigen 
zien vallen. Er resteert een begrotings
gat van Duisenberg, waarvan de om
vang met de dag toeneemt. En ook al 
moet worden erkend, dat de energiecri
sis niet bij het opstellen van de miljoe
nennota WIIB te voorzien, wêl had men 
kunnen bedenken dat een zo veelzijdige 
gok een reer groot risico inhield, als er 
ergens eens iets mis zou gaan. 

De uitkomst van de besprekingen over het Centraal Akkoord was minder opgewekt dan de gezichten op deze foto doen 
vermoeden. Een deel van het kabinet zit hier tegenover de vakbondvertegenwoordigers. Vertegenwoordigers van werk
gevers en werknemers waren het eens geworden over een Centraal Akkoord. De vreugde was van korte duur: Enkele da- · 
gen later moesten de werkgeversvertegenwoordigers laten weten dat zij hun achterban niet mee hadden kunnen krijgen. 
Het Centraal Akkoord, de overeenkomst die ons loonbeleid voor de toekomst zou moeten bepalen, hangt weer in de lucht. 

De noodwet 
in de pers 

De meeste dagbladen hebben vorige 
week veel begrip opgebracht voor de 
aankondiging van noodmaatregelen op 
het gebied van de lonen door minister 
Boersma. De olieboycot en het uitblijven 
van een Centraal Akkoord leek een aan
tal kranten voldoende redenen om zich 
op moeilijke omstandigheden voor te be
reiden. De NRC was echter van oordeel 
dat niet het mislukken van het centraal 
akkoord maar wel de olieboycot en .,de 
scherpe stijging van de invoerprijzen 
die het gunstige effect van de revaluatie 
op onze ruilvoet goeddeels ongedaan 
dreigt te maken", de regering noodza
ken tot een .,crisismanagement". Het 
ontbreken van het akkoord is niet zo 
zeer aanleiding als een hinderpaal voor 
het nemen van geëigende maatregelen, 
omdat .,de regering een van de essentië
le gegevens voor haar beleidsbepaling 
mist". Bovendien meent de krant dat 
een noodwet niet het geschiktste middel 
is om vorm te geven aan een inkomens
beleid . .,Alleen de uitzonderlijke omstan
digheden rechtvaardigen dit stuk gele
genheidswetgeving, dat als onderdeel 
moet worden gezien van een veel om
vattender pakket crisismaatregelen. De 
regering pakt de zaak verstandig aan 
door niet onmiddellijk in te grijpen ... Op 
dit ogenblik bestaat alleen enige zeker
heid over het feit dat er opnieuw weinig 
of niets terecht zal komen van het te
rugdringen van de inflatie. Zelfs een 
verscherpt loon- en prijsbeleid zàl de ge
volgen voor ons land van een wereld
inflatie niet kunnen afwenden. Het kabi
net dat volgend jaar waarschijnlijk voor 
de noodzaak komt te staan haar gehele 
budgetbeleid aan te passen aan nieuwe 
feiten, kan zich optrekken aan het feit 
dat de sociale partners het bij hun over
leg in de Stichting van de Arbeid over 
één ding wel eens waren: de bereidheid 
om de gevolgen van de oliecrisis onder 
ogen te zien", aldus de NRC. 

Achterhaald 
Trouw meent dat het nauwelijks voor 

discussie vatbaar is dat de regering de 
mogelijkheid dient te krijgeri om via 
een noodwet de inkomensontwikkeling 
in 1974 te beheersen. Het aanvankelijk' 
tot stand gekomen Centraal Akkoord 
zou volgens het blad wel eens door de 
feiten achterhaald kunnen zijn. .,Met 
andere woorden: de mogelijkheden tot 
inkomensverbetering zouden- volgend 
jaar wel eens beperkter kunnen zijn dan 
nog maar kortgeleden werd veronder
steld. In dat - onverhoopte - geval 
wensen wij het kabinet de moed toe om 
daar met doortastendheid de consequen
tie uit te t~ekken, en dat natuurlijk niet 
alleen ten nadele van de inkomensgroe
pen die onder de cao vallen". 

De Volkskrant wijst in dit verband op 
de mededeling van minister Boersma 
.,dat hij bij een ingreep in de inkomens. 
ook de niet-cao-inkomens zal binden". 
De krant trekt echter in twijfel of de 
minister daar een redelijk waterdicht 
systeem voor kan ontwerpen. Behalve 
op het gebied van de lonen maakt de 
vermindering van de olieaanvoer vol
gens het blad ook andere maatregelen 
noodzakelijk: distributie van de schaar
se brandstoffen en maatregelen om te 
voorkomen dat de situatie wat al te ge
makkelijk wordt aangegrepen om men
sen te ontslaan. .,Indien het tot beper
king van de economische activiteit komt 
zal ontslag voorkomen moeten worden 
en dient het opvangen van de financiële 
schade voorop te staan... Als het in de 
nabije toekomst onvermijdelijk mocht 
blijken - en die kans bestaat - zal de 
regering de aangekondigde voorzienin
gen moeten invullen. Dan zal haar uit
gangspunt, een rechtvaardiger samenle
ving, aan een harde praktijk worden 
getoetst". 

De Tijd: ,.Als er ooit tijd voor mati-

vrijdag 23 november 1973 - 3 

Nivellering 
Intussen klaprot het kabinet - 11.10 

bleek uit de woorden van minioS'ter Boers
ma - zich nog steeds vast aan zijn 
nivelleringsprogr.am. Toen de minister 
aankondigde dat hij waarschijnlijk een 
machtigingswet zou indienen waarmee 
hij arbeidsvoorwaarden zou kunnen op
leggen, liet hij doorschemeren dat deze 
dan wel ongeveer die van het verworpen 
centraal akkoord zouden zijn - waar
mee de vakbeweging dan door het kabi
net beloond zou worden voor haar 
.,contructiviteit"! Nu is het duidelijk dat 
zo'n machtigingswet, waarroe ook de in
komens van niet-cao-werknemers en 
van beoefenaars van vrije beroepen oou
den moeten worden beheerst, alleen in 
een tijd van crisis tot stand kan komen. 
Desalniettemin bleef de minister lang de 
vraag - o.a. van de KVP en van mij -
ontwij~en of hij de nieuwe, ongunstige 
cijfers over oil!Ze economie, die het Plan
bureau nu aan het uitrekenen is , t.z.t. 
mee de grondslag zal laten zijn van zijn 
ingrijpen. Nu al blijkt dat het ontwerp
akkoord zou leiden tot een hogere loon
ko&tenstijging dan die van 10%, die het 
kabinet als baBis van zijn beleid zegt te 
beschouwen. Om in dat ~ader de mach
tingawet te gebruiken om de niv·elle
ringseisen van de vakbeweging alsnog 
door te voeren, heb ik misbruik van een 
noodsituatie genoemd. 

Ander beleid 
Er dient een principieel ander beleid 
aan de orde te komen. Wij moeten erop 
rekenen dat er in 1974 in het geheel 
geen ruimte zal zijn voor welvaartsstij
ging. Als er offers gevraagd moeten 
worden, dan zal de regering dat in de 
eerste plaats doen van de economisch 
ste•rkeren. Dat is juist, maar dan zal zij 
zelf ook haar beleid moeten wijzigen en 
op moeten houden haar hersenschimmi
ge en betweterige idealen op nationaal 
ên internationaal terrein na te jagen, 
die ong al zoveel kwaad hebben ge
daan. Als de stokpaarden op stal zijn, zal 
er genoeg werk zijn om onze economi
sche positie en de werkgelegenheid voor 
ons allen te behouden. 

Helaas wijst alles erop dat het kabi
net-Den Uyl deze beleidscansequentie 
niet zal trekken. Dan zal worden beves
tigd dat het niet tegen de situatie is 
opgewassen en dat het er goed aan zal 
doen het bewind aan anderen over 
te dragen. 

ging en voor openbaar gemeen overleg 
was, is het nu. De regering kan deze 
kwestie niet samen met de sociale orga
nisaties in het overleg en zeker niet met 
de organisaties van vrije beroepen die 
buiten het overleg staan in het geheim 
gaan zitten behappen." Om deze reden 
bepleit het blad uitstel van de cao-on
derhandelingen tot de machtigingswet 
er is ... Eerst moeten de gevarenkansen 
geïnventariseerd worden. Alles wat voor 
die tijd gebèurt kan leiden tot de paniek 
waarvan iedereen zegt dat die moet 
worden vermeden". 

Niet ver genoeg 
Het Parool vraagt zich af of de rege

ring -niet verder had moeten gaan dan 
het aankondigen van een plan. .,Het is 
juist dat de gevolgen van de crisis in 
het Midden-Oosten op het ogenblik nog 
niet in hun volle omvang kunnen wor
den overzien. Het had echter de voor
keur verdiend uit te gaan van de op dat 
punt meest ongunstige veronderstellin
gen en daarnaar nu reeds, zowel op het 
gebied van de olievoorziening als op dat 
van de inkomens en prijzen, te hande
len. Was dat dan later meegevallen, dan 
waren thans genomen maatregelen ge
makkelijk terug te draaien geweest". 

De Telegraaf meent dat de regering 
stellig het recht en de plicht heeft te 
trachten zich het beslissingsrecht toe te 
eigenen, maar het blad vraagt zich af 
welke beslissingen de regering en met 
name ,.vakbondsminister" Boersma zal 
nemen. ,.Een zich van zijn verantwoor
delijkheid tegenover het gehele Neder
landse volk bewust zijnde minister had 
kunnen zeggen, dat weliswaar uitvoerig 
is onderhandeld over de verdeling van 
de koek in 1974, maar dat het voor hem 
zeer de vraag is of er nog een koek valt 
te verdelen. En dat hij om die reden de 
beslissing nog gedurende enige tijd wil 
aanhouden." 



4 - vrijdag 23 november 1973 VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Amsterdams college schiet tekort 

door H. J. Vaders 
medewerker van de 
WO-fractie in de 
Amsterdamse 
gemeenteraad 

Raad van 
Ameland 
wil boren 

"De VVD-fractie ziet het huidige Col
lege van Burgemeester en Wethouders 
van Amsterdam volgend jaar met 
vreugde verdwijnen", aldus de heer H. 
H. Jacobse, fractie-voorzitter van de 
hoofdstedelijke VVD-gemeenteraads
fractie, in het kader van zijn Algemene 
Beschouwingen van de Begroting 1974. 
(14 nov.) (Gemeenteraad van Amster
dam: 45 leden, onder Wlie 6 VVD. Colle
ge van B. en W. samengesteld uit PvdA, 
CPN en Confessionelen.) 

Als toetsste·en voor de kwaliteit van 
het dagelijks bestuur noemde de heer 
·Jacobse vooral de woningbouw en wo
ningdistributie ("Amsterdam draaft als 
een blind paard nog steeds door op weg 
naar hoogbouw, niet rekening houdend 
met de wensen van de burgerij"), de 
stadsvernieuwing .("geen concrete vi
sie"), de verhouding tussen bevolking 
en bestuur ("er bestaat geen vertrou
wensrelatie meer tussen bevolking en 
bestuur"), de werkgelegenheid, de fi
nanciële positie van de stad en niet in 
de laatste plaats de veiligheid in Am
sterdam. 

Dieptepunt 
Over het werkgelegeheidsbeleid van 

het College kon de heer Jacobse kort 
zijn. "Een onrustbarende zaak, een ab
soluut dieptepunt". Amsterdams dage
lijks bestuur heeft in enkele jaren tijd 
honderden miljoenen gestoken in de ont-

wikkeling van het westelijk havenge
bied. Echter, van enige acquisitie, van 
een duidelijke visie hoe de opgespoten 
terreinen te vullen met voor Amsterdam 
zo belangrijke industrie is geen sprake. 
Daarentegen gaat de uittocht van be
drijven uit de stad onverminderd voort. 
Jacobse: "De werkloosheid in de Am
sterdamse regio is ernstiger dan in er
kende "noodgebieden" zoals het noor
den van het land en Limburg". 

Niet uitgekomen 
Na jaren wachten op een ideaal kabi

net waren de verwachtingen hoog ge
spannen bij het nieuwe, moeizaam tot 
stand .gekomen kabinet-Den Uyl. Nu im
mers zou de trieste financiële positie der 
stad Amsterdam wel verbetèren, vooraJ 
ook omdat Wim Polak, ex-wethouder 
van Amsterdam, staatssecretaris van 
Binnenlandse Zaken (belast met Ge
meentelijke Aangelegenheden) werd. 

Gaat het nu· met een rode regering en 
Polak als staatssecretaris beter? De 
heer Jacobse: "Ik mag constateren, dat 
het College in de afgel()pen periwe er 
niet in is geslaagd een aanvaardbare 
oplossing van de nijpende tekorten (me
tro geldverslinder no. 1 onder andere!) 
te bewerkstellingen, noch onder de vori
ge, noch onder de huidige regering". 

Politie 
"De Amsterdammers en de Amster-

~ 

dammers niet alleen, zijn verontrust, 
zijn bang" merkte de heer Jacobse op. 
Amsterdam is in enkele jaren de onvei
ligste stad van Europa geworden en 
heetlt zich ontwikkeld tot distributiecen
trum van heroïne, een aangelegenheid 
van de zware onderwereld. Jacobse 
pleitte dan ook voor een systematische 
bestrijding van c.q. controle op activitei
ten die de onderwereld naar Amsterdam 
lokken, Daarnaast is het hoofdstedelijke 
politie-apparaat dringend aan belangrij
ke versterking toe. "Geconstateerd mag 
worden, dat het beleid in de afgelopen 
jaren, om het voorzichtig uit te druk
ken, weinig vruchtbaar is geweest". 

Betere kwaliteit 
Samenvattend kon de heer J acobse 

weinig lichtpunten zien na vier jaar be
leid van het zittende College. Jacobae 
over de aanstaande gemeenteraadsver
kiezingen: "De VVD is van mening dat 
in de komende jaren Amsterdam een 
sterk College moet hebben. Persoonlijke 
bekwaamheid . van kandidaatwelthou
ders zowel als een politieke samenstel
ling met een redelijke meerderheid zul
len zwaar moeten wegen. De VVD zal 
noch de verantwoordelijkheid noch de 
oppositi-e schuwen. Het komende dage
lijks bestuur dient naar onze mening 
van ·een betere kwaliteit te zijn dan het 
huidige". 

Friesch Grot1ingsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 

De raad van Ameland is veertien da
gen geleden akkoord gegaan met borin
gen naar aardgas op zijn grondgebied. 
Het besluit viel met vier tegen drie 
stemmen. De doorslag gaf bij de stem
ming het nieuwe KVP-raadslid J. Kie
vit, die voór de boring stemde. Zijn 
voorganger, met voorkeurstemmen in de 
raad gekozen, had zich altijd tégen de 
boringen gekeerd. Het aangenomen 
raadsbesluit heeft betrekking op een 
wij:!!iging in de bestemmingsplannen, 
waarin ~asboringen onder bepaalde 
voorwaarden zin toegestaan. De Neder: 
landse Aardoliemaatschappij moet ove
rigens nog wachten alvorens zij kan be
ginnen met boren. Het raadsbesluit 
moet eerst nog worden voorgelegd aan 
burgers en aktiegroepen. Zij moeten de 
gelegenheid krijgen bezwaarschriften in 
te dienen. Ook Gedeputeerde Staten van 
Friesland moeten het raadsbes:uit nog 
goedkeuren. Een van de drie tegenstem
mende raadsleden, mevrouw H. Straat
sma-Willemsen (PvdA), vond dat het 
gemeentebestuur in deze zaak "is afge
gaan als een gieter". Een ander mads
lid, de heer Gramsbergen nam het 
woord chantage in de mond en hij doel
de daarmee op de houding van de Ne
derlandse Gasunie die de levering van 
aardgas aan Ameland alléén maar ex
ploitabel kan maken, als met de daar
voor aan te leggen pijpleiding ook gas 
kan worden afgevoerd dat op Ameland 
wordt gewonnen. Maar er zijn raadsleden 
die daarin geen vertrouwen hebben. Drs. 
J. P. van den Berg, directeur van de 
Gasunie in Groningen, heeft echter ver
~ekerd dat Ameland met voorrang van 
aardgas wordt voorl!lien, rodra de ver
gunningen er zijn. Daarmee kan nog 
wel zo'n vijf tot zeven jaar gemoeid 
zijn. Er wordt namelijk een stroom pro
testen verwacht. Bij de protesterenden 
zal zich zeker ook een deel van de Ame
landse VVD aansluiten. De VVD is 
(nog) niet in de Amelandse raad verte
genwoordigd. Ameland's VVD-voorzitter 

J. Klaassen '~egt: "Persoonlijk ben ik 
tegen boren op ons eiland. We hebben 
juist zeer onlangs de meningen in onze 
afdeling over deze kwestie gepeild. En 
daaruit is gebleken dat 60 tot 70 pro
cent . er op tegen is. Helaas hebben we 
niets in de raad te zeggen. Voorlopig 
willen we pleiten voor het behoud van 
ons natuurgebied, dat opnieuw aan een 
grote aanslag komt bloot te staan in 
zo'n geval. Kijk, als dat gas op een 
bepaald moment nodig zou zijn - over 
zo'n tien jaar als de andere spaarpotjes 

beginnen op te raken - dan zouden we 
misschien om het natuurgebied heen 
Amelands gas kunnen weghalen. Overi
gens blijf ik het een rare zaak vinden 
dat zo'n piepkleine raad met één stem 
meerderheid kan beslissen over een 
zaak die ik van enorm gewicht vind". 

We zullen onder de bevolking in elk 
geval een actie ontketenen om B en W 
onder de bezwaarschriften te bede-lven", 
aldus de heer Klaassen. 

Fa. P. Visser & Zonen 

Voor aanleg van: 

Centrale verwarming 

Oliestookinstallaties 

Aardgasinstallaties 

Warmwatervoorziening 
Sinds 1903 
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Generaals in conflict 

De heer H. Ploeg, lid van de 
Tweede Kamer, laat zijn licht 
schijnen over het generaals
conflict, met name over het 
vertrek van de generaals IJs
selsteyn en Van Rijn en de 
kritièk van generaal Kranen
burg op de discipline in het 
leger. 

voor de aankoop van uw 
BUNGALOW 
of LANDHUIS In 
EINDHOVEN 
of omgeving 

is er: Rilt"' -

• 

Men kan van minister van defensie H. 
Vredeling zeggen wat men wil, doch 
over één ding zijn politici van alle par
tijen het eens: de gevolgen van zijn mi
nisterieel optreden in nog geen half 
jaar, zijn niet onopgemerkt gebleven. 
Ik ga, om derwille van de mij toegeme
ten plaatsruimte, dan maar voorbij aan 
de voorkeursbehandeling van de in deze 
werE:ld unieke militaire vakbond, de 

. Vereniging van Dienstplichtige Militai
ren, aan het eerbetoon ter gelegenheid 
van het regeringsjubileum van H. M. 
Koningin Juliana, aan een aantal ver
bodsbepalingen op maritiem gebied, 
zoals de bevoorrading van Nederlandse 
schepen in Zuid-Afrika en het bezoek 
van een Portugees oorlogsschip in NA
VO-verband aan Amsterdam. 

Ik wil mij in dit artikel beperken tot 
datgene, wat in de laatste weken in on
ze vaderlandse publiciteitsmedia onder 
de kop .,Generaalsconflict" de gemoede
ren in en buiten de krijgsmacht, met 
name de Koninklijke Landmacht, heeft 
beziggehouden. Het is overigens, doch 
dit slechts terzijde, opvallend en voor 
mij teleurstellend, dat de conflictstof in 
de landmacht altijd groter schijnt dan 
bij de beide andere krijgsmachtdelen, de 
Koninklijke Marine en de Koninklijke 
Luchtma.aht. 

In een periode van drie maanden heb
ben drie van de vijf topofficieren in de 
landmacht ontslag gevraagd, nl. de 
voorzitter van het overkoepelend college 
van de drie commandanten van Zee-, 
Land- en Luchtmacht, het zgn. CoÎnité 
Verenigde Chefs van Staven, luitenant
generaal W. van Rijn, de Opperofficier 
Personeel, luitenant-generaal N. Berg
huis en tenslotte de Chef van de Gene
rale Staf tevens Bevelhebber der land
strijdkrachten, luitenant-generaal G. 
IJsselsteyn. Een unicum in onze histo
rie. 

Al geruime tijd bestonden er verschil
len van opvatting, die het onderling ver
trouwen en de goede gang van zaken 
binnen de la.ndmacht verstoorden. Deze 
controverse spitste zich vooral toe tus
sen de beleidsadviseurs van de minister 
enerzijds en de commandant van de pa
rate legereenheden, luitenant-generaal 
F. Meynderts aan de andere kant. Een 
controverse die vooral betrekking had 
op het gebied van reorganisatieplannen, 
diensttijdverkorting, oefenterreinen en 
materiële uitrusting. In defensiekringen 
sprak men van het conflict Den Haag
Ap-eldoorn. Uitzonderlijk is zulk een si
tuatie niet, in elke organisatie doen zich 
wel spanningen voor tussen beleids- en 
uitvoerende organen. Wanneer zulk een 
conflicterende belangensituatie echter 
dreigt te escaleren, dient de leiding in te 
grijpen. 

Commissie 
In april j.l. werd door premier Bies

heuvel in overleg met de toenmalige mi
nister van defensie H. de Koster, een 
commissie onder voorzitterschap van 
mr. G. Langemeyer ingesteld, die advies 
moest uitbrengen over de vraag of het 
verl.enen van eervol ontslag aan één van 
de betrokken opper-officieren onder de 
gegeven omstandigheden juist en nood
zakelijk was, o.a. op grond van .,in
comptabilité d'humeurs". De bevindin
gen die de commissie in ~en eindrapport 
aan het nieuwe kabinét voorlegde, ga
ven minister Vredeling geen aanleiding 
iemand voor ontslag in aanmerking te 
doen komen. 

Voor het oog leek de rust hersteld, 
doch dit was slechts schijn. De heer 
Vredeling heeft er naar mijn mening 
ook weinig aan gedaan de partij·en na
der tot elkaar te brengen of hij heeft de 
meningsverschillen zeer duidelijk onder
schat. Dit bleek onder meer bij de 
beatwoording van mondelinge vragen 
in de Tweede Kamer op 8· november j.l. 
naar aanleiding van de ontslagaanvrage 
van generaal IJsselsteyn. 

Daarbij bleek nl. dat de bewindsman 
sinds juni 1973 ( ! ) rechtstreeks corre
spondeerde met generaal Meynderts 
over de naar de laatst genoemde ·nota 
inzake de uitwerking van plannen voor 
een eventuele diensttijdverkorting, ook 
wel genoemd de "zwemvest theorie". 
Terwijl juist deze nota één van de oorza
ken van de korsluiting Den Haag-Apel
doorn was! 

Het is naar mijn stellige overtuiging 
een fout van de eerste orde geweest, 
vooral gezien de voorgeschiedenis, dat 
de minister zich niet via de hoogste mi-

Generaall F. Meynderts 

litaire chef, in casu generaal IJssel
steyn, tot de legerkorpscommandant 
richtte, doch dit rechtstreeks deed. Ik 
heb op 8 november de minister ge
vraagd of hij, waar generaal Meynderts 
door de vorige minister van defensie er 
op was gewezen zich aan de hiërarchie
ke lijnen te houden, hij nu zelf bewust 
deze hiërarchie ging doorbreken. De be
windsman gaf mij toe, dat dit een welis
waar wat ongebruikelijke stap was, 
doch dat hij deze wel had moeten ne
men, omdat hij met de samenstelling 
van zijn Deflensienota .,geen dag kon 
verliezen". Deze m.i. laakbare ministe
riëLe handelwijze was voor de Chef Ge
nerale Staf tenslotte aanleiding om ont
slag te nemen. Het is opvallend dat de 
meeste publiciteitsorganen aan deze mo
tivering weinig aandacht gegeven heb
ben. Want waar gaat het om? In feite 
wordt hier het hele ambtenarenkorps 
van defensie en de Generale Staf op een 
zijspoor gezet. 

Als deze af te k.euren ministerële 
werkwijze illustratief is voor de manier 
waarop de toegezegde defensienota 
wordt samengesteld, staan ons nog wel 
enige verrassingen te wachten. 

Meynderts 
Los hiervan staat mijn waardering 

voor de ideeën van generaal Meynderts, 
die ervan uitgaat dat men voldoende 
materieel moet hebben om in oorlogstijd 
drie divisies op volledige sterkte te 
brengen. De techniek van mobilisatie
voorbereiding enz. dient echter in goed 
ov.erieg met de Haagse beleidsinstanties 
te worden doorgesproken. Het probleem 
voor de commandant van het parate le
gerkorps is dat hij steeds moet vechten 
op twee fronten, nl. met zijn Haagse 
chefs en zijn operationele NAVO-bevel
hebber onder wie hij in oorlogstijd recht
streeks ressorteert. Dit dualisme is in 
feite één van de belangrijkste oorzaken 
van de conflicten tussen Den Haag en 
Apeldoorn, die opgelost kunnen worden 
door een goede samenwerking en com
municatie. De minister doet er daarom 
goed aan bij het zoeken naar een opvol
ger van de Chef van de Generale Staf 
iemand te kiezen, die zowel ervaring 
heeft in Den Haag als in de parate sec
tor, zodat hij ook het vertrouwen geniet 
van de man in het veld. Want slechts 
dan worden de dieperliggende oorzaken 
van dit generaalsconflict weggenomen. 

Het is daarbij van belang ook de ont
slagmotivering van een andere voortij
dig vertrokken generaal te signaleren. 
Generaal Van Rijn, die de eerste opper
officier was tijdens het bewind Vrede
ling die ontslag nam en toch beslist 
geen vertegenwoordiger van wat som
mige publicisten m.b.t. opperofficieren 
graag noemen "het rechtse establish
ment", noemde als belangrijkste oorza" 
ken van zijn ontslagaanvrage "ernstige 
bezwaren tegen de verzwakking van de 
discipline en de verlaging van het' defen
siebudget". 

Ik heb in dit artikel de naam van 
generaal-majoor L. Kranenburg nog 
niet genoemd. Hij zetelt als territoriaal 
bevelhebber Oost niet in Den Haag en 
ressorteert evenmin onder het parate le
gerkorps. Als territoriale commandant 
acht hij ook de achteruitgang van de 
discipline en de verlaging van de Defen
siebegroting een zaak die hem met gro
te zorg vervult. 

Ook hij heeft voor de keuze gestaan 
ontslag te vragen omdat hij de verant
woordelijkheid niet meer kon of wilde 
dragen, dan wel te blijven en van zijn 
verontrusting kennis te geven. Hij koos 
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Generaal L. Kranenburg 

het laatste en de wijze waarop hij dit in 
de vorm van een nota aan zijn onder
commandanten deed, is hem door de mi
nister van Defensie niet In dank afgeno
men. De nu afgetreden generaal IJssel
steyn moest op verzoek van de minister 
de heer Kranenburg een dienstbevel ge
ven, waarvoor hij overigens een dag be
denktijd vroeg, om de correspondentie 
met zijn onderoommandanten te staken. 
Daarmee is de problematiek, die generaal 
Kranenburg aan de orde stelde en waar
op hij duizenden reacties ontving, niet 
uit de wereld. De bezorgdheid over de 
toekomst van onze defensie blijft. Tij
dens de begrotingsbehandeling van de
fensie volgende week zal de minister 
daaraan door de VVD-fractie zeker her
innerd worden. 

Crisis 
Met het ontslag van de generaals is 

de crisis, waarin defensie zich bevindt, 
meer naar buiten getreden doch aller
minst opgelost. Minister Vredeling heeft 
tijdens de mondelinge discussie op 8 no
vember jl. in de Tweede Kamer toege
geven, dat de recente ontslagaanvragen 
bij velen in de krijgsmacht, met name In 
de landmacht, die een groot vertrouwen 
in de betrokken generaals stelden, ge
voelens van onzekerheid hebben gewekt. 
Hij voegde daaraan toe dat het verschij
nen van de Defensie-nota rond de jaar
wisseling de stemming In de krijgs
macht gunstig zou beïnvloeden, omdat 
er dan klaarheid zal zijn over het in de 
komende jaren te voeren defensiebeleid. 

Ik geef de bewindsman gaarne .,the 
benefit of the doubt", maar ik heb over 
dat te voeren defensiebeleid mijn grote 
twijfels, juist o~dat In de periode 
waarin de nota gestalte moet krijgen, 
een aantal zeer belangrijke adviseurs 
zijn medewerking heeft opgezegd. De 
minister zal er goed aan doen dit aspect 
niet te veronachtzamen en zich r-eken
schap t,e geven van het feit dat de ver
ontrusting zich nu manifesteert bij de 
top, maar ook aanwezig is bij diegenen 
die niet zo gemakkelijk ontslag kunnen 
nemen. 

Daarom is het noodzakelijk dat onder
zocht wordt hoe de medewerkers van 
generaal Kranenburg denken over zijn 
nota, en dat in dat onderzoek ook be
trokken worden de mensen aan de basis, 
nl. de ·dienstplichtigen. De onrust in de 
krijgsmacht wordt niet weggenomen 
met een nota en zeker niet met een-on-

der-druk-van-de-achterban-haastig-op
gestelde-nota. De minister is gebaat bij 
een stuk loyaliteit van medewerkers van 
het defensie-apparaat. Dat zal slechts 
mogelijk zijn als hij het vertrouwen 
weet te winnen van die medewerkers. 
Over dat vertrouwen tenslotte: de op
volgers van de nu vroegtijdig vertrok
ken generaals zullen niet slechts het ver
trouwen van de minister moeten hebben, 
doch ook van het bedrijf en vooral ver
trouwen In elkaar. 

Over de thans ontslagen generaals 
kan men verschillend denken, men kan 
hun motieven om voortijdig te vertrek
ken verschillend beoordelen, maar één 
ding mag toch wel centraal gesteld wor
den: zij zochten niet zichzelf, doch stel
den hun krachten in dienst van een goe
de zaak. Laten wij hopen dat de minis
ter erin slaagt opvolgers te vinden die 
eveneens de dienstbaarheid boven het 
eigenbelang zullen stellen. 

Ons leger is niet gebaat met interne 
conflicten, persoonlijke ambities en po
litiek· geharrewar. Defensie is een zaak 
die l\.et vertrouwen moet hebben van het 
hele Nederlandse volk. 
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Debat selectieve 
heffingen op 
investeringen 

Kamerleden in 
Eindhoven 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

• De VVD 1n het parlement 

Drs. Jaap Scherpenhuizen heeft vorige 
week een gedeelte van de liberale Twee
de-Kamerfractie geactiveerd om samen 
met hem mondelinge vragen te stellen 
aan minister Gruyters van volkshuisves
ting en ruimtelijke ordening over een 
bezoek van enkele bewindslieden aan 
Oost-Groningen over het Dollard-plan. 
Drs. Scherpenhuizen wees er in zijn 
vragen op dat de bevolking in Oost-Gro
ningen nogal verontwaardigd heeft ge
reageerd op het "overleg", dat plaatsge" 
vonden had. De ministers Gruyters, 
Westerterp en Vorrink werd "regenten
dom en ongeïntere;;seerdheid" verweten. 
Minister Gruyters, die ook namens zijn 
collega's antwoordde, ontkende dat hij 
ongeïnteresseerd was geweest en veron
derstelde dat zijn opgeruimde aard de 
oorzaak was van de gedachte dat hij de 
Streekraad niet serieus zou nemen. 

Ons .,middenstands-duo" in de Kamer. 
de heren Geurtsen en Portheine, stelde 
schriftelijke vragen aan minister Gruy
ters over het verlenen van een bouwver
gunning voor de Makrovestiging in 
Nieuw-Graaf (g·em. Duiven). De Kamer 
van Koophandel en Fabrieken voor Mid
den-Gelderland had begin vorig jaar in 
een adres aan H. M. de Koningin be
zwaar gemaakt tegen deze vestiging, 
maar heeft nooit vernomen of de minis
ter hierover een beslissing heeft geno
men. Ook de heer N. C. Cardinaal te 
Zevenaar had een adres verstuurd maar 
hierover nooit meer iets vernomen. 
" ... Wilt u maatregelen nemen, die ertoe 
kunnen leiden, dat aan adressanten, die 
zich richten tot uw departement, niet 
alleen een ontvangstbewijs wordt gezon
den, indien hun adres niet terstond kan 
worden afgedaan, maar bovendien defi
nitief bericht ontvangen, zodra een be
slissing is genomen in de zaken, waar-

Na een wekenlange behandeling heeft 
de Tweede Kamer dinsdag 13 november 
de Wet Selectieve Investeringsregeling 
aangenomen. Deze behandeling vertoont 
enige gelijkenis met het houden van een 
loting voor een schaatswedstrijd tijdens 
een hittegolf, met dien verstande, dat 
na de zomer er toch wel weer eens ijs 
zal !{Qmen maar dat het zeer de vraag 
is of de energie-crisis de structuur van 
het Rijnmondgebied niet grondig zal 
doen wijzigen. 

Minister Lubbers heeft in elk geval 
toegezegd de wet - - nadat deze ook de 
Eerste Kamer eventueel zal hebben ge
passeerd -- niet eerder in te voeren dan 
na overleg met de Kamer. Naar onze 
mening dient de wet in de huidige op
zet en in de gewijzigde omstandigheden 
echter helemaal niet in het Staatsblad 
te verschijnen. Wij hebben dan ook te
gen gestemd. 

Toch zijn er hier en daar wel verbete-

Vrijdag 17 november brachten onze 
Kamerleden mevrouw Smit-Kroes en de 
heren Van Aardenne en Dees namens de 
Kamel"fractie een bezoek aan de VVD
fractie in de agglomeratieraad in Eind
hoven. Er is gesproken over het te ver
wachten wetsontwerp voor het gewest 
Eindhoven. Onze Kamerleden bevestig
den dat zij zich --- evenals indertijd mi
nister Geertsema --- konden vinden in 
een tijdelijke beperking van het passief 
kiesrecht, maar dat zij, indien er geen 
takenpakket in de wet zou worden op
genomen, toch van de agglomeratie een 
uitgewerkte taakstelling verwachten, 
met name ook met het oogmerk dubbel 
werk te voorkomen. Tevens waren zij 
van mening dat de voorzitter van het 
gewestorgaan niet een der raadsvoorzit
ters moet zijn. Bij dit deel van het ge
sprek was o.a. de waarnemend voorzit
ter van de agglomeratieraad, de heer 
Elzen, aanwezig. 

Verder is gesproken over het rijkswe
genplàn in de regio, met het oog op de 
noodzaak de Strabrechtse heide te be
bouwen, de kwestie-Welschap, de wo
ningbouw ook i.v.m. het tegengaan van 
suburbanisatie en over de mogelijkheid 
om met een nieuwe vorm van openbaar 
vervoer te experimenteren. De Kamerle
den ontvingen hierbij waardevolle infor
matie met het oog op de diverse begro
tingsbehandelingen.' 's-Middags namen 
de VVD-raadsleden uit de agglomeratie 
aan het gesprek deel. 'l'enslotte ontving 
men de pers. 

over zij zich tot uw departement wen
den?" aldus de beide Kamel"ieden. 

Mevrouw Ginjaar-Maas heeft samen 
met de socialist Hartmeijer vragen ge
steld aan de staatssecretaris van volks
gezondheid en de minister van onder
wijs en wetenschappen over aanvullende 
steun die fysiotherapie-studenten krij
gen uit verschillende provinciale en ge
meentelijke studiefondsen. Zij vragen 
de bewindlieden een overzicht te geven 
van deze aanvullende studiesteun. 

Mr. A. Geurtsen toonde zich in het 
debat over de begroting van Justitie 
ontevreden over de gang van zaken 
rond de onteigeningsprocedure. De Ka
mer had vorig jaar een uitspraak ge
daan dat een nadere studie omtrent de 
tegemoetkoming in de schade, als ge
volg van plannen, onteigening of aan
wijzingen geleden door anderen dan za
kelijk gerechtigden, huurders en pach
ters, diende plaats te vinden. De minis
ter heeft toen gezegd de motie onuit
voerbaar te achten. Door de plannen op 

Nieuwe leden 

het gebied van de stadsvernieuwing is 
de zaak naar de mening van de heer 
Geurtsen eerder meer dan minder ur
gent geworden. Daarom nodigde hij de 
minister in een motie uit de bedoel
de commissie voor 1 maart 1974 alsnog 
in te stellen. In een andere motie vraagt 
de heer Geurtsen van de staatssecreta
ris van justitie het percentage dat par
ticuliere loterijen van hun inkomsten 
mogen besteden aan prijzen en onkosten 
te verhogen van 40 naar 50. Dit om te 
voorkomen dat de particuliere loterijen 
door de verhoging van de prijzen in de 
staatsloterij in een nadelige positie zou
den komen te verkeren. 

In het ,debat over het stakingsrecht 
van ambtenaren stelde mevrouw Kap
peyne van de Copello dat de VVD-frac
tie aarzelend staat tegenover de af
schaffing van het strafrechtelijke sta
kingsverbod zolang geen nadere voor
ziening in het Algemeen Rijks Am15te
naren Reglement wordt gegeven. 

Zoals wij reeds eerder meldden is het lloor de enorme toelooil 
van nieuwe leden niet meer mogelijk om in de welkomstbrief de 
naam van de afdeling·ssecretaris te tikken. We hebben daarom 
een beroep gedaan op de afdelingsbesturen om zelf contact te 
zoeken met nieuwe leden. Ons bereiken op het ogenblik wel 
enkele klachten over te geringe opvang. Wij wiJJen daarom 
nogmaals een beroep doen op het omle kaller de nieuwe leden zo 
spoedig mogelUk wegwijs te maken in de partij. Juist een 
eerste indi·uk kan bepalend zUn voor vele jart>n. Indien het voor 
de voorzitter of seerl'taris te veel wordt kunnen wPili<-ht andPr<·n 
ingesehakeld wordt>n. 

ringen in het wetsontwerp aangebracht. 
Zo werden termijnen voor beslissingen 
op vergunningaanvragen in de wet vast
gelegd, en het vrijstellingsbeleid t.a.v. 
de heffingen wat uitgebreid, o.a. door de 
aanneming van een amendement-Van 
AardennejTuijnman, waardoor veiling
gebouwen en veemarkten zullen zijn 
vrijgesteld. Maar de voorgestelde alge
mene vrijstellingsmogelijkheid voor re
gio's haalde het niet. 

Doorslaggevend voor ons is echter ge
bleven de nadruk die het kabinet-Den 
Uyl wil le·ggen op het vergunningstelsel, 
als begin van een toetsing van particu
liere investeringen op hun maatschappe
lijke betekenis - zoals de Troonrede 
zei. Het is het oude socialistisch stok
paard, dat minister Lubbers tevergeefs 
heeft getracht te bagatelliseren. De 
meerderheid van de KVP-fractie en de 
AR, die deze nadruk ongedaan hadden 
willen maken (maar het niet haalden 

omdat een tiental KVP'ers het kabinet 
en de PvdA bleef steunen) stemden uit
eindelijk toch voor het wetsontwerp in 
zijn geheel - het was, zei hun woord
voerder, de keuze tussen belabberd en 
allerbelabberdst. 

De concessie die de minister deed ver
fraaide het ontwerp geenszins: hij voer
de ineens naast heffingen en vergunnin
gen ook nog een meldingsplicht in. Rijn
mO!J.d - waar altijd vergunningen zul
len moeten blijven gelden - wordt nu 
apart in de wet genoemd. Dat was weer 
voor ons een extra reden om tegen te 
stemmen. want Rijnmond kan zo'n anti
reclame nu zeker niet gebruiken. 

Het. is onze overtuiging, dat de wet 
zoals d'ie nu is, meer kwaad dan goed 
zal doen. Hopelijk verdwijnt zij t.z.t. on
ingevoerd in het ar-chief. 

Drs. G. M. V. van Aardenne 

i 18.000.- NODIG 
De stichting Hulp Noord-Ierland i.o., Nieuwe Gracht 27, Utrecht, 
verzorgt vakantieweken die beogen katholieken en protestanten bij 
elkaar te brengen, zodat van een werkelijk experiment in samenleven 
kan worden gesproken. De kinderen en bejaarden komen uit Belfast en 
Londonderry, waar sinds jaar en dag de ergste onlusten plaatsvinden. 

Op 27 december a.s. staan 120 kinderen en bejaarden klaar om naar 
Nederland te vliegen. Werkgroepen in Schiedam, Santpoort en Zeeland 
zijn financieel rond deze mensen voor 3 weken te ontvangen. Alleen de 
landelijke organisatie beschikt nog niet over de f 18.000,- die nodig 
zijn de vliegcharter te betalen. 

Kunnen wij, VVD' ers, er voor· zorgen dat deze f _18.000,- op tafel 
komen? Omdat voor mij de begrippen Vrijheid en Democratie hierdoor 
levend worden, meen ik dat wij allen deze actie moeten ondersteunen. 

Stort uw bijdrage op Giro 9 9 9 2 t.n.v. Hulp Noord-Ierland, Utrecht. 

Op het strookje vermelden VVD - kerstvlucht. In de volgende uitgave 
van V en D zal ik de stand bekend maken. Zal het lukken? Ik reken 
op u! 

G. VERHULSDONK 
Fractievoorzitter V.V.D. Schiedam 
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Winst Britse Liberalen 

door onze redacteur 
buitenland 

De politiek 
in beweging 
VERVOLG VAN PAGINA 1 

Liberaal Democratische Partij) op een 
mislukking uitlopen. In een door Else
·viers Magazine zelf kennelijk niet zo 
erg serieus genomen gesprek met prof. 
Wessel heeft deze doen uitkomen "te 
mikken op 15 zetels". Het is de bekende 
illusionistische grootspraak, die we des
tijds ook uit de kdngen van respectieve
lijk de Boerenpartij, D'66, DS'70 en de 
nu uit de Kamer verdwenen Midden
standspartij (van de heer De Jong) heb
ben vernomen. 

Wat sommigen met kunstmatige mid
delen. (aantasting van het evenredig
heidsbeginsel door invoering van een 
kiesdrempel, van autonome kiesdistric
ten, enz.) hadden willen bereiken, lijkt 
zich thanslangs de heel wat aantrekke
lijker en liberaler natuurlijke weg te 
voltrekken. De sterke opgang van de 
VVD als duidelijke beginselpattij is 
daarvan het voorbeeld. 

De Britse Liberale Partij zit in de lift. 
Sinds begin november Benvick-on
Tweed bij de tussentijdse verkiezingen 
voor ht•t lagerhuis over ging van Con
servatit~ve in Liberale handen, hebben 
de Lilwrals 11 zetels in het parlement, 
vijf nwer dan bij de laatste algemene 
verkie;~.ingen in 1970. In andere plaat
sen, waar ze er niet in slaagden hun 
tegenstanders te verslaan, kregen zij in 
het afgelopen jaar dikwijls aanzienlijk 
mèer stemmen dan in 1970, zoals in 
Chestrr-le-Street waar zij in maart van 
dit jaar 38,6 van de stemmen behaalden, 
terwijl ze daar bij de verkiezingen van 
'70 niPt met> hadden gedaan. De eerste 
zetelwinst bij een tussentijdse verkie
zing b!'haalden ze op Labour en wel op 
26 oktohet· '72 in Rochdale. 

Belangrijk is de vmag wat de oorzaak 
\'an dl'"-C winst is. Is het het onbehagen 
over de politiek van de Conservatieve 
regering en het door Labour geboden 
alternatief? Een feit is dat ook andere 
partijen de twee grootste zetels afsnoe
pen, zoals de Schotse Nationalistische 
Partij. Een opinieonderzoek dat in op
dracht van The Times en 'fplevion ~ews 
is gehouden, liet in oktober zien dat de 
LiberalP Partij nu na Labour de popu
lairstl' partij in Engeland is geworden, 
iets wat sedert de dagen van Lloyd Ge
orge ni<'t meer is voorgekomen. 34 pro
cent van de ondervraagden gaf de voor
keur aan Labour, 32 procent aan de 
Liberal<'n en 31 procent aan de Conser
vatievl'n. Als dit ePn verkiezingsuitslag 
was g<'\\'eest, had deze Engeland even 
moeilijk bestuurbaar achtergelaten als 
ons land met zijn g-Phrek aan partijen 
met el'n meerdeJ"heid. Laboudeieler Ha
l'Old Wilson kondigde op het Labourcon
gres in Blackpool al aan dat zijn partij 
in geen geval een coalitie met de Libe
ralen zpu aangaan. Maar we hebben nog 
tot 197fi de tijd om te zien hoe de Brit
ten hun stem zullen uitbrengen. Frapant 
was elP uitslag wel, want twaalf maan
rlen ervoor hadden de Liberalen slechts 
10 procent der ondervraagden achter 
zich. 

Rol 

Spel<'n de economio:che moeilijkheden, 
waar gngeland mee te kampen heeft en 
die pn•mier Heath al tot het uitroepen 
van elP noodtoestand hebben gebracht, 
zeker P<'n rol, ook de geringe belangstel
ling van de kant van de grote partijen 
voor d<' wensen van hun kiezers wordt 
als een van de oorzaken voor de geringe 
populariteit van ConservativP en Labour 
genoemd. De kiezer voelt zich machte
loos, V<'I'Ward en niet in staat invloed op 
de gang- van zaken uit te oefenen. Alan 
Watkins schrijft dit in de New States
man rn meent dat we terug moeten 
gaan naar voor 1867 om een soortgelij
ke tops i a nel aan te treffen. Hoe het zij, 
onmog<'lijk is het niet dat wij nà de 
volgend•• algemene verkiezingen - in 
1975 of eerder -- in Engeland met een 
geheel andere situatie te maken krijgen 
dan in de afgelopen 25 jaar. Het is in 
ieder gt•val te hopen dat we niet een 
herhaling krijgen van de jaren twintig 
toen d .. electorale situatie leidde tot de 
vorming van de minde1'11eidskabinetten 
van Ramsey MacDonald. Onstabiliteit 
en sclwuring in de bestaande politieke 
groepl'ringen. waarvan de Liberalen een 
der h!'l:mgrijkste slachtoffE'I'S ,,·m·en, 
\\·aren lu•t gevolg. 

Geen middenpartij 

\Vaar staan de Liberalen tussen de 
Conse1·va tieven en socialisten? ln het 
algem•·•·n wordt de Liberale Partij als 
een P" rt ij van het midden beschouwd, 
maar ll!lden:oekingen wijz('n uit dat de 

Schematic positions of political parties 
in relation to two major dimensions 
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Libemlen op Vel'Schillende punten ('X[re

me standpunten huldigen. Glenn ~'ilson 
schreef hierover in het Britse weekblad 
New Soc•iety van 1 november j.l. Uit 
opiniepeilingen van Gallup blijkt dat de 
Liberalen slechts zelden een middenposi
tie innemen. Als voorbeeld geeft Wilson 
een aantal vragen waar de ondervraag
den, als ze positief tegenover de betref
fende gedachten stonden, 'ja' op moes
ten antwoorden: 

Aan H. J. Eysenk (The Psyeholog,v of 
J>oJitics) ontleent Wilson de opstelling 
van de diverse Britse politieke stromin
gen tegenover elkaar, niet op één lijn 
van links naar rechts, maar in een 
U-vorm. De horizontale as correspon
deert met het bekende begrip links
rechts. Dè verticale as heeft betrekking 
op meer persoonlijke houdingen zoals 
intolerantie, aggressiviteit, sociaalvoe
lendheid e.d., hier aangegeven met so
ciale controle enerzijds tegenover indivi
duele vrijheid anderzijds, waarbij vast
staat dat Liberalen er meer voor gepor
teerd zijn om iemand vrij zijn gang te 
laten gaan dan om qe gemeenschap er
gens tegen te beschermen. Anderzijds 
vormen de Liberalen in Engeland een 
middenpartij als het gaat om de tegen
stellingen tussen verschillende sociale 
belangengroepen, arbeiders t.o. ondPrne
mers etc. 

Programma 

De leider van de Liberale Partij se
dert 1967, Jeremy Thorpe, heeft in sep
tember op het congres van de partij in 
Southport de hoofdlijnen van de Libem
le politiek uiteengezet: een · gegaran
deerd minimumloon van tweederde van 
het industriële gemiddelde loon, ouder
domspensioenen gebaseerd op ePn per
centage van gemiddelde lonen; een radi
cale hervorming der inkomstenbelasting 
door invoer van "kredietpunten", en me
dezeggenschap in het bedrijfsleven. De 
Liberalen zullen zich inzetten voor ac
tieve consumentenbescherming en grote
re garanties voor mededinging in de 
binnenlandse economie; een radicale 
huisvestingspolitiek met het tegengaan 
van grondspeculatie; invoel'ing· van een 
stelsel van evenredige vertC'genwoorrli-

ging voor de parlementsvet·kiezingcn; 
afschaffing van het Hogerhuis in zijn 
huidige vorm etc. 

Blijkens hun programma, Partnership 
at Work, zijn de Liberalen voorstander 
van een verplicht instellen van onderne
mingsraden en een vorm van winstde
ling. Zij willen wetten introduceren die 
een einde moeten maken aan arbeids
conflicten door de bevordering van een 
belàngenharmonisatie van arbeiders en 
werkgevers. Daarbij blijft de Liberale 
Partij voorstander van het marktsys
teem als het belangrijkste instrument 
om er voor te zorgen dat ondernemin
gen, privé en publieke, werken in het 
belang van de consumenten. 

Op het congres van de Liberalen in 
september waren andere mensen te zien 
dan op dat van Labour of de Conserva
tieven. Er waren meer jongeren en meer 
ouderen, er waren idealisten, politieke 
avonturiers, hip geklede jongeren en 
oude dames. En op welk politiek con
gres zie je naast pamfletten ook eigen 
gemaakte jam te koop? 

Thorpe 

Jeremy Thorpe, de partijleider, ·komt 
uit een geslacht dat rijk aan politici is. 
Zijn vader en grootvader waren Conser
vatieve parlementsleden en één van zijn 
voorvaderen zat al onder Eduard Il 
(1307-1327) in het parlement. Een ander 
was Speaker van het Lagerhuis toen hij 
in 1461 door een woedende menigte om 
het leven werd gebracht. 

APELDOORN of OMGEVING 

IN 1959 won de toen dertigjarig·e 
Thorpe in North Devon een zetel voor 
de Liberalen op de Conservatieven. Jn 
januari 1967 volgde hij Jo Grimond op 
als leider van de Liberale Partij en 
stond voor de zware opgave de opgaan
de lijn die tijdens Grimonds bewind was 
ingezet te continueren. Deze was er in 
geslaagd de Liberalen uit het dieptepunt 
van na de oorlog, toen de verdeelde par
tij slechts rond de 2,5 der stemmen wist 
te behalen, te halen en het zetelaantal 
in het Lagerhuis van 6 op 12 te bren
gen. De 11,1 procent van 1964 haalde de 
partij in 1966 al niet meer. Het werd 
toen 8,5. En Thorpe zag in 1970 het 
stemmenaandeel tot 7,4 dalen, wat weer 
zes zetels opleverde. Het Liberale Mani
fest, dat onder de titel What A LifP! 
was uitgegeven, had blijkbaar niet ge
nóeg nieuwe kiezers kunnen aantrek
ken. Nog in mei 1972 behaalde Iabour 
bij de gemeenteraadsverkiezingen een 
forse winst van 971 zetels, terwijl de 
Liberalen er 20 verloren. Zeven maan
den later zou het tij keren. 

voor aan- of verkoop van uw onroerend goed - taxatie - enz. 

J. D. ZOETE v/h ROELSE EN ZOETE 
Beëdigd makelaar en taxateu; 

APELDOORN BADHUISWEG 90 TEL. 05760,52313 - 63997 
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De middenstand • 1n de partij 

door drs. A. J. G. Leyten, 
secretaris van de landelijke 
middenstandscommissie 
van de VVD. 

Boeken 
besproken 

Aan de vooravond van de behandeling 
van de begrotingen van Economische 
Zaken en Financiën vergaderde de lan
delijke middenstandscommissie van onze 
partij. De behandeling in de Tweede Ka
mer van het regeringsprogramma 1974 
en de problemen door de olieboycot 
stonden in het middelpunt van de be
langstelling van deze VVD-commissie. 

De moeilijkheden met de aan Neder
land olie leverende Arabische landen 
brachten de autoloze zondag . met een 
ontzaggelijke schade voor ons horecabe
drijf. De verliezen zijn van zodanige 
aard in deze sector, waar het in het 
algemeen toch al niet zo goed ging, dat 
deze zo maar niet meer in te halen zijn. 
Verontwaardigd was de commissie over 
"de idee" van premier Den Uyl het zon
dagsrijverbod om te zetten in een ver
bod van zaterdagmiddag 12.00 tot zon
dagmiddag 12.00 uur. Hierdoor zou weer 
een bepaald gedeelte van ons bedrijfsle
ven. n.l. de detailhandel, financieel ern
stig gedupeerd worden. Echter, pas op 
voor olie- en benzinedistributie, want 
dan heeft deze socialistische regering 
veel te veel in de hand. 

Adviserend Tweede Kamerlid mr. F. 
Portheïne deed naar aanleiding van ver
schillende opmerkingen, met name van 
die van de Haagse afgevaardigde J. A. 
Dienske, de toezegging er nogmaals bij 
de regering op aan te dringen de ontwik
keling van alternatieve energiebronnen 
aan te pakken. Ook Kalkar, de kern
energie is van belang als eventuele toe
komstige energiebron. 

Prijsbeleid 
Op 22 november a.s. loopt de thans 

van kracht zijnde prijsbeschikking af. 
De huidige situatie levert alle aanlei
ding op tot flexibeler prijsmaatregelen 
over te gaan. Het prijsbeleid dient ech
ter een globale aanpak in te houden 
zonder onder-on.sjes voor bepaalde be
drijfstakken. Een dergelijke prijspoli
tiek le'.dt enerzijds tot een sector-struc
tuurbeleid en anderzijds tot een vermin
derde rechtszekerheid. Kleine zelfstandi
gen dienen niet geholpen te worden door 
ontheffingen van prijsvoorschriften 
maar door fiscale tegemoetkomingen. 
De winst uit bedrijf en onderneming 
kan in vele gevallen slechts voor een 
deel in de comsumptieve sfeer worden 
gebruikt en dient meestal voor een gro
ter of kleiner deel voor toevoegingen 
aan het bedrijfsvermogen. 

Het Centraal Akkoord is er onder 
meer niet gekomen, doordat de prijspa
ragraaf buiten discussie bleef. Het is te 
begrijpen dat de middenstandsorganisa
ties na het elimineren van een dergelijk 
belangrijke zaak het afgewezen hebben. 
Ook met een noodwet, waarvan we nog 
niet weten waar die ~aar toe leidt, zal 

Apartheid in praktijk 
Om .van de situatie op de hoogte te 

zijn is het voor wat Zuid-Afrika betreft 
nu juist niet nodig er geweest te zijn. 

Dit staat in de inleiding tot het boek Je 
hoeft er niet geweest te z·ijn; apartheid 
in de praktijk van de hand van Ben van 
Kaam. Het boek bevat 300 verklaringen. 
d.w.z. verduidelijkingen van Zuidafri
kaanse wetten die tot doel hebben de 
apart!heidspolitiek te effectueren. Het 
doel van deze - geenszins· volledige -
lijst is niet een poging uit te drukken 
wat apartheid is of erover te argumen
teren of apartheid een grote weldaad 
dan wel een onmenselijkheid is, of het 
een kwaad dan wel een onmogelijke 
zaak is, maar louter en alleen om 300 
voorbeelden te gev.en van wat apartheid 
menselijk wezens kan aandoen, aldus de 
door de vertale:rs geciteerde Alan Paton. 
De vertaling is gebaseerd op de oor
spronkelijke Engelse uitgave van een 
studie van prof. Leslie Rubin, hoogle
raar in het vergelijkend recht aan de 
Howard Universiteit (VS). De studie 
kwam tot stand op verz'Jek van de 
aparheidscommissie van de Verenigde 
Naties. Ieder hoofdstuk wordt voorafge
gaan door bepalingen uit de Universele 
Verklaring van de Rechten van de 
Mens waarmee de verklaringen in strijd 

· worden geacht te zijn. In het tweede 
gedeelte van het boek wordt antwoord 
gegeven op 75 vragen over Zuid-Afrika, 
die ook voornamelijk betrekking hebben 
op de apartheid. Deze uitgave van uit
geverij Ten Have kwam tvt stand in 

het miMen- en kleinbedrijf niet geluk
kig zijn. 

Zelfstandigen 
De vraag werd gesteld wat de rege

ring, en in het bijzonder de staatssecre
taris wor het midden- en kleinbedrijf 
en de minister van landbouw en visserij 
- de Heren Hazenkamp en Van der 
Stee - nu zullen gaan doen voor de 
inkomenspositie van de zelfstandigen. 
Ondanks de verklaring in de eerste 
Trooarede van deze regering, dat het 
kabinet-Den Uyl open oog heeft voor de 
problemen van de :zelfstandige on
dernemer in het midden- en kleinbedrijf, 
de landbouw en visserij, waren de ver
wachtingen van geen der leden van de 
commissie hoog gespannen. 

Het begint al met de onjuiste uitbouw 
van de fiscale oudedagsreserve, die zo
danig is dat er slechts voor zelfstandi
gen met geringe inkomens meer reser
veringsmogelijkheden komen. De invoe
ring van een volksverzekering tegen ar
beidsongeschiktheid is voor de zelfstan
dige ten zeerste gewenst. Echter de kos
ten daarvan, die buiten de geprogram
meerde 3% stijging van de premies voor 
sociale. verzekeringen zullen vallen, drei
gen uit tè komen op een dergelijke 
hoogte, dat er straks zeer felle protes
ten hiertegen te horen zullen zijn. Het is 
zeer de vraag, of het dan nog vera.n.t
woord is een dergelijke sociale voorzie
ning in te voeren. In dit verband wees 
de ·Brabantse afgevaardigde Greve erop 
dat bepaalde risico's zoals van verkeers
ongevallen, toch nog altijd goed parti
culier verzekerd kunnen worden. 

Winkelsluiting. Blijkens de memorie 
van Toelichting van de begroting 1974 
voor economische zaken wensr. de 
staatssecretaria een grotere mate van 
vrijheid in de winkelopenstelling in te 
voeren. In concreto komt het hierop 
neer, dat vanaf 10 uur 's avonds winkels 
onbeperkt open mogen zijn, zo lang 
maar een winkelbedrijf niet langer dan 
55 uur per week open is. De leden van 
de commissie waren niet enthousiast 
over dit voornemen. Daarbij wees een 
der ledén erop, dat tegen een dergelijke 
regeling beslist dezelfde bezwaren, maar 
dan nog in veel grotere mate, zullen 
rijzen als nog maar enkele jaren geleden 
bij de invoéring van de koopavond wer
den aangevoerd. 

Borgstellingsfondsen zijn vooral· voor 
de ambulante handel nog steeds nodig. 
De heer H. J. Jonker uit Eist wees op 
de huidige moeilijkheden van de Borg
stellingsfondsen met de uitvoering van 
hun taak door te beperkte mogelijkhe
den voor kredietverlening. Een belang
rijke functie vervullen~eze voor het sti
muleren van doorstroming van markt
handel naar gevestigde winkelstand. 
Meer en meer doet zich het verschijnsel 

samenwerking met de Voorlichtings
dienst van de VN en het Defence and 
Aid Fund. Prijs f 7,90 (145 pag.). 

42 politieke p~rtijen 
Wist u dat er tot 1973 42 partijen in 

de Tweede Kamer vertegenwoordigd 
zijn geweest en dat er gerekend vanaf 
1900 gemiddeld elf partijen per zittings
periode in het parlement zaten? Vanaf 
1850 tot 1973 bezetten liberalen gemid
deld 29 procent van de Tweede-Kamer
zetels. Gedurende 21 jaar hadden zij de 
absolute meerderheid. Tussen 1850 en 
1973 werden 390 Nederlanders voor kor
te of langere tijd en soms meer dan 
eens tot het ministerschap geroepen; 
vijfenzeventig van deze 390 ministers 
waren liberaal. Deze en nog veel meer 
gegevens staan in het onlangs bij de 
Wetenschappelijke Uitgeverij te Am
sterdam vers-chenen boek van de Alge
meen Dagblad-journalist Louis Sinner, 
De wortels van de Ned~rland.se politiek; 
De tweeënveertig politieke pm·tijen 
sinds 181,8. 

Op een benijdenswaardig beknopte 
manier schildert Sinner eerst het ont
staan van ons staatsbestel om vervol
gens over te gaan tot een beschrijving 
van de belangrijkste politieke stromin
gen in ons land en de partijen die daar
uit zijn voortgekomen. In het voorwoord 
waarschuwt de schrijver dat het boek 
niet "waardenvrij" is en al lezende zal 
men tot de conclusie kunnen komen dat 
schrijvers sympathieën ter linker z·ijde 
gezocht moeten worden. Dat kan onder 

~ - --------
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voor dat kleine zelfstandigen voor fi
nanciële steun alleen nog op de bij
standswet aangewezen zijn. De conse
quentie daarvan is dat alleen gemeente
ambtenaren - zonder enige invloed van 
de organisaties van betrokkenen - be
slissen over geldelijke hulp aan de 
kleinste bedrijven. In dit verband maak
te de commissie ernstig bezwaar tegen 
het beleid van de huidige staatssecreta
ris voor het midden- en kleinbedrijf, de 
heer Th. M. Hazenkamp, dat gericht is 
op uitholling van de taak van de centra
le organisaties voor het midden- en 
kleinbedrijf, zowel met de Borgstellings
fondsen als met de Kamers van Koop
handel en Fabrieken. 

Criminaliteit 
Naast steeds meer winkeldiefstallen 

doen zich de laatste tijd in diverse ste
den vele gevallen van afpersing onder 
bedreiging voor. Zodanige vormen nemen 
deze berovingen zelfs aan dat winkeliers 
zidh gaan voorzien van middelen voor 
een betere zelfbescherming. In andere 
gevallen moeten bedrijven door dergelij
ke toestanden gesloten worden, omdat 
de schaden of de verzekering een niet 

· op te brengen last vormen. 
Rechtstaat en veiligheid worden door 

een dergelijke criminaliteit ernstig be
dreigd. Veel waardering was er voor ct. 

- interventies onlangs in dezen van advi
serend kamerlid mr. A. Geurtsen tijdens 
de behandeling van de justitiebegroting. 
Helaas kwam hier slechts een gebrekkig 
antwoord van de regering op. 

Aanpak van dergelijke geweldplegin
gen en winkeldiefstallen is op de eerste 
plaats een taak voor de centrale over
heid. Daarnaast kunnen de gemeentebe
sturen hier veel aan doen. Daarom be
sloot de commissie er bij de Vereniging 
van Staten- en Raadsleden op aan te 
dringen dat ook in het gemeentepro
gram 1974 wordt opgeroepen tot het be
strijden van dergelijke ergerlijke mis
standen. Preventieve aanpak door per
manente surveillance dag en nacht is 
hiervoor de enig juiste oplossing. 

Waardering had de commissie voor de 
plannen van de regering inzake de rege
ling van winkelvestigingen buiten stads
centra. Echter, effectuering van dit be
leid op zeer korte termijn is dringend 
nodig. Wanneer eenmaal de bouw van 
superstores en dergelijke, b.v. in weilan
den, is gestart, zal het moeilijk zijn de 
voltooiing tegen te houden. Ondertussen 
heeft zich dan weer een ongewenste 
ontwikkeling van de distributie op 
plaatsen vo-orgedaan. 

In verband met opstelling van het ge
meenteprogram 1974 van onze partij 
kwam de schade voor bedrijven door 
uitvoering van stadsvernieuwing ter 
sprake. Rechtvaardige regeling van de
ze schaden door gemeentebesturen is 
ten zeerste gewenst. 

meer blijken uit ZlJn verklaring voor 
het feit dat de confessionelen dit maal 
niet opnieuw met de VVD in zee zijn 
gegaan: "De manier waarop Wiegel tij
dens de verkiezingsstrijd vooral had ge
l')peculeerd op kortzichtige hebzucht en 
op gebrek aan maatschappelijke solida
riteit, had grote wrevel gewekt bij groe
pen confessionelen die zich door het 
aanhoudende stemmenverlies toch al tot 
een koerswijziging genoopt achtten". 
Een aanvechtbare stelling die overigens 
niet maatgevend is voor de leesbaarheid 
en kwaliteit van het boekje als geheel. 
De pr.ijs bedraagt f 24,50 (229 pag.). 
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moties rondom Dollard 

taten- en 
adsleden 
p congres 

pij voor deze rubriek zenden aan: 
vr; mr. E. de Roock-Bedding, 
dhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

horbeckepenning voor 
evrouw M. Manus 
Op 20 oktober is aan me
ouw dr. M. Manus de Thorbec

epenning toegekend wegens haar 
rillensten voor de VVD te Oss 

N.-B.). Mevrouw Manus is 
aalf jaar lang gemeenteraada

geweest voor de VVD in de 
enwerkende groepering VVD

-CHU. Voor deze onderschei
g werd mevrouw Manus geluk-

wenst door verscheidene plaat
lijke autoriteiten, onder wie de 
se burgemeester. Onder de 
D'ers die haar kwam felicite

n was ir. T. Thalhammer, lid 
het hoofdbestuur. 

Een zware r<'g-eringsdelegatie van vier 
ministers en een staatssecretaris heeft 
zaterdag 10 november in het Provincie
huis in Groningen met verscheidene in
stanties en organisaties, waaronder GS, 
gesproken over de inpolderingsplannen 
van de Dollanl. Alle betrokken groepe
ringen kregen achtereenvolgens de 
gelegenheid hun reeds lang bekende 
standpunten nogmaals nader toe te lich
ten. De delegatie van ministers onder 
voorzitterschap van de minister van 
Verkeer en Waterstaat, beperkte zich 
voornamelijk tot luisteren. 

Een van de meest verrassende uit
lipraken van de minister van Verkeer en 
Waterstaat was dat het kabinet over
weegt zijn keus te maken tussen het 

· meest tegen de oude zeedijk aangelegen 
tracé van het dijk- en kanaalplan 
(waarbij van inpoldering praktisch geen 
sprake zal zijn) en een binnendijks tra
cé. Op een na afloop gehouden perscon
ferentie voegdl' de minister er desge
vraagd aan toP dat het kabinet nog niet 

heeft beslist en dat theoretisch nog an
dere tracés mogelijk zijn. 

De streekraad, het waterschap, de ge
meente Winschoten en het comité Dol
lard, waarin alle politieke partijen in de 
1·egio zijn vertegenwoordigd, toonden 
zich felle voorstanders van uitvoering 
van het oorspronkelijke plan, waarbij 
door de aanleg van een nieuwe zeedijk 
de grootste inpoldering wordt verkre
gen. Uit verklaringen na afloop aan de 
pers viel op te maken dat de emoties 
van de Groningers voor dit onderwerp 
zeer hoog zijn opgelopen. 

Minder ·emotioneel, maar toch wel 
zeer duidelijk in hun stellingname, wa
ren de groeperingen, die de natuurbe
scherming voorstaan. Zij pleitten voqr 
een binnendijks tracé, zodat het rijke 
Waddengebied in de Dollard langs de 
Oostgroningse kust geheel gespaard kan 
blijven. GS was :natuurlijk voorstander . 
van een buitendijks tracé. 

Het kanaal- en dijkplan zal op een of 

andere wijze wel worden verwezenlijkt. 
De aanwezige ministers waren echter 
nogal terughoudend in hun uitlatingen, 
evenals trouwens de commissaris van de 
Koningin in Groningen, mr. Toxopeus. 
De echte Groningers, die in de streek 
leven, hebben - zo bleek wel - het 
onbehaaglijke gevoel dat zij van de 
tocht in de kou zijn komen te staan. 

Overigens hebben drie VVD-Kamel'le
den minister Gruijter.s vorige week nog 
gekapitteld over zijn houding tijdens de 
bijeenkomst in Groningen. De Kamerle
den Scherpenhuizen, Vonhoff en mej. 
Kappeijne vroegen of de regering blijk 
had gegeven van . ongeïnteresseerdheid, 
hetgeen Gruijters terecht .kon ontken
nen. Wel werd de minister voorgehou
den d~t hij persoonlijk nogal ongeïnte
resseerd was geweest, omdat hij tijdens 
de zitting had zitten lachen en praten 
met zijn buurman. Dat. laatste verwijt 
was nou niet direct een onderwerp van 
een niveau dat thuis hoort bij discussies 
in de Kamez·. 

De Vereniging van Staten- en Raadsleden van de VVD hield 9 en 10 november een congres in "De Blije Wereld in 
Lunteren. Achter de bestuurstafel van links naar rechts partijvoorzitter mevrouw G. V. van Someren-Downer met een 
deel van de commissie voor het gemeenteprogramma: de heer Hofstee Holtrop, mevrouw Schlemper-Van Gijn, de 
heer Drijber, mej. I. Günther en de heer De Meester. 

Nationale Vrouwenraad 75 jaar 
De Haagse Hoofdcommissaris van Po

litie had op 2 november j.L de aula van 
het Hoofdbun'au ter beschikking ge
steld van de nationale Vrouwenraad om 
de jaarvergadt•z·ing te houden waaraan 
de feestviering van de 75-jarige jubilaris 
werd gekoppeld. Hoofdpunten uit deze 
vergadez·ing waz·en de verslagen van 
verschillende inteznationale bijeenkoms
ten welke de?.e zomer plaatsvonden als
mede een ovendcht van de regio-dagen. 

Council of Woman 
Op het Congres van de International 

Council of Women juni/jüli 73 te Wenen 
werden de rapporten over het werk in 
de afgelopen jaren doorgenomen en 
werd een nieuw programma opgesteld. 
Aan de orde zullen komen o.a. 

1. Bestudering van speciale program
ma's opgezet voor ouderschap en gezin. 

2. Ontwikkl'ling van het beheer van 
de gezinsinkomsten en het geven van 
meer infozmatie hierover speciaal voor 
de jongere gnwpen. 

3. Taalonderwijs-informatie op veel 
gebied-huisvesting-welzijn en burger
schap enz. van migranten. De plaats 
van de buitenlandse werknemers. 

4. De groepen jongeren die "trekken", 
speciaal dooz· de gz·ote steden van Euro
pa, maar ook in andere landen en de 
dikwijls zeer moeilijke omstandigheden 

waa!'Ïn zij leven. Ook de tz·ek vanuit het 
platteland maar de steden. 

5. Bestudering van de mogelijkheden 
tot huisvesting van ongehuwden en al
leenstaanden, zodat ook kleinere wonin
gen voor deze groepen beschikbaar ko
men. 

Oost-Westconferentie 
Deze op 10-12 augustus 1973 in Hels

inki gehouden conferentie was de eerste 
ontmoeting van Oost- en Westeuropese 
vrouwenorganisaties in een Westeuro
pees land. Er waren 150 deelneemsters 
uit 36 verschillende landen, vertegen
woordigd in 16 organisaties. Voordien 
waren reeds conferenties gehouden in 
Oosteuropese landen. Tegen de achter
grond van de bevordering van Europese 
samenwerking en veiligheid en de gelij
ke rechten van mannen en vrouwen in 
Europese geïndustrialiseerde landen 
kwamen de onderwerpen Gezin en On
derwijs (w.o. beroepsopleiding) werkge
legenheid en positie van de vrouw in de 
maatschappij aan de orde, terwijl Euro
pese veiligheid en Europese verantwoor
delijkheid voor de ontwikkeling in de 
wereld de derde en vierde zitting in be
slag namen. Voor ieder onderwerp was 
één spreekster uit Oost- en één uit 
West-Europa uitgenodigd. De spreek
beurt over werkgelegenheid en maat
schappij werd door Valentina Tereshko
va (presidente van het-Sowjet Vrouwen 
Comité) aangegrepen om een overzicht 
te geven van de toestand in Rusland, 
waar de verhoudingen in de maatschap
pij voor de vrouw wel goed, maar nog 
niet optimaal bleken te zijn. 

Najaarsvergadering Cecif 
De vergadering van deze organisatie 

(Het Europese Centrum van de Interna
tionale Vrouwenraad), werd gehouden 
te Amsterdam op 19 en 20 oktober j.l. 
naast de behandeling van de huishoude
lijke zaken werd o.a. besloten dat via 
eigen regering getracht moet worden 
een zetel te verwerven voor de vrouwen
organisaties in de Sociaal Economische 
Raad van de Europese gemeenschap te 
Brussel. Op de najaarsvergadering in 
1974 zullen in het kader van de beleid
slijnen voor een sociaal actieprogramma 
van de EEG behandeld worden de posi
tie van de laagst betaalde groepen en de 
afschaffing van het lopende band werk. 
De voorjaarsvergadering 1974 zal in 
Amsterdam worden gehouden en hierop 
zullen de definitieve rapporten inzake 
consument en de rechtspositie van de 
vrouw aan de orde komen. 

Najaar 1975 wordt in Duitsland een 
seminarium gehouden over jeugdpro~e-
men in Europa. · 

's Middags hield de presidente van de 
NVR mevrouw Richters-Wolvius, haar 
feestrede. Daarin gaf ze een overzicht 
van 75 jaar wel en wee van de vrouwen
emancipatie en wierp ze een blik op de 
toekoinst als de NVR zal zijn opgegaan 
in het nieuwe landelijke samenwer
kingsverband. Hierna gaven een twin
tigtal aangesloten organisaties op ludie
ke wijze hun grieven en wensen te ken
nen. Tot slot bood het Gemeentebestuur 
van Den Haag de jubilerende Vrouwen
raad een receptie aan in de ontvangst
salons van het stadhuis in de Java
straat. 

A. F. M. Hamm-Ronnaer 
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Mijn opinie • 
IS ... 

In deze rubriek laten wij le
zers aan het woord. In ver
band met de plaatsruimte 
dringt de redactie er bij brief
schrijvers op aan zich bondig 
uit te drukken. Lange brieven 
worden aan de schrijvers ge
retourneerd met het verzoek 
ze te bekorten. Onleesbare en 
anonieme brieven worden niet 
geplaatst. Publicatie houdt 
geen oordeel van de redactie 
in over de in de brieven naar 
voren gebrachte standpunten. 

• Junta (1) 
Ik betuig mijn volledige instemming 

met het artikel van mr. F. H. Gerritzen 
over Chili. Het antwoord van de redac
tie roept echter vele vragen bij mij op. 
In de eerste plaats twijfelt zij aan de 
noodzaak een staatsgreep uit te voeren, 
ondanks de bewijzen, die dat rechtvaar
digen. Vanuit de liberale gedachte kan 
men toch geen voorstander zijn van een 
zeker vaststaande burgeroorlog. Na
tuurlijk kunnen wij een dictatuur niet 
goedkeuren, maar we moeten niet altijd 
andere landen met dezelfde maatstaven 
meten als de onze. Men moet zelf in 
landen als Portugal, Zuid-Afrika, Chili, 
Griekenland etc. geweest zijn om te zien. 
hoe absurd het zou zijn daar onze demo
cratische normen toe te passen. 

In aansluiting hierop wil ik ook de 
heren Wiegel en Van Riel bedanken 
voor hun realistische kijk op onze eigen 
politieke problematiek, die een harde 
oppositie verlangt. Weliswaar zal het 
wat "rechts" overkomen maar als libe
raal denkende vind ik dat ons land mo
menteel een harde opstelling nodig heeft 
tegen dit kabinet, willen wij onze vrij
heid en democratie kunnen waarborgen 
in de toekomst. 

F. H. Leenheer, Bocholtz 

• Junta (2.) 
Uw naschrift bij het artikel 'van mr. 

F. H. Gerritzen, Den Haag, is kletskoek. 
Hetgeen de heer Gerritzen stelt is juist. 
Inderdaad was "meneer" Allende van 
plan -~ ik dacht op 18 september Natio
nale Feestdag - ·- leiders van de opposi
tie, bevelhebbers. journalisten en gasten 
in één slag te liquideren. Had dit plaats 
gevonden, dan was Chili nu een volksre
publiek onder communistische dictatuur. 
Ik vraag mij af, wat dan de reactie in 
ons land was geweest. Waarschijnlijk 
had de linkse pers dan gezwegen. Om 

deze liquidatie te voorkomen, een zekere 
burgeroorlog te beletten en een einde 
te maken aan de economische chaos, 
moest de strijdmacht wel ingrijpen. Een 
strijdmacht, die alom bekend stond als 
een politiek zeer neutrale. Een vergelijk 
met andere landen, waar militairen poli
tieke macht wensen, gaat hier dus niet 
op. 

Als de "junta" orde op zaken heeft 
gesteld, dan zal zij heus plaats maken 
voor een democratisch gekozen burger
regering. 

Jan van de Ven, Venlo. 

Het gaat er niet alleen om wat de 
juntct wildebe reiken, maar welke mid
delen zij .toepaste. Op dat punt onder
scheidde zij zich in niets van ~ndere 
Junta'.~: rechteloosheid en . barbaars op
h·eden. Daar kan een Nederlandse poli
tieke pa.rtij niet achter staan. (Red. V. 
enD.). 

• Steun aan Israël 
Steun aan Israël behoeft nog geen af

braak te zijn voor de Arabische landen. 
De heer dr. G. R. Smit schrijft over een 
starre houding van Israël. Dan is mijn 
vraag: waren de Arabieren bereid vrede 
te sluiten? Trouwens, is deze oorlog, 
waarin president Sadat op een miljoen 
mensen niet zou kijken, een starre hou
ding van Israël ? 

Deze bijna Derde Wereldoorlog ls 
prachtig door de Russen gespeeld, maar 
precies op tijd gestopt. Israël is in 1948 
in de VN erkend. Boycotacties zoals nu 
door de Arabische landen worden ge
voerd, zijn een foute zaak, maar wij 
kunnen nog meer verwachten. 

• Polarisatie 
Er zijn VVD-leden, die zich niet met 

de polarisatie kunnen verenigen. 
gens Wiegel moet het politieke spel 
speeld worden met redelijkheid, tole 
tie en eerbied voor andermans poli! 
opvattingen. Een respectabele opva 
die ik van harte toejuich. Ik vrees 
ter dat de toepassing van dit idea 
deze tijd de ondergang zou betek 
van onze partij en zelfs van onze m 
schappij. 

We hebben niet meer te maken 
de oude PvdA van Drees, die er b 
niet op uit was onze maatschappi 
ondermijnen en rijp te maken voor 
munisme. Dat . is nu juist waar 
Nieuw-Linksers wel op aansturen. 
economie moet worden teruggeschr 
dan vindt het communisme weer 
voedingsbodem, het onderwijs 
dienstbaar worden gemaakt aan het 
maken van de jeugd voor een alte 
tieve maatschappij (Van Kernenadel 
soft-drugs moeten gelegaliseerd ( 
Vorrink} het leger moet in de vernie 
enz. 

En tegen die lieden zouden wij 
redelijk en tolerant moeten zijn? 

schiedenis heeft bewezen dat dit 
niets leidt. Als wij onze huidige 
schappijstructuur met alle daaraan 
vende bezwaren willen behouden 
zullen wij de mensen, die ons de ge 
geschakelde maatschappij willen o 
gen te vuur en te zwaard moeten 
stl'ijden. 

Ik meen daarom dat wij niet duid 
genoeg Nieuw-Linksers en hun tra 
ten kunnen brandmerken als bel 
van onze democratie. Als dit dan po 
satie heet, heeft het mijn zegen. 
en meer spreekt mij de actualiteit 
van de regels, die Van Randwijk 
geschreven en die nu staan op de 
van de speelplaats van het Wete 
plantsoen in Amsterdam: 

Help mee dit blad 
te verspreiden 

Dit nummer van Vrijheid en Democratie 
bevat veel documentatie en informatie 
over de VVD, waarbij wij vooral ook 
doelen op de bijgevoeg~e brochure 
VVD NU. 

Gooi het daarom na lezing niet weg, 
maar leg het neer in wachtkamers of 
bedrijfskantines, of stop het bij uw 
buurman in de bus. 

Help mee aan verspreiding van dit blad 
op grote schaal! 

Noteer mij als VVD-lid 

Naam: 

Straat: 

Woonplaats: 

(op te zenden aan algemeen secretariaat VVD, 

Koninginnegracht 57 te Den Haag; tel. 070 - 604803, 
na 19 december 1973: 070 - 61 41 21 ). 
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Een volk dat voor tirannen zwicht, 
Zal meer dan lijf en goed verliezen 
Dan dooft het licht. 

Mr. M. G. A. Heyligers-Cramerus, 
Amsterdam 

• Verzetsmilitairen 
In Vrijheid en Democratie van 6 nov. 

las ik een artikel van mr. H. E. Koning 
over de verzetsmilitairen. Ik ben het 
met hem eens dat deze militairen in 
financieel opzicht onrecht is aangedaan. 
Maar niet alleen zij moeten als een ver
geten groep worden aangemerkt. De ar
gumenten gelden evenzeer voor de ex
KNIL-militairen en ex. goevernementa
ambtenaren in het voormalige Neder
lands-Indië voorzover zij in de oorlog in 
kampen verbleven. Ook hun achterstal
lige wedden c.q. salarissen over 42 
maanden, zijn de mist ingegaan. In In
dië werd toentertijd ook doorgevochten, 
o.a. op Sumatra, niet door verzetsmili
tairen, maar door goed georganiseerde 

guerrillaeenheden. Wij hopen dat de 
heer Koning ook de belangen van deze 
groepen zal willen behartigen. 

E. W. van Hemert, Den Haag-. 

• Van Riel 
Wat betreft de uitspraak van de heer 

van Riel inzake de z.g. "dissidenten", 
door U vermeld in "Vrijheid en Demo
cratie" van vrijdag 9 nov. zou ik het 
volgende willen opmerken: 

De heer van Riel kan slechts in "ex
tremen" denken, de polarisatie past hij 
ook toe t.o.v. de leden van de VVD. 

Het is absurd het zo voor te stellen, 
dat degenen, die kritiek hebben op het 
huidige beleid van de VVD thuis zouden 
horen bij PvdA of PPR. 

Ik kan me dan ook volledig aansluiten 
bij het commentaar op deze uitspraak 
van de heer R. W. N. Lantain, waarn. 
voorzitter van de JOVD, door U geci
teerd op dezelfde bladzijde in Vrijheid 
en Democratie. 

Drs. A. A. de Haan, Enschede. 

• Europese partij 
Naar aanleiding van het ingezonden 

stuk van de heren De Villeneuve en 
Boudewijnse in het nummer van 26 okt. 
waarin zij pleiten voor één Europese 
partij, zouden wij het volgende willen 
opmerken. 

De heer P01·theine heeft op het con
gres van de Europese beweging de idee 
van een federatieve samenwerking in 
Europees verband niet verdedigd als 
doel, maar als middel om tot één Euro
pese liberale partij te komen. Wij delen 
zijn standpunt in zoverre dat in het hui
dige stadium van de Europese eenwor
ding een vergaande federatieve samen
werking tussen de liberale partijen no
dig is als mijlpaal op weg naar één 
Europese liberale partij. 

Het getuigt volgens ons van weinig 
politieke realiteitszin om hiervoor te 
pleiten zonder duidelijk aan te geven 
hoe men een de1·gelijk idee zou willen 
verwezenlijken vanuit de huidige struc
tuur van het partijenstelsel in de EEG
landen. Wij zien niet in waarom men 
thans in een federatief verband meer 
naar louter nationale belangen zou kij
ken dan in de Europese partij. Het be
zwaar van het tijdsverlies kan onzes in
ziens worden weggenomen, wanneer de 
vertegenwoordigers van de liberale par
tijen tot op zekere hoogte een mandaat 
krijgen om namens hun partij een 
standpunt in te nemen. Rechtstreekse 
verkiezingen voor een Europees parle
ment kunnen het bezwaar wegnemen 
van de Europese liberalen, die over het 
beleid van de landelijke partijen niet te 
spreken zijn. 

Wij zijn van mening dat door middel 
van het federatieve verband de bestaan
de liberale partijen nog sterker naar el
kaar moeten toegroeien om een basis te 
vomwn voor een Europese liberale par
tij. Dat laatste zien wij nu nog als vol
strt'ld onmogelijk. 

F. van Hövell tot Westerflier 
Mej. I. L. Kuyl, Leiden. 

• Energiecrisis 
Iets eigenaardigs ontdekt: In het ka

der van een dreigende energiecrisis mag 
van alles zómaar. De tendens bestond 
al, maar nu zijn de remmen los: de 
rijken steeds rijker, de armen steeds ar
mer en dus de gelijke kansen verkeken. 

Als er bijvoorbeeld een distributiesys
teem komt dan zal de arme man de 
bonnen graag met forse winst verkopen 
aan de rijke, terwijl die I'Ïjke al meer 
bonnen krijgt omdat hij bijvoorbeeld 
twee auto's heeft. 

Nog vóór de olieboycot zijn werkelijke 
gevolgen heeft wordt de benzine met 2.5 
cent verhoogd zonder politieke strl,lbbe
lingen. Waar gaat dat geld naar toe? 
Naar de oliemaatschappijen om hun ar
beiders veiliger te stellen tegen ontslag. 
In de VS worden al milieuprojecten stil
gezet omdat ze te veel E'nergie kosten. 

Het socialisme van de huidige rege
ring blijkt het kapitalisme van de kleine 
man. Waar blijven we met de gelijke 
kansen voor iedereen als deze tendens 
doorzet'? Is de VVD niet bij uitstek de 
partij die zich op dit gebied positief in 
de strijd kan werpen? Wiegel, wees 
conHequent en vecht voor d.e gelijke 
kansen. 

F. P. van Velden, Rotterdam 

De briefschrijver vroeg om commen
taar. Het komt ons voor dat hij de za
ken niet allemaal in logisch verband 
plaatst. In de eerste plaats is het verde
len van de maatschappij in armen en 
rijken wel erg uit de tijd. Handel in 
bonnen zal bij een diRtributiesysteem 
wel verboden worden. Als de "arme 
man" van briefschrijver, die nu ook 
auto rijdt, zijn bonnen verkoopt doet hij 
dat alleen om winst 1 e maken. Als hij 

dan niet kan rijden is dat zijn eigen 
schuld. Waarom briefschrijver het be
grip gelijke kansen erbij haalt ontgaat 
ons; en wat is het kapil<ilisme van de 
kleine man? (Red. Vrijh. en Dem.) 

Kamer- en Statencentrales 

Meer dan éénderde van de 
VVD-leden zijn nieuwelingen, 
toegetreden sinds de Kamer
verkiezingen van vorig jaar. 
In dit rubriekje besteden wij, 
vooral ten behoeve van de 
nieuwe leden, aandacht aan 
de organisatorische opbouw 
van de partij. Wij schreven 
reeds o.a. over de rol van de 
afdelingen. Thans iets over 
de Kamer- en statencentra
les. 

Over de taak en de werking van de 
Kamer- en Statencentrales heerst 
ook onder al wat doorgewinterde partij
leden - nogal wat onbegrip en onwe
tendheid. Vooral in deze periode, vooraf
gaand aan de provinciale Statenverkie
zingen, hebben deze centra!~ handenvol 
werk. Hun belangrijkste verantwoorde
lijkilleid is de organisatie van de kandi
daatstellingen voor de verschillende ver
kiezingen. In de periode voorafgaand 
aan dergelijke evenementen, worden 
daarom kandidaten gepolst, aangemoe
digd en geraadpleegd. De rivaliteit tus
sen de afdelingen moet worden onder
drukt of soms aangewakkerd en er 
moett•n hergen administratief we1·k wor
den verricht. 

Daarnaast moet de propaganda wor
den verzorgd of gecoördineerd, niet al
leen tussen de afdelingen, maar ook tus
sen centrales en natuurlijk met de lan
delijke propaganda-activiteiten. Er moe
ten zowel sp1·ekers als interessante on
derwerpen en vaak ook tegenstanders 
gevonden worden, zaalruimte verzorgd. 
De publiciteitsmedia moeten opgewarmd 
en mede- en tegenstanders opgetrom
meld worden. Het zijn drukke. vaak. 
vermoeiende, maar fascinerende perio
des. 

De Kamercentrales - 18 in getal -
zijn afdelingen in de verschillende rijks
kieskringen. Statencentrales -- 73 in 
getal - zijn onderafdelingen van de 
provinciale kieskringen. De centrales 
zijn een samenvoeging van verschillende 
afdelingen, ingedeeld naar regio. De af
delingen Amsterdam, Rotterdam en 
's-Gravenhage treden - gezien hun 
grootte in ledental - tevens automa
tisch als Kamer- en Statencentrale op. 

De 18 Kamercentrales mogen elk een 
lid aanwijzen dat plaats neemt in het 

hoofdbestuur. De afdelingt•n binnen elke 
Kamercentrale mogen daarvoor kandida
ten aanwijzen. In de centrale vergade
ring van de Kamercc·ntrales wordt de 
kandidatenlijst voor d" Provinciale Sta
ten vastgesteld. De ceJrlmlt" vergadering 
van de Statencentra ks heeft hierin 
slechts ·een adviserende stem. Een ande
re bevoegdheid van de Kn.mercentra.IC' is 
het adviseren inzake dr• volgorde van de 
kandidatenlijst voor de Tweede KamPt' 
die uiteindelijk door de algemene leden
vergadering wordt vastgesteld. 

Maar ook buiten de verkiezingstijden 
hebben de centrales Pen belangrijke 
functiè. die als tegenpool van de nuchte
re taal in het Huishourleltjk Reglement 
wat romantisch omschn'ven zou kunnen 
worden als de "olie t u -;sen de raderen 
van het hoofdhestuur en de afdelingen, 
waardoor het hele partij-apparaat soe
pel en efficiënt kan functioneren. Dit 
werk is :-;eker niet zo spectaculair als 
het verkiezingswerk, maar is al even 
zeker niet minder belangTijk. Successen 
komen zelden uit de Jncht vallen, ook 
verkiezingssuccessen ni, ·r. 

Tot onze recente suceessen heeft ze
ker bijgedragen, dat de landelijke VVD
organisatie, waaronder de Staten- en 
Kamercentrales. de laatste jaren be
langrijk is versterkt. 

Rectificatie 
In Vrijheid en Demoemrie van 26 ok

tober j.l. werd een uiteenzetting gege
ven van de 1 ol van de afdelingen. Daar
in wordt in de tweede alinea ten onrech
te gesteld dat de ledenvergadering van 
de afdeling haar afgevaardigde bepaal
de mandaten kan geven. Dit is in 
strijd met artikel 15 suil 6 van de Sta
tuten van de VVD, wàiirin is bepaald, 
dat ,.de afgevaardigde ~t<>mt naar vrije 
overtuiging, zonder bindend mandaat". 
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DE HORECA-BEDRIJVEN vangen 
(voorlopig?) de zwaarste · klappen op 
van de autoloze zondag. Het wegrestau
r-ant Euromotel aan de weg Amster
dam-Utrecht tracht het beste ervan te 
maken en de hongerige au~omobilisten 
aan te trekken die op de fiets enige 
calorieën zijn kwijtgeraakt. 

HET ElloiERGIEPROBLEEM wordt 
zeker niet opgelost door demonstraties 
tegen de oprichting van kerncentrales 
zoals hier in Middelburg. Meedenken 
over hoe de problemen rond de kern
energie opgelost moeten worden zou 
een vruchtbaarder bijdrage zijn. 

OP DE LEIDSEGRACHT in Amster
dam openden de fractievoorzitter van 
de VVD en zij1n vrouw Jacqueline Wie
gel de wijnboetiek "Maeneschijn". De 
oud-voorzitter van de Tweede Kamer 
Van Thiel schonk tijdens de opening 
het eerste glas wijn voor het echtpaar 
in. Behalve maneschijn wensen we het 
prominente paar ook veel rozegeur toe. 

IN GRIEKENLAND is de klok weer 
een eind teruggedraaid. De iets grotere 
vrijheid, die het regime van Papadopoe
los in het vooruitzicht had gesteld, ging 
vele studenten en burgers niet ver ge
noeg. Hun opstand werd echter met zeer 
harde hand neergeslagen. 
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CD GEEN BATTERIJEN. 
ELECTRICITEIT, GAS OF 
CHEMICALIËN 

@ WERKT 100~ü MECHANISCH 

@ ONBEPERKTE GARANTIE 

@) PERMANENT WERKENDE 
THERMOSTAAT (bi-!lletoill) 

®HOOG 
GEPERFECTIONEERDE 
PRECISIE-APPARATUUR 

GARDSMAN 

een efficiënte 
en betaalbare 

branddetector 

@ ZICf-JTBAAR 
WAARSCHUWINGS
SIGNAAL IN GEVAL VAN 
1\/iSBF:UII< 

0 VERVAARDIGD VAN 
NIET-GORRODERENDE 
MATERIALEN 

® EENVOUDIGE 
OPHANGING AAN SPIJKER 
OF IETS DERGELIJKS 

*: Deze eenvoudig uitgevoerde, méwr zeer efficient wer
kende alarmbel beschermt uw leven en uw eigendom· 
men 24 uur per etmaal 

*: De Gardsman treedt in werking zodra de temperatuur 
door een beginnende brand een waarde van ss• C be
reikt en geeft gedurende 21,'2 minuut een zeer door
dringend alarmsignaal, dat tot op 400 meter afstand 
hoorbaar is 

*: Eenmalige uitgave, geen onderhoudskosten 
1:r Zowel voor particulier gebruik als voor bedrijven, in· 

stellingen e.d. 
*: Vastgestelde prijs: f 185,- excl. 16 ~·o O.B. 

Amigo Safety Nederland 
JAVASTRAAT 47a- DEN HAAG 
TEL. 070 • 46.33.88 • o5.65.97 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

VERZEKERINGSADVIEZEN 
Specialist in: Oudedagsreserve Zelfstandigen 

Omzettingen B.V. 
Directie Pensioenen 

ASSURANTIE ADVIES BUREAU "RENKUM" 
Bakkershaag 32 - Renkum - Tel. 08373 - 4251 ~ 085- 450931 

Wij adviseren u: 
bij de aan- en verkoop van uw onroerend goed 

Wij verzorgen: 
al uw verzekeringen 
hypotheken 
financieringen (ook tot 130°/o) 

Vraagt onze uitgebreide woninglijst 

~ Màkètaárdlj Jn bnroerend goed b.v. J ! U ANNA PAULOWNALAAN 1·3 AMERSFOORT TEL 03490-13097 

mispelblom beyer 

Woont u in WASSENAAR of omgeving? 
Laat uw schilderwerk, glas- en behangwerk uitvoeren door schildersbedrijf 

JOH. ZWETSLOOT 
PLEIN 14- TEL. 01751-2706 ·WASSENAAR 

Te huur: Voor VAKKUNDIG 
Te koop: 

BEDRIJFSRUIMTE -, 

SHOWROOM 
DEN HAAG 

Plm. 390 m2 bedrijfsruimte (parterre). Bij uit
stek geschikt voor SHOWROOM voor auto's, 
keukenmeubelen, kantoormeubelen enz. Front
breedte (étalages) ca. 22 meter. Bovendien nog 
een entresol van 80 m2. In overleg eigen par
keerruimte en achteringang voor auto's. Ge
legen bij kruispunt Zeestraat. 

Huurprijs: f 150,- per m2. 

Makelaars· en Assurantiekantoor NIJBACKER, 
Stadhouderslaan 98 • Telef.: 558007 • 544911 

OVERTREKKEN 
van uw BANKSTEL 

of andere meubelen naar 
het betere binnenhuis 

DAMPLEIN 48 
LEIDSCHENDAM 
TEL. 01761 • 5205 

NA 18.00 UUR 01761· 4115 

TOT 140°/o HYPOTHEEK 
Kosteloze vrijbiUvende concurrentie-offerte. 

Geldlening f 5000,- 36 x 171,04 enz. 
Advies en bemiddeling onroerend goed 

HUIZEN te koop gevraagd 

Drs. J. A. Uding & Partners 
F1nanciéle adviezen en vastgoed consultants. 

v. Meerlandlaan 7 - AMERSFOORT. 

03490-16853-32068 

Recreatie-obieet Limburg 
In de bossen aan een prachtig VEN met een 
oppervlakte van 10 ha ligt een mooi bungalow
park met 35 woningen (uitbreiding tot 60 
woningen toegestaan), restaurant, minigolf, 
verwarmd zwembad, beheerderswoning, cam
pingplaats etc. Jaarlijkse lasten plm. f 4000,-. 

Waardevaste geldbelegging. 

Gerenommeerde reisorganisatie is bereid dit 
object van koper te pachten tegen 6% van de 
bruto investering en 10% rendement over de 
nieuw te bouwen huizen. Terwijl men tevens 
tot een bepaald overeen te kornen bedrag het • 
onderhoud· van huizen en terrein voor zijn 
rekening neemt. KOOPS. f 1.800.000,- k.k. 

Makelaars- en Assurantiekantoor NIJBACKER, 
Stadhouderslaan 98 • Telefoon 070 · 558007 • 

544911 Den Haag. 

EEN HEERLIJKE KINDERVAKANT IE UW FISCALE OUDEDAGS RESERVE? 
Met paardrijden en zwemmen. - Het gehele jaar geopend. 

FASTA HOEVE 
UTRECHTSEWEG 855 ...,. AMERSFOORT - TELEFOON 03490 - 31251 

AANGEBODEN DOOR BOOMKWEKERIJ: 

TAXUS, zeer zware coniferen, 

tot 4 meter 

in diverse soorten 

STAAN IN NAARDEN 

PENSIOENEN - BEDRIJFSADVIEZEN - HYPOTHEKEN 

ASSURANTIE- EN PENSIOEN BURO 
APELDOORN • KERKLAAN 25 - TEL. 05760 • 12848 

Alles. met extra goede kluiten en zeer mooi gegroeid. 

Vóór bezoek graag telef. bericht na 17 uur! 

200 JAAR * JAC. JURRISSEN & ZN. 
Cort v. d. Lindenlaan 1 a - NAARDEN - Telefoon 02159- 43706. 

OPGERICHT 1773. 



zal ik u dan. 
maar noteren? 

HANS WIEGEL: ... vanuit ons beginsel streven wij naar 
een redelijk bestaansminimum voor iedereen... wij 
willen voor allen de mogelijkheid scheppen de eigen 
kracht zoveel mogelijk te ontwikkelen ... wij willen ge
lijke kansen voor iedereen, d.w.z. gelijke ontwikke
lingsvoorwaarde~. 

Wie is 
Hans Wiegel? 
Wat zei hij 
in .de kamer? 
Wat wil juist 
nu de VVD? 



Liberalisme 
juist nu 

Duidelijkheid in de politiek, jarenlang het tover
woord, begint werkelijkheid te worden en wij liberalen 
juichen dat toe, ook al wordt er dan een woord -
polarisatie - voor gebruikt dat meer aan Amundsen 
en Scott dan aan Den Uyl en Wiegel doet denken. 

De situatie is er zeker overziçhtelijker op geworden, 
maar wij zijn vermoedelijk nog niet helemaal gewend 
aan deze verduidelijking; het spook der verkettering 
staat ons achter de gordijnen op te wachten. Wie erg 
zeker is van zijn gelijk, is licht geneigd de ander, die 
het andere wil, te verketteren. Het spook is uitgerust 
met een palet vol felle kleuren.. Het geeft de liberaal 
een masker van poujadisme en harteloosheid en voor
ziet de socialist van een varkenskop met begerige 
oogjes. Het masker en de varkenskop zijn de produkten 
van een toenemende onverdraagzaamheid. 

Zo ontstond de situatie waarin Hare Majesteit de 
Koningin in een kersttoespraak kon verzuchten dat er 
groepen mensen zijn, die elkaar niet eens meer ver
staan. 

Nog nooit heeft onze samenleving zo'n behoefte 
gehad aan een forse scheut liberalisme, de enige ideolo
gie die voorop stelt dat de mening van een ander 
heilig is, dat van zijn goede bedoelingen dient te wor
den uitgegaan en dat het steeds weer in twijfel trekken 
van het eigen gelijk de kortste weg naar de waarheid is. 

Het liberalisme is daarom vermoedelijk het moeilijk
ste omdat het een voortdurend denken van het individu 
vraagt en vooral omdat het altijd bezig is in het mid
den, waar afgewogen en dus gedacht moet worden. Wie 
wil vluchten in het gerieflijke extreme gelijk kan in de 
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grazige weiden der zekerheden onbekommerd verder 
leven zonder geplaagd te worden door twijfel en door 
de kwellende vraag of misschien de ander een beetje 
gelijk kan. hebben. 

De man die iedere belastingcent diefstal vindt en die 
andere man die iedere VVD-er een kapitalistische 
schooier vindt, komen elkaar vermoedelijk niet eens 
meer tegen en mocht dat ongeluk zich wel voordoen 
dan praten ze eenvoudig niet met elkaar. De liberaal 
kiest voor het riskante midden en moet daar iedere dag 
opnieuw de weg vinden. 

Iedere partij in de oppositie wordt bedreigd door 
een anti-mentaliteit, zeker als de tegenstellingen zo 
verscherpt zijn als thans. We moeten dat in alle rust en 
redelijkheid onder ogen zien en steeds met positieve 
tegenvoorstellen komen. Dat is de gedachte achter de 
tegenbegroting, waar deze speciale uitgave van de 
Volkspartij voor Vrijheid en Democratie aan gewijd is. 

Wij zijn een volk van predikanten en getuigers en 
het ontplooien van beginselbanieren is zeker een·. van 
onze folkloristische eigenaardigheden. Noch liberalen 
noch socialisten ontkomen daaraan. Maar juist als 
liberaal zou ik met een vrije variatie op een wezenloze 
wasmiddelreclame willen zeggen dat het riskant en 
arrogant is te beweren: "mijn ideeën zijn liberaler dan 
de Uwe." In de tuin der liberale verdraagzaamheid is 
plaats voor vele individuen, zolang zij naar elkaar 
willen luisteren en met elkaar willen praten. Het is de 
bedoeling met dit boekje daar een bijdrage toe te le
veren. 

H. van Someren Downer, 
voorzitter 

Rooms, rood en de machtsspreiding 
De prijs voor de beste analy

se van de algemene beschou
wingen gaat, wat ons betreft, 
naar Jan Joost Lindner, parle
mentair redacteur van de 
Volkskrant. Zijn beschouwing 
is daarom zo waardevol omdat 
hij onmogelijk verdacht kan 
worden van een pro-VVD-ge
zindheid. Als een politiek be
vriend journalist dit geschre
ven .zou hebben, dan zou men 
- vooringenomen als we nu 
eenmaal zijn - kunnen· den
ken dat:hij het er om deed. Bij 
Lindner is dit uitgesloten. Zijn 
stuk is bovendien geschreven 
in een zo schitterend proza dat 
onwillekeurig de iets ouderen 
onder ons terug denken aan de 
grote dagen van Henri Faas, 
een parlem~tair redacteur 
van dezelfde Volkskrant. L!nd
ner schreef op 13 oktober 
o.a.: 

,.Den Uy~. hoewel zuinig met 
extra geld, was in zijn ant
woord uiterst hoffelijk en bij
na gretig verzoeningsgf:!zind 
tegenover zijn KVP-antagonist 
van zes maanden formatie." 

over het felicitatieritueel 

schrijft hij: ..... stonden Den 
Uyl en Anctriessen langdurig 
elkaars handen en armen te 
pompen, wederzijds stroop
overgoten taal uitslaand. 
' Het leek op broederschap tot 
in de dood of liefde op het 
tweede gezicht en een Grote 
Coalitie voor de volle jaren ze
ventig kon ieder moment uit 
het keerpunt van de polarisa
tie voortkomen. Een roerend 
moment na drie dagen verbale 
ellende... Op de mestvaalt 
was een hele mooie bloem ont
loken. 

D,en Uyl en Anctriessen had
den elkaar gevonden op een 
Beginsel en dat is even nieuw 
als onverwacht, na het sluiten 
dit voorjaar van een contract 
vol wantrouwen omdat de toe
komstvisies niet klopten, maar 
de nood van het moment het 
toch afdwong. Dat beginsel 
heet spreiding van de macht, 
een van de meest prikkelende 
thema's van de moderne poli
tiek." 

L!ndner vertelt dan dat All
driessen op zijn vraagje naar 
machtsspreiding een heel om-

Wegwijzer in de partij 
• Voor organisatorische vraagstukken kan men zich, behalve 
tot de afdelingssecretariaten, ook wenden tot het landelijk 
secretariaat van de Partij, Koninginnegracht 57, Den Haag. 
• Voor politieke vragen kan men zich regelrecht wenden tot 
de leden van de Tweede-Kamerfractie, p/a Tweede Kamlli' 
der Staten•Generaal Binnenhof 1A Den Haag. 
• Wil men weten . bij Wie men wezen moet dan raadplege men 
onderstaande lljlt van de werkverdeling binnen de fractie. U 
heeft dan sneller antwoord dan wanneer u eerst naar het lan
delljJk secretariaat schrijft, dat de politieke vragen doorzendt 
naar de fractie. 

Suriname en Antilllen: Ir. D. 
S. Tuijnman, Dr. K. van Dijk. 

KonlnkrlJkszaken: Mr. A. 
Geurtsen. 

Naturalisaties: Mr. A. Kap
peyne v.d. Coppello. 

standig verhaal te horen 
kreeg, maar dat Den Uyl wei
nig duidelijk maakte. Hij 
schrijft: Als Den Uyl op dat 
moment alle centralistische 
passages in Troonrede en be
groting geschrapt had, was hij 
nog overtuigender geweest. 
Maar, zegt hij: Anctriessen 
was gerust en mooier nog, hij 
klonk meer dan opgetogen. 
Met forse uithalen verklaarde 
hij geheel te staan achter de 
door de minister-president ont
vouwde plannen en beginselen. 
Hij wilde dat graag uitvoeren, 
en: met dit kabinet. 

Lindner vraagt zich dan af: 
Moet machtsspreiding 't tover
woord zijn, waarmee zowel de 
KVP als heel links wordt ge
contenteerd zodat meer direct 
materlala zaken verbleken in 
visionaire zoeklichten? 

Over Den Uyls belofte inza
ke meer macht voor de onder
nemingsraden schrijft hij: Het 
spreiden van de macht in de 
onderneming is voor •socialis
ten veel gemakkelijker dan 
wanneer de premier persoon
lijk en zijn oom overheid die 
macht moeten afstaan. 

Onderwijs en Wetenschap
pen: H. J. L. Vonhoff, Drs. N. 
Smit-Kroes, Drs. D. J. D. Dees. 

Wetenschapsbeleid: Dr. K, 
van Dijk, Mr. A. Kappeyne 
v.d. Coppello. 

Financii.ln: Drs. Th. H. Joe
kes, Mr. H. E. Koning, Drs. G. 
M. V. van Aardenne, Mr. F. 
Portheine. 

Volkshuisvesting: L. M. de 
Beer. 

Ruimtelijke Ordening: Drs. 
J. F. Scherpenhuizen, Ir. D. S. 
Tuijnman. 

Rijksuitgaven: Drs. Th. H. 
Joekes, Mr. F. Portheine, Drs. 
G. M. V. van Aardenne. 

Verkeer en Waterstaat: Mr. 
Bulteniandi'Je Zaken: Mr. dr. 

C. Berkhouwer, Mr. F. Port
h~e, H. J. de Koster. 

Binnenlandse Zaken (alg) 
Mr. A. Kappeyne v.d. Coppel
lo. H. E. Koning, L. M. de Beer, 

H, Drs. N. Smit-Kroes. Gemeentefinancilln: Mr. 

OntwikkeUngasamenwer
klnc: H. P. H. Waalkens, H. J. 
de Koster; 

J.-utte; Oq~bud!lmanwerk 
en (iroDdwet, PoUtle: Mr. A. 
Geurtson, Mr. A. Kappeyna 
v.d. Coppello, Mr. H. E. Ko
ninc. 

E. Koning. Defensie: G. W. Keja, A. 
Grenswijzlgingen: Drs. G. Ploeg, H .. J de Koster. 

M. V. van Aardenne. 
Ambtenaren en Pensioenen: 

Mr. H. E. Koning. L. M. de 
Beer. 

Viviele Verdedlglng1 Mr, A. 
Kappeyne v.d. Coppello, A. 
Ploeg. 

Economische Zaken: Mr. F. 
Portheine, Drs. G. M. V. van 
Aardenne, Drs. Th. H. Joekes. 

BandelspoUtiek: Drs. N. 
Smit-Kroes. H. J. de Koster, 
H. P. H. Waalkens, Ir. D. S. 
Tuljnman. 

Den Uyls voorbeeldenlijstje, 
zegt hij, was niet alleen erg 
schamel (zeker naast het lijst
je van centraliserende maatre
gelen) voor minstens de helft 
was het irrelevant voor het 
thema van de machtsspreiding. 
Dat maakte Andriessens reac
tie even irrelevant en eigenlijk 
lachwekkender. Nietszsche: Er 
zijn mensen, die men overtuigt 
met verheven gebaren maar 
wantrouwig maakt met argu
menten. 

Hij besluit met te constateren 
dat rood en confessioneel het 
over machtsspreiding' nooit 
echt eens zullen worden ook 
niet over de macht van de 
staat en van de talloze door de 

, christen-democratische par-
tijen geprotegeel'de organisa- , 
ties, die gesubsidieerd, ver
zuild, verlevensbeschouwelljkt 
en ongecontroleerd rond de 
staat schurken en·- vaak on
gewild - een pantser vormen 
tegen werkelijke invloed van 
de. burgers, nationaal en lo
kaal. Dat rooms-rood preten
deert dit bastion te gaan slech
ten, was niet de minst vreem-
de truc van deze week. 

Landbouw en VIsserij: Ir. D. 
S. Tufjnman, H. P. H. Waal
kens, drs. N. Gillljaar-Maas. 

Midden- en Klleinbedrijf: 
Mr. F. Porthedne, Mr. A. 
Geurtsen. 

Visserij: Ir. D. S. Tuijnman, 
H. P. H. Waalkens. 

Kernenergie: Mr. F. Port
heine, Drs. J. F. Scherpenhui
zen. 

Sociale Zaken: G. W. Keja, 
Mr. E. Veder-Smit. 

Premies Soc. Verzekering: 
drs. G. M. V. van Aardenne. 

(J.R,M.: Dr. K. van Dijk, H. 
J. L. Vonhoff. 

Mllieuhygi~ne: ir. D. S. 
Tuijnman, Mr. E. Veder-Smit, 
Drs. D. J. D. Dees. 

Volksgezondheid: Mr. E. Ve
der-Smit, Drs. N. Ginjaar
Maas, Drs. D. J. D. Dees. 

Verzoekschriften: Mr. H. E. 
Koning. 

Fractievoorzitter: H. Wiegel. 
Vice-Voorzitter: Ir. D. S. 

Tuijnman. 
Fractiesecretarissen: Mr. F, 

Portheine, Mr. A. Geurtsen. 
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Succes, aanval en verdediging 
Wie succes heeft, wordt gauw 
verdacht gemaakt, tenslotte 
bestaat er voor alles op dit 
ondermaanse vergiffenis be
halve voor succes heeft Paul 
Henri Spaak eens ge-:zegd. 
Wiegel ervaart dat dagelijks. 
Het doet geen pijn, maar het 
is wel nuttig om eens een 
paar tegengeluiden te laten 
horen van schrijvers van in
gezonden stukken in de N RC, 
geen leden van de partij: 

Aanvallen op Wiegel 

Het is opvallend hoe zeer 
velen zich de laatste tijd nw-

Vrij Nederland I 
Vrij Nederland is vaak I 

best leuk om te lezen: 
We lazen op 22 ;septem

ber: 
"De ' van D'66 komt 

langzamerhand wel hele
maal in de lucht te hangen" 
en 

"Den Uyl had natuurlijk 
ook zijn socialisme met 5 
pct. kunnen opwaarde
ren." 

Op 29 september troffen 
we deze aan: 

"Mooi staaltje van zui
gen: benzine duurder ma
keu en de automobilisten 
troostend meedelen dat de 
melk goedkoper wordt" 
en 

"Marx weg, God weg, zijn 
er nog meer jeugdzonden 
waar Den Uyl mee moet 
breken?" 

Op 6 oktober was dit de 
beste: 

"Irene Vorrink: vroeger 
moest je als je onvoldoende 
kreeg juist blijven zitten" 
en 

Op 20 oktober: 
"Als het PAK nou wordt 

opgeheven, stapt er ook 
niemand meer uit." 

In Vrij Nederland van 29 
september vraagt Wubbe 
zich af: 

"In welk land zullen ze 
nu protesteren als ons leger 
Den Uyl wegjaagt?" 
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nen te moeten afzetten tegen 
de heer Wiegel. De een weet 
te vertellen dat de liberale 
jongeren zich van hem afke
ren, een ander vindt dat hij 
schreeuwt omdat zijn positie 
in de VVD wankelt, en weer 
een ander constateert dat hij 
op een VVD-vergadering al
leen maar slogans uit. 

Dat de heren Andriessen, 
Aantjes en Terlouw hierbij 
hun duiten in he.t zakje doen, 
verwondert niemand, maar 
het is tekenend dat ook de 
heer Kok (NVV) har·d tegen de 
VVD-fractieleider aan beukt. 

Een gemiddelde (niet aan 
een politieke partij gebonden) 
Nederlander, is over het alge
meen kritischer dan de meeste 
politici denken. Deze Neder
lander zal uit e.e.a. een con
clusie kunnen trekken: deze 
aanvallen op de heer Wiegel 
komen voort uit afgunst dat 
hij mogelijk het gelijk aan 
7~ir. k.mt heeft en uit angst 
dat hij bij de a.s. Statenver
kiezingen als nog groter 
triomfator uit de stembus te 
voorschijn komt dan in no
vember '72. Het zijn niet de 
slechtste vruchten waaraan de 
wespen knagen. 

L. DE HARTOG, 
Apeldoorn 

Waar de VVD 
voor strijdt 

Sinds 1945 hebben linkse 
kringen het liberalisme over
stromud met denigrerende 
qualificaties. De VVD van 
Oud, én die van Toxopeus, én 
die van Geertsema hebben al
lemaal de bejegening gekregen 
van "conservatief", "reactio
nair", "poujadistisch" en soms 
natuurlijk "fascistoïde". Hoe 
onoprecht van diezelfde krin
gen om nu te doen alsof ze 
zoveel respect hadden voor de 
partij van Geertsema, en alsof 
ze zoveel zorg hebben om het 
,,ware" liberalisme! 

Kwaadaardig zijn de aan
vallen van AR en KVP op de 
VVD, in hun suggestie dat een 
materialistisch monster deze 
partij zou leiden. Maar ze 
hebben hun reden om zo uit te 
vallen. Hebben ze ooit de VVD 
zo moeten vrezen als nu? De 
VVD ontwikkelt zich tot een 
brede volkspartij, een partij 
gesteund door mensen die zich 
door de confessionelen in de 

steek gelaten voelen bij hun 
volkomen legitieme afwijzing 
van het PvdA-socialisme. 

. Weerzinwekkend is het voor 
mij -hoe op dit moment zich 
noemende liberalen de argu
menten van de tegenstander 
overnemen en Wiegel en zijn 
partij in de rug aanvallen. De 
teneur van hun kritiek is: 

al dat de VVD haar liberale 
beginselen verloochent; 

b) dat het ongeoorloofd is te 
polariseren tegen de PvdA. 

Een van de hoekstenen van 
het liberalisme is altijd ge
weest dat men zich de maat
schappij dacht opgebouwd uit 
groepen die voor zichzelf kon
den zorgen. Een rechtvaardige 
maatschappij moest optimale 
voorwaarden scheppen voor 
het behoud van zelfstandige 
groepen. Het was gunstig voor 
de gemeenschap als weinigen 
die gemeenschap zouden be
Jasten; zelfstandige groepen 
hielden door hun (financiële) 
bijdragen de gemeenschap in 
stand; aldus kon de gemeen
schap zich volledig wijden aan 
wat haar algemene taak was, 
;wrg voor het recht, bescher
ming etc. 

Het liberalisme aanvaardde 
volledig de groeiende taak van 
de overheid. Het liberalisme is• 
er van overtuigd dat het ook 
tot de taak van de gemeen
schap behoort, dat als men 
zich buiten eigen schuld niet 
kan handhaven, dat dan de 
gemeenschap ondersteunt. 

Wat van deze opvatting 
heeft de VVD verloochend? In 
deze zin is het liberalisme al
tijd sterk sociaal geweest, dat 
het zag dat self-supporting 
groepen, verre van het geheel 
te benadelen, integendeel een 
gezonde structuur van de 
maatschappij bevorderden. 

De praktijk van het heden
daagse PvdA-socialisme is dat 
het zich tot spreekbuis laat 
maken van iedere actiegroep, 
iedere verongelijkte, iedere 
handophouder. Het steunt al
lerlei tegenstrijdige deelbelan
gen, waardoor het de maat
schappij segmenteert. Met 
recht kan men hier spreken 
van rancune-socialisme, er is 
geen sociale conceptie die wil 
dat de maatschapij als geheel 
goed functioneert. Wanneer 
middengroepen verpauperen 
en zo tot subsidiegenieters 

Prestatieloon 
Dacht u nou echt dat 

Hans Wiegel dat lQOI.Il-naar
prestatie heeft uitgevon
den? Welnee hij heeft al
leen vastgehouden aan een 
begrip dat het Eerste Ka· 
merlid van de PvdA lilbert 
Meester al in het 
"PvàABC"-boekje in '63 
heeft gebruikt. Wij c:lteren: 
De Socialisten beschouwen 
de aanspraak van de enke
ling op een beloning, die in 
overeenstemming is met 
zijn prestatie, als vanzelf
sprekend ... " (Pag. 186). 
Jammer dat de PvdA het 
vergeten is. Maar ja dit 
boekje werd in 1963 uitge
geven ... 

worden gemaakt (en dat ge
beurt), wordt de last voor het 
maatschappelijk geheel steeds 
groter. 

Mensen als drs. Frijlink 
(NRC/Handelsblad 23 okt.) 
hebben er geen begrip van 
hoe hoog de nood, de geestelij
ke noOd vooral, in het kleinbe
drijf en bij de boeren gestegen 
is. Hij kent in zijn universitai
re, ivoren toren eenvoudig de 
groeiende verbittering niet on
der mensen die hard moeten 
werken, zich veel ontzeggen 
en desondanks (zonder .hun 
schuld) achteruit boeren. 

Het is volstrekt legitiem een 
nee te laten horen tegen aller
lei ontwikkelingen op econo
misch, maatschappelijk en on
derwijskundig gebied. Het is 
nog nooit verwerpelijk ge
weest dat een partij zich sterk 
maakte om een heilloze ont
wikkeling te keren. Het is 
een Jeugen dat in onze maat
schappij iemand de arbeider 
belemmert in zijn ontwikke
ling, afhoudt van promotie, 
wegduwt in armoede. Het so
cialisme denkt slechts in ·blok
ken van onderliggende klasse 
en uitbuiters (wel eens naar 
de Vara geluisterd?) en dit al 
maar herhaalde patroon ver
giftigt ons maatschappelijk 
klimaat. Het liberalisme wil 
de kanalen naar boven open 
houden, zonder iemand naar 
beneden te trekken. De VVD 
strijdt daar ook nu nog voor. 

DRS. G. SYBESMA, 
Coevorden 

Zaterdagavond 29 september 
1973. Plaats van handeling de 
KRO-studio in Hilversum. 
Aan de orde: Brandpunt
debat tussen Wim Kok, jeug
dig voorman van het NVV 
en Hans Wiegel. 

De politieke leider van de 
VVD is een beetje nerveus, 
hoewel hij op de vraag van 
discussie-leider Ad Langebent, 
of hij iets wil hebben, ferm 
antwoordt: "een glas bier en ik 
wil een grote sigaar." 

Zo een half uurtje later. On
danks de vragen van het zorg
vuldig uitgeselecteerde publiek, 
dat het Wiegel lastig moest 
maken, vertrekt Kok na afloop 
van de uitzending, zonder ook 
maar boe of bah te zeggen. 

Hans is verbaasd over deze 
onverdra.a.gzame houding van 
de NVV-baas, die kennelijk 
niet tegen zijn verlies kan. Hij
zelf blijft rustig nog even pra
ten met de lastige vragenstel
lers. pan komt plotseling het 
moment, waarop Wiegel onna
volgbaar uithaalt en de men
sen, die voor Kok waren geko
men, op zijn hand krijgt. Een 
vraag uit het publiek: ,.Hebt u 
een zakd9ek?" 

Wiegel: "Jazeker." 
"Laat u eens zien," klinkt 

het verzoek. 
Wiegel tast in zijn broekzak 

en haalt een grote rode zak
doek tevoorschijn. 

"Zo een rode," mompelt de 
vragensteller veelbetekenend. 

Wiegel: ,.Ja, om mijn neus te 
snuiten." Bulderend gelach en 
onder enthousiast applaus ver-, 
laat hij de zaal. 

Enkele weken later. De alge
mene beschouwingen in de 
Tweede Kamer. Diep in de 
nacht interruptiedebat tussen 
Wiegel en minister-president 
Den Uyl. De premier: "Ik 
kwam laatst een bakker te
gen ... " 

Voordat hij verder kan gaan, 
interrumpeert Hans Wiegel: 
"Dat is ook toevallig, ik kwam 
laatst een stratenmaker te
gen." 

Den Uyl, een beetje in ver
warring. "Ja, ja, maar die bak
ker, die zei tegen me ... " 

Wiegel: "Die bakker zei: u 

Met Hans Wiegel 
naar het Catshuis 

bakt ze bruin.'' Punt voor \Vie
gel, pot voor Den Uyl. 

Maandagavonel 15 oktober. 
Over enkele dagen zullen de 
verkiezingen voor de nieuwe 
Zaanstad worden gehouden. 
Op een steenworp van elkaar 
verwijderd spreken zowel Wie
gel, als premier Den Uyl. Op
merkelijk is het verschil in het 
aantal bezoekers, dat beide po
litici weet te trekken. Den Uyl 
heeft zo een 130 man op de 
been gebracht. Wiegel moet 
zich door een propvolle zaal, 
gevuld met 550 mensen heen
dringen. 

Deze drie voorvallen ZIJn 
niet bij toeval vermeld. Ze zijn 
typerend voor het optreden, de 
slagvaardigheid van Hans Wie-

gel en voor de ongekende aan
tJ·ekkingskracht die hij op de 
kiezers het>ft. 

Er is duidelijk in de Neder
landse politiek een nieuwe fase 
aangebroken. Na het verschijn
sei-Schmelzer en de woeste 
wanorde van Hans van Mierlo 
is nu het fenomeen-Wiegel aan 
het doorbreken. 

Grote veranderingen zijn op 
til, spelen zich voor een deel 
reeds af. Het tempo waarin dit 
gebeurt is hoog, conform de 
tijd waarin we leven. Hoe is 
het mogelijk dat een partij, die 
de afgelopen jaren toch niet 
tot de politieke hardlopers 
werd gerekend, nu opeens aan 
het doorbreken is? In de top 
van de VVD bestaan zelfs op-

timisten, die uitkljken naar het 
moment, waarop de VVD na 
heel veel jaren mogelijk een 
minister-president zal leveren. 
Een ongekende weelde. 

En waarom zou dat Wiegel 
niet kunnen zijn? 

Succes, en zeker als het om 
het succes van anderen gaat, 
wordt in ons land niet altijd in 
dank afgenomen. Vandaar, dat 
Hans Wiegel, de onbetwiste 
succes-formule van de VVD, 
door zijn optreden vele scheve 
gezichten veroorzaakt. ·Toch 
z0u het ten enenmale verkeerd 
zijn Wiegel alleen als een soort 
formule te zien. Het grote ge
heim van Wiegel is, dat hij 
zichzelf is en blijft, onder vrij· 
wel alle omstandigheden. Eeu 
garantie, dat hij het slopende 
politieke karwei nog heel lang 
kan volhouden. 

Natuurlijk, ook hij heeft zijn 
onzekere momenten, maar die 
zijn de afgelopen tijd, zeker na 
zijn huwelijk, sterk afgeno
men. 

Hans is veel zelfverzekerder 
geworden, zeggen de mensen, 
die regelmatig met hem om
gaan. Deze zelfverzekerdheid 
weet hij over te brengen op 
zijn omgeving, waardoor de 
VVD enorm aa.n innerlijke 
kracht heeft gewonnen. 

"De VVD verrechtst,,. piept 
Anctriessen van de KVP. Een 
stelling, die maar al te graag· 
en al te gemakkelijk door de 
tegenstanders van de liberalen 
wordt 'overgenomen. Maar het 
is een gepiep om de eigen 
angst te overstemmen. In huu 
hart beseffen ook de Anctries
sens en de Aantjessen, . dat zij 
vooral niet kunnen tippen aan 
een streven, dat bij Harut Wie
gei van begin af aan heeft 
voorop gestaan: het bevorderen 
van de duidelijkheid in de poli
tiek. 

"Die schil moet er af," so 
pleegt hij dat te noemen. ,,De 
mensen hebben er recht op te 
weten wat er werkelijk •peelt, 
wat er achter die gekunstelde 
woordjes, achetr dat abracada
bra, steekt. Dit. wordt maar al 
te vaak gebruikt om de werke
lijke politieke problemen te 
verhullen. Als de heren van de 
KVP en van de ARP, van de 
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PvdA en van D'66 het pellen 
van die schil een verrechtsing 
willen noemen, heb ik daar 
vrede mee ... " 

Zijn klare verwoording van 
de steeds ingewikkelder wor
dende politieke zaken is onge
twijfeld een van zijn sterkste 
wapens. De kiezers horen ein
delijk iemand zijn stem verhef
fen, op een manier, waarop ve
le van hen dat zelf graag zou
den doen, maar waartoe zij een
voudig de nodige spreekvaar
digheid missen. 

Hans Wiegel raakt de kern 
van het probleem op het mo
ment dat de confessionele poli
ticus over het algemeen nog 
bezig is zijn keel te schrapen. 
Hij weet de gevoelens van de 
mensen te vertolken, die zich 
wel degelijk "doodergeren" 
aan allerlei onvolkomenheden 
in onze samenleving, maar het 
eenvoudig te druk hebben -
bijvoorbeeld in hun eigen zaak 
~ om de straat op te gaan en 
met een bord voor hun hoofd 
te gaan lopen. 

Hans Wiegel is als het ware 
hun spreekbuis, maakt hen 
mondiger, zorgt ervoor, dat 
niet alleen de stem van anti
Angola-koffie-leuten wordt ge
hoord. 

Natuurlijk komen ook veel 
mensen naar zijn spreekbeur
ten, die belust zijn op een poli
tieke rel, zo onder het motto 
van: "Bij Wiegel valt altijd wel 
wat te beleven." 

Het grote merendeel der kie
zers ziet in hem, na de vele 
teleurstellingen, opgedaan bij 
andere partijen - vooral bij 
D'66 - gewoon de man, die 
eindelijk de politiek dichter bij 
de mens brengt. 

Wie zien zij trouwens? Een 
vrij jonge man, zo een beetje 
midden dertig, met een pos
tuur, waar wat pondjes te veel 
aan kleven. Geen man waar nu 
direct de vrouwen krijsend op 
af zullen vliegen, zoals bij 
Hans van Mierlo, toen deze in 
goeden doen was, wel eens ge
!Jeurde. 

Maar wel een aardige man, 
die vertrouwen inboezemt. 
'cmand, die de gave heeft naar 
jP te kunnen luisteren, die je 
n c wil volproppen met allerlei 
eX'Lravagante ideeën. Iemand, 
die voor iedereen toegankelijk 
is, die geen sterren en strepen 
heeft. 

Hij is op en top een gezellig
heidsdier. Hij wordt niet gauw 
kwaad, hij is geen driftkop. Dit 
staat gewoon op zijn gezicht te 
lezen, het blijkt uit zijn hele 
manier van doen. Hij kan met 
iedereen een "goed gesprek" 
voeren, van stratenmaker tot 
ambassadeur. 

Zondagochtend ........ als het 
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mooi weer is -~ wandelt hij wel over zijn vriend Hans Wie
graag met Jacqueline door de gel. 
Amsterdamse binnenstad. Politici verkijken zich ge
Laatst vergezelden enkele ken- makkelijk op het gemoedelijke, 
nissen het echtpaar op zo een dat Wiegel over zich heeft. 
tochtje. Men denkt dan: "Die kan ik 

"Hé, Wiegel, kom eens een wel aan." Men heeft dan ech
pils pakken," klonk het plotse- ter buiten de waard, of buiten 
ling vanuit een café-deur. de flitsende geest van Hans 

"Maar ik heb bezoek," ant- Wiegel gerekend. Als het moet, 
woordde Wiegel verontschuldi- heeft hij altijd een weerwoord, 
gend. dat net een tikje snediger is, 

"Geeft niet, allemaal binnen- dan de opmerking, waarmee 
komen," luidde vervolgens het men hem heeft getracht klem 
strikte bevel. te zetten. 

De gulle schenker was geen Hij kan ook "gewoon" streng 
lid van de VVD, en zal het zijn. De 21 mede-fractieleden 
mogelijk nooit worden ook, kunnen daarover meepraten. 
maar hij heeft het sedertdien .. De vergaderingen worden 

straffer geleid, dan onder voor
gaande voorzitters, geeft men 
volmondig toe. De vergaderin
gen beginhen niet alleen op 
tijd, maar zijn ook steeds op 
het vastgestelde tijdstip afgelo
pen. Een waar huzarenstukje. 

"Maar er wordt wel enorm 
veel afgelachen tijdens de frac
tievergaderingen," bekennen de 
kamerleden. Dus ook hier weer 
die mengeling van duidelijk
heid, vlot zakendoen, humor 
en gezelligheid. 

Hij gunt iedereen van harte 
zijn, of haar geluk en zet zich 
er in de politiek voor in de 
paden die tot het bevorderen 
van dit geluk kunnen leiden, 
zoveel mogelijk te effenen. 
Blije gezichten. Hij ziet ze 
graag en wil ze in steeds gro
ter aantal zien. De dag moet 
echt wel een beetje worden ge
plukt, een slogan, die hij zelf 
- mits kans en tijd aanwezig 
zijn - in de praktijk probeert 
toe te passen. 

Zijn politieke streven is ge
richt op het verkrijgen van een 
nieuwe meerderheid. Is dit be
reikt, dan za.! de overheid niet, 
zoals nu dreigt, van bovenaf 
bepalen wat wel en wat niet 
goed voor ons is. De Statenver
kiezingen, eind maart volgend 
jaar. Hans Wiegel en met hem 
de VVD stellen zich er veel 
van voor. Niet alleen wat de 
resultaten voor de liberale par
tij betreft. De opinie-onderzoe
kingen spreken lovende taal. 
Wiegel is minstens zo be
nieuwd naar de ontwikkeling 
van de PvdA. Laten de socia
listische kiezers zich werkelijk 
met een kluitje in het riet stu
ren, of za.! men de rekening 
presenteren voor de vele ver
broken beloftes van de PvdA 
en haar satellieten ? 

"Wat je belooft moet je kun
nen waarmaken. Anders kun je 
maar beter een stukje van je 
tong afbijten," Is één van zijn 
oprechte stelregels. 

Als hij erg vermoeid is - en 
dat kan wel eens gebeuren als 
je veelvuldig twee weken in 
één werkt -.. dan staat er een 
chauffeur klaar om hem naar 
huis te brengen. Naar een ge
weldig smaakvol verbouwd 
pand aan de Leidsegracht in 
Amsterdam, of naar de boer
derij in het Friese Ee, waar de 
accu nu en dan wordt opgela
dèn. 

Tegenstanders zu.Uen de "lu
xe" van een eigen chauffeur 
ongetwijfeld proberen uit te 
leggen als een typisch kapitalis
tisch trekje. Maar wat zegt de 
chauffeur, de Amsterdammer 
Lobbe er zelf van? ,.Die Wie
gel, dat is een moordvent, voor 
hem ga ik door het .vuur." 
Waarvan acte. 

De vrijheid 
of de 
omgabakken 
mens 

Het verschil tussen Den Uyl 
en Wiegel is groter dam. 600 
miljoen. W!i.egel gaat uit van 
de mens zoals hij is, zoals hij 
leeft en werkt, hij heeft noch 
de wens noch de pretentie die 
mens om te bakken, maar hij 
wil hem een maximum aan 
vrijheid- geven. Den Uyl wil 
naar een andere mentaidtelt en 
hekelt - wat hij noemt -
Wiegels materialisme. Jaren
lang is ons door de l!!ich pro
gressief noemenden een soort 
schuldcomplex aangepraat. 
Daarbij was het gebruik een 
auto een stinkend stuk blik te 
noemen en het vrijheidastreven 
van de mens platvloers eigen
belang. W.ij vragen: Waarom 
ben j•e materialistisch of 
egoïstisch als je er uit wilt, 
uit je betonnen leven in een 
flat? Waarom is een auto, die 
je die kans geeft een stinkend 
stuk blik? Waarom zou je ge
straft worden als je harder 
werkt? Ni.et één collect!ieve 
voorziening kan ooit de vrij
heid geven die een eigen auto, 
een eigen huis geven. Het is 
logisch dat een mens dalllrvoor 
werikt, die · Vl'lijheld kan Oom 
Overheid hem nooit geven. 

Wiegel praat niet over kost
bare motorjachten of kastelen 
van huizen, maar wel over de 
man, die met zijn caravan weg 
wil, die net bezig is die cara
van en . zijn auto af te betalen 
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of daar nog voor te sparen. 
Die man werkt voor een stukje 
meer vrijheidsbeleving. Het is 
de taak van de overheid ook 
aan die man te denken, het is 
niet de taak van de overheid 
de mens in zijn diepste 
vrijheidsverlangens te kwet
sen en nog minder die mens 
om te turnen, gesteld al dat 
dat mogelijk zou rijn. Dat is 
het verschil tussen de socialis
ten en ons. Wij zien de mens 
wel in al zijn tekortkomingen, 
maar we zien de mens vooral 
met a.J zijn wensen en met zijn 
streven naar meer vrijheid. 
Dat is geen materialisme, 
maar de inlossing van diep 
menselijke verlang1ens. Hoe 
kan Den Uyl een zo diep men
seLijk verlangen waar Wiegel 
begrip voor heeft, materialis
tisch noemen, hoe komen de 
zogenaamde progressleven aan 
de pl'etentie dat er een menta
liteitsverandering moet ko
men? Wie maakt dat uit? 

Voor de meeste mensen is
de enquêtes wijzen dat uit -
een stuk vrijheidsbeleving, een 
stukje meer welvaart, een 
eigen huis belangrijker dan 
een stuk schijndemooratise
ring, die uitdraait op meer 
macht voor de overheid. In de 
Troonrede en bij de Algemene 
beschouwingen hebben we ge
zien hoezeer begrippen als 
spreiding van de macht en de
mocratisering In de lucht blij-

ven hangen bij het eigenlijke 
beleid en hoe weinig concreets 
Den Uyl er zelf over weet te 
vertellen. 

Dat verdeling van de macht 
neerkomt op: meer macht voor 
Oom Overheid begint zelfs in 
"progressieve" kring duidelijk 
te worden. Het lot belooft geen 
morgenrood, wel iets meer 
vrijheid als we er met zijn al
len aan gaan staan, als we be
seffen dat de mensen die net 
wat hoop aan de horizon zagen 
die hoop moeten blijven zien, 
dat we hun de moed niet mo
gen ontnemen. Men moet niet 
suggereren dat collectieve 
voormeningen beter voor de 
mens zijn dan zijn keuzevrij
heid. 

De NederJander zal met ge
noegen bijdragen aan door 
hem juist en rechtvaardig 
geoordeelde collectieve voorzie
ningen als zij de zwakkeren 
ten goede komen en vooral als 
die zwakkeren er sterker door 
kunnen worden. Maar de grens 
tussen bijdragen voor collectie
ve voor.2lieningen en persoonlij
ke besteding moet duidelijk 
lretrokken worden. Gezien het 
afwentelingsproces dat al aan 
de gang is, moet in alle rede
lijkheid geconstateerd worden 
dat die grens al gepasseerd is. 
Nieuwe collectieve voorzienin
gen of uitbreiding van be
staande moeten duidelijk aan 
de zwakkeren ten goede ko-

men. Wie niet gesteund be-o 
hoeft te worden lromt daar 
niet voor in aanmerking. An
ders wordt het door ons volk, 
en zeker door de middengroe-o 
pen, die er relatief het zwaar
ste aan bijdragen, niet meer 
geaccepteerd. 

Den Uyl is geen slechtaard, 
die het op onze vrijheid heeft 
voorzien, hij meent het vanuit 
zijn visie op de mens ooker 
goed, maar hij is het gezicht 
op die mens kwijt geraaJk.t. De 
Den Uyl die van Nieuw Links 
niets moest weten en dat In 
Vrij Nederland (5 april 1969) 
duidelijk zei, is veranderd. 
Nieuw Links bracht het wat 
archaïsche socialistische dog
ma, dat ons inziens bij de mo
derne mens niet meer past, 
met veel enthousiasme naar 
voren. De PvdA, die toen een 
wat ingeslapen indruk IIUIBJ!:te 
en eigenlijk te lang nateerde 
op de roem van het Dreestijd· 
perk, kreeg nieuw élan, maar 
de basis voor wat men nu po
larisatie noemt werd daarmee 
gelegd. 

De werkelijkheid is dat ook 
Den Uyl de mensen niet om
bakt, dat het hele Nederlandse 
volk niet bij psychiater Den 
Uyl op de divan gaat liggen 
om met een gans andere men
taliteit het Catshuis uit te 
71Weven. Wiegel heeft ·de wer
kelijkheid gezi•en en onder 
woorden gebracht. 
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De regering en het geweld 
In de Tweede Kamer werd 

bij de Algemene Beschouwin
gen door diverse kamerleden 
met grote ongerustheid ge
sproken over het toenemend ge
weld. In Rotterdam moet een 
bioscoop sluiten, in Den Haag 
een winkel in het hart van de 
stad. Reden in beide gevallen: 
tegen het geweld van de on
derwereld is niet meer op te 
boksen. Het zijn maar twee 
voorbeelden. De mensen wor
den steeds ongeruster, de ka
merleden vertolken die on
rust. 

Wie van de regering een for
se aanzet tot de aanpak van 
dit probleem verwachtte is be
drogen uitgekomen. In zijn 
antwoord in eerste termijn 
kwam de minister-president 
niet veel verder dan een wazi
ge filosofie. Hij zei: "Het komt 
overal in de Westerse cultuur
kring en daarbuiten voor. Het 
zij verre van mij te proberen, 
daarvoor in kort bestek een 
verklaring te geven: laat staan 
dat zo'n verklaring verant
woord zou kunnen zijn." 

Ondanks zijn bescheiden me
dedeling dat zijn verklaring 
wel niet verantwoord zal zijn, 
gaat de premier onverstoor
baar verder: .,Duidelijk is ech
ter wel dat dit verschijnsel 
heeft te maken met wat men 
wel mag noemen geestelijke 
crisissymptomen, met maat
schappelijke desintegratie, met 
vervreemding van mensen van 
de samenleving waarvan zij 
deel uitmaken, soms ook met 
verveling en verder met het 
onvermogen zich binnen en 
buiten de arbeidstijd ingescha
keld te weten in de samenle
ving. 

Uit deze formulering zal wel 
duidelijk (? Red.) zijn dat 
men naar het oordeel van het 
kabinet van repressieve maat
regelen ten aanzien van agres
sieve delicten niet alles moet 
verwachten. Die maatregelen 
zijn noodzakelijk, maar kun
nen de oorzaken van de ge
welddadigheid niet wegnemen. 
Voorzover de overheid bij 
machte is op deze oorzaken in
vloed uit te oefenen, zijn het 
juist de activiteiten inzake de
mocratisering, welzijnszorg, 
het geven van eigen verant
woordelijkheid, onderwijs en 
krotopruiming die verbetering 
kunnen brengen." 
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De Kamer, over het alge
meen toch niet zo'n opvliegend 
gezelschap, nam dit niet en in 
tweede termijn ontspon zich 
een fel interruptiedebat. 

De heer Drees wees er de 
premier op dat dit alles goede 
zalken zijn,· maar dat in de 
praktijk weinig is gebleken 
van verband met criminali
teit. 

Eenmaal in het nauw ge
bracht door verschillende ka
merleden vluchtte de premier 
in de belofte dat de discussie 
over deze zaak nog wel eens 
op een meer aangepaste wijze 
zou moeten plaats vinden. 

Hans Wiegel sprong hierop 
in met: 

"In ieder geval zegt de mi
nister-president nu, dat hij van 
mening is dat de discussie er
over op een meer aangepaste 
wijze plaats vindt. Dit bete
kent - en dit mag de minis
ter-president zich ter harte ne
men - dat hij zichzelf, voor· 
dat hij zijn verhaal erover be-

gon te vertellen, meer had 
moeten aanpassen aan een 
normale behandeling van het 
probleem. De wijze waarop de 
minister-president in het begin 
van zijn betoog heeft gespro
ken over deze zaak was vol
strekt onaangepast aan de be
langrijkheid van het vraag
stuk." 

De minister-president, steeds 
verder afzakkend in argumen
tatie zei in zijn antwoord: "Op 
generlei wijze wil ik ook maar 
voor het minst toegeven aan 
het soort opmerkingen als de 
heer Wiegel zich hier meent te 
kunnen permitteren." 

Zijn trouwe bondgenoot Ed 
van Thijn, fractievoorzitter 
van de PvdA, beëindigde dit op 
opmerkelijk hoog niveau 
staand debat met de opmer
king dat de opmerking van 
Wiegel een losse flodder was. 

Zouden de heren er nu wer
kelijk verbaasd over zijn dat 
steeds minder burgers vertrou
wen in hen stellen? 

Bondgenoten 
Van je bondgenoten moet 

je het maar hebben: 
In het AR-blad lazen 

wij: 
"Minister-president Den 

Uyl komt na een partijwr
gadering in mist en donker
te met een auto in het AR
kanaal. Een jongeman redt 
hem. 

.,Vraag wat je wilt," zegt 
Den Uyl, "je hebt mijn le· 
ven gered." 

"Geef me maar een inva
lldewagen, aldus de j~n. 
"als mijn vader hoort dat 
ik premier Den Uyl heb ge
red ... " 

Verlaging 
Den Uyl gaf zichzelf en 

zijn ministers 10 pct. sa.la· 
rlsverLaging. Op het Bin· 
nenhof zegt men owr dit -
overigens gegunde - inko
men van meer dan een ton 
dat alleen de belasting er 
door dit gebaar echt bij in· 
geschoten is. 

Mandaat 
Gezien de vele punten van 

overeenstemming tussen 11· 
bera.len en confessionelen, 
of een deel van de confes
sionele partijen, bij de Al
gemene Beschouwingen 
vragen we on.s al waarom 
zij nog geen VVD stemmen. 
M1ssehlen geldt het Man· 
daat van '54 nog voor de 
VVD. 

Bittertafel 
Politieke tegenstanders 

verspreiden het hardnekki
ge gerucht dat de VVD 
haar afspraken alleen aan 
de bittertafel maakt. Zo'n 
tafel - desnoods alleen 
met frisdrank - moet er 
toch ook voor progressieven 
te vW.den zijn. Dan hebben 
ze tenminste geen motief 
meer om hun beloften aan 
de ki~rs niet na te ko· 
men. 

Val 
Een VVD-er ging naar een 

waarzeg.9ter. Hij vroeg 
haar: "Weet u waDDeer dit 
kabinet valt?" Na enig ge· 
pein.9 was het antwoord: 
"Niet de juiste datwn. 
maar het zal wel op een 
feestdag zijn." · 

De redevoering van Hans Wiegel in de 
Tweede Kamer bij de algemene beschou
wingen over de rijksbegroting 1974 

Kabinet polariseert in slechte, zin 
Voordat ik mijn betoog be
gin, wil ik namens mijn fractie 
een verklaring afleggen over 
de inval die Syrië en Egypte in 
Israël hebben gepleegd. Mijn 
fractie staat in dit conflict 
heel duidelijk achter Israël. 
Wij hopen op een zo spoedig 
mogelijke totstandkoming van 
een wapenstilstand. Wij vinden 
die wapenstilstand alleen mo
gelijk en aanvaardbaar, als 
daarbij herstel van de situatie 
van voor de inval wordt over
eengekomen. De regering - ik 
heb dat begrepen uit de ver
klaring die zij heeft afgelegd 
- staat ook op dat standpunt. 
Ik wil gaarne zeggen, dat mijn 
fractie het geheel eens is met 
het beleid dat de Nederlandse 
regering op dit terrein voert. 
Ik wil deze interventie beslui
ten met het uitspreken van de 
hoop, dat het het Israëlische 
volk zal gelukken, zijn vrijheid 
en zijn voortbestaan te behou
den. 
Mijnheer de voorzitter! De 
bijdrage van mijn fractie aan 
de discussie deze week in de 
Kamer wil ik beginnen met 
het uitspreken van een woord 
van dank aan het adres van 
koningin Juliana, die ons land 
nu 25 jaar regeert. De feeste
lijke viering van haar jubileum 
heeft bevestigd, hoezeer de 
constitutionele monarchie on
der het Huis van Oranje hecht 
verankerd is in ons volk. Ons 
Koningshuis verenigt ons volk 
en dat is zeker in deze tijd, die 
gekenmerkt wordt door ver
scherping van politieke tegen
stellingen, van grote beteke
nis. 

Rode draad 
Aan het blootleggen van de 
politieke verschillen van me
ning die in ons volk leven, 
heeft dit kabinet door inhoud 
van Troonrede en miljoenenno
ta een duidelijke bijdrage gele
verd. Dat is voor de zo noodza
kelijke politieke duidelijkheid 
een goede zaak. Maar de rege
ring is te ver doorgeschoten: 
zij heeft niet alleen de ver
schillen van inzichten duidelijk 
gemaakt, zij heeft de tegen
stelling aangescherpt. 
De heer Aantjes heeft in zijn 

• 

commentaar gezegd: "Troonre
de en miljoenennota adamen 
een geest van redelijkheid en 
gematigdheid." 
De heer Anctriessen stelde in 
zijn eerste commentaar op de 
Troonrede tevreden vast, dat 
het kabinet uitgaat van het 
overlegmodel. Wij delen die 
mening niet. Mijn fractie 
vindt, dat het kabinet polari
seert in de slechte zin van het 
woord. Het polariseert maat
schappelijk en het polariseeh 
politiek. Maatschappelijk met 
name tegen de middengroepen 
in ons land. Politiek, tegen gro
te groepen kiezers, niet alleen 
van mijn partij, maar ook '{Rn 
partijen, die deel 'uitmaken van 
deze coalitie. 
De rode draad die door de 
beleidsplannen heen loopt is de 
draad van de nivellering. De 
VVD zegt: Bestrijding van 
de inflatie moet de hoogste 
voorrang hebben. De regering 
zet de nivellering voorop. De 
VVD vindt dat in het rege
ringsbeleid rekening moet wor
den gehouden met de belangen 
en wensen van elke groep uit 
de samenleving. De regering 
laat haar oren hangen naar de 
vakbeweging. 

De VVD wil het vrij besteed· 
bare inkomen van ieder zo' 
groot mogelijk doen zijn en wil 
daarom geen verhoging van de 
loon- en inkomstenbelasting. 
De regering wil die verhoging 
wel. Zij wenst de rechtvaardig-e 
inflatiecorrectie niet door te 
laten gaan. 

De VVD wil bezitsvorming 
voor iedereen en met name be
vordering van het eigen wo
ningbezit. De regering ver
hoogt de lasten voow degenen, 
die in een eigen huis wonen. 
De VVD wil duidelijke ver
betering van de positie van de 
zelfstandigen. De regering ver
slechtert die positie door haar 
beleid. 

Mijnheer de voorzitter! Ik 
wil mijn betoog beginnen met 
een uitwerking van datgene, 
wat ik zojuist heb gezegd. In 
de nota toegevoegd aan onze 
alternatieve begrotingsvoor
stellen, die mijn fractie vorige 
week heeft gepubliceerd, zeg
gen wij de doelstellingen van 
inflatiebestrijding en bevorde
ring van de werkgelegenheid, 
die door de regering in de mil
joenennota worden vermeld, te 
onderschrijven. 

Inflatie 
De bestrijding van de geld· 
ontwaarding wordt ons inziens 
door de regering in de concrete 
uitwerking van haar beleid 
echter onvoldoende waarge
maakt. De minister van finan
ciën schrijft op blz. 35 van de 
miljoenennota: 
"Bij de opstelling van het 
dekkingsplan heeft voorop ge
staan dat het zou moeten pas· 
sen in het beleid gericht op het 
tot stand komen van recht
vaardige inkomens- en vermo
gensverhoudingen. Binnen dit 
algemene kader was van be
lang dat het mede een bijdrage 
zou moeten leveren aan de be
strijding van de inflatie." 
De inflatiebestrijding - dat 
proeft mijn fractie uit deze 
formulering; als wij ,het ver· 
keerd hebben geproefd, horen 
wij dat graag van de regering 
- wordt daarmee onderge
schikt gemaakt aan het stre
ven tot nivellering van dit ka
binet. Wij achten dat on
juist! 
In de eerste plaats, omdat 
wij, zoals gezegd, bestrijding 
van inflatie absolute voorrang 
willen verlenen. 

5 vvd nu 



In de tweede plaats, omdat 
wij inflatiebestrijding los van 
het vraagstuk van de nivelle
ring willen zien. 
En in de derde plaats omdat 
wij ons afvragen, of nivelle
ring van inkomens niet juist 
de inflatie aanzwengelt. Is het 
niet zo - deze vraag wil ik 
graag aan de regering voor
leggen - dat nivellering van 
inkomens tot ontsparing leidt? 
Is het niet zo, dat daardoor de 
inflatie wordt bevorderd? Is 
het niet zo, dat daardoor ook 
de totale belastingopbrengst 
daalt, waardoor de financie
ring van de overheidsuitgaven 
verder in de knel komt? 
De geldontwaarding holt ons 
inziens de mogelijkheid, de col
lectieve voor~eningen op peil 
te houden, uit. 
Wij geloven ook, dat de in
flatie de werkloosheid bevor
dert en wij vinden, dat door 
inflatie juist zij, die niet kun-

!: nen afwentelen, de dupe wor
:,;. den. Daarom zeggen wij: be
~ srtijding van de geldontwaa.r
i' ding is niet alleen bittere 
~~i noodzaak, maar is ook een 
~,· zaak van sociale rechtvaardig
·;· beid. 
-~~: 
~:{ 

,,. Taak van overheid 
De overheid heeft daarbij 
een eigen verantwoordelijk
heid, die ik in twee zinnen wil 

: uitleggen. In de eerste plaats 
'· - dat is een standpunt, dat in 

ij> algemene zin ook door het ka
r binet wordt gedeeld - heeft zij 
!< de verantwoordelijkheid en de 
!: plicht, in goed overleg met het 
'' bedrijfsleven tot matiging van 

lonen en prijzen te komen. Ik 
vraag de minister-president, of 
hij de Kamer nadere medede
lingen kan doen over de voort
gang van het overleg, dat de 
regering kortgeleden heeft in
gezet. 
De tweede verantwoordelijk
heid van de regering is, dat zij 
ook zelf, in haar eigen uitga
venbeleid moet trachten een 
bijdrage tot die matiging te 
geven. Wij zeggen daarvan, 
dat de stijging van de over
heidsuitgaven te snel gaat; wij 
zeggen niet, dat wij geen stij
ging van de overheidsuitgaven 
wensen, maar wij zeggen wel, 
dat de stijging, die op dit mo
ment wordt ingezet, moet wor
den beperkt, mede daarom, 
omdat als die beperking van 
de uitgavenstijging wordt ge
realiseerd, ook kan worden 
voorkomen, dat de belasting
druk te sterk toeneemt. De re
gering gaat ervan uit, dat de 
belastingdruk met 0,6 pct. van 
ons nationaal inkomen moet 
toenemen; de confessionele 
partijen hebben in hun pro-
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gramma bepleit, dat die toe
name slechts 0,5 pct. zou mo
gen zijn. Ik geloof dus te kun
nen constateren, dat de Partij 
van de Arbeid ten aanzien van 
de stijging van de belasting
druk haar zin heeft gekregen. 
Mijn tweede punt. De rege
ring laat min of meer in het 
vage, hoe zij de ontwikkeling 
van de stijging van de belas
tingdruk op langere termijn 
ziet. Virij zeggen, dat op lange
re termi2n - wat ons betreft, 
zo snel mogelijk - moet wor
den gekomen tot een stabilisa-

tie van de belastingdruk. Die 
gedachte leeft ook bij de con
fessionele partijen en ik zou 
daarom aan de regering en 
aan de woordvoerders van de 
regeringspartijen willen vra
gen, hun visie hierop kenhaar 
te maken. 
Een derde bezwaar riC'ht zich 
tegen het pakket van belas
tingmaatregelen. Wij geloven, 
dat de regering de stijging van 
de belastingdruk te veel zoekt 
in de sfeer van de directe be
lastingen. Dat is niet alleen 
strijdig met datgene, wat de 
harmonisatie in het kader van 
de EEG ons vraagt, het is ook 
in strijd met datgene, wat 
twee van de regeringspartijen 
hebben bepleit. De KVP en de 
ARP hebben gezegd, dat de di
recte belastingen en de indi
recte belastingen in gelijke 
mate dienen te stijgen. Ook bij 
deze zaak, de verdeling van de 
belastingdruk over beide cate-

gorieën, kan ik niet tot een an
dere conclusie komen dan dat 
de socialisten hun zin hebben 
gekregen. 

Inflatiecorrectie 
Ik kom aan mijn vierde be
zwaar. Wij vinden ook een 
aantal van de concrete belas
tingvoorstellen onrechtvaardig 
en dus onaanvaardbaar. Ik wil 
daarbij graag vooropstellen, 
dat mijn fractie een aantal 
voorstellen, waaronder ik met 
name de verbetering van de· 

fiscale po~itil' van de alleen
staanden noem, toejuicht. Ons 
hoofdpunt van kritiek is, dat 
de regering de inflatiecorrectie 
volgend jaar niet wil laten 
doorgaan. Wij willen, dat dit 
wel gebeurt. 
De regering zegt in de 
Troonrede, dat zij, om de ver
<:waring van de belastingdruk 
op lagere inkomens zo beperkt 
mogelijk te houden, de belas
tingvrije voet met 5 pct. wil ver
hogen. De regering erkent 
daarmede, dat zij ook de trek
kers van lagere i~komens 
zwaarder belast. Wij vinden, 
dat dit niet moet gebeuren. 
Aanneming van ons voorstel 
om de inflatiecorrectie voor 80 
pct. te laten doorgaan, bete
kent, dat de belastingvrije voet 
niet met 5 pct. wordt opge
trokken, maar met ongeveer 6 
pct. Aanneming van dit voor
stel betekent ook - de heer 
Van Aardenne zal hierop na-

der ingaan - dat de trekkers 1 

van lagere inkomens hiervan 
meer voordeel hebben dan van 
aanneming van de plannen van 
het kabinet om de belasting
vrije voet met 5 pct. op te 
trekken. De minister van fi
nanciën heeft dit in zijn ant
woord op de schriftelijke vra
gen ter voorbereiding van dit 
debat ook zeer duidelijk toege
geven. 
Wij hebben nog een bezwaar 
tegen het niet toepassen van 
de inflatiecorrectie. Wij vinden 
dat de lastenverzwaring van 
de middengroepen onrecht
vaard~g toeneemt. Wij zeggen, 
dat uiteraard de sterkste 
schouders in ons land de 
zwaarste lasten moeten dra
gen. Wij zeggen dan ook, dat 
het bestaan van een progressie 
in de loon- en inkomstenbelas
ting op zichzelf een rechtvaar
dige zaak is, maar wij consta
teren ook, dat die progressie 
scherp is, naar onze mening te 
scherp. Vooral de middengroe
pen ondervinden dit aan den 
lijve. 

Vrijheid individu 
Mijnheer de voorzitter! Men 
heeft de VVD de laatste tijd 
wel eens wat verweten. Men 
heeft ons bijvoorbeeld verwe
ten, dat wij een materiallsti
sche politiek voeren, dat wij het 
egoïsme aankweken. Dit zijn 
ondermaatse verwij•ten, mijn
heer de voorzitter want de VVD 
is niet tegen de belastingplan
nen van dit kabinet vanwege 
de centen en de guldens. De 
VVD is tegen deze plannen, 
omdat zij van mening is, dat 
het beleid van de overheid ge
richt moet zijn op het bevorde
ren van de individuele ont
plooiing van de burger. Het 
moet bevorderen dat de zelf
standigheid van elke burger zo 
sterk mogelijk is. Het moet er 
voor zorgen, dat iedereen zo
veel mogelijk, paar persoonlij
ke, vrije keuze, gebruik kan 
maken van de gestegen wel
vaart. Dit is een oud liberaal 
beginsel, dat in het midden 
van de vorige eeuw reeds door 
Thorbecke werd verwoord .jn 
zijn "Narede". Thorbecke heeft 
als liberaal beginsel bij uit
stek genoemd: "De bevorde
ring van de ontwikkeling van 
de zelfstandige kracht." De 
overheid moet bijdragen aan 
het opruimen van de belemme
ringen die de ontwikkeling van 
de zelfstandige kracht in de 
weg staan. De heer Oud heeft 
het in 1957 aldus geformu
leerd: "Dat met volledige er
kenning van het feit, dat col
lectieve voorzieningen onmis
baar zijn, aan individuele voor-

net Biesheuvel en de VVD 
wenst ook voor het komende 
jaar uitbreiding. Indien de wij
zigingsvoorstellen voor de be
groting van CRM worden aan
genomen dan stijgen de uitga
ven met f 136,5 miljoen min
der, maar toch nog in totaal 
met ruim 1 miljard. 

Kunst en cultuur 
In de discussie over een cul

tuurbeleid botsen vaak twee 
meningen die niet te verzoenen 
zijn. De werkelijkheid is ge
lukkig niet zwart-wit, maar 
grijs. We kennen enerzijds de 
-- o.i. overleefde - vei'heerlij
king van de maximale indivi
duele bestedingsvrijheid, ge
koppeld aan een vrije markt 
van vraag en aanbod en aan 
de andere kant de - niet rea
listische - keuze voor een to
tale overheidsfinanciering van 
en zorg voor kunst en cultuur. 
De voorstanders van deze laat
ste stelling kan men vinden in 
zich uiterst progressief noe
mende kringen. 

In de liberale opvatting staat 
de persoonlijke vrijheid van 
t:tet individu centraal en vanuit 
:lie gedachte is het logisCh dat 
~ollectieve voorzieningen pas 
in het leven worden geroepen 
wdra duidelijk is dat indivi
'duele inspanningen niet vol
doende zijn. Dat geldt ook 
voor de culturele ontplooiing 
van de mensen. 

In het verkiezingsprogram~ 

ma van de VVD "liberalen op 
nieuwe wegen" worden in de 
cultuurparagraaf maatregelen 
genoemd die de verschillende 
overheden moeten nemen om 
de mensen dichter bij cultuur
uitingen te brengen. We heb
ben daarom gepleit voor uit
breiding van de kunstzinnige 
vorming bij het onderwijs en 
ook voor het betrekken van 
kunstenaars daal'bij. Wij wil
len veel meer dan voorheen 
een artistieke inbreng in 
nieuwbouwwijken. We willen 
de drempelvrees voor theater, 
concertzaat en museum ver
minderen door meer informatie 
o.a. via radio en televisie, 
maar altijd door een benade
ring van de mens zelf, door 
het meer betrekken van die 
mens. Met betrekking tot de 
toegankelijkheid van cultuur
uitingen zeggen wij dat zo
veel mogelijk de kostprijs 
moet worden betaald. Waar dit 
niet mogelijk is moet een goed 
subsidiebeleid worden gevoerd. 
Wij will,en blijven zoeken naar 
het evenwicht tussen een vrij
willige bijdrage van de burger 
en de aanvullende bijdragen 
van de oV'erheid. Het komt na-

Drs. G. V. M. van Aardenne, Tweede-Kamerlid voor de VVD, 
één der architecten van de tegenbegroting. 

tuurlijk vrijwel nooit voor dat 
een culturele activiteit geheel 
door de "vrije markt" zal wor
den bekostigd en wij blijven 
daarom vasthouden aan een 
goed gecoördineerd subsidiebe
leid, waarbij de subsidie daar 
terecht komt waar die nodig 
is. Culturele paspoorten voor 
jongeren en bejaarden zijn 
daar een goed voorbeeld van. 

Ontwikkelings
samenwerking 

De VVD 'beschouwt Ontwik
kelingssamenwerking als een 
van de belangrijkste opdrach
ten van de westelijke wereld 
en een der beste voorwaarden 
voor het scheppen en behouden 
van de wereldvrede. Toch heeft 
de VVD in de altenatieve be
groting 1974 de post Ontwik
kelingssamenwerking met 
f 130 miljoen verminderd. Des
ondanks stijgt deze post op de 
rijksbegroting ten opzichte 
van 1973 met f 100 miljoen, 
namelijk van f 1150 naar 
f 1250 miljoen. Dit is een fors 
bedrag, rekening houdende 
met de zeer sterke stijging -
meer dan een verdubbeling -
onder de kabinetten De Jong en 
Biesheuvel, waarin de VVD 

zitting had. De VVD heeft f 85 
miljoen besnoeid in de directe 
financiële hulp, omdat ieder 
jaar blijkt dat er niet genoeg 
projecten voor financiering 
voorhanden zijn. Er is daar
door een zeer groot ,stuwmeer' 
ontstaan. De overige f 45 mil
joen werd vooral gevonden in 
nieuwe projecten, zoals bij
voorbeeld het verlenen van 
steun aan bevrijdingsbewegin
gen. Niet duidelijk is wat nu 
wel en wat niet onder een be
vrijdingsbeweging moet wor• 
den verstaan. Strikt genomen 
moeten wij dan ook de opstan
dige papoea's en de Zuidmo-. 
lukkers rechtstreeks steunen. 
Wij zouden dan ook moeten 
weten of een bevrijdingsbewe
ging inderdaad vrijheid aan de 
betrokken bevolking brengt 
(indien wij tenminste weten 
wat dit geladen woord voor 
ieder betekent) we zouden er 
ook nog zeker van moeten zijn 
dat niet een andere imperialis
tische mogendheid dan waarte
gen thans gevochten wordt, 
het roer overneemt. Dit alles is 
veel te ondoorzichtig om met 
bedoèlde initiatieven te komen. 

Defensie 
De VVD heeft een verhoging 

van de defensiebegroting met 

f 50 miljoen voorgesteld. Dat is 
pas een eerste aanzet van de 
uitvoering van het testament 
van oud-minister De Koster. 
Deze verhoging is nodig om 
een minimum aan geloofwaar
digheid te bereiken. Het klinkt 
goedkoop populair om op de
fensie te willen bezuinigen, het 
is natuurlijk geen prettig on
derwerp. De VVD gaat ervan 
uit dat zolang wij jonge man
nen in dienst roepen, de over
heid ervoor moet zorgep. dat 
zij een maximale beveiliging 
krijgen en een minimum aan 
risico's lopen. Wie met het 
vaandel der ontspanning wil 
zwaaien moet wel even denken 
aan het cynisme waarmede 
Rusland Egypte van de aller
modernste en geheimste wape
nen heeft voorzien om die uit 
te proberen op Israël. Wij al
len blijven naar ontspanning 
en vermindering der bewape
ning streven, geen mens wil 
oorlog, maar voor' het westen 
tot ontspanning overgaat moet 
wel vaststaan dat Rusland 
daar ook toe bereid is. Op het 
ogenblik is het overwicht van 
de grondstriJ(lkraohten van de 
Warschaupactlanden in Euro
pa enorm, hun marine is ster
ker dan die van de Nato en 
bovendien aall2lienlijk moder
ner. Wie wil stellen dat Rus
land ernstig naar verminde
ring van 'bewapening streeft, 
moet dan ook duidelijk maken 
waarom juist de laatste jaren 
het Russische militaire poten
tieel enorm is toegenomen. 

Een nieuwe taakverdeling 
binnen de Nato kan wellicht 
een verlichting van de defen
sielasten betekenen, · maar 
voorlopig staat daaromtrent 
nog niets vast. Sinds de confe
rentie van Ottawa in 1971 is 
daar al over gesproken. Resul
taten van dit overleg flijn de 
eerste jaren niet te verwach
ten. Daarom gelden nu nog de 
verplichtingen die wij binnen 
het bondgenootschap op ons 
hebben genomen. Dat 'betekent 
voor de luchtmacht vervanging 
van de Starfighters. We moe
ten thans nieuwe toestellen be
stellen om er in 1975 over te 
kunnen beschikken. Dan zullen 
de huidige Starlighters in 
ieder geval geheel verouderd 
zijn. 

Het ligt voor de ihand dat 
wij het niet alleen in een 
kwantitatieve versterking zoe
ken, maar ook in een kwalita
tieve verbetering. Dat betekent 
zonder meer investeringen. 
Omdat de investeringen te 
laag zijn, is de exploitatie zo 
enorm duur: oud materiaal 
vraagt onevenredig wel onder
houd. 
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ook op kosten van de laag~t ei~ en_. door. de. bew~ners 1,2 miljard van. vorig jaar, ~ooi om op posten die het 1!10- z~eningen een primaire beteke- heelop.thouding in samenwer- de vermogensbelasting te ver- compenseert, waagik-ik zeg · f 
betaalden. Het superonredel!J- stui{JeS biJ beetJes Vla de Jaar- maar de verlhogrng van 95 c1aal cultureel terrein betref- ms moet worden toegekend." ki.ng met Lucas Bols." hogen. Het zijn niet de aller- het zoals altijd graag ge-
ke is dan. dat de be_woner in lijkse afbetalingen bijeenge- naar 100 pct. van het mini- fen een flinke verhoging toe te Dit beginsel leidt ons tot de Mijnheer de voorzitter! Als rijksten in ons land die daaron- nu~nceerd - ern;tig te betwij-
de dure meuwbouw m de be- spaard. Verder weet natuurlijk mumloon zou nog eens f 50 passen. De vraag in alle nuch- conclusie, dat de overheid twee wij ons dus scherp verzetten der gebukt zullen gaan: het felen. 
lastingen meebetaalt om . de iede~een dat ~e nieuwbouw- m~ljoen extra kosten. De VVD tevheid gesteld moet wel blij- taken heeft. Zij moet in de tegen de plannen van het kabi- zijn de mensen die hun hele De regering maakt goede 
huur van de oudere wonmg wonmgwetwomngen helaas te Wil dus het totale bedrag met ven: Hoeveel? De moeilijkheid eerste plaats zorgen voor een net om de lasten voor de men- bezit in hun bedrijf hebben ge- sier met de verlaging van de 
laag te houden. Economie is duur zijn voor de laagstbetaal- f 50 miljoen minder doen stij- is bovendien dat de lange-ter- behoorlijk niveau van collectie- sen met een eigen huis te ver- stopt; het zijn de zelfstandi- brood- en melkprijs met één 
veel interessanter dan men den. Wanneer er meer niet al gen, van een echte verminde- mijn-planning en de onderlinge ve voorzieningen en sociale ze- zwaren, dan kweken wij niet, gen, de middenstanders, de cent. Wij geven geen cent voor 
denkt en leent zich o zo slecht te dure koopwoningen worden ring is geen sprake. coördinatie nog maar nauwe- kerheden. In de tweede plaats zoals de staatssecretaris Van boeren en tuinders die worden die goedkope politiek. Wij ma-
voor de door Planken bedreven gebouwd, zoals de VVD wil, • lijks op gang beginnen te ko- moet zij streven naar het weg- der Stee heeft gezegd, een het- getroffen. ken ernstig bezwaar tegen de 
demagogie. Zelfs de voorzitter komt de doorstroming beter op SOCiaal-CUltureel men. Zonder precieze toe- nemen van de maatschappelij- ze. Wij doen dan niet meer, wijze waarop de regering het 
van de Nationale Woningraad, gang en kunnen de vrijkomen- beleid komstvisie stelt de regering ke oorzaken. die ongelijk~~id maar ook niet minder, dan op- Zelfstandigen "overleg" met het bedrijfsleven 
het overkoepelend ovgaa.n van de goedkope huurwoningen een enorme uitgavenverhoging scheppen. Wij wensen geliJke komen voor onze liberale uit- over de gevolgen van de reva-
de algemene woningbouwver- voor de lagere inkomensgroe- Zoals het woord collectief voor. Het spreekt vanzelf dat kansen voor iedereen: ik kom gangspunten; principes - de Bij die plannen laat de re""e- luatie heeft gevoerd. Het is be-
enigingen, heeft er op het laat- pen worden bestemd. zich in een geur van heiligheid aanneming van die verhogin- daarop terug, als ik over het heer Van der Stee zal zich dit ring het niet. Men heeft -

0

ik ter te spreken van een dictaat. 
ste jaarcongres voor gepleit de De VVD is het overigens van mag verheugen zo is het gen automatisch leidt tot een onderwijsbeleid spreek. Wij herinneren -- die ook door wil dit graag toegeven - voor De regering heeft de mond vol 
huren van de oudere woningen harte eens met de plannen van woord welzijn tegenwoordig voortgezette stijging in de ko- vinden, dat gestreefd moet van inspraak en medezeggen-
wat meer op te trekken. Hij het kabinet voor vernieuwing bijna een toverspreuk gewor- mende jaren. word~n n_aar nivellering van schap, maar bij dit "overleg" 
achtte dit in het belang van van oude woonwijken. Wij zijn den. Dat zou niet erg zijn als Hoe zit het nu met de cij- o~tWik~ehngsvoorwaa~~en. Die was daarvan geen sprake. 
een gezond volkshuisvestings- ons er maar al te zeer van men er ook maar zakelijk over fers? Goed om te weten als mvellermg wensen WIJ, maar Dit brengt mij op het vol-
beleid. ' bewust dat herstel van oude wilde praten: met woorden als onze tegenstanders het sp:rook- scherpe nivellering van inko- gende actuele punt. Er is een 

De PvdA zou de PvdA niet wijken heel belangrijk is. "welzijn" lukt dat nu net niet, je in de wereld willen brengen mens en ver~ogen~, van in~o- storm van protest opgestoken 
zijn als zij niet geweldig te- Iemand die zijn hele leven in daarom sprekçn wij liever over dat wij een verlaging voor- mens en bezit - met als m1d- van de kant van het midden-
keer zou zijn gegaan tegen ons een typische oude binnenstad sociaal cultureel bele,id. Als staan. De waarheid is dat wij del, . maar. als doel - zoals dit en kleinbedrijf, van de land-
plan om 6000 woningwetwo- heeft gewoond wordt nu een- mensen behoefte hebben aan een geringere stijging willen. k::?met d1e voorstaat, wensen bouw en van de werkgevers 
ningen minder te bouwen en maal niet zo gauw gelukkig in iets. bijvoorbeeld een stuk wel- Volksontwikkeling (waaronder WIJ n~et. tegen de plannen van de rege-
daarvoor in de plaats 8000 pre- een nieuwe buitenwijk. Wij zijnsbeleving, dan is het aller- jeugdwerk) en recreatie en Als _Ik daarom . spreek over ring-. Dit is begrijpelijk. want 
mie-koopwoningen meer. Toch gaan uit van het verlangen en eerst de vraag of die behoefte maatschappelijke ontwikkeling het. mkom~nsbele1d _en het. be- Troonrede en Miljoenennota 
is dat plan goed. Allereerst be- het geluk van de mens, wij bevredigd kan of moet worden, (waaronder samenlevingsop- lastmgb~leid van dit kabmet lijken wel een verkorte in-
tekent het f'en totale verho- willen die mens niet naar ons en zo ja, of die bevrediging bouw en maatschappelijke en als Ik daartegen onze b~- houdsopgave van het program 
ging van het bouwprogram model vormen. Om die reden hoofdzakelijk plaats vindt door dienstverlening) bedroegen ge- zware_n kenbaar 11:'"?-ak, dan IS van de vakcentrales. Aan het 
met 2000 woningen. De pre- hebben wij de zeer forse ver- toedoen van è.e overheid. Het zamenlijk op de vorige begro, d_at. n~et, omda~ :-v1J een mate- begin van mijn betoog heb ik 
miekoopwoningen geven de be- hogingen van de subsidie voor is ook denkbaar dat hier een ting 1,1 miljard. Het kabinet rJahs~Ische politiek .. voors~aan gezegd dat dit kabinet maat-
woners een prachtige gele,gen- dat doel dan ook van harte ge- persoonlijke inspanning aan te Den Uyl stelt voor die begro- en met omdat WIJ e~Oisme schappelijk polariseert. Het 
heid om tot welvaartsvast spa- steund. pas komt, ook mogelijk is een ting te verhogen met 1,2 mil- aankwek~~· ma?-r dan Is. dat, kiest partij voor één van de 
ren te komen en op die manier eigen bijdrage indien men jard. De VVD wenst die stij- omd~~ WI~. va~mt ons begmsel, groepen in onze samenleving. 
een begin te mruken met be- BiJ"Stand daartoe financieel in staat is. ging te verminderen met ruim. terwiJl W~J. Willen strev~n. naar Het kiest partij tegen de zelf-
zitsvorming. Da kopers bespa- Wat men voor zich zelf wil, f 136 miljoen. Dat wil natuur- een r~dehJk bestaansmmimum stand1gen, tegen de middenin-
ren op hun andere uitgaven, Nog altijd zijn er in onze sa- mag men toch zelf betalen in- lijk niet zeggen dat de VVD de voor ~~der~en, _voor allen de komens en ook tegen groepen 
hun draagkracht groeit en zij menieving groepen die niet of dien dat mogelijk is. activiteiten, die achter die uit- moge!!Jkhetd Willen scheppen werknemers. Veel te veel laat 
worden daardoor onafhankelij- nauwelijks kunnen voorzien in Welzijnsbeleving is iets heel gaven zitten afwijst, maar al- de ei~_en kracht . zelf zoveel de regering haar oor hangen 
ker. Wij waren daarom ook fel de noodzakelijke kosten van individueels, en is naar de leen dat zij een zo sterke stij- mogeliJk te _ontwikkelen. Dat naar de vakbeweging. Dat is 
gekant tegen het idee om de het bestaan. Zij hebben recht opvatting van de VVD in grote ging in de huidige financiële betekent - Ik herha_al d~t - niet hetzelfde als het tege-
aftrekbaarheid van hypotheek- op bijstandsuitkeringen. Voor mate afhankelijk van de per- situatie niet verantwoord dat naar onze opvattml?. Ieder- moetkomen aan de werkne-
renten af te schaffen. Om de- de VVD gaat het hier om een soonlijke instelling en aanpak vindt. een ee~ zo. groot mogeliJk deel mers. 
zelfde reden hebben wij van recht en geen gunst. Enige tijd van de mensen. De overheid Een voorbeeld: de VVD wil ~an ZIJn mkomen zelf moet 
het begin af aan de strijd aan- geleden is er dan ook met moet trachten zo gunstig mo- bejaarden zo lang mogelijk unnen besteden. 
gebonden tegen het re~gerings- steun van de VVD een wet gelijke voorwaarden te schep- zelfstandig laten zijn en hen 
plan tot verdubbeling van de aangenomen waartij uitkering pen voor de persoonlijke wel- niet naar bejaardentehuizen 

• huurwaarde. Dank zij het be- van de gewone bijstand voort- zijns beleving, zij kan dat het laten gaan zolang zij niet re
' zitsvormiDgsfonds kunnen juist aan moest gebeuren volgens beste doen door aanvullende gelmatig hulp nodig ]{ebben. In 
de laagst betaalden aan een algemene normen. Die nor- voorzieningen te treffen. Hier- die gedachtengang past het de 
eigen ~:mis worden geholpen. men worden ge~ppeld aan 95 do~r ~~t all_~n nooit de eig~n mogelij~heden t~t gez~ulp 
De emge post waar door de pot. van het minimumloon. Die VriJWilhge blJdrage over'bod1g aan beJaarden mt te 'breiden. 
VVD op volkshuisvesting echt resta-ende 5 pct. stonden ge- gemaakt worden. Het klinkt Dat gebeurde onder het kabi
wordt be~uinigd ist de bouw lijk aan de zogenaamde ver-
an overheidsgebouwen (f 5 wervingskosten, kosten dus die 

imiljoen) en dat treft echt de men maakt om een bepaald in
kleine man niet. komen te verdienen. Het kabi-

Willen we over dit hele pro- net Den Uyl wil het minimum
bleem dan nog eens nadenlren, loon optrekken en de bijstands
of zo men wil filosoferen, 1n normen verhogen tot 100 pct. 
nationaal economische zin (en van het minimumloon. Alleen 
dat is toch edht niet onbelang- tegen dat laatste heeft de VVD 
rijk) dan blijkt het VVD-plan echt bezwaren. :Minimumloon 
economisch veel gezonder. Wo- is een vorm van loon en dus 
'ningwetwoningen worden voor gebaseerd op prestatie. Als we 
ide volle 100 pct. door de Staat nu de bijstandsnormen met het 
!betaald. Dat kost belasting- minimumloon gaan gelijks<lha
geld. Die 6000 woningwetwo- kelen, verdwijnt er - en vol
ningen, die we minder willen gens ons ten onreChte - een 
ouwen, kosten ons in 1974 heel wezenlijk onderscheid tus

!f 108 miljoen; in 1975 ! 180 sen een situatie van werken en 
miljoen en in 1976 f 72 mil- een situatie van niet-werken. 
joen. Het geld voor de premie• De algemene uitgaven voor de 

!koopwoningen wordt door de bijstand stijgen toch al met 
ypotheekbanken voorgefinan- f 500 miljoen vergeleken met de 
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Voorlichting 

In El.seviers Magazine van 
27 oktober troffen we het 
vo~gende aan: 

Toen de tegenbegroting 
van de VVD bekend werd, 
kwam professor dr. L. 
Koopmans (PvdA) in de 
NOS-televisierubriek "Den 
Haag vandaag" snel vertel
len dat van deze begroting 
niet veel klopte. Miljoenen 
kijkers kregen op deze ma
nier de indruk dat de libe
raten maar wat cijfertjes 
op een rij hadden gezet en 

hun alternatieve begroting 
slecht hadden voorbereid. 
Het was immers een hoog
leraar, gespecialiseerd in de 
rijksUitgaven, die de vloer 
met de begroting aandweil
de. Wat de NOS tot nu toe 
niet vermeld heeft, is dat 
prof. Koopman op 5 oktober 
aan de financiële specialist 

, van de VVD, de heer van 
· Aardenne, een brief heeft 
geschreven die aldU!I be
gint: "Tot mijn spijt moet 
ik U meedelen dat ik mij 
bij de beschouwing van het 
dekkingsplan van de VVD 
heb vergist, waarvoor mijn 
verontschuldigingen". 

Bezitsvorming 
Wat voor het inkomen geldt, 
mijnheer de voorzitter, geldt 
ook voor het bezitten. Bezits
vorming moet worden bevor
derd en moet niet worden be
moeilijkt. Het hebben van 
eigen bezit - dat geldt voor 
iedereen - vergroot ieders per
soonlijke vrijheid. Daarom 
hebben wij grote bezwaren te
gen het voorstel van de rege
ring, de huurwaarde voor 
eigen-woningbezitters te ver
hogen. Het vormen van bezit is 
voor de vrijheid en zelfstandi
ge verantwoordelijkheid van 
iedere burger van geweldige 
betekenis. Onze kijk op dat 
punt verschilt fundamenteel 
van de visie die het socialisme 
hierop heeft, of, zoals Oud het 
op 30 september 1958 in deze 
Kamer zei: 
"Het vraagstuk van de indi
viduele bezitsvorming oplossen 
samen met de Partij van de 
Arbeid is hetzelfde als het pro
paganda maken voor de ge-

Het vormen van bezit is voor de vrijheid en zelfstandige 
verantwoordelijkheid van iedere burger van geweldige be
tekenis. 

niet-VVD'ers wordep onder
schreven. Voordat de heer Van 
der Stee zijn plannen was 
gaan uitwe1·ken, had hij zich 
eerst eens even moeten herin
neren wat de vroegere leide1· 
van de KVP prof. Romme, al
tijd over de bezitsvorming 
heeft gezegd. Voordat hij was 
begonnen aan de uitvoering 
van zijn bedenksels, had hij 
eerst eens moeten gaan praten 
met zijn partijgenoot, oud
staatssecretaris Grapperhaus, 
over hetgeen deze over zijn 
fraaie plannen tegenover de 
pers heeft medegedeeld. 
Mijnheer de voorzitter! De 
principiële bezwaren die wij 
hebben tegen het voorstel van 
de regering dat ik zoëven be
sprak, hebben wij ook tegen 
het plan van de regering om 

de zelfstandige in de Troonre
de een fraaie passage over. De 
reg-ering zegt hierin "een open 
oog voor de problemen van de 
zelfstandige ondernemers in 
midden- en kleinbedrijf, land
bouw en visserij te hebben." 

Voor die passage zullen de 
zelfstandigen de KVP-bewinds
lieden Lubbers en Hazekamp 
buitengewoon dankbaar zijn. 
Of zij dat ook zullen zijn voor 
het niet doorgaan van de infla
tiecorrectie, voor de verhoging 
van de vermogensbelasting, 
voor de verdubbeling van de 
huurwaarde, voor de slechts 
90 mln. die voor hun pensioen 
wordt uitgetrokken, voor het 
prijsbeleid en voor de manier 
waarop de -regering de gevol
gen van de revaluatie voor hen 

Vakbeweging 
Minder dan de helft van de 
werknemers is georganiseerd 
en ook van die groep is lang 
niet iedereen het eens met het 
nivelleringsbeleid, zoals dit 
door de regering wordt voor
gesteld. Wij vinden het on
voorstelbaar dat, terwijl het 
kabinet zo duidelijk partij 
kiest, dit voor sommigen nog 
niet genoeg is. 
De voorzitter van het NVV, 
de heer Kok, heeft het parle
ment onder druk gezet. Na
tuurlijk - ik onderstreep dat 
- heeft iedfi!reen het recht bij 
de volksvertegenwoordiging 
zijn wensen op tafel te leggen, 
maar het werken met dreige
menten achten wij niet aan
vaardbaar. Gelukkig zijn het 
in dit land nog steeds niet de 
vakcentrales en is het niet het 
NVV en ook niet de heer Kok 
die beslissen. Het is het vrij 
gekozen parlement dat beslist 
of het wel of niet de vooi·stel
len van de regering wenst te 
aanvaarden. 
Mijnheer de voorzitter! De 
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minister-president heeft kort
geleden gezegd dat ons land 
blij mag zijn met een vakbe
weging die bereid is haar loon
eisen te matigen ten behoeve 
van de uitvoering van een aan
tal overheidsmaatregelen. Die 
stelling bestrijd ik niet, maar 
ik weet niet of de minister-pre
sident ook vindt dat ons land 
blij mag zijn met de opstelling 
van de voorzitter van het 
NVV. Minister Boersma heeft 
daarover iets gezegd. Daarover 
horen wij graag meer van de 
regering. Ons standpunt is dui
delijk. Wij keuren dit optreden 
af. 

Middenstand 
Mijnheer de voorzitter! Zo 
tegemoetkomend als de rege
ring zich heeft opgesteld te
genover de eisen van de vak
beweging, zo weinig doet zij 
dat ten opzichte van de ge
rechtvaardigde wensen van an
dere. groepen uit de samenle
ving. Uit de uitgangspunten 
voor het in 197 4 te voeren be
leid blijkt, dat de werknemers 
een reële Inkomensverbetering 
van 1 à 2 pct. kunnen krijgen. 
De minister van Economische 
zaken constateert in de toe
lichting op zijn begroting naar 
onze opvatting volstrekt te
recht dat de middenstanders In 
de afgelopen jaren ni.et alleen 
in inkomen bij de werknemers 
zijn achtergebleven - op zich 
is dat al een aanvechtbare 
zaak - maar dat zelfs ruim 
25 pct. van hen in 1969 minder 
verdiende dan het toen gelden
de minimumloon. De minister 
verstrekt ook andere cijfers. 
De heer De . Ruiter (PvdA) : 
Dat was onder uw bel€id. 
De heer Wiegel (VVD): Ja, 
wij hadden het in die tijd niet 
alleen voor het zeggen, al 
werd die indruk af en toe ge
wekt... 
De heer De Ruiter (PvdA) : 
Dat is een erkenning. 
De heer Wiegel (VVD): Ja, 
ook op dat ogenblik gebeurde 
er ten opzichte van de zelf
standigen te weinig. De heer 
De Ruiter zei dat toen de VVD 
regeerde. Ik zeg dat, toen de 
VVD mede in de regering ver
tegenwoordigd was, er in ieder 
geval iets voor de zelfstandi
gen is gebeurd. Ik noem het 
belangrijke punt van de fiscale 
oudedagsvoorziening. 
De heer De Ruiter (PvdA): 
Die was niet voor de kleine 
zelfstandigen. 
De heer Wiegel (VVD): Ook 
voor de kleine zelfstandige, 
voor elke zelfstandige. Van de 
zijde van één van de rege
ringspartijen hoor ik nu "nou 
en of" roepen. Wat wil men 
nog meer! 
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Op welke manier denkt de 
regering de inkomenspositie 
van de zelfstandigen te verbe
teren? 
Is het niet zo - concreet ge
vraagd -, dat door de prijs
maatregelen, die de regering 
naar aanleiding van de reva
luatie heeft genomen, de posi
tie wordt verslechterd? Ik heb 
begrepen dat de regering ook 
prijsdalingen afdwingt voor 
produkten, waarvan de prijs 
niet door de revaluatie is 
beïnvloed. Dat is toch onjuist 
en onrechtvaardig. 

landse land- en tuinbouw en 
aanverwante bedrijfstakken 
opdraaien voor de gevolgen 
van de opwaardering van de 
gulden. 

Grondpolitiek 
Ik sprak zo pas over de posi
tie van de land- en tuinbouw. 
Ik kom daarmee op een ander 
vraagstuk, dat die bedrijfstak 
raakt, namelijk het vraagstuk 
van de grondpolitiek. De rege
ring heeft in de Troonrede 
aangekondigd, dat zij een 

Boeren en tuinders niet de dupe laten worden. 

Ik geloof, dat op dit moment 
feitelijk kan worden geconsta
teerd, dat de parallelliteit in 
behandeling van lonen en prij
zen op dit ogenblik niet bestaat. 
Wij bepleiten die parallelliteit. 
Het kan niet altijd een paral
lelliteit in de tijd zijn, maar 
het moet wel een paraLlelliteit 
in beleid zijn. Hoe denkt de 
regering over · die principiële 
stellingname van mijn fractie ? 
Als wij daarop een onvoldoend 
antwoord krijgen, . zullen wij 
de Kamer om een uitspraak 
vragen. 
Een laatste concrete vraag 
in dat verband: Wat is het ef
fect van de revaluatie op de 
inkomenspositie van de boeren 
en de tuinders? Wij hebben de 
indruk, dat de compenserende 
maatregelen onvoldoende zijn. 
Mijn fractie staat op het 
standpunt, dat het niet aan
vaardbaar is, dat de Neder-

wetsontwerp tot invoering van 
de gebruikswaarde als basis 
voor de 'waardebepaling bij 
onteigening zal indienen. Mijn 
fractie staat op het standpunt, 
dat bij onteigening degenen, 
die onteigend worden, niet de 
gebruikswaarde, maar de 
werkelijke waarde van hun 
grond moet worden betaald. 
Dat is niet alleen onze op
vatting, maar dat is ook de 
opvatting, neergelegd in het 
program van de drie confessio
nele partijen. De KVP-minister 
Van Agt heeft het twijfelachti
ge genoegen de passage in de 
Troonrede aan de onteigening 
gewijd, uit te werken .. Mis
schien is het goed dat hij, 
voordat hij daaraan· begint, 
nog eens naleest, wat de heer 
Kolfschoten - ik heb begre
pen, als ik sommige plannen 
van het kabinet zie, niet de 
eerste de beste in de Katholieke 

Volkspartij - over de grond
politiek heeft geschreven. 
Onze conclusie, d~t dit kabi
net maatschappelijk polari
seert, past ook hier. De rege
ring wil degenen die onteigend 
worden, niet geven waarop zij 
recht hebben. 
Ik ben daarmee gekomen bij 
het tweede deel van mijn be
toog. Uit onze kijk op de so
ciale, de economische en de fi
nanciële politiek blijkt onze fi
losofie. Kernpunt van ons be
leid is de versterking van de 
zelfstandige kracht. De overheid 
moet daartoe de voorwaarden 
scheppen. Vandaar onzeVisie op 
het belastingbeleid, op bezits
vorming en op de positie van 
de zelfstandigen. Ook onze op
vattiqgen over het regionaal 
beleid, de milièupolitiek, het 
buitenlands beleid, de defensie, 
de woningbouwpolitiek, en het 
onderwijs zijn gegrondvest op 
de liberale uitgangspunten. 

Regionaal beleid 
Ik begin met het regionaal 
beleid. De regering sprak in de 
Troonrede met geen woord 
over de problemen in het noor
den, het oosten en Limburg. 
Het beleid, dat de regering 
voor de ontwikkeling van de 
regio's van plan is te gaan 
voeren, vinden wij mager. De 
regering wil wel veel geld uit
trekken voor · de bestrijding 
van de werkloosheid, maar 
geeft naar ons oordeel te wei
nig aandacht aan de structuur
verbetering van de positie van 
de regio's. Onze opvatting is 
juist, dat daarop de aandacht 
moet worden geconcentreerd. 
Vandaar ook ons voorstel de 
wegverbindingen van de rand
stad naar het noorden en het 
oosten van ons land verder te 
verbeteren dan de regering 
van plan is. Vandaar ook onl! 
tweede punt: de eis, dat de re
gering datgene wat in de mo
tie-Scherpenhuizen, die nog 
steeds boven de markt hangt, 
is gevraagd, uitvoert. Gebeurt 
dat ook? 
Vandaar ook ons derde punt: 
De vraag aan de regering of 
zij een verdere versoepellng en 
verbetering van de premierege
lingen, die ten doel hebben de 
economische bedrijvigheid in 
het noorden te stimuleren, zou 
willen overwegen. 
Met name over de problema
tiek van Limburg zou ik nog 
een drietal opmerkingen willen 
maken. In de eerste plaats -
mijn fractiegenoot Porthelne 
heeft daarop kort geleden nog 
gewezen - vrezen wij, dat 
door het pakket van belaating
maatregelen, dat de regering 
voorstelt, de harmonie in stel-

n~r cle bedoeling van het 
bevoegd ge:&ag ilf. Die steun in 
de rug heeft men tot nu toe 
steeds gehad. De woorden van 
de minlBter hebben velen doen 
schtiltk.en. Het is heel vriende
lijk w.n hem om voor de tele
visie te verklaren dat hij het 
zo erg niet bedoelt, maar zijn 
woorden zal hlj in de Kamer 
moet$1t terugnemen of ont
krachten, zij mogen niet tot 
vrijbläef worden V'OOr fanatie
ke dtljvers. 

Een knelpunt in de samen
leving waar de VVD extra 
aandacht aan Wil bestèden zijn 
de werkende jongeren. Voor 
een betere accommodatie heb
ben wij f 10 miljoen extra 
uitgetrokken. ' 

Regionaal beleid 
Gelijke kansen en gelijke 

ontplooiingskansen ziet de 
VVD ook in een regionale 
spreiding. Vandaar Wiegels te
leurstelling over het ontbreken 
van een visie op het regionaal 
i>eleid in de Troonrede. In de 
tegenbegroting is daarom ex
tra aandacht besteed aan de 
wegverbindingen van de r.and
stad naar het noorden en het 
oosten van ons hi.nd. In de Ka
mer diende reeds op 30 augus
tus de heer Scherpenhuizen, 
ons Kamerlid uit Groningen, de 
volgende motie in : 
De Ka.mer. 

gehoord· de beraadslaging m·er 
de Nota !'<oorden des Lands 
(stuk 12010j ; 

ovenvegende, dat in het kader 
van hE!t stimuleringl!beleld "Voor 
het Noorden des Lands ultbrei· 
ding van de mogelijkheden voor 
het volgen van bepaalde vormen 
van hoger en mlddelba.ar be
roepsonderWijs noodzakelijk is: 

da.t het in verband daarmee 
geV\·en!lt Is "Voor de start van be
doelde opl!>ldingen lagere clan de 
gebruike11jke stichtinganormen 
aan te houden ; 

sprMkt als ·haar oordeel uit. 
dat OfJ korte termijn met name 
op het scholenplan dienen te 
worden geplaatst: 

a. een h.e.a.o. school te 
Leeuwarden, 

b. een h.t.s. in de provincie 
Drenthe, waarvan het karakter 
en de vestlg!ngeptaata door de 
Minister dienen te worden be
paald, na overleg met de belde 
thans voor de toekenning van 
deze school opterende stichtin
gen. 

c. een m.t.a. te Assen. 

Hans Wiegel vroeg ook om 
een verdere ver80epeling en 
verbetering van de premiere
gelingen om de economll!che 
bedrijVigheld in het noorden te 
stimulereD.. rn de tegenbegro
ting wordt 20,5 miljoen gulden 
meer ter beschikking getiteld 
dan door het kabinet Den Uyl. 
In de lkamel' apl'8/k onze frac
tievoorzitter er zijn veron~ 
ting over uit dat Limburg spe
cia.al te lijden zal krijgen van 

het pakket van belastingmaat
regelen dat de regering voor
stelt. Het evenwicht met de 
daar zo belangrijke buurlan
den België en Duitsland is ver
stoord en KVP-senator Hor
bach citerend, sprak hij de 
vrees uit voor een toenemende 
pendel. De verplaatsing van 
AFCENT, het Nato-hoofd
kwartier, vond Wiegel voor 
Limburg een slechte zaak. De 
werkgelegenheid komt erdoor 
in de knel. 

Statiegeld 
·De statiegeldregeling voor 

nieuwe auto's is van een car
nava:eske vernuftigheid. Als 
Het Vrije Volk, optredend als 

terugkrij·gt en er dus geen 
vuiltje aan de lucht is. Neder
land is al verr.eweg het duur
ste autoland in Europa. Moest 
die gedwongen staatslening nu 
uitgerekend weer opgebracht 
worden door de autobezit
ters? 

"Vermogen" 
Het is jammer dat zovele 

woorden zo'n emotionele lading 
hebben gekregen. Neemt u nu 
het woord vermogen. Daai'bij 
denkt men al s~edig aan mil
joenen, aan kastelen van hui
zen. Daarbij wordt dan verge
ten dat voor de middenstand 
het vermogen het bedrijfsver
mogen is en heus niet een brok 

Na de laatste rit krijgt men de 200 gulden weer terug. Een 
carnavaleske vernuftigheid. 

spreekstalmeester voor het ka
binet, Wiegel verwijt dat hij 
vergeet te vertellen dat iedere 
autobezitter het gestorte sta
tiegeld van 200 gulden toch 
echt weer terugkrijgt van Va
dertje staat, dan heeft men 
toch wel een gering inzicht in 
de werkelijke situatie. Wie zijn 
auto wegens ouderdom weg
doet - en dat is toch de meest 
voorkomende reden - koopt 
een nieuwe auto en ontvangt 
in feite zijn statiegeld niet te
rug. Wat betekent de statie
geldregeling dan wel? Het is 
een mooi verpakte gedwongen 
staatslening In het jurkj,e van 
een der meest geliefde objec
ten voor de naar vrijheid ver
langende burger: de auto. Re
kent u maar na: 8 pct. rente 
per jaar en dat uitgestreken 
o\"er een periode van pak weg 
10 à 20 jaar. Voor een rege
ring die geld nodig heeft. een 
geniale gedachte, maar laat 
men dan niet zo schijnheilig 
doen met te verklaren dat 
iedere betaler het toch keurig 

gelirfde luxe. Ook moet vermo
gensbelasting worden betaald 
aver de gekapitaliseerde, dus 
echte, waarde van lijfrenten, 
terwijl de pensioenen, gekapi
taliseerd, vrij ·zijn. Het klinkt 
zo makkelijk om te zeggen: 
doe die vermogensbelasting 
maar omhoog. De oppervlakki
ge toehoorder denkt da.n aan 
de miljonairs. Die eten er in
derdaad geen boterham minder 
om, maar in de kunstmatig ge
wekte emoties rondom dlt punt 
v'ergeet men de overgrote mas· 
sa van kleine bezitters, die met 
hun bezit arbeiden en er met 
hun gezin van leven. 

Voor de successierechten 
geldt hetzelfde. Denkt u eens 
aan de weduwe zonder kinde
ren, die alleen maar vruchtge
bruik erft, terwijl neven en 
nichten het vermogen erven. 
Zij is vaak echt niet rijk, maar 
zij gaat ,er door de plannen 
van het kabinet behoorlijk op 
achteruit. Ook samenwonende 
broers en zusters - waar de 
zich progressief noemenden zo 

graag voor opkomen - en niet 
door de echt bekrachtigde vor
men van samenwonen, hebben 
te lijden van de weinig door
dachte plannen van Den Uyl 
en de zijnen. Steeds weer komt 
de vraag op: wat wil Den Uyl 
nu eigenlijk? Deze groepen 
vallen al hard en pijnlijk in de 
successie bij gebrek aan een 
behoorlijke wettelij.ke vrijstel
ling. Bij niet imponerende ver
mogens van bijvoorbeeld 1000 
gulden per erfgenaam moet al 
een stevig bedrag worden be
taald. 

Huren en huizen 
.,Het aardige van de econo

mie" om met professor Pen te 

,Spreken is dat deze weten
schap met nuchterheid en goe
de wil echt wel te begrijpen is. 
Als men onze politieke tegen
standers over zoiets als huur
harmonisatie hoort praten dan 
wordt de economie weer iets 
heel afschuwelijks en vooral 
iets onbegrijpelijks. Wie alles 
eenmaal erg ingewikkeld heeft 
gemaakt, kan iedereen alles 
wijs maken. Dat probeerde bij
voorbeeld Ton Planken voor 
ons aller beeldbuis op 2 okto
ber toen hij trachtte uit te leg
gen dat Wiegel met zijn bezui
niging op de huurharmonisatie 
( f 7 miljoen) voor een extra 
huurverhoging van f 84,- per 
jaar verzorgt. 

Nu Is het antwoord simpel 
want het door Planken ge
noemde bedrag klopt niet. Uit 
een antwoord van onverdachte 
zijde, van de minister name
lijk, blijkt dat de gemiddelde 
extra huurverhoging ten gevol
ge van de huurharmonisatie 
nooit meer kan bedragen dan 
f 40,- per jaar. Bovendien gaat 
het dan nog om woningen met 
lage uren, die ten onrechte te 
iaag worden gehouden op kos
ten van de gemeenschap, dus 



.." Y!!IM' 'tö êfAtgiöii wóiilêïî 'U1t' 3'e OVêA'gens! 1ijiMk Den uyl biet Bell. ·wij wmen vëdlîtèn voor daar ZIHiiii ële ëi'jiitê iiiöêlälé-
algemene middelen allerlei ac- over "De macht spreiden"? het wegnemen van de maat- knelpunten. 
tiviteiten gesubsidieerd. Dat Het door de regering aange- 8Cihappelijke oorzaken, die on- De VVD en de minister VBll 
betekent dat velen, ook de kondigde inkomensbeleid, dat gelijkheid scheppen. Wie dat onderwijs zijn het overigens 
zwaksten, betalen voor de ge- ons een nieuwe dageraad wil komt niet terecht bij de oneens over door de minister 
noegens of verlangens van een moest schenken, geeft wel fiscus, maar bij het onder- gebruikte zinsneden in de be
groep. morgenrood, maa,r geen hoop wijs. grotingsstukken. "Wij kennen 

Het woord collectief heeft de aan de horizon. Velen zien in Al heel lang geleden is ~r door de heer Van Kemenade als een 
laatste jaren een glans van plaats van morgenrood donke- VVD-onderwijsdeskundigen ge- bekwaam en integer man," 
heiligheid gekregen, maar het re wolken. De zwakkeren wor- wezen op de achterstand in heeft de partijvoorzitster op de 
wordt tijd om ons in alle nuch- den er niet sterker door, de woordkennis bij kinderen uit partijraad van de VVD gezegd 
terbeid af te gaan vragen: iets sterkeren, de middengroe- de zwakkere milieus. Het was en met zijn uitgangspunten ---
"Wie subsidieert nu eigenlijk pen, gaan er op achteruit. ook de reden waarom wij van gelijke kansen voor en volledi
wie?" Het is eenvoud~~ dema- Voorzover zij werknemer zijn het kleuteronderwijs meer echt ge ontplooiing van ieder indivi
gogisch ons te verWIJten dat worden ze bij de CAO-onder- onderwijs wilden maken en du -- zijn we het volimaakt 
wij de zwakker.en treffen ~~s handelingen genivelleerd en waarom mevrouw Smit Kroes eens, maar wij willen weten 
wij stellen dat Ieder voor ZIJn 
eigen door hem gekozen activi
teiten moet betalen als hij 

.daartoe in staat is. Een gron
dige doorlichting van het hele 
subsidiebeleid is voor de gehele 
samenleving beter dan de door 
het kabinet bedreven "het kan 
niet op-politiek." 

Vakbeweging 
Hans Wiegel hield de rege

ring voor dat Troonrede en 
Miljoenennota wel een verkor
te inhoudsopgave lijken van 
het program van de vakcen
trales en hij heeft de voorzit
ter van het NVV de heer Kok 
verweten dat hij het parlement 
op onaanvaardbare wijze on
der druk heeft gezet door te 
dreigen dat de vakbeweging 
niet zal meewerken aan de tot 
standkoming van een centraal 
akkoord, als het parlement zou 
gaan sleutelen aan de rege
ringsplannen. Op deze wijze 
gaat de vakbeweging zitten op 
de stoel van het wettig geko
zen parlement. 

Wie dan toch in enkele kran
ten leest dat de tegenbegroting 
van de VVD onaanvaardbaar 
is omdat er dan geen overleg 
met de vakbeweging meer mo
gelijk ill, bemerkt tot zijn 
schrik dat de inUmidatiepoli
tiek van Kok en de zijnen on
der dit kabinet al grote suc
cessen heeft geboekt zelfs bij 
een krant als de NRC. die zo 
op zijn eerbiedwaardigheid ge
steld is en die vroeger uit
muntte in het zuiver stellen 
van problemen. Als men er 
rustig vanuit gaat dat er zon
der instemming van de vak
bonden niet te regeren valt, 
dan is men niet alleen defaitis
tisch, maar dan is men op weg 
de parlementaire democratie 
uit te hollen. Voor de andere 
leden van de samenleving (nog 
altijd de grote meerderheid) is 
het dan duidelijk waar wij met 
dit kabinet aan toe zijn. Een 
regering heeft rechtvaardig
heid te betrachten jegens alle 
groepen in de samenleving en 
niet alles te doen wat een 
machtige pressure-groep zegt. 
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Werkende jongeren vormen een knelpunt in de samenleving 
waaraan de VVD extra aandacht wil besteden. 

voornover zij zelfstandigen zijn 
worden ze door- een eenzijdige 
prijspolitiek getroffen. In te
genstelling tot de hogere inko
mens is in deze sector afwen
teling vaak moeilijk. Van een 
werkelijk inkomensbeleid van 
het kabinet is geen sprake, al
leen van het volgen van de 
vakverenigingen. Nivellering 
naar beneden i~ voor ons volk 
alf. geheel geen goede zaak. 
Niemand wordt van dit beleid 
beter, ook de zwaksten niet. 

Onderwijs 
Wat de VVD wel wil nivelle

ren, zijn de ontwikkelingskan-

zich sterk heeft gemaakt juist 
de kinderen met een achter
stand eerder naar de kleuter
scholen te krijgen. De barriè
res worden in de kleutertijd 
geschapen, zij zijn op latere 
leeftijd oneindig veel moeilij
ker te slechten dan juist in die 
eerste gevoelige periode. Wij 
staan daarom van harte achter 
het streven van de regering 
om de klassen bij kleuter- en 
basisonderwijs te verkleinen. 
Wij willen nog meer, Ilaliilelijk 
een verhoging van de uitgaven 
voor de opleiding van kleuter
leidsters. De kostenstijging bij 
het wetenschappelijk ondeJ.'wijs 
moet afgeremd worden. Niet 

wat hij bedoelt als hij de leer
lingen een kritische en actieve 
bijdrage wil laten leveren tot 
de waardering van en de ver
andering in de maatschappelij
ke situatie .. ,Wie bepaalt wat 
er veranderd moet worden?" 
heeft Hans Wiegel in de Kamer 
gevraagd. De overheid, de on
derwijzers? 
Dat er op sCholen gevallen van 
pogingen tot indoctrinatie 
voorkomen, dat kinderen uit li
berale ge'llinnen het vaak 
moeilijk hebben, dat 'de me
ning van hun ouders irt. de klas 
belachelijk wordt gemaakt, het 
zijn nare gebeurtenissen, 
waarover ons vaak brieven be
reiken. Wij raden altijd aan 
het zelf uit te vechte!)- en ge
ven tot troost da~ indOctrinatie 

-aetstiiS.iien --Neaerràlia; -l3etgu! 
en Duitsland verder wordt ver
stoord. 
In de tweede plaats zou ïk 
datgene willen onderstrepen 
wat lie KVP-senator Horbach 
heeft gezegd, namelijk dat 
door de nivellering die de re
gering voorstaat de pendel zal 
toenemen, met alle gevolgen 
voor Limburg van dien. 
De voorzitter: Ik schors de 
vergadering voor een moment 
om een ongenode gast gelegen
heid te geven zich te verwijde
ren. 
De vergadering wordt voor 
één minuut geschorst en daar
na henrat. 
De heer Wiegel (VVD J : 
Mijnheer de voorzitter! Ik 
weet niet of eerder in de parle
mentaire geschiedenis is ,-oor
gekomen wat nu is gebeurd. In 
ieder geval blijkt daaruit dat 
de politiek in dit land op dit 
ogenblik in de buitengewone 
belangstelling staat. 
Ik vervolg mijn betoog over 
Limburg en kom daarbij tot 
mijn derde concrete punt. Mijn 
fractie is bevreesd - het ge
meentebestuur van Brunssum 
heeft dit ook uitgesproken -
dat de verplaatsing van AF
CENT diep ingrijpende, gevol
gen voor de werkgelegenheid 
in de oostelijke mijnstreek kan 
hebben. Wij zouden een drin
g-end beroep op de regering 
willen doen om die overplaat
sing te voorkomen. 
Mijnheer de voorzitter! Als 
wij zeggen dat de positie van 
het noorden, het oosten en 
Limburg moet worden ver
sterkt, voegen wij daaraan on
middellijk toe dat de positie 
van het westen niet mag wor
den verzwakt. Verzwakking 
van de positie van de randstad 
leidt niet tot versterking van 
de regio's. Het tegendeel is 
waar. Voor het eerst sinds ja
ren bestaat een grote werk
loosheid in de randstad. Mijn 
fractie is bevreesd - en ik zou 
daarover graag de mening van 
de regering vernemen - dat 
de werkloosheid daar de ko
mende tijd eerder groter dan 
kleiner wordt. Mijn fractie 
vindt ook dat met het bedrag 
dat de regering wil besteden 
aan de bestrijding van de 
werkloosheid, die werkloosheid 
niet fundamenteel wordt aan
gepakt. Die mening wordt door 
het Centraal Planbureau ge
deeld. Wat is de opvatting van 
de regering hierover? Funda
menteel voor de bestrijding 
van de werkloosheid is onzes 
inziens de verbetering van het 
ondernemingsklimaat in Ne
derland. Dat klimaat is slecht. 
Daarom ook is mijn fractie te
gen invoering van de selectieve 

E~n ongenode· gast 

Incident tijdens Wiege!s rede: een man uit het publi:)k (op de voorgrond) drong tot het 
spreekgestoelte door om daar ter plaatse met hem te discussiëren. 

investeringsheffing. .Juist in 
deze tijd van grote aarzeling 
rond de ontwikkeling van inves
teren acht mijn fractie het bui
tengewoon gevaarlijk wanneer 
dit plan van het kabinet zou 
doorgaan. 
Wij hebben ook een funda
menteel en niet alleen een con
junctureel bezwaar, namelijk 
dat de regering in de Troonre
de heeft gezegd dat de invoe
ring van de selectieve investe
ringsheffing moet wor~en ge
zien als een begin van tie toet
sing van de investeringen op 
hun betekenis voor de maat
schappij als geheel. Die princi
piële stellingname delen wij 
niet. Het is niet de taak van 

de overheid, te beslissen welke zijn de nadere wettelijke maat
investeringen wel en welke regelen, die volgens de Troon
niet in het belang van de sa- rede in 197 4 zullen worden 
menieving zijn. Ook de vrijheid voorgesteld? Heel concreet 
van investeren is uiteraard een wil mijn fractie dat het wets
vrijheid in gebondenheid. ontwerp chemische afvalstof
Daarom bepleiten wij een goe- fen in 1974 wordt ingediend. 
de milieuwetgeving. Bestaat Kan de regering nadere me
die niet, dan is de kans dat de dectelingen doen over de zo 
leefbaarheid en dus de vrijheid noodzakelijke verbetering van 
van velen worden aantetast de internationale samenwer
aanwezig. Onder de kabinet- king op het terrein van het 
ten-De .Jong en -Biesheuvel is milieubeheer? Welke mogelijk
de milieuwetgeving sterk uit- heden heeft de regering en 
gebreid en gemoderniseerd. welke stappen heeft zij tot 
Naar de mening van de toen- dusver gezet om de voor .de 
malige oppositie gebeurde er leefbaarheid in Zuid-Limburg 
op dat terrein te weinig. Daar- zo ongewenste vestiging van 
om vragen wij wat dit kabinet een olieraffinaderij bij Ter
ervan terechtbrengt. Welke naaien te verhinderen? Is de 

~ """d. nu 
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regering bereid. bet tnttïatte:r 
van het permanente comité van 
de Beneluxraad te ondersteu
nen. waariD dat comité heeft 
bepleit dat de drie regeringen 
geen beslissing nemen voor de 
Beneluxraad advies heeft uit
gebracht? Dit iB een zeer be
langrijke actuele zaak die in 
de Kamer in alle breedte leeft, 
niet alleen bij ou, maar heel 
duidelijk ook bij andere par
tijen. Wij wensen een klink
klaar antwoord van de rege
ring op dit punt. Komt dat 
niet, dan moet de Kamer haar 
verantwoordelijkheid nemen. 

Buitenland 
:~ ben nu toe aan de vraag
ukken van buitenlandse poli
ek en defensie. Wij hebben 

\:aardering voor de grote lij
en van het beleid van de mi

aister van buitenlandse zaken. 
Het streven naar ontspanning 
tussen Oost en West is een 
streven waarmee wij van harte 
instemmen. Wij zijn er daarbij 
van overtuigd dat ter wille van 
de veiligheid van West-Europa 
en van de veiligheid en de sta
biliteit in de wereld in het al
gémeen hechte "Samenwerking 
in Atlantisch verband noodza
kelijk blijft. De minister heeft 
dat in de toelichting op zijn 
begroting duidelijk gezegd. 
Wij staan daar achter. Wij 
staan ook achter de opvatting 
van de bewindsman dat bij het 
Europese veiligheidsoverleg 
zeer veel aandacht zal moeten 
worden ·besteed aan het 
vraagstuk van het vrije ver
keer van mensen, ideeën en in-
formatie. · 
De heer Van Thijn heeft op 
eert concreet punt vragen aan 
de regering gesteld over de 
weigering van de Oostenrijkse 
regering, joodse emigranten 
uit Rusland op te vangen. Wij 
staan achter de bedoeling die 
in die vragen tot uitdrukking 
komt. Wij pleiten er evenals 
de heer Van Thijn voor dat 
Nederland de taak van Oosten
rijk overneemt, als de regering 
van dat land niet van haar be
slissing terugkomt. Nederland 
heeft op dat punt een duidelij
ke eigen taak. Misl!lchien kan 
de regering daarover in haar 
antwoord nadere mededelingen 
doen. 
Wij zeggen ook met het ka
binet, dat de versterking van 
Europa en verdere democrati
sering daarvan beleidsdoelein
den zijn die moeten worden 
nagestreefd. De minister van 
buitenlandse zaken heeft in de 
Algemene Vergadering van de 
Verenigde Naties gezegd, dat 
Nederland zich niet zou thuis
voelen in een Europa dat ge-
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stalte zou krijgen als een soort 
van supermacht of dat zich zou 
terugtrekken in isolatie en 
verouderd neutralisme. Hij 
heeft zijn voorkeur uitgespro
ken voor een "civiel Europa". 
Ik vind de uitwerking daarvan 
wat vaag. Wat bedoelt de re
gering daarmee? Uit het betoog 
dat de minister-president za
terdag in Utrecht heeft gehou
den proeft mijn fractie dat 
wordt gedoeld op een Europa 
dat wordt bestuurd zoals de 
regering, zoals de minister
president het zelf graag zou 
zien, namelijk in socialistische 
zin. Is dat waar? 

Defensie 
Wij onderschrijven de stel
ling dat Europa niet mag ver
vallen in verouderd neutralis
me. Wij behoeven in die situa
tie ook niet terecht te komen, 
als wij tenminste de Europese 
eenheid versterken en onze ge
meenschappelijke verdediging 
op peil houden. Eenzijdige ver
zwakking van de verdediging 
van het Westen draagt niet bij 
tot de handhaving van de vre
de, integendeeL 
Vóórdat Troonrede en mil
joenennota verschenen vreesden 
wij dat Nederland de defensie
inspanning aanzienlijk terug
brengen zou. Dat was geen lo
ze vrees, want het programma 
van de Partij van de Arbeid 
sprak daarover niet mis te 
verstane taaL Die vrees is, ge
lukkig, tot nu toe niet bewaar
heid geworden. De minister 
van defensie voert, althans 
vooralsnog, niet precies uit 
wat er in het verkiezingspro
gramma van zijn partij staat. 
Hij noemt zijn begroting dan 
ook voorlopig. Ons oordeel 
over zijn beleid is dan ook 
voorlopig. Wij hopen dat de 
minister met zijn voorlopige 
begroting bedoelt dat hij zoekt 
naar mogelijkheden om door 
verdere samenwerking en ook 
op andere wijze de exploitatie
lasten verder terug te brengen, 
om daardoor meer ruimte te 
krijgen voor de zo noodzake
lijke investeringen. 
Die investeringen zijn ··- de 
minister van defensie zal ons 
dat niet kwalijk nemen 
naar onze mening op dit ogen
blik te gering. Vandaar ons 
voorstel om het defensiebudget 
met 50 mln. te verhogen. 

Ontwikkelingshulp 
Ons oordeel over het beleid 
van de ministers Van der Stoel 
en Vredeling is wat anders ge
tint dan onze mening over het 
beleid van minister Pronk. Wij 
zijn, net als het kabinet, van 
mening dat de ontwikkelings-

hulp moet worden uitgebreid. 
Wij vinden ook dat enkel en 
alleen die landen zelf, de ont
wikkelingslanden zelf, moeten 
bepalen hoe zij zich willen ont
wikkelen. 
De minister zegt in de me
morie van toelichting op dat 
deel van de begroting van bui
tenlandse zaken, dat Neder
land bij het geven van hulp in 
aanmerking moet nemen de 
mate waarin de ontwikkelings
landen werkelijk trachten de 
situatie in eigen land te verbe
teren. Wat bedoelt de regering 
daarmee·? 
De minister heeft ook ge
zegd dat de rijke landen· iets 
mogen zeggen over de structuur 
van de ontwikkelingslanden. 
Uiteraard mag altijd iedereen 
over van alles en nog wat iets 
zeggen, maar wij proeven 
daaruit toch dat, naar de op
vatting van de regering, de rij
ke landen mede zouden moeten 
uitmaken hoe de ontwikke
lingslanden zich, qua maat
schappijvorm zouden moeten 
organiseren. 
In dit verband vormen de 
gebeurtenissen in Chili een ac
tueel punt. Wij betreuren het 
geweldig dat de democratie in 
dat land op een zijspoor is ge
zet. Overal waar de democra
tie om zeep wordt geholpen 
komen wij daartegen op. Als 
wij echter ontwikkelingshulp 
aan een land geven, dan geven 
wij die ontwikkelingshulp niet 
aan het bestuur van een land, 
maar aan het volk in dat land. 
Wij zijn van mening dat de 
hulp aan het volk van Chili 
ook onder dit bewind -·- als die 
hulp bij het volk terechtkomt, 
want dat is, uiteraard, het kar
dinale punt - moet worden 
voortgezet. 
De heer Van Thijn <PvdA): 
Heeft u enige illusie dat onder 
het schrikbewind van de junta 
de hulp, die aan· dat land gele
verd wordt. ook bij het volk 
terecht zal komen? 
De heer \\'i.egel (VVD l : Die 
mogelijkheid is zeker aanwe
zig, natuurlijk. Als wij nu 
uiterst machiavellistisch zou
den redeneren is het in het be
lang van 't huidige bestuur van 
Chili om de bevolking voor 
zich te winnen. Dus is het in 
het belang van het huidige be
stuur van Chili om die bevol
king in een betere positie te 
brengen. 

Ik zeg echter heel nadrukke
lijk ·-·- misschien is dat een 
duidelijk antwoord aan de heer 
Van Thijn - dat als die zeker
heid niet bestaat, als de hulp 
op andere wijze kan worden 
besteed, dan zijn wij er tegen 
dat die hulp doorgaat. 
Ik ben hiermee gekomen aan 

het geven van hulp aan bevrij
dingsbewegingen. In wezen is 
dat, zij het in een wat andere 
situatie, dezelfde zaak. Aan de 
hand van welke criteria wil de 
regering die hulp geven? Wel
ke bevrijdingsbewegingen wel 
en welke niet ? Kan die hulp 
dan ook niet direct of indirect 
worden gebruikt voor de aan
koop van wapens ? 
Hiermee zeg ik precies het
zelfde als ik over de situatie in 
Chili heb gezegd. Wij mogen 
aan een bepaald land alleen 
maar hulp geven, wanneer wij 
de zekerheid hebben, dat die 
hulp niet militair wordt ge
bruikt. Dat geldt voor onze op
vattingen over hulp aan be
vrijdingsbewegingen en dat 
geldt voor onze opvattingen 
over hulpverlening aan.Chili. 

Volkshuisvesting 
Mijnheer de voorzitter! 
Voordat ik mijn betoog afrond 
wil ik een paar opmerkingen 
maken over het volkshuisves
tingsbeleid en het onderwijs. 
Ik zal mij in mijn opmerkin
gen beperken, omdat anders 
mijn fractiegenoot de heer Van 
Aardenne in nog grotere 
moeilijkheden komt dan waarin 
hij al zit. Er wordt wat ver
baasd gekeken, maar het is 
niet zo gemakkelijk in twintig 
tot vijfentwintig minuten de 
hoofdlijnen van het financieel 
beleid uiteen te zetten. lk zie 
het de minister van financiën 
nog niet doen. Als het hem wel 
lukt, is ons oordeel over hem 
nog positiever dan ons oordeel 
op dit ogenblik reeds is. 

Als er één onderdeel van het 
regeringsbeleid is, ten aanzien 
waarvan de vroegez·e regerings~ 
partijen altijd één lijn hebben 
getrokken, dan is het wel het 
volkshuisvestingsbeleid: het 
beleid ter zake van het bouw
program, het beleid ter zake 
van- de individuele subsidiëring, 
het beleid ter zake van d.e libe
ralisatie. Er wordt door de re
gering een zekere ombuiging 
in het beleid aangebracht. De 
regering wil de aandacht ver
leggen van nieuwbouw naar 
vernieuwbouw en stadsvernieu
wing. Voor zover het die wijzi
ging in beleid betreft. staan 
wij er achter. Ik wil ook 
graag zeggen, dat mijn fractie 
waardering heeft voor de wij
ze, waarop staatssecretaris 
Schaefer zijn beleid tot nu toe 
heeft uitgedragen. 

Mijnheer de voorzitter! Ik 
weet niet precies waarom er nu 
wordt gelachen. Er is wel eens 
gezegd, dat onze oppositie niet 
zo verschrikkelijk positief ge
tint was. Nu probeer ik het 

Waarom de tegenbegroting? 
De VVD diende de tegenbe

groting in om een alternatief 
te bieden, om te tonen dat het 
anders kan. Het verschil tus
sen Wiegel en Den Uyl is ech
ter groter dan het kille getal 
van 600 miljoen. Het grootste 
verschil ligt in hun uitgangs
punten, hun meiJ.taliteit. Wie
gel wil iedereen zo veel moge
lijk zelf over zijn inkomen la
ten beschikken. Hij wil goede 
collectieve voorzieningen, de 
zwakken in de samenleving 
helpen· om zelf sterker te wor
den, maar hij wil de sterkeren 
niet ontmoedigen. 

Het is geen materialisme om 
de mens een zo groot mogelij
ke vrijheid van besteding te 
geven, het is de vrijheid om 
zelf te kiezen wat men wil 
doen. 

De tegenbegroting van de 
VVD gaat ervan uit dat de be
lastingen dolgedraaid zijn, dat 
juist de sterkeren kunnen af
wentelen, en de laagst betaal
den voordeel hebben bij het la
ten doorgaan van de inflatie
correctie (zie Wiegels woor
den bij de algemene beschou
wingen, pag. 6, 2e en 3e koL). 

Bij dit kabinet wordt nie
mand er beter op. Integendeel, 
iedereen gaat er op achteruit, 
ook de lagere inkomens. Bij 
het VVD-plan houdt iedereen 
in 1974 een netto-salaris van 
dezelfde koopkracht. Omdat 
het kabinet Den Uyl de hogere 
inkomens met belastingmaat
regelen .zwaarder pakt dan de 
lagere inkomens lijkt het of de 
VVD-voorstellen de hogere in
komens bevoordelen. Wanneer 
je alle inkomens dezelfde 
koopkracht laat houden be
voordeel je niemand en bena
deel je niemand. 

Ook al is het totale bedrag 
waarmee de begroting Den 
Uyl verminderd wordt op zich 
niet zo groot, er is duidelijk 
sprake van een andere aanzet. 
Het dagblad de Stem van 22 
september constateert dat ook. 
Het gaat om een eerste terug
buigen. Er liggen nu eenmaal 
zoveel uitgaven vast, dat je 
zoiets niet ineens kunt veran
deren. De Kamer kan ook al
leen maar duideUjk uitsprin
gende punten aangeven. Als er 
nog bezuinigingen op de ver
schillende posten zelf mogelijk 
zijn (en dat is zeker zo) dan is 
dat een zaak van het kabinet. 
De tegenbegroting wil een an
dere mentaliteit onder woorden 
en. cijfers brengen, die op den 
duur tot zo'n .algehele vernieu
wing kan leiden. 

De tegenbegroting van de VVD werd tijdens een perscon
ferentie gepubliceerd. V.l.n.r. de Kamerleden Joekes, Ko
ning, Van Aardenne en Wiegel en partijvoorzitster mevrouw 
Van Someren. 

Wat wil Den Uyl nu eigen
lijk"? 

Wie zich met goede wil en 
bereidheid tot begrip zet aan 
de beantwoording van deze 
vraag, kan alleen maar zelf 
vraagtekens zetten. De pre
mier zegt de zwakken te wil
len helpen, de knelpunten in de 
samenleving te willen oplossen. 
Dat streven is schoon, maar 
doet hij het werkelijk? 

Wiegel rekende in de Kamer 
al voor dat het plan van de 
VVD voor het wel laten door
gaan van de inflatiecorrectie 
voor de laagstbetaalden beter 
is dan het optrekken van de 
belastingvrije voet met 5 pct. 
zoals de regering dat wiL Die 
mensen schieten dus niets op 
met de regeringsplannen. 

De keus van het kabinet 
voor de zwakken lijkt meer op 
een goedkope kreet, want de 
zwakkere zelfstandigen en 
rentetrekkers worden bepaald 
niet ontzien, alleen de werkne-

mers. Bovendien betekent die 
zogenaamde keuze alleen maar 
dat de laagst betaalde werkne
mers er zelfs een beetje op 
achteruitgaan, terwijl alle an
dere groepen (middengroepen, 
zelfstandigen) er flink op ach
teruitgaan. Bij de VVD-voor
stellen blijft iedereen tenmin
ste op hetzelfde welvaartspeiL 

Het is niet vreemd dat het 
Vrije Volk een krampachtige 
poging deed om Wiegel aan de 
schandpaal te nagelen door 
met een verhaal te komen over 
de extra huur die opgebracht 
moet worden, de vermindering 
van de kinderbijslag, de stij
ging van de premie. Die krant 
is er nu eenmaal voor gehuurd 
om dit soort onzindelijke rede
neringen te houden, ook al is 
het dan niet meer het officiële 
partijblad van de PvdA. Waar
om is die redenering onzinde
lijk? Omdat extra huur alleen 
geldt voor wie te goedkoop 
woont: het zijn werkelijk niet 

de jonge gezinnen met lage in
komens, die altijd in de goed
kope huizen zitten, Alleen al 
de onderlinge rechtvaardigheid 
eist eerst gelijktrekking van 
huren voor gelijke woningen. 
De laagste inkomens juist 
worden gecompensee.rd door 
individuele subsidie. 

Het VVD-plan eist ook niet 
meer premiestijging dan het 
regeringsplan; juist omdat de 
kinderbijslag moet worden be
vroren en dat is niet hetzelfde 
als verlagen. Dat noemt men 
een ·dubbeltel!ing. Bevriezing 
betekent alleen maar dat ge
zinnen met meer dan één kind 
de uitkering niet meer zien 
stijgen. 

Collectief niet heilig 
Een van de -- nog altijd on

bewezen uitgangspunten 
van de regeringsfilosofie is dat 
collectieve voorzieningen 
waarvoor grote groepen dan zo 
nodig moeten bloeden juist de 
zwal<keren ten goede komen. 
Voor het grootste deel der col
lectieve voorzieningen geldt dit 
absoluut niet. Voor mensen die 
sterk genoeg zijn de lasten 
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bedoelt de regering dan, dat de 
Nederlandse landbouw deze 10 
mln. maar moet komen inleve
ren; ik weet het niet. Onze op
vatting is in ieder geval, dat 
de onrust die in kringen van 
de Nederlandse land- en tuin
bouw is ontstaan terecht is. 
Ons standpunt is - ik herhaal 
het - dat de Nederlandse 
land- en tuinbouw en de aan
verwante bedrijfstakken niet 
de dupe van de opwaardering 
van de gulden mogen wor
den. 

De redevoering van KVP-lel
der Frans Andriessen had vol
gens de CPN -fractievoorzitter de 
schoonheld van een boa constrie
tor. Dat is geen gering compli
ment \'an een communist, die 
meestal niet gul met lof Is. 

Bakkl'r tnteerde d" situatle 
,·lijmscherp en hij maakt.. dulde
lijk in wat voor positie dl' KVP 
en ARP zich op h<'t ogenblik oe-

vinden. Op tal van punten zijn 
zij het roerend eens met de VVD, 
maar moeten zij keer op keer 
onder he.t jUl< van de bewindsli<'
den van de rod<' drie door, tPr
wijl de kiezers In stPeds groter 
onzel<erheid toekijken. 

\Viegf'l zette al hun hete hang
ijz<'rs overzichtelijk OJ> een rijtje: 

Mijnheer de voorzitter! Op 
een aantal hoofdpunten van 
beleid staat mijn fractie een 
andere politiek voor dan de re
gering. Wij wensen - als ik 
alleen maar denk aan het be
Iastingbeleid - de inflatiecor
rectie te laten doorgaan. Wij 
wensen geen verdubbeling van 
de huurwaarde. Wij wensen 
geen verhoging van de vermo
gensbelasting. Wij willen meet· 
geld voor de zelfstandigen. 

Dit standpunt van ons wordt 
door een aantal fracties in de
ze Kamer verdedigd. Men zal 
begrijpen, dat ik met name 
met belangstelling heb geluis
terd naar hetgeen regeringsge
zinde of regeringsgedogende 
fracties over deze zaken heb
ben gezegd. 

Mijnheer de voorzitter! De 
KVP heeft laten weten, in ant
woord op een interruptie van 
mij, dat het volstrekt duidelijk 
is, dat als het ene jaar het ac-

14 V":~~· 

cent sterk op de directe belas
tingen ligt, in een ander jaar 
het accent meer op de indirec
te belastingen zal moeten ko
men te liggen. De heer An
driessen voegde hier aan toe, 
dat hij zich nader met zijn 
fractie wil beraden over de 
wijze van uitvoeren van de in
flatiecorrectie. 

Over het wetsontwerp tot 
verdubbeling van de huur
waarde is door de fractie van 
de KVP gevraagd, dit voorstel 
terug te nemen. De heer An
driessen heeft medegedeeld, 
dat voor een meerderheid van 
zijn fractie de voorgestelde 
verdubbeling van de huur
waarde niet aanvaardbaar is. 

Van de voorgestelde verho
ging van de vermogensbelas
ting heeft zij hetzelfde ge
zegd. 

men tot loonsverhoging in die 
zin, dat zij ten minste voor de 
helft in voor elk gelijke bedra
gen moet worden uitgekeerd, 
heeft de heer Vermaat, onge
twijfeld tot genoegen van zijn 
partijgenoot minister Boersma, 
gezegd dat het een schot in 
het duister is, hopelijk een los
se flodder, zei de heer Ver
maat erbij, misschien een af
zwaaier. Als die opmerking 
namens de AR-Tweede-Kamer
fractie geen losse flodder is, 
dan geloof ik ... 

De heer \'ermaat (ARP): 
De heer Wiegel heeft toch wel 
begrepen, waarom ik dat ge
zegd heb? Omdat wij vinden, 
dat het een eerste verantwoor
delijkheid van het bedrijfsle
ven is. Daar zat de kritiek. 

De heer Wiegel (VVD) : Ik 
ben het met uw kritiek eens. 

Wij wensen geen verdubbeling van de fiscale huurwaarde 
van het eigen huis. 

De heer Vermaat heeft zich Het aardige is, dat wij op dit 
bij het laatste aangesloten. moment in onze concrete stel-

Van de fiscale oudedags\·oor- lingname gezamenlijk staan 
ziening zei de heer Vermaat, tegenover de passage, die de 
dat zijn fractie een ruimere regering in de Troonrede heeft 
optrekking van het plafond wil opgenomen. 
dan de regering voorstelt. Ook In mijn eerste termijn heb ik 
wij wensen deze ruimere op- gezegd, dat na de tweede ron
trekking. Ik heb de indruk, - de van de strijd tussen rege
laat ik het genuanceerd zeg- . ring en oppositie er wellicht 
gen - dat onze gedachten bij een derde ronde zal plaatsvin
een deel van de Kamer niet den bij de campagne voor de 
geheel als volstrekt onredelijk Statenverkiezingen. De minis
van de hand worden gewe- ter-president kijkt er met 
zen. vreugde naar uit. Wij hebben 

Niet alleen ten aanzien van met belangstelling kennis ge
deze vier concrete belasting- nomen van de standpuntbepa
voorstellen, maar ook ten aan- ling van met name KVP en 
zien van andere beleidsvoorne- ARP ten aanzien van een aan
mens van de regering zijn op- tal voorstellen van de rege
merkelijke mededelingen ge- ring. Wij trekken daar alleen 
daan. een voorzichtige conclusie uit, 

Over de zinsnede in de namelijk dat de kans aanwezig 
Troonrede over de selectieve is dat het bij het debat over 
iuvesteringsregeling heeft de het dekkingsplan tot een forse 
heer Andriessen gezegd: Dat discussie tussen regering en 
begrijpen wij niet. Tweede Kamer zal komen. Ik 

Van de mededeling in de doe geen voorspelling over de 
Troonrede, dat de regering po- uitkomst. Wij zullen wel zien, 
sitief staat tegenover pogingen hoe de verschillende fracties 
in het bedrijfsleven om te ko- zich dan zullen opstellen. 

Het is daarbij - en daarom 
sprak ik over de Statenverkie
zingen - ongetwijfeld ook zo, 
dat heel velen buiten deze Ka
mer ook met belangstelling de 
opstelling van de verschillende 
fracties zullen volgen. 

Of dit alles nog niet genoeg 
wa ... , kwam PvdA-fractieleider 
Ed van Thijn de confessionele 
bondgenoten nog even het graf 
In prijzen. Wie het van Wiegel 
niet geloven wil, kan het dan 
nog horen van de politieke Iel
der der socialisten: 

Ik kom tot mijn afsluiting, 
mijnheer de voorzitter. Naar 
ik meen is er ook sprake van 
een duidelijkheid aan de ande
re kant van de scheidslijn. Er 
zijn bepaalde passages in de 
betogen van de heren Aantjes 
en Anctriessen die mijn tractie 
bijzonder hebben aangespro
ken. De heer Bakker heeft de
ze betogen weliswaar ontrafeld 
als betogen van boa constric
tors - misschien waren daar
voor in die betogen wel be
paalde .redenen aanwezig -, 
maar ik heb wat dat betreft 
alle vertrouwen in de minister
president als slangenbezweer
der. Waar het mij nu om gaat, 
is de context waarin deze beto
gen zijn uitgesproken. Ik heb 
daarin toch iets beluisterd van 
dezelfde solidariteitsfilosofie 
die ik in mijn betoog centraal 
heb gesteld. De heer Aantjes 
heeft eraan toegevoegd, dat 
het de opzet van zijn hele 
fractie is dat dit kabinet 
slaagt. De heer Andriessen 
heeft gezegd: Ons eindoordeel 
is, dat onze keuze voor dit ka
binet juist is geweest. Wij her
kennen ons in de· mentaliteit 
en wij herkennen veel dier
baars uit Ollll eigen program 
en onze eigen politieke keu
ze. 

De beer Van Thün werd op zijn 
wenken bediend, KVP en ARP 
bl .. ven hem trouw bij de eind
stemming ovf'r de door Wiegel 
ingediende moties. 

De motie over de verhoging 
van de fiscale huurwaarde werd 
\•erworpen. Op één KVP'er na 
(de hoor Bremen) stemde de hele 
KVP-fractle tegen, eve-ls de 
voltallige ARP-fractie. 

De fillit.fe betreffende de on
evenMi~lge lastenverzwaring voor 
met name. de mlddengroepen 
werd ,verworpen; KVP en ·ARP 
stemden tegen. 

De motlé over het pl'ijsbeleld, 
waar lrt eea later stadium nog 
de bedreigde werkgelegenbeid 
aan werd toegevoegd, werd ver
worpen. Tegen stemden de frac
ties van KVP en ARP. 

Dat de rode drie tegen al deze 
moties zouden stelJUlleD stond bij 
voorbaat vast, veel vértrouwen 
In PSP en CPN konden wij na
tuurlijk ook niet hebbén, maar 
dat na alle verklaringen van de 
confessionelen over de midden
groepen, de hnunva.arde én de 
belastingen de stemming zo zou 
uitvallen was ieta dat wentebt 
alleen Marcus Bakker verwacht 
had. Die had de boa eonstrletor 
tenalotte het eerst gesignaleerd. 

eens een keer en nu wordt er 
gelachen ... 
Wij hebben die waardering 
niet voor het relatief terug
schroeven van het nieuwbouw
programma. Wij hebben die 
waardering niet voor de plan
nen van de regering met be
trekking tot het eigen woning
bezit. Wij hebben die waarde
ring niet met betrekking tot 
het huurbeleid. Daarin staan 
wij niet alleen, want de partij
raden van de PvdA en van 
D'66 hebben een aantal interes
sante opmerkingen daarover 
aan het adres van de heren 
Gruijters en Van Dam ge
maakt. Wij wachten met be
langstelling af, wat precies het 
oordeel zal zijn over dit beleid, 
dat op hoofdpunten een ander 
beleid is, van met name de he
ren Aantjes en Andriessen, die 
het bouw- en huurbeleid van 
voorgaande kabinetten altijd 
hebben gesteund. 

Onderwijs 
Heel kort wil ik zijn over 
het onderwijs. Wij staan ach
ter het streven van de minister 
om de klassen in basis- en 
kleuteronderwijs te verklei
nen. Wij staan verder achter de 
extra aandacht die de minister 
wil geven aan het kleuter- en 
basisonderwijs in de arme wij
ken van de stad en op het 
platteland. Gelijkheid van kan
sen, noodzakelijk voor de ont
wikkeling en ontplooiing van 
elk kind, bestaat in ons land 
nog steeds niet. Wij vinden 
dan ook, dat de minister het 
accent goed legt. Wij menen 
ook. dat de minister terecht 
aandacht geeft aan de verbete
ring van de positie \·an de 
werkende jeugd. Alleen zouden 
wij op dat punt graag meer 
willeh doen. 
Wij gaan van een heel ande:·e 
principiële visie uit dan de mi
nister. Wij zeggen, dat ieder
een in de samenleving zoveel 
mogelijk moet worden beloond 
naar zijn verdienste, naar zijn 
inzet en naar zijn prestatie. 
Dat is een ander uitgangspunt 
dan dat van de minister. Het 
verplicht ons echter ook de 
maablchappij zo te hervormen, 
dat de ongelijkheid in start
kansen verdwijnt. Over die 
conclusie zijn wij beiden het 
eens. 
Ik moet nog wel een opmer
king aan het slot van dit deel 
van mijn betoog maken. Mijn 
fractie staat op het standpunt, 
dat alleen dat onderwijs, dat 
kinderen ertoe brengt zich af 
te vragen, wat zij zelf denken 
over wat zij horen, zien en le
zen, goed is. Dat betekent, dat 
het onderwijs de jeugd ook in-

zichten moet geven in alle 
maatschappelijke en politieke 
opvattingen, die in onze samen
leving leven. 

De minister schrijft in de 
memorie van toelichting op 
zijn begroting, dat veranderin
gen, die men in de samenle
ving noodzakelijk acht, uit
gangspunt voor het onderwijs
beleid dienen te zijn. Wie is die 
men ? Is dat de overheid ? Zijn 
dat de onderwijzers? Wie be
paalt wat noodzakelijk is? 

Wie bepaalt hoe onze sa
menleving veranderd moet 
worden ? Wij zijn door deze 
woorden van de minister ge
schrokken. Graag wil ik van 
de minister-president horen, 
hoe deze passage in de memorie 

de zelfstandigen, bezitsvor
ming en de grondpolitiek. 
De regering wil - laat ik het 
tot genoegen van sommigen 
weer genuanceerd zeggen -
een politiek voeren, die op ge
spannen voet staat met datge
ne, wat de confessionele par
tijen hun kiezers hebben be
loofd. 

De KVP en ARP staan voor 
een dilemma: of het kabinets
beleid slikken en zich daardoor 
verder vervreemden van hun 
achterban (onderzoekingen to
nen dat al aan) óf op hoofd
punten tegen het beleid, waar
voor ook hun eigen ministers 
verantwoordelijk zijn, ingaan 
en daarmee het risico van ver
vroegde verkiezingen nemen. 

Motie fiscale 
huurwaarde 
Mijnheer ' de voorzitter! Ik 
heb de eer aan de Kamer de 
volgende motie voor te leggen, 
die ik u hierbij overhandig; 
De voorzitter: Door de leden 
Wiegel, Drees, Geertsema, De 
Beer en Van Aardenne wordt 
de volgende motie voorge
steld: 
"De Kamer, • 
kennis genomen hebbend van 
het voorstel van de regering 
de fiscale huurwaarde voor 
eigen woningen te verhogen; 
van oordeel, dat dit voorstel 
de zo gewenste bevordering 
van de bezitsvorming af
remt; 
voorts van oordeel dat dit 

Gelijkheid van kansen, noodzakelijk voor de ontwikkeling en ontplooiing van elk kind, 
bestaat in ons land nog steeds niet ... 

van toelichting uit de begro
ting van minister Van Keme
nade moet worden verstaan. 

KVP-ARP-bewinds
lieden 
Mijnheer de voorzitter! Ik 
kom aan het eind van mijn be
toog. Onze stellige indruk is, 
dat de confessionle bewinds
lieden onder de voet gelopen 
zijn op hoofdpunten van beleid. 
Ik noem het belastingpakket, 
de behandeling van de midden
groepen, de behandeling van 

Hoe beide fracties zich zullen 
opstellen, zullen wij straks wel 
horen. Wisselgeld hebben zij 
van de minister-president ge
kregen. Het voorstel van de 
regering tot verdubbeling van 
de huurwaarde haalt de eind
streep niet. Misschien willen 
sommigen in deze Kamer pro
beren aan dat wetsontwerp te 
knutselen. Dat hoeft niet, want 
dat leidt de aandacht van an
dere zaken maar af. Mijn frac
tie acht het het beste, dat dit 
vraagstuk zo snel mogelijk uit 
de wereld wordt geholpen. 

voorstel voor de bezitters van 
eigen woningen onbillijk is;. 
verzoekt de regering dit 
voorstel terug te nemen, 
en gaat over tot de orde van 
de dag." 
De heer Wiegel (VVD) : 
Maar dat voorstel tot verzwa
ring van de lasten van die~;e
nen, die in een eigen huis wo
nen, is slechts een onderdeel 
van het grote geheel van de 
verzwaring van lasten over de 
gehele linie. 
De belastingdruk behoeft 
niet zoveel omhoog als de t·e-
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gering wil. De belastingverho
ging moet niet, zoals de rege
ring wil, geheel in de directe 
sfeer worden gezocht. 
Het totale pakket van belas
tingmaatregelen achten wij 
met name voor de middengroe
pen onrechtvaardig en wij wil
len daarom op dit hoofdpunt 
van beleid, de Kamer vragen 
een uitspraak te doen. 

Motie belastingdruk 
Mijnheer de voorzitter! Ik 
heb de eer u hierbij een daar
toe strekkende motie te over
handigen. 
De voorzitter: Door de leden 
Wiegel, Geertsema, Portheine, 
Koning en Van Aardenne 
wordt de volgende motie voor
gesteld: 

"De Kamer, 
kennis genomen hebbend van 
Troonrede en Miljoenennota; 
van oordeel, dat de regering 
de belastingdruk te sterk wil 
doen stijgen; 
voorts van oordeel, dat de 
regering de verhoging van de 
belastingdruk te eenzijdig in 
de directe sfeer wil doen 
plaatsvinden; 
spreekt als haar mening uit, 
dat de lastenverzwaring die de 
regering iedere burger wil op
leggen te zwaar is en met na
me de middengroepen op on
evenredige en dus onrecht
vaardige wijze treft, 
en gaat over tot de orde 'l(an 
de dag." 
De heer Wiegel (VVD): De 
Kamer zal van mijn fractie 
niet hebben verwacht, dat wij 

het kabinet vriendelijk tege
moet zouden treden. Toch wil 
ik graag de regering één ver
dienste aanrekenen. Eind mei, 
bij het debat over de rege
ringsverklaring, vernamen wij 
wel van allerlei over schone 
beleidsvoronemens, maar hield 
de regering nog de rekening 
verstopt. 
Oud citerend, heb ik de rege
ringsverklaring toen "een rode 
vaan in de mist" genoemd. 
Die mist is nu opgetrokken: 
de rekening is gepresenteerd 
en de kiezers weten waar zij 
aan toe zijn. 
Het kabinet heeft - bedoeld 
of onbedoeld, dat laat ik nu 
maar in het midden - deze 
grote verdienste, dat het bij 
kan dragen tot fundamentele 
wijziging in de politieke 
krachtsverhoudingen in ons 
land. 
De minister-president heeft 
gezegd, dat de verkiezingen 
voor de provinciale staten een 
test-case zullen zijn voor het 
kabinet. Spreekt de minister
president die woorden mede 
namens zijn confessionele col
lega's uit KVP en ARP uit? 
Delen de fractievoorzitters van 
de regeringspartijen deze op
vatting? Wij vinden in ieder 
geval, dat de minister-presi
dent gelijk heeft. 
Eind mei heb ik in deze Ka
mer gezegd, dat wij de tijd 
hebben. Het gevecht tussen de 
regering en de oppositie kan 
er één worden in vele ronden. 
De eerste ronde hebben wij 
eind mei gehad; de tweede 
ronde beleven wij deze week. 
Als het. kabinet deze ronde 

De Staten-verkiezingen in 1974 zullen een test-case zijn 
voor het kabinet. 

haalt, dan wacht ons volgend hun oordeel over het beleid 
jaar, bij de verkiezingen voor van regering, regeringspar
de provinciale staten, een vol- tijen èn oppositie kunnen vel
gende. Die kiezers zullen dan len. 

Liberaal manifest - onze filosofie 
Naast het laatste verkie

zingsprogramma "Liberalen op 
Nieuwe Wegen" heeft de VVD 
ook nog uitgegev·en het zoge
naamde "Liberaal Manif·est". 
Dit geschvift dat niet door het 
Hoofdbestuur, maar door een 
aparte groep partijleden werd 
samengesteld is geen program
ma, maar de neerslag van wat 
men zou kunnen noemen de fi
losofie van de liberaal van 
vandaag. Het geeft een moder
ne liberale visie op deze tijd. 

De nieuwe leden, die nog 
niet in het bezit zijn van het 
Manüest kunnen dit alsnog be
stellen bij het Algemeen Secre
tariaat der partij Koninginne
gracht 57, Den Haag. 

Om een indruk te geven van 
de gedachten die aan het Ma-

12. vv~ nu · 

nifest ten grondslag liggen 
volgt hier het slot van de inlei
ding: 

Durf 
"Wij zijn er ten slotte niet 

tegen, dat de maatschappelijke 
kosten zwaarder drukken op 
de beter gesitu,eerden. Maar 
wij zijn tegen ihkomensover
dracht uit principe. Dus omder 
wille van de ni~ellering. Looen, 
ook minimumlonen, moeten 
stijgen met het welvaartspeil. 
Maar verschillen in belooing 
achten wij noodzakelijk, zowel 
als prikkel tot prestatie, als 
met het doel mensen in staat 
te stellen zich door sparen de 
vvijheid te verwerven iets te 
ondernemen, dat risico's in-

houdt. Dat bevordert op den 
duur de welvaart van de ande
ren meer dan de verlammende 
verdeling nu. Het veronderstelt 
echter de durf in mensen te 
vertrouwen. 

Wie alles angstig collectief 
wil regelen, geeft daarmee 
blijk van een misanthropische 
instelling. Een maatschappij, 
die daardoor wordt beheerst, 
v,erkeert in haar nadagen. Na 
de jaren dertig en de tweede 
wereldoorlog kon men vrezen, 
dat West-Europa inderdaad 
had afgedaan en er niets an
ders te doen viel dan wederop
bouw om het bereikte dan te 
verdelen en te verdedigen. Een 
zeker optimisme lijkt langza
merhand echter wel gerecht
vaardigd. 

Liberalen geloven (en to
nen), dat zij een nieuwe gene
ratie aan bod kunnen laten ko
men. Dat het conservatief is 
de waarschuwingen van de 
Club van Rome te gebruiken 
als argumenten voor socialisti
sche programmapunten uit de 
19de eeuw. Dat pessimisten 
geen richting kunnen g·even 
aan de beter opgeleide, minder 
door angst gehinderde jonge
ren van nu. Dat dezen hun 
weg wel zullen vinden en een 
maatschappelijke kracht zul
len vormen, waartegen veel 
verzuild conservatisme (ook 
het romantische anarchisme 
van links) niet bestand zal 
blijken. Liberalen willen die 
kans nemen." 

Na antwoord van regering: 

Wiegel vraagt opheldering 
Nadat de minister-president 

en de minister van financiën 
vele uren hadden gepraat, 
bleeli er nog heel weinig ophel
dering te bestaan over diverse 
knelp11nten. Daarom kwalll 
Hans Wiegel in tweede instan
tie nog terug met zijn meest 
urgente vragen. Zo zei hij over 
het regionaal beleid: 

Wij willen gaarne nadere op
heldering van de minister-pre
sid~nt over het regionale be
leid. In onze alternatieve voor-

" stellen hebben wij gelden uit
g·etrokken voor de aanleg van 
een aantal wegen, die voor de 
toekomst van de regio's van 
groot belang zijn. De minister
president heeft toen in ant
woord op onze vragen gezegd 
dat, als technische mogelijk
heden dat toelaten. die wegen 
er komen. Wij hebben van 
die mededeling met een men
geling van verbazing en ver
heugenis kennis genomen. Wij 
hebben met name die wegen 
in ons wegenplan opgeno
men, waarvan wij wisten en 
weten dat de technische voor
bereidingen daaromtrent ge
reed zijn en waarvan wij bo
vendien hadden begrepen dat 
de regering voor die wegen 
niet de gelden op de begroting 
had uitgetrokken. Ik wil daar
om de minister-president con
ereet vragen of de regering 
bereid is voor de wegen die 
volgens onze plannen op korte 
termijn kunnen worden aange
legd op de begroting de nodige 
gelden te voteren. 

Mijnheer de voorzitter! Op 
de vraag naar versoepeling en 
verbetering van de premiere
gelingen die voor de structure
le versterking van de regio's 
van grote betekenis zijn., heeft 
de minister-president niet 
meer gezegd dan dat hij ge
roerd was door onze zorg. Ik 
heb niet de indruk, dat de re
gio's door dit antwoord van de 
minister-president zo erg ge
roerd zijn. Wij wensen - de 
t·egio heeft daar recht op -
een klinkklaar antwoord op de 
vraag die door ons in eerste 
termijn is gesteld. 

Op onze vraag over de even
tuele verplaatsing van AF
CENT heeft de minister-presi
dent niet geantwoord. Wij zou
den het op prijs stellen, als hij 
dat in tweede termijn deed. 

Wij hebben ook geen ant
woord gekregen op onze stel
lingname dat de verschillen in 

fiscale druk tussen Nederland 
enerzijds en België en Duits
land anderzijds, met name 
voor Limburg en voor de toe
komst van Limburg heel ge
vaarlijk zijn. 

Wij hebben in eerste termijn 
ook nog een opmerking ge
maakt over de nivellering en 
over de gevolgen daarvan voor 
met name de pendel in Lim
burg. Wij hebben eergisteren 
de KVP-senator Horbach geci
teerd. De minister-president 
heeft gezegd, niets van onze 
stelling te begrijpen. Het is 
misschien toch wel goed als hij 
eens naleest hetgeen de KVP
senator heeft gezegd, omdat, 
als dit kabinet hier het leven 
nog een tijdje rekt, hij op een 
g-egeven ogenblik met zijn lm
binet in de,Eerste Kame1· mnet 
komen waar een ,.welwillende" 
Eerste-Kamerfractie van de 
KVP aanwezig is. Ik heb de 
indruk dat enige nadere infor
matie over dat standpunt de 
regering deugd zou kunnen 
doen. Gaarne hoor ik op dat 
terrein meer van de minister
president. 

Inkomensbeleid 
Over het inkomensbeleid en de 

taal< van de overheid in de sa
me•lleving had Hans \Vlegel ook 
nog iets op zijn hart. Lït de 
Troonrt'de en het antwoord van 
de minister was wat al te dui
delijk gebleken dat wat de rege
ring onder lipreiding van de 
macht verstaat, voor het over
grote deel neerkomt op het aan 
zich trekken van de macht. 

Niet alleen door oppositieleider 
Wiegel, maar ook door iemand 
,·an onverdachte zijde, n.l. Jan 
.Joost I,indner in de Volkskrant 
is dit gPsignaleerd. (Zi .. elders 
in dit hoPI<je) Wat niemand zal 
,·p..-bazf"n gebeurde: K\'P-fractiP
lf"i<lf"r ~\.ndriessen \vas op dit punt 
dno1· Pll]if"le Ya.ge Opll1Prldng-en 
Yan ))en t:vl snel te,·rpdPn. niet 
Hans \ViPJ:''el, hij yroeg u\·er in
li.Uiltf"nshe1eid f"ll taalt van de 
uvf"rheid: 

Ik heb zoëven het inkomens
beleid genoemd. De minister
president heeft in zijn ant
woord op vragen uit de Kamer 
gezegd, dat hij wat betreft de 
duideijjke formulering van de 
inhoud daarvan nog niet pre
cies weet welke kant hij uit 
wil. Hij heeft gezegd dat wij 
de betreffende nota moeten af
wachten. "Dat is het doel 
waarnaar wij streven", om in 
de taal van de minister-presi
dent te spreken. Tot nu toe 
hebben wij geen andere indruk 
kunnen krijgen dan dat het in
komensbeleid van de regering 

alleen maar is gegrondvest op 
de wens, een deel van de vak
beweging tegemoet te komen. 
De minister van financiën zal 
zich onze discussie van van
ochtend nog herinneren. 

Niet alleen over het inko- · 
mensbeleid, ook over de vraag 
welke de taak is die de over
heid in de samenleving heeft, 
heeft de minister-president va
ge taal gesproken. Hij heeft 
gezegd dat het kabinet niet al
les zelf wil regelen. Dat is een 
liberaal geluid. Ik heb echter 
de indruk dat dat deel van de 
rede van de minister-president 
een drogreden was, omdat de 
regering tegelijkertijd zegt en 
laat merken dat zij op alle 
mogelijke terreinen van boven 
af in de ontwikkeling van de 
samenleving wil ingrijpen. 

:0.: og steeds ongerust over het 
prijsbeleid dat zeer nadelig voor 
het midllen- en kleinbedrijf dreigt 
te worden, vroeg Wiegel door in 
de voicende woonten: 

Sprekende over het uit de 
markt prijzen kom ik toe aan 
het prijsbeleid. Over een bij
zonder facet daarvan heeft de 
heer Dolman gesproken. Hij 
heeft gezegd, dat het aanvaar
den van zes confessionele mi
nisters door de PvdA de prijs 
is die de PvdA in de afgelopen 
kabinetsformatie heeft moeten 
betalen. Nu begrijp ik - eerst 
was het ons volledig duister -
waarom minister Lubbers zo 
krachtig in de prijzen heeft in
gegrepen. Hij streeft ernaar, 
hetgeen ook uit de inhoud van 
zijn beleid blijkt, om in de toe
komst het aantal confessionele 
ministers verder terug te bren
gen. 

Over het inkomens- en prijs
beleid, met name · ten aanzien 
van het midden- en ldeinbe
drijf, zijn door de regering een 
aantal wat onverbindende op
merkingen gemaakt. Over de 
parallelliteit van behandeling 
van lonen en prijzen heeft de 
minister-president alleen ge
zegd, dat dit bij het komend 
overleg moet gebeuren. Daar 
gaat het niet om. Belangrijk 
is, dat principieel wordt vast
gesteld, dat deze parallelliteit 
er moet zijn. Wij hebben giste
ren gezegd, dat het kabinet 
polariseert. De minister-presi
dent heeft dit ontkend. De mi
nister van financiën heeft van
ochtend medegedeeld dat er 
voor de kleine zelfstandigen in 
het komend overleg een lichte 
tegemoetkoming zal zijn - zo 

heb ik het tenminste begrepen. 
Dit vinden wij een stukje de
polarisatie dat wij toejuichen, 
maar onze principiële stelling 
blijft op dit moment toch over
eind staan, namelijk dat moet 
worden gevreesd, dat de rege
ring deze parallelle behande
ling onvoldoende in het oog 
houdt, althans in haar concrete 
politiek te weinig hiervan laat 
merken. Vandaar, mijnheer de 
voorzitter, dat ik de eer heb, 
de Kamer om een uitspraak 
hierover te vragen. 

Motie 
De yoorzitter: Door de leden 

Wiegel. Portheine, Tuijnman, 
Van Aardenne en Waalkens 
wordt de volgende motie voor
gesteld: 

,.De Kamer, 
gehoord de algemene be

schouwingen over de rijksbe
groting 197 4; 

overwegend, dat een goed 
gestructureerd loon- en prijs
beleid een van de elementen 
van inflatiebestrijding is; 

spreekt als haar oordeel 
uit: 

dat paralelliteit tussen :oon
en prijsbeleid, zoals ook door 
de regering gewenst, praktijk 
dient te zijn; 

dat, wat het prijsbeleid be
treft, ervoor dient te worden 
gewaakt, dat dit beleid geen 
ongunstige gevolgen voor de 
rentabiliteit en de inkomens 
van ondernemers, in het bij
zonder in het midden" en 
kleinbedrijf en de landbouw 
heeft; 

vraagt de regering bij het 
nader beraad over dit beleid 
hiermee rekening te houden; 

en gaat over tot de orde van 
de dag." 

Onk dt" zur~·t:•n die 1nen heeft 
in de sector Yan lund- f"'Jl tuin
Ilouw bracht Hans Wiegel onder 
,voorden: 

De heer Wiegel (VVD) : 
Mijnheer de voorzitter! Over 
de gevolgen van de revaluatie 
kan ik kort zijn. De minister 
van financiën heeft ons wat 
verbaasd met zijn mededeling, 
dat de Nederlandse land- en 
tuinbouw er niet slechter van 
wordt, maar 10 mln. beter. De 
regering heeft ook gezegd, dat 
het overleg dat zij wil voeren 
met de Nederlandse landbouw 
een reëel overleg is. Ik weet 
niet, of ik beide gegevens met 
elkaar in verband moet bren
gen_ Als dit zo is, misschien 
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• • pann1ng, ruz1e en zorgen 
• Spanning tussen de 
coalitie-vrienden 

• Ruzie in de ARP 

• Zorgen door de olie
en energiecrisis 

Nieuw nummer 
Met ingang van 19 december 
1973 wordt het telefoonnum· 
mer van het secretariaat van de 
VVD, Koninginnegracht 57, D&n 
Haag, gewijzigd. Het nieuwe 
nummer luidt: 

61.41.21 

=-
Radio-uitzending van de 

VVD: woensdag 12 decem
ber, van 18.20-18.30 uur, over 
de zender Hilversum I (402 
m). 

Televisie-uitzending van de 
VVD: woensdag 19 decem
ber, van 20.20-20.30 uur, Ne
derland I. 

HeL kabinet-Den Uyl leeft nog, maat' 
de spanning tussen de coalitie-vrienden 
net>mt toe. HeL meest duidelijk is dat 
tot uiting gekomen bij de behandeling 
in de Tweede Kamer van de door de 
regering voorgeslelde belastingmaatre
gelen. Minister Duisenberg (fimmciën) 
haalde zich de ·woede op de hals van 
KVP en ARP, door het 'onaanvaard
baal·' uit te spreken over een amende
ment-Van Amelsvoort. Dit amendement 

·had tot doj'!l de verhoging van de ver-
mogensbelasting nit>t te laten gelden 
voor vermogens tot f 250.000. Achterlig
gende gedachte was dat de 'kleine ver
mogensbezitters' meestal zelfstanCiigen. 

neren of middt>nstanders, zijn, die hun 
vermogen als bedrijfskapitaal gebnüken 
en er mede voor hun pensioenvoorziL'
nmg - sterk van afhankeli.ik zij11. 

Duisenberg echtez noemde het voor
~:<tel de vennogensbeln.sting te vet·hogen 
nu juist het 'tz·oetelkind' van dit kabi
net. Zijn bezwaat· tegen het amende
ment-Van Amelsvoort was niet alleen 
dal het een gat in de begroting zou 
slaan (een bescheiden gal overigen:;, 
van 30 tot 35 miljoen gulden l, maar 
vom al van Keerpunt-al'htige principië!P 
Hi.ll'<L 

Deuk 
l{VP-er Andl'iessen zei dat door hel 

stellen van de l{abinetscrisis een deuk is 
ontstaan in het vertrouwen in het kabi
net en ARP-er Aantjes sprak van een 
onverantwool'delijl{e daad. Intussen gin
gen zij door de knieën, wat VVD-er 
Wiegel deed constatel'en dat KVP en 
ARP niet langer opkomen voor de ge
rechtvaardigde wensen en de belangen 
van heel veel mensen met maar een 
klein vermogen. 

Overigens kreeg het kabinet niet al 
zijn belastingmaatregelen er ongeschon
den door. Met name met betrekking tot 
de voot·gen.omen verdubbeling van de 
fiscale huutwaarde van het eigen huis, 
moesten Den Uyl en de zijllen een veer 
laten. Het was al duidelijk geworden 
dat die verdubbeling niet haalbaar zou 
zijn in de Kamer, zodat het kabinet een 
veL·hoging met 60 i.p.v. met 100 procent 
voorstelde. Ten slotte kwam er door 
aanvaarding van een runendement
Schouten (ARP) 30 procent uit. 

De verstandhouding vooral tussen het 
kabinet en de twee confessionele par
tijen, clie het 'gedogen', is er door dit 
alles niet beter op geworden. En dal 
lijkt het begin van een onafwendbaar 
einde: dit kabinet zal de vier jaar niet 
volmaken. 

CHU-PPR 
Een anue1: ver!;chijnsel. waard om te 

signaleren, is de wens van de ARP, al
thans van de hee1· Aantjes. om in deze 
moeilijke tijden de CHU in het kabinet 
te halen. Hij heeft er meleen bij verteld 
rlat de PPR daartoe een ministerspost 
zou moelen opofferen. De reactie van 
De Gaay Fortman jl'. laat zich raden: 
,.Dat wordt dan een ltabinetscl"isis". 
T1·ouwens, de CHU heeft laten weten 
wel wat vom· de suggestie te voelen, 
echter onder de voorwaa1·de dat dan het 
hele kabinetsprogramma gewijzigd zou 
worden. 

Na de voor de VVD zo gunstige 
Amersfoortse verkiezingen heeft Wiegel 
de deur open gezel naar een herstel van 
de samenwerking· tussen de oude coali
tie (KVP, VVD. ARP, CHU en DS'70). 
Aantjes wees dat toen - wellicht wat 
onbezonnen snel - op de avond van de 
verkiezingsdag van de hand. Maar nu 
blijkt dat hij voor de CHU toch weer 
wat gaat voelen. Nog even - en ook de 

Na een hartelijke toespraak omhelsde mevrouw Van Someren de heer Abspoel. 
Links mevrouw AbspoeL 

A. W. Abspoel erelid van de VVD 
De buitPngPwone algemene ledenvt>rgadt•l'ing \'an tle Y\'D, op 24 nOVt>tnbt-r ttl 

Breda gehomll'n, heeft. met een ovationel'l applaus de benoPmin~;" bo>kra('htigll v:Ut 
de het>r A. W. Abspoel tot erelid van dt> partU. 

De heer Abs[IOCI tt·ad omstreeks 1924 toe tot !lt> t(lelllllalil(·e ('lub van Jong-erl'n 
in de Vr\jhPitlslJOnd te Arnstt>rdrun. Hij werd t'l· eerst secretaris, later votH·zitter. 
\'an 19:l0 tot 1946 was hij secrt'taris van de Am~;terdamse partij-nfdelin{:". In 19a3 
richtte hU, samen met Dantl Kouwenaar en Ren Gobits, Het Libt"rale Weekblad op, 
dat van ~en plaatselijk blad al spoetlig tot een landelijk orgaan uit~?;roelde. Sedm·t
dien is ltU vet>rtig jaar lang als lid van de redaetie of als boofdredactt>ttr aan Itet 
part\j-orgaan van tle opvolgend!' liberale partijen (\'r\jheidsbond, Lib(•rale S1a:d."
l'artij, Partij n'ln de Vt;jheid en \"vlkstiartU \'OOJ' Yrijbeill eu Demot•ratit") vt•rhondt'lt 
geweest. · 
·Van 1946 tot 1967 was de hèl't' Abspol'l tevf'ns Jlltrlenwntait· rNlat•tem· v:m bet 

Alg·enteen Hattdel~>blad, in Wt'lke hoeda.nigh!'id hli ZPS jaar lang voorzHtfw is geweest 
van de l'arlf'mt'ntaire Pct•sclub. 

~Iet ePn nooit allatende ijver, strijdlustig t>n altijd enthousiast, ItePft AhsJIOel 
v~oral als journalist de Uber~~e ~eg"iuselen uitgedragen. Op 1 olüober j.l, legde 
h~J bet redacteurscltap van Vruhetd en Demo<'ratie nt'er. Ter gelegPnlwid daw·,•an 
hebbeu w\j in ons blad van 28 SC!Itember aandal'bt aan zijn werk t'll verdit>JIHten 
ges<·honken. Iu datzl'lfd(' blad !'l<'hreef ook par1ijyoorzitt-t'r nwvronw Yan Someren 
een dankwoord. 

De \'YD heeft thans oolt 011 meer offi<·iële wijze uiting ·wiJlt•n f.:'l'\'en aan haar 
g·•·ote erkentt>lijltheid jegens de ht>er Abspoel, voor wie de Jwnoeming tot erl'lid 
een volkomen en zeer welverdiende verrassing was. 

VVD krijgt wee!' een warm plekj~ in 
zijn hart. 

Geen boodschap 
Is het tussen de 'pt·ogressieve drie' en 

de 'gedo.gers' niel allemaal pais en vree, 
ook binnen de regeringsgezinde partijen 
zelf nemen de spanningtm toe. 'De ruzie 
in de ARP kon niet langer binnenska
mers gehouden worden. Het hoofdbe
stuur- van die partij gaf een -verklaring 
uit. waarin het sprak over een 'gezags
crisis' en meer van dat ftaais. zonder 
daarin de politieke leider, Aantjes, zelfs 
maar te kennen. Deze deelde vervolgens 
dan ook mee aan een en ander 'geen 
boodschap' te hebben. Van zijn stand
punt uit bezien wel begrijpelijk, maar 
leden en kiezez·s van de ARP kunnen er 
geen touw meer aan vast knopen. De 
eenheid binnen de partij is ver te zoe
ken en dat kan slechts tot electoraal 
verlies leiden. 
Het hele politieke gebeuren wordt na-

tuurlijk overschaduwd door de olie- en 
energiectisis. Iedereen is het er zo lang
zamer-hand wel over eens dat deze crisis 
verstrekltende gevolgen zal hebben. De 
werkgelegenheid dreigt in gevaar te ko
men, de economische groei zal in iedet' 
geval afgeremd worden, zo niet tot sUl
stand komen of - erger nog achter
uit gaan. Het kabinet zal aanzienlijl< 
minder belastinggeld binnen kl'ijgen en 
ook de particuliere inl<omens zullen on
der druk komen te slaan. Alles bij el
kaar een zorgelijk vooruitzicht, voor el
ke rege1·ing, van welke ~ignutuur rlan 
ook. 

Hel zou niet reëel zijn het l<abinet 
verantwoordelijk te stellen voor het ont
staan van de c1isis. Deze heeft politieke 
oorzaken, waarvan de belangrijkste is 
dat de Arabieren tot de conclusie geko
men zijn dat het voot• hen veel voordeli
ger is de olie in de gTond te laten zitten, 
dan hem te ver· kopen voor geld (waar-

(Vervolg op pagina 11) 
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in deze rubriek vindt men 
aankondigingen van spreek
beurten en VVD-vergade
ringen, bestuursmutaties en 
andere wetenswaardigheden 
uit afdelingen, kamer- en 
statencentrales. Kopij voor 
de volgende rubriek dient de 
redactie te bereiken uiterlijk 
vrijdag 14 december. Adres: 
Redactie Vrijheid en Demo
cratie, Pieter de Hooghlaan 
87, Hilversum. 

JOVD bijeenkomsten 
ZUIDLAREN - Op vrijdag 14 dec. in 

restaurant Sprookjeshof Groninger
straat 10, Zuidlaren belegt JOVD Zuid
laren en Omstr. een bijeenkomst; aan
vang 20.00 uur. Spreker is de heer H. 
Koekoek, Boerenpartij (lid Tw. K.). 

Nieuw bestuur JOVD 
Het nieuwe hoofdbestuur van de 

JOVD is als volgt samengesteld~ Roy 
Lantain (voorz.), Ed Nijpels (vice
voorz.), Jan Fransen (vice-voorz.-poli
tiek), Nico Maas (secr.), Voorstraat 
401, Dordrecht, tel. 078 - 39801, Cor 
Meijer (penningm.), Elly Westerling 
(tw. secr.) en Annette Nijkerk (lid). 

vrijheid eL 
democratie 

• De redactie van Vrijheld en 
Democratie is gevestigd te Hil
versum, Pieter de 8oogblaan 81. 
Hoofdredacteur en voorzitter van 
de redactiecommissie la de heer 
Ph. C. la Chapelle. 
• De aboDDementen·administratle 
wordt verzorgd door het alge
meen secretariaat van de VVD, 
Koninginnegracht 51 te Den Haag 
(telefoon 010 - 604803). Voor 
adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secreta
riaat. 
• De advertentie-exploitatle wordt 
verzorgd door de Nederlandse 
Dagblad Unie, Westblaak 180 
(postbus 824) te Rotterdam, tele
foon 010 • 14'7211. 

algemeen 
secretariaat; 

• Het algemeen secretariaat van 
de VVD is gevestigd te Den 
Haag, Koninginnegracht 51, tele
foon 070 - 604808 (na 19 decem
ber: 0'78 • 614121). Postrekening: 
8'7880 ten name van algemeen se
cretaris van de VVD te Den 
Haag~ 

VVD van A tot z. 
AIUEIDE. --- Op vrijdag 21 dec. orga

niseert de afdeling een bijeenkomst in 
het Gemeenschapscentrum Paramati
baan in Ameide; aanvang 20.30 uur. 
Spreker is J. den Ouden, secr. Kamer
centrale Dordrecht en raadslid Alblas
serdam. 

APPINGEDAM - Op 17 dec. spreekt 
mevr. mr. E. Veder-Smit (lid Tw. K.) in 
Ekenstein; aanvang 20.00 uur. Dit ge
beurt op uitnodiging ondercentrale Five
lingo. 

ARNHEM - De afdeling geeft sinds 
kort een . eigen mededelingenblad uit: 
VVD Arnhem Nieuws. 

Op iedere eerste dinsdag van de 
maand belegt de afdeling een bijeen
komst in de Rembrandt Caveau. Die 
van Nieuwjaarsdag vervalt. 

ASSEN - De Kamercentrale Drenthe 
houdt op 13 december een bijeenkomst 
in café-restaurant Bellevue te Assen, 
aanvang 19.30 uur. Besproken zullen 
worden het discussiestuk Verkiezings
propaganda Provinciale Staten van 
Drenthe-1974 en de discussienota ,.Dren
the anno" (een nota over de ruimtelijke 
ordening in de provincie). Beide discus
siestukken zijn voor de belangstellenden 
gratis te verkrijgen bij de secretaris 
van de Kamercentrale, De Heurinks 12 
te Ruinen, telefoon 05221 - 205. 

CAPELLE a. d. IJSSEL - Het vol
gende politiek café is op donderdag 10 
januari 1974 in café Oud-Capelle, Dorps
straat 148. Spreker is mr. H. E. Koning 
(lid Tw. K.): 

CULEMBORG - Op maandag 10 de
cember belegt de afdeling een openbare 
ledenvergadering in hotel de Klok. Var
kensmarkt. Aanvang: 20.00 uur. Op de 
agenda staat o.a.: bespreking enquête
formulier en komende verkiezingen. Mo
gelijk samenstelling groslijst gemeen
teraadsverkiezing. Secr. G. A. Comello, 
Ghandi 151. 

DELF.r - Studentencentrum De Kra
keelhof, Jacoba van Beierenlaan; aan
vang 20.00 uur. Discussieavond over 
buitenlandse politiek en algemene be
schouwingen. Sprekers de heren H. J. 
De Koster (VVD) en Van Alnelsvoort 
(KVP), beiden leden van de Tw. K. 

DIEMEN - Het afdelingsbestuur is 
als volgt samengesteld: F. J. R. Lauge
man (voorz.), H. J. J. Praat (secr.), 
Postbus 96, Diemen. Ph. J. Koot (pen
ningm.), V. J. C. van Bergen (vice
voorz.) en mevr. T. Noorman (2e 
secr.). 

GELDERMALSEN - De functie van 
secr./penningm. van de afdeling wordt . 
voorlopig waargenomen door mevr. J. 
van Tiel-van •t Slot, Pr. Willem Alexan
dersingel 56, Beesd. 

GROENLO. - In Groenlo is een nieu
we afdeling opgericht. In het voorlopig 
bestuur hebben zitting als voorz. drs. J. 
v. d. Pluym, als secr. E. Emaus (Bel
trumsestraat 12, Groenlo, tel. 05540 -
1671) en als penningm. H. R. van 
Baak. 

DEN HAAG - Tijdens een vergade
ring op 12 nov. werd opgericht de on
derafdeling Den Haag-Centrum, Bezui
denhout, Mariahoeve en Marlot. In het 
voorlopig bestuur zijn de heer M. S. 
Mennes voorzitter en mej. N. H. W. F. 
Geveke secretaresse. Op 14 dec. in het 
wijk- en dienstencentrum Mariahoeve, 
Ivoorhorst 155, spreekt drs. Th. Joe
kes {lid Tw. K.) over inkomensnivelle
ring. Aanvang 20.00 uur. 

HEERHUGOWAARD- Tot voorzit
ter van de afdeling is gekozen de heer 
R. Busé; zijn vc.organger, de heer P.M. 
Blauw, is thans voorzitter van de Ka
mercentrale Den Helder. Als nieuw be
stuurslid v~>.n de afd. Heerhugowaard 
trad toe de he~;~· J. A.C. Rutten. 

's-HERTOHENBOSCH - Op 18 dec. 
in hotel Cent' aal, Markt; aanvang 19.30 
uur. Ledenw cgadering. 

KERKRADE -- Op 14 dec. in café
restaurant •t Wieltje; aanvang 20.30 

uur. Bijeenkomst met als spreker H. J. 
L. Vonhoff (lid Tw. K.). 

LEEUWARDEN- Op 10 dec. in het 
Oranjehotel; aanvang 20.00 uur. Bijeen
komst met als spreker A. Ploeg (lid 
Tw. K.). 

LICHTENVOORDE - Op maandag 
10 dec. belegt de afd. een openbare ver
gadering in hotel Reijrink te Lievelde; 
aanvang 20.00 uur. Spreker is de heer 
L. M. de Beer (lid Tw. K.) over Politie
ke byginselen van de VVD. 

MEPPEL-STEENWIJK - Op 15 dec. 
organiseert de liberale kring Meppel
Steenwijk in hotel Buter te Havelte 
(aanvang 20.00 uur) een propaganda
feestavond. Spreker mr. dr. C. Berkhou
wer. 

NIJMEGEN - De VVD-Stadsgewest 
Nijmegen heeft op donderdag 13 dec. 
een politieke trefavond in de St. Ste
phens Pub te Nijmegen. Op 4 jan. een 
nieuwjaarsborrel in hotel Metropole te 
Nijmegen; aanvang 20.00 uur. Aanwe
zig zal zijn de heer A. Ploeg (lid Tw. 
K.). 

ROSMALEN - Op 10 dec. belegt de 
afdeling in café De drie linden een le..lll. 
denvergadering. Er zal o.a. een nieu,_ 
afdelingsbestuur worden gekozen. 

ROTTERDAM. - Op maandag 17 
dec. debatteert A. Ploeg (lid Tw.K.) 
met een PvdA-vertegenwoordiger voor 
het Erasmianum Gymnasium over de
fensie; aanvang 's middags 13.00 uur. 
Op maandag 7 jan. in het Rijnhotel, 
eveneens in Rotterdam, spreekt mr. dr. 
C. Berkhouwer, voorz. Eur. Parlement 
voor de afdeling Rotterdam. 

SCHOORL. - Op woensdag 19 dec. in 
de Rustende Jager in Schoor!; aanvang 
20.00 uur, vindt een heroprichtingsbij
eenkomst plaats van de afd. Schoorl. 
Spreker is mr. dr. C. Berkhouwer. 

UITHOORN- Op 17 dec. organiseert 
de afdeling een bijeenkomst in het club
huis van de Uithoornse tennisclub in de 
Colijnlaan. Spreker is L. M. de Beer (lid 
Tw. K.) over het onderwerp: Een dak 
boven je hoofd. 

WAGENINGEN - Op dinsdag 11 
dec. in hotel De Korenbeurs, Markt te 
Wageningen; aanvang 20.00 uur. Bijeen
komst van de afdeling met als spreker 
de heer Sllieets over: Belasting onroe
rend goed. 

WASSENAAR - Op maàndag 10 
dec. in de Schaapskooi te Wassenaar; 
aanvang 20.00 uur. Bijeenkomst van de 
afdeling met als spreekster mevr. drs. 
N. Smit-Kroes. 

WESTLAND - De samenwerking 
tussen zes afdelingen in het Westland 
hebben geleid tot oprichting van een sa
menwerkingsverband, genaamd Onder· 
centrale Westland. De afdelingen zijn: 
's-Gravenzande, De Lier, Maasland, 
Monster, Naaldwijk en Wateringen. El
ke afd. heeft in het bestuur der onder
centrale een lid. Tot voorz., secr. en 
penningm. werden gekozen: dhr. Schef· 
fers (De Lier), dhr. Van Eeketen 
('s-Gravenzande) en dhr. Van Galen 
(Monster). De samenwerking beoogt 
o.a.: onderling overleg, coördinering 
werkzaamheden en propaganda activitei
ten. 

WINSCHOTEN -- Op maandag 17 
dec. in hotel De Nederlanden in Win
schoten; aanvang 20.00 uur. Discussie
bijeenkomst ondercentrale Oldambt. 
over onderwijs. Spreeksters mevr. drs. 
N. J. Ginjaar-Maas (lid Tw.K. VVD) en 
mevr. mr. R. M. Haas-Berger (PvdA). 

DE WIJK-KOEKANGE In het 
nieuwe bestuur van de afd. hebben zit
ting als voorz. G. Drogt, als secr. G. J. 
van Kampen, Ottermanweg 12, De 
Wijk, tel. 05224 - 786 en als penningm. 
K. Veneman. 

ZEIST - Op maandag 17 dec. in 
Boschlust te Zeist; aanvang 20.00 uur. 
Bijeenkomst afd. Zeist in samenw. met 
JOVD. Spreker mr. H. van Riel (lid 
Eerste K.). 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Verschijning 
en bezorging 

Het volgende nummer van Vrij
heid en Democratie zal, zoals ge
bruikelijk. over veertien dagen 
uitkomen en dus gedateerd zijn 
Vrijdag 21 december. Daarna ech
ter slaan wij, in verband met de 
Kerstdagen en de jaazwisseling, 
een week extra over, zodat ons 
blad niet op 4 januari, maar op 
vrijdag 11 januari zal verschijnen. 
Vervolgens wordt de veertien
daagse cyclus her\'at, dus: 

21 december 
11 januari 
25 januari 
8 februari 
22 februari etc. 

Over de bezorging van Vrijheid 
en Democratie bereiken ons de 
laatste tijd veel klachten,. Een 
groot aantal lezers ontvangt bet 
blad niet, zoals de bedoeling is, 
de vrijdag waarop het is gedateerd 
maar vaak pas de maandag of 
dinsdag daarna. 

De oorzaak is de verheugende 
snelle groei van het ledenbestand, 
dat ruw geraamd ten opzichte 
van een jaar geleden is verdub
beld. Dit betekent dat twee maal 
zoveel tijd nodig is voor het druk
ken en vooral voor het banderolle
ren van ons blad. Daardoor '·kan 
met meer worden voldaan aan de 
eis van de PTT om het blad don
derdags vóór 12.00 uur ter post te 
bezorgen, ten einde bezorging in 
het hele land op Vrijdag te ga.ran
deren. Zaterdags wordt in het al
gemeen geen drukwerk bezorgd. 
Het gevolg is dat velen het blad 
pas maandag ontvangen, soms 
zeHs wel eens pas dinsdags. 

De redactie en de Stiehting 
Vrijheid en Democratie, die het 
blad uitgeeft, achten dit een on
gelukkige situatie. In overleg met 
de drukker wordt naar een oplos
sing gezocht, maar deze is niet 
eenvoudig en in ieder geval niet 
op zeer korte termijn te realise
ren. Wij moeten de lezers dus cle
mentie vragen, belovend dat wij 
met alle middelen naar verbete
ring streven. 

ZELHEM - Op maandag 10 decem
ber in het Roode Hert; aanvang 20.00 
uur. Vergadering van de afdeling, toe· 
gankelijk voor leden en belangstellenden. 
Gemeenteraadslid Bruggink {VVD) 
spreekt over gewestvorming en het 
werk in de raad. Tevens bespreking 
kandidatenlijst gem. raad en verkie
zingspropaganda. 

ZEVENAAR- Op maandag 10 dec. 
in de Hoeksteen een bijeenkomst van de 
afdeling Zevenaar. Spreker mr. A. 
Geurtsen (lid Tw.K.) 

ZOETERWOUDE - In deze plaats is 
op 26 nov. een afdeling opgericht. Het 
voorl. bestuur bestaat uit A. :J. Swaand 
(voorz.), drs. F. A. P. Mulder (secr. 
Brug, Slicherstr. 2, Zoeterwoude, tel. 
01715 • 2183) en W. Maan (pen
ningm.) 

ZUIDWESTHOEK De afdeling 
heeft een nieuwe secretaris: de heer C. 
J. Grootveld, Jac. Bremerstraat 25, 
Balk. 

Voor VAKKUNDIG 

OVERTREKKEN 
van uw BANKSTEL 

of andere meubelen naar 

het betere binnenhuis 
DAMPLEIN 48 

LEIDSCHENDAM 
TEL. 01 '761 - 5205 

NA 18.00 UUR 01 '761 - 4115 
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Ruimte voor algemene vakbond? 

Veel werknemers hebben 
duidelijk onvrede met de op
stelling en bindingen van on
ze drie grote vakcentrales 
NVV, NKV en CNV. Ons 
Tweede Kamerlid G. W. Keja 
(foto) zou de vakbonden die 
zich niet zo erg thuisvoelen 
bij de grote drie graag zien 
ondergebracht in een alge
mene bond en biedt zich aan 
als klankbord. 

Hypotheken 
oude huizen 

Zege in 
Amersfoort 

Binnen de VVD heeft altijd de vraag 
geleefd of het niet op de weg van de 
partij zou liggen mee te helpen aan het 
slichten van een liberale vakcentrale, 
a.ls tegenwicht tegenover NVV, NKV en 
CNV, die (zacht uitgedrukt) sterke bin
dingen hebben met PvdA, KVP en ARP. 
Die vt·aag is de laatste tijd actueler ge
worden dan ooit. In de eerste plaats 
stellen de zojuist genoemde drie centra
les zich steeds meer uitdrukkelijk poli
tiek op. In de tweede plaats is de aan
hang van de VVD sterk gegroeid, met 
name ook onder de werknemers. In toe
nemende mate wordt op VVD-bijeen
komsten de vraag gesteld hoe de partij 
zou denken over een liberale vakcentra
le en waarom die er eigenlijk nog niet 
is. 

De VVD heeft zich altijd op het 
standpunt gesteld - en doet dat ook nu 
nog dat vakbonden en vakcentrales 
a-politieke organisaties behoren te zijn. 
Zij dil•nen binnen het kader van het al
gemN'n belang op te komen voor de 
belangl'n van de bij hen aangesloten le
den. Dat kunnen zij naar onze overtui
ging het beste doet door zich onafhan
kelijk op te stellen en zich te hoeden 
voor t<' sterke bindingen met politieke 
partij<'n waar hun liefde naar uit 
gaat. 

DP huidige dl'ie et·kende vakcentrales 

Om het eigen huisbezit te stimuleren 
heeft ons Tweede Kamerlid L. M. de 
Beer e<'n motie ingediend bij de behan
deling- van de begroting Volkshuisves
ting. Hij dt·ingt et· op aan om voor zo
wel niPuwe als oude huizen garantie te 
verl<'lll'll op de hypotheek tot 100 pct. 
van cl•' koopsom. Wordt dat aanvaard 
dan zal men voor een oud huis niet 
meer· eenderde van de koopsom op ta
fpl hoPven te leggen. 

Pol de Beer zegt hierover:: ,,Het rijk 
gpeft al bij de aankoop van nieuwbouw 
premi<•-koopwoningen een hypotheekga
ranti<• van 95%. Meestal wordt dat op 
50 fiO basis met de gemeente samen 
gesp<'<'id. Deze garantie kan men niet op 
oud<· huizen krijgen. Daarvoor bestaat 
alle<·n een hypotheek op basis van exe
eutiewaarde ofwel tweederde van de 
waard<· van het pand als het leeg zou 
zijn. I >e koper moet daar dus een derde 
van lwt totaalbedrag cash op tafel kun
nt>n i<•g-gen als hij dat huis wil kopen. 

Nu is het toch wel hoogst merkwaardig 
dat mC'n voor een nieuw huis met een 
veel hogere waarde en zwaarder las
tenpa ltket met ampet• enig eigen geld 
hoeft te komen, terwijl het oudere huis 
een v<'el gt·otere aanbetaling verist. Een 
oud huis van 45.000 gulden vraagt bij-

D<' VVD heeft in Amersfoort bij tus
sent ijd:-w gemeenteraadsverkiezingen 
t>en z<,er grote overwinning behaald, 
mis~whien zelfs wel de meest indruk
wek!.<•tH1e uit het bestaan van de partij. 
Bij d<· verkiezing, die nodig was door 
een herindeling van de gemeente 
AnH·rsfoort, vond een politieke aardver
schuiving plaats. De PvdA, voorheen 
onlll'l wist heer en meester in de ge
mePtllPraad, moest zijn eerste plaats 
prijs geven aan de VVD. Weliswaar is 
het v••rschil nu klein, maar als men ziet 
dat cl•• PvdA in 1970 24,5 procent van de 
stemn1cn behaalde en de VVD 17,8 pro
cent Pn dat de PvdA nu terugliep tot 
22,6 procent en de VVD vooruit sprong 
naar 23,8 procent (een winst van 6 pro
cl'nt op het totaal van de stemmen of 
een dPrde van haar eigen stemmen) dan 
kan I oeh zonder meer van een aardver
schuiving worden gesproken. Ook de an
der<· "pt·ogressieve" partijen en de CPN
leden verliezen, 

Blijdschap 
Natuurlijk is de VVD geweldig blij 

met deze winst, die voor velen misschien 
boven verwachting was. Voor leedver
maalt over het verlies van de socialisten 
moet men zich echter hoeden. Wiegel 

zijn zo langzamerhand niet anders te 
beschouwen als verlengstukken van po
litieke partijen. Er zijn legio uitspraken, 
van de heren Groeneveld, Kok en Spit, 
om maar enkele namen te noemen, die 
dat bewijzen. 

Ons land kent tal van vakverenigin
gen (categorale bonden bijvoorbeeld, 
waaronder zeer goede), die zich niet 
thuis voelen bij NVV, NKV of CNV. 
Maar slechts deze drie centrales worden 
bij het georganiseerd overleg erkend en 
betrokken. Dat betekent dat een niet
aangesloten vakvereniging in de prak
tijk nauwelijks een vuist kan maken en 
(dus) de belangen van haar leden niet 
of slechts zeer ten dele werkelijk kan 
behartig-en, 

A-politiek 
Er is wellicht ruimte voor een alge

mene vakcentrale, die zioh politiek neu
traal opstelt. Uitdrukkelijk geen libe
rale vakcentrale. Daar zouden wij niet 
voor zijn, krachtens ons uitgangspunt 
dat de vakbeweging a-politiek behoort 
te zijn. Maar een algemene neutrale 
vakcentrale, die zich gematigd opstelt 
en die geleid wordt door mensen die 
bereid zijn verantwoording te dragen in 
een groter geheel (de huidige vakcen· 
trale,s wensen dat niet; denk aan de 

voorbeeld een aanbetaling van 15.000 
gulden. 

Veel mensen met een smalle beurs 
willengraag zo'n ouder huis kopen, maar 
die aanbetaling belemmert dat vaak. 
Een nieuw huis kunnen ze ook niet ko
pen omdat daarvan de lasten te zwaar 
zijn." 

De VVD zou het liefst zien dat in de 
toekomst op een oud huis een hypotheek 
kan worden genomen ter grootte van de 
taxatiewaarde. Pol de Beer zou bij de 
koop het liefst twee beëdigde taxateurs 
het oudere huis laten schatten. Eén kan 
de koper zelf meebrengen en de ander 
zou afkomstig moeten zijn van het rijk. 
Samen kunnen ze dan tot de koopsom 
en de taxatieprijs komen. Het rijk zou 
dan tot die hoogte moeten garanderen. 

Hij noemt als voordelen: "Het aantal 
koopwoningen zal geweldig toenemen. 
Je maakt de men;;en ook minder afhan
l<elijk van alle bewegingen op de huur
markt. Verder zal men voor die eigen 
woning beter zorgen dan voor de huur
woning, zodat het peil van het woning
bestand wordt opgetrokken. Daarbij is 
deze regeling vooral bestemd voor men
sen met een smalle beurs, die onmoge
lijk het lastenpakket van een nieuwge
bouwde woning kunnen dragen. 

Wel wil ons Kamerlid die garantie 
aan een maximum binden van bijvoor
beeld 90- tot 100.000 gulden. Dat bedrag 
zal jaarlijks moeten worden aangepast 
aan de prijsstijgingen. 

zei dat ook op de avond van de verkie
zingsuitslag: ,,Je moet je nooit verheu
gen over het verlies van de tegenstan
der, maar !<ijken naar eigen winst." 

Wiegel meende dat zich in de Amers
foortse uitslag ten dele toch een lande
lijke tendens aftekende. Daal\ was zijn 
PvdA opponent Van Dam het mee eens. 
Maar voor een groot deel spelen natuur
lijk ook plaatselijke factoren een rol. 
Daarbij mag ook worden vermeld dat 
de plaatselijke afdeling van de VVD 
zich enorm heeft ingespannen in de ver
kiezingsstl"ijd en dat de stemmenwinst 
zeker mede aan haar ijver is te dan
ken. 

Verlies PvdA 
Afgezien van plaatselijke en landelij

ke factoren, één ding is opvallend: de 
teruggang van de PvdA met bijna 2 
procent. De PvdA is een regeringspartij, 
het land verkeert in moeilijkheden; on
populaire maatregelen zijn in het voor
uitzicht gesteld. Daar kan de PvdA niet 
veel aan doen. Ook andere landen wor
den door de olieschaarste getroffen. Het 
lijkt redelijk aan te nemen dat de grote 
meerderheid van de bevolking dit wel 
inziet. Wij zijn daarom niet geneigd de 

uitspraak van Groeneveld. die zei dat 
hij geen verantwoording wil dragen om
dat hij dan zijn vrijheid van handelen 
kwijt zou zijn), zou misschien een goed 
tehuis kunnen zijn voor die verenigin
gen die thans niet zijn aangesloten of 
die zich -- wel aangesloten zijnde -
niet op hun gemak voelen bij NVV, 
NKV of CNV. Een dergelijke centrale 
zou met veel meer kracht van argumen
ten aanspraak kunnen maken op erken
ning bij het georganiseerd overleg dan 
een enkele categorale bond of vakver
eniging. 

"Brievenbus" 
In deze zin heeft ons Tweede Kamer

lid de heer Keja zich deze week uitgela
ten. Hij stelt uitdrukkelijk voorop dat 
de VVD als partij bij dit alles beslist 
geen rol zou moeten spelen. Maar een 
ontwikkeling die zou leiden tot een al
gemene neutrale vakcentral·e zou bij 
zeer toejuichen. Niet als Kamerlid van 
de VVD, maar wel als privé persoon, 
zou hij ook bereid zijn --- naar hij ons 
desgevraagd meedeelde - om als "brie· 
venbus" te fungeren voor reeds bestaan
de bonden en anderen, die met elkaar 
ter zake contact zouden wensen om te 
onderzoeken welke mogelijkheden er op 
dit terre·in liggen. Zijn adres is: G. W. 
Keja, Engelenburg 7, Landflmeer (tele
foon 02908 - 3152). 

Een exclusieve 

VOORDEUR 
van ED:B.HOUf? 

H. v. DRIR 
Vi;,Mrsweg 20 - ELST (V,J 

Telefoon 497 

voor exclusief 
timmerwerk 

energiecrisis als oorzaak van het PvdA
verlies te zien. 

De nagestreefde nivellering, de gede
monstreerde onervarenheid van sommi
ge bewindslieden en het vermanende 
vingertje, dat steeds wordt geheven te
gen mensen elders in de wereld. Dat 
zijn zaken die gaan irriteren. Er rijzen 
daardoor twijfels over de kwaliteit van 
het regeringsbeleid en dat is. misschien 
nog de vriendelijkste manier om het uit 
te drukken. Het door de progressieve 
coalitie zwart op wit gestelde program
ma 'l'an vóór de verkiezingen kan door 
sceptici steeds uit de la worden gehaald 
en gecontroleerd. En dat gebeurt. Men 
is gefrustreerd of ergert zich. Deze ont
wikkeling kan er wel eens op duiden 
dat het verlies van de PvdA in Amers
foort het begin is van een ommekeer. 

Het zou heel gemakkelijk zijn voor de 
VVD van de bestaande ergernis onder 
de kiezers gebruik te maken. Maar een 
aanhang van ontevredenen vormt geen 
hechte basis voor een beter beleid. De 
partij heeft reeds duidelijk blijk gege· 
ven andere wegen te kunnen aanwijzen. 
Er is voor de volgende verkiezingea nog 
ruimschoots tijd om nog bredere lagen. 
van het kiezersvolk van deze posiUeve 
perspectieven te overtuigen. 
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Van Riel contra Boersma 

door een onzer 
redacteuren 

Minister Boersma, tijdens een debat in 
de Tweede Kamer. 

Mr. H. van Riel, voorzitter van de 
Eerste-Kamerfractie van de VVD, heeft 
tijdens de algemene beschouwingen ver
kLaard zich te hebhen gestoten aan het 
optreden van drs. J. Boersma, de minis
ter van sociale zaken. "Dat is niet ge
beurd in verband met mijn politieke po
sitie of mijn lidmaatschap van de VVD, 
maar op algemene gronden," aldus mr. 
Van Riel. "Naar mijn gevoel past het 
niet in een goede functionering van ons 
huidige parlementaire stelsel zich na de 
verkiezing tot lid van de Tweede Ka
mer, lijnrecht op te stellen tegenover de 
eigen lijstaanvoerder, zeker niet als men 
zelf als minister met die lijstaanvoerder 
van de eigen partij nauw heeft samen
gewe,rkt. Ik kan dit slechts zien als een 
ontbindingsverschijnsel binnen de parle
mentaire structuur, meer in het bijzon
der als men niet aan persoonlijke ambi
ties denkt." 

Anders werd drs. Boersma's partijge
noot in het kabinet-Den Uyl mr. De 
Gaay Fortman, door de heer Van Riel 
beoordeeld. "Die was nooit een bewon
deraar van de heer Biesheuvel, noch van 
diens politiek en liet dat wel eens dis
creet merken." Overigens, vervolgde de 
heer Van Riel, heeft dr. A. Vondeling, 
voorzitter van de Tweede Kamer, géén 
ergernis zoals ik, maar wel enige ver
wondering over de gang van zaken in 
verband met de terugkomst van de heer 
Boersma uitgesproken. Als de berichten 
juist zijn, dan zou de heer Vondeling 
hebben laten weten dat naar zijn me
ning een situatie als die zich in de ARP 
heeft afgespeeld, in de Partij van de 
Arbeid niet of nauwelijks zou zijn geto
lereerd, memoreerde de heer Van Riel. 

De heer Van Riel ging ook diep in op 
de vraag of het kabinet-Den Uyl in 
staat is een wezenlijk nuttige taak in de 
tegenwoordige politieke ontwikkeling 
van Nederland te vervullen. Hij sprak 
over de gemeenteraadsverkiezingen in 
Amersfoort (waarvan hij de uitslag nog 
niet kende, omdat hij de algemene be
schouwingen aan de vooravond daarvan 
hield) en gaf als zijn mening te k€1\nen 
dat het resultaat daarvan voor de ko
mende politieke ontwikl{e!ingen in Ne
derland van meer dan normaal belang 
zou worden. 

Ontbinding 
"Amersfoort lijkt mij typisch een 

plaats, waar veel algemeen Nederlandse 
aspecten naar voren komen. De drie 
confessionele partijen werken hier als 
eenheid samen, een interessant electo
raal experiment. Mr. Van Riel voorspel
de hen een verdere teruggang en zei in 
,het algemeen het verval van de confes
sionele krachten te betreuren. "Onder 
meer <;>mdat ik daarin een symbool, een 
deel Zie van het algemene verschijnsel 
van geestelijke ontbinding, zulks als een 
algemeen facet (in bijna alle partijen 
zowel toegejuicht als verworpen), van 
een evolutie in de westerse samenleving, 
wellicht onomkeerbaar. Zo aan dat ver
dwijnen of tot kleine proporties terug
brengen van de ARP en KVP niet valt 
te ontkomen, is de VVD van haar staat
kundige standpunt uit en vanuit haar 
visie op de samenleving uitdrukkelijk 
verplicht te proheren kiezers uit die 
groepen tot zich te trekken. Wie hier
over nadenkt zal het onvermijdelijke in
zien. Mij persoonlijk was het voortbe
staan van de confessionele partijen en 
de totstandkoming van een christende
mocratische unie liever geweest. Ik had 
die ontwikkeling meer in het belang van 
Nederland geacht," aldus mr. Van 
RieL 

Hij zou niets liever zien dan dat de 
eenheid in KVP en ARP werd hersteld. 
Maar z.i. kan dat nooit, zolang beide 
partijen het kabinet-Den Uyl steunen. 
"Hoofdzakelijk niet, omdat enig naden
ken ons leert dat - wie nu nog confes
sioneel stemt - een mentaal gezien min 
of meer traditioneel georiënteerd mens 
is. Iemand die in zijn voorstellingsleven 
hecht aan de normen die hij van huis 
uit meekreeg. Wie immers een andere 
wereld wenst, radicaal voelt en denkt, 
vindt gemakkelijk een uitweg naar de 
PPR of de PvdA. Evangelische inspratie 
betekent voor de heer Van der Gun (ka
merlid en NKV'er, red.) bijvoorbeeld 
iets anders dan voor de heren Schakel, 
Kruisinga, Abma en Jongeling. ' 

Concrete richting 
Een wezenlijke band als basis van de 

christen-democratische unie veronder-

Mr. H. van Riel, fractievoorzitter in de Eerste Kamer voor de VVD tijdens de alge
mene beschouwingen. Hij wordt links geflankeerd door zijn fractiegenoot mr. 
c. Polak, oud-minister van justitie (in het kabinet-De Jong). 

stelt gemeenschappelijke, duidelijk ge
formuleerde voorkeuren voor een be
paald soort politiek, een bepaalde con
crete richting. Dat alles geeft de PvdA 
zowel in Keerpunt '72 als in de politieke 
verbeelding van het electoraat en in de 
woordkeus van haar voormannen. Kijkt 
men naar de C.D.U., dan ziet men pre
cies het omgekeerde. Hoe stelt iemand 
zich voor dat een niet sterk traditionele 
kiezer rich tot het chlisten-democra
tisch appèl aangetrokken voelt?" 

Oliekwestie 
Over de oliekwestie merkte de heer 

Van Riel op dat de behandelingdaarvan 
door het kabinet in het algemeen en 
door minister Van der Stoel in het bij
zonder wat rommelig is geweest. Als zijn 
bezwaren tegen het kabinetsbeleid en 
het optreden van onze minister van bui
tenlandse zaken, voerde hij aan: het 
niet-meewerken aan een algemene EEG-

regeling in Kopenhagen en het niet be
reid zijn Frankrijk en Engeland een al
gemene volmacht te geven. 

Volgens de heer Van Riel werkt het 
verwarrend wanneer ministers menings
verschillen over statistiek, criminologie 
en crimele psychiatrie gaan uitvechten. 
Wanneer de regering zich niet in een
voudige, trefzekere woorden achter de 
veiligheid van de normale burger stelt, 
geeft zij een punt van de aanval open 
en schaadt zij haar aanzien. Aan de 
bevolking moet worden duidelijk 
gemaakt dat de beseherming van -leven 
en eig1endommen van de rustige burge.r 
- naar de indruk van die rustige bur
ger - is verzekerd, voor zoveel dat 
kan. Dit moet een hoofdpunt van pri
maire overheidszorg zijn, nu, vandaag 
en m(Jil'gen! Het respect voor de staats
en rechtsorde mag nooit kleiner wor
den." Aldus de heer Van Riel in zijn 
algemene beschouwingen in de Eerste 
Kamer. 

Taa~kverdeli.ng orga,nisatie 
Nu sinds 1 oktober j.l. op het algemeen secretariaat van onze· partij de heer T. 

ten Bruggencate als staffunctionaris voor de organisatie optreedt, heeft het dage
lijks hestuur de volgende taakverdeling vastgesteld. 

De zuiver technische organisatie-problemen in afdelingen en kamercentrales zul
len door de heer Ten Bruggencate worden behandeld. Aangelegenheden in het per
soonltike en politieke vlak dienen door de afdelingen in de eerste plaats met de 
kamercentralebesturen te worden opgenomen. Deze besturen kunnen daarbij de 
hulp inroepen van de secretarissen voor de organisatie, de heren F. Lauxstermann 
en P. Ch. Vogely. De secretarissen voor de organisatie zullen direct worden inge
schakeld- wanneer een kamercentrale-hestuur zelf hij problemen is betrokken. be 
heer Lauxstermann heeft onder zijn hoede de provincies Noord-Holland, Zuid-Hol
land, Zeeland, Noord-Brabant en Limburg. De overige pr!)vincies zullen door de 
heer Vogely worden verzorgd. 

VVD-publikaties 
Voor nieuwe leden en voo1· ieder die zich graag goed documenteelt over de 
VVD is het nuttig op de hoogte te zijn van de beschikhare VVD-publikaties. 
Ook afdeiingen kunnen, bijvoorbeeld voor ledenwerfacties, hun voordeel doen 
met onderstaande lijst. 
Alle genoemde publikaties zijn verkrijghaar bij het algemeen secretariaat 
van de VVD. Kóninginnegracht 57 te Den Haag, telefoon 070-604803 (na 
19 decen1her 1973: 070-614121). 
• Urgentieprogram ...... , ............................... 0000 •• 00 ................... . 

• Beginselprogram .... , .... 00 ••••••• 00 ..... 00 ... 00 00 00 00 00.00. 00 00 ................ 00 

• Verkiezingsprogram (Liberalen op nieuwe wegen) 0000 ...... 00 .... 00 

• Liberaal Manifest ...................... 00 00 oo 00 .. 00.00 ..... 00 ........ 00 .... 00 ... 

f 0,10 
"0,25 
"1,
" 0,10 

• Jaarboekje .... oooooooooooo ............. oooooooo .... oo ...... OOoooo••oo""•"""oooo• "6,-
(eind december nieuw jaarboekje, prijs onbekend) 

• • • • 

Statuten 00 ••••••• 00 00 00 ........ , ........... 00. 00.00 ...... 00 ... 00...................... " 0,25 
Huishoudelijk reglement ............... 00 ••• oo• 00 ...... 00 ••• 00, •••••••••••••••• 00 

Gemeenteprogram 1970 .. . . .. .. .. .. .. .. .. .. .. . .. .. .. . " 0,50 
V.V.D. - Uw partij oooo ............... oooooooooooooooooooooo................... "0,80 
(voor afdelingen f 0,25) 

• SEC- en LMC-rapporten ... .. ......................... oo .. oooooo.............. "3,-
(stakingsvrijheid; Loonbetaling bij faillissement; Bezitsvorming 
door pensioenvoorziening; De nieuwe omzetbelasting B.T.W.; 
Herziening van de winkelsluitingswet) 

• Herziening onderneniingsrecht .... 00 00. 00 00. 00 00 •• 00 00 •• 00 ........ 00 ..... 00 

e Kiezer-Gekozene 00.00 ...................... 00 00 .... 00. 00 00 00 00 00 •••••••• , ...... 00. 

• Discussie-nota Volksgezondheid 00 00 00. oo 00 .... 00.00. 00 .. 00 ......... 00 .. 00 ... 

• Pensioenen Nu .... 00 00 00. 00.00 •• 00 .. 00 00 00 00 00 ........ 00. 00 00 00 .. 00 00 •••• 00 ••• 00 ••• 

• Rapport Noorden van Nederland oooo ....................... oooo00oo ..... .. 

• Rapport Gewestvorming ......... 00 ..................................... 00 ... . 

• Nota Inkomenspol~tiek (opgesteld door de Tweede-Kamerfractie) 
• V.V.D.-Nu ..................... 00 ........................................... 00 ...... . 

• Ledenwerffolder ......... 00 ......... 00 ......................... 00 .. 00 •• 00 ......... . 

e Aanmeldingskaart ........ 00 00. 00 00 ....................................... 00 00 .. . 

,,3,~ 

"3,-
"3,
"1,
" 1,50 
"1,50 
"2,
.. 0,25 
"0,02 
"0,01 
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Alarmbel voor ziekenhuizen 

Ons Tweede-Kamerlid met 
vrouw mr. E. Veder-Smit 
geeft in dit artikel haar eerste 
indruk weer over de in
grijpende maatregelen, die 
staatssecretaris Handriks 
heeft aangekondigd ter be
teugeling van de stijgende 
kosten van de gezondheids
zorg. 

Borssele 
•• en ZIJn 

kerncentrale 

Op donderdag 22 november is staats
secretaris Hendriks in de vergadering 
van de Ziekenfondsraad verschenen en 
heeft daar in het licht van de televisie
schijnwerpers een verklaring afgelégd. 
In deze verklaring heeft hij een aantal 
maatregelen aangekondigd en een be
roep gedaan op de Raad om hem advie
zen te geven, die moeten leiden tot be
zuinigingen in de gezondheidszorg. 

Het was een wat merkwaardige gang 
van zaken. Een bewindsmaa, die ingrij
pende maatregelen aankondigt buiten 
het parlement om, en die vervolgens 
mondeling aan een college adviezen 
vraagt, zonder dat duidelijk wordt wat 
hij precies wil weten. 

De Raad reageerde enigszins onthutst, 
temeer daar de staatssecretaris weer 
vertrok om de pers te woord te staan, 
zonder dat de leden van de Raad gele
genheid kt·egen om vragen aan de be
windsman te stellen. 

Op zichzelf is het uiteraard een goede 
zaak, dat de bewindsman uit het kabi
net-Den Uyl, die verantwoordelijk is 
voor de volksgezondheid, nu de alarmbel 
luidt over de stijgende kosten van de 
gezondheidszorg, en daarmee de VVD in 
het gelijk stelt, die al jaren geleden op 
deze ontwikkeling heeft gewezen. 

Karakter 
Wat kan nu van de aangekondigde 

maatregelen gezegd worden? 
Allereerst, dat zij wel eenzijdig het 

ziekenhulswezen treffen. Over bijv. de 
rol van de gezondheidszorg buiten de 
ziekenhuizen, en over de aanzuigende 
werking die van ons verzekeringsstelsel 
uitgaat, wordt niet gesproken. 

Provinciale Staten van Zeeland heb
ben veertien dagen geleden hun goed
keuring gegeven aan de vestiging van 
een tweede kerncentrale bij Borssele en 
de toetreding van de PZEM (Provincia
le Zeeuwse Energie Maatschappij) tot 
de stichting samenwerkende elektrici
teitsproducenten (SEP). Dat gebeurde. 
na een marathondebat van negen uur. 
In de ochtenduren had de KVP-fractie
leider namens de drie confessionele par
tijen uitstel gevraagd van de behande
ling tot na het energiedebat in de Twee
de Kamer februari volgend jaar. ARP, 
CHU en KVP zeiden zich. niet bevoegd 
te achten in een dergelijk belangrijke 
zaak een beslissing door de Staten van 
Zeeland te laten nemen. 

De Gedeputeerde voor energiezaken, 
mr. J. Schlingemann (oud-VVD-Tweede
Kamerlid) adviseerde de Statenleden 
echter goedkeuring te geven aan het 
voorstel de PZEM tot de SEP te laten 
toetreden en dan eventueel met de be
slissing tot de bouw van een tweede 
kerncentrale te wachten tot Gedeputeer
de Staten met een nieuw voorstel zou
den komen. PvdA-Gedeputeerde Boers
ma legde daarna ee,n verklaring af na
mens een minderheid in het college, 
waarin hij zijn verontrusting uitsprak 
over de manier, waarop de westelijke 
wereld naar kernenergie grijpt. ,.Eerst 
moeten de problemen van het afval vol
doende zijn opgelost. De mens iB te 
vaak als profiteur van onze wereld op
getreden. Voor ons staat het licht op 
rood,'' aldt<s deze Gedeputeerde. Moties 
van de PvdA (onder meer om het be- · 
sluit tot de bouw van een tweede kern
centrale van 1000 megawatt bij Borssele 
te koppelen aan een landelijk energiebe
leid en daarom een beslissing hierover 
over te laten aan parlement en rege
ring) haalden het niet. Alleen de pro
gressieve drie stemden voor. 

Dat ook in de VVD-kringen echter 
voor dit standpunt bijval is te vinden, 
valt af te leiden uit de woorden van de 
heer A. de Jager uit Nieuwdorp, een 
van de twee leden van de VVD-fractie 
in Borssele's gemeenteraad. ,.Als raads
lid dat de belangen van mijn gemeente 
moet behartigen, zeg ik ,.nee" tegen een 
tweede kerncentrale. Voor Borssele 
heeft die alleen maar nadelen en geen 
enkel belang," zegt hij. Ook voor de 
provincie Zeeland is die centrale niet 
nodig, vervolgt hij. Want er is op korte 
en mlddellange termijn daar geen ener
gie nodig." 

Fout argument 
Landelijk gezien is er natuurlijk wel 

sprake van een energietekort, maar de 
heer De Jager vindt het onzin dat de 
provincie het argument van het oliete
kort naar voren brengt om de vestiging 
van een tweede centrale in Borssele er 
door te krijgen. Zeeland heeft een voor-

Voorts, dat zij de problemen hoofdza
kelijk van de buitenkant benaderen, en 
niet een wezenlijke oplossing van de 
problemen betekenen. 

En ten slotte, dat zij een zeer globaal 
kat"akter dragen, zodat sommigen zelfs 
spreken van het hakken met de botte 
bijl. 

Beoordeling 
Toch zijn er onderdelen van het com

plex van maatregelen, waarover ons 
oordeel positief kan zijn. Ik noem het 
besluit, om voortaan niet meer van de 
ziekenhuizen te eisen, dat zij ten minste 
een bezettingsgraad van 90 pct. hebben. 
Wij hebben al in de discussienota Volks
gezondheid en dit jaar in het z.g. zie
kenhuisplan van de Tweede Kamer-frac
tie in mei j.l. bepleit, deze eis te laten 
vervallen, ten einde de ziekenhuizen aan 
te moedigen tot een selectief opnamebe
leid. 

Ook is er iets voor te zeggen, om een 
wettelijke regeling te maken voor het 
sluiten van ziekenhuizen of gedeelten 
daarvan. Een dergelijke ingrijpende be
slissing moet berusten op een wet, en 
moet dan ook gepaard gaan met een 
adequate regeling van de rechtspositie 
der betrokkenen: Een wettelijke rege
ling op dit terrein zou ingepast kunnen 
worden in de Wet Ziekenhuisvoorzienin
gen. 

Bij de aangekondigde maatregel tot 
vaststelling van een investeringapiafond 
voor ziekenhuisbouw en de invoering 
van een personeelsstop plaats ik .een 
aantal vraagtekens. Op welke gegevens 
berusten zij? Hoe komt men aan het 

bedrag van een maximale investering 
per bed? Is het nog wel juist, te blijven 
uitgaan van het bed als maatstaf? Moe
ten de investeringskosten niet gerela
teerd worden aan het aantal en de sogrt 
specialismen die in het ziekenhuis wor
den beoefend? Kan een bepaalde inves
tering niet personeelsbesparend wer
ken? 

Ten slotte het voornemen, om de bed
dencapaciteit van de ziekenhuizen terug 
te brengen van 5,4 bedden per liuizend 
inwoners naar 4 bedden per duizend in
woners. Ook hier wordt niet vermeld, op 
grond van welke gegevens dit cijfer is 
bepaald. In ieder geval zal deze regel 
met voorzichtigheid moeten worden ge
hanteerd, omdat plaatselijk grote ver
schillen bestaan, en omdat het diensten
pakket dat in de ziekenhuizen wordt ge
boden sterk uiteenloopt. Opnieuw 
wreekt zich het feit, dat we nog steeds 
geen landelijk ziekenhuisplan kennen, 
en dat alles wat zich op dit terrein af
speelt wordt gekenmerkt door improvi
satie. 

Het zal nog geruime tijd duren, voor 
de bovengenoemde vijf maatregelen 
gaan doorwerken. Intussen is het van 
het grootste belang, dat zowel de zie
kenhuizen als de medici zelf zich bera
den over maatregelen om tot kostenbe
teugeling te komen. Samenwerking in 
regionaal verband en beperking van het 
aantal medische verrichtingen zijn 
maatregelen die de problemen van de 
binnenkant benaderen. Een groot ver
antwoordelijkheidsbesef en daadkracht 
van alle betrokkenen zal uiteindelijk de 
oplossing moeten brengen. 

' Demonstranten tegen een tweede kerncentrale bij Borssele op mars in Middelburgs 
centrum. Ook in VVD-kringen in Borssele is niet iedereen gelukkig met de komst 
van zo'n tweede centrale. 

treffelijke ligging voor de vestiging van 
zo'n centrale (Er is bijvoorbeeld koel
water overvloedig in voorraad). ,.Dat 
wil niet zeggen dat je vanwege die gun
stige ligging van zeeland daar ook be
slist een centrale moet neerzetten. Men 
heeft hier volgens mij wel een paar din
gen verward. Je moet de zaak vanuit 
een nationale energie- en milieupolitiek 
bekijken. Maar zo'n politiek is er nog 
niet duidelijk. Als uiteindelijk de Twee
de Kamer zegt: we moeten het maar 
doen, dan ben ik verplicht als raadslid 
mee te werken, ook al heb ik bezwa
ren.'' 

De heer De Jager, die onder meer me
kernenergie ook wel degelijk voordelen 
de kerncentrale van de Vereniging Mi
lieuhygiëne Zeeland, wijst er op dat de 
kernenergie ook wel degelijk voordelen 
heeft: lage prijs op langere termijn. 
Qua milieu is het .,een geweldige zaak", 
mits het goed gaat. Wat de energie be
treft moet je ook niet alles op een kaart 
zetten, vindt hij. ·Je moet niet alléén 
bouwen op gas en olie. Een van de grote 
nadelen ziet hij echter in het feit dat we 
het dichtst bevolkte land ter wereld 
zijn. ,.In Amerika mag er niemand bin
nen een straal van ongeveer 5 kilometer 
van een kerncentrale wonen. Van de ge
varen op langere termijn - de geneti
sche aspecten bijvoorbeeld - weet men 
nog te weinig. En ook over het afval-

probleem is nog onvoldoende duidelijk
heid." 

In de drie dorpen van de gemeente 
Borssele (behalve Borssele ook 's-Hee
rendonk en Nieuwdorp) wonen 5000 
mensen. ,.Een enorm bezwaar vind . ik 
dat zodra de centrale gaat draaien, er 
nog geen gevarenplan is. Een ander be
zwaar: il.ls je meerdere centrales op één 
plaats hebt, wordt het economisch ge
zien interessant om een .,opwerkingsfa
briek" (voor het uraniumverrijkingspro
ces) neer te zetten. Een kerncentrale 
moet zuiv·er commercieel gebouwd wor
den. Dat vind ik het griezelige." 

Naarmate de bevolking dichter wordt, 
moet je van bepaalde energiebronnen 
afzien, is zijn standpunt. Je moet dus 
niet zeggen: andere landen hebben ook 
meerdere centrales. Want veel van die 
landen hebben meer ruimte en kunnen 
dus beter spreiden. De heer De Jager 
pleit voor het bestuderen in het alge
meen van alternatieven voor de energie
voorziening, zoals de mogelijkheid van 
de uitbuiting van zonne-energie. Verder 
vindt hij het nu tijd worden dat het 
plan een getijdencentrale in de Ooster
schelde te bouwen, weer eens tevoor
schijn wordt gehaald. Indertijd was dat 
plan de PZEM te duur. "Maar is dat 
door de enorme stijging van de energie
prijzen nu nog het geval?" vraagt hij 
zich af. 
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~~Kabinetscrisis" in de pers 

voor de aankoop van uw 
BUNGALOW 
of LANDHUIS in 
EINDHOVEN 
of omgeving 

Is er: ffilt--

Kopij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den Haag. 

Het stellen van de kabinets-kwestie 
naar aanleiding van een poging van 
KVP en AR de verhoging van de ver
mogensbelasting te beperken tot vermo
gens boven de 250.000 is slecht ontvan
gen in de vaderlandse pers. De NRC: 
"Zelden zal de kabinetskwestie om een 
budgettair bedrag van 30 à 35 miljoen 
gulden (de verhoging van de vermo
gensbelasting met één promille, zij het 
in combinatie met de verhoging van de 
huurwaarde voor eigen woningen l ge
steld zijn. Na de oorlog is een dergelijk 
voorheeld in elk geval niet te vinden. 
Bij een (gedeeltelijk) extra-parlemen
tair kabinet als het huidige ontbreekt 
het de ministers aan de solidariteit van 
een meerderheidscoalitie in cle Kamer, 
die bij beslissende stemmingen gehan
teerd kan worden in een overredingstae
tiek om dissidenten van "uit de boot val
len" te weerhouden. Die extra-parlemen
taire situatie wil premier Den Uyl ech
ter blijkens recente uitspraken nadruk
kelijk gehandhaafd zien.. Maar de on
vermijdelijke emotionele en politieke 
verwijdering die het gevolg is van het 
zwaaien met de portefeuilles is in de 
huidige situatie hoogst ongewenst..." 

Het Alg·emeen Dagblad spreekt van 
een .,complete politieke comedie.. Het 
dreigen met aftreden was overdreven en 
overbodig. De confessionelen waren al 
lang door de knieën." Ook de parlemen
taire redacteur van De Tijd meent dat 
de confessionelen al lang wisten waar 
ze aan toe waren na het overleg tussen 
minister Duisenberg van financiën en de 
kamerleden Schouten en Van Amels
voort, de financiële specialisten van 
ARP en KVP. "Maar het vooroverleg 
had niet tot een oompromis geleid zodat 
de ontknoping zich in het parlement zou 
afepelen ... Van een f'risissfeer was abso
luut geen sprake... Alleen 'n beheerste 
minister Duisenberg die zakelijk zei wat 
ARP en KVP al lang hadden zien aan
komen. Van Amelsvoort had met zijn 
fractie niet langer dan een half uur 
schorsing nodig, om te besluiten dat het 
amendement zou worden ingetrokken. 
Zij het onder protest.... Vanwege het 
voorspelbare in de gang van zaken is 
het niet helemaal begrijpelijk waarom 
de KVP zolang zo stellig heeft vastge
houden aan de amendementen .... De ver
klaring is waarschijnlijk simpel. Wan
neer de KVP eerder had gezegd te zul
len toegeven op het punt van de vermo
gensbelasting liep zij het risico dat de 
regering dan tegenover het huurwaarde
amendement (waarin halvering van de 
voorgestelde 60 pct. verhoging werd ge
vraagd) een onaanvaardbaar had laten 
klinken." 

Dwaze vertoning -
De Volkskrant vraagt zich af of het 

werkelijk om een belangrijke llaak ging 
die het stellen van de kabinetskwestie 
rechtvaardigde en noemt het geheel een 
dwaze vertoning. "Wat blijft is, dat de 

verhouding tussen het kabinet en KVP 
en AR voorshands eèn flinke deuk heeft 
gekregen. Ook dat is met dertig miljoen 
(die de regering nu meer kan innen aan 
vermogensbelasting) duur gekocht." 
Jan Joost Lindner, parlementair-redaC'
teur van dezelfde krant is al even wei
nig gelukkig met de gang van zaken: 
"Een Kamermeerderhe\d, die een mi
niem hoekje van Den Uyls smalle mar
ge wilde beduimelen werd door een 
plomp machtswoord lamgelegd. En dat 
is - ook al zou die meerderheid straal 
ongelijk gehad hebben ---- een triest ge
zicht... En al dat linkse volk dat vorig 
jaar zo boos was, omdat minister De 
Brauw voor zijn mallotige collegegeld
kwestie (in de Senaat) de kabinets
kwestie durfde te stellen, was nu zeer 
tevreden... Er werd gefilosofeerd, dat 
juist een extra-parlementair kabinet 
eerder naar de meest grove middelen 
moet grijpen om geen speelbal van het 
parlement te worden... Terwijl dN:tijcls 
juist Burger in bewonderd proza uitleg
de aan aarzelende confessionelen, dat 
hun "gedogen" nog alle vrijheid in de 
Kamer zou laten --- dat was juist het 
mooie van "extra-parlementair"'. Waar
na "beoogd"-premier Den Uyl op me
nige persconferentie weer eens beloften 
deed: Van een snel stellen van de kabi
netskwestie zou geen sprake zijn.'' 

Lindner meent dat de kabinetskwestie 
in normale gevallen sJ:echts een paar 
keer gesteld kan worden, "voordat re
bellen in het regeringskamp de conse
quentie van ga-dan-maar-weg trekken ... 
Nu is een riskant en weinlg fraai spel 
mogelijk, waarbij de PvdA et•van uit
gaat, dat de KVP en de nog meer in moei
lijkheden zittende AR steeds weer door 
de pomp gaan voor herhaalde dreigin
gen met aftreden en verkiezingen." 
Daarbij probeert links volledig te domi-

Aanvulling 

neren. De daardoor onvermijdelijke 
wedloop naar de VVD zal dan een extra 
aanzet vormen voor de tweedeling in de 
politiek. .,Het tactische middel van de 
polarisatie heeft zijn grenzen, zo heeft 
Den Uyl eerder bij her•haling gesteld." 
Ook nu moet de effectiviteit ervan be
twijfeld worden, zo meent de Volks
krant-rdeacteur. "De voor links onpret
tige uitslagen in Amersfoort kunnen 
nog goeddeels weggewuifd worden. 
Maar is het zo onmogelijk, dat na een 
moeilijke, kille, impopulaire winter niet 
alleen KVP en AR, maar ook links bij 
niet al te zeer aan politiek verknochte 
mensen uit de gratie zal liggen? Als de 
VVD-winst dan het confessionele verlies 
overéompenseert, wordt de vorming van 
een"centru.m-rechts kabinet, eventueel 
onder Wiegel gemakkelijker, dan afge
lopen voorjaar het geval was." 

Nationaal kabinet 
ne Telegraaf gaat op de kwestie zelf 

niet in, maar meent dat de financiële en 
economische situatie een kabinet nodig 
maakt dat zich gesteund weet door het 
vertrouwen van een zeer grote meerder
heid van het Nederlandse volk. Dat ve·r
trouwen heeft dit kabinet niet, meent 
het blad, zoals uit de uitslag van de 
verkiezingen in Amersfoort is gebleken. 
,.Het is ook uitgesloten dat het kabinet
Den Uyl het vertrouwen kan terugwin
nen. Het is tot stand gekomen onder het 
gesternte dat "progressief" te werk 
moet worden gegaan, hetgeen betekent 
dat gepolariseerd moet worden. Het ka
binet-Den Uyl hoort plaats te maken 
voor een nationaal kabinet, waarin vele 
stromingen van het Nederlandse volk 
vertegenwoordigd zijn. Slechts een na
tionaal kabinet kan de nationale taak 
vcrrichten die in de komende jaren tt>n 
uitvoer moet worden gebracht." 

In het artikel "Winst-Britse LibPralen" in \" rijlwid & DPmot·ratie van 23 no\·em
ber j.l. is een staatje weggevallen waaruit vo!gPns Glenn Wilson in het Britse wePk
blad New Society kan blijken dat de Liberall:'n in Engeland gPen middPlll)Ositil:' in
nemen tussPn Laboul" t>nerzijds t•n de CmisPrvatieven anderzijds. \\'e laten het hit•r
bU alsnog volgen: 

Het percentage "ja"-antwoorden op de vraag of dt> ondervraagtlf'n positief staan 
tf'gPnover de \'o)gPn<k zakPil is als volgt verdeeld: 

Cmls<'rvatw,·••n l.abour J,ilwra !Pn 
censuur 55 50 44 
immigratie klt•urlingen 33 29 45 
echtscheiding 61 til 67 
evolutietheorie 37 25 40 
doodstraf 73 6:~ /)!) 

werkende moeders 57 57 ·59 
zondagsheiliging 52 40 38 
geboortencontrole 86 82 87 
coëducatie 80 72 87 
socialisme 24 68 40 

Noordelijke contactdag 
Op 19 november kon mevrouw Mul

der-Geuker, centrale vertegenwoordig
ster van Groningen, velen welkom heten 
op de contactdag van de Vrouwen in de 
VVD in Groningen, Friesland en Dren
the en wel in het bijzonder mevrouw 
Toxopeus. De eerste spreker drs. D. J. 
Dees begon zijn inleiding met het noe
men van het feit dat de VVD een door
braakpartij geworden is. Doorbraak bij 
de jonge kiezers, die houvast aan onze 
politieke visie hebben, bij de confessio
nelen die vooral bij ~e laatste verkiezin
gen zijn teleurgeste1d binnen hun eigen 
partij en bij de middengroepen. 

De grote groei van het aantal leden 
en het oprichten l'an nieuwe afdelingen 
bl'ellgt een grol t taak met zioh mee, 
aange2ien de leden goed opgevangen 
moeten worden. Er moet een evenwicht 
gevonden worden tussen de verschillen
de belangen; tussen de overheidsuitga
ven en het individuele besteedbare inko-

men, vervolgde de heer Dees. De over
heid mag niet beknotten en betuttelen, 
maar behoo1·t de mens te stimuleren bij 
zijn persoonlijke initiatief. Hierin staan 
de ideeën van het kabinet en de VVD 
tegenover elkaar. 

Wat betreft de plannen van de minis
ter Kemenade, merkte hij op, dat hij die 
in grote lijnen wel kan steunen. Maar 
hij had weinig waardering voor de mid
denschool. Hij vreesde voor een te grote 
nivellering en een discriminatie van de 
twaalf-jarige, die wèl een keuze kan 
doen. 

Na de lunch sprak mevrouw J .• Tense
ma-Vos over de politieke rol van de 
vrouw. Hoewel in de Tweede Kamer de 
vrouwen in onze fractie procentueel het 
best vertegenwoordigd zijn, bepleitte zij 
een groter aandeel van de V'rouw in ge
meenteraad en provinciale staten. Het 
probleem is wel eens dat vrouwen bij
zonder goed moeten zijn, willen zij een 

waarderem:l woord krijgen van de man
nen waarmee zij werken. Ook komt het 
voor dat zij nog wel eens aarzelen om 
verantwoordelijkheid op zich te ne
Jnen. 

Mevrouw Jensema besloot haar inlei
ding met een uiteenzetting van het 
werk in gemeente en staten. Bij de dis
cussie kwam onder meer de kwestie van 
de Dollard aan de orde, waar zij zeer 
duidelijk de verschillende mogelijkheden 
besprak en het stanelpunt van de Pro
vinciale Staten van Groningen uiteen
zPtte. 

E. ALBERTI-TUYNMAN 

Jaarverslag 
Aan de centrale-vertegenwoordigsters 

is een aantal exemplaren van het jaar
verslag 1972/1973 van onze Organisatie 
toegestuurd. Degenen die nog een exem
plaar willen hebben kunnen dit aanvra
gen bij het in het hoofd van deze ru
oriek vermelde adres. 
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Liberaal Manifest besproken 

Mijn opinie is ... 

Op 7.aterdag 24 november heeft de 
VVD een buitengewone algemene leden
vergaelPring gehouden in het Turfschip 
te Breda. Doel was te discussiëren over 
het Liberaal Manifest en over enkele 
stellingen, die naar aanleiding daarvan 
waren opgesteld. Voorts kwam aan de 
orde ePn n•solutie over de inkomenspoli
tiek. 

"De VVD gmeit en wordt bij iedere 
verkie7.ing als winnaar getipt, Amers
foort was een enorm succes, wij krijgen 
nog steeds stromen nieuwe leden. Als 
dat met een partij gebeurt, dan worden 
er ook wenkbrauwen gefronst, dan 
wordt !'r met argwaan gekel,en. Dan 
wordt PI' · - en dat is logisch ge
vraagd of met de verbreding de beginse
len wel ;:uiver gehouden kunnen wor
den." 

Met dPzc woorden opende de p>utij
voorzit;;ler, mevrouw Van Someren, 
de vergadering. Zij vervolgde: .,Voor 
dat laatste, het zuiver houden van de 
beginsPl.,·n, moet iedere partij te allen 
tijde oppassen, men mag zich niet uit 
opportunistische ovez·wegingen van zijn 
oorspronkelijke idealen laten afdrijven." 
Zij stelde dat niets erop wijst dat de 
verbt·eding van de VVD-aanhang een 
verrechtsing inhoudt, zoals ons niet-wel
gezindt• lieden suggereren. 

"IedPI'!' partij die in de oppositie is 
loopt hPL gevaar van radicalisering, van 
een neiging tot extreme opvattingen. 
Wij m!wten dat in alle nuchterheid on
<~r ogl'n zien. Op dit moment zijn er 
echter geen aanwijzingen dat dat bij 
ons gehPurt. Er zijn wel aanwijzingen 
dat stePds meer een echt liberalisme no
dig is: tegenover de toenemende verket
tering moet een flinke dosis verdraag
:~,aamhPid staan, tegenover het ineële 
gedt·am \'an de zich progr·essi!'f noemen
de dril' moet een op de problemen van 
vandaag en op de vermoedelijke toe
lwrust gebaseerd beleid gevoer·d worden. 
Dat beleid voeren wij vandaag nog niet 
omdat wij in de oppositie zijn. maar die 
oppositierol mag niet lang durl'n. Wij 
willl'n weer regeren. Dat willen wij nil•t 
om de macht, dat willen wij qmdat het 
op het ogenblik onder deze regering nil•t 
goed gaat. Den Uyl heeft nog st<'Pd;.; 
niet eh' moed om tegen zijn achterban te 
zeggen dat de goede jaren voorbij zijn 
en dat \\'ij met man en macht de pmble
men t<' lijf moeten zonder fnwie belof
ten van een paradijsje vol mooi<' voor
zil'ning-Pn," alehts mevrouw Van Some
ren. 

Spn•l<t'tHle over· het Libt•rnal ;'vfanifest 
zei de partijvoorzitster o.m.: .,Dit biedt 
een stuk liberale inspiratie. bet is g-een 
progra.ntma. Het is bovendien geschre
ven in 1972. De tussentijdse Kam•~t·ver
kiezing<•n hebben de behandeling ver
tr·nagd, maar het is nog steeds t<p-to-da
te. Het geeft natuurlijk gePn concrete 
oplo;;singen voor de katTevracht proble
men, diP zi<"h de laatste tijd ov!.'r ons 
hebben uitgestort. Maar het Manifest 
blijft, nndanks alle veranderingen, vonr 
ons een belangrijk stuk." Zij zl'tte de 
behantlPlingsprocedure uiteen, waar·bij 
steeds voorop gestaan heeft dat het Ma
nifest moest blijven een vrij stuk, niet 
opgestt>ld door het hoofdbestuur· of door 
de partij, maar door een onafhankelijkE' 
st uurgroep. 

,.Daarnaast," aldus mevr·ouw Van 
Smnen•n, "is duidelijk een nieuw par·
tijprogramma v~relst. Een tu~sentijds 
nieuw programma kan mijns inziens 
niet: dP huidige Tweede Kamer·fractie is 
gekOZ('ll op "Liberalen op nieuwe we
gen." Maar er moet een nieuw program
ma klaar zijn tegen de tijd dat dat no-

• De overheid en de 
particuliere inkomens 

Als ik de discussie in de buitengewone 
algemene vergadering op 24 november 
j.l. in Breda goed heb gevolgd, is daar 
ongewijzigd aanvaard paragraaf h van 
de ontwerp-resolutie van het hoofdbe
stuur ovPr de inkomenspolitiek: .,over
wegendt• ten slotte dat et· voor de over
heid gePn rechtsgrond is om normen 
vast te stellen voor particuliere inko
n1cns." 

Als volstrekte leek op dit terrein heb 
ik, mede gezien de vele sprekers, mij 
niet in tle discussie gemengd. Bij mij is 
echter ef'n vraag blijven bestaan, waar
op ik ooi{ in gesprekken met ni€'1: geheel 

Oud-minister Polak bestreed ter vergader·ing de gedachte om te pleiten voor de 
totstandkoming van een Constitutioneel Hof. 

Oud-minister Geertsema, thans commissaris der Koningin in Gelderland en de heer 
Rietkerk (rechts) volgen belangstellend de debatten. 

dig is." Zij !<on natuurlijk niet voor~ pel
len wanneer het kabinet-Den Uyl zal 
vallen, maar het leek haar onwaar
schijnlijk dat het de hele rit zal uit;:it
ten. Daarom moet de VVD thans star·
ten, zo bepleitte mevrouw Van Some
J·en, met de voorbereiding van een 
nieuw programma. Goede, nog niet uit
gevoerde punten van ,.Liberalen op 
nieuwe wegen" zijn bouwstenen; de in
breng van diverse partijcommissies :~,al 

ondeskundige vrienden, na afloop van de 
vergadering, geen bevredigend antwoord 
heb gekregen. Ilr zou het van belang 
achten als deze vraag van competente 
zijde zou kunnen worden beantwoord. 

Mijn vraag is: wat wordt in genoemdt> 
pamgraaf met reehtsgrond bedoeld ? 
Dat in het thans in Nederland geldende 
recht die grond niet bestaat? Indien dat 
inderdaad niet het geval is, zou dan 
door de aanvaarding van een wet, waar
in de onderhavige regel expliciet <>f im
pliciet zou zijn neergelegd, die rechts
grond niet worden gecrëerd? En wat 
hebben wij in dat geval nog aan de 
uitspraak in paragraaf h? Of is wellicht 
bedoeld dat er een soort natuurrechtelij
lre regel op dit punt bestaat, waarvan 

tevens als materiaal gebruikt worden en 
dit alles zal moeten geschieden met als 
in~pir·atiebron het Liberaal Manifest. 

Rede Wiegel 
Ook de heer Wiegel, voorzitter van de 

Tweede-Kamerfractie van de VVD, 
spmk de vergadering toe. Hij wijdde 
o.m. aandacht aan de voor de VVD zo 
succesvolle verkiezingen in Amersfoort. 
Het meest opmerkelijke resultaat daar-

nieuw te sc:heppen r·echt niet zou mogen 
afwijken? Mij lijkt dat een moeilijk te 
verdedigen zienswijze. In het licht van 
een en ander blijf ik mij afvragen of 
het niet verstandiger zou zijn om, ge
bruikmakend van de "\Vassenaarse 
tekst", de volgende formulering te kie
zpn: 

.. Overwegend dat het niet op de weg 
van de overheid ligt om normen vast te 
stellen voor particuliere inkomens" - al 
hegrijp ik natuurlijk heel goed dat bij 
de finale redactie van de tekst, die nog 
moet plaatsvinden, de uitspraak van de 
algemene vergadering niet kan worden 
genegeerd. Ik blijf echter met mijn sug
gestie zo dicht mogelijk bij die uit
spraak. 
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van noemde hij de achteruitgang van de 
PvdA: .,De opgaande lijn, die bleek uit 
de Kamerverkiezingen november 1972 
en uit de verkiezingen voor Zaanstad 
heeft de PvdA niet kunnen doortrekken. 
Mijn algemene conclusie l.a," aldus Wie
gel, "dat door het beletd van het kabinet
Den Uyl in het midden van de Neder
landse politiek in toenemende mate een 
vacuüm gaat ontstaan, en in de tweede 
plaats dat dit vacuüm - zo dat ont
staat - door de confessionele partijen 
niet kan worden opgevuld. De polarisa
tie, zoals die door de PvdA is ingezet, 
kan leiden tot het verdwijnen van het 
politieke midden, kan leiden tot chaos, 
kan leiden tot overdreven vei'Sclt.erping 
van tegenstellingen. Alleen dié polarisa
tie is goed, die ertoe leidt dat verschil
len van inzicht aan het licht worden 
gebracht. Polarisatie dle de tegenstellin
gen in ons land overdrijft is verkeerd." 
Wiegel noemde het de dure plicht van 
de VVD het vacuüm, dat in het politieke 
midden dreigt te ontstaan, op te vullen 
en de politieke chaos, die dreigt, te 
voorkomen. 

Spreker wees op onderzoekingen en 
analyses van verkiezingsuitslagen, in 
Zaanstad en Amersfoort met concrete 
cijfers bevestigd. Uit onderzoekingen 
van het Eerste-Kamerlid van D'66, de 
heer Schwarz, blijkt bijvoorbeeld dat de 
VVD vorig jaar november in Den Haag 
relatief het meest won in de "armere" 
wijken van de stad. De uitslag in 
Amersfoort is nog significanter. In de 
wijken waar de PvdA altijd de grootste 
aanhang heeft gehad, heeft de VVD het 
meest gewonnen. "Dat betekent," aldus 
Wiegel, "dat we er voor het eerst in zijn 
geslaagd vaste voet aan de grond te 
krijgen bij de werknemers en bij de 
laagst betaalden. Politiek vertaald in de 
oude versleten termen links-rechts re
denrende, houdt dat in dat de politiek 
van onze partij niet heeft geleid tot zo
geheten "verrechtsing" van onze aan
hang." 

"Wij staan thans voor de taak," zo 
vervolgde Wiegel, "op basis van onze 
liberale beginselen een hecht fundament 
te scheppen, om de winst van november 
'72 en de winst die wij in Zaanstad en 
Amersfoort boekten, te behouden en 
verder uit te bouwen. Daarin zullen wij 
slechts slagen als wij voor de sociaal 
zwakken een beleid voeren van sociale 
rechtvaardigheid. Als wij - ik denk 
dan met name aan de werknemers -
een beleid voeren dat aan de eigen ver
antwoordelijkheid en aan de gelijke 
kansen een belangrijke plaats zal geven. 
Als wij - ik denk dan speciaal aan de 
kiezers Uit het confessionele kamp --
een beleid voeren van verdraagzaamheid 
en begrip. En als wij de vrijheid cen
traal blijven stellen." 

Uit de Amersfoortse verkiez.L:::•'n 
concludeerde Wiegel dat de winst die de 
VVD blj Kamerverkiezingen thans zou 
kunnen boeken, wel eens niet alleen het 
verlies van de confessionelen zou kün
nen compenseren, maar er ook toe zou 
kunnen bijdragen dat de oude coalitie 
weer tot een meerderheid in de Tweede 
Kamer zou kunnen komen. De confes
sionele leiders hebben hun steun aan het 
kabinet-Den Uyl mede verklaard op ge
talsmatige gronden: met de VVD zou er 
geen coalitie, die zou kunnen rekenen OIJ"' 
de steun van een vaste meerderheid in 
de volksvertegenwoordiging, inzitten. Als 
de ontwikkeling van Amersfoort doorzet 
- en waarom zou dat niet gebeuren? 
- gaat dat argument niet meer op. "In 
mijn commentaar op de Amersfoortse 
verkiezingen heb ik dat met zoveel 
woorden gezegd," aldus Wiegel. "De 

Mijn eigen opinie wijkt iets af: welis
waar meen ik, anders dan "Wa.esenaar", 
dat van .,nonnen" en niet van "exacte 
normen" ware te spreken. In het laatste 
geval is m.i. het hek van de dam. Doch, 
rekkelijk als ik ben, zou ik denken dat 
het in het algemeen niet op de weg van 
de overheid ligt, enz. Ik kan mij n.l. 
omstandigheden voorstellen waarin het 
verantwoord zou zijn enig water in de 
liberale wijn prijs te geven. Maar mijn 
eigen opinie doet in de huidige context 
minder terzake. Anders zo~: ik ook nog 
graag u~tweiden over de liberale ge
dachte, die jk in de ontwerpresolutie heb 
gemist, dat bijna ieder mens de potentie 
in zich heeft zich een bij hem passend 
inkomen te verwerven. Ik geloof dat het 
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Partij1voorzitter mevrouw Van Someren en politiek leider Wiegel bekijken, tijdens de Bredase vergadering, 
de brochure VVD-nu. 

heer Aantjes smeet dat weg. Ma811' de 
heer Anctriessen stelde zich anders op. 
Op het openzetten van de deur door ons 
naar herstel v,an de samenwerking met 
de christen-democratische partijen rea
g-eerde hij - anders dan Aantjes - niet 
negatief." 

"Het liberalisme krijgt in de 70'er ja
ren een unieke kans. Die kans bestaat 

Brochure 

VVD-nu 
In Vrijheid en Democratie van 

23 november trof u de brochure 
"VVD-nu" aan. Een uitstekende en 
duidelijke informatie over: Wie is 
Hans Wiegel? Wat zei hij in de 
!;:amer? Wat wil juist nu de 
VVD? 

De ( ongesneden) brochure is 
verkrijgbaar bij het algemeen se
cretariaat, Koninginnegracht 57 
te 's-Gravenhage, tel. 070 - 604803 
(m.i.v. 19-12-1973: 070 
614121). De prijs bedraagt f 0,25 
per stuk. Minimum afname 100 
stuks. 

U kunt ook met deze brochure 
buitenstaanders weer op duidelij
ke wijze kennis laten maken met 
de VVD en haar politieke leider 
Wiegel. 

vooral dat is, wat wij aan de zo sterk 
aan bevoogding onderworpen arbeiders
klasse moeten duidelijk maken, voorzo
ver het althans om inkomens gaat. 
Want ook op ander terrein geldt dat de 
benen van de zogenaamd minder be
voorrechten veel sterker zijn dan hun 
leiders hun trachten wijs te maken. 

Zo ergens, dan ligt hier de weg van de 
VVD om tot een krachtige volkspartij 
uit te groeien. 

J. G. BRUGGEMAN, Den Haag 

De redactie heeft de heren drs. G. M. 
V. van Aardenne en mr. J. G. Rietkerk, 
die over dit onderwerp te Breda spra
·ken, om commentaar gevraagd. Zij te
kenen het volgenfle aan: 

daarin dat wij tot een echte volkspartij 
worden, waarin iedereen, ongeacht ge
loof, afkomst, leeftijd, inkomen, zich 
thuis kan voelen. Wij moeten niet bang 
zijn voor kritiek. Wij moeten niet terug
schrikken voor de geweldige inspanning, 
die van ons allen wordt gevraagd. Wij 
mogen de kans dat de VVD de komende 
tijd een leidende rol in het bestuur van 
ons land zal gaan spelen, niet laten lig
gen. Wij willen het politieke midden op
vullen. Wij willen uitgroeien tot een 
brede volkspartij. Wij willen de spil 
worden van een nieuwe meerderheid," 
zo besloot Wiegel zijn rede. 

Besluiten 
Over de stellingen naar aanleiding 

van het Liberaal Manifest (welke stel
lingen waren opgesteld door dezelfde 
stuurgroep die het Manifest had ge
schreven) werd uitvoerig gediscussieerd. 
Zij werden aanvaard op drie punten na. 
Met betrekking tot de paragraaf "On
derwijs" vond de vergadering punt 5 
niet gelukkig geformuleerd. Daarin 
stond: "Aan een verbetering van de on
derwijstechnologie dient de voorkeur 
geven te worden boven verlaging van de 
leerlingenschaal; dit laatste zal alleen 
daar moeten gebeuren waar het het 
meest nodig is." De stuurgroep lichtte 
toe dat ook zij natuurlijk niet tegen 
kleine klassen is, integendeel. Maar als 

· er prioriteiten gesteld moeten worden, 
dan gaat haar voorkeur toch uit naar 
verbetering van de onderwijstechnolo
gie. De vergadering was het echter met 
die zienswijze niet eens: het desbetref
fende onderdeel werd verworpen met 
264 tegen 293 stemmen. 

De vraag van de heer Bruggeman 
brengt ons op het gebied van de rechts
filosofie. Wij zouden hier willen wijzen 
op de omschrijving die de tegenwoordi
ge minister De Gaay Fortman enige ja
ren geleden gaf van rechtsgronden: "De 
zijdelijke en juridische overwegingen op 
grond waarvan een wettelijke regeling 
als gerechtvaardigd en noodzakelijk 
moet worden aangemerkt." 

Wetgeving moet berusten op bij de 
bevolking levende opvattingen. Wat de 
hoogte van de individuele inkomens be
treft is naar onze mening noch de recht
vaardiging noch de noodzaak van een 
ingrijpen door wetgeving aangetoond. 

Bij de paragraaf over ,.Rechtsstaat en 
democratie" verwierp de vergader,ing de 
punten 3 en 4 van de voorgestelde stellin
gen. Zij sprak daarmee uit het niet eens 
te zijn met het inzicht van de stuur
groep dat een Constitutioneel Hof tot 
stand zou moeten komen om de top te 
vormen van de administratieve recht
spraak, welk Hof tevens de bevoegdheid 
zou moeten krijgen de wetten aan de 
Grondwet te toetsen. 

Op de door het hoofdbestuur voorge
stelde resolutie me betrekking tot de in
komenspolitiek waren tal van amende
menten ingediend. Een zeer uitvoerige 
discussie was het gevolg. De vergade
ring besloot het hoofdbestuur te machti
gen de eindredactie vast te stellen. Pu
blikatie van die eindredactie zal in ons 
volgende blad geschieden. 

Adres stuurgroep 
Liberaal Manifest 

Voor diegenen - met name 
buiten de partij --- die in contact 
willen treden met de Stuurgroep 

..Liberaal Manifest is een postbus 
geopend ten name van deze stuur
groep: postbus 1877 te Den 
Haag. 

In het Liberaal Manifest wordt 
bepleit dat contacten tot stand 
moeten komen tussen al diegenen, 
met name uit de confessionele 
partijen, D'66, DS'70 en ook de 
PvdA, die van oordeel zijn dat sa
menwerking moet ontstaan tussen 
allen die de gedachten van het 
Liberaal Manifest onderschrij
ven. 

De stuurgroep kan en wil een 
rol spelen bij het leggen van deze 
contacten en staat open voor be
richten en suggesties daarom
trent. 

Wie met de stuurgroep in 
contact wil treden kan dus schrij
ven aan: 

Liberaal Manifest, postbus 187'7, 
Den Haag. 
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Manipulatie en onderwijs 

De boekenrecensies van de
ze week zijn geschreven 
met de gedachte dat mani
pulatie en onderwijs toch 
meer met elkaar te maken 
kunnen hebben dan de VVD 
wenselijk acht. 

Rotterdam 
• m zorgen 
door mr. H. E. Koning, Twee
de kamerlid en voorzitter van 
de VVD-fractie in de Rotter-

. dam se gemeenteraad. 

De Tilbm•gse socioloog dt·s. Theo Jon
kergouw schl'ijft in De greep op het 
leven over de manipulatie van de mens 
in de samenleving. Het woord manipula
tie heeft een negatieve klank. "Het zijn 
vooral linkse mensen die zich oefenen in 
de kunst van het wantrouwen" en dus 
zeggen dat er gemanipuleerd wordt. 
Daarbij heeft dan ook het woord "links" 
een ongunstige klank. De schrijver 
meent dat terug te kunnen voeren tot 
de Bijbel. "Door de hele Bijbel heen ziet 
men een voorkeur voor de uitdrukking 
rechts boven links. Prediker 10:2 zegt: 
"De geest van de wijze rioht zich naar 
rechts, maar de geest van de dwaas 
naar links." Ook voor het begrip, zij het 
niet het woord, manipulatie kan men al 
in de Bijbel terecht. 

De opstellen in het boek zijn geba
seerd op de teksten van voordrachten 
over manipulatie in het kader van het 
Studiwn Generale aan de Technische 
Hogeschool Twente in maart 1972. In 
het eerste opstel schetst schrijver de le
vensloop van "Jaap van der Klos," die 
zijn gehele leven door gemanipuleerd 
wordt maar te weinig ontwikkeld is om 
zich daarvan bewust te kunnen .zijn: 
.,Onwetende mensen zijn gemakkelij·ker 
te misleiden. Men kan ze gemakkelijk 
onthouden waar zij recht op hebben. In 
onze maatschappij wordt niet voor niets 
de nadruk gelegd op de consumptie. Het 
proberen in consumptief opzicht gelijk 
te worden aan elkaar leidt de aandacht 
af van de wezenlijk ongelijke produktie
verhoudingen." En daarin ligt dus de 
oorzaak van Jan van der Klos' situatie 
volgens de schrijver. De arbeidende 
klasse heeft wel enkele formele demo
cratische vrijheden verkregen, maar het 
buitenparlementaire economische gebeu
ren domineert. "Vrijheid .in formele zin 
is een lege huls. Het komt erop aan, of 
er in de concrete werkelijkheid keuze 
mogt'lijk is uit meerdere reële alternatie
ven. Macht daarentegen want daar 
gaat het om bij manipulatie --- impli
ceert de mogelijkheid om die alternatie
ven voor een ander in te perken, zulks 
overeenkomstig eigen doeleinden." 

Wk nu tot de conclusie komt dat Jon
kergouw dus tegen manipulatie is, heeft 
het mis en dat vind ik het zwakke punt 
in het boek. De schrijver meent dat we 
om de manipulatie in negatieve zin (van 
de kant van de economisl'he machten of 
de daar·mee gelieerde overheid) in de 
verre toekomst te vermijden, ons er in 
de nabije toekomst zelf schuldig aan 
zullen moeten maken .... " Manipulatie 
door de underdog en zijn bondgenoten 
is ethisch volkomen gerechtvaardigd." Ik 
ben het hiermee niet eens, maar erger is 
het dat Jonkergouw hier en daar zelf de 
lezer impliciet manipuleert b.v. in zijn 
paragraaf over De Telegraaf. Het gaat 
er om vast te stellen welk een enorme 
invloed deze krant heeft op het kiezers
gedrag in de hoofdstad. Van de abon
nees ging een belangrijk deel over van 
de PvdA naar de VVD en van de VVD 
naar de Boerenpartij. Ten eerste zijn de 
aan het onderzoek van H. Gruyters ont
leende cijfers in het boek niet al te dui
del\jk, ten tweede lijkt het mij waar
schijnlijk dat de abonnees van De Tele
graaf in het algemeen toch al geen fer-

Reeds gedurende een aantal jaren 
waanwhuwt de Rotterdamse raadsfrac
tie van de VVD tegen de in haar ogen 
eenzijdige structuur van de bedrijvig
heid in het Waterweggebied. Deze be
rust in hoofdzaak op de metaalindustrie 
waarvan de scheepsbouw met al haar 
problPmen een belangrijk onderdeel 
vormt, en de olie-industrie met haar poU
tieke kanten. De fractie verwachtte al 
vóór de huidige crisis, dat de olieprodu
cerende landen binnen afzienbare tijd de 
verdere verwe1·king ook in eigen land 
willen doen plaats hebben. Vandaar dat 
zij de houding van de meerderheid van 
de Rotterdamse gemeenteraad onverant
woonlelijk acht. Deze wees immers de 
vestiging van een hoogovenbedrijf op de 
Maasvlakte af en weigerde het vliegveld 
Zestienhoven aan de huidige eisen aan 
te passen, ja, wenste het zelfs te sluiten 
voordat er in de omgeving van Rotter
dam een ander goed geoutilleerd vlieg
veld beschikbaar is. 

De moeilijkheden met de olie zijn ech
ter veel eerder gekomen dan de ook de 
VVD heeft verwacht. Ook is de omvang 
van de crisis heviger dan wij voor mo
gelijk hielden. Wij moeten echter vast
stellen, dat de meerderheid van de raad 

Mevrouw drs. N. Smit-Kroes, lid van 
de VVD-fractie in de Tweede Kamer. 

vente aanhangers van de PvdA zijn en 
ten derde is het in de wetenschap van 
de massacommunicatie nog nooit on
omstotelijk komen vast te staan wie nu 
precies Wie beïnvloedt: de krant de le
zer of omgekeerd. Bovendien zou men 
bij zo'n onderzoek ook rekening moeten 
houden met andere invloeden dan die 
van het dagbla<f alleen. Het boek is uit
gegeven bij uitgeverij Nelissen te Bloe
mendaal in de reeks Proces-·materiaal 
en kost f 10,90 ( 100 pag.). 

Onderwijs 
Volgens de schrijver van het hierbo

ven besproken boek is onderwijs een 
produktiefactor en er voornamelijk op 
g•ericht de produktiviteit te verhogen. 
Die gedachte is ongetwijfeld ook niet 
vreemd aan twee bij Kluwer uitgege
ven cahiers van de Wiardi Beekman 
Stichting, Uitgrm.fJSP'IHtten voor ollder
wi.}.slJeleid en Een nieuw hoger onder
Wij8. Tot mei van dit jaar was de huidi
ge minister van onderwijs, prof. dr. J 
A. van Kemenade, voorzitter van de 
werkgroep, .,onderwijs" van deze Stich
ting en het is dan ook niet verwonder
lijk dat we de omstreden passages uit 
de Memmie van Toelichting op cte On
derwijsbegroting in grote lijnen terug
vinden in met name de eerste publikatie. 
Zoals u zich zult herinneren heeft mevr. 
Smit-Kroes namens de VVD in de Twee
de Karrner vragen gesteld naar aanlei
ding van de passage: "uitgangspunten 
voor onderwijsbeleid dienen... uitdruk
king te zijn van de veranderingen die 
men in de samenleving nodig acht." De 
minister heeft zijn bedoelingen later in 
interviews in Elseviers Magazine en 
voor de AVRO-microfoon nader uiteen
gezet en ontkend dat h'i indoctrinatie 
van de leerlingen of zo men wil in de 
termen van Jonkergouw - "volkome 
gerechtvaardigde manipulatie" ter wille 
van de underdog op het oog had gehad 
bij het neerschrijven van deze 1·egels, 

wetmg of niets heeft gedaan toen er, 
naar achteraf blijkt, eigenlijk al te wei
nig tijd over was. Een motie om<<''ï'-tids, 
ingediepd tijdens de algemene beschou
wingen in december 1972, waarin zorg 
wordt uitgesproken over het werkgele
genheidspatroon, kon op het laatste 
ogenblik voor verwerping · worden be
hoed door haar voor pre-advies in l,:n1-
den te stellen van het college v:m bur
gemeester en wethouders. fn de beleids
nota over de haven van dit naj'"' r·, ge
schreven vóór de crisis, wordt opge
merkt, dat de gehele nota als een pre
advies moet worden opgevat en dat het 
college reeds in de geest van de motie 
heeft gehandeld. 

Naar verwacht wordt, zal de oliecrisis 
leiden tot een groot aantal werklozen en 
dat niet alleen in de chemicwhe indus
trie. Meer dan 20.000 van de in totaal 
400.000 werkplaatsen staan op de tocht. 
Degenen die het lot treft werkloos te 
worden zullen stellig veel begrip voor de 
stelling van de socialist Mansholt kun
nen opbrengen, dat de oliecrisis eigen
lijk een zegen is. Gevreesd moet worden 
dat naast de chemische industrie ook de 
eigenlijke havenfunctie zal worden aan
getast. Volgens het Rotterdams Nieuws-

hoewel daarbij verbanden werden ge
legd met een noodz-akelijk geachte ver
andering in de inkomensverdeling en de 
arbeidsmachtsverhoudingen. 

In de inleiding van het hier .bespro
ken cahier staat: "Waartoe de door het 
onderwijs verworven inzichten en kwali
teiten gebruikt worden en welke ont
wikkelingen in de samenleving daarmee 
bevorderd worden hangt in hoge mate 
af van de doelstellingen en de inrichting 
van dat onderWijs. Het ondierwijsbeleid 
wordt daarmee een politieke opgave van 
de eerste orde. Als een maatschappij 
waarin weinigen welvaart genieten ver
anderd moet worden in een samenleving 
waarbij sociaal en cultureel welzijn voor 
ieder mogelijk is, zal een essentiële bij
drage tot die verandering geleverd 
moeten worden door het onderwijs." 
"De uitgangspunten (bij de veranderin
gen in het onderwijs) dienen enerzijds 
uitdrukking te geven aan de wenselijk 
en nood~akelijk geachte veranderingen 
in de samenleving en anderzijds voor
waarden te scheppen opdat het onder
wijs zijn bijdrage kan leveren aan de te 
veranderen samenleving." Op het ogen
blik is het volgens het cahier zo dat het 
onderwijs nalaat "dat velen· z-ich zicht 
kunnen verwerven op hun maatschappe
lijke situatie; het laat na dat sociale 
vraagstukken als keuzeproblemen wor
den onderkend; het laat na, dat velen 
een standpunt leren expliceren om van 
daaruit zelfstandig te handelen," Er 
worden oorzaken en remedies aangege
ven en zolang die neerkomen op "zelf
standig handelen" en .,bewustwording" 
kan men daar moeilijk iets op tegen 
hebben. De moeilijkiheid zit hem in Ik 
vraag wie uitmaakt welke veranderin
gen er in de samenleving noodzakelijk 
zijn, op welke manier dat de leerlingen 
wordt duidelijk gemaakt, en welke mid
delen worden aangereikt. 

Het tweede cahier waat·van men, als 
men in onderwijsproblematiek geïnte
resseerd is zeker kennis moet nemen, 
heeft betrekking op de herstructurering 
van het hoger onderwijs. Men gaat hier
in minder uit van een op totaal andere 
leest geschoeid onderwijs: capaciteit 
van het onderwijs om de sociale gelijk
heid te garanderen is beperkt, zo zegt 
het cahier, "vanwege bijvoorbeeld de be
perkte mogelijkheid tot individualise
ring, de aanwezigheid van institutionele 
kaders, het toch kunstmatig karakte:!' 
van het onderwijsleerproces en zeker 
ook de schaarste aan middelen. Ook van
uit dit standpunt gezien zou het niet 
juist zijn zich in het streven naar socia
le gelijkheid te verlaten op alleen het 
onderWijs," al is het zeker de bedoeling 
van de opstellers van dit geschrift, J. F. 
M. C. Aarts en C. J. A. M van der 
Linden, dat het onderwijs een bijdrage 
levert aan de ontwikkeling van onze sa
menleving .. ,In het licht van deze doel
stelling wordt van het hoger onderwijs 
verwacht dat het via het ontwikkelen 
van bepaald talent (cursivering van mij) 
de innovatiecapaciteit van de samenle
ving zodanig verhoogt, dat bovenge
schetst dynamisch proces optimaal en 
in de gewenste richting verloopt.'' Wie 
wenst en wie bepaalt is ook hier weer 
de vraag. De uitgaven kosten .f 8,50 per 

stuk. l'Fesp. 78 en 62 pag.). 

blad van 28 november zouden vet·schil
lende grotere en kleinere rederijen er
over denken hun wereldwijde lijnverbin
dingen in te krimpen. Cargadoors- en 
stuwadoorsbedrijven zouden reeds me
dedelingen daarover hebben ontvan
gen . 

Ook de gemeentebegroting van Rot
terdam die mede dankzij de toenmalige 
minister van binnenlandse zaken Geert
sema voor het eerst in lange tijd slui
tend is, zal de gevolgen ondervinden. 
Naar schatting zal stellig meer dan vijf
tig miljoen gulden aan havengelden 
worden gederfd. 

Het onverantwoordelijke besluit van 
de raad vestigingen en uitbreidingen 
van bedrijven te binden aan goedkeu
ring daarvan door de vakbeweging 
evenals de onjuiste beslissing .van rege
ring en volksvertegenwoordiging een zo
genaamde selectieve investeringsrege
ling in het leven te roepen om met na
me de bedrijvigheid in het Rotterdamse 
af te remmen maken met de oliecrisis 
duidelijk, dat Rotterdam en de gehele 
bevolking in het Waterweggebied zorge
lijke tijden tegemoet gaan, mogelijk 
zorgelijker dan overig Nederland. Het 
einde daarvan is bovendien helaas nog 
niet in zicht. 
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De muis die brult 

Het debat in de Tweede Ka
mer over het buitenlandse 
beleid van de regering-Den 
Uyl was aanleiding voor een 
beschouwing van een van 
onze medewerkers, die daar
bij de standpunten van onze 
Kamerleden De Koster en 
Waalkans weergeeft. 

TOT 140°/o HYPOTHEEK 
Kosteloze vrijblijvende concurrerende 

offerte. Geldlening f 5000,- 36 x 171,04 enz. 
Advies en bemiddeling onroerend goed. 

HUIZEN te koop gevraagd 
Drs. J. A. Uding & Partners 

Financiële adviezen en vastgoed consul
tants. 

v. Maerlantlaan 7 - AMERSFOORT 

03490-16853-32068 

VVD'ers in 
gewestraad 

Hoewel ons land er economisch be
roerd voorstaat, lijkt het kabinet-Den 
Uyl er op uit te zijn onze toekomst zo 
mogelijk nog wat somberder te maken. 
Dat komt doordat diverse ministers 
graag als een schoolmeester priemend 
een beschuldigende vinger uitsteken 
naar landen, waarvan het regime ons 
niet aanstaat. Tal van onze bondgenoten 
denken over die regimes net eender, 
maar schreeuwen hun mening niet van 
de daken. Het is goed om principieel te 
zijn, maar het is in het internationale 
verkeer nu ook weer niet verplicht na
tionale belangen onnodig te schaden 
door forse uitspraken, waarbij ons land 
niet of nauwelijks enige steun krijgt 
van landen, die internationaal iets meer 
voorstellen dan wij. Waarom moeten wij 
zo nodig de rol vervullen van de muis 
die brult? 

Die zinloze getuigenissenpolitiek gaat 
ons land geld kosten. De VVD'er De 
Koster, oud-staatssecretaris van Buiten
landse Zaken en oud-minister van De
fensie - liet dit duidelijk merken tij
dens het debat over buitenlandse zaken 
in de Tweede Kamer. Bedrijven zei hij, 
geven als vestigingsplaats de voorkeur 
aan bijvoorbeeld België. Exporteurs van 
goederen en diensten wordt gevraagd, 
of zij geen dochtermaatschappij in En
geland hebben, zodat zij een briefhoofd 
kunnen gebruiken, waarin de naam Ne
derland niet voorkomt. Dat is de prijs, 
die we moeten betalen voor de bevredi
ging van de binnenlandse achterban van 
het meest linkse deel van het kabinet. 
Minister Van der Stoel zei bij de verde
diging van zijn beleid, dat de beste 
stuurlui aan wal staan. Hij en zijn col
lega's kunnen dat beoordelen, want ze 
hebben (als oppositie) heel wat langer 
aan de wal gestaan dan de nu oppositio
nele VVD. die vanaf 1959 (met een kor
te onderbreking) regeringsverantwoor
delijkheid heeft gedragen. 

Ontwikkelingshulp 
Met de ontwikkelingshulp is het van 

hetzelfde laken een pak. De VVD met 
enkele andere oppositionele groeperin
gen voelt er niets voor f 12'\6 miljoen 
uit te trekken voor steun aan bevrij
dingsbewegingen. Zelfs de KVP - een 
regeringspartij - is daarmee niet erg 
gelukkig. Want wie maakt uit, of het 
om de verbetering van de positie van de 
betrokken bevolking gaat of om aan
koop van wapens? 

In totaal wil de VVD f 137 miljoen 
schz·appen van de voor ontwikkelings
hulp bestemde post. Ook de commissie
Claus, die zich bezig houdt met het sti
muleren van de ontwikkelingshulp, moet 
volgens de VVD-fractie opgeheven wor
den. Een lid van het koninklijk huis 
behoort bovendien niet betrokken te 
worden b~i politieke problemen. 
Steun aan bevrijL1ingsbewegingen - we 
stipten het al aan - is ook een punt 
waar de VVD-fractie grote vraagtekens 
achter zet. De gewapende strijd kan 
hierdoor worden aangewakkerd. Interes
sant is in dit verband, dat premier Den 
Uyl onlangs n.a.v. de tragische gebeur
tenissen in Chili heeft verklaard, dat 

Twaalf VVD'et·s ZIJn 1 november ge
kozen in de gewestraad Den Haag. De 
twaalf zijn: mr. P. Ressenaar, fractie
voorzitter in de Haagse gemeenteraad, 
A. J. Krijnen uit Rijswijk, L. H. Jacobse 
uil. Voorburg, D. W. Bergeren uit Leid
s .. hendam, T. ten Bruggencate uit Zoe
termeer, P. Verkaik uit Nootdorp, J. G. 
T. Linssen uit Den Haag, A. D. Pfeiffer 
uil Rijswijk. mevrouw M. W. M. Vos
Van Gortel, vV. K. J. J. van Ommen 
Kloelce en G. C. Wallis de Vries (allen 
Den Haag) en J. P. Otte uit Voorburg 
(in volgorde van hun rang·schikking op 
de kandidatenlijst). 

De kandidatenlijst was samengesteld 
in het periodiek overleg tussen de VVD
fl'acties in de voormalige Haagse agglo
meratie. Bij de samenstelling is er van
uit gegaan dat de nieuwe gewestraad 
weliswaar eigen bevoegdheden op enkele 
terreinen zal krijgen, maar vooralsnog 
toch niet als veel meer dan het al be
staande samenwerkingsorgaan kan wor
den gezien. Ook de nieuwe gewestraad 
is gebaseerd op de wet gemeenschappe
lijke regelingen. 

Om inderdaad een zodanige vertrou
wensbasis te creëren dat er ook metter
daad gesproken zal kunnen worden van 
overdracht van bevoegdheden, ia -
naar de VVD-fracties vinden - een 
zeer nauwe communicatie nodig tussen 
de raden van de deelnemende gemeenten 

nooit geweld mag worden gebruikt om 
bepaalde doelen te bereiken, terwijl mi
nister Pronk publiekelijk verklaarde, 
dat militaire acties van bevrijdingsbewe
gingen legitiem zijn. In een half jaar 
tijd heeft dit kabinet kans gezien met 
zijn uitlatingen te bereiken, dat onze 
mening internationaal niet meer mee
telt, zei de heer De Koster. Hij voegde 
daaraan toe, dat hem in contacten met 
autoriteiten van bevriende mogendheden 
duidelijk was geworden, hoe belachelijk 
men de houding van onze regering vaak 
vindt. 
Minister Van der Stoel verweerde zich 
tegen de oppositionele verwijten o.a. met 
de opmerking, dat de heer De Koster 
geen spoor van bewijs had geleverd, dat 
de z.g. getuigenissenpolitiek ons land 
schade· berokkent. Zou de minister soms 
denken, dat bedrijven, die bij de keuze 
van vestiging ons land voorbij gaan, een 
officiële brief sturen aan de regering 
met afschrift aan de VVD-fractie zodat 
de liberalen zwart op wit kunnen aanto
nen, dat de kabinetspolitiek schadelijk 
is voor ons land? 
Minister Pronk wil de ontwikkelings
hulp de komende jaren sprongsgewijze 
verhogen van f 1380 tot f 3000 miljoen 
in 1977. De VVD-fractie heeft tot nu 
toe. aldus VVD-er Waalkens, ingestemd 
met de verhoging van de ontwikkelings
hulp. Maar het gaat nu wel om een 
bijzonder hoge klim. Daarom zei de 
heer Waalkens, dat de VVD-fractie het 
voorbehoud maakt, dat onze nationale 
economie deze forse sprong omhoog toe
laat en de noodzakelijke ontwikkelingen 
in ons eigen land niet op de tocht ko
men te staan. En ·dan is er natuurlijk 
nog de belangrijke kwestie waaraan 
minister Pronk het geld wil beste.,P.en. 
De VVD-fractie, aldus de hee·r Waal
kens, wil dat toch wel kritisch bekijken. 
Zo vinden de liberalen het onverant
woord bedragen uit te trekken, die ach
teraf toch niet besteed blijken te kun
nen worden. Er is op het ogenblik al 
een zg ... stuwmeer" van niet uitgegeven 
bedragen van ruim driekwart miljard 
gulden. 

Geen wonder, dat de VVD-fractie kri
tisch wil zijn t.o.v. de bedragen, die voor 
de ontwikkelingshulp worden uitgetrok
ken, zeker nu de gehele miljoenennota 
als gevolg van de energiecrisis en de 
slechter wordende economie weinig 
meer waard is dan oud papier bij de 
lorrenboer opbrengt. Terecht hekelde de 
heer Waalkens het feit, dat in de toe
lichting op de begroting nergens wordt 
gesproken over de relatie tussen onze 
nationale economische situatie en de 
hoogte van de ontwikkelingshulp. 

Kritisch was de heer Waalkens ook 
over de Nationale Commissie Ontwikke
lingsstrategie, in de wandeling beter be
kend als de al genoemde commissie
Claus. In de afgelopen drie jaar heeft de 
commissie nogal wat voorstellen ge
daan, die in onze samenleving sterk 
omstreden werden. Op zichzelf is dat 
niet zo verwonderlijk. Maar het is min
der gunstig dat een lid van het konink
lijk huis gemengd wordt in deze tegen
stellingen. 

en de gewestraad. Zo'n communicatie 
kan daat·om alleen maar optimaal zijn, 
als werkelijk een belangrijk deel va.n de 
leden van de gewestraad ook raadslid in 
Pen van de betl'effende gemeenten is. 
Ook moet iedere gemeente behoorlijk in 
de raad vertegenwoordigd zijn, aldus de 
VVD-fracties in de Haagse agglomera
tie. Op grond daarvan heeft men zich 
bij de samenstelling van de lijst geba
seerd op de volgende punten: 
• Elke deelnemende gemeente had 
recht op minstens één zetel in de ge
westr·aadsfractie. 
• De resterende verkiesbare plaatsen 
werden verdeeld naar rato van het aan
tal stemmen in elk van de deelnemende 
gemeenten uitgebracht op VVD. Dit 
hield in dat de gemeenten, waarin het 
aantal VVD-stemmen onvoldoende was 
voor de kiesdeler, in de praktijk niet 
voor een tweede zetel in aanmerking 
kwamen. 
• Het aantal leden van de gewest
straadsfractie dat uit Den Haag komt 
mocht niet· 'de absolute meerderheid in 
de fractie krijgen. 
• De resterende, niet dh·ect verkiesba
re plaatsen werden vervolgelUl verdeeld 
over de gemeenten die geen twee of 
meer verkiesbare plaatsen bezetten, in 
volgorde van het aantal in de desbetref
fende gemeenten uitgebrachte VVD
stemmen. 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

DE VERENIGDE OPPOSITIE be
haalde in Suriname een vel"l'assende ze
ge bij de recente verkiezingen. De over
winnaars willen sneller aansturen op 
onafhankelijkheid van hun land. Het 
SurinaaDL<re legioen in Nederland hield 
sehadnwverkiezingen, zoals hier in de 
Amsterda.mse Bijlmenneer. Ook bij die 
verkiezingen bleek de oppositie hoog g~ 
noteerd te staan. 

ADEMLOOS heeft Netlerland de lot
gevallen gevolgtl van de KLM:Jumbo 
.,l\fississipJ>i"die tloor Palestijnen werd 
gekaa.pt. Me•le dankzij het moedige op
treden van lle bemanning werd dit bange 
avontuur tot een gooo einde gebracht. 
De erkentelijkheid en bewondering 
daarvoor werd in koninklijke onder
seheidingen tot uitdrukking gebracht. 
Minister Tj. Westerterp onderscheidt op 
S•·hit>hol gezagvoerder Ri'lseeuw als of
fil'itw in de Ordt• v~tn Ot·anjt' Nassau. 

HE SAOJ<:HI-ARABISCHE olieminis
ter sj..-ik Yamani heeft op zijn toernee 
door J<~uropa met :r.ijn Algerijnse collega 
Alldessalam in Brussel gesproken met 
onze minister van e<,onomische zaken, 
drs. R. Lubbers. Het magere resultaat 
van dat gesprl'k: Rotterdam mag door
vol'rhaven blijvPn voor olie naar België 
en \\'est-nuitsland. Maar de olie mag 
niet aan ons land h•n got,de komen. 

IN GRIEKENLANH werd de sterke 
man Papadopoulos v~>rdreven door een 
nog sterkere: Fedon Gizikis. Hij greep 
op een vroege zondagmorgen de macht 
om nog meer orde op zaken te stellen. 
Het nieuwe regime lijkt zich weinig van 
het oude te onderscheiden. Het heeft 
ook beloofd hPt land naar de democratie 
te leidtm.. 



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

In deze rubriek laten wij le
zers aan het woord. In ver
band met de plaatsruimte 
dringt de redactie er bij brief· 
schrijvers op aan zich bondig 
uit te drukken. Lange brieven 
worden aan de schrijvers ge
retourneerd met het verzoek 
ze te bekorten. Onleesbare en 
anonieme brieven worden niet 
geplaatst. Publicatie houdt 
geen oordeel van de redactie 
in over de in de brieven naar 
voren gebrachte standpunten. 

Zorgen 
(vervolg van pag. 1) 

aan zij op het ogenblik geen gebrek 
hebben), dat steeds minder waard 
wordt. Daar komt dan een speciaal te
gen Nederland gerichte boycot bij, we
gens de houding van ons land in het 
Arabisch-Israëlische conflict. 

Men kan de tegenwoordige minister 
van buitenlandse zaken, Van der Stoel, 
verwijten dat hij wat al te snel klaar 
staat met het formuleren van meningen, 
maar het gaat te ver te stellen dat door 
zijn houding de Arabieren tot hun 
maatre,gelen speciaal tegen Nederland 
zijn gekomen. De Nederlandse sympa
thie voor de Israëlische zaak dateert 
van lang vóór het optreden van het ka
binet-Den Uyl. 

Het zou goedkoop zijn te beweren dat 
het allemaal heel anders zou zijn gelo
pen als de VVD in de regering zou zit
ten. Ook dan zou ons land hoogstwaar
schijnlijk met de crisis zijn geconfron
teerd. 

Reactie 
Een andere vraag is of het kabinet

Den Uyl op de juiste wijze reageert op 
de ontstane situatie. Men kan het ver
wijten dat het te lang vaag is gebleven, 
zich erop beroepend dat de voor het be
palen van een beleid noodzakelijke ge
gevens en cijfers nog niet bekend wa
ren. Ernstiger echter lijkt het feit dat 
uit niets blijkt dat het kabinet tot het 
inzicht is gekomen, dat nu een p r i n -
c i p i e e 1 andere koers gevaren moet 
wol'den. Men wil blijven vasthouden aan 
de uitgangspunten van Keerpunt '72, zij 
het dan met 'aanpassingen' (het is ove
rigens niet de eerste keer dat dit be
faamde stuk wordt 'aangepast' en 'geac
tualiseerd'). In onze ogen was dit pro
gramma ook zonder energiecrisis al een 
onuitvoerbare verlanglijst. Door wat nu 
gebeurt zou men maar beter alle hoop 
op uitvoering kunnen opgeven. 

Knikkende ober 
Het tegendeel dreigt te gebeuren. 

Wiegel heeft al gesignaleerd dat het er 
naar uit ziet, dat het kabinet de crisis 
eeroer zal trachten aan te grijpen om 
zijn nivelleringsplannen versneld door te 
zetten. Een vingerwijzing in die richting 
is ook, dat de vakcentrales 'voorlopig' 
blijven vast nouden aan hun eis dat de 
lonen volgend jaar met reëel 2,5 pct. 
moeten stijgen. Wie de voorkeur va.n dit 
kabinet kent, om als een knikkende 
ober de vakcentrales te bedienen, kan 
slechts vrezen dat de ploeg van Den Uyl 
zich in alle bochten zal wringen om ook 
dit irreëele standpunt te honoreren. 

PH. C. LA CHAPELLE 

Mijn opinie • IS ... 

• Wroeten 
Ik ben 16 jaar, aspirant ·lid van de 

VVD en kan mij volledig verenigen met 
de kritische uitlatingen van mr. H. van 
Riel over dissidenten binnen de VVD. 

De VVD is een liberale partij waar
birmen zeker gediscussieerd moet kun
nen worden, zolang deze discussies de 
liberale principes (voorstander presta
tiemaatschappij, vrijheid in het bedrijfs
leven e.d.) niet proberen aan te tas
ten. 

Iemand die het met de principes van 
de VVD niet eens is kan maar om één 
reden lid worden: het infiltreren in de 
VVD om zodoende tot een politieke om
mekeer te komen en hiermede te berei
ken dat de VVD straks bv. samen met 
de PvdA in een regering plaatsneemt. 
Dit infiltratieverschijnsel is niet nieuw 
als men bv. eens kijkt naar de recente
lijke zwaai naar links van de KVP. Als 
een ,.teken aan de wand" zou de VVD 
ook eens moeten letten op het stemmen
verlies van de KVP als gevolg van "dit 
niet aanhouden van principes". Moge de 
VVD de mol beletten door te wroeten en 
tevens voorkómen dat deze zich voort
plant. Mocht de mol alsnog jonkies krij
gen, houdt ze dan in de gaten! 

K. VAN AUBEL, Meerssen 

• Eigentijds 
Het is toeval, dat de VVD in een tijd 

van energiecrisis een vergadering houdt 
in het Turfschip. 

Ht>t is echter een historisch feit, dat 
het Turfschip van Breda symbolisch is 
voor de strijdbaarheid, dat juist de 
VVD op deze plaats en deze tijd die 
strijdbaarheid zo duidelijk toonde. 

Buitengewoon was de nadruk, die in 
de inleidende toespraken werd gelegd op 
de noodzaak om de eigentijdse VVD-vi
sie te enten op de liberale en democrati
sche onderstam van Thorbecke. Buiten
gewoon was ook het karakter van de 
vergadering, die daarop volgde. 

De vrijheid, die de leiding aan de ver
gadering liet, had tot gevolg, dat ieder
een zich beperkte tot een zo verant
woord mogelijke inbreng. 

Dat de behandeling van het Liberaal 
Manifest en de Ontwerp-resolutie Inko
menspolitiek ruim zes uur duurde bleek 
minder belangrijk dan het feit, dat 
iedereen zijn kritische bijdrage tot de 
meningsvorming kwijt kon. 

Dat enkele onderdelen van de voor
stellen niet werden aanvaard bleek min
der belangrijk dan het feit, dat in een 
algemene en open discussie de bestaan
de verschillen van inzicht aan elkaar 
konden worden getoetst. 

Een betere demonstratie van vertrou
wen in de eigen beginselen had de ver
gadering in Breda niet kunnen zijn. 

G. JORRITSMA, Emmelooro 

• Landbouw en Milieu 
Het moet maar eens uit zijn met de 

eeuwige beschuldigingen aan het adres 
van de landbouwer, dat hij met z'n 
kunstmeststoffen het milieu verontrei
nigt. Publikaties die klinkklare onzin 
uitbazuinen, zoals een citaat uit "PvdA 
en de milieuverontreiniging" de Ge
meente 25. Men schrijft: "Bijna de helft 
van alle op aarde uitgestrooide kunst
meststoffen mist zijn doel en komt 
vroeger of later met de regen in het 
oppervlaktewater terecht." De waarheid 
is echter anders. Van alle fosfaatmest
stoffen komt slechts 0,1 pct. in het op
pervlaktewater terecht en de stikstof 
die in het water komt, is niet van de 
kunstmest afkomstig. Men moet blij 
zijn dat er kunstmest is, anders moet 
Den Uyl nog een voedselloze zondag in-
voeren. 

M. KODDE, Werkendam 

• Rechts van het midden 
Ik verbaas mij altijd weer over brie-

ven als van dr. M. C. Tideman uit Voor
schoten in Vrijh. en Dem. van 9 novem
ber jl., die pleit voor 'n opstelling van de 
VVD ,.links van 't midden", omdat dat 
terrein braak is gekomen te liggen o.a. 
door de teruggang van DS'70. Dit nu be
grijp ik niet. Als men vanuit 't midden 
naar links gaat rekenen, dan zijn er een 
heleboel nuances. Links van •t midden 
staan momenteel AR (een beetje links), 
KVP (iets meer links), DS'70 (nog iets 
meer naar links), D'66 (nog iets meer 

links dan DS'70), Pvd A (heel erg 
links), PPR (extreem links) en PSP en 
CPN. 

Van het midden naar rechts gerekend 
onderscheidt men opeens helemaal geen 
nuances meer, dan is men opeens ex
treem rechts en wordt er al fascisme 
gemompeld, hetgeen natuurlijk waan
zinnig is. De AR, KVP en DS'70 hebben 
heel wat stemmen verloren om van D'66 
maar helemaal niet te spreken. De kie
zers van de AR en KVP hebben het 
volgens mij niet genomen dat hun partij 
zich zo links heeft opgesteld. De D'66 
heeft zijn kiezers altijd een rad voor 
ogen gedraaid door nooit precies te zeg
gen aan welke kant zij stonden en toen 
men er achter kwam hoe erg links zij in 
werkelijkheid waren, is hij bijna in el
kaar geklapt. 

De spectaculaire vooruitgang en de 
enorme ledenwinst van de VVD is vol
gens mij te danken aan het feit, dat de 
VVD zich rechts van het midden heeft 
opgesteld, waar ze zich helemaal niet 
voor behoeft te schamen, maar wat door 
een hele grote groep mensen wordt toe
gejuicht, want daar ligt een enorm ter
rein braak. De VVD heeft echt wel ge
toond een moderne partij te zijn met 
veel sociaal gevoel. Voor de mensen die 
meer voelen voor ,.links van het mid
den" zijn er genoeg partijen waarop zij 
hun stem kunnen uitbrengen (zie het 
rijtje hierboven). Voor de vele voorstan
ders van .,rechts van het midden" zijn 
er veel minder ·mogelijkheden. De CHU 
behaalt winst omdat zij, hoewel zij ook 
gecoquetteerd heeft met links van het 
midden, zich toch rechts van het midden 
heeft opgesteld. 

Het zal ontzettend moeilijk worden 
voor een volgende regering, waarin wij 
zeker zitting zullen hebben, om de pre
caire situatie, waar ons land in gema
nouvreerd is, weer recht te trekken. Dat 
kan alleen als wij samen één gesloten 
front vormen, en er opnlijk voor uit 
komen waar wij staan. Dan weet ieder
een waar ze met de VVD aan toe zijn. 

Mevr. M. S. Hugenholtz
van Rehineck Leyssius, 

Zandvoort. 

• Polarisatie (I) 
De verkiezingsstrijd voor de kamer

verkiezingen in 1972 was heviger dan 
bij voorgaande verkiezingen. Zij stond 
namelijk in het Jicht van de polarisatie. 
.,Uitgevonden" door de PvdA en beant
woord door de VVD. Het bracht een 
stuk politieke duidelijkheid met zich 
mee, iets dat hoogst noodzakelijk was. 
Mr. Harm van Riel zei in 1970 al in zijn 
boek .,Mr. H. van Riel in gesprek met 
Joop van Tijn" dat er een polarisatie in 
de Nederlandse politiek tot stand moest 
komen (blz. 161). Door deze polarisatie 
werden de politieke tegenstellingen dui
delijker naar voren gebracht. Deze dui
delijkheid werd beloond; zowel voor de 
PvdA (winst 4 zetels), als voor de VVD 
(plus 6 zetels). Grote verliezen werden 
geleden door de KVP ( -- 8 zetels) en de 
CHU (- 3 zetels). Door de düidelijke 
standpuntinname van Barend Biesheu
vel werd de ARP beloond met één zetel 
winst. De heer Biesheuvel zelf werd 
echter niet beloond; hij moest het poli
tieke veld ruimen voor de links gerichte 
AR-fractieleider, de heer Aa.ntjes. Na 
eindeloze correspondentie tussen de 
fractievoorzitters en de infor- en forma
teurs wero het extra-parlementaire ka
binet Den Uyl tot stand gebracht. 

Het laatste jaar is de VVD met ruim 
14.000 leden toegenomen en volgens een 
Iaatstelijk gehouden enquête zou de 
VVD 13 zetels t.o.v. de kamerverkiezin
gen in 1972 winnen. Ik dacht dat deze 
winst voor het belangrijkste gedeelte 
het gevolg is van de polarisatie, de dui
delijke stellingname van de VVD, het 
aantonen van de verschillen met de an
dere partijen. Dit onder de knappe poli
tieke leiding van de heer Wiegel. Ik heb 
eerder al gezegd, dat de polarisatie een 
goed en noodzakelijk ding was. Maar 
hoelang moet je er me·e doorgaan? En 
als je doorgaat met polariseren, tegen 
wie wél en tegen wie niét of minder? 

De VVD polariseert door. Oók (hoe
wel de laatste tijd iets minder tegen de 
KVP) tegen de confessionele regerings
partijen en dat laatste acht ik niet juist. 
We winnen steeds meer, maar wat heb 
je aan een grote partij, als je niet kunt 
regeren? Wat heb je er aan, als je geen 
meerderheid kunt vormen, omdat een 
ARP en KVP (en met hen de CHU) 
steeds verder van de VVD afraken; of 
raken wij van hun af? Opmerkelijk 
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zijn dan ook uitspraken van bijv. de 
heer Aantjes, dat hij terug wil naar een 
,.Kabinet-Cals-situatie" en de daarmee 
gepaard gaande overgang naar een par
lementair kabinet, hetgeen ongetwijfeld 
de band tussen de confessionelen en so
cialisten zou verstevigen (wat dus ook 
een verwijdering tussen confessionelen 
en liberalen impliceert) en bijv. de heer 
Steenkamp: "Het is duidelijk dat ik op 
het · ogenblik geen alternatief met de 
VVD zou willen" zie Accent van 
13-10-'73 pag.1'i). 

De VVD heeft de wens te kennen ge
geven uit te willen groeien tot een grote 
middenpartij. Is het dan niet beter, ons 
wat gematigder tegenover de confessio
nelen op te stellen en daardoor een bete
re verhouding met ze te kweken? Want 

· door de gedwongen "verlinksing" van de 
ARP en de KVP '(althans hun politieke 
leiding) lijkt het alsof de VVD steeds 
meer in de "rechter" hoek schuift, 
waardoor ze automatisch ook van de 
CHU en DS'70 verwijdert. Als we de 
politieke vemchillen op het ogenblik be
kijken, dan zien we dat de grote afstand 
tussen de liberalen en de confessionele 
regeringspartijen meer op emotie dan 
op programmatische verschillen berust. 
Deze verwijdering zal zo snel mogelijk 
teruggebracht moeten worden, want er 
bestaat een dringende behoefte aan een 
liberaal-confessionele regering, daar het 
kabinet Den Uyl, om met de woorden 
van de politieke leider van de CHU, de 
heer Kruisinga te spreken, .,onmogelijk 
het antwooro kan zijn op de (ernstige) 
problemen die wij het hoofd hebben te 
bieden." 

G. R. BESSELING, Amsterdam 

• Polarisatie (11) 
Naar aanleiding van de opmerkingen 

van de heer Van Riel over dissidenten 
en van het ingezonden stuk van me
vrouw Heyligers in Vrijh. en Dem. van 
23 november, moet mij het volgende van 
het hart: 

De wereld zal op den duur een econo
mie moeten opbouwen, waarin de goede 
elementen van communisme en kapita
lisme te bespeuren vallen. De heer Van 
Riel weet niet wat inclusief denken is 
en mevrouw Beyligers wakkert het 
communisme aan door Nieuw-Linksers 
te vuur en te zwaard te willen bestrij
den. Mevrouw Heyligers gaat ervan uit 
dat wij de huidige maatschappijstruc
tuur moeten behouden - en daar ben ik 
het niet mee eens. Het is onmenselijk en 
onchristelijk dat er inkomstenverschil
len zijn van tonnen, duizenden miljo
nairs en miljoenen creperenden elders. 
Van Riel noemt mensen die zo denken 
dissidenten en mollen in de VVD. Als 
deze humane en christelijke opvatting 
het rode bloed in mijn aderen is, laat de 
heer Van Riel dat dan weten 

De VVD moet m.i. meewerken niet 
aan een gelijkgeschakelde maatschappij, 
maar aan nivellering van inkomsten in 
redelijke proporties. Socialisten en libera
len moeten ophouden met het polarise
ren. Dit fenomeen rukt rood verder naar 
links en liberaal naar rechts. En juist 
deze ontwikkeling drijft ons in de ar
men van het communisroe of in die van 
een kolonelsregime. 

H. BOORSMA, Twello 

• Rectificatie 
Onder het kopje "Polarisatie" hebben 

wij in ons vorige blad in enigszins 
bewerkte vorm 'n ingezonden stukje op
genomen van mevrouw mr. M. G. A. 
Heyligers-Cramerus te Amsterdam. 
Door een fout van de redactie is de 
strekking van de eerste alinea ver
minkt, waarvoor onze excusus. De eer
ste alinea had moeten luiden: 

.,Er zijn VVD-leden, die zich niet kun
nen verenigen met de polarisatie, waar
aan onze partij en speciaal onze fractie
leider Wiegel zich h.i. zouden schuldig 
maken. Volgens hen moet het politieke 
spel gespeeld worden met redelijkheid, 
tolerantie en eerbied voor andermans 
politieke opvattingen. Een ongetwijfeld 
uiterst respectabele opvatting, die ik in 
principe van harte toejuich. Ik vrees ech
ter dat in dit tijdsgewricht de toepassing 
van dit ideaal niet alleen de ondergang 
van onze partij, maar ook die van omo:e 
huidige maatschappij ten gevolge zou 
hebben." 

Op dit thema borduurt mevrouw Hey
ligers dan verder, waartoe wij verwijzen 
naar ons blad van 23 november. 
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AANGEBODEN DOOR BOOMKWEKERIJ: 

TAXUS, zeer zware coniferen, 

tot 4 meter 

in diverse soorten 

ST AAN IN NAARDEN 

Wij adviseren u: 
bij de aan- en verkoop van uw onroerend goed 

Wij verzorgen: 
al uw verzekeringen 
hypotheken 
financieringen (ook tot 130°/o) 

Vraagt onze uitgebreide woninglijst 

~ Makelälfdlj In onroerend goed b.v. J ! U ANNA PÀ!}tOWNALAAN 1-3 AMERSFOORT TEL 03490 ·13091 

mispelblom beyer 
EEN HEERLIJKE KINDERVAKANT IE 
Met paardrijden en zwemmen. -- Het gehele jaar geopend. 

FASTA HOEVE 
UTRECHTSE\Vl~G 355 - Al\IERSFOORT - TELEFOON 03-190 - 31251 

Fa. P. Visser & Zonen 

Sinds 1903 

Voor aanleg van: 

Centrale verwarming 

Oliestookinstallaties 

Aardgasinstallaties 

Warmwatervoorziening 

DORPSSTRAAT 167 - TEL. 01802-1206-1395 - ZEVENHUIZEN (Z.-H.) 

UW FISCALE OUDEDAGS RESERVE? 
PENSIOENEN • BEDRIJFSADVIEZEN_ - HYPOTHEKEN 

ASSURANTIE- EN PENSIOEN BURO 
APELDOORN • KERKLAAN 25 - TEL. 05760- 12848 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Alles met extra goede kluiten en zeer mooi gegroeid. 

Vóór bezoek graag telef. bericht na 17 uur! 

200 JAAR * JAC. JURRISSEN & ZN. 
Cort v. d. Lindenlaan 1 - NAARDEN - Telefoon 02159- 43706. 

OPGERICHT 1773. 

- miit 
lllllke/aardV • 

voor onroerend goed in 

• OEN HAAG Paul Gabriëlstraat 172 
hoek Van Alkemadelaan 

Den Haag 

• EN OMGEVING 
Tel. 070 - 2t U 33 

VRAAGT 
TOEZI'~NDING 
WONINGGIDS 

SAAB 
HEIJER'S 

AUTOMOBIELBEDRIJF B.V. 

Alexanderplein 2, 

'S-GRAVENHAGE 
Tel. 070-63 99 34 

VERZEKERINGSADVIEZEN 
Specialist in: Oudedagsreserve Zelfstandigen 

Omzettingen B.V. 
Directie Pensioenen 

ASSURANTIE ADVIES BUREAU "RENKUM" 
Bakkershaag 32 - Renkum - Tel. 08373 - 4251 - 085- 450931 

APELDOORN of OMGEVING 
voor aan- of verkoop van uw onroerend goed • taxatie _ enz. 

J. 0. ZOETE v/h ROELSE EN ZOETE 
Beëdigd Makelaar en Taxateur 

APELDOORN - BADHUISWEG 90 - TEL. 05760/52313 - 63997 

Woont u in WASSENAAR of omgeving? 
Laat uw schilderwerk, glas- en behangwerk uitvoeren door schildersbedrijf 

JOH. ZWETSLOOT 
PLEIN 14- TEL. 01751-2706- WASSENAAR 

.H 
Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V. 

pandbrieven 
een veilige belegging met zeer hoog rendement 



ege 
Dinsdag is de Tweede Kamer 
begonnen met de behande
ling van de machtigingswet 
en de daaruit voortvloeiende 
maatregelen . Daarover d it ar
tikel , dat geschreven moest 
worden toen het debat nog in 
volle gang was. Maar de af
loop lijkt wel vast te staan: de 
machtigingswet komt er - zij 
het zonder instemming van 
de VVD. 

Nieuw nummer 
Het telefoonnummer van het 
algemeen secretariaat van 
de VVD, Koninginnegracht 
57 te Den Haag, is gewijzigd. 
Het nieuwe nummer luidt: 

070-61.41.21 
Het algemeen secretariaat in 
Den Haag zal op 24, 27, 28 
en 31 december gesloten zijn. 

Radio-uitzendingen van de 
VVD op : woensdag 26 de
cember en op woensdag 9 
januari , beide van 18.20-
18.30 uur, over de zender 
Hilversum I (402 m.) . 

Verschijning 
van ons blad 
In verband met de jaarwis
seling zal het volgende num
mer van ons blad gedateerd 
zijn vrijdag 11 januari. Daar
na wordt de 14-daagse cyclus 
hervat: 25 januari etc. 

e machtigingswet 
De VVD heeft zich verzet tegen >de 

machtigingswet. VVi.i behoren niel tot 
deg·enen. die zich "als één man·· scha1·en 
ac·hter. het crisi ·beleid van de regring. 
Vinden wij de toestand dan niel veJ·ont
rustend? Zijn wij alleen maar tegen de 
n~gel"ingsplannen om der wille van de 
oppositie? Natuurlijk niet, ook al zijn 
onze tegenstander~ geneigd dat te sug
~ren~l'en. 

Door de vennindt>r•cle olietoevoer en de 
,;lerk gestegen en nog sleede st\jgende 
gron,lslofprijzen dt•eigt een produltlie
ver·rnindering en dalneloor e~n aantas
ting Yan tle werkgelegenheid. Dat is een 
zorgelijk \'ooruit:.~kht en de daarmee sa
menhangende problerneu hagalelliseren 
wij allerminst. Ooi< wij zijn van mening 
dat er in deze situatie iets dool' de rege
t·ing moet wonJen gedaan. Er staal een 
e.·onomisch ongunstige ontwikkeling
voor· de cteu1· en het spreelü vanzelf dal 
het dan de plicht van iedf're regf'ring is 
maatregelen Le n<'ml'n. 

Voo1· paniekreacties voelen wij echte1· 
niets. TPnslolte wijzen offieiële cijfers 
en n•rw~rhtinf"en P'' niet op dat r]p iT'
der·daad op handen zijnde economische 
inzinking vun. een kwantitatief andere 
ortle zal zijn, dan andere inzinkingen 
waarmee \\ij sinris de tweede werelrtoor
log in ons land zijn g·eeonfl'onteerd. 

Contr.ole 
De regedng heeft een ontwf'rp-mach

Ugingswet ingediend, waarin zeer vcr
gaande bevoegdheden werden gevt·aagd. 
De bedoeling \\'aH dat de regering het 
pal') mPni sleehls zou behoeven in te 
lichten o\·er de door haat' genomen 
maatt·egelen. De parlementaire controle 
op het regeringsbeleid, een wezensken
mcrl{ van onze d!.'mocratie. zou vrijwel 
geheel onlbrt>lten. Niemand zal ontl{en
nen cl:ll zich ooit situaties kunnen voor
doen, die een der·gelijk zeer drastisch 
ingrijpen vereis«>n. Wij menen echter 
dat than-'> van zo'n buiténgewoon uit zon
derlijk«> toestand geen sprake is en dat 
het onder deze om!<landig·heden te licht
vaardig zou zijn de grondwetteli.jke 
wnarborgen, die de wetgeving in ons 
land omringen, opzij te zetten. 

Het is begrijpelijk dat de regering een 
slagvaardig beleid wil kunnen voeren. 
M:nar ook als de normale procedures 
worden gevolgd kan een wet op zeer 
korte termijn tot stanel komen. En àls 
dan niet te ontkomen zou zijn aan c n 
stuit noodwetgeving, dan zijn nog ande
re OJJloo;:-;ingen denkbtw e (bijvoorbeeld 
algemene ma:ltl'<•gelcn van beshlUI"). 
Wi'lai·bij het pa.rlernent niet builen spel 
g·czet \l·ordi. 

Dezt> bezwaren lePfrten niPt allen bij 
d • VVD, zoals o.a. uit rle schriflelljke 
voorbereiding lot het cl•l.tu.t b leek. De 
1·egt>ring is ec ?.elfs, up rle valreep in een 
nol•• van wijzigingen. op een aantal 
punten auu Lt•g•'moet gekomen. Mis
::;chi n wordt de wel nog wHl beter door 
vertlere a mender·ing tijdens het debat. 
maar liHt n('emt allë"maal niet weg ebt 
de normale spelreg<•l>' oveJ·hoorcl worclen 
g('zet. terwijl d:u11toe naar om:e opvat
ting geen reclen ÏJs. 

Onze bezwaren richlt'n zich ook tegen 
hel feit drtt rle hewindsman die de 
grootste bevoegdheden lu-ijgt de minis
tet· van sociale zaken is. De crisis hf'eft 
een striJd economiseh karakter en het 
zou du}l meer voor de hanrt liggen de 
minister van economisc he zak~>n als de 
coördinator van het te voet·en beleid aan 
te wijzen. Die keuze heeft de reget·ing 
echter niet gemaakt en dat lijkt ons 
tekcmend voor de hele wijze waarop zij 
de probl matiek denkt aan te pakken . 

Opn iel!.w is de were ld deze week in m acht eloze woede get ui ge geweest van een 
a f schuwelijke t e rreu r-actie. Gelukki g heeft nu oo k een g root dee l va n de Arabische~ 
werel d de moo rdpa rtij t e Rome e n de kap ing va n het Lufth a nsa- to est e l ve roor
dee ld. Ma a r het is w el de v raa g in hoeverre de A rabis che leiders en ze lfs die van 
het P a lest ij nse ve rzet, de t e rror ist en nog in de ha nd kunn en houden. Deze mensen 
zijn in n iet ge rin ge ma t e doo r dieze lfde le id e rs in een si t ua t ie ge bracht, d ie z ij als 
w a nhop ig e n u it z ichtloos erva ren en di e tens lotte tot dit . .soort onmense lijke daden 
heeft. ge le id. Verstandi ge Arabi eren be g inn en in t e :z:i e n dat deze a cti es h un zaa k 
slechts schaden , maa r het za l heel mo ei lijk zijn de losgesl a g enen w eer in het gareel 
te brengen - ze lfs (of misschien we l ju ist ) als het tot ee n verg e l ij~ m et Israël 
komt. Eerder moet men vreze n da1: de we re ld nog meer opgesc hrikt zal wo rden 
door da den, d ie voortvloeien uit een op onve rantwoorde wijze gestimulee rde en 
gekoesterde ha at. 

Zij wekt <laarmee in ieder geval de 
schijn op. te miskennen d.at wij pl'imair 
met economische moeilijkheden te kam
pen hebb-en. 

Niet gef' ust 

Hel ziet er naar uit dat het parll"
ment, zij het met enige wijziginge·n, <Ie 
mncliligingswet znl aanvaarden. Onmid
llr>lklijk rijst dan de Vlaag hoe de rege
l'ing van haHI' nieuwe he•:m,gdlwden gP
bl·trik znl maken. \Yij zijn rl~wrop niet 
gf'J u st. Duidelijk is dat zij tUe bevoegd
heden slechts zon mog·1'n gebnriken oln 
het hool'cl te bieden aan de te verwach
ten ongunstige ontwikkeling- en niet om 
andere politieke doeleinden na te stt·e
Yen of tP veJwe:-~t'tllijken. I~len·en weet 
dal dit l'abinet een gmte \'OOrkeur heeft 
voor het nivelleren der particu lierl' in
konwns. Onze vrl'e.~ is dat h t d<' mach
tigingswet 7.al misbnliken om dit troe
telkin d te koe.o;;teren. Ook daarin staan 
wij niet a Heen : de CHU heeft zich in 
dezelfde geest uitgelaten en KVP'er An
driessen liet zich din sdagavon d in een 
u ilzending van Achter het nieuws .,ont-

vallen'' dnt er natuutlijk voor gew<takt 
moet worden dat de wet s lechts ge
bruikt wordt waarvoor hij bedoelel is. 

In het pakket van maatreg·elen, dat de 
regering heeft aangekondigd, proeven 
wij een voorkeursh(>han•1eling van de 
loontrt>kkenden bovPn de zelfstandigen 
met vergelijkbare inkomens. He-t hele 
kabinetsbeleid tot rlusv>r wijst tr·ouwen.-; 
ook in die richting en het op het laatste 
moment in belangrijke mate toegeven 
aan de eh,en van de vaklwweging (met 
b~lr<"kking lot de bekende 15 en 30 gul
den 1 nie:t minder. 

Sterkste schouders 
De reget·ing zegt dat de sterkste 

schouoe1·s de zwaarste lasten moelen 
dragen. Daar z\in wij het in principe 
graag mee eens, maar het is dan wel 
van belang l.e weten wie, naar ht't oot·
deel van rte regering, de sterkste schou
ders he-bben. Daarover blijft z,ij beden
kelijk vaag. En zij lijkt te vergeten rtat 
de overheid zelf de a llerstet1{sle scbou-
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In deze rubriek vindt men 
aankondigingen van spreek
_beurten en VVD-vergade
ringen, bestuursmutaties en 
andere wetenswaardigheden 
uit afdelingen, kamer- en 
statencentrales. Kopij voor 
de volgende rubriek dient de 
redactie te bereiken uiterlijk 
vrijdag 4 januari. Adres: 
Redactie Vrijheid en Demo
cratie, Pieter de Hooghlaan 
87, Hilversum. 

Motie-Portheine over 
gevolg~n van crisis 

De VVD-fractie heeft bij talloze gele
genheden in de Tweede Kamer (begro
tingsbehandelingen en mondelinge en 
schriftelijke vragen) de aandacht van 
de regering gevraagd voor de schade die 
de oliecrisis aan enkele bedrijfstakken 
toebrengt. De voornaamste woordvoer
der van de fractie op dit terrein was 
mr. Portheine, maar ook mr. Geurtsen 
en mevr. drs. Smit-Kroes. 
. Tijdens de behandeling van de begro

tmg voor economische zaken eind no
vember boekte de heer Portheïne een 
succesje doordat de meerderheid van de 
Kamer zich achter een motie hierover 
schaarde. In de motie drong de heer 
Portheïne bij de regering aan op verde
re maatregelen, dan,alleen, het opheffen 
van het zondagsrijvèrbod op de kerstda
gen. Hij bepleitte wijzigingen in de be
perkende maatregelen voor het oliever
bruik, om met name de getroffen be
drijfstakken, maar ook sport- en cul
tuuractiviteiten tegemoet te komen. "Ik 
weet dat het moeilijk is," aldus mr. Por
theïne, "maar ik had van de staatsse
?retaris (de KVP-er Hazekamp) wel 
Iets meer verwacht dan wat hij nu ge
zegd heeft. Ik had verwacht dat hij zou 
zeggen dat de moeilijkheden voortdu
rend onderwerp van gesprek in de rege
ring zijn. Er moeten voortdurend aan
P3:Ssingen, modulaties en tegemoetko
mmgen voor de getroffen groepen ko
men, waartoe niet alleen de horeca be
hoort, maar ook bepaalde activiteiten 
op cultureel en sociaal gebied de sport 
bijvoorbeeld." En verder wee~ hij erop 
dat wanneer er verdergaande maatrege
len zullen komen, dat die dan evenwich
tig zullen moeten zijn en niet moeten 
drukken op één bepaalde groep van de 
bevolking. 

De motie-Portheïne werd een week la
ter aangenomen, met alleen de stemmen 
van de kleine rechtse fractie tegen. Het 
meest positief over de motie was de 
CHU-er Van der Mei: "De motie van de 
heer Portheïne wijs op de ernst van de 
situatie in de verschillende in de motie 
genoemde sectoren, waarbij het zowel 
om werkgevers als om werknemers 
gaat. Het staat voor ons buiten twijfel 
dat de regering daarbij alert moet zijn. 
In die zin zullen wij dan ook onze stem 
aan de motie geven." 

VVD van A tot Z 
ARNHEM - Op dinsdag 8 januari 

belegt de afdeling een bijeenkomst in 
"een VVD-café"; aanvang 17.30 uur. 
Spreker de heer H. J. L. Vonhoff (lid 
Tw. K.). 

ASSEN - Op maandag 7 januari 
spreekt mr. H. van Riel (lid E.K.) op de 
traditionele "nieuwjaarsvisitie" van de 
afdeling in hotel Oversingel; aanvang 20 
uur. Op donderdag 3 jan.: in Bellevue 
te Assen. Bijeenk. Kamercentr. Assen; 
aanv. 20.30 u. Vaststelling kand.lijst 
Prov. St. en rapport Drenthe Anno. 

BAARDERADEEL - Op donderdag 
17 januari spreekt mevr. mr. E. Veder
Smit (lid Tw. K.) voor de afdeling. 
(Plaats en tijd door afdeling niet opge
geven). 

BATHMEN - In het bestuur van de 
afdeling zijn gekozen als voorzitter: W. 
:Reenalda, als secr. A. A. Dees en als 
penningm. A. J. Muil. 

DE BILT-BILTHOVEN - Op maan
dag 28 jan. in de "Magneet" debat tus
sen drs. D. J. D. Dees (lid Tw. K. VVD) 
en J. v.d. Doef (lid Tw. K. PvdA). 

BUSSUM - Op maandag 7 jan. De 
Gooische Boer; aanv. 20.15 ur. Bijeen
komst afdeling over gemeenteprogram
ma. 

CAPELLE ajd IJSSEL - Donder
dag 10 jan. politiek café in café Oud
Capelle, Dorpsstraat 148, Cap. a. d. IJs
se!. Spreker mr. H. E. Koning (lid Tw. 
K.). (Aanvangstijd niet opgegeven). 

DIEPENVEEN - In het bestuur van 
de afd. hebben zitting als voorz. L. P. 
Pentermann, als secr. mevr. J. C. E. 
Bakker Schut-Hes van Zweeden en als 
penningm. mevr. G. W. Brink-van Du
ren. 

DIRKSLAND - Op vrijdag. 25 jan. in 
De Schakel, Dirksland feestavond onder
centrale Goeree-Overflakkee· aanvano-
20 uur. Spreker: H. J. L. V~nhoff (lid 
Tw. K.). • 

FRANEKER --- Op vrijdag 11 jan. in 
hotel de Korenbeurs; aanvang 20 uur. 
H. Wiegel spreekt voor de Statencen
trale Franeker. 

GRONINGEN - Op vrijdag 25 jan. 
in 't Huis de Beurs; aanvang 20 uur. 
Mr. W. J. Geertsema (Commissaris van 
de Koningin in prov. Gelderland) 
spreekt over liberalisme voor de Libe
rale Sociëteit. 

GROOTEBROEK-BOVENKARSPEL 
:- In het voorlopig bestuur van de afd. 
Is R. Broersen, secr. Lindelaan 7 Groo-
tebroek, tel. 02285-2197. ' 

HA VEL TE - In het bestuur van de 
afdeling Havelte zijn W. A. Klaus voorz. 
en R. E. D. Barmen 't Loo secr.-pen
ningm. Parkkamp 22, Havelte. 

. DE~ HELDER - Op maandag 21 
Jan. m foyer Schouwburg in Den Hel
der; aanvang 20 uur. A. Ploeg (lid Tw. 
K.) spreekt voor de afdeling over defen
sie en de gemeente Den Helder. 

HOGE EN LAGE ZWALUWE - Er 
is een nieuwe afdeling opgericht. In het 
bestuur hebben zitting: W. J. Poessé, 
voorz., W. Schrader, secr., Oudlandstraat 
37, J:age Zwaluwe en M. Akkermans, 
pennmgm. 

HOORN - Op donderdag 10 jan. in 
hotel-rest. De Keizerskroon; aanvang 20 
uur. Bijeenkomst van de Kamercentrale 
Den Helder. Spreker drs. G. M. V. van 
~~rdenn: (li? Tw. K.) over: gemeente
liJke hermdelmg en liberale vakbond. 

KAMPEN - Op maandag 21 jan. 
s~reekt H. Wiegel in Kampen (plaats en 
hJd door afd. niet opgegeven). 

KLUNDERT - Voorlopig secr. van 
de afdeling Klundert is A. A. Rijstenbil, 
Postbus 7, St. Philipsland. 

LEEUW ARDEN - Op woensdag 9 
jB:~- in De Prinsentuin; aanvang 10 uur. 
BIJeenkomst Ver. van Huisvrouwen. 
Spreekster mevr. mr. E. Veder-Smit 
(lid Tw. K.) over de vrouw in de poli
tiek. 

MONTFOORT-LINSCHOTEN - In 
het afdelingsbestuur hebben thans zit
ting als voorz. R. H. J. Oudman, als 

sec~. mevr. G. M. Hilgeman-Wijchers, 
Meidoornlaan 22, Linschoten, tel. 03480 
-5710 en als penningm. R. van Wou
denbergh. 

NIEUWLEUSEN -- In deze plaats is 
een nieuwe afdeling opgericht. In het 
bestuur hebben zitting als voorz. B. 
Reehorst, als secr. J. ·de Vries, Vijver
l~an 8, Nieuwleusen en J. Künzel pen
nmgm. 

NIJ_MEGEN ~- Op vrijdag 4 januari 
orgam~eert_ het Stadsgewest Nijmegen 
een NieuwJaarsborrel in hotel Metropo
Ie in Nijmegen; aanvang 20 uur. Spre
ker _A. ~loeg (lid Tw. K.). Op woensdag 
16 JB:n. IS er in Nijmegen een politieke 
schohngscursus voor de vrouw (plaats 
en tijd niet opgegeven). 

NUTH -·-· In Nu.th wordt een nieuwe 
a~deling opgericht. Voorlopig secr. is L. 
T1mmermans, St. Havostraat 10. 

OOST-LAKREE Nieuwe secr. 
van de afdeling is J. J. A. Nikkels, 

Langstraat 25, Achthuizen. 

ROSMALEN - In het bestuur van de 
nieuwe afdeling in Rosmalen hebben 
zitting als voorz. H. Lorier, als secr. drs. 
J: Sprij, tel. 04100-42706 en als pen
nmgm. mevr. mr. J. van den Berg-De 
Jong. De afdeling is sinds haar oprich
ting . begin sept. met 50 procent ge
~roeid _tot 119 leden. Op vrijdag 11 jan. 
m cafe De drie linden; a'anvang 20.30 
uur wordt voor leden en introducées een 
Nieuwjaarsborrel geschonken. 

. ROTTERDAM - Op maandag 7 jan. 
m de Beatrixzaal van het Groothandels-

Cursussen 
voor raads
kandidaten 
De commissie kader<'nrsussen heeft 
het plan om evenals in vorige jaren 
in het voorjaar van 1974 regionale 
kadercursussen te organiseren. De 
~~rsussen zullen weer zoveel moge
liJk over het land gespreid worden 
gegeven en speciaal zijn gewijd aan 
de liberale gemeentepolitiek. 
Hiertoe heeft de commissie gemeend 
samenwerking te moeten zoeken met 
de vereniging van Staten- en raads
leden. 
Het ligt in de bedoeling om partij
leden die zich voor de komende ge
meenteraadsverkiezingen beschik
IJaar hebben gesteld voor een ver
kiesbare plaats, vertrouwd te maken 
met VVD-opvattingen ten aanzien 
van: 
• Ruimtelijke ordening en grond

politiek 
• Gemeentefinanciën en subsidiebe-

leid 
• Woningbeleid 
• Milieuwetgeving· 
Het spreekt overigens vanzelf dat ook 
zittende gemeenteraadsleden welkom 
zijn. 
In verband met de te verwachten be
langstelling, mede veroorzaakt door 
de hoop op een sterke uitbreiding van 
het aantal VVD-zetels, zal worden 
geprobeerd in iedere kamercentrale 
een cursus te organiseren. Als inlei
ders zullen worden gevraagd libe
rale burgemeesters, wethouders en 
leden van gedeputeerde staten. De 
kosten zullen evenals de vorige jaren 
f 25,- per persoon bedragen. 
De commissie verzoekt de afdelings
besturen aankomende en zittende ge
meenteraadsleden op de cursus attent 
te maken en hun namen aan de se
cretarissen van de kamercentrales 
door te geven. 
De cursussen zullen zo veel mogelijk 
om de veertien dagen op vier zater
dagen worden gegeven. In verband 
met het feit dat de definitieve ge
meenteraadslijsten pas omstreeks 
eind januari-begin februari zullen zijn 
vastgesteld hoopt de commissie in de 
tweede helft van februari te kunnen 
starten. 
Nadere informaties kunnen binnen
kort bij de secretarissen der Kamer
centrales worden ingewonnen. 
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g~?ouw, Stationsplein; aanvang 20 uur. 
BIJeenkomst van de afdeling Rotterdam 
met als spreker mr. dr. C. Berkouwer 
(_voorz. Eur. Pari.) over Europese poli
bek en Europees energiebeleid. 

SMALLINGERLAND -~ Mevr. J. I. 
v. Beukering-Dijk is op 4 dec. beëdigd 
als raadslid voor de VVD. Sinds 1967 is 
mevr. Beukering bestuurslid van de 
plaatselijke afd. van de VVD en lid van 
de propagandacommissie. 

UTRECHT - Op maandag 14 jan. in 
Esplanade; aanvang 20 uur. Buitengew. 
Alg. Vergadering Kamercentrale 
Utrecht. Onderwerp: Vaststelling kan
didatenlijst Prov. Staten en ontwerp 
verkiezingsprogramma. Donderdao- 24 
jan. in Pays-Bas; aanvang 20 uur~ Bij
eenkomst afdeling Utrecht met als spre
ker H. J. de Koster (lid Tw. K.) over 
"Socialisme via de olie". 

VELSEN - Op vrijdag 25 jan. in De 
Bleijenhoevenlaan 2, Velsen-Noord; 
aanvang 20 uur. Bijeenkomst van de 
afd. Velsen met als spreekster mej. mr. 
A. Kappeyne van de Coppello. 

VENRAY -.Op vrijdag 18 jan. in 
fo.~er Schouwburg; aanvang 20.30 uur. 
BIJeenkomst afdeling Venray met als 
spreker H. J. L. Vonhoff (lid Tw.K.). 

VRIES - Op maandag 14 jan. in ho
tel Sint-Nicolaas; aanvang 20 uur. Bij
eenkomst van de afdeling Vries met als 
spreekster mevr. mr. E. Verder-Smit 
(lid Tw. K.) over het kabinet-Den Uyl 
en de volksgezondheid. 

WISCH - In het bestuur van de af
deling hebben thans zitting als voorz. ir. 
B. P. Rauwerda, als secr. D. J. van Bek
kum, Patrijsplein 45, Silvolde, tel. 08350 
-4909 en als penningm. mej. J. Eenink. 

WOUDENBERG- In het bestuur van 
de afdeling hebben thans zitting als 
voorz. mevr. G. J. de Rijk-Smit en als 
secr.-penningm, J. Karis, W. de Zwij
gerlaan 31, tel. 03498-2203. 

ZEIST - Op 14 jan. in Boschlust· 
(aanvangstijd niet opgegeven). Bijeen~ 
komst van de afdeling Zeist met als 
spreker H. J. L. Vonhoff (lid Tw. K.). 

Algemene vergadering 
JOVD 

De Jongeren Organisatie Vrijheid en 
~emocratie (JOVD) houdt op 5 januari 
In de Reehorst te Ede een buitengewone 
algemene ledenvergadering. Dan zullen 
de zaken worden afgehandeld waaraan 
men tijdens het laatste congr~s te Ois
terwijk niet toe kwam, omdat men toen 
wegens de autoloze zondag in tijdnood 
geraakte. Het gaat o.m. om enkele mo
ties over buitenlandse politiek en om 
ontwerp-resoluties over defensie-vraag
stukken. 

Op 5 januari wordt de vergadering ge
houden van 12.00tot 17.00 uur. 

vrijheid en 
democratie 

• De redactie van Vrijheid en 
Democratie is· gevestigd te Hil
versum, Pieter de Hooghlaan 87. 
Hoofdredacteur en voorzitter van 
de redactiecommissie is de heer 
Ph. o. la Chapelle. 
• De abonnementen-administratie 
wordt verzorgd door het alge
mee!! secretariaat van de VVD, 
Komnginnegracht 57 te Den Haag 
(telefoon 070 - 604803). Voor 
adreswijzigingen etc. wende men 
zich dus tot het algemeen secreta
riaat. 
• De advertentie-exploitatle wordt 
verzorgd door de Nederlandse 
Dagblad Unie, Westblaak 180 
(postbus 824) te Rotterdam, tele
foon 010 • 147211. 

algemeen 
secretariaat 

• Het algemeen secretariaat van 
de VVD Is gevestigd te Den 
Haag, Koninginnegracht 57, tele
foon 070- 614121. Postrekening: 
67880 ten name van algemeen se
eretaris van de VVD te Den 
Haag. 
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buitenland 

voor de aankoop van uw 
BUNGALOW 
of LANDHUIS in 
EINDHOVEN 
of omgeving 

is er: ~ft--
HUISERS B.V. 

MAKELAARSKANTOOR 

augustijnendreef 4 
eindhoven tel. 040-22121 

De afgelopPn twep weken stonden in het 
teken van de international(' c-onferenties. 
De vredesconferentie over het Midden
Oosten · als ct.- bijPenlwmst deze naam 
waardig zal blijken zal onze aandacht 
in de !wnwnde tijd opeisen. Het ware 
te wensen dat de vooruitzichten op suc
ces in dit g-Pvnl gunstigPr '"'aren dan z~ 
helaas z\jn. Weliswaar hebben de Egyp
tenaren zi!"h eindelijk tot een ontmoeting 
met de Jsraëliër·s bereid verklaard en 
wijzen ze ieder contact met hen niet 
meer af zoals na de Zesdaagse oorlog 
in KhartoPm werd afgesproken, maar 
van een direet gesprek willen zij ook nu 
nog steects niet weten. Dat heeft presi
dent Sadat van Egypte gezegd. En dan 
nog maar gezwegen van de mogelijk
heid dat hd tussen Syrië en Israël tot 
een gesprPI{ komt nu dat eerste land zo 
hardnekkig blijft weigeren de krijgsge
vangenen uit te wisselen. 
Het jongllle bloedbad op het vliegveld 
van Rome doet immer!' niets af aan het 
feit dat de regeling van het Palestijnse 
probleem van het gi"Ootste belang is 
voor de tott>tandkoming van een be
trouwbare vredesregeling. Overigens 
ziet het er nog steeds niet naar uit dat 
de Palestijnen zullen worden betrokken 
bij zo'n rt>gPiing, hetgeen - hoe droe
vig het ook is dat te moeten beseffen 
-- niet i1111ft>r·s kan betekenen dan dat 
nog meer drama's te wachten staan. 
Vast staal d;lt het Arabische zelfver
tr·ouwen na <lP jongste oorlog versterkt 
is. De m:~nipulatiC's met de voor het 
Westen nog stePels onontbeerlijke ener
giebronnt>n in lwt Midden-Oosten heeft 
hun eerr illusie van eenheid verschaft 
die het zijne tot de prestigewinst bij
dra<~gt. Dt• oliPsjciks g-rijpen de g·ele
genheid aan om dt> om economische re
denen g<~w•·n~l<' politiek van produktie
vermindering t'n pl"ijsverhoging<•n aan 
te wen<lPn orn politit'ke druk op l11Pt nil
me Westt•uropese afnemer·s uit te oe
fpncn ten batP van Pen voor Israël on
gunstige lll'lPidsomhuiging. De verkla
ring van de l!Juropese ministers van 6 
november toonclc dat zij daarmee suc
ces lmnnPn lwhben en de solo-pogingen 
van l!~ngPland en Franlo·ijk om ieder 
voor zi("h in et•n go"d blaadje te komen 
bij de AraiJil•r·pn kan llE'n alleen maar 
in clat idt'<' v<"rsterkt·n. 
De positil• \"an Israël is dan ool\ niet gun
stig. De y,.r·l•nigdl' Slatl~n \vaarvan het 
land in grolt• mate afhankelijk is Ot'fe
ncn stpr]\<' drul< op de Israëlische rege
ring· uit Pil wilkn dat :r.ij dl' leiding ovei' 
de confpn•nl i<' van dt• VN. zoals de Ara
bit>ren dit• in dat lichaam op veel steun 
kunnen n•lwnen willl'n, aanvaardt, dat 
dè tcrugtn·l<ldng- van de Egyptische en 
Israëlist:IH' l<'gers .. naar de bestandslijn 
van 22 ol<tolwr" '""'Pnaan de agenda 
lwmt en d<• Palt•stijnt•n. diP op de Ara
hisdlP top .. onfer·entiP in Algien,; steun is 
toegezf'gd. nid opnieuw wonl('n ver
waarloosd hij <'Pn eventuele regeling. 

Ook de tt•rugtrekldng van Israël uit de 
in 19Gï ht•:r.ettt• gehit'dPn wordt in 
wPlkc nu:~n<"e dan ook door de VS 
gewenst. I >a a rhij moett•n de Israi'liërs 
dan altijd nog maar afwacht(•n of hun 
"veilige gTt'nZPn", ool< die van de _.\.ra
bieren :r.ullt•n zijn. HPt w<tntro'l\\"en in 
hun bPdot\lingen is leven~groot overeind 
gebleven. 

Europese top 

De E:m·op••st• top-<"onfp,·enl ie in Kopen
hagen. waar dl• VL'I"l<ic:r.ingsovet·winning 

van anti-belastingbetaler Mogens Glis
trup voor een politieke ehaos heeft ge
zorgd, stond uiteraard geheel in het te
ken van de zorgen die het Avondland 
teisteren als gevolg van de energieeri
sis. Veel concreets kwam er niet uit de 
bus en dat werd ook door niemand ver
wacht. Maar president Pompidou en pre
mier Heath bleken tenminste bereid toe 
te geven dat men gezamenlijk het hoofd 
moet bieden aan de crisis. De Europese 
Commissie lueeg opdracht vóór eind ja
nuari een plan op te stellen dat tot een 
gezamenlijk energiebeleid zou kunnen 
leiden. De Europese ministerraad zal 
vóór eind februari bijeen komen om 
over dit plan te praten en dat zal dan 
meer moeten zijn dan het .. volslagen on
substantiële" gepraat waarmee minister 
Van der Stoel de gesprekken in Kopen
hagen meende te moeten kenmerk('n. 

Van een nadere uitwerking van de Ame
rikaanse plannen om te komen tot een 
gemeenschappelijk energiebeleid van 
de VS, Europa en Japan is het zeker nog 
niet gekomen en de zelfstandige rol die 
Frankrijk Europa wil blijven toedieh
ten op vrijwel elk gebied zal daarvoor 
voorlopig nog wel een str-uikelblok blij
ven. Misschien dat de beter voorbereide 
topconferentie die voor mei op het pro
gTamma staat meer spijkers nwt kop
pen slaat. 

Nato 
De Frans-Amer·ikaanse en voor een dPPI 
Amerikaans-Britse tegenstellingen 
speelden ook een belangrijke rol op de 
bijeenkomst van de NATO-ministen·aad 
die enkele dagen eerder in Brussel werd 
gehouden. Het Amerikaanse vPrlangen 
dat er een Europese politieke unie gt•
vormd zal worden kreeg in Pompidou's 
voorstel een Europese ,.veiligheidsraad'" 
op te richten een nauwelijks adequaat 
antwoord. Deze veiligheidsraad zou niel 
bedoeld zijn om de Europese landen in 
het geval van een crisis in staat te stel
len als eenheid op te treden, maar als 
een orgaan voor intergouvernementeel 
overleg om Europa binnPn 24 uur een 
klinkende uitspraak te latl•n chwn. Dat 
Van der Stoel het nodig vond van de bij
eenkom;;t gebruik te makPn om epn paar 
niet te bewij:r.en stellingen te poneren 
over de rol van de Russen in de jongste 
crises. past in zijn beleid maar i,.; nau
welijks geschikt om elP Nedel"landse po
sitie te verbeteren. OvPrigens hadden 
de RusHcn meer rnoPite met de woonlen 
van NATO-secretaris-gt•m,raal Luns clie 
op de .. onrustbarende ovcrPenlwmst" 
wees tussen de houding van het \Vesten 
tegenover de Sowjet-Unie nu en de hou
ding van de anderp regel"ingPn tegen
over nazi-Duitslanel na 1939. Toen en nu 
was een mogpndheid bezig zich snel te 
bewapenen en anderzijds niet-aanvals
verdragen af te sluiten zonder· dat ande
re regeringen hier veel tegenin durfden 
te brengen, aldus onze vroegere minis
ter van buitenlandse zaken. Deze verge
lijking moge nogal onzuiver zijn, een 
feit is dat de oliecrisis Europa in een 
verzwakt<' positie achterlaat. Grotere 
eenheid lijkt de beste remedie. Dat men 
een top-conferentie nodig heeft om vaRt 
te stellen dat het vrije verkeer van goe
deren binnen de gemeenschappelijke 
marlü ook voor olie geldt is lleélenkelijk 
en hPt is te hopen dat de Europese Cmn
missie et• inderdaad in slaagt dezt' voor 
de hancl liggt>nde politit>k snel in daden 
om te zetten. 

Friesch Gror1ingsche Hypotheekbank N.V. 
pandbrieven 

een veilige belegging met zeer hoog rendement 
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De uitreiking van de bonkaarten voor 
een basis-toewijzing in verband met de 
benzine-distributie is in het algemeen 
vrij soepel verlopen. Natuurlijk waren 
er wel wat administratieve problemen, 
maar er waren in ieder geval geen lange 
rijen wachtenden bij de postkantoren. 
Gevreesd moet worden dat het straks, 
bij de bonnen voor de zakenrijders, aan
zienlijk minder goed zal gaan. ledereen 
kan zien aankomen dat de tijd tussen 
aanvraag (2 januari) en rantsoenering 
(7 januari) veel te kort is om alles naar 
behoren te regelen. De VVD heeft dan 
ook in een motie op enig uitstel van de 
rantsoenering aangedrongen. 

Op verzoek van de VVD en de CHU 
heeft vorige week een gesprek plaats
gehad tussen enerzijds premier Den Uyl 
en minister Van der Stoel, anderzijds de 
heren Wiegel en De Koster (VVD) en 
Kruisinga en Meij (CHU). De oppositie
partijen wilden nader geïnformeerd wor
'den en met de regering van gedachten 
wisselen over het buitenlandse beleid. 

Vorige week zaterdag kwamen KVP, 
CHU en ARP te Rotterdam in aparte 
vergaderingen bijeen in een krampach
tige poging de z.g. eh risten-democrati
sche samenwerking te redden. Doordat 
KVP en ARP het kabinet-Den Uyl steu
nen, terwijl de CH U in de oppositie is, 
dreigt er van de toch al moeizame sa
menwerking helemaal niets terecht te 
komen. Met veel moeite is besloten bij de 
volgende Kamerverkiezingen met een 
gemeenschappelijke lijst uit te komen, 
als althans aan een aantal voorwaarden 
wordt voldaan. Dat is vooralsnog zeer 
twijfelachtig. Wij houden het er maar 
op, dat een afspraak voor de vorm is 
gemaakt, waarmee men nog alle kan-
ten op kan. · 

Een ware hamsterwoede heeft zich 
meester gemaakt van een deel van het 
publiek. Dat is volstrekt overbodig en 
zinloos. Het is een duidelijke paniek
reactie. Wij moeten alles doen - op 
regeringsniveau en ieder in zijn eigen 
omgeving - om die tegen te gaan. 
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Begroti·ngsbehandelingen grote steden 

In vrijwel alle Nederlandse 
gemeenten zijn thans (vaak 
nog maar nèt voor de jaar
wisseling) de begrotingen 
voor 197 4 behandeld. Een on
zer redacteuren stipt in dit ar
tikel enkele punten aan uit de 
debatten, die gevoerd wer
den in Amsterdam, Rotter
dam en Den Haag. 

Herindeling 
Z.-Limburg 
Het college van Gedeputeerde Staten 
van Limburg is duidelijk ontmoedigd en 
teleurgesteld door de "salto's mortale" 
van minister De Gaay Fortman op het 
gebied van herindeling en gewestvor
ming. Deze minister heeft in een wat zij 
noemen chaotische brief, het herinde
lingsplan voor Zuid-Limburg, waaraan 
dit college sinds 1965 heeft gesleuteld, 
gewoon van de kaart geveegd. Wat men 
de minister vooral kwalijk neemt is het 
feit dat hij in enkele maanden tijd ken
nelijk volledig van mening is veranderd 
en zich in diezelfde periode ook nog 
meermalen heeft tegen gesproken. Tij
dens een persconferentie in Maastricht 
- enkele maanden geleden - sprak de 
minister nog van een goed overwogen 
en goed doordacht plan en liet hij door
schemeren dat herindeling voor een deel 
van Zuid-Limburg zó urgent is, dat er 
niet zou kunnen worden gewacht op ge
westvorming. Onlangs echter liet hij 

De gemeente Den Haag gaat een stu
die eitvoeren naar de mogelijkheid om 
een deel van het contingent gemeente
woningen af te stoten en huurders de 
betreffende woningen te laten kopen. 
Den Haag heeft een groeiende vooraad 
gemeentewoningen (nu 23.000) en veel 
huurders hebben te kennen gegeven hun 
huurwoningen best te willen kopen. De 
motie die tegen de zin van wethouder 
Nuy (huisvesting) werd aangenomen, 
was een van de successen die de VVD
fractie gedurende de recente begrotings
behandeling in de gemeenteraad heeft 
geboekt. 
Tijdens de algemene beschouwingen 
heeft fractievoorzitter drs. P. Ressenaar 
zijn verontrusting uitgesproken over de 
positie van het lokale bestuur die door 
de centralisatietendens van de landelijke 
overheid steeds meer wordt bedreigd. 
Het kabinet dat het inspraakbeginsel zo 
hoog in het vaandel voert, handhaaft 
dat niet ten opzichte van het Haagse 
gemeentebestuur door bijvoorbeeld in te 
grijpen in bestemmingsplannen van de 
gemeente, terwijl de overheid alleen 
maar in uitzonderingsgevallen aanwij
zingen mag geven, vindt hij. "De over
heid heeft de neiging om als een soort 
overvalcomité op te treden en de burge
rij voor voldongen feiten te stellen," al
dus drs. Ressenaar. Als voorbeelden 
haalde hij de inmenging in het plan 
Waldeck en in de herbouwplannen van 
Scheveningen aan. 
De balans van het gemeentelijke beleid 
opmakend, merkte de VVD-fractievoor
zitter op dat er veel toezeggingen door 
b. en w. zijn gedaan, maar dat er veel 
werk is blijven liggen. Er wordt hier 
een duidelijk ad-hoc beleid gevoerd, 
meende hij. 
Drs. Reasenaar gaf blijk van de veront
rusting van zijn fractie over de veilig
heid van Den Haag. Er is hier sprake 
van een complete terreur. De uitgaven 
ten bate van het stedelijke politiekorps 
zijn aan de te lage kant. "Dergelijke 
begrotingsposten worden in de raad be
handeld als de defensie-uitgaven op lan
delijk niveau" vindt hij. Dat het perso
neelstekort bij het politie-apparaat pas 
over vier jaar wordt ingelopen, is naar 
zijn mening een onverteerbare zaak. 

Perfectionisme 
Wat de tekorten op de Haagse begro

ting aangaat - veel kleiner overigens 
dan die in Amsterdam en Rotterdam -
merkte drs. Ressenaar op dat die ten 
dele kunnen worden opgelost door een 
revisie van het uitgavenbeleid. "Er is 
hier meestal te weinig bezwaar tegen de 
de te overdadige en perfectionistische 
wijze, waarop sommige plannen worden 
uitgevoerd. Hij verweet de linkse wet
houders dat zij de consumptiemaat
schappij stimuleren door onnodig be
paalde behoeften aan te wakkeren. 
In een motie pleitte de VVD-fractie ver
der voor meer aandacht aan de herecho
lingsproblematiek. Er is in Den Haag 
weliswaar werkloosheid, maar niet door 
een tekort aan vraag. Er zijn genoeg 
vacatures, maar veel werkzoekenden 
missen voor bepaalde functies de ge-

G.S. weten dat er naar zijn mening een 
geheel nieuw plan zal moeten worden 
opgesteld, waarin de gemeentelijke her
indeling in het kader van de gewestvor
ming moet worden bezien. 
Zoals bekend willen G.S. in hun oor
spronkelijke plan de huidige 58 gemeen
ten in Zuid-Limburg terugbrengen tot 
elf gemeenten. Daarbij uitgaande van 
de stelling dat er primair behoefte is 
aan sterke bestuurskrachtige gemeen
ten en als aanvulling aan gewesten, 
waarbij hun voorkeur uitgaat naar één 
gewest voor Zuid-Limburg. 
De minister wilde in eerste instantie cir
ca 20 gemeenten overhouden, verdeeld 
over drie gewesten, maar zijn nieuwste 
inzichten zouden weer de voorkeur ge
ven aan één gewest. 

Protesten 
Gedeputeerde Staten hebben tegen deze 
gang van zaken, tijdens een onderhoud 
met de minister in Den Haag, fel ge
protesteerd. Zij hebben hem duidelijk 
gemaakt dat zij sinds 1965 nimmer enig 
initiatief hebben genomen terzake van 
de herindeling zonder dat men daarover 
eerst uitvoerig had gepraat met minis
ters, staatssecretarissen en topambtena
ren. Die hebben steeds - in grote lijnen 
- de Limburgse opvattingen - ook in 

schiktheid. Voor de omscholing ZlJn te 
weinig faciliteiten verleend. Een andere 
liberale motie bepleitte het monumen
tenbeheer uit, de sector openbare werken 
en vervoer te halen en op te nemen als 
integraal deel van het kunstbeleid. Bei
de moties van resp. de heer 0. S. Hovin
ga en mevrouw Sicman werden aange
nomen. 

Amsterdam 
In de Amsterdamse gemeenteraad 

heeft de VVD zich geschaard onder die 
partijen die uiterst kritische geluiden lie
ten horen over het beleid van de KVP 
wethouder voor verkeer, mr. Evert Brau
tigam. Behalve de confessionele partijen 
strooiden de raadsleden zoveel kritiek uit 
over zijn hoofd dat het er even naar 
heeft uitgezien dat de heer Brautigam 
had moeten aftreden. Maar de PvdA 
reikte de wetsouder op het kritieke 
moment de hand. VVD-er drs. P. Roe
mer merkte tijdens de vinnige debatten 
op dat de wethouder een volstrekt onge
coördineerd, warrig en benedemaats be
leid heeft gevoerd. De heer Roemer had 
eerder bij de begrotingsbehandeling ver
keersbeleid, opgemerkt dat hij zich met 
enige tegenzin op dit onderwerp had 
gestort, omdat de VVD-fractie het ge
voel heeft dat er langzamerhand niets 
meer klopt van het verkeersbeleid, "Iede
re bijdrage is water naar de zee dragen 
en daarom zijn behandelingen als deze 
volstrekt zinloos", aldus drs. Roemer. 
"In vele toonaarden en op vele plaatsen 
heb ik de laatste jaren gehamerd op een 
ons inziens rampzalige richting die dit 
college met zijn verkeersbeleid inslaat. Ik 
bedoel met name het op alle mogelijke 
manieren bemoeilijken van de midden
stand en het bedrijfsleven in deze 
stad." 

Drs. Roemer wees in zijn betoog ook op 
het z.i. volstrekt onvoldoende taxibeleid. 
Willen wij de taxi gaan beschouwen als 
een aanvulling op het openbaar vervoer, 
dan moet er wel het een en ander wor
den veranderd. 

.,Misleidend" 
Bij de behandeling van het langzamer
hand berucht geworden metro-vraag
stuk werd de raad opgeschrikt én ge
amuseerd door een meningsverschil tus
sen VVD-raadlid dr. A. Pais en burge
meester Samkalden. Tijdens een inter
ruptie over de metrokwestie liet dr. Pais 
zich ontvallen dat in 1968 misleidende 

cijfers waren gebruikt voor wat de kos 
ten van de oostlijn betreft. Toen zou d 
lijn volgens de calculatie,s 250 miljoe 
gulden gaan kosten. Maar' de prijs voü 
de lijn is inmiddels al tot een miljar 
gestegen. Burgemeester Samkalde 
schoot het woord "misleidend" in he 
verkeerde keelgat. Hij eiste dat dr. Pai 
deze kwalificatie zou terugnemen. He 
VVD-raadslid wees er op dat in dit g 
val misleiding zonder opzet was bedoel 
en adviseerde de raadsvoorzitter e 
maar eens een woordenboek over t 
raadplegen om na te gaan wat "mislei 
dend" inhoudt. De opmerking van ka 
bouter Hakkenberg dat de metrocijfer 
er niet om liegen, bracht burgemeeste 
Samkalden tot de oprisping dat dr. Pai 
"er wel om loog." Op zijn beurt eiste d 
Pais dat de burgemeester die wom·de 
zou terugnemen. Het ruzietje leidde e 
toe dat het woordenboek inderdaa 
werd geraadpleegd. Na een korte onder 
breking kwam de burgemeester met d 
mededeling dat Pais zijn woord mislei 
dend had vervangen' door onjuist. "1 
heb er onder de huidige omstandigbede 
geen behoefte aan om mijn opmerkin 
als zou de heer Pais onwaarheden spr 
ken, te handhaven," aldus dr. Saml<al 
den. 

Rotterdam 

In Rotterdam heeft mr. H. Konin 
fractievoorzitter van de VVD in de raa 
ter plaatse en Tweede Kamerlid, gezeg 
het reëel te vinden als de nieuwe Rot 
terdamse burgemeester uit kringen va 
de VVD zou komen. Burgemeester Thü 
massen van Rotterdam gaat volgen . 
jaar november met pensioen. "De VV 
heeft er als toekomstige tweede parti 
van het land recht op een burgemeeste 
in één van de drie grote steden," aldu 
mr. Koning. De PvdA heeft in Amste 
dam dr. I. Samkalden en de KVP, i 
Den Haag Mr. V. Marijnen. PvdA-frac 
tievoorzitter in de Rotterdamse Taa 
Lems heeft in dit verband opgemerk 
dat in januari of februari een concept 
profiel voor de nieuwe burgemeeste 
van Rotterdam zal worden opgesteld 

De fractievoorzitters in de raad zulle . 
worden uitgenodigd hierover te spreke 
Lems streeft naar een speciale .raads 
vergadering op of kort nà 1 mei. D 
commissaris van de koningin in Zuid 
Holland kan dan aanwezig zijn om d 
wensen aan te horen. Rotterdam's laat 
ste liberale burgemeester tot dusvcrr 
was mr. P. Oud. 
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orde van grootte - onderschreven. Zij 
hebben de minister er opmerkzaam op 
gemaakt dat het onmogelijk is om te
gen de achtergrond van een gewestelijk 
functioneren het oorspronkelijke plan te 
herzien, zolang niet vast staat of er ge
westen komen, hoe ze er uit zullen zien, 
welke taken ze krijgen, enz. En ze heb
ben hem gevraagd liever het oorspron
kelijke plan te laten rusten tot mei-juni 
1974, het tijdstip waarop volgens de 
minister de landelijke structuurschets 
voor gewestvorming en het daarbij be
horende ontwerp van wet voor de ge
westorganisatie op tafel ligt. De minis
ter echter liet spoedig daarna schrifte
lijk weten dat hij tóch een nieuw plan 
wilde, waarop G.S. hem in een vrij la~ 
koniek briefje mededeelden dat men op 
dat verzoek om bovenvermelde redenen 
niet in kon gaan. Tijdens de recente be
grotingsvergadering hebben de grootste 
fracties van Provinciale Staten, KVP, 
PvdA en VVD, laten weten het daarmee 
eens te zijn. 

Ontmoediging 
De ontmoediging van G.S. over deze 
gang van zaken is voor een groot deel 
terug te voeren naar het feit dat in alle 
tot nu toe verschenen herstructurerings
nota's voor Zuid-Limburg, en in het bij-

zonder in die van de toenmalige nums 
ter Den Uyl, steeds een duidelijk ver 
band is gelegd tussen hEft welslagen va 
die herstructurering en de activiteite 
van Gedeputeerde Staten met betrek 
king tot de bestuurlijke reorganisatie 
Volgens het college maken verder no 
tal van andere zaken een spoedige her 
indeling van Zuid-Limburg zeer urgent 
Daarbij denkt men aan de hele ruimte 
lijke ordening, de problemen van subur 
banisatie en urbanisatie, van landschaps 
opbouw, enz. die dringend om een nieu 
we aanpak vragen. "Maar vergeet he 
feest maar als dat met al die afzonder 
lijke gemeenten moet gebeuren," aldu 
het college, dat nu vast van plan is on 
gewoon te blijven afwachten. "Ons stu 
ligt nu al twee jaar op het ministerie e 
er is nog niet op gereageerd. Laten w 
dan ook nóg maar een half jaar lange 
wachten. Dan weten we tenminste iet 
over de structuurschets. Gaat de minis 
ter daar niet mee accoord, dan moet hi 
eerst beginnen met ons plan officiee 
naar huis te sturen. Dat kan hij zelf nie 
want ons plan is bij de Kroon gemeld 
De minister zou dat dus moeten doe 
via K.B., de Raad van State gehoord heb 
bende. Welnu, wij willen daarover we 
eens graag met de Raad van State pra 
ten," aldus Gedeputeerde Staten va 
Limburg. 
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VVD-succes in woningbouwdebat 

L. M. de Beer, woningbouw
specialist van de VVD-Twee
de-Kamerfractie, kijkt in ne
venstaande bijdragè terug op 
de recente woningbouwde
batten. 

MINISTER Gruijters, geflankeerd door 
staatssecretaris Van Dam tijdens het 
debat over de begroting van volkshuis
vesting. 

A. J. Evenhuis 
nieuw lid 
kamerfractie 

De woningbouwdebatten hebben de re
putatie van een zekere levendigheid. 
Waaraan dat ligt, is niet recht duide
lijk. Komt het soms doordat vrijwel 
iedereen heel rechtstreeks bij de pro
blematiek is betrokken? Ook bij dit eer
ste optreden van de drie nieuwe be
windslieden op Volkshuisvesting en 
Ruimtelijke Ordening, Gruijters en zijn 
beide staatssecretarissen Schaefer en 
Van Dam, vielen incidenteel weer heel 
wat felle discussies te beleven. 

Toch werd het debat in hoofdzaak ge
kenmerkt door een zekere behoedzaam
heid van beide kanten. Dat kwam voor
namelijk doordat het eigenlijke beleid 
van dit nieuwe kabinet op het gebied 
van de volkshuisvesting pas volgend 
voorjaar gestalte gaat krijgen in een al
les-omvattende nota, waarin het nieuwe 
huur- en subsidiebeleid uit de doeken 
zal worden gedaan. 

Inmiddels was wel de "Huurnota korte 
termijn" verschenen, waarin in afwach
ting van de grote nota bij wijze van 
overgangsmaatregel werd voorgesteld 
om de status quo van de huurliberalisa
tie te bevriezen (dus geen uitbreiding 
te geven aan de huurliberalisatie, maar 
deze ook niet ongedaan te maken) en 
om de huurharmonisatie aan een maxi
mum van 7 pct. te binden. Over de huur~ 
liberalisatie zei ik namens de VVD
fractie: 

"De huurliberalisatie wordt niet voort
gezet, maar ook niet teruggedraaid. Ar
me huurombudsmannen van de PvdA! 
Zij zijn immers tijdens de laatste ver
kiezingscampagne het land doorgetrok
ken als moderne profeten, een banvloek 
uitsprekend over de woningbouwpolitiek 
van het kabinet-Biesheuvel en het be
loofde land predikend als PvdA, D'66 en 
de PPR in de regering zouden gaan 
zitten? Want dan zou immers de huur
liberalisatie ongedaan worden gemaakt? 
Arme huurombudsmannen - maàr nog 
meer: arme kiezers op de PvdA die dit 
hebben geloofd en thans tot de ontdek
king komen, dat ze door de linkse par
tijen In de boot zijn genomen." 

Namens PvdA en PPR diende mej. Salo
mons een motie in, waarin werd geëist 
dat de huurharmonisatie geheel onge
daan zou worden gemaakt. Hoewel het 
er aanvankelijk naar uit zag dat de uit
slag van de stemming zeer onzekl!r zou 
worden, bleek uiteindelijk. dat de motie 
met ruime meerderheid werd verwor
pen. Niet alleen vrijwel de gehele oppo
sitie en de confessionele partijen stem
den tegen, maar ook D'66. Hiermee heeft 
de Kamer het prinl'ipe van de huurhar
monisatie heel nadrukkE>lijk aanvaard. 
Een fikse nederlaag voor de linkse par
tijen! 

Machtigingswet 
Tussen de eerste termijn van de Kamer 
en de beantwoording door de bewinds
lieden verliepen liefst drie weken 
als gt•volg van de vreemde agendering 

door de Kamer. En in die tussentijd was 
de Machtigingswet om de hoek komen 
kijken. En zo gebeurde het dat staats
secretaris Van Dam in zijn beantwoor
ding reeds - vooruitlopend op de behan
deling van de Machtigingswet - een 
aantal beleidsvoornemens op het terrein 
van de huren bekend kon maken. Heel 
duidelijk bleek dat zeker wat de huren 
betreft, 'de maatregelen van de rege
ring véél en véél verder dreigden te 
gaan dan strikt nodig was om de gevol
gen van de oliecrisis het hoofd te bie
den. Van de zijde van de VVD en de CHU 
kwam daar dan ook flinke kritiek op. 

De KVP en ARP hielden zich echter 
opvallend rustig. Een duidelijke aanwij
zing over hun opstelling ten aanzien van 
de Machtigingswet? Bij het verschijnen 
van dit nummer weten we meer. 

Eigen-bezit-woningen 
Een belangrijk deel van het debat werd 
aan het woningbouwprogram gewijd. 
Door de VVD was een amendement in
gediend dat tot doel had om 6000 wo
ningwetwoningen minder te bouwen 
maar daarentegen 8000 premie-eigen
woningen méér. Een totale verhoging 
van het program dus met 2000 wonin
gen. Behalve dat dit meer aan de in het 
land bestaande behoefte voldeed (met 
cijfermateriaal aangetoond) betekende 
deze wijziging van het woningbouwpro
gram: bevordering van het eigen-wo
ningbezit en werk voor 1600 bouwvak
kers meer. Minister Gruijters wees het 
amendement af I)let de argumentatie 
dat het kabinet op die manier minder 
greep zou hebben op het woningbouw
belleid. Zelfs mijn opmerking dat 
die vervangende koopwoningen toch ook 
door de woningbouwcorporaties kon
den worden gesponsored, kon hem niet 
van zijn standpunt brengen. Wel zegde 
hij toe het woningbouwprogram in de 
loop van 1974 alsnog te zullen wijzigen, 
indien daartoe aanleiding mocht zijn. 

Dit was voor de KVP en de ARP vol
doende reden om tegen het amendement 
te stemmen, dat daardoor werd verwor
pen. 

100 <fo hypotheek 
Op een ander punt boekte de VVD ech
ter wel een groot succes. Door de VVD 
was de motie-De Beer ingediend, mede 
ondertekend door DS'70, waarin werd 
voorgesteld voortaan een 100 pct.-garan
tie te geven op de hypotheken van alle 
woningen, die door de eigenaar worden 
bewoond; dus zowel oude als nieuwe wo
ningen. Hoewel minister Gruijters aan
vankelijk wat kritische kanttekeningen 
plaatste, verklaarde hij zich uiteindelijl{ 
voorstander van die gedachte. Ook bij 
de meeste andere partijen viel de motie 
goed. Zij werd aanvaard met alleen de 
stemmen tegen van PPR, RKPN, Boe
renpartij en SGP. Wij verwachten, dat 
wanneer de motie in de loop van 1971 in 
praktijk zal worden gebracht, dit een 
enorme stimulans zal vormen voor de 
bevordering van het eigen-woningbezit 

Na het applaus dat mr. Geertse
ma bij zijn afsdwid van de Tweede 
Kamer kreeg, is er t>nige weken een 
vacature gewpest in de Tweede-Ka
merfractie van de VVD. Tot zijn op
\"Oiger werd benoemd verklaard de 
82-jarige Albert-Jan Evenhuis uit 
Meppel. l\tlet Drentse bedachtzaam
held t>.chter nam de heer Evenhuis 
twen de tijd alvorens dt>finitief ja te 
zeggen. "Tenslotte is het ook voor 
mijn vrouw en twee kinderen een be
langrijke stap, maar ook voor wat 
mijn werk bt>treft," aldus Evenhuis. 
Vorige week dinsdag legde hij de 
drie eden af in de Tweede Kamer. 

Evenhuis' tweede (of is het ZIJD 

eerste?) liefde is de politiek. Na een 
aantal enerverende jaren als JOVD
bestuurder werd hij gekozen tot lid 
van de Raad van Staten van Dren
the en benoemd tot hoofdbestuurslid 
van de VVD. Zijn werkzaamheden als 
leraar legt hij na de Kerstvakantie 
neer, behalve dan de zes lesuren per 
week die hij nog wil besteden aan 
de examenklassen. l\tlaar in april komt 
daar ook een eind aan. "Ja ik ben wel 
verslingerd aan het onderwijs. Dan 
begrijp je wel dat het niet zo'n een
voudige beslissing is om - wellicht 
definitief - een politieke carrière te 
gaan beginnen," aldus Evenhuis. "Tot Kerstmis zal ik nog mijn 

werk voortzt>tten, maar ik heb mij 
alvast laten beëdigen in verband met 
mogelijk dringende stemmingen," al
dus Albert-Jan. Hij is thans nog Ie
raar geschiedenis en adjunct-direc
teur van de Rijks Pt>dagogische Aea
demie te l\tleppel. Zijn hart heeft hij 
wel aan het onderwijs verpand, want 
behalve zijn werk in l\tleppel gaf hij 
ook bijscholingscursussen voor 1.\tia
vo- en Havoleraren en is hij lid van 
het hoofdbestuur van de Vereniging 
Openbaar Onderwijs en van het be
stuur van het Algt>meen Pedagogisch 
Studiecentrum. 

In de provinciale staten is hij de 
VVD-woordvoerder op het gebied van 
de ruimtelijke ordening, cultuur, on
derwijs en sport. l\tlaar wat wil hij in 
de Kamer gaan doen? 

Evenhuis: "Een moeilijke vraag is 
dat. Ik hoop natuurlijk onderwijs te 
krijgen en onderwerpen die verband 
houden met mijn historische kennis, 
zoals internationale verhoudingen. 
l\tlaar ja, ik ben benoemd in de vaca
ture-Geertsema en daardoor zijn er 
in een aantal andere Kamercommis
sies lege plekken gekomen. Binnen-

en dat vooral de lagere inkomensgroe
pen hiermee gebaat zullen zijn. 

Leegstand 
Ernstige bezorgdheid kwam van VVD
zijde over de leegstandsubsidieregelin
gen die door het kabinet waren aan
gekondigd. Ik vroeg mij at ot de 
belastingbetaler nu ook maar automa
tisch moet gaan bloeden voor alle leeg
stand, ook wanneer die het gevolg is van 
slechte planning en kostenbewaking, zo
dat de huren onnodig hoog uitvallen. Ik 
eiste van de minister, dat deze er scher
per op zou toezien, dat de woningbouw
corporaties en beleggers voldoende 
markt- en kostenbewust zouden bouwen. 
"Anders zal de leegstand ons als een fi
nanciële molensteen om de nek gaan 
hangen," merkte ik op. 

Klusjesbaas 
Het kabinet wil de komende jaren de 
nieuwbouw van woningen langzamerhand 
verminderen, en daar dan meer ver
nieuwbouw tegenover stelle:p.; geheel in 
de lijn van Keerpunt '72, dat een pro
gram van "170.000 nieuwe en ingrijpend 
verbeterde woningen" beloofde. Uit ver
strekte gegevens bleék echter dat staats
secretaris Schaefer reeds verbeteringen 
van f 6000,- en hoger als ingrijpende 
verbeteringen zag. Een ieder die iets 
van bouwprijzen afweet, kan vertellen 
dat je vandaag de dag niet veel begint 
met f 6000,- als het om een volledige 
vernieuwing gaat. Vandaar dat ik 
de opmerking plaatste dat deze staats
secretaris wanneer hij niet oppast, de 
geschiedenis in zou gaan als "de eerste 
klusjesbaas, die zich excellentie mag 
noemen". Hierover had de heer Schaefer 
zich nogal boos gemaakt en een vinnig 
debat was daar het gevolg van. Ik 
hield echter voet bij stuk en zei dat "hij 
zich niet wilde laten bedonderen" door 
kleine verbeteringen op die manier als 
ingrijpende verbeteringen te laten voor
stellen; zeker niet, wanneer het een al
ternatief voor nieuwbouw beoogde te 
zijn. 

Het debat eindigde met de toezegging 
van Schaefer dat hij voortaan bij de pu
blikaties van de aantallen verbeterde 
woningen zou aangeven over welke or
de van grootte het gaat, zodat het parle
ment voldoende inzicht kan krijgen in 
de vraag, of dit kabinet zijn beloften 
waarmaakt voor wat de vernieuwbouw 
betreft. 
Al met al een debat. waar we rret eni
ge tevredenheid op mogen terug zien. 

Ruimtelijke ordening 
De heer Scherpenhuizen voerde voor 

de VVD het woord over de ruimtelijke 
ordening. Hij verkreeg van de minister 
de toezegging dat de z.g. Oriënteringa
nota midden 1974 zal verschijnen. 
Voorts drong hij erop aan dat bij nieu
we of wijziging van de oude bestem
mingsplannen de direct ~?elanghebben
den (bv. omwonenden) zullen worden 
ingelicht door het gemeentebestuur. 

landse Zalien lijkt mij ook wel in
teressant; spedaal gewestvorming in
tf'rt>ssef'rt mij, maar ooi• landbouw." 

Landbouw? 
Evenhnis: "Jazeker, landbouw. Ik 

lwm uit een Drents agrarisch gezin en 
voel me nog sterk met de landbouw 
verbonden." Maar als ik het voor het 
zeggen zon hebben, dan zou ik het 
liefst onderwijs doen. Ik ben nu een
maal in hart en nieren onderwijzer. 
Na de l\tlulo en de kweekschool ben 
ik een aantal jaren een doodnormale 
onderwijzer geweest op een lagere 
school en dat was ik met plezier. En 
nu op de pedagogische academie heb 
ik natuurlijk constant te maken met 
onderwijszaken.'' 

!\laar er is al een aantal onder
wijsspecialisten in de fractie. 

Evenlmis: "Ik weet het en mocht 
ik ouderwijs niet krijgen, dan is er 
ool< geen man overboord. Schrijf maar 
1Iat ik een brede belaugstelling heb 
en· ik hoop dat ik me snel ergens in 
zal kunnen werl<en. Per slot van re
kf'ning kun je als Kamerlid niet al
lef'n van één vak op de hoogte blij
ven. 11• heb zin om - wat dan ook 
- aan te pa.kken." 

L. RHIJNSBURGER 
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Vorming van colleges van b. en w. 

Het dagelijks bestuur van de VVD 
heeft het Eerste Kamerlid mr. J. de 
Wilde gevraagd een artikel te schrij
ven over voor- en nadelen van respec
tievelijk afspiegelings- en program
colleges van b. en w. in gemeentera
den. Zulks mede met het oog op de 
gemeenteraadsverkiezingen die vol
gend jaar worden gehouden. Hij heeft 
dit vraagstuk, evenals hij deed op een 
bijeenkomst in dit jaar van het be
stuur van de Vereniging van staten
en raadsleden, Eerste Kamerfractie 
en Statenfracties gezien in het licht 
van het verschijnsel van de polarisa
tie en participatie. "Alleen tegen deze 
achtergrond is een zinnige beschouw
ing over dit vraagstuk mogelijk. Zon
der de polariserende tendensen in on
ze samenleving zou een keuzebepaling 
niet aan de orde komen," aldus mr. 
de Wilde, wiens artikel wij hierbij af
drukken. 

Stokpaarden 
en de 
pers 

Zoals de heer Drees sr. in een artikel 
in Accent op 19 juni 1971 schreef is 
polarisatie een mode-begrip, dat niets 
oplost. Het is afgeleid, zoals wel meer in 
de sociale wetenschappen voorkomt uit 
de natuurwetenschappt>n, waarbij er 
van wordt uitgegaan, dat het geheel zou 
functionen-'n vanuit twee tegengestelde 
pt)lt>n. 

A Is politici moPten wij voor alles in
zil'n, dat dt• polarisatie in onze maat
schappij zich bepaald niet hepPl'lü tot 
politieke verhoudingen. Zij speelt thans 
in aliP groPpsverhoudingen in de HÜtden
tenma>ttschappij, ke1·k, lwrlrijfsleven E'n 
waar al niet. Polarisatie moeten wij 
daa!·nm \'OOI' lilles zien als t'Cn sociolo
gisch verschijnsl'l, kE'nnclijk eigen aan 
onzp tijd. 

Polarisatie wonlt soms uitgelegd als 
een vorJ'1 v;,n methodische denken. het 
lt•gt naml'lijk de vcJ·schillf'n bloot. Daar
bij \\'mdt miskend, dat het in de sociale 
\\'etE'nst:happen nimmer om het een of 
ander gaat. Het gaat om C'en totalitC'it. 
ln <'en l)]'imiti.C've maatschappij, bij 
voorbeeld een genealogische g·emeen
schap. wllarbij de verwant;o;chap tot el
lwar bepalend is, W:Jar eenhPi<l in gods
dienst bestaat en de noodzaak tot survi
val vooropstaat, is de binding gmot en 
is de gemeens<:happt>lijk inzet vanzelf
sprekPnd. 

Tn een geëvolueerde westerse maat
schappij is ieder hurger lid van velC'J·lei 
g-roepen, n1aar al deze groepen b~\vegen 
zich in onze maatschappij: dit is een 
overkoepelende sociale groep, rijk ge
schakeerd, waar zij allen deel van uit
maken. Ook hier moet samenwerking 
voor·op staan, geen polarisatie. Een so
ciale gt·nep kan alleen maar functio
neren bij een gemeenschappelijke doel
stelling, hetgeen niet inhoudt, dat zich 
continue afstotende en bindende werkin
gen voordoen. Voor de continuïteit van 
een gi'Oep is een bindend optreden nood
zakelijk. ledere sociale groep heeft een 
organisatie-sti'Uctuur, waarbij hiërar
chie en macht gegeven grootheden 
moeten zijn. 

Polaris<'ren negeert deze samenwer
king en schept conflicten. De politiel{e 
polarisatie in ons land is in sterke mate 
beïnvloed door de onduidelijkheid van 
politieke keuze van de confessionele 
partijen. . 

Een van de bekende uitspraken van 
deze zijde was, dat het lood om oud 
ijzer is of men met de PvdA dan wel 
met de VVD zou regeren. In de landspo
litiek is dit bij de confessionelen tot op 
heden nog steeds het geval. Op dit ter
rein zijn wij, liberalen, de enig duidelij
ke tegenstelling tegenover de linkse 

De pers staat over het algemeen tame
lijk wantrouwend tegenover de door de 
reget·ing ingediende machtigingswet die 
het kabinet in staat stelt in te grijpen 
in alle vormen van beloningen, prijzen, 
huren etc., zonder tussenkomst van het 
parlement, dat alleen achteraf kritiek 
kan uitoefenen op de genomen maatrege
len (zoals het zich aanvankelijk liet 
aanzien) . .,HE't gaat niet alleen om een 
vermindering van de energieverbruik, 
overschal{e!ing op aardgas, distributie 
van benzine een soortgelijke maatrege
len, die onvermijdelijk zijn. De regering 
wil veel uitgebreidere volmachten," al
dus de TJ<~LEGRAAF, die 4 redenen op
somt waar·om aan 't huidige kabinet de 
gevraagde bevoegdheden niet gegeven 
mogen worden: ,.De democratie wordt 
geweld aangedaan als de normale parle
mentaire goedkeuring vooraf wordt uit
geschakeld ... Als zeer verstrekkende be
voegdheden aan een regering moeten 
worden gegeven, behoort dit een natio
naal kabinet te zijn ... Het kabinet Den 
Uyl is niet een kabinet steunende op een 
pollitieke meC'rderheid, maar een min
derheidskabinet dat ,.gedoogd'" wordt ... 
Het kabinet bevat enkele zwakke minis
ter~. Het is ten enenmale onverantwoord 
een dergelijk kabinet met zeer uitge
breide volmachten te bekleden." Aldus 
het blad. In een ander commentaar zegt 
de Telegraaf dat Nederland blijkens de 
thans bekend geworden cijfers 3 miljard 
armer zal worden. Bij de herverdeling 
van· die drie miljard gaat het er niet om 
"dat bij deze herverdeling ongetwijfeld 
stokpaardjes zouden 'worden bereden ... 

Het gaat erom, dat als ons democra
tisch systeem terecht inhoudt dat de re
gering parlementaire goedkeuring be
hoeft voor belastingverzwaring van eni
ge miljoenen of tientallen miljoenen, bij 
de he1·verdeling van enige miljarden het 
parlement niet mag worden uitgescha
keld."' 

partijen, waardoor ons ten onrechte 
vaak verweten wm·dt de polarisatie aan 
te wakkeren: naar mijn mening geheel 
ten onrechte, daar juist liberalen zich 
realiseren, dat democratie voor alles in
houdt respect voor minderheden. Vrij
heid, niet alleen voor zichzelf maar ook 
voor anderen, voert zij in haar vaandel, 
verdraagzaamheid is de liberaal ingebo
ren. Bij onze linkse opponenten is dit 
echtet· geenszin,; het gr•val. Het is juist 
tegen deze onverdraagzaamheid, dat wij 
in alle duidelijkheid ons standpunt stel
len. 

Participatie 
De polarisatie wordt vaak gezien als 

een consequentie van de participatiege
dachte. Het betrekl'en van wet·knemen;, 
burgerij in de p1·oc·<•ssen waaraan ze 
deelnemen, acht<'n wij vanzelfspt·ekend 
een goeàe zaak. Een wezenlijke demo
cratie kan alleen bestaan, indiPn men 
zich een oordeel kan vellen over de za
ken waar hel om gaat. 

Het moet echter iede1·een duidelijk 
zijn, dat in onze geëvo!uee1·de westerse 
maatschappij deze processen dermate 
ingewikkeld zijn, dat participatie nim
mer kan betekenen, dat ieder alles weet 
en nog minder over alles kan meebeslis
sen. Hierbij kom ik temg op mijn hier
boven genoemde stelling, dat in de or·ga
nisatie-structuur van iedere sociale 
groep hiërarchie en macht gegevE'n 
grootheden zijn. Democratisering kan 
daarom ook nimmer betekenen .,one 
man one vote" in alle institutionele si
tuaties. Alleen besturen via vertegen
woordiging is mogelijk. 

In onze parlementaire democratie 
moet het streven daarom zijn de bur
gers zoveel mogelijk politiek geïnteres
seerd te maken, doelstellingen, maar 
naar mijn mening nog liever uitgang
punten, van waaruit men als politieke 
partij wenst te opereren, aan te geven, 
zodat men tot een zo verantwoordelijk 
mogelijke keuze van vertegenwoordi
ging kan komen. 

Deze vertegenwoordiging. en dat is 
ook essentieel voor een democratie heeft 
altijd een tijdelijk karakter. De verte
genwoordigers dienen in die tijd zich 
niet als rnadatarissen te gedragen, maar 
als personen met een morele verant
woordelijkheid ten opzichte van de 
groep, die zij vertegenwoordigen. 

Na afloop van de pedode, waarvoor 
zij verkozen zijn, kunnen de keizers hen 
al of niet de laan uitsturen. Het uit
gangspunt houdt geenszins in, dat een 
vertegenwoordiger zich niet oriënteert 
over opvattingen, die in de groep waar-

DE TJD ziet w<'mrg in een nationaal 
kabinet. "Er is nog niets onparlemen
tairs gebeurd. Er staat alleen maar een 
economische en sociale crisis voor de 
deur, meer niet. Onder die omstandighe
den kan men niet gaan denken aan ee.n 
nationaal kabinet. Men zou dat natio
naal kabinet reeds kunnen ga.an conce
piëren als ee.n noodmaatregel wanneer 
mocht blijken, dat de machtigingswet 
van het kabinet Den Uyl niet tot opti
male resultaten leidt of wanneer de 
vrees gerechtvaardigd zou blijken dat 
de niacht door het kabinet misbruikt 
wordt. Voor het laatste vrt'zen wij niet ... 

Laten Wiegel en de zijnen de oliecrisis 
nu niet gebruiken om de eigen partijpoli
tieke macht te doen zegevieren, want 
dus doende stapelen zij crisis op crisis. 
Een kabine!; dat uit een dergelijke chaos 
geboren wonlt zou de armzalige bekro
ning zijn van partijpolitieke ijver
zucht." 

Niet te dol 
Ook DE VOLKSKRANT vindt het 

nog te vroeg om al te praten over 
machtsmisbruik en het berijden van so
cialistisclle stokpaardjes. "Intussen 
heeft het parlement het volste recht en 
de plicht het kabinet te vragen wààr te 
maken dat al die bevoegdheden onmis
baar zijn. Voorop moet daarbij staan 
het kabinet een ruime kans krijgt zijn 
:Zware taak te vervullen.·· Volkskrants 
parlementaire redacteur Lindner meent 
dat van de debat- en kritiekmogelijk
heid- achteraf -·- zeker een preventie
ve werking zal uitgaan ten opzichte van 
het extra machtige kabinet. .,Het kabinet 
kan het niet te dol maken met willekeu
rig gebruik van zijn nieuwe rechten." 
Toch voelt hij er veel voor de mogelijk
held in te bouwen dat het parlement wij
zigingen aanbrengt in voorgenomen 

uit hij voortkomt bestaan. Het blijft 
echter altijd zijn verantwoordelijkheid 
hoe hij in concreto vanuit zijn functie 
als lid van een raad, parlement, als wet
houder, gedeputeerde of minister zijn 
beslissing moet nemen. 

Werkprogramma's 
In mijn politieke loopbaan ben ik al

tijd voorstander geweest van een duide
lijk beginselprogram, maar heb weinig 
heil gezien in gedetailleerde werkpro
gramma's als bindend element voor ePn 
politieke partij. Indien men een wnk
programma aan de vertegenwoordigeJ'S 
van zijn partij voor de duur van de zit
tingsperode opdraagt, moet dit of tot 
brokken leiden dan wel tot de em;.;tigste 
vorm van kiezet·sbedrog. We hebben de 
voorbeelden voor het grijpen, dat sa
menwerking met anderen alle<'n maar 
tot stand kwamen op grond van gezonde 
compromissen. Men moet weten te ge
ven en te nemen. Maar ook indien nwn 
meent na de verkiezingen zelf de meer
derheid in handen te krijgen, ve1·kijkt 
men zich bijna altijd op de onzekerhe
den, die in de toekomst verscholen lig
gen. 

De VVD heeft dat eenmaal mo<'len 
bezuren toen zij bepaalde opvattino·en 
die zij ten aanzien van de om mep k~Ps~ 
tet·de en dit voor de vet·kiezingen aan de 
kiezers had uitgedragen als een door 
haar te verwezenlijken punt in Pen he
paalde regeringsconstellatie, bleek niet 
te kunnen doorzetten. 

De VVD-ministers zijn toen uitgetre
den, om zich niet schuldig te maken aan 
zogenaamd kiezersbedrog. De totstand
koming van het kabinet-Den Uyl, waar
bij de linkse groeperingen en de confes
sionelen zich hadden ingekapseld op on
wrikbare standpunten, is een duidelijk 
voorbeeld van kiezersbedrog, waarvoor 
n1en een mooie term .,actualiserino· van 
standpunten" heeft bedacht. Indie~ het 
kabinet-Den Uyl, nu geconfronteerd nH't 
een situatie van blijvend energietekort, 
niet de geactualiseerde pl'Ogramma's in 
de kachel gooit en werkelijk gaat inspe
len op de actuele situatie, gaat ons land 
naar de knoppen, de kiezer wordt dan 
niet bedrogen. 

Beter zou het zijn als de kiezer wel 
bedrogen werd, maar dat wil weer zeg
gen afstand nemen van al die standpu~
ten, waarmee men de kiezer heeft ge
lokt. In het voorgaande zei ik daaron, 
dat ik het belangrijker vind als politie
ke partij z'n eigen uitgangspunten be
kend te maken, dan doelstellingen te 
gedetailleerd en te veel geconcretise<>r·d 
in de tijd aan te geven. 

maatregelen van de regering, terwijl de 
thans ingediende wet de mogelijkheid 
tot amendering ontbeert. Ook zou men 
kunnen bepalen dat de wet telkens voor 
een bepaalde termijn verlengd moet wor
den, ,.waarbij het parlement telkenH de 
verlenging ,.ruilt" voor bepaalde toe
zeggingen van de regering. 

Ook mr. N. J. P. Giltay Veth uit in een 
artikel in N:RC/HANDELSBLAD be
zwaren tegen het ontbreken van bepaal
de waarborgen tegen mogelijk mü;bruik 
van de wet zoals in noodwE'tgevingen 
gebruikelijk is hier te landE'. tn ons 
staatsrecht geldt "blanco-delegatie" van 
wetgeving, waarbij het parlement de re
geling van een hele materie aan een an
de-r orgaan overdraagt als ontoelaat
baar. a:et opvallende van de machti
gingswet is da.t d~ geen warborgen 
bevat en hierdoor een accentverschui
ving naar het kabinet tot stand komt" 
die het evenwicht tussen kabinet en 
parlement op een eigenlijk nog nooit 
vertoonde wijze beoogt te verstoren ... 
Het ontwerp-machtigingswet komt hij ... 
blanco-volmacht zeer dicht in de 
buurt. 

Voor de staatkundige ve·rhoudingen in 
ons land op korte en lange termijn zou 
het een goede zaak zijn als de wetgever 
zich alsnog zo ver mogelijk uit de gHa
renzone zou weten te verwijderen." In 
een conm1entaar schrijft hetzelfde blad 
dat een crisisbeleid met ruime volmach
ten wel gerechtvaardigd is, gezien de 
omstandigheden. "Terecht stelt het kabi
net behoud van de werkgelegenheid en 
produktievolume voorop .... Parlement 
en kabinet zullen echter tot het uito>rste 
moeten pogen de uitholling van parle
mentaire invloed zo beperkt mogelijk te 
houden... Men zou... het voordeel van 
een slagvaardig beleid kunnen combine
ren met een maximum aan parlemo>ntai
re inspraak door te bepalen dat gelijk-



VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

De overtrokken ideeën omtrent parti
Pipatie leidt>n daarom niet tot duidelijk
heid: integendeel in de realiteit zullen 
zij voeren of tot onbe3tuurlijkheid dan 
wel tot lüezersbedrog. Ik zou ten slotte 
in dit verband nog willt>n wijzen op de 
l'norme ineffieiency, die de overtrokken 
participatie-gedachte met zich mee
brengt en. door onmogelijkheid van in
lossen. het oproepen van frustratiPs met 
als consequentie· et>n grotere minachting 
in plaats van een wam·cJering voor de 
dt>mocratie. 

Onderscheid 
Alvorens over te gaan tot <..Ie beschou

wing over· afspiegelings- en pn>gramcol
leges, wil ik er op wijzen, dat er een 
wezenlijk ondcrsch<'id bestaat tussen de 
regeervorm van de r·ijksoverheicl en die 
van g('rneenten en provincies. 

Bij cle r·ijksoverheid kennen wij een 
duali;;tisch syslt>em. Er bestaat een par
lement, dal cpn regering kiest. Bij een 
conflict zal er een ontbinding plaatsvin
den en wonJen nieuwe ver·kiezingen uit
geschreven. maar bovendien ligt bij de 
taak een groot accent op politieke doel
stellingen. 

Bij de gemf'enten en pmvincies is dat 
anden;. Hito~r geldt het zogenaamde mo
nistische systeem, uit en door de Raad 
en Staten worden de wethouders dan 
Wel gedeputeerden bPnoemd. De Raad 
en de Staten hebben voor alles een be
stuul"lijke taak, waaraan nog kan wor
den toegevoPg-d, dat de gedeputeerden 
Pl'n zekere toezicht houdende functie 
hebben en deel uitmaken van de organi
satie vtm rle admini:-;tratieve recht
spraak. 

Aan het hoofd van de provincie en 
gemeente staat de Commissaris van de 
Koningin en de burgemeester, aangewe
zen door de centrale overheid. Hocwel 
de Raad en de Staten aan het hoofd van 
de gemeente en provincie staan, is het
duidelijk, dat zij en door hun grootte en 
door de geringe frequentie van hun ver
gaderingen het dagelijks bestuur in be
langrijke mate uit handen geven aan 
wethouders, n~;;pectievelijk getleputeer·
den. 

Homogeniteit 
Voor een goede functionering is het 

nodig, dat deze inner-cit·cles, zoals dat 
nodig is voor iedere collectiviteit die be
stuurt, een goede homogeniteit bevatten. 
Dit is alleen maar mogelijk bij een 
loyaliteit ten aanzien van de pet·soon, 
ook indien men zakelijk van mening 
kan verschillen. 

Een dergelijke inner-eirele is naar 

tijdig met de uitvaardiging van (een 
door deze wet mogelijk geworden) mi
nistriële besluit een wetsontwerp ter be
krachtiging daarvan aan het parlement 
wordt voorgelegd, waardoor "terug
draaien" mog<'lijk blijft." 

Waarschuwing 
HET PAROOL vindt drlt de l{abinets

pla.nnen behoorlijk in elkaar :ûtten. 

mijn n!l'ning l"t'presentabt>l indien ZlJ 

een afspi••geling is van de Raad, zijnde 
een afspiPgeling van de voorkeur van de 
kiezers .. Juist daar het accent op het 
bestuurlijke valt, behoeven politieke te
genstellingen niPt te sterk te worden 
opgesch ro<'frl. hetgeen niet wil zpggen, 
dat mpn ze venloezelt. 

Hoe Iw! <'r de meprdPr·heid \"an de but·
gerij via haar vet'tegen\voordiging in 
dPze imwr-circle vertegenwoordigd is, 
des te sterker is de bestuul"lijke 
kracht. 

Verschillende vormen 
Nu is het laatste jaar PPn golf van 

publika ti PH uitgekomen over de meest 
gewenst•· collegevot·m. Voor een inzicht 
in de VL'rschillende vormen waarover 
nwn cknkt. volgt hieronder de begTips
bepaling over afspiegelingsprogram- en 
meenlL•t'l>t•itlscollegP. opgenonwn in .. De 
Gemeente"" van april 1973. 

l. Afspit•g-r•lin~·s(·ollt->g·t•: 
Een college, waarin alle fracties naar 

Pvem·edigheid van hun zetelaantal zijn 
vertegenwoordigd. zondPr dat voor of na 
de verki•·zingen afspraken zijn gemaakt 
over het uit te voeren program. 

2. l'rng·rameniiPge: 
Een college. waarin alleen die fracties 

naar· ev<'nrer!igheid van hun onderling·e 
krachtsv<'rhouding zijn vertegenwoor
digd, di•• na de verkiezingen over·eens
temming hebben bereikt over de uitvoe
ring van een program voor de komende 
vier jaar·. 

R. l\tt•PrdPI·Jwids<·oii<'J:"e: 
Een college. waarin uitsluitend die po

litiek vt•rwante of samenwerkende frac
ties naar l'Vem·edigheid van hun onder
linge kracht,;vL·r·houding zijn vertegen
woor·digd, die zich reeds voor de verkie
zingen op een gemeenschappelijk pro
gram hd>ben verPnig·d, en die zich te
genovPr de kiPZL't·s ht>bben, verbonden 
dat pt·og nun na rle ver·kiezingen gPza
menlijk ten uitvoet· te brengen. (dan 
wel gpzamenlijk "in de oppositie" te 
gaan). 

Aan het eind van dit artikel zal ik 
wat literatuur opnemen. 

Intet·Pssant daarhij is. dat noch de 
PvdA noch het bPstuursorgaan van het 
christ~>n-democraten-appel ons liberale 
standpunt deelt, namelijk dat een af
spiegelingscollege de beste vorm is om 
lokale overheden te besturen. Uit de 
overwPgingen van confessionelen en 
links gporiënteerde partijen zult u zien, 
dat dp polarisatie- en participatieged
achte bij hen overheerst. In hoeverre 
hun oot·del'l tevens door politieke oppor
tuniteit is ingegeven, vermag ik niet te 
beoordt'll'n. 

Toch voegt ook dit blad er een waar
schuwing aan toe. Het parlement "zal 
er terdt•ge voor moeten oppassen dat dit 
streven ( Prvoor te zorgen dat de minst 
draag·krachtigen het minst last van de 
verarming zullen hebben) niet ontaardt 
in een "nivelleringspsyehoile", waarbij 
de gn•nzen der rPdclijkheid uit het oog 
\VOl~den verlot·en." 

HE't ALGEMEEN DAGBLAD: "Het 
kabinPl zal ons moeten aantonen dat 
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Wel is in hoge mate inten~s"ant het 
standpunt van de tegenwoordige fractie
voorzitter van de PvdA in de Tweede 
Kamer, de heer Van Thijn, in 1967 in de 
gemeenteraad in Amsterdam (hij was 
in die tijd daar fractie-voorzitter) aan 
te halen: 

"Een college op smalle ha:-;is zou pen 
toestand van gr·ote hestuurli.ike onzeker
heid ct·eëren. die ten koste kan gaan 
van de kwaliteit van het stadsbestuur. 
Dit wil sprekers fractie tot elke pt·ijs 
voorkomen. Belangrijker is echter, dat 
om staatsrechtelijke rPdenen een Colle
ge van Burgemeester en Wethoudet·s op 
smalle basis slecht pa.st in de opzet pn 
het karakter van het gemeentelijk bes
tel, zoals dat in Nederland bestaat. HPel 
anders dan bij de conHtitution<>le ver
houdingen op rijksniveau is het gemeen
telijk bestel monistisch van opzet. De 
Raad staat aan het hoofd van de ge
meente; uit zijn midden wor·den wethou
cters aangevvezen on1 né-unenH hen1 het 
dagelijks bestuur· van de gemePnte ter 
hand te nemen. De wethouders hlijven 
raadslid. 

Het gaat dus niet, zoals bij een kabi
netsforinatie, o1n de vonning van Pen 
coalitie. die een zekere mate van politie
ke homogeniteit moet vertonen en 
waarbij het voldoende b. zich ge
schraagd te weten door het politieke 
vertrouwen van een meenlerhPid, daar
bij ruimte latende voor een oppositie, 
die geheel andere politieke opvattingen 
is toegedaan en niet zal nalaten, het de 
coalitie zo moeilijk mogelijk te maken 
en haar zoveel mogelijk ten val te bren
gen. In het gemeentelijk bestel gaat het 
Pr slechts om, in het college van burge
meester en wethouders een afspiegeling 
tot stand te bt·engen van de krachtsver
houdingen. zoals die in de gPmeenteraad 
aanwezig zijn, ongpacht de progTams 
van de politieke partijPn. 

Alleen op deze wijze kan ondPr nor
male omstandigheden recht worden ge
daan aan het feit, dat het de raad is, die 
formeel het hoogste bestuurscollege van 
de gemeente uitmaakt. -

Tegen deze achtergrond is het naar de 
mening van sprekers fractie volstrekt 
overbodig, de getalsterkte van het toe
komstige College tot inzet van politie
ke trouwtrekkerij te maken. Onder nor
male omstandigheden kunnen getalsver
houdingen zonder meer uit de samen
stelling van de Raad worden afgelezen. 
Dit was de reden, dat sprekers fractie 
zich bij de besprekingen in de afgelopen 
weken ten aanzien van de getalsverhou
dingen op een zakelijk, ja zelfs mathe
matisch, standpunt heeft gesteld. Ge-

het die volmachten uitsluitend zal ge
bruiken om de oliemisère te lijf te gaan 
en niet om de een·te stappen te zetten 
naar een socialistische maatschappij ... 
De linkse stokpaardjPs dienen voorlopig 
op stal te worden gezet ... Het parlement 
zal er voor moeten zorgen dat er nu 
beleid wordt gevoerd, gf>en politiPk." De 
oudminister van :;ociale zakPn en AR
Tweede-Kamerlid B. Roolvink, voorzit
ter van de speciale Kamercommissie die 
zich met de wet bezighield, meende in 
een interview in hetzelfde blad dat er op 
het tnoment geen rede is te veronder
stellen dat de socialisten de gelegenheid 
te baat nemen hun stokpaardjes te be
rijden. "Maar we moeten eerst dp uit
voeringsbeschikkingen zien. Dan blijkt 
pas hoe de wet in de praktijk wordt 
toegepast." De mogel\jkheid van de Ka
mer het kabinet door het stellen van 
vr·agen en interpellaties ter verantwoor
ding te roepen achtte hi.i een voldoen(Je 
waarborg tegen mogelijk mi~.;bruik van 
de wet. 

Maatregelen 
De wijze waarop hPt lu<bint•t van zijn 

macht gebruik zou willen Blaken blePI' 
al spoedig uit de PerstP nwatregPlen die 
werden a.angPkondigd. "Het krachtpat
setige machtsvertoon van het kabinet
Den Uyl, alsof het alleen met bijna 
absolute volmachten on:-; land van de 
ondergang kon redden, krijgt eindelijk 
vorm," reageerde "t ALGEMEEN DAG
BLAD, dat tevens constateerdP dat de 
regering blijkbaar niet van plan is het 
parJentent builen spel te zetten waar
door "heel wat wantrouwen kan worden 
weggenomen." Volgens de TELEGRAAF 
is de regering kennelijk voorstander van 
de zegswijze "gelijke monniken, ongelij
ke kappen." Het blad baseel"t dit> con
clusie op de vaststelling dat het kabinet 
blijkbaar op de eigen bPgroting wPinig 
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zc>gd zou kunnen worden. dat die be
sprekingen niet gevoerd zijn met het 
mes op tafel maar met de rekenlin•'aal 
in de hand; zijn fractie .heeft gewt>igenl. 
haar oor te lenen aan overwegingen \"Hil 

politieke aard. Hierop zal hij straks n<>g 
uttvoeng terugkomen." 

VVD-keuze 
De aanstaande verkiezingPn vour de 

gemeenteraad en provinciale :;taten ziin 
uitermate belangrijk. Beide verkiezin
gen zullen in belangrijke mate bepaald 
worden door de landspolitiek. het,gPen 111 

het bijzonder zal gelden voor· de stnt<'n
verkiczingen. 

Het geeft mij bijzonder veel \"olduc
ning, dat de VVD, in tegenstelling tut 
anderen, een uitdrukkelijke keuze tlt>t•t 
voor het afspi}lgelingscollege. Het is t't·n 
consistente lijn, overwegingen van op
portuniteit gelden niet en bovenal ver
werpt men hiermede de te ver doOJ·
gaande participatie en polarisatie. Ik 
heb de overtuiging, dat het Nederlandse 
volk al deze op de spits gedreven tegPn
stellingen meer dan beu is in een tijd, 
waarin samenwerking voor alles is ge
boden. 

l.itt>nlt uurlijst. 
1. H. A. Xijssen. (_}t-dnchten OYt"l' t·nllc

gcvoJ'nÜng'. Gemeente en l_;L'WPSl. ~t']'t. 
t ~n:;. 

~- Ir. I-I. C. de Ruiter, Co)lpg·,~vormin_:.::·. 
Rt_•clevof-'ring- op het tongTeR. C"nllt'gt·Yor
tnlng dd. 17 nov. '73. 

:-L H. W. M. HeiJnHtll .. A-fHpiegeling-sndlt•
g-e of rneerderheidscoJlegë, Gt>JH('t:>ntc ~·n 
t:••west, nov. 1973. 

4. H. Wiegel, Redevoering op de ja:u'\"<"1'
gadt>ring van de vereniging van Staten- 1'!1 

Raadsleden van de vvd, dd. 9 nov. 1973. 
5. M. Wolters. Pak en Polarisatie. l«•ntt·

l'ing in de Leidse gen1ccntepolitif·k, Lt>i
d~n. 1972. 

6. Wiat·di Beekman Stichting. <; .. nw<"nlt'
lijl«· Democratie, Deventer 1971. 

7. Verslag van de con11UiRsie Yan dt-'1' 
Louw. De Gemeente maart 1972. 

S. P. M. G. P. Janssens, Wat vel'~lant de 
Pv.d.A onder polarisatie, N.R.C. 9-7-'7:~. 

9. H. EslH~ns, Progran1n1a-enlle:~e teg(·n 
fru:.;tra.tie, De Nederlandse U('HH't_•ntt>. :lli 
jan. 1fl73. 

10. Drs. J. RiezenJ{an1p, Bij de nadt_•r(·n•lt• 
<loo<l van het afspiegelingscollege, n,, "'•"
t!erlandse Gemeente, 2 maart 1973. 

11. L. Witvliet, Programma uit frustra
tit>, De Nederlandse Gemeente, 23 m:w rt 
1973. 

12. J. J. Lindner, Aanval op progranw"J
leges: De Brau\v slechte dokter YO•H' .. zit>
ke'' df'nlocratie, De Volliskrant. :z.-1 llH'i 
1973. 

13. F. van Heezik, Politiek of O}Jhnuw
Wf'l'li'? ln: Maa.stnondig. 

14. w. Helversteyn. Niets all•'•'n zaligma
k~nd in de moderne politiek, De Tijol. 11 
aug. 1!)73. 

15. H. Goddijn, Polarisatie: at"tuePl •·n 
dyn;nniseh verschijnsel, De Tijd of \rnl\-i:s
knwt. 22 st·pt. 1973. 

16. Mr. J. J. M. Doslier. Huidig s~::-;h·t'IH 
bt'not.•ming- burgeJneesters is ;co g·f'k nog- nif'1. 
DP Tijd. JS aug. 1973. 

wil bezuinigen (11!2 
anderen drastische 
legt. 

pct.) terwijl Jwt 
bPzuinigingen op-

HET PAROOL ziet in het bel<:>idspnk
ket een te waarderen poging de zware 
klap van de oliecrisis voorlopig zo go•·d 
mogelijk op te vangen "en daarbij een 
ieder zo eerlijk mogelijk het zijne te 
geven dan wel te nemen." Of de rege
ring er in sla.a.gt ook de niet-looninko
mens aan banden te leggen is volgpns 
het blad nog niet duidelijk." Dat kon, 
zonder gebruik van fiscale instrumen
ten, wel eens het grootste knelpunt blij
ken te zijn," hoewel die dan alsnog m 
stelling kunnen worden gebracht." 

Voor DE TIJD blijven er nog Vb'l 
vragen over. "Hoe slaagt de regering <'1'

in de prijzen enigermate in de hand te 
houden, in hoeverre krijgt men indt>r
daad de greep op vrije beroepen en 
tt·ekkers van andere inkomens, welke Jo~ 
staan van een cao? Hoe loopt het \HPt 
de werkgelegenheid, met de winstPn \·an 
de ondernemers? Allemaal vragPn 
waarop nog geen antwoord mogelijk i,· 
t>n die in hoge mate afhankelijk zijn 
van de wijze waarop de oppositie dt' 
hPPr Bakker, de heer Wiegel, elP hPPl" 

Kruisinga ~ het kabinet tegPnwet tr••
den." 

NRCjHANDELSBLAD: "DP wijzP 
waarop 1 de regering) haar belt>idsvoor
nemens heeft gepresenteerd - getui
gend van realiteitszin en zondPr ov••r·
drPVen linkse stokpaardjes zal v•'r
moedelijk niet nalaten indruk te makPn 
op de meerderheid van het parleml'"nt. 

DE VOLKSKRANT: "Al valt lwt glu
ba1e oordeel over het beleidsp·aki,Pt po
sitief uit, er is ook ruimte voor twijfel. 
De nota noemt veel wenselijkht>dp~ "n 
na te streven ombuigingen, zondPr ûnl 
er de Zl'"kerheid is dat het ook allt>maal 
lukt." 
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Algemene ledenvergadering 

In de serie bijdragen, gewijd 
aan de partijstructuur deze 
keer een artikel van de hand 
van mr. F. Korthals Altes, al
gemeen secretaris van de 
VVD. Hij belicht hiernaast de 
taak, het nut en de werking . 
van de algemene ledenverga
dering, het hoogste orgaan in 
de partij. 

Voor VAKKUNDIG 

OVERTREKKEN 
van uw BANKSTEL 

of andere meubelen naar 

het betere binnenhuis 
DAMPLEIN 48 

LEIDSCHENDAM 
TEL. 01761 - 5205 

NA 18.00 UUR 01761-4115 

Het is een goede gedachte van de re
dactie om met het oog op de vele nieu
we leden een aantal voorlichtende arti
kelen te plaatsen over de partij-organi
satie. 

Nu in deze tijd het parlement zich 
grotendeels monddood dreigt te maken 
door de regering met een machtigings
wet volmachten te geven, komt het des 
te beter van pas tot uiting te laten ko- ' 
men dat de VVD de democratie niet 
alleen ter harte gaat in ons staatsbestel, 
maar ook voor wat betreft de partij-or
ganisatie. 

Het hoogste orgaan van de partij 
wordt gevormd door de algemene verga
dering. Van besluiten van die vergade
ring kan geen enkele partij-instantie af
wijken. 

De algemene vergadering komt ten
minste éénmaal per jaar bijeen, en wel 
in maart, april of mei. Deze vaste ver
gadering wordt de jaarlijkse algemene 
vergadering genoemd. Herhaaldelijk -
met name in jaren van Kamerverkiezin
gen - komt de algemene vergadering 
vaker bijeen, in buitengewone algemene 
vergaderingen ter vaststelling van een 
verkiezingsprogram en ter vaststelling 
van de definitieve kandidatenlijst voor 
de Tweede Kamt>r. Deze laatste verga
dering is bl'sloten, alle andere zijn open
baar. 

Onlangs nog (op 24 november) werd 
een buitengewone algemene vergadering 
gehouden ter bespreking van het Libe
raal Manifest. 

De algemene vergaderingen zijn open
baar, hetgeen inhoudt dat niet alleen 
alle partijleden daar mogen komen, 
maar ook buitenstaanders, met name de 
pers. Het woord mag er gevoerd worden 
door alle partijleden, ongeacht of zij af
gevaardigde zijn van een afdeling. Het 
stemrecht daarentegen is voorbehouden 
aan de afgevaardigden van de afdelin
gen. 

Stemrecht 

Voor wat stemmingen betreft is de 
algemene vergadering dus te beschou
wen als een . vertegenwoordiging van al
le afdelingen, onder leiding van het 
hoofdbestuur. Slechts de afgevaardigden 
hebben stemrecht, de leden van het 
hoofdbestuur of van de Kamerfracties 
niet. Zij mogen, net als ieder ander par
tijlid, wél het woord voeren. 
· De jaarlijkse algemene vergadering 
behandelt een aantal huishoudelijke en 
politieke zal<en. De laatste zijn boeien
der dan de eerste maar het als organi
satie goed reilen en zeilen is toch van 
niet te onderschatten betekenis. Voor
heen placht de jaarvergadering op vrij
dagavond om 8 uur geopend te worden 
met een rede door de voorzitter en een 
rede door de voorzitter van de Tweede
Kamerfractie. Daarna volgden huishou
delijke zaken tot 11.00 à 11.30 uur. Een 
feestavond, georganiseerd door de ont
vangende afdeling, geeft de vele aanwe
zigen de gelegenheid zich te ontspannen 
e,1 met andere afgevaardigden van ge
de<r·:lten te wisselen. Op zaterdag volgen 
dan bespreking van het beleid van het 
hoofdbestuur, hoofdbestuursverkiezing 
en bespreking van het beleid van de 
Kamerfracties. Politiek aan begin en 
slot, dus. De vergadering is echter zó 
uitgebreid geworden dat deze sinds 1972 
al op vrijdagmiddag begint met het 
huishoudelijk gedeelte, zoals jaarverslag 
van de secretaris, verslag van de kas
commissie, reglementswijzigingen, con
tributievoorstellen e.d. 

Voorbereiding 

De voorbereirling van de jaarvergade
ring begint al vroeg om de afdelingen 
en kamercentrales zoveel mogelijk de 
gelegenheid . te geven voorstellen in te 
dienen. De vergadering wordt meestal 
gehouden tussen half maart en half 
april. 

Op 15 september daaraan vooraf
gaand moet het algemeen secretariaat 
al een bericht zenden aan de afdelingen 
en kamercentrales omtrent plaats en 
tijdstip van de vergadering, de te ver
vullen vacatures in het dagelijks- en 
hoofdbestuur en over de mogelijkheid 
voor afdelingen en centrales om tot 15 
november voorstellen in te dienen die op 
de agenda geplaatst moeten worden. 

Voor het dagelijks bestuur mag het 
hoofdbestuur zelf kandidaten stellen. De 
afdelingen mogen dat eveneens. Voor 
het hoofdbestuur mogen - in het alge
meen - alleen de afdelingen kandidaten 
stellen. Een uitzondering geldt voor de 
speciale plaatsen die door de Organisa-

tie Vrouwen in de VVD mogen worden 
vervuld. Voor die kandidaatstelling voor 
plaatsen in het dagelijks- en hoofdbe
stuur bestaat de gelegenheid tot 31 de
cember. 

Nadien gaat .de zogenaamde beschrij
vingsbrief - agenda met toelichting -
uit. Deze moet worden verzonden tien 
weken voor de algemene vergadering. 
Op de beschrijvingsbrief komen voor de 
voorstellen van het hoofdbestuur, de 
voorstellen die de afdelingen en kamer
centrales vóór 15 november hebben mo
gen indienen en de kandidaten die ge
steld zijn voor dagelijks- en hoofdbe
stuur. Alle voorstellen worden van een 
toelichting voorzién. Voor zover de afde
lingen en kamercentrales voorstellen 
hebben ingediend, geeft het hoofdbe
stuur een advies. 

Amendementen 

De afdelingen en kamercentrales krij
gen dan zes weken de tijd zich te bera
den op amendementen op de voorstellen. 
Dit beraad moet worden gehouden "'n de 
ledenvergaderingen van de ·afdelingen. 
Iedere afdeling is daarom verplicht in 
die periode een ledenvergadering te hou
den. Deze amendementen of wijzigings
voorstellen moeten vervolgens door het 
hoofdbestuur bekend gemaakt worden. 
Meestal gebeurt dat in Vrijheid en De
mocratie, maar het kan ook door toe
zending aan de afdelingen en kamercen
trales. Vier weken na de sluiting - dus 
ongeveer twee weken na de publicatie 
-vindt de vergade~ing plaats. 

Het stemrecht wordt, zo schreef ik al, 
uitsluitend uitgeoefend door afgevaar
digden. Iedere afdeling is vrij zoveel of 
zo weinig afgevaardigden te zenden als 
de ledenvergadering van de afdeling 
heeft besloten. Het aantal stemmen dat 
door een afgevaardigde of een afvaardi
ging wordt uitgebracht is niet verbon
den aan het aantal afgevaardigden 
maar aan het aantal leden van de afde-

ling dat door de afgevaardigde of de 
afvaardiging wordt vertegenwoordigd, 
gerekend naar de stand per 1 januari. 
Voor iedere 50 leden heett de afdeling 
één stem, met afronding naar boven. 
Ook de kleinste afdeling heeft teminste 
één stem. 

Afdelingen die geen afgevaardigde 
kunnen ~enden, hebben de bevoegdheid 
hun stem aan een andere afgevaardigde 
over te dragen, mits daarvan te voren 
wordt kennis gegeven. 

Besluitvorming 

Gestemd wordt over alle ingediende 
voorstellen, terwijl schriftelijke stem
ming wordt gehouden over personen, 
dus o.a. over de te vervullen vacatures 
in het dagelijks- en het hoofdbestuur. 

Hoewel het duidelijk is dat handopste
ken nooit een geheel zuiver beeld geeft 
-- een afvaardiging van Den Haag 
heeft heel wat meer stemmen dan een 
kleine afdeling uit een niet-liberale 
streek - lukt het in het algemeen vrij 
aardig tot ieders tevredenheid met hand
opsteken een duidelijk beeld te krijgen. 
Lukt dat niet - hetzij naar het oordeel 
van het dagelijks bestuur, hetzij naar 
het oordeel van de voorsteller - dan 
wordt hoofdelijk per afdeling gestemd. 
Daar het oproepen van alle - thans 
bijna 500 - afdelingen té tijdrovend is, 
worden stembriefjes ingeleverd bij drie 
stembureaus. 

Door de politieke gedeelten van de 
vergadering en door de ontmoeting van 
actieve VVD'ers uit alle hoeken van het 
land met elkaar, gaat er ieder jaar weer 
een belangrijke stimulans van de verga
dering uit. Komt U ook op 22 en 23 
maart a.s. in het Jaarbeurs Congrescen
trum te Utrecht om de liberale jaar
markt 1974 mee te maken en de verkie
zingskoorts op te nemen. 

Tijdens een bijeenkomst op maandag 10 december jl. in de Johanna Stichting 
in Arnhem overhandigde mr. W. J. Geertsema, de nieuwe Commissaris van de 
Koningin in Gelderland, een bedrag van vijfentwintigduizend gulden aan de voor
zitter van de Federatie Paardrijden voor Gehandicapten, de heer W. F. K. Bischoff 
van Heeskerck, opperstalmeester van de Koningin. Dit was de eerste officiële 
daad die mr. Geertsema sinds zijn benoeming verrichtte. De overdracht van het 
geld geschiedde symbolisch d.m.v. een hoefijzer (zie foto) met daarop de afgekorte 
naam van de goede gever en het geschonken bedrag. De afkorting is die van de 
International Food Association Nederland, wiens initiatief het was om d.m.v. een 
detaillistenactie geld bijeen te brengen voor sociaal behoeftige instellingen. In 
het totaal werd o.a. door de verkoop van posters een bedrag van honderdduizend 
gulden verzamell!t waarvan vijfenzeventigduizend gulden aan andere goede doelen 
werd besteed. 

Mr. Geertsema zei in zijn toespraak dat het niet iedere dag voorkwam dat hij 
zulke grote sommen uit andermans portemonnaie mocht uitdelen. Hij was in dit 
geval dan ook bijzonder verheugd dat het geld terecht kwam bij een nobele en 
maatschappelijk zeer belangrijke instelling als die voor gehandicapte kinderen. 

De heer Geertsema voegde eraan toe, dat hij het daarom zo'n geweldig initiatief 
vond omdat een commerciële organisatie als de I FA toch het sociale aspect van 
de handel ditmaal boven de commerciële aspecten daarvan verkoos. 

In zijn dankwoord richtte de heer Bischoff van Heeskerck zich tot de gever: 
"U hebt iets gedaan dat voorziet in vele levensbehoeften; u hebt een stukje 
levensgeluk weggeven waarvoor de kinderen u eeuwig dankbaar zullen blijven." 
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Vraagtekens bij buitenlands beleid 

Ons Kamerlid H. J. de Koster 
bespreekt de vraag of de hui
dige minister van buitenland
se zaken het beleid van zijn 
voorgangers voortzet. 

De heren Wiegel (links) en De Koster 
(rechts) tijdens een interruptiedebat 
met minister Van der Stoel (midden), 
bij de behandeling in de Tweede Kamer 
van de begroting van buitenlandse 
zaken. 

Terugblik 
op het 
defensiedebat 

Sl:hmelzer zei indertijd bij zijn ambts
aanvaarding dat hij het beleid van zijn 
voorganger Luns zou voortzetten. Van 
der Stoel zei het wat voorzichtiger maar 
ook hij wilde geen grote wijzigingen in 
het beleid aanbrengen; alleen de accen
ten zouden wat verlegd worden. In gro
te lijnen heeft Van der Stoel zich hier
aan gehouden. Dat deel van de PvdA 
dat uit de NAVO wil treden krijgt bij 
hem geen kans. In de Oost-West-bespre
kingen, zoals de Europese Veiligheids
conferentie, neemt hij tot dusverre ver
standige standpunten in. Betekent dit 
nu ook dat Van der Stoel het beleid van 
Luns voortzet? Ja en nee. 

In de zestiger jaren probeerde gene
raal De Gaulle de Europese Gemeen
schup om te bouwen tot politiek instru
ment voor zijn eigen buitenlandse poli
tie!•: het zgn. plan-Fouchet. Dankzij de 
onverzettelijkheid van Luns ging het 
plan niet door. Nederland stond pal voor 
een Europese samenwerking mits deze 
rekl'ning hield met het Atlantisch pact 
en met de overige toen nog niet bij de 
EG aangesloten landen. 

De toetreding van Engeland tot de EG 
is een feit geworden, maar de merites 
van het lidmaatschap blijven discussie
punt in de Britse binnenlandse politiek 
en premier Heath ontpopt zich als de 
minHt pro-Amerikaanse na-oorlogse 
Britse kabinetsleider. Dit blijkt een uit
stekend uitgangspunt voor betere Brits
Franse verhoudingen en houdt tegelij
kettijd veel risico in voor de Europees
Amerikaanse relaties. 

Tot 1973 vervulde Nederland een 
brugfunctie tussen het Europa van de 
Zes en Engeland, Ierland en Scandina
vië, maar nu zijn wij -- o, grillige loop 
van de geschiedenis - via de Midden
OoHt<'ncrisis onder een PvdA-minister 
van buitenlandse zaken het Europese 

< >ndanks de oliecrisis is het gebeuren 
op het Binnenhof een paar dagen be
ht><•rst door de defensiespecialisten. De 
dellatten rond en tijdens de defensiebe
groting waren heel wat intensiever dan 
oorspronkelijk werd verwacht. Eén van 
de oorzaken was de ontslagaanvrage 
van luitenant-generaal Meijnderts en de 
ontslagverlening aan brigade-generaal 
Clumpkens. 

Voor ons Tweede Kamerlid, overste A. 
Plot•g, waren het drukke dagen. Hij 
hiPld zijn maidenspeech tijdens de be
grotingsbehandeling van defensie en 
stelde zich voortreffelijk te weer. Na 
afloop van de begroting vroegen WlJ 
zijn mening over het defensiegebeuren 
van de laatste weken. 

Vaag 

"De begrotingsbehandeling is natuurlijk 
een wat vage zaak geweest. In feite is 
het een interimbegroting waarbij per
manent wordt verwezen naar de defen
sienota. Eérst was het de bedoeling om 
die nota nog dit jaar te behandelen. 
Daarna werd het verschoven na de jaar
wisseling en nu zal het op zijn vroegst 
wel mei worden." 

Ab Ploeg heeft zich vooral kritisch 
opgesteld ten aanzien van de socialisti
sche staatssecretaris Stemerdink. De 
VVD herinnert zich nog met angst in 
het harte hoe vorig jaar bij dezelfde 
begrotingsbehandeling Steroerdink 
toen nog Kamerlid - een afschaffings
beleid bepleitte, die bij mensen met énig 
gevoel voor 's lands veiligheid, een hui
vering achterliet. 

land geworden dat het nauwst verbon
den is met de Verenigde Staten. 

De VVD-fractie onderschrijft het ge
voerde beleid met betrekking tot Euro
pa, de NAVO en de Oost-West-verhou
dingen. 

Ook ten aanzien van de Europese in
stellingen zette Van der Stoel het beleid 
van de kabinetten De Jong en Biesheu
vel voort. Hij en zijn staatssecretaris 
Brinkhorst wisten zich gesteund door de 
liberale wens de democratisering van 
het Europa van de Negen en uitbreiding 
van de bevoegdheden van het Europese 
parlement te bevorderen. 

Verschil 
Wanneer het gaat om de uitvoering 

van het buitenlandse beleid kon het ver
schil tussen Van der Stoel en de opvat
tingen van de VVD niet groter zijn. Ik 
heb er in de Kamer op gewezen dat ook 
de VVD hoopt dat alle niet-democrati
sche regimes in de wereld (dat zijn er 
meer dan 110 oftewel meer dan 80 pct. 
van de ledenlanden van de VN) spoedig 
tot de democratie over zullen gaan. De 
regering-Den Uyl denkt dit te bereiken 
door het continu reageren op misstan
den elders, door kritische en denigreren
de uitspraken van de minister-president 
en vele andere leden van het kabinet. 
Ideologische minderheden spelen bij dat 
beleid een onevenredig grote rol. Men 
vergeet of wist niet dat uitspraken van 
een minister-president over andere sta
ten voorpaginanieuws vormt in al deze 
landen. Internationaal is deze houding 
nadelig omdat na een half jaar zgn. 
"getuigenissenbeleid" onze mening in de 
wereld nauwelijlls meer meetelt. Ik heb 
er op gewezen dat democratie een ex
portartikel kan zijn. als men het als 
vriend en mel Vl'f'l gf'duld brengt. 

Ploeg haalde in zijn speech aan dat 
deze staatHsec·t·ebuis .. nog vorig jaar 
zeer afwijzend tegenover de vervanging 
van de Starfighter, van het luchtafweer
geschut, de anti-tankwapens stond en 
ten aanzien van de bouw van een twee
de bevoorradingschip van de Koninklij
ke Marine." Ploeg is wel gelukkig met 
Steroerdinks besluit om nu toch het 
Oerlikongeschut aan te schaffen. Als in
sider noemt hij het "een evidente zaak 
dat de Starfighter over enkele jaren 
moet worden vervangen. In zijn luchtver
dedigingstaak is dit toestel nu al niet 
meer geschikt. Het is nauwelijks ver- · 
antwoord het personeel nog acht jaar 
met deze toestellen operationeel te laten 
optreden." 

Terecht signaleert hij dat Nederland 
niet door kan blijven gaan met het vra
gen van offertes en uitstel. 

Persoonlijk zit hem vooral die exploi
tatie van de investeringskosten hoog. 
.,De prijsontwikkeling is zodanig, dat ik 
mij afvraag hoe de prijsstijging is op te 
vangen." 

In zijn nabeschouwing voor dit blad 
noemt Ab Ploeg het een kwalijke zaak 
dat ook de KVP en AR de investerings
mogelijkheden wel gering vinden. 
.,Maar als je dan zegt: Steun dan mijn 
motie (Ploeg vroeg voor deze post 50 
miljoen méér J, dan krijg je: nee. Het 
argument van de confessionelen is dan 
dat er geen mogelijkheden meer zijn in 
het dekkingsplan. Kijk in dat geval 
maar naar onze tegenbegroting. Er zijn 
mogelijkheden genoeg." 

Het vragen van 50 miljoen is in feite 
een druppel op een gloeiende plaat. 
,. Wanneer je het (defensie) testament van 

Nationaal is de houding nadelig om
dat het bedrijfsleven de poorten van 
een toenemend aantal landen gesloten 
vindt met alle gevolgen van dien voor 
de werkgelegenheid. De dictatoriale lan
den blijven even dictatoriaal als ze wa
ren en onze democratische partners in 
de EG, die er waarschijnlijk precies zo 
over denken als onze regering, maar 
verstandiger handelen, profiteren ervan. 
De regering zal er goed aan doen de 
factoren wijsheid, hart en geweten op 
de juiste wijze te mengen met koel ver
stand, onze eigen Nederlandse belan
gen. 

Het kan anders. Wij kunnen onze in
vloed op het wereldgebeuren wel uit
oefenen maar dan in en via de bondge
nootschappen. 

Wij hebben de regering niet het ver
wijt gemaakt dat zij schuld heeft aan 
de Arabische olieboycot. Niemand zal 
dat kunnen bewijzen. Wij hebben wel 
vele vragen hierover, vooral over het 
beleid sedert de boycot. Hans Wiegel en 
ik hebben daarom een gesprek a1• nge
vraagd bij de mil'listers Den Uyl en Van 
der Stoel dat op 12 december plaatsvond 
en ca. twee uren heeft geduurd. Aan 
deze besprekingen werd ook deelgt>no
men door de fractievoorzitter van de 
CHU, de het;Jr Kruisinga en de buitt>n
landse zaken-specialist van de CHU. de 
heer Van der Mei. 

Wij hebben daarnaast ook in het 
openbaar gereageerd. Ik diende een mo
tie in waarbij de regering werd verzocht 
in het kader van de OESO grote prioriteit 
te geven aan het wetenschappelijk on
derzoek op het terrin van het vinrlen 
van alternatieve energiebronnen en de 
bezuiniging op de bestaande bronnen. 
Deze motie werd aangenomen met al
leen de stemmen van de CPN-frac·tie 
tegen. 

oudminister De Koster zou beginnc>n uit 
te voeren, dan zou je inplaats van 50 
wel 150 miljoen nodig hebben." 

De hele zaak rond de verdwijnende en 
reeds verdwenen generaals is "uiterst 
triest." Ik geloof niet de.t dit het ogen
blik is om daar nog verder op in te 
gaan. Na het uitvoerige antwoord van 
de minister, is die zaak voor mij afge
daan. Het is wel jammer dat Vrcdeling 
weigert om zelfs maar in enquêtevorm 
de vele reacties op Kranenburgs aanval 
op defensie openbaar te maken. 

VVDM 
We praten nog even over het laatste 

idee van de VVDM om de gewetensbe
zwaarden uit te breiden met mensen die 
politieke gewetensbezwaren tegen het 
leger hebben. Ploeg: .,Daar ben ik vier
kant tegen. Het is natuurlijk onzinnig 
om de man zelf te laten bepalen of het 
al dan niet zinvol is of hij deel zal ne
men aan een oorlog. 

De krijgsmacht is in handen van een 
democratisch tot stand gekomen t·ege
ring. Als die een beroep moet doen op 
dit uiterste machtsmiddel moet ze op de 
loyaliteit en betrouwbaarheid van de 
krijgsmacht kunnen rekenen. Vergelijk 
het maar met de politie. Aan agenten 
wordt ook niet gevraagd of ze het wel 
of niet eens zijn met de doelstellingen 
van rellenmakers of stakers. Men ver
wacht dat ze gewoon ingezet kunnen 
worden. Ten slotte nog dit: Hoe zou 
men ooit dat politieke bezwaar kunnen 
controleren?" 
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Kop ij voor deze rubriek zenden aan: 
mevr. mr. E. de Roock-Bedding, 
Stadhoudersplantsoen 212, Den H~ag. 

VVD-vragen 
in het 
parlement 

door L. Rhijnsburger, voor
lichter van de VVD-fractie in 
de Tweede Kamer. 

Afvalglas 
In het milieubeleid is vez·wijdering 

van het afvalglas al geruime tijd onder
werp van discussie. De huisvrouw wordt 
dagelijks geconfronteerd met de vraag, 
wat zij moet doen met de vele lege fles
sen, waarvoor geen statiegeld meer 
wordt gegeven en die de leveranciers 
zelfs gratis niet meer willen terugne-
nwn. 

\VC'ggooien i:; wel gemakkelijk, maar 
het geeft scheuren in de dunne plastic 
afvalzaklum (hoe lang hebben we die 
nog? ) en het is jammer, dat de grond
stoffen waaruit het glas be~<taat daar
mee gt"Otendeels verloren gaan. 

Enkele actie-groepen op het gebied 
van het milieu hebhen de huisvrouwen 
daarom opgeroepen om zich niet "te la
ten flessen" en in plaats daarvan weder
invoering van het statiegeld te eisen. 
Bovendit>n stellt>n deze actie-groepen dat 
er standaaz·dmodellen voor flessen moe
ten worden ingevoerd, teneinde het sor
teren en opnieuw gebruiken te verge
makkelijken. 

Standaardmodellen 
Op het Perste gezil'ht lijld het invoe

ren van standanz·dmodellen voor flessen 
niet onaardig. Het zou het transport en 
het sortt>ren van flessen inderdaad een
voudiger maken en du;; ook goedkoper. 
Ik geloof er·hter dat de auteurs van dit 
denkbet>ld wat voorbijgaan aan het tech
nischP en het commerciële aspect van 
de fabricage van glas. Immers sommige 
vloeistoffen lwmwn alleen bewaard en 
vervoerd wordPn in gekleurd glas. An
dere stoffen stellen weer een bepaalde 
eis aRn de vorm van de fles of aan de 
maniez· vn n schenken uit de fles. Ver
der steel<t Pr een duidelijk verkoop-ef
fect in de soort fles waarin een vloeistof 
verpakt wordt. F,en originele vorm, een 
aantrekkelijk uiterlijk, behorend bij een 
bepaald merk. hoort tot de verkooptech
niekt>n die geen enkele fabrikant graag 
zal IHissPn. Boven<liPn zal ePn det·gelij
kP standa;tz·dist·z·ing waHn;chijnlijl< al-

De olieschaarste en de energiecrzs1s in 
het algemeen hebben in de afgelopen 
weken het belangTijkste onderwerp uit
gemaakt van de vragen die door de libe
ralen in de Tweede Kamer schriftelijk 
en mondeling zijn gesteld. Daarnaast 
was het voornamelijk het onderwijs dat 
doelwit van vragPn werd. 

Tot twee keer toe stelde fractieleider 
Wiegel samen met de heer Portheïne 
vragen over de enPrgiecrisis. Zij con
statPerden eind november een "toestand 
van onzekerheid, die ontstaat door te
genstr·ijdige en wellicht voorbarige uit
latingen en ontijdigP bespiegelingen van 
leden van het kabinet over een eventue
le distributie van olieprodukten". In ver
hand daarmee stelden zij de vraag of 
nog altijd artikel 4 van het Reglement 
van Orde voor de Raad van Ministers 
geldt, namelijk ,.dat de Raad van Mi
nisters de eenheid van het algemeen re
geringsbeleid bevordert". 

Enkele dagen later stelden beide Ka
merleden de vraag aan premier Den Uyl 
of hij bPreid wa:s een aantal vertrou
welijkP nwdedelingen die het bedrijfsle
ven - volg·pns minister Boersma -·. zou 
krijgPn. ook aan hPt parlement te vez·
stz·ekkcn. 

Op de dag voor Sinterklaas vroeg mr. 
Portheïne aan minister Duijsenberg of 
deze bereid was de do01· de oliecrisis ge
troffen hedrijfstakkPn tegemoet te lw
men door een soepPle houding aan te ne
men bij de inning van belastingen. 

In mondelinge vragen wilde het Ka
merlid Geurtsen bereiken dat de rege
ring ertoe zou overgaan de zondag voor 
Kerstmis ( 23 december) voor het auto
rijdPil vrij te geven. Hij had daarvoor 
o.a. de argumenten dat met name de ho
reca in de afgelopen weken al bijzonder 
en eenzijdig is gestraft door het rijver
bod op zondag en nu helemaal schade 
zal ondervinden in een normaal gespro
ken commPrcieel aantrekkelijk week
einde, terwijl daarnaast nu ook een an
dere categorie van de bevolking schade 
zal ondervinden: de bakkers en banket
hakkers. Minister Westerterp van Ver
l,eer en Waterstaat deelde mee het rij
vt>rhod niet te willen opheffen, behalve 
dan alleen voor buitenlanders onder be
paalde voorwaarden. Voor vervoerders 
van bakkerijprodulüen zal bij de onthef
fingen een soepele houding worden aan
genomen. De minister meende dat juist 
door het de buitenlanders toe te staan te 
rijden op de zondag voor kerst de scha
de voor toeristische bedrijven wat be
]Wrkt zal blijven. 

leen bilmenslands kunnen worden door
gevoeed en niet voor het buitenland kun
nen gelden. Om al deze redenen lijkt 
me, dat het effect van een standaardi
sering vooral als deze op vrijwillige ba
sis zou mopten beeustfm, sl<>ehtg ht>perkt 
zal zijn. 

Statiegeld 
Een tweede oplo;;sing. die wonlt aan

bevolen, is het weer invoeren van sta
tiegeld zoals we dat jarenlang hebben 
gekend. Het berekenen van statiegeld 
moet dan gepaard gaan aan het inleve
ren van de flessen en het vervoer van 
deze flessen naar de fabz·iek, waar zij 
worden sehoongemaal<t en opnieuw ge
bruikt. 

De flessen zullen volgens dit systeem 
een lange, óók milieuverontreinigende. 
bewerl<elijke en derhalve kostbare wc.; 
moeten volgen. Arbeidsloon en transport 
zijn tegenwoordig veel duurder dan 
vroeger, en bovendien hebben veel klei
ne middenstanders hun werk sterk moe
ten rationaliseren, zodat er minder tijd 
beschikbaar is voor het omruilen en ad
ministreren van oude flessen. 

Uit een oogpunt van grondstoffenver
bruik is uiteraard het opnieuw gebrui
ken van oude flessen het meest aantrek
kelijk, doch Pconomisch gezien kleven 
hieraan nogal wat bezwaren. 

Overigens is het goed hier nog eens te 
signaleren, dat een aantal jaren gt>leden 
door de ondernemers in de levensmidde
lenbranehe (industrie, groot- en klein
handel) aan het ministerie van econo
mische zal<en is gevrnagd om een kleine 
venuiming van de winstmarge toe te 
staan om de extra lwstPn, die aan de 
behandeling van dE' z·etourf'mba!lage zijn 
verbonden, te kunnen opvangen. Door 
hen is toen gesteld dat. als aan dat 
verzoek niet zou kunnen worden vol
daan. in vele gevallen tot statiegeldvrije 
verpal<king zou moeten wordpn overge
gaan. Het rlepnttemezl! «•·httl' dt• mat·
gevt.llTUiJning echtPr nil't toelnatllaar. 

Vragenstroom 
De Twt>Nlt>-Kamerlt>den lwslo

Jwn ook dit kabinet met mondt•lin
ge en st·hriftel\jkt• n·agen. \'\'aar
sehijnlijl< i" lu;t zelfs zó, dat het 
totaal aantal vrag·en nog· stt•t-ds 
drastisch stijgt. In ét'n maand tijd 
(\•an nwdio novemh!'r tot nwdio de
eember) zijn 18!i ket>r Kauwrie
dPil bPtrokken gPweest bij het 
stellen van schriftelijke vra
gen. De PvdA, met de grootste 
frac.tit', spandt• de l<roon. Iu 57 ge
vallen was t-en sodali~>t.isch Ka
mt>rlid betroldwn hij de vrag·en
stPIJt'rij. Voor dt· KVJ> was dit aan
tal 43, voor dt> vvn 20, voor dl.' 
ARI' 9, de CHr 13 en de PPR 19 
( !}. Ruim 1a0 l<el.'r was er et;n lid 
nm i'én va.n dP rt'gering·sfracties 
bij ht't stl'llt•n van ''l'agt'n hètrol<
kt•n gPwN•st. !\lt•j. G. !\f. I'. Col'
nelisst•n (RVP) had ht•t rt>t•ord (8 
lu•f'r), tlaarmt volgdl'n dt> lwrt•n I.a
han (7) t•n Van dt'r Lt·k (7), rt•s
pedit•\·Plijk van dt> J>nlA en dl' 
PSP. 

Mz·. Koning vroeg minister Wester
terp voorts schriftelijk nog of deze be
reid is het aantal stations, waartussen 
het vervoer van fietsen is toegestaan, 
uit te breiden. Verder verzocht hij de 
minister de maximum-afstand van 40 
km, die gt>ldt voor het transport van 
fietsen per trein, te laten vervallen. De 
heer Koning voegde Praan toe dat hij dat 
graag zou willen indit>n de benzinedis
tributie blijft vo01tduren tot in het zo
lncrseizo~n. 

Onderwijs 
Op het gebied van het onderwijs is 

een drietal series vragen ingediend. Me
vrouw Ginjaar en de heer Vonhoff vroe
gen samen de ministers Van Kemenade 
en Van der Stee (landbouw) een opgave 
van de raden, commissies en andere ad
viesorganen die zich op enigerlei wijze 
bezig houden met advisering, beleids
voorbereiding e!'l beleidsuitvoering op 
het gebied van onderwijs. Zij besloten 
hun vragen met: "Kuimen de bewinds
lieden aangeven op welke wijze de inte-
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Er· zal nauwelijk;; ooit een beter voor
beeld te vinden zijn van kortzichtig be
leid, dat de wijsheid door de zuinigheid 
laat bedriegen! Noch van een beleid, dat 
zo duidelijk het gebrek aan coördinatie 
(van de ministeries van economische za
ken en van milieuhygiëne) demon
streert! 
Een derde mogelijkheid, die naar mijn 
mening nog onvoldoende is beproefd, is 
het gesorteerd verwijderen van huis
houdelijk afval in die zin, dat het glas 
afzonderlijk wordt afgevoerd, verpul
verd en daarna opnieuw in produktie ge
nomen. Er is bij proefnemingen geble
ken dat 50 pct. van de grondstoffen voor 
verpakkingsglas uit gebruikt glas kan 
bestaan. 

Dit systeem heeft het voor·deel. dat 
de schaarser wordende grondstoffen voor 
glas (zoals kalk) veel rationeler ge
bruikt kunnen worden. Tevens is de weg, 
die dit glas moet volgen, terug van de 
consument naar de producent, korter en 
dus goedkoper. Alleen blijft het pro
bleem bestaan dat het afvalglas ge
scheiden moet worden opgehaald en 
vervoerd. Toch moet het mogelijk zijn 
dit zonder al te hoge kosten te doen. bij
voorbeeld door depots voor dit afvalglas 
in te stellen, zoals thans reeds op ver
schillende plaatsen gebeurt, of door het 
apart door de huisvrouw te laten weg
doen. Zou het niet mogelijk zijn daat·
voor eilindervormige dozen of zakken 
van wegwerpmateriaal te ontwerpen't 
En dit afvalglas afzonderlijk in de vuil
nisophaalwagens te vervoeren? 

Op dit gebied is een aantal proefne
mingen gaande. Misschien komt er eens 
iemand met een praktisch idee voor dit 
gescheiden ophalen. Het lijkt me een 
goed arbeidsveld voor het partieuliE'r 
initiatief, voor de aetiE>-groE'pen of voor 
de vrouwenverenigingen. Al degenen, die 
graag aan een zuinig beheer van ons mi
lieu en speciaal van de grondstoffen wil
len meewerken, kunnt>n hier een posi
tieve ilijdmge lPveren. 

Mr. E. VEDER-SMIT 

gratie tot stand kan worden gebracht?" 
Samen met drs. Wilhers van D'66 stel

de de heer Vonhoff vragen over de ge
volgen van de Mammoetwet voor de ge
meentelijke overheden die weinig mo
gelijkheden meer zouden hebhen om als 
bevoegd gezag het onderwijs in te rich
ten naar eigen voorkeur. Met name met 
betrekking tot het dalend aantal lcer·
lingen en de daaruit noodzakelijke fu
sies van scholen zou het gemeentebP
stuur afhankelijk zijn van het ministe
rie. Wijzend op bijvoorbePld het Bar
laeus Gymnasium in Amsterdam vragen 
heide Kamerleden of er voor het zgn. ca
tegoriaal gymnasium nog anderp maat
sta ven voor opheffing gelden dan de 
officiële opheffingsnormen. ,.Is hierbij 
niet mede van belang het feit, dat het 
landelijk stijgingspPrcentage van het 
leerlingenaantal op categoriale gymna
sia in 1973 6.9 procent was ten opzichte 
van 1972?" aldus de Kamerleden. 

Bijna drie jaar geleden aïende het li
berale Kamerlid znevrouw Dettmeijer
Labherton vragen in over de huisvesting 
van de Nederlandse Opera Stichting, die 
nog nooit zijn beantwoord. In verhand 
daarmee stelde Vonhoff thans opnieuw 
de vraag of minister Van Doorn zijn vi
sie wil geven op die huisvesting. Hij 
voegde eraan toe: "Is de minister be
reid, daarbij tevens alternatieve moge
lijkheden zoals bijvoorbeeld het theater 
Carré in Amsterdam te hdrekken ?" 

.Mevrouw Veder en de heer Tuijnman 
herinnerden minister Vorrink van volks
gezondheid en milieuhygiëne aan haar 
toezegging op 30 oktober tijdens een 
openbare commissievergadering. dat zij 
op korte termijn zou antwooz·den op vra
gen die tijdens die vergadering nog· on
beantwoord waren gebleven. vC:igens 
de Handelingen (het officiële verslag 
van de Kamer) zei minister Vorrinl< dat 
zij "in elk geval" voor eind nm·ember dt' 
vt·agen zou beantwoorden. 

Zijn woonplaats Maasland vormde ten
slotte voor mr. Geurtsen aanleiding om 
vragen aan minister Gruyters te stel
len. Door een heroepsprocedure tegPn 
een besluit van Gedeputeerde Staten op 
30 november 1970 kan Maasland nog 
steeds niet beginnPn aan de uitvoering 
van het bestemmingsplan Comman
deurspolder, waardoor ondermeer de 
aanleg van een sportterrein en de aan
leg van een speelterrein voor de jeug·d 
moeten blijven wachten. Mr. Geurtsen 
vraagt een snelle beslissing over het 
beroep van de gem. Maasland. 
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Slechte presentatie beleid 

Een onzer redacteuren neemt 
in dit artikel o.a. het voor
lichtingsbeleid van het kabi
net-Den Uyl onder de loep. 
Een beleid, waarmee het ka
binet niet alleen zichzelf 
schaadt, maar ook internatio
naal ons land. 
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Mijn 
• • • op1n1e 1s. •• 

Op het gebied van de presentatie van 
ideeën en beleid is dit kabinet niet ge
lukkig. Dat is wel een beetje zijn eigen 
schuld, een beetje heel erg zelfs, want 
nog nooit hebben zoveel bewindslieden 
zoveel gezegd over dezelfde onderwer
pen. De heer H. J. de Koster, Kamerlid 
voor de VVD, vroeg zich hardop af: 
"Hoevl'ei ministers van buitenlandse za
ken hl•bben we eigenlijk?" Hij doelde 
daarmee op het verschijnsel dat ver
scheidene bewindslieden de laatste we
ken hun nummer buitenlandse politiek 
ten beste hebben gegeven, terwijl we 
toch maar één minister van buitenland
se zaken hebben, mr. M. van der Stoel 
van de PvdA. 

Nu ligt de glorie van de PvdA histo
risch gezien niet in de buitenlandse 
politiek, en wij willen deze minister 
dan ook niet verwijten, dat Nederland 
en WeHt-Europa in zo'n benarde situatie 
terecht zijn gekomen. Wel dat hij er 
blijkbaar niet in slaagt zijn collega-mi
nisters op het gebied van de loslippig
heid in bedwang te houden. 

Gerommel 
Het feit dat premier Den Uyl aan het 

Franse dagblad Le Monde een interview 
weggeeft, dat minister Pronk van ont
wikkelingshulp in Indonesië en in de 
VN verklaringen aflegt, dat minister 

• Lubbers als minister van economische 
zaken in Brussel spreekt met een Arabi
sche olieminister en daarvan bovendien 
nog tPkst en uitleg geeft, heeft niets 
met openheid te maken. Het toont al:leen 
maar aan hoe verward en verwarrend 
het bPlPid van dit kabinet op dit punt is. 
De dl"ie ministers bewogen zich op het 
internationale politieke vlak, hetgeen 
vooral voor Pronk en Lubbers als jeug
dige bewindslieden zonder regeringser
varing een te zware taak is; het is bo
vendil'll onjuist. Wij laten hier de kwali
teiten van beide bewindslieden op hun 
vakgebied buiten beschouwing, maar 
het gerommel van dit kabinet in de bui
tenlan<lse politiek moet in het buiten-

• Vernietiging 
Aap K v. Aubel en zijn opinie: 
Wat •lt•nk je, jonge dwaas, dat het leven 
jou zal sparen? Dat jij altijd de jager 
zal zijn, en nimmer mol moet wezen? Je 

-meent je prestaties zó hoog, zó hoog, 
garant voor je levenslange heerschap
pij; maar god, wat kan de vrijheid die 
jij voorstaat je wreed vernietigen. Mag 
ik citeren van Dale aangaande liberaal? 
Mild, vrijgevig, royaal, en onbekrom
pen, wars van kleingeestigheid, lees ik. 
En lt•••s dan eens je geest en test haar 
aan deze woorden. 
Zelf ben ik niet zover. Ik moet beken
nen, dat mijn hart van vreugde over
sloeg hij lezing van de mening van H. 
BoorHma even na de jouwe in dezelfde 
rubrielc Niet alle VVD-ers hebben geen 
gevoel! 

Frans van Velden, Rotterdam 

• Boot gemist 
Kortgeleden, in d~ tijd dat nog niemand 
enige notie kon hebben van de situatie 
waarin wij ons nu bevinden, werd door 
de ge:r.amenlijke pers en TV veel aan
dacht besteed aan de z.g. Vlasvezelzak 
(als alternatief voor de plastic vuilnis
zak), die door een industrieel uit Sas 
van Gent is ontwikkeld. Vooral de mi
lieuaspecten stonden toen in het middel
punt van de belangstelling. 

Uit diverse publikaties is gebleken dat 
door Interventie van het ministerie van 
economische zaken deze zak niet in pro
duktie kon worden genomen, o.a. omdat 
de Stichting Verwijdering Afvalstoffen 
een nogal negatief rapport inzake het 
gebruik en de kosten van deze vlasvezel
zak heeft uitgebracht. 

Vooral nu de grondstoffen voor de 
vervaardiging van de plastic vuilniszak
ken (aardolie) door deze energiecrisis 
- en de gevolgen daarvan - in de na
bije toekomst behoorlijk in prijs zullen 
stijgen, is men in de Bondsrepubliek wel 
tot de conclusie gekomen dat een pro
duktie op grote schaal tot de mogelijk
heden gaat behoren. Een Westduits -
plastic·s vervaardigend - chemisch con
cern overweegt het gehele pakket pa
tenten van deze Nederlandse industrieel 
te kopen en in België fabrieken te ves
tigen voor de produktie van vuilniszak
ken, verpakkingsmiddelen etc. uit vlas-

land wel een keuterige indruk maken. 
Ook op ander dan buitenlands politiek 

terrein schijnt trouwens in de boezem 
van dit kabinet al kortsluiting te zijn 
ontstaan over de competentie van de 
verschillende bewindslieden, staatssecre
tarissen niet uitgezonderd. Tot over
maat van ramp bleek Van der Stoel zijn 
hoogste voorlichtingsambtenaar niet in 
de hand te hebben, waardoor deze func
tionaris zichzelf en zijn departement in 
opspraak bracht. 

Public relations 
Buitenlandse politiek blijkt plotse

ling iets te zijn dat voelbaar is in de 
Nederlandse huiskamers. Een goede 
voorlichting over wat men bezig is te 
doen is voor een kabinet even belangrijk 
als het beleid zelf, zeker nu. Daarmee 
verzorgt men ook zijn public relations, 
het bevorderen van goede verhoudingen 
met de buitenwacht. Aan die voorlich
ting en die public relations ontbreekt 
het duidelijk. Dat komt door het gebrek 
aan coördinatie in dit kabinet. Er wordt 
te veel langs elkaar heen gewerkt, al
thans wat het optreden naar buiten be
treft. Het is desastreus als men een 
misstap later moet zien recht te breien. 
Dat kan één keer lukken maar niet bij 
herhaling. 

Het is niet verwonderlijk dat de VVD 
zich hieraan stoort. De partij laat de 
integriteit van Van der Stoel .terecht 
buiten kijf, maar verzet zich scherp te
gen de onduidelijkheden in het buiten
lands beleid, die het gevolg moeten zijn 
van onervarenheid van de desbetreffen
de bewindslieden. Duidelijk is na een 
half jaar dat men niet zomaar willekeu
rig nieuwelingen in de politiek op minis
terszetels kan plaatsen zonder dat scha
de wordt gedaan aan het nationale be
lang. Politieke ervaring is niet een voor
waar'<ie van het tweede plan. 

Duidelijk begint ook te worden dat 
een progressief beleid, waar dit kabinet 
zich op beroept, niet zo vanzelfsprekend 
door het grote publiek wordt aanvaard 

vezeldoek. Met het oog op de toekomst 
denkt dit chemisch bedrijf hierdoor ver
vangende produktie en daardoor werk
gelegenheid 'Ce creëren. Mij di.ml{t, een 
nogal vooruitziende beslissing. 

Of deze verwachtingen in de prak-. 
tijk kunnen worden gehonoreerd, lmn ik 
uiteraard niet met zekerheid beoordelen, 
maar het heeft er wel alle schijn van 
dat Nederland op een grandioze manier 
de boot heeft gemist. 

J. F. van Geenhuizen, Den Helder 

• Politiek 
In de "zendtijd voor politieke partijen" 
heeft zich een betreurenswaardige ont
wikkeling aangekondigd. 
De laatste tv-show van de PPR bracht 
een somber kijkende minister Van Doorn 
van CRM die - alsof het om een lief
dadigheidsinstelling ging - een finan
ciële bijdrage vroeg ter vervanging van 
het uitgebrande PPR-kantoor. 
Op 5 december jl. was het de KVP die 
met een minister kwam aandraven om 
haar TV -uitzending wat meer kleur te 
geven. 
Ik vind het treurig dat de ministers Van 
Doorn en Lubbers dermate misbruik ma
ken van de respectabiliteit die nu een
maal aan een ministerschap vastzit. Wat 
zij voor de TV zeggen komt over als 
landsbelang, terwijl zij op dat moment 
uitsluitend in het belang van hun eigen 
partij praten. 

W. Pieké, Arnhem 

• Nieuw-links 
Toen ik het ingezonden stuk las van de 
heer Boorsma in Vrijheid en Democra
tie van 7 dec. dacht ik dat ik het partij
blad van de CPN of de PvdA voor mij 
had. De manier waarop deze heer denkt 
over zogenaamde inkomensnivellering 
en Nieuw-Links is tenminste zuiver een 
PvdA-mentaliteit. Wie, zoals ik, dage
lijks met links georiënteerde mensen 
moet omgaan, weet hoe gevaarlijk de 
Nieuw-Linksers zijn en hoe zij er alleen 
maar op uit zijn van de prestaties van 
anderen te profiteren onder het mom: 
De maatschappij moet om en op naar 
inkomensnivellering. Weg met het kapi
taal, breng het maar bij me thuis! Dat u 
uw opvattingen als humaan en christe
lijk ziet ontgaat mij in de door u ge-
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als deze regeringsploeg zich misschien 
in het begin had voorgesteld. Het ge
baar van: Ga maar eens even op zij dan 
zullen wij eens een frisse wind laten 
waaien, wordt door steeds minder bur
gers in dank afgenomen. De verkiezin
gen in Zaanstad en Amersfoort zijn 
daarvan tekenen aan de wand. Dat zou 
het kabinet tot nadenken gestemd moe
ten hebben, maar blijkbaar is het daar
aan nog niet toegekomen. 

Meer eenheid 
Als het nu tenminste op het gebied 

van voorlichting én public relations wat 
meer eenheid toont door betere afspra
ken te maken en vooral door de presen
tatie voor te bereiden kan een beleid 
voor sommige groepen buitenstaanders 
nog aannemelijk worden gemaakt, maar 
op deze manier lukt dat niet. 

Het is een goede zaak dat ministet·s 
veel meer dan vroeger in de openbaar
heid komen om hun beleid toe te lichten, 
maar dan wel hun eigen beleid en niet 
dat van hun collep's. Bovendien dient 
er in het uitdragen van het beleid van 
de buitenlandse politiek meer samen
spraak te bestaan tussen de minister
president en de minister van buitenland
se zaken dan thans merkbaar is. 

Goed voorbeeld 
Tot slot nog een voorbeeld van goede 

presentatie: De uitzending van Brand
punt, zaterdag twee weken geleden, 
waarin de ministers Boersma en Lub
bers heel duidelijke uiteenzettingen ga
ven over het kabinetsbeleid in verband 
met de olie- en dreigende sociaal-econo
mische crisis. Voor de kijker werd dui
delijk gemaakt waarom bepaalde maat
regelen worden getroffen. Beiden be
windslieden bleven keurig in hun eigen 
tuin en daarom konden ze ook zo duide
lijk zijn. Ze wisten waarover ze spraken 
en dat is belangrijk bij de presentatie 
van een beleid. 

poneerde stelling, tenzij u in de prak
tijk niet met Nieuw-Links in aam·a
king komt en dus de realiteit niet of 
niet voldoende kent. · 
Hoelang u lid bent van de VVD weet ik 
uiteraard niet, maar ik meen dat u met 
uw ideeën thuis hoort in de PvdA, al
thans die indruk wekt u met een inge
zonden stuk van die kwaliteit. 

J. Fennema, Beverwijl{ 

Machtigingswet 
Vervolg van pagina 1 

ders heeft. Het kabinet wil op de eigen 
uitgaven f 500 miljoen bezuinigen. Dat 
is ongeveer hetzelfde bedrag als waar
voor de VVD in haar tegenbegroting 
heeft gepleit, toen er nog ,geen sprake 
van een energie-crisis was. Onder de 
thans gewijzigde omstandigheden ach
ten wij natuurlijk een grotere bezuini
ging nodig - en bovendien vrezen wij 
dat ons lijstje wel niet zal overeenstem
men met dat van het kabinet. Verder 
wil het kabinet de lagere overheden nog 
eens 1 250 miljoen laten bezuinigen. 
Wat daarvan terecht komt en vooral of 
dit het beoogde effect zal hebben, vra
gen wij ons met veel reserve af. 

Langer~ termijn 
Tekenend voor de aanpak van het ka

binet is ook, dat in de nota weinig of 
niets te vinden is over beleidsvoorne
mens op langere termijn. Wij nemen 
aan dat de regering niet zo moedeloos is 
dat zij voor zichzelf nog slechts van de 
korte termijn uitgaat. Dan is het op
vallend dat bijvoorbeeld geen visie is 
ontwikkeld op de noodzaak voor vervan
gende energiebronnen te zorgen, op de 
noodzaak voor bedrijven om te investe
ren in energie-beperkende produktieme
thoden, op de noodzaak de capaciteit 
van het aardgasnet aanzienlijk te ver
groten. Op de noodzaak vooral ook een 
voor het bedrijfsleven gunstig klimaat 
te scheppen, tot behoud van de werkge
legenheid. 

PH. C. LA CHAPELLE 
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Woont u in WASSENAAR of omgeving? 
Laat U\\' sl'hildenverk, glas- en behangwerk uitvoeren door s<:hildersbedrijf 

JOH. ZWETSLOOT 
PLEIN 14- TEL. 01751-2706- WASSENAAR 

APELDOORN of OMGEVING 
voor aan- of verkoop van uw onroerend goed - taxatie • enz. 

J. D. ZOETE v/h ROELSE EN ZOETE 
Beëdigd Makelaar en Taxateur 

APELDOORN - BADHUISWEG 90 - TEL. 05760/52313 - 63997 

Am j{l Wilt valt {lr hf19t 
ifdt~ àe~t gofdd9 t{l makfdn. 
fn Hofhar wil Wfdt Nr.lO .. 
/0 puur-tahak 9fdnoritag, 

{lndatvoor 
2..50_ 

AANGEBODEN DOOR BOOMKWEKERIJ: 

TAXUS, zeer zware coniferen, 

tot 4 meter 

in diverse soorten 

STAAN IN NAARDEN 

VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Dit metalen kastje bevat een 
AMIGO uitwerpbare brandladder 

e EFFICIËNTE BEVEILIGING VAN lEDERE WOON- OF 
WERKSITUATlE TEGEN MINIMALE KOSTEN 

e GEEN HAK-, BREEK- EN METSELWERK AAN UW GEVEL 
e ONBRUIKBAAR VOOR INBREKERS 
e GEEN ONDERHOUD 
e LEVERBAAR IN LENGTEN VAN 3.70 t/m 15 mtr. 
e ZEER EENVOUDIGE MONTAGE 
e HET METALEN KASTJE IS GERING VAN AFMETINGEN EN 

HARMONIEERT MET IEDER DECOR. 

Gemonteerd onder uw raamkozijn verschaft hij u in geval van brand 
een veilige en doeltreffende vluchtweg naar de begane grond. 
Een AMIGO vluchtladder, door de pers het Ei van Columbus genoemd, 
biedt enorme voordelen ten opzichte van een conventionele brandladder. 
In gebruik bij vele Rijks- en Gemeentediensten, bedrijven, instellingen, 
particuliere huizen etc. 

Voor nadere documentatie of inlichtingen: 

HANNAH SAFETY NEDERLAND 
JAVASTRAAT 47 A TEL. (070) 65 65 97 's-GRAVENHAGE 

EEN HEERLIJKE KINDERVAKANTIE 
Met paardrijden en zwemmen. -- Het gehele jaar geopend. 

FASTA HOEVE 
UTRECHTSEWF;G 355 - Al\mRSFOOR'l' - TI<;J,EFOON 03400- 312i>l 

VE RZ E KE RI NlG SADVI EZ EN 
Specialist in: Oudedags'reserve Zelfstandigen 

Omzettingen B.V. 
Directie Pensioenen 

ASSURANTIE ADVIES BUREAU "RENKUM" 
Bakkershaag 32 - RENKUM - Tel. 08373- 4251 - 085- 450931 

Wij adviseren u: 
bij de aan- en verkoop van uw onroerend goed 

Wij verzorgen: 
al uw verzekeringen 
hypotheken 
financieringen (ook tot 130°/o) 

Vraagt onze uitgebreide woninglijst 

• 
MakelaardiJ In onroerend goed b.v. 

• ANNA PAULOWNALAAN 1-3 AMERSFOORT TEL 03490-13097 

mispelblom beyer 

Alles met extra goede kluiten en zeer mooi geg~eid. 

Vóór bezoek graag telef. bericht na 17 uur! 

200 JAAR * JAC. JURRISSEN & ZN. 
Cort v. d. Lindenlaan - NAAROEN - Telefoon 02159-43706. 

OPGERICHT 1773. 
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